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Katolsk Orientering
Katolske nyheder fra ind- & udland

DEBAT Troslærekongregationens præ-
fekt, den tyske kardinal Gerhard Ludwig 
Müller, blander sig nu i debatten om hvor-
dan Amoris Laetitia, pave Frans’ postsy-
nodale skrivelse om ægteskabet fra april 
2016, skal læses. Denne usikkerhed fik i 
november sidste år fire kardinaler, Walter 
Brandmüller, Raymond Leo Burke, Carlo 
Caffara og Joachim Meisner, til at offentlig-
gøre fem dubia, hvori de beder pave Frans 
afklare visse forhold i Amoris Laetitia, som 
de mener kan udlægges i strid med Kirkens 
gældende lære. I tv-programmet Stanze  
Vaticane den 8. januar sagde kardinal Ger-
hard Ludwig Müller til journalisten Fabio 
Marchese Aragon fra den italienske tv-
station Tgcom 24, at han ikke deler de fire 
kardinalers synspunkter. 

I interviewet, som La Stampa har offent-
liggjort på sin hjemmeside, kommenterede 
troslærepræfekten de fire kardinalers dubia 
og kardinal Raymond Burkes udtalelse om 
muligheden for at udsende en offentlig, 
’formel korrektion’ af pave Frans, hvis pa-
ven ikke besvarer deres henvendelse. Én af 
underskriverne af  de fem dubia, kardinal 
Brandmüller, siger dog til Vatican Insider, 
at sådan en korrektion i så fald bliver in 
camera caritatis (under private former) og 
altså ikke offentlig.

Kardinal Müller sagde i tv-programmet, 
at en korrektion af paven ikke er umulig på 
nuværende tidspunkt, ”fordi det udgør ikke 
nogen fare for troen”.

”Enhver, især alle kardinaler i Den 
katolske Kirke, har ret til at skrive et brev til 

paven. Men jeg undrer mig over at brevet, 
hvor man nærmest afkræver paven et ’ja’ 
eller et ’nej’, er blevet offentliggjort. Det 
bryder jeg mig ikke om. Og en broderlig 
korrektion af paven forekommer mig meget 
langt væk. Det er ikke muligt på nuværende 
tidspunkt, for den [Amoris Laetitia, red.] 
udgør ikke nogen fare for troen”. En sådan 
fare skulle ifølge Thomas Aquinas være en 
forudsætning for en korrigering. 

“Vi er meget langt væk fra en korrektion. 
At diskutere dette offentligt skader desuden 
Kirken. Amoris Laetitia er meget klar i sin 
lære og vi kan [her] fortolke hele Jesu lære 

om ægteskabet, hele Kirkens lære i dens 
2000 års historie”. 

Kardinal Müller konkluderede: Pave 
Frans ”beder om at man forstår situationen 
for mennesker, der lever i irregulære 
forhold, dvs. ikke i overensstemmelse 
med Kirkens ægteskabslære, og han beder 
om, at man hjælper disse personer med at 
finde vej til en ny integration med Kirken 
i henhold til betingelserne for at modtage 
sakramenterne og det kristne budskab om 
ægteskabet. Men jeg ser ingen modsætning 
(ital. contrapposizione) mellem på den ene 
side den klare lære om ægteskabet og på 
den anden side Kirkens forpligtelse til at 
drage omsorg for mennesker, som befinder 
sig i vanskelige situationer”.

Pave Frans skriver i en fodnote til Amoris 
Laetitia, at gengifte fraskilte katolikker 
i visse tilfælde også vil kunne modtage 
kommunionen; men nogen forklaring på 
dette har han trods gentagne henvendelser 
ikke svaret på.
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Fremtiden ser usikker ud. 
Læs mere på side

“Amoris Laetitia er tydelig, 
doktrinært set”
Der bliver ingen korrektion af paven, siger troslærepræfekt.

Tekst: Niels Messerschmidt

Troslærekongregationens præfekt, kardinal Gerhard Ludwig Müller, tog i det italienske 
tv-program Stanze Vaticane afstand fra de fire kardinalers offentliggørelse af dubia, og 
ifølge Müller bliver der ingen ’broderlig korrektion’ af paven.

STATISTIK Katolikker i Polen går 
hyppigere til messe end de fleste andre 
nationaliteter i Europa. Helt nye statistikker 
fra det nationale kirkelige statistiske 
institut i Warszawa viser, at 40 procent af 
de polske katolikker går regelmæssigt til 
søndagsmesse.

I henhold til instituttets målinger på en 
udvalgt søndag i efteråret 2015 deltog 
39,8 procent af landets katolikker i en 
gudstjeneste. Der er tale om en stigning på 
0,7 procent i forhold til året forinden.

I 2014 lå den gennemsnitlige kirkegang 
på 39,1 procent – den laveste andel siden 
1980, da man begyndte at føre statistik over 
kirkegangsfrekvensen.

Kun på Malta og i Irland går katolikkerne 
hyppigere til messe, ifølge det østrigske 
nyhedsbureau Kathpress. Ifølge de seneste 
statistikker fra Østrig deltager 11,5 procent 
af landets katolikker i søndagsgudstjenester. 
I Tyskland lå gennemsnittet i 2015 på 
10,4 procent. I bispedømmet København 

viser opgørelser til sammenligning, at 
kirkegangsfrekvensen de senere år har 
ligget nogenlunde stabilt på 21,5 procent. 

Store regionale forskelle
Rekordåret i Polen var i 1987, før de 
politiske omvæltninger og reformerne, 

hvor 53,3 procent af katolikkerne 
deltog i søndagsmesserne. Siden er 
kirkegangsfrekvensen faldet, men den lå 
alligevel på 44,2 procent i 2007. Fra og 
med 2008 faldt den til godt 40 procent, men 
har siden ligget mere eller mindre stabilt på 
dette niveau.

Statistikkerne viser dog, at der er store 
regionale forskelle mellem de polske bi-
spedømmer. Øverst på listen lå i 2015 bi-
spedømmet Tarnów i det sydlige Polen med 
en kirkegangsfrekvens på 70,5 procent; 
nederst lå bispedømmet Szczecin-Kamień 
med 26 procent. 17 procent af katolikkerne 
gik til kommunion, viser statistikkerne; det-
te tal var året forinden 16,3 procent.

Ifølge Kathpress fortæller den polske 
kirkestatistik, at 92 procent af landets 
befolkning er katolikker – i alt 32,7 
millioner. Den søndag i oktober 2015, hvor 
målingen blev gennemført, blev der fejret 
mere end 43.600 messer i hele landet. 
Polens godt 10.000 menigheder betjenes af 
ca. 21.000 præster; bispedømmet Tarnów 
har flest præster tilknyttet, nemlig 1.100 
præster mod 1.075 i Krakow.

 NM

Flittige kirkegængere
40 procent af polakkerne går regelmæssigt til messe.

Statistikker viser, at det fortsat er trangt 
med pladsen på kirkebænkene under 
søndagsmesserne i de katolske kirker i 
Polen, her i kirken for Jomfru Marias 
ubesmittede Undfangelse i byen Ostródzie.
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RESSOURCER Den pavelige 
kommission til beskyttelse af mindreårige 
er gået i luften med en hjemmeside (www.
protectionofminors.va) med informationer 
om dens arbejde og ressourcer til kirkelige 
ledere om, hvordan børn beskyttes 
mod overgreb,og hvordan man hjælper 
overgrebsofre. 

Hjemmesiden – offentliggjort den 6. de-
cember på festdagen for Skt. Nikolaus, bør-
nenes skytshelgen – er fortsat i betafasen 
og er derfor fortsat under udvikling. Den 
indeholder informationer om kommissio-
nens historie, dens mission og medlemmer, 
praktiske ressourcer og kirkelige dokumen-
ter om emnet. 

Kommissionen fungerer som rådgivende 
organ for paven og kommer med anbefa-
linger og ’best practices’ til, hvordan Kir-
ken bedst beskytter mindreårige og sårbare 
voksne mod overgreb. I den sidder 17 ’over-
grebseksperter’ – mænd og kvinder fra hele 
verden, herunder også nogle overgrebsofre 
– under ledelse af kardinal Sean O’Malley 
af Boston. 

Menuen ‘ressourcer’ indeholder retnings-
linjer og praktiske råd om, hvordan man fx 
bør reagere ved mistanke om overgreb, af-
holde møder med overgrebsofre og om bru-
gen af bøn i healingsprocessen. 

Hjemmesiden har links til vigtige doku-
menter og taler fra paverne Johannes Paul 

II, Benedikt XVI og Frans om emnet ’be-
skyttelse af mindreårige og sårbare voksne 
i Kirken’. 

Under menuen ’presse og medier’ findes 
pressemeddelelser og links til nyheder om 
kommissionens arbejde. Ifølge kommis-
sionen er en god kontakt til medierne vigtig 
for at fremme en ”offentlig bevidsthed om 
behovet for at beskytte mindreårige overalt 
i Kirken”.  NM

KURIEN Moderniseringen af Vatikanets 
administration og kontorer var også em-
net for pave Frans’ tale, da han kort før 
jul mødtes med kardinaler og ledende em-
bedsmænd fra den romerske kurie. I sin 
tale for to år siden identificerede paven 15 
sygdomme og dysfunktioner i kurien, og i 
2015 præsenterede han medarbejderne for 
et katalog på tolv dyder med afsæt i barm-
hjertighed. Denne gang fremhævede paven 
kuriens semper reformanda – stadige forny-
else på såvel det personlige som det struktu-
relle/organisatoriske plan, og han kom med 
tolv principper for moderniseringen. 

I talen ønskede pave Frans at tydeliggøre 
formålet med reformen, idet ordet ’reform’ 
har to betydninger: For det første må kurien 
lade sig forme af det glade budskab, der skal 
forkyndes til alle. For det andet må kurien 
i stadig højere grad have en form, der på 
mest hensigtsmæssig måde kan understøtte 
Petersembedet.

Ikke rynkerne, men pletterne
“Da kurien ikke er et uforanderligt 
bureaukratisk apparat, er en reform først og 
fremmest tegn på, at Kirken er levende, at 
den bevæger sig fremad på sin pilgrimsfærd 
og derfor altid må fornys (semper 
reformanda)”, forklarede pave Frans og 
tilføjede, at reformen både er en vækstproces 
og navnlig en omvendelsesproces.

Reformen ikke må forstås som et 
kosmetisk indgreb, fx et ansigtsløft, da ”det 
ikke er rynkerne, vi skal bekymre os om i 
Kirken, men pletterne!”

Paven fortsatte herefter med at beskrive 
tre former for modstand mod reformen, 
henholdsvis åben modstand, skjult modstand 
og ondsindet modstand. Åben modstand er 
”affødt af velvillighed og oprigtig dialog”; 
skjult modstand udspringer af ”forhærdede 
hjerter, som er opfyldt af tom retorik og 
affødt af en selvtilfreds åndelig reform”; 
mens ondsindet modstand udspringer af 
”vildledte sjæle og kommer til udtryk når 
djævelen inspirerer onde intentioner … 
[der] gemmer sig bag selvretfærdige og ofte 
anklagende ord”.

Tolv vejledende principper
Pave Frans præsenterede herefter tolv vej-
ledende principper, som skal gennemsyre 
moderniseringen af Vatikanets admini-
stration og kontorer; individuelt ansvar 
(personlig omvendelse), pastoral omsorg 
(pastoral omvendelse), missional ånd (Kri-
stocentrisme), tydelig organisationsstruk-
tur, forbedret funktionalitet, modernisering 
(opdatering), nøgternhed, subsidiaritet 
(nærhedsprincippet), katolicitet, professio-
nalisme og gradualitet (dømmekraft).

I sin tale nævnte paven de tiltag, som 
allerede er sket under hans pontifikat – 
ændringer i kardinalkollegiet, oprettelse af 
et kontor for familien, lægfolket og livet, 
en pavelig kommission for beskyttelse 
af mindreårige, et økonomisekretariat, et 
kommunikationssekretariat, et kontor til 
fremme af menneskets holistiske udvikling 
samt indførelsen af forenklede regler i 
behandlingen af ægteskabssager.

Efter talen modtog de tilstedeværende 
kardinaler og ledende embedsmænd 
en julegave af pave Frans i form af en 
italiensk nyoversættelse af en berømt bog 
af jesuiterordenens 5. generalsuperior, 
pater Claudio Acquaviva (1543-1615), 
med titlen ’Industriae ad curandos animae 
morbos’ (Metoder til at helbrede sjælelige 
sygdomme).

I bogen fremhæver Claudio Acquaviva, at 
man aldrig bør gå på kompromis med troens 
substans i omgangen med andre, men at 
man altid bør stræbe efter at fremstille sit 
anliggende på en blid måde – fortiter in 
re, suaviter in modo, altså at være resolut i 
handling, men blid i fremgangsmåden.

Internationale nyheder

KO mener
I øjenhøjde
Da en mand i sidste måned sprængte sig 
selv i luften under søndagsmessen i den 
koptiske domkirke i Cairo og dræbte 25, 
føjede han sig til en uhyggelig, verdensom-
spændende tendens i disse år: forfølgelse 
af kristne.

Inden for et stort geografisk område, som 
strækker sig fra Libyen til Indonesien, er 
kristne udsat for drab, tortur, ulovlig tilba-
geholdelse, afbrænding af deres ejendom, 
grov diskrimination og andre krænkelser 
mod deres menneskerettigheder.

Efter at politikere, medierne og NGO’er 
i flere år har vendt det blinde øje til denne 
udvikling, er de nu begyndt at skænke den 
større opmærksomhed. Sidste år sagde 
USA´s udenrigsminister John Kerry såle-
des, at kristne og andre mindretal i Irak og 
Syrien er udsat for folkemord.

Mindre belyst er derimod de kristnes 
reaktion på forfølgelserne. Efter bombean-
grebet i Cairo ringede pave Frans til Den 
koptiske Kirkes overhoved, Tawadros II, 
for at udtrykke sin solidaritet med ’blodets 
økumeni’, fordi alle kristne kirker deler 
martyriets erfaringer.

En ny dokumentarfilm Under Caesar’s 
Sword giver en systematisk fremstilling af 
kristnes svar på forfølgelserne. Filmen ud-
springer af et projekt blandt 15 af verdens 
førende forskere i global kristendom. De 
ønskede på undersøge kristnes svar på for-
følgelserne i 25 lande, og resultaterne blev 
præsenteret på en konference i Rom i 2015.

Den 26 minutter lange dokumentarfilm 
er optaget i Tyrkiet og Indien, og rummer 
vidnesbyrd af kristne, som selv har været 
forfulgte. Ligesom forskningsprojektet be-
lyser filmen ikke kun forfølgelse, men også 
de kristnes fortrøstningsfulde modsvar.

Indiens kristne, som udgør 2,3 % af be-
folkningen, blev i 2007-8 forfulgt af hindu-
ekstremister i forbindelse med optøjerne i 
Kandhamal. Deres reaktion var at bygge 
broer til andre religiøse grupper og støtte 
fredsskabende initiativer.

I Tyrkiet udgør de kristne under 2 % af 
befolkningen og deres antal er svundet 
kraftigt ind efter oprettelsen den tyrkiske 
republik i 1923, hvor de blev udsat for po-
gromer, chikane og   diskriminerende love. 
Også her valgte de at række hånden ud 
mod andre i forsøget på at opnå status som 
frie og ligeværdige borgere.

Under Caesar’s Sword viser, at selv om 
de kristne mindretal i begge lande kæmper 
hårdt for at vinde respekt og frihed, så sker 
det uden, at de mister håbet eller troen.

Et stærkt vidnesbyrd gives af Paul Bhatti, 
bror til Shahbaz Bhatti, Pakistans minister 
for mindretal, der blev myrdet af militante 
muslimer i 2011. Som katolik arbejdede 
Shahbaz for at beskytte landets undertrykte 
og marginaliserede, især de religiøse min-
dretal. 

Efter drabet på Shahbaz voksede bro-
derens forbitrelse og ønsket om at forlade 
landet. Men ved sin brors begravelse blev 
Paul så rørt over støtten bl.a. fra  muslimer, 
at han valgte at blive i landet og overtog 
sin brors ministerpost, og ligesom sin mor 
tilgav han Shahbaz’ mordere.

Kristenforfølgelserne kan synes os fjerne 
her i Vesten. Netop derfor er Under Caesar’s 
Sword en uomgængelig dokumentarfilm. 
Se den på http://ucs.nd.edu/film i solidaritet 
med verdens forfulgte kristne og handl så 
derefter!  NM

Overgrebskommission lancerer 
ny hjemmeside
Indeholder ressourcer, retningslinjer og ’best practices’. 

Paven hilser på den amerikanske kardinal Raymond Burke under mødet med kuriens 
kardinaler og ledende embedsmænd i Vatikanet den 22. december. Foto: L’Osservatore 
Romano. 

Tolv pejlemærker for 
kuriereformen
Paven forklarer principperne bag og målet med reformen.

Tekst: Niels Messerschmidt
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Opus-Dei leder død
SPANIEN Lederen af Opus Dei, biskop 
Javier Echevarría Rodríguez, døde 12. 
december i Rom, 84 år gammel. Echevarría 
var fra 1994 den tredje leder af det åndelige 
fællesskab, som pave Johannes Paul II i 
1982 ophøjede til et personalprælatur.

Echevarría blev født 14. juni 1932 i 
Madrid. Allerede som 16-årig sluttede han 
sig til Opus Deis grundlægger, Josemaría 
Escrivá de Balaguer y Albás (1902-
75). Efter studier i civil- og kirkeret var 
han fra 1953 Escrivás sekretær. Under 
Escrivás efterfølger, Alvarus del Portillo 
y Díez de Sollano (1914-94), blev 
Echevarría generalsekretær. Da Johannes 
Paul II i 1982 ophøjede Opus Dei til 
personalprælatur, blev Echevarría dens 
generalvikar. I tilgift var han rådgiver for 
helgenkåringskongregationen og senere 
kleruskongregationen. 

Kryber til korset
MEDIE Britiske BBC indrømmer, at 
man i en udsendelse fejlagtigt anklagede 
Den katolske Kirke for at have ”tiet” om 
Holocaust. I udsendelsen på BBC One 
lød det: ”Tavshed var svaret fra Den 
katolske Kirkes side, da Nazityskland 
dæmoniserede det jødiske folk og senere 
forsøgte at udrydde dem i Europa”. 

Efter at katolikken Lord Alton, medlem 
af Overhuset, og p. Leo Chamberlain, 
tidligere rektor for et af landets mest 
velrenommerede katolske skoler, havde 
klaget, indrømmer BBC, at reporteren 
”ikke havde lagt behørig vægt på offentlige 
udtalelser fra efterfølgende paver eller 
indsatsen efter anvisning fra Pius XII for 
at redde jøder fra nazistisk forfølgelse, og 
havde fremført et synspunkt i modstrid 
med de faktiske kendsgerninger”. 

Alton påpeger, at historikere har rost 
Pius XIIs kamp mod nazismen og citerede 
den jødiske historiker og diplomat Pinchas 
Lapide for at sige, at paven ”medvirkende 
til at redde mindst 700.000 jøder, men 
sandsynligvis op til 860.000 fra den visse 
død i nazismens hænder”. 

Kort nyt

Caritas vil gerne sige tak til alle der i 2016 
har bidraget til organisationens arbejde!
I midten af januar har vi sendt brev til alle, som har bidraget til Caritas i 
2016. Her kan du se, hvilket beløb du har støttet med og om vi har dit cpr.
nr. Har vi det ikke, skal du ringe til os på 38 18 00 00 senest den 27. januar 
2017.

ARBEJDSLIV For første gang 
nogensinde er der oprettet en forening for 
kvinder, der arbejder i Vatikanet for Den 
hellige Stol og i kuriens forskellige kontorer 
– lægkvinder og gudviede personer, såvel 
erhvervsaktive som pensionerede.

Foreningen Donne in Vaticano (Kvinder 
i Vatikanet), som fik sine vedtægter 
godkendt 1. september sidste år og nu har 
over 50 medlemmer, henvender sig til alle 
kvindelige ansatte i kirkestaten. Foreningens 
har til formål at samle og udveksle kvinders 
erfaringer på tværs af arbejdspladserne og 
fremme et socialt, kulturelt og åndeligt miljø 
blandt medlemmerne. Foreningen ønsker 
også at skabe opmærksomhed om mindre 
heldigt stillede kvinder og lette deres byrder 
samt at synliggøre kvinders arbejde og være 
et eksempel for andre kristne kvinder.

De seneste paver har ved flere lejligheder 
påskønnet kvindernes rolle i Vatikanet. 
Pave Frans har således udtalt, at ”Kirken 
ikke kan være sig selv uden kvinden og 
hendes rolle”.

Foreningens forkvinde er Tracey 
McClure, som arbejder for Vatikanradioen.

Fakta om kvinder i Vatikanet
I dag arbejder 750 kvinder for Den hellige 
Stol og i Vatikanstaten, og de udgør 19 % af 
den samlede arbejdsstyrke – hvilket i øvrigt 
er den højeste andel nogensinde. Mere end 
40 % af dem har en akademisk uddannelse 
og arbejder i ledende stillinger i kuriens 
forskellige kontorer.

Vatikanstaten er formentlig den eneste 
stat i verden, hvor kvinder og mænd tjener 
lige meget.

Indtil videre har kun få kvinder bestridt 
topstillinger i Vatikanet, men det vil 
formentlig ændre sig fremover. I dag er der to 
kvindelige undersekretærer i den romerske 
kurie, begge italienere, nemlig søster 
Nicla Spezzati i ordenskongregationen 
og lægkvinden Flaminia Giovanelli, som 
arbejder for det pavelige råd Justitia et Pax.

Den første kvinde, der blev ansat i  
Vatikanet, var Anna Pezzoli. Hun arbejdede 
som syerske for Floreria, som stod for 
vedligeholdelsen af de pavelige møbler. 
Det var tilbage i februar 1915. De første 
kvinder til at indtage højere positioner i 
Vatikanstaten blev ansat i 1929 i forbindelse 
med indeksering af manuskripter i 

Vatikanets bibliotek.
Pave Pius XI tilknyttede i 1934 den 

tyske arkæolog Hermine Speier til 
Vatikanmuseerne. Hun var troede jøde og 
blev således beskyttet mod nazisterne.

Efter 2. Vatikankoncil steg antallet af 
kvindeligt ansatte i Vatikanet, navnlig 
under den salige Paul VIs pontifikat og 
han overraskede alle ved at udnævne 23 
kvindelige embedsmænd. I 1970 ophøjede 
paven den hellige Katerina af Siena til 
kirkelærer som den første kvinde. Tre år 
tidligere ansatte han australske Rosemary 
Goldie som vicesekretær for det pavelige 
råd for lægfolket. 

 NM

Ny forening for kvinder 
i Vatikanet
Foreningen skal ’fremme et socialt, kulturelt og åndeligt miljø’. 

Stifterne af den nye forening for kvindeligt 
ansatte i Vatikanet, ’Donne in Vaticano’, 
ses her sammen med Vatikanets notar 
Antonio Ristaino ved underskrivelsen af 
stiftelsespapirerne den 1. september 2016. 
Foto: Vatikanradioen.

UDDANNELSE Beskyttelsen af min-
dreårige mod overgreb bliver fremover en 
vigtig bestanddel af den katolske præste-
uddannelse verden over. Emnet må have 
”større opmærksomhed”, hedder det i de 
opdaterede retningslinjer for præsteuddan-
nelsen, Ratio fundamentalis institutionis 
sacerdotalis, som blev offentliggjort i star-
ten af december.

Derfor må man sikre sig, at en præste-
kandidat ”ikke har været indblandet i en 
forbrydelse eller en anden problematisk ad-
færd i den forbindelse”, står der i dokumen-
tet. Biskopper opfordres til at være ”meget 
agtpågivende” når præsteseminarister, som 
tilhører et andet bispedømme, anmoder om 
at blive godkendt i deres bispedømme.

Retningslinjerne anbefaler desuden, at 

kvinder indgår som et naturligt element på 
seminarierne og universiteterne, blandt an-

det som undervisere; for kandidaternes om-
gang og samarbejde med kvinder vil indgå 
i bedømmelsen af dem. Det anbefales også, 
at kandidaterne undervises i emner som kli-
maforandringer og miljøødelæggelser.

De nye retningslinjerne er udsendt af 
kleruskongregationen, der har ansvaret for 
præsteuddannelsen. De hidtidige retnings-
linjerne for præsteuddannelsen var fra 1985. 

Kongregationen bekræfter i de nye ret-
ningslinjer, at mænd med åbenlyse eller 
”dybtliggende” homoseksuelle tilbøjelig-
heder ikke må få adgang til præsteembedet. 

Hvad angår de katolske præster ønsker 
Vatikanet, at de opmuntres til at bruge de 
sociale medier til at opbygge netværk og til 
at evangelisere. Det skal ske i form af rele-
vant videreuddannelse.

Selv om beslutningen om at præstevie en 
kandidat hører under den stedlige biskop, 
lægger de nye retningslinjer kraftigt op til, 
at biskoppen accepterer den vurdering af 
en kandidat, som præsteseminariets rektor 
kommer med, af hensyn til den lokale kir-
kens ve og vel.  NM

Præsteuddannelsen 
moderniseres
Klimaforandringer og beskyttelse af mindreårige vil indgå i pensummet.

Nye retningslinjer skal gøre kommende 
præster bedre rustet til at tackle de 
udfordringer og muligheder, som 
ligger i tiden. Foto: Den amerikanske 
Bispekonference.

BØNSLIV Siden slutningen af det 19. 
århundrede har Bønnes Apostolat stået for 
udgivelsen, oversættelsen og distributionen 
af pavens månedlige intentioner, og siden 
1929 har der månedligt været to intentioner; 
en generel og en missional intention. 
Fra årsskiftet har pave Frans valgt kun at 
offentliggøre én månedlig intention – hvor 
opmærksomheden på skift rettes mod 
missionen og mod verden. 

Paven har også annonceret indførelsen 
af en specifik intention – som svar på 
et presserende behov. Det vil ske under 
Angelus 1. søndag i måneden.

Pater James Kubicki fra Bønnens Apostolat 
forklarer, at ”kommunikationshastigheden 
i den digitale tidsalder” har muliggjort 

indførelsen af den særlige intention.
Som noget nyt begyndte pave Frans 

i 2016 at offentliggøre sine månedlige 
bønsintentioner på video.

Bønnes Apostolat, grundlagt af jesuitiske 
præstestuderende i Frankrig i 1844, 
lancerede sidste år en ny flersproget 
hjemmeside samt en app til smartphones, 
der gør det nemmere at samarbejde og 
udveksle informationer mellem grupperne i 
pavens verdensomspændende bønsnetværk.

NM

Intentioner på en ny måde
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UNGDOMSARBEJDE Sekretariatet 
for Danmarks Unge Katolikker (DUK) 
på Østerbro i København har hen over 
efteråret sagt farvel til sine to mangeårige 
medarbejdere og samtidig sagt goddag til to 
nye som led i et naturligt generationsskifte. 
Katolsk Orientering fangede den afgående 
Michael Høier Clausen, foreningens 
organisationskonsulent siden 2011, på hans 
sidste arbejdsdag for en snak om DUK og 
de nye kræfter, som skal drive foreningen 
videre.

”Økonomien er god i DUK”, siger 
Michael og forklarer, at efter at man for 
nogle år siden nåede over ”den magiske 
grænse på 2.000 medlemmer” [hvilket 
afstedkommer et ekstra økonomisk tilskud 
fra Danmarks Ungdoms Fællesråd, en af 
foreningens donorer] har den katolske 
ungdomsforening nu et stabilt medlemstal 
på ca. 1.700. ”Det er fx mere end vi havde 
for ti år siden”, påpeger han.

Da foreningens økonomi i store træk 
er baseret på økonomiske tilskud fra en 
række inden- og udenlandske donorer – 
hvis størrelse også afhænger af antallet 
af lokalforeninger – er medlemstallet 
naturligvis et vigtigt økonomisk parameter 
for DUK. Det lægger rammen for hvor mange 
aktiviteter, kurser, lejre og lignende man 
vil kunne tilbyde. I den forbindelse er den 
nu forhenværende organisationskonsulent 
ret fortrøstningsfuld, idet der findes et 
stort potentiale for at DUK kan vokse sig 
”pænt større”. Som Michael fremhæver, 
hører de omkring 10.000 af bispedømmets 
42.000 registrerede katolikker til blandt 
ungdomsforeningens målgruppe, katolske 

børn og unge under 30 år. 
”Selv om vi naturligvis ikke skal forfalde 

til ren kassetænkning, illustrerer det ganske 
godt de vækstpotentialer, som der fortsat er. 
Men dertil kræves nye kræfter, en styrket 
indsats og især at kunne tilbyde en bred vifte 
af tilbud til børn og unge i menighederne, ”, 
forklarer han.

Danmarks Unge Katolikker er i dag 
repræsenteret i 11 menigheder øst for 
Storebælt samt gennem Katolsk Football 
Club i København, og i 13 menigheder 
vest for Storebælt. Dertil kommer gruppen 
’vietnamesisk team’, som driver aktiviteter 
på tværs af lokalgrupperne.

Nye ansigter
Michael Høier Clausen, der havde sin 
sidste arbejdsdag på sekretariatet den 25. 
november, tiltrådte den 1. december sit 
nye job, i kontorer vis-a-vis med DUKs 
sekretariat, som administrationschef 
for Niels Steensens Kollegium, dvs. for 
jesuitterne i København.

Nogle uger forinden, den 1. november, 
valgte sekretariatets mangeårige ’blæk-
sprutte’ Ilona Nawarecka Rasmussen at 
gå på efterløn efter at have arbejdet 15 år 
i DUK. Ilona, der har været en helt central 
og uundværlig kraft i organisationen lige 
siden 2002, var en velkendt person for en 
hel generation af katolske børn og unge, 
som enten lagde vejen forbi sekretariatet el-
ler fik hende i røret, når de skulle i kontakt 
med DUK. 

”Det er naturligvis lidt vemodigt at skulle 
slippe tøjlerne i en dynamisk og inspire-
rende organisation som DUK. Men med 

ansættelsen af Martin og Teresa er jeg fuld 
af fortrøstning til foreningens virke i de 
kommende år”, siger Michael og henviser 
til ansættelsen af Martin Riis Ottosen-Støtt 
(35 år), som pr. 24. oktober 2016 har fået 
ansvaret som sekretariatskoordinator, og 
Teresa Truc Le (28 år), som pr. 1. december 
2016 er ansat som sekretariatets ungdoms-
konsulent.

Martin Riis Ottosen-Støtt har overtaget 
Ilonas opgaver og har desuden ansvaret for 
dialogen med Danmarks Ungdoms Fælles-
råd og en række udenlandske donorer, fx 
De tyske katolikkers Bonifatiuswerk – en 
opgave, han har overtaget fra Michael Høi-
er Clausen. Martin er uddannet på CBS, har 
arbejdet på Danmarks Pædagogiske Institut 
og siden haft eget konsulentfirma med råd-
givning om fundraising.

Teresa Truc Le har ligesom Martin man-
ge års DUK-erfaring. Hun har ansvaret for 
DUKs lokale afdelinger og aktiviteterne på 
nationalt plan. Et særligt indsatsområde bli-
ver at hjælpe lokalafdelingerne med at ud-
arbejde aktivitetsoversigter og regnskabsaf-
læggelse – noget, som der er blevet skærpet 
tilsyn med efter en række sager, hvor ung-
domsorganisationer uberettiget har modta-
get for meget støtte fra Danmarks Ungdoms 
Fællesråd på baggrund af kunstigt oppuste-
de medlemstal. Teresa er uddannet sygeple-
jerske og kommer med mange års erfaring 
fra vietnamesisk team under DUK.

Ny teologisk konsulent
Efter i en årrække ikke at have haft en fast 
tilknyttet teologisk konsulent, hvilket tidli-

gere ellers var kutymen, udnævnte biskop 
Czeslaw i efteråret pastor Kasper Baadsga-
ard-Jensen til teologisk konsulent for DUK. 
Udnævnelsen gælder fra 1. november 2016 
til 1. august 2018. Som teologisk konsulent 
får Kasper Baadsgaard-Jensen en række 
opgaver: han skal bistå DUKs hovedbesty-
relse med deres arbejde, hjælpe frivillige 
med teologisk vejledning i deres arbejde, 
udarbejde årstema-materiale (se faktaboks) 
og andet relevant teologisk/kateketisk ma-
teriale til brug for de frivillige, samt være 
bindeled mellem DUK og bispedømmets 
ledelse.

Michael Høier Clausen giver ham følgen-
de skudsmål: ”Han er en god organisator og 
har god forståelse for hvordan man skal ud-
fylde rollen som præst for børne- og ung-
domsområdet, ligesom han kan trække på 
sine mangeårige erfaringer fra DUK, bl.a. 
som dens formand i en periode”. 

Danmarks Unge Katolikker kan således 
tage hul på et nyt år med nye og friske kræf-
ter på sekretariatet, nu med en fasttilknyttet 
teologisk konsulent, og i baghånden har de 
en hovedbestyrelse, som på sit møde i de-
cember konstituerede sig med Christopher 
Bonde som formand og Adam Nawarecki 
som næstformand. Sammen med den re-
sterende hovedbestyrelse, Michael Rangel, 
Lea Noval, Kathrine Rendboe, Trí Nguyễn, 
Martha Gomes Ryom og Peter Andreas 
Munk Nielsen, er den katolske ungdoms-
forening derfor på alle mulige måder godt 
rustet til at tackle de udfordringer, som det 
indeværende og de kommende år måtte 
bringe. 

Generationsskifte i Sankt 
Kjelds Gade
Nye og yngre kræfter i spidsen for DUKs sekretariat.

Tekst: Niels Messerschmidt

Kirken – et tegn på Guds nærvær
På DUKs hovedbestyrelsesmøde i 
december valgte man årstemaet for 2017: 
’Kirken – et tegn på Guds nærvær’. På 
foreningens hjemmeside uddybes temaet 
således: 

”I år stiller DUK skarpt på Kirken, 
hvordan beskriver vi den? Hvad skal vi 
som børn og unge bruge den til? Hvad er 
vores rolle og opgave i Kirken?

Kirken er der, hvor vi møder Gud, hvor 
vi får næring til vores tro, så den vokser. 
Det er her, vi er en del af det fællesskab, 
hvor vi sammen lever vores tro.

Det begyndte med de første apostle. 
De fik en klar opgave: De skulle gå ud og 
give den glæde videre, som de havde fået 
af Kristus, give troen videre. De skulle 
være levende vidner om Jesu evangelium. 

Evangelium betyder gode nyheder – det er 
Kirkens opgave, den skal fortælle om de 
gode nyheder. Den opgave har vi stadig 
i dag. 

Kirken er Guds folk. Det er altså dig og 
mig, og alle, som er blevet døbt, er en del 
af Kirken. Derfor er Kirken menneskelig, 
det vil sige den består af mennesker som i 
fællesskab danner Kirken. 

Men samtidig er Kirken også 
guddommelig. Jesus grundlagde Kirken, 
ligesom han indstiftede sakramenterne. I 
sakramenterne kommer Gud til os på en 
helt særlig måde. Sådan er det også med 
Kirken, der møder vi Gud på en særlig 
måde. Det er Kirkens guddommelig side, 
den er Jesu legeme. Derfor kalder vi 
Kirken for Kristi mystiske legeme”. 

DUKs organisationskonsulent siden 2015, Michael Høier Clausen (stående), rækker 
stafetten videre til Martin Riis Ottosen-Støtt – den ene af to nye medarbejdere på 
foreningens hovedsekretariat på Østerbro i København. Foto: Niels Messerschmidt.

Teresa Truc Le, ny ungdomskonsulent for DUK´s sekretariat. Privatfoto.
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PREMIERE Det kommer som et chok 
for jesuitterne, da de i 1633 får nyheden 
om, at deres medbror og missionær i 
Japan, Cristóvão Ferreira har afsvoret sin 
katolske tro og nu arbejder sammen med 
de japanske myndigheder om at udrydde 
kristendommen i landet. I 1639 bliver 
jesuitten Sebastião Rodrigues sammen med 
sin medbroder Garupe smuglet ind i Japan 
for at finde ud af, hvad der er sket med 
Ferreira. Det er plottet i Martin Scorseses 
nye storfilm Silence.

I filmen følger vi de to jesuitters skæbne 
efter at de er taget til fange af samuraierne. 
Rodrigues bliver stillet for den højeste 

japanske inkvisitor Inoue og tvunget til at 
overvære tortur og henrettelser – ikke bare 
af sine japanske medkristne, men også af sin 
medbror. Men hans mission lykkes på det 
punkt, at han til sidst møder medbroderen 
Ferreira.

Silence er en grum og medrivende 
historie om omkostningerne ved troen. I en 
tid, hvor der kommer nye kristne martyrer 
så godt som hver eneste dag er den også en 
højaktuel film. 

Scorsese overvejede til at begynde 
med at forklare forhistorien med tekster i 
begyndelsen af filmen, men opgav det, fordi 
han gerne ville have Japan i 1600-tallet til at 

virke lige så mystisk og uforklarlig som for 
de to hovedpersoner.

Filmen var længe undervejs
Silence, der om kort tid får premiere i 
Danmark, har været mange år undervejs. 
Allerede i 1990 læste Scorsese Shusako 
Endos roman Silence, som filmen bygger 
på; men først i 2014 begyndte optagelserne 
på Taiwan. 

Fader Rodrigues spilles af Andrew 
Garfield, der har en jødisk far og en kristen 
mor og voksede op uden nogen religiøse 
dogmer. ”Historien konfronterer én med 
dybe og svære, men også tidløse spørgsmål. 
Vi følger hovedpersonen gennem et helt 
liv. Han kæmper med de samme store og 
vigtige spørgsmål, som vi gør – hvordan 
lever vi et meningsfuldt liv, et liv med 
tro, og kræver det, at man også lever med 
tvivlen?”, siger Garfield i en kommentar til 
filmen. Garfield er kendt for sin rolle som 
supermanden Peter Parker i de to Spider-
Man film. Han forberedte sig til sin rolle i 
Silence ved exercitier i St Beuno´s Ignatian 
Spirituality Centre i Wales, hvor han tog en 
syv dages retræte i stilhed.

Liam Neeson spiller rollen som fader 
Ferreira. Også Neeson har arbejdet i lang tid 
med jesuitterne. Neeson spilede for femten 
år siden rollen som præsten Vallon i ”Gangs 
of New York”, der handler om en bandekrig 
på Manhattan. Han har været fascineret 
af jesuitterne i mere end 30 år, siden han 
researchede til filmen ”The Mission”, der 
handler om ordenens mission i Sydamerika. 

Her spiller han rollen som en jesuit.

Et multikulturelt projekt
I takt med at missionærerne arbejder på 
at gøre alle folkeslag til Jesu disciple 
opstår temaet inkulturation. For hvordan 
skal kristendommens universelle budskab 
oversættes til andre kulturer og slå rod i dem, 
uden at det bliver til kulturimperialisme?

Filmen er selv et multikulturelt projekt. 
En italiensk-amerikaner filmatiserer en 
roman af noget så eksotisk som en japansk, 
katolsk forfatter. Scorsese voksede op i 
”little Italy”-kvarteret i New York i en 
italiensk emigrantfamilie. Som ung gik 
han på den katolske drengeskole Cardinal 
Hayes High School i New York og drømte 
om at blive missionær i Japan. Hans 
forældre tog ham tit med i biografen. Ved 
at se film af italienske neorealister som de 
Sica og Rossellini blev han bevidst om sine 
egne sicilianske rødder.  Fellinis la Strada 
hører til hans yndlingsfilm. Han tolker den 
som en film om hellighed.

Filmen havde forpremiere den 29.11. 
sidste år i Vatikanet, hvor den blev vist for 
et par hundrede jesuitter. hvor han også fik 
lejlighed til at tale med paven. 

Der er mange lighedspunkter mellem 
pave Frans og Scorsese. Den filmglade pave 
Frans, der har ”Babettes gæstebud” som en 
af sine yndlingsfilm, voksede op i beskedne 
kår i en italiensk emigrantfamilie i Buenos 
Aires. Da Scorsese var i audiens i Vatikanet 
hos pave Frans, talte de to blandt andet 
sammen om jesuitterne i Japan og museet 
for de 26 kristne martyrer i Nagasaki. Paven 
fortalte under audiensen Scorsese, at han 
selv havde læst Endos roman. 

 LR
Læs mere om Endos roman på bagsiden.

Silence

Andrew Garfield gennemgik exercitier som forberedelse til rollen som Sebastiao 
Rodrigues. Her ses Sebastiao Rodrigues med sin japanske guide, Kichijiro, spillet af 
Yôsuke Kubozuka. Foto: United International Pictures / Denmark.

Inkvisitoren Inoue (spillet af Issey Ogata) 
og hans krigere, der ubarmhjertigt 
torturerer kristne, til de opgiver deres tro 
og slutter sig til buddhismen. Foto: United 
International Pictures / Denmark.

Kristendommen i Japan
250 års martyrium.
1543: de første udenlandske missionærer 
kommer til Japan under Sengokuperioden, 
hvor forskellige klaner kæmper om 
magten.
 Med missionærerne kommer også en 
åbning for handel med Vesten. 
1549: Francisco Xavier (1506-1552), 
medgrundlægger af jesuiterordenen, 
kommer som en af de første missionærer 
til Japan for at starte en mission
1587: de første missionærer udvises

Ca. 1600: Mellem 200.000 og 300.000 
japanere er konverteret til kristendommen
1603: Tokugawa-shogunatet samler 
Japan. Den sidste shogun går af i 1867. I 
hele denne tid er Japan næsten komplet 
isoleret, og de kristne forfølges.
1614: Generel ordre om udvisning af 
missionærer fra Japan. Forfølgelse af 
kristne bliver generel politik. De kristne 
missionærer går under jorden eller 
forlader landet. Den katolske Kirke i 
landet bliver kendt som Kakure Kirishitan 
eller ”de skjulte kristne”.

1853 og 1854: Amerikaneren Matthew C. 
Perry foretager to ekspeditioner til Japan. 
Landet åbnes for handel med Vesten.
1865 Det franske missionsselskab 
Missions étrangères de Paris åbner den 
nye Oura kirke i Nagasaki. Den franske 
præst, fader Bernard Thadee Petitjean, 
opdager, at der efter 250 år stadig 
eksisterer en undergrundskirke i landet.

Kom til KO – særforestilling
Lørdag den 28. januar arrangerer KO 
en særforevisning af Martin Scorseses 
anmelderroste film Silence.

Forestillingen bliver klokken 9 om 
morgenen i Grand Teater, Mikkel Bryggers 
Gade 8, 1460 København K. Billetprisen 
er 90 kroner.

Inden filmen vil p. Pawel Ben S.J. holde 
et kort oplæg om jesuitternes mission i 
Asien med særligt fokus på Japan. Bestil 
billetten på: https://www.grandteatret.dk 
eller telefon 3315161.

Vind billetter til Silence
KO´s læsere har nu muligheden for at 
vinde 5x2 billetter til Silence. Billetterne 
kan bruges i de biografer, der viser filmen, 
inden for perioden 30.1.-3.04.

Der trækkes lod mellem de læsere, der 
har besvaret disse fem spørgsmål rigtigt:

• Hvad hedder de to unge jesuitter, som er 
hovedpersoner i filmen?
• Hvad hedder forfatteren, som har skrevet 
den roman, filmen er baseret på?
• Hvilket land foregår filmen i?
• Hvad hedder filmens instruktør?
• Hvornår kom de første udenlandske 
missionærer til Japan?

Send din besvarelse med din 
fulde adresse per mail: redaktion@
katolskorientering.dk eller – mærket 
konkurrence – per post til: Katolsk 
Orientering, Gammel Kongevej 15, 
1610 København V, så vi har den senest 
den 29.1. Vi sender billetterne direkte til 
vinderne.

Vindernes navne offentliggøres i KO 
nummer 2, der udkommer den 10. februar.

Grum og medrivende
Filmen Silence fortæller om jesuitternes mission i 1600-tallets Japan,  
men har et højaktuelt budskab.
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SØNDAGSPRÆDIKEN Jeg var nogle 
dage på ferie ved den jyske vestkyst. Jeg 
husker en udenlandsk familie, men vil 
ikke sige, hvilket land de kom fra. Men jeg 
husker netop denne familie, fordi de hver 
dag kom tilbage til deres faste plads på 
stranden. De havde oven i købet markeret 
deres plads, ved at grave en slags voldgrav 
omkring. Jeg husker dem også, fordi de 
havde utroligt meget med ud på stranden: 
mad og drikke, luftmadrasser, tæpper, 
legetøj og badedyr, badering og vandbold. 
Og de blev på stranden fra morgen til aften.

Jeg husker de to små drenge, et 
tvillingepar; de har nok været omkring 4 år 
gamle. Og forældrene var gode til at lege 
med dem. En formiddag stod drengene 
og deres far i vandet og kastede bold til 
hinanden, drengene på ganske lavt vand 
og deres far lidt længere ude. Fornuftigvis 
havde tvillingerne svømmeveste på, lige 
som de havde luftmanchetter omkring 
overarmene.

Efterhånden var drengene kommet ud, så 
vandet stod dem til livet. Og mens de var 
både kåde og glade, røg bolden pludselig 
forbi deres far, og ud i bølgerne. Faderen 
kaldte på drengene og sagde: Kom, kom her 
hen til mig, så henter vi bolden sammen. 
Og han tog så drengene i hånden og gik ud 
efter bolden. Drengene mærkede slet ikke, 
at de pludselig ikke mere kunne bunde, men 
jublede af glæde da de nåede bolden.

Så slap faderen sine drenge og greb efter 
bolden og sagde: Af sted, foran mig tilbage 
til stranden. Jeg skal bære bolden, så jeg 
kan ikke holde jer i hænderne. Og sådan 
kom drengene tilbage til fast grund.

Denne oplevelse faldt mig ind, da jeg 
læste søndagens evangelium. Her er der 

nemlig en stærk sætning: Kom og følg mig! 
Det lyder jo enkelt, men det er det nok ikke 
altid.

Drengene fra før kunne ikke svømme. 
Men de var veludstyret med hjælpemidler, 
som f.eks. svømmeveste, så der ikke kunne 
ske dem noget ved at lege ved strandkanten. 
Drengene var også lidt ængstelige over for 
det enormt store hav. Og så kan Vesterhavet 
jo også være ganske voldsomt. De havde 
også lidt af vandskræk, og føler sig mest 
sikre hvor de kan bunde, og hvor vandet 
måske ikke er for dybt. De vover sig ud i 
vandet, men ikke længere end at de fluks 
kan komme ind på det tørre igen. De tager 
ingen chancer. De er ikke overmodige. Og 
det er nok også godt alt sammen, for ved 
havet kan der hurtigt ske noget.

Så hænder dette uventede. De spiller 
med vandbolden, kaster den ud til deres 
far, som ikke griber den. Men han øjner 
straks chancen og kalder på drengene: Kom 
og hjælp mig! Og uden at tænke nærmere 
over det, følger de faderens opfordring, og 
skynder sig ud til ham. Glemt er alle deres 
betænkeligheder med hensyn til det våde og 
dybe vand. I dette øjeblik ved tvillingerne 
ikke hvad de indlader sig på. Deres far 
kalder, og de kommer. De er ikke et øjeblik 
i tvivl om, at de kan være trygge ved at 
efterkomme fars kalden.

Og det er jo lige præcist sådan de første 
disciple reagerede, da Jesus kaldte på dem. 
Deres hjerter sagde javel, inden deres 
hjerner havde formuleret nogen forbehold. 
Jesus havde brug for nogen til at fortsætte 
det han selv havde sat i gang. Og når vi 
nu ser tilbage på historien, så har denne 
efterfølgelse bestemt ikke altid været nem 
for disciplene. Og alligevel fortsatte de 

deres opgave. For trygheden ved ham der 
havde kaldt, den forlod dem ikke.

Et andet lille ord sprang også ud af 
teksten da jeg læste den. Og det var ordet 
straks: ”De forlod straks deres garn og 
fulgte ham”. Jeg forstår ordet straks som: 
uden tøven. Disciplene gør jo noget, som 
ofte falder os svært. De siger javel, uden 
at tilføje et hvis eller et måske. De afvejer 
ikke først de fordele eller ulemper, som 
dette kald kan føre med sig. Det var altså 
sådan nogle mennesker, som Jesus kaldte til 
at prædike evangeliet troværdigt.

Selvfølgelig kan man ikke hævde, at vi 
bare skal handle uden at tænke os om – der 
er nok en grund til, at mennesket har fået 
en hjerne. Men, der er ofte en tendens til, at 
vi overvejer for meget og for grundigt, og 
derefter, på grund af alle vore overvejelser, 
ikke ved hvad vi skal gøre, eller hvad vi 
skal beslutte os til. Der findes ingen 100% 
sikkerhed for det ene eller det andet. Også 
en velovervejet beslutning kan vise sig at 
være forkert.

Derfor bliver det vigtigt, at vi lytter til 

vores hjerte, og ligesom tvillingerne straks 
svarer ja, når vores far kalder. Drengene 
gjorde, fordi de følte sig trygge. De 
mærkede faderens kærlighed. De kunne 
ikke reagere anderledes. Disciplene kunne 
ikke reagere anderledes. Hvordan reagerer 
vi andre, når Gud kalder på os? 

Jesus i Galilæa
Da Jesus hørte, at Johannes var blevet 
sat i fængsel, drog han bort til Galilæa. 
Men han forlod Nazaret og kom og 
bosatte sig i Kapernaum ved søen, i 
Zebulons og Naftalis land, for at det 
skulle opfyldes, som er talt ved profeten 
Esajas, der siger:
Zebulons land og Naftalis land,
Vejen langs Havet, Landet på den anden 
side af Jordan
og Folkeslagenes Galilæa,
det folk, der sad i mørket,
har set et stort lys,
og de, der sad i dødens land og skygge,
for dem brød lyset frem.
Fra da af begyndte Jesus at prædike: 
”Omvend jer, for Himmeriget er 
kommet nær!”.

De første disciple kaldes
Da Jesus gik langs Galilæas Sø, så han 
to brødre, Simon kaldet Peter og hans 
bror Andreas, i færd med at kaste net i 
søen; for de var fiskere. Han sagde til 
dem: »Kom og følg mig, så vil jeg gøre 
jer til menneskefiskere. De lod straks 
garnene være og fulgte ham. Da han gik 
videre, så han to andre brødre, Jakob, 
Zebedæus’ søn, og hans bror Johannes, i 
båden sammen med deres far Zebedæus 
i færd med at ordne deres garn. Han 
kaldte på dem og de forlod straks båden 
og deres far og fulgte ham. (Matt 4,12-
23).

Kom og følg mig!
Evangelielæsning til 3. alm. søndag A (Matt 4,12-23). 

Tekst: Pastor Hans Esmark

DEBAT Et helt nyt år ligger foran os som 
et blankt og ubeskrevet stykke papir. Nu er 
det nytårsforsætternes tid. For 117. gang 
har vi planer om en ny livsstil. Vi skal tabe 
os, smide cigaretterne, lade rødvinsglasset 
stå og i det hele taget få mere styr på vores 
tilværelse.

Nej, drop de latterlige nytårsforsætter 
siger Poul Joachim Stender, der er 
sognepræst i Kirke Saaby og Kisserup og 
stiller op til bispevalget i Maribo.  I ”Vil du 
være rask? 40 indbydelser til at turde live 
livet” går han i clinch med tidsånden, der 
sygeliggør danskerne.

Titlen refererer til den korteste og 
stærkeste prædiken, Jesus nogensinde har 
holdt efter Stenders mening.  Han holder den 
for den syge mand, der i 38 år har ligget ved 
Betesda-dammen og ventet på at komme 
ned i vandet. Men Jesus gennemskuer ham 
og ser, at manden slet ikke vil være rask. 
Da han så siger ”Vil du være rask?” rejser 
manden sig omgående. 

De fire ord er i virkeligheden en prædiken 

over vores eget liv. Vi vil hellere brokke os 
og skyde skylden på andre end selv tage 
ansvaret.

Vi skal tage os sammen
Lad os danne en dansk ”tag- os- sammen 
-bevægelse”, hvor vi tager livet på os som 
en gave og en opgave. Det er vi faktisk 
nødt til, hvis vi vil undgå at få endnu flere 
udbrændte og stressede danskere og en 
eksplosion i forbruget af antidepressiver, 
siger Stender.  

”Vil du være rask?” er et opgør med 
management- og selvudviklingskulturen, 
dyrkelsen af helseguruerne og vores 
besathed af hele tiden at være i 
kontrol. Tilsyneladende er danskerne 
et af de lykkeligste folk i verden, men i 
virkeligheden lider de af livs- og dødsangst, 
mener Stender.  I takt med at vi mere og 
mere fokuserer på, hvordan vi bliver sunde 
og lever et langt liv, tømmes vores liv for 
mening.  Jeg har taget Bibelen til mig siger 
Stender, der ikke vil ”minimere eller tæmme 

jomfrufødsler, mirakler, opstandelser, 
himmel og helvede og Jesu kraft til at gøre os 
raske”. Han drømmer om at vise danskerne 
Bibelens univers i den ufortyndede 
udgave og uden at reducere det til ufarlige 
symboler. At lægge sine bekymringer og 
sin angst for at leve og dø i Guds hænder 
er meget bedre medicin mod danskernes 
overpylrethed og selvoptagethed end terapi 
og selvudviklingsbøger. Det giver frihed til 
at udfolde sig og mod til at leve livet, siger 
Stender.

Stender vil have os til at være mere 
ambitiøse med vores liv. Han vil vise os en 
stærk, vild og utæmmelig kristendom, der 
kan provokere os til at gamble med vores 
liv. Tager vi to skridt tilbage til mormors 
verden, tager vi i virkeligheden ti skridt 
frem. Går vi ind i kirken for at høre på 
et 2000-årigt budskab om kærlighed og 
tilgivelse, så tager vi to skridt tilbage, men 
ti skridt fremad.  Vi skal gå ned i gear, tage 
gudstjenestens langsomhed med hjem fra 
kirken og lære os en ny livsstil, hvor vi øver 
os i at være mindre overfladiske og mere 
lyttende og generøse. Fortællingen om 
dommedag skal give os et nyt perspektiv. 
Den skal lære os, at vi skal stå til ansvar for, 
hvordan vi har levet vores liv og lære os at 
se på vores liv med Guds øjne.

De fede provokerer os
De fede virker provokerende på os, fordi de 
signalerer mangel på kontrol. Men i stedet 

for at snakke om fedmeepidemien skulle vi 
måske hellere tale om egoismeepidemien. 
Vestens største problem er, at vi har for 
mange fede egoer og overvægtige jeg´er, 
som er svulmet så meget op, at der hverken 
er plads til Gud eller vore medmennesker.

Tidligere var man ambitiøs. Man regnede 
med, at kirkegang kunne forlænge ens liv 
med en evighed. Nu viser undersøgelser, at 
det hører med til en sund livsstil at gå i kirke 
og at troende måske lever lidt længere.

Men faktisk er det lige omvendt. For hvis 
man går meget i kirke, kan man risikere 
at få et kortere liv end dem, der ikke går i 
kirke, siger Stender

”Guds ord er så mægtigt, at det får ens 
liv til at blusse op i lidenskab, storsind, 
ødselhed, hjælpsomhed. Man får en 
ubændig lyst til at leve farligt og vovet i 
stedet for sundt og kedsommeligt. Man 
tænker nemlig, konfronteret med bruset fra 
evigheden: hellere et højt liv end et langt 
liv”.

Læs ”Vil du være rask” som en 
nytårsopsang der stiller nyt fokus på, hvad 
der virkelig bør fylde i dit liv og brug den 
som en moderne andagtsbog med nye og 
overraskende vinkler på Bibelen.

Poul Joachim Stender Vil du være rask? 
40 indbydelser til at turde leve livet, 
Eksistensen 2016, 134 sider, 158 kroner.

Pastor Hans Esmark, arkivfoto.

Det skal være farligt at gå  
i kirke
Vi læser for mange tilbudsaviser og for lidt poesi skriver Poul Joachim 
Stender, der vil have os til at genopdage dybderne i kristendommen.

Tekst: Lisbeth Rütz
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LÆGFOLK Nærdemokrati? Det er der 
nogle andre, der tager sig af. Interessen for 
de demokratiske funktioner er stærkt på 
retur, siger Paul Jørgensen. Når der til juli 
bliver sommerlejr på Klitborg, vil behovet 
for et øget engagement fra lægfolket være 
på tapetet.  

Paul Jørgensen, pensioneret VUC-lektor 
i religion og historie, har faktisk været en-
gageret i Den katolske Kirke i Danmark fra 
før han blev født. Mens han endnu lå i sin 
mors mave, var han med hende på sommer-
lejr på Klitborg. Han er kendt som flittig de-
battør i Kristeligt Dagblad og gennem årene 
har hans navn ofte været at finde i Katolsk 
Orienterings spalter. 

”Jesuitterne var en af grundene til at jeg 
blev i Kirken, Man kunne regne med dem 
– de var der altid for dig,” siger Paul Jør-
gensen, der gik i skole hos jesuitterne. Som 
22-årig var han med til synoden på Nyborg 
Strand, hvor han var ungdomssekretær. I de 
år blomstrede dansk, katolsk foreningsliv. 
Kan man tale om Gud efter Auschwitz? Det 
var et af emnerne, da pater Heinrich Roos 
holdt foredrag om nyere katolsk teologi. I 
1970 holdt A.C. en høring om gifte præster 
og det summede også af aktivitet i Bifrost, 
som  var dannet af udbrydere fra A.C. 

Når Paul Jørgensen nu har taget initiativ 
til en sommerlejr på Klitborg, er det fordi 
han synes, at mange af emnerne fra den-
gang  stadig er aktuelle.

I 2011 skrev Paul Jørgensen på vegne af 
Sankt Annæ menighed på Amager et langt 
indlæg til sogneundersøgelsen. Her beskrev 
han undersøgelsen som ”i høj grad præget 
af indsamling af statistik og beskrivelse af 
status quo.” Han efterlyste flere tanker om 
Kirkens fremtid og en  skitsering af løs-
ningsmuligheder for aktuelle problemer.  
Han talte for en styrkelse af trosoplæringen 
og foreslog, at Den katolske Kirke i Dan-
mark fik skrevet en moderne katekismus til 
brug for voksne. 

Paul Jørgensen mener, at der i bispedøm-
met er en del veluddannede danske mænd, 
der ville kunne præstevies efter en kortere 
efteruddannelse.  Han er som mange andre 

en varm fortaler for viri 
probati – modne, gifte 
mænd, der er diakonvie-
de. Hans indlæg til sogne-
undersøgelsen kaldte det 
for  ”håbløst” og ”kortsig-
tet” at satse på import af 
præster fra områder uden 
for Europa og Nordame-
rika. 

Paul Jørgensen ser det 
som vigtigt at bremse fra-
faldet af de unge i Kirken. 
Det handler om at give 
folk en tryghedsoplevelse 
og få dem til at føle at her 
er der et sted hvor de hø-
rer til, siger han. Men det 
handler også om at se på 
det vi kommer fra for at 
forstå, hvor vi er på vej hen.

Kort sagt – som Paul Jørgensen skriver 
– handler det om, at Kirken frygtløst bør 

forholde sig kritisk til sin egen tradition.  
 LR 

Fremtidsværksted

KLITBORG ”Gudsfolket på vandring”. 
Under denne overskrift arrangerer en gruppe 
katolikker et fremtidsværksted på Klitborg 
i sommeren 2017. Inspireret af ordene i 
II Vatikanerkoncils ord ”Ved evangeliets 
kraft forynger Han (Helligånden) Kirken, 
fornyr den til stadighed…” (Lumen Gentium 
nr. 4). Vi vil overveje den danske, katolske 
kirkes aktuelle situation og dens fremtid i 
Danmark.

I 1969 afholdt biskop Martensen den 
danske synode på Nyborg Strand. Marten-
sen formål var at overføre 2. Vatikanerkon-
cils nybrud i Kirken til danske forhold. Tre 
overordnede emner stod på dagsordenen. 
Det ene var at inddrage lægfolket i Kirkens 
lokale ledelse. Derfor fik vi Pastoralrådet 
for hele bispedømmet og menighedsrådene 
i de enkelte menigheder. Det andet emne 
var den liturgiske fornyelse med de kirke-
lige handlinger på modersmålet. Det tredje 
handlede om pastorale og diakonale opga-
ver. Alle tre emner handlede om, at inddra-
ge hele gudsfolket i Kirkens liv.

Tid til at genoverveje
Nu i 2017, 48 år senere, er der i høj grad 
anledning til igen at overveje vor Kirkes 
opgaver og muligheder. Jeg vil pege på to 
årsager til behovet. Antallet af præster og 

ordensfolk er i dag betydeligt mindre end 
dengang. Det betyder, at lægfolket i meget 
højere grad må inddrages og tage ansvar. 
Det gælder både for løsningen af praktiske 
opgaver og for formidlingen af troslæren. 
Vi har også modtaget et stort antal troende 
med familie fra andre lande end Danmark. 
Det stiller også store krav til liturgien og 
formidlingen af troslæren.

Disse to årsager har bevæget forberedel-
sesgruppen til at overveje en række aktuelle 
opgaver og skitsere nogle handlemulighe-
der. Vi har måske ikke opdaget alle opga-
verne og mulighederne. Men her er en liste 
med nogle emner som vi ønsker at drøfte på 
den kommende Klitborglejr. Som led i mine 
forberedelser har jeg set dokumenterne fra 
synoden igennem. Der er tilsyneladende 
ikke sket nogen større ændring i emnerne 
i de forløbne 48 år. Også den gang var det 
ungdomsarbejde, ægteskab, gengifte, litur-
gi, kvinders rolle, præsternes cølibat. Den 
gang var det også økumeni, ulande, den po-
litiske verden, og arbejdslivet.

Emner til diskussion
Blandt de mange mulige emner kunne jeg 
tænke mig at drøfte følgende fire emner: 
Ungdomsarbejdet, præstesituationen, kvin-
dernes betydning og økumeni.

Vedrørende ungdomsarbejdet pegede 
synoden på et fundamentalt problem: 
”Mange unge kan hverken referere til 
en indre tryghedsoplevelse, der bygger 
på en argumentation fra en katolsk 
undervisning eller en trivselsoplevelse 
knyttet til et katolsk miljø, der hos de 
unge kan udvikle en katolsk livsstil og 
en katolsk livsholdning.” En manglende 
”katolsk livsstil” har konsekvenser i mange 
sammenhænge. DUK gør en vigtig indsats 
både lokalt og på sine Øm-lejre. Alligevel 
ser vi et stort frafald, eller som p. Højbo 
sagde flere gange: ”De unge falder ikke fra 
– de er aldrig faldet til!” Her er en opgave, 
hvilke er mulighederne?

Præstesituationen
Også i 1969 drøftede synoden præstesi-
tuationen. Spørgsmålet var også dengang 
bl.a. cølibats kravet. Blandt andet var der 
en afstemning om: ”Ønsker man en udvidet 
mulighed for præstevielse af allerede gifte 
mænd?” Resultatet var 132 stemmer for, 20 
imod, 14 stemte ikke. Den gang havde Kir-
ken i Danmark færre katolikker men flere 
præster end i dag. Så spørgsmålet er stadig 
relevant. Hvilke er mulighederne?

Selv om feministisk teologi allerede 
dengang var under udvikling, så var en 
underliggende holdning hos flere, at 
kvindernes opgaver stadig hovedsagelig 
var, hvad jeg kunne kalde ”Martha-
tjenester”. Det er vist stadig praksis, at 
det hovedsagelig er kvinderne, der ved 
menighedernes arrangementer udfører 
Martha-tjenesterne. I tidligere tider kunne 
man måske begrunde kvindernes mere 
ydmyge tjenester med, at de var ringere 
uddannet end mændene og altså også 
præsten. I dag er det sådan, at kvinderne i vor 

del af verden udgør flertallet af studerende 
på de videregående uddannelser, så det 
kan ikke være en manglende uddannelse, 
der kan begrunde forskelsbehandlingen. 
Hvilke er mulighederne?

Økumenien
Jeg kan se i KO, at biskoppen deltager 
i møderne i Danske Kirkers Råd, og 
det er som det bør være. Men hvor meget 
fylder den økumeniske samtale i vor Kirkes 
daglige liv?

Til sommer kan vi behandle spørgsmå-
let: Er emnerne fra 1969 også vigtige i 2017? 
For måske tager jeg fejl. Måske er alt, som 
det bør være. Det ønsker jeg at drøfte under 
overskriften ”Fremtidsværksted for Kirken 
i Danmark – opgaver og muligheder” på 
sommerlejren i juli 2017 på Klitborg.

Fremtidsværksted for Kirken  
i Danmark
Arbejdsgruppe indbyder til sommerlejr om blandt andet ungdomsarbejdet, 
præstesituationen, kvindernes betydning og økumeni. Lægfolket skal 
inddrages meget mere, mener gruppen.

Tekst: Paul Jørgensen

På Klitgården ved Nykøbing Sjælland arrangerer en gruppe 
katolikker fremtidsværksted for Den katolske Kirke  i 
Danmark fra  den 10. - 14. juli.

Paul Jørgensen. Privatfoto.

Synoden på Nyborg Strand
1959: indkaldte pave Johannes XXIII til 
Det andet Vatikankoncil for at forny Den 
katolske kirke.

Koncilet, der varede fra 1962-1965, 
mundede ud i fire konstitutioner, ni 
dekreter og tre erklæringer om religiøse 
og liturgiske emner. Blandt disse handler 
konstitutionen ”Lumen Gentium” 
om Kirkens væsen. Konstitutionen 
”Sacrosanctum Concilium” handler om 
liturgien. Begge konstitutioner fordrer 
lægfolkets aktive deltagelse.

Som en af de første biskopper i verden 

indkaldte biskop Hans Martensen til 
den første lokale danske synode efter 
reformationen.  Forberedelserne begyndte 
i 1967 i en række kommissioner om blandt 
andet diakoni, apostolat, ægteskab og 
familie samt liturgien. Nogle af synodens 
medlemmer var folkevalgte, andre var 
udpegede af biskoppen.

Synoden foregik på Hotel Nyborg Strand 
fra mandag den 18. august til fredag den 
22. august 1969. ”Synoden blev den største 
begivenhed siden 1849”, skrev daværende 
chefredaktør Helge kristensen på forsiden 
af Katolsk Forum nummer 17 1969.

Da pave Johannes XIII i 1959 indkaldte 
til Det andet Vatikanerkoncil var hans 
ønske at gennemføre en fornyelse af hele 
Den katolske Kirke. Koncilet formulerede 
mange vigtige tekster. Blandt disse var 
den dogmatiske konstitution om Kirken 
”Lumen Gentium”, om Kirkens væsen. 
En vigtig ting her var at understrege, at 
Kirken ikke kun hierarkiet, men Kirken er 
hele Gudsfolket. Derfor er konstitutionen 
om liturgien ”Sacrosanctum concilium” 
også vigtig. Begge konstitutioner fordrer 
lægfolkets aktive deltagelse.

”Kirken bør frygtløst forholde 
sig kritisk til sin egen tradition”
Kommende lejr på Klitborg ser tilbage – og fremad.
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SAB Efter to år med nye aktiviteter og 
fremgang i udlån må bispedømmets ældste 
institution Sankt Andreas Bibliotek se i øj-
nene. at der lige nu kun er penge til at drive 
bibliotek for året ud. Som bekendt indstille-
de Økonomisk Råd i efteråret 2014 som led 
i en omfattende økonomisk genopretnings-
plan for bispedømmet at stoppe bispedøm-
mets tilskud skulle stoppe fra januar 2015. 
Pastoralrådet tiltrådte beslutningen, og som 
følge af besparelserne blev biblioteksleder 
Kate Toft Madsen afskediget samtidig med 
to ansatte på Katolsk Orientering.

Men SAB´s bestyrelse var klar med en 
redningsplan. Der blev sendt en appel om 
at støtte ud til bibliotekets venner, og i løbet 
af kort tid var der rejst penge nok til næste 
tre års drift. Både private og ordenssamfund 
i Danmark viste stor gavmildhed, og 
bibliotekaren kunne derfor genansættes. 

Der er også blevet grundlagt en ny 
forening, Sankt Andreas Biblioteks venner, 
som mange af bibliotekets lånere har meldt 
sig ind i. Medlemmerne mødes hvert år i 
marts for at fejre bibliotekets fødselsdag og 
høre om nyt fra den katolske verden. Bidrag 
fra foreningen har de sidste to år dækket 10 
% af udgifterne til bibliotekets drift.

For at ruste sig bedst muligt til et svært 
nyt år er bibliotekets bestyrelse blevet ud-
videt fra fire til seks medlemmer. Den nye 
bestyrelse dækker over en bred vifte af bib-
lioteksmæssige, administrative, teologiske 

og bankmæssige kompetencer. Bestyrel-
sen består nu af bestyrelsesformand Helge 
Clausen, Henriette Fog, David Vincent 
Nielsen, Bertil Frosell, og Sebastian Olden-
Jørgensen og Carsten Günther.

Fundraising
Bestyrelsen har i de forløbne to år arbejdet 
målrettet på at indstille bibliotekets 
drift på, at bispedømmet nu kun betaler 
huslejen, men ikke mere støtter med 
driftstilskud. Derfor samarbejder man med 
en professionel fundraiser, som afsøger 
mulighederne i danske og udenlandske 
fonde. Der er sendt målrettede, uopfordrede 
ansøgninger ud til personer i udlandet 
og man arbejder for første 
gang med crowdfunding i 
Amerika (crowdfunding: 
indsamling hvor man skaber 
et virtuelt netværk og rejser 
penge til sine projekter).

Målet er at polstre bib-
lioteket økonomisk og op-
bygge en kapital, så afkastet 
kan sikre bibliotekets drift i 
fremtiden.

Biblioteket blev i 2007 lagt 
sammen med Niels Steensens 
Bibliotek, et privat, katolsk bibliotek, som i 
mange år havde adresse i Stenosgade. Sankt 
Andreas Bibliotek hører organisatorisk 
sammen med Stenoarkivet, verdens største 

samling af Steensen-arkivalier, og Katolsk 
historisk Arkiv. På biblioteket står en 
række unikke materialer og bøger, som 
ikke findes på andre biblioteker i Danmark. 
Sankt Andreas Bibliotek abonnerer på en 
række udenlandske, katolske tidsskrifter og 
anskaffer løbende dansk, katolsk litteratur 
og det meste af den litteratur, der kommer 
på dansk om Den katolske Kirke. En 
række fagreferenter med ekspertise inden 
for emner som for eksempel kirkehistorie, 
teologi, etik, moral- og sociallære besvarer 
spørgsmål fra interesserede. 

Alle kan låne på biblioteket, der ligger 
i stueetagen på Gammel Kongevej 15, 10 
minutters gang fra Hovedbanegården i 
København.  LR

Læs mere om Sankt Andreas Bibliotek på 
www.sanktandreasbibliotek.dk 

Kirken i Danmark

HELGENER ”Det gjorde et uforglem-
meligt indtryk på mig. Dødens forgård og 
børnehjemmet sender én gennem hele fø-
lelsesregisteret”, siger Bjarne H. Sørensen. 
Han var Danmarks ambassadør i Indien 
(New Delhi) fra 1994-98. I den forbindelse 
mødte han flere gange Moder Teresa i Cal-
cutta, hvor Danmark støttede Kærlighedens 
Missionærer med bl.a. mælkepulver.

Skræmmende og livsbekræftende
”Det var på en og samme tid både 
skræmmende og livsbekræftende at se 
såvel dødsmærkede mennesker som glæden 
i børnenes øjne”.

Bjarne H. Sørensen, der i dag er 
pensionist, har en lang karriere i 
Udenrigsministeriet bag sig. Ud over 
forskellige ambassadørposter, så har han 
også været bilateralchef i Danida. Han har 
derfor kendt Caritas Danmarks tidligere 
generalsekretær Anne-Lise Timmermann. 
Den nuværende generalsekretær, Jann 
Sjursen, kender Bjarne H. Sørensen fra sin 
tid i regering og folketing.

Da der skulle ryddes lidt op i gemmerne 
hjemme, besluttede Bjarne H. Sørensen sig 
for at forære Caritas et særligt maleri med 
Moder Teresa.

Afskedsgave
”Da jeg skulle slutte som ambassadør 
i Indien, fik jeg maleriet af konsulen i 
Calcutta. Jeg glæder mig over, at Caritas 
har taget imod maleriet, som jeg håber, kan 
blive til inspiration for jeres arbejde”.

Maleriet er udført af en lokal kunstner i 
Calcutta (nu Kolkata) på brædder og med 
en vævramme, der viser Moder Teresas 
ansigt. Det hænger nu i Caritas møderum 
på Gammel Kongevej.

”Det er en dejlig gave, vi har fået. Moder 
Teresa er helt sikkert til stor inspiration”, 
siger generalsekretær Jann Sjursen.

Gave til Caritas
Bjarne H. Sørensen, Danmarks tidligere ambassadør i Indien,  
har foræret Caritas et portræt af moder Teresa.

Tekst: Caritas

Moder Teresa på det nye portræt der nu 
hænger ´hos Caritas.

Daværende ambassadørpar i Indien, Bjarne H. Sørensen og Annie Hein sammen med 
moder Teresa.

Sankt Andreas Bibliotek har mange af de 
nyeste katolske udgivelser, men er også en 
guldgrube, hvis man vil vide mere om Den 
katolske Kirkes historie i Danmark efter 
1849. Foto: Lisbeth Rütz

Og vinderne er…
KO har udtrukket de fire vindere 
af julekonkurrencen.

RELIGIØS MUSIK I sidste nummer af 
KO (nr. 17, 2016) skulle læserne besvare 
fire spørgsmål om klostret Heiligenkreuz 
for at deltage i konkurrencen om at vinde 
et eksemplar af CD’en Chant For Peace’ 
fra 2015 med munkene fra Heiligenkreuz, 
den østrigsk/israelske sangerinde Timna 
Brauer & Elias Meiri Ensemble.

For at deltage skulle man svare rigtigt 
på de fire følgende spørgsmål:
• Er klostret Heiligenkreuz beliggende i 
Schweiz, Østrig eller i Tyskland?  
Svar: Østrig.
• Hvad er klostret mest kendt for:  

Sin osteproduktion, ølbrygning eller 
gregoriansk sang?  
Svar: Gregoriansk sang.
• Hvornår blev klostret grundlagt:  
I det 12. århundrede, 13. eller 15. 
århundrede?  
Svar: Det 12. århundrede.
• Hvilken orden tilhører munkene: 
Benediktinere, dominikanere eller 
cisterciensere?  
Svar: Cistercienserne.

De heldige vindere er:
Josef Sepp Atarov, Aarhus
Marianne Riishøj Larsen, Hørsholm
Ole Førster Petersen, Søborg
Gudmund Rasmussen, Kalundborg
   Et eksemplar af CD’en er blevet  
sendt til vinderne.  NM

Hvad nu?
Bispedømmets ældste institution har kun penge til resten af 2017. 

SAB historisk
1648: Biblioteket grundlægges af 
den spanske diplomat Bernardino de 
Rebolledo.
1648-1849: Biblioteket flytter mellem 
forskellige katolske gesandtskaber og 
ender ved Sankt Ansgars Kirke.
1860-1922: Pastor Johannes von Euch 
– senere apostolisk præfekt og biskop 
fra 1892 – udvider bogsamlingen med 
mange bøger fra Tyskland. 
1905: Biskop von Euch overlader 
biblioteket til Den katolske Kirke i 
Danmark. Det har nu cirka 15.000 bind
1905-1952: Biblioteket hedder Det 
Apostoliske Vikariats Bibliotek.
1940-1945: Biblioteket bliver 
katalogiseret.
1944: Bibliotekets læsesal udbrænder. 
2550 bind bliver ødelagte. 
Fra 1953: Dominikanerne i Ordrup 
overtager biblioteket, der kommer til 
at ligge i Ordrup og får navnet Sankt 
Andreas Bibliotek efter Sankt Andreas 
Kirke i Ordrup, hvor det kommer til 
at ligge fra 1954. Fra samme år er der 
offentlig adgang til biblioteket.
1990-2003: Biblioteket befinder sig 
i Købmagergade 44 i Det teologiske 
Fakultet.
2003: Biblioteket flytter til sin nuværende 
adresse på Gammel Kongevej 15.
2007: SAB sammenlægges med Niels 
Steensens Bibliotek. I dag har biblioteket 
cirka 40.000 bind.
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Kardinaler bliver ikke klogere 
ved at stille paven spørgsmål, 
hvor han kun kan svare ja 
eller nej
I en artikel, ”Klarhed Udbedes” (KO 16, 2016), betegnes de 
fire kardinaler som ”fremtrædende”. Imidlertid udtrykte de, 
indtil de blev pensioneret, flere ikke acceptable meninger. 
J. Meisner udmærkede sig ved sine generaliserende og 
diskriminerende udtalelser om muslimske familier. W. 
Brandmüller kaldte de gejstlige, som havde andre meninger 
end ham selv, for kættere. R. Burke var berygtet for flere 
konflikter med paven, samt for sine udtalelser om, at 
kvinders og pigers deltagelse i det daglige liv i Kirken har 
ført til et fald i moralen og i de præstelige kald. Samtidig 
optrådte han i overdådige klæder iført flere meter lang rød 
kappe (Cappa Magna) af silke, fine karminrøde handsker 
og røde kæmpehatte, hvilket skulle hentyde til nobilitet.  
Det siges, at med ord: ”il carnivale è finito!” (karnevalet 
er slut), har paven selv taget afstand fra den slags pomp og 
pragt og fokuserer i stedet på beskedenhed og ydmyghed. 
De fire mistede deres poster, da de blev pensioneret eller 
flyttet til mindre vigtige poster af paven. Det hænger 
således ikke sådan sammen at de fire i dag skulle være 
”fremtrædende”.

De fire pensionerede kardinaler stillede i deres brev til 
pave Frans såkaldt lukkede spørgsmål vedrørende ”Amoris 
Laetitia”. Lukkede spørgsmål er gode, hvis man vil have et 
meget klart svar, hvor der ikke er plads til argumentation, 
for eksempel: ’Kan du løbe på skøjter? Til den slags 
spørgsmål kan man kun svare ja eller nej. Faren ved lukkede 
spørgsmål er dog, at de let fremtvinger svar, der gør tingene 
mere simple, end de i virkeligheden er, siger professor i 
formel filosofi og logik ved Københavns Universitet 
Vincent F. Hendricks (Videnskab, 19. juni 2014). Det er 
ikke den bedste måde at stille spørgsmål på, hvis man for 
alvor ønsker at blive klogere.

Et godt spørgsmål kan føre til, at man udfordrer det 
nuværende. Det var lige præcis det, der skete da Kopernikus 
stillede det virkelig gode spørgsmål:

Kan det være, at Jorden kredser om Solen? Tidligere 
troede man, at det var omvendt. 

Kardinal Gerhard Müller, præfekten af Kongregationen 
for Troslæren advarer mod ”at opvarme til en polarisering” 
og opfordrer derfor til mere objektivitet i diskussionen 
om Amoris Laetitia. Et andet fremtrædende medlem af 
Kongregationen for Troslæren, kardinal Donald Wuerl, 
sagde, med reference til det 13. århundredes teolog St. 
Thomas Aquinas, at Amoris Laetitia er et kald til klarhed i 
undervisningen, men også et kald til den pastorale omsorg 
overfor folk, der forsøger at tilegne sig undervisningen. 
Med udgangspunkt i hans erklæring vil jeg gøre et forsøg 
på at stille et ”godt”, åbent spørgsmål:

Kan det være, at Amoris Laetitia er en stor opmuntring 
for mange? Biskop Wilhelm Krautwaschl fra Graz svarer: 
Det er en stor opmuntring (Katholische Kirche Österreich 
8. april 2016). Bohdan Luczynski, 3460 Birkerød.

Opråb til familier med  
børn i kirken
Jeg er en glad kirkegænger, og det vil jeg gerne fortsætte 
med at være. Jeg kunne godt tænke mig at gå til messe uden 
at skulle spidse ører eller sidde på første række for at kunne 
koncentrere mig om præstens ord. Det er desværre ved at 
blive en sjældenhed. Jeg synes, det er godt, at forældre 
tager deres børn med i kirke. I kirken skal der være plads 
til alle, og alle er selvfølgelig velkomne - store som små, 
unge som ældre. Men det betyder ikke, at det er i orden, at 
børn gør, hvad der passer dem. Det er ikke i orden, at de 
farer frem og tilbage ad kirkegulvet. Det er ikke i orden, 
at de råber højlydt og generelt opfører sig, som om kirken 
er en legeplads. Kirken er i den grad ikke en legeplads, 
men et sted, hvor man kan høre Guds ord, mærke Guds 
tilstedeværelse, få ro og fred til at bede og generelt være 
sammen med andre katolikker, der føler det samme.

Det er først og fremmest forældrenes ansvar, at deres 
børn opfører sig som de skal i en kirke. De skal lære, hvad 
man må og ikke må. Jeg vil gerne understrege, at jeg ikke 
er imod børnenes tilstedeværelse i kirken! Men det betyder 

ikke, at børnene ikke skal opføre sig ordentligt! Jeg er 
bestemt ikke den eneste, der sidder med denne frustration 
og sikkert heller ikke den sidste.

Fortsætter denne ”laissez faire” tilgang til børns opførsel, 
kan det ende med, at flere voksne kirkegængere vælger 
messen fra, når de alligevel ikke får noget ud af den. Derfor 
sender jeg dette opråb, og jeg opfordrer også præsterne til at 
være mere opmærksomme på dette! Det er helt i orden som 
præst at bede om ordentlig opførsel i kirken.

Natalia Erdmann, 7100 Vejle

Til Ansgarstiftelsen, 
biskoppen, generalvikaren og 
Katolsk Orientering
I orienteringsskrivelse fra generalvikaren anmodes 
sognepræsten for de 3 menigheder på Lolland og Falster 
om at bringe denne i sognebladet for Lolland og Falster 
december 2016 og januar, februar 2017. 

Der skal ske en sammenlægning pr. den 1. april 2017 af 
de 3 menigheder og lukning og salg af Sankt Franciscus 
Kirke i Nakskov. 

Forudsætningen herfor er, at Sankt Birgitta Kirke i 
Maribo er renoveret og finansieret, og at der er fundet et 
messested i Nakskov, som gerne må være menighedens 
egen kirke, såfremt denne kan sælges til Stenoskolen.

Herefter kan menigheden så leje kirken og samles til 
de kirkelige handlinger! Ansgarstiftelsen vil ikke belaste 
fremtidens fælles menighedsråd, men selv finde en løsning 
på problemerne!

Samtidig skal et fælles menighedsråd disponere over 
menighedernes midler. men også sørge for, at der er penge 
til rådighed, så der kan læses messer i Nakskov!

Ifølge Ansgarstiftelsen skal der bruges 1,7 mill. kr. i Nyk. 
F., der selv har ca. 225.000.- kr. I Maribo påregnes en udgift 
på ca. 1.3 mill. kr., hvoraf en arv + løfte fra Ansgarstiftelsen 
om kr. 600.000.- skulle løse dette problem. 

Nakskov skal ifølge Ansgarstiftelsens rådgivere 
renoveres for 2,25 mill. kr. Desværre har menigheden kun 
ca. 500.000.- kr!

Altså sætter man en “ruin” til salg og forventer, at 
menighedens “husleje” vil gøre et køb attraktivt!

Menighedsrådet gentager sin skarpe protest mod denne 
utopiske plan og spørger direkte:

Hvor skal sakramentet opbevares, når og hvis der i løbet 
af ugen er undervisning i kirken?

Hvor skal de relevante paramenter m.m. opbevares? 
Indgår Kolbehuset i salget? 
Hvem sørger for adskillelse af el, vand og varme? 
Hvem sørger for rengøring af kirken før kirkelige 

handlinger? 
Kan man forvente en begravelse/bisættelse, når det 

passer de pårørende, eller henvises den afdødes familie og 
venner til lørdag?

Hvornår er Sankt Birgitta klar til menighedens aktiviteter? 
Hvem skal udarbejde “lejeaftalen?” Det siddende 

menighedsråd er ikke aktivt efter den 1.april 2017 eller når 
det nye fælles menighedsråd har konstitueret sig! 
Hvem står for vedligeholdelse og tilsyn af kirkeklokke og 
orgel, som må betragtes som “fast inventar” og de dertil 
forbundne årlige udgifter, når kirken ikke længere har egne 
indtægter? 

Kan man forestille sig offerbøsser til Caritas ved 
Maximilian Kolbes alter og menighedens offerlys til ære 
for Jomfru Maria i et lokale, der bruges til undervisning af 
elever? 

Hvem skal træffe afgørelser vedr. istandsættelser, 
reparationer og nye indkøb til vor kirke?  

Dette er enkelte, men væsentlige spørgsmål, som 
menigheden bør have klare svar på!

For menighedsrådet Jørgen Buntzen, 4900 Nakskov.

Læserne skriver

Læserbreve 
Indsendte indlæg skal forsynes med navn, adresse og  
telefonnummer. Kun navn og postnr. offentliggøres 
i bladet. Max. grænse for læserbreve: 400 ord. (vi 
forbeholder os ret til at forkorte læserbreve over denne 
længde). Max. grænse for kommentarer 800 ord. KO 
bringer en kommentar pr. nummer. Læserbreve kan 
indsendes som mail: redaktion@katolskorientering.dk 
– eller som brev til: Katolsk Orientering,  
Redaktionen, Gl. Kongevej 15, 1610 København V. 
 Katolsk Orientering bringer ikke læserbreve eller 
kommentarer som har været trykt i andre medier.
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Biskoppens kalender
Februar 2017
2. Møde i forretningsudvalget 
3.  kl. 10.00 Bestyrelsesmøde Pastoral Centeret 
4.  Dag for det Gudviede liv, 
 Institut Sankt Joseph, KBH
7.  kl. 10.00 Møde i Præsterådet 
9.  kl. 10.00 Møde i Biskoppeligt Råd
 kl. 18.30 Middag med DUK
10.  Investitur hos Gravridderne
11.  kl. 14.00 Messe i anledning af de syges dag  
 i Sct. Mariæ Kirke, Frb
 Investitur hos Gravridderne
13.-16. Besøge St. Mary’s College Oscott
17. Præsidiemøde i NBK
19. kl. 10.30 Messe i Svendborg
  kl. 16.00 Messe i Svendborg 
20.-24. Præsteretræte i Nütschau

Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nummer 2  
som udkommer den 10. februar. skal være 
KO i hænde senest den 23. januar.  Indlæg til  
Katolsk Orientering nummer 3, som udkom-
mer den 3. marts 2017, skal være KO  
i hænde senest den 13. februar 2017.
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FEBRUAR  
1. grøn. Onsdag i 4. alm. uge. (IV Ps).
 Sl 103,1-2.13-14.17-18a.
 Herrens troskab varer fra evighed til evighed 
mod dem, der frygter ham.
L.: Hebr 12,4-7.11-15. Ev.: Mark 6,1-6.

2. grøn. Torsdag i 4. alm. uge. (IV Ps).
 Sl 48,2-3a.3b-4.9.10-11.
 Gud, vi har oplevet din troskab her i dit tempel.
L.: Hebr 12,18-19.21-24. Ev.: Mark 6,7-13.

3. grøn. Fredag i 4. alm. uge. (IV Ps).
Eller rød. Blasius, biskop og martyr
 Sl 27,1.3.5.8b-9c.
 Herren er mit lys og min frelse.
L.: Hebr 13,1-8. Ev.: Mark 6,14-29. 
Blasiusvelsignelse

4. grøn. Lørdag i 4. alm. uge. (IV Ps).
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
 Sl 23,1-3a.3b-4.5.6
 Herren er min hyrde, jeg lider ingen nød.
L.: Hebr 13,15-17.20-21. Ev.: Mark 6,30-34.
Bededag for præste- og ordenskald

5. hvid. Søndag. HERRENS FREMSTILLING I 
TEMPLET. (Kyndelmisse) (f). (5.alm.søndag) 
 Gl. Cr. Særl.pf.
1.L.: Mal 3,1-4;
 Sl 24,7.8.9.10.
 Hærskarers Herre, han er ærens konge!
2.L.: Hebr 2,14-18.
Ev.: Luk. 2,22-40 eller 2,22-32.

6. rød. Mandag i 5. alm. uge. (I Ps). 
Paul Miki og lidelsesfæller, martyrer (m)
 Sl 104,1-2a.5-6.10+12.24+35c.
 Herren skal glæde sig over sine værker.
L.: 1 Mos 1,1-19. Ev.: Mark 6,53-56.

7. grøn. Tirsdag i 5. alm. uge. (I Ps).
 Sl 8,4-5.6-7.8-9.
 Herre, vor Herre! Hvor herligt er dit navn 
over hele jorden.
L.: 1 Mos 1,20--2,4a. Ev.: Mark 7,1-13.

8. grøn. Onsdag i 5. alm. uge. (I Ps).
Eller hvid. Hieronymus  Æmiliani, præst 
Eller hvid. Josephina Bakhita, jomfru 
 Sl 104,1-2a.27-28.29b-30.
 Min sjæl, pris Herren!
L.: 1 Mos 2,4b-9.15-17. Ev.: Mark 7,14-23.

9. grøn. Torsdag i 5. alm. uge. (I Ps).
 Sl 128,1-2.3.4-5.
 Lykkelig hver den, der frygter Herren.
L.: 1 Mos 2,18-25. Ev.: Mark 7,24-30.

10. hvid. Fredag i 5. alm. uge. (I Ps). 
Scholastica, jomfru (m)
 Sl 32,1-2.5.6.7.
 Lykkelig den, hvis overtrædelser er tilgivet.
L.: 1 Mos 3,1-8. Ev.: Mark 7,31-37.

11. grøn. Lørdag i 5. alm. uge. (I Ps).
Eller hvid. Vor Frue af Lourdes
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
 Sl 90,2.3-4.5-6.12-13.
 Herre, du har været vor bolig i slægt efter slægt. 
L.: 1 Mos 3,9-24. Ev.: Mark 8,1-10.

12. grøn. 6. ALM. SØNDAG. (II Ps).
 Gl. Cr. Alm. S. pf.
1.L.: Sir 15,15-20;
 Sl 119,1-2.4-5.17-18.33-34.
 Lykkelig den, som vandrer efter Herrens lov.
2.L.: 1 Kor 2,6-10.
Ev.: Matt 5,17-37 eller 5,20-22a.27-28.33-34a.37.

13. grøn. Mandag i 6. alm. uge. (II Ps).
 Sl 50,1+8.16b-17.20-21.
 Du skal bringe takoffer til Gud.
L.: 1 Mos 4,1-15.25. Ev.: Mark 8,11-13.

14. hvid. Tirsdag. CYRILLUS,  munk (†869) og 
METHODIUS, biskop (†885), Europas værnehelgener (f) 
Gl. Hyrdernes pf.
L.: ApG 13,46-49
 Sl.117,1.2

 Gå ud i alverden og forkynd Evangeliet! eller: 
Halleluja!
Ev.: Luk 10,1-9

15. grøn. Onsdag i 6. alm. uge. (II Ps).
 Sl 116,12-13.14-15.18-19.
 Herre, jeg bringer dig slagtoffer til tak, eller: Halleluja!
L.: 1 Mos 8,6-13.20-22. Ev.: Mark 8,22-26.

16. grøn. Torsdag i 6. alm. uge. (II Ps).
 Sl 102,16-18.19-21.29+22-23.
 Herren ser ned fra himlen til jorden.
L.: 1 Mos 9,1-13. Ev.: Mark 8,27-33.

17. grøn. Fredag i 6. alm. uge. (II Ps).
Eller hvid. Servitterordenens 7 grundlæggere
 Sl 33,10-11.12-13.14-15.
 Lykkeligt det folk, Herren udvalgte sig til ejendom.
L.: 1 Mos 11,1-9. Ev.: Mark 8,34–9,1.

18. grøn. Lørdag i 6. alm. uge. (II Ps).
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
 Sl 145,2-3.4-5.10-11.
 Jeg vil prise dit navn, Herre, for evigt og altid.
L.: Hebr 11,1-7. Ev.: Mark 9,2-13.

19. grøn. 7. ALM. SØNDAG. (III Ps).
 Gl. Cr. Alm. S. pf.
1.L.: 3 Mos 19,1-2.17-18;
 Sl 103,1-2.3-4.8+10.12-13.
 Herren er barmhjertig og nådig.
2.L.: 1 Kor 3,16-23.
Ev.: Matt 5,38-48.

20. grøn. Mandag i 7. alm. uge. (III Ps).
 Sl 93,1ab.1c-2.5.
 Herren er konge! Han har klædt sig i højhed.
L.: Sir 1,1-10. Ev.: Mark 9,14-29.

21. grøn. Tirsdag i 7. alm. uge. (III Ps).
Eller hvid. Peter Damian, biskop og kirkelærer
 Sl 37,3-4.18-19.27-28.39-40.
 Overgiv din vej til Herren, så griber han ind.
L.: Sir 2,1-11. Ev.: Mark 9,30-37.

22. hvid. Onsdag. APOSTLEN PETERS STOL. (f) 
Gl. Ap.pf.
L.: 1 Pet 5,1-4 
 Sl 23,1-2a.2b-3.4.5.6
 Herren er min hyrde, mig skal intet fattes.
Ev.: Matt 16,13-19

23. rød. Torsdag i 7. alm. uge. (III Ps). 
Polycarp, biskop og martyr (m)
 Sl 1,1-2.3.4+6.
 Lykkelig den mand, der tager sin tilflugt til Herren.
L.: Sir 5,1-8. Ev.: Mark 9,41-50.

24. grøn. Fredag i 7. alm. uge. (III Ps).
 Sl 119,12.16.18.27.34.35.
 Før mig, Herre, ad den sti, du befaler.
L.: Sir 6,5-17. Ev.: Mark 10,1-12.

25. grøn. Lørdag i 7. alm. uge. (III Ps).
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
 Sl 103,13-14.15-16.17-18a.
 Herrens trofasthed varer fra evighed til evighed
mod dem, der holder hans pagt.
L.: Sir 17,1-15. Ev.: Mark 10,13-16.

26. grøn. 8. ALM. SØNDAG. (IV Ps).
 Gl. Cr. Alm. S. pf.
1.L.: Es  49,14-15;
 Sl 62,2-3.6-7.8-9ab.
 Kun hos Gud finder min sjæl ro.
2.L.: 1 Kor 4,1-5.
Ev.: Matt 6,24-34.

27. grøn. Mandag i 8. alm. uge. (IV Ps).
 Sl 32,1-2.5.6.7.
 Glæd jer over Herren, fryd jer, I retfærdige.
L.: Sir 17,24-29. Ev.: Mark 10,17-27.

28. grøn. Tirsdag i 8. alm. uge. (IV Ps).
 Sl 50,5-6.7-8.14 + 23.
 Den, der vandrer retsindigt, skal se Guds frelse.
L.: Sir 35,1-12. Ev.: Mark 10,28-31.

Liturgisk kalender

Det sker i Bispedømmet
JANUAR:
Torsdag 19 kl. 18.30: Økumenisk kirkevandring i 
København. Vandringen starter i Sct. Pauls kirke kl. 
18.30. Årets tema for bedeugen er 2 Korintherbrev 5,14-
20, ”Thi Kristi kærlighed tvinger os, fordi vi har sluttet, 
at når én er død for alle, er de alle døde”. Prædiken over 
Bedeugens tema holdes i Gustavskyrkan
Fredag 27. kl. 19-ca. 21: Forsonings- og 
helbredelsesmesse. Ved pastor Lars Messerschmidt 
m.fl. Skriftemål fra kl. 18.00. Sted; Jesu Hjerte Kirke, 
Stenosgade 4, København V. Information: www.
forsoningsoghelbredelsesmesse.dk.
Lørdag 28. kl. 9: Særforevisning af Martin Scorseses 
film ’Silence’ om jesuitternes mission i Japan i det 
17. århundrede. Oplæg ved pater Pawel Ben S.J. 
Forevisningen finder sted i Grand Teater, Mikkel 
Bryggers Gade 8, 1460 København K. Billetpris er kr. 
90,-.
Lørdag 28. kl. 14.30-16.30: Temalørdag i Sct. Therese 
Kirke: ”At ældes – at modnes” v/ Grethe Livbjerg. Sted: 
Sankt Therese Kirke, Bernstorffsvej 56, Hellerup.

FEBRUAR:
Fredag 10. kl. 18.30-20: ”Åben Dør”. Personlig 
forbøn og samtale v/ pastor Lars Messerschmidt 
m.fl. Sted: Jesu Hjerte Kirkes menighedslokaler, 
Stenosgade 4A-B København V. Information: www.
forsoningsoghelbredelsesmesse.dk 
Lørdag 18. kl. 14.30-16.30: Temalørdag i Sct. Therese 
Kirke: Pilgrim i det Hellige Land anno 2016 v/ Ulla 
Elmquist. Hun fortæller om pilgrimsrejsen og viser 
billeder. Sted: Sankt Therese Kirke, Bernstorffsvej 56, 
Hellerup
Fredag 24. kl. 19.00-ca. 21.00: Forsonings- og 
helbredelsesmesse v/pastor Lars Messerschmidt m.fl. 
Skriftemål fra kl. 18.00. Sted: Jesu Hjerte Kirke, 
Stenosgade 4, København V. Information: www.
forsoningsoghelbredelsesmesse.dk 
Søndag 26. kl. 15-18: Søndagssalon om Lourdes v/
forfatter Lissie Lundh og Georg Høhling, formand for 
Den nordiske Lourdesvalfart. Sted: Jesu Hjerte Kirkes 
menighedssal, Stenosgade 4, København V.

Første og tredje onsdag i måneden kl. 18-20: Hjælp til 
misbrugere og pårørende ved den katolske organisation 
Cenacolo. Rådgivningen finder sted i Bredgade 64, 1. 
sal, Kbh. K. Tlf. 51 53 41 60.
Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til eukaristi, 
lovprisning og katekese. Hver onsdag kl. 19-21, 
undtagen den 1. onsdag i måneden. Messe med forbøn 
for de syge afholdes 1. onsdag i måneden kl. 19-21. 
Sted: Oratoriet, Vor Frue kirke, Ryesgade 26, Aarhus C. 
Info: p. Herbert SJ, tlf. 87 30 70 42 eller 24 27 86 89, 
Jan Zieleskiewicz, tlf. 50 29 13 57, e-mail johny.zet@
gmail.com.

Kalenderen afspejler de arrangementer menighederne 
selv har anmeldt, så den er ikke nødvendigvis dækkende 
for alle aktiviteter. Arrangementerne er af almen 
karakter og er åbne for alle. Kontakt KO’s redaktion for 
optagelse af arrangementer i kalenderen.
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Fremtidsværksted
”Gudsfolket på vandring” - under denne overskrift 
arrangerer en gruppe katolikker en sommerlejr, et 
fremtidsværksted på Klitborg i sommeren 2017 i 
uge 28. Inspireret af ordene i II Vatikanerkoncils ord 
”Ved evangeliets kraft forynger Han (Helligånden) 
kirken, fornyr den til stadighed ...” (Lumen Gentium 
nr. 4). Vi vil overveje den danske, katolske kirkes 
aktuelle situation og dens fremtid i Danmark. Vi vil 
lade os inspirere af kirkehistorien, af koncilet, af 
Synoden 1969 og af pave Frans.

Nærmere oplysninger fås ved henvendelse til Paul 
Jørgensen på mailadressen panijo@yahoo.com.

7P KATOLSK
Jonfobutik

Katolske Bøger og Brugskunst
Litteratur om spiritualitet, bon, teologi m.m. 

Samt kunstbøger, børnebøger, figurer, ikoner, 
rosenkranse, smykker, gaveartikler, vægkors, 

jule krybben kristen julepynt lys og meget mere...

Ryesgade 28 ■ 8000 Aarhus C 
Tlf. 87307055 

www.ka tolski nfo bu tik. d k

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

Ønsker du indbinding?
Nu er det tid til at bestille indbinding af Katolsk 
Orientering for årene 2014, 2015 og 2016.

Ønsker du et eksemplar af de tre årgange i flot 
indbinding?

Så kontakt venligst redaktionen senest 31. januar 
2017 på e-mail: redaktion@katolskorientering.dk 
eller tlf. 33 55 60 25.

• Arv og 
Testamenter

• Ægtepagter
• Familiesager
• Dødsboer
• Køb af ejendom 

i Danmark og 
udlandet.

Advokat
Sandra Moll Dirscherl

Telefon: 31 35 35 60
Fax: 31 73 25 84

E-mail: sandra@moll.dk

Flere kunder i forretningen?
Med en ANNONCE i Katolsk Orientering 
når dit budskab ud til mere end 11.500 
katolske læsere.

I Kontakt Svenning Ravn på annonce@ 
katolskorientering.dk og hør mere om dine 

muligheder for at blive set i et medie med mening.

Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat
Åbningstider:
Mandag og Onsdag: 10-12 og 13-16
Tirsdag og Torsdag: 10-12 og 13-16.45
Fredag lukket.

bibliotek@katolsk.dk
Tlf: 33 55 60 90

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

Kastrup Begravelsesforretning
Telefon 32 55 55 55

Døgnvagt

Bedemand Michael Riis
Amagerbrogade 155

Drager Begrave Iscsrcrrctn i ng ■ Telefon 32 5 3 06 29 
Taastrup Begravelsesfbrnetning ■ Telefon 43 99 19 19

Bønnens Apostolat
Januar
Denne måned beder vi for evangelisering med 
særligt fokus på de kristnes tjeneste i men
neskehedens vanskeligheder for at alle kristne, 
at de tro mod Herrens undervisning gennem 
bøn og næstekærlige handlinger vil stræbe 
efter at genskabe det fulde kirkelige fællesskab 
og samarbejde om at møde menneskehedens 
aktuelle udfordringer.

www.v-lm.dk

Organiseret 
bedemand, 

K tilknyttet
/ garantiordning,
/ v/ Steen Jørgensen

<J5Ä-wc

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

www.vincentgrupperne.dk

Støtter nødlidende

✓ Testamenter
✓ Ægtepagter
✓ Familiesammenføring
✓ Børns Retsforhold
✓ Fast Ejendom
✓ Retshjælp

ROHDE 
ADVOKATFIRMA

www.advocation.dk

Lundtoftegårdsvej 95, 2800 Kongens Lyngby, Telefon 51 91 73 73

Viceskoleleder 
til Sct. Albani Skole i Odense

Sct. Albani Skole søger en viceskoleleder 
til ansættelse pr. 1. maj 2017.

Hvem er vi
Sct. Albani Skole er en etsporet, katolsk skole, der bygger 
på det kristne livs- og menneskesyn. Skolen ser det som sin 
ambition at udfolde de værdier, dette menneskesyn indebærer, 
i et professionelt og anerkendende skolefællesskab. Sct. 
Albani Skole er en selvejende institution med egne vedtægter, 
som kan læses på www.sctalbaniskole.dk.

Der tilstræbes et elevtal på max. 24 børn i hver klasse. Der 
går pt. 236 elever på skolen, der har 26 medarbejdere ansat. 
Sct. Albani Skole har ikke tidligere haft en viceskoleleder 
men ønsker at styrke den pædagogiske udvikling ved at 
etablere et ledelsesteam.

Kernen i jobbet er pædagogiske ledelsesopgaver 
Viceskolelederens opgave er at sikre sammenhængskraft 
mellem medarbejderne gennem videndeling og kvalificering 
af teamsamarbejdet. Dette kan ske ved faglig sparring, 
observation i undervisningen og deltagelse i teammøder. 
Skolen har i de seneste år arbejdet på at implementere 
skolens værdigrundlag i hverdagen, og denne proces skal 
du være med til at præge i samarbejde med skolens leder og 
bestyrelse.
Der er knyttet undervisningsforpligtelse til stillingen og evt. 
koordinerende opgaver.

Personlig profil
Vi søger en visionær viceskoleleder, der med åbent sind kan 
agere i et skolemiljø med religiøs og etnisk mangfoldighed. 
Med det mener vi, at
• Du er god til at lede mennesker og kan træffe kvalificerede 

beslutninger baseret på mål og visioner.
• Du kan forstå og omsætte omverdenens krav 

og forventninger til skolen i respekt for skolens 
værdigrundlag.

• Du har relevant uddannelsesmæssig erfaring herunder 
undervisningserfaring.

• Du har en lederuddannelse, eller er villig til at tage en 
snarest efter din ansættelse.

• Du kan igangsætte og styre udviklingsforløb fra idé til 
resultat.

• Du har personlig gennemslagskraft.
• Du er loyal overfor det kristne livs- og menneskesyn, som 

det er formuleret i skolens formålsparagraf.
• Du kan kommunikere med børn, forældre, kolleger og 

skolens samarbejdspartnere i tale og på skrift.

Ansættelse sker efter overenskomst mellem Finansministeriet 
og Lærernes Centralorganisation.
Lønindplacering vil ske i intervallet 379.330-451.247 kr. 
årligt plus pension.
Interesserede ansøgere er velkomne til at kontakte skoleleder 
Lars Bendix på tlf. 61 65 77 83 / 66 14 06 75 for at høre 
nærmere om stillingen og aftale tid til et besøg på skolen. 
Ansøgningen bedes stilet til skolens bestyrelse og sendes 
til sct.albaniskole@mail.tele.dk. Ansøgningen skal være 
skolen i hænde senest d. 10. februar 2017 kl. 12.00.
Ansættelsessamtaler forventes afholdt i uge 9.

Set. Albani Skole
DANNELSE & LÆRING I CENTRUM
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sig forladt. Hører Gud mig virkelig, tænker 
han. Men en dag kommer der en slags 
svar til ham. ”Når du lider, lider jeg med 
dig. Lige til det sidste er jeg ved din side”, 
fortæller en stemme til ham.

Bare en formalitet?
Træd nu bare på den fumi-e det er jo kun 
en formalitet, siger samuraierne til ham. 
Han løfter foden for at trampe på fumi-en 
og dermed på alt det, han har elsket højest. 
Men han tøver. Så siger en stemme pludselig 
til ham. ”Tramp! Tramp! Jeg kender mere 
end nogen den smerte, du føler i din fod 
nu. Tramp! Det var for at blive trampet 
på af mennesker, at jeg blev født til denne 
verden. Det var for at dele menneskers 
smerte, at jeg bar mit kors”, lyder stemmen. 
Og Sebastião tramper, mens hanen galer...

Bogen ender i en slags afklarethed. ”Jeg 
ved, at min Gud er anderledes end den, der 
prædikes i kirkerne”, tænker Sebastião. 
Nu hedder han Okada San´emon. Han har 
en komfortabel og beskyttet tilværelse 
sammen med den japanske hustru, 
myndighederne har givet ham. Men prisen 
for det nye liv var høj. Han har ofret sin 
kristne identitet og hjælper de sidste 30 år 
af sit liv de japanske magthavere med at 
identificere de kristne genstande, som de 
undergrundskristne forsøger at smugle ind 
i landet. Af og til møder han Ferreira. De 
to frafaldne præster spejler sig i hinanden 
i gensidig foragt. ”De var som to hæslige 
tvillinger. De hadede hinandens hæslighed. 
De foragtede hinanden; men det var sådan 
det var – de var to uadskillelige tvillinger”.

Endos roman er en stramt komponeret 
fortælling med kammerspillets vægt på 
det psykologiske spil mellem personerne. 
Flere temaer er flettet sammen. Kan 

martyriet have for høj en pris? Historien 
om Sebastião er historien om en mand, der 
svigter martyriet, fordi han taber troen på 
dets værdi. Kan kristen mission være en 
slags kulturimperialisme? Mission handler 
jo om tro – men kommer også let til at 
handle om penge, og den går hånd i hånd 
med handelsmæssige interesser. Spanien 

og Portugal slås om det attraktive japanske 
marked, da der åbnes for mission. 

Som konverteret, japansk katolik var 
Endo lidt af en fremmed fugl i det litterære 
landskab. Han boede flere år i Frankrig 
og var dybt påvirket af franske katolske 
forfattere som Bernanos og Mauriac. Han 
følte sig tæt knyttet til en anden katolsk 

forfatter – Graham Greene – som han kun 
mødte en gang. De to korresponderede 
flittigt, og i 1969 sendte Endo den engelske 
udgave af sin roman til Graham Greene 
med fransk dedikation A mon maitre G. 
Greene avec mes grands respects. Til min 
læremester Graham Greene med største 
respekt.

To forfulgte præster
Mellem Endos Silence (1966) og Greenes 
The Power and the glory (1940-dansk 
Magten og æren, 1947) er der et vist 
tematisk fællesskab. I begge romanerne 
flygter martrede præster fra politisk 
motiveret forfølgelse. De har begge en 
pinefuld oplevelse af egen utilstrækkelighed 
og svigt, men også en dunkel anelse om, at 
der bag ved syndens realitet alligevel er et 
håb om forløsning.

Hovedpersonen i ”Magten og æren” 
er en fordrukken landsbypræst på flugt 
gennem Mexico, hvor han til sidst lider en 
slags martyrdød. Lige til det sidste plages 
han af tvivl, anfægtelser og skam over 
ikke at kunne leve op til det, han er kaldet 
til. Han er en antihelt sammenlignet med 
de afklarede martyrer, kirkehistorien er 
så fuld af. Bogen er alt andet end banalt-
opbyggelig, og Greene måtte stå skoleret 
for ærkebiskoppen af Westminster, da den 
udkom. ”Magten og æren” havnede på 
index – men blev senere én af den salige 
Paul VI´s yndlingsbøger. 
Lørdag den 28. kl. 9. er der særforevisning 
af ’Silence’. Oplæg ved pater Pawel Ben 
S.J. Forevisningen finder sted i Grand 
Teater, Mikkel Bryggers Gade 8, 1460 
København K. Billetpris er kr. 90,-. 

Eftertanker
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LITTERATUR Den unge portugisiske 
jesuit Sebastião Rodrigues er en mand med 
en vigtig mission. I det Herrens år 1639 
kommer han til Japan sammen med sin 
medbroder Francisco Garrpe. Opgaven er 
at støtte de forfulgte japanske kristne og 
opklare, hvad der egentlig er sket med deres 
beundrede lærer Ferreira. Rygtet er nået 
til Portugal om, at Ferreira lever i Japan 
som frafalden og oven i købet hjælper 
magthaverne med at rykke kristendommen 
op med rode i det land, der engang var en 
blomstrende missionsmark.

Første del af Shusako Endos bog 

”Silence” (1966) er Sebastiãos breve til 
sit kloster i Lissabon. Jeg fortælleren i 
brevdelen skiftes i bogens hoveddel ud med 
en 3. persons fortæller, hvor begivenhederne 
ses gennem Sebastiãos øjne. De to jesuitter 
bliver smuglet i land nær Nagasaki af 
lokale fiskere og modtaget af en gruppe 
undergrundskristne. En lille hytte oppe i 
bjergene bliver deres skjulested, og her 
fejrer de messe som de katakombekristne i 
oldkirken. Men snart går det galt. To kristne 
bliver taget til gidsler af samuraierne, der 
klynger dem op på kors, fordi de ikke vil 
fornægte deres tro offentligt ved at træde på 

en fumi-e, en træplade med et Jesusbillede. 
De to jesuitter flygter i hver sin retning. 

Sebastião bliver smuglet til Goto-øerne, 
hvor han bliver taget til fange. Deres lokale 
hjælper Kichijiro har forrådt ham. 

Det umulige dilemma
Det psykiske pres på Sebastião stiger, og 
hans tro på missionsprojektet bliver sat på 
en alvorlig prøve, mens han sidder i fængsel 
sammen med lokale kristne. Nu står han 
over for et umuligt dilemma. Skal han 
fornægte sin tro for at redde de japanske 
kristne eller skal han stå fast og risikere, 
at de bliver udsat for tortur? Hvad er den 
største synd?

”Du fortjener ikke at blive kaldt fader. Her 
kommer du med en ny religion til japanerne 
og de får ikke andet end lidelse ud af det”, 
siger den japanske tolk til Sebastião.

”Et træ der trives i én slags jord kan 
visne, hvis jorden skiftes. Når vi taler om 
kristendommens træ, så kan dets blade 

blive tykke og det kan sætte mange skud 
i et fremmed land, mens bladene visner 
og det ikke sætter skud i Japan. Fader, har 
du aldrig tænkt over forskellen i jorden, 
forskellen i vandet?”, siger storinkvisitoren 
Inoue til Sebastião. Kristendommen er jo 
ikke ond siger Inoue; men den passer bare 
ikke til Japan…

Sebastiãos tvivl på hele projektet 
vokser. Han føler sig skyldig over for de 
mennesker, han er kommet for at tjene. Og 
Gud forbliver tavs. 

”Laudate Eum” – lovpris Ham – har en 
ukendt fange skrevet på vægen i fangehullet. 
Skriften stammer fra Ferreira, som han 
senere møder. Engang brændte Ferreira 
af missionsiver; men efter tre dages tortur 
valgte han at fornægte sin kristne tro for 
at redde andre kristne. ”Kristus ville have 
gjort det samme”, siger han til Sebastião. 
Den lærde jesuit er nu ved at skrive en 
bog, der skal vise, at kristendommen er den 
forkerte religion for Japan. Sebastião føler 

Fortsættes nedenunder ▶

Da Gud var tavs
Hvilken mening ligger der i martyriet? Er mission i virkeligheden en slags 
kulturimperialisme? Det er hovedtemaerne i Shusako Endos  
roman ”Silence”, som Martin Scorsese nu har filmatiseret.

Tekst: Lisbeth Rütz

Ingen kender det præcise tal, men det formodes at flere tusinde kristne er blevet tortureret 
og dræbt i de 200 år hvor Japan var et fuldstændigt lukket land.

Tramp! Tramp! Jeg kender mere end 
nogen den smerte, du føler i din fod nu. 
Tramp! Det var for at blive trampet på  
af mennesker, at jeg blev født til denne  
verden. Det var for at dele menneskers 
smerte, at jeg bar mit kors.

”
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BESØG Gå ud og forkynd det glade 
budskab for alle, sagde Polens primas, 
Wojciech Polak, i en stuvende fuld Sankt 
Annæ Kirke den 15. januar. Hundreder af 
polakker var kommet til kirken for at møde 
landsmænd og for at være med til at fejre 
Polaks besøg i Danmark. Polak mindede 
dem alle om, at de skal holde fast ved deres 
historiske rødder og deres katolske tro og 
vise kærlighed, ydmyghed og tjenersind 
hvor de end er.

”Netop i dag, hvor vi er forsamlet her i 
København, vil vi sammen med vort land 
udtrykke vor taknemmelighed for den 
dyrebare arv, som vore forældre modtog 
for 1050 år siden, da de lod sig døbe. Da 
pave Frans var i Czestochowa i Polen sidste 
år, sagde han, at man skal takke Gud for, at 
Han var altid med Polen. Han tog det ved 
hånden lige som et barn og fulgte det trofast 
gennem hele dets historie,” sagde Wojciech 
Polak,

Den polske primas havde i sin prædiken 
fokus på dengang, da Polen i 1966 fejrede 
1000-års jubilæet for kristendommens ind-
førelse i Polen. 

Under det kommunistiske regime var 
medierne censurerede, og det var derfor 
sparsomt, hvad der kom ud om jubilæet. 
Men jubilæet styrkede polakkerne og deres 
identitet. Det spillede en stor rolle som tegn 
på solidaritet og enhed med hele Kirken.

”I dag, 50 år efter, er I mine kære brødre og 
søstre, som lever her i Danmark, et levende 
vidnesbyrd for andre her om, at I er sønner 
og døtre af et gammelt kristent land – Polen. 
Polakkerne lever spredt over hele verden; 
men troen er deres fundament, ligegyldigt 
hvor de end bor. Dåben er et sakramente, 
der giver et nyt liv, og i dåben er vi kaldet til 
at give vidnesbyrd om Kristus gennem den 
måde vi lever på”, sagde primas. 

Han opfordrede menigheden til at gå ud 

og forkynde det glade budskab og aflægge 
vidnesbyrd om Kristus, hvor de end var. 
For at være et autentisk trosvidne skal man 
have både ydmyghed og indre frihed, sagde 
polak, der fremhævede Johannes Døberen 
som et forbillede for alle kristne.

Sr. Tarsylla sørgede med et flot og pom-
pøst orgelspil sammen med koret Gaude 
mater Polonia for en fornem musikalsk 
ramme omkring messen. Der blev sunget 
kendte og elskede polske salmer som Boze, 
cos Polske (Gud bevare Polen), Gdy się Ch-
rystus rodz  (Kristus skal nu fødes) Ciebie 
Boga wyslawiamy (Te Deum laudamus) og 
Com przyrzekl Bogu (Fast skal min dåbs-
pagt evigt stå).

Den polske menighed i Danmark har 
ventet længe på at 
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Foto: Lisbeth Rütz.

Gå ud og forkynd det  
glade budskab
Polens primas, Wojciech Polak, besøgte sine landsmænd i København.

KONTROVERS Den 24. januar mødtes 
Malteserordenens stormester Matthew 
Festing med pave Frans og tilbød at træde 
tilbage. Det accepterede paven og dermed 
sluttede en månedlang strid internt i ordenen 
og mellem ordenen og Vatikanet. 

Striden fulgte efter afsløringen af, at 
ordenens bistandsorganisation skulle have 
uddelt kondomer til fattige i Burma, mens 
storkansler Boeselager (nr. 4 i ordenen) stod 
i spidsen for organisationen. Flere hævdede, 
at Boeselager havde forsøgt at skjule det 
for ordensledelsen, mens Boeselager selv 
hævdede, at han havde standset det, da det 
kom til hans kendskab. 

Sagen var måske forblevet et internt an-
liggende hvis ikke pave Frans var blevet 
involveret. Den 10. november mødtes pa-
ven med ordenens kardinalpatron, kardinal 
Raymond Burke. I begyndelsen af decem-
ber skulle paven have skrevet et brev til 
Burke, hvori han bad ordenen om at gribe 
ind mod enhver mulig årsag til moralsk 
skandale. Brevets nøjagtige indhold er 
ukendt, men den almindelige antagelse er, 
at det berørte Boeselager-sagen.

Efter at paven havde udtrykt uro over 
sagen følte stormesteren sit nødsaget til at 

afsætte Boeselager og 6. december bad han 
storkansleren indgive sin afskedsansøg-
ning, hvilket Boeselager nægtede. Festing 
gav ham herefter direkte ordre om at gå 
af med henvisning til hans lydighedsløfte, 
hvilket Boeselager også afviste. Festing 
suspenderede ham 8. december, og der blev 
indledt en disciplinærsag mod Boeselager 
for ulydighed. 

Boeselager appellerede til sine støtter 
i en mail og skrev, at han var anklaget for 
at være for liberal og for ikke at anerkende 
Kirkens lære, hvilket var ”usandt og uret-
færdigt”. Hans støtter appellerede til Va-
tikanets statssekretær. Ifølge Boeselager 
skulle Festing have fortalt ham, at Vatika-
net ønskede, at han trådte tilbage på grund 
af skandalen. Men statssekretæren oplyste, 
at paven ikke ønskede hans afgang, men at 
striden blev løst gennem dialog.

Paven nedsatte en undersøgelseskom-
mission ledet af ærkebiskop Tomasi, Va-
tikanets tidligere faste observatør ved FN, 
en kirkeretsekspert og tre medlemmer af 
Malteserordenen, alle angiveligt støtter af 
Boeselager. I en offentlig erklæring ud-
trykte Malteserordenen overraskelse over 
pavens beslutning og sagde, at afsættelsen 

af Boeselager var en intern sag, at Vatika-
nets undersøgelse var uacceptabel og at den 
ikke ville samarbejde under henvisning til 
ordenens status som en suveræn enhed efter 
international lov.

I et brev 14. januar satte Festing spørgs-
målstegn ved kommissionens troværdighed 
og beskyldte tre af medlemmerne for at 
have ”en interessekonflikt” gennem deres 
forbindelse til en schweizisk fond, som or-
denen havde økonomiske interesser i. Iføl-
ge National Catholic Register skulle de tre 
og Boeselager være involveret i en arv til 
ordenen på 118 mio. dollars.

Boeselager indsendte midt i januar en 
protest mod sin afsættelse og udelukkelse 
til ordenens magistrale domstol. Han hæv-
dede, at afsættelsen manglede ”ethvert 
retsligt grundlag”. Vatikanet reagerede på 
Festings brev med en offentlig erklæring 
i usædvanlig skarpe vendinger, hvori det 
forsvarede kommissionens arbejde og med-
lemmernes troværdighed.

Kommissionen konkluderede, at beskyld-
ningerne mod Boeselager var grundløse. 
Paven indkaldte stormesteren til møde 24. 
januar, hvor han opfordrede stormesteren 
til at træde tilbage, hvilket Festing indvil-
ligede i. 

Den 28. januar stadfæstede Malteserorde-
nen officielt Festings afgang og genindsæt-
telsen af Boeselager som storkansler, og at 
den vil indkalde til et generalkapitel for at 
vælge ny stormester.

 NM

Malteserordenens stormester 
trækker sig
– efter intern strid og strid med Vatikanet.

Fortsættes side 9 ▶
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NEKROLOG Pater Carroll Parker OMI 
døde torsdag den 26. januar, 80 år gammel. 
Father Parker, som han altid blev kaldt, 
levede sine sidste år som pensionist sammen 
med sine medbrødre i Oblatfædrenes 
kommunitet i Herlev.

Han blev født den 29. september 1936 i 
USA og efter endt skoleuddannelse 1949-
55 på Oblatfædrenes lille seminar indtrådte 
han direkte hos Oblatfædrene, hvor han 
aflagde sine første løfter i 1956. Den 10. 
september 1961 blev han viet til præst, og 
efter 17 års arbejde i USA, blandt andet som 
lærer på to forskellige katolske gymnasier, 
kom han i 1978 til kommunitetet i Herlev, 
hvor han blev præst for de engelsktalende 
grupper ved Vor Frue Kirke i Herlev og 
ved Sakramentskirken på Nørrebro. Fra 
1981-84 var han sognepræst i Randers og 
derefter 1984-88 i Viborg-Lemvig. Da han 
var reserveofficer i det amerikanske militær 
siden 1967, gjorde han aktiv tjeneste som 
militærsjælesørger for de amerikanske 
tropper i Tyskland et par uger om året, indtil 
sin pension i september 1991. Han vendte 

tilbage som præst for de engelsktalende i 
København 1988-2013.

I de femogtyve år som sjælesørger 
for de engelsktalende i Herlev og på 
Nørrebro arbejdede han praktisk talt som 
sognepræst for to store menigheder med 
folk fra alle verdens lande. Der var et utal 
af dåb og forberedelse af par til bryllup i 
deres respektive hjemlande, samtidig med 
at menighedernes medlemmer skiftede 
i hastigt tempo, så han hele tiden skulle 
indstille sig på nye mennesker. Han 
forstod at stimulere lægfolkets deltagelse 
i menighedens liv, hvad særligt kom til 
udtryk i de mangfoldige tjenester ved 
gudstjenesterne. Alt var organiseret på 
forbilledlig vis.

Father Parker var en aktiv medbroder 
for sine præstekolleger. Han manglede 
aldrig til de månedlige præstemøder på 
Nordvanggaard, fordi han vidste, hvor me-
get det betyder for præsterne at kunne have 
et fællesskab om deres tjeneste, hvor de kan 
udveksle erfaringer, glæder og sorger.

I 2013 gik Father Parker på pension, 

men hjalp stadigt aktivt sin efterfølger med 
at komme ind i arbejdet med de mange 
udlændinge her i Danmark. I sine sidste år 
var han altid glad for at kunne vikariere for 
de andre præster i Københavnsområdet.

De sidste år blev hans hjerte svagere og 
svagere; men han fortsatte med at hjælpe, 
hvor han kunne med de kræfter, han havde 
i behold. Vi har mistet en ivrig og trofast 
præst, men stoler på, at han nu er taget hjem 
og fejrer med ved den store himmelske 
liturgi. Requiescat in pace.

Generalvikar Niels Engelbrecht

Nyheder

KO mener
“Vi tog fejl”
Således opsummerede daværende vice-
udenrigsminister Williams Burns et af de 
mørkeste kapitler i USAs flygtningehi-
storie. I 1939 ankom 937 jøder til USA 
ombord på MS St. Louis, på flugt fra et 
krigshærget Europa. Præsident Franklin D. 
Roosevelts administration nægtede skibet 
at lægge til kaj og tvang det til at vende til-
bage til Europa. En tredjedel af passagerne 
omkom senere i Auschwitz og andre kon-
centrationslejre.

73 år senere gav Burns de overlevende 
fra MS St. Louis en uforbeholden 
undskyldning på vegne af den amerikanske 
stat. Det samme vil en fremtidig amerikansk 
præsident måske skulle gøre for det dekret, 
præsident Trump underskrev i de første 
uger af sit embede.

Der er i dag flere fordrevne mennesker 
på verdensplan end under 2. Verdenskrig. 
Hvad er Trumps svar på en af vor tids 
største globale udfordringer? At indføre et 
midlertidigt indrejseforbud for statsborgere 
fra en række lande med hovedsageligt 
muslimsk befolkning. Også flygtninge 
fra krigshærgede lande nægtes adgang de 
næste fire måneder. Desuden vil religiøs 
baggrund fremover spille en rolle, når 
myndighederne behandler flygtninges 
ansøgning om opholdstilladelse. Dekretet 
lægger op til, at ansøgere, der tilhører 
en mindretalsreligion i et land, vil blive 
prioriteret højere end en ansøger, der 
tilhører flertalsreligionen. Det betyder, 
at USA fremover kan (vil?) prioritere 
flygtende kristne fra Mellemøsten frem for 
flygtende muslimer.

“Et mørkt kapitel i USAs historie”, 
kalder ærkebiskoppen af Chicago, kardinal 
Blase Cupich, det nye dekret: ”Dekretet om 
at afvise flygtninge og lukke vort land for 
dem, især muslimer, der flygter fra vold, 
undertrykkelse og forfølgelse, strider mod 
både katolske og amerikanske værdier”.

Ærkebiskop Cupich er en af mange 
kritiske røster i USA, som over hele 
verden, over landets lukken om sig selv 
efter Trumps indsættelse. Enhver nation 
har naturligvis ret til at beskytte egne 
grænser og træffe foranstaltning for fx at 
forhindre terrorangreb. Men forsvaret for 
åbne grænser for alle har altid været et af 
USAs særkender, og landet har en lang og 
rig tradition for at tage imod flygtninge 
og migranter, og at afvise alle former for 
religiøs diskriminering. 

Med det nye dekret mistænkeliggøres 
alle muslimer med urette og det kan ikke 
andet end at styrke den opfattelse, mange 
muslimske lande har om at USA er ’i krig’ 
med islam. Og kan en sådan politik føre 
til andet end mere terrorisme – selv om 
formålet var det modsatte?

I 2012 kom viceudenrigsminister Burns 
med en undskyldning til de overlevende 
fra MS St. Louis: ”På vegne af præsidenten 
og udenrigsministeren er jeg beæret over 
nu at kunne sige, hvad vi burde have sagt 
dengang: Velkommen!”

At byde den fremmede og mennesker 
på flugt velkommen er ikke én blandt 
mange optioner i det kristne liv. Det er 
selve essensen af kristendommen, for det 
er gennem vore handlinger at vi kendes 
som Jesu efterfølgere. Til dette er enhver 
kristen og hele Kirken kaldet – ikke kun i 
USA, men alle steder hvor mennesker lider 
nød og har brug for vor hjælp.  NM

Medlemssagen kort
• Fra 2011-2014 brugte ansatte i 

Oslo katolske bispedømme (OKB) 
telefonbøger til at finde frem til 
personer med navne, som antydede at 
de kom fra et hovedsageligt katolsk 
land og derfor måtte være katolikker.

•  Herefter fandt de frem til personens 
fødselsdato via internet. Med 
disse oplysninger ledte de efter 
personnummeret i folkeregisteret.

•  Et trossamfund behøver kun 
personnummeret for at kunne søge 
statsstøtte for medlemmet.

•  De personer, som OKB registrerede 
via ’telefonbogsmetoden’, blev ikke 
spurgt om de var katolikker eller om de 
ønskede at stå opført som medlemmer 
af Den katolske kirke i Norge.

•  I oprydningsprocessen efter afsløringen 
om medlemsrodet sagde ca. 7.000 
personer nej til at stå i registeret.

•  Da OKB administrerede 
medlemsregisteret for hele Den 
katolske kirke i Norge, ramte 
medlemsrodet også de to andre 
bispedømmer. Tromsø bispedømme 
valgte siden at tilbagebetale den for 

meget udbetalte støtte.
•  Kulturdepartementet krævede, at 

OKB tilbagebetalte ca. 40 mio. kroner 
i udbetalt statsstøtte. OKB sagsøgte 
staten for at få omstødt kravet.

•  Politiet sigtede biskop Bernt Eidsvig 
og bispedømmets økonomichef 
for groft bedrageri som følge af 
’telefonbogsmetoden’. Sigtelsen 
mod biskop Eidsvig er henlagt, mens 
økonomen fortsat er tiltalt.

NORGE Det katolske bispedømme 
fik ikke medhold i Oslo byret om, at 
Kulturdepartementets beslutning om 
tilbagebetaling af statstilskud for årene 
2011-2015 er ugyldig. Byretten siger i sin 
afgørelse den 17. januar, at den norske 
stat har krav på at få tilbagebetalt omkring 
40,5 mio. kroner, som bispedømmet 
har modtaget i tilskud i nævnte periode, 
ligesom bispedømmet også skal betale 
sagsomkostningerne på 421.000 kroner.

”Vedtægterne [i loven om statstilskud, 
red.] er ikke ugyldige på grund af en 
forkert anvendelse af loven. Statstilskud 
efter trossamfundsloven er betinget af, at 
vedkommende ’medlem’ aktivt har tilsluttet 
sig respektive trossamfund; skæringsdatoen 
for hvornår tilhørsforholdet må foreligge, er 
pr. 1 januar i det enkelte støtteår; og OBK 
[Oslo katolske bispedømme, red.] har ikke 
retskrav på, at staten efterbetaler støtte 
for ’medlemmer’ som trossamfundet ikke 
kendte til pr. 1. januar i det pågældende år”, 
står der i dommen.

I en pressemeddelelse skriver bispedøm-
met: ”Vi er skuffet over dommen, men tager 
den til efterretning, og vi vil nu bruge den 
nærmeste tid til at læse domspræmisserne 
grundigt igennem”, udtaler Lisa Wade,  
bispedømmets administrative leder.

Lisa Wade påpeger, at bispedømmet 
ikke havde anlagt det civile søgsmål mod 
den norske stat for at forsvare den såkaldte 
’telefonbogsmetode’, som blev anvendt i en 
periode og en praksis, som bispedømmet 
siden har beklaget ved flere lejligheder. 
Siden efteråret 2014 er ingen i det katolske 

bispedømme blevet opført som medlemmer 
uden at de har givet deres samtykke, står 
der i pressemeddelelsen.

”Vi anlagde sagen mod staten, fordi vi 
mener, at vi ikke har fået udbetalt for meget 
statsstøtte i perioden. Det er vores opfattelse, 
at staten tilsidesatte de samtykker, som 
allerede var blevet givet”, siger Lisa Wade.

Bispedømmet skriver, at de ikke har 
besluttet sig for om de vil anke sagen. De 
vil nu rådføre sig med Kirkens ’interne råd’ 
og en række eksterne rådgivere.  NM

Bispedømmet fik ikke medhold
Oslos katolske bispedømme tabte sagen mod staten.

Administrationschef Lisa Wade og biskop Bernt Eidsvig i byretten i Oslo. Foto: Oslo 
katolske bispedømme.

Pater Carroll Parker død
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ORGANISATION Pave Frans godkendte 
den 23. januar valget af den 72-årige msgr. 
Fernando Ocáriz Braña til ny leder af 
personalprælaturet Opus Dei. Han afløser 
bevægelsens tidligere præfekt msgr. Javier 
Echevarría, der døde 12. december sidste år.

Msgr. Ocáriz har fungeret som Opus 
Deis generalvikar siden 1994 og som 
hjælpebiskop fra 2014. Han har gennem 
22 år ledsaget msgr. Echevarría på 
pastorale rejser til mere end 70 lande. 
Som teologistuderende boede Ocáriz i 
1960’erne i Rom sammen med Opus Deis 
grundlægger, den hellige Josemaría Escrivá 
de Balaguer y Albás (1902-75).

Fernando Ocáriz er født 27. oktober 
1944 i Paris i en spansk familie, som var 
flygtet fra den spanske borgerkrig. Han 
har en akademisk grad i fysik (Barcelonas 
universitet, 1966), en licentiatgrad i teologi 
(det pavelige Lateran-universitet, 1969) og 
erhvervede i 1971 en doktorgrad i teologi 
(Navarra Universitet) – samme år som han 
blev præsteviet. 

Msgr. Ocáriz har været rådgiver for 
Troslærekongregationen siden 1986, 
medlem af Kongregationen for Kleresiet 
(siden 2003) og Det pavelige råd for 
Nyevangelisering (siden 2011). Han 
har siden 1989 været medlem af Den 

pavelige Teologikommission og har bl.a. 
ledet Vatikanets teologiske drøftelser 
med det traditionalistiske Skt. Pius 
X-præstebroderskab.

Derudover er han forfatter til flere bøger 
om filosofiske og teologiske emner, især 
inden for fundamental teologi og kristologi. 

Msgr. Ocáriz bliver Opus Deis tredje 
leder. Personalprælaturet har ifølge egne 
oplysninger ca. 90.000 medlemmer, hvoraf 
ca. 70 % er gifte og omkring 30% lever som 
cølibatære lægfolk. Hertil kommer godt 
2.000 præster og mange tusinder venner 
og støtter over hele verden, som deltager 
i bevægelsens åndelige retræter og som 
støtter Opus Deis arbejde økonomisk.

 NM

Nyheder

Imponerende 
rekorder
FRANKRIG Den franske dominikaner-
søster Marie Bernadette er indehaver af 
to imponerende rekorder. Den 5. januar 
lykønskede dominikanerne i Bordeaux på 
Facebook deres ordenssøster i anledning af 
hendes 110-års fødselsdag.

Sr. Marie Bernadette, der lever i or-
denens konvent i Dax i det sydvestlige 
Frankrig, er ikke blot indehaver af titlen 
som dominikanerordenens ældste søster. 
Den 18. april i år er det 90 år siden hun 
aflagde de evige løfter, hvilket også er ver-
densrekord!

Ny i Troslære-
kongregationen
VATIKANET Pave Frans har udnævnt 
kardinal Sean O’Malley til nyt medlem af 
Troslærekongregationen, som blandt andet 
håndterer sager om seksuelle overgreb 
begået af gejstlige. Ærkebiskoppen af 
Boston har siden 2014 stået i spidsen for 
den pavelige overgrebskommission, som 
rådgiver pave Frans på området.

Iagttagere vurderer, at udnævnelsen 
vil styrke O’Malleys position som en 
helt central person i Den katolske Kirkes 
bestræbelser på at forhindre overgreb. 

Kardinal Sean O’Malley blev udnævnt 
til ærkebiskop af Boston i 2003 efter 
at kardinal Bernard Law måtte trække 
sig efter at amerikanske medier havde 
oprullet en lang række overgrebssager i 
ærkebispedømmet.

Historisk erklæring
REFORMATIONEN Ærkebiskopperne 
af Canterbury og York har udsendt en 
historisk erklæring i anledning af 500-
året for reformationen, hvori de udtrykker 
anger over den vold og forfølgelse, som 
blev begået under reformationen.

I budskabet, som blev offentliggjort op 
til Bedeugen for kristen Enhed i januar, 
reflekterer de to ærkebiskopper Justin 
Welby (Den anglikanske Kirkes overhoved) 
og John Sentuma over jubilæet og dens 
”arv af mistillid og strid”, og de opfordrer 
bl.a. anglikanere til at angre de ting, de 
begik mod andre medkristne og reflektere 
over deres andel i kirkesplittelsen. 

Kort nyt

Har du en idé til et socialt projekt, som 
kan komme mennesker til gavn i dit lo-
kalområde? Søg Diakonipuljen gennem 
dit sogn, og gør din idé til virkelighed!

Caritas Danmarks diakonipulje kan 
søges af grupper i samarbejde med 
et af de katolske sogne. 

SØG DIAKONIPULJEN 

Aktiviteten skal:
- Afhjælpe sociale problemer
- Være åben for alle
- Baseres på frivillighed
- Finansieres 10 % af sognet

Sekretariatet hjælper meget gerne i hele 
processen fra idé til aktivitet. 
Find mere information på 
www.caritas.dk, og kontakt national 
koordinator Andreas Riis: ari@caritas.dk - 
3818 0001

I  2017

KALDSSYNODE Vatikanets presse-
kontor har offentliggjort forberedelsesdo-
kumentet til den 15. ordinære bispesynode, 
der afholdes i Rom i oktober 2018. Syno-
dens tema er ”De unge, troen og at skelne 
kald”.

I et åbent brev til verdens unge, hvor 
synodens tema præsenteres, opfordrer pave 
Frans dem til at lytte til Guds kald og hans 
invitation til ”at drage ud mod en fremtid, 
der nok er udvis, men som vil bringe en sand 
virkeliggørelse, og som Han selv vil lede 
jer til”. Paven henviser til Jesu invitation 
til disciplene og siger: ”Jeg indbyder jer 

til at lytte til Guds stemme, som gennem 
Helligåndens pust genlyder i jeres hjerter”.

I brevet opfordrer pave Frans de unge til 
at forandre verden, til at høre skriget i deres 
unge hjerter, der ikke tåler uretfærdighed, 
en ’brug-og-smid væk’ mentalitet og 
ligegyldighedens globalisering. ”Lyt til 
dette indre skrig, som stiger op! Så når I, 
ligesom profeten Jeremias, føler jer for 
unge og uerfarne, opmuntrer Gud jer til 
at drage derhen, hvor han sender jer: ’Du 
skal ikke frygte […], for jeg er med dig og 
frelser dig’” (Jer 1,8). 

Forberedelsesdokumentet blev præsente-

De unge skal høres inden 
næste synode
Forberedelsesdokumentet til næste bispesynode beder om de unges hjælp.

Opus Dei vælger ny leder
Fernando Ocáriz i spidsen for personalprælaturet.

Den 72-årige spanier msgr. Fernando 
Ocáriz Braña er valgt til den 4. prælat for 
personalprælaturet Opus Dei. 

Pave Frans sammen med unge på Verdensungdomsdagen i Krakow 2016.  
Foto: Paul Haring, CNS.

ret af kardinal Lorenzo Baldisseri og biskop 
Fabio Fabene – der er henholdsvis sekretær 
og andensekretær i bispesynodens sekreta-
riat. På pressemødet understregede de be-
tydningen af at inddrage de unge i drøftel-
serne forud for synoden i 2018, og for at 
understrege dette budskab deltog også to 
unge studerende, som gav udtryk for deres 
håb om en ”en yngre, friskere Kirke”.

I forbindelse med præsentationen af 
dokumentet sagde biskop Fabene:

“For det første er det vigtigt at inddrage 
de unge på dette forberedende trin af 
synodesamlingen, fordi den næste synode 
ønsker ikke blot at spørge, hvordan man 
kan ledsage unge i at skelne mellem deres 
livsvalg i lyset af evangeliet, men også at 
lytte til deres ønsker, planer og livsdrømme 
samt de vanskeligheder, de møder når de 
forsøger at udleve deres planer til gavn for 
samfundet, som de ønsker at være en aktiv 
del af”. 

Nyt tiltag
Forberedelsesdokumentet indeholder ka-
pitlerne a) Unge i nutidens verden, b) Tro, 
dømmekraft og kald og c) Pastorale aktivi-
teter. Dokumentet er stilet til “synoderne og 
de patriarkale råd for De østkatolske Kirker 
sui iuris, Bispekonferencerne, Den romer-
ske Kuries kontorer og Sammenslutningen 
af Generalsuperiorer”. 

I indledningen fastslås det, at teksten 
”ikke er udtømmende, men tjener som en 
slags guide til at opmuntre til videre drøf-
telser, hvis frugter først bliver tilgængelige 
ved synodens afslutning”.

Som det er kutymen vil forberedelses-
dokumentet cirkulere rundt blandt Kirkens 
biskopper, og deres kommentarer vil blive 
indarbejdet i det kommende arbejdsdoku-
ment, instrumentum laboris, for synoden. 

Forberedelsesdokumentet indeholder et 
spørgeskema, som biskopperne vil blive 
bedt om at udfylde på baggrund af konsul-
tationer i deres bispedømmer.

Som noget nyt bliver der som led i 
forberedelserne til synoden i 2018 oprettet 
en hjemmeside, hvor unge har mulighed 
for at bidrage med deres tanker om den 
synodale proces. Hjemmesiden bliver 
lanceret i næste måned. NM



4 Sankt Vincentgrupperne

HJÆLPEARBEJDE ”Kære velgørere 
fra Sankt Vincentgrupperne. Jeg hedder 
Angèle-Mtumba og jeg er elev på Sankt 
Josef-skolen i Kinshasa. Mine forældre har 
ikke råd til at betale for min skolegang. 

Det er takket være jer, at jeg har kunnet 
starte i skole. Mange af mine venner har 
ikke været så heldige og lever nu på gaden. 
Jeg takker jer for al jeres hjælp. Jeg håber, 
I vil blive ved med at støtte mig, for jeg vil 
gerne være lærer engang. Må Gud velsigne 
jer”.

11-årige Angèle-Mtumba går i 5. 
klasse i et skoleprojekt støttet af Sankt 
Vincentgrupperne. Den lille karitative, 
katolske organisation støtter udvalgte 
projekter for at fjerne eller lindre nøden 
for syge og fattige ligesom man støtter 
skolegang og uddannelse af fattige børn – 
alt sammen primært i udviklingslandene.

Sådanne takkebreve modtager Sankt 
Vincentgruppernes formand, Poul 
Skallerup, jævnligt fra personer, der 
nyder godt af de projekter, foreningen 
har støttet gennem snart 60 år. Formålet 
var dengang – og er fortsat – at indsamle 
og ubeskåret videresende kontant støtte 
til udvalgte missioner i den tredje verden. 
Det eneste, der bedes om til gengæld, er at 
modtagerne sender breve til organisationen 
med beretninger om deres arbejde blandt de 
syge og de fattige. I starten støttede Sankt 
Vincentgrupperne kun få projekter, søster 
Rose i Vietnam og pater Franz Schlooz i 
Indien, for at nævne et par af dem. Siden er 
flere kommet til og i dag har man løbende 
kontakt til ca. 15 bidragsmodtagende 
missioner.

”Vi støtter blandt andet skoleprojekter i 
Indien, Uganda og Sydsudan. Vi har også 
projekter, hvor vi støtter handicappede børn 
fx i Sydafrika og Vietnam. Der er mange 
børn og unge der, ligesom Angèle-Mtumba, 
får mulighed for en uddannelse på grund 
af vores støtte”, siger Poul Skallerup og 
tilføjer: ”Vi modtager mange breve fra vore 
bidragsmodtagere, hvor de giver udtryk 
for, at hjælpen virkelig lindrer nøden for 
fattige børn, familier, ældre, handicappede 
og syge. Og vi støtter uanset race, tro, køn 
eller nationalitet”.

Fra få til mange projekter
Sankt Vincentgrupperne blev grundlagt 
i april 1959 af Else og Uffe Loldrup 
sammen med daværende sognepræst i 
Birkerød/Hørsholm, pater Giel Gommans. 
Navnet Sankt Vincentgrupperne var 
inspireret dels af, at pater Gommans 
tilhørte vincentpræsternes orden, dels af 
Lazaristernes grundlægger Vincent de Pauls 
arbejde for de fattige (se faktaboks).

Snart blev nabomenighederne og andre 
inddraget i dette arbejde, fortrinsvis i det 
storkøbenhavnske område. Men Poul 
Skallerup husker fra sin ungdom i Randers de 
små sparebøsser, som stod opstillet i kirker, 
skoler og ungdomsforeninger til indsamling 
af penge til Sankt Vincentgrupperne.

”Sankt Vincentgrupperne har rod i Den 
katolske Kirke i Danmark. Vi gør brug af 
dette netværk til at sikre, at vore projekter 
er gode og at støtten vi giver på vegne af 
bidragsyderne anvendes efter formålet”.

I takt med at man støttede stadig 

flere projekter, besluttede Sankt 
Vincentgrupperne for 4-5 år siden, at 
modtagere af hjælp fremover skulle 
indsende en projektansøgning. På den 
måde fik man et bedre indblik i projektet og 
dets omfang, og dermed sikrede man sig, 
at man støttede de rigtige projekter. Poul 
Skallerup oplyser, at hvor man tidligere 
nærmest pr. automatik bevilligede flere 
penge til allerede igangværende projekter, 
støtter man i dag et projekt typisk to år ad 
gangen – enkelte skoleprojekter dog tre år 
ad gangen, så skolerne får bedre mulighed 
for at igangsætte længere forløb.

Sankt Vincentgruppernes medlemmer 
findes fortrinsvis i Storkøbenhavn og de 
faste støtter tæller mellem 150 og 200 
personer. Men for at udbrede kendskabet 
til deres arbejde og tiltrække nye og 
yngre kræfter på Fyn og i Jylland tager 
Poul Skallerup og andre fra bestyrelsen 
lejlighedsvist rundt i landet for at fortælle 
om grupperne og deres hjælpearbejde fx 
under kirkekaffen. 

”Vi arbejder på at oprette et netværk af 
menighedsrepræsentanter, dvs. personer 
i menighederne, som er med til at 
forankre vores arbejde lokalt, sørge for at 
udskifte pjecerne i våbenhuset, arrangere 
loppemarked osv.”

En af de store udfordringer for Sankt 
Vincentgrupperne er i dag, ifølge Poul 
Skallerup, at den lille forening stort set er 
identisk med den arbejdende bestyrelse på 
syv personer samt to suppleanter, som både 
skal stå for udarbejdelsen af strategi, holde 
kontakten til de ansvarlige for projekterne 
og desuden stå for det praktiske arbejde. 

”Det er naturligvis altid en udfordring at 
få tid til at lave alt det, vi gerne vil, fx at 
udvide medlemsskaren og få tiltrukket nye 
og yngre støtter, da mange af vore støtter 
i dag er 60 år eller derover. Derfor har vi 
oprettet en side på Facebook, som primært 
retter sig mod de unge, og vi er desuden i 
dialog med Danmarks Unge Katolikker og 
en enkelt katolsk skole om et samarbejde”.

Årligt ca. 700.000 kr. i projektstøtte
Sankt Vincentgrupperne har lige fra starten 
slået på, at alle indbetalte beløb går ube-

skåret til projekterne. Det har kunnet lade 
sig gøre, fordi udgifterne til administration, 
trykning og distributionen af foreningens 
blade m.m. er blevet dækket af medlem-
merne selv eller er blevet finansieret på an-
den vis. De senere år har grupperne været 
begunstiget af at modtage et årligt tilskud 
på mere end 60.000 kroner fra Kultursty-
relsen, og udover at dække de reelle drifts- 
og administrationsomkostningerne, har 
tilskuddet gjort det muligt blandt andet at 
investere i et nyt regnskabssystem.

”Det nye regnskabssystem og muligheden 
for nu at indbetale via PBS er tiltag, som 
frigiver arbejdskraft. Det er vigtigt for os at 
få medlemmerne og kontingentindbetaling 
og -opkrævning ind i et fast system. 
Det gør ikke blot administrationen med 
indbetalingerne lettere; men det giver også 
os et større overblik over de midler, vi kan 
råde over og gør det dermed også lettere 
at planlægge nye projekter og øremærke 
beløbene til dem”.

Sankt Vincentgrupperne udbetaler årligt 
omkring 700.000 kroner i projektstøtte – be-
løb, som tilvejebringes gennem kontingen-
ter, personlige donationer og fondsmidler. I 
år forventer man at kunne fortsætte støtten 
til de ca. 16 faste projekter, og derudover 
også at kunne støtte engangsprojekter. 

Du kan støtte Sankt Vincentgruppernes 
arbejde ved at blive medlem (medlems-
kontingentet er kr. 50,- årligt) og/eller ved 
at indbetale et bidrag på reg. 3347, konto 
1097164 eller MobilePay 21 51 90 57.  
Det er nu også muligt at få en PBS-aftale. 

Bidrag er fradragsberettigede. Læs mere 
om projekterne på www.vincentgrupperne.
dk. 

En hjælp der nytter!
Nærhed og vedholdenhed kendetegner Sankt Vincentgruppernes arbejde.

Tekst: Niels Messerschmidt

Vincent de Paul
Vincent de Paul (1581-1660) er en 
fransk katolsk præst, der kom fra 
fattige kår. Han blev født i Pouy (nu 
Saint Vincent-de-Paul) i det sydvestlige 
Frankrig af fattige forældre og med en 
større søskendeflok. Faderens salg af et 
spand okser gav de fornødne midler til, 
at Vincent kunne præstevies i år 1600, 
og dermed påbegynde det forløb, der 
skulle komme til at betyde så meget for 
de syge og fattige i datidens Frankrig. 

Ud over en kortere periode hvor han 
blev taget til fange af pirater og var slave 
i Nordafrika, tilbragte Vincent en del af 
sit præsteliv i gode kår ved det franske 
hof og som huspræst og skriftefader for 
adelsfruer. Men som tiden gik, blev han 
mere og mere optaget af at lindre nød 
blandt de dårligst stillede i samfundet. 
Til dette formål blev hans tilknytning til 
hoffet og det bedre stillede borgerskab til 
stor nytte. Det lykkedes at skaffe midler 
til etablering af hospitaler og herberger, 
heriblandt også i det store område Saint-
Lazare midt i Paris, som kom til at danne 
de fysiske rammer om Vincents virke.

Brødreordenen Lazaristerne
Arbejdet i Saint-Lazare inspirerede 
og lagde navn til den brødreorden, 
Lazaristerne, som han med støtte fra 
en adelsfrue stiftede i 1625. I sit lange 
liv opnåede Vincent at se denne orden, 
samt den i 1648 stiftede søsterorden, 
der senere skulle få navnet ’Sankt 
Vincent Søstrene’, vokse og udbrede 
sine aktiviteter i et samfund, hvor 
systematiseret næstekærlighed sjældent 
sås praktiseret.

Kilde: www.sanktvincentkirke.dk.

Sankt Vincentgruppernes bestyrelsen udgøres af Poul Skallerup (formand), Stig Gelslev 
(kasserer), Melissa Loldrup, sr. Hildegard Doods, Bo Johansson, Per Skallerup, Birgitte 
le Fèvre samt suppleanterne Rafael Marcel Bubandt og Knud Kluge (redaktør for 
gruppernes pjece, som udkommer hvert kvartal).

Sankt Vincentgrupperne støtter blandt andet skolegang og uddannelse af fattige børn 
primært i udviklingslandene.
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KATEKESE En dag sker der noget meget 
stort i Jeriko. Rygtet fortæller, at Jesus kom-
mer gennem byen. En af byens rigeste bor-
gere er Zakæus, der har tjent styrtende med 
penge på at indkræve skatter for romerne. 
Men han er almindelig hadet i Jeriko, hvor 
nogle har været nødt til at gå fra hus og 
hjem, fordi de ikke kunne betale deres skat. 

Og Zakæus klatrer op i et morbærtræ for 
bedre at se ham, som alle taler om. Så sker 
det mærkelige. Jesus standser op ved træet. 
”Skynd dig ned fra træet. I dag skal jeg 
være gæst i dit hus”, siger han til Zakæus.  

Spørgsmålet er om ikke han altid har 
været uden for fællesskabet? Han er meget 
lille – så har han været et mobbeoffer som 
barn?

Historien om Zakæus er en fortælling 
om troen, der tør risikere noget. Jesus gør 
sig uren ved at gå ind i hans hus. Men han 
som er uren bliver pludselig Abrahams søn. 
Det handler også om, at evangeliet hjælper 
os ud af de fastlåste roller. Det bliver en 
historie der handler om, at alle må være med 
hos Jesus. Der bliver vendt op og ned på 
mange ting, og evangeliet hjælper os ud af 
de fastlåste roller. Det bliver en historie der 
handler om, at alle må være med hos Jesus. 
Og hvem var så egentlig synderne i Jeriko?  
Det var dem der var forargede, forklarer 
diakon og psykolog Bjørn Håkonsson var 
kommet fra Sverige for at undervise en 
flok kateketer fra hele Danmark. Sammen 
opdagede de nye lag i den historie de alle 

sammen syntes, de kendte så godt.
Sammen med en flok kateketer fra hele 

Danmark arbejdede Bjørn Håkonsson in-
tenst med fortællingen på kurset ”den bi-
belske tro”. Kurset var modul nummer 5 i 
Pastoral-Centrets nye kateketuddannelse. 
Bjørn Håkonsson arbejdede med en dialo-
gisk undervisningsform. 
Det blev en lang og in-
tensiv dag; men Håkons-
son formåede at enga-
gere og deltagerne blev 
holdt til ilden hele tiden.

”Hvis du ikke kender 
Bibelen, kender du ikke 
Kristus, siger en af kir-
kefædrene. Katekese er 
en vigtig disciplin i Kir-
kens liv; men traditionelt 
har vi ikke været stærke 
i at undervise i Bibelen. 
Det kan godt være ret så 
udfordrende, for elever-
ne kommer med mange  

forskellige forudsætninger. 
Her er det også vigtigt at samarbejde med 

hjemmene, for målet er jo, at vi skal blive 
styrkede i glæden ved at tilhøre Kirken”, 
fortalte Eva Maria Nielsen fra Pastoral-
Centret.

Bibelen

SØNDAGSPRÆDIKEN Der er vel 
ingen af os, der ikke føler sig ramt – mere 
eller mindre – af denne tilsyneladende 
kompromisløse tekst. Lad os f.eks. tage 
følgende Jesu ord: “Når du bringer din 
gave til alteret og dér kommer i tanker om, 
at din bror har noget mod dig, så lad din 
gave blive ved alteret og gå først hen og 
forlig dig med din bror; så kan du komme 
og bringe din gave”. Hvis vi skulle tage 
disse ord helt bogstaveligt, så burde vi 
formentlig slutte denne messe nu. For er 
der mon nogen af os, der ærligt kan sige, 
at vi slet ikke har noget udestående med 
nogen som helst? Det er i hvert fald nok de 
færreste. 

Og der er skam flere radikale udtalelser 
i dagens evangelium: for er det så slemt at 
sige: “Tåbe” til et andet menneske? Eller at 
se på et andet menneske med misundelse 
eller begær? Og hvad med spørgsmålet om 
skilsmisser? “Har Jesus mon virkelig ment 
det helt bogstaveligt?” – tænker vi. “Skal vi 
virkelig tage det for pålydende?”

Problemet er, at hvis vi ikke tager 
evangeliets ord alvorligt, så behøver vi 
heller ikke at tage Jesu korsdød alvorligt, 
eller hans opstandelse og himmelfart. Og 
det ville jo være det samme som at forkaste 
vores kristne tro!

Nu kunne vi jo være raffinerede og spørge 
Jesus: “Du har opstillet fordringer, der er så 
svære at forstå for os. Har du egentlig selv 
holdt dig til dem? – Hvordan var det med 
farisæerne? Dem har du ofte nedgjort eller 
fortalt dem at de var galt på den. Du har 
endda sagt, at hvis nogen slår dig på din 
venstre kind skal du vende den anden kind 
til. Hvordan klarede du selv det ved forhøret 
hos ypperstepræsterne?” – Desværre får vi 
ikke noget svar af Jesus – og alligevel får vi 
det, hvis vi kigger dybere i teksten.

For at forstå, hvad Jesus vil, må vi holde 
to ting adskilt fra hinanden. Der er stor 
forskel på ikke at tage ordene for det, de 
sprogligt udtrykker, på den ene side, og 
– på den anden side – ikke at tage dem 
alvorligt. Man kan f.eks. ikke tage alle Jesu 
ord bogstaveligt, fordi de er billeder og 

lignelser på alle livets forhold. Men vi må 
altid tage dem alvorligt, for når vi ser lidt 
dybere på hans udtalelser, lader sandheden 
sig også afdække.

Her er en lille beretning, der måske 
kan hjælpe os til at afdække sandheden 
eller meningen bag Jesu tilsyneladende 
kompromisløse udtalelser:

En af mine bekendte fortalte mig følgende 
historie: Engang gik nogle af hans gode 
venner en tur langs vandet sammen med 
deres lille søn. Den lille dreng, Mathias på 
3 år, var meget fascineret af vandet og ville 
hele tiden løbe ud på bådebroen. Moderen 
og faderen kaldte hele tiden på drengen 
og sagde: “Pas nu på du ikke kommer for 
tæt på vandet, du risikerer at falde i og 
drukne. Men den lille var alt for optaget af 
vandet og bådene til at kunne se den mulige 
fare, og blev derfor ved med at nærme sig 
vandet. Til sidst råbte moderen: “Mathias, 
hvis du falder i vandet, kommer mor og far 
ikke og hjælper dig.” – Det hjalp.

Det var tilsyneladende en meget hård 
og ukærlig udtalelse fra moderen – en 
kompromisløs udtalelse. Men mente 
moderen det virkeligt bogstaveligt? NEJ, 
selvfølgelig ikke, der er vel ingen af os der 
er i tvivl om, at moderen gjorde det af stor 
kærlighed til drengen, men hun mente det 
alvorligt. Og drengen forstod det. Forældres 
og især en moders kærlighed til sit barn er 
noget af det stærkeste man kan tænke sig – 
bortset fra Guds kærlighed til os, den er om 
muligt endnu større. Moderens motiv var 
at beskytte barnet, fordi moderen i sagens 
natur elsker sit barn inderligt. På samme 
måde som Herren elsker os og ønsker, at 
beskytte os.

Men hvordan kommer Jesu kærlighed 
til os så til udtryk? – Han forlanger endnu 
mere end farisæerne, men på et dybere 
plan. Vi skal ikke kun være gode udadtil, 
men også indadtil. Det er altså ikke nok blot 
at opfylde forskrifterne. Vore hjerter skal 
være i harmoni med det største og vigtigste 
bud næstekærligheden. Det er således ikke 
nok at sige: “Jeg opfylder alle forskrifter. 
Altså er jeg et retfærdigt menneske.” Jesus 

siger: “Hvis jeres retfærdighed ikke langt 
overgår de skriftkloges og farisæernes, 
kommer I slet ikke ind i Himmeriget”. Dét 
Jesus forlanger, består ikke blot af bud og 
forskrifter. Dem skulle der i Kirken hellere 
være færre af. Hvad Jesu fordrer, overstiger 
alle befalinger og bud, fordi kærligheden 
ikke lader sig nøje med kun at handle efter 
forskrifter.

At give en gave fordi man bør gøre det 
er ikke det samme som at give en gave 
fordi man ønsker at gøre det, af kærlighed. 
Man giver jo heller ikke sit barn kærlighed 

fordi man bør gøre det af hensyn til hvad 
naboerne mener, men fordi man elsker sit 
barn, inderligt af hele hjertet. På samme 
måde skal det være med vores liv og den 
måde vi handler på.

Lad os prøve at forstå Jesu mening, når 
han taler til os. Og lad os tage hans ord 
alvorligt, for når han taler til os, gør han det 
af kærlighed.

Matthæus 5, 17-37
Om loven
Tro ikke, at jeg er kommet for at 
nedbryde loven eller profeterne. Jeg er 
ikke kommet for at nedbryde, men for 
at opfylde. Sandelig siger jeg jer: Før 
himmel og jord forgår, skal ikke det 
mindste bogstav eller en eneste tøddel 
forgå af loven, før alt er sket. Den, der 
bryder blot ét af de mindste bud og lærer 
mennesker at gøre det samme, skal kaldes 
den mindste i Himmeriget. Men den, der 
holder det og lærer andre at gøre det, skal 
kaldes stor i Himmeriget. For jeg siger jer: 
Hvis jeres retfærdighed ikke langt overgår 
de skriftkloges og farisæernes, kommer I 
slet ikke ind i Himmeriget.

Om vrede
I har hørt, at der er sagt til de gamle: ”Du 
må ikke begå drab,” og: ”Den, der begår 
drab, skal kendes skyldig af domstolen”.

Men jeg siger jer: Enhver, som bliver 
vred på sin broder, skal kendes skyldig 
af domstolen; den, der siger: Raka! til sin 
broder, skal kendes skyldig af Det store 
Råd; den, der siger: Tåbe! skal dømmes 
til Helvedes ild. Når du derfor bringer din 
gave til alteret og dér kommer i tanker 
om, at din broder har noget mod dig, så 
lad din gave blive ved alteret og gå først 
hen og forlig dig med din broder; så kan 
du komme og bringe din gave. Skynd 
dig at blive enig med din modpart, mens 
du er på vej sammen med ham, så din 
modpart ikke overgiver dig til dommeren 
og dommeren igen til fangevogteren, og 
du kastes i fængsel. Sandelig siger jeg dig: 
Du slipper ikke ud derfra, før du har betalt 
den sidste øre.

Om ægteskabsbrud
I har hørt, at der er sagt: ”Du må ikke bryde 
et ægteskab”. Men jeg siger jer: Enhver, 
som kaster et lystent blik på en andens 
hustru, har allerede begået ægteskabsbrud 
med hende i sit hjerte.  Hvis dit højre øje 
bringer dig til fald, så riv det ud og kast 
det fra dig; for du er bedre tjent med, at et 
af dine lemmer går tabt, end med, at hele 
dit legeme kastes i Helvede.  Og hvis din 
højre hånd bringer dig til fald, så hug den 
af og kast den fra dig; for du er bedre tjent 
med at miste et af dine lemmer, end at hele 
dit legeme kommer i Helvede.

Om skilsmisse
Der er sagt: ”Den, der skiller sig 
fra sin hustru, skal give hende et 
skilsmissebrev”. Men jeg siger jer: 
Enhver, som skiller sig fra sin hustru af 
anden grund end utugt, forvolder, at der 
begås ægteskabsbrud med hende, og den, 
der gifter sig med en fraskilt kvinde, begår 
ægteskabsbrud.

Om at sværge
I har også hørt, at der er sagt til de gamle: 
”Du må ikke sværge falsk,” og: ”Du skal 
holde, hvad du har svoret Herren”. Men 
jeg siger jer: I må slet ikke sværge, hverken 
ved himlen, for den er Guds trone, eller 
ved jorden, for den er hans fodskammel, 
eller ved Jerusalem, for det er den store 
konges by. Du må heller ikke sværge ved 
dit hoved, for du kan ikke gøre et eneste 
hår hvidt eller sort.  Men i jeres tale skal 
et ja være et ja og et nej være et nej. Hvad 
der er ud over det, er af det onde.

Skal det tages for pålydende?
Teksten til 6. søndag i året A er tilsyneladende kompromisløs og umulig  
at efterleve. Men kikker man dybere i den, giver den alligevel mening.

Tekst: Pastor Piotr Rypulak, Aabenraa

”Kom ned fra træet Zakæus!”
Kateketer fra hele Danmark var til kursus i den bibelske tro

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

Deltagerne danser ”Krist stod op af døde”.
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NAKSKOV Det har aldrig været Kirkens 
mission at være kunstforvalter. Men i en 
vis forstand kan man sige, at Kirken også 
skal være beskytter af kunsten efter, at den 
i 787 ved koncilet i Nicæa havde indset 
kirkekunstens berettigelse og derved tog 
den i sin pastorale tjeneste. Det var en 
beslutning, som forpligtede Kirken til 
seriøst at søge de midler, som fremmede det 
pastorale sigte bedst – en afvejning mellem 
mål og middel. Derfor forpligtede Kirken 
sig uformelt til at fremme den kvalificerede 
kunst – hvilket den bl.a. gjorde ved i 
århundreder på godt og ondt at være den 
største kunstmæcen. 

Kirkekunsten har som alle menneskelige 
udtryksformer haft sine op-og nedgangs-
tider. Vi har sikkert en tilbøjelighed til at 
mene, at renæssancen med dens mere frie 
menneskesyn var et fremskridt også for 
den kirkelige kunst, men selvom den kunne 
tage pusten fra beskueren, var det næppe i 
religiøs ekstase. I vor tid har kirkekunsten 
til gengæld næsten helt tabt mystikken som 
mål til fordel for den individuelle kunstners 
person.

Den katolske Kirke i Danmark havde 
nationalt betragtet trange tider efter Grund-
lovens indførelse af trosfriheden trods sin 
middelalderlige katolske fortid, som man jo 
endnu i dag kan se og opleve den overalt 
i landet. Hvor Kirken i Norden i middelal-
deren kunne tage de største kunstnere i sit 
brød (Claus Berg, Bernt Notke, Hans Brüg-
gemann m.fl.), blev situationen en anden 
efter 1849. Vi (Den katolske Kirke) blev 
ganske afhængige af midler udefra til kir-
kebygning og udsmykning, som gerne kom 
fra Tyskland og som oftest var udtryk for 
forloren romantisk nygotik. Det var nu en-
gang tidens smag men næppe udtryk for en 
højere spiritualitet. Det var biskop Johan-
nes von Euchs fortjeneste i den første del af 
1900-tallet at forsøge at opmuntre danske 
kunstnere til at komme frem og præge den 
ekspanderende Kirke, men uden det store 
held. Da den danske præst Peter Schindler 
i begyndelsen af 1920’erne med stor energi 
støvede talentfulde visionære danske kunst-
nere frem og dels opmuntrede dem til at 
tage fat og dels gav dem opgaver, begyndte 
der at ske noget og man frigjorde sig fra den 
pasticheagtige importerede fromhedsindu-
stri. Navne som Chresten Skikkild, Aksel 
Theilmann og Birgitte West kom til at præ-
ge et slægtled af dansk katolsk kirkekunst, 
hvor man søgte tilbage til oprindelige idea-
ler. Skikkilds gyldne alter i Sankt Augustins 
Kirke i København er det mest markante 
eksempel herpå. Men også billedhuggerne 
Windfeld-Schmidt og Just Andersen kom 
til at sætte deres præg på kirkeudsmyknin-
gen, den sidste ikke mindst ved det siden 
hen ødelagte alterparti i Sakramentskirken 
i København. I det hele taget blev meget 
ødelagt, da billedstormen fejede gennem de 
katolske kirker efter liturgireformen i 1969, 
der tog både skidt og kanel med sig i farten, 
og ofte efterlod sig nogle rum, hvor det var 
svært at finde ånden.

Birgitte West som dansk katolsk 
kirkekunstner
Birgitte West, maleren og tegneren, som er 
den kunstner, som især vil blive omtalt her, 
da et af hendes fornemste arbejder trues med 
at forsvinde ud af katolske hænder. Denne 
kunstner er en af vor tids bedste bud på en 
nyere tids dansk katolsk fortolker af katolsk 
billedmystik. Det vil blive for omfattende 
her at gennemgå hendes fulde indsats som 
katolsk kirkekunstner; men det var især 
under biskop Brems pontifikat hun fik sit 
virke. Hendes første store opgave blev en 
totaludsmykning af Sankt Franciscuskirken 
i Nakskov 1925-27, hvor det naturligvis 
var den hellige Frans’ spiritualitet, som hun 
fortolkede på kirkens vægge. Samtidig er 
der ingen tvivl om, at denne opgave blev 
hendes mest gennemførte og modnede 
hende som kirkekunstner. Hun var udgået 
fra Joakim Skovgaards skole, der også talte 
lærere som Niels Larsen Stevns, så hendes 
kunstneriske baggrund som religiøs maler 
var i orden, skønt hendes format ikke rakte til 
forbilledernes standard. Alligevel er hendes 
betydning som dansk katolsk kirkekunstner 
betydelig, især fordi hun i modsætning til 
sine lærere havde forståelse for katolsk 
liturgi og spiritualitet en forståelse, hun 
havde fået uddybet bl.a. i et samarbejde 
med Peter Schindler under udsmykningen 
af Sankt Bendts kapel i Rudkøbing i 1924-
25, som efter Schindlers principper blev en 
romersk basilika i miniputformat. Påvirket 
heraf arbejdede Birgitte West målrettet frem 
mod en fornyelse af kirkekunsten, som 
nogle måske fandt lidt tør, men som alligevel 
formåede at skrabe den følelsesfulde, 
glansbilledagtige fernis af Kirkens virke 
som billedformidler. Hendes sidste opgave 
i Danmark blev udsmykningen af Vor 

Frue Kirke i Aarhus, som hun afsluttede i 
1946. Men på sit højeste efterlod hun sig 
en række udsmykninger, hvor den i Jesu 
Hjerte Kirke i Randers sammen med den 
nævnte i Sankt Franciscus Kirke i Nakskov 
og Sankt Bendts kapel i Rudkøbing er de 
eneste tilbageblevne af de mere betydelige 
værker. I Randers har man for kort tid siden 
ofret en restaurering af billederne og Sankt 
Bendts kapel er lykkeligvis blevet fredet 
ved kommunens overtagelse.

Nu står vi så i en situation, hvor vi er 
ved at sætte denne epoke i dansk katolsk 
kirkekunst over styr ved et muligt salg af 
kirken i Nakskov. I forvejen har man faret 
hårdt frem overfor Birgitte West, da hendes 
monumentalbilleder i Vor Frue kirke i 
Aarhus blev ødelagt i 1980’erne. Vel skal 
Kirken som sagt ikke være kunstforvalter, 
men når den nu har taget kunsten i 
anvendelse i sit pastorale arbejde, forpligter 
det den til at se virkeligheden i øjnene og 
bevare de værdier, den råder over, ellers 
risikerer man at kaste barnet ud med 
badevandet, når man kapper en så vigtig 
gren af dansk katolsk kunstnerisk virke 
bort. Virkeligheden bør vel ikke kun måles 
ud fra økonomiske præmisser.

Da jeg i 2001 havde et par dages ophold 
i Nakskov som pater Irenæus’ gæst under 
mit arbejde med at skrive om Birgitte West, 
viste pater Irenæus mig de bevarede kalker, 

som hun havde tegnet som forberedelse til 
udsmykningen af kirken, og som han endnu 
omhyggeligt hægede om. Lykkeligvis er de 
blevet bevaret efter hans død i 2009 og lig-
ger (endnu!) på Katolsk historisk Arkiv i 
København. Men vi skal vel ikke igen til at 
hente kirkekunsten hjem fra udlandet med 
en mulig skade for den hjemlige identitet til 
følge, når kirkelukningerne efterhånden har 
taget livet af den kunst, som er skabt her i 
landet til opbyggelse for danske katolikker? 
Der har vist sig visse tendenser til at støve 
gipsfigurerne af igen, men løsningen er vel 
heller ikke at lade kirkerne dekorere med 
ligegyldige farvelader, som ingen forstår, 
som vi til overflod ser det i folkekirkelige 
bygninger. De gør sig ofte bedre i sports-
haller. Interessen og forståelsen blandt 
danske katolikker for vor katolske historie 
både den middelalderlige og den nyere er 
i forvejen ikke imponerende. Det er alt for 
ofte bogholdermentaliteten, som afgør be-
slutningerne. Vi kan ikke forvente, at ind-
vandrermenighederne skal have samme 
forståelse for dansk kultur, som indfødte 
danskere. Tvært imod risikerer vi igen at få 
importvarer som rammer om vores liturgi. 
Der påhviler derfor danske katolikker et 
stort ansvar for at bevare den katolske kirke 
i Danmark som Den danske katolske Kirke 
sådan, som det var idealet for biskop Suhr.

Dansk katolsk kirkekunsts 
endeligt?
Birgitte West hører sammen med Chresten Skikkild og Aksel Theilmann til 
de danske katolske kunstnere, der søgte tilbage til de oprindelige idealer, 
skriver Stig Holsting i sine refleksioner over kirkekunstens vilkår i Kirken  
i Danmark.

Tekst og foto: Stig Holsting

Den hellige Frans’ stigmatisering. Skt. Franciscus Kirke i Nakskov.

Korpartiet i Skt. Franciscus Kirke i Nakskov.

Den hellige Paulus. Birgitte Wests 
forarbejde til i Skt. Franciscus Kirke i 
Nakskov.
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LOLLAND-FALSTER Det handlede 
om kolde tal og hård demografi, men også 
om reel bekymring for fremtiden, da der 
den 23. januar blev holdt stormøde for 
menighederne på Lolland-Falster. Mødet 
skulle komme med bud på, hvordan 
menighedslivet kommer til at blomstre. 

”Vi er her med blandede følelser, for det 
nye katolske landkort vækker blandede 
følelser. Hvorfor kan vi ikke bare lade det 
være, som det er nu”, sagde generalvikaren.

Bispedømmet har fået betydelig flere ver-
denspræster, men langt færre ordenspræ-
ster, og det medfører stigende omkostninger 
til præstelønninger, fastslog generalvika-
ren. Mange gamle bygninger med et stort 
vedligeholdelsesbehov belaster bispedøm-
mets skrøbelige økonomi. Biskoppen har 
indstillet, at der fremover bliver to kirker 
og et messested på Lolland-Falster. Efter 
at det i lang tid så ud til, at Sankt Birgitta 
Kirke i Maribo skulle lukke, faldt valget 
overraskende på Sankt Franciscus Kirke i 
Nakskov. Det skyldes blandt andet alders-
fordelingen i Nakskov-menigheden og 
indtægterne fra kirkeskat. Generalvikaren 
kaldte Nakskov ”et fantastisk eksempel” på 
demografiske ændringer og belyste sit state-
ment med statistik. I 1945 var menigheden 
i Nakskov med sine 1.700 medlemmer lan-
dets største, mens der i dag kun er 308 med-
lemmer tilbage. Det skyldes afvandring fra 
området, men også at en del efterkommere 
af de oprindelige roepolakker er faldet fra.

Hvad sker der med Sankt Franciscus 
Kirke?
Det ser dog ud til, at Sankt Franciscus Kirke 
i fremtiden vil kunne bruges som gudstjene-
stested. Bispedømmet ligger i forhandlinger 
med Stenoskolen om at sælge Sankt Franci-
scus Kirke til Stenoskolen i Nakskov, oply-
ste generalvikaren. Han ønskede dog ikke 
at oplyse om, hvilken pris bispedømmet vil 
sælge kirken for. 

Mødet gav heller ikke noget svar på, om 
Sankt Birgitta Kirke kan genåbne til sin 120 
års fødselsdag den 15. august. Målet er at 
gennemføre en fuld renovering. En erfaren 
fundraiser er sat på opgaven at rejse penge 
til renoveringen, og arven til menigheden 
kan eventuelt indgå i renoveringen, oplyste 
generalvikaren. Anne Marie Raft, menig-
hedsrådsmedlem i Maribo, pegede på, at 
alle skal have mulighed for at gå i kirke på 
Lolland- Falster, hvor afstandene og dårlige 
forbindelser i weekenden vil kunne skabe 
problemer. Hun mente, at vi ved alt for lidt 
om betingelserne for købet og om, hvad 
skolen helt konkret vil bruge kirkerummet 
til. Hun satte også spørgsmålstegn ved, om 
kirken rent praktisk kan fungere både som 
undervisningssted og gudstjenestested.

Flere på mødet opfordrede til, at man nu 
skal se fremad og undgå at grave grøfter. 
”Vi sidder her og er negative; men vi er 
kommet her for at opbygge en fælles identi-
tet. Vi skal holde sammen og arbejde for at 
skabe en god menighed. Jeg synes, jeg har 
været ansvarlig som pastoralrådsmedlem. 

Min indstilling har hele tiden været, at det 
bedste var en lukning af kirken i Maribo. 
Folk i Maribo kan jo gå i kirke hver dag 
på grund af klostret. Jeg ser på mennesker 
frem for bygninger”, sagde pastoralråds-
medlem Teresa Starzynski fra menigheden 
i Nykøbing som kommentar til en kritik af, 
at hun havde anbefalet lukning af Sankt Bir-
gitta Kirke.

Hertil svarede Jan Tvangsø, formand for 
bevaringsforeningen for Sankt Birgitta Kir-
ke i Maribo: ”Vi har hele tiden arbejdet for, 
at alle tre kirker på Lolland-Falster skulle 
bevares”.

Hanne Matarese fra menigheden i Maribo 
undrede sig over, at menigheden i Kalund-
borg med kun 130 medlemmer ikke er ble-
vet lukket. ”Vi er ikke kommet til Kalund-
borg endnu”, svarede generalvikaren.

Mødet viste, at der er usikkerhed om, 
hvad der kommer til at ske; men en ting lig-
ger dog fast. Der skal være ekstraordinært 
menighedsrådsvalg til det kommende stor-
sogn den 19. marts. Her skal der vælges 8 
kandidater – 4 fra Nykøbing, 2 fra Maribo 
og 2 fra Nakskov. Fra den 1. april træder 
sammenlægningen i kraft. De tre menig-
heder på Lolland-Falster slås sammen til 
ét storsogn, der kommer til at hedde Sankt 
Josefs menighed efter Sankt Joseph Søstre-

ne, der har drevet skoler både i Nykøbing, 
Maribo og Nakskov. Det har et flertal i de 
tre lokale menighedsråd vedtaget. Navnet 
blev foreslået af menigheden i Nykøbing 
og accepteret af menigheden i Nakskov, 
mens menigheden i Maribo foreslog navnet 
Sankt Birgitta efter den hellige Birgitta af 
Vadsten. I 1416 kom de første birgittinere 
til Midtlolland, hvor byen Maribo efterhån-
den voksede op omkring deres kloster.

Hvor skal der investeres?
”For os har det været vigtigt at se på, hvor 
der er mest livskraft på Lolland-Falster og 
hvor fremtidige investeringer skulle place-
res”, udtalte generalvikar Niels Engelbrecht 
til det lokale dagblad ”Folkebladet” den 25. 
januar.

”Med den nye struktur begrænser vi ud-
gifterne for kirken; men vi håber samtidig, 
at de lokale katolikker vil betale mere i kir-
keskat. Før vi går i gang med dette store 
arbejde, som også har betydet kirkelukning 
andre steder i landet, forudså mange, at fær-
re ville betale kirkeskat, men det modsatte 
har vist sig at være tilfældet”, siger gene-
ralvikaren til Folkebladet. Generalvikaren 
fastslår i samme artikel, at kirkeskatten 
i Maribo steg efter at kirken i Maribo var 
lukningstruet.

LOLLAND-FALSTER Over indgangen 
til Sankt Franciscus Kirke i Bredgade 
i Nakskov velsigner den hellige Frans 
de mennesker, der går ind i hans kirke. 
Indenfor til søndagsmessen ser man flest grå 
hår i flokken, der sidder i kirken.  I et hjørne 
sidder en lille familie med et par små børn. 
Fremtiden ser lidt usikker ud i Nakskov. 
Det kom som en bombe for menigheden 
i Nakskov, da de tre menighedsråd på 
Lolland-Falster ved et fællesmøde den 
18. august sidste år fik at vide, at Sankt 
Franciscus Kirke skulle sættes til salg. 

”En del mennesker fortæller os nu, at 
de har varme følelser for kirken; men de 
er bare ikke kommet her længe. Når de så 
kommer og siger til mig, hvor forfærdeligt 
det er, at kirken lukker, jamen så siger jeg 
til dem: I har jo ikke støttet op om kirken.  
Vi har flere polske familier, der tager til 
den polske messe i Nykøbing en gang 
om måneden; men ellers ser vi ikke så 
meget til dem”, siger Jytte. Sammen med 
Valdemar og Adolf hører hun til de ældste 
i menigheden. Deres forældre var i sin tid 
som unge med til at bygge kirken op. Jytte 
fortæller om de lange vintre, hvor hun boede 
på Sankt Joseph Søstrenes børnehjem, fordi 
der var for langt ind til den katolske skole i 
Nakskov ude fra landet. 

Jytte, Valdemar og Adolf gik i den katolske 

skole ved kirken og har fulgt menigheden 
hele vejen fra dengang det blomstrede til 
i dag. De ser med uro på kirkens fremtid. 
Hvad vil der ske? Vil Stenoskolen overtage 
kirken? Bliver det muligt at bevare den som 
messested?

Ja, spørgsmålene er mange. De er 
enige om, at der er blevet færre til at løfte 
opgaven i Nakskov; men håber på, at 
Sankt Franciscus Kirke i hvert fald kan 
køre videre som messested – selvfølgelig 
allerhelst som kirke. Vi ved godt, vi ikke 
er så mange mere, men lad os nu bare køre 
videre, så længe vi har penge, siger Jytte.

Det er blevet en fast del af fredagen, 
at en lille gruppe mødes i kirken til 
rosenkransandagt efter messen. Vi beder 
for, at der bliver fundet en løsning, siger 
Jørgen Buntzen, der er regnskabsfører for 
menighederne i Nakskov og Maribo. 

I lokalmiljøet har der været stor interesse 
for kirkernes fremtid på Lolland. Mange 
lokale, der ikke har noget med kirken at gøre, 
har udtrykt håbet om, at den kan bevares. 
Den lokale avis Folketidende har i de sidste 
par år bragt en del artikler om de katolske 
kirker på Lolland-Falster.  Sankt Franciscus 
Kirke er en af byens turistseværdigheder 
og er fast inventar på de byvandringer, 

som byens tidligere turistchef, Lise 
Simon, arrangerer.  Da der søndag den 20. 
november sidste år var orienteringsmøde 
om situationen i Nakskov, mødte mere end 
50 mennesker op til messen – og bagefter 
var menighedslokalet i Kolbehuset fuldt af 
interesserede, der gerne ville vide mere.

Sankt Franciscus Kirke blev indviet i 
1921 som den sidste og største af de tre 
katolske kirker på Lolland-Falster. Samme 
år blev byens katolske skole indviet. I 
mange år blev kirken passet først af polske 
– så af hollandske franciskanere. Sidste 
fastboende sognepræst var pater Irenæus 
Cappelen O.F.M., der døde i 2009.  LR

Lolland-Falster

Fire medlemmer af Sankt Franciscus menighed: Fra venstre mod højre: Valdemar 
Stuplik, menighedsrådsformand Maja Flensted Andersen, Adolf Kapczynski og Jytte 
Matyjasik. Foto: Lisbeth Rütz.

Der lyttes opmærksomt til generalvikarens oplæg. Foto: Lisbeth Rütz.

De håber og beder
Menigheden i Nakskov håber og beder til at Sct. Franciscus Kirke  
kan bevares.

Menighedsrådsvalg på  
Lolland-Falster 
Listerne inddrages den 19. februar. 
Derfor skal du inden denne dato – dvs. 
senest den 18. februar, og gerne i god tid 
inden – have gjort opmærksom på, at du 
ønsker at blive optaget på valglisterne. 

En registreringsblanket findes på 
bispedømmets hjemmeside www.
katolsk.dk. Blanketten Opstillingsskema 
for kandidat til MR-valg finder du 
under menuen ’menigheder’ => 
’menighedsråd’ => ’menighedsrådsvalg. 
Den vil også kunne fås hos sognepræsten.  

”Vi er her med blandede 
følelser”
Stormøde i Maribo viste usikkerhed om fremtiden.

Tekst: Lisbeth Rütz
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PORTRÆT Da René Kaj Zwicky 
sidste år fik tilbudt en julegave på sin 
arbejdsplads, dukkede Frans af Assisi op i 
hans bevidsthed. Mens han stod og kiggede 
på de 12 muligheder, han kunne vælge 
imellem, slog det ham, at hans valg ikke 
skulle afhænge af, hvad han umiddelbart 
havde lyst til at tage med hjem, eller hvad 
han kunne have lyst til at få. 

”Der var en et fint ur, som jeg umiddelbart 
kunne føle mig fristet af, for jeg har ikke 
noget ur, der var en købmandskurv, nogle 
gode håndklæder, køkkengrej… Meget af 
det var noget, jeg sagtens kunne bruge. Men 
så slog det mig, at jeg burde tænke omvendt: 
Var der noget af det, jeg ville savne, hvis jeg 
ikke fik det? Og så vidste jeg med ét, at den 
eneste gave, der var relevant for mig, var 
den sidste, en donation til UNICEF, som 
sikrede skoleudstyr til adskillige børn.”

38 årige René Kaj Zwicky smiler 
beskedent og tilføjer: ”Det er ikke, fordi 
jeg vil fremhæve mig selv som særlig 
opofrende. Det har altid ligget ret let 
for mig ikke at blive meget afhængig af 
materielle ting, og jeg har egentlig altid haft 
en tendens til at gøre noget for andre i stedet 
for at tænke på mig selv. Det er nok en del af 
min personlighed. Men den franciskanske 
spiritualitet har gjort det lettere for mig 
at finde en mening i en livsform uden for 
mange materielle gode, og fællesskabet i 
den franciskanske sekularorden hjælper 
mig og inspirerer mig i hverdagen.”

René Kaj Zwicky har altså hverken noget 
nyt ur eller nyt køkkengrej, da jeg besøger 
ham i hans og familiens lejlighed på 4. sal, 
helt oppe under kvisten i en ejendom i det 
centrale Aarhus. Her bor de fem personer – 
René, hans hustru Marilyn, Renés søn fra 
et tidligere forhold samt Marilyns to døtre 
fra et tidligere forhold – og en perserkat 
på i alt 63 kvadratmeter. Nogle ville nok 
tænke, at det var meget lidt plads til så 
stor en familie, men der virker hverken 
overfyldt eller kaotisk, og der hviler en 

afdæmpet og rolig atmosfære over både 
René og hans hjem. Han tager venligt imod 
og byder på te og snacks ved spisebordet.  
”Det føles lidt mærkeligt for mig at skulle 
tale om mig selv, for det har aldrig ligget til 
at mig at fremhæve mig selv eller stille mig 
i forreste række. I skolen var jeg den lidt 
anonyme dreng, hverken klassens klovn, 
den kloge, den nørdede eller ham, der 
blev mobbet. Jeg var nok allerede dengang 
usikker på, hvem jeg var og på jagt efter en 
identitet,” siger han eftertænksomt.

At være franciskaner føles rigtigt og stort 
”Nu ved jeg, hvem jeg er. At sige at jeg er 
franciskaner føles rigtigt og stort,” siger 
han – med henvisning til, at han i december 
sidste år blev optaget i den franciskanske 
sekularorden, som har et fraternitet, der 
mødes i Aarhus i sognegården ved den 
katolsk kirke. René er en af tre personer, 
som er blevet optaget, men fortsat er i en 
’formningsproces’ frem mod aflæggelsen 
af de livslange løfter, som finder sted 
tidligst om et års tid. Derudover er der 16 
medlemmer af fraternitetet, som kommer 
fra hele Jylland for at deltage i møderne, 
som finder sted en gang om måneden og 
altid indledes med messe i kirken. Efter 
messen er der møde, hvor deltagerne 
beder sammen og kan drøfte personlige 
overvejelser og forhold. 

”Det hele er bundet op på den franciskan-
ske spiritualitet. Selv om Frans af Assisi le-
vede for 800 år siden, er han en meget nær-
værende broderfigur for mig, som er med 
mig overalt i hverdagen. Han hjælper mig 
til at huske, at jeg ikke skal lade mig binde 
af materielle ting, og at jeg ikke skal søge 
magt eller fremhæve mig selv. Jeg kan sam-
tale med ham og bede ham gå i forbøn for.”

Ved siden af spisebordet står en reol med 
glaslåger, som giver et kig ind til det påske-
lys, René modtog, da han blev optaget i Den 
katolske Kirke i 2014, og rundt omkring i 
lejligheden, fra entreen til køkkenet hænger 
krucifikser købt i bl.a. Vatikanet og Assisi. 

På køleskabet hænger en bøn af Frans af 
Assisi, som René Kaj Zwicky holder særlig 
meget af. 

Højeste, ærerige Gud,
Oplys mit hjertes mørke
og giv mig en ret tro, 
et fast håb og
en fuldkommen kærlighed,
indsigt og erkendelse,
Herre,
så jeg kan fuldføre
din hellige og sande vilje.
Amen

Det er den bøn, Frans bad foran korset i den 
lille San Damiano-kirke, hvor Frans opleve-
de, at Gud talte til ham og bad ham opbygge 
hans Kirke, der var i forfald. I første omgang 
opfattede Frans det konkret og byggede den 
forfaldne kirke op, men siden forstod han 
det i en mere overført betydning, og det blev 
begyndelsen på hans liv som omvandrende 
tiggermunk og prædikant – og på dannelsen 
af det franciskanske broderskab, som i dag 
er en ud af tre franciskanske ordener. Den 
tredje orden, sekularordenen, som primært 
består af lægfolk, men også har verdens-
præster tilknyttet. Det er den orden, René 
Kaj Zwicky blev medlem af i december. I 
Danmark har den omkring 25 medlemmer, 
men internationalt omfatter den ca. 360.000 
mennesker. ”Det er stort at tænke på, at jeg 
er en del af et så stort fællesskab. Uanset om 
jeg er i Venezuela, Spanien eller Kina, kan 
jeg finde en franciskaner, som vil tage imod 
mig, fordi vi er brødre i ånden,” siger han. 
”Desuden hjælper ordenslivet mig til at 
fastholde mine værdier og søge at skabe 
fred, hvor jeg færdes, sådan som Frans – og 
Jesus – opfordrer os til. På min arbejdsplads 
har der fx i været nogle småkonflikter. Før i 
tiden havde jeg nok vendt det blinde øje til. 
Men nu har jeg i stedet tænkt over, hvordan 
jeg kunne mægle og sørge for, at sagen blev 
set fra flere sider.” 

Det gik op for mig, at jeg følte mig 
hjemme i Den katolske Kirke
I sofaen sidder Renés hustru, Marilyn, som 
er født som katolik. Det var gennem hende, 
han blev introduceret til katolicismen og 
’fandt hjem’, som han siger. ”Det gik op for 
mig, at Den katolske Kirke var det sted, jeg 
følte mig hjemme. Jeg var allerede blevet 
bevidst om min tro på Gud, og i katolicismen 
fandt jeg den alvor omkring sakramenterne, 
som jeg savnede i Folkekirken. Også 
katolicismens inddragelse af helgener, som 
kan gå i forbøn for os, er vigtigt for mig,” 
siger han.

Inspireret af Marilyn begyndte René at 
komme til messer i katolsk kirke. Han be-
gyndte kort efter på konvertitundervisning, 
og det var der, han under et foredrag om 
kald hørte om franciskanerordenen for før-
ste gang. ”Det var en kort introduktion til 
forskellige ordener; men det, der blev sagt 
om franciskanerne, var nok til, at jeg kunne 
mærke, at her var noget, jeg måtte under-
søge. I dag vil jeg sige, at det var der, jeg fik 
mit kald,” siger René.

Mens han fortsat fulgte konvertitunder-
visningen, læste han ivrigt om Frans af 
Assisi og franciskansk spiritualitet, og han 
kontaktede et medlem af den århusianske 
fraternitet og fik lov at komme til fraterni-
tetsmøderne som gæst.

”Med ét kunne jeg se, at alle de veje, jeg 
havde gået af i min søgen efter identitet og 
mening, afspejlede de værdier, jeg fandt hos 
Frans af Assisi,” siger han og tilføjer med et 
skævt smil, at det nok ikke virker helt op-

lagt for andre, at hans livsbane skulle føre 
til et liv som katolik og medlemskab af den 
franciskanske sekularorden.

Fællesskabet i rockerklubben
”I min ungdom ledte min søgen mig ind i en 
rockerklub, og der fandt jeg et utrolig stærkt 
broderskab, hvor man virkelig var parat til 
at gøre alt for hinanden. Bagsiden af det 
var, at det var et meget barsk miljø, som 
også var præget af vold og kriminalitet, og 
det kunne jeg ikke leve med, så jeg trak mig 
ud af miljøet, fik et arbejde og flyttede til 
Aarhus.” I Aarhus fortsatte René sin søgen, 
denne gang i et politisk parti, fordi han 
ønskede at kæmpe for de svage grupper og 
forbedre deres forhold. Men her kom han 
aldrig rigtig til at føle sig hjemme.

”Der gik meget tid med at snakke, men 
jeg kunne ikke for alvor se, at vi gjorde en 
forskel. Jeg har stor respekt for mennesker, 
der tager det tunge slæb i den politiske 
proces, men for mig var det ikke den rigtige 
vej,” siger han og tilføjer, at det med tiden 
blev sværere for ham at være i et miljø, hvor 
religion som ofte blev mistænkeliggjort, og 
det var en politisk målsætning at mindske 
religionens betydning i samfundslivet.

”Man kan sige, at jeg i dag kæmper for 
mange af de samme værdier, som jeg fandt 
i det politiske miljø, fx respekten for alt det 
skabte og alle menneskers lige værd. Men 
nu er min kamp baseret på min tro, og det er 
i det franciskanske fællesskab, at jeg finder 
styrke og inspiration til at påvirke mine om-
givelser,” siger han.

Han forklarer, at det ligger i den francis-
kanske sekularorden, at medlemmerne skal 
forsøge at virkeliggøre evangeliet i verden, 
fx i form af socialt eller politisk arbejde el-
ler ved at søge fred og forsoning i familien 
og på arbejdspladsen. René lever blandt an-
det dette princip ud som samaritter.

”Jeg har altid haft et ønske om lave 
frivilligt arbejde til gavn for andre, men 
har bare ikke kunnet finde ud af, hvor og 
hvordan. I rockermiljøet og som politisk 
aktiv fulgte jeg min egen vilje. Men nu 
forsøger jeg at gøre Guds vilje, og det 
sjove er, at så kommer der løsninger og 
muligheder til mig, som jeg slet ikke havde 
set,” siger han.

Ideen om at blive samaritter dukkede op, 
da hans kone Marilyn blev spurgt, om hun 
ville med på den nordiske valfart til Lourdes 
som sygehjælper. Hun takkede ja, og under 
et planlægningsmøde faldt snakken på 
René. ”De opfordrede mig til også at tage 
med, selv om jeg ikke har en relevant 
uddannelse, sådan som Marilyn, der er 
social- og sundhedsassistent. De sagde, at 
jeg bare kunne være med som samarit. Men 
jeg gør altid tingene 100 %, så jeg ville have 
en samaritter-uddannelse,” fortæller René.

Han og Marilyn valgte begge at ud-
danne sig til samaritter hos Dansk Fol-
kehjælp, og nu er René jævnligt ude 
som frivillig samaritter til fx sports-
stævner og store kulturbegivenheder.  
”Det har ikke umiddelbart så meget med 

Lægfranciskanere

René Kaj Zwicky. Privat foto.

’Det bedste er, at jeg har  
fundet mig selv’
Allerede mens René Kaj Zwicky for tre-fire år siden gik til 
konvertitundervisning, fik han et kald om at blive franciskaner. I den 
franciskanske sekularorden har han fundet et fællesskab, der er lige så 
stærkt som broderskabet i den rockergruppe, han var med i som yngre, 
og først og fremmest har han fundet sig selv. Han fortæller her, hvordan 
den franciskanske spiritualitet præger hans hverdag som samfundsborger, 
familiemenneske og maskinarbejder.

Tekst: Malene Fenger-Grøndahl

René, Marilyn og Renés søn. Foto: Malene Fenger-Grøndahl.
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det franciskanske at gøre, og så alligevel… 
Det handler om, at jeg nu forsøger at følge 
Guds vilje og se de tegn, han giver mig, og 
det hjælper fællesskabet i ordenen mig til at 
gøre,” siger René.

I kirken mærker han tydeligst  
taknemmeligheden
Om halsen bærer han et Tau-kors, som er 
franciskanernes kendetegn, og som han fik 
ved sin optagelse i ordenen. Ofte bærer han 
også et kors, han selv har købt på en rejse 
til Assisi, som han fik i fødselsdagsgave af 
Marilyn. Den rejse betød meget for dem 
begge, og flere gange undervejs oplevede 
René, at Frans var med dem og viste dem 
vej og styrkede ham i hans tro på, at det var 
franciskaner, han skulle være.

”Assisi er et utroligt fredfyldt sted, hvor 
man kan mærke det intense bønsliv, der har 
præget det siden Frans’ tid. Men Frans er 
lige så nærværende for mig i hverdagen, 
som han var i Assisi,” siger han.

Af og til møder han mennesker, som fat-
ter interesse for hans Tau-kors. ”Nogle tror, 
at det er en torshammer; andre spørger, om 
jeg er kristen. Så får jeg en chance for at 
fortælle om Frans, og så bliver jeg ivrig 
som en Duracell-kanin,” siger han. Så bli-
ver han stille lidt og siger: ”Men jeg skal 
ikke tvinge den franciskanske spiritualitet 
ned over nogen, heller ikke min familie. Jeg 
påvirker selvfølgelig familien med mine 
tanker om fattigdom, men vi skal ikke leve 
af vandgrød eller sælge alt, hvad vi ejer. Mit 
løfte om at leve som franciskaner på livstid, 
som jeg skal afgive om et års tid, er lige så 
vigtigt, men ikke vigtigere end det, jeg har 
givet til Marilyn, og hun inspirerer lige så 
meget mig, som jeg inspirerer hende.”

De to går til messe sammen stort set hver 

uge, og det er, når René træder ind i kirken, 
at han tydeligst mærker taknemmeligheden 
– over livet, over Gud, over den franciskan-
ske sekularorden, over sin hustru og over at 
have fundet hjem. ”Det bedste ved at være 
franciskaner og være, hvor jeg er nu i mit 
liv, er, at jeg har fundet mig selv.”

Den Franciskanske Sekularorden
- Ordenen blev grundlagt af Frans af 
Assisi (1182-1226) og var tidligere 
kendt som Den Hellige Frans’ 
tredjeorden.
- Den er en del af den franciskanske 
ordensfamilie, som desuden består af 
brødre (munke og præster) og søstre 
(nonner).
- Medlemmerne er lægfolk, som 
lever med ægtefæller, børn, arbejde, 
interesser osv. – samt verdenspræster 
– og er kaldet til at leve med Den 
hellige Frans som forbillede og 
rejsefælle på vejen til Vor Herre, Jesus 
Kristus. De forpligter sig til – gennem 
deres liv i verden – i samarbejde 
med Den katolske Kirke at virke 
for genoprettelsen af den kristne 
livsholdning.
- På verdensplan er der omkring 
360.000 medlemmer af ordenen fordelt 
på 116 lande
- I Danmark er der omtrent 25 medlem-
mer, fordelt på to fraterniteter (fælles-
skaber), som mødes i henholdsvis Aar-
hus og København for at bede sammen 
og inspirere hinanden til at leve Frans’ 
idealer ud i hverdagen, fx via politisk 
eller socialt arbejde og i familielivet. 
Kilde: www.franciskansk.dk.

 
VINTER 

FØRSTEKOMMUNIONSWEEKENDER 
SYD 

13. - 15. januar | Ømborgen

Chef: Jakobine Jessen 

ØST 
20. - 22. januar | Arresøcenteret


Chef: Mary-Jo Thomsen 
NORD 

20. - 22. januar | Ømborgen

Chef: Cassandra Lobo Vedel 


MIDT 
3. - 5. februar | Ømborgen

Chef: Lukas Nordentoft 

KLU-WEEKEND 
24 - 26. februar | Ømborgen


16+ år | pris: 350,- 
Chef: Ledelsesteam 

FORÅR 
FIRMELSESWEEKENDER 

SYD 
3. - 5. marts | Ømborgen


Chef: Peter Mai

NORD 

10. - 12. marts | Ømborgen

Chef: Hien Bui 

ØST 
24. - 26. marts | Sankt Annæ Skole, Amager


Chef: Christian Elveberg 

KALDSSEMINAR 
7. - 9. april | Klitborg, Nykøbing Sjælland


Chef: Lea Noval 

LEJRLEDELSESKURSUS 
28. - 30. april · Ømborgen

Sommerlejrteams | gratis


ORGANISATIONSDAG 
13. maj · Niels Steensens Gymnasium

DUK’s teams og redaktioner | gratis 

SOMMER 
SOMMERLEJRE 

BØRNELEJR 
25. juni - 1. juli | Ømborgen


årgang 2007-2010 | pris: 1275,- 
Chef: Daniel Rangel 

JUNIORLEJR 
1. - 8. juli | Ømborgen


årgang 1999-2001 | pris: 1375,- 
Chef: Christian Elveberg 

MAXILEJR 
8. - 15. juli | Ømborgen


årgang 2002-2004 | pris: 1375,- 
Chef: Nikolaj le Févre 

MIDILEJR 
15. - 22. juli | Ømborgen


årgang 2005-2007  | pris: 1275,- 
Chef: Amanda Toft Christensen 

FAMILIELEJR 
22. - 28. juli | Ømborgen


familier med børn under 8 år 
pris: se DUK’s hjemmeside 

Chef: Johan Stæger 

UNGDOMSLEJR 
31. juli - 4. august | Et sted i Danmark


årgang 1998-1987 | pris: 1375 kr. 
Chef: Adam Nawarecki 

SOMMERRECEPTION 
12. august | DUK’s sekretariat


alle | gratis  

EFTERÅR 
EFTERÅRSWEEKENDER 

BØRNE/MIDI-WEEKEND 
29. september - 1. oktober | Ømborgen


årgang 2005-2010 | pris: 450,- 

MAXI/JUNIOR-WEEKEND 
27. - 29. oktober | Ømborgen


årgang 1999-2004 | pris: 500,- 

NORDISK UNGDOMSWEEKEND 
1. - 3. september | Vadstena, Sverige


16+ år | pris: 350,- 

NATIONAL KATEKET DAG 
16. september | Odense

unge kateketer | gratis 

KLU - KATOLSK LEDERUDDANNELSE 
13. - 18. oktober | Ømborgen


16+ år | pris: 550,- 
Chef: Ledelsesteam 

ÅRSMØDE 
24. - 26. november | Ømborgen


to delegerede fra lokalforeningerne, teams og 
redaktioner | gratis

DUK’S AKTIVITETSKALENDER 2017

NYT 
I ÅR

NYT 
I ÅR

NYT 
I ÅR

NYT 
I ÅR

Informationer som priser, dato og lejrchefer kan findes på duk.dk

NYT 
I ÅR

NYT 
I ÅR

Afholdt

Afholdt

Afholdt

Afholdt

Biskop Czeslaw kozon og Polens primas, Wojciech Polak, sammen med de medvirkende  
i årets krybbespil. Foto: Lisbeth Rütz.

få besøg af Po-
lens primas. Da biskop Czeslaw sidste år 
var i Polen til Verdensungdomsdagene, in-
viterede han Wojciech Polak til Danmark; 
men først i år var der plads i kalenderen. 
Sidste år var Polak optaget både af Verdens-
ungdomsdagen og den intensive fejring af 
1050-års jubilæet for Polens kristning.

Efter messen var det tid til hyggeligt 
samvær. Wojciech Polak overværede 
sammen med biskop Czeslaw det 
traditionsrige Hellig Tre Kongers spil, der 
hvert år instrueres af sr. Dorota. I år var 
der valgt et krybbespil af den polsk-jødiske 
forfatter Roman Brandstaetter.  

Efter krybbespillet tog Polak sig god tid 
til at tale med sine landsmænd. Tålmodigt 
stillede han  gang på gang op til fotografering. 
Polen fejrede sidste år dobbeltjubilæum. 
I 966 blev Mieszko I døbt ved Gniezno. 

Det skete året efter at han var blevet viet 
til den tjekkiske prinsesse Dubravka. Kong 
Mieszko var medlem af Piastdynastiet. Med 
hans dåb blev Polen grundlagt som kristen 
nation ifølge traditionen.  

Pave Frans udnævnte i 2014 Wojciech 
Polak til ærkebiskop af Gniezno. Han 
efterfulgte dermed ærkebiskop Józef 
Kowalczyk. Siden 1417 har ærkebiskoppen 
af Gniezno haft titel af Polens primas. 
To gange tidligere har en polsk primas 
besøgt Danmark. Kardinal August Hlond 
gjorde det ved den eukaristiske kongres i 
København i 1932 og kardinal Józef Glemp 
gjorde det i begyndelsen af 90´erne.  

LR

Tak til biskop Czeslaw Kozon og sr. Teresa 
Piekos for sproglig hjælp og historiske 
kommentarer.

▶ Fortsat fra forsiden



10

FASTEN ”For folk i frikirkerne er den 
fælleskirkelige spirituelle tradition, som 
Den katolske Kirke har varetaget og forfinet, 
en stor gave, som vi meget gerne tager imod 
og bruger. Det var naturligt for mig at tage 
afsæt i katolsk tradition, da jeg besluttede 
at lave en bog til meditativ brug i fasten,” 
siger Poul A. Beck, der arbejder som 

freelancepræst og åndelig vejleder.
Han har netop udgivet en lille bog med 

titlen Frihed og fred – en meditativ vandring 
i fasten, som indeholder 40 refleksioner, en 
til hver af de 40 hverdage i fastetiden, som 
i år begynder 1. marts og slutter 16. april.  
”Jeg har lavet bogen, fordi jeg oplever, 
at rigtig mange mennesker har en stærk 

længsel efter enkelhed og fordybelse i 
deres liv. Samtidig har de enormt mange 
muligheder og har svært ved at vælge 
fra. Derfor ender mange med at være 
fortravlede og stressede, og set ud fra mit 
synspunkt handler det om, at når vi ikke 
plejer relationen til Gud, bliver vi dårligere 
til at tage imod den uudtømmelige kilde af 
kærlighed, som strømmer imod os, når vi 
vender os mod Gud,” siger han.

Poul A. Beck er vokset op i Baptistkirken 
og uddannet på baptisternes eget teologiske 
seminarium, ligesom han har studeret 
teologi på Aarhus Universitet, hvorfra 
han blev cand.theol. i 2000. Omtrent 
samtidig var han på sit første ophold i det 
økumeniske kommunitet Taizé, hvor han 
stiftede bekendtskab med det, han kalder 
en ”folkeliggjort kontemplativ tradition”. 
Inden sit møde med Taizé kendte han blot 
nogle få af sangene derfra. Mødet med den 
levende spiritualitet i Taizé kalder han ”et 
chok, som sendte mig ud på en åndelig 
rejse”. Rejsen førte ham først til Sverige 

og den ignatiansk inspirerede teolog, 
retræteleder og forfatter Magnus Malm. 
Mødet med Malm ledte Poul A. Beck til 
en fordybelse i ignatiansk spiritualitet og 
til retræter hos Sct. Josef Søstrene på deres 
retrætecenter i Kokkedal.

”Her mødte jeg en levende spiritualitet, 
som betog mig dybt. Det fascinerede 
mig, hvordan øvelserne, som Ignatius af 
Loyola udviklede for 500 år siden, var 
blevet bevaret og opdateret af jesuitterne, 
som ikke mindst efter 2. Vatikankoncil har 
gjort en stor og vigtig indsats for at gøre 
hans øvelser tilgængelige for moderne 
mennesker,” siger han.

Han påpeger, at han hos Ignatius og 
nutidens jesuitter finder en praktisk 
anvendelig og dybt relevant udgave af en 
ældgammel fælleskristen tradition, som 
bl.a. har givet sig udtryk i den såkaldte 
’trefoldige vej’.

”Den består af de tre elementer renselse, 
oplysning og forening, der kendes tilbage 
fra ørkenfædrene, blev udviklet yderligere 

BESTEMMELSER Fastetiden bør være 
en tid, hvor man alvorligt bestræber sig på 
at udvikle sit trosliv, og mere ihærdigt øve 
kærlighedens gerninger. Man bør om muligt 
undgå fester og overdrevne fornøjelser, da 
fastetiden er en alvorens tid. Det gør ikke 
noget, at vi oplever, at fastetiden har en vis 
karakter af alvor, netop fordi vi ønsker at 
samle os om Jesu lidelse. Så meget desto 
mere vil vi kunne opleve påskens store 
glæde, og vort trosliv vil få et dybere 
indhold. Det er vigtigt, at vi tager fastetiden 
alvorligt og ikke mister den åndelige iver. 
Det er nødvendigt for mange at genopdage 
den åndelige betydning af fastetiden. 
Forældre bør også forklare denne tids 
betydning for deres børn og unge. 

Pave Frans tager i dette års fastebudskab 
udgangspunkt i lignelsen om den rige mand 
og Lazarus (Luk 16,19-31). Overskriften er 
’Ordet er en gave. Den anden er en gave’.

Pave Frans siger bl.a.: ”Den rette relation 
til mennesker består i med taknemmelighed 
at anerkende værdien af dem. Den fattige 
ved den riges dør er heller ikke en besværlig 
forhindring, men en appel om at omvende 
sig og ændre livsstil. Den første indbydelse, 
som denne lignelse giver, er at åbne vort 
hjertes dør for den anden, fordi ethvert 
menneske er en gave, både vor nabo og den 
ukendte fattige”. 

Videre siger paven: ”Fastetiden er en 
gunstig tid til at forny sig i mødet med den 
levende Kristus i hans ord, i sakramenterne 
og i vor næste. Herren, som i de 40 dage i 
ørkenen overvandt Fristerens bedrag, viser 
os den vej, vi skal følge. Må Helligånden 
lede os til den sande omvendelsens vej for 
at genopdage Guds Ord, blive rensede for 
synden, som forblinder os, og tjene Kristus, 
som er til stede i vore nødlidende brødre. Jeg 
opfordrer alle troende til at udtrykke denne 
åndelige fornyelse ved også at deltage 
i de fasteaktioner, som mange kirkelige 
organisationer verden over iværksætter for 
at fremme en kultur med at mødes i den ene 
menneskefamilie”.

Alle troende er af Guds lov forpligtet til, 
hver på sin måde, at gøre bod. For at alle 
kan være fælles om en bestemt form for 
bod, har Kirken foreskrevet bodsdage og 
fastetid, hvor de troende ganske særligt 
vier sig til bøn, fromhedsøvelser og 
kærlighedsgerninger, fornægter sig selv ved 

mere trofast at opfylde deres forpligtelser 
og ved faste og afholdenhed.

Særlige oplysninger vedrørende 
fastetiden
Askeonsdag den 1. marts og langfredag 
den 14. april, som i år indleder og afslutter 
fastetiden, er både abstinens- og fastedage 
til minde om Herrens egen faste, lidelse og 
død. Disse to dage er forpligtende faste- og 
abstinensdage, dvs. på disse dage skal man 
faste og afholde sig helt fra kødspiser.

At faste betyder, at man højst spiser ét 
fuldt, men enkelt måltid om dagen og lader 
de øvrige måltider være et minimum, hvis 
ikke man helt undlader dem. 

Hvem er forpligtet?
Personer fra 14 år og opefter er forpligtet af 
bestemmelsen om, at fredage er bodsdage og 
askeonsdag og langfredag er abstinensdage 
(kødløse dage); fra man er fyldt 18, til man 
er fyldt 59 år, er man også forpligtet til at 
faste. Forældre opfordres til at tale med 
deres børn og unge om betydningen af at 
overholde Kirkens bestemmelser på dette 
område og til at markere bods- og fastedage 
i familien.

Bodens sakramente
Fastetiden lægger særligt op til, at man 
gør brug af bodens sakramente. Er man 
sig bevidst at have begået en alvorlig synd, 
er man forpligtet til at skrifte den inden 
modtagelsen af kommunionen. Man er i 
øvrigt forpligtet til at skrifte inden for et 
år, hvis man har begået alvorlige synder. 
Der er ingen forpligtelse til en gang om 
året at skrifte de mindre alvorlige synder; 
men Kirken opfordrer os til regelmæssigt at 
gøre brug af bodens sakramente for at blive 
åndeligt helbredt og vokse i nådens liv.

Modtagelse af den hellige 
kommunion 
Alle, der har modtaget den første hellige 
kommunion, er forpligtet til at modtage 
Altrets Sakramente mindst én gang om 
året. Har man i årets løb ikke været til 
kommunion, bør forpligtelsen opfyldes 
i påsketiden, hvor vi fejrer Kristi død og 
opstandelse og hans stadige nærvær iblandt 
os, medmindre der er en rimelig grund 
til at opfylde den på et andet tidspunkt. 

Påsketiden strækker sig fra påskenat til og 
med pinsedag. 

Fredage er bodsdage
Alle årets fredage, hvor der ikke fejres en 
højtid, er bodsdage. I bispedømmet kan man 
om fredagen i stedet for at afholde sig fra 
kød (abstinens) vælge andre former for at 
markere fredagen som bodsdag, f.eks. ved 
at afholde sig fra anden føde, fra bestemte 
drikke eller fra andet, f.eks. fornøjelser, eller 
ved at øve særlige kærlighedsgerninger, 
bede mere og lignende. Denne frihed til 
selv at vælge formen for bodsøvelse må 
ikke føre til, at man tager fredagen som 
bodsdag mindre alvorlig. Vi bør passe på, at 
fredagens gamle karakter af bodsdag bliver 
overholdt for vort eget vedkommende. Det 
gælder også børnene og de unge. 

Fastebidrag
Faste, bøn og åndelig fordybelse er vigtige 
elementer i fastetiden. Vor fordybelse i 
troen skal dog altid være ledsaget af vilje til 
håndgribelige udtryk for næstekærlighed. 
Derfor er der til fastetiden også knyttet en 
formaning til at give et konkret bidrag til 
nødlidende. Det kan ske ved at deltage i 
Caritas Danmarks’ fasteaktion eller ved 
på anden måde at bidrage materielt til 
mennesker i nød.

Kollekten til Det hellige Land indsamles 
langfredag den 14. april. De kristne i Det 

hellige Land er alvorligt trængt og har brug 
for vores solidaritet. Allerede apostlen 
Paulus anbefalede sine menigheder at støtte 
de fattige i menigheden i Jerusalem. Derfor 
anbefales kollekten indtrængende. Pengene 
går til opretholdelsen af Kirkens aktiviteter 
i Det hellige Land.

Andre oplysninger

Søndage og påbudte helligdage
Messen og modtagelsen af Herrens legeme 
og blod er centrum i både den enkeltes og i 
Kirkens liv. Kirken har derfor forpligtet de 
troende til at deltage i messen på alle søndage 
og andre påbudte helligdage (juledag og 
Kristi Himmelfart), med mindre man har 
en alvorlig grund til ikke at gøre det. På 
disse dage bør man afholde sig fra alle 
unødvendige aktiviteter, der hindrer én i at 
deltage i messen, i at fejre Herrens dag eller i 
af få den nødvendige hvile. 

Generelle regler for modtagelsen af 
den hellige kommunion:
1. Det er tilladt at modtage den hellige 

kommunion to gange på én dag, såfremt 
det anden gang sker under en messe og 
ikke under en Ordets gudstjeneste.

2. Den, der ønsker at gå til kommunion, skal 
mindst én time før kommunionen afholde 
sig fra at spise og drikke, bortset fra vand 
og medicin. Ældre og syge eller dem, der 
passer dem, kan modtage kommunionen 
uden at faste.
At faste før modtagelsen af den hellige 

kommunion går tilbage til det 3. århundrede. 
Kirken forstår denne faste som en åndelig 
forberedelse og en måde at vise Alterets 
Sakramente ærbødighed på.

Oliemessen den 11. april
Messen, i hvilken de hellige olier indvies, 
som bl.a. bruges til dåb, firmelse og de 
syges salvelse, finder sted tirsdag den 11. 
april kl. 17.00 i Sankt Ansgars Domkirke.

Alle, der har mulighed for det, opfordres 
til at deltage i denne messe, som på en 
særlig festlig måde afspejler fællesskabet i 
bispedømmet. De tilstedeværende præster 
vil ved samme lejlighed overfor biskoppen 
og menigheden forny deres præsteløfter.

København, den 23. januar 2017
+ Biskop Czeslaw Kozon

Fasten

Martin Manigatterer og Prof. 
Stockenhuber. Fra  Pfarrbriefservice.de.

Fastemeddelelser 2017

Forfatter til ny fastebog:  
For frikirkerne er den  
katolske tradition en gave
Den fælles åndelige kristne tradition, som katolikkerne har taget vare 
på og forfinet, er kernen i ny fastebog om frihed og fred fra Poul A. 
Beck. Som baptist anser han katolsk spiritualitet, ikke mindst den 
ignatianske for en stor gave til alle kristne, og hans nye bog er  
kraftigt inspireret af især ignatiansk tradition.

Tekst: Malene Fenger-Grøndahl
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af franciskaneren Bonavantura og også 
er blevet forfinet inden for nyere katolsk 
teologi, ikke mindst hos jesuitterne. I min 
bog benytter jeg mig af den trefoldige vej, 
og jeg er meget bevidst om, at jeg står i 
gæld til traditionen,” siger Poul A. Beck. 

I bogen, som han har udviklet over flere 
år og sidste år afprøvede i en første version i 
en række baptistmenigheder, lægger han op 
til, at læseren alle hverdage i fasten fordyber 
sig i en kort tekst. Nogle af refleksionerne 

består i bibeltekster med ganske korte 
introduktioner og et par spørgsmål til slut. 
Andre består af tekster af forfattere som 
den afdøde mystiker Wilfrid Stinissen eller 
af refleksioner over altertavler eller andre 
billeder. 

”Mit arbejde med billedmeditationer 
er meget inspireret af mine ophold hos 
Sct. Joseph Søstrene og af kunsthistoriker 
og katolik Hans Jørgen Frederiksens 
billedanalyser,” siger han.

Desuden lægges der i bogen op til, at 
læseren om lørdagen samler op på ugens 
refleksioner ved hjælp af ’det kærlige 
tilbageblik’, en metode og praksis udviklet 
af Ignatius af Loyola. Om søndagen 
opfordres læseren til at sætte fokus på 
det kristne fællesskab ved at deltage i 
en gudstjeneste eller læse den tekst, der 
prædikes over den pågældende søndag.

”Fællesskabet og det at læse bibeltekster 
sammen som lægfolk er der stærk tradition 
for i Baptistkirken. Kombineret med 
metoderne fra ignatiansk tradition bliver det 

efter min mening ikke bedre,” siger Poul A. 
Beck og tilføjer: ”Fasten er en anledning 
til at gå den trefoldige vej, som alle kristne 
kan dele. Ignatius’ ønske i 1500-tallet var at 
få den meditative praksis fra klostrene ud 
på gaderne, og det lykkedes jesuitterne at 
folkeliggøre traditionen. I vores tid er den 
ved at blive økumenisk.”

Poul A. Beck: Frihed og fred – en 
meditativ vandring i fasten. 120 sider. 
Forlaget Eksistensen 2017.

SEMINAR Karmelitinderne i Hillerød 
holder lørdag den 18. marts et seminar 
om Edith Stein, hendes vennekreds og 
hendes filosofi. Dagen indledes kl. 9 med 
en messe med biskop Czeslaw Kozon, 
hvorefter tre foredrag belyser Edith Steins 
store og interessante vennekreds; hendes 
filosofi spændende fra fænomenologi over 
antropologi til metafysik samt indholdet 
i teksten ‘Frihed og Nåde’, som til 
lejligheden er blevet oversat til dansk og 
som om eftermiddagen læses sammen i 
mindre grupper. Dagen sluttes med vesper 
sammen med søstrene kl. 17. 

Foredragsholderne, der også er arrangører 
af seminaret, er pastor Preben Salomonsen, 
Bjerringbro, som har beskæftiget sig 
indgående med Stein og hendes vennekreds; 
Mette Lebech, Maynooth, Irland, som 
i mange år har undervist i Edith Steins 
filosofi; og Ann-Lise Aasesdatter Hansen, 
hvis interesse i Edith Steins filosofi er ny, 
men ikke af den grund uvigtig. 

‘Frihed og Nåde’ er en tekst, som muligvis 
er skrevet før eller omkring tidspunktet, da 
hun modtog dåbens sakramente nytårsdag 
1922. Som sådan danner teksten et bindeled 
mellem Edith Steins tidlige filosofi, som er 

præget af hendes jødiske agnosticisme og 
hendes samarbejde med fænomenologiens 
grundlæggere, og hendes senere filosofi, 
der er karakteriseret af hendes katolske 
kristendom, hendes interesse for mennesket 
og hendes arbejde med andre kristne 
filosoffer, især Thomas Aquinas. 

Seminaret er åbent for alle og kræver 
ingen særlige forudsætninger udover ønsket 
om at lære Edith Stein bedre at kende. 
Der er et begrænset antal pladser, hvorfor 
hurtig tilmelding anbefales. Medbring egen 
madpakke (søstrene sørger for drikkevarer, 
kaffe og te). Et bidrag til søstrene modtages 
gerne, men deltagelse i seminaret er gratis.

Tilmelding til Stella Sørensen, helst pr. 
e-mail: stella.bune@gmail.com eller på tlf. 
50 59 27 29. Seminaret afholdes på Skt. 
Josefs Karmel, Brødeskovvej 46, 3400 
Hillerød.

Kirken i Danmark

KLOSTERLIV Fredag den 19. januar var 
en glædens dag for Søstrene af det dyrebare 
Blod. Da havde vi besøg af biskop Czeslaw 
Kozon og generalvikar Niels Engelbrecht på 
byggepladsen i Holte nord for København, 
hvor vores nye kloster er ved at blive opført. 
Biskoppen velsignede grundstenen, som vi 
havde medbragt fra vores nuværende hjem, 
Nordvanggård i Bistrup som siden 1959 har 
dannet rammen for vores ordensfællesskab, 
en menighed og et plejehjem. 

Efter at Rudersdal kommune for nogle 
år siden valgte at opføre et nyt plejehjem, 
besluttede vi at sætte den firlængede gård og 
den 9.000 kvadratmeter store grund til salg. 
Efter næsten to års venten købte kommunen 
Nordvanggård for at bruge bygningerne til 
bl.a. at huse nogle af de mange flygtninge, 
som kommer til Danmark. Nordvanggård 
er i dag indrettet som flygtningecenter for 
flere end 60 personer og vi bor til leje midt 
blandt dem. 

Det nye kloster vil, når det er færdigopført 
senere i år, have plads til mindst fem 
søstre samt have gæstefaciliteter. Da 
beliggenheden i Holte ligger godt mellem 
de to katolske menigheder i Lyngby 
og Hillerød, vil det nye kloster på sigt 

måske også kunne fungere som et slags 
åndeligt center, hvor vi kan lægge hus 
til arrangementer som fx bønnegrupper, 
rosenkransbøn eller eukaristisk tilbedelse. 

I sin tale bekræftede biskoppen behovet 
for at styrke det åndelige liv i bispedømmet: 
”I en tid, hvor mange af de klostre, 
som engang har været i Danmark, nu er 
forsvundet, er det også for os katolikker 
en stor glæde at et nyt kloster opføres. For 
klosterlivet har altid været en vigtig del af 
Kirkens liv.”

Grundstensnedlæggelsen skete i overvæ-
relse af bl.a. gæster fra Nordvanggårds for-
henværende menighed, nogle af de nye na-
boer, håndværkerne og bygningsingeniører. 

Efter velsignelse af stenen blev den mu-
ret ind ved siden af indgangsdøren som et 
tegn på, at vi søstre nu bygger videre på det, 
som vore medsøstre for næsten 60 år siden 
grundlagde.

Grundstenen lagt til nyt kloster
Mange planer for klostret i Holte.

Tekst: Sr. Anna Mirijam Kaschner CSJ

Biskop Czeslaw underskriver grundstensdokumentet under overværelse af generalvikar 
Niels Engelbrecht og sr. Elizabeth-Vimbai, sr. Anna-Mirijam og sr. Maria. Foto: Martin 
Ryom. 

Edith Stein omkring 1920. Foto: Wikipedia.

Lær mere om Edith Stein 
Seminar hos karmelitinderne i Hillerød.

Tekst: Dr. Mette Lebech

Poul A. Beck
• Vokset op i Baptistkirken.
• Uddannet cand.theol. fra Aarhus 
Universitet.
• Tidligere fuldtidspræst i Viborg 
Baptistkirke, siden 2012 deltidspræst 
ved Silkeborg Baptistkirke.
• Siden 2006 freelance præst og med 
fokus på sjælesorg, retræter, bibel- og 
billedmeditation.
• Holder bl.a. retræter på Ådalen 
Retrætecenter, hvor han er medlem af 
repræsentantskabet.
• Er inspireret af traditionen fra Taizé 
og af ignatiansk spiritualitet og er 
meget begejstret for pave Frans. 
• Har været på ignatianske retræter på 
Sct. Joseph Søstrenes retrætecenter 
Stella Matutina i Kokkedal og på 
30-dages ignatiansk retræte i England.

Læs mere: www.aandeligvejledning.
dk.Freelancepræst, åndelig vejleder og 

forfatter Poul A. Beck.
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Mød Guds barmhjertighed
Sr. Briege McKenna og fader Kevin Scallon besøger Esbjerg.

Tekst: Benny Blumensaat, Skt. Nikolaj Kirke Esbjerg

Sr. Briege McKenna har sammen med 
pater Kevin Scallon i mange år rejst over 
hele verden for  at holde præsteretræter 
og helbredelsesmesser. Her ses hun under 
et besøg i Peru sammen med søster Mary-
Therese i Puerto Maldonado.  
Foto:www.sisterbriege.com.

ESBJERG I dagene 22.-24. april 2017, 
får Skt. Nikolaj kirke, Kirkegade 58, besøg 
af sr. Briege McKenna og pater Kevin Scal-
lon, som er kendt i hele verden for deres 
helbredelsestjeneste, da sr. Briege har mod-
taget “helbredelsens” nådegave og mange 
fysiske og åndelige helbredelser finder sted 
under hendes og pater Kevin Scallons sog-
nemissioner og helbredelsesgudstjenester. 
Lørdag den 22. april står i Guds Barmhjer-
tigheds tegn, med oplæg fra sr. Briege og 
pater Kevin Scallon om den Guddomme-
lige Barmhjertigheds spiritualitet, og der 
vil være Rosenkrans, Barmhjertighedens 
Rosenkrans, tilbedelse, skrifte og personlig 
forbøn. Dagen begynder kl. 10.00 og slutter 
efter helbredelsesmessen kl. 16.30.

Sr. Briege og pater Kevin Scallon er 
inviteret af pastor Benny og kommer for at 
holde en sogne- mission, derfor sæt dagene 
den 22. og 23. april af i din kalender, de 
vigtigste dage i dit liv. Kom selv og tag 
venner og naboer med til en erfaring af 
Guds Barmhjertighed og nåde, til en ny 
erfaring af Guds kraft i dit liv. 

Alle er velkomne.

Ny registrerings praksis hos DUK
REGISTRERING Med virkning fra 
årsskiftet har Danmarks Unge Katolikker 
(DUK) besluttet at registrere sine 
medlemmer på deres cpr-nummer. Udover 
at medlemmerne således altid vil kunne 
huske deres medlemsnummer fremover, 
vil sekretariatet også nemmere kunne 
identificere betalinger, kontingenter m.m. 

Den nye praksis betyder, at ønsker 
man at være medlem af DUK, skal man  

(eller ens forældre) sende ens fulde 
navn og cpr-nummer til cpr@duk.dk. 

DUKs sekretariat oplyser, at man med 
den nye registreringspraksis samtidig 
giver sit samtykke til at DUK må 
opbevare ens cpr-nummer. Samtidig 
garanterer sekretariatet, at man under 
ingen omstændigheder videregiver 
medlemmernes cpr-nummer til andre 
instanser.  NM  

Det sker i 
bispedømmet
FEBRUAR
Fredag 10. kl. 18.30-20.00: ”Åben Dør”. 
Personlig forbøn og samtale v/ pastor Lars 
Messerschmidt m.fl. Sted: Jesu Hjerte 
Kirkes menighedslokaler, Stenosgade 4 
A-B København V. Information: www.
forsoningsoghelbredelsesmesse.dk. 
Lørdag 11. kl. 14.00: Sygedagen 2017, 
Sct. Mariæ Kirke på Frederiksberg, 
med mulighed for modtagelse af De 
syges Salvelse i messen. Celebrant er 
generalvikar Niels Engelbrecht. Mulighed 
for skriftemål fra kl. 13.15. Tilmelding 
er nødvendig: Sr.laurentiaosb@yahoo.dk 
eller tlf. 38 71 48 72 (kl.10-12).
Lørdag 18. kl. 14.30-16.30: Temalørdag i 
Sct. Therese Kirke: Pilgrim i det Hellige 
Land anno 2016 v/ Ulla Elmquist. Hun 
fortæller om pilgrimsrejsen og viser 
billeder. Sted: Sankt Therese Kirke, 
Bernstorffsvej 56, Hellerup.

Mandag 20. kl. 19-20: Meditationsaften 
hos Sct. Joseph Søstrene. Sted: Kirken i 
’De Gamles By’, Edith Rodes vej 6, 2200 
Kbh. N.
Fredag 24. kl. 19.00-ca. 21.00:
Forsonings- og helbredelsesmesse v/pastor 
Lars Messerschmidt m.fl. Skriftemål fra kl. 
18.00. Sted: Jesu Hjerte Kirke, Stenosgade 
4, København V. Information: www.
forsoningsoghelbredelsesmesse.dk. 
Søndag 26. kl. 14.00-16.00: Søndagssalon 
om Lourdes v/forfatter Lissie Lund og 
Georg Høhling, formand for Den nordiske 
Lourdesvalfart. Sted: Jesu Hjerte Kirkes 
menighedssal, Stenosgade 4, København 
V.

MARTS
Fredag 10. kl. 18.30-20.00: ”Åben Dør”. 
Personlig forbøn og samtale v/ pastor Lars 
Messerschmidt m.fl. Sted: Jesu Hjerte 
Kirkes menighedslokaler, Stenosgade 4 
A-B København V. Information: www.
forsoningsoghelbredelsesmesse.dk. 

Mandag 13. kl. 19.00-21.00: Katekese – 
”Tusindårsriget” (jf. Åb 19,20) v/ pastor 
Lars Messerschmidt m.fl. Sted: Jesu Hjerte 
Kirkes menighedslokaler, Stenosgade 4 
A-B, København V. Information: www.
forsoningsoghelbredelsesmesse.dk.
Mandag 20. kl. 19-20: Meditationsaften 
hos Sct. Joseph Søstrene. Sted: Kirken i 
’De Gamles By’, Edith Rodes vej 6, 2200 
Kbh. N.
Fredag 24. kl. 19.00-ca. 21.00: Forso-
nings- og helbredelsesmesse for aborte-
rede og dødfødte børn v/ pastor Lars Mes-
serschmidt m.fl. Sted: Jesu Hjerte Kirke, 
Stenosgade 4, København. Skriftemål fra 
kl. 18.00. Information: www.forsoningsog-
helbredelsesmesse.dk.
Lørdag 25. kl. 14.30-16.30: Temalørdag 
om Kristi efterfølgere i de første 
århundreder og den jødiske arv v/ Hans 
Thulstrup. Sted: Sankt Therese Kirke, 
Bernstorffsvej 56, Hellerup.

Første og tredje onsdag i måneden kl. 
18-20: Hjælp til misbrugere og pårørende 
ved den katolske organisation Cenacolo. 
Rådgivningen finder sted i Bredgade 64, 1. 
sal, Kbh. K. Tlf. 51 53 41 60

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til 
eukaristi, lovprisning og katekese. Hver 
onsdag kl. 19-21, undtagen den 1. onsdag 
i måneden. Messe med forbøn for de syge 
afholdes 1. onsdag i måneden kl. 19-21. 
Sted: Oratoriet, Vor Frue kirke, Ryesgade 
26, Aarhus C. Info: p. Herbert SJ, tlf. 87 30 
70 42 eller 24 27 86 89, Jan Zieleskiewicz, 
tlf. 50 29 13 57, e-mail johny.zet@gmail.
com.

Kalenderen afspejler de arrangementer 
menighederne selv har anmeldt, så den 
er ikke nødvendigvis dækkende for alle 
aktiviteter. Arrangementerne er af almen 
karakter og er åbne for alle. Kontakt KO’s 
redaktion for optagelse af arrangementer i 
kalenderen.

Der var trængsel foran Sankt Ansgars Kirke i Bredgade, da kirkens nye kunstværk, et 
skulpturrelief med navnene på 251 katolikker fra hvert år siden 1765, blev indviet på Sct. 
Ansgars fest. Biskop Czeslaw Kozon bad om velsignelse af mindetavlen, der skulle ses 
som udtryk for taknemmelighed  over kirken i Bredgade og de mennesker, der er samledes 
der for at tilbede Gud. Han bad for de afdøde troende og om velsignelse af kirkens 
nuværende menighed. Mindepladen blev herefter bestænket med vievand. Foto: Ulla 
Elmquist. Læs mere om kunstværket på bagsiden.

Tillykke til de fem 
vindere
KO har udtrukket de fem vindere 
af biografbilletter.

KONKURRENCE I sidste nummer af 
KO udloddede vi 5 x 2 biografbilletter til 
Martin Scorseses nye film Silence. Man 
skulle besvare følgende fem spørgsmål:
· Hvad hedder de to unge jesuitter, som er 
hovedpersoner i filmen? Svar: Sebastiao 
Rodriques & Francisco Garupe
· Hvad hedder forfatteren, som har 
skrevet den roman, filmen er baseret på? 
Svar: Shusaku Endo.

· Hvilket land foregår filmen i? Svar: 
Japan.
· Hvad hedder filmens instruktør? Svar: 
Martin Scorsese.
· Hvornår kom de første udenlandske 
missionærer til Japan? Svar: År 1543.

De fem heldige vindere er:
Jytte Marianne Grombka Hansen, Kbh. Ø, 
Birger Hansen, Farum, Maria Maddalena 
Menigatti Canu, Kbh. N, Jan van de Louw, 
Brøndby, Nedelia Atis, Kbh. S

To biografbilletter er sendt til hver af de 
fem vindere.

NM
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MARTS  

FASTETIDEN
Det almindelige kirkeår afbrydes her og genopta ges 
mandag den 5. juni (“2.pinsedag”).

1. viol. ASKEONSDAG. (IV Ps).
Faste pf. IV.
1.L.: Joel 2,12-18;
 Sl 51,3-4.5-6a.12-13.14+17.
 Herre, vær os nådig, for vi har syndet!
2.L.: 2 Kor 5,20—6,2.
Ev.: Matt 6,1-6.16-18.
Faste- og abstinensdag.
Askeindvielse kan foretages ved hver menigheds messe 
eller ordets gudstjeneste.

2. viol. Torsdag efter askeonsdag. (IV Ps).
Faste pf.
 Sl 1,1-2.3.4+6
 Lykkelig den mand, der tager sin tilflugt til Herren.
L.: 5 Mos 30,15-20.  Ev.: Luk 9,22-25.
(Karl den Gode,  martyr (†1127), kan ihukommes)

3. viol. Fredag efter askeonsdag. (IV Ps).
Faste pf.
 Sl 51,3-4.5-6a.18-19
 Et sønderbrudt og sønderknust hjerte
afviser du ikke, Gud.
L.: Es 58,1-9a.  Ev.: Matt 9,14-15.

4. viol. Lørdag efter askeonsdag. (IV Ps).
Faste pf.
 Sl 86,1-2.3-4.5-6
Vis mig din vej, Herre,
så jeg kan vandre i din sandhed.
L.: Es 58,9b-14.  Ev.: Luk 5,27-32.
Bededag for præste- og ordenskald
(Casimir (†1483) kan ihukommes)
(Lucius I, pave og martyr (†254) kan ihukommes i 
Domkirken)

5. viol. 1. SØNDAG I FASTEN. (I Ps).
 Cr. Særl.pf.
1.L.: 1 Mos 2,7-9; 3,1-7;
 Sl 51,3-4.5-6a.12-13.14+17.
 Gud, vær os nådig, for vi har syndet!
2.L.: Rom 5,12-19 eller 5,12.17-19.
Ev.: Matt 4,1-11.
Electioceremoni i Domkirken.

6. viol. Mandag i 1.uge i fasten. (I Ps).
Faste pf.
 Sl 19,8.9.10.15
 De ord, jeg har talt til jer, er ånd og liv.
L.: 3 Mos 19,1-2.11-18.  Ev.: Matt 25,31-46.

7. viol. Tirsdag i 1.uge i fasten. (I Ps).
Faste pf.
 Sl 34,4-5.6-7.16-17.18-19
 Herren befrier dem fra alle deres trængsler.
L.: Es 55,10-11.  Ev.: Matt 6,7-15.
(Perpetua og Felicitas, martyrer (†204) kan ihukommes)

8. viol. Onsdag i 1.uge i fasten. (I Ps).
Faste pf.
 Sl 51,3-4.12-13.18-19
 Et sønderbrudt og sønderknust hjerte
afviser du ikke, Gud.
L.: Jonas 3,1-10.  Ev.: Luk 11,29-32.
(Johannes af Gud, ordensmand (†1550) kan ihukommes)

9. viol. Torsdag i 1.uge i fasten. (I Ps).
Faste pf.
 Sl 138,1-2a.2b-3.7c-8
 Den dag jeg råbte, Herre, svarede du mig.
L.: TilfEst  C 12.14-16.23-25  Ev.: Matt 7,7-12.
(Francisca af Rom, ordenssøster (†1440) kan ihukommes)

10. viol. Fredag i 1.uge i fasten. (I Ps).
Faste pf.
 Sl 130,1-2.3-4.5-6.7-8
 Hvis du, Herre, vogted på skyld,
hvem kunne da bestå, Herre?
L.: Ez 18,21-28.  Ev.: Matt 5,20-26.

11. viol. Lørdag i 1.uge i fasten. (I Ps).

Faste pf.
 Sl 119,1-2.4-5.7-8
 Lykkelig den, der vandrer efter Herrens lov.
L.: 5 Mos 26,16-19.  Ev.: Matt 5,43-48.

12. viol. 2.SØNDAG I FASTEN. (II Ps).
 Cr. Særl.pf.
1.L.: 1 Mos 12,1-4a;
 Sl 33,4-5.18-19.20+22.
 Lad din godhed komme over os, Herre, for vi 
venter på dig.
2.L.: 2 Tim 1,8b-10.
Ev.: Matt 17,1-9.

13. viol. Mandag i 2.uge i fasten. (II Ps).
Faste pf.
 Sl 79,8.9.11.13
 Herre, gengæld os ikke vore synder.
L.: Dan 9,4b-10.  Ev.: Luk 6,36-38.
4-års dagen for pave Frans’ valg til pave (2013).
Mindes i menighedernes forbønner.
5-årsdagen for biskop Hans L. Martensens død (2012). 
Mindes i menighedens forbønner

14. viol. Tirsdag i 2.uge i fasten. (II Ps).
Faste pf.
 Sl 50,8-9.16b-17.21+23
 Den, der bringer takoffer, 
ærer mig, ham lader jeg se Guds frelse.
L.: Es 1,10.16-20.  Ev.: Matt 23,1-12.

15. viol. Onsdag i 2.uge i fasten. (II Ps).
Faste pf.
 Sl 31,5-6.14.15-16
 Frels mig i din trofasthed.
L.: Jer 18,18-20.  Ev.: Matt 20,17-28.

16. viol. Torsdag i 2.uge i fasten. (II Ps).
Faste pf.
 Sl 1,1-2.3.4+6
 Lykkelig den mand, der tager sin tilflugt til Herren.
L.: Jer 17,5-10.  Ev.: Luk 16,19-31.

17. viol. Fredag i 2.uge i fasten. (II Ps).
Faste pf.
 Sl 105,16-17.18-19.20-21
Husk de undere, Herren gjorde.
L.: 1 Mos 37,3-4.12-13a.17b-28.  
Ev.: Matt 21,33-43.45-46.
(Patrick, biskop (†471) kan ihukommes)

18. viol. Lørdag i 2.uge i fasten. (II Ps).
Faste pf.
 Sl 103,1-2.3-4.9-10.11-12
 Herren er barmhjertig og nådig.
L.: Mika 7,14-15.18-20.  Ev.: Luk 15,1-3.11-32.
(Cyrillus af Jerusalem, biskop og kirkelærer (†386)  
kan ihukommes)

19. viol. 3. SØNDAG I FASTEN. (III Ps).
 Cr. Særl.pf.
1.L.: 2 Mos 17,3-7;
 Sl 95,1-2.6-7c.7d-9.
 Om I dog i dag ville lytte til Herren!
Gør ikke jeres hjerter hårde!
2.L.: Rom 5,1-2.5-8.
Ev.: Joh 4,5-42 eller 4,5-15.19b-26.39a.40-42.

20. viol. Mandag. JOSEF, Jomfru Marias brudgom (h) 
Gl.Cr. Sankt Josefs pf.
1.L.: 2 Sam 7,4-5a.12-14a.16
  Sl 89,2-3.4-5. 27+29 
 Hans slægt skal blive for evigt.
2.L.: Rom 4,13.16-18.22
Ev.: Matt 1,16.18-21.24a eller Luk 2,41-51a

21. viol. Tirsdag i 3.uge i fasten. (III Ps).
Faste pf.
 Sl 25,4-5ab.6-7bc.8-9
 Herre, husk din barmhjertighed og trofasthed.
L.: TilfDan B 11-20.  Ev.: Matt 18,21-35.
I 3.uge i fasten kan man på en af hverdagene til fremme  
af dåbskatekesen vælge at læse tekster til 3. søn dag i fasten. 
I så tilfælde bedes også den særlige præfa tion.

22. viol. Onsdag i 3.uge i fasten. (III Ps).
Faste pf.
 Sl 147,12-13.15-16.19-20

 Jerusalem, lovsyng Herren!
L.: 5 Mos 4,1.5-9.  Ev.: Matt 5,17-19.

23. viol. Torsdag i 3.uge i fasten. (III Ps).
Faste pf.
 Sl 95,1-2.6-7.8-9
 Om i dag I dog ville lytte til ham!
Gør ikke jeres hjerter hårde!
L.: Jer 7,23-28.  Ev.: Luk 11,14-23.
(Turibius Mongrovejo, biskop (†1606) kan ihukommes)

24. viol. Fredag i 3.uge i fasten. (III Ps).
Faste pf.
 Sl 81,6c-8a.8bc-9.10-11ab.14+17
 Jeg er Herren din Gud; hør, mit folk.
L.: Hos 14,2-10.  Ev.: Mark 12,28b-34.

25. hvid. Lørdag. HERRENS BEBUDELSE  (h)
Gl.Cr.Særl.pf
1.L.: Es 7,10-14
 Sl 40,7-8a.8b-9.10.11
  Se, jeg kommer, Herre, at gøre din vilje!
2.L.: Hebr 10,4-10 
Ev.: Luk 1,26-38

26. viol. eller rosa. 4.SØNDAG I FASTEN. (IV Ps).
 Cr. Særl.pf.
1.L.: 1 Sam 16,1b.6-7.10-13a;
 Sl 23,1-3a.3b-4.5.6.
Herren er min hyrde, jeg lider ingen nød.
2.L.: Ef 5,8-14.
Ev.: Joh 9,1-41 eller 9,1.6-9.13-17.34-38.

27. viol. Mandag i 4.uge i fasten. (IV Ps).
Faste pf.
 Sl 30,2+4.5-6.11-12a+13b
 Herre, jeg priser dig, for du har trukket mig op fra dybet.
L.: Es 65,17-21.  Ev.: Joh 4,43-54.
I 4.uge i fasten kan man på en af hverdagene til fremme  
af dåbskatekesen vælge at læse tekster til 4. søn dag i fasten. 
I så tilfælde bedes også den særlige præfa tion.

28. viol. Tirsdag i 4.uge i fasten. (IV Ps).
Faste pf.
 Sl 46,2-3.5-6.8-9
 Hærskarers Herre er med os, Jakobs Gud er vor borg.
L.: Ez 47,1-9.12.  Ev.: Joh 5,1-16.

29. viol. Onsdag i 4.uge i fasten. (IV Ps).
Faste pf.
 Sl 145,8-9.14.17-18
 Herren er nådig og barmhjertig.
L.: Es 49,8-15.  Ev.: Joh 5,17-30.

30. viol. Torsdag i 4.uge i fasten. (IV Ps).
Faste pf.
 Sl 106,19-20.21-22.23
 Husk os, Herre, i nåde mod dit folk.
L.: 2 Mos 32,7-14.  Ev.: Joh 5,31-47.
31. viol. Fredag i 4.uge i fasten. (IV Ps).
Faste pf.
 Sl 34,17-18.19-20.21+23
 Herren er nær ved dem, hvis hjerte er knust.
L.: Visd 2,1a.12-22.  Ev.: Joh 7,1-2.10.25-30.

Liturgisk Kalender

Biskoppens kalender
Marts 2017
1. kl. 19.00 Askeonsdagsmesse i Domkirken 
2.  kl. 09.00 Messe for de ansatte på Gammel   
   Kongevej 
5.  kl. 16.30 Electio i Domkirken
9. kl. 14.00 Møde i Økonomisk Råd
10. kl. 10.00 Møde i Biskoppeligt Råd
11.   Firmelsesweekend på Øm-borgen
12. kl. 10.00 Messe i Domkirken
13.  kl. 16.00 Møde i Forretningsudvalget
18.   Edith Stein-seminar, Karmel
26. kl. 10.00 Messe i Domkirken
28.   Deltagelse i konference om   
   Trossamfund og flertalskirke,   
   Løgumkloster
29.-31.  COMECE, Bruxelles
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Større åbenhed efterlyses
Hvad står Den Neokatekumenale Vandring (NKV) 
reelt for og hvad foregår der egentlig bag de lukkede 
døre? Opsplitning af bl.a. Den danske katolske Kirke? 
Selvpromovering af Kiko Argüello som NKVs overhoved? 

Hvornår kommer biskop Czeslaw Kozon mon med en 
fyldestgørende og ufarvet forklaring i Katolsk Orientering 
og på nettet om, hvad det egentlig er, der foregår i NKV, der 
jo har det erklærede formål (1964+) at bringe evangeliet til 
alle dem, der ikke kender det, eller som har forladt Kirken?!

På stormødet i Vatikanet 1. februar 2014 viste NKVs 
grundlægger Kiko Argüello, ældste søn i en spansk advo-
katfamilie og uden præsteuddannelse sit sande format, idet 
de første 29 minutter gik med at promovere sig selv, her-
under at belære pave Frans på bedste skolemestervis om 
NKV, idet Kiko prøvede på at få hans Helligheds accept 
af det fremførte, hvilket dog ikke lykkedes, hvorefter pub-
likum ikke desto mindre tiljublede den ikke præsteviede 
propagandist Kiko Argüello som var han en kendt og højt 
berømmet rockstar/berygtet diktator.

Efter fremføring af endnu en af Kikos sange får paven så 
endelig ordet og taler i ni minutter, hvor salen hurtigt helt 
tydeligt taber interessen for pavens ord, hvilket helt klart 
fremgår af tilhørernes opførsel og de yderst sparsomme 
klapsalver. Se video og referat på www.katidialog.dk.

Forsøg på at få nogle svar eller måske lidt handling fra 
biskop Czeslaw Kozon ender på samme vis, idet de eksiste-
rende problemer tilsyneladende blot fornægtes og skubbes 
ind under gulvtæppet!

NKV har, på trods sin forholdsvise korte eksistens her i 
Danmark, allerede helt tydeligt vist, at de ikke kan eller vil 
indpasse sig efter pave Frans tre henstillinger på førnævnte 
møde, nemlig 1) at de skal være lydige mod de lokale bi-
skopper og arbejde for at bevare enheden i sognene; 2) at de 
skal inkulturere sig, dvs. respekterer den lokale kultur i de 
lande, de ankommer til; og 3) at de skal vise forståelse for 
personer, som forlader bevægelsen.

NKV fortsætter med deres hemmelighedskræmmerier 
under hvervningen blandt de troende i Kirken, som foregår 
uden at oplyse om, at det er en hvervekampagne til NKV, 
såvel som under alle efterfølgende katekeser og kirketjene-
ster, der ikke alene foregår under total hemmeligholdelse 
af, hvad der foregår og formålet hermed; de nye medlem-
mer skal aflægge et tavshedsløfte om total tavshed om, 
hvad der foregår på møderne!

Samtidig har det vist sig i praksis, at samarbejdet over-
hovedet ikke fungerer mellem menighedens oprindelige 
medlemmer og de ganske få (under 1% af den oprindelige 
menigheds medlemmer) som NKV har kapret?!

Forskellen er så stor, at det splitter menighederne op, som 
det er sket i Skt. Pauls Kirke i Taastrup, hvor først de 5 etni-
ske danskere ud af de 8 valgte medlemmer til menighedsrå-
det trak sig fra rådet grundet de umulige arbejdsforhold og 
sidenhen er hovedparten af menighedens etniske danskere 
løbende udeblevet fra messerne, idet de forsøger at finde 
de efterhånden få (katolske) kirker på Sjælland, hvor NKV 
ikke præger kirkegangen.

Uanset dette er alle forsøg fra de katolske menigheder i 
Danmark på at få biskop Czeslaw Kozon til at reagere på 
problemerne og fortælle, hvad det hele drejer sig om, blot 
endt med at biskoppen som tidligere beskrevet giver udtryk 
for, at alt er i den skønneste orden, hvilket for nærværende 
så har resulteret i, at denne sekteriske, ja fundamentalisti-
ske ’Neokatekumenale Vandring’ uhindret og i det skjulte 
for hovedparten af de danske katolikker trænger sig ind og 
splitter den nuværende Danske katolske Kirke ad i to frakti-
oner, nemlig i NKV (som i egne øjne er Kikos førsteklasses 
super elitekatolikker) og alle vi andre pavetro (som af NKV 
hånligt bliver omtalt som andenklasses søndagskatolikker).

N. Ole Harreschou, tidl. medlem af Skt. Paul Kirkes 
menighedsråd

Om afstanden mellem  
fugle- & frøperspektivet
Kommentar til kirkesituationen på Vestlolland.
Når man i daglig tale bruger ordet fugleperspektiv, mener 
man dermed, at tingene ses oppefra, og at betragteren 
derved har det store overblik. Dette er sikkert en rigtig 
udlægning, men måske kan man også mene, at man med 
det store overblik kan komme til at overse detaljerne 

i helheden. Modsat ser man i frøperspektivet det, der 
ligger nærmest for i omgivelserne; men begge måder at se 
tingene på kan opfattes som en subjektiv fremgangsmåde.                                                                                                                 
Umiddelbart forekommer det mig, at der må være ret så stor 
afstand mellem fugle- & frøperspektivet, hvorfor afgørelser 
truffet på baggrund af én synsvinkel risikerer at være i skarp 
kontrast til den afgørelse, som ville være truffet ud fra den 
modsatte synsvinkel. Hvordan får man beslutninger, der 
træffes ud fra forskellige udgangspunkter til at harmonere, 
så de involverede parter synes, at her er der truffet en god og 
retfærdig afgørelse? Man kan naturligvis mødes og prøve 
på at forhandle sig frem til et godt resultat; men når der 
bare lyttes til argumenterne, er der ikke tale om forhandling 
eller noget ønske om at nå et for begge parter fornuftigt 
resultat! Man kan kort konstatere, at her er der to parter, 
som begge har spildt tid! Når præster og menighedsråd, 
der til daglig lever en tilværelse, hvor nærheden og 
fællesskabet trives, taler de lokale menigheders sag, kunne 
man vel forvente at møde velvilje fra den administration, 
der skal forvalte helheden. Men det ser desværre ud til, at 
topledelsen i Ansgarstiftelsen kun ser egne løsninger som 
brugbare, og i realiteten handler mod de råd og argumenter, 
som præster og menighedsråd forelægger. Denne opfattelse 
blev bestyrket ved et fællesmøde for de tre menigheder 
på Lolland og Falster, som generalvikaren havde indkaldt 
til, for at forklare Kirkens visioner i forbindelse med 
den pr. den 1. april 2017 planlagte sammenlægning af 
menighederne. Her gentog generalvikaren gennemgangen 
af den statistik, der førte til den trufne beslutning. Der blev 
spurgt til Nakskovs fremtid; men der kunne ikke gives noget 
svar. Det oplystes dog, at Stenoskolen udviste interesse 
for at overtage kirken og de tilhørende bygninger, og at 
menigheden sikkert ville få messelejlighed i weekenden, 
måske søndag eftermiddag? ”Den gode Hyrde” søger efter 
det ”fortabte får!” På Vestlolland er der flere end 300 får og 
lam, som søger efter ”Den gode Hyrde!” Det siges, at der er 
mangel på præster i bispedømmet, men lægfolket har hidtil 
bidraget på forskellige måder og er med til at få tingene 
til at fungere lokalt. Efter sammenlægningen kommer det 
nye menighedsråd til styre kirkebøgerne, økonomien og 
administrationen af 2 kirker og 1 messested.
Jørgen Buntzen, Svingelsvej 129, 4900 Nakskov

Vi glæder os til genåbningen 
af Sankt Birgitta Kirke  
i Maribo
Efter lang tid med afvisninger lovede biskoppen sidste år 
i august måned, at kirken bliver genåbnet. Det vil ikke ske 
i vinter, men når der er fremskaffet penge til at udføre en 
total renovering.  Genåbningen kan passende ske omkring 
den 15. august på 120-års dagen for kirkens indvielse.

I vores arbejde er vi til tider blevet mødt med megen 
modstand fra kirkeligt hold, og selv fra vores egen udpegede 
repræsentant i Pastoralrådet, blev der på mødet protesteret 
over beslutningen om at genåbne kirken. Vi har igennem 
hele forløbet fastholdt en bevarelse af samtlige kirker på 
Lolland Falster.  

Men der blev gjort mange forsøg, inden biskoppen afgav 
sit ja. Der skulle hele 3 ingeniørrapporter til at konkludere, 
at kirken ikke er i nedstyrtningsfare. Desuden blev vi 
nægtet tilladelse til at modtage en større donation med 
en begrundelse om, at man ikke havde haft tid nok til at 
bearbejde det.

Denne usikre håndtering af situationen omkring 
kirkelukningen har medført store tab for menighed og 
bispekontor. De 3 ingeniørundersøgelser plus den ikke 
modtagne donation har kunnet betale hele renoveringen på 
842.000 kr. efter et tilbud afgivet den 30.12. 2015 af tømrer 
– og murermester Keld Erik Johnsen. 

 I samme måned modtog vi meddelelsen om, kirken 
ville modtage en større arv på ca. 2.2 millioner kr., og 
at Bispekontoret ville beregne sig 40 % af arven til 
andre formål, fordi testamentet ifl. Bispekontoret ikke er 
øremærket et bestemt formål i følge en kirkelig bestemmelse 
fra 2008.

Jeg spurgte herefter generalvikaren, om vi ville modtage 
hele arven uden afgift til Bispekontoret, hvis testamentet 
havde følgende ordlyd:

”Pengene testamenteres til vedligeholdelse af bygninger 

og installationer i Sankt Birgitta Kirke og præstegård”, 
og hertil blev svaret ja. Der er stadig en hage ved denne 
bestemmelse, nemlig at denne kirkelige regel er aldeles 
ukendt. Den er aldrig blevet offentliggjort hverken i 
Katolsk Orientering eller Statstidende. Desuden mener jeg, 
at den strider imod dansk arvelovgivning. Jeg finder det 
upassende, at man bare trækker et ukendt stykke papir op af 
skrivebordsskuffen, som skal være gældende, - som om det 
er lovmæssig korrekt, uden at testator er blevet informeret 
om det. Denne ukendte regel bør sendes til alle, der 
testamenterer til Den katolske Kirke, så vedkommende selv 
har mulighed for at vælge hvad pengene skal anvendes til. 
Det er bispekontoret, der betaler udgifterne til testamentet.

Et ark med den ny regel er omdelt i Sankt Birgitta 
sogn, men det skal gøres bekendt for alle katolikker i hele 
Danmark. Det er usselt, hvis man vælger at fortie fakta, så 
flere testatorer uden deres viden går i fælden. Det er helt 
fint at testamentere penge til Bispekontoret, hvis det er det, 
man ønsker.

Advokaten, der i 2007 udfærdigede testamentet til Sankt 
Birgitta Kirke, vidste ikke noget om en regel om fradrag 
af 40 %. Reglen blev først indført i år 2008, året efter han 
udfærdigede testamentet.  Efter min opfattelse bør en sådan 
regel ikke gælde med tilbagevirkende kraft. 

Vi er overbeviste om, at hele postyret skyldes, at 
bispedømmet er i akut pengenød. Arven skal gemmes til 
senere, og vi ønsker kun at være i forståelse med kirken, 
selvom vi udmærket er klar over, at pengene indgår som 
Bispekontorets kassekredit. Bevaringsforeningen er ikke i 
tvivl om, at vi vil have lovgivningen på vor side, hvis vi 
gennemfører en retssag. Men vores arbejde går ud på at 
få genåbnet kirken snarest. Og det er stadig meget vigtigt, 
at vi bevarer en følelse af retsbevidsthed i Den katolske 
Kirke. Jeg har derfor bedt Niels Engelbrecht om at sikre, 
at pengene hen over tid, vil blive tilbageført efter testators 
bestemmelse, og det er at hele arven tilfalder Sankt Birgitta 
Kirke.

Bispekontoret har sendt en erfaren fundraiser på opgaven 
med at fremskaffe de manglende penge til at gennemføre 
renoveringen af kirken. Der er oprettet en konto ”Projekt 
568: Renovering af Maribo Kirke”, hvor indbetaler opnår 
fuld fradragsret for indbetalinger op til 15.200 kr. Det 
betyder, at Bevaringsforeningen ikke skal indsamle penge, 
og vi har derfor nedlagt den den 24.januar 2017. Foreningens 
overskud skal anvendes til vedligeholdelse og reparation af 
kirkens orgel. Når genåbningen står for døren, vil vi på en 
ny måde genoptage vores arbejde i pilgrimsbyen Maribo. 

Vi glæder os til den højtidlige dag, hvor biskoppen 
kommer for at celebrere messen ved kirkens genåbning.

Jan Tvangsø, afgående formand for Bevaringsforeningen 
Sankt Birgitta Kirke i Maribo

Meningsforstyrrende fejl
I notitsen om Amoris Laetitia øverst på forsiden af KO 
nr. 1-2017, var der en meningsforstyrrende negation i flg. 
sætning: Kardinal Müller sagde i tv-programmet, at en 
korrektion af paven ikke er umulig på nuværende tidspunkt, 
”fordi det udgør ikke nogen fare for troen”. Der skulle 
naturligvis have stået at ’en korrektion af paven ikke er 
mulig på nuværende tidspunkt’ – hvilket også fremgår af 
det efterfølgende.

KO beklager fejlen.

Læserne skriver

Læserbreve 
Indsendte indlæg skal forsynes med navn, adresse 
og  telefonnummer. Kun navn og postnr. offentliggø-
res i bladet. Max. grænse for læserbreve: 400 ord (vi 
forbeholder os ret til at forkorte læserbreve over denne 
længde). Max. grænse for kommentarer 800 ord. KO 
bringer en kommentar pr. nummer. Læserbreve kan 
indsendes som mail: redaktion@katolskorientering.dk 
– eller som brev til: Katolsk Orientering,  
Redaktionen, Gl. Kongevej 15, 1610 København V. 
 Katolsk Orientering bringer ikke læserbreve eller 
kommentarer som har været trykt i andre medier.
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• Arv og 
Testamenter

• Ægtepagter
• Familiesager
• Dødsboer
• Køb af ejendom 

i Danmark og 
udlandet.

Advokat
Sandra Moll Dirscherl

Telefon: 31 35 35 60
Fax: 31 73 25 84

E-mail: sandra@moll.dk

Flere kunder i forretningen?
Med en ANNONCE i Katolsk Orientering 
når dit budskab ud til mere end 11.500 
katolske læsere.

I Kontakt Svenning Ravn på annonce@ 
katolskorientering.dk og hør mere om dine 

muligheder for at blive set i et medie med mening.

Kastrup Begravelsesforretning
Telefon 32 55 55 55

Døgnvagt

Bedemand Michael Riis 
Amagerbrogadel 55

Dragør Begrave Iscsrarrctn i ng ■ Telefon 3 2 5 3 06 29
Taastrup Begra velsesforretning ■ Telefon 43 99 19 19

7P KATOLSK
JOnfobutik

Katolske Bøger og Brugskunst
Litteratur om spiritualitet, bon, teologi m.m. 

Samt kunstboger, børnebøger, figurer, ikoner, 
rosenkranse, smykker, gaveartikler, vægkors, 

jule krybben kristen julepynt lys og meget mere...

Ryesgade 28 ■ 8000 Aarhus C 
Tlf. 87307055 

www.ka tölski nfo bu tik. d k

Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat
Åbningstider: 
Mandag og Onsdag: 10-12 og 13-16
Tirsdag og Torsdag: 10-12 og 13-16.45
Fredag lukket.

bibliotek@katolsk.dk
Tlf: 33 55 60 90

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

✓ Testamenter
✓ Ægtepagter
✓ Familiesammenføring
✓ Børns Retsforhold
✓ Fast Ejendom
✓ Retshjælp

ROHDE 
ADVOKATFIRMA

www.advocation.dk

Lundtoftegårdsvej 95, 2800 Kongens Lyngby, Telefon 51 91 73 73

Ønsker du indbinding?
Nu er det tid til at bestille indbinding af Katolsk 
Orientering for årene 2014, 2015 og 2016.

Ønsker du et eksemplar af de tre årgange i flot 
indbinding?

Så kontakt venligst redaktionen senest 31. januar 
2017 på e-mail: redaktion@katolskorientering.dk 
eller tlf. 33 55 60 25.

Bønnens Apostolat
Februar
I denne måned beder vi for hele verden med
særligt fokus på at tage imod mennesker i nød 
- for alle de mennesker, der gennemlever 
prøvelser, især de fattige flygtninge eller
marginaliserede, at de 
må modtage hjælp 
og trøst i vore 
menigheder.

Informationschef:
Niels Messerschmidt (ansvarshavende)
Redaktør: Lisbeth Rütz
Layout: Carsten Meyer-Jensen
Annoncer: Svenning Ravn 
annonce@katolskorientering.dk

Medarbejdere i dette nr.: Pastor Piotr Rypulak, 
Stig Holsting, Malene Fenger-Grøndahl, sr. Anna 
Mirijam Kaschner CSJ, Martin Ryom, Mette Lebech, 
Ulla Elmquist og Benny Blumensaat.

Redaktion og annoncer:
Katolsk Orientering, Gammel Kongevej 15, 1610
København V, tlf.: 33 55 60 40 
kl. 9-13 mandag-torsdag.
E-mail: redaktion@katolskorientering.dk
Giro 205-7042

Abonnementspris 510 kr. helårligt. Alle katolske 
husstande kan få bladet tilsendt gratis.
Udgiver Ansgarstiftelsen, Gammel Kongevej 15, 
DK 1610 København V

Tryk Greentech Rotaprint - distribueret oplag 
ca. 11.500 - ISSN 0902-297X

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

www.v-lm.dk

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

i jiSJ Organiseret
g bedemand, m,_—_

> tilknyttet
■ / garantiordning,
W v/ Steen Jørgensen

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

www.vincentgrupperne.dk

Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nummer 3 
som udkommer den 3. marts skal være KO i 
hænde senest den 13. februar. Indlæg til 
Katolsk Orientering nummer 4, som udkom
mer den 24. marts 2017, skal være KO 
i hænde senest den 27. februar 2017.

Den Nordiske valfart til Lourdes

Valfart i 2017

Temaet: 
“Herren har gjort store ting 

imod mig”

Den 24. juli til 31. juli 2017 
Indkvartering på Hotel La Solitude og 

Accueil Notre Dame.

NYT: Fly fra København til Biarritz, 
derfra videre med busser til Lourdes. 

Halvdagsudflugt til Bartres.

Gejstlig medvirken fra Den Nordiske 
Bispekonference og valfartspræst 

Herbert Krawczyk SJ

Prisen for almindelige deltagere er 
DKK 7.750,- og omfatter fly, bus til/fra 

lufthavn, ophold med fuld pension, 
halvdagsudflugt til Bartres, 

valfartshæfte mm.
Medhjælpere deltager til reduceret 
pris og kun efter nærmere aftale og 

godkendelse af bestyrelsen.

Tilmeldingsmateriale rekvireres hos: 
Marianne Larsen: +45 51242390 

E-mail: mastla@dsa-net.dk

Tilmeldinsgfrist 1. april 2017

Den Nordiske Valfart til Lourdes

Ubeskåret støtte



16 katolsk orientering

Til Post Danmarks stregkodeAdresselabel, flytning

42512 
A

fsender: K
atolsk O

rientering

Henrik B. Andersen. Vigtigt i værkets kom-
position er fire symbolske tal. Det er tallet 3 
(Treenigheden), tallet 4 (de fire evangelier 
og Den katolske Kirkes globale perspektiv 
mod alle fire verdenshjørner og fire forske-
lige verdensdele) tallet 5 symboliserer Kri-
sti fem sårmærker, mens tallet 6 symbolise-
rer skabelsens dage.

Hvert af de 251 navne på kunstværket er 
knyttet til et årstal i Sankt Ansgar Kirkes hi-
storie.  Budskabet om at Kirken er sendt til 
alle mennesker i hele verden afspejler sig 
i valget af navne. Navne der var markante 
i dansk katolsk kirkeliv står sammen med 
navne, der er glemt i dag. Ingen kender i 
dag Sophie Christine Hedwig Hansen. Men 
hun er med på monumentet som den første 
konvertit efter Grundlovens indførelse i 
1849. 

Høj og lav er med blandt navnene – prin-
sesesse Elizabeth Myschetzky og grevinde 
Edla Bertha Armfelt står der side om side 
med kogekone Ellen Jørgensen, slagter Paul 
Peter Lauer, gørtler Georg August Thøfner, 
skræddermester Johannes Peter Frimborn, 
tjenestepige Severine Jørgensen, paraply-
fabrikant og menighedsforstander Johannes 
Hoffmann,  gæstgiver Angelo Musante og 
nålemager Stephan Ocsadlik.  

Monumentet rummer mange navne, 
som huskes af ældre katolikker. Man ser 
blandt andet rektor ved Niels Steensens 
Gymnasium, Georg Heggum SJ, ingeniør, 
forfatter og lokalhistoriker Preben 
Hampton Frosell og dr. med Ruth Plum, 
der var særdeles aktiv i DKKF og oversatte 
mange bøger og rundskrivelser af paven.  
Også Elsebet Kieler, et kendt navn fra 
modstandskampen, er med. Som kateket og 
menighedsrådsformand prægede hun flere 
generationer af katolikker. 

På monumentet står også navnene på 

mennesker, vi stadig kan glæde os over 
at have iblandt os. Skolelærer og kateket 
Kirsten Hauch Hatting står der sammen 
med Hans Jensen, tidligere ekspeditions-
sekretær ved Bispekontoret, og kirkens 
mangeårige sakristan Ulla Elmquist. Tre af 
de mennesker, der har givet os musikalske 
stjernestunder i Sankt Ansgars Kirke, har 
fået deres navne med på monumentet. Det 
drejer sig om Bernhard Lewkowitch, Erling 
Elmark Rasmussen, og Rolf Tönshoff, der 
har komponeret og fungeret som organister 
og kantorer. Rolf Tönshoff, der stadig er 
kirkens kantor og organist, glæder hver søn-
dag kirkegængerne med brillant orgelspil, 
der bærer præg af både humor og fantasi. 

25 livshistorier
Femogtyve af de 251 navne på listen har fået 
deres livshistorie med i jubilæumsskriftet. 
Det var let for nogles vedkommende; men 
for andre krævede det flid i arkiverne, 
fortæller forordet. 

Kejserinde Maria Theresia er det første 
af de 251 navne på monumentet og en 
helt central person i Sankt Ansgar Kirkes 
historie. Hende fortæller den første af de 
25 biografier om. Kejserinden interesserede 
sig meget for, hvordan hendes trosfæller i 
de protestantiske lande havde det, og derfor 
skænkede hun i 1765 10.000 rigsdaler til 
bygningen af det første kapel i Bredgade. 
I kirkens museum kan man beundre 
en messehagel, hun siges selv at have 
broderet. Joseph Zuber står sammen med 
årstallet 1766. Zuber var hoftømrermester 
og blev arkitekt for det første kapel i 
Bredgade. I 1768 blev han berømt, fordi 
det lykkedes ham at tranportere Salys 
rytterstatue af Frederik V fra Giethuset på 
Kongens Nytorv til soklen på Amalienborg 
Slotsplads. Begivenheden blev foreviget 
i fem kobberstik, der nu findes på Det 
kongelige Bibliotek. Samme konge var 
meget begejstret for Giuseppe Sarti, som 
han ansatte som hofkapelmester. I 1774 
blev Sartis datter Juliana Maria Anna, 
der blev opkaldt efter dronningen, døbt 
på Fredensborg Slot af pater Wekbecker 
fra kapellet i Bredgade. Sartis karriere i 
Danmark sluttede, da det blev afsløret, at 
han havde taget imod bestikkelse, og derfor 
blev han udvist fra Danmark. Derefter blev 
han berømt. I Wien mødte han Mozart og i 
taffelscenen i 2. akt af Don Giovanni lader 
Mozart Don Giovannis musikere spille et 
stykke af Sarti.

Et andet kendt navn er Helge Jacobsen, 
der var direktør for Glyptoteket og for 

Ny Carlsbergfondet. I 1923 gav han et 
florentinsk madonnarelief fra 1400-tallet 
til Sankt Ansgars Kirke. Relieffet kan 
beundres over for sideindgangen til kirken.

1976 er knyttet til kongelig skuespiller 
Erik Mørk, der det år var firmefadder for 
Ulla Elmquist. I 1955 var han blevet optaget 
i Den katolske Kirke af pastor Keld Gertz-
Hansen. I 1991 læste han hele Markus-
evangeliet op for Sankt Ansgars menighed.

I året 2006 blev lektor ved Niels 
Steensens Gymnasium og oversætter 
Merete Klenov With, begravet fra Sankt 
Ansgars Kirke. Hun var konvertit hos Ib 
Andersen og aktiv på adskillige poster i 
kirken. Biografien fortæller, at hun var 
temmelig uimponeret af det gejstlige 
apparat.  Det irriterede nogle. Hun oplevede 
derfor under en søndagsmesse først i 
nullerne, at en af kirkens iltre kapellaner 
skældte hende ud fra prædikestolen. 
”Merete er vist ikke enig med mig, men det 
er altså mig der har ret”, sagde kapellanen, 
mens Merete With rystede på hovedet 
nede i kirkebænken. Merete With var en 
fremragende oversætter fra fransk til dansk 
og fik flere oversættelsespriser. I festskriftet 
”Efter moden overvejelse” (2003), der 
udkom i anledning af bispedømmets 50 års 
jubilæum, kan man nyde hendes interview 
med kirkens navnkundige sognepræst, 
monsignor Dietrich Timmermann.

Eftertanker
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KIRKEKUNST Hvad har Maria Theresia 
af Østrig og dåbsbarnet Wilhelm Stæger 
med hinanden at gøre? Tilsyneladende 
ingenting – og så alligevel. For kejserinden 
af Østrig og det lille dåbsbarn er det første 
og det sidste i rækken af 251 navne, som 
alle er forbundet med Sankt Ansgar Kirkes 
historie. De 251 navne står på et nyt 
skulpturrelief, som biskop Czeslaw Kozon 
afslørede den 29. januar. Relieffet hænger 
til venstre for indgangen i Bredgade.

Tre intense jubilæumsuger med proces-
sion, foredrag, festgudstjenester og 
koncerter markerede i efteråret 2015 et 
dobbelt jubilæum for Sankt Ansgar Kirke. 

250 år var der gået siden det østrigske 
gesandtskabskapel åbnede i Bredgade 
og 150 år siden Paulus Melchers, biskop 
af Osnabrück og apostolisk provikar for 
de nordiske missioner, konsekrerede den 
nuværende kirke. Festlighederne startede 
med, at vi i styrtende regnvejr gik gennem 
middelalderbyen forbi de steder, hvor der 
fra 1649 til 1765 var katolske kapeller i 
ambassadørboligerne. 

Kirken markerede sig i anledning af 
jubilæet gadebilledet med flotte flag i 
Vatikanets farver, de nordiske biskopper 
deltog i en festvesper, der var koncerter og 
debataften. Det var tid til katolsk fordybelse 

og rig lejlighed til afmontering af de 
fordomme, man måtte slæbe rundt på om 
Den katolske Kirke.

Og vi agerede 1700-tals menighed, da 
vi sang med på morgensalmen: ”Ich fühle 
mich erquicket” – en af de salmer der 
er blevet sunget mest i kirkens historie. 
Salmen stammer fra Josef Gettels koralbog 
fra 1847 og har en umiskendelig wienerisch 
melodi.

Et varigt minde
Allerede to år før fejringen af dobbeltjubilæet 
blev der nedsat en arbejdsgruppe, som skulle 
undersøge mulighederne for at markere 
begivenheden med et monument.  Gruppen 
tog kontakt til billedhuggeren, professor 
Henrik B. Andersen. ”Den centrale ide´ i 
kunstværket er indgraveringen af navnene 
på 251 medlemmer af menigheden fra 1765 
til 2015, således at hvert eneste navn er 
forbundet med et bestemt årstal. Nogle af 
navnene er kendt fra andre sammenhænge, 
men lige så mange er i dag helt ukendte 

og fremdraget fra sognets registre 
over kirkelige handlinger: dåb, første 
kommunion, bryllup og begravelse,” står 
der i det lille skrift ”Katolikker i Bredgade 
1765-2015, Menighed og kunst”, der er 
blevet udgivet i forbindelse med afsløringen 
af mindepladen. Jubilæumsskriftet forklarer 
meningen med kunstværket og er i sig selv 
et fint lille stykke erindringskunst. 

Skulpturen med navnene er inspireret af 
den kristne estiske komponist Arvo Pärt. 
Hans komposition Silentium optræder i 
værket Tabula rasa fra 1977, fortæller 
Henrik B. Andersen i jubilæumsskriftet. 
Navnene på 251 af menighedens 
medlemmer i de forgangne 250 år 
repræsenterer menighedens liv i alle disse 
år.

”Som en efterklang bryder navnene frem 
på fladen af værket, som et åndedræt mel-
lem fortid og nutid, et ekko, der langsomt 
fremkalder korset, i sin midte på græn-
sen mellem det synlige og ikke synlige”,  
skriver Fortsættes nedenunder ▶

Kirke af levende stene
251 medlemmer af Sankt Ansgars menighed huskes i nyt 
jubilæumsmonument. Nogle af dem er berømte, andre er  
løftet ud af glemslen efter mange timers arkivarbejde.

Tekst: Lisbeth Rütz

Billedhugger Henrik B. Andersens 
skulpturrelief Echo på  vej mod sin 
blivende plads på Sankt Ansgar Kirkes 
facade.

Skulpturrelieffet ved Sankt Ansgars 
Kirke er finansieret ved støtte fra A.P. 
Møller og Hustru Chastine Mc-Kinney 
Møllers Fond til almene Formaal, Aage 
og Johanne Louis-Hansens Fond samt 
Grosserer L.F. Foghts Fond.



Katolsk Orientering
Katolske nyheder fra ind- & udland

BISPEDØMMET Fra 1. februar i år 
skal vi vænne os til navnene på to nye 
ordenspræster i bispedømmet – pater Tomaz 
Majcen og pater Tomislav Cvetko, begge 
franciskanere (konventualer, OMFConv) 
og begge fra Østeuropa. De bor for tiden 
hos redemptoristerne på Amager, men vil 
om kort tid – når den indflytningstekniske 
tilladelse foreligger fra Københavns 
kommune – flytte til deres kloster i det 
nye Jesu Hjerte-Center i Stenosgade på 
Vesterbro. Efter en indkøringsperiode er 
det planen, at de skal overtage det pastorale 
ansvar for betjeningen af de københavnske 
menigheder Jesu Hjerte Kirke og 
Sakramentskirken. 

Der er tale om to erfarne præster, som i 
de kommende år skal virke i København. 
Tomaz Majcen (42 år og fra Slovenien) 
har siddet i ledelsen af sin provins som 
ansvarlig for økonomien, været foresat 
i et kommunitet og har også hjulpet til i 
en menighed. Tomislav Cvetko (52 år og 
fra Kroatien) har været sognepræst i tyve 
år og også leder af et ordenshus, foruden 
at han har været ansvarlig for kald og 
arbejdet med evangelisering i sin provins. 
Begge har afsluttet en fire måneder lang 
missionsuddannelse i Belgien med fokus på 
inkulturation, integration, nyevangelisering 
og økumeni. Forinden har de arbejdet 
i hhv. England og Canada og er derfor 
engelsktalende.

Et ønske blev opfyldt
Tilbage i foråret 2016 fik biskop Czeslaw 
Kozon en henvendelse fra konventual-
franciskanerne, en gren af den såkaldte 
Første Orden eller gråbrødrene, som de 
normalt er kendt som herhjemme. Ordenens 
generalledelse meddelte, at de gerne vil 
være repræsenteret i Danmark. 

Gråbrødrene havde i det 13. århundrede, 
da de var flest i Danmark, mere end 300 
brødre fordelt på 26 klostre. Ordenen 
måtte forlade landet efter reformationen; 
men man kan tale om en ’franciskansk 
tilbagekomst’ efter religionsfriheden i 
1849, og de seneste 92 år har mere end 30 
konventualer-franciskanere fra hhv. Polen, 
Holland, Belgien og Tjekkoslovakiet boet 
og arbejdet her i landet. Ikke kun på Lolland 
og Falster (hvor tre brødre fra den belgisk-
hollandske provins ankom til Maribo i 1907 

og grundlagde et kloster), men også en 
overgang i Sønderjylland, hvor de var med 
til at grundlægge flere menigheder. 

I 1993 kom også nogle gråbrødre fra 
USA, heriblandt to danskere, til Roskilde 
(og senere kom én dansker fra Assisi), 
hvor de oprettede et kloster og i en årrække 
betjente Sct. Laurentii-sogn udover at ud-
føre andre opgaver for bispedømmet (fx 
Sct. Andreas Bibliotek, DUK, ungdoms-
messerne, lejre på Øm-borgen og opgaven 
som studenterpræst).

Generalvikar Niels Engelbrecht skriver 
i det seneste nummer af sognebladet for 
Sankt Ansgars, Sakraments og Jesu Hjerte 
Kirke, at med henvendelsen ”fik man 
pludseligt opfyldt et ønske i bispedømmet, 
som man egentlig havde opgivet, nemlig 
at kunne overdrage Jesu Hjerte-Centret 
i Stenosgade til et ordenskommunitet, 
der kunne tage over efter jesuitterne”, og 
”samtidig var det klart, at én menighed ville 
være for lidt til de to præster, og at de med 
held kunne overtage det pastorale ansvar 
for Sakramentskirken samtidig”. 

Varm velkomst
På dagen, hvor to franciskanere officielt 
ankom til bispedømmet, var de ledsaget 
af deres respektive provinsministre 
fra Kroatien og Slovenien. Også 
franciskanernes generalkurie ved Santi 
Apostoli i Rom var repræsenteret ved 
generalassistent pater Miljenko Hontic 
OFMConv, ligesom de seks gråbrødre fra 
kommunitetet i Jönköping, Sverige, havde 
taget turen over Sundet for at byde de to 
medbrødre velkommen.

Pater Miljenko var hovedcelebrant, da 
den 11 mand store delegation sammen med 
generalvikar Niels Engelbrecht fejrede 
messe i Jesu Hjerte Kirke. Efter messen bød 
generalvikaren 

REFORMARBEJDE Den pavelige 
kommission og tænketank C9 har fra 13.-15. 
februar holdt sit 18. møde.  Mange spørger 
– hvor bliver resultaterne af; men allerede 
nu er 18 delmål nået, udtaler tænketankens 
koordinator, kardinal Oscar Maradiaga,   
ifølge Vatican Insider 18. februar.  

Paven har været til stede og deltaget  
i næsten alle kommissionens møder. Han 
har lyttet til diskussionerne og forslagene. 
C9 har taget en kæmpeopgave på sig. Den 
skal effektivisere arbejdsgangene i kurien, 
rydde op i bureaukratiet og reducere antallet 
af dicasterier (ministerier).

Reformkommissionen blev nedsat af 
paven 28. september 2013. Den bestod 
oprindelig af 8 kardinaler, men blev fra juli 
2014 udvidet med Vatikanets statssekretær 
Piero Parolin. 

Når kommissionens arbejde er færdigt, vil 
det munde ud i et udkast til en ny apostolisk 
konstitution, der skal afløse Pastor bonus 
(1988). Dette dokument, der blev til 
under pave Johannes Paul II, beskriver i 

detaljer, hvordan den romerske kurie er 
organiseret og udstikker retningslinjerne for 
statssekretariat, kongregationer, tribunaler, 
pavelige råd og kommissioner. Det 
fastlægger også normer for biskoppernes 
ad limina-besøg i Rom og forholdet mellem 
kirker og bispekonferencer

Maradiaga un-
derstreger over for 
Vatican Insider, at 
kommissionen er 
nedsat ikke bare for 
at reformere kurien, 
men også for at råd-
give og støtte den 
hellige Fader. Målet 
er at bruge mindre 
tid på bureaukrati 
og mere på at ud-
brede den glæde 
over evangeliet, 
som ligger i ekshor-
tationen Evangelii  
gaudium. 

Idealet skal være en kirke, der vandrer 
med folk og er tæt på dem.

Ifølge Greg Burke, direktør for Den hel-
lige Stols pressekontor, siger Pastor bonus 
næsten intet om statssekretariatets rolle. 
Denne institutions rolle vil blive redefineret 
i den nye konstitution.

Kommsissionen har udtrykt fuld opbak-
ning til paven. Det skete efter, at plakater 
med pavens portræt var dukket op over 
alt i Roms historiske centrum. Hvor er din 
barmhjertighed, lød plakatteksten i romersk 
dialekt. Plakaterne dukkede op, efter at 
pave Frans havde grebet ind på grund af 

længere tids uro og interne stridighe-
der i Malteserordenen. De menes at 
være finansierede af kræfter, som er 
utilfredse med pavens kurs over for 
malteserordenen og fire fremtræden-
de kardinaler.

Plakaterne beskylder paven for at 
have ”halshugget” malteserordenen 
og kritiserer ham for at have margi-
naliseret kardinal Raymond Burke. 
Han er den højestråbende af de fire 
fremtrædende kardinaler, der i deres 
dubia (tvivlspunkter) har bedt paven 
om svar på, hvad de selv anser for 
uafklarede punkter i Amoris Laetitia. 
Kommissionen mødes igen den 24.- 
26. april.  LR
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Fra venstre pater Tomaz Majcen fra 
Slovenien, generalvikar Niels Engelbrecht 
og pater Tomislav Cvetko fra Kroatien. Fortsættes side 3 ▶

Kardinal Oscar 
Maradiaga, koordinator 
for tænketanken C9. Foto: 
Wikipedia.

Mindre bureaukrati  
– mere evangelisering
Flere reformer i kurien på vej.
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OPSYN Pave Frans udnævnte primo 
februar en af sine ledende embedsmænd 
til at overvåge den ”åndelige og moralske 
fornyelse” af Malteserordenen. Det sker 
efter en månedlang konflikt med Vatikanet, 
der endte med at ordenens stormester 
Matthew Festing trak sig fra embedet 24. 
januar.

Ærkebiskop Giovanni Angelo Becciu, 
chef for Statssekretariatets første afdeling, 
er af paven udnævnt som ”den eneste 
talsmand” i anliggender, der har med 
Malteserordenen at gøre. Iagttager ser det 
som en yderligere svækkelse af ordenens 
kardinalpatron, kardinal Raymond Burke, 
der ved flere lejligheder offentligt har 
kritiseret pave Frans. 

I et brev udstyrer paven ærkebiskop 
Becciu med ”de nødvendige beføjelser” 
til at hjælpe ordenen med at modernisere 
dens statutter og valg af ny stormester. 
Pave Frans beder Becciu om at fokusere 
sin indsats på ridderne af 1. klasse, som 
alle har aflagt lydigheds-, fattigdoms- og 
kyskhedsløftet over for ordenen. Det er 
fra denne gruppe, der tæller ca. 50 ud af 
de i alt 13.500 riddere, at ordenens leder – 
stormesteren – vælges.   

Langt væk fra Vatikanet
Selv om kardinal Burke teknisk set forsat 
er ordenens kardinalpatron, vil hans fokus i 

den kommende tid ligge et helt andet sted. 
Nemlig ca. 7.000 km væk fra Vatikanet, 
nærmere bestemt østaten Guam i Stillehavet. 
Tilbage i oktober 2016 blev det besluttet, at 
Burke, der er en førende kirkeretsekspert, 

skulle præsidere i den kirkelige retssag 
mod ærkebiskop Anthony Apuron, som 
står anklaget for at have begået seksuelle 
overgreb på ministranter i 1970’erne. 

Retssagen i Guam er dog allerede løbet 
ind i vanskeligheder. En af de tidligere 
ministranter, som har anklaget ærkebiskop 
Apuron, har nægtet at vidne under den 
kanoniske retssag, fordi hans advokat ikke 
må være til stede under afhøringen. Et andet 
vidne – moderen til en nu afdød ministrant, 
som også har anklaget ærkebiskoppen – 

nægter ifølge kilder også at vidne. 
Begge har dog mulighed for at 
indsende skriftlige vidnesbyrd til 
dommerne i stedet for personligt 
at møde op til processen, der føres 
af Burke og fire dommere, alle 
biskopper.

Retshøringerne i Guam fungerer 
som en slags ”første retsinstans” – det 
første trin i en kanonisk rettergang, 
som normalt finder sted i det lokale 
bispedømme, og hvor afgørelser kan 
appelleres til højere retsinstanser. 
Bevismateriale, som fremkommer 
under sagen mod ærkebiskop 
Anthony Apuron, vil blive sendt 
til Troslærekongregationen – den 
afdeling i Vatikanet, der behandler 
overgrebssager, hvor præster er 
involverede.

Imens meddeles det fra Rom, 
at Malteserordenens øverste råd, 
som er ansvarlig for at vælge en ny 

stormester, vil blive sammenkaldt den 29. 
april for at vælge ny stormester, den 79. i 
rækken.

 NM

Nyheder

KO mener
Behov for et nyt 
katekumenat
I sin årlige tale til medarbejderne ved dom-
stolen Den romerske Rota understregede 
pave Frans det akutte behov for en bedre 
ægteskabsforberedelse – ikke kun for at 
undgå ugyldige ægteskaber, men også for 
at styrke parrets tro under og efter deres 
forberedelse, et nyt ”ægteskabskatekume-
nat”.

Pave Frans påpeger, at eroderingen af 
trosmæssige og religiøse værdier samt troen 
på evige sandheder, især mht. familien, er 
udbredt selv blandt kristne, og at det kan 
påvirke den indsigt og det samtykke, som 
folk indgår ægteskabet med.

Samtidig må vi ikke ignorere de 
forskellige baggrunde og troserfaringer 
hos dem, der søger det kristne ægteskab, 
påpeger han: ”Stillet heroverfor har vi brug 
for at finde holdbare hjælpemidler,” så de 
unge par gennem et nyt katekumenat kan 
genopdage ægteskabet og Guds plan med 
familien.

Møderne mellem præsten og parret er 
naturligvis en grundlæggende og vigtig 
del af denne forberedelse. Men mere end 
det, siger paven, bliver dette stadium en 
ekstraordinær missionsmulighed ”for 
hele menigheden”. Og for mange par vil 
forberedelsen til det kristne ægteskab 
”være en gunstig tid for at forny deres eget 
møde med personen Jesus Kristus, med 
evangeliets budskab og Kirkens lære”.

Paven citerede fra Benedikt XVIs sidste 
tale til domstolen i 2013 om, at ”alene 
ved at åbne sig for Guds sandhed er det 
[…] muligt at forstå og realisere i livets 
konkrethed, også i det ægteskabelige 
og familiære, sandheden om mennesket 
som Hans barn, genfødt i dåben. […] 
Forkastelse af den guddommelige hensigt 
fører som konsekvens til en dyb forvirring 
i alle menneskelige relationer, inklusive 
den ægteskabelige”.

Fra sin første encyklika Lumen fidei 
citerede paven, at ”kærligheden trænger til 
sandhed. Kun når kærligheden er baseret på 
sandheden, kan den vare over tid, overleve 
øjeblikkets hændelser og forblive fast nok 
til at støtte op under en fælles vandring”. 

”Hvis ikke kærligheden står i et 
forhold til sandheden, er den underkastet 
følelsernes vold og kan ikke bestå tidens 
prøvelser”, mens ”den sande kærlighed 
derimod forener alle disse elementer ved 
vor person og bliver et nyt lys for et større 
og dybere liv”. Ud fra dette perspektiv 
er et andet afgørende aspekt, at parret 
også støttes og styrkes efter indgåelse af 
ægteskab. For ofte, siger paven, bliver de 
unge brudepar overladt til sig selv […] 
Men det er særligt på disse første stadier 
af familielivet, at man må sørge for at sikre 
større nærhed og en stærk åndelig støtte”. 

”Den kristne menighed er kaldet til 
at samle, ledsage og hjælpe de unge par 
ved at tilbyde muligheder og passende 
redskaber – begyndende med deltagelse 
i søndagsmessen – for at sørge for deres 
åndelige liv såvel internt i familien som 
inden for sognets pastorale rammer”.

Paven sluttede sin tale med at sige, at 
”det kræver stort mod at gifte sig i dag. Og 
de, som har styrken og glæden til at tage 
dette vigtige skridt, må opleve, at de har 
Kirkens omsorg og konkrete nærvær ved 
deres side”.   NM

MARIA Foreningen The International 
Marian Association, en gruppe på mere 
end hundrede katolske teologer, gejstlige 
og lægfolk, indsendte i januar en formel 
anmodning til paven om, at Jomfru Maria 
fremover i Den katolske Kirke officielt kan 
tituleres ’Medforløserske [latin og engelsk: 
co-redemptrix] med Jesus, Frelseren’. 

Den marianske forening, der dedikerer sit 
arbejde til ”den fuldkomne sandhed om og 
kærlighed til Maria, Jesu Moder”, har ind-
sendt sin anmodning på tærsklen til fejrin-
gen af 100-året for Mariaåbenbaringerne i 
Fatima, Portugal. 

”Godkendes vores anmodning, får de 
troende en større forståelse for Marias helt 
særlige rolle i relation til Kristi frelser-
værk”, udtaler dr. Robert Fastiggi, profes-
sor i mariologi ved Sacred Heart-seminariet 
i Detroit, USA, til den katolske tv-kanal 
EWTN News: ”Jeg tror, mange i dag ople-
ver, at ondskaben er på fremmarch i ver-
den, og derfor føler et stigende behov for at 
understrege Marias rolle som vor åndelige 
moder”. 

Fastiggi tilføjer, at en officiel pavelig 
erklæring ”om Marias medvirken i frelsen 
ville øge vor forståelse for hendes rolle 
som Den nye Eva, som i tæt samspil med 
sin søn, Den nye Adam, arbejder for at give 
sjælene overnaturligt liv”, og henviser til 2. 
Vatikankoncils dogmatiske konstitution om 
Kirken, Lumen gentium.

Den nye Eva
Ifølge Signum.se har tituleringen 
”medforløserske” sit udspring i 900-tallet 
og de marianske litanier. Betegnelsen er 
en direkte udvikling af idéen om Maria 
som Den nye Eva – et begreb, der har 
været anvendt siden 1. århundrede. Men 
tituleringen placerer på ingen måde Maria 
”på samme niveau som Jesus Kristus, den 
ene guddommelige Frelser, da det ville 
være både kættersk og blasfemisk”, fastslår 
Fastiggi: ”Tituleringen ’medforløserske’ er 
helt meningsløs uden Jesus Frelseren”.

Det 16. århundrede betegnes som højde-
punktet i brugen af forskellige Maria-titu-
leringer; men tituleringen ’medforløserske’ 
blev først anvendt af Kirkens læreembede 
i 1908, hvor den blev brugt i et dokument 
fra Vatikanet. Siden er tituleringen anvendt 
flere gange i tekster fra læreembedet, også 
under 2. Vatikankoncil, men selve titule-
ringen findes ikke i koncilets dogmatiske 
konstitution om Kirken, Lumen gentium. 
Det skyldtes ifølge dr. Fastiggi økumeniske 
grunde: ikke at denne titulering af Jomfru 
Maria var forkert.

”Koncilet erkendte imidlertid betydnin-
gen af en fortsat teologisk forskning i og 
udredning af visse aspekter af Kirkens ma-
rianske doktrin”. På samme måde som pave 
Paul VI i 1964 officielt proklamerede Maria 
som ”Kirkens moder”, ville en lignende pa-
velig erklæring af Marias rolle som ”med-
forløser” bidrage til at øge den teologiske 
forståelse af Marias rolle i frelseshistorien 
blandt de troende, argumenterer dr. Robert 
Fastiggi.

I nyere tid har tituleringen været anvendt, 
dog uofficielt, af paverne Pius XI (tre gange) 
og den hellige Johannes Paul II (mindst seks 
gange). I vor tids økumeniske klima vil en 
formel pavelige erklæring ifølge dr. Fastiggi 
kunne ”tjene økumeniens formål, fordi det 
ville hjælpe andre kristne til at forstå, at 
Den katolske Kirke tydeligt skelner mellem 
Kristi frelserværk som frelser og mediator 
og så Marias sekundære, men bidragende 
og helt unikke rolle i samspil med Kristus 
og hans formidling af nåden”, siger  
dr. Robert Fastiggi.

Skal Jomfru Maria tituleres 
med en ny titel?
Mariansk forening har sendt paven en formel anmodning.

Tekst: Tekst signum.se, redigeret af Niels Messerschmidt

Skal overvåge ‘fornyelsen’  
af Malteserordenen
Ærkebiskop i Statssekretariatet udstyres med ’de nødvendige beføjelser’.

Ærkebiskop Giovanni Angelo Becciu er 
udnævnt af pave Frans til at overvåge 
fornyelsen af Malteserordenen. Foto: 
Wikipedia.
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HØRING Mere end 4.000 børn menes at 
være blevet misbrugt seksuelt i årene 1950-
2015 af personer med tilknytning til Den ka-
tolske Kirke i Australien. Disse chokerende 
tal er blevet fremlagt af den australske un-
dersøgelseskommission Royal Commission 
into institutional responses to child sexual 
abuse, som den 6. februar løftede sløret for 
nogle af resultaterne af tre års undersøgel-
ser af skandalen. Kommissionen er nedsat 
af de australske myndigheder, og tallene vi-
ser, at det seksuelle misbrug er foregået på 
tværs af flere end tusinde institutioner under 
Den katolske Kirke i Australien. Gennem-
snitsalderen for ofrene er 10,5 år for pigerne 
og 11,5 år for drengene.

Ifølge kommissionens oplysninger er der 
tale om godt 2.400 gerningsmænd, hvoraf 
man har været i stand til at identificere 
de 1.900. I alt syv procent af landets 
katolske præster har været under anklage. 
Kommissionen har identificeret op imod 
1.900 skyldige og mangler stadig omkring 
500. 32 procent var munke, 30 procent var 
præster, 29 procent var menige ansatte ved 
kirkerne – og fem procent var nonner.

Formanden for Truth, Justice and 
Healing Council, den lokale Kirkes egen 
overgrebskommission, Francis Sullivan, 
kalder tallene ’chokerende’, ’tragiske’ og 
’uforsvarlige’.

”Som katolikker bøjer vi vore hoveder i 
skam”, udtaler han til avisen The Guardian: 
”Og hver enkelt optegnelse i statistikken 
repræsenterer i langt de fleste tilfælde et 
barn, der har lidt skade under opsyn af 
nogen, der burde have taget sig af dem og 

beskyttet dem”, siger Francis Sullivan.
Mange af ofrene har ifølge Gail Furness, 

leder af den australske undersøgelseskom-
mission, forsøgt at fortælle om overgre-
bene, men ”børn blev ignoreret eller endnu 
værre – straffet. Beskyldningerne blev ikke 
undersøgt”, fortæller han.

Gerningsmænd flyttede rundt 
mellem sogne
Som det også har været skik i andre 
bispedømmer verden over, tyder noget 
på, at gerningsmændene har skjult sig 
for myndighederne ved at flytte til andre 

sogne og katolske fællesskaber, fastslår den 
australske undersøgelseskommission.

I det sogn, hvor det angiveligt har stået 
værst til, er ca. 40 procent af præsterne 
og andre religiøse ledere beskyldt for 
at have begået seksuelle overgreb mod 
menighedens børn.

Den australske kommissionen har 
undersøgt seksuelle overgreb i landets 
institutioner generelt – ikke kun i Den 
katolske Kirke – og er nået frem til, at 
tres procent af alle registrerede seksuelle 
overgreb er begået i religiøse institutioner.

Vatikanet følger nøje med i høringerne, 
der løber frem til begyndelsen af marts. 

Flere højtstående australske katolikker 
blev afhørt i forbindelse med høringerne, 
der løb frem til slutningen af februar.

Undersøgelseskommissionens endelige 
rapport forventes i slutningen af året.

Nyheder

Evensongs  
i Peterskirken
LITURGI Mandag 13. marts bliver 
første gang nogensinde, at en anglikansk 
evensong holdes i Peterskirken. Evensong 
er en engelsk gudstjenesteform med aner 
tilbage til 1500-tallet med særlig vægt på 
korsang. Den finder hver dag sted i Den 
anglikanske Kirke.

I en udtalelse siger Det anglikanske 
Center i Rom, at tilladelsen fra ærkepræst 
i Peterskirken, kardinal Angelo Comastri, 
er en gestus som ”afspejler de dybe bånd 
af agtelse og tillid mellem det anglikanske 
trossamfund og Den katolske Kirke”.

Dagen er valgt, fordi den ligger tæt på 
den dag, hvor anglikanerne fejrer festen for 
Gregor den Store (pave 590–604, med stor 
betydning for den tidlige kristne mission 
blandt germanerne og for udviklingen 
af den kristne liturgi. Han fejres i Den 
katolske Kirke den 3. september), den 
uofficielle skytshelgen for relationerne 
mellem anglikaner og katolikker.

Anker dom
NORGE Oslo katolske bispedømme 
(OKB) har besluttet at anke dommen i 
sagen mod staten om tilbagebetaling af 
offentlige tilskud.

”Vi er efter en grundig proces og nøje 
overvejelser nået frem til, at det eneste 
rigtige er at anke dommen i tingsretten. Vi 
mener, at dommen har åbenlyse svagheder 
og kan ikke acceptere, at den bliver 
stående”, siger Lisa Wade, administrativ 
leder i OKB.

Oslo tingsret gav den 17. januar staten 
og kulturdepartementet medhold i, at 
departementets forvaltningsvedtagelse om 
tilbagebetaling af statstilskud for årene 
2011-2014 er gyldige. Dommen fastslår, 
at staten har krav på at få tilbagebetalt 
40,5 mio. kroner i modtaget tilskud. OKB 
mener, at man ikke fik udbetalt for meget 
tilskud i samme periode.

”Vi finder ingen begrundelse i 
tingretsdommen for, at der er hjemmel 
i trossamfundsloven til at kræve, at 
katolikker, som er døbt i udlandet, 
må melde sig ind igen for at få ret til 
statstilskud. Derfor ønsker vi at prøve 
denne sag ved en højere retsinstans”, siger 
Lisa Wade.

Kort nyt

Giv rent vand til fattige bønder i Myanmar
Caritas bygger brønde i ni landsbyer. 
Det giver rent vand til mere end 3.000 
mennesker. 

Støt via MobilePay på 60 79 18 87
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Australien: Den katolske Kirke 
på anklagebænken
Kommission fremlægger chokerende tal for omfanget af seksuelle  
overgreb begået i Den katolske Kirke.

Tekst: Niels Messerschmidt

Kardinal George Pell, Australiens mest højtstående katolske gejstlige (inden pave Frans 
i 2014 udnævnte ham til leder af det nyoprettede økonomisekretariat i Vatikanet og til 
medlem af pavens rådgivergruppe på ni kardinaler) har vidnet ved tidligere høringer om, 
hvordan de kirkelige autoriteter reagerede ved anklagerne om seksuelle overgreb på børn 
i sin tid som præst, biskop og senere som ærkebiskop.

på frokost, hvor 
biskoppen holdt velkomsttalen. Herefter 
fik delegationen en rundvisning på 
bispekontoret og i de nyrenoverede lokaler 
i Stenosgade-komplekset, hvor de to brødre 
skal bo under samme tag som biskoppen og 
generalvikaren.

Det nye kloster på 1. sal i Stenosgade-
komplekset var umøbleret, men det havde 
konventualerne fra Jönköping rådet bod på. 

Som indflytningsgaver kom de bl.a. med 
bedeskamler og T-shirts med påtrykte San 
Damiano-kors og teksten ’Gråbrødrene’.

Til stor morskab for alle sagde 
provinsministrene i spøg, om ikke det var 
godt, hvis også brødrene fra Sverige lærte 
at anvende bedeskamlerne. 

Sct. Joseph Søstrene har lovet at give de 
to franciskanere alle de møbler, de måtte 
have brug for.

Franciskansk stortræf foran bispekontoret. I forreste række ses fra venstre (i sort kutte)
den slovenske provincial, generalassistent p. Miljenko Hontic, p. Majcen, p. Cvetko, den 
kroatiske provincial og generalvikaren. De er flankeret af gråbrødrene fra kommunitetet  
i Jönköping i Sverige.

Udover en række pastorale opgaver vil 
pater Cvetko og pater Majcen det næste års 
tid, blandt andet ved hjælp af bispekontorets 
sprog- og integrationskonsulent Helle 
Jørgensen, skulle lære dansk og sætte sig 
ind i danske samfundsforhold og kultur. 

▶ Fortsat fra forside.
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PORTRÆT Det lå på ingen måde i 
kortene, at Grethe Livbjerg en dag skulle 
blive økumenisk retræteleder og arbejde for 
kirkernes enhed. Hun blev født og voksede 
op i Vamdrup – en af Indre Missions 
højborge i det jyske bibelbælte.  Det var et 
tæt og trygt, men også lukket miljø, præget 
af missionens mere tunge og mørke sider. 
Der var to andelsmejerier i byen - det 
ene havde søndagslukket og det leverede 
Grethes forældre mælk til. Søndagen var en 
helt særlig dag. Kun det allernødvendigste 
arbejde blev gjort; men på sin vis var det 
en travl dag fyldt med fromme aktiviteter, 
kirkegang og søndagsskole. I dag savner 
Grethe den ganske særlige søndagsfred, 
der kom af, at alt var lukket.  Det var helt 
almindeligt, at folk læste Bibelen dagligt. 
Man dyrkede det nære fællesskab med 
trosfællerne i mindre grupper. Onsdagen 
var noget særligt. Der samledes folk i hvert 
kvarter til bibelgruppe. Missionen prægede 
dagligdagen. Kortspil var forbudt. Man 
måtte ikke gå i biografen – selv om det var 
undervisningsfilm, og dans var syndigt.  

Mødet med det katolske
Grethe flyttede hjemmefra og var på vej 
mod videre horisonter. Et par år boede hun i 
København. Hun vidste, at der lå en katolsk 
kirke i Stenosgade, og en dag dristede hun 
sig til at gå derind med sine to små børn 
ved hånden. Hjemmefra var hun opdraget 
med, at det katolske var noget forfærdeligt. 
Men her i Jesu Hjerte Kirke fik hun en stærk 
oplevelse af Kristi nærvær. Det her må jeg 
vide mere om, tænkte hun efter besøget 
i Stenosgade og begyndte at læse Regin 
Prenters dogmatik for at kende sit eget 
ståsted. Da hun senere blev ansat på den 
katolske skole i Aarhus, begyndte hun at 
støvsuge hylderne i jesuitternes bibliotek i 
Ryesgade. Hun kom til at elske Karl Rahners 

lange, slyngede sætninger og opdagede Urs 
von Balthazar. Hos Lawrence Dorn fik hun 
en solid, lidt tør undervisning, der i høj grad 
var baseret på filosofi og Thomas Aquinas 
og i 1961 konverterede hun. 

Tiden i Aarhus var levende, meget 
turbulente år, hvor menigheden var delt op 
i to fraktioner efter koncilet. Som helt ny 
katolik fulgte hun med i koncilet gennem 
Gunnel Vallquists dagbøger. De gav indblik 
og åbnede for en større sammenhæng end i 
Aarhus. 

Hun var på kurser i Tyskland i 
zenmeditation og ville egentlig uddanne 
sig til yogalærer, men fandt ud af hvor 
antikristent det var, når man gik dybere 
med det. Da Dorn gav hende Elisabeth 
af Treenighedens skrifter, faldt hun 
for det karmelitiske. En kontakt med 
Wilfrid Stinissen fra karmeliterklostret 
i Norraby blev til varigt venskab og 
livslang inspiration. ”Læs op på dit 
franske”, sagde broder Wilfrid til hende. 
Og Frankrig blev til varig inspiration. 
Her, hvor nye katolske bevægelser 
skød op af jorden som paddehatte 
efter koncilet, var hun på en 30-dages 
ignatiansk retræte, og i Troussures  mødte 
hun Henri Caffarel, grundlæggeren af 
Equipes de Notre-Dame (Vor Frues 
Grupper). Caffarel, der nu er godt på vej 
til at blive saligkåret, arbejdede med at 
arrangere retræter for ægtepar – noget 
helt nyt på den tid. 

I Norraby var hun med til at bygge 
retrætestedet Karmelgården op ved 
siden af karmeliterbrødrenes kloster. 
Det går aldrig at lade ordensfolk arbejde 
sammen med lægfolk blev der sagt til 
hende. Det gav da også nogle skrammer, 
men også erfaringer, hun fik god brug 
for sidenhen som retræteleder.

Gå ikke over åen efter vand
Dengang i begyndelsen af 70´erne var 
alle mulige eksotiske meditationskurser 
begyndt at dukke op. Men hvorfor dog gå 
over åen efter vand, når vi selv har noget, 
der er bedre, tænkte biskop Hans og foreslog 
Grethe Livbjerg at starte kurser i kristen 
meditation. Bispedømmet havde lige købt 
Magleås til katolske aktiviteter, og biskop 
Hans havde en idé om, at denne store gamle 
patriciervilla kunne bruges til formålet. 

Efter mange betænkeligheder sagde hun 
ja og startede det første kursus i 1977. Løn 
og startkapital var der ikke noget af, så hvor 
skulle pengene komme fra? Men en dag 
dumpede en kuvert med 10.000 kroner ind 
ad brevsprækken, og så var der penge til 
plakater og foldere om kristen meditation. 
Det blev til i alt 40 weekends på Magleås, 
før Grethe Livbjerg rykkede teltpælene op 
og blev retrætevagabond, der holdt kurser 

på klostre rundt om i Danmark. Dengang var 
begrebet retræte ukendt i Danmark. Her var 
danskerne 30 år tilbage efter nordmændene 
og svenskerne.

Og nu kom der en ny indskydelse. Var det 
ikke en idé at starte et katolsk tidsskrift om 
bøn? Men pengekassen var tom. Pludselig 
en dag kom to kuverter med 15.000 i hver 
dumpende.  Det var nok til at starte bladet 
og en tilhørende hjemmeside.

”Gå ud og hel Kristi legeme” sagde biskop 
Martin Lønnebo til en stor tværkirkelig 
konference i Sverige. Ordene gjorde så 
stærkt indtryk på Grethe, at hun besluttede 
at gøre Levende Vand til et økumenisk 
tidsskrift. Nogle katolske abonnenter sagde 
fra, men andre kom til. I tilknytning til 
bladet startede en referencegruppe med 
folk fra vidt forskellige kirkesamfund i 
Danmark.  Den fungerer stadig som et vitalt 
netværk af engagerede kristne. 

Grethe har et nært venskab med Peter 
Halldorf, svensk pinsepræst og forfatter, 
der på Nya Slottet i  Bjärka Säby har 
skabt et åndeligt center. Heroppe er 
der et levende økumenisk miljø, hvor 
biskop Anders Arborelius er en hyppig 
gæst. Et kommunitet på 150 mennesker 
spredt over hele Skandinavien har 
forpligtet sig til at bede tidebøn og 
mødes jævnligt på stedet. Mange unge 
mennesker bor deroppe en tid. Flere 
af dem er konverteret og lever nu i 
svenske klostre. Grethe glæder sig over 
de mange mennesker, der læser tidebøn. 

Det økumeniske har i mange år 
været den røde tråd i hendes katolske 
liv, for som hun siger var det Jesu 
ypperstepræstelige bøn, at de alle 
skulle være ét. Hun ser den økumeniske 
bevægelse og dens åndelige fælles-
skaber som et håbstegn. I  stilhed og 
bøn tænker man ikke så meget over, om 
sidemanden er baptist eller pinsemand.

Økumeni

PRÆDIKEN Så vidt Guds Ord.
”Vi har delt Kristus! 
Vi der elsker Gud og Kristus. 
Vi har løjet overfor hinanden på grund af 

sandheden. 
Vi har følt had overfor hinanden på grund 

af kærligheden. 
Og vi er derfor blevet skilt fra hinanden.” 
Disse ord er ikke sagt eller skrevet af 

een eller anden langhåret teolog fra Aarhus 
Universitet med en Ph. D. i økumeni. Ordene 
er heller ikke specielt nye. Tværtimod! 
Ordene er faktisk udtalt af en af de helt 

store kirkefædre; Gregor fra Nazianz. Og 
de blev udtalt i forbindelse med koncilet i 
Konstantinopel år 381. 

Mange ville dengang nok have hævdet, 
at Gregor af Nazianz selv var en af 
hovedpersonerne bag den splid, der var på 
det tidspunkt omkring, hvem Jesus var som 
person; om Jesus var sand Gud og/eller om 
han var sandt menneske.

Men når det er sagt, så er Gregor af 
Nazianz’ smerte ikke til at tage fejl af, 
smerten ved, at de kristne ved koncilet så 
at sige havde delt Kristus, smerten ved, at 

de kristne ved koncilet havde løjet overfor 
hinanden og karikeret hinanden på grund 
af sandheden, smerten ved, at de havde følt 
had på grund af kærligheden.

Og ved I hvad, kære kristne søstre og 
brødre??? Denne smerte må også være vores 
i dag. Vi er jo med Paulus ord i læsningen 
lige før kaldet til at fastholde Åndens enhed 
med fredens bånd.

Lagde I i øvrigt, mærke til, hvor mange 
gange Paulus brugte ordene én og ét i 
forskellige former i løbet af de få vers, som 
jeg læste op for Jer fra brevet til Efeserne? 

Ikke færre end 8 gange, ja, ikke færre end 
otte gange i løbet af seks korte vers, bruger 
Paulus ordene én og ét. Det er da alligevel 
bemærkelsesværdigt! Er det ikke? 

Enheden, at hans kristne søstre og brødre 
måtte være ét, skulle være ét, var med andre 
ord noget, der lå Paulus utroligt meget på 
sinde.

Men det er jo ikke noget, som vi kan være 

overraskede over. Paulus er jo inde på det 
i flere af sine breve. Og hvor har Paulus 
denne tanke om enhed fra? Ja, den har 
han selvfølgelig fra Jesus selv. En af Jesu 
allersidste bønner, før han hengav sig selv 
på korset til frelse for alle mennesker var 
jo en bøn om, at alle de, der troede på ham 
måtte være eet, skulle forblive ét, og skulle 
blive ét.

Men hvor har vi dog ofte som kristne, 
forbrudt os mod denne Jesu vilje. Ja, hvor 
har vi ofte forbrudt os mod den enhed, som 
Jesus ville og bad om og for!

Det skete på Gregor af Nazianz tid. Det 
skete, da Kirken blev delt i en østkirke og 
en vestkirke. Det skete på Luthers tid. Og 
det er desværre sket et utal af gange siden. 

Intet kirkesamfund kan sige sig helt fri 
for at have et ansvar for, at vi er blevet skilt 
fra hinanden. Nej, intet kirkesamfund kan 
sige sig helt fri for et ansvar for at Kristus 
således er blevet delt.

Gå ud og hel Kristi legeme
Tanker i anledning af Grethe Livbjergs 90 års fødselsdag.

Tekst: Lisbeth Rütz

Grethe Livbjerg. Privatfoto.

Vi må blive bedre til at lytte til hinanden
Otte forskellige kristne kirkesamfund deltog den 5. februar i Haderslev Domkirke for at markere 500-året  
for reformationen. Pastor Gregers Mærsk-Kristensen fra den katolske Sankt Marie Kirke i Haderslev prædikede.  
Efter gudstjenesten var der fakkeltog til søndagsmessen i Sankt Marie Kirke.

Tekst: Gregers Mærsk-Kristensen. Foto: Darlow Kiruparajan

Læsning fra Paulus’ brev til Efeserne
Paulus skriver: ”Jeg, der er fange for 
Herrens skyld, formaner jer da til at leve, 
så det svarer til det kald, I fik, med al 
ydmyghed og mildhed, med tålmodighed, 
så I bærer over med hinanden i 

kærlighed og stræber efter at fastholde 
Åndens enhed med fredens bånd: ét 
legeme og én ånd, ligesom I jo også blev 
kaldet til ét håb; én Herre, én tro, én dåb; 
én Gud og alles fader, som er over alle, 
gennem alle og i alle.”

Fortsættes ▶
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SØNDAGSPRÆDIKEN Vi er i dag 
indbudt, på 1. søndag i fastetiden, til at 
ruste os til at kæmpe mod synden og gøre 
os rede til at tage del i den frelse, profeterne 
forkyndte. Frelsen er ikke gratis. Vi må 
arbejde hårdt for at arve den. Johannes 
Døberen råbte i ørkenen: ”Ban Herrens vej, 
gør hans stier jævne!” Det er en invitation 
til at gøre os rede til at tage imod Frelseren, 
som vil give os ret til at arve frelsen. 
Det kræver en dyb omvendelse at holde 
sig på den rette vej. Det var den samme 
invitation, som kom ud af Frelserens mund, 
da han begyndte sin tjeneste her på jorden. 
”Omvend jer, for himmeriget er kommet 
nær”. Omvendelsen sker ikke automatisk: 
den er kun mulig, når vi forpligter os til at 
følge Herren. Vi fokuserer i dag, 1. søndag i 
fastetiden, på Jesus i ørkenen. 

Det første, vi hører til den voksne Jesus i 
evangelierne, er ikke en offentlig prædiken 
eller en gerning, men en tilbagetrækning. 
Han ville være alene i ørkenen. Men Jesus 
var ikke helt alene: der var også to andre. 

I Matthæusevangeliet læser vi, at det 
var (Hellig)ånden, der førte Jesus ud i 
ørkenen. Så hører vi om én, der også gerne 
ville møde Jesus. Nemlig Djævelen, der 
har en skjult dagsorden – at få Jesus til at 
tilbede ham. Fra Bibelen ved vi, at blandt 
alle dem, der mødte Jesus, var Djævelen 
én af dem, der var 100 procent sikker på, at 
Jesus selv var Gud, og han ønskede, at Gud 
skulle tilbede ham. Men Jesus belærte uden 
frygt Djævelen om, at han skulle tilbede 
Herren Gud og tjene ham alene. Jesus kom 
ud af ørkenen som én, der havde besejret 
Djævelen og synden. 

Det er afgørende at spørge, hvorfor Jesus 
gik ud i ørkenen. Var det nødvendigt for 
ham at gå ud i ørkenen? Bibelen giver os to 

billeder, som er hinandens modsætninger. 
For det første Edens have, som vi læser om i 
dagens første læsning (1 Mos 2,7-9;3,1-7) og 
for det andet ørkenen i dagens evangelium. 
Og apostlen Paulus sammenkæder de to 
i Romerbrevet (Rom 5,12-19) i dagens 
anden læsning. Her skriver han, at døden 
kom til verden ved et menneske, Adam, og 
livet (nåden) kom ved det ene menneske, 
Jesus Kristus. Her indføjes et tredje billede, 
Golgata – billedet på døden. For mig at se 
har ørkenen og Golgata samme betydning; 
nemlig et sted uden liv. Her kan jeg heller 
ikke undgå at tænke på, hvordan israelitterne 
måtte vandre mange år i ørkenen, før de 
nåede frem til det forjættede land, der flød 

med mælk og honning.
Jesus begynder sin jordiske tjeneste fra 

ørkenen og ender sit jordiske liv på Golgata. 
Hermed viser han os nødvendigheden af, 
at vi – ligesom israelitterne – gør vore 
egne erfaringer i ørkenen, så vi kan vinde 
frelsen. ”Omvend jer!” Det var ikke blot 
en opfordring, men også en befaling. Det 
betyder altså, at Jesus inviterer os til at 
vandre i ørkenen, ligesom israelitterne 
og han gjorde det. Men han lader os ikke 
vandre alene i ørkenen. For Gud er med os. 
Det læser vi om iIsraelitternes vandring i 
ørkenen, at Gud vandrede sammen med 
dem.

I dagens første læsning hører vi, hvordan 
Djævelen besejrede mennesket, der havde 
alt til overflod i Edens have. Men han 
tabte til Jesus i ørkenen, hvor Gud alene 
var til stede. Ved sin guddommelige magt 
kunne Jesus frelse verden fra Djævelens 
magt. Vi har altid brug for Guds nåde for 
at besejre Djævelen, som går omkring 
som en brølende løve. Derfor siger Paulus 
i Romerbrevet, som vi læser i dag: ”Har 
døden på grund af den enes fald hersket 
ved denne ene, så skal endnu mere de, der 
får retfærdighedens overvældende nåde og 
gave, få herredømme og liv ved én eneste, 

Jesus Kristus”.
Jesus var en røst i verden, som åbenbarede 

Guds kærlighed til sit folk, og som 
opbyggede Guds rige i denne verden. Han 
inviterede folk fra alle tider til at frelses 
gennem Gud. Han inviterer også i dag alle 
folkeslag; dig og mig til at frelses. Det er en 
invitation til at deltage i hans hellighed og 
hans magt over synd. Det er en invitation 
til at opleve hans forhold til sin himmelske 
Fader.

I dagens messe er vi indbudt til at få del 
i denne kraft gennem fastetidens gerninger, 
eftertanke, bøn og stilhed med bibellæsning. 
Lad os bede til Gud om, at Han må give 
os sin nåde, så vi også kan besejre den 
’brølende løve’ og helt overgive os til gøre 
Guds vilje i vort liv. 

Amen.

Men derfor, netop derfor, 
findes der heller ikke noget kirkesamfund, 
der kan sige sig fri for at have et ansvar for 
at gøre det anderledes i fremtiden. Derfor, 
ja, netop derfor, findes der heller ikke noget 
kirkesamfund, der kan sige sig fri for at have 
et ansvar for at søge den Åndens enhed, som 
Paulus så stærkt og lidenskabeligt efterlyser 
og formaner os til.

Ja, den tid må og skal være forbi, hvor 
vi føler had over for hinanden på grund af 
kærligheden. Ja, den tid må og skal være 
forbi, hvor vi lyver overfor hinanden på 
grund af sandheden.

I 2013 udgav Det lutherske Verdensfor-
bund og Den katolske Kirke et fantastisk 
dokument om, hvordan vi sammen bør mar-
kere 500-året for Reformationens begyn-
delse. Biskop Niels Henrik Arendt skrev 
forordet til den danske udgave. 

I dette dokument slås det fast, at hvor 
man i tidligere århundreder har forholdt sig 
ofte meget triumfalistisk ved markeringer 
af reformationens begyndelse, og hvor man 
tidligere har haft travlt med retfærdiggøre 
sine egne positioner og kritisere sin modpart 
vel at mærke uden at lytte til, hvad den 
anden part måtte have at sige, ja, så må vi 
som kirkesamfund denne gang gøre alt for 
at markere begyndelsen af reformationen i 
ærlig dialog, i skyldighed overfor hinanden, 

og, så at sige, med hinanden i hånden.
Og om hvad der egentligt skete ved 

reformationens begyndelse, og hvordan vi 
italesætter det, så står der i dokumentet, og 
citerer: ”Mens fortiden selv er uforanderlig 
er fortidens tilstedeværelse i nutiden 
foranderlig. Med 2017 foran os handler det 
ikke om at fortælle en anden historie, men 
om at fortælle denne historie anderledes.” 

Men andre ord: Vi har brug for en 
reformation af den måde, som vi taler om 
reformationen på! Ja, hvor vi inviterer én 
historiker til at tale om reformationen, så 
må vi have en historiker med fra den anden 
side. Og hvor vi inviterer én dogmatiker til 
at taler om reformationen, så må vi have en 
dogmatiker med fra den anden side.

Og vi må alle, læg såvel som lærd, blive 
langt bedre til at lytte til hinanden med al 
ydmyghed og mildhed og med tålmodighed, 
for at bruge Paulus’ ord.

Og ja, engang imellem må vi så også blot 
bære over med hinanden, og bære over med 
alle de mærkværdigheder og særheder, der 
hører de forskellige trossamfund til, så lang 
tid, disse ting ikke strider mod sandheden 
og kærligheden. 

Amen.

Bibelen

De deltagende i søndagsmessen i Sankt Marie Kirke i Haderslev søndag den 5. februar.

Læsning fra 
Matthæus 4,1-11  
– om Jesu fristelse  
i ørkenen
Så blev Jesus af Ånden ført ud i ørkenen 
for at fristes af Djævelen. Og da han havde 
fastet i fyrre dage og fyrre nætter, led han 
til sidst sult. Og fristeren kom og sagde 
til ham: ”Hvis du er Guds søn, så sig, at 
stenene her skal blive til brød”. 

Men han svarede: ”Der står skrevet: 
’Mennesket skal ikke leve af brød alene, 
men af hvert ord, der udgår fra Guds 
mund’”. Da tog Djævelen ham med til den 
hellige by, stillede ham på templets tinde

og sagde til ham: ”Hvis du er Guds søn, så 
styrt dig ned. For der står skrevet: ’Han vil 
give sine engle befaling, og de skal bære 
dig på hænder, så du ikke støder din fod på 
nogen sted’”.

Jesus sagde til ham: ”Der står også 
skrevet: ’Du må ikke udæske Herren din 
Gud’”. Igen tog Djævelen ham med sig, 
denne gang til et meget højt bjerg, og viste 
ham alle verdens riger og deres herlighed 
og sagde til ham: ”Alt dette vil jeg give 
dig, hvis du vil kaste dig ned og tilbede 
mig”. Da svarede Jesus ham: ”Vig bort, 
Satan! For der står skrevet: ’Du skal 
tilbede Herren din Gud og tjene ham 
alene’”. Da forlod Djævelen ham, og se, 
der kom engle og sørgede for ham.

Omvendelsen sker  
ikke automatisk
Prædiken til 1. søndag i fastetiden. 

Tekst: Pater Alren Soosaipillai, OMI.

Foto: Keld Dahlwad.

▶ Fortsat
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APOSTOLAT Det begyndte med en 
pengegave til en sognepræst i Indien. Snart 
udviklede det sig til flere håndgribelige 
tegn på udveksling af vore materielle 
gaver til fattige trosfæller i 3. Verdens 
kirker. Takkebrevene fra modtagerne og 
missionsindsatsen fandt efterhånden vej 
til især medlemmer af Jesu Hjerte sogn i 
København, som gennem de månedlige 
publikationer ’Fra Kirkens Missionsmark’ 
fik et indblik i nogle af de unge Kirkers 
udfordringer. Det fungerer også som 
organ for Bønnens Apostolat, nu pavens 
verdensomspændende netværk af bøn.

Et voksende engagement
Det begyndte med pater Paul Keller SJ, der 
havde et stort hjerte for Kirkens mission. Han 
støttede få projekter, primært i Indien, og i 
en årrække udgav han sammen med pater 
August Ziggelaar SJ Missionsmarken, først 
som maskinskrevne og stencilkopierede 
ark, senere – med andres hjælp – som en 
layoutet publikation, der også omtalte og 
kommenterede de månedlige bøns- og 
missionsintentioner.

Da hans medbroder i Stenosgade, p. 
Ziggelaar, i årene 1975-6 opholdt sig i 
Kenya for at undervise, begyndte p. Keller 
også at sende penge dertil. En kollega på 
Kenyatta University College i Nairobi 
henviste til Edelvale-hjemme, hvor Loreto 
Søstrene havde et hjem for udsatte piger i 
hovedstaden. Og nogle præstestuderende 
modtog støtte.

Tilbage i Danmark fortsatte de to jesuitter 
dette samarbejde: ”Oplevelserne i Kenya 
skulle gerne deles med Kirken i Danmark”, 
forklarer p. Ziggelaar, ”og sådan begyndte 
udvekslingen. Penge, som vi modtog, 
blev sendt til sognepræsten i Indien og 
børnehjemmet i Kenya. Andre, der kun 
svarede på vor støtte med et takkeord, 
modtog ikke yderligere støtte, mens Loreto 

Søstrene og præsten i Indien fortalte meget, 
der inspirerede og oplyste os i Danmark om 
Kirken i fjerne lande”.

De to jesuitter begyndte at samle 
takkebrevene, situationsrapporterne og 
andre oplysningerne i det, der skulle blive 
til et månedsblad og som p. Keller gav 
navnet ’Nyt fra Kirkens Missionsmark’.

Med tiden bad andre i Indien om hjælp, og 
Liobasøstrene på Frederiksberg videregav 
en anmodning om at støtte søstrenes Skt. 
Maria pigeskole i Pakistan, ligesom man 
nu også støtter dalitterne (de kasteløse) i 
Sydindien samt et lille præsteseminarium 
på Madagaskar. 

”Der indkom flere ansøgninger end vi 
magtede”, husker p. Ziggelaar: ”Der var 
brug for flere penge end vi modtog, så vi 
måtte slå til lyd hos andre, først og fremmest 
i vort eget sogn og hos nogle med et hjerte 
for missionen”.

Flere personer har gennem årenes løb 
trofast støttet dette missionsarbejde, nogle 
med 100 kr. hver måned, hvilket bliver 
til mere end 1.000 kr. om året, som man 
kan disponere over, mens andre er ganske 
generøse og indbetaler et beløb på mellem 
10.000 og 20.000 kroner årligt.

Donationerne svarer tilsammen til et 
årligt beløb på ca. 100.000 kroner, som 
ubeskåret bruges til projekter til gavn for de 
unge Kirker over hele verden. 

”Det lader sig ikke mere gøre hver måned 
fra udlandet at takke dem, der hver måned 
sender 100 kroner, skønt vi da kan regne 
med 1.200 kroner pr. år. Men jeg takker 
gerne her for denne trofaste støtte”.

Fokus på bønsintentioner
I ovennævnte periode, hvor Missionsmarken 
var ved at finde sin nuværende form, 
ophørte et af bispedømmets tidsskrifter – 
det gennem mange år udkomne ’Jesu Hjerte 
Budbringer’, der hver måned blev udgivet 

af jesuitterne i Danmark, primært takket 
være p. Kristian Lønskovs ihærdige og 
stilfærdige arbejde. Bladet blev i nogle år 
forsøgt videreført under navnet ’Magasin’ 
i en form, hvor intentionerne bag Bønnens 
Apostolat fik mindre opmærksomhed, men 
også det gik ind. De kommentarer til de 
månedlige bønsintentioner, som p. Keller i 
en årrække skrev i Katolsk Orientering, fik 
også en ende og disse kommentarer fandt 
herefter vej til ’Fra Kirkens Missionsmark’, 
der siden har fungeret som et organ for det 
verdensomspændende netværk Bønnens 
Apostolat og trofast hver eneste måned har 
kommenteret de to pavelige bønsintentioner, 
nu én hver måned.

”Paven opfordrer os til hver måned at ofre 
vore bønner, arbejde, glæder og lidelser for 
forskellige intentioner. Disse intentioner, 
som paven personligt vælger, udtrykker 
nogle af Kirkens behov. Som Kristi 
stedfortræder på jorden ønsker paven, at vi 
opmærksomt frembærer vore bønner og ofre 
for disse intentioner”, siger p. Ziggelaar og 
tilføjer: ”Når vi frembærer det daglige offer 
for disse intentioner, er vi forenet med over 
50 millioner mennesker over hele verden, 
som beder for samme intentioner. Dette er 
en uselvisk bøn velbehagelig for Jesus, som 
tænker på Kirkens behov overalt i verden”. 

Så fra at være et blad, der primært 
formidlede nyt fra bistandsmodtagere 
fra 3. Verdenslande, er Missionsmarken 
i dag navnlig et vindue for Bønnes 
Apostolat. Men denne udvikling ligger 
helt i forlængelse af den oprindelige idé 
bag udgivelsen af Missionsmarken; nemlig 
at skabe større opmærksomhed om og 
forståelse for Kirkens liv i fjerne lande. For 
som p. Ziggelaar udtrykker det, ”er hele 
Kirken i dag blevet missionsmark. Bare 
tænk på Kærlighedens Missionærer i vort 
bispedømme”. 

”Vi må slå til lyd hos andre, først og 
fremmest i vort eget sogn ved Jesu Hjerte 
Kirke. Uden mission kan Kirken ikke 
leve, heller ikke en lille Kirke som den i 
Danmark. Den trænger netop til forbindelse 
med Kirken i hele verden, især dér, hvor 
Kirken vokser”. 

Løfter i flok
Fra begyndelsen i 1977 tog p. Keller 
og p. Ziggelaar sig af at udgive Kirkens 
Missionsmark. Men i takt med det 
stigende engagement tilbød John Toft fra 
menigheden på et tidspunkt at overtage 
tilrettelæggelsen og distributionen af 
bladet, som fik stadig flere modtagere uden 
for Jesu Hjerte-menighed og derfor måtte 
sendes med posten. 

I 2001 døde p. Keller 92 år gammel og i 
2001 vendte jesuitternes p. Ziggelaar tilbage 
til Holland. Herefter blev den daglige 
drift af Missionsmarken lagt i hænderne 
på italienske Maria Giuditta Rasmussen, 
mangeårigt medlem af menighedsrådet 
i Jesu Hjerte Kirke. Hun står nu for 
udgivelsen af bladet og korrespondancen 
med bistandsmodtagerne, mens John Toft 
layouter bladet og står for trykningen og 
distributionen. Pater Ziggelaar er trods sine 
nu 89 år, og nu med base i Holland, stadig 
involveret i Bønnens Apostolat, og skriver 
fortsat én intention til missionsmarken.

”Vi er taknemmelige for de trofaste 
bidragydere, som vi har og som fortsat 
støtter os”, siger Maria Giuditta 
Rasmussen, som dog peger på, at de fleste 
bidragydere tilhører den ældre generation, 
som har kendt p. Keller og p. Ziggelaar. 
Derfor ser hun gerne, at også unge støtter 
gøres interesserede i hovedformålet bag 
missionen, at Kirken i Danmark ved sig 
forbundet med de unge Kirker i hele verden. 

De tætte bånd mellem Missionsmarken 
og Jesu Hjerte menighed er dog ikke til 
at tage fejl af, og regnskabet med det 
sekscifrede indsamlingsbeløb fortæller sin 
egen historie om, at bevægelsen er populær 
blandt danske katolikker – og forhåbentlig 
også vil være det i mange år fremover, især 
til gavn for kirkerne i missionslandene.
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Mon ikke danskerne generelt er mere til fest end faste? På man-
ge måder ligger det i tiden, ja, måske ligefrem i folkekarakteren, 
at vi bestemt ikke skal holde os tilbage. Ja, vi får vel nærmest for 
meget af det meste: Mad og drikke, ting og sager.

Man kan med rette spørge, hvornår nok er nok? Eller hvor 
meget, for meget? Hvornår er grænsen nået for, hvad vi selv 
kan bære både fysisk og psykisk – og hvad vi kan få plads til? 
For slet ikke at tale om, hvordan vi med vores adfærd påvir-
ker livsgrundlaget for generationer efter os: Skaberværket har 
åndenød.

Vi har umådelig meget at være taknemmelige for i Danmark, og 
en god fest er selvfølgelig ikke at foragte.  Men hvis den sker 
på bekostning af andre, og vi dårligt kan tåle mere forbrug, så 
er det på tide, vi holder lidt igen. For vores egen og kommende 
generationers skyld.

Det er tid til faste! 
Kirkeligt set er fastetiden en besindelsens tid, hvor vi opfordres 
til at komme nærmere Gud og vores næste. At besinde os på 
det liv, Gud vil, vi skal leve.

Det ville være skønt, hvis vores faste blev til omsorg for andre. 
Det er der brug for. Ikke mindst globalt, men sådan set også i 
Danmark, hvor der også findes mennesker, for hvem livet så 
langt fra er en fest.

Bispedømmets fasteindsamling fokuserer i år på et projekt i 
Myanmar. Det handler om vand, som er livsnødvendigt. Myan-
mar er et land på vej. Efter mange års militærdiktatur er meget 
ændret til det bedre. Det ser man tydeligt i hovedstadsområdet. 
Her kan man alene på antallet af biler og byggeprojekter se, at 
det går bedre – i hvert fald for nogen.

Men der er fortsat mange fattige i Myanmar, ja, dem er der flest 
af. Caritas i Myanmar gør en særlig indsats for, at de skal få et 
håb om en bedre fremtid. Her er vand en afgørende faktor. Dit 
fastebidrag kan gøre forskellen.

Jann Sjursen,
Generalsekretær

Fest eller faste?

Foto: Jim Stripe/CRS
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En mission der går begge veje 
Fra Kirkens Missionsmark: Et vindue mod Kirken i verden.

Tekst: Niels Messerschmidt, med venlig hjælp fra p. August Ziggelaar SJ

”Vi købte tøj og uddelte dem til enkerne, enkemænd samt til de efterladte fattige mennesker, som er jer meget taknemmelige […] Vi 
betaler for børnenes skolegang, for lægehjælp, til at ombygge deres hjem når de brænder, og til at købe mad”, skriver p. Gnana Jyoti, 
direktør for Tiruvannamalai Social Service Society, i et takkebrev. Organisationen arbejder fortrinsvis med dalitter (kasteløse) i det 
sydvestlige Indien.

Kontaktinformation
Jesu Hjerte Kirke
Menighedsrådet
Stenosgade 4A, 1616 Kbh V

Fradragsberettigede gaver kan indbetales 
til Jesu Hjerte Menighed. Giro 5 09 49 
25. Husk at mærke med ’mission’.

Netbank: Overførsel til Danske Bank, 
konto nr. 4400 3120021907. Ønskes 
skattefradrag skal personnummer 
oplyses. 

”Uden mission kan Kirken ikke leve, heller 
ikke en lille Kirke som den i Danmark. Den 
trænger netop til forbindelse med Kirken i 
hele verden, især dér, hvor Kirken vokser”, 
siger p. August Ziggelaar SJ, som i mange 
år stod bag udgivelsen af ’Fra Kirkens 
Missionsmark’. Foto: Lisbeth Rütz.



Fasteindsamling 2017: Caritas & det katolske bispedømme i København

1TEMA/GIV RENT VAND TIL FATTIGE BØNDER I MYANMAR

Mon ikke danskerne generelt er mere til fest end faste? På man-
ge måder ligger det i tiden, ja, måske ligefrem i folkekarakteren, 
at vi bestemt ikke skal holde os tilbage. Ja, vi får vel nærmest for 
meget af det meste: Mad og drikke, ting og sager.

Man kan med rette spørge, hvornår nok er nok? Eller hvor 
meget, for meget? Hvornår er grænsen nået for, hvad vi selv 
kan bære både fysisk og psykisk – og hvad vi kan få plads til? 
For slet ikke at tale om, hvordan vi med vores adfærd påvir-
ker livsgrundlaget for generationer efter os: Skaberværket har 
åndenød.

Vi har umådelig meget at være taknemmelige for i Danmark, og 
en god fest er selvfølgelig ikke at foragte.  Men hvis den sker 
på bekostning af andre, og vi dårligt kan tåle mere forbrug, så 
er det på tide, vi holder lidt igen. For vores egen og kommende 
generationers skyld.

Det er tid til faste! 
Kirkeligt set er fastetiden en besindelsens tid, hvor vi opfordres 
til at komme nærmere Gud og vores næste. At besinde os på 
det liv, Gud vil, vi skal leve.

Det ville være skønt, hvis vores faste blev til omsorg for andre. 
Det er der brug for. Ikke mindst globalt, men sådan set også i 
Danmark, hvor der også findes mennesker, for hvem livet så 
langt fra er en fest.

Bispedømmets fasteindsamling fokuserer i år på et projekt i 
Myanmar. Det handler om vand, som er livsnødvendigt. Myan-
mar er et land på vej. Efter mange års militærdiktatur er meget 
ændret til det bedre. Det ser man tydeligt i hovedstadsområdet. 
Her kan man alene på antallet af biler og byggeprojekter se, at 
det går bedre – i hvert fald for nogen.

Men der er fortsat mange fattige i Myanmar, ja, dem er der flest 
af. Caritas i Myanmar gør en særlig indsats for, at de skal få et 
håb om en bedre fremtid. Her er vand en afgørende faktor. Dit 
fastebidrag kan gøre forskellen.

Jann Sjursen,
Generalsekretær

Fest eller faste?

Foto: Jim Stripe/CRS

TemaKOFaste2017.indd   1 13-02-2017   16:02:17

7



Bispedømmets Fasteindsamling 2017: Caritas & det katolske bispedømme i København
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Giv rent vand til 3.000 fattige 
bønder i Myanmar

Årets fasteindsamling går til at bygge brønde i ni 
landsbyer i det fattige asiatiske land Myanmar. Det 
giver rent vand til mere end 3.000 mennesker. 

De ni landsbyer, hvor Caritas bygger brønde, ligger 
langt fra større byer. Området er præget af fattigdom 
og har begrænsede muligheder for landsbyernes ind-
byggere. Størstedelen af dem lever af at dyrke jorden 
og indsamle spiselige planter i de omkringliggende 
skove. 

Rent vand på ønskesedlen
Selvom indbyggerne er fattige, har de et stort ønske 
om selv at være med til at forbedre deres livssituation. 
Adgangen til rent drikkevand og vand til køkkenhaver 
og marker står højt på ønskesedlen, når Caritas har 
spurgt, hvad de ønsker sig mest. Lige nu henter de drik-
kevand og vand til deres afgrøder i nærliggende floder 

DU KAN HJÆLPE BØNDERNE I 
MYANMAR MED AT FÅ RENT VAND 

og vandhuller. Om sommeren, når det er varmest, er det 
svært at skaffe vand nok. Vandet er også tit forurenet, 
da indbyggerne bruger de samme floder og vandhuller 
til at tage bad, vaske tøj osv. Det resulterer i hyppige syg-
domme hos både børn og voksne.

Mere tid og nye muligheder
Bonden Aug Gay bor i en af de landsbyer, hvor Caritas 
tidligere har bygget en brønd. Han fortæller, at brønden 
har forbedret livet i landsbyen. Tidligere kæmpede ind-
byggerne for at sikre sig vand nok til det daglige forbrug 
og til vanding af afgrøderne på markerne. Nu hvor de har 
fået en brønd, er der rent drikkevand året rundt og flere 
familier er begyndt at dyrke grøntsager i deres baghaver 
foruden afgrøderne på markerne. 

Aug Gay fortæller også, at brønden har forbedret hygi-
ejnen og at både børn og voksne er mindre syge. Samti-

dig sparer det tid for børnene i landsbyen, når de ikke 
længere skal gå langt for at hente vand flere gange om 
dagen. Det giver dem mere tid til at lege og lave lektier.

Inddragelse af lokalbefolkningen
Landsbyernes indbyggere sætter stor pris på adgan-
gen til rent vand året rundt, og de vil gerne selv gøre 
en indsats for, at det varer ved i mange år frem. En vig-
tig del af Caritas’ brøndprojekt er derfor uddannelse 
af lokalbefolkningen, så de selv kan vedligeholde og 
reparere, hvis noget går i stykker. Aug Gay fortæller: 
”Caritas hjalp os til at organisere os og vælge med-
lemmer til en landsby-udviklingskomité, der stod for 
etableringen af vandsystemet i landsbyen med teknisk 
hjælp fra Caritas, og vi blev vist hvordan vi skal vedli-
geholde vandsystemet”. På den måde sikres rent vand 
til børn og voksne i mange år frem.

Støt via MobilePay på 60 79 18 87 
eller SMS CARITAS til 1231 
(SMS koster 100 kroner + alm. SMS-takst)

Foto: Caritas Internationalis

Af Charlotte Bøgelund Frederiksen

Hurtig hjælp når katastrofen rammer
Når katastrofen rammer, er det vigtigt, at hjælpen når hur-
tigt frem. Derfor går en del af midlerne fra året fasteindsam-
ling til Caritas katastrofefond. Det gør det muligt at hjælpe 
mennesker i nød, så snart katastrofen rammer. I 2016 hjalp 
Caritas bl.a. familier i det sydlige Zimbabwe, som var hårdt 
ramt af tørken i landet. I Haiti fik nogle af de mennesker, som 
havde mistet deres hjem og deres livsgrundlag efter orkanen 
Matthew også hjælp, så de kunne genopbygge deres huse og 
så nye afgrøder på deres ødelagte marker. 

Med midler fra faste-
indsamlingen vil Caritas 

bygge brønde i ni landsbyer
i Myanmar og give rent vand 
til mere end 3.000 bønder.
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Bønderne, som får gavn af årets faste-
indsamling, bor i en af de fattigste og 
mest afsidesliggende dele af Myanmar. I 
årtier har udviklingen stået stille, da der 
har været tilbagevendende kampe mel-
lem væbnede oprørsgrupper og militær-
diktaturet. Indbyggerne mangler derfor 
adgang til helt basale ydelser såsom rent 
vand, lægehjælp og uddannelse. Det er 
med til at fastholde dem i fattigdom.

Alligevel er der håb forude. Myanmar er et 
land, som i disse år gennemgår store for-
andringer. Siden orkanen Nargis ramte i 
2008, har Myanmar åbnet mere og mere 
op overfor omverdenen. I 2011 blev der 
sat gang i en omfattende reformproces, 
som skal lede til et fredeligere og mere de-
mokratisk land. Det giver organisationer 
som Caritas langt bedre mulighed for at 
hjælpe, der hvor behovet er størst.

Langvarig konflikt skaber fattigdom
Siden Myanmar opnåede selvstændig-
hed fra det britiske kolonistyre i 1948 har 
flere politiske og etniske grupper kæmpet 

for selvstændighed og løsrivelse. Det har 
medført kampe mellem de væbnede grup-
per og militærdiktaturets soldater. For 
indbyggerne i mange af de landsbyer, som 
Caritas arbejder i, har det betydet tab og 
splittede familier. Mange mennesker er 
blevet dræbt, lemlæstet eller drevet på 
flugt. Det vurderes, at op imod en halv 
million mennesker i det østlige Myanmar 
er flygtet fra deres hjem, og lever som 
internt fordrevne, mens flere millioner 
mennesker er flygtet ud af landet. I lands-
byerne udenfor den egentlige konfliktzo-
ne, er dagligdagen også hårdt påvirket af 
den langvarige konflikt, da indbyggerne 
har måttet huse mange af de fordrevne. 
Så på trods af at Myanmar er et land med 
mange naturressourcer og gunstige for-
hold for landbrugsproduktionen, har de 
interne stridigheder fastholdt en stor del 
af landbefolkningen i fattigdom.

Våbenhvile og fredsforhandlinger
I 2015 blev der indgået en våbenhvile 
med otte af de oprørsgrupper, som har 
kæmpet for løsrivelse og selvstændighed. 

Det satte også gang i fredsforhandlinger-
ne, og de etniske oprørsgrupper sidder 
nu i forhandlinger med regeringen om en 
fredelig løsning på selvstyreproblematik-
ken. Våbenhvilen er dog fortsat skrøbelig, 
og et sammenbrud i forhandlingerne kan 
betyde, at de væbnede kampe genopta-
ges. Sker det, vil det være et tilbageslag 
for lokalbefolkningen. 

Demokrati og økonomisk fremgang 
I 2010 overtog en delvis civil regering 
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En fjerdedel af parlamentets medlemmer 
vælges af militæret og resten gennem 
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presse og en styrkelse af civilorganisatio-
ners indflydelse på samfundsudviklingen 
og den politiske proces. 

Caritas hjælper fattige 
For Caritas Danmark er Myanmars åb-
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værende reformproces blevet starten 
på et længerevarende engagement i lan-
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på udviklingen af en bæredygtig land-
brugsproduktion og fortalervirksomhed 
for sikring af bønders rettigheder. Det 
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duktion til nye afgrøder og etablering 
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videre bønderne adgang til billig kapital, 
som er nødvendig for udviklingen af ef-
fektive landbrug og i sidste ende bekæm-
pelse af fattigdom.

Myanmar - et fattigt land i forandring

Hovedstad: Yangon

Areal: 676.578 km2

Fattige: 26 procent

Indbyggertal:  51,4 mio.

Sprog: Det officielle sprog er

burmesisk (Myanmar). 

Herudover en række mindre sprog. 

Religion: 87,9% budister, 6,2%

kristne, 4,2% muslimer, 1,6% andre 

Kilder: UNDP og Ministry of Labour, Immigration and Population, Myanmar

Fakta om Myanmar

Af Charlotte Bøgelund Frederiksen

Foto: Jim Stripe/CRS
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At paven kommer med stærke udtalelser 
er kendt. Og pave Frans kommer ofte til 
tops i alverdens medier, når han udtaler 
sig. Det uanset om det er om fattigdom, 
menneskehandel, flygtningekrisen eller 
andet.

Næsten er en gave
Men pavens fastebudskab er også stærkt 
i Biskop Czeslaws øjne, selvom det i Dan-
mark næppe når så meget længere ud end 
til Katolsk Orienterings læsere og med-
lemmerne af Kirken. Biskoppen har hæftet 
sig ved, at vi er hinandens gave:
”Paven understreger nemlig i sit fastebud-
skab, at vores næste eller ”den anden”, som 
han skriver, er en gave, en uvurderlig skat. 
Jeg synes, det er lidt provokerede, fordi 
Frans samtidig kæder det sammen med, 
at de mennesker som ”forstyrrer” vores 
magelighed, vores glansbillede af en ver-
den, altså også er en gave. Den hjemløse 
og de fattige, mennesker, der er udstødt af 
samfundet. Budskabet er en udfordring til 
at stoppe op og ikke mindst i fastetiden at 
overveje, hvordan kan jeg hjælpe men-
nesker? ”

Vi skal forvalte Guds gaver
Det ligger selvfølgelig lige for, at bispe-
dømmets fasteindsamling gennem Caritas 
også er en måde at hjælpe på og i forhold 
til mennesker, som vi ikke som enkeltper-
soner kan hjælpe men netop sammen:
” Vi skal være med til at forbedre levevil-
kårene i verden. Først og fremmest fordi 
vi skal forvalte Guds gaver retfærdigt og 
dele. Tænker vi desuden på en af denne 
tids store udfordringer, flygtningekrisen, 
så er det også vigtigt at skaber foran-
dringer og håb om en bedre fremtid for 
mennesker i andre lande. På den måde kan 
vi mindske årsagerne til at mennesker må 
flygte eller migrere”. 

Danmark er attraktivt
For biskop Czeslaw er det ikke så mærke-
ligt at mennesker bliver drevet på flugt af 
krige og konflikter. De har brugt for asyl og 

beskyttelse. Men det må ifølge biskoppen 
heller ikke undre, at mennesker begiver sig 
på vej fordi de ikke ser en fremtid i deres 
hjemland:

”Vores måde at leve på i vesten, vore 
normer og standarder, er attraktive for 
andre. Og vi lever jo også på mange måder 
i et fantastisk land, Danmark, hvor livet 
er relativt let for de fleste uanset at vores 
samfund og sikkerhedsnettet for udsatte 
ikke er perfekt. Der er imidlertid grund til 
at minde os selv om, at vi så meget desto 
mere har pligt til at bidrage til, at andre får 
det bedre. Vi skal faktisk være generøse, 
så langt som vi kan”.

Bevar håbet
Interviewet har bevæget sig derhen, hvor 
nogle af de globale udfordringer nok kan 
fortrænge optimismen på menneskehe-
dens vegne. For selvom f.eks. millioner af 
mennesker i de seneste årtier er blevet 
løftet ud af fattigdom, som biskoppen 
påpeger, så er det ligesom at skyerne 
trækker sig lidt sammen når det gælder 
solidariteten.

”Vi kan som enkeltpersoner godt blive 
overvældet af de mange udfordringer vi 
personligt møder, eller som verden skal 
takle. Men vi skal bevare håbet og berede 
vejen for opfyldelsen af håbet ved at 
søge Gud mere og leve vores tro aktivt i 
forhold til næsten. På den måde er vi Guds 
medarbejdere for, at det gode sker”, fastslå 
Biskop Czeslaw og tilføjer:

”Det kan godt være, at 
Vorherre har problemer 
med sit jordpersonale, 
men han fyrer ingen. 

Vi er alle kaldede til at være Hans med-
arbejdere. Lad os bruge fastetiden til at 
tænke over og bede om, at vi hver især må 
se, hvad der er vores opgave”.

Biskop Czeslaw:

Der er problemer med jordpersonalet
- men vi er Guds medarbejdere

TEMA/GIV RENT VAND TIL FATTIGE BØNDER I MYANMAR

Af Jann Sjursen

Sådan kan du hjælpe bønderne i Myanmar: 
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(SMS koster 100 kroner + alm. SMS-takst)
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SPIRITUALITET I bogen ”The sun of my 
will”, skrevet af Maria Rosaria Del Genio, 
får vi et værdifuldt og bevægende indblik 
i den bemærkelsesværdige italienske 
mystiker, Luisa Piccaretas (1865-1947) liv 
og budskab.

Luisa Piccarreta, som blev født 1865, 
kom til at leve et meget usædvanligt liv. 
Hun beskrev det selv ved at sige, at hun 
blev født ”upside down”. Som barn var 
hun usikker og genert og ønskede at leve 
skjult for mennesker. Senere fortæller Gud 
hende, at hun er sådan, fordi han ønsker 
hende for sig selv. Både denne eksklusive 
rolle som Gud ønsker i hendes liv og hans 
direkte kommunikation med hende kommer 
til at præge hele hendes liv. Da hun er 17 
år, bliver hun ramt af en mystisk ”sygdom”, 
som ingen kan forklare og fra da af og 
resten af sit liv er Luisa sengeliggende. Fra 
sengelejet tager Gud hende mere og mere 
i besiddelse. Hun bliver draget dybt ind i 
Jesu lidelse og oplever, at Gud efterhånden 
forener hendes vilje helt med sin, så hun 
mere end at gøre Guds vilje, lever og er 
hans vilje. 

Selvom hun villigt lader sig føre ind i 
lidelsesfællesskabet med Jesus, er der én 
ting, som er hende imod: At hendes lidelse 
efterhånden er synlig for alle. Hun ønsker 
at leve skjult og beder Jesus om lov til at 
lide i det skjulte. Men Jesus svarer hende, 
at han selv måtte lide åbenlyst for alle, og 
at han også ønsker, at hun skal være ét med 
ham i dette. Gennem sit liv oplever Luisa 
flere gange, at Gud ønsker denne synlighed 
i hendes liv, selvom den er hendes natur 
imod. Dermed bliver hendes generthed ikke 
blot en naturlig disposition for det intime, 
indre liv i Guds nærvær, men også en 
anledning til at fornægte og overskride sin 
egen vilje og disponering og til at forene sig 
med Den guddommelige Vilje.

Gennem lidelsesfællesskabet med Jesus 

og en større og større overgivelse til Guds 
vilje i alt føres Luisa til det mystiske bryllup 
med sin korsfæstede og lidende brudgom. 
Dette sker ikke blot én, men tre gange. 
Det første mystiske bryllup handler om, at 
Luisa og Jesus skal have alt fælles – altså 
om at blive ét med Den guddommelige 
Vilje. Dette sker den 21. oktober 1888, 
hvor Luisa i et syn ser Jesus tage hendes 
hjerte i sin hånd for at rense det, hvorefter 
han giver hende det tilbage, samtidig med 
at han iklæder hende en smuk dragt og 
ædelstene, som er genskæret af Jesu dyder, 
ligesom hun får et slør der skal skærme 
hende mod djævelens angreb. Efter dette 
bryllup drages Luisa dybere ind i en længsel 
efter at lide for menneskers frelse, og hun 
oplever, at hun ikke længere må kæmpe for 
at nå frem til sit ”ja” til Guds vilje. I det 
andet bryllup fører Jesus hende op i himlen 
for dér at forny ægteskabet i, hvad man 
kan kalde Treenighedens ægteskab. Her får 
hun af Den treenige Gud en ring med tre 
ædelstene, en hvid, en rød og en grøn – og 
hun føres dybere ind i de tres fællesskab. 
Det tredje ægteskab er korsets ægteskab. 
Her modtager Luisa usynlige stigmatas, og 
hun erfarer, at hendes liv fremover bliver 
en ”indtræden i Jesus” for at blive et med 
og fyldt med ham, for derefter at kunne 
”gå ud” med og i ham for at række det 
guddommelige liv til andre. Fra og med 
verden må hun så vende tilbage til Jesus 
”på vegne af alle”.

Endnu engang stik imod sit eget ønske 
om at leve skjult, fik Luisa besked på at 
skrive dagbog, hvori hun skulle nedskrive 
sine indre dialoger med Jesus. Det blev i 
alt til 36 dagbøger, hvoraf ca. halvdelen på 
nuværende tidspunkt er blevet transskriberet 
og tilføjet teologiske noter til indholdet. 
Når alle bøger er færdigbearbejdede, vil de 
blive udgivet. Men allerede i Luisas levetid 
blev der udgivet noget af det, hun havde 

nedskrevet. I 1915 udkom første udgave 
af ”Vor Herre Jesu Kristi lidelses timer”, i 
1930 ”I Den guddommelige Viljes rige” og 
i 1932 ”Jomfru Maria i Den guddommelige 
Viljes rige”. Alle tre bøger kom imidlertid 
i miskredit i 1938, hvilket føjede endnu en 
side til Luisas lidelser. Hun underkastede 
sig dog også dette i fuld overgivelse til Den 
guddommelige vilje. Foruden dagbøgerne 
er der bevaret en værdifuld brevsamling 
og bønner. Luisa, som også kaldes Den 
guddommelige viljes lille datter, dør den 4. 
marts 1947. Hun har status af Guds tjener 
og processen for hendes saligkåring er i 
gang. 

Bogen ”The sun of my will” er skrevet i en 
levende og saglig stil med gode uddybende 
teologiske forklaringer sideløbende med en 
beskrivelse af Luisas liv og mystik. Den 
vil være oplagt at læse for at få indblik i en 
kommende helgens mystiske liv, men først 
og fremmest som et kald og en hjælp til selv 
at leve i og af den guddommelige vilje.

Maria Rosaria del Genio:”The Sun of 
my Will. Luisa Piccarreta”. Sider: 253. 
Libreria Editrice Vaticana, 2015. Pris: 12£ 
+ forsendelsesomkostninger. Kan købes ved 
henvendelse til oldtownstudios@eircom.
net.
Benedictus Bookshop
North Main Street
Cork (Ireland)
Tlf: +00353 021 427 0944
E-mail: benedictusbookshop@yahoo.ie

Den guddommelige vilje
Lidelsesfællesskabet med Jesus og en voksende overgivelse til Guds vilje 
var kernen i den italienske mystiker Luisa Picarretas liv. I dag bliver hun 
opdaget af flere og flere, der lader sig inspirere af hendes spiritualitet.

Tekst: Kirsten Krog

Luisa Piccarreta, blev født i en 
bondefamilie i Corato i Syditalien i 1865 
og døde i 1947. Efter at hun som 17-årig 
oplevede en mystisk forening med Jesus, 
var hun resten af sit liv sengeliggende og 
modtog ikke anden føde end den hellige 
kommunion. 

Luisa Picarretas spiritualitet er helt 
fokuseret på nødvendigheden af at 
leve efter Guds vilje. Fra 1899 til 1938 
nedskrev hun sine åndelige erfaringer, 
efter at hendes skriftefædre havde bedt 
hende om det. Hun har skrevet mere 
end 10.000 sider samlet i 36 bind om 
Jesu lidelse. Desuden skrev hun også 
om sine syner af jomfru Maria. I 1994 
åbnede ærkebiskoppen af Trani hendes 
saligkåringsproces og i 2006 erklærede 
Vatikanet hende for Guds tjenerinde.

Vatikanet gav hende skriveforbud i 
1938, og først i 1994 blev hendes skrifter 
frikendt for anklager om kætteri.

Luisa Piccarreta er kendt i Danmark 
fra foredrag og retræter holdt af 
franciskanerbroderen, fr. Robert Young, 
som også i den forbindelse er blevet 
interviewet af Katolsk Orientering. 

Der findes en studiekreds i Svendborg, 
som hver anden onsdag 17.30-19.45 
samles om Luisa Piccarretas budskab 
om ”Den guddommelige Vilje”, ligesom 
der har været en gruppe, som dog for 
tiden holder pause, i København.
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Vi er alle kaldede til at være Hans med-
arbejdere. Lad os bruge fastetiden til at 
tænke over og bede om, at vi hver især må 
se, hvad der er vores opgave”.

Biskop Czeslaw:

Der er problemer med jordpersonalet
- men vi er Guds medarbejdere

TEMA/GIV RENT VAND TIL FATTIGE BØNDER I MYANMAR

Af Jann Sjursen

Sådan kan du hjælpe bønderne i Myanmar: 

Støt via MobilePay på 60 79 18 87
SMS CARITAS til 1231 
(SMS koster 100 kroner + alm. SMS-takst)

Betal via netbank: 
Registreringsnummer 2191 
Kontonummer: 3487254516

TemaKOFaste2017.indd   4 13-02-2017   16:02:20

KORSANG Da jeg fik opgaven at anmel-
de en CD med advents- og jule musik, tænkte 
jeg, at det ville blive strengt at lytte til musik 
fra den periode af året, som netop er overstået.                                                                                                   
Men det var ikke så slemt. Det var tværti-
mod behageligt og mere end det. 

Vel er emnet jul, men det er ikke de sange, 
som vi op til jul bliver overfyldt med.                                                                                                        
Hvis vi københavnere bilder os ind, at det 
kun er os, som kan noget, tager vi fejl, for i 
Aarhus kan de også. 

Den katolske Vor Frue Kirkes kantori i 
Aarhus udgiver sin sjette CD med titlen 
”Aftensang VI” og resultatet har imponeret 
mig.

Der er tale om 24 numre, men mange 
er så korte, at det vil være en dårlig ide at 
bruge dem som julekalender. Pladen spiller 
72 minutter og fortjener at blive afspillet 
om ikke i fuld længde hver gang, så dog i 
større bidder.

Fra pladeomslaget citerer jeg første afsnit:                                                                                                            
Den katolske Vor Frue Kirkes Kantori, 
Århus har eksisteret i 37 år og består 
af katolikker og ikke-katolikker, der 
samles om interessen for kirkemusik. 
Klangidealet og repertoiret er inspireret 
af de engelske katedralers koralkor og 
bærer præg af sopranstemmer i forhold til 
understemmerne. (…) Kantoriets korleder, 
Olav K. Jepsen, har siden 1969 været ansat 
som organist, kantor og korleder ved kirken 
og siden julen 2013 på fuld tid.

Pladen begynder med klokkeringning, og 
derefter følger 23 numre dejlig tæt på hin-
anden.

Det behagelige ved pladen er, at musik-
ken folder sig ud på en beskeden måde, 
hvor man ikke tænker: ”her kommer jeg, 
kan I høre, hvor dygtig jeg er?” Koret syn-
ger smukt og rent, og en række professio-
nelle kvindelige sangere deler de solosange 

mellem sig og synger, så det er en nydelse 
at høre på.

Orglet holder sig beskedent, men sikkert 
og smukt i baggrunden, og vi får to glim-
rende instrumentalister at høre på henholds-
vis violin og trompet. Lyden er ikke optaget 
i et tørt studie, men i kirken, og det giver 
en rumklang så man næster føler, at man er 
til stede i kirken. Hvad byder pladen så på? 
En afvekslende blanding af kor enten a cap-
pella eller med orgel samt solosange.

Der lægges ud med, at herrerne synger 
den gregorianske ”Puer natus est”, og så er 
det damernes tur, og sådan er det hele vejen 
igennem med sange som ”Maria gennem 
torne går”, ”En rose så jeg skyde”, ”O little 
Town of Bethlehem” og ”O sanctissima”.

Hele to solosange bærer titlen ”Ave 
Maria”, men mens Cazzinis udgave er med 
den originale tekst, vi kender fra bønnen, 
er Schuberts med den lied-tekst, der kun 
har de første to ord til fælles med bønnen. 
Det dynamiske højdepunkt er ”I troende 
sjæle”, hvor trompet, et stærkere orgel og 
overhylere i sopranstemmen kunne varsle 
slutnummeret, men det bliver det nu ikke: 
vi skal igen ned i det svage og ydmyge. 

Det sker med den smukke engelske sang 

”Away in a Manger”.
Anmeldere prøver næsten altid på, om 

de kan finde mugpletter på rabarbergrøden, 
men det har jeg ikke lyst til at lede efter, for 
alt i alt – uden at nævne navne på de mange, 
som gør en fin indsats – er det en plade, jeg 
godt vil anbefale som særdeles velegnet til 
at komme næste jul i møde med den rette 
stemning.

CD´en kan købes gennem Katolsk 
infobutik, Ryesgade 28 i Aarhus – tlf. 87 
30 70 55 (www.katolskinfobutik.dk). Den 
koster 150 kr. + evt. udgifter til forsendelse.

Det bliver bestemt jul igen
Aarhusianerne imponerer med Aftensang VI.

Tekst: Erling Elmark Rasmussen
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RINGSTED Kirkelukninger og små 
menigheder. Hvad ved en ”frederiksberg-
præst” som mig om det? Ikke så meget som 
jeg engang troede. Men man har da lov til 
at blive klogere.

I de sidste år har jeg lært menighederne 
i Vordingborg og Ringsted at kende. 
Som sognepræst i Vordingborg i bare tre 
måneder, mens jeg stadig er konstitueret 
sognepræst i Ringsted.

Den oplevelse ville jeg nødigt være 
foruden.

I Vordingborg nåede jeg jo nærmest ikke 
at få foden indenfor, inden det var for sent. 
Det var en meget lille menighed, og jeg er 
overbevist om, at det var en rigtig beslutning 
at lukke kirken – i det store perspektiv. 
Alligevel gjorde det et stort indtryk på 
mig at møde et menighedsråd, der i årevis 
– fra kirkens start – havde ydet alt, hvad 
de kunne, og nu oplevede, at det ”sted” de 
brændte så stærkt for – ”deres kirke”, den 
gren de sad på som fugle, blev klippet af. 
Jeg glemmer aldrig, da en sagde: ”Tænk! 
Nu vil der ikke længere være noget sted i 
vores by, hvor evighedslampen brænder!” 
Sådan noget kan ingen høre på, og bagefter 
bare træffe administrative beslutninger. 
Hvilket hverken biskop eller 
generalvikar gør, endsige os 
andre, der er medansvarlige i 
diverse råd. Det er ret svært at 
være kynisk, når man selv har 
haft hænderne i dejen. Dertil 
er det så ligetil at forstå deres 
smerte, alt for let næsten.

Mange af vore små me-
nigheder kendetegnes ved en 
ansvarlighed, som er ret over-
vældende. Ringsted f.eks. 

Det er en lille, men voksende menighed. 
Til trods for dens lidenhed blomstrer ini-
tiativerne. Menighedsrådet har hænderne 
oppe af lommerne, passer menighedssal, 
kirke og have. Arrangerer undervisning, 
inspirationsaftener og sørger for, at der er 
valfart – f.eks. til Odense. De gør det hele, 
og de gør det ikke dårligt. Det bedste af det 
hele er nok, at de er gode for hinanden i den 
menighed. Der er en opmærksomhed på 
den enkelte, som bliver til omsorg, når det 
er nødvendigt. Og menighedsrådet klager 
aldrig, selvom de tit må agere arbejdsre-
serve. Skønt, de hele tiden også sørger for 
at ”få andre” til at tage fat. Som drengene 
fra skolens niende klasse, der forleden fik 
kokosboller, fordi de havde slæbt den tons-
tunge døbefont ud, der nu er blevet erstattet 
med en lettere, der bedre passer til kirken... 
En døbefont der i øvrigt kommer fra: – Vor-
dingborg!

Og blomstringen udebliver ikke. Det sker 
ikke tit, at jeg fejrer lørdags/søndagsmesse, 
for det gør Stefano Tarquini. Men sidste 
gang var der 72! – Så kan der dårligt være 
plads til flere. 7 forbereder sig til firmelse 
og 10 til førstekommunion. Bl.a. på grund 
af et solidt og ordentligt samarbejde med 

Skt. Joseph Skole.
Der ligger den så, den 

lille Skt. Knuds kirke, med 
tårnet der nærmest dukker 
sig, for ikke at synes af for 
meget. Der ligger den så 
og ser så undseelig ud, at 
den hurtigt kunne komme 
på lukningslisten. Men det 
sker ikke. Evighedslampen 
brænder klart.

Kirken i Danmark

PILGRIMSVANDRING Den stadig 
stigende interesse for pilgrimsvandring i det 
meste af Europa har ført til genetablering af 
mange – nærmest glemte – middelalderlige 
pilgrimsmål, ligesom helt nye pilgrimsstier 
opstår fra Frans af Asissi-stier i Italien til 
omlægning af middelalderlige pilgrimsveje, 
så de går over Lourdes og Fatima. 

Den nye pilgrimstrend begyndte i 
midten af 1980’erne, da nogle hundrede 
franskmænd årligt begyndte at tage 
turen over Pyrenæerne og videre ad den 
middelalderlige jakobsvej til Santiago i 
Galicien. Interessen for pilgrimsvandring 
bredte sig meget hurtigt.  Og de forholdsvis 
få pilgrimme, der årligt gik til Santiago for 
30 år siden er nu blevet til næsten 300.000 
pilgrimme årligt, samtidig med at et utal af 
nye pilgrimsveje opstår. 

En af de nye pilgrimsstier, der de 
allerseneste år er begyndt at blive 
velbesøgt, er en rute fra det kun 100-årige 

pilgrimsmål i Fatima, der er blevet forenet 
med det næsten 1200-årige pilgrimsmål i 
Santiago de Compostela. Den ene vej mod 
Santiago går man efter de – for pilgrimme 
– kendte gule pile, mens samme pilgrimssti 
den modsatte vej fra Santiago til Fatima 
er afmærket med blå pile. Det er en af de 
få pilgrimsruter, hvor pilgrimme i større 
antal går begge veje – både mod Fatima 
og mod Santiago. Ruten er på knapt 550 
kilometer og er langt det meste af vejen 
identisk med Camino Portugues, der er den 
middelalderlige pilgrimsvej fra Lissabon til 
Santiago.  

I Danmark er interessen for 
pilgrimsvandring – primært til Santiago 
i Galicien – steget uafbrudt gennem flere 
år. I 2016 gik 2.595 danskere ad en af 
jakobsvejene til Santiago de Compostela, 
hvilket er 20 % mere end året før.  Enkelte 
af dem gik ad pilgrims ruten Fatima - 
Santiago.  Og de to endemål, Fatima og 

Santiago, er meget forskellige. Fatima, 
der i år, fejrer 100-året for jomfru Maria-
åbenbaringerne på stedet, tager årligt mod 
busfulde af valfartsgrupper, ligesom der 
hver aften er Mariaandagter i det fri på 
den kæmpestore valfartsplads. Santiago 
er en større by bygget op om apostlen 
Sankt Jakobs grav, og her er den store 
katedral centrum for begivenhederne 
med flere daglige pilgrimsmesser, hvor 
rygsækpilgrimmene dominerer billedet, 
selv om der også her kommer mange 
busfulde turister eller valfartsgrupper. I 
Santiago læses der nu – udover på spansk 
– i sommerhalvåret dagligt messer på 
tysk, fransk, italiensk, engelsk, polsk og 
portugisisk, samt lejlighedsvis på koreansk 
og japansk. 

En gruppe pilgrimme her i Danmark med 
katolsk baggrund mødes to gange årligt for 
at udveksle erfaringer om pilgrimsvandring; 
næste gang, fredag den 17. marts kl. 17.00 
i Sankt Mariæ kirke på Frederiksberg. Og 
denne gang er det netop Camino Portugues 
og Camino Frances (Fra Saint Jean Pied 
de Port), der er hovedtemaet. Der har 
været stemning for, at pilgrimstræffet her 
i foråret skulle være lavpraktisk med vægt 
på udveksling af erfaringer om længere 
pilgrimsvandringer. Træffet, der er åbent 
for alle, begynder med messe kl. 17.00, 
hvorefter der er samvær med fællesspisning 

i menighedssalen. Af hensyn til indkøb 
vil arrangørerne gerne have tilmeldinger, 
som kan ske med en mail til jakobsvejen@
gmail.com.  

Santiago-Fatima  
– nok en pilgrimsvej 
En ung 100-årig er nu forenet med et af middelalderens  
største pilgrimsmål.

Tekst: Poul Erik Magnussen – www.jakobsvejen.dk

Et pilgrimskors på stien mellem Fatima og 
Santiago.

BIBLIOTEKER Sådan kunne en 
invitation til Sankt Andreas Biblioteks 
kommende fødselsdag se ud. Den 
afholdes lørdag den 18. marts kl. 12.30 
i biblioteket, men kun for ”vennerne”, 
dvs. medlemmerne af støtteforeningen 
Sankt Andreas Biblioteks Venner. Denne 
begrænsning skyldes ikke, at vi ønsker at 
være eksklusive; men det er ganske enkelt 
af pladsmæssige hensyn.

Som det blev nævnt i KO nr. 1 i år, 
arbejdes der intensivt med at sikre 
bibliotekets fortsatte beståen. Der er en 
indsamling af bidrag i gang, som gerne 
skulle ende med en fond, hvis afkast kan 
være med til at finansiere driftsudgifterne. 
Her yder medlemmerne af Sankt Andreas 
Biblioteks Venner allerede en betydelig 
andel af de årlige udgifter, nemlig ca. 10 %. 
Det er de nuværende 136 medlemmer, som 
hver betaler 300 kr. om året, og nogle betaler 
betydeligt mere. Antallet af medlemmerne 
må dog gerne blive højere, meget højere.

Det er meget enkelt at indmelde sig: Man 
indbetaler 300 kr. på Bispedømmets konto 
4183 – 0005001471. Angiv venligst, at det 
er en gave til SAB, og anfør navn. Hvis man 
er registreret som kirkeskatteyder, så anfør 
også gerne medlemsnummer (eller CPR-
nummer). På den måde vil beløbet blive 
indberettet til SKAT, og man får fradrag 
for beløbet. Er man i tvivl om noget, kan 
man henvende sig til Bispekontorets 
kirkeskattemedarbejder, Lilian Munch 
Jakobsen (tlf. 33 55 60 12, email lj@katolsk.
dk). Man kan naturligvis også indmelde sig 
ved at kontakte biblioteket på tlf. 33 55 60 
90 eller på email bibliotek@katolsk.dk. Så 
får man at vide, hvordan man betaler.

Det er meget vigtigt, at alle katolikker – 
også gerne andre – står sammen om at bevare 
vor ældste institution i Bispedømmet, som 
rummer en uerstattelig del af den katolske 
kulturarv i Danmark. Vær med til at yde 
aktiv livshjælp!

Det ville glæde mig at se dig  
til min 369. fødselsdag!
Støt Sankt Andreas Bibliotek og mød op den 18. marts.

Tekst: Helge Clausen, formand for bestyrelsen for Sankt Andreas Bibliotek.

Hvad ved en 
frederiksbergpræst om det?
Om kirkelukninger og små menigheder.

Tekst: Pastor Jesper Fich

Kender du Sankt 
Andreas Bibliotek?
Biblioteket ejes af bispedømmet 
København og henvender sig til alle 
interesserede – katolikker eller ej.  Alle 
kan låne på biblioteket, som er det eneste 
sted i Danmark, hvor man bredt kan 
orientere sig inden for alle aspekter af 
katolsk tro og lære.

Alle kan have glæde af biblioteket, både 
hvis man vil have helt basal viden, men 
også, hvis man studerer teologi. 

På biblioteket kan man læse en række 
skandinaviske og udenlandske katolske 
tidsskrifter.

Biblioteket har samlinger om:
Kirkens troslære og etik – for eksempel 

rundskrivelser.
Kirkens tradition – for eksempel 

samlinger af kirkefædre og kirkelærere, 
kirkehistorie m.m.

Teologiske specialleksika som ikke 
findes andre steder. 

Læs mere på bibliotekets hjemmeside: 
www.sanktandreasbibliotek.dk.
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MINDEORD Familie, bekendte og 
repræsentanter fra bispekontoret har den 6. 
februar i Sankt Ansgars Kirke, København 
taget afsked med bispekontorets tidligere 
leder Erik Lindegaard. Erik Lindegaard 
var leder af den administrative afdeling på 
bispekontoret fra januar 2001 til september 
2009, hvor han måtte fratræde på grund af 
alvorlig sygdom.

Erik Lindegaard blev født i Spanien i 
1947 og havde sin opvækst dér. Han blev 
ingeniør fra Danmarks Ingeniør Akademi 
i Lundtofte i 1977 og havde sit virke i 
det private erhvervsliv både i udlandet og 
herhjemme.

Biskoppen sagde i sin afskedstale til 
Erik Lindegaard: ”Med stor ihærdighed 
har du levet dig ind i bispedømmets 
mange bygge- og renoveringsaktiviteter, 
og du kan se tilbage på en tid med store 
projekter og uopklaret økonomi for 
bispedømmet. Du har været primus motor 
i kirkeskattekampagnen”.

Erik Lindegaard blev ansat på 
bispekontoret i en periode med store 
ændringer. Kirkeskatteordninger, der kun 
fungerede moderat, var under revision af 
en dertil nedsat økonomisk kommission. 
Det var Erik Lindegaards opgave at 
implementere beslutningerne og binde 
de løse ender sammen i bispedømmets 
økonomi, så der kunne komme en rimelig 
balance uden de årlige underskud. 

Det lykkedes ham kun delvis at afskaffe 
underskuddet.  Men jeg husker ham endnu, 
når han med stor begejstring årligt fremlagde 
regnskab og budget for pastoralrådet, og 
når han stort set hvert år med begejstring 
kunne sige, at nu var underskuddet blevet 
reduceret.

En anden stor opgave, som Erik 
Lindegaard måtte påtage sig, var, da det 
blev besluttet at f lytte bispekontoret 
fra Bredgade 69 til Gl. Kongevej 15, at 
organisere flytningen. Det krævede overblik 
og sans for organisering. Flytningen 
med alle dens problemer forløb stort set 
gnidningsløst, og bispekontoret, Sankt 
Andreas Bibliotek, Katolsk Orientering, 
Patoralcentret og Caritas kom under samme 
tag, som det er den dag i dag.

Bispekontoret havde i rigtig mange år 
arbejdet med mulighed for at oprette et 
elektronisk medlemsregister, både af hensyn 
til kirkeskatteordningen, men også som et 
redskab for menighedernes registrering 
af medlemmer, som var en forudsætning 
for valg til menighedsråd og pastoralråd. 
Registreringen af Kirkens medlemmer 
havde hidtil været menighedernes opgave 
og var fra gammel tid sket manuelt på 
kartotekskort. Selvom arbejdet med det 
elektroniske register var begyndt, før Erik 
Lindegaard trådte til, fik han en betydelig 
rolle i udviklingen og implementeringen af 
det. 

Endelig var det også i hans embedsperiode, 
at bispedømmet gennemførte mange og 
omkostningstunge renoveringsopgaver i 
menighederne og institutionerne. Dette 
skete i samarbejde mellem Erik Lindegaard 
og de personer på bispekontoret, der havde 
dette område som deres opgave.

Jeg har selv som generalvikar i denne 
periode haft et nært samarbejde med Erik 
Lindegaard, og han har altid været helt 
loyal overfor bispedømmets ledelse. Han 
kunne godt ind imellem være lidt kontant, 
så medarbejderne kunne blive stødt, 
men alt i alt var der en god atmosfære og 
samarbejdsvilje på bispekontoret.  

Den sidste tid af Erik Lindegaards tid 
på bispekontoret bar tydeligt præg af hans 
svigtende sundhed, som medførte perioder 
af sygefravær med de problemer, det kan 
medføre for den daglige gang. Afskeden 
på bispekontoret den 24. september 2009, 
hvor også hans efterfølger Thomas Larsen 
deltog, var hjertelig fra alle sider. 

Det har altid været af stor betydning, 
at bispedømmets centrale ledelse 
fungerede godt som biskoppens redskab 
og som eksempel for menighederne og de 
kirkelige medarbejdere. Min erfaring som 
generalvikar har været, at bispekontoret 
–  med alle de uheld undervejs, der er 
uundgåelige – har stået til menighedernes, 
institutionernes og de enkelte katolikkers 
disposition, og det gjaldt også, da Erik 
Lindegaard var øverste administrative chef.

Han hvile i fred. 

Kirken i Danmark

Erik Lindegaard in memoriam
Bispekontorets tidligere leder døde den 28. januar.

Tekst: Lars Messerschmidt, tidligere generalvikar

Sr. Briege McKenna og Fr. Kevin Scallon

Divine Mercy  Retræte og bøn for helbredelse

Esbjerg lørdag d. 22-23 april og Lyngby d. 24. april

Lørdag d. 22. april, Skt. Nikolaj Kirke, Kirkegade 58. Esbjerg
Kl. 10.00:  Sr. Faustina og Divine Mercy (oplæg)
Kl. 12.00:  Frokost. Det vil være muligt at købe sandwich og drikkevarer
Kl. 13.30:  Tilbedelse i kirken, rosenkrans, skriftemål og lovsang. 
Kl. 15.00: Barmhjertighedens Rosenkrans og Litani til 
 den Guddommelige Barmhjertighed.
Kl. 16.30:  Helbredelsesmesse. 
 Derefter slutter dagens program.

Søndag d. 23. april, Skt. Nikolaj Kirke, Esbjerg
Kl. 9.30:  Rosenkrans 
Kl. 10.00:  Søndagsmesse v. P. Benny Blumensaat og Fr. Kevin Scallon og efter  
 messen bøn for helbredelse v. Sr. Briege McKenna.
 Derefter kirkekaffe.

Mandag d. 24. april, Skt. Knud Lavard Kirke, 
 Lyngbygårdsvej 1 A. Kongens Lyngby
Kl. 16.30:  Oplæg ved Sr. Briege McKenna og Fr. Kevin Scallon.  
Kl. 17.30:  Helbredelsesmesse.
 Arrangementet slutter efter messen kl. ca. 19.30. 

Henvendelse: Maria Truelsen tlf. 24 60 23 08 eller p. Benny Blumensaat 
tlf. 21 13 16 93. Vi vil i forbindelse med arrangementet bede deltagere om 
donationer for at dække rejseudgifter m.v.

Det sker i bispedømmet
MARTS
Fredag 10. kl. 18.30-20.00: ”Åben Dør”. 
Personlig forbøn og samtale v/ pastor Lars 
Messerschmidt m.fl. Sted: Jesu Hjerte 
Kirkes menighedslokaler, Stenosgade 4 
A-B København V. Information: www.
forsoningsoghelbredelsesmesse.dk. 
Mandag 13. kl. 19.00-21.00: Katekese – 
”Tusindårsriget” (jf. Åb 19,20) v/ pastor 
Lars Messerschmidt m.fl. Sted: Jesu Hjerte 
Kirkes menighedslokaler, Stenosgade 4 
A-B, København V. Information: www.
forsoningsoghelbredelsesmesse.dk.
Fredag 17. kl. 17: Pilgrimstræf. Vi 
begynder med messe kl. 17. Derefter oplæg 
og fællesspisning i menighedssalen. Mere 
info og tilmelding: Poul Erik Magnussen, 
jakobsvejen@gmail.com. Læs mere på 
www.jakobsvejen.dk.
Søndag 19. kl. 12-14.30: Basar med 
madservering i Jesu Hjerte Kirkes 
menighedssal, Stenosgade 4A i 
København, til fordel for Tro og Lys 
international.
Mandag 20. kl. 19-20: Meditationsaften 
hos Sct. Joseph Søstrene. Sted: Kirken i 
’De Gamles By’, Edith Rodes vej 6, 2200 
Kbh. N.
Fredag 24. kl. 19.00-ca. 21.00: 
Forsonings- og helbredelsesmesse for 
aborterede og dødfødte børn v/ pastor 
Lars Messerschmidt m.fl. Sted: Jesu 
Hjerte Kirke, Stenosgade 4, København. 
Skriftemål fra kl. 18.00. Information: 
www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk.

Fredag 24: Kateketkursus om 
sakramenterne v/diakon Bjørn Håkonsson. 
Sted: København. Tilmelding og 
yderligere information: Pastoral-Centret, 
tlf. 33 55 60 55, www.pastoralcentret.dk.
Lørdag 25. kl. 14.30-16.30: Temalørdag 
om Kristi efterfølgere i de første 
århundreder og den jødiske arv v/ Hans 
Thulstrup. Sted: Sankt Therese Kirke, 
Bernstorffsvej 56, Hellerup.

Første og tredje onsdag i måneden kl. 
18-20: Hjælp til misbrugere og pårørende 
ved den katolske organisation Cenacolo. 
Rådgivningen finder sted i Bredgade 64, 
1. sal, Kbh. K. Tlf. 51 53 41 60

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til 
eukaristi, lovprisning og katekese. Hver 
onsdag kl. 19-21, undtagen den 1. onsdag 
i måneden. Messe med forbøn for de 
syge afholdes 1. onsdag i måneden kl. 
19-21. Sted: Oratoriet, Vor Frue kirke, 
Ryesgade 26, Aarhus C. Info: p. Herbert 
SJ, tlf. 87 30 70 42 eller 24 27 86 89, Jan 
Zieleskiewicz, tlf. 50 29 13 57, e-mail 
johny.zet@gmail.com

Kalenderen afspejler de arrangementer 
menighederne selv har anmeldt, så den 
er ikke nødvendigvis dækkende for alle 
aktiviteter. Arrangementerne er af almen 
karakter og er åbne for alle. Kontakt KO’s 
redaktion for optagelse af arrangementer 
i kalenderen

Billedtekst
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Regnskabets time for 
Nakskov
I år indsender Sct. Franciscus menighed i Nakskov det 
sidste regnskab, og da det ikke skal drukne mellem alle 
andre menigheders regnskaber, vil jeg som kasserer for 
menigheden gerne knytte et par bemærkninger hertil. 
Menigheden overtog fra Sct. Franciscus Stiftelsen en 
nettoarv på lidt under kr. 700.000, da kirken og menigheden 
i Nakskov skulle sikres for fremtiden, når p. Irenæus 
og franciskanerne ikke længere virkede i Nakskov.  
Menighedsrådet har forvaltet denne arv godt, for selv om 
der var underskud på driften, har man d.d. stadig lidt under 
kr. 400.000, på kontoen. 

Årets regnskab viser et underskud på kr. 93.000, 
og alligevel har menigheden grund til at vise glæde. 
Menighedsrådet har udarbejdet en plan for reparationer på 
bygningerne, og i det nu afsluttede regnskabsår, har man 
anvendt kr. 120.000 hertil. Naturligvis skal menigheden 
reparere og vedligeholde bygningerne, og naturligvis kan 
man ikke undtage disse udgifter i et retvisende årsregnskab, 
og dog er der grund til glæde. Regnskabet viser, at der er 
stigning i indtægterne til såvel Ansgarstiftelsen som til 
kirken. Dette sker i et år, hvor Ansgarstiftelsen bebrejder 
menigheder, at de ikke betaler nok i kirkebidrag, hvorfor 
man af sparehensyn må nedlægge kirker og menigheder. 
Dette sker samtidig med, at man bruger millioner på 
bygninger i København!  Det er et godt princip at bruge 
penge, hvis man vel og mærke har dem; men hvis pengene 
skal komme fra besparelser i de mindre katolske samfund, 
er der noget, som virker forkert. 

Menighedsrådet i Nakskov har handlet korrekt og anvendt 
de midler, de havde til rådighed på en måde, så lokalkirken 
havde gavn af pengene nu og i flere år fremover! Hvad sker 
der pr. den 1. april? Tre selvstændige sogne lægges sammen 
til et stort sogn, hvorfra økonomien i et år skal styres af et 
menighedsråd, som forventes sammensat af 4 personer fra 
Nykøbing F. og 2 personer fra hhv. Maribo og Nakskov. 
Herefter vil et ordinært menighedsrådsvalg til næste år 
afgøre, hvorledes indtægter og udgifter fremover skal 
forvaltes. Nakskov og Maribo må sandsynligvis overflytte 
deres formuer til sognekirken i Nykøbing F. Kan dette få 
indflydelse på Nakskovs reparationsplaner? Vi har samlet 
penge til en nødvendig reparation af en ”faldefærdig” 
skorsten. Dette arbejde blev stoppet sidste år, da vi ikke 
kendte fremtiden. Arbejdet kan først påbegyndes, når der 
ikke længere er nattefrost, og til den tid har Nakskov sikkert 
ikke længere rådighed over menighedens pengemidler! 
Menigheden i Nakskov har svært ved at glæde sig over 
visionen om troens vækst på Lolland! Mange opfatter det 
snarere som et fatamorgana.

Jørgen Buntzen, 4900 Nakskov.

Hvorfor et mindesmærke for 
katolske kirkegængere på 
Domkirkens facade?
Lisbeth Rütz´ præsentation at det ny opsatte mindesmærke 
på Skt. Ansgars Kirkes facade beskriver kirkekontorets 
arkivarbejde om 251 katolske kirkegængere, der har levet i 
det samme antal år som Den katolske Kirke i Danmark efter 
Reformationen.

Med overskriften ”Kirken af levende stene” fremhæves 
det spændende arbejde, det har været at gå tilbage i Skt. 
Ansgars Kirkes arkiv og finde frem til de mennesker, der 
har fyldt det i årenes løb, med litterær nysgerrighed for 
deres grad af anseelse i Den katolske Kirke i Danmark.

Navnene og årstallene for disse kirkegængere bliver 
udødeliggjort i en plade af bronze med referencer til 
musikstykker og symbolske tal fra kristendommen, som 
kun kunstneren, den indforståede beskuer kan se i sin egen 
fantasi og komponere som en ligegyldig udfordring til den 
uvidende beskuer. Kunstneren må være meget indbildsk, 
når han kan se og sige noget, der ikke findes. Han skriver: 
”Som efterklang bryder navnene frem på fladen af værket, 
som et åndedræt mellem fortid og nutid, et ekko, der 
langsomt fremkalder korset, i sin midte på grænsen mellem 
det synlige og det usynlige”.

Er korset blevet til et fantasifoster i Den katolske Kirke, 
som det er i kunstnerens fantasi, ved at opsætte et værk, 

der intet overhovedet har med korset og kristendommen 
at gøre, men udelukkende med mennesker, der har været 
kirkegængere i Den katolske Kirke i de sidste 250 år?

Er vi også begyndt at ære fællesskabet, frem for at ære 
Gud, som andre religioner gør?

Er Gud blevet lig med det menneskelige fællesskab eller 
med det, kunsten opfinder?

Læg mærke til følgende fakta:
Kunstværket er opsat på nederste venstre del af facaden, 

som et nyt element i facadens udsmykning og ændrer dens 
oprindelige udseende, sådan som arkitekten havde tegnet 
det.

Dets overdimensionerede størrelse og indgreb i facadens 
tegning skamferer facaden og er et æstetisk og religiøst 
tiltag, som ikke burde have fundet sted, hvis man vil bevare 
facadens oprindelighed.

Anderledes hensyn viser statuen af Skt. Ansgar til højre, 
som ikke ødelægger facadens tegning, men er adskilt fra 
den.

Værket har ikke noget at gøre med og kan derfor ikke stå 
sammen med facadens øvrige katolske symboler: Korset, 
de to engle som ser til os fra taget, indskriften CHRISTO 
REDEMPTORI SACRUM, de fem profeter i nicherne, 
relieffet af Jomfru Maria med Barnet omkranset af to engle 
ovenpå hoveddøren, statuen af Skt. Ansgar.

Dette værk mangler den nødvendige sakralitet for at stå 
der og bør ikke skamfere Domkirkens facade og de øvrige 
katolske symboler.

Dets plads må være på kirkens sydlige mur, i gangen til 
præsteboligen.

Renato Ronco, 2150 København Ø

Pius XII og holocaust
I KO nummer 1 (20. januar 2017) læser man, at to 
fremtrædende engelske katolikker har fået BBC til at 
undskylde kritikken af pave Pius XII i en tv-udsendelse om 
paven og jøderne under Den anden Verdenskrig. Jeg har 
ikke set den pågældende udsendelse og kan derfor ikke tage 
stilling til, om undskyldningen er berettiget. Men at Pius 
XII personligt skulle have reddet 700.000, ja måske helt op 
til 800.000 jøder fra udryddelse, er en påstand grebet ud af 
luften uden noget som helst kildegrundlag. I dette tal indgår 
i øvrigt også redningen af de danske jøder i oktober 1943 – 
en handling, der vist næppe kan skyldes paven.

Selv om akterne fra Pius XII’s pontifikat (1939-1958) 
endnu ikke er tilgængelige, foreligger der i de 11 bind, 
Vatikanet har offentliggjort om sine relationer til de 
krigsførende lande, så mange dokumenter, at konturerne 
af Vatikanets holdning til Nazityskland står rimeligt klart. 
Desuden har historikerne i 2000 fået adgang til akterne fra 
Pius XI’s tid (1922-1939), hvorved det er blevet muligt 
at se denne holdning i en større sammenhæng. Af de 
tilgængelige akter fremgår:

1. Vatikanet delte de europæiske diktaturers absolutte og 
totalitære ideologi. Således forbød Pius XI straks efter sin 
tiltrædelse katolske aviser at kritisere Mussolini, hvilket 
banede vej for hans magtovertagelse den 31. oktober 1922.

2. Vatikanet var fra starten ikke begejstret for den tyske 
nazisme. Man anså den som en protestantisk bevægelse, 
men håbede at kunne komme i dialog med dens leder 
Adolf Hitler, for at han var født og opdraget som katolik 
havde ikke undgået Vatikanets opmærksomhed.  Da det håb 
viste sig som en illusion, udsendte Pius XI i marts 1937 
encyklikaen ”Mit brennender Sorge”. Af forarbejderne 
til denne fremgår, at for hver redaktion blev kritikken af 
Hitler-Tysklands jødepolitik mindre og mindre for til 
sidst helt at forsvinde. Den, der var drivkræften i heri, var 
statssekretær Pacelli (den senere Pius XII). Senere fjernede 
han omhyggeligt enhver kritisk bemærkning om nazisterne 
i Pius XI’s taler, inden de blev trykt i ”L’Osservatore 
Romano”.

3. Vatikanet var gennemsyret af antisemitisme. Pius XI 
var af den overbevisning, at jøderne havde etableret et 
hemmeligt netværk, bestående af dem selv, kommunister, 
socialister, liberale demokrater, kapitalister, feminister og 
protestanter, med henblik på at tilintetgøre Europas kristne 
kultur. Om Pius XII var enig heri er vel ikke klart; men 
at også han anså jøders politiske og samfundsmæssige 
indflydelse for samfundsnedbrydende er der næppe tvivl 
om, for det var indtil 1945 traditionel katolsk lære. 

4. Vatikanet blev under krigen gang på gang anmodet 
om offentligt at kritisere nazisternes jødeudryddelse; men 

hver gang blev anmodningen afvist. Det samme skete med 
den landflygtige polske kirkes primas, kardinal-ærkebiskop 
Hlonds bøn til Pius XII om at fordømme nazisternes 
massedrab på polakker. 

5. Pius XII så sig selv om fredsmægler, hvorfor han 
stedse opfordrede Vestmagterne til at slutte fred med 
Hitlers Tyskland, så de i fællesskab kunne fortsætte krigen 
mod den egentlige ærkefjende Sovjetunionen. At Tyskland 
i så fald ville kunne fortsætte sit terrorregime i de besatte 
lande og endnu flere jøder og polakker ville blive dræbt, 
tænkte han ikke på

Hvis Pius XII skulle have gjort en indsats for at redde 
jøder fra udryddelse, kan man spørge, hvorfor Vatikanet 
forbød biskopper at udstede falske dåbsattester til jøder, 
forbød klostre og kirkelige institutioner i Rom at skjule 
dem ved at iklæde dem ordensdragt, og hvorfor Pius XII i 
1943 beordrede de jøder, der havde søgt tilflugt i Vatikanet, 
om at forlade det igen. I krigens sidste år var der også flere 
norditalienske biskopper, som opfordrede katolikker til 
at angive, hvor jøder skjulte sig til de tyske myndigheder 
– noget der er svært at forklare, hvis paven skulle have 
udsendt en hemmelig ordre om at hjælpe jøder på flugt, 
som det af visse forfattere er blevet hævdet. At Pius XII 
og folkene omkring ham i Vatikanet lukkede øjnene for 
nazisternes myrderier og rædselsgerninger synes for mig 
hævet over enhver tvivl. Han har da heller aldrig efter 
krigen, hvor han kunne tale frit, udtalt sig derom, endsige 
beklaget dem.

Kaare Rübner Jørgensen, 2000 Frederiksberg

Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nummer 4  
som udkommer den 24. marts skal være KO i 
hænde senest den 27. februar.  Indlæg til  
Katolsk Orientering nummer 5, som udkom-
mer den 7. april 2017, skal være KO  
i hænde senest den 20. marts 2017.
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Kastrup Begravelsesforretning
Telefon 32 55 55 55

Døgnvagt

Bedemand Michael Riis 
Amagerbrogadel 55

Dragør Bcgravclscsfarrctnirig ■ Telefon 3 2 5 3 06 29
Taastnjp Begra vol sesformning ■ Telefon 43 99 19 19

KATOLSK 
INFOBUTIK

Katolske Bøger og Brugskunst
Litteratur om spiritualitet, bøn, teologi m.m. 

Samt kunstboger, børnebøger, figurer, ikoner, 
rosenkranse, smykker, gaveartikler, vægkors, 

jule krybben kristen julepynt lys og meget mere...

Ryesgade 28 ■ 8000 Aarhus C 
Tlf. 87307055 

www.ka tölski nfo bu tik. d k

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

Den Nordiske valfart til Lourdes

Valfart i 2017

Temaet: 
“Herren har gjort store ting 

imod mig”

Den 24. juli til 31. juli 2017 
Indkvartering på Hotel La Solitude og 

Accueil Notre Dame.

NYT: Fly fra København til Biarritz, 
derfra videre med busser til Lourdes. 

Halvdagsudflugt til Bartres.

Gejstlig medvirken fra Den Nordiske 
Bispekonference og valfartspræst 

Herbert Krawczyk SJ

Prisen for almindelige deltagere er 
DKK 7.750,- og omfatter fly, bus til/fra 

lufthavn, ophold med fuld pension, 
halvdagsudflugt til Bartres, 

valfartshæfte mm.
Medhjælpere deltager til reduceret 
pris og kun efter nærmere aftale og 

godkendelse af bestyrelsen.

Tilmeldingsmateriale rekvireres hos: 
Marianne Larsen: +45 51242390 

E-mail: mastla@dsa-net.dk

Tilmeldinsgfrist 1. april 2017

Den Nordiske Valfart til Lourdes

Bønnens Apostolat
Marts
I denne måned beder vi for evangelisering med 
særligt fokus på forfulgte kristne
- for forfulgte kristne, at de må føle hele Kirkens 
støtte gennem forbøn og materiel hjælp.

✓ Testamenter
✓ Ægtepagter
✓ Familiesammenføring
✓ Børns Retsforhold
✓ Fast Ejendom
✓ Retshjælp

ROHDE 
ADVOKATFIRMA

www.advocation.dk

Lundtoftegårdsvej 95, 2 800 Kongens Lyngby, Telefon 51 91 73 73

Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat
Åbningstider:
Mandag og Onsdag: 10-12 og 13-16
Tirsdag og Torsdag: 10-12 og 13-16.45
Fredag lukket.

bibliotek@katolsk.dk
Tlf: 33 55 60 90

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

www.v-lm.dk

i Organiseret
A bedemand, w

> tilknyttet
■ / garantiordning,
y v/ Steen Jørgensen

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

Min elskede hustru, 
vor elskede mor og svigermor

fhv. overlæge

Virginia Marie Frost-Jensen, MD
født Wuesthoff

Rest In Peace

* 10. august 1940 Fitchburg, Mass. USA

er stille sovet ind den 1. februar 2017

Jørgen
Anna Maria, Christina, Carl Daniel

Steve og Karolina

We have lost our dear, loving, 
beautiful mormor and farmor

You have been an inspiration to us all

Nathaniel, Mira, Maja, 
Eva, Emily and Emma

Jesuit og kunstner
Foredrag v. p. Adolf Meister s.j. 

lørdag d. 25/3 kl. 14-16 
i Niels Steensens Gymnasium.

Academicum Catholicum inviterer til foredrag v. p.
Adolf Meister s.j. Meister har i en menneskealder 

komplementeret sit virke som sognepræst i Århus med 
sin aktivitet som billedkunstner. Han blev præsteviet i 
Frankfurt i 1965 og kom til Danmark i 1966. I perioden 
1971-2006 var han sognepræst i Århus, hvor han stadig 
bor og varetager sjælesorg, fejrer messer mm. Som 
billedkunstner har han deltaget i talrige internationale 
og nationale censurerede udstillinger. Hertil kommer 
hans medlemskab af Billedkunstnernes Forbund og af 
jesuiterordenens Billedkunstnere i Europa. Udover at 
være en anerkendt portrætmaler, har han udsmykket 
en lang række (folke)kirker og institutioner, især med 
altertavler. Mange kender sikkert hans smukke altertavle 
i valfartskirken i Øm.

Ved dette foredrag vil Meister fortælle om kirkeindretninger 
og -udsmykninger, specielt om indretningen af katolsk Vor 
Frue Kirke i Århus. Det er nemlig ud fra hans teologiske 
og æstetiske ideer om kirkerummet og det kirkelige 
fællesskab at denne kirke blev nyindrettet på en ganske 
utraditionel måde for efterhånden nogle år siden.

Mød op til en inspirerende foredragseftermiddag inkl. 
te/kaffe. Arrangementet finder sted i Englesalen, Niels 
Steensens Gymnasium (indgang fra Jagtvej 183, 2100 
Kbh. Ø).

Bliver dit firma set?
Med en ANNONCE i Katolsk Orientering 
når dit budskab ud til mere end 11.500 
katolske læsere.

Kontakt Svenning Ravn på annonce@ 
katolskorientering.dk og hør mere om dine

muligheder for at blive set i et medie med mening.
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overdådigt hver dag” (v 19). I ham ser vi 
på dramatisk vis syndens fordærv, som 
udvikler sig i tre på hinanden følgende trin: 
kærlighed til penge, forfængelighed og 
stolthed (jf. prædiken, den 20. september 
2013).

Ifølge apostlen Paulus er ”kærlighed til 
penge roden til alt ondt” (1 Tim 6,10). Den 
er hovedårsagen til korruption og kilde til 
misundelse, strid og mistænksomhed. Penge 
kan dominere os så meget, at det bliver en 
kultgenstand (jf. Evangelii Gaudium, 55). I 
stedet for at være et redskab til vor tjeneste 
til at gøre godt og vise solidaritet mod 
andre, kan penge slavebinde os, så hele 
verden fyldes med en egoistisk logik, der 
ikke levner plads til kærlighed og hindrer 
freden.

Lignelsen viser os siden, at den rige mands 
grådighed gør hans stræben forgæves. Hans 
personlighed viser sig i måden, han fører 
sig frem på. Men hans fremtoning skjuler 
en indvendig tomhed. Hans liv er fanget i 
det ydre, i tilværelsens mest overfladiske og 
flygtige aspekter (jf. ibid., 62).

Det laveste trin i denne moralske 
nedbrydning er stolthed. Den rige mand 
klæder sig som en konge, optræder som 
en gud og glemmer, at han blot er dødelig. 
For dem, som er ødelagt af kærlighed til 
rigdomme, eksisterer der ikke noget ud over 
deres eget ego. Derfor får de ikke øje på 
folk omkring dem. At være bundet til penge 
skaber en slags blindhed. Den rige mand ser 
ikke den stakkels mand, der er fuld af sår og 
sultende ligger foran hans port.

Når vi kigger på denne person, forstår 
vi, hvorfor evangeliet er så fast i sin 
fordømmelse af kærlighed til penge: ”Ingen 
kan tjene to herrer. Han vil enten hade den 
ene og elske den anden eller holde sig til 
den ene og ringeagte den anden. I kan ikke 

tjene både Gud og mammon” (Matt 6,24).

3. Ordet er en gave
Evangeliet om den rige mand og Lazarus er 
en god forberedelse for os til påsken, som 
nærmer sig. Askeonsdags liturgi indbyder 
os til at erfare det samme som den rige 
mand. Præsten uddeler askekorset på vor 
pande, idet han siger: ”Menneske, husk, at 
du er støv, og til støv skal du vende tilbage”. 
Både den rige og den fattige mand døde, 
og det mest af lignelsen fortæller, hvad 

der skete, efter de døde. De to personer 
opdagede pludselig, at ”tomhændet kom vi 
til verden, og tomhændet skal vi gå ud af 
den” (1 Tim 6,7).

Vi får også at vide hvad der sker hinsides 
livet. Den rige mand taler længe med 
Abraham, som han kalder ”fader” (Luk 
16,24.27) som tegn på, at han tilhører Guds 
folk. Denne detalje får hans liv til at virke 
desto mere modstridende, for indtil dette 
øjeblik har hans forhold til Gud ikke været 
omtalt. Faktisk var der i hans liv ikke plads 

til Gud. Hans eneste gud var 
ham selv.

Den rige mand genkender 
først Lazarus midt i sine 
pinsler i dødsriget. Han 
ønsker, at den fattige mand 
kan lindre hans pinsler med 
en smule vand. Hvad han 
spørger Lazarus om, svarer 
til, hvad han kunne have gjort, 
men aldrig gjorde. Abraham 
fortæller ham: ”Barn, husk 
på, at du fik dit gode, mens du 
levede, og Lazarus på samme 
måde det onde; nu trøstes han 
her, mens du pines” (v. 25). I 
det hinsidigeliv genoprettes 
en slags retfærdighed, hvor 
livets onder afvejes af goder.

Lignelsen fortsætter med et 
budskab til alle kristne. Den 
rige mand beder Abraham 
om at sende Lazarus til at 
advare hans brødre, der 
stadig er i live. Men Abraham 
svarer: ”De har Moses og 
profeterne, dem kan de høre” 
(v. 29). Og til den rige mands 

indvendinger tilføjer han: ”Hvis de ikke 
hører Moses og profeterne, vil de heller 
ikke lade sig overbevise, selv om en står op 
fra de døde” (v. 31).

Den rige mands virkelige problem træder 
i forgrunden. Roden til alle hans onder er 
den manglende evne til at lytte til Guds ord. 
Det medfører, at han ikke længere elsker 
Gud og vokser til at foragte sin næste. Guds 
Ord er levende og kraftfuldt, i stand til at 
forvandle hjerter og fører dem tilbage til 
Gud. Når vi lukker vores hjerte til den gave, 
som Guds Ord er, ender vi med at lukke 
vores hjerte for den gave, som vore brødre 
og søstre er.

Kære venner. Fastetiden er en gunstig 
tid til at forny sig i mødet med den levende 
Kristus, i hans ord, i sakramenterne og 
i vor næste. Herren, som i de 40 dage i 
ørkenen overvandt Fristerens bedrag, viser 
os den vej, vi skal følge. Må Helligånden 
lede os til den sande omvendelsens vej 
for at genopdage Guds Ord, blive rensede 
for synden, som forblinder os, og tjene 
Kristus, som er tilstede i vore nødlidende 
brødre. Jeg opfordrer alle troende til at 
udtrykke denne åndelige fornyelse ved 
også at deltage i de fasteaktioner, som 
mange kirkelige organisationer verden over 
iværksætter for at fremme en mødets kultur 
i den ene menneskefamilie. Lad os bede for 
hinanden, så vi ved at have del i Kristi sejr 
må åbne vore døre for de svage og fattige. 
Så vi bliver i stand til at erfare og dele 
påskens fulde glæde.

Givet i Vatikanet den 18. oktober 2016 på 
Festen for evangelisten Lukas.

FRANS

Oversættelse: Niels Messerschmidt.
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FASTETIDEN Kære brødre og søstre. 
Fastetiden er en ny begyndelse. En vej, 
der fører til et sikkert mål; opstandelsens 
påske, Kristi sejr over døden. Denne tid 
kalder os indtrængende til at omvende os 
til som kristne at vende tilbage til Gud ”af 
hele vores hjerte” (Joel 2,12) og ikke lade 
os nøjes med middelmådighed, men at 
vokse i venskab med Herren. Jesus er vor 
trofaste ven, som aldrig forlader os. Selv 
når vi synder, venter han tålmodigt på, at vi 
vender tilbage til ham. Med sin tålmodige 
venten viser han os sin vilje til at tilgive  
(jf. prædiken, den 8. januar 2016).

Fasten er en gunstig periode til at uddybe 
vort åndelige liv gennem de midler til 
helliggørelse, som Kirken tilbyder os: faste, 
bøn og almisse. Bagved alt er Guds ord, 
som i løbet af denne tid inviterer os til at 

lytte og fordybe os. Jeg vil gerne her dvæle 
ved lignelsen om den rige mand og Lazarus  
(jf. Luk 16,19-31). Lad os inspireres af 
denne meningsfulde historie, for den giver 
os nøglen til at forstå, hvad vi skal gøre 
for at opnå ægte lykke og evigt liv. Den 
tilskynder os til oprigtig omvendelse.

1. Den anden er en gave
Lignelsen begynder med at præsentere 
de to hovedpersoner. Den fattige mand er 
beskrevet mere detaljeret: han befinder sig i 
en desperat situation og har ikke kræfter til 
at stå op. Han ligger foran den rige mands 
port og ønsker kun at spise sig mæt i det, 
der falder fra den riges bord. Hans krop 
er fuld af sår og hundene slikker sårene  
(jf. v 20-21). Et grumt billede af et fornedret 
og ydmyget menneske. 

Scenen bliver yderligere dramatisk da vi 
erfarer, at den stakkels mand hedder Lazarus: 
et navn fuld af løfter, der bogstaveligt 
betyder ’Gud kommer til hjælp’. Denne 
skikkelse er altså ikke anonym. Han har 
tydelige karaktertræk og fremstår som en 
person med sin egen historie. Selv om han 
stort set er usynlig for den rige mand, synes 
vi næsten at kende ham. Han får et ansigt og 
bliver således en gave, en uvurderlig skat, 
et menneske, Gud elsker og drager omsorg 
for, til trods for hans nuværende situation 
som et udstødt menneske (jf. prædiken, den 
8. januar 2016).

Lazarus lærer os, at den anden er en gave. 
Den rette relation til andre består i med 
taknemmelighed at genkende deres værdi. 
Den fattige ved den riges port er derfor 
ikke et forstyrrende element, men en appel 
til os om at omvende os og ændre vort liv. 
Lignelsen opfordrer os for det første til at 
åbne vores hjerte for den anden, da alle 
mennesker er en gave, uanset om det er vor 
nabo eller en fattig, som vi ikke kender. 

Fasten er en gunstig tid til at åbne dørene 
for alle i nød og i dem se Kristi ansigt. Vi 
møder alle hver dag folk som dem. Hvert 
liv, vi møder, er en gave og fortjener accept, 
respekt og kærlighed. Guds Ord hjælper os 
til at åbne vore øjne, at omfavne og elske 
liv, især det svage og sårbare. For at være 
i stand til det må vi tage, hvad Evangeliet 
fortæller os om den rige mand alvorligt.

2. Synd gør os blinde
Lignelsen beskriver uden omsvøb de 
modsætninger, der knytter sig til den rige 
mand (jf. v 19). Han har modsat den fattige 
Lazarus ikke noget navn, men kaldes blot 
”en rig mand”. Hans rigdom viser sig i hans 
overdådige klæder. Purpurklæder var mere 
kostbart end sølv og guld, og var derfor 
forbeholdt guder (jf. Jer 10,9) og konger 
(jf. Dom 8,26). Fine linnedklæder bidrog til 
at give én en næsten hellig natur. Manden 
pralede tydeligvis med sin rigdom og var 
vant til at gøre det dagligt: ”Han festede 

Fortsættes nedenunder ▶

Fastebudskab 2017
Ordet er en gave. Den anden er en gave.

Foto: Klaus Herzog, Pfarrbriefservice.de.
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OVERGREBSINDSATS Det eneste 
aktive medlem af pave Frans’ overgrebs-
kommission, der selv har været seksuelt 
misbrugt af en præst, er udtrådt af gruppen 
i frustration over modviljen blandt visse 
embedsmænd i Vatikanet til at samarbejde 
med kommissionen i dens arbejde med at 
beskytte børn.

Det irske overgrebsoffer Marie 
Collins, der har siddet i den pavelige 
overgrebskommission siden dens start i 
marts 2014, offentliggjorde sin beslutning 
den 1. marts. I et interview til National 
Catholic Reporter om baggrunden for sin 
beslutning siger Collins, at hun valgte at 
udtræde af kommissionen da det blev klart 
for hende, at kræfter inden for Vatikanet 
modarbejder kommissionen ved ikke at 
implementere gruppens anbefalinger.

Marie Collins siger, at hun traf sin 
beslutning umiddelbart efter at et af 
Vatikanets kontorer havde nægtet at 
efterkomme en anmodning, som var 
godkendt af paven, om at Vatikanet skal 
besvare alle de breve, de modtager fra 
overgrebsofre.  

”Det er mig umuligt på den ene side 
at lytte til Kirkens officielle udtalelser 
om, at den nærer en dyb bekymring for 
dem, hvis liv er ødelagt af overgreb, og 
så på den anden side være vidne til at en 
kongregation i Vatikanet endda nægter at 
anerkende deres breve!”, skriver Marie 
Collins i pressemeddelelsen. Her skriver 

hun samtidig, at hun fortsat vil være til 
rådighed med at undervise og uddanne 
kommende kirkeledere i forebyggelsen af 
seksuelle overgreb på børn og unge.

Afgørende stemme mangler
Marie Collins er den tredje af de 17 personer, 
som pave Frans’ oprindeligt havde udpeget 
til at sidde i overgrebskommissionen, 
som nu har forladt sin post. Det andet 
af de to overgrebsofre i kommissionen, 
englænderen Peter Saunders, blev bedt 
om at tage orlov i februar 2016 på grund 
af konflikter mellem Saunders og andre i 
kommissionen.

Claudio Papale, en medarbejder ved 
Troslærekongregationen, udtrådte af 
kommissionen i maj sidste år. Det skete i 

følge oplysninger af personlige grunde.
 Kardinal Sean O’Malley af Boston, 

kommissionens formand, siger i en 
erklæring, at han overfor Marie Collins 
har udtrykt ”vor mest oprigtige tak for de 
ekstraordinære bidrag, hun har ydet som 
stiftende medlem”, og at han ”sammen 
med kommissionens medlemmer er dybt 
taknemmelig over Maries villighed til 
fortsat at arbejde for os med at undervise 
kirkeledere, herunder det kommende 
program for nye biskopper og Vatikanets 
kontorer”.

Dominikanerpater Thomas Doyle, en 
ekspert i Kirkens reaktion på gejstliges 
overgrebssager, vurderer i et interview, at 
Marie Collins udtræden afgjort vil svække 
den pavelige kommission troværdighed 
blandt ofrene og de advokater, som i årtier 
har presset på for at Kirken højner sig 
beredskab på området.

Hans synspunkt bakkes op af 
Krysten Winter-Green, et medlem af 
overgrebskommissionen, der i et interview 
siger, at hun finder det ”vanskeligt at 
forestille sig, at en kommission af denne 
art ikke er beriget af en stemme, der 
repræsenterer de efterladte eller ofrene”. 

Adspurgt om hvad hun vil sige til 
de efterladte, der vil fremhæve at 
det ikke er passende for en pavelig 
overgrebskommission ikke at have et 
overgrebsoffer blandt sine medlemmer, 
svarede Winter-Green: “Det er jeg enig i”.

”Jeg vil kraftigt opfordre til at 
overgrebsofre bliver repræsenteret i 
kommisionen”, sagde hun. ”Faktisk vil jeg 
gå så langt som til at sige, at jeg vil insistere 
på at de deltager”.
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Børn og unge

Fasten, nye børnebøger på vej, 
praktikant hos Caritas.  
Læs mere på side
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Åsebakken

Klostret fejrer 75 års jubilæum.
Læs mere på side

Kirkelukning

10

Kirken i Assens lukker den 1. april. 
Læs mere på side
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Poul Helgesen

Ny doktordisputats opdaterer vores 
viden.    Læs mere på side

Collins siger farvel
Overgrebsoffer forlader kommissionen i frustration.

Tekst: Niels Messerschmidt

Det irske overgrebsoffer Marie 
Collins er udtrådt af den pavelige 
overgrebskommission.  
Foto: L’Osservatore Romano.

DIAKONATET Kuriekarinal Gianfranco 
Ravasi anser diakonvielse af kvinder 
for mulig. Det fremgår af et interview 
med ham, som KNA (Katholische 
Nachrichtenagentur) foretog fredag den 3. 
marts. ”Et diakonat for kvinder ville være 
muligt, tror jeg. Men naturligvis skal det 
diskuteres, for den historiske tradition er 
meget kompleks. Generelt mener jeg, det 
er klerikalt konstant at være fikseret på, om 
kvinder kan blive præster”, siger Ravasi.

Kardinal Ravasi afviser at begrænse 
kommissionens arbejde til et spørgsmål om 
præstevielse eller ej af kvinder og anbefaler, 
at der udpeges flere kvinder til Vatikanets råd 
og kommissioner. Kvinders repræsentation 
blandt beslutningstagerne opfattes ofte som 
”et kosmetisk spørgsmål” ifølge Ravasi.  
”Det sker efter mottoet, når paven siger det, 
må vi hellere få et par kvotakvinder med, 
ellers bliver der problemer.” 

Pave Frans nedsatte i august 2016 
en videnskabelig kommission, der skal 
beskæftige sig med det kvindelige diakonat. 
I kommissionen sidder seks kvinder og 
seks mænd. Mange har set nedsættelsen 
af kommissionen som det første skridt på 

vejen til at gøre præstevielse af kvinder 
mulig, pave Frans har imidlertid defineret 
den som en kommission, der skal arbejde 
med, hvordan kvinders diakonat har 
fungeret rent historisk, fastslår Ravasi.

Traditionelt har diakonatet været et led på 
vejen til at blive præst; men fra 1968 har gifte 
mænd kunnet blive diakoner.  Indførelsen af 
det permanente diakonat har sikret, at også 
gifte mænd kan blive diakoner. Disse må 
døbe, begrave og prædike, men ikke fejre 
messen og høre skriftemål.

Ravasi siger videre i interviewet, at han 
kunne forestille sig den strukturelle ledelse 
af et sogn, katekese, arbejde med frivillige 
og økonomisk ledelse som egnede opgaver 
for kvinder.

En artikel om kvinder og deres adgang 
til diakonatet i ”Civiltà Cattolica” nr. 
3999 (28. januar-11. februar) har vakt stor 
international opmærksomhed. Artiklen 
er skrevet af viceredaktør Giancarlo Pani 
S.J. Tidsskriftet Civiltà Cattolica udgives 
af jesuiterordenen. Bladet er traditionelt 
stærkt knyttet til Vatikanet, der godkender 
artiklernes indhold inden udgivelsen. Der 
er en tæt og fortrolig forbindelse mellem 

pave Frans og avisens redaktør, jesuitten 
Antonio Spadaro, skriver vatikanisten 
Sandro Magister på sin blog ”Settimo 
cielo”, hvor han kommenterer artiklen i 
Civiltà Cattolica. 

I sin artikel gennemgår Giancarlo Pani 
problematikken omkring kvindelige 
diakoner. Han reflekterer over, om 
indsættelsen af kvindelige diakoner i 
oldkirken skal ses som et sakramente eller 
en velsignelse og konkluderer, at en endelig 
opklaring af spørgsmålet må overlades 
til Kirkens læreembede. Pani gennemgår 
forskellige steder i Det nye Testamente 
og den tidlige kirkehistorie, hvor der kan 
være tale om et diakonat for kvinder. Pani 
gennemgår blandt andet Romerbrevet 16, 
1 og 16,7, hvor der synes at være tale om 
kvindelige diakoner; men det står samtidig 
klart, at de kvindelige diakoner havde andre 
opgaver end mændene, fastslår han.

I 1994 fastslog den hellige pave Johannes 
Paul II i det apostoliske brev Ordinatio 
sacerdotalis, at Kirken ikke har mandat til 
at give kvinder adgang til præstevielsen. 

Den internationale teologiske kommission 
anser diakonatet for mænd for at være en 
sakramental realitet, der ikke gælder for 
kvinder. I følge Urkirkens tradition er deres 
funktioner ikke sammenlignelige med de 
mandlige diakoners, fastslår Pani.  

 LR

Diakonvielse af kvinder?
Det bør diskuteres, om det er muligt at diakonvie kvinder,  
siger kardinal Ravasi, leder af det pavelige råd for kultur.
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PILGRIMSSTED Meningerne er delte 
om Maria-pilgrimsstedet Medjugorje i 
Bosnien-Hercegovina. Siden foråret 1981 
har seks ’seerbørn’ fortalt om Maria-
åbenbaringer og overnaturlige budskaber, 
og stadig flere besøger pilgrimsstedet nær 
grænsen til Kroatien. Den lokale kirke 
forholder sig tilbageholdende efter de første 
undersøgelser og afviser officielle kirkelige 
valfarter. 

Vatikanet maner til forsigtighed og en 
anerkendelse af de påståede overnaturlige 
fænomener er udelukket, så længe de 
fortsat finder sted. Alligevel vokser antallet 
af pilgrimme til Medjugorje fortsat og det 
samme gør tilhængerne af visionerne fra 
’seerbørnene’, som i mellemtiden er blevet 
voksne.

Nu ønsker pave Frans at skabe 
klarhed og han udnævnte 11. februar 
den polske ærkebiskop Henryk Hoser af 
Warszawa til at lede en ny undersøgelse. 
Udnævnelsen tyder på, at paven leder efter 
måder, hvorpå Kirken, uafhængigt af de 
påståede åbenbaringer, kan understøtte 
den blomstrende valfartsvirksomhed 
på en positiv og struktureret måde. 
Ærkebiskop Hoser skal undersøge den 
pastorale situation og pilgrimmenes behov, 
og han vil herefter komme med sine 
anbefalinger. Ifølge Vatikanet har opgaven 
”udelukkende en pastoral karakter”; den 

polske ærkebiskop vil således ikke skulle 
undersøge privatåbenbaringernes ægthed.

En kirkelig gråzone
Der findes ingen nøjagtige opgørelser over, 
hvor mange pilgrimme, der strømmer til 
Medjugorje; men tallet anslås årligt at ligge 
på flere millioner. Og hvis man ser bort 
fra de påståede visioner, er Medjugorje 
centrum for et rigt fromhedsliv med bøn og 
personlige omvendelser. For at tage vare om 
dette, er Kirken nødt til at tilbyde en ordnet, 
sjælesørgerisk hjælp til disse pilgrimme. 

Det fastslog den lokale kirkeledelse og 
Vatikanet i retningslinjerne tilbage fra 1991.

Trods dette befinder Medjugorje sig 
kirkeligt set fortsat i en slags gråzone. Der 
pågår en strid mellem begejstrede tilhængere 
af seerne (bl.a. lokale franciskanere og i 
stigende grad også karismatiske grupper) 
og skeptikere, der ikke anerkender nogen 
former for overnaturlige fænomener.

Benedikt XVI bad i 2010 Troslærekon-
gregationen om at foranstalte en undersø-
gelse af pilgrimsstedet. En kommission le-
det af den tidligere generalvikar for Rom, 
kardinal Camillo Ruini, arbejdede med 
opgaven i fire år og fremlagde herefter sine 
anbefalinger. 

Pave Frans har siden overtaget 
Petersembedet og han har indtil videre 
været tøvende med at træffe en afgørelse. 
Under en morgenmesse i juni 2015 

ytrede han sig dog kritisk til 
angivelige privatåbenbaringer. 
Guds Moder Maria er ingen 
budbringer, der formidler 
himmelske budskaber til 
bestemte ”seere” på særlige 
tidspunkter af dagen. ”Guds 
endelige Ord hedder Jesus og 
der findes intet ud over dette”, 
sagde han ved den lejlighed. 
Selv om pave Frans ikke 
eksplicit nævnte Medjugorje, 
mente mange iagttagere, at det 
netop var det, han hentydede 
til. Under et besøg i den 
bosniske hovedstad Sarajevo 

nogle dage forinden tog paven ikke ordet 
’Medjugorje’ i sin mund til stor skuffelse 
for mange tilhængere.  NM

Nyheder

KO mener
Et alvorligt tilbageslag 
  Irske Marie Collins udtræden af pavens 
overgrebskommission er et stort tilbage-
skridt for pave Frans. For trods alle de håb 
og løfter, vi finder i Frans’ egen person og 
hans vision for Kirken, balancerer hans 
pontifikat på randen af fiasko i spørgsmålet 
om Kirkens håndtering af gejstliges over-
grebssager.

Pave Frans lovede for flere år siden at 
tage reelle skridt mod at skabe større an-
svarlighed i Kirkens ledelse og at hjælpe 
overgrebsofrene og deres efterladte. Nu er 
den kommission, han nedsatte til formålet, 
udfordret af store troværdighedsproblemer.

Ét er, at paven har nedsat en kompetent 
kommission og udstyret den med et vist 
mandat. Men han må også garantere, at 
Vatikanets kontorer og medarbejdere sam-
arbejder med den og implementerer dens 
anbefalinger. De, der bevidst modarbejder 
dens arbejde, bør – uanset rang og posi-
tion – derfor erstattes med personer, som 
betragter indsatsen mod overgreb som en 
del af deres arbejde.

Ydermere bør nye tiltag på området 
adressere den modstand mod forandringer, 
som er dybt rodfæstet i den klerikale kultur 
og som stort set er forblevet et uadresseret 
spørgsmål i centrum af de seneste årtiers  
overgrebssager.

Biskop Vincent Lang Van Nguyen, selv 
offer for en præsts overgreb, sagde, da han 
vidnede for den australske overgrebskom-
mission: ”Marginaliseringen af kvinder og 
lægfolk er en del af en klerikal kultur, der 
har bidraget ikke så lidt til overgrebsskan-
dalen”.

Selv om internationale undersøgelser har 
påvist, at overgreb på børn og unge langt 
fra udelukkende, eller primært er sket in-
den for rammerne af det katolske præste-
skab, er de fleste overgreb her begået af 
personer, som har tilhørt en lukket og eks-
klusiv kultur i Kirken; en kultur med sine 
egne love og med retssager, der er lukkede 
for offentligheden. Et mønster i mange sa-
ger har været, at man først værnede om sin 
egen privilegerede status og den gejstlige 
kulturs omdømme, inden man tog sig af 
dybe skader, som var blevet forvoldt de 
mest sårbare.

Der er ingen grund til at skjule frem-
skridtene på overgrebsområdet under pave 
Frans’ ledelse, hvilket Maria Collins også 
har nævnt. Men – som hun tilføjer – hvis 
hans bestræbelser konsekvent modarbejdes 
på lavere niveauer, vil der ikke ske grund-
læggende ændringer.

Marie Collins udtræden af overgrebs-
kommissionen minder os om hvor lidt 
fastforankret dette vigtige arbejde fortsat 
er i Kirkens inderkreds. For at Kirken kan 
lægge disse frygtelige og tragiske hændel-
ser endegyldigt bag sig, må et stort kor af 
gejstlige stemmer højrøstet efterlyse en 
gennemgribende reform af den klerikale 
kultur og kræve, at alle gejstlige må og 
skal engagere sig i det smertelige arbejde 
med at forstå, hvordan deres kultur som de 
troendes hyrder er blevet forvansket i så-
dan en grad, at denne kultur stiltiende har 
været i stand til at dække over så alvorlige 
forbrydelser. Denne kultur er nu skyld i, at 
den pavelige overgrebskommission mister 
én af sine vigtigste stemmer. Det er en trist 
udvikling, for børns og unges sikkerhed 
bør også i Kirken have den højeste priori-
tet. NM

PRÆLATUR Det skismatiske Skt. Pius 
X-broderskab (SSPX) er efter sigende tæt 
på at købe et ejendomskompleks i Rom, 
som meget vel kan tænkes at blive dets 
nye hovedkontor, og rygterne vil også vide, 
at gruppen er tæt på at indgå aftale med 
Vatikanet om en legalisering af dens status 
inden for Den katolske Kirkes rammer.

Ærkebiskop Guido Pozzo, sekretær i 
kommissionen Ecclesia Dei med ansvaret 
for drøftelserne med den traditionalistiske 
gruppe, mødtes med pave Frans mandag 
den 27. februar. Sidste måned bekræftede 
ærkebiskoppen, at samtalerne gik på at 
oprette et personalprælatur for SSPX.

Biskop Bernard Fellay, gruppens 
superior, har også sagt, at en aftale er tæt på. 
Videre har han udtalt, at SSPX er opsat på at 
indgå en aftale, der vil genoprette gruppens 
kanoniske status. Gruppen ville ikke vente 
på at ’den perfekte situation’ foreligger, 
men er parat til at indgå en ’acceptabel 
aftale’, tilføjede Fellay.

Et personalprælatur er en ny kanonisk 
struktur, støttet af Det andet Vatikankoncil, 
som omtrent er sidestillet med et 
bispedømme på nær, at det ikke er knyttet 
til et geografisk område, men kan arbejde 
overalt, hvor den lokale biskop tillader 
det. Det ledes af en hyrde, (en prælat, 
fx en biskop udnævnt af paven, og som 
styrer prælaturet med myndighedsmagt 
også kaldet jurisdiktionsmagt), og et dertil 

hørende præsteskab, mens prælaturets 
lægfolk forbliver under den lokale biskops 
jurisdiktion. 

I dag har Opus Dei som den eneste gruppe 
et personalprælatur inden for Den katolske 
Kirke.

Mange problemer er løst
Skt. Pius X-broderskabet opstod i 1969 i 
kølvandet på reformerne efter 2. Vatikan-
koncil. Stridspunkterne handler især om 
liturgien, religionsfriheden og økumenien. 
Grundlæggeren af præstebroderskabet, 
den franske ærkebiskop Marcel Lefèbvre 
(1905-91), brød endeligt med Rom, da han i 
1988 viede flere biskopper uden pavens til-
ladelse.

Vejen til forsoning efter de ulovlige 
bispevielser begyndte i 2000, da 
Lefèbvristerne rejste til Rom i forbindelse 
med jubilæumsåret. Under Johannes 
Paul II begyndtes nye drøftelser, som 
blev mere intensive under Benedikt XVI, 
hvor åbne læremæssige spørgsmål blevet 
undersøgt. Ratzinger liberaliserede først 
brugen af det prækonciliære missale og 
ophævede herefter ekskommunikationen af 
broderskabets fire biskopper. 

Under pave Frans fortsatte drøftelserne; 
men under hans pontifikat blev det desuden 
gyldigt og lovligt for SSPX-præster at give 
absolution under Barmhjertighedens År. 
Denne tilladelse er nu blevet forlænget 

på ubestemt tid i brevet Misericordia et 
Misera.

Ifølge den italienske avis Il Foglio har 
SSPX indgået en foreløbig aftale om at købe 
Santa Maria Immacolata all’Esquilino, et 
stort bygningskompleks med tilhørende 
kirke i Roms centrum, omtrent midtvejs 
mellem Victor Emmanuel-monumentet 
og Laterankirken. Bygningerne vil kunne 
fungere som et centrum for studier og 
hovedkvarter for det nyetablerede prælatur. 
Il Foglio skriver, at pave Frans har spillet 
en vigtig rolle i at bane vejen for SSPX’ 
mulige køb af ejendommen.

Bygningskomplekset Santa Maria 
Immacolata all’Esquilino med tilhørende 
kirke i Roms centrum bliver måske SSPX’s 
nye hovedkontor og et synligt tegn på den 
traditionalistiske gruppes indlemmelse i 
Den katolske Kirkes fulde fællesskab.  
Foto: lpsphoto.ru.

Er en aftale mellem SSPX og 
Vatikanet lige om hjørnet?
Et personalprælatur er den nærliggende løsning.

Tekst: Niels Messerschmidt

Paven ønsker klarhed  
om Medjugorje
Ny undersøgelse har dog udelukkende pastoral karakter.

Jomfru Maria-statuen på bjerget Podbrdo, 
som er opført det sted hvor hun den 24. 
juni 1981viste sig for første gang for en 
gruppe børn. Foto: Wikimedia.org.
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Nuntius på pension
NORDEN Ærkebiskop Henryk Jósef 
Nowacki, apostolisk nuntius for de 
nordiske lande, gik på pension tidligere 
på måneden. Nowacki blev præsteviet 
for det polske bispedømme Tarnów i maj 
1970. I 2001 blev han udnævnt til titulær-
ærkebiskop af Blera og apostolisk nuntius 
for Slovakiet. Den 28. juni 2012 blev han 
apostolisk nuntius for Sverige og Island, og 
fra 6. oktober også for de øvrige nordiske 
lande.

Ærkebiskop Nowacki forlod nuntiaturet 
i Stockholm den 20. februar. Hans 
efterfølger er endnu ikke udpeget.  

Fængsel til 
Vatikanbank-ansatte
IOR To tidligere topfolk i Vatikanets bank 
er blevet idømt fængselsstraffe for at have 
overtrådt de italienske bankregler.

Paolo Cipriani, tidl. adm. direktør for 
Institute per le Opere di Religione (IOR), 
og vicedirektør Massimo Tulli, er idømt 
fire måneders fængsel for manglende 
dokumentation i forbindelse med større 
finansielle transaktioner. Dommene 
kommer efter at de begge blev frifundet for 
andre og mere alvorlige anklager.

Cipriani og Tulli fratrådte deres 
stillinger i 2013, da Vatikanet begyndte at 
implementere nye og skrappere regler for 
finansielle transaktioner.

Katolikker i bøn 
FRANKRIG 22. februar til 22. april 
holder Maria-sanktuariet i L’Ile-Bouchard, 
Emmaus-samfundet og tidsskriftet Prier 
en bønsnovene på internettet op til det 
franske præsidentvalg. I dette tidsrum vil 
man hver lørdag bede for et emne af særlig 
betydning for franskmændene. 

Den første novene blev fulgt af ca. 4.000 
personer på YouTube og næsten 6.000 på 
Facebook. 

Præsten i sanktuariet i L’Ile-Bouchard 
står bag initiativet. På dette sted viste 
Jomfru Maria sig for fire børn 8.-14. 
december 1947, hvor hun bad dem bede 
for Frankrig.

Kort nyt

KURSUS:
OPDAG CARITAS - PÅ EN WEEKEND

Caritas hjælper mennesker overalt i verden.

Vil du være med?

Så tag på Caritas-kursus på Åsebakken den 5.-7. maj 2017

Få en grundlæggende introduktion til Caritas, diskuterer 
kristnes samfundsrolle og besøg konkret hjælpearbejde i 
københavnsområdet. Deltag i andagter og messe i Vor Frue 
Kloster. 

Se mere og meld dig til på www.caritas.dk

COPYRIGHT Vatikanets statssekretariat 
meddeler i en pressemeddelelse 22. februar, 
at man skærper sit tilsyn med, hvordan 
billeder af Den hellige Fader og Pavestolens 
våbenskjold bliver anvendt, og at man – 
hvis det bliver nødvendigt – vil reagere 
”med passende foranstaltninger”. 

Statssekretariatet siger, at de har til opgave 
”at beskytte Den hellige Faders billede, 
så hans budskab kan nå ud til de troende 

intakt og at hans person ikke udnyttes”. I 
pressemeddelelsen hedder det videre, at 
det også er dets opgave at træffe ”passende 
forholdsregler på internationalt niveau” 
for at beskytte Pavestolens ”symboler og 
våbenskjold”.

De nye forholdsregler følger efter 
en episode tidligere på måneden, hvor 
hundredvis af plakater blev opsat 
forskellige steder i Rom; plakaten var 

prydet med et bidskt billede af pave Frans 
ledsaget af en tekst, der kritiserede ham. 
I en anden episode samme måned blev 
der omdelt en falsk forside af Vatikanets 
dagblad L’Osservatore Romano, hvor pave 
Frans besvarer forskellige læremæssige 
spørgsmål. Begge vakte stor bestyrtelse i 
Vatikanet. 

Chefen for Vatikanets pressekontor, 
Paloma Ovejero, forklarede for journalister 
den 22. februar, at de nye tiltag ikke 
er en reaktion på førnævnte episoder; 
men at tiltaget kommer for at komme 
den økonomiske gevinst ved ulovlig 
brug af pavens billede eller Pavestolens 
våbenskjold til livs.

 NM

Vatikanet indfører ‘systematisk 
overvågning’
Tiltaget skal forhindre ulovlig brug af officielle pavelige billeder og 
Vatikanets våbenskjold.

FATIMA Kirken i Portugal har indsamlet 
mere end 15.000 sider med vidnesbyrd 
og dokumentation til brug for åbningen 
af en saligkåringsproces af søster Maria 
Lúcia OCD, et af de tre hyrdebørn, som 
Jomfru Maria viste sig for i en dal uden for 
landsbyen Fatima i 1917.

Dokumentationen blev præsenteret ved 

en kirkelig ceremoni i klostret i Coimbra, 
beliggende 200 kilometer nord for 
Lissabon, hvor sr. Maria Lúcia levede fra 
1948 og frem til sin død som 97-årig i 2005.

Biskoppen af Coimbra, msgr. Virgilio 
Antunes, oplyser, at det har taget otte år at 
indsamle den omfattende dokumentation 
om sr. Maria Lúcia. I materialet indgår 

blandt andet information fra 11.000 breve 
fra hendes egen hånd samt 61 personers 
vidnesbyrd.

Frans besøger som den fjerde pave hel-
ligdommen for Vor Frue af Fatima. Det sker 
i forbindelse med hans pilgrimsfærd til Por-
tugal 12.-13. maj for at markere 100-året 
for Maria-åbenbaringerne.

De andre to hyrdebørn, Jacinta Marto og 
Francisco, døde som henholdsvis ni og ti år 
gamle, og begge blev saligkårede den 13. 
maj 2000 af pave Johannes Paul II.

 NM

Omfattende materiale for mulig 
saligkåring af Fatima-søster
Bygger bl.a. på indholdet af 11.000 breve og vidnesbyrd fra 61 personer.

Tak for  
dit bidrag!
FRIVILLIGT BIDRAG I disse uger 
modtager katolske husstande og KO’s læ-
sere en opfordring til via indbetalingskort 
eller betalingsservice at yde et frivilligt 
bidrag på kr. 255,- til udgivelsen af Ka-
tolsk Orientering. Dit frivillige bidrag er 
helt afgørende for avisen økonomi, som 
i disse år døjer med stigende udgifter til 

trykning og distribution af avisen.
Så tag godt imod opfordringen til at yde 

et frivilligt bidrag til KO – der er hårdt 
brug for din hjælp!

Du kan også støtte KO ved at indbetale 
et beløb på Danske Bank reg. 4183 
konto 1685163. Husk at skrive dit navn 
på meddelelsen! Husk at beløbet er 
fradragsberettiget hvis vi har dit CPR-
nummer.

KO’s redaktion takker for alle bidrag, 
store såvel som små.

RÅDGIVERE Et nyt permanent organ er 
blevet oprettet under det pavelige kulturråd 
under navnet Consulta Femminile (Den 
kvindelige rådgivergruppe). Det skal 
rådgive kulturrådet om kvinders specifikke 
bidrag på en lang række områder.

Over tyve af gruppens i alt 37 kvinder 
var mødt frem, da det nye organ og dets 
medlemmer blev præsenteret på et møde i 
Vatikanet 7. marts.

Kardinal Gianfranco Ravasi, formand 
for det pavelige kulturråd, talte på mødet 
ligesom Consuelo Corradi, koordinator for 
rådgivergruppen og vicerektor for fakultetet 
for forskning og international relationer ved 
LUMSA universitet i Rom, og den iranske 
teolog Shahrazad Houshmand, som også er 
medlem af gruppen.

Det katolske nyhedsbureau Zenit havde 
lejlighed til at tale med kardinal Ravasi 
og de fremmødte kvinder, som på trods 
af deres meget forskellige baggrunde, 

uddannelse og erfaringer, alle ser det nye 
organ som en ressource i arbejdet med at 
sikre, at kvinders stemme og synspunkter 
ikke blot bliver hørt i kirkelige kredse, men 
også bliver værdsat og anerkendt.

Den iranske teolog Shahrazad Houshmand 
fortalte Zenit, at det nye initiativ var 
‘revolutionerende’ i og med, at man aldrig 
tidligere har haft et sådan rådgiverorgan i 
Vatikanet. Hun præciserede samtidig, at ”vi 
ikke er feminister” og at de ser frem til at 
have en dialog med mandlige kolleger og 
præster for at lære af hinanden. 

Consuelo Corradi, gruppens koordinator, 
understregede, at det nye initiativ ikke 
handler om at bringe ”noget ideologisk” 
på banen, men om at vise kvinder ”i deres 
konkrete virkeligheder”. Hun tilføjede, at 
medlemmernes forskellige kald, karriere 
og baggrund m.m. udgør en enestående 
mulighed for bedre at adressere katolikkerne 
verden over ved også at sætte spot på 

kvindernes specifikke bidrag til Kirkens liv.
På mødet blev der præsenteret en 

særudgave af det pavelige kulturråds 
magasin ‘Culture and Faith’, redigeret af 
det nye kvindelige rådgiverorgan.

 NM

Kardinal Gianfranco Ravasi præsenterede 
det nye organ ’Consulta Femminile’ på et 
møde i Vatikanet 7. marts. Foto: Agensir.it.

37 kvinder skal rådgive  
paveligt kulturråd
I gruppen indgår kvinder med forskellige baggrunde og uddannelser. 
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JUBILÆUM Når bispedømmet og 
benediktinerinderne på Åsebakken i år kan 
fejre Åsebakkens 75 års jubilæum, er det 
stedets tid som kloster, der fejres, for både 
selve huset og nonnerne, som bor der, kan 
regne deres historie længere tilbage.

Huset
I 1908 købte Aage og Ellen Westenholz 
en grund i Høsterkøb, hvor Magleås to år 
senere stod færdigbygget. Nogle år senere 
købte Ellens bror, William Lennart Grut 
og dennes hustru, japansk-engelske Helen, 
huset ”Granly” og omkring 30 tønder land 
lige overfor Magleås. Her byggede de 
Åsebakken og overtog dermed navnet fra 
den bakke eller ås, hvor huset blev bygget. 
”Granly” ligger stadig på Åsebakkens 
grund, men hedder i dag ”Pax”. Byggeriet 
af Åsebakken blev påbegyndt i 1920 og to 
år senere stod det færdigt.

Både Aage Westenholz og William 
Lennart Grut var for øvrigt i familie med 
den kendte danske forfatter Karen Blixen. 
Karen Blixens mormor Mary Lucinde 
Westenholz var Åge Westenholz mor, han 
var altså Karen Blixens morbror. Samtidig 
var Mary Lucindes lillebror far til William 
Lennart Grut. Med andre ord var Aage 
og William ikke kun i familie gennem 
ægteskab, men også ved blodets bånd. 
Aage Westenholz var desforuden fadder, da 
Karen Blixen blev døbt. Han er nævnt flere 
gange i hendes breve som ”onkel Aage”. I 
tre på hinanden følgende breve til moderen, 
Ingeborg, fremgår det, at Aage, som var 
formand for Karen Blixens afrikanske 
kaffefarms aktieselskab, besøgte hende i 
Kenya i 1921, hvor farmen var i alvorlige 
økonomiske problemer.

Nonnerne
Benediktinerinderne på Åsebakken 
begyndte hverken som benediktinere eller 
på Åsebakken. Efter, at Danmark havde 
fået religionsfrihed med Grundloven i 
1849, havde flere aktive nonneordener slået 
rod i landet. Allerede i 1898 tog biskop von 
Euch kontakt med Den Evige Tilbedelses 
Kloster i Innsbruck med henblik på at få en 
kontemplativ orden til Danmark. At valget 
faldt på netop den orden, som ikke er blandt 
de mest kendte ordener, skyldtes, at pastor 

Philipp von der Kettenburg, som var præst 
ved Sankt Ansgar Kirke, var i familie med 
priorinden i klostret i Innsbruck. Samme år 
indtrådte en østrigsk enkebaronesse, Maria 
von Wacken-Hartig i klostret, og da hun 
– som søster Maria Birgitta – aflagde sine 
evige løfter, skænkede hun sin formue til 
grundlæggelsen af et kloster i Danmark. I 
henholdsvis 1903 og 1904 købte klostret 
to grunde på Jagtvej overfor Fælleden i 
København, hvor det danske kloster blev 
bygget. I 1912 påbegyndte man byggeriet 
af det nye kloster og i 1914 ankom så 
Moder Maria Birgitta sammen med seks 
søstre til det nye kloster. Som i mange 
andre klostre på den tid, var søstrene delt 
op i korsøstre og lægsøstre, og der var tre 
af hver. Klostret blev indviet 8. oktober 
1914 og klosterkirken den 24. august 1916. 
Kirken, Sankt Augustin kirke, som også i 
dag er kirke, er indviet både til Den hellige 
Augustin og til Den hellige Birgitta af 
Vadstena. Allerede samme år, som klostret 
blev indviet, indtrådte den første danske 
søster og efterhånden kom klostret op på 
21 søstre. I 1932 opførte søstrene ”Sankt 
Michelsgården” for at skaffe penge til 
klostret ved lejeindtægter derfra.

Efterhånden voksede interessen hos 
søstrene for den benediktinske spiritualitet 
med den liturgiske tidebøn i centrum. 
Samtidig havde søstrene økonomiske 
problemer og mangel på tilgang af nye 
søstre. Da benediktineren p. Wolfgang 
Czerninfra Beuron i 1935 holdt retræte 
for nonnerne, foreslog han, at de i stedet 
blev benediktinere. Året efter, i 1936, 
overgik klostret – med hjælp fra tre 
nonner fra Frauenwörth i Chiemsee, 
Bayern – til benediktinerordenen. Én af 
de tre søstre, Margarita Hertel, blev de 
nye benediktinerinders priorinde. Den 
24. oktober 1936 iklædtes de tidligere 
søstre af Den Evige Tilbedelses orden 
benediktinerdragten og klostret overgik 
til benediktinerordenen. Året efter 
aflagde søstrene benediktinerløfterne: 
Lydighed, Stabilitas og klosterlig vandel. 
Den Evige Tilbedelses søstre var blevet 
benediktinerinder.

Klosteret
Seks år senere, i 1942 mødtes huset på 
Åsebakken og nonnerne fra Jagtvej. Huset 
blev sat til salg, og nonnerne ledte efter et 
kloster udenfor byen.

København havde haft vokseværk og 
klostret lå nu inde i byen. Men, som det 
er tradition for benediktinere, ønskede 
nonnerne at bo udenfor byen, og her opfyldte 
Åsebakken ikke bare dette kriterium, men 
også et andet typisk benediktinerkriterium, 
nemlig at bo højt. Mens cistercienserne 
har tradition for at bygge i lavninger, har 
benediktinere derimod altid bygget deres 
klostre på højdedrag og i bjerge. For danske 
forhold opfyldte Åsebakken fuldt ud dette 
højdekriterium ved at være et højdepunkt i 
det flade Danmark.

Mens det gamle kloster på Jagtvej 
overgik først til Liobasøstrene og senere til 
Jesuitterne, flyttede nonnerne til Åsebakken. 
I dag har Niels Steensens Gymnasium til 
huse i det gamle kloster.

Nu flyttes et kloster jo ikke sådan lige 
på én dag, men den 12. maj fejrede man 
den sidste messe i søstrenes gamle kirke. 
I slutningen af maj flyttede noviciatet, på 
Sankt Benedikts fest, til 1. vesperen den 10. 
juli, fejrede man for første gang højtidelig 
korbøn i det nye kloster og den 22. august 
blev kirken indviet. 

De, som har været til messe hos 
søstrene, har uden tvivl lagt mærke til, at 
menighedens del af kirken mere ligner en 
finere stue end et kirkerum. Rummet har da 
også været herreværelse, og ikke meget er 
ændret, siden Gruts flyttede. Både de mørke 
træpaneler på væggene og den overdådige 

stuk i loftet er bevaret. Selv pejsen er der 
stadig, men er nu blændet af og lavet om til 
Mariaalter.

Snart begyndte der at komme nye kald 
til, så klostret nærmest blev for lille til de 
mange søstre. Men det nye liv som bene-
diktiner på Åsebakken var ikke ensbety-
dende med endegyldig og entydig harmoni, 
trods de smukke og fredfyldte omgivelser 
og den nye tilvækst. Et klosterliv indehol-
der også ind imellem disharmoni og kampe, 
og det kom også til at gælde for søstrene på 
Åsebakken. I 1946 måtte Moder Margarita 
Hertel nedlægge sit embede som priorinde. 
Den nyvalgte priorinde Moder Annuntiata 
Kannegaard Sørensen døde samme år, som 
hun blev valgt som priorinde. To år senere, 
i 1948, besluttede den tidligere priorinde 
Moder Margarita at forlade klostret for, 
sammen med flere af de øvrige søstre, at 

Fra herskabsvilla til kloster
Historien om hvordan konsul Gruts villa endte som 
benediktinerindekloster.

Tekst: Kirsten Krog

Her kan du læse mere om 
Åsebakken:
Blixen, Karen: ”Breve fra Afrika.  
1914-24”, Gyldendals Bogklub 1986.

”De kvindelige ordenssamfund  
i Danmark”, Katolsk Søsterforbund  
i kommission hos Ansgarstiftelses 
Forlag, København 2001.

Ingelise Schmidt og Tormod Hessel: 
”Magleås og Åsebakken. Mennesker og 
begivenheder”, Birkerød Lokalhistoriske 
Forening 2012.

Se også Vor Frue Klosters hjemmeside: 
www.vorfruekloster.dk

Klosterkirkegården ligger smukt med udsigt til Sjælsø. Foto: Lisbeth Rütz.

Klostrets nuværende priorinde Ana Maria Cabral. Foto: Lisbeth Rütz.

Sådan så konsul Gruts villa ud, da den stod færdig i 1922. Der var søjler omkring den 
åbne havestue. Foto fra bogen: ”Magleås og Åsebakken. Mennesker og begivenheder.”

Fortsættes side 5 ▶
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grundlægge et klo-
ster i Brasilien. Senere forlod yderligere to 
priorinder klostret, og i 2006 var klostret på 
nippet til at måtte lukke pga. meget få søstre 
og mange års manglende tilgang af nye.  

Men Gud er trofast, ”han, som kalder 
jer; han vil også gøre det” (1 Thess 5,24), 
og han er ekspert i at skrive lige på skæve 
linjer. I 2006 ankom således tre søstre fra 
Monsteiro de São João – det kloster, Moder 
Margarita Hertel grundlagde i Brasilien i 
1948. Efter nogle år under ekstern ledelse 
af Moder Tyra Antonia Andersson fra 
Mariavall i Sverige, overtog de brasilianske 
søstre med Moder Ana Maria Cabral som 
priorinde for få år siden klostrets ledelse. 

I dag bor der otte søstre på Åsebakken. 
Nonnernes historie med alle op og nedture 
viser, hvordan Gud holder ud med os 
mennesker trods vore skrøbeligheder. 
Han er trofast og bruger vores villighed 
og troskab, men måske i virkeligheden 

oftere vore svagheder til at føre sin vilje til 
fuldendelse.

Vor Frue af Åsebakken
Åsebakken er foruden kloster, helligdom 
for Vor Frue af Åsebakken. Mariastatuen 
– eller snarere Mariarelieffet – har rødder 
tilbage til katolsk middelalder i Jylland. 
Relieffet er omkring 120 cm høj og skåret 
af massivt egetræ i gotisk stil. Det er 
sandsynligvis fra slutningen af 1400-tallet. 
Mariareliffet, ”Gudsmoder med Jesus-
barnet”, blev fundet af biskop Johannes von 
Euch, mens han var præst i Jylland. Guds 
Moder havde derefter i en del år sit hjem 
i sakrastiet i Sankt Ansgar Kirke, men ved 
indvielsen af klostret på Åsebakken blev 
hun overført til klostret, som fik navnet 
Vor Frue Kloster efter hende. Hvert år, 
sidste søndag i maj måned – Jomfru Marias 
måned - holder bispedømmet som bekendt 
Mariavalfart til Åsebakken til ære for Vor 

Frue af Åsebakken, en 
tradition som stammer 
tilbage fra 1949.

Jubilæet
Nu 75 år efter bliver 
klostrets jubilæum 
fejret. Det sker søndag 
den 28. maj, netop 
når der er valfart til 
Åsebakken. Men søstrene 
begynder allerede så 
småt fejringen otte uger 
tidligere med særlige 
lørdagsmesser til Jomfru 
Maria og efterfølgende 
Åsebakkenrangementer 
med foredrag og 
koncerter.

Klostret i vinterdragt februar 2017. Foto: Moder Ana Maria Cabral.Kommunitetet på Åsebakken. Bageste række fra ventre til højre: Sr. Maria Agnes, sr. 
Maria Vitoria, sr. Maria Bernadete, sr. Ana Maria, sr. Maria Jacinta, sr. Maria Rita, sr. 
Maria Scholastica. Foran: Br. Poul Exner,  sr. Gertrud, br. Cæsarius Cavallin. Br. Poul 
Exner og br. Cæsarius Cavallin kom til Åsebakken for et år siden fra et svensk, evangelisk 
kloster i Östanbäck. På Åsebakken blev de optaget i Kirkens fulde fællesskab.

▶ Fortsat fra side 4

	

	

Den	Nordiske	valfart	til	Lourdes	

Valfart	i	2017	
	

Temaet:	
“Herren	har	gjort	store	ting		

imod	mig”	
	

Den	24.	juli	til	31.	juli	2017	
Indkvartering	på	Hotel	La	Solitude	og		

Accueil	Notre	Dame.	
	

NYT:	Fly	fra	København	til	Biarritz,		
derfra	videre	med	busser	til	Lourdes.	

Halvdagsudflugt	til	Bartres.	
	

Gejstlig	medvirken	fra	Den	Nordiske	
Bispekonference	og	valfartspræst	

Herbert	Krawczyk	SJ		
	

Prisen	for	almindelige	deltagere	er	
DKK	7.750,-	og	omfatter	fly,	bus	til/fra	
lufthavn,	ophold	med	fuld	pension,	

halvdagsudflugt	til	Bartres,	
valfartshæfte	mm.			

Medhjælpere	deltager	til	reduceret	
pris	og	kun	efter	nærmere	aftale	og	

godkendelse	af	bestyrelsen.	
	

Tilmeldingsmateriale	rekvireres	hos:	
Marianne	Larsen:	+45	51242390	

E-mail:	mastla@dsa-net.dk	
	

Tilmeldinsgfrist	1.	april	2017	
	

Den	Nordiske	Valfart	til	Lourdes	

Foto: Kloster Nütschau.

”Skab et rent hjerte i mig”
Præsteretræte i Kloster Nütschau  20.-24. februar 2017.

PRÆSTER I slutningen af februar 
var bispedømmets præster og diakoner 
indbudt til retræte i Kloster Nütschau 
mellem Lübeck og Hamborg. Klostret er 
det spirituelle centrum for katolikkerne 
i Nordtyskland, hvor et kommunitet på 
18 benediktinermunke har åben korbøn. 
Det vil sige, at man straks får en tidebog i 

hånden, når man kommer ind i kirken og er 
indbudt til at synge med på tidebønnen.

Temaet for retræten var ”Skab et rent 
hjerte i mig, Gud, giv mig på ny en fast 
ånd!” (Sl 51) og blev prædiket af msgr. 
John Armitage fra Walsingham i England. 

28 præster og diakoner deltog i retræten, 
som dels bestod af oplæg fra msgr. Armitage 

og dels i deltagelse i 
klostrets dagsrytme.

Generalvikar Niels 
Engelbrecht
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Poul Helgesen var skuffet over hans frafald 
og ægteskab.  Han kaldte ham ”den lutherske 
bekendelses mest skamløse tilhænger, der 
havde et fordærvet og trodsigt sind”. Om 
en anden, Frans Wormordsen, siger han, at 
han var ”endnu slettere, mere forbryderisk 
og mere skamløs end alle de andre”.  
Wormordsen kaldte sin tidligere lærer for 
”den fedbugede skalk”. De var ikke sarte 
dengang.”

Et af de meget omdiskuterede spørgsmål 
er, hvordan man skal datere Skibykrøniken. 
Du kommer frem til at datere den til sidste 
halvdel af 1530’erne. Hvad bygger du det 
på?

”I 1534 udgiver Helgesen et skrift om 
kristelig forsoning. Det har været overset 
i forskningen. Det er usandsynligt, at krø-
niken skulle være affattet samtidig med 
forsoningsskriftet, for den er skrevet i en 
helt anden ånd. I krøniken fordømmer han 
sine lutherske modstandere på det kraftig-
ste, mens han i skriftet rækker hånden ud til 
forsoning og opfordrer til religiøs tolerance 
300 år før der kom religionsfrihed i Dan-
mark. Skulle han så have talt med to tun-
ger? Det lyder ikke sandsynligt efter min 
mening. Krøniken bærer præg af at være 
skrevet af en vred og bitter mand, efter at 
slaget var tabt.”

Hvordan søger han indflydelse i reforma-
tionstiden?

”Jeg synes, det er påfaldende, at han 
valgte at skrive på dansk. I hvert fald hvis 
man sammenligner med andre i Europa. 
Det handler ikke så meget om abstrakte teo-
logiske begreber som om almindelige men-
neskers trosforestillinger i dagligdagen. 
Han henvender sig ikke til universitetspro-
fessorerne, næppe heller til biskopperne og 
kannikerne, snarere til rigsråder, adelsfolk 
og borgmestre, altså til de verdslige beslut-
ningstagere.”

Hvem er så Skibykrøniken skrevet til?
”Vi ved det ikke præcist, da den mangler 
forord og er uafsluttet Den er skrevet på 
latin – de lærdes sprog, og den er skrevet 
efter, at kampen var tabt. Måske er den 
skrevet til et netværk af folk med katolske 
sympatier, folk der håbede på, at man kunne 
vende tilbage til Enhedskirken. Men ellers 
vil jeg sige, at den er skrevet for eftertiden.

Den er blevet til over forholdsvis kort tid; 
men jeg må afvise tidligere forestillinger 
om, at krøniken er hastværk. Den bærer præg 
af at være bevidst komponeret i rytmisk 
prosa, den er stilistisk elegant, og Poul 
Helgesen har en suveræn sprogbeherskelse 
og udpræget sans for brugen af retoriske 
virkemidler – noget man i øvrigt heller ikke 
har været opmærksom på tidligere ”

Hvad skiller ham fra Erasmus og hvad 
har de fælles?

”Man har kaldt ham en elev af Erasmus, 
og det var han også langt hen ad vejen. 
Men han var noget mere, for vi må også 
se ham i en ordensmæssig kontekst. Hvad 
han foretog sig var præget af, at han 
var karmelit. Som tiggerbroder var han 
udpræget praktisk orienteret som prædikant, 
og i modsætning til Erasmus lagde han stor 
vægt på mystikken. Han interesserede sig 
for eksempel for Birgitta af Vadstena.

Men fælles er, at de begge er humanister 
og har en etisk dimension i deres 
reformkatolicisme. De tror på menneskets 
gudgivne fornuft og på, at man kan rette op 
på meget ved opdragelse og uddannelse. 
Lige som Erasmus agiterede Helgesen for 
en tredje vej, reformens vej, der lå mellem 
lutherdommen og datidens pavedømme. 
Ad fontes var et af humanisternes slagord. 
De ville tilbage til den oprindelige kirke –
ecclesia primitiva, dengang kristendom var 
kristendom, som Helgesen sagde.”

Reformationen

Skibykrønikens første side. Poul Helgesen var formentlig den første dansker, der 
benyttede sig af den såkaldte humanistkursiv, en håndskrift som var opfundet i Italien 
omkring 1450. Skibykrøniken blev fundet i 1650 indemuret bag alteret i Skibby Kirke.  
Det eneste bevarede manuskript endte i Arni Magnussons bibliotek og findes nu på  
Saxo-Instituttet.

HISTORIE Eftertiden kaldte ham en 
rasende Saulus, en hidsig katolsk kamphane 
og en vendekåbe. Poul Helgesen er en 
tragisk skikkelse i Danmarkshistorien. 
Efter sin uddannelse, der formentlig 
fandt sted i Italien, blev han forstander 
for karmeliternes kollegium i København 
og senere provincialprior. Præget af de 
humanistiske tanker i renæssancens Italien 
og af Erasmus af Rotterdam må han 
betragtes som den største åndsperson i 
første halvdel af 1500-tallets Danmark.  

I 1517 – samme år som Luther slår sine 
teser op på kirkeporten i Wittenberg – 
udgiver Poul Helgesen sit skrift mod simoni 
– køb og salg af gejstlige embeder. Hans 
sidste skrift Skibykrøniken, et historisk 
skrift på latin om hvad der skete i Danmark 
mellem 1448 og 1534, ender brat midt i en 
sætning: Mens disse ting skete. Men hvad 
skete der egentlig? Med doktordisputatsen 
Paulus Helie Carmelita & Chronicon 
Skibyense lægger mag. art. Kaare Rübner 
Jørgensen nye brikker til portrættet af Poul 
Helgesen.

”De fleste bidrag til forskningen er 
præget af, at forfatterne ser alt gennem 
lutherske briller. Fra 1860’erne var der en 
meget omfattende reformationsforskning 
herhjemme, hvilket nok skyldtes, at 
man var bange for en katolsk offensiv. I 
1930’erne kom der en række bidrag blandt 
andet fra teologerne J. Oskar Andersen 
og P.G. Lindhardt, som revurderer Poul 
Helgesen. Men synet på ham var fortsat 
meget forskelligt, og da jeg i 70’erne skrev 
konferens i historie, var jeg klar over, at her 
kunne der ligge stof til en disputats”, siger 
Kaare Rübner Jørgensen.

Poul Helgesen blev jo kendt som en af 
dem, der introducerede Luther og hans 

ideer til Danmark. Hvorfor vendte han sig 
så senere fra ham?

”Ja, han lagde jo aldrig skjul på, at han 
var enig med Luther på nogle punkter. 
For eksempel i kritikken af skolastikken, 
samtidens pavedømme og afladshandelen. 
Men Luther og han ville jo noget helt 
forskelligt. Poul Helgesen skelnede 
mellem brug og misbrug. Han var imod 
biskoppernes verdslighed og magtmisbrug, 
ikke de kirkelige institutioner som sådan.  
Samtidig var det hele samfundet – ikke 
bare Kirken – han ønskede reformeret. Han 
kaldte de fattige og syge for Guds levende 
tempel og havde en helt klar opfattelse af, at 
kristendommen skal vise sig i velgerninger 
over for de svage. 

Hans skrift om fattige og syge og 
om, hvordan man retteligt kan indrette 
hospitaler, er stort set overset i dansk 
forskning, selv om det er det første skrift 
om hospitalsvæsen i Norden.

Da Luther brød med Kirken, kunne 
Helgesen ikke følge ham. For ham var 
det afgørende, at Kirken var katolsk. Det 
viste sig bagud i historien og i den globale 
udbredelse. Helgesen kunne heller ikke se, 
at folk blev bedre ved at blive lutheranere. 
Dette etiske aspekt er centralt, for som de 
italienske humanister så han alt inden for 
paradigmet dyder og laster.”

Hans tidligere disciple vendte sig fra 
ham, og han blev kaldt Poul Vendekåbe i en 
smædevise. Med Skibykrøniken skriver han 
tabernes historie. Kommer de personlige 
omkostninger til udtryk i hans skrifter? 

”I høj grad. Syv af hans frafaldne 
ordensbrødre nævnes i Skibykrøniken.  En 
af dem var Peter Laurentsen, der var prior i 
klostret i Assens. Han udgav Malmøbogen, 
der fortæller om reformationen i Malmø. 

Han var ingen vendekåbe
Ny doktordisputats tegner et portræt af Poul Helgesen som 
renæssancehumanist og reformkatolik, der konsekvent valgte  
den tredje vej.

Tekst: Lisbeth Rütz

Poul Helgesen
Eller Paulus Helie blev født 1485 – i 
Varberg i Sverige i et dansk-svensk 
ægteskab. Dødsåret kendes ikke med 
nøjagtighed, men ligger ifølge Kaare 
Rübner-Jørgsensen mellem 1540 og 1545. 
Han var karmelitbroder og provincialprior 
og er kendt for et omfattende forfatterskab 
bestående af historiske, politisk-moralske 
og opbyggelige skrifter. Poul Helgesen 
var den mest kompetente modstander af 
lutheranerne i Danmark.

Hans mest berømte skrift er 
Skibykrøniken. Skriftet er navnlig 
kendt for den del, der handler om Poul 
Helgesens samtid. Det rummer en meget 
udførlig og engageret skildring af hvad 
der skete i Danmark politisk og religiøst 
på reformationstiden.

I skriftet ser Poul Helgesen tilbage på 
sin egen tid som leder af karmeliternes 
kollegium i København.

Kaare Rübner Jørgensen:
Født 1941. Klassisk sproglig student 1965. 
Mag art i historie 1975 med speciale i film 
fra besættelsestiden og Nazityskland.

Underviste til 1995 på gymnasier, Kø-
benhavns Universitet og Folkeuniversi-
tetet. Har i mere end 30 år arbejdet med 

Poul Helgesen og publiceret talrige artik-
ler om ham i historiske tidsskrifter.

Bedømmelsesudvalgets konklusion:
”Kaare Rübner Jørgensens afhandling er 
overmåde lærd, som emnet kræver det. 
Den er stort set klar og overbevisende 
i sin argumentation, selv om de 
væsentlige pointer ikke altid står skarpt 
blandt de mange detaljer. Forfatteren 
har et imponerende overblik over den 
omfattende forskningsdiskussion og den 
komplicerede kildesituation. Derigennem 
er han i stand til at give et nyt og 
væsentligt bedre billede af manden og 
krøniken. Arbejdet reviderer en lang stribe 
gamle teorier og dogmer i den danske 
historiografi og vil føre til en revurdering 
af Paulus Helie og hans værk.”

Afhandlingen kan lånes på Sankt 
Andreas Bibliotek, tlf. 33 55 60 90 eller 
hjemlånes fra SAB gennem dit lokale 
folkebibliotek

Den kan købes ved henvendelse til Det 
humanistiske fakultets Trykkeri tlf. 33 20 
80 86. Den koster kr. 362 plus forsendelse.

Kaare Rübner Jørgensen vil til 
efteråret fortælle om Poul Helgesen i 
”Søndagssalonen” – arrangeret af KO og 
Sankt Andreas Bibliotek.
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hedsplejer om i fællesskab at skabe et dag-
center, og til formålet købtes ejendommen 
Gl. Jernbanevej 25 i Valby. Den blev om-
bygget og den selvejende institution ’Valby 
Omsorgscenter’ blev stiftet. I dag har kom-
munen overtaget bygningerne og driften af 
plejehjemmet.

Uddeling til tre formål
Stiftelsen Hoffmanns Minde var i 2014, 
efter at have afhændet alle sine bygninger 
og erhvervsaktiviteter, ikke længere en 
erhvervsdrevet fond. Derfor valgte man at 
omdanne den til en almennyttig fond under 
navnet Fonden Hoffmanns Minde med en 
egenkapital på ca. 50 mio. kroner.

Om den nye fond fortæller dens formand, 
Henning Fink-Jensen: ”Vi arbejder med en 
uddelingspolitik, hvor vi stiler mod at den 
fremtidige fordeling af uddelinger mellem 
de tre vedtægtsbestemte formål, som over 
en 5-års periode fordeler sig således: 
karitativ virksomhed (20-40%), katolsk 
kirkebyggeri (20-40%) og økonomisk støtte 
til katolske præster (20-40%)”.

Henning Fink-Jensen oplyser til 
Katolsk Orientering, at fonden med sin 
uddelingspolitik fortrinsvis ønsker at 
uddele donationer til katolske institutioner, 
primært i Danmark, som er godkendt efter 
Ligningslovens §8A. Og han understreger, at 
”man hverken ønsker at yde støtte til daglige 
driftsopgaver, på nær præstelønninger, eller 
støtte enkeltpersoner”.

I Fonden Hoffmanns Mindes bestyrelse 

sidder også Kirsten Poulsen (næstformand) 
og medlemmerne Anette Macko, Henrik 
Guldager og Bertil Frosell, mens Bispekon-
torets administrationschef Thomas Larsen 
som dets direktør varetager den daglige 
drift. Biskop Czeslaw Kozon er fondens 
protektor.

Hoffmanns Minde

Sr. Briege McKenna og Fr. Kevin Scallon

Divine Mercy  Retræte og bøn for helbredelse

Esbjerg lørdag d. 22-23 april og Lyngby d. 24. april

Lørdag d. 22. april, Skt. Nikolaj Kirke, Kirkegade 58. Esbjerg
Kl. 10.00:  Sr. Faustina og Divine Mercy (oplæg)
Kl. 12.00:  Frokost. Det vil være muligt at købe sandwich og drikkevarer
Kl. 13.30:  Tilbedelse i kirken, rosenkrans, skriftemål og lovsang. 
Kl. 15.00: Barmhjertighedens Rosenkrans og Litani til 
 den Guddommelige Barmhjertighed.
Kl. 16.30:  Helbredelsesmesse. 
 Derefter slutter dagens program.

Søndag d. 23. april, Skt. Nikolaj Kirke, Esbjerg
Kl. 9.30:  Rosenkrans 
Kl. 10.00:  Søndagsmesse v. P. Benny Blumensaat og Fr. Kevin Scallon og efter  
 messen bøn for helbredelse v. Sr. Briege McKenna.
 Derefter kirkekaffe.

Mandag d. 24. april, Skt. Knud Lavard Kirke, 
 Lyngbygårdsvej 1 A. Kongens Lyngby
Kl. 16.30:  Oplæg ved Sr. Briege McKenna og Fr. Kevin Scallon.  
Kl. 17.30:  Helbredelsesmesse.
 Arrangementet slutter efter messen kl. ca. 19.30. 

Henvendelse: Maria Truelsen tlf. 24 60 23 08 eller p. Benny Blumensaat 
tlf. 21 13 16 93. Vi vil i forbindelse med arrangementet bede deltagere om 
donationer for at dække rejseudgifter m.v.

VELGØRENHED Bispedømmet har 
meget at takke Stiftelsen Hoffmanns Minde 
for. Gennem en menneskealder drev stiftel-
sen karitativ virksomhed i egne bygninger i 
Valby, senere også i Brønshøj og den støt-
tede kirkebyggeri i hovedstadsområdet. 

Stiftelsen, der var registreret som er-
hvervsdrivende fond under Erhvervsstyrel-
sen i årene 1994-2014, har i dag afhændet 
sine bygninger og erhvervsaktiviteter og 
blev pr. 1. januar 2015 omdannet til en al-
mennyttig fond. Men først i efteråret 2016 
blev den etableret under navnet Fonden 
Hoffmanns Minde med ny bestyrelse og di-
rektør – men stadig med et karitativt sigte.

Omsorg for ældre
Stiftelsen Hoffmanns Minde blev oprettet af 
frk. Maria Hoffmann i 1941 med grundlag 
i den arv, der var tilfaldet hendes bror, 
proprietær August Joseph Gregor Hoffmann 
(+1940). Arven udgjorde – foruden 
ejendommen Sct. Hans Minde, Valby 
Langgade 117-119 – forskellige formuer. 
I dens fundats hed det, at den skulle ledes 
af en bestyrelse og at dens fundats skulle 
godkendes af den apostoliske vikar for 
Danmark, dengang biskop Theodor Suhr.

Stiftelsen drev i en årrække et hjem for 
ældre og svagelige i ejendommen i Valby 
og fra 1941 til 1954 stod Hedvig Søstrene 
for driften. Lioba Søstrene flyttede i 1954 
ind i ejendommen og fortsatte arbejdet 
med forsorg og omsorg for ældre. Efter 
skrinlagte planer om at nedrive bestående 
bygninger og opføre et nyt plejehjem 
på Valby Langgade vælger søstrene i 
1960’erne at købe grunde i tilknytning til 
Sct. Mariæ Kirke på Frederiksberg for at 
opføre eget kloster og tilhørende plejehjem.

Efter en ændring i stiftelsens fundats 
solgtes ejendommen på Valby Langgade til 
porcelænsfabrikken ’Norden’ med ret til i en 
årrække at forsætte dagcentervirksomheden 
på nævnte ejendom. Københavns kommune 
har i dag overtaget bygningerne og driften.

I samme periode opkøber stiftelsen 
den over 300 meter aflange grund, som 
Ansgarstiftelsen ejede på Frederikssundsvej 
225-227 i Brønshøj. Herved blev det 
muligt for Sct. Antoni menighed (gennem 
Ansgarstiftelsen) at opføre en ny kirke 
for midler dels fra en kirkefond, dels fra 
den salgssum for grunden, som stiftelsen 

betalte. I begyndelsen af 1970’erne blev et 
plejehjem og senere Sct. Antoni Kirke opført. 
Plejehjemmet havde driftsoverenskomst 
med Københavns kommune frem til 2008. 
Bygningerne og den grund, de ligger på, er 
siden solgt, mens Sct. Antoni Kirke ligger 
på den resterende grund – som nu er købt af 
Ansgarstiftelsen, der også ejer kirken. 

Samtidig med opførelsen af bygningerne 
på Frederikssundsvej førte stiftelsen for-
handlinger med De samvirkende Menig-

Henning Fink-Jensen er formand for den 
nye almennyttige fond, Fonden Hoffmanns 
Minde, hvis uddelingspolitik fortrinsvis 
retter sig mod katolske institutioner. Foto: 
Stig Holsting.

Den tidligere Stiftelsen Hofmanns 
Minde har bl.a. støttet kirkebyggeri i 
hovedstadsområdet, fx Sct. Antoni Kirke 
på Frederikssundsvej i Brønshøj. Foto: 
Antonio Wohlert, Katolsk Orienterings 
arkiv.

Hoffmanns Minde:  
Fra stiftelse til fond
Katolsk ’institution’ skifter navn og formål.

Tekst: Niels Messerschmidt

Halverer sit 
underskud
Der er kommet styr på Vatikanets 
finanser.

FINANSER Vatikanet har offentliggjort 
sit årsregnskab for 2015. I forhold til 
det foregående er det lykkedes næsten at 
halvere underskuddet til i alt 12,4 mio. euro.

Økonomisekretariat fremlagde regnska-
bet på et møde den 4. marts. Regnskabet 
havde ikke samme detaljeringsgrad som 
tidligere år, hvilket ifølge den ledsagende 
pressemeddelelse skyldes indførelsen af et 
nyt bogholderisystem. De endelige tal for 
regnskabsåret 2016 forventes offentliggjort 
senere i år.

Vatikanstaten, der opererer med sit eget 
budget, kom ud af 2015 med et overskud 
på 59,9 mio. euro. Bystaten har – modsat 
Den hellige Stol – betydelige indtægter, 
der primært skyldes entréindtægterne fra 
Vatikanets museer. Hovedindtægtskilderne 
for Den hellige Stol er derimod bidrag fra 

bispedømmer verden over samt afkast fra 
diverse investeringer. De største udgifts-
poster i sidstnævntes regnskab er persona-
leomkostninger – lønninger til gejstlige og 
medarbejdere tilknyttet den romerske kurie.

Økonomisekretariatet, der har kæmpet 
med at indføre kontrol med Vatikanets fi-
nansielle transaktioner, siger i sin finans-
rapport, at regnskabstallene for 2015 er de 
første, der følger de nye retningslinjer for 
finansiel konsolidering. Dette år er det før-
ste gang, at økonomisekretariatet forbere-
der offentliggørelsen af et samlet budget for 
2017, som er blevet godkendt.

Sekretariatet blev oprettet af pave Frans 
i 2014 og ledes af den australske kardinal 
George Pell. Det overvåger de finansielle 
og økonomiske aktiviteter i Vatikanets in-
stitutioner og myndigheder og offentliggør 
hvert år en finansiel risikorapport. En afde-
ling i sekretariatet har ansvaret for at kon-
trollere alle regnskaber fra Vatikanstatens 
myndigheder og institutioner, mens en an-
den afdeling tager sig af de administrative 
opgaver.

 NM
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SKOLEPRATIK Caritas – hvorfor ikke?
Hele min skoletid har min skole 
doneret penge til Caritas til blandt andet 
fasteindsamling og høstmarked. På den 
måde har jeg altid kendt lidt til Caritas. 
Indenfor de seneste år har vi også haft 
forskellige brobyggere fra Caritas, både fra 
Danmark og fra andre lande, ude og fortælle 
om Caritas. Jeg har altid syntes, at det så 
rigtig fedt ud, det med at de kunne hjælpe så 
mange mennesker. I sommer, da jeg var på 
DUK lejr, havde vi også en ude og fortælle 
om Caritas, og så tænkte jeg, hvorfor ikke 
prøve at søge praktik der?

Møder, åh nej
Da jeg fik mit program for ugen og så, at jeg 
skulle med til møder, tænkte jeg bare åh nej. 
Man får hurtigt indtrykket af, at møder er 
sådan nogle kedelige, enormt seriøse ting. 
Og jo de er seriøse, men der var en god 
stemning. 

Inde på sekretariatet virker det også som 
om, at der er et godt fællesskab, og at folk 
snakker godt med hinanden. Jeg var i praktik 
i det nationale team, og i løbet af ugen 
har jeg lavet nogle forskellige praktiske 

opgaver, et par kommunikationsopgaver, 
deltaget i nogle møder, og så har jeg været 
ude og besøge Kærlighedens Missionærer.

Au-pairs og flygtninge
Mit indtryk var, at der findes så mange 
hjælpeorganisationer i verden; men gør de 
overhovedet en forskel? Det er gået op for 
mig, hvor mange steder Caritas hjælper, både 
på nationalt og internationalt plan. De har 
en masse projekter i gang på verdensplan. 
Caritas har meget fokus på nødhjælp, men 
også udvikling, så de på sigt kan lære, 
hvordan de klarer sig selv. Tidligere, når jeg 
hørte om Caritas Danmark, har jeg tænkt, 
at deres projekter var langt væk i u-lande. 
I løbet af dette praktikophold er jeg blevet 
meget mere bevidst om, at de også har 
mange projekter i Danmark.

I Danmark har man blandt andet Au- 
Pair Network og venskabsfamilier mellem 
flygtninge og danskere. I Au-Pair Network 
bliver der lavet forskellige arrangementer 
for Au-Pairs, så de kan møde andre au-pairs 
og på den måde skabe venskaber. I Au-Pair 
Network har au-pairen også mulighed for 
at ringe ind, hvis de har problemer med 

værtsfamilien eller andet. Et andet nationalt 
projekt Caritas har, er venskabsfamilier 
mellem flygtninge og danskere. Formålet 
med venskabsfamilierne er, at de kan blive 
integreret i samfundet på en god måde. I 
venskabsfamilierne har de så mulighed for 
at spørge om de små hverdagsspørgsmål, 
der faktisk kan gøre en stor forskel, og 
de kan få en social omgangskreds her i 
Danmark.

En lærerig oplevelse 
Caritas er Den katolske Kirkes hjælpeorga-
nisation, og betyder barmhjertighed, hvilket 
projekterne er bygget på. Andre der viser 
barmhjertighed og næstekærlighed er Kær-
lighedens Missionærer. I samarbejde med 
Caritas er det muligt for dem at servere mad 
for hjemløse i deres suppekøkken på Nør-
rebro alle dage på nær torsdag. Jeg synes, 
det var enormt spændende og en anderledes 
oplevelse at få mulighed for at tage derud 
og hjælpe til. Søstrene var rigtig søde, og 
alle hjalp til, hvor de kunne. Køkkenet blev 
hurtigt fyldt med mennesker med forskel-
lige kulturelle baggrunde. Sammen med 
andre frivillige dækkede vi bord, serverede 

for de hjemløse, og vaskede op. Det var rig-
tig hyggeligt, og stemningen var god blandt 
alle. Under bordbønnen blev nogle af de 
hjemløse meget utålmodige, hvorimod an-
dre både sang og bad med. De kom alle fra 
forskellige lande, og dermed snakkede de 
også forskellige sprog. Flere af dem kunne 
hverken dansk eller engelsk, så de brugte 
hinanden til at oversætte. Det var for mig 
en rigtig spændende og lærerig oplevelse at 
være ude hos Kærlighedens Missionærer. 
Det satte virkelig nogle tanker i gang og fik 
mig til at sætte mere pris på, hvor godt jeg 
egentlig har det. Jeg er rigtig glad for, at jeg 
fik mulighed for at få den oplevelse i løbet 
af mit praktikophold hos Caritas. 

Sara Guldberg går i 8. klasse på Sankt 
Knud Lavards Skole.

I uge 8 var hun i praktik hos Caritas 
Danmark, hvor hun arbejdede med for-
skellige kommunikationsopgaver og var 
på besøg hos Kærlighedens Missionærer 
på Nørrebro. 

Barmhjertighed i praksis
Inden jeg skulle i praktik hos Caritas Danmark, var jeg både spændt og 
lidt nervøs. Personalet kender hinanden godt, og så kommer jeg og  
kender ingen. De var heldigvis rigtig søde og tog godt imod mig. 

Tekst: Sara Guldberg, praktikant i Caritas i uge 8

Jann Sjursen, generalsekretær for Caritas, diskuterer artiklen med Sara.

Hvad kalder Gud dig til?
Vi har oplevet at de unge i højere og højere grad er interesseret i kald generelt 
og går aktivt i dialog med Gud og andre om deres eget kald. Formålet er at 
give unge katolikker en idé om hvad kald generelt er og give dem en mulighed 
for at reflektere over deres personlige kald.

På Kaldsseminar vil vi forsøge at skabe rammerne for, at du kan komme 
nærmere dit kald. Hvis du ved hvad dit kald er, men vil vide mere, hvis du 
ikke har hørt kaldet endnu eller alt der i mellem, så er du hjertens velkommen. 
Weekenden vil byde på en masse spændende personlige beretninger om 
forskellige kald. Der vil blive fortalt om præstekald, ægteskabskald, kald til 
permanent diakoni og mere. Temaet består blandt andre af præst Kasper 
Baadsgaard-Jensen, permanent diakon Kaare Nielsen og ægteparret Zofia og 
Jamal Al-Tamimi.

Det hele finder sted på Klitborg i weekenden 7.-9. april 2017 og er for alle  
i alderen 16+.

Flere informationer og tilmelding er at finde på www.duk.dk

Weekenden er gratis. Vi håber på at se dig!
De  mange flotte og humørfyldte  tegninger 
i ”Ansgar og de vilde vikinger” bringer os 
tæt på vikingetidens samfund.

HISTORIE Tidligere i år omkring 
Sankt Ansgars fest udgav Pastoral Centret 
bogen ”Ansgar og de vilde vikinger”.  
Lektørudtalelsen, som folkebibliotekerne 
bruger til at købe ind efter, kaldte den for  
”velskrevet, varieret og fuld af god viden og 
gode historier”. ” De mange farvestrålende 
tegninger er ganske specielle i deres 
udtryk og vil sikkert dele vandene. Jeg er 
begejstret for deres usædvanlige karakter, 
deres humor og en ”anderledeshed”, som 
sætter kød og blod på historien, skriver 
Jesper Holtung i udtalelsen. Bogen 
fortæller gennem drengen Ansgars liv, 
hvordan kristendommen kom til Norden 
og hvad det var for et samfund Ansgar kom 
til som missionær.  Den er oversat fra tysk 
og udgivet af museet i Haithabu.  Til bogen 
er der udgivet en lærervejledning. Der kan 
findes ekstramaterialer og opgaver på www.
pastoralcentret.dk/ansgar. 

Bogen formidler en masse viden 
om vikingerne og dagligdagen i 
vikingesamfundet og lægger op til at gå på 
opdagelse i vikingetiden sammen med far 
og mor. Rammen er drengen Ansgars liv, og 
vi hører for eksempel om, hvad vikingerne 
spiste, hvad børnene legede med, hvordan 

man byggede skibe og hvordan det var at 
være træl. Bogen egner sig for de  9-12- 
årige, siger lektørudtalelsen.  LR

Vikingebog scorer højt
Fin lektørudtalelse til ”Ansgar og de vilde vikinger”.
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FASTETID Er der nogen i din familie, 
der faster?

”Ja, min mor. Sidste år fastede mine to 
storesøstre også. Min mor beder også mere i 
fastetiden. Men min lillesøster og mig er for 
små til at faste. Alligevel prøver jeg lidt i år. 
Jeg spiser ikke kød, men jeg må godt spise 
fisk. Det er ret svært, for jeg kan virkelig 
godt lide kød. Så det kan godt være, at jeg 
ikke overholder det helt. 

Men så kan jeg måske overholde det om 
nogle år. Jeg var til askeonsdagsmesse i år, 
og det har jeg også prøvet i Sri Lanka, hvor 
min familie stammer fra. Vi var på ferie 
dernede, og der kan jeg huske, at der blev 
brændt noget af, og vi fik aske i håret.” siger 
Veronisha. 
Hvad siger de ikke-katolske elever i din 
klasse til fasten?

”Lige det med fasten forstår protestanterne 
nok ikke rigtig. En pige fra min klasse 
spurgte mig, hvorfor man ikke bare snyder 
og spiser alligevel. Men så ville det jo slet 
ikke give mening.”
Hvad er meningen med fasten, tænker du?

”Man faster, fordi Jesus engang fastede i 
40 dage. Så ved at faste kan man se det hele 
lidt mere fra hans synspunkt og få indtryk 
af, hvordan han oplevede det. Man opdager, 
at det er sværere, end man tror. Mine 
forældre taler også om, at man skal give 
ekstra til andre i fasten og tænke på dem, 
der ikke har lige så meget som en selv.”
Hvordan bliver det at fejre påske, når du 
har prøvet at faste, tror du?

”Det bliver i hvert fald helt vildt dejligt 
at spise kød igen. Men heldigvis er det ikke 
så slemt at undvære. Det ville være værre, 
hvis vi ikke måtte spise chips og slik og den 
slags. Men det gør alle i min familie.”

Marie Laeticia K. Mapendano 
Hvor meget fylder troen i din familie?

”Alle i min familie er katolikker, min 
mor og min far og mine to storebrødre, min 
lillesøster og mig. Vi stammer fra Congo. 
Men vi har også boet i Japan. Jeg var fire 
år, da jeg kom til Danmark, og jeg har altid 
gået på Skt. Knuds Skole. Vi plejede at gå 
i kirke hver søndag, men nu arbejder min 
far langt væk, så det er blevet lidt sværere. 
Vi var heller ikke til askeondagsmesse i år. 
Er der nogen i din familie, der faster?

”Min mor faster. Hun spiser ikke 
kød og fisk. Sidste år prøvede jeg også 
at faste lidt ved ikke at spise kød. Det 
var sjovt at prøve, men også svært.”  
Hvorfor faster man?

”Det har med tro at gøre. Man skal sætte 
sig i Jesu sted. Og så kommer man til at 
tænke på, at man ikke skal smide for meget 
mad ud. 

Hvordan kan du mærke forskel på de 
katolske og ikke-katolske elever, fx her i fasten?  
”Ikke så meget. Vi taler ikke sådan om 
fasten. Men jeg tror, at vi katolikker går 
mere op i troen. ”

Vil du gerne faste, når du bliver ældre?
”Ja, det vil jeg, og jeg glæder mig på en 

måde, men jeg ved også, at det bliver svært. 
Fasten handler også om at opdage, at det 
Jesus gjorde, er sværere, end man troede. 
Det sværeste for mig at faste fra ville nok 
være min telefon.”

Jenny Nguyen
Er der nogen i din familie, der faster?

”Nej, i hvert fald ikke i år. Men da jeg 
var otte år, prøvede jeg at faste ved at lade 
være med at spise slik. Jeg måtte kun drikke 
sodavand. Jeg overholdt det, selv om det var 
svært. Jeg tror også, at min mor ville faste 
og gå meget op i det, hvis hun var katolik. 
Min far er katolik, min mor er buddhist. Der 
er mange buddhister i Vietnam, hvor min 
familie stammer fra. Min mor synes, at det 
er fint, at vi andre er katolikker. Jeg er helt 
katolik, for jeg har fået 1. kommunion.
Min far går ikke så meget op i troen, så han 
faster ikke. Men han går tit i kirke sammen 
med min storebror.”
Hvad er ideen med fasten?

”Det handler nok meget om at tænke over 
alt det, man har til daglig. I fastetiden er 
det også godt at give ekstra meget til andre. 
Mine forældre giver tit penge i kirken og 
taler om, at man skal give til de fattige og 
tænke på dem, som ikke har noget at spise 
og drikke. Men vi taler ikke om fasten 
derhjemme. Heller ikke ret meget i skolen. 
Men man kan godt mærke på de elever, der 
ikke er katolikker, at de ikke helt forstår, 
hvad det med fasten handler om.”
Vil du faste, når du bliver ældre?

”Nej, det tror jeg ikke. Jeg synes, at det er 
fint, at andre gør det, men jeg tror ikke, at 
jeg selv vil gøre det.” 

Martin Ngyen
Er der nogen i din familie, der faster?

”Ikke i min familie her i Danmark, tror 
jeg. Men i min familie i Vietnam og USA 
tror jeg, at nogle faster. Jeg har også en 
moster, som er kommet fra Vietnam til 
Danmark for at arbejde som nonne; hun 

faster nok også. Jeg var med til messe 
askeonsdag; der var jeg ministrant – det kan 
jeg meget godt lide.”
Hvorfor faster man?

”Fordi Jesus gjorde det. Men ellers ved 
jeg ikke hvorfor. Jeg har ikke gjort mig 
så mange tanker om det, og jeg tror heller 
ikke, at vi rigtig har talt om det i skolen. 
Måske talte vi om det for lang tid siden 
i kristendomsundervisningen. Men det 
handler om at lære at undvære noget, tror 
jeg. Det sværeste for mig at undvære ville 
et hjem og familien.”

Tommy Do
Er der nogen i din familie, der faster?

”Min mor. Hun spiser mindre, end hun 
plejer. Jeg tror, at hun faster, fordi hun 
gerne vil være en rigtig katolik. Min far og 
de andre i familien er også katolikker. Vi 
går i kirke hver søndag, og hvis vi ikke kan 
søndag, gør vi det mandag. Min papfar blev 
katolik for nylig; han ville gerne være helt 
med i familien, derfor konverterede han. Vi 
beder bordbøn derhjemme på vietnamesisk”
Hvad tænker du om selv at faste?

”Min lillesøster og mig er for små til det. 
Min mor siger, at børn ikke skal faste. Men 
jeg har prøvet det lidt. Det var vist sidste år. 
Jeg spiste ikke frokost, kun morgenmad og 
aftensmad. Men så spiste jeg rigtig meget 
om morgenen.”
Hvad er ideen med fasten, tror du?

”Måske, at man bedre kan forstå Jesus. 
Jeg tror gerne, at Gud vil have, at de voksne 
faster. Men jeg tror ikke, at han bliver vred, 
hvis man ikke gør det.”

Matias Fournais-Sanchez
Hvor meget fylder troen i din familie til 
hverdag?

”Vi beder bordbøn, og vi prøver at 
komme til messe en gang om ugen. Min far 
går med, selv om han er protestant. Vi læser 
også i Bibelen op til jul.”
Gør I noget særligt i fastetiden?

”Vi var til messe askeonsdag, og min 
mor faster vist. Hun spiser meget lidt ved 
måltiderne.”
Handler fasten om mest om at undvære 
mad?

”Man faster, fordi Jesus gjorde det, og 
så er der en profet i Gamle Testamente, der 
siger, at man skal faste.”
Men hvorfor giver det mening for kristne i 
dag at faste?

”Det er en måde, man kan blive mere 
ydmyg, fordi man oplever, at det er svært 
at undvære noget. Man får også større 
medfølelse med dem, der ikke har lige så 
meget, som man selv har.” 

’Det værste at faste fra ville 
være min mobiltelefon  
– eller familien’
Hvad handler fasten om? Og hvordan kan man deltage i fasten, når man 
stadig er barn og ikke skal faste efter de samme regler og traditioner som 
de voksne. Katolsk Orientering har talt med seks elever i 6. klasse på  
Skt. Knuds Skole i Aarhus om fastens betydning for dem.

Tekst og foto: Malene Fenger-Grøndahl, Veronisha Arokiyanathar 

Tommy Do.

Matias Fournais-Sanchez.

Marie Laeticia K. Mapendano. 

Martin Ngyen.Veronisha Arokiyanathar.Jenny Nguyen.
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KIRKELUKNING I næsten 90 år har 
Kristusfiguren velsignet kirkegængerne 
over indgangen til Vor Frelsers Kirke i 
Assens. Men nu er det snart slut. Kirken er 
nemlig solgt til LB Ejendomme Aps  med 
overtagelse per 1. april. Anpartsselskabet, 
der ejes af murermester Lars Broe, blev 
dannet i 2002 og administrerer p.t. omkring 
50 bolig- og erhvervslejemål i Assens og 
Glamsbjerg.

Kristusfiguren følger med kirken og i 
fremtiden får den en helt anden udsigt. 
Når den sidste kirkegænger har lukket og 
slukket, rykker Lars Broes håndværkere 

nemlig ind for at bygge selve kirkerummet 
om til bolig, oplyser Lars Broe til Fyens 
Stiftstidende den 10. marts. Kirkens 
glasmosaikker, klokke og orgel bliver på 
stedet, så her bliver der virkelig tale om en 
bolig udover det sædvanlige.  Desuden skal 
naboejendommen med tidligere præstebolig 
renoveres, så der i alt bliver fire lejemål i 
Nørregade.

Vor Frelsers Kirke blev solgt for 
1.010.000 kroner. Det er et godt stykke 
under den oprindelige pris til 2,3 millioner. 

Assens fik fast præst i 1925, da den 
hollandskfødte Rijckevorsel flyttede til 

byen. Allerede to år efter stod Vor 
Frelsers Kirke med tilhørende 
beboelsesejendom færdig. I 
1951 blev kirken lagt ind under 
redemptoristerne i Odense. 
Bortset fra en kort periode fra 
1972-1982, hvor kirken hørte 
ind under Fredericia, passede 
redemptoristerne kirken indtil 
2005. 

Nye tider
Fra 1. september 2005 overtog 
montfortanerne kirken med pastor 
Stephen Holm som administrator, 
mens pastor Thomas Birkheuser, 
dengang sognepræst i Fredericia, 
fejrede den ugentlige lørdagsmes-
se med menigheden.

Der skete en del i de år. Mont-
fortanerne lagde ud med missi-
onsuge med daglige gudstjene-
ster. Der var besøg hos samtlige 
listeførte katolikker for at fortælle 
om, hvad kirken kunne gøre for 
dem, men også for at vise, hvor 
vigtigt den enkeltes engagement 
er, hvis en menighed skal blive 
ved med at bestå.

Den officielle åbningsmesse vakte en 
vis opsigt i lokalmiljøet. ”Montfortanerne 
indtog Vestfyn med en opsang til 
menigheden”, skrev Fyens Stiftstidende 
5. september 2005. 

”Men lige så sødmefuld sangen strømmede 
fra det dygtige kor, lige så knivskarpe var 
ordene fra Montfortkommunitetets leder 
i Danmark, Stephen Holm fra Slagelse”, 
lyder det videre i artiklen. 

Kirkegangen steg kraftigt i menigheden.  
Den lokale menighed hjalp med oprydning 
og istandsættelse, og en arv fra pastor Palle 
Burla gjorde det muligt at anskaffe orgel. 
Da montfortanerne stoppede i 2013, tog 
først Fredericia og senere Odense over.

I de senere år har kirkelige og kulturelle 
initiativer profileret kirken i lokalmiljøet. 
Men menigheden var under smertegrænsen 
på 300, og derfor indstillede et 
ekstraordinært pastoralrådsmøde i Kolding 
den 28. marts 2015 kirken til lukning.

Sidste redningsforsøg
I et forsøg på at redde kirken og sikre 
den økonomisk oprettede medlemmer 
af menigheden i 2015 et anpartsselskab 
for at skaffe kapital til renovering af den 
efterhånden ret forfaldne udlejningsejendom 
ved siden af kirken. Lejeindtægterne fra 
ejendommen dækkede en væsentlig del 
af kirkens driftsomkostninger. Der blev 
solgt anparter til 500 kroner stykket, og 
bevaringsforeningen fik en del støtte af 
lokale borgere. Ansgarstiftelsen afslog 
imidlertid at sælge kirken til menigheden.

Efter kirkens lukning vil Assihuset i 
Damgade blive messested. Det ejes af et af 
menighedens medlemmer, Joy Christensen. 
LR

Sidste messe i Assens blev fejret den 18. 
marts efter redaktionens afslutning. KO 
nummer 5 vil bringe en omtale af dette.

Assens

KIRKELUKNING Da det nu er en 
kendsgerning, at Vor Frelsers Kirke i Assens 
er solgt per 1. april til et lokalt anpartsselskab 
ledet af en lokal murermester, bringer jeg 
her beretning om, hvilke bestræbelser, vi 
har gjort os for at udnytte kirken i den tid, 
dens eksistens har været truet.  

Fra Folkekirkens medlemmer og præster 
i Assens og omegn har vi mødt megen 
forståelse for et samarbejde mellem 
protestanter og katolikker. Tidligere 
tiders mistillid synes heldigvis at være 
gået i opløsning. For eksempel – for fire 
år siden kom en skoleklasse fra Haarby i 
konfirmandalderen på besøg i Vor Frelsers 
katolske kirke. I de sidste tre år har vi kunnet 
hilse på konfirmandhold fra den lutherske 
Vor Frue Kirke. De meget interesserede 
og nysgerrige unge mennesker er kommet 
for at se, hvordan en katolsk kirke ser ud; 
samtidig får de lidt at vide om ligheder og 
forskelle i de to kirkesamfund. 

Endvidere har katolikker deltaget i 
en økumenisk bedeuge med et møde i 
menighedens Assisi Hus i begyndelsen af 
januar gennem de sidste tre år. Desuden 

har kirken holdt åbent hus to gange i et 
borgerligt arrangement kaldet ”Vi Gør 
Hinanden Gode”.

I år har vi taget kontakt med Assens Go-
spelkor igen, for at lave et fælles arrange-
ment lørdag, den 25. februar for en genta-
gelse af den vellykkede gospelkoncert i maj 
2015. Denne gang forløb det således: Efter 
ca. halvanden time med korets sangøvelser 
blev kirken åbnet for menighed og pub-
likum. Så sang koret som en slags prælu-
dium to gospelsange. Herefter begyndte 
en katolsk Ordets gudstjeneste, hvorunder 
sangerne havde taget plads mellem de frem-
mødte gæster. Alle havde fået et udprint af 
en salme til fælles sang og de obligatoriske 
hymner, så de kunne følge med i, hvad der 
skete.

Efter gudstjenesten blev alteret ryddet for 
de sakrale ting, og sangerne tog igen plads i 
korbuen. Sidste del af arrangementet bestod 
i, at gospelkoret sang fra deres repertoire. Vi 
mener, at vi har sørget for, at gudstjeneste 
og koncert ikke blev blandet for meget; 
men at vi fik en festlig ramme om vor ordets 
gudstjeneste.

Set fra et katolsk synspunkt, mener vi, 
at vi stort set fik en god oplevelse. Der 
var fremmødt ca. 30 sangere og ca. 50 
tilhørere (heraf 12 katolikker). Vi sporede 
stor tilfredshed blandt de musikglade 
mennesker i kirkerummet, og så fik vi jo 
spredt Guds sædekorn blandt ca. 70 ikke-
katolikker. Mon ikke noget af det er faldet 
i god jord?

Jeg kan personligt ikke undlade at sam-
menligne vor kirkes situation med figen-

træet, der ifølge Lukas kap.13 vers 6-9 var 
dømt til fældning, men fik lov til at prøve, 
om det ikke kunne bære frugt endnu en tid. 

Nu bliver det måske Lukas kap. 6, vers 
43-44, der bliver aktuelt. Fremtiden må 
vise, om vor skæbne i Assisi Hus kan bære 
frugt. 

Kan træet bære frugt igen?
Refleksioner over kirkelukningen i Assens.

Tekst: Jørgen Aunkilde

Assens Gospelkor giver koncert i Vor Frelsers Kirke i 2015.

Den nu nedlagte Vor Frelsers Kirke i Assens. Foto: Lisbeth Rütz.

Kirken udefra. Foto: Lisbeth Rütz.

Ny liebhaverbolig?
Vor Frelsers Kirke i Assens planlægges indrettet til lejlighed.
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Evangeliet til  
4. søndag  
i fasten
Helbredelsen af den blindfødte, 
Johannes 9,1-41

På sin vej så Jesus en mand, der havde 
været blind fra fødslen. Hans disciple 
spurgte ham: ”Rabbi, hvem har syndet, 
han selv eller hans forældre, siden han er 
født blind?”  Jesus svarede: ”Hverken han 
selv eller hans forældre har syndet, men 
det er, for at Guds gerninger skal åbenbares 
på ham. De gerninger, som han, der har 
sendt mig, vil have gjort, må vi gøre, så 
længe det er dag. Der kommer en nat, da 
ingen kan arbejde. Mens jeg er i verden, 
er jeg verdens lys.”  Da han havde sagt 
det, spyttede han på jorden, lavede dynd 
med spyttet, smurte dyndet på den blindes 
øjne og sagde til ham: ”Gå hen og vask dig 
i Siloadammen!” – Siloa betyder Udsendt. 
Han gik så hen og vaskede sig, og da han 
kom tilbage, kunne han se.

Naboerne og de, der ellers var vant til at 
se ham som tigger, sagde nu: ”Er det ikke 

ham, der plejer at sidde og tigge?”  Nog-
le sagde: ”Jo, det er ham.” Andre sagde: 
”Nej, han ligner ham bare.” Selv sagde 
han: ”Det er mig.”  Så spurgte de ham: 
”Hvordan blev dine øjne da åbnet?” Han 
svarede: ”Den mand, som hedder Jesus, 
lavede dynd og smurte det på mine øjne 
og sagde til mig: Gå hen til Siloa og vask 
dig. Da jeg så gik derhen og vaskede mig, 
kunne jeg se.”   ”Hvor er han?” spurgte de. 
”Det ved jeg ikke,” svarede han.

De førte ham, som tidligere havde været 
blind, hen til farisæerne. Det var sabbat den 
dag, Jesus lavede dyndet og åbnede hans 
øjne. Nu spurgte så også farisæerne ham, 
hvordan han havde fået sit syn. Han sva-
rede dem: ”Han kom dynd på mine øjne, 
og jeg vaskede mig, og nu kan jeg se.” Da 
sagde nogle af farisæerne: ”Den mand er 
ikke fra Gud, for han overholder ikke sab-
batten.” Andre sagde: ”Hvordan kan et 
syndigt menneske gøre den slags tegn?” 
Sådan var der uenighed imellem dem. Der-
for spurgte de igen den blinde: ”Hvad me-
ner du om ham? Det var jo dine øjne, han 
åbnede.” ”Han er en profet,” svarede han.

Jøderne troede ikke på, at han havde væ-
ret blind og fået sit syn, før de fik tilkaldt 
forældrene til ham, der nu kunne se. De 

spurgte dem: ”Er det jeres søn, som I siger 
er født blind? Hvordan kan han så se nu?” 
Hans forældre svarede: ”Vi ved, at han er 
vores søn, og at han er født blind;  men 
hvordan det er gået til, at han nu kan se, 
ved vi ikke; og hvem det er, der har åbnet 
hans øjne, ved vi heller ikke. Spørg ham 
selv, han er gammel nok til at svare for 
sig.” Det sagde hans forældre, fordi de var 
bange for jøderne; jøderne havde nemlig 
allerede besluttet, at den, der bekendte Je-
sus som Kristus, skulle udelukkes af syna-
gogen. Det var derfor, hans forældre sagde: 
Han er gammel nok, spørg ham selv.

De tilkaldte så for anden gang manden, 
som havde været blind, og sagde til ham: 
”Giv Gud æren! Vi ved, at den mand er en 
synder.”   Han svarede: ”Om han er syn-
der, ved jeg ikke; men én ting ved jeg: Jeg 
var blind, og nu kan jeg se.”  Så spurgte de 
ham: ”Hvad gjorde han ved dig? Hvordan 
åbnede han dine øjne?” Han svarede dem: 
”Det har jeg allerede fortalt jer, men I hørte 
ikke efter. Hvorfor vil I høre det igen? I vil 
måske også til at være hans disciple?”  De 
skældte ham ud og sagde: ”Du er hans di-
scipel, men vi er Moses’ disciple. Vi ved, at 
Gud har talt til Moses, men hvor den mand 
er fra, ved vi ikke.” Han svarede dem: ”Det 

underlige ved det er, at I ikke ved, hvor han 
er fra, han har dog åbnet mine øjne. Vi ved, 
at syndere hører Gud ikke på, men den, der 
frygter Gud og gør hans vilje, ham hører 
han på. Det er aldrig hørt før, at nogen har 
åbnet øjnene på en, der er født blind. Hvis 
den mand ikke var fra Gud, kunne han intet 
gøre.”  De sagde til ham: ”Du er helt igen-
nem født i synd, og du vil belære os?” Så 
jog de ham ud.

Jesus hørte, at de havde jaget ham ud, og 
da han mødte ham, sagde han: ”Tror du på 
Menneskesønnen?” Han spurgte: ”Hvem 
er det, Herre, så jeg kan tro på ham?”  Je-
sus sagde til ham: ”Du har set ham; det er 
ham, der taler med dig.”  Han sagde: ”Jeg 
tror, Herre.” Og han tilbad ham. Og Jesus 
sagde: ”Til dom er jeg kommet til denne 
verden, for at de, der ikke ser, skal komme 
til at se, og de, der ser, skal blive blinde.” 
Nogle af farisæerne, som var sammen med 
ham, hørte dette og sagde til ham: ”Er vi 
måske også blinde?”  Jesus svarede dem: 
”Var I blinde, havde I ikke synd. Men nu 
siger I: Vi ser; i synd er og bliver I.”

SØNDAGSPRÆDIKEN Fastens al-
mindelige, liturgiske farve er violet, en 
blanding af rødt og blåt. Malere bruger ofte 
rød farve for at udtrykke den fysiske lidelse 
og mørkeblå for den åndelige. Således in-
deholder violet alle nuancer af den menne-
skelige smerte. I liturgien bruger man denne 
farve i en periode, hvor vi forbereder os til 
at deltage i Jesu lidelse, død og opstandelse. 
I denne tid anerkender vi, at vores liv også 
er præget af den violette farve. Men den 
fjerde søndag i fastetiden får præsten lov til 
at celebrere messen i den rosafarvede stola 
og messehagel, som er et tegn på, at håbets 
stråle gør vores liv lysere.

Den blinde mand fra dagens evangelium 
kunne ikke se nogen farver. Han var i 
live; men samtidig kunne han ikke leve 
til fulde. Han tiggede, det vil sige, at han 
var afhængig af andre menneskers hjælp. 
Måske drømte han om et arbejde, som han 
kunne bestride for at forsørge sig selv; men 
han vidste, at det aldrig ville blive til noget. 
Så dér sad han ved en vej og lyttede til folk, 
som kom forbi. En dag standsede Jesus og 
hans disciple ved siden af den blinde mand, 
og han blev et påskud for en teologisk 
samtale. Disciplene spurgte nemlig deres 
mester, om mandens blindhed var hans 
egen skyld eller hans forældres.

På Jesu tid var det en almindelig 
overbevisning, at enhver sygdom var et 
resultat af synd. Mesteren tilsluttede sig ikke 
den traditionelle fortolkning, men afslørede 
en anden mening med mandens sygdom. 
Jesus sagde, at Guds gerninger skulle 
åbenbares på ham. Det minder os også om 
Lazarus, hvis sygdom ikke var til døden; 
men for at Guds tilstedeværelse kunne blive 
synlig. Disciplene blev måske nysgerrige, 
da de hørte om den nye betydning af 
sygdommen, og farisæerne blev helt sikkert 

forargede. Således åbnede disciplenes øjne 
sig, mens farisæernes lukkede sig.

Håbets lys gennemtrængte den blinde 
mands liv, allerede inden Jesus havde 
helbredt ham, fordi han blev befriet for en 
ufortjent skyld. Det blev hans familie også. 
Selvfølgelig findes der lidelser, som er 
konsekvenser af vores syndige handlinger. 
Men den blinde mand minder os om, at 
vi sommetider oplever vores smertefulde 
begrænsninger af andre grunde. Hans 
historie viser, at den fysiske blindhed ikke er 
ligeså farlig som den åndelige. Den blinde 
mands lidelse har også fælles træk med 
Jobs trængsler. Da Jobs liv blev farveløst, 
kunne han alligevel på et tidspunkt se Gud 
i sin herlighed og genvinde alt, hvad han 
havde mistet.

Paulus skriver i Romerbrevet: ”Jeg 
mener nemlig, at lidelserne i den tid, der 
nu er inde, er for intet at regne mod den 
herlighed, som skal åbenbares på os. For 
skabningen venter med længsel på, at Guds 
børn skal åbenbares. Skabningen blev jo 
underlagt tomheden, ikke fordi den selv 
ville, men på grund af ham, der gjorde det, 
og med det håb, at også skabningen selv 
vil blive befriet fra trældommen under 
forgængeligheden og nå til den frihed, som 
Guds børn får i herligheden.” (Rom 8,18-
19) Disse ord opsummerer og uddyber 
alle menneskets tanker om oplevelsen af 
smertefulde begrænsninger.

Det glædelige budskab i dag består i, at 
håbets stråle gennemtrænger den blege 
verden, som har tabt sine farver af mange 
forskellige grunde. På trods af alt mørke 
kan vi allerede nu fornemme påskelysets 
varme. For at komme tættere på dets flamme 
foretager vi os fastetidens åndelige øvelser. 
Samtidig ved vi, at kun Vorherre kan drage 
os ud af vores blindhed. Derfor ser vi med 

voksende håb frem til Påsken, hvor vi skal 
fordybe os fuldkommen i Jesu død for at 
opstå sammen med Ham og betragte vores 
liv i helt nyt lys. 

Når håbets stråle trænger 
igennem
Allerede nu fornemmer vi påskelysets varme.

Tekst: P. Pawel Ben S.J.

Duccio di Buoninsegna. Helbredelsen af den blindfødte. Tempera på træ. Mellem 1308 
og 1311. National Gallery i London.

Det glædelige budskab i dag består i, at
håbets stråle gennemtrænger den blege
verden, som har tabt sine farver af mange
forskellige grunde

”
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MÆRKEDAG Louis-Marie de Montfort 
havde arbejdet som præst i 5 år, da han i en 
kirke, umiddelbart før han gik til Rom for 
at tale med paven om sine vanskeligheder, 
stødte på en ung mand, kun 17 år gammel. 
Montfort følte sig tilskyndet til at tale med 
ham. Den unge mand havde planer om at 
blive kapucinermunk, men vidste ikke 
rigtig ... Montfort sagde til ham: ”Jeg er 
overbevist om, at dit kald ér, at du skal 
hjælpe mig med at prædike missioner!” 
Den unge mand accepterede og blev hos 
Montfort til han døde, ja støttede Montforts 
efterfølger Rene Mulot indtil han selv 
døde i 1760. Den unge mand hed Mathurin 
Rangeard. Han aflagde aldrig ordensløfter, 

men tælles som den første montfortaner, 
og Montfortanerkongregationen betragter 
sig selv som grundlagt i 1705, dét år, hvor 
Mathurin sagde ja til at følge Montfort.

Uden nogensomhelst yderligere sammen-
ligning: Hele mit præsteliv igennem 
har broder Poul-Erik været min broder 
Mathurin. Og Det guddommelige Forsyn har 
sørget for, at dér, hvor jeg kom og kommer 
til kort, har han taget over. Ikke bare har han 
stået for det praktiske, først i vores kloster 
i Slagelse gennem 26 år, hvor han har stået 
på pinde for menigheden. Nu i Sorø. Hans 
madkunst kan aflæses på min krop. Han 
sørger for dén hygge, som folk, der kom og 
kommer hos os, taler om. På grund af ham 

og hans kommunikationstalent 
har vores dør, sådan som vores 
regel foreskriver det, gennem de 
mange år altid kunnet være åben, 
ingen ringede på, folk gik ud og 
ind og antallet af samtaler med 
mange mennesker over en kop 
kaffe eller dét, der var stærkere 
til dem, der kom med tyndslidte 
nerver, kan ikke optælles.

Men først og fremmest er 
han en vidunderlig støtte i det 
daglige, åndelige liv, for hvor 
er det dog en velsignelse at 
vide, at vi minimum er to ved 
hverdagsmesser, tidebøn og 
rosenkrans. Vi holder hínanden 
fast på de ’åndelige øvelser’, for 
vi ved udmærket, hvordan en 
’laissez-faire’ nemt kunne snige 
sig ind, hvis hver var for sig.

Og at jeg har mit humør i 
behold skyldes i høj grad hans 
solidaritet og omsorg.

I vores ordensfamilie synger 
vi på alle mærkedage en fransk 

slagsang: ”Animés de l’Amour”. I dén lyder 
omkvædet således:

Opflam os ved den kærlighed, som findes 
mellem brødre.

Hvor er det godt, hvor er det skønt at leve 
under samme tag,

når vi midt i vores elendighed med 
forenede hjerter kan lovprise Gud!

Ikke alle fællesskaber oplever dette, men 
vi gør. I det sidste vers af sangen hedder det:

”Nous serons separés
Nous serons separés ah quel jour de 

souffrance”
Når vi skal skilles fra hinanden, oh 

hvilken smertelig dag.
Det har, kære br. Poul-Erik, efter at vi er 

kommet til Sorø, et par gange set ud, som 
om Vorherre har villet fremskynde denne 
dag, men han har ikke gjort alvor af det. 
Det er jeg ham dybt taknemmelig for, osse 
selv om jeg véd, at du mener det, når du 
siger. ”Den største dag i vores liv er dén 
dag, vi skal herfra!” Og hvis der på din 
gravsten skulle komme til at stå ”Poul-Erik 
har fået fred” er jeg sikker på, at de fleste 
forbipasserende ville sige: 

”Det må være Stephen, der ligger der.”
Jeg véd, at mange slutter sig til mig, først 

og fremmest vores medbror pastor Thomas 
i Horsens og din familie, når jeg af hjertet 
ønsker dig tillykke på din 70-års-dag onsdag 
den 5. april. Ved messen i vores sognekirke, 
Skt. Knuds Kirke i Ringsted kl. 18 og 
efterfølgende åbent hus i menighedssalen 
vil vi takke Gud og dig for din trofaste 
indsats.

Ved Maria til Jesus. Tak for alt dét, du ér 
for os.

Pastor Stephen Holm SMMass

I 26 år stod han på pinde  
for menigheden
Broder Poul-Erik Jensen SMMass fylder 70 år.

Poul-Erik Jensen. Privatfoto.

Fødselsdag
I begyndelsen af april fylder official, tidl. 
generalvikar Mons. Lars Messerschmidt 
80 år.

Dagen markeres lørdag den 8. april 
med en messe i Jesu Hjerte kirke, 
Stenosgade kl. 10.00.

 Efter messen er der reception i kirkens 
menighedssal

Alle er velkomne.

Foto: Omar Ingerslev.

FORENINGSLIV Det er beklageligt, 
at det forholdsvis rige foreningsliv, vi 
havde i Kirken for 40-50 år siden og 
endnu tidligere nu er helt forsvundet. 
Vi havde bl.a. Katolsk Kvindeforbund, 
Academicum Catholicum, Bifrost, Katolsk 
Arbejderaktion, der var en KUK i de fleste 
sogne, vi havde katolske spejdere. Vi havde 
tidsskrifter som Pauluskredsens skrifter, 
Catholica, Lumen, Katolsk Dialog; jeg har 
sikkert glemt nogle. I alle tilfælde var der 
et frugtbart samarbejde mellem lægfolk og 
præster i forskellig blanding. Her i 2017 
hører vi ikke meget til hverken den ene eller 
den anden. Det mest organiserede, vi har i 
dag, er vore menighedsråd og pastoralrådet. 
Og så er DUK jo stadig levende. Nogle 
menigheder har aktivitetsgrupper for ældre 
og grupper, der udfører nyttige opgaver ved 
menighedsarrangementer.

Men jeg synes, at der mangler foreninger/
grupper af lægfolk og tidsskrifter, som kan 
beskæftige sig med de både overordnede 
og samtidig grundlæggende spørgsmål 

vedrørende Kirkens liv og trivsel. Det er 
lidt underligt, fordi Andet Vatikanerkoncil 
i sine dokumenter som Lumen Gentium 
og Gaudium et Spes netop opfordrede til 
en større inddragelse af aktive lægfolk i 
Kirkens liv. Og hvad kan det betyde? Vi har 
fået at vide, at præsteseminariet i Vedbæk 
underviser efter studieplanen på det pavelige 
Gregoriana universitet. Jeg har derfor været 
inde på Gregorianas hjemmeside for at se 
på studieplanen for de teologistuderende. 
Ved delkurset ”La teologia dogmatica e 
le sue fonti.” ”Den dogmatiske teologi og 
dens kilder” læser vi: ”La Chiesa, popolo 
sacerdotale, profetico, regale. … Il nuovo 
Popolo di Dio è descritto come “popolo 
messianico”, e compreso attraverso la 
partecipazione di tutti i battezzati alla 
funzione profetica, sacerdotale e regale di 
Cristo. Per questa via è ripensata la Chiesa 
sulla base della radicale uguaglianza 
di tutti i battezzati, che precede ogni 
differenza di vocazione, di funzione, di 
stato di vita nella Chiesa.” ”Kirken, det 

præstelige, profetiske, kongelige folk… 
Det nye Guds folk er beskrevet som det 
messianske folk, og omfatter deltagelse af 
alle døbte i Kristi profetiske, præstelige 
og kongelige funktioner. På denne måde 
er Kirken gentænkt på basis af den 
radikale lighed mellem alle de døbte, som 
i Kirken er forud for enhver forskel mellem 
kaldene, funktionerne og livssituation.” 
(min oversættelse). Der er i den øvrige 
tekst henvisning netop til Lumen Gentium 
(nr. 10 og 12). Jeg tillader mig her at 
antage, at studieplanen på Gregoriana er 
afstemt med Troslærekongregationen. 
Derfor er lægfolkets medansvar for Kirken 

indiskutabelt. Og hvordan gør vi det i 
Danmark?

Mit ønske er at få dannet et debatforum, 
hvor det katolske lægfolk kan formulere sig. 
Vaticanum II taler om lægfolkets profetiske 
embede og om lægfolkets ”sensus fidei”, 
trossans. Har vi danske katolikker opgivet 
vort profetiske embede? Kirkeretten giver 
jo muligheder til lægfolket. Således hedder 
det i Canon 766, at det under særlige 
omstændigheder, når det er nyttigt eller 
nødvendigt, kan tillades lægmænd og 
lægkvinder at prædike i kirker og kapeller.
Det var måske et emne for pastoralrådet? 
Jo, der er flere regler for prædikener i de 
øvrige canon.

Jeg ved godt, at der findes et par ”katol-
ske” Facebookgrupper. Men Facebookmed-
delelser er sædvanligvis kortfattede og næ-
sten altid unuancerede. En mere grundig og 
tillidsfuld samtale er, hvad der er ønskeligt. 
Jeg er så gammeldags, at jeg tror på, at det 
personlige møde med en åben og tillidsfuld 
samtale altid er at foretrække. Kan man 
forestille sig, at ”resterne” af de katolske 
foreninger samler sig og prøver at få dannet 
en ny fælles forening på grundlag af sam-
tale? Samtaler som kunne formulere læg-
folkets ønsker? Til gavn for fremtiden for 
den Kirke, som vi er fælles om.

Vi kan ikke nøjes med Facebook
Resterne af de katolske foreninger burde slå kludene sammen,  
mener Paul Jørgensen.

Tekst: Paul Jørgensen

Paul Jørgensen. Privat foto.
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krigens jødemassakre, kan man forstå, for det har de lært i 
skolen, hvor had til jøderne er obligatorisk undervisning. 
Men at vi i et Europa, som regnes for at have en 
videnskabelig og oplyst standard hopper på den vogn – er 
ikke nemt at forstå.

Der kan være flere årsager. En af dem kan være simpel og 
primitiv leflen for den stærkeste.

Muslimerne har en meget stærkere tro og overbevisning 
end kristne og ateister, som udgør flertallet i Europa. Og 
hvis man kan blive venner ved at ofre jøderne (endnu 
engang), og oven i købet få gode olie-aftaler ud af det, så er 
det en ganske naturlig menneskelig studehandel. 

 ”At benægte fakta” er ok, når det gøres i en højere sags 
tjeneste.

Lene Larsen, 4100 Ringsted

Læserne skriver

Det sker i bispedømmet
MARTS
Fredag 24. kl. 19.00-ca. 21.00: Forsonings- og 
helbredelsesmesse for aborterede og dødfødte børn v/ 
pastor Lars Messerschmidt m.fl. Sted: Jesu Hjerte Kirke, 
Stenosgade 4, København. Skriftemål fra kl. 18.00. 
Information: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk.

Lørdag 25.: Kateketkursus om sakramenterne v/
diakon Bjørn Håkonsson. Sted: Jesu Hjerte Kirkes 
menighedslokaler, Stenosgade 4 A-B, København 
V.Tilmelding og yderligere information: Pastoral-Centret, 
tlf. 33 55 60 55, www.pastoralcentret.dk.

Lørdag 25. kl. 14.30-16.30: Temalørdag om Kristi 
efterfølgere i de første århundreder og den jødiske arv v/ 
Hans Thulstrup. Sted: Sankt Therese Kirke, Bernstorffsvej 
56, Hellerup.

APRIL
Mandag 17. kl. 19-20: Meditationsaften hos Sct. Joseph 
Søstrene. Sted: Kirken i ’De Gamles By’, Edith Rodes vej 
6, 2200 Kbh. N.

Fredag 21. kl. 18.30-20.00: ’Åben Dør’. Personlig 
forbøn og samtale v/ pastor Lars Messerschmidt 
m.fl. Sted: Jesu Hjerte Kirkes menighedslokaler, 
Stenosgade 4 A-B, København V. Information: www.
forsoningsoghelbredelsesmesse.dk.

Første og tredje onsdag i måneden kl. 18-20: 
Hjælp til misbrugere og pårørende ved den katolske 
organisation Cenacolo. Rådgivningen finder sted 
i Bredgade 64, 1. sal, Kbh. K. Tlf. 51 53 41 60 
Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til eukaristi, 
lovprisning og katekese. Hver onsdag kl. 19-21, undtagen 
den 1. onsdag i måneden. Messe med forbøn for de syge 
afholdes 1. onsdag i måneden kl. 19-21. Sted: Oratoriet, 
Vor Frue kirke, Ryesgade 26, Aarhus C. Info: p. Herbert 
SJ, tlf. 87 30 70 42 eller 24 27 86 89, Jan Zieleskiewicz, 
tlf. 50 29 13 57, e-mail johny.zet@gmail.com 
 
Kalenderen afspejler de arrangementer menighederne 
selv har anmeldt, så den er ikke nødvendigvis dækkende 
for alle aktiviteter. Arrangementerne er af almen karakter 
og er åbne for alle. Kontakt KO’s redaktion for optagelse 
af arrangementer i kalenderen

Læserbreve 
Indsendte indlæg skal forsynes med navn, adresse 
og  telefonnummer. Kun navn og postnr. offentliggø-
res i bladet. Max. grænse for læserbreve: 400 ord (vi 
forbeholder os ret til at forkorte læserbreve over denne 
længde). Max. grænse for kommentarer 800 ord. KO 
bringer en kommentar pr. nummer. Læserbreve kan 
indsendes som mail: redaktion@katolskorientering.dk 
– eller som brev til: Katolsk Orientering,  
Redaktionen, Gl. Kongevej 15, 1610 København V. 
 Katolsk Orientering bringer ikke læserbreve eller 
kommentarer som har været trykt i andre medier.
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Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nummer 5  
som udkommer den 7. april skal være KO i 
hænde senest den 27. marts.  Indlæg til  
Katolsk Orientering nummer 6, som udkom-
mer den 28. april 2017, skal være KO  
i hænde senest den 10. april 2017.

Det er tragisk
Endnu en skandale har ramt vores kirke – og desværre ikke 
den sidste. 4.000 børn har lidt under seksuelle overgreb i 
Australien, det er tragisk!

Der analyseres og argumenteres, hvorfor det er gået 
galt.  Men der skal nye løsninger til – hurtigt! Indfør dog 
Den østlige Kirkes ritus, som tillader gifte præster. Indfør 
i præsteuddannelsen, den kontemplative bøn – hjertets bøn!  
Jeg har stor respekt for det cølibatære liv, men ikke alle har 
tydeligvis dette kald. 

Men vigtigst af alt, har disse såkaldte præster svigtet 
bønnens dimension. Som Den hellige Paulus skriver, ”Gud 
tillader ikke, at vi fristes over evne.”  Jeg håber og beder 
for, at vi må være verdens lys og jordens salt. 

Klaus Aarup, 8541 Løgten.

Den katolske Kirke står over 
for splittelse
I mange år har vi katolikker lidt ondskabsfuldt drillet 
hinanden med, om vi var henholdsvis beton-katolikker eller 
cafeteria-katolikker og noget upræcist, men kort fortalt, 
dækker de to metaforer over den gruppe troende der ønsker 
at fastholde og efterleve Kirkens lære og den gruppe, som 
efter forgodtbefindende selv sammensætter deres religiøse 
liv efter et cafeteriaprincip; du tager hvad du har brug for 
og lader resten være. Det siger sig selv, at det er to vidt 
forskellige måder at opfatte og praktisere en kristen katolsk 
tilværelse.

Mange af os beton-katolikker har fra begyndelsen af 
pave Frans’ pontifikat haft bange anelser grundlagt på hans 
populistiske tilgang til sit hellige embede.

Mange af os beton-katolikker mener, at jo mindre vi 
hører om paven i medierne– jo bedre. Vi mener ikke, det 
er en paves opgave at være populær, men at sørge for at 
fastholde en 2000-årige tradition, som mange troende har 
kæmpet for, ofte med livet som indsats, fordi Traditionen 
er Sandhed.

Ønsket om popularitet kan og må aldrig strømme ud fra 
Petersembedet, men kan kun applauderes den modsatte vej. 
Den katolske menighed og offentlighed kan tildele paven 
popularitet, på en måde som vi alle gjorde med vor elskede 
pave Johannes Paul II. En sand og ydmyg pave.

Paven skal være garant for Troen. Han er første og sidste 
instans i en forvirret og utryg tid for den enkelte troende der 
står med mange svære udfordringer i et afkristnet Europa. 
Han er den samlende fader, når familien er utryg.

Pave Frans har været det modsatte. Han har skabt 
utryghed, nu senest med forslaget om fremtidige katolske 
præsters mulighed for ægteskab. Vi er dårligt nok klar over, 
hvad han mener med sine to tidligere forslag om abort og 

nadver til gengifte. Udover at skabe uvished om katolsk 
lære.

Pave Frans skaber utryghed i Den katolske Kirke. Så 
stor, at man ikke kan fortænke os beton-katolikker i et håb 
om tilbagetrækning  fra embedet. På den anden side: tre 
levende paver i Vatikanet vil være surrealistisk, næsten 
komisk og en uønsket virkelighed. Så der er bønnen tilbage 
for at undgå, at verdens største kirkesamfund bliver splittet. 
En splittelse der selvfølgelig også vil få store politiske 
konsekvenser for mange lande i verden.

Gode katolikker hænger ikke vasketøjet til tørre i 
offentligheden, er der blevet råbt til mig mange gange; men 
vi er langt forbi denne metafor. Holdningen er gammeldags, 
ukatolsk i sit skjulte sigte og slet ikke til gavn for Kirken 
– hvad de senere års mange pædofiliskandaler er et udtryk 
for.

Man kan sagtens være loyal over for Kirken og samtidigt 
kritisere den, oven i købet på et bibelsk grundlag: Esajas 
Bog, kapitel 1, vers 18: Kom, lad os gå i rette med hinanden, 
siger Herren.

Selvfølgelig kan vi tage bladet fra munden og udtrykke 
vores utilfredshed med den påtænkte nye katolske 
virkelighed. Lade vores pave forstå og mærke den 
kærlighed, der fortæller ham, at han ikke står alene og at 
vi støtter ham i en fastholdelse af gældende praksis. At 
vi ønsker en kirkeleder, der står fast. At han ikke kun bør 
lytte til de mennesker og de medier, han tilsyneladende er 
tiltrukket af at tækkes.

Pave Frans har brug for kritik, dialog, opbakning, bøn og 
kærlighed fra det kirkefolk, som elsker ham.

For han er kun et menneske.
Kuno Arnkilde, 2990 Nivå.

Jødehadet
Tak til Kaare Rübner Jørgensen, fordi han kort og klart 
viser, at Den katolske Kirke med paven i spidsen ved sin 
passivitet var med til at gøre udryddelsen af millioner mulig 
under 2. verdenskrig.

Dette er et faktum, videnskabeligt underbygget gennem 
mange år, f.eks. af  historikeren Hans Primé, som i 1982 
udgav bogen: En europæisk Tragedie. Her gengives 
dokumenter om især de østrigske katolske biskoppers 
positive forhold til Hitler.

Set i lyset af nutidens voksende europæiske jødehad, ikke 
mindst i de lande, der huser mange muslimer, er det ikke 
tiden at vaske hænder og frasige sig ansvaret for krigens 
jøde-massakre, men at holde sig til virkeligheden. Det er 
træls at se og høre på den manglende videnskabelighed, 
som grupper af den europæiske befolkning er fortalere for, 
når de kommer med deres uhyggelige benægtelser af fakta.

At alle muslimer, også vore indvandrer-venner, benægter 
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1. viol. Lørdag i 4.uge i fasten. (IV Ps).
Faste pf.
 Sl 7,2-3.9b-10.11-12
 Herre min Gud, hos dig søger jeg tilflugt.
L.: Jer 11,18-20.  Ev.: Joh 7,40-53.
Bededag for præste- og ordenskald

2. viol. 5. SØNDAG I FASTEN. (I Ps).
 Cr. Særl.pf.
1.L.: Ez 37,12b-14;
 Sl 130,1-2.3-4.5-6b.7ab-8.
 Hos Herren er der troskab, hos ham er der altid udfrielse.
2.L.: Rom 8,8-11.
Ev.: Joh 11,1-45 eller 11,3-7.17.20-27.33b-45.

3. viol. Mandag i 5.uge i fasten. (I Ps).
Pass. pf. I.
Sl 23,1-3a.3b-4.5.6
 Selv om jeg går i mørkets dal, frygter jeg intet ondt, for du  
er hos mig.
L.: Tilf.A.t.Dan I(13),1-9.15-17.19-30.33-62 eller I(13),
1-3.41c-62.  Ev.: Joh 8,1-11. 
I 5.uge i fasten kan man på en af hverdagene til fremme af  
dåbskatekesen vælge at læse tekster til 5. søn dag i fasten.  
I så tilfælde bedes også den særlige præfa tion.

4. viol. Tirsdag i 5.uge i fasten. (I Ps).
Pass. pf. I.
Sl 102,2-3.16-18.19-21
 Herre, lyt til min bøn, lad mit råb komme til dig.
L.: 4 Mos 21,4-9.  Ev.: Joh 8,21-30. 
(Isidor, biskop og kirkelærer (†636) kan ihukommes)

5. viol. Onsdag i 5.uge i fasten. (I Ps).
Pass. pf. I.
 Tilf.B.t.Dan 29.30.31.32.33
 Lovprist og ophøjet til evig tid.
L.: Dan 3,14-21.Tilf B Dan 26.3,24-25.28 Ev.: Joh 8,31-42. 
(Vincent Ferrer, præst (†1409) kan ihukommes)

6. viol. Torsdag i 5.uge i fasten. (I Ps).
Pass. pf. I.
 Sl 105,4-5.6-7.8-9
 Evigt husker Herren på sin pagt.
L.: 1 Mos 17,3-9.  Ev.: Joh 8,51-59.

7. viol. Fredag i 5.uge i fasten. (I Ps).
Pass. pf. I.
 Sl 18,2-3a.3b-4.5-6.7
 I min nød råbte jeg til Herren og han hørte mig.
L.: Jer 20,10-13.  Ev.: Joh 10,31-42. 
(Johannes Baptista de la Salle, præst (†1519) kan ihukommes)

8. viol. Lørdag i 5.uge i fasten. (I Ps).
Pass. pf. I.
 Jer 31,10.11-12b.13
 Han vogter os som hyrden sin hjord.
L.: Ez 37,21-28.  Ev.: Joh 11,45-57.

9. rød. PALMESØNDAG. (II Ps).
 Cr. Særl.pf.
Palmeprocessionen:
Ev.: Matt 21,1-11.
Messen: 1.L.: Es 50,4-7;
 Sl 22,8-9.17-18a.19-20.23-24.
 Min Gud, min Gud! Hvorfor har du forladt mig?
2.L.: Fil 2,6-11.
Ev.: Matt 26,14 –27,66 eller 27,11-54.

10. viol. MANDAG I DEN STILLE UGE. (II Ps).
Pass.pf. II.
Sl 27,1.2.3.13-14
 Herren er mit lys og min frelse.
L.: Es 42,1-7.  Ev.: Joh 12,1-11.

11. viol. TIRSDAG I DEN STILLE UGE. (II Ps).
Pass.pf. II.
 Sl 71,1-2.3-4a.5-6b.15+17
 Min mund skal forkynde din retfærdighed
L.: Es 49,1-6.  Ev.: Joh 13,21-33.36-38.
I Domkirken: 
hvid.  Fornyelse af præsteløfterne, indvielse af de hellige olier
Gl. Særl.pf.
1.L.: Es 61,1-3a.6a.8b-9 
 Sl 89, 21-22. 25+27.
 Om din nåde, Herre, vil jeg evigt synge.
2.L.: Åb 1,5-8
Ev.: Luk 4,16-21.

12. viol. ONSDAG I DEN STILLE UGE. (II Ps).
Pass.pf. II.
 Sl 69,8-10.21-22.31+33-34
 I nådens tid, Herre, svar mig 
i din store miskundhed, Gud!
L.: Es 50,4-9a.  Ev.: Matt 26,14-25.

13. viol. TORSDAG I DEN STILLE UGE. (II Ps).
Fastetiden afsluttes skærtorsdag inden aftenmessen.

PÅSKEHØJTIDEN 
(TRIDUUM PASCALE)

13. hvid. SKÆRTORSDAG AFTEN.
Påskehøjtiden indledes med aftenmessen, som træder i stedet  
for vesper, og varer til og med 1.påskedags 2.vesper.
Gl. Euk.pf. I.
1.L.: 2 Mos 12,1-8.11-14;
Sl 116,12-13.15-16.17-18.
 Velsignelsens bæger er fællesskab med Kristi blod.
2.L.: 1 Kor 11,23-26.
Ev.: Joh 13,1-15.

14. rød. LANGFREDAG.
1.L.: Es 52,13–53,12;
Sl 31,2+6.12-13.15-16.17+25.
 Fader, i dine hænder betror jeg min ånd.
2.L.: Hebr. 4,14-16; 5,7-9.
Ev.: Joh 18,1–19,42.
Faste- og abstinensdag.
Kollekt for Det Hellige Land.

15. viol. Lørdag. PÅSKELØRDAG.
Aften. hvid. PÅSKEVIGILIE. (h).
Gl. Påskens pf. I. Til bortsendelse og svar tilføjes: Halleluja! 
Halleluja! Påskelyset står tændt ved alle messer til og med 
Pinsedag.
Af det Gamle Testamentes læsninger skal læses mindst 3.
GT:
1.L.: 1 Mos 1,1–2,2 eller 1,1.26-31a;
 Sl 104,1-2a.5-6.10+12.13-15a.24+35c.
 Herre, send din ånd og skab liv, gør jorden ny!
eller: 1 Sl 33,4-5.6-7.12-13.20+22
 Herrens godhed fylder jorden.
2.L: 1 Mos 22,1-18 eller 22,1-2.9a.10-13.15-18;
 Sl 16,5+8.9-10.11
 Vogt mig, Gud, jeg søger tilflugt hos dig.
3.L: 2 Mos 14,15–15,1a (obliga torisk);
2 Mos 15, 1b.2.3-4.5-6.17-18
 Jeg vil synge for Herren, for han er højt ophøjet.
4.L: Es 54,5-14;
 Sl 30,2+4.5-6.11+12a+13b
 Herre, jeg priser dig, for du har trukket mig op fra dybet.
5.L: Es 55,1-11;
 Es 12,2.3+4bcd.5-6
I skal øse vand med glæde af frelsens kilder.
6.L Bar 3,9-15.32–4,4;
 Sl 19, 8.9.10.11
 Herre, du har det evige livs ord.
7.L: Ez 36,16-17a.18-28;
 Sl 42,3.5bcd; 43,3-4
 Som hjorten skriger ved det udtørrede vandløb, sådan skriger 
min sjæl efter dig, Gud.
I tilfælde af dåb: 
Sl 51,12-13.14-15.18-19
 Skab et rent hjerte i mig, Gud.
NT: Rom 6,3-11;
 Sl 118,1-2.16-17.22-23.
 Halleluja! Halleluja! Halleluja!
Ev.: Matt 28,1-10.
PÅSKETIDEN

16. hvid. PÅSKEDAG. HERRENS OPSTAN DEL SE. (h).
 Gl. Sekvens. Cr. Påskens pf.I. Til bortsendelse og svar  
tilføjes: Halleluja! Halleluja!
1.L.: ApG 10,34a.37-43;
 Sl 118,1-2.16-17.22-23.
 Denne dag har Herren skabt,
lad os juble og glæde os på den.
Eller: Hallelu ja! Halleluja! Halleluja!
2.L.: Kol 3,1-4 eller 1 Kor 5,6b-8.
Ev.: Joh 20,1-9 eller Matt 28,1-10 eller ved aftenmesse Luk 
24,13-35.

17. hvid. MANDAG I PÅSKEUGEN.
Gl. Evt.sekvens. (Cr.). Påskepf.I. Til bortsendelse og svar  
tilføjes: Halleluja! Halleluja!
L.: ApG 2,14.22-33;
 Sl 16,1-2a+5.7-8.9-10.11.
 Vogt mig, Gud, jeg søger tilflugt hos dig.
Eller: Halleluja!
Ev.: Matt 28,8-15.

18. hvid. TIRSDAG I PÅSKEUGEN.
Gl. Evt.sekvens. Påskepf.I. Til bortsendelse og svar tilføjes: 
Halleluja! Halleluja!
L.: ApG 2,36-41;
 Sl 33,4-5.18-19.20+22.
 Herrens godhed fylder jorden.
Eller: Halleluja!
Ev.: Joh 20,11-18.

19. hvid. ONSDAG I PÅSKEUGEN.
Gl. Evt.sekvens. Påskepf.I. Til bortsendelse og svar tilføjes: 
Halleluja! Halleluja!

L.: ApG 3,1-10;
Sl 105,1-2.3-4.6-7.8-9.
 Jeres hjerte glæde sig, I, som søger Herren.
Eller: Halleluja!
Ev.: Luk 24,13-35.

20. hvid. TORSDAG I PÅSKEUGEN.
Gl. Evt.sekvens. Påskepf.I. Til bortsendelse og svar tilføjes: 
Halleluja! Halleluja!
L.: ApG 3,11-26;
 Sl 8,2a+5.6-7.8-9.
  Herre, vor Her re! Hvor herligt er dit navn over hele jorden.
Eller: Halleluja!
Ev.: Luk 24,35-48.

21. hvid. FREDAG I PÅSKEUGEN.
Gl. Evt.sekvens. Påskepf.I. Til bortsendelse og svar tilføjes: 
Halleluja! Halleluja!
L.: ApG 4,1-12;
 Sl 118,1-2+4.22-24.25-27a.
 Den sten, bygmestrene vragede, er blevet ho ved hjørnesten.
Eller: Halleluja!
Ev.: Joh 21,1-14.

22. hvid. LØRDAG I PÅSKEUGEN.
Gl. Evt.sekvens. Påskepf.I. Til bortsendelse og svar tilføjes: 
Halleluja! Halleluja!
L.: ApG 4,13-21;
 Sl 118,1+14-15.16-18.19-21.
 Jeg takker dig, for du svarede mig.
Eller: Halleluja!
Ev.: Mark 16,9-15.

23. hvid. 2.SØNDAG I PÅSKEN. Guds Barmhjertigheds 
søndag.
 (II Ps).
Gl. Evt.sekvens. Påskepf.I. Til bortsendelse og svar tilføjes: 
Halleluja! Halleluja!
1.L.: ApG 2,42-47;
Sl 118,2-4.13-15.22-24.
 Tak Her ren, for han er god, hans trofasthed varer til evig tid.
Eller: Halleluja!
2.L.: 1 Pet 1,3-9. Ev.: Joh 20,19-31.

24. hvid. Mandag i 2.uge i påsken. (II Ps).
Eller rød. Fidelis af Sigmaringen, præst og martyr (†1622)
Påskepf.
 Sl 2,1-3.4-6.7-9
 Lykkelig hver den, der søger tilflugt hos dig, Herre!
Eller: Halleluja!
L.: ApG 4,23-31.  Ev.: Joh 3,1-8.

25. rød. Tirsdag. MARKUS, evangelist (f)  
Gl.Ap.pf
L.: 1 Pet 5,5b-14
Sl 89,2-3.6-7.16-17
Om din nåde, Herre, vil jeg evigt synge.
Eller: Halleluja!
Ev.: Mark 16,15-20

26. hvid. Onsdag i 2.uge i påsken. (II Ps).
Påskepf.
 Sl 34,2-3.4-5.6-7.8-9
 Den hjælpeløse råbte, og Herren hørte ham.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 5,17-26.  Ev.: Joh 3,16-21.

27. hvid. Torsdag i 2.uge i påsken. (II Ps). 
Påskepf.
 Sl 34,2+9.17-18.19-20
Den hjælpeløse råbte, og Herren hørte ham.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 5,27-33.  Ev.: Joh 3,31-36.

28.hvid. Fredag i 2.uge i påsken. (II Ps). 
Eller rød. Peter Chanel, præst og martyr (†1622)
Eller hvid. Ludvig Maria Grignion de Montfort, præst (†1716)
Påske pf.
Sl 27,1.4.13-14
 Kun ét ønkser jeg fra Herren, at bo i Herrens hus.
L.: ApG 5,34-42.  Ev.: Joh 6,1-15.  

29. hvid. Lørdag. KATARINA AF SIENA, jomfru og kirkelærer, 
værnehelgen for Europa (†1380) (f)
Gl. Helg.pf. ell. pf. for jomfruer
L.: 1 Joh 1,5—2,2
Sl 103,1-2.2-4.8-9.13-14.17-18a
 Min sjæl, pris Herren.
Ev.: Matt 11,25-30 

30. hvid. 3.SØNDAG I PÅSKEN. (III Ps).
 Gl. Cr. Påskepf.
1.L.: ApG 2,14.22-33
 Sl 16,1-2a+5.7-8.9-10.11.
 Herre, du lærer mig livets vej eller: Halleluja!
2.L.: 1 Pet 1,17-21.
Ev.: Luk 24,13-35.
Kirketælling.
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Kastrup Begravelsesforretning
Telefon 32 55 55 55

Døgnvagt

Bedemand Michael Riis 
Amagerbrogadel 55

Dragør Bcgravclscsforrctning ■ Telefon 3 2 5 3 06 29 
Taastnjp Begravelsesforretning ■ Telefon 43 99 19 19

“^KATOLSK 
AÜINFOBUTIK

Katolske Bøger og Brugskunst
Litteratur om spiritualitet, bøn, teologi mm. 

Samt kunstbøgen børnebøger, figurer, ikoner 
rosenkranse, smykker gaveartikler, vægkars, 

julekrybber, kristen julepynt, lys og meget mere

Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat
Åbningstider:
Mandag og Onsdag: 10-12 og 13-16

Ryesgade 28 8000 Aarhus C 
Tlf. 87307055 

www.ka tolski nfobutik. d k

Tirsdag og Torsdag: 10-12 og 13-16.45 
Fredag lukket.

bibliotek@katolsk.dk 
Tlf: 33 55 60 90

✓ Testamenter
✓ Ægtepagter
✓ Familiesammenføring
✓ Børns Retsforhold
✓ Fast Ejendom
✓ Retshjælp

ROHDE 
ADVOKATFIRMA

www.advocation.dk

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

Lundtoftegårdsvej 95, 2800 Kongens Lyngby, Telefon 51 91 73 73

Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

www.v-lm.dk

Organiseret 
bedemand, 
tilknyttet 

garantiordning, 
v/ Steen Jørgensen • Arv og 

Testamenter
• Ægtepagter
• Familiesager
• Dødsboer
• Køb af ejendom 

i Danmark og 
udlandet.

Advokat
Sandra Moll Dirscherl

Telefon: 31 35 35 60
Fax: 31 73 25 84

E-mail: sandra@moll.dk

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

Rom — Assisi — Siena
Valfart 30.9.-8.10.2017

Besøg hos:
Frans af Assisi, Katharina af Siena, Ignatius af Loyola, Birgitta af 

Vadstena og Sankt Peter

Rejseledere Generalvikar Niels Engelbrecht og 
domsakristan Ulla Elmquist

Pris:
Enkeltværelse kr. 8.400,-
Dobbeltværelse kr. 7.800,

3- eller 4-mandsværelse kr. 7.300,- 
(Depositum 2000,-)

Prisen inkluderer:
Fly København-Rom t/r, bus lufthavn til hotel, bus Rom til Assisi, bus Assisi-Siena t/r, bus Assisi til lufthavn.
Hotel med morgenmad + 3 aftensmåltider
Entreer til Vatikanmuseerne, Priscilla Katakomberne + flere.

Program for turen samt tilmelding: 
ulla.elmquist@gm ail.com

Bliver dit firma set?
Med en ANNONCE i Katolsk Orientering 
når dit budskab ud til mere end 11.500 
katolske læsere.

> Kontakt Svenning Ravn på annonce@ 
katolskorientering.dk og hør mere om dine 

muligheder for at blive set i et medie med mening.

Biskoppens kalender
April 2017

2. kl. 15.00 Spansk messe i Domkirken
3.-7.. Nordisk Bispekonference, Hamburg
9. kl. 10:00 Pontifikalmesse i Domkirken
11. kl. 17.00 Oliemesse i Domkirken med 

indvielse af olierne
13. kl. 17.00 Messe i Domkirken
14. kl. 15.00 Herrens lidelsesliturgi i Domkirken
15. kl. 21.30 Påskevigilie i Domkirken
16. kl. 10.00 Pontifikalmesse i Domkirken
20. kl. 09.00 Messe for de ansatte på 

Gammel Kongevej
22. kl. 15.00 Firmelse Sankt Knuds Kirke, 

Svendborg
23. kl. 10.00 Firmelse Sankt Albani Kirke, Odense
26.-27. Nordisk kateketkonference i Oslo
29. kl. 10.00

kl. 16.00
Firmelse Vor Frue Kirke, Næstved 
Firmelse Sankt Knuds Kirke, 
Ringsted

30. kl. 10.00
kl. 13.00

Firmelse Sankt Annæ Kirke, Amager 
Firmelse Sankt Annæ Kirke, Amager

Fonden Hoffmanns Minde
Hermed indkaldes ansøgninger til Fonden Hoffmanns Minde. 
Fonden yder støtte til Den katolske Kirke liv og virke gennem 
de tre vedtægtsbestemte formål:

Karitativ virksomhed,
Katolsk kirkebyggeri og
Økonomisk støtte til præstelønninger

Fonden støtter primært formål i Danmark og ønsker fortrinsvis 
at uddele donationer til katolske institutioner godkendt efter 
Ligningslovens §8A. Der ydes ikke støtte til daglig driftsopgaver, 
ligesom der ikke gives støtte til enkeltpersoner.

Ansøgningsskema kan rekvireres på tjl@hoffmannsminde. 
dk eller ved at skrive til nedenstående adresse bilagt frankeret 
svarkuvert. Ansøgning skal være legatbestyrelsen i hænde 
senest 1. april 2017.

Fonden Hoffmanns Minde
c/o Ansgarstiftelsen
Att. Thomas Jacob Larsen
Gammel Kongevej 15 A
1610 København V

Bønnens Apostolat
April
I denne måned beder vi for hele verden med 
særligt fokus på de unge
- for de unge mennesker, at de vil svare 
gavmildt på deres kald og også overveje mu
ligheden af at tjene Herren i præstedømmet 
eller ordenslivet.

Vores kære

Margarete Elfriede Jensen 
* 24. januar 1925 t 3- marts 2017 

Vi takker dig for livet 
På familiens vegne

Jørgen, Bent, Marianne og Vibeke 
Begravelsen har fundet sted
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men han synes siden at have bevæget sig 
væk fra dette synspunkt. Kardinal Müller er 
ikke indbegrebet af en konservativ prælat: 
han har regelmæssigt besøgt Peru i sin 
interesse for befrielsesteologien, og han bar 
en poncho over præstekjolen, da han bød 
befrielsesteologiens fadder, pater Gustavo 
Gutierrez, velkommen til Rom. Der var 
tale om et markant kursskifte fra dengang 
Gutierrez blev behandlet med mistro af 
Troslærekongregationen.

Pave Frans har ikke desto mindre 
forbigået kardinal Müller som den officielle 
’fortolker’ af Amoris Laetitia. Denne 
opgave lagde han i hænderne på den 
østrigske kardinal Christoph Schönborn: 
dominikaneren, som har et imponerende 
CV blandt andet som redaktør af Den 
katolske Kirkes katekismus og som en 
teolog, der skrev sin doktordisputats under 
den daværende doktor Joseph Ratzinger. 
Schönborn har argumenteret, at pave 
Frans’ postsynodale skrivelse om familien 
repræsenterer en ”organisk udvikling 
af doktrinen”, og han siger: ”Der er en 
kontinuitet i denne lære, men der er også 
noget afgørende nyt”.  

Amoris Laetitia repræsenterer ikke den 
første udvikling i Kirkens holdning til 
fraskilte og gengifte. Da den hellige pave 
Johannes Paul II i 1981 skrev sin apostoliske 
formaning om familiens liv, Familiaris 
Consortio, at fraskilte gengifte ikke kunne 
modtage kommunionen medmindre de 
levede i et ikke-seksuelt forhold, var han 
den første pave til at skelne mellem dem, 
der var blevet forladt af deres ægtefælle, 
og dem, der havde forladt ægteskabet. 
Tidligere blev de begge regnet til samme 
kategori og afvist af Kirken.  

Kardinal Schönborn stod i spidsen 
for den tysktalende gruppe af biskopper 

under familiesynoden i 2015; dødvandet i 
forbindelse med visse prekære spørgsmål 
blev løst under deres lukkede møder og 
en teologisk platform blev skabt, som 
tillod pave Frans at åbne muligheden for 
at fraskilte og gengifte kunne modtage 
kommunionen. Kardinal Müller var en del 
af denne gruppe og gav sit samtykke til de 
principper, som siden er blevet foreslået for 
at gøre denne udvikling mulig. 

Men ikke alle er overbeviste. Paven har 
indrømmet, at der er ”sprækker” blandt 
biskopperne og præsterne – sprækker, der – 
hvis konflikten fortsætter – kan udvikle sig 
til større problemer og ende med at ødelægge 
enheden og broderskabet blandt verdens 
biskopper. I Rom øges spændingerne med 
opsætningen af pavefjendtlige plakater og 
falske forsider af Vatikanets dagblad, hvor 
paven hånes for sin håndtering af kritikerne 
af Amoris Laetitia. 

Krisen har resulteret i en usædvanlig 
tillidserklæring fra pave Frans’ 
’skabskabinet’, hans råd af ni kardinaler, 
som er hans nærmeste medarbejdere. I 
slutningen af februar udtrykte de deres 
fulde støtte til paven og – ret afgørende – 
deres fulde støtte til ”hans læreembede”.

Dette er en meget vigtig tilkendegivelse. 
Pave Frans møder både hård kritik og 
forsøg på at underminere hans autoritet fra 
kræfter i kardinalkollegiet; kritikerne af den 
hellige pave Johannes Paul II og Benedikt 
XVI var derimod almindeligvis progressive 
grupper af lægfolk og enkelte teologer; altså 
ikke dem, der burde være pavens nærmeste 
samarbejdspartnere. Hvad der sker i Rom i 
dag er uden fortilfælde i århundreder.

De første kritiske røster begyndte for 
næsten tre år siden, da den pensionerede 
tyske kardinal Walter Kasper præsenterede 
sit forslag til hvordan fraskilte og gengiftes 

kunne tænkes a få adgang til kommunionen. 
Han argumenterede, at hvis det var muligt at 
tilgive en morder, burde det også være muligt 
at tilgive en ægteskabsbryder. Kardinal 
Kasper er en selvsikker og slagfærdig 
teolog, som tilbage i 1993 fremsatte et 
lignende forslag sammen med sine tyske 
medbiskopper, dog kun for at erfare, at 
deres foreslåede vej til fraskilte og gengiftes 
adgang til kommunionen blev bremset af 
Joseph Ratzinger, den daværende kardinal 
og præfekt for Troslærekongregationen. For 
konservative gejstlige har kardinal Kaspers 
forslag genåbnet en langvarig strid, som de 
troede var vundet. 

Genoplivningen af kardinal Kaspers 
forslag førte til de højspændte familiesynoder 
i 2014 og 2015, og kulminerende med et 
ekstraordinært brev til pave fra en gruppe 
af kardinaler, der kritiserede den synodale 
proces og opfordrede til ”ingen ændring” i 
Kirkens lære på området. Nu afkræver fire 
kardinaler pave Frans et svar på deres dubia 
(spørgsmål) og at han tydeliggør passager i 
Amoris Laetitia; en af dem, den amerikanske 
kardinal Raymond Burke, har truet paven 
med at ville udsende en “formel korrektion”. 
En verdensomspændende gruppe af præster 
har offentliggjort en fælleserklæring, hvori 
de anmoder om, at der sker en afklaring, 
mens anerkendte filosoffer som Germain 
Grisez og John Finnis har advaret om, 
at Amoris Laetitia kan blive misbrugt til 
understøtte holdninger, som strider mod 
Kirkens tro. 

Pave Frans er ikke blevet bragt ud af 
fatning. Indtil videre har han nægtet at svare 
på kardinalernes dubia. Han har heller ikke 
bedt Troslærekongregationen om at udtale 
sig om sagen. I stedet har han skrevet et 
personligt brev til de argentinske biskopper 
og givet sin opbakning til deres retningslinjer 

for Amoris Laetitia, hvori de forklarer, 
at præster under visse omstændigheder 
kan uddele kommunionen til fraskilte og 
gengifte. Pave Frans har fortalt dem, at der 
”ikke findes nogle andre fortolkninger” 
af Amoris Laetitia. I mellemtiden har 
Vatikanets dagblad L’Osservatore Romano 
publiceret retningslinjerne fra to maltesiske 
biskopper samt den fulde ordlyd af de 
retningslinjer, de tyske biskopper har 
udsendt. 

Hvad der her står på spil handler mindre 
om hvem, der kan – og ikke kan – modtage 
kommunionen og under hvilke omstæn-
digheder, men om ”hvem der bestemmer” 
i Kirken. Hvor ligger autoriteten? Ifølge 
pave Frans hentes den fra almindelige kato-
likkers liv, ved at lytte til sensus fidei – tro-
ens sans – og herefter besvare den. Jo flere 
bispekonferencer der udsteder retningslin-
jer, som åbner vejen for at uddele kommu-
nionen til fraskilte og gengifte katolikker, jo 
mere vil denne praksis blive indlejret i hele 
Kirkens praksis. Og jo sværere bliver det så 
at tilbagerulle denne praksis med et diktat 
udstedt fra Kirkens top.

Thetablet.uk.co, den 23. februar, 2017. 
Oversættelse: Niels Messerschmidt 
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STRIDSPUNKT En hidtil uset 
læremæssig kløft er opstået i Vatikanet, 
hvor nogle kardinaler åbenlyst kritiserer 
pavens postsynodale skrivelse om familien 
og andre offentligt har udsendt erklæringer 
til støtte for dem. Hvad der er på spil 
handler ikke om hvem, der kan modtage 
kommunion, men om hvem, der udøver 
myndighed i Kirken.

Den imposante facade på palazzo’et fra 
det 16. århundrede, som huser Vatikanets 
læremæssige kontor, tårner sig op over 
de besøgende, mens jerngitrene over 
vinduerne på 1. sal vidner om dets 
fortid som inkvisitionens hovedkvarter. 
Herfra afsagde afdelingen, nu kendt 
som Troslærekongregationen, gennem 

århundreder sine forordninger om troslæren 
og trak skarpe linjer for hvad der var 
– og ikke var – acceptabelt i Kirkens 
undervisning, herunder forbuddet mod at 
give kommunionen til fraskilte og gengifte 
katolikker.

Sådan er det ikke længere. Det gamle 
kontors myndige arkitektur er nu et symbol 
på Kirkens fortid snarere end dens fremtid. 
Pave Frans har flyttet beslutningerne om 
visse læremæssige, moralske eller pastorale 
spørgsmål væk fra Rom og geografisk 
skubbet afgørelserne udad og nedad til 
de lokale kirker. Dette synes at være den 
store forandring, som fulgte i kølvandet på 
pavens meget omdiskuterede dokument om 
familiens liv, Amoris Laetitia.

Efter at pave Frans – via en fodnote – 
skabte en åbning for at fraskilte og gengifte 
kunne modtage kommunionen, overlod 
han det til de lokale biskopper at beslutte, 
hvordan de i så fald ville implementere 
dette i praksis. Han har tilladt præster og 
biskopper at anlægge en ”fra sag til sag” 
vurdering af dem, der ønsker at gå til 
kommunion – så de kan sætte deres stempel 
på noget, som har været praksis i sogne 
gennem mange år.

Men tingene er ikke helt gået efter planen. 
Ved at flytte beslutningsprocessen væk fra 
Rom, har pave Frans lukket den åbenlyse 
uenigheds ånd ud af flasken. På den ene side 
har biskopperne fra Malta, Buenos Aires og 
Tyskland udarbejdet retningslinjer, som kan 
drage dem, der har indgået et nyt ægteskab, 
til alteret, og på den anden side er svaret til 
dem i Polen, Philadelphia og Portsmouth 
fortsat et ’nej’.

Den kendte amerikanske, katolske kom-
mentator George Weigel har kommenteret 
denne forskel i praksis gennem eksemplet 

på en fraskilt og gengift kvinde, der lever 
i bispedømmet Portsmouth, hvor biskop-
pen hedder Philip Egan. Hun besøger re-
gelmæssigt sit feriehus på Malta, hvor bi-
skoppen hedder Charles Scicluna. Når hun 
sørger den lokale præst om, hvem af disse 
to biskoppers råd om adgangen til kommu-
nion, hun skal følge, svarer han: ”Hvad skal 
jeg sige? ’Egan, når du er her og Scicluna, 
når du er dér’? For nogle er der tale om en 
farlig uoverensstemmelse.

En af dem, der har luftet sin bekymring, 
er kardinal Gerhard Ludwig Müller, den 
tyske leder af Troslærekongregationen. 
Han argumenterer, at biskopper ikke kan 
fortolke pavelige dokumenter “subjektivt”. 
Müllers holdning har efterladt ham splittet 
mellem at være loyal mod paven og hans 
bekymring over at der rokkes ved Kirkens 
lære. På et tidspunkt syntes Müller at 
signalere sin støtte til, at fraskilte og gengifte 
katolikker under visse omstændigheder 
kunne gives adgang til kommunionen; 

Fortsættes nedenunder ▶

Hvem bestemmer i Rom?
En hidtil uset kløft er opstået inden for Vatikanet.

Tekst: Christopher Lamb, journalist bosiddende i Rom
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EUROPA Katolske og ortodokse 
kirkeledere opfordrer i fælleserklæringen 
”Vær frimodige; jeg har overvundet verden” 
(Joh 16,33) europæerne til at ihukomme 
deres kulturs kristne rødder i en tid med 
”udbredt bekymring for Europas fremtid”.

Fælleserklæringen er udsendt af Det 
europæiske katolske-ortodokse Forum 
med delegerede fra de europæiske katolske 
bispekonferencer og delegerede fra 
kontinentets ortodokse kirker. Erklæringen 
blev udsendt efter deres 5. møde i Paris 
tidligere i år. Kirkelederne fremhæver 
nødvendigheden af, at de europæiske lande 
genopdager ”deres åndelige rødder som 
svaret på Europas nuværende situation og 
som vejen mod en fremtid fuld af håb og 
større selvtillid”. På mødet drøftede de 
delegerede truslen fra fundamentalistisk 
terrorisme, menneskets værdighed og 
religionsfriheden i Europa.

Selv om de europæiske lande har til 
opgave at beskytte ”de grundlæggende 
menneskerettigheder”, forsøger stærke 
kræfter i dag at marginalisere eller endog 
helt fjerne religionen fra det offentlige rum, 
hedder det i erklæringen. ”Kristendommen 
er et pejlemærke for vor identitet – en 
identitet, som ikke fornægter andres 
rettigheder, men ønsker at samarbejde med 
alle til gavn for samfundet”.

Et vigtigt punkt på mødet var den 
påvirkning, som terrorisme og den stærke 
sekularisering har på de unge. Erklæringen 
henviser til, at radikaliserede terrorister ofte 
er ”dybt frustrerede unge, der ser vold som 
en måde at få afløb for deres aggressioner 
og som en måde at hævne sig på ikke-
troende og ’vantro’ – således som de har 
lært at betragte ’andre’”. Men, påpeges det, 
”ungdommen er en håbets tid og en tid til 
at opbygge ens fremtid”. Derfor opfordres 
de unge til ”at deltage i opbygningen af 

en næstekærlig verden, hvor ingen er 
udelukket”.

Unge berøves grundlæggende viden
De katolske og ortodokse kirkeledere 
bemærker også den effekt, som visse former 
for sekularisme udøver på Europas unge, 
hvor ”hele generationer bliver religiøse 
analfabeter”. Dette ”berøver dem den 
grundlæggende og nødvendige viden for at 
kunne forstå deres egen kulturarv og andre 
traditioners religiøst inspirerede kulturarv”. 
At ignorere Europas kristne arv, siger de, 
kan utilsigtet medføre diskrimination og 
forfølgelse i samfund, som tidligere blev 
anset for at være åbne. ”Kulturrelativismen 
og fraværet af sandhed og moralsk godhed 
må aldrig blive normen, for det sætter skel 
mellem mennesker”.

Erklæringen omtaler også de mange 
migranter, som er kommet til Europa 
de senere år, og kirkelederne kalder det 
”en kristen pligt” at byde de fremmede 
velkommen. Migranterne har omvendt pligt 
til at lade sig fredeligt integrere i deres nye 

hjemlande, hvis samfundsgrundlag altid må 
bygge på en gensidig respekt for hinandens 
religiøse og menneskelige rettigheder. 
”De pluralistiske samfund er en virkelig 
udfordring i dag, især i Europa. Men 
vores lange kristne tradition har lært os, at 
evangeliet om Jesus Kristus har formået 
– og fortsat formår – at bringe mænd og 
kvinder fra alle folkeslag sammen som ét 
troens folkeslag”, fremhæves det. En varig 
fred i Europa, hedder det videre, kræver, 
at kontinentet må være parat til at indgå i 
dialog med mennesker med en anden tros- 
og livsanskuelse. Europa må samtidig selv 
vende tilbage til sine kristne rødder – de 
rødder, der i historiens løb har formet dens 
”universelle vision, dens menneskesyn og 
dens moralske principper”. ”Europa glider 
fra hinanden, hvis det kapper båndene til 
sine rødder”, lyder det advarende.

”En sand dialog mellem mennesker fra 
forskellige religioner eller trosretninger 
er den eneste vej ud af en situation med 
frygt og gensidig udelukkelse. Dialogens 
vej lærer os at være mere ydmyge. I 
dialogen med de andre opdager vi til 
stadighed uanede rigdomme i vor fælles 
menneskelighed. Derfor er vi glade for at 
gøre fremskridt mod et større kendskab og 
større kærlighed til Ham, der – for os – er 
fuldbyrdelsen af vor menneskelighed: Jesus 
Kristus, Vorherre – ”vejen og sandheden og 
livet” (Joh 14,6).

TJEKKIET Kardinal Miloslav Vlk, 
ærkebiskop emeritus af Prag, døde efter 
længere tids sygdom 18. marts, 84 år 
gammel. Vlk var en markant skikkelse 
i Kirken i Central- og Østeuropa efter 
kommunismens fald i 1989. 

Miloslav Vlk blev født den 17. maj 1932 
i Líšnice i det sydlige Bøhmen, og han 
bestemte sig tidlig for at blive præst. Efter 2. 
Verdenskrig lukkede landets kommunister 
imidlertid alle seminarer, og biskopperne 
frarådede studier på et ’statsseminar’. Så 
Vlk måtte arbejde på en fabrik og aftjente 
sin værnepligt. Senere tillod staten ham 
at søge ind på en højskole, hvor han 
studerede arkivvidenskab for senere at 
blive direktør for regions- og statsarkivet 

i České Budějovice. I 1964 begyndte han 
teologistudiet i Litoměřice efter at have 
rådført sig med sin internerede biskop, og i 
juni 1968 blev han præsteviet.

Herefter virkede p. Vlk i sjælesorgen, 
men i 1978 forbød myndighederne ham 

at arbejde. I denne periode ernærede han 
sig bl.a. som vinduespudser, mens han i al 
hemmelighed fortsatte sjælesorgen. Først i 
1986 fik han atter tilladelse til at virke som 
præst.

Efter fløjlsrevolutionen (i 1989) blev 
han i 1990 udnævnt af den hellige pave 
Johannes Paul II til biskop af České 
Budějovice. Et år senere udnævnte paven 
ham til ny ærkebiskop af Prag og primas for 
Tjekkoslovakiet (1991-2010, Tjekkiet fra 
1993). I 1994 blev han kreeret til kardinal. 
Fra 1993 til 2000 var Vlk formand for Den 
tjekkiske Bispekonference, og fra 1993 til 
2001 var han desuden formand for Rådet for 
de europæiske Bispekonferencer (CCEE).

I 2002 modtog kardinal Vlk den tjekkiske 
stats fornemme Masaryk medalje for sit 
arbejde med at fremme demokratiet og 
menneskerettighederne i landet.

 NM
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Kirken i Danmark

Sankt Andreas Biblioteks fødselsdag, 
kateketkursus, msgr. Lars 
Messerschmidt 80 år m.m..  
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Kardinal Miloslav Vlk død
Den tidligere vinduespudser og demokratiforkæmper blev 84 år.

Foto: expres.cz.

Europæiske katolske og ortodokse kirkeledere advarer om, at Europa – ved at ignorere 
sine kristne rødder – er i færd med at miste sin særegne identitet. Foto: basilica.ro.

Katolske og ortodokse ledere 
advarer
Europa ”glider fra hinanden” uden sine kristne rødder.

Tekst: Niels Messerschmidt



2 Internationale nyheder

KO mener
Europa og populismen
Pave Frans har opfordret EUs 27 stats- og 
regeringschefer til at bekæmpe populismen 
på kontinentet. Disse strømninger er ”ego-
ismens frugter” og de ”mangler evnen til at 
se udover deres egen snævre horisont”. Det 
sagde han på et møde med statslederne i 
Vatikanet, hvor han opfordrede til gensidig 
solidaritet landene imellem. Paven efter-
lyste, at ”de atter begynder at tænke euro-
pæisk for at undgå de to farer, faren for en 
grå uniformitet og det særegnes triumf”, 
og mindede dem om den vigtige opgave at 
værne om det europæiske projekt. 

”I stedet for at udnytte følelsesmæssige 
storme til at høste stemmer, bør I, i soli-
daritetens og subsidiaritetens ånd, udvikle 
politiske agendaer til at sikre en harmonisk 
udvikling i hele unionen”.

Baggrunden for stats- og regeringsche-
fernes audiens hos paven var 60-årsdagen 
for Rom-traktatens underskrivelse den 25. 
marts 1957, der lagde fundamentet til EU. 

I sin tale om Europas principper skit-
serede paven en ”håbets vej” for Europas 
fremtid. Han tog udgangspunkt i grundsøj-
lerne i den europæiske enhed efter 2. Ver-
denskrig. I 1957, mindede paven om, var 
de europæiske ledere ”fulde af håb og for-
ventning, entusiasme og ængstelse”. 

Grundlæggerne havde et mål, der rakte 
udover det rent handelsmæssige og økono-
miske samarbejde: ”De minder os om, at 
Europa er mere end summen af regler, der 
skal adlydes eller en håndbog over proto-
koller og procedurer, der skal følges. Det 
er tale om en livsstil, en måde at anskue 
mennesket i dets transcendente og umiste-
lige værdighed, som er mere end summen 
af rettigheder, der skal forsvares eller har 
krav på at håndhæves. Lige fra begyndel-
sen stod det klart, at hjertet i det europæi-
ske politiske projekt er mennesket selv”.

Paven tilføjede, at grundlæggerne var 
klar over kristendommens betydning for 
den europæiske civilisations oprindelse. 
Uden den er det vanskeligt at forstå vest-
lige værdier som værdighed, frihed og ret-
færdighed, mente paven. ”Disse værdier 
gælder fortsat i vor multikulturelle verden, 
forudsat at de bevarer deres vitale forbin-
delse til rødderne – en forbindelse, der til-
lader opbygningen af civilsamfund fri for 
ideologiske modsætninger og med plads til 
både indvandrere og indfødte, troende og 
ikke-troende”.

”Europa må ikke lukke sig inde bag en 
falsk tryghed”, advarede paven. Europas 
historie er altid opstået i mødet med andre 
folkeslag og kulturer, og dens identitet har 
altid været multikulturel. ”Derfor kan de 
senere års vanskelige flygtningekrise ikke 
løses som om den alene afhang af antallet, 
af økonomiske eller sikkerhedspolitiske 
spørgsmål”.

Migrationspolitikken rejser ifølge pave 
Frans et dybereliggende spørgsmål af pri-
mært kulturel art. ”Hvilken kultur tilbyder 
Europa i dag? Den frygt, man ofte fornem-
mer, har nemlig sin dybere årsag i tabet af 
idealer”, fastslog han. ”Europas rigdom 
har altid været dets åndelige åbenhed og 
evne til at stille grundlæggende spørgsmål 
om meningen med tilværelsen. Europa har 
en helt unik ideel og åndelig arv. Den er 
den bedste kur mod manglen på værdier i 
vor tid, der udgør en grobund for alle for-
mer for ekstremistiske strømninger”.  NM

TRADITION I fastetiden holder man 
i Rom liv i en tradition med rødder helt 
tilbage til det 4. århundrede. Her valfarter 
man hver dag i fastetiden til en ny 
stationskirke for at deltage i messen. I Den 
evige Stad er fastevandringen derfor også 
en geografisk vandring, og interessen for 
at besøge stationskirkerne er atter stigende. 
Traditionen holdes også i live af byens 
mange seminarister, der i fastetiden har 
for vane at gå til messe i de pågældende 
stationskirker. Men hvor stammer denne 
tradition fra og hvad er en ’statio’?

Et vågested
En ’statio’ er først og fremmest et vågested 
og et sted, hvor man forbereder sig i fasten. 
Den hellige Ambrosius fremhævede, at det 
militære begreb ’statio’ skulle få os til at 
tænke på en vagtmand, der holder opsyn 
med lejren. Det beskriver fastens indstilling 
– at være vågen, gøre bod, omvende sig, 
give almisse og at faste. 

’Statio’ begyndte rent konkret at tage 
form, da troende begyndte at samles 
ved martyrernes grave – det var så at 
sige martyrerne, der samlede de troende 
i kirkerne, som var opført over deres 
gravsted, og martyren repræsenterede som 
troens vogter på konkret vis en ’statio’. 
Det kan vi læse om i Depositio Martyrum 
fra år 336, hvor også kollekten og 
processionen, som siden skulle blive en del 
af liturgien, omtales. Paven anførte hvert år 
processionen askeonsdag fra Sant’Anselmo 
til Santa Sabinas Kirke på Aventinerhøjen 
under afsyngelse af Alle Helgens Litaniet 
og bøn om de helliges forbøn. 

I Liber Pontificalis opfordres de troende 
til altid at indlede et besøg i en stationskirke 
med en procession.

Til at begynde med var det altid en biskop, 
som celebrerede liturgien i stationskirken – 
i Rom var det paven. Traditionen spredte 
sig til hele Europa og Nordafrika, men 
rækkefølgen af stationerne, som de stod 
opført i missalet, var altid kirkerne i Rom. 
Det var for at styrke fællesskabet med Rom 
og dens biskop, paven. Liber Pontificalis 
beskriver, hvorledes pave Hilarius 
organiserede stationerne; men den første 
omorganisering og egentlige fastlæggelse 
af traditionen sker med Gregor den Store 
i det 5. århundrede. Med ham bliver 
stationskirkernes antal sat til fyrre – én for 
hver dag i fastetiden. 

Op- og nedgangstider
Traditionen har i historiens løb oplevet op- 
og nedgangstider. I forbindelse med pavens 
eksil i Avignon mistede denne liturgiske 
praksis sin betydning. Den hellige Karl 
Borromæus og pave Pius V genoptog 
traditionen; men med Italiens forening i 
1861 blev processioner i gaderne forbudt 
og det satte en stopper for stationsliturgien. 

Efter Lateranpagtens indgåelse i 1929 
skete en opblomstring af den romerske 
stationsliturgi takket være msgr. Respighi, 
der genindførte traditionen. Siden har 
paven deltaget i den første station, Santa 
Sabina, askeonsdag. 

Fra Gregor den Stores tid til i vore dage 
er der sket visse forandringer, idet nogle 
kirker nu hedder noget andet, mens andre 
ikke eksisterer længere. Men traditionen 

med stationskirker lever fortsat som et 
vigtigt og synligt svar på Kirkens enhed 
med biskoppen og det altid nærværende 
behov for andagt, længslen efter en dyb 
indre omvendelse, at våge over sin tro 
i fællesskab med de helliges samfund. 
Men især er det en måde for de troende 
at genopdage visheden om at tilhøre det 
første og eneste fællesskab med Kristus ved 
alteret.

Fastetidens 40 kirker i Rom 
Stigende interesse for gammel fastetradition.

Tekst: Niels Messerschmidt, baseret på tekst fra Vatikanradioen

Santa Sabina, den ældste romanske basilika i Rom og opført mellem år 422 og 432, er 
den første stationskirke, som besøges i den ældgamle fastetradition, hvor troende besøger 
og går til messe i i alt fyrre stationskirker. Foto: Wikipedia.

I dag er følgende stationskirker  
i Rom:

Askeonsdag  Santa Sabina
Torsdag San Giorgio al Velabro
Fredag Santi Giovanni e Paolo al  
 Celio
Lørdag Sant’Agostino (tidl. San  
 Trifone)

1. uge i fasten
Søndag San Giovanni in Laterano
Mandag San Pietro in Vincoli
Tirsdag Sant’Anastasia
Onsdag Santa Maria Maggiore
Torsdag San Lorenzo in
 Panisperna
Fredag Santi XII Apostoli
Lørdag Peterskirken i Vatikanet

2. uge i fasten
Søndag Santa Maria in Domnica
Mandag San Clemente
Tirsdag Santa Balbina
Onsdag Santa Cecilia
Torsdag Santa Maria in Trastevere
Fredag San Vitale
Lørdag Santi Marcellino e Pietro

3. uge i fasten
Søndag San Lorenzo Fuori 
 le Mura
Mandag San Marco
Tirsdag Santa Pudenziana
Onsdag San Sisto
Torsdag Santi Cosma e Damiano
Fredag San Lorenzo in Lucina
Lørdag Santa Susanna

4. uge i fasten
Søndag Santa Croce in
 Gerusalemme
Mandag Santi Quattro Coronati
Tirsdag San Lorenzo in Damaso
Onsdag San Paolo Fuori le Mura
Torsdag Santi Silvestro e Martino  
 ai Monti
Fredag Sant’Eusebio
Lørdag San Nicola in Carcere

5. uge i fasten
Søndag Peterskirken i Vatikanet
Mandag San Crisogono
Tirsdag Santa Maria in Via Lata  
 (tidl. San Ciriaco)
Onsdag San Marcello
Torsdag Sant’Apollinare
Fredag   Sant’Eusebio
Lørdag Santo Stefano

Den stille uge
Palmesøndag San Giovanni in Laterano
Mandag Santa Prassede
Tirsdag Santa Prisca
Onsdag Santa Maria Maggiore
Skærtorsdag San Giovanni in Laterano
Langfredag Santa Croce in
 Gerusalemme
Påskenat San Giovanni in Laterano
Påskedag Santa Maria Maggiore
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Første USA-fødte 
martyr
SALIGKÅRING Pater Stanley Rother, 
født i Oklahoma og dræbt som missionær i 
Guatemala i 1981, saligkåres i september. 
Hans martyrium blev formelt anerkendt af 
helligkåringskongregationen i december 
sidste år. Saligkåringen sker den 23. 
september i Oklahoma City, hvor han 
arbejdede i flere år som præst.

Mens Rother arbejdede som præst i et 
sogn i Guatemala, erkendte han, at den 
igangværende borgerkrig gjorde ham til et 
udsat mål. ”Men hvis det er min skæbne 
at skulle give mit liv her, må der være 
således”, skrev han: ”Jeg ønsker ikke at 
forlade disse folk”. Han blev skudt den 28. 
juli 1981.

Nu på flere sprog 
TIDSSKRIFT Det anerkendte måneds-
tidsskrift La Civiltà Cattolica, der udgives 
af italienske jesuitter og med tætte kon-
takter til pave Frans, der selv er jesuit, vil 
fremover udkomme på flere sprog, nemlig 
også på fransk, engelsk, spansk og kore-
ansk.

Pater Spadaro, tidsskriftets chefredaktør, 
oplyser, at La Civiltà Cattolica begyndte 
i en international kontekst i 1850, før 
Italiens samling, men først udkom som et 
nationalt italiensk tidsskrift i 1861. ”Nu 
føler vi os tilskyndet til at udbrede vort 
indhold i flere forskellige sammenhænge”, 
siger Spadaro, ”fordi paven har bedt os om 
at være brobyggere”.

”Migranten – en gave”
MEXICO Landets katolske bispekonfe-
rence har lanceret kampagnen El migrante 
es un don på de sociale medier for at vise 
deres utilfredshed med USA’ præsident 
Trumps immigrationspolitik.

Biskop Alfonso Miranda Guardiola, 
hjælpebiskop af Monterrey, opfordrer 
mexicanerne til ”at beskytte migranters 
værdighed, ikke kun økonomisk, men 
også med tid og gerninger inden for deres 
respektive felt”.

Biskoppen advarer om, at Trumps im-
migrationspolitik, især dens deportationer, 
vil betyde, at familier og samfund splittes. 

Kort nyt

ARV TIL GLÆDE
Når du skriver testamente, kan du vælge at lade hele eller en del af din arv gå 
til Caritas´ arbejde for verdens fattigste. Hvis du beslutter dig for at betænke 
Caritas, dækker vi omkostningerne ved oprettelsen af testamentet. Caritas kan 
henvise dig til en advokat. 

Kontakt Indsamlingskoordinator Berit Gade på bga@caritas.dk eller 38180028, 
hvis du har spørgsmål angående arv og oprettelse af testamente.

ØKUMENI En fælles arbejdsgruppe 
under Tysklands evangeliske-lutherske 
Kirke og landets katolske bispekonference 
har udsendt dokumentet ’Gott und die 
Würde des Menschen’ (Gud og menneskets 
værdighed). Arbejdsgruppen har under 
ledelse af den katolske biskop Gerhard 
Feige af Magdeburg og den lutherske 
biskop Karl-Hinrich Manzke af Bückeburg 
siden 2009 drøftet antropologiske og etiske 
spørgsmål. 

”Vi er efter en lang og intens dialog nået 
frem en grundlæggende konsensus på det 
antropologiske område og om mange etiske 
spørgsmål. Også her gælder princippet, 
at der er mere, der samler end skiller 
os”, forklarer biskop Feige. Han leder 
den økumeniske kommission under den 
katolske bispekonference.

”I dokumentet beskrives de tilbageværen-
de forskelle som ’begrænsede uenigheder’, 
hvilket ikke bør overskygge de grundlæg-
gende synspunkter, vi er fælles om, ligesom 
det heller ikke fritager os fra vores fælles 
ansvar for at beskytte mennesket og dets 
værdighed”.

Formålet med det nye dokument er at 
hjælpe medlemmer af de to kirkesamfund 
til bedre at forstå mulige konflikter og tackle 
dem på en korrekt måde. Det viser desuden, 
at trods forskelle i visse etiske spørgsmål, 
er det muligt for de to kirker at indtage et 
fælles og vigtigt standpunkt til fordel for 
mennesket værdighed i etiske spørgsmål 
om stamcelleforskning, børnefattigdom og 
-uddannelse samt assisteret dødshjælp.

”Hvad angår den nuværende socialpo-
litiske debat ønsker vi at styrke vores fæl-

les antropologiske grundlag baseret på 
den kristne, evangeliske tro”, understreger 
Manzke, biskop af Schaumburg-Lippe og 
talsmand for de tyske lutheranere i de katol-
ske-lutherske relationer.

”Jeg er overbevist om, at erklæringerne 
i vores slutrapport kan anspore vore kirker 
til sammen at kæmpe for menneskets 
værdighed hver gang, der sættes til debat 
eller trampes under fode”.

Den evangelisk-lutherske Kirke i 
Tyskland har været i dialog med landets 
katolske bispekonference siden 1976 for 
at udrede divergerende opfattelser om 
kontroversielle teologiske spørgsmål. I 
1984 udkom dokumentet Communion in 
Word and Sacrament og i 2000 Communio 
Sanctorum: The Church as the Communion 
of Saint.  NM

Gud og menneskets værdighed
Nyt dokument fra tysk luthersk-katolsk arbejdsgruppe om konsensus  
i etiske spørgsmål.

PRÆSTEMANGEL Pave Frans har for 
nylig i et interview i Die Zeit udtalt, ”at vi 
bliver nødt til at overveje om viri probati 
[pålidelige og dydige gifte mænd] kan være 
en mulighed. Hvis det viser sig at være en 
mulighed, kan vi overveje, hvilke pligter 
de kan få fx i afsidesliggende områder”. 
Men han understreger samtidig, at ”det 
frivillige cølibat ikke er løsningen” på 
præstemanglen. Kirken må derimod bede 
for nye kald og styrke sin indsats med at 
hjælpe unge, ”der leder efter en livsbane”.

I interviewet siger pave Frans, at 
præstemanglen er med til at svække Kirken, 
“for en Kirke uden Eukaristi har ingen 
styrke”. Derfor opfordrer han til, at man 
”uden frygt” drøfter spørgsmålet i Kirken. 

”Frygt lukker døre, mens frihed åbner 
dem. Selv når friheden er lille, åbner den et 
vindue”, siger han.

Voksende erkendelse i Vatikanet
I dag er størstedelen de katolske præster 
cølibatære, selv om katolicismen inkluderer 
23 østlige kirker, hvor præsterne har lov til 
at gifte sig. Dertil kommer gifte, tidligere 
anglikanske præster, der gennem det af 
Benedikt XVI i 2009 oprettede ordinariat 

har fået mulighed for at fortsætte som 
præster i katolsk regi. 

I Vatikanet er der en voksende erkendelse 
af problemet – et problem, som kardinal 
Pietro Parolin, en af pave Frans’ nærmeste 
medarbejdere, har beskrevet som en 
situation af ”sakramental nødretstilstand” i 
de berørte områder.

I en tale sidste år på det pavelige 
Gregoriana universitet i Rom påpegede 
kardinal Parolin, at cølibatet ikke var 
påkrævet i kraft af ”præstedømmets sande 
natur”; men at det medføre en række 
indlysende fordele, fx ”friheden til at tjene” 
og at præster kan ”rejse let”.

For at imødegå den stigende præstemangel 
er antallet af gifte, permanente diakoner, der 
kan udføre alle præstens funktioner på nær 
at fejre messe og høre skriftemålet, vokset 
støt de seneste 40 år, navnlig i Europa og 
USA. 

27 præster til 700.000 katolikker 
En nu pensioneret brasiliansk biskop 
har fortalt, at han i april 2014 drøftede 
muligheden for at vie viri probati til præster 
med pave Frans under en privat samtale, og 
at paven syntes om idéen men antydede, 
at det var bispekonferencernes anliggende 

at fremføre et sådan 
forslag.

I november sidste år 
besøgte pave Frans et 
fællesskab i Rom be-
stående af syv familier, 
hvor alle mændene hav-
de valgt at forlade præ-
steembedet for at gifte 
sig. Der har også været 
spekulationer om paven 
ville bruge bispesynoden 
i 2018 til at drøfte emnet 
om gifte præster; i stedet 

bliver de unge, troen og kaldsskelnen fokus 
for næste års bispekonference.

Fortalere for en lempelse af cølibatkravet 
argumenterer, at muligheden for at vie 
gifte mænd ville øge præsternes antal og 
afhjælpe præstemanglen i store dele af 
verden, hvor den har tvunget biskopper 
til at lukke kirker og efterlade sogne uden 
adgang til sakramenterne. Denne udvikling 
er især udtalt i Latin- og Centralamerika.

Den brasilianske biskop Erwin Kräutler, 
der i 2014 drøftede spørgsmålet med pave 
Frans, har fortalt, at hans bispedømme 
Xingu kun råder over 27 præster til at 
betjene de godt 800 lokale menigheder og 
700.000 katolikker, mens der i Mexico er 
én præst til ca. 6.500 katolikker. Under et 
besøg i Mexico sidste år tog pave Frans 
til bispedømmet Chiapas, hvor hundredvis 
af gifte diakoner fra indfødte menigheder 
er blevet ordineret for at hjælpe den 
lille håndfuld af cølibatære præster, som 
bispedømmet råder over.

Året forinden, i 2015, sagde biskop Leo 
O’Reilly fra Kilmore, Irland, at pavens 
budskab om at være kreativ i forhold til 
manglen på præster havde fået ham til at 
etablere en kommission, der skulle se på 
muligheden af at ordinere gifte mænd.

”Jeg tror, andre biskopper vil være 
åbne for tanken”, udtalte O’Reilly til The 
Catholic Herald.

Manglende præstekald er  
”et meget alvorligt problem”
Men det frivillige cølibat er ikke svaret på præstekrisen, siger paven.

Tekst: Niels Messerschmidt

Den velkendte præsteflip er ikke længere et almindeligt syn i visse dele af verden, hvor 
stadig færre præster og store geografiske afstande tvinger biskopper til at lukke kirker  
og efterlade sogne uden adgang til sakramenterne. Foto: Stockphoto.
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SØNDAGSEVANGELIET Helt seriøst 
overvejede jeg i 2013 til palmesøndag, – 
om det nu er tilladt eller ej, – at invitere den 
unge, netop afsatte Fredericia-borgmester 
Thomas Banke til Sorø som søndagens 
prædikant. Det var umiddelbart efter hans 
”fald”, og jeg tænkte, at ingen bedre end 
han ville kunne fortælle om, – ligesom Peter 
Brixtofte af Farum tidligere havde kunnet 
gøre det, – hvordan det ér at leve med, den 
ene dag at være vildt tiljublet som dén, der 
gør alting mere rigtigt og meget bedre end 
alle andre, for den næste dag at opleve, at 
stort set de samme mennesker nu fra alle 
sider råber: ”Korsfæst ham!”

Måske er det fordi, Jesus kender men-
neskene, at han ikke synderligt glæder sig 
over palmesøndagens euforiske Hosanna-
Hurra-råb. Han kender menneskene og véd, 
at de, der i dag råber: ”Du er alle tiders!”, i 
morgen dolker dig i ryggen og siger: ”Ned 
med nakken med dig!” Og dette burde vi, 
der i dåben har indviet os til denne Jesus, 
drage nytte og lære af. ”Lad det samme sin-
delag være i jer, som var i Kristus Jesus”, 
hører vi i søndagens anden læsning fra Fi-
lipperbrevet. Men vi er jo, – det må vi vel 
alle indrømme, – enormt interesserede i og 
ret afhængige af, hvad andre mener og si-
ger om os, og vi vil så gerne høste ros og 
anerkendelse. Og vi bliver enormt skuffede 
og vrede, når dem, som vi troede, vi kunne 
stole på, vender os ryggen eller direkte fal-
der os i ryggen. Den hellige Vincent af Paul 
har engang sagt, – han hár det vist fra en el-
ler anden græsk filosof, –: ”Når nogen roser 
mig, ta’r jeg mig ikke af det, for jeg bli´r jo 

ikke bedre, fordi de roser mig. Når nogen 
rakker mig ned, ta’r jeg mig ikke af det, for 
jeg bli´r jo ikke ringere, fordi de rakker mig 
ned! Jeg ér, hvad jeg ér!” Det er kloge ord.

Paulus siger: ”Gør alt til Guds ære!” 
og jesuitterne har som devise: ”Alt til 
Guds større ære!” Dette er en fornuftig og 
mavesårs-forhindrende livsholdning. Lad 
os med Jesus søge vor ære hos Gud og ikke 
hos vægelsindede mennesker. Gud kender 
vore intentioner, véd, hvad vi af et ærligt 
hjerte forsøger at gøre godt, gennemskuer 
osse vores ufine metoder, men tilgi’r os, 
fordi han elsker os. At gøre alt for Gud 
blev Thérèse af Lisieux´ og moder Teresa 
af Calcuttas livsholdning og gjorde dem 
begge lykkelige. Omend det var i anden 
sammenhæng, at sangeren Bryan Adams 
udtrykte det, så forkyndte han dog i én af 
sine hits samme livsvisdom, når han sang: 
”I did it for you!”

Men nu véd vi altså, at menneskeligt 
vendekåberi hører med til livet, og når vi 
på palmesøndagen tager den stedsegrønne 
gren i vore hænder, skal vi være klar over, 
hvad vi gør, nemlig: at vi, der bekender 
os til Kristus, den menneskevordne Gud, 
er indstillede på at gå hele hans livsvej, – 
gennem spot og spe, – sammen med ham. 
Og at vi ikke, som de første palmesøndags-
fans umiddelbart efter festen smider 
grenene i vejkanten og et par dage senere 
indtager den stik modsatte holdning. At vi 
lægger al vejrhaneri bag os og står véd, 
hvad vi med  C. J. Boye sidste år omkring 
Allehelgen sang:

 Lad synke kun med løvets fald hver 

markens blomst i rad.
Min tro på ham bevare skal sit friske 

hjerteblad. (L. 427,7)
Vi indviede os i dåben til en martyr. Og 

ingen kan leve sit kristenliv uden at følge 
Jesus gennem et liv, der uvægerligt ender 
med lidelse, kors og død. Ingen af os bli´r 
sparet for korsvejen. Vor omverden prøver 
på at bilde os ind, at lidelsen, korset og 
døden er noget, som for enhver pris skal 
undgås, og vi er hurtige til at tage ved lære. 
Men Christian Richardt har så evig ret, når 
han i sin salme ”Et kors det var det hårde, 
trange leje” om os mennesker siger, at vi er 
friske, når vi tilbydes fest og farver, men 
absolut uvillige, når det modsatte melder 
sig:

Og alle kommer de med palmegrene,
men hvem vil være Simon af Kyrene?? 
(L. 322,4)
Ikke desto mindre: Vor Herre selv har i 

Jesu Kristi liv vist os, at stationerne lidelse, 
kors og død hører méd til livet. De bremser 
ikke livet, men gør livet større og mere 
fuldkomment! Gudskelov for det! Er det 
ikke frelse, når ét eller andet uundgåeligt 
og hårdt rammer os, at kunne sige: ”Noget 
sådant oplevede Jesus osse, omend han var 
Guds elskede Søn! Det hører altså méd!”. 
Er det ikke frelse, når korset er en realitet, 
når noget – sagt med Anne Linnet, – ”sætter 
sig på tværs i mit livs univers”, – at kunne 
sige: ”Dette var osse Jesu skæbne, omend 
han var Guds elskede Søn!? Det hører altså 
méd!” Er det ikke frelse, når man om døden 
kan sige: ”Dette er det eneste, der siden min 
undfangelse har været dødsikkert, nemlig 

at jeg skal dø!? Når det er det eneste, der 
i mit liv er totalt sikkert, betyder det jo, at 
intet hører mere méd til livet end døden. 
Døden er ikke det modsatte af liv. Døden 
er smækfyldt med liv! Jeg lever aldrig 
stærkere, end når jeg dør. Døden er livets 
højdepunkt på samme måde, som fødslen 
er højdepunktet på svangerskabet!” I sin 
konfrontation med lidelse, kors og død 
viser Jesus os, at disse livsstationer ikke 
overvindes ved fortrængning, men ved åbent 
og ærligt at tage dem på sig og gennemleve 
dem. ”Enhver, som vil følge mig efter, må 
tage sit kors op ...”, siger Jesus. Og endnu 
engang rammer Richardt i sin salme plet, 
når han konkluderer:

Men vil du favne ham i aftenfreden,
så må du følge ham i middagsheden. 
(L. 322,5)
Palmesøndag hedder osse Passionssøndag, 

dvs. lidelsens søndag. Det er Kirkens ønske, 
at vi i dag ikke kun hører evangeliet om 
Jesu festlige indtog i Jerusalem, men osse 
hele Jesu lidelseshistorie. Tidligere har jeg 
undret mig over, at vi skal høre denne lange 
beretning både palmesøndag og langfredag, 
men forklaringen ligger sikkert i, at man 
som katolik ikke har pligt til at deltage i 
gudstjenesten hverken skærtorsdag eller 
langfredag. Der vil således være en hel del 
katolikker, – desværre, – der elegant springer 
direkte fra palmesøndag til påskedag. 
For at sikre sig, at disse mennesker ikke 
kommer udenom passionsberetningen, 
præsenteres lidelseshistorien for os 
allerede palmesøndag, – osse for at vise de 
sammenhænge, som jeg netop understreger.

Og det må stå helt klart for os kristne: 
At påskedags opstandelse forudsætter 
langfredagens lidelse og død. Paulus siger 
det helt klart flere steder i sine breve: ”Lider 
vi med Kristus, dør vi med Kristus, da skal 
vi osse opstå med ham!” Vejen til påskedags 
opstandelse går ikke uden om skærtorsdags 
og langfredags lidelse og død. Tværtimod! 
Den går durch-igennem! Lad mig en sidste 
gang citere Richardt:

Vel dig, som gik med ham i livets 
trængsler, for dig går dødens port på lette 
hængsler! 

Vel mig, om stav jeg kan af korset skære,
da går jeg let, hvor vejene er svære!  
(L. 322,6)
Lad os så gøre op med os selv, om vi tør 

tage palmesøndagens stedsegrønne gren i 
vore hænder. For palmesøndags procession 
er ikke et forsøg på, teatermæssigt at 
dramatisere, hvad der engang skete, – et 
forsøg, som uvægerligt ville ende som 
en ynkelig, parodisk efterligning af Jesu 
indtog i Jerusalem hin palmesøndag. Se 
bare, hvordan folk i al almindelighed 
holder deres gren under processionen!! 
Nej! Palmeprocessionen er en fejring af 
en virkelighed, – her og nu! Den er en 
bekendelse, en trosbekendelse, faktisk 
en højtidelig dåbsløfternes fornyelse. Før 
processionen må enhver må sige til sig selv: 
Jeg har i dåben indviet mig til at leve mit liv 
med Jesus, indviet mig til at lide med ham, 
til at følge med ham op på korset, til at dø 
med ham, for, alene ad dén vej, at nå frem 
til opstandelse sammen med ham! Hvis jeg 
ikke er parat til at gå denne vej, skal jeg ærligt 

Palmesøndag

 De tog da palmegrene og gik ham i møde, og de råbte: Hosianna! Velsignet være han, som kommer, i Herrens navn, Israels konge! 
(Johannes 12,12). Jesu indtog i Jerusalem. Mosaik fra Cappella Palatina i Palermo. Mosaikken kan dateres til ca. 1140-1170.  
Cappella Palatina er de normanniske kongers kapel og ligger i kongepaladset i Palermo på Sicilien.

Menneskers vægelsindethed
Prædiken til Passions- og palmesøndag

Tekst: Pastor Stephen Holm SMMass

Lad os så gøre op med os selv, om vi tør 
tage palmesøndagens stedsegrønne gren  
i vore hænder

”

Fortsættes side 5 ▶
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KATEKETKURSUS Lørdag den 
25. marts afviklende Pastoral-Centret 
endnu en kursusdag i uddannelsen for 
kateketer. Denne gang i Jesu Hjerte Kirkes 
menighedslokale i København. 15 kateketer 
fra hele landet mødte op for at blive 
klogere på temaet ”Sakramenter – tegn på 
Guds nærvær”. Diakon Björn Håkonsson, 
som til daglig blandt andet underviser på 
Sankta Maria Folkhögskola i Malmø, førte 
deltagerne gennem dagens program.

Indfaldsvinklen til dagens tema blev 
introduceret som ”alt pastoralt arbejde 
er i bund og grund relationsarbejde”. 
Tesen var, at relationer er det centrale i 
såvel undervisning som katekese og at 
det er relationer mellem mennesket og 
sakramenterne, der fortløbende skaber 
Kirken som Kristi levende legeme. For 

at belyse sammenhængen mellem det 
sakrale, det sakramentale, sakramente 
og sakramentalie, skulle deltagerne som 
indledning hver især fortælle, hvad de ville 
redde, hvis deres hjem brændte.

Alle ønskede at redde personlige ejendele 
med affektionsværdi, altså noget som hver 
især oplever at have en relation til. Dermed 
var dagens tema italesat med udgangspunkt 
i den personlige erfaring, idet det vi kunne 
definere det, som er vigtigt for os, som noget 
vi har relation til. Overført til dagens tema 
om det sakramentale, oplever vi, at noget 
har værdi idet vi udvikler en personlig 
relation til det. Her gør det ikke noget om 
det sakramentale er synligt eller usynligt. 
Det er relationen til det hellige i den enkelte 
troende, som betyder noget. Den personlige 

Kristne menneske, tænk på den store 
kærlighed, som den almægtige Gud fra 
evighed har vist os. Han vil ikke svigte 
sin kærlighed, men har gjort mod os som 
en fader mod sit barn. Han har givet os et 
testamente, som er hans dyrebare legeme 
og blod, som han hver dag skænker på 
alteret i præstens hænder som et pant på 
vor sjæls frelse og til ihukommelse af hans 
lidelse og død.

Derfor kalder han alle mennesker til sig 
i denne dyrebare tid og siger: Kom til mig 
mine udvalgte børn, jeg vil tage kærligt 
imod jer og ikke afvise nogen synder, der 
ønsker at forbedre sig og beder om nåde 
og barmhjertighed.

Menneske, glæd dig over, at den højeste 
Herre kalder dig sit barn og vil tage kærligt 
imod os og forlade os vor skyld. Han 
kalder nu alle gode kristne til sit bord, for 
at vi skal modtage hans dyrebare legeme 
og blod til vor sjæls frelse. Hvem vil da 

være så hårdhjertet ikke at takke ham for 
hans velgerninger, han, der står for vor dør 
og beder om at blive lukket ind, idet han 
siger: Kæreste menneske, åbn dit hjerte 
for mig, så jeg kan bo dér med fred. Mine 
kære børn, hav medlidenhed med mig. I 
33 år har jeg arbejdet for jer og tålt stor 
fattigdom, lidelse og smerte for jeres 
skyld. Jeg har selv skabt jer, og I vil nu 
falde fra mig i djævlens vold. Det er den 
største uret, der kan ske, og af den grund 
er jeg blevet fattigere end noget menneske 
i verden, for der er ingen så fattig, at 
han ikke kan gøre, som han vil med det, 
han har tjent, men jeg har arbejdet med 
hænder, fødder og hjerte, og ved deres 
store synder tager menneskene det fra mig 
igen. Det er min største sorg, menneske, 
tænk på det.

Uddrag fra Visdoms Spejl – hentet 
fra Bønnebog for Den katolske Kirke, 
Ansgarstiftelsens Forlag 2013.

Palmesøndag

Da de nærmede sig Jerusalem og kom 
til Betfage ved Oliebjerget, sendte Jesus 
to disciple af sted og sagde til dem: ”Gå 
ind i landsbyen heroverfor, og I vil straks 
finde et æsel, som står bundet med sit 
føl. Løs dem, og kom med dem. Og hvis 
nogen spørger jer om noget, skal I svare: 
Herren har brug for dem, men vil straks 
sende dem tilbage”. Det skete, for at det 
skulle opfyldes, som er talt ved profeten, 
der siger:

Sig til Zions datter:
Se, din konge kommer til dig, 
sagtmodig, ridende på et æsel
og på et trækdyrs føl.

Disciplene gik hen og gjorde, som Jesus 
havde pålagt dem. De kom med æslet og  

føllet og lagde deres kapper på dem, og 
han satte sig derpå. Den store folkeskare 
bredte deres kapper ud på vejen, andre 
skar grene af træerne og strøede dem på 
vejen. Og skarerne, som gik foran ham, og 
de, der fulgte efter, råbte:

Hosianna, Davids søn!
Velsignet være han, som kommer,
i Herrens navn”
Hosianna i det højeste!

Da han nåede ind i Jerusalem, blev der 
røre i hele byen, og folk spurgte: ”Hvem 
er han?” og skarerne svarede: ”Det er 
profeten Jesus fra Nazaret i Galilæa”.

(Matt 21,1-11, år A)

Tekstlæsning til Passions –  
og palmesøndag
Indtoget i Jerusalem.

SydvestjyllandsEfterskole-KatolskOrientering.indd   1 20-03-2017   16:33:48

lade grenen ligge og udskyde ceremonien til 
bedre tider. Men hvis jeg erkender, at Jesu 
livsvej gennem lidelse, kors og død er den 
eneste frelsesvej, er vejen til opstandelse 
og evigt liv, og at jeg derfor, min svaghed 
til trods, ønsker at gå hele denne vej med 
ham, da kan jeg tage min grønne gren i 
hånden, overbevisende løfte den op, så den 
kan ses og i processionen smukt vifte med 
den. Og Jesus selv vil i Helligåndens kraft 
føre hånden og virkeliggøre, hvad Adam 
Oehlenschläger i 1813 skrev i en salme 
(DDS udg. 1963: 632,4):

Sving for mig håbets grønne flag!
Langfredag var en bitter dag,
men skøn var påskemorgen!
Amen.

Meditation i den stille uge  
fra dansk senmiddelalder

Sakramenter oppebæres af 
relationer
Blik for den personlige historie til det sakramentale.

Tekst: Ann-Lise Aasesdatter Hansen

Björn Håkonsson førte deltagerne gennem dagens program. Foto: Eva-Maria Nielsen.Fortsættes side 6 ▶

▶ Fortsat fra side 4.



6

SEMINAR Omkring 20 mennesker 
samledes den 18. marts til Edith Stein-
seminar på Karmel-klostret i Hillerød. 

Det blev en meget givende dag. Efter 
at biskop Czeslaw havde fejret messe 
sammen med deltagerne, fulgte en intensiv 
formiddag med pastor Preben Samuelsen fra 
Folkekirken, dr. Mette Lebech fra Maynooth 
University i Irland og cand. pæd. Ann-Lise 
Aasesdatter Hansen som oplægsholdere. 
Preben Samuelsen præsenterede Edith 
Stein i samtidens kontekst, Mette Lebech 
gennemgik stadierne i hendes udvikling 
som filosof og Ann-Lise Aasesdatter 
Hansen præsenterede skriftet ”Frihed 
og nåde”, som Preben Samuelsen havde 
oversat fra tysk til lejligheden.

Preben Samuelsen fortalte om Edith 
Steins store vennekreds og tegnede et 
portræt af denne fascinerende kvinde, som 
vi kender hende gennem hendes breve og 
hendes selvbiografi. 

Edith Stein blev født i en jødisk familie 
i Breislau og blev uddannet i Göttingen 
i historie, tysk litteratur og filosofi. Hun 
blev en del af ”det fænomenologiske forår” 
og var med i kredsen omkring filosoffen 
Edmund Husserl som hans assistent.

Preben Samuelsen præsenterede hende 
som en moderne Sankt Kristoffer, der kun 
vil tjene den største. Lige som Kristoffer 
sad ved færgelejet og mekanisk udførte 
sin tjeneste som færgemand, fortsatte 
Edith Stein i årene 1918-21 sit filosofiske 

arbejde som Husserls assistent. Men 
samtidig spejdede hun efter noget andet 
og større, fortalte Preben Samuelsen. Hun 
levede intenst med i sin samtid og det 
værdisammenbrud, som 1. Verdenskrig 
betød for Europa. Efter sigende var det 
Teresa af Avilas selvbiografi, der modnede 
hende til at tage beslutningen om at blive 
døbt.

Mette Lebech viste gennem sin 
beskrivelse af Edith Steins udvikling 
som filosof, hvordan hun nåede frem til 
en forståelse af, at vi ikke kan begribe 
mennesket i dets helhed, medmindre vi tror 
på, det er skabt i Guds billede.

Ann-Lise Aasesdatter Hansen viste, hvor-
dan ”Frihed og nåde” fra konversionsåret 
1921 er udtryk for en dybtgående omven-
delseserfaring med en fantastisk beskri-
velse af, hvad der sker, når nåden strømmer 
ind i sjælen. Først da bliver vi det, vi er be-
stemt til. Eftermiddagens gruppearbejde gik 
i dybden med ”Frihed og nåde”. 

Der er grund til stor tak til de ildsjæle, 
som havde knoklet med dette arrangement. 

Tør vi håbe på, at det for Kirken kunne blive 
indledningen til et forår, der handler om lidt 
mere end strukturer og kirkeskatteprocent? 

Seminar

Mette Lebech talte om Edith Steins udvikling som filosof.Der var også tid til hygge mellem de filosofiske indslag.

Biskop Czeslaw fejrer messen ved dagens 
start.

Kærlighedsmødet med Gud
Seminar på Karmel tegnede et portræt af Edith Stein som en kvinde,  
der blev en syntese af vores århundrede.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

historie ved, med og i relationen til det 
sakramentale er det, som bærer igennem og 
udgør livskernen i det sakramentale, når det 
hellige taler til vores hjerter.

Dagen igennem blev der arbejdet 
med sakramenterne fra forskellige 
indfaldsvinkler. Dagens sidste element var 
tilrettelagt som en ny vinkel på eksamen – 
med henblik på at kunne overføre en sjov 
tilgang til læringssituationen med børnene 
hjemme i menighederne. Kursisterne skulle 
derfor, i fællesskab to og to, formulere 
skarpe spørgsmål om sakramenterne. 
Dernæst skulle den ”skrappe underviser” 

til eksamen. Da alle spørgsmål var 
besvaret, udviklede der sig i forlængelse 
heraf en levende debat. Spørgsmålet om 
blandt andet gengiftes ret til at modtage 
eukaristiens sakramente fyldte en del. 
Mange skarpe holdninger stødte sammen 
og det store skisma om, hvor Kirken 
officielt står i forhold til om man kan 
modtage kommunion, hvis man har begået 
alvorlig synd som skilsmisse eller lever i 
samliv uden ægteskabets sakramente – et 
tema som på mange måder præger Kirken 
internt, også i mange diskussioner ude i 
menighederne – blev igen meget levende 
italesat. 

På aktuel og levende vis viste det sig 

i praksis blandt dagens deltagere, at det 
sakramente man har en relation til, det 
man individuelt elsker, værdsætter og 
vedligeholder i sin individuelle praksis 
af troen, vitterlig har stor betydning, ikke 
mindst, når det opleves som om andre 
potentielt krænker ens opfattelse – også 
kateketer viser sig meget villige til verbalt 
at kæmpe for netop deres forståelse og 
følelsesmæssige relation til sakramenterne. 

I sandhed, deltagernes engagement i 
dagens sidste debat bekræftede dagens tese: 
kirkens sakramenter er i høj grad er levende 
og holdes fortløbende levende i kraft af 
de troendes følelsesmæssige relationer til 
netop det sakramentale. Ikke mindst derfor 

var det meget livsbekræftende at opleve 
kateketernes engagement, som i hverdagens 
undervisning bringer vores børn og unge til 
forståelse og sakramental praksis – så også 
de lærer at elske og forstå Gud taler til hver 
enkelt gennem sakramenterne – hvis man 
vel og mærke udvikler en personlig relation 
til selvsamme sakramenter. 

En spændende dag som på mange måder 
viste hvor essentielt viden og forståelse 
om sakramenternes natur går hånd i hånd 
med det levede liv i Kristi levende Kirke 
i hverdagen og i kateketernes møde med 
vores 1. kommunionsbørn og firmander.

▶ Fortsat fra side 5

Fra ”Frihed og nåde” 
”Nåden er Guds Ånd, der kommer til os, 
den til os nedstigende guddommelige 
kærlighed. I troen tilegner vi os subjektivt 
den nåde, som objektivt er blevet os til del. 
Denne tilegnelse sker i flere henseender. 
Først bliver vi os i den bevidste om, hvad 
der er virksomt i os. Den nåde, der tager 
bolig i sjælen bliver i troen synlig for vores 
ånd, bliver åndeligt tilegnet. Desuden 
bliver nåden aktivt grebet af sjælen, bliver 
modtaget som sjælens ejendom. Og tillige 
dermed bliver det personale centrum, i og 
med hvilket den guddommelige kærlighed 
bliver taget imod, et nyt udgangssted, ud 

fra hvilket den guddommelige kærlighed 
atter bryder frem: som Gudskærlighed og 
kærlighed til næsten og til alle skabninger 
i Gud. Trosaktens ejendommelighed: 
samtidigt at være erkendelse, kærlighed og 
handling kommer her igen på ny til syne. 

Vi kan betegne troen som nådevirkningen 
κατ› έξοχήν [kat’exochen]. At blive 
troende uden modtagelse af nåden er 
umulig. At være beredt til at tro kan man 
alene i kraft af friheden. På den anden side 
kan troen ikke komme til udfoldelse, hvis 
nåden ikke bliver grebet i frihed. Nåde og 
frihed er konstitutive for troen. Det samme 
fastslog vi for forløsningsværket. Og i 

virkeligheden er tro og forløsning et og det 
samme. Gennem troen bliver vi retfærdige, 
dvs. vi er retfærdige netop så langt, som vi 
lever i troen og ud af troen. En adskillelse 
af tro og gerninger er kun mulig, så længe 
man ikke har forstået og tilegnet sig troen 
i dens fulde konkretion og forveksler 
troen med det i den indeholdte teoretiske 
moment. Hvis nogen kun er overbevist 
om at den guddommelige nåde kan forløse 
synderen, så kan han fortsat føre et ligeså 
syndigt og uhelligt liv som uden denne 
overbevisning. Men denne overbevisning 
er ikke tilstrækkelig til at retfærdiggøre 
ham. Heller ikke den blotte berøring af 

nåden er tilstrækkelig til det, men at gribe 
den hører nødvendigvis med dertil. Først 
som grebet bliver troen konkret, levende 
og virksom. Men når den er blevet det, 
så er en uforandret forbliven i natur- og 
syndstilstanden umulig. At vokse fastere 
i troen og gå frem på fuldkommenhedens 
vej hører uopløseligt sammen. 

Holde sig til Kristus – det kan man ikke 
uden samtidig at efterfølge ham. Men at 
efterfølge Ham er at blive retfærdiggjort 
og intet andet.”
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FØDSELSDAG Der er ikke noget 
usædvanligt i, at vi i bispedømmet 
herhjemme ikke gør så meget ud af begrebet 
pensionsalder. Flere af vore ældre frivillige 
medarbejdere har påtaget sig opgaver, som 
næsten giver dem mere at lave, end da de 
var på arbejdsmarkedet, og ikke mindst, 
når det drejer sig om præster, ser vi, at flere 
fortsætter deres aktive virke, selv i en høj 
alder.

 Ved at fejre msgr. Lars Messerschmidts 
80-års fødselsdag gratulerer og takker vi 
en præst uden egentlig at fokusere særligt 
meget på alderen. Pastor Lars lægger selv 
stadig vægt på at udøve sin præstegerning 
mest muligt, og fra bispedømmets ledelse 
har vi de seneste år heller ikke tøvet med 
at bede ham overtage ekstra opgaver. Et 
forholdsvis stabilt helbred har tilladt pastor 
Lars fortsat at være aktiv, men i stedet for at 
forbinde det gode helbred med at mageligt 
otium, har det været naturligt og selvfølgeligt 
for ham både at stå til rådighed og tilbyde 
sin pastorale ekspertise og omsorg. Liv og 
gerning dækker fuldstændigt hinanden. 

 Selv om 80 år ikke længere er nogen 
sjælden alder, rummer dette spand af tid 
nu snart 56 års præstegerning og falder 
sammen med en periode, som har været 
fuld af accelererende forandringer i 
både Kirke og samfund. Alligevel er der 
også meget klassisk over pastor Lars’ 
curriculum vitæ. Han stammer fra en 
familie med en længere katolsk fortid 
og er heller ikke den første præst i sin 
slægt. Straks efter studentereksamen gik 
det videre til præsteuddannelsen i Paris, 
og den første del af uddannelsen blev 
kronet med præstevielsen i Sct. Ansgars 
domkirke 29. juni 1961. Pastor Lars’ 
talenter gjorde det oplagt at studere videre 
og afslutte uddannelsen med et licentiat 
i bibelvidenskab, erhvervet efter ophold 
på bibelinstitutterne i Rom og Jerusalem. 
Hjemme igen blev det til en klassisk 
tid som kapellan fulgt af en det første 
sognepræsteembede i Hillerød.

 I 1969 begyndte den første af pastor Lars’ 
perioder som generalvikar, den egenskab de 
fleste nok kender ham i. Begyndelsen af 

dette virke faldt sammen med afholdelsen 
af bispedømmets synode på Nyborg 
strand, indkaldt for at implementere 2. 
Vatikankoncils beslutninger, en travl og 
intensiv tid, som pastor Lars sammen med 
biskop Martensen var med til at sætte sit 
præg på.

 I 1976 blev pastor Lars sognepræst i sin 
hjemmenighed, Sct. Andreas i Ordrup. Både 
her og i senere embeder som sognepræst 
viste han iver for sjælesorg og administrativ 
omhu og havde i denne tid også sin anden 
periode som generalvikar. Selv om pastor 
Lars nok betragter sig som udpræget 
hovedstadsborger, veg han ikke tilbage for i 
1984 at påtage sig embedet som sognepræst 
i Esbjerg, hvor han høstede erfaringer 
fra livet i en provinsmenighed. I 1997 
fulgte den sidste og længste periode som 
generalvikar, der først sluttede i 2014. Selv 
om pastor Lars efterhånden var kommet 
op i årene, havde han et godt stykke tid 
forinden begyndt sit virke i domstolen, hvis 
leder han er den dag i dag. 

 Det vil føre for vidt at opremse alle 
pastor Lars’ virkefelter. Dem har der været 
mange af, fordi han altid har sagt ja, når der 
opstod mere eller mindre akutte behov for 
en konstitueret sognepræst. Både parallelt 
med og som en del af sit virke som præst i 
de mange menigheder har pastor Lars altid 
været en værdsat og søgt åndelig vejleder, 

kontaktet af mange både i og uden for 
Kirken. 

 Som sagt er det så som så med 
pensionsalderen i pastor Lars’ tilfælde. 
Det trofaste virke fortsætter, karakteriseret 
af usvigelig loyalitet og stor flid, og det 
er vi mange, ikke mindst undertegnede, 
som skylder ham stor tak for. Med denne 
tak følger et stort til lykke og ønsket om 
adskillige gode år endnu.

+Czeslaw Kozon

Kirken i Danmark

INTEGRATION Den 29-årige kandidat i 
folkesundhedsvidenskab Nadege Uwama-
horo har modtaget Tværkulturelt Centers 
integrationspris ’Årets Krus – Årets Knus 
2017’. Prisen, der består af krus, en kurv og 
et diplom, blev overrakt af tidligere over-
rabbiner Bent Melchior på Tværkulturelt 
Centers forårskonference i København med 
temaet ’Jeg var fremmed – og I blev bange 
for mig’. 

Nadege Uwamahoro kom til Danmark som 
FN-kvoteflygtning i 2005, da familien blev 
udvalgt til genbosættelse i Danmark gennem 
UNHCR. Da var hun 17 år og havde været 
på flugt i 11 år, siden familien overlevede 
folkemordet i hjemlandet Rwanda i 1994. 
I Danmark lærte Nadege Uwamahoro 
hurtigt dansk og afsluttede sidste år en 
kandidatgrad i folkesundhedsvidenskab fra 
Aarhus Universitet. I april begynder hun et 
ph.d. studium i Newcastle. 

Nadege Uwamahoro er katolik og 
var aktiv i Vor Frue Kirke i Aarhus i 
sin studietid. I 2015 tog hun initiativ 
til et solidaritetsprojekt ud fra kirkens 

ungdomsgruppe ’Mount Tabor’ med tilbud 
om forskellige aktiviteter for og sammen 
med asylansøgere på Center Langå og 
senere Center Voldby. Projektet fik navnet 
Solidarity Project og fortsatte indtil 
udgangen af 2016, da centrene lukkede. 
Om projektet siger Nadege Uwamahoro, at 
hun ønskede at give andre flygtninge håb, 
fordi hun af personlig erfaring ved, hvor 
meget det betyder, at nogen interesserer sig 
for én, når man kommer til et nyt land som 
flygtning. 

I sin tale til Nadege Uwamahoro un-
derstregede tidligere overrabbiner Bent 
Melchior, at prisen både blev givet for en 
imponerende personlig indsats for at blive 
integreret i et nyt land og for overskud til at 
se ud over sig selv, hjælpe andre og sprede 
glæde og tro på fremtiden: ”Du skal elske 
din næste som dig selv, står der i Bibe-
len. Jeg mener, man skal forstå det sådan, 
at man skal solidarisere sig med den frem-
mede og sætte sig i den fremmedes sted. 
Det gjorde du, så snart du selv var integreret 
her. Jeg har selv været flygtning, da jeg var 

14 år gammel, og kan identificere mig med 
det at være fremmed, ligesom du kan. Det 
er nemlig den, der har skoen på, der ved, 
hvor den trykker”. 

Birthe Munck-Fairwood, Tværkulturelt 
Center.

Tidligere overrabbiner Bent Melchior overrækker Tværkulturelt Centers integrationspris 
til Nadege Uwamahoro. Hun modtager prisen for sin ” imponerende personlig indsats 
for at blive integreret i et nyt land og for overskud til at se ud over sig selv, hjælpe andre 
og sprede glæde og tro på fremtiden”. Foto: Tværkulturelt Center.

Integrationspris til FN-
kvoteflygtning fra Rwanda
Katolik vinder pris for ”sin imponerende personlige indsats”.

Msgr. Lars Messerschmidt  
fylder 80 år
Alsidig pastor og tidligere generalvikar fylder rundt den 5. april.

Foto: Omar Ingerslev.

BISPEDØMMET Efter sognesammen-
lægningen på Lolland-Falster, så de tre tid-
ligere sogne nu er slået sammen til ét sogn 

under navnet Sankt Josephs sogn, blev der 
søndag den 19. marts afholdt valg til det 
nye menighedsråd.

Til menighedsrådet er valgt:
Teresa Krystyna Starzynski, Hellig Kors 
menighed, 47 stemmer
Jacob Pontoppidan, Sankt Birgitta 
menighed, 45 stemmer
Joakim Sølund, Hellig Kors menighed, 45 
stemmer
Joan Nicolaisen Nielsen, Sankt Birgitta 
menighed, 41 stemmer

Michael Eugeniusz Dzinbek, Hellig Kors 
menighed,  41 stemmer
Søren Clausen, Hellig Kors menighed, 31 
stemmer

Som suppleanter er valgt:
Jan Peter Tvangsø, Sankt Birgitta 
menighed, 27 stemmer
Kristof Lubowiecki, Sankt Birgitta 
menighed, 23 stemmer
Graciete Mafalda Andrade Gouveia, 
Hellig Kors menighed, 11 stemmer.

Et konstituerende menighedsrådsmøde 
indkaldes af den, der har fået flest stemmer 
og skal være afholdt senest den 8. april.

Af de i alt 1.286 stemmeberettigede 
havde 100 personer stemt, hvilket giver en 
valgdeltagelse på 7,8%.

 NM

Se også læserbrev side 10. 

Det nye menigheds -
råd i det nye Sct. 
Josefs sogn
Menighedsrådsvalget afholdt  
den 19. marts.
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SKOLE Lørdag den 11. marts holdt lærere 
og pædagoger på Institut Sankt Joseph på 
Østerbro i København en temadag om 
katolsk humanistisk dannelse. Dagen 
begyndte med besøg hos karmeliterne og 
fortsatte tilbage på skolen med afsløring 
af et maleri af dagens hovedperson, Dag 
Hammarskjöld. Afsløringen skete under 
overværelse af den svenske ambassadør i 
Danmark Frederik Jørgensen og frue og 
sognepræst ved Svenska Gustavskyrkan 
Thomas Stoor. Billedet, der forestiller 
Dag Hammarskjöld, tager udgangspunkt 

i vigtige ting i hans liv og er malet af 
billedkunstner og lærer på skolen, Kim 
Broström.

Efter skoleleder Peter Franklins 
introduktion talte Sveriges ambassadør om 
Dag Hammarskjöld og hans betydning. 
Sognepræsten Thomas Stoor fortalte om 
Dag Hammarskjöld som mystiker og om 
hans religiøse tanker. Ved afsløringen af 
maleriet fortalte Kim Broström om tankerne 
bag maleriets tilblivelse. 

Billedet af Dag Hammarskjöld hænger nu 
ved skolens hovedindgang.

Dag Hammarskjöld afsløret
Skete i forbindelse med en temadag på Institut Sankt Joseph.

På gruppebilledet ses Sveriges ambassadør i Danmark Frederiks Jørgensen og frue, 
sognepræst ved Svenska Gustavskyrkan Thomas Stoor, bispedømmets skolekonsulent, 
sognepræst Jesper Fich, lærer Ditte Krarup, der afslørede maleriet, billedkunstner og 
lærer Kim Broström samt skoleleder Peter Franklin. Foto: Hasse Carlberg.

Om årets valfarter til 
Åsebakken og Øm
VALFARTER Om få måneder afholdes 
bispedømmets årlige valfarter til Vor Frue 
af Åsebakken og Vor Frue af Øm. Ved en 
beklagelig fejl er datoerne for valfarterne 
ikke kommet i Katolsk Lommebog 2017.

Valfarten til Vor Frue af Åsebakken 
afholdes som sædvanligt sidste søndag i 
maj, det vil sige den 28. maj, 7. søndag i 
påsken.

Valfarten til Vor Frue af Øm afholdes i 
år anden søndag i juni, altså den 11. juni 
på festen for Den Hellige Treenighed.

Mottoet for årets valfarter er “De holdt 
fast ved bønnen sammen med Jesu mor, 
Maria” (ApG 1,14).

 NM

KIRKELUKNING Så skete det! Efter 
næsten 90 års virke måtte vi sige farvel til 
Vor Frelsers Kirke i Assens lørdag den 18. 
marts.

Det er naturligvis sørgeligt, at et sted, som 
har været til velsignelse for tre generationer 
af katolikker, vil gå tabt. Mange præster 
har været glade for at gøre tjeneste her. 
Desuden er det et tiltalende kirkerum, med 
de smukke farvede vinduer visende motiver 
fra evangelierne, der gør tabt.

Men vi må ikke fortvivle. Vi må indrømme, 
at det kun er få mennesker, der har benyttet 
kirken i den seneste tid. Sammenlignet med 
andre små kirkesamfund rundt om i verden, 
må vi indse, at vi stadig har mulighed for et 
katolsk fællesskab i det såkaldte Assisi-hus, 

som et medlem af menigheden har stillet til 
rådighed.

Vi har mistet en bygning; men vi har 
stadig et messested. Vi får stadig pastoral 
betjening to lørdage om måneden (ved 
pater Bernhard Kofod eller pater Thomas 
Pulickiyil fra Odense) og vi kan holde 
Ordets Gudstjeneste de øvrige, altid om 
lørdagen kl. 15. Så kan vi trods alt finde 
noget, at være glade for. Som biskoppen 
antydede i sin prædiken: ”Kirken, forstået 
som en bygning af levende sten, består 
stadig, og det levende vand kommer stadig 
til de tørre egne”.  

 
 Jørgen Aunkilde

SAMMENKOMST Den nye spanske 
gesandt, Bernardino de Rebolledo, ankom 
til København 14. marts 1648. Han 
medbragte en hel del bøger, som blev den 
spæde begyndelse til, hvad der i dag er 
bispedømmets teologiske bibliotek, Sankt 
Andreas Bibliotek.

Dagen blev markeret lørdag den 
18. marts ved en sammenkomst for 
medlemmer af bibliotekets støttekreds, 
Sankt Andreas Biblioteks Venner. Godt 
tyve medlemmer deltog i mødet, som 
indledtes med en let frokost. Derefter holdt 
medlem af bestyrelsen, førstebibliotekar 
Henriette Fog, et oplæg om, hvordan 
nogle af arbejdsgangene i dag er på hendes 
arbejdsplads, Det Kongelige Bibliotek. 
Hun omtalte, hvordan man i dag mindre 
anvender videnskabeligt uddannede 
fagreferenter til boganskaffelse, men mere 
byggede på lånernes konkrete bestillinger. 
Desuden fortalte hun om de elektroniske 
ressourcer, hvor især tidsskrifterne sluger 
en stigende del af bibliotekernes budgetter.

Lederen af Pastoral-Centret, Marcelino 
Gauguin, belyste den nye måde at 
producere bøger på, som kaldes Print-
on-Demand (PoD). Ved traditionel 
bogproduktion (typisk offset-trykning) er 
der høje startomkostninger. Derfor kan 
det i reglen ikke betale sig at trykke små 
oplag. Ved PoD er startomkostningerne 
lave, og nye produktionsmetoder betyder, 
at man kan fremstille små oplag, uden at 
stykprisen bliver for høj. Derfor kan der let 
produceres det antal bøger, som svarer til 
efterspørgslen. Det giver nogle enestående 
muligheder for, at små forlag kan være med 
på et ellers udfordret bogmarked.

Der var adskillige spørgsmål til de to 
oplægsholdere.

Efter en kort pause, hvor der var mulighed 
for rundvisning eller indkøb i bibliotekets 
antikvariat, præsenterede formanden for 
bibliotekets bestyrelse, Helge Clausen, 
et par fund fra Katolsk Historisk Arkiv: 
Eksempler på afleverede arkivalier fra en 
menighed, som illustrerede vigtigheden af, 
at man afleverer sådant materiale til arkivet. 
Desuden omtalte han nogle breve fra 
1930’erne til afdøde pastor Timmermanns 
far, Otto Timmermann. Brevene var fra 
kardinal Pacelli (den senere pave Pius XII) 
og hans medarbejder G.B. Montini (den 
senere pave Paul VI). 

Kopier af brevene blev fremvist på mødet.
Derefter gav Helge Clausen en status 

over bibliotekets økonomi. Året 2017 er det 
sidste af de tre år, hvor det lykkedes at skaffe 
finansiering til de løbende udgifter, efter at 
Økonomisk Råd i 2014 meddelte, at man 
ikke længere kunne dække de ca. 600.000 
kr. pr. år, det koster at drive biblioteket. 
Bestyrelsen og bibliotekslederen arbejder 
intenst med at rejse penge til en fond, hvis 
afkast gerne skulle finansiere ca. 75% af 
udgifterne fra 2018. Forskellige eksterne 
tilskud, bogsalg og gaver fra Sankt Andreas 
Biblioteks Venner udgør 25%. Alene 
støtteforeningens tilskud udgjorde 56.550 
kr. i 2016, hvilket svarer til driftsudgifterne 
i ca. fem uger. Der er pt. 140 medlemmer, 
men antallet skulle gerne forøges. Helge 
Clausen bad de tilstedeværende om at 
prøve at hverve nye medlemmer. For et par 
uger siden blev der modtaget tilsagn om en 
donation på 500.000 kr. fra en katolsk fond, 
hvilket er en god begyndelse.

Til sidst orienterede Helge Clausen om, 
at biblioteket i samarbejde med Ælnoth 
(Katolsk historisk forening for Danmark), 
Academicum Catholicum og Bispedømmets 
Informationsafdeling planlægger en éndags 
konference i november. Den foreløbige titel 
er Katolske vinkler på reformationen. De 
tilstedeværende fik udleveret bibliotekets 
årsberetning for 2016. Den er også 
tilgængelig på bibliotekets hjemmeside.

Farvel efter næsten 90 års virke
Vor Frelsers Kirke i Assens lukkede 18. marts.

Biskop Czeslaw Kozon og pater Bernhard Kofod fejrede lørdag 18. marts den sidste messe 
i Vor Frelsers Kirke i Assens. Foto: Christian Jensen.

Sankt Andreas Biblioteks  
369. fødselsdag
Blev markeret med et alsidigt program. 

Tekst og foto: Helge Clausen

Et maleri af den spanske gesandt 
Bernardino de Rebolledo, hvis bøger blev 
den spæde begyndelse til, hvad der i dag er 
bispedømmets teologiske bibliotek, Sankt 
Andreas Bibliotek.
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det urimelige i at give Nykøbing fire medlemmer og kun 
Maribo og Nakskov to i det nye råd. Med fire stemmer 
hver ville det kunne betyde, at Nakskov og Nykøbing 
kunne bestemme, hvem der bliver valgt fra Maribo. 
Svaret fra biskoppen forelå samme dag. Fordelingen var 
besluttet ud fra menighedernes medlemstal og i øvrigt 
havde menighedsrådene i Maribo og Nakskov ikke gjort 
indsigelse mod fordelingen. 

Under valgmødet den 5. februar kom det frem, at 
menighedsrådet havde besluttet at sende det kommende 
menighedsblad ud til alle medlemmer i de tre menigheder 
og heri fortælle om valget. 

Valget den 17. marts 2017 og klage over valghandlingen 
(se valgresultatet andet sted i dette KO): Uden kandidater 
fra Nakskov og med en samlet stemmeprocent på under 8, 
dog ca. 10 i Maribo, blev valget en fuser og næppe det som 
bispekontoret kunne have ønskes sig. 

Resultatet blev som frygtet, at det var stemmerne fra 
Nykøbing og Nakskov, der afgjorde hvem der kom inden i 
rådet fra Maribo. Dette selv om Jan Tvangsø – tidl. formand 
for Bevaringsforeningen for kirken – fik de fleste afgivne 
stemmer i Maribo. 

Derfor har vi i mail af 25. marts til bispekontoret valgt 
at klage over valgets afvikling og resultat, og ønsker, 
at der skal ske omvalg i Maribo med henvisning til 
ovenstående. Vi finder fortsat, at Sct. Birgitta menighedens 
stemmeberettigede med to stemmer hver selv burde have 
afgjort, hvem der kom ind i det nye råd og at Nakskov og 
Nykøbing ikke kunne stemme på kandidaterne fra Maribo. 

Ønsker bispekontoret ikke omvalg, bør man i det mindste 
lade Jan Tvangsø få en plads i det nye råd som den, der 
har og forsat vil kæmpe for en hurtig genåbning af kirken 
i Maribo. 

En sidste bøn til biskoppen og Niels: Se at få åbnet kirken 
snarest inden det er for sent. Tak! 

Barbara og Erik Bohn-Jespersen, 4990 Sakskøbing

Læserne skriver

Det sker i bispedømmet
APRIL
Fredag 7.- søndag 9.: Kaldsseminar: Hvad kalder 
Gud dig til? Weekenden byder på mange personlige 
beretninger om forskellige kald fx præstekald, 
ægteskabskald og kald til permanent diakoni. Temaet 
består bl.a. af pastor Kasper Baadsgaard-Jensen, diakon 
Kaare Nielsen og ægteparret Zofia og Jamal Al-Tamimi. 
Seminaret afholdes på Klitborg, Klitborgvej 23, 4500 
Nykøbing Sjælland, og er for alle i alderen 16+. Flere 
informationer og tilmelding er at finde på www.duk.dk. 
Weekenden er gratis.
Lørdag 8. kl. 10.00: Messe i anledning af pastor 
Lars Messerschmidts 80-års fødselsdag i Jesu Hjerte 
kirke i København. Efter messen er der reception i 
menighedssalen. Alle er velkomne.
Søndag 9. kl. 16.00: Messe med palmeindvielse og 
procession i den ekstraordinære form af den romerske 
ritus i Jesu Hjerte kirke, København.
Torsdag 13. kl. 20.00: Messe i den ekstraordinære 
form med efterfølgende tilbedelse i Skt. Augustin kirke, 
København.
Fredag 14. kl. 14.00: Liturgi i den ekstraordinære form 
i Skt. Augustin kirke, København.
Lørdag 15. kl. 23.00: Vigilie i den ekstraordinære form 
i Skt. Augustin kirke, København.
Søndag 16. kl. 18.00: Levitmesse i den ekstraordinære 
form i Jesu Hjerte kirke, København.
Mandag 17. kl. 19-20: Meditationsaften hos Sct. Joseph 
Søstrene. Sted: Kirken i ’De Gamles By’, Edith Rodes 
vej 6, 2200 Kbh. N.
Fredag 21. kl. 18.30-20.00: ’Åben Dør’. Personlig 
forbøn og samtale v/ pastor Lars Messerschmidt m.fl. 
Sted: Jesu Hjerte Kirkes menighedslokaler, Stenosgade 
4 A-B, København V. 
Information: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk.
Fredag 28. kl. 19.00-ca. 21.00: Forsonings- og 
helbredelsesmesse v/pastor Lars Messerschmidt m.fl.
Sted: Jesu Hjerte Kirke, Stenosgade 4, København V. 
Skriftemål fra kl. 18.00. 
Information: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk. 

Symeon den nye Teolog,  
af hymne 49
Forbarm dig, Herre, forbarm dig over mig!
Thi du er Frelseren, den ene, som fra min umyndigheds 
alder har værnet om mig; du som i din egenmægtige 
godhed har haft sådan medlidenhed med mig, jeg som gør 
alting forkert og godt selv er klar over det!

Du som har befriet mig fra verden, denne skrækkelige og 
tåbelige, fra mine slægtninge såvel som mine venner, og fra 
glæder, som hørte intetsteds hjemme.

Og du har værdiget mig til at tage ophold her, som på 
et bjerg (0:Forklarelsens bjerg) og ladet mig skue din 
herligheds vidunder, du min Gud.

Og med din hellige Ånd har du opfyldt mig, helt og fuldt 
har du bragt mig åndelig oplysning, du min Kristus.

Du alene, min Gud, skænk mig – din til døden trofaste 
tjener – denne din umistelige nåde.

Min hersker, træk dig ikke tilbage, min skaber, vend dig 
ikke bort og lad mig ikke ude af syne; du som een gang for 
alle har stillet mig foran dit åsyn og forordnet min plads 
iblandt dine tjenere, beseglet mig med din kærligheds segl 
og kaldt mig ”din”. 

Aldrig må du forkaste mig, aldrig fordunkle dit ansigts 
lys – eller mørket vil skjule mig, afgrunden opsluge mig og 
himlen lukke sig om mig!

Den himmel som du løftede mig op over, min Frelser;
du havde jo kendt mig værdig til at være hos englene, 
eller snarere at være hos dig, du Altets skaber, og sammen 
med englene frydes over dig, værdig til at skue dit åsyns 
usammenlignelige herlighed, og indtil mættelse at nyde dit 
utilnærmelige lys, og til at glædes og frydes i et lyksaligt 
samvær, der ikke findes ord for: at være i Herrens lys, det 
uudsigelige...

Symeon den nye Teolog, 943-1022, klosterforstander i 
Skt. Mamas-kirken i Konstantinopel, er en af Østkirkens 
store mystikere, måske den største.

Kærlighedens Hymner, hans store digterværk, handler 
om to ting: at være angrende i mørket og lyksalig i lyset – 
det kristne grundvilkår, ganske enkelt.

Uafladeligt priser han lyset og Helligåndens kraft; han 
er en digter for både påske og pinse. (Fra det græske 
oversætter jeg pt. et lille udvalg af denne byzantinske 
gudsmands spændende værker). Men da vi endnu er i 
fastetiden, og dermed inde i de dybe overvejelser over vor 
egen utilstrækkelighed, så synes jeg, at dette korte uddrag 
af hymne 49 er meget betegnende for stemningen på dette 
tidspunkt af kirkeåret. God påske!
Klara Preben-Hansen, cand.mag., 2920 Charlottenlund

Som om de slet ikke 
eksisterede ...
Det var en mærkelig jubilæumsartikel om Åsebakken i KO 
4. Der står jo så godt som intet om historien i de mange 
år efter 1948, hvor der på stedet blomstrede et rigt dansk 
benediktinsk klosterliv, heller intet om dette livs store 
betydning for det unge danske bispedømme, hvis historie 
klostret på så mange måder blev vævet ind i – helt dertil, at 
biskop Martensen jo faktisk boede der som klostrets præst 
i en årrække. Intet om alt det, der i dag gør, at det er så 
væsentligt for bispedømmet, at stedet fortsætter med at 
eksistere.

I 50’erne var der et kommunitet på over 30 søstre; så 
sent som i 1975 var der 25. Det benediktinske liv, dets 
ora et labora, blev foldet ud i korbønnen og liturgien, 
levet med Kirken før, under og efter koncilet, og i arbejde 
i huset og parken, i den store køkkenhave og frugthaven, 
i keramikværkstedet og frem for alt i gæsteriet med 
generationer af taknemlige gæster fra ind – og udland. 
De kom til den klassiske liturgi til højtiderne, på ferie, 
på rekreation, i nødhavn når livet blev svært. Nogle af os 
husker stadig glæden, da det nye gæstehus kom til, indrettet 
med BB-skabe og Børge Mogensen møbler. Kurser og 
retræter – AC på fast påskeretræte igennem år. Forskning 
i det store klosterbibliotek – og en bogudgivelse om Niels 
Stensen, en anden om Julian af Norwich. Og ikke mindst 
valfarten, signaturbegivenheden for klosterets betydning 
for bispedømmet – den er nævnet, men heller ikke den 
hører vi meget om. Eller at klostret var vært for pavemessen 
i 1989 – det er som om tiden holdt op i 1948, og først nu er 
begyndt igen.

På den nu smukt istandsatte skovkirkegård ligger de 
mange søstre, der trofast bar dette liv år efter år – den sidst 
begravede er den knap 100-årige søster Maria Magdalene, 
der indtrådte i 1950 og døde i 2010. Det er dem, vi kan 
takke for, at der overhovedet var et Åsebakken at overtage 
i 2009. Det er mest af alt deres jubilæum, vi fejrer, dem 
vores taknemlighed gælder. Men det er, som om de slet ikke 
eksisterede.

Til sidst en rettelse af en faktuel fejl sammen med en 
oplysning. Der står, at klostret derefter (efter 2003) i nogle 
år havde ekstern ledelse (indtil nuværende situation). Det 
er kun delvist korrekt. Klostret havde abbedisse moder 
Tyra Antonia fra Mariavall som administrator fra 2003 til 
2006 med en dansk subpriorinde til at varetage den daglige 
ledelse, men havde fra 2006-9 igen en dansk priorinde, 
valgt af og blandt kommunitetets medlemmer. Det var for 
øvrigt denne, der allerede i tiden som subpriorinde under 
sine bestræbelser for at skaffe hjælp fra andre klostre til 
det dalende antal søstre på Åsebakken fik genoprettet 
kontakten med det brasilianske kloster og efterfølgerne af 
dem, der var rejst ud. 

Hanne Gregersen, 1879 Frederiksberg

Svar fra redaktionen
Kære Hanne Gregersen
Det har på ingen måde været redaktionens hensigt at ignorere 
den store indsats, kommunitetet lagde på Åsebakken frem 
til 2009.

Redaktionen er dog  klar over, at artiklen kunne opfattes 
sådan. Det er derfor vores hensigt at føje nye brikker til 
portrættet i kommende artikler.
Med venlig hilsen redaktionen 

Et vemodigt farvel til  
Sct. Birgitta menighed 
Som en af de ældste menigheder i Danmark, ophører Sct. 
Birgitta menighed i Maribo, efter mere end 120 år, med at 
bestå pr 1. april 2017. Det sker som led i bispekontorets 
’nye katolske danmarkskort’ med kun én menighed på 
Lolland-Falster. Det kan vi leve med, men at vi ikke kan 
få åbnet vores Sct. Birgitta Kirke i Maribo, er urimeligt og 
meget skadeligt for fremtiden. 

Vi har siden 1970 tilhørt menigheden og være flittige 
brugere af kirken, og har hjulpet til efter bedste evne med 
både de kirkelige og sociale arrangementer 

Siden august 2014, da biskop Czeslaw Kozon lukkede 
kirken med påstanden om nedstyrtningsfare, har vi kæmpet 
for en genåbning. Det har været en svær kamp uden støtte 
fra daværende sognepræst Gregers og menighedsrådet. De 
har endda godkendt at bruge ca. 350.000 kr. af den modtage 
arv til en unødvendig 3. ingeniørundersøgelse i 2016. 

Selv om to ingeniørrapporter – vores fra november 2014 
og firmaet Falks fra juni 2016 – samstemmende viste, at 
kirken kunne åbnes straks, er dette ikke sket. 

En arv fra november 2015 på ca. 2,4 mio. kr., skænket 
til brug for vor menighed, har bispekontoret lagt i deres 
slunkne kasse og vil i første omgang ikke bruge af den til 
en renovering. Beskeden er, at der første skal samles penge 
ind, inden renoveringen for ca. 1,2 mio. kr. kan igangsættes. 
Generalvikar Niels Engelbrecht kunne/ville ikke ved sit 
sidste besøg hos os, et valgmøde 23. januar 2017, oplyse 
noget om, hvornår en renovering og åbning vil kunne finde 
sted. 

Biskop Czeslaw Kozon maner til tålmodighed, men den 
er nu snart opbrugt. Vi lever i det uvisse til stor skade for 
kirkegængerne på Midtlolland. Men tak til Sct. Birgitta 
Søstrene for at vi har kunnet holde søndagsmesserne hos 
dem. 

Om forberedelserne til nyvalg til et fælles menighedsråd 
på Lolland-Falster: Efter at bispekontoret midt i august 
2016 til alles overraskelse meddelte, at det var Nakskov 
kirke, som skulle lukke – og ikke kirken i Maribo – var der 
stille om valget. Først i slutningen af november meddelte 
bispekontoret menighedsrådene, at der skulle afholdes valg 
19. marts 2017 og fremsendte reglerne for valget. 

Ikke før søndag den 8. januar i år fik de ca. ti familier, 
som var i klosterkirken, besked om det forestående valg. 
Samme dag sendte vi en mail til biskop Czeslaw Kozon 
og Pastoralrådets formand Maria Truelsen, hvor vi 
påpegede den manglende orientering om valget, men også 
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1. hvid. Mandag i 3.uge i påsken. (III Ps). 
Eller hvid. Josef, Arbejderen
Påskepf.
 Sl 119,23-24.26-27.29-30
 Lykkelig den der vandrer efter Herrens lov.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 6,8-15.  Ev.: Joh 6,22-29.
Hvis Josef fejres, læses følgende tekster:
L.: 1 Mos 1,26–2,3  eller Kol 3,14-15.17.23-24
: Sl 90,2.3-4.12-13.14+16
 Herre, frem vore hænders værk 
Ev.: Matt 13,54-58

2. hvid. Tirsdag i 3.uge i påsken. (III Ps). 
Athanasius, biskop og kirkelærer (†373) (m)
Påskepf.
 Sl 31,3d-4.6+7b+8a.17+21ab
 Herre, i din hånd befaler jeg min ånd.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 7,51–8,1a.  Ev.: Joh 6,30-35.

3. rød. Onsdag FILIP OG JAKOB, apostle (f) 
Gl.Ap.pf
L.: 1 Kor 15,1-8
 Sl 19,2-3. 4-5ab
 Deres tale er nået til jorderigs ende.
Eller: Halleluja!
Ev.: Joh 14,6-14

4. hvid. Torsdag i 3.uge i påsken. (III Ps).
Påskepf.
 Sl 66,8-9.16-17.20
 Bryd ud i fryderåb for Gud, hele jorden.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 8,26-40.  Ev.: Joh 6,44-51.

5. hvid. Fredag i 3.uge i påsken. (III Ps).
Påskepf.
 Sl 117,1.2
 Gå ud i al verden og forkynd evangeliet.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 9,1-20.  Ev.: Joh 6,52-59.

6. hvid. Lørdag i 3.uge i påsken. (III Ps).
Påskepf.
 Sl 116,12-13.14-15.16-17
 Hvorledes kan jeg gengælde Herren 
alle hans velgerninger mod mig?
Eller: Halleluja!
L.: ApG 9,31-42.  Ev.: Joh 6,60-69.
Bededag for præste- og ordenskald

7. hvid. 4.SØNDAG I PÅSKEN. (IV Ps).
 Gl. Cr. Påskepf.
1.L.: ApG 2,14a.36-41;
 Sl 23,1-3a.3b-4.5.6.
 Herren er min hyrde, jeg lider ingen nød.
Eller: Halleluja!
2.L.: 1 Pet 2,20b-25.
Ev.: Joh 10,1-10.
22-årsdagen for biskop Czeslaw Kozons bispevielse 
(1995) Mindes i menighedens forbønner
Kollekt til bispedømmets teologistuderende.

8. hvid. Mandag i 4.uge i påsken. (IV Ps).
Påskepf.
 Sl 42,2-3;43,3.4
 Min sjæl tørster efter Gud, den levende Gud.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 11,1-18.  Ev.: Joh 10,11-18.

9. hvid. Tirsdag i 4.uge i påsken. (IV Ps).
Påskepf.
Sl 87,1-3.4-5.6-7
 Lovsyng Herren, alle I folk.  Eller: Halleluja!
L.: ApG 11,19-26.  Ev.: Joh 10,22-30.

10. hvid. Onsdag i 4.uge i påsken. (IV Ps).
Påskepf.
 Sl 67,2-3.5.6.+8
 Folkene skal takke dig, Gud, alle folkene skal takke dig.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 12,24–13,5a.  Ev.: Joh 12,44-50.

11. hvid. Torsdag i 4.uge i påsken. (IV Ps).

Påskepf.
 Sl 89,2-3.21-22.25+27
 Om Herrens store godhed vil jeg synge for evigt.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 13,13-25.  Ev.: Joh 13,16-20.

12. hvid. Fredag i 4.uge i påsken. (IV Ps).
Eller rød. Nereus og Achilleus, martyrer (†1.årh.) 
Eller rød Pancratius, martyr (†304)
Påskepf.
 Sl 2,6-7.8-9.10-11
 Du er min søn, jeg har født dig i dag!
Eller: Halleluja, halleluja!
L.: ApG 13,26-33.  Ev.: Joh 14,1-6.
Store Bededag

13. hvid. Lørdag i 4.uge i påsken. (IV Ps). 
Eller hvid. Vor Frue af Fatima
Påskepf.
 Sl 98,1.2-3b.3c-4
Hele den vide jord har set vor Guds frelse.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 13,44-52.  Ev.: Joh 14,7-14.

14. hvid. 5.SØNDAG I PÅSKEN. (I Ps).
 Gl. Cr. Påskepf.
1.L.: ApG 6,1-7;
 Sl 33,1-2.4-5.18-19.
 Lad din godhed komme over os, Herre, for vi venter på dig.
Eller: Halle luja!
2.L.: 1 Pet 2,4-9.
Ev.: Joh 14,1-12.

15. hvid. Mandag i 5.uge i påsken. (I Ps).
Påskepf.
 Sl 115,1-2.3-4.15-16
 Ikke os, Herre, ikke os, men dit navn skal du give ære.
Eller: Halleluja, halleluja!
L.: ApG 14,5-18.  Ev.: Joh 14,21-26.

16. hvid. Tirsdag i 5.uge i påsken. (I Ps).
Påskepf.
 Sl 145,10-11.12-13.21
 Dine venner, Herre,skal kundgøre dit kongedømmes  
prægtige herlighed.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 14,19-28.  Ev.: Joh 14,27-31a.

17. hvid. Onsdag i 5.uge i påsken. (I Ps).
Påskepf.
 Sl 122,1-2.3-4a.4b-5
 Lad os drage til Herrens hus.  Eller: Halleluja!
L.: ApG 15,1-6.  Ev.: Joh 15,1-8.

18. rød. Torsdag i 5.uge i påsken. (I Ps). 
Erik, martyr (†1160) (m)
Påskepf.
 Sl 96,1-2a.2b-3.10
 Fortæl om Herrens herlighed blandt alle folkene.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 15,7-21.  Ev.: Joh 15,9-11.

19. hvid. Fredag i 5.uge i påsken. (I Ps). 
Eller rød. Johannes I, pave og martyr (†526)
Påskepf.
Sl 57,8-9.10-12
 Jeg vil takke dig blandt folkene, Herre
Eller: Halleluja!
L.: ApG 15,22-31.  Ev.: Joh 15,12-17.

20. hvid. Lørdag i 5.uge i påsken. (I Ps). 
Eller hvid. Bernardin af Siena, præst (†1444)
Påskepf.
 Sl 100,1b-2.3.5
 Bryd ud i fryderåb for Herren, hele jorden!

Eller: Halleluja!
L.: ApG 16,1-10.  Ev.: Joh 15,18-21.

21. hvid. 6.SØNDAG I PÅSKEN. (II Ps).
 Gl. Cr. Påskepf.
1.L.: ApG 8,5-8.14-17;
 Sl 66,1-3a.4-5.6-7a.16+20.
 Bryd ud i fryderåb for Gud, hele jorden.
Eller: Halleluja!
2.L.: 1 Pet 3,15-18.
Ev.: Joh 14,15-21.

22. hvid. Mandag i 6.uge i påsken. (II Ps). 
Eller hvid. Rita af Cascia, ordenssøster (†1457)
Påskepf.
 Sl 149,1-2.3-4.5+6a+9b
 Herren glæder sig over sit folk.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 16,11-15.  Ev.: Joh 15,26—16,4a.

23. hvid. Tirsdag i 6.uge i påsken. (II Ps).
Påskepf.
 Sl 138,1-2a.2bc-3.7c-8
 Herre, din højre hånd frelser mig.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 16,22-34.  Ev.: Joh 16,5-11.

24. hvid. Onsdag i 6.uge i påsken. (II Ps).
Påskepf.
 Sl 148,1-2.11-12.13.14
 Himmel og jord er opfyldt af din herlighed.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 17,15.22—18,1.  Ev.: Joh 16,12-15.

25. hvid. Torsdag. KRISTI HIMMELFART (h).
 Gl. Cr. Hf.pf.
1.L.: ApG 1,1-11;
 Sl 47,2-3.6-7.8-9.
 Gud drager op under jubelråb,
Herren drager op til hornets klang.
Eller: Halleluja!
2.L.: Ef 1,17-23.
Ev.: Matt 28,16-20.

26. hvid. Fredag i 6.uge i påsken. (II Ps). 
Filip Neri, præst (†1595) (m)
Påske- eller Hf.pf.
 Sl 47,2-3.4-5.6-7
 Gud er hele jordens konge.  Eller: Halleluja!
L.: ApG 18,9-18.  Ev.: Joh 16,20-23a.

27. hvid. Lørdag i 6.uge i påsken. (II Ps). 
Eller hvid. Augustin af Canterbury, biskop (†605)
Påske- eller Hf.pf.
 Sl 47,2-3.8-9.10
 Gud er hele jordens konge.  Eller: Halleluja!
L.: ApG 18,23-28.  Ev.: Joh 16,23b-28.

28. hvid. 7.SØNDAG I PÅSKEN. (III Ps).
 Gl. Cr. Påske- eller Hf.pf.
1.L.: ApG 1,12-14;
 Sl 27,1.4.7-8.
 Jeg stoler på, at jeg skal se Her rens godhed i de levendes land. 
Eller: Hallelu ja!
2.L.: 1 Pet 4,13-16.
Ev.: Joh 17,1-11a.

29. hvid. Mandag i 7.uge i påsken. (III Ps).
Eller hvid. Ursula (Julia) Ledochowska,  jomfru (†1939)
Påske- eller Hf.pf.
 Sl 68,2-3.4-5ac.6-7b
 I jordens riger, syng for Gud  Eller: Halleluja!
L.: ApG 19,1-8.  Ev.: Joh 16,29-33.

30. hvid. Tirsdag i 7.uge i påsken. (III Ps).
Påske- eller Hf.pf.
 Sl 68,10-11.20-21
 I jordens riger, syng for Gud!  Eller: Halleluja!
L.: ApG 20,17-27.  Ev.: Joh 17,1-11a.

31. hvid. Onsdag. JOMFRU MARIAS BESØG 
HOS ELISABETH (f) 
Gl.Jomfru Marias pf.
L.: Sef 3,14-18 eller Rom 12,9-16a
 Es 12,2-3.4bcd.5-6
 Stor i din midte er Israels Hellige!
Ev.: Luk 1,39-56
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Biskoppens kalender
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2. kl. 10.00 Møde i Biskoppeligt råd
3. kl. 15.00 Møde i Forretningsudvalget
4. kl. 07.30 Messe Redemptoris Mater

kl. 14.00 Møde i Økonomisk Råd
6. kl. 10.00 Firmelse Vor Frue Kirke, Århus

kl. 16.00 Firmelse Sankt Norberts Kirke, Vejle
7. kl. 10.00 Firmelse Sankt Marie Kirke, Kolding

kl. 16.00 Firmelse Sankt Michaels Kirke, 
Haderslev

9. kl. 10.00 Møde i Præsterådet
10. kl. 07.30 Messe Redemptoris Mater
12. kl. 12.00 Firmelse Sankt Nikolaj Kirke, 

Esbjerg
13. kl. 10.00 Firmelse Sankt Pauls Kirke, 

Sønderborg
14. kl. 10.00 Firmelse Sankt Mariæ Kirke, Ålborg

kl. 16.00 Firmelse Sankt Maria, Martyrernes 
Dronning, Hjørring

15.-18. COMECE i Rom
19. kl. 16.00 Møde i Forretningsudvalget
20. Pastoralrådsmøde, Magleås

kl. 16.00 Firmelse Sankt Vilhelms Kirke, 
Hillerød

21. Pastoralrådsmøde, Magleås
25. kl. 09.00 Firmelse Sankt Franciscus Kirke, 

Nakskov
kl. 12.00 Firmelse Hellig Kors Kirke, 

Nykøbing Falster
27. kl. 10.00 Firmelse Sankt Vincent Kirke 

Helsingør
28. Åsebakkevalfart, fejring af 

Åsebakkens 75 års jubilæum
29. kl. 10.00 Messe i Domkirken med gruppe af 

tyske præster
30. kl. 10.00 Møde i Pastoralcenterets bestyrelse

Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nummer 6 
som udkommer den 28. april skal være KO i 
hænde senest den 10. april. Indlæg til 
Katolsk Orientering nummer 7, som udkom
mer den 19. maj 2017, skal være KO 
i hænde senest den 1. maj 2017.
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kvindelig pantsælger. Raskolnikov får 
efterhånden sig selv overbevist om, at han 
kun vil gøre samfundet og mennesker en 
tjeneste ved at myrde denne kvinde. Da han 
samtidig mener at kunne redde sin søster 
fra et uheldigt ægteskab ved at begå mord, 
og da han får nys om, at pantlånerens søster 
ikke vil være hjemme på det tidspunkt, 
han har planer om at besøge hende, fører 
han sin morderiske plan ud i livet, men 
myrder samtidig pantelånerens søster, som 
uventet kommer hjem midt i hans udåd. 
Efter mordet udvikler han en sygdom, som 
foruden at hensætte ham i en febervildelse 
også giver ham mere og mere forrykte 
tanker. Senere viser det sig, at Raskolnikov 
før mordet har skrevet en artikel, hvor han 
gør sig til talsmand for, at der findes særlige 
overmennesker eller ”menneskeguder”, der 
ikke behøver at følge loven, og for hvem 
forbrydelser ikke er forbrydelser, men i 
stedet tjener et højere formål.

Som modstykke til Raskolnikov står 
Sonja, hvis berusede far Raskolnikov 
støder på i begyndelsen af romanen, og 
som senere omkommer i en ulykke. Sonja 
har – for om muligt at redde familien 
fra sult og elendighed – prostitueret sig, 
men selv i hendes fornedrelse står der en 
renhed omkring hende. Både Raskolnikov 
og Sonja er altså ”faldne syndere”; men 
mens Raskolnikov ved at ophøje sig 
til en menneskegud, er blevet kastet 
ud i elendigheden, har Sonja, trods sin 
elendighed, skær af et Gudsmenneske. 
Eller sagt med Raskolnikovs ord: ”Hun er 
en Guds dåre, en Guds dåre!” Ved at bruge 
den betegnelse skriver Dostojevskij sig 
ind i Den ortodokse Kirkes tradition med 
at betegne visse kristne mystikere som 
”Guds dårer”. Så også ved at tale om ”Guds 
dåre” opstilles Sonja som Raskolnikovs 

modstykke – trods parallellen. Han nærmer 
sig sindssygen pga. sin ikke bekendte og 
erkendte forbrydelse, hun er midt i sin 
fornedrelse blevet en ”Guds dåre”.

Det bliver da også Sonja, der til sidst 
redder Rasolnikov fra den umenneskelig-
gørelse, som den ikke bekendte synd og 
forbrydelse har ført ham ud i – først ved at 
får ham til at forstå, at han må melde sig 
selv. Men selv den første tid i fangenskab 
i Sibirien kan han kun erkende, at han har 
slået ihjel, men kan ikke erkende sin skyld, 
som ligeså meget består i hans hovmod som 
i den kendsgerning, at han er morder. Til 
sidst overvindes hans hårdhed imidlertid 
af Sonjas betingelsesløse og vedholdende 
kærlighed til ham. Dermed bliver ”Forbry-
delse og straf” en bog både om kærlighe-
dens og syndserkendelsens- og bekendel-
sens forløsende magt.

”Idioten”
I ”Idioten” er det Dostojevskijs hensigt at 
skildre gudsmennesket, eller som han selv 
formulerer det: ”Grundidéen er at fremstille 
det fuldkomment skønne menneske. Dette er 
det vanskeligste af alt i verden. Alle digtere 
[…], som har forsøgt sig i fremstillingen af 
den positivt skønne og ædle skikkelse, er 
kommet til kort. Opgaven er uendelig svær. 
[…] I hele verden findes der kun en eneste 
ædel skikkelse, nemlig Kristus”. Det er dog 
ikke Kristus selv, han vil forsøge at skildre, 
men det gudsmennesket – det menneske, 
der er Kristuslig. Men for Dostojevskij 
at se må dette menneske uvægerlig blive 
latterligt, ja idiotisk, da Kristusegenskaber 
som medfølelse, barmhjertighed og renhed 
i denne egoistiske og pengegriske verdens 
øjne netop er idiotiske.

”Idioten”, som udkom i 1869, er altså ikke 
bare titlen på endnu en mammutroman fra 

Dostojevskijs hånd, det er også betegnelse 
på bogens hovedperson fyrst Mysjkin.

Fyrst Mysjkin har, som Dostojevskij 
selv, epilepsi. Netop epilepsien blev set 
som en særlig mystiker-sygdom og passede 
derfor ind i billedet af Mysjkin som ”Guds 
dåre”. Sygdommen betyder da også, at fyrst 
Mysjkin ikke blot får anfald, men falder 
ned i en passiv tilstand ligesom tabt for 
omverdenen, hvorfor han også ender på 
et nervesanatorium i Schweiz i en fireårig 
periode. Meget ejendommeligt er det et 
æsels skryden, der til sidst kalder ham 
tilbage til den verden, som han har følt sig 
uden for, og han kan tage hjem til Rusland 
igen.

Det er her – i toget fra Schweiz til St. 
Petersborg i Rusland – at læseren stifter 
bekendtskab med hovedpersonen, og det 
er også her, han møder sin modsætning, 
Ragózjin. 

Fyrst Mysjkin er trods sit adelige blod 
lud fattig. Han er forældreløs, og hans 
rige slægtning, som har underholdt ham, 
er død. Hjemme i Rusland opsøger han en 
anden fjern slægtning, general Jepantjin, 
der hjælper ham, indtil det viser sig, at 
han har arvet en stor formue af sin afdøde 
slægtning.

Efterhånden drages fyrst Mysjkin ind i 
Skt. Petersborgs finere selskabsliv, hvor han 
imidlertid slet ikke trives. Selvom han efter 
at være kommet til penge, klæder sig som 
en rigmand, er penge ham i virkeligheden 
ganske ligegyldige. Han føler sig heller 
ikke hjemme blandt voksne mennesker, 
men foretrækker det umiddelbare samvær 
med børn, som han forstår på en hel 
speciel måde, fordi han ejer deres renhed 
og åbenhed. Men samtidig besidder han 
en ganske særligt menneskekendskab, som 
dog altid – selv, der hvor han gennemskuer 

falskhed og bedrag – vækker medfølelsen 
i ham.

Denne rene medfølelse bliver imidlertid 
hans undergang, da han møder den på 
en gang skønne, misbrugte, ulykkelige 
og hovmodige Nastasja Fillipovna, som 
hans rejsefælde til Rusland, Ragózjin, er 
stormende forelsket i. Fyrst Mysjkin fatter 
medlidenhed med og kærlighed til Nastasja, 
en kærlighed, der bliver gengældt. To 
gange er de på nippet til at gifte sig, men 
begge gange flygter Nastasja i stedet med 
Ragózjin, da hun føler sig uværdig og er 
bange for at besudle fyrst Mysjkin. Men 
Ragózjin er klar over, at hendes kærlighed 
ikke er hans, men Mysjkins, og i brændende 
jalousi dræber han Nastasja. Da fyrst 
Mysjkin opdager det, synker han tilbage i 
sin tidligere sindssyge og tilbringer resten af 
sit liv på det nervesanatorium, som han ved 
begyndelsen af romanen var på vej hjem 
fra. I en syg egoistisk og kynisk verden vil 
det rene uselviske menneske om ikke blive 
sygt, så blive set på som sådan.

Bøger man lærer af
Romanerne har et væld af personer, som 
væves sammen på kryds og tværs. Da hver 
af personerne har flere navne efter, hvem 
der taler om og til dem, kan romanerne være 
lidt udfordrende at læse, men der vil ikke gå 
lang tid, inden man suges ind i handlingerne 
og får svært ved at lægge bøgerne fra sig 
igen. Så det er godt, at Dostojevskijs 
forfatterskab er så omfangsrigt, som det er. 
Der er til adskillige timers læsning – timer, 
hvor man føler, at man bliver klogere på 
verden, på mennesket og på Gud.

Forfatterskab
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LITTERATUR Dostojevskij blev født 
i 1821 som søn af en læge, der arbejdede 
på et fattighospital. Så allerede tidligt fik 
han indsigt i fattigdom og elendighed, 
noget som senere bliver centralt i hans 
romaner. Som ung dømtes han til døden for 
revolutionær virksomhed, men blev benådet 
kun for at blive sendt i fangelejr i Sibirien. 
Trods elendigheden og lidelserne dér, bliver 
denne tid afgørende både for Dostojevskijs 
tro og forfatterskab. Dybt begravet i de 

mordere og forbrydere, som han omgikkes 
med i sit fangenskab, finder han det, som 
får ham til at kalde det russiske folk et 
vidunderligt folk, og siden kæmper han 
for, at hans folk må blive skærmet mod det, 
han ser som negativ vestlig materialisme 
og kapitalisme, noget som også kommer til 
udtryk i hans bøger.

Den elendighed, Dostojevskij ser i sit 
folk, findes imidlertid også i ham selv. Han 
er plaget af spillemani og lider af epilepsi 

og overlever kun som menneske på grund 
af sin anden hustru, Anna Grigorjevna, der 
– foruden at holde hans hus og passe hans 
børn – renskriver alle hans bøger.

Dostojevskij dør i 1881 og efterlader 
et rigt forfatterskab til sin eftertid, et 
forfatterskab som åbner til den russiske 
folkesjæl og tegner et intenst billede af 
menneskets elendighed og ophøjethed. 

Temaer
Dostojevskij levede det meste af sit liv i 
Moskva, og det er da også beskrivelsen 
af storbyen og menneskesjælen, der – 
sammen med formidable indre og ydre 
dialoger – fylder i hans romaner. Blandt 
de helt store temaer i hans forfatterskab 
er forholdet mellem Gudsmennesket og 
menneskeguden. Gudsmennesket er det 
menneske, som er blevet guddommeliggjort 
af Gud – et tema, som er centralt i Den 
ortodokse Kirkes tradition. Overfor 
Gudsmennesket står menneskeguden, der 
– til forskel fra Gudsmennesket, hvem 

Gud stråler igennem – har gjort sig selv til 
gud. Menneskeguden kan ses i Nietzsches 
overmenneske, men findes også indirekte 
i darwinismen og fik ansigt i nazismens 
tanke om herrefolket. Dostojevskij, som 
er nogenlunde samtidig med Nietzsche, 
beskriver denne menneskegud, som én der 
står over eller regner sig selv for at stå over 
det almindelige menneske, og derfor også 
står over loven.

Temaet ”menneskeguden” kommer klart 
frem i ”Forbrydelse og straf” og personi-
ficeres i bogens hovedperson, mens Guds-
mennesket til gengæld tematiseres på en 
særlig måde i ”Idioten” og i dennes hoved-
person.

”Forbrydelse og straf”
I ”Forbrydelse og straf” (1866) følger vi den 
unge tidligere student, Rodion Raskolnikov, 
som er sprunget fra sine studier og nu 
hutler sig igennem livet blandt andet ved at 
pantsætte sine få ejendele til en utiltalende 

Fortsættes nedenunder ▶

Fjodor Dostojevskij – 
Gudsmennesket og 
menneskeguden
Den russiske forfatter Fjodor Dostojevskijs forfatterskab indeholder 
stærke psykologiske, eksistentielle og åndelige tematikker.

Tekst: Kirsten Krog
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JUBILÆUM En vigtig del af program-
met for Den nordiske Bispekonferences 
plenarmøde i Hamburg 3.-7. april var delta-
gelse i fejringen af Ansgarwerk Osnabrück-
Hamburgs 50-års jubilæum og i den forbin-
delse at udtrykke taknemmelighed for alt, 
hvad Den katolske Kirke i Norden har fået 
og stadig får af finansiel støtte.

Ansgarwerks formål er blandt andet 
at støtte vore præstestuderende samt de 
møder, som afholdes for præstestuderende 
og ordenskandidater, arrangeret af 
PSP, foreningen som omfatter alle, der 
forbereder sig til en gerning som præst 
eller ordensperson i Norden. Derudover 
modtager vi støtte til udgivelse af 
kateketisk og liturgisk materiale og til 
kurser for videreuddanelse af blandt andet 
vore præster. Kendt af flere er den årlige 
studieuge i Haus Ohrbeck ved Osnabrück, 
hvor mange katolikker fra de nordiske 
lande har mødtes gennem årene for at 
deltage i berigende kurser og få lidt erfaring 
med Kirken uden for Norden. Også dette 
initiativ er organiseret og finansieret af 
Ansgarwerk.

Den nuværende leder af Ansgarwerk 
Osnabrück-Hamburg er monsignore Ansgar 
Lüttel. Hans forgænger var fru Dorothea 
Olbrich. Begge har udover at formidle den 
finansielle støtte også vist stor personlig 

interesse i Kirken trivsel i vore lande og 
knyttet kontakter, som er til opmuntring for 
rigtig mange.

Jubilæuet blev fejret med en pontifikal-
messe i Hamburgs domkirke præsideret af 
ærkebiskop Stefan Heße med de nordiske 
biskopper og biskop Franz-Josef Bode som 

koncelebranter. Festprædikenen blev holdt 
af biskop Bode. I messen og den efterføl-
gende reception, som begge var rigtigt godt 
besøgt, deltog foruden de allerede nævnte 
nuværende og tidligere medlemmer af 
Ansgarwerks bestyrelse, heriblandt også  
fru Olbrich og monsignore Heinrich Plock, 
ledere fra de andre tyske Ansgarwerker 
samt Bonifatiuswerk.

Her fra Norden gratulerer vi Ansgarwerk 
Osnabrück-Hamburg og siger tak for 
omsorgen og den værdifulde finansielle 
støtte.
 +Czeslaw Kozon

Biskop Czeslaw hilser under receptionen efter pontifikalmessen på fru Dorothea Olbrich, 
Ansgarwerks tidligere mangeårige leder, og et velkendt ansigt blandt mange katolikker  
i Norden. Foto: Ærkebispedømmet Hamburg.

Ansgarwerk fejrer sit  
50-års jubilæum
En mangeårig og vigtig støtte af Kirken i Norden fylder rundt. 

LÆGFOLKET Kardinal Reinhard 
Marx, der er medlem af pave Frans’ 
rådgivergruppe på ni kardinaler og formand 
for Tysklands katolske bispekonference, 
har offentliggjort planer om at lade lægfolk 
i hans ærkebispedømme München-Freising 
overtage ledelsen i sogne, der mangler en 
præst. 

Kardinal Marx går hermed imod den al-
mindelige tendens i flere vestlige lande, 
herunder også i vores eget bispe-
dømme, med at sammenlægge 
sogne i lyset af præstemanglen, 
hvilket han ikke mener er en far-
bar vej. På et pastoralrådsmøde 
for nylig understregede han vig-
tigheden af, at bevare de enkelte 
sogne for at sikre Kirkens lokale 
tilstedeværelse.

Til efteråret søsætter det tyske 
ærkebispedømme et pilotprojekt 
med nye modeller for sognele-
delse, hvor en kombination af 
fuldtidsansatte og frivillige læg-
folk skal varetage styringen af 
berørte sogne.

Kardinalen forklarede pasto-
ralrådets medlemmer, at den 
nuværende situation i Tyskland, 
hvor fx hans ærkebispedømme 

sidste år kun havde ét nyt præstekald, tvin-
ger Kirkens ledelse til at reorganisere de 
lokale sogne. Men, understreger Marx, pi-
lotprojektet udspringer ikke alene af det fal-
dende antal præster, men også fordi ”ikke 
alle præster evner at lede et sogn”.

Seks indsatsområder
Kardinal Marx mener, det er vigtigt, at Kir-
kens ledelse hører menighederne i de be-

rørte områder og i dialog med dem drøfter 
nye sognestrukturer og organisation, herun-
der at udpege et hold af lægledere. Det er så 
meningen, at Kirkens ledelse i en periode 
følger hvert projekt på sidelinjen og regel-
mæssigt evaluerer forløbet.

Det nye pilotprojekt baserer sig på ærke-
bispedømmets pastoralplan fra 2013 med 
titlen ’Muligheder og udfordringer for det 
lokale kirkeliv ud fra en sociodemografisk 
synsvinkel’. Heri står, at sognene fremover 
skal fokusere på følgende seks områder: 
a) I en fremtid med flere migranter, især 
unge, må sognene blive bedre til at integre-
re fremmedsprogede og folk med en anden 
kulturbaggrund i menigheden.

b) Der skal udpeges kontakt-
personer til at byde nye med-
lemmer velkommen. 
c) Et evangeliserende, pasto-
ralt arbejde forudsætter, at 
sognene altid kan gøre rede for 
”hvad vi tror på,   hvad vi gør, 
hvorfor og hvordan vi gør det”. 
d) Kirken må tilpasse og 
modernisere sit sprog for at 
gøre det mere forståeligt.
e) Den må etablere en særlig 
pastoral tjeneste for enlige. 
f) Den må etablere en særlig 
pastoral tjeneste for teenagere 
og unge voksne.
 NM

Det tyske ærkebispedømme München-Freising lancerer i efteråret 
et pilotprojekt hvor grupper af lægfolk skal lede sogne, der er 
berørt af præstemangel.

Skal lægfolk lede sogne?
Pilotprojekt i bispedømmet München-Freising skal afhjælpe 
præstemanglen.
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PORTUGAL Forud for pave Frans’ besøg 
til Fatima i næste måned for at markere 100-
året for Mariaåbenbaringerne, hvor jomfru 
Maria viste sig for de tre hyrdebørn Lúcia 
Santos og hendes fætter og kusine Jacinta 
og Francisco Marto, bringer Catholic News 
Service et interview med den portugisiske 
kardinal José Saraiva Martins, tidligere 
præfekt for helligkåringskongregationen. 
Han nævner de seneste pavers veneration 
for Vor Frue af Fatima, navnlig den hellige 
pave Johannes Paul II.

”Vi må ikke glemme, at Vor Frue af Fatima 
reddede ham fra attentatet på Peterspladsen. 
Det er helt afgørende og blev aldrig glemt”, 
forklarer kardinalen. 

Tyrkeren Ali Agca skød Johannes Paul 
II på klods hold, da paven hilste på folk på 
Peterspladsen 13. marts 1981, på festdagen 
for Vor Frue af Fatima. Paven blev ramt af 
flere skud og blev kørt til Gemelli-klinikken 
i kritisk tilstand. Hans gode fysik reddede 
ham, og allerede 3. juni samme år var han 
tilbage i Vatikanet. 

Den polske pave mente selv, at jomfru 
Maria havde forhindret kuglerne i at ramme 
vitale organer, og som tak valgte han at 
placere den ene af kuglerne i kronen på 
Mariastatuen i Fatima og den anden i kronen 
på Den sorte Madonna i Częstochowa. 

Hun ’betød alt’
Miraklet, forklarer kardinal Saraiva 
Martins, er nøglen til ”at forstå pave 
Johannes Pauls hengivenhed for Vor Frue 

af Fatima”. På baggrund af datoen for 
attentatet tilskrev paven specifikt Vor Frue 
af Fatima sin mirakuløse overlevelse og 
hurtige helbredelse. Han besøgte flere 
måneder senere stedet for åbenbaringerne – 
det første af i alt tre besøg til Fatima, han 
foretog som pave.

Kardinal Saraiva Martins tilføjer, at Vor 
Frue af Fatima ”betød alt” for den hellige 
pave Johannes Paul II, og at alle hans tre 
besøg til den portugisiske landsby var 
som den taknemmelige søns besøg hos sin 
moder, der reddede hans liv. 

”Jeg glemmer aldrig, da han ankom til 
det lille åbenbaringskapel, hvor [statuen af] 
Vor Frue af Fatima befinder sig”. Paven, 
fortsætter kardinalen, holdt i hånden én af 
de kugler, som ramte ham, og han nærmede 
sig langsomt og ærbødigt statuen for til 
sidst at placere kuglen i hendes krone. 

”Kuglen findes forsat i hendes krone. Jeg 
var vidne til måden hvorpå han udtrykte 
sin hengivenhed overfor Vor Frue. Han 
nærmede sig mere og mere Vor Frue, mens 
han gentog: ’Du reddede mig, du reddede 
mig’”.

En alvorlig advarsel
Som præfekt for helligkåringskongrega-
tionen fra 1998 til 2008 havde kardinal Sa-
raiva Martins også tilsyn med processen, 
der førte til den polske paves saligkåring 
af Jacinta og Francisco Marto, to af de tre 
hyrdebørn, som jomfru Maria åbenbarede 
sig for i Fatima. Kardinalen var desuden 

personlig ven med den tredje seer, karme-
litsøster Lucia dos Santos, som døde som 
97-årig i 2005.

Kardinal Saraiva Martins opfordrede, to 
år efter søster Lucias død, pave Benedikt 
XVI til i hendes tilfælde at se bort fra den 
karensperiode på fem år, som normalt 
kræves inden en saligkåringsproces kan 
indledes.

”Paven var meget venlig. Han sagde: ’Ja, 
du ved mere om det end jeg gør. Så vi gør 
som du siger”, husker kardinalen. Benedikt, 
tilføjer han, havde en ”stor hengivenhed” 
for Vor Frue af Fatima også inden han blev 
pave i 2005.

Under interviewet i sin lejlighed belig-
gende tæt ved 

Nyt fra ind- og udland

KO mener
En bønnens mand 
fylder 90
“Med mit hjerte og min kærlighed, mine 
bønner og mine betragtninger, med hele min 
indre styrke ønsker jeg fortsat at arbejde 
til gavn for Kirken og menneskeheden”. 
Det sagde Benedikt XVI i sin sidste tale 
inden dørene til pavens sommerresidens 
blev lukket i, aftenen den 28. februar 
2013. Siden har han deltaget i Kirkens 
liv gennem sin bøn, stilhed, mildhed og 
diskretion i klostret Mater Ecclesiae. Pave 
emeritus’ 90-års fødselsdag 6. april blev – i 
forlængelse af hans nuværende livsførelse 
– fejret under beskedne og private rammer. 

”Det er mit indtryk, at han helliger 
sit liv til bøn”, sagde Peter Seewald i 
præsentationen af sin seneste interviewbog 
med pave emeritus, hvor Benedikt fortæller 
om tiden efter sin abdicering 11. februar 
2013.

Det bør ikke overraske nogen at 
Benedikt er en bønnens mand, bemærker 
M. Michola Nicolas i en kommentar i 
det italienske nyhedsmedie SIR. Hans 
sidste Angelus fokuserede på bønnens 
forrang ”uden hvilken hele apostolatets og 
næstekærlighedens virke er reduceret til 
aktivisme”, og i sin næstsidste offentlige 
tale som pave talte han om at afse nok tid 
til en bøn, der ikke er afsondret fra verden 
og dens konflikter:

”Herren kalder mig ’til at bestige 
bjerget’, til at hellige mig endnu mere til 
bøn og kontemplation. Men det betyder 
ikke at opgive Kirken. Hvis Gud ønsker det 
af mig, kan jeg netop herigennem fortsat 
tjene Kirken med samme hengivenhed 
og kærlighed, som jeg har forsøgt hidtil, 
men nu på en måde tilpasset min alder og 
styrke”.

For den tyske pave er bøn ikke en retræte 
eller flugt fra verden. Den udtrykker en 
kristen virkelighed, som i tro og med 
ydmyghed og kærlighed betror sig til 
Faderens vilje. I sin sidste generalaudiens 
sagde Benedikt: ”Jeg har ihærdigt bedt 
Gud om at oplyse og hjælpe mig med at 
træffe den rigtige beslutning, ikke for min 
egen skyld, men til gavn for Kirken”.

I 2011 dedikerede Benedikt en række 
katekeser til bøn. Året efter var ’Bøn i 
Apostlenes Gerninger’ emnet for flere 
katekeser. Her fremhævede han Maria som 
rollemodel, når hun ”diskret fulgte med 
i sin søns offentlige virke helt til korsets 
fod. Siden fulgte hun i stille bøn med i 
Kirkens udvikling ved ”at kontemplere 
over begivenhederne i hjertets stilhed 
foran Gud, og således lære Hans vilje at 
kende og acceptere den”. 

Kirken er et fællesskab, der ligesom 
Maria beder med apostlene i nadversalen 
før pinsen. Kirken er et fællesskab i 
bøn fordi ”menneskelivet gennemløber 
forskellige overgangsfaser, ofte vanskelige 
og udfordrende, med obligatoriske valg, 
ofre og afkald”.

I en tid, hvor vi ofte fristes til at udfylde 
alle tomrum, minder Benedikt i en 
askeonsdagsprædiken os om, at de kristnes 
sande belønning er ”at vende tilbage til 
Gud med hele vort hjerte”. Med sin stille 
bøn i Mater Ecclesiae vidner pave emeritus 
om, ”at den sande disciple ikke tjener sig 
selv eller omverdenen, men sin Herre i 
enkelthed og generøsitet”.   NM

’Budskabet er fortsat uhyre 
relevant’
Det siger den tidligere præfekt for helligkåringskongregationen  
i anledning af 100-året for Mariaåbenbaringerne i Fatima.

Tekst: Niels Messerschmidt

Den hellige pave Johannes Paul II havde 
en særlig hengivenhed overfor Vor Frue 
af Fatima, siger den portugisiske kardinal 
Jose Saraiva Martins, tidligere præfekt for 
helligkåringskongregationen. Den polske 
pave mente selv, at jomfru Maria havde 
forhindret kuglerne fra attentatet i 1981 i 
at ramme vitale organer, og som tak valgte 
han at placere den ene af kuglerne i kronen 
på Mariastatuen i Fatima. Foto: Catholic 
Register.

DØDSFALD Palmesøndag, den 9. 
april døde pater Leo Drzal på plejecentret 
Munke Mose i Odense. De sidste mange år 
havde han tilbragt i kommunitet ved Sct. 
Albani kirke dér i byen; men den sidste tids 
stærke forværring af helbredet gjorde det 
nødvendigt at flytte.

Ved pater Leos bortgang har vi mistet 
en præst, som repræsenterede en bestemt 
epoke i vort bispedømmes nyere historie. 
Det samme gælder redemptoristordenen, 
som han tilhørte. Med sit lange liv og virke 
kom pater Leo til at præge denne epoke, 
som på mange måder også betød, at meget 
blev forandret i Kirken og mange nye 
spor blev langt ud, også hvad tilgangen af 
præster til vort bispedømme angår. Pater 
Leo tilhørte en orden, som længe har været 
en vigtig del af vort bispedømme. Heldigvis 
er redemptoristordenen stadig repræsenteret 
hos os, og mange nye kræfter er kommet 
til; men pater Leo var én af de sidste 
repræsentanter for den østrigske tradition.

Nationalitet i vor hjemlige Kirke er ofte 
mangesidigt og noget, der således afspejler 
universaliteten. Pater Leo regnes for én 
af vore indfødte præster, og med rette; 
men hans baggrund afspejler også vort 
bispedømmes mange facetter. Han blev 
født den 24. september 1931 i Grænge på 
Lolland, som søn af polske indvandrere, der 
nogle år forinden i stort tal var kommet til 
landsdelen, og var den direkte årsag til, at 

der så hurtigt blev bygget tre kirker. Grænge, 
som hørte til menigheden i Nykøbing 
Falster, blev af pastor Oppermann, 
sognepræst i Nykøbing, kaldt ”den katolske 
landsby,” og helt op i 1960’erne var der 16 
katolske husstande.

Fra 1939 til 1950 havde redemptoristerne 
ansvaret for menigheden i Nykøbing, 
og da det falder sammen med pater Leo 
tidlige ungdomsår, er det sikkert deres 
virke, som inspirerede pater Leo til at 
følge præstekaldet i denne orden. De 
første redemptorister kom til Danmark 
fra Østrig, og den østrigske provins havde 
længe eneansvaret for ordenen her. Derfor 
var det også naturligt, at den unge Leo 
skulle have sin uddannelse i Østrig, først 
gymnasiedelen i Katzelsdorf ved Wien og 
senere den egentlige præsteuddannelse 

på ordenens seminarium i Mautern i 
Steiermark. Præstevielsen kom dog til 
at foregå i Danmark og blev foretaget af 
biskop Suhr den 20. august 1961 i Sct. 
Annæ kirke i København. 

Ved kirken og skolen i København havde 
pater Leo sit virke indtil 1970, da han fik 
sit første sognepræsteembede ved Sct. 
Albani kirke i Odense. I 1976 flyttede han 
til Næstved, hvor han også var skoleleder 
indtil 1987.  Herefter vendte han igen tilbage 
til Sct. Annæ kirke, nu som sognepræst. I 
1990 vendte han igen tilbage til Odense, 
også som sognepræst. Odense blev nu for 
alvor hans stærkt værdsatte hjem, hvor han 
også stærkt ønskede at blive, således også, 
efter at han i 1999 ophørte som sognepræst, 
efterhånden også præget af de første tegn 
på sygdom.

Selv om hans virke således blev 
indskrænket udadtil, var indtil få år 
før sin død en stor hjælp med arbejdet 
på kirkekontoret og en stor støtte for 
nyankomne præster med indføring i dansk 
sprog og kultur. 

Pater Leo var en omhyggelig og samvit-
tighedsfuld præst. Det gælder hans leder-
skab som sognepræst og som ansvarlig for 
skolerne i hans menigheder. Fra den gang, 
da han var i besiddelse af alle sine kræfter, 
huskes han som en venlig og ukompliceret 
person, og ikke mindst som en værdsat sjæ-
lesørger.

Må Gud give ham den tro tjeners løn i sit 
rige.
 +Czeslaw Kozon

Pater Leo Drzal in memoriam

Foto: Keld Dahlwad.
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UDNÆVNELSE Pave Frans har den 6. 
april udnævnt ærkebiskop James Patrick 
Green, titulærbiskop af Altinum, til 
apostolisk nuntius for Sverige og Island. 
Udnævnelsen for de øvrige nordiske lande 
ventes at ske i løbet af kort tid.

Ærkebiskop Green er født i USA den 30. 
maj 1950 og har senest virket i Peru. Som 
nuntiaturråd arbejdede han ved nuntiaturet 
for de nordiske lande (da det lå i Vedbæk 
nord for København), og som nuntius har 

han tidligere arbejdet i Sydafrika.
Apostolisk nuntius er den titel, som 

anvendes til at beskrive en diplomat med 
rang af ambassadør udsendt af Den hellige 
Stol. Ordet ”nuntius” kommer af latin 
og betyder ”budbringer”. I diplomatisk 
sammenhæng bruger man ikke udtrykket 
”Vatikanet” men ”Den hellige Stol”.

Den hellige Stol opretholder i dag 
diplomatiske forbindelser med 174 lande.
 NM

Internationale nyheder

Flere forfølges
KINA Som led i en ‘kinesifisering’ af 
kirkerne, har de kinesiske myndigheder 
intensiveret forfølgelsen af landets kristne 
i 2016. Det fremgår af en ny rapport fra 
China Aid Association.

Rapporten anslår, at antallet af tilbage-
holdte kristne steg fra min. 19.426 perso-
ner i 2015 til min. 48.100 i 2016. Hertil 
kommer ”278 sager om overgreb, herun-
der fysiske, verbale, mentale overgreb og 
tortur – 42,6 % flere tilfælde end i 2015”.

Administrationschef 
stopper
NORGE Oslo katolske bispedømmes 
administrationschef, Lisa Wade, stopper 
efter godt to år på posten.

”Lisa har gjort en formidabel indsats 
for bispedømmet den tid, hun har været 
ansat, i en af de mest krævende perioder 
for bispedømmet nogensinde. Hun blev 
midlertidigt ansat i marts 2015 for at 
hjælpe til i en akut situation, efter at politiet 
havde ransaget vore lokaler. Lisa skulle 
i udgangspunktet kun være her nogle 
måneder; men jeg er glad for at hun blev 
så længe og har fået ryddet op og gjort så 
meget for os”, siger biskop Bernt Eidsvig.

Lisa Wade har fungeret som bispedøm-
mets administrationschef fra 1. marts 2015 
og har også fungeret som dets talsper-
son i den vanskelige medlemsregistersag  
i medierne.

Bidrager til 
refleksionen
COMECE Komitéen for de katolske 
bispekonferencer i EU mødtes i Bruxelles 
29.-31. marts for at drøfte EUs fremtid og 
for at organisere en kongres, der afholdes 
i Vatikanet 27.-29. oktober, hvor politikere 
og akademikere vil drøfte Europas 
udfordringer i dag. 

At genindsætte mennesket i centrum for 
den politiske proces i Europa, er Kirkens 
hovedbudskab. Det sagde kardinal Marx, 
formand for COMECE, da han mødtes 
med Europakommissionens formand Jean-
Claude Juncker den 31. marts. 

Kort nyt

HELLIGDOM Gravkirken i Jerusalem, 
kristendommens vigtigste pilgrimsmål 
siden det 4. århundrede, er i fare for at 
kollapse, hvis ikke dens ustabile fundament 
afstives. Advarslen kommer fra det hold 
af arkæologer og eksperter, som netop 
har afsluttet restaureringen af Ædiculum 
(den lille bygning midt i Gravkirken 
opført over resterne af grotten, der menes 
at være Jesu gravsted). Den græske 
arkæolog Antonia Moropoulou, professor 
ved Athens polytekniske universitet 
(NTUA) og videnskabelig chef for det 
netop afsluttede restaureringsprojekt, 
som blev udført i samarbejde med tv-

kanalen National Geographic, hævder at 
hele bygningskomplekset måske lider af  
“alvorlige strukturelle fejl”. 

Restaureringen af Ædiculum har afsløret, 
at en stor del af bygningen fra det 19. 
århundrede og den omgivende rotunde, som 
hvert år besøges af millioner af pilgrimme, i 
store træk er opført på et ustabilt fundament 
bestående af knuste rester fra tidligere 
strukturer og desuden er gennemvævet af 
omfattende tunnel- og kanalsystemer. 

Flere konstruktionsfaser
Bygningen, som kejser Konstantin lod 
opføre over Jesu grav ca. år 325, blev 

delvist ødelagt i år 614, da sassaniderne 
under Khrosrau II invaderede de østlige 
egne af Romerriget. Da muslimerne få 
år senere erobrede byen, blev kirken ved 
med at være en kristen helligdom, og den 
kristne menighed og deres helligdomme 
blev beskyttet under det tidlige muslimske 
styre; men under en opstand i år 966 
brændte Gravkirkens tag og døre, og den 
stod som en ruin indtil år 1009, hvor kalif 
Al-Hakim lod den rive ned til grunden. 
Kirken blev genopført i midten af det 
11. århundrede. Ædiculum blev senere 
ændret af korsridderne og restaureret i 
det 16. århundrede og igen i starten af det 
19. århundrede. Dens nuværende form 
indeholder flere tidligere konstruktionsfaser. 
 Ifølge eksperterne hviler flere af de 22 ton 
tunge søjler, der bærer kuplen på rotunden, 
på mere end én meter ikke-understøttede 
bygningsrester.

Færdigrestaureringen af Ædiculum blev 
fejret den 22. marts ved en økumenisk 
ceremoni med deltagelse af blandt andet 
den økumeniske patriark af Konstantinopel, 
Bartholomæus I, den græsk-ortodokse 
og armenske patriark af Jerusalem og de 
franciskanske vogtere af Det hellige Land.

For at udgå, at dele af Gravkirken på 
et tidspunkt kollapser, anbefaler Athens 
polytekniske universitet et ca. 45 mio. 
kroner dyrt projekt til fundering af dele af 
Gravkirken. Kustoderne af Det hellige Land 
skriver i en pressemeddelelse 18. marts, “at 
Den hellige Stol vil bidrage med en halv 
mio. dollar til arbejdet med at konsolidere 
og restaurere Gravkirken”. 

Eksperter slår alarm: 
Gravkirken i fare for at kollapse
Bygningskomplekset lider af ”alvorlige strukturelle fejl”.

Tekst: Niels Messerschmidt

Ædiculum er opført over Jesu gravsted. 
Billedet er fra før restaureringen 
af bygningen, der på grund af 
sammenstyrtningsfare blev afstivet med  
et metalskelet i 1947. Foto: Wikipedia.

Ny apostolisk nuntius udnævnt 
for Sverige og Island
Har tidligere arbejdet i Danmark.

Peterspladsen fin-
der kardinal Saraiva Martins et kopi af et 
interview fra 1985 med den daværende kar-
dinal Joseph Ratzinger, og læser op fra et 
sted, hvor Ratzinger siger: ”På dette sted er 
givet en alvorlig advarsel […], en prædiken 
over livets alvor, historien og alle de farer, 
der truer menneskeheden”.

Tro, omvendelse, håb og fred
De særlige pavelige bånd til Vor Frue af 
Fatima forsætter i dag med pave Frans, 
der i sin tid som ærkebiskop af Buenos 
Aires hyppigt besøgte en helligdom i den 
argentinske by til ære for hende, nævner 
kardinal Saraiva Martins. I næste måned 

besøger pave Frans den 12.-13. maj Fatima 
i anledning af 100-året for åbenbaringerne.

Kardinalen henviser til pave Frans’ 
“smukke” ord til de portugisisk-talende 
pilgrimme 13. maj 2015 på Peterspladsen, 
på 98-årsdagen for åbenbaringerne: ”Betro 
hende alt, hvad I har og I vil blive et redskab 
for Guds barmhjertighed og ømhed mod 
jeres familie, naboer og venner”.

“Disse ord er et eksempel på pave Frans’ 
store hengivenhed for Fatima”, forklarer 
kardinal Saraiva Martins og tilføjer, at det 
ligesom de senere pavers hengivenhed 
er et synligt udtryk for, at de “altid har 
anerkendt” betydningen af Marias budskab, 
især dens betoning af  tro, omvendelse, håb 
og fred.

”I dag har vi brug for at tro for at komme 
tættere på Gud og på vore brødre og søstre 
– og ikke at hade hinanden. Vi har brug for 
håb og vi har brug for fred”, siger kardinal 
Saraiva Martins: ”Kort sagt, budskabet fra 
Fatima for hundrede år siden er forsat uhyre 
relevant”.

▶ Fortsat fra side 2



4 Thisted

THISTED ”Vorherre da du også engang 
har været flygtning, beder vi dig beskytte 
alle som er hjemløse”. Sådan lyder inskrip-
tionen på mindesmærket ved Dragsbæklej-
ren, som jeg passerer på vej fra Mors til Thi-
sted. Lige efter krigen boede der omkring 
750 litauiske flygtninge i barakkerne, som 
Beredskabsstyrelsen nu ejer. I taknemme-
lighed over den gode behandling, de havde 
fået i Danmark, rejste de et særpræget min-
desmærke – et litauisk kors skåret ud i træ 
med Litauens rigsvåben nedenunder. For de 
fleste af dem blev Thisted et mellemspil på 
vej videre mod andre vesteuropæiske lande 
eller USA; men for de gamle og svage blev 
Dragsbæklejren endestationen. Der var 
mange katolikker i lejren, og fra 1946 kom 
præsterne fra Aalborg for at fejre messe i 
kirkesalen. Men i dagens Danmark er det 
andre flygtningegrupper, der søger kirken. 
Og man møder dem længere inde i byen. 

Høsten er stor, men arbejderne er få
Men først en tur til Vestergade. Her ligger 
butikken Lenka. Polakker fra store dele 
af Jylland kommer her for at købe polske 
saltagurker og andre specialiteter. Mange 
polakker har slået sig ned i Thisted og Morsø 
kommuner. De er læger og sygeplejersker 
på sygehuset, skærer grise op på Tican-
slagteriet, arbejder som dyrlæger eller er 
medhjælpere ude på landbrugene. Men 
de fylder ikke meget på bænkene i Sankt 
Thøgers Kirke på Møllevej 23.

Her sidder indere side om side med 
vietnamesere, polakker og danskere. De 
fleste finder kirken efter mund til mund 
metoden. Der er også en hel del katolske 
flygtninge fra Afrika i Thisted; men mange af 
dem søger Folkekirken eller Baptistkirken, 
hvor der er et højere aktivitetsniveau.

Fasteretræte
Der er stilhed og koncentration omkring 
bordet i undervisningslokalet. Her sidder 
en håndfuld mennesker og lytter til 
pastor Dominique, der forklarer, hvordan 
profetierne i Det gamle Testamente om 
kvinden går i opfyldelse i det nye. Han 
fortæller om, hvordan der kommer fjendskab 
mellem kvinden og slangen, om Guds 
Moder og de mange Mariaåbenbaringer i 
vor tid. Vi er til menighedens fasteretræte 
– en kompakt sag med katekese for børn og 
voksne, tilbedelse i kirken, skriftemål og til 

sidst højtidelig fejring af palmesøndagens 
liturgi.

Mens menigheden nyder den medbragte 
mad, snakkes der i bogstaveligste forstand 
om alt mellem himmel og jord. Vanskelige 
vinkler på arvesynden bliver vendt samtidig 
med en praktisk snak om, hvordan man får 
job og lejlighed i København. Det er en helt 
speciel oplevelse at møde kirken her i den 
intime atmosfære, der tydeligt viser, at man 
kender hinanden godt.

Omme bag kirken stænker pastor 
Dominique vievand på buksbomkvistene, 
mens han forklarer børnene, at de har en 
meget anderledes konge som de kan være 
stolte af.

Kirken står og falder med katekesen
Børnene gør omhyggeligt korstegnet og 
kikker opmærksomt med store vågne øjne 
på Deborah. De lytter intenst til hende, mens 
hun forklarer, hvad sakramental tilbedelse 
er for noget. På holdet i år er der et barn 
fra Indien, fire fra Congo, et fra Vietnam 
og et fra Danmark, der forbereder sig på 
at modtage den første hellige kommunion 
sammen med sin far.

Deborah er ansvarlig for børnenes første 
kommunionsundervisning sammen med 
Regina. ”Kunne du ikke tænke dig at 
undervise børnene, spurgte Deborah mig. 
På en måde var det helt absurd – for jeg bor 
jo i Aarhus; men så tænkte jeg mig lidt om 
og sagde ja med det samme. For jeg har en 
bil og  jeg elsker katekese, så jeg har valgt at 
prioritere min tid til det her”, siger Regina. 
Hun lægger ikke skjul på, at det er en betroet 
stilling at være kateket. ”Man underviser 
ikke med baggrund i sin egen mening, 
men i selve doktrinen, på de punkter som 
er relevante. Det er katekesen, som giver 
børnene friheden som Guds børn. Senere i 
livet vil de erkende, at disse sandheder er 
uforandrede, og de vil kunne komme hjem 
til Kirken. Når jeg ser børnenes øjne kan jeg 
se, de er helt åbne og at de virkelig lytter”, 
fortæller Regina. 

Hun ser det som et kæmpeansvar at 
undervise børnene. For som hun siger, det 
er jo katekesen, Kirken står og falder med. 
Lykkes den, ja så går det andet også nok. 
Ledetråden i undervisningen er den katolske 
doktrin uden udvandinger. Kateketen skal 
stå fast ved Kirkens lære på alle punkter og 
give den videre til børnene.

Der er faktisk rimelig mange ting, man 
skal kunne før første kommunion. Børnene 
skal kunne de faste led – Kyrie, Gloria, 
Credo, Sanctus, Fadervor og Agnus Dei og 
forstå, hvilken rolle leddene spiller i messen. 
De skal også være fortrolige med præstens 
kropssprog og vide, hvad det betyder for 
ritualerne.  Her i fastetiden har de selv ledet 
Korsvejen, hvor de voksne fulgte med, og 
de har fået forklaret hvad penge til mission 
betyder. De har også fået forklaret, hvad 
tilbedelse af det Allerhelligste Sakramente 
er og har selv været med til tilbedelse. 
Det hører også med til undervisningen, at 
børnene kender indholdet af vigtige religiøse 
begreber som kærlighed, hengivenhed, 
ærbødighed, bøn, taknemlighed, synd, 
tilgivelse, skriftemål. Som del af katekesen 
vil de skrive disse ord på kaligrafi-papir 
gentagne gange så de ”inkarnerer” deres 
betydning som en værdifuld skat og som en 
implicit del af at være katolik. 

Og så har de fået en ”hellig æske”, hvor 
de samler deres hellige ting, en rosenkrans, 
hellige billeder, krucifiks, etc. så de ikke 
bliver blandet sammen med alt mulig andet. 
Børnene har på skift et indrammet billede, 
som de har lov at tage med hjem, for at 
stille det på et særligt sted, hvor de beder 
sammen med deres familie. Det er de meget 
glade for også, forklarer Regina.

En økumenisk gave
En smuk økumenisk gestus er årsagen 
til, at katolikkerne i Thisted kan samles 
i egen kirkebygning. Irvingianerne som 
også kaldes Den katolsk-apostolske Kirke, 
var en engelsk vækkelsesbevægelse, der 
blev grundlagt i 1832 af den skotske præst 
Edward Irving og fik så stor tilslutning 
i Danmark, at den ved begyndelsen af 

1900-tallet var det tredjestørste trossamfund 
i Danmark. I 1898 byggede de en kirke i 
Thisted på Møllevej 23. Den katolsk-
apostolske Kirke blev ledet af 12 apostle, 
der var overbeviste om, at de var kaldede 
til at samle alle kristne kirker til én ved 
Kristi genkomst, som de regnede med ville 
komme meget snart. Kun apostlene kunne 
ordinere, og derfor døde kirkens præsteskab 
ud efterhånden som apostlene uddøde.

I 1971 overlod Den katolsk-apostolske 
Kirke deres kirkebygning i Thisted til 
bispedømmet København efter at have 
bekostet en omfattende istandsættelse.  
Bispedømmet har forpligtet sig til, at kirken 
skal rives ned og alt inventar brændes, hvis 
bygningen en dag ikke længere kan bruges 
som kirke.

Det katolske lever videre
Den katolske arv lever videre i Thisted. 
Siden middelalderen har byen haft jomfru 
Maria med barnet på armen i byvåbenet.  
Da biskop Martensen indviede kirken den 
28. marts 1971, var der mellem 30 og 25 
katolikker tilknyttet menigheden – i dag 
er der 177. Det faldt naturligt at opkalde 
kirken efter den lokale helgen Sankt 
Thøger, en brændende missionær og en 
ivrig sjælevinder, som var kapellan for 
kong Olav den Hellige af Norge, før han 
kom til Vestervig, hvor han byggede den 
første primitive lille kirke. Senere blev hans 
knogler skrinlagt i klosterkirken i Vestervig 
– den nuværende sognekirke. 

Læs mere om den katolske menigheds 
historie i Thisted og menighedens 
fremtidsudsigter i næste nummer af KO 
(udkommer fredag den 19. maj).

Sankt Thøgers flok i Thisted
Den katolske menighed i Thy opstod omkring Dragsbæklejren.  
Senere fandt den et hjem i Sankt Thøgers Kirke.

Tekst: Lisbeth Rütz

Kirken som den ser ud i dag. Foto: Lokalhistorisk Arkiv for Thisted Kommune.

Fire børn blev døbt til påskevigilien i Thisted. Fra venstre mod højre: Aristote, Miriam, 
Lejoie og Esther sammen med deres mor Grace Kibanzanga, længst ude på højre.  
Foto: Peter Damgaard-Hansen.

Palmesøndagsmesse i Sankt Thøgers Kirke. Foto: Lisbeth Rütz.
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Vandringen til Emmaus
Læsning fra Lukas 24,13-35.

Men samme dag var to af disciplene på 
vej til en landsby, som ligger tres stadier 
fra Jerusalem og hedder Emmaus; de talte 
med hinanden om alt det, som var sket. Og 
det skete, mens de gik og talte sammen 
og drøftede det indbyrdes, kom Jesus selv 
og slog følge med dem. Men deres øjne 
holdtes til, så de ikke genkendte ham. 
Han spurgte dem: ”Hvad er det, I går og 
drøfter med hinanden?” De standsede 
og så bedrøvede ud, og den ene af dem, 
Kleofas hed han, svarede: ”Er du den 

eneste tilrejsende i Jerusalem, der ikke 
ved, hvad der er sket i byen i disse dage?” 
”Hvad da?” spurgte han. De svarede: ”Det 
med Jesus fra Nazaret, som var en profet, 
mægtig i gerning og ord over for Gud og 
hele folket – hvordan vore ypperstepræster 
og rådsherrer har udleveret ham til 
dødsstraf og korsfæstet ham. Og vi havde 
håbet, at det var ham, der skulle forløse 
Israel. Men til alt dette kommer, at det i 
dag er tredje dag, siden det skete. Og nu 
har nogle af kvinderne iblandt os forfærdet 
os; de var tidligt i morges ude ved graven, 
men fandt ikke hans legeme og kom tilbage 
og fortalte, at de i et syn havde set engle, 
som sagde, at han lever. Nogle af dem, der 

er sammen med os, gik så ud til graven og 
fandt det sådan, som kvinderne havde sagt, 
men ham selv så de ikke”.

Da sagde han til dem: ”I uforstandige, så 
tungnemme til at tro på alt det, profeterne 
har talt. Skulle Kristus ikke lide dette og 
gå ind til sin herlighed?” Og han begyndte 
med Moses og alle profeterne og udlagde 
for dem, hvad der stod om ham i alle 
Skrifterne.

De var næsten fremme ved den landsby, 
de var på vej til, og Jesus lod, som om han 
ville gå videre. Men de holdt ham tilbage 
og sagde: ”Bliv hos os! Det er snart aften, 
og dagen er allerede gået på hæld”. Så 
gik han med ind for at blive hos dem. Og 

mens han sad til bords sammen med dem, 
tog han brødet, velsignede og brød det og 
gav dem det. Da åbnedes deres øjne, og de 
genkendte ham; men så blev han usynlig 
for dem. De sagde til hinanden: ”Brændte 
vore hjerter ikke i os, mens han talte til os 
på vejen og åbnede Skrifterne for os?”

Og de brød op med det samme og vendte 
tilbage til Jerusalem, hvor de fandt de 
elleve og alle de andre forsamlet, som 
sagde: ”Herren er virkelig opstået, og han 
er set af Simon”. Selv fortalte de, hvad der 
var sket på vejen, og hvordan de havde 
genkendt ham, da han brød brødet.

SØNDAGSPRÆDIKEN Den dag, de 
to mænd går mod Emmaus, er en særlig dag. 
Det er den samme dag som den dag, hvor 
kvinderne opdager den tomme grav og får 
at vide, at Jesus er opstået fra de døde. Da 
Jesus møder de to mænd, er de bedrøvede 
og uden glæde over det, der er sket. I stedet 
rejser de mod Emmaus med et håb, hvis lys 
er slukket.

Som de to mænd er også vi på en rejse. 
Det gælder for alle mennesker, men nogle 
gange kan det være svært at give vores 
rejse et navn. Selvfølgelig er det let nok at 
genkende rejsen, hvis det er et krydstogt 
eller en ferie i Afrika på safari, men livets 
rejse er en rejse vi tages med på uanset om 
vi har købt billet eller ej. Livet fører os af-
sted, om vi vil det eller ej. 

Vi, som bor her i Vesten og er 
privilegerede, er på en anden type rejse 
end mange af indbyggerne i de lande, vi er 
flygtet fra. Vores rejse er ikke en frygtsom 
flugt med bekymringer. Vores rejse handler 
til tider mere om at gøre det os så behageligt 
som muligt i den tid, vi skal være her. Men 
også vi kan bringes i frit fald, når sygdom 
eller sorg tvinger sig ind på den rute, vi 
vandrer på.

Når vi rejser ud i verden for at leve, opleve 
og holde ferie så tegner vi en rejseforsikring. 
Den kan hjælpe os med alt fra en ny 
tandbørste, til regninger på hospitalet og et 
fly hjem før tiden, hvis noget går galt. Den 

slags forsikring kan vi ikke tegne til livets 
rejse. Nogle dage vil livets rejse bringe os 
glæde, andre dage bekymringer og andre 
dage igen vil livet vende os helt rundt og 
stille os spørgsmål vedrørende både tro, håb 
og kærlighed.

Sådan skete det også for mændene på ve-
jen til Emmaus. De træder skridt for skridt 
i et spor af fortvivlelse. Deres håb om Mes-
sias, som de har ventet så længe på, blev 
vendt på hovedet, for deres Messias var én 
der hverken skulle lide eller dø – og da slet 
ikke på et kors! På trods af, at Jesus igen og 
igen havde fortalt dem dette scenarie, havde 
de ikke rigtig hørt efter, for det passede ikke 
med deres ideal.   

Nu er der en rejsekammerat som slutter 
sig til dem. Han sætter deres ideal om Mes-
sias og de tanker, de gør sig, i et helt nyt 
lys. Den nye rejsende åbner for billedet af 
Messias som én, der gennem lidelsen på 
vegne af folket befrier alt det, der er bundet. 
Lidelsen og døden er en vigtig del af Mes-
sias’ rejse. De to mænd genkender ikke den 
rejsende, som sætter nye tanker og idéer i 
gang.

At kvinderne finder graven tom er ikke 
nok for mændene på vej til Emmaus. Det er 
heller ikke nok for os. Vi må med vores luk-
kede hjerte opsøge Jesus, stille spørgsmål 
og forberede os på at møde ham ansigt til 
ansigt. Lydløst vandrer han med os ved vor 
side, men vi ser ham ikke – ikke før vi åbner 

vores hjerte og kalder den rejse, vi er på ved 
navn. Livets rejse er en rejse i kærlighed, 
og kærligheden er netop det, vi åbner os for, 
når vi tager del i eukaristien. 

Mændene genkender Jesus da han bry-
der brødet, og i det øjeblik forandres deres 
hjerte fra et hjerte uden håb til et glødende 
hjerte, der brænder for deres tro.

På samme måde for os viser Jesus sig 
glimtvis foran vores øjne. Vi er på en 
fortvivlende rejse, en vandring hvor håbets 
lys kan slukkes og drømme kan synes langt 
borte, men glimtvis forstyrres det billede af, 
at vi genkender Jesus ved vores side. Når vi 
ser ham, tillader vi ham at kaste nyt lys over 
vores liv, og puste nyt liv i vores drømme. 

Lad os med den tanke tage del i brødets 
brydelse så ofte vi kan, så eukaristien 
bliver vores forsikring mod at glemme Jesu 
tilstedeværelse på livets rejse.

En rejse i kærlighed
Om vandring til Emmaus – prædiken til 3. søndag i påsken.

Tekst: Pastor Jude Kalas

La Cena di Emmaus, Michelangelo Merisi da Caravaggio ca. 1601. The National 
Gallery, London.

Deres håb om 
Messias, som de har 
ventet så længe på, 
blev vendt på hovedet, 
for deres Messias var 
én der hverken skulle 
lide eller dø – og da 
slet ikke på et kors!

”
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FRANCISKANERE Som den ligger 
der med gitter for de små vinduer i de tykke 
mure, ser bygningen meget utilnærmelig 
ud. Den ligger som en ø midt i den 
kaotiske trafik og de labyrintiske, farverige 
gademarkeder. Men inde bag murene møder 
man en lille oase af stilhed og fred. Vi er 
hos klarisserne i klostret Monastero Sacra 
Famiglia i Palermo. Nonnerne lever et 
tilbagetrukket liv og kommer sjældent uden 
for klostret; men alle i kvarteret kender 
dem. Mange kikker forbi taleværelset for 
at dele sorger og glæder med dem, nogle 
får mad med hjem og andre slår et smut 
ind i klosterkirken for at kysse den hvide 
marmorsarkofag med de jordiske rester af 
sr. Maria Maddalena, der døde i 1929 og nu 
er erklæret venerabilis som et skridt på vej 
til helgenkåringen.

”Vi har valgt at leve et liv, hvor vi giver 
meget plads til stilhed og bøn, for ud af den 
stilhed fødes alt”, siger klostrets abbedisse, 
moder Paola.

Et venskab der inspirerer
”Det her kloster er lungen i vores kvarter”, 
fortæller Daniela mig. Hun er på vej til 
møde med lægfranciskanerne og har en 
tyk bog under armen. Bogen hedder Fonti 
francescane og er en samling franciskanske 
kilder.  Daniela og andre lægfranciskanere 
mødes i klostret med nonnerne en gang om 
måneden for at studere den hellige Frans 
og Klaras skrifter. I år arbejder de med de 
breve, som den hellige Klara af Assisi og 
den salige Agnes af Prag sendte til hinanden.
Men er det ikke lidt verdensfjernt at sidde 
og studere tekster fra 1200-tallet, spørger 
jeg sr. Maria Maddalena. ”Nej, nej, 
helligheden er aktuel for alle tider, og Klara 
er fælles for alle. Hun er en helgen for det 
konkrete liv og repræsenterer en liturgisk 
og bibelsk fromhed, vi også kan lære af. 
Der var et meget stærkt og dybt spirituelt 
venskab mellem hende og Agnes. Det 
venskab kan vi hente inspiration i. Det er 
faktisk noget helt særligt, at vi samles her 
som franciskanske søskende”. 

Møde med fraternitetet
Der er masser af kvikke bemærkninger, 
og latteren ruller hen over bordet med de 
sicilianske specialiteter, da jeg senere 
mødes med lægfranciskanere i Palermo.  
Værten Milena indleder med bordbøn, 
hvor hun takker for fællesskabet og beder 
specielt for dagens danske gæst. Det er helt 
tydeligt, at kommunitetet betyder meget for 
lægfranciskanerne. Alene på Sicilien er der 
196 kommuniteter for lægfranciskanere, 
der mødes regelmæssigt med franciskanske 
klosterfolk for at reflektere over Frans og 
Klaras skrifter. De mødes også for at læse 
Bibelen sammen og for at overveje, hvad de 
kan gøre for andre i deres dagligdag.

Her møder jeg Giusi, der har taget sin 
lille søn Francesco med. ”Jeg oplever, at 
det er Gud der har kaldet mig til det her 
fællesskab. For nogle år siden blev jeg 
opfordret til at komme med til et møde, og 
jeg blev bidt af det franciskanske med det 
samme.  Kommunitetet er mit faste anker – 
det er et orienteringspunkt i min tilværelse 
og det påvirker også de valg, jeg tager 

her i livet. Jeg kan lide enkelheden i den 
franciskanske livsstil – at man koncentrerer 
sig om det væsentligste her i livet”, siger 
hun.

Ved siden af hende sidder Daniela, som 
har været med i nogle år. ”Efter at min 
bedstemor var død, fandt jeg ud af, at 
hun var lægfranciskaner, og så blev jeg 
nysgerrig. Jeg gik til et møde hos dem 
og forelskede mig i deres livsstil med det 
samme. Den franciskanske spiritualitet har 
jeg altid med mig. Det handler om at leve, 
som Herren har skabt dig – kommunitetet 
giver dig det, du har brug for. Det er en stor 
gave at vi har disse møder med søstrene”, 
siger Daniela.

Og glæde smitter, så snart fulgte Rita 
med til møderne: ”Jeg er meget glad for 
lægfranciskanerne. Det er næsten, som 
om vi har kendt hinanden altid. Jeg vil 
rigtig gerne have evangeliet mere ind i min 
hverdag. Vi har ikke altid været så gode til 
at læse Bibelen i Italien, så jeg kommer her 
for at lære Guds ord bedre at kende og høre, 
hvad det vil sige til os. Kommunitetet har 
også hjulpet mig til bedre at klare de svære 
udfordringer, jeg har haft i forhold til mine 
kolleger på arbejdet”, siger Rita. 

Et andet af medlemmerne, Santa, fortæller 
om, at hun havde det meget vanskeligt med 
Kirken og lige så stille var ved at sive ud 
af den; men nu har hun fundet glæden ved 
troen igen gennem kommunitetet.

Det franciskanske er en livsstil
Søstrene lever efter den hellige Klaras 
ordensregel; men det vigtigste er, at det 
franciskanske er en livsstil, fortæller de mig 
i klostrets taleværelse. ”Her i klostret har vi 
samme problemer som jer udenfor. Vi øver 
os hele tiden på troen og taler sammen om 
den kærlighed, der har kaldt os. Man skal 
også spørge sig selv – lever jeg nu også det, 
som jeg siger? Folk kan jo mærke det med 
det samme, hvis man ikke tror på det, man 
siger. Vi franciskanere er kaldede til at gå 
ud til de marginaliserede, og blandt dem 
er også de rige. Jesus har aldrig forbudt 
rigdom, for rigdom er ikke i sig selv nogen 
synd. Det hele afhænger af, hvordan du 
bruger den”, siger sr. Maria Maddalena. 

Flere søstre tager ordet for at fortælle, at 
glæde, kærlighed og broderskab er basale 
franciskanske værdier. Sr. Chiara fremhæ-
ver, hvor meget det 
betyder at være brød-
re og søstre i samme 
franciskanske familie. 
For alene klarer man 
ikke vandringen.

Og sr. Chiara 
Francesca, klostrets 
tidligere abbedisse, 
tilføjer: ”Den francis-
kanske ånd er som en 
eksplosion af kærlig-
hed. Vi er forskellige, 
men har den samme 
karisma og er forene-
de i denne kærlighed. 
Vi nonner er her for at 
søge Guds ansigt og 
tjene Kirken med vo-
res bøn. Alt er usik-

kert her i livet; men Guds kærlighed varer 
ved. Det stimulerer hele vores kloster, når 
vi mødes med lægfranciskanerne, og det 
takker jeg Gud for”.

De lægger ikke skjul på, at klosterlivet 
sommetider kan være svært, men at det er 
det hele værd: ”Gud tog mig ved hånden 
og førte mig hertil. Det løfte, jeg har givet 
Ham, skal fornyes hver eneste dag, lige som 
når man er gift. Hver eneste en af os har 
sine svage og stærke sider. Men fejler vi, er 
det godt at vide, at intet er spildt her i livet. 
Alt kan blive til en smuk plante i Herrens 
urtegård”, siger sr. Maria Pia.

En ånd af glæde og taknemmelighed
Da jeg møder Giacomo, et andet af 
kommunitetets medlemmer, sidder han i 
sit værksted og er ved at male en krukke i 
klare gule og blå farver, som man kender 
dem fra traditionel siciliansk keramik. 
Før han gik på pension, underviste han i 
skulptur på kunstakademiet i Trapani. Han 
fortæller, at det påvirker hele ens indstilling 
til tilværelsen, når man lader sig inspirere af 
den hellige Frans: 

”Der skal kærlighed og lidenskab til at 
lave den her keramik. Jeg takker Gud for, 
at jeg har fået evnerne til det. Det er et 
privilegium og jeg er meget taknemmelig 
for, at jeg kan lave ting, der er smukke. 
Det er helt sikkert, at hvis du bare gør det 
for pengenes skyld – så bliver tingene lidt 
grimme – du skal lægge hele dit hjerte i 
det”, siger han.

Mange lægfranciskanere er meget aktive 
i deres menigheder. De underviser børnene 
eller er med i besøgstjenester i deres sogne. 
Andre er engagerede i forskelige former 
for socialt arbejde, hvor de tjener gamle, 
ensomme og marginaliserede.

”Vi franciskanere prøver på at yde vores 
bidrag til samfundet. Vores livsstil skulle 
gerne vise hen til den, vi følger. Den skal 

afspejle det, vi tror på – at vi ikke søger 
privilegier, ser ydmyghed som en værdi og 
anerkender den andens værdi – ligegyldigt 
hvem han er”, siger Milena, der tidligere 
har arbejdet blandt andet med gadebørn. 

”Så kan man selvfølgelig spørge sig 
selv, hvad forskellen egentlig er mellem 
lægfranciskanerne og dem der ikke tror på 
noget? For der er jo også masser af ikke-
troende, som engagerer sig og gerne vil 
gøre noget for andre. For os er det en del af 
vores daglige liv, at vi prøver at informere 
os om, hvad Gud siger til os gennem sit ord. 
Det prøver vi så på at handle ud fra”, siger 
Milena.

Kald

Her er de fleste af søstrene i Monastero Sacra Famiglia samlet i klostrets taleværelse.

Giusi sammen med sønnen Francesco.

Giacomo var i mange år professor på 
Kunstakademiet. I dag er han pensioneret 
og bruger det meste af sin tid på at lave 
keramik i traditionel, siciliansk stil.

Vi er brødre og søstre
At være franciskaner er en livsstil, der farver hele dit syn på tilværelsen, 
mener en gruppe lægfranciskanere, der mødes med klarisserne i Palermo 
for at fordybe sig i Klaras og Frans´skrifter.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

Det er altid meget livligt, når lægfranciskanerne samles.
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• Oplæg ved forsvarsminister Claus Hjort 
Frederiksen (studenterårgang 1966)

• Samvær med let traktement og omvis-
ning på skolen

• Generalforsamling

Sankt Kjelds Gade 3, 2100 København Ø, tlf. 39 16 23 40

Student fra Niels Steensens Gymnasium
... kom og vær med i NSG Alumneforening

Tirsdag 23. maj kl. 17-20 i Englesalen

Se mere på

nsg.dk/alumneTilmelding: Send en mail til pc@nsg.dk

UNGDOMSARBEJDE Man hører 
ofte om kald i kirkelige sammenhænge, 
men hvad vil det egentlig sige at føle sig 
kaldet til noget? Og kalder Gud også mig? 
Hvornår ved man, at noget er et kald?  
Det er nogle vigtige spørgsmål, og det er 
spørgsmål, jeg også har stillet mig selv, men 
de kan være svære at finde svaret på. 

Den 7. til 9. april 2017 deltog jeg i DUK’s 
kaldsseminar sammen med en gruppe af 
andre unge mennesker mellem 16 og 30 år. 
Vi mødtes alle på Klitborg i Palmesøndags-
weekenden med en forventning og et ønske 
om at lære mere om vores kald, men også 
om kald generelt. 

En ting, jeg blev mindet om på 
kaldsseminaret, var, at det er vigtigt at 
huske, at alle mennesker har et kald. Vi er 
alle kaldet til noget. Vigtigst af alt er, at vi 
alle er kaldet til hellighed. Vi er alle Guds 
børn og tager del i hans hellighed. 

Dog har alle mennesker et personligt kald, 
men det kan være svært at finde ud af, hvad 
det er. Kald er mange ting, og det indebærer 
ikke kun sakramentale kald som kaldet til 
præst eller ægteskab. Et kald kan også være 
en profession eller noget helt tredje. 

I løbet af weekenden hørte vi om 
forskellige typer kald. En diakon fortalte 
om sit kald til diakoni. Han fortalte, 
hvordan han først havde følt sig kaldet til 
at blive præst, men da han blev forelsket, 
endte han med at blive diakon. En søster 
fortalte om sit kald til at blive søster. Hun 
kom fra en ikke-troende familie og troede 
ikke dengang, at hun senere i sit liv ville 
føle en længsel efter Kirken for senere 
endnu at blive søster. Et ægtepar fortalte 
også om kaldet til ægteskab og om deres 
rejse til kærligheden, der havde indeholdt 
mange udfordringer. De delte nemlig ikke 
samme religion, da de mødte hinanden. 

Disse forskellige beretninger om kald har 
gjort mig mere bevist om, at det kan tage 
tid at finde sit kald, og at man på vejen til 
at finde sit kald vil komme ud for at skulle 

træffe svære valg. 
Fælles for alle kaldsberetninger og noget, 

der gjorde indtryk på mig, var, at man for 
at finde sit kald ikke kun skal se fremad og 
vente på, at Gud kalder på en. 

Det er vigtigt at se tilbage og lære af 
tidligere situationer og valg, man har skullet 
træffe – lette som svære. De kan nemlig 
bruges som vejvisere og som hjælp til både 
at lære sig selv at kende og til at finde den 
rette vej til sit kald. 

Det kan være svært; men ved at være 
åben, lyttende og imødekommende over for 
Gud og ved at lade ham vejlede en gennem 
bøn kan man få hjælp og styrke til at finde 
sit kald. Det er vores alles opgave her på 
jorden, og det er vigtigt at huske på, at man 
ikke er alene. 

Det kan også være sundt og gavnligt 
at snakke med andre mennesker og høre 
andres tanker og holdninger omkring kald, 
da det også kan give et andet billede af, hvad 
kald er. Netop dette er der også mulighed 
for på kaldsseminar.

Kaldsseminaret har hjulpet mig til at 
blive mere bevidst om, hvad kald er, og det 
har givet mig nogle redskaber til at komme 
tættere på netop mit kald. Derudover har 
det også været en weekend med plads til 
hyggelige og sjove stunder, og jeg har lært 
andre unge mennesker at kende. 

Kaldsseminaret gav mulighed for 
fordybelse, bøn og diskussion, og det var en 
oplagt mulighed, hvis man ville vide mere 
om, hvad kald er, samtidig med at få en 
hyggelig og lærerig oplevelse sammen med 
andre unge mennesker.  

Var der nogen, der kaldte? Ja, – både i det 
små og i det store.

Var der nogen, der kaldte?
Til kaldsseminar med DUK på Klitborg

Tekst: Marie-Therese Høhling

Pastor Kasper Baadsgaard indvier ”palmegrene” uden for Klitborg. Foto: DUK.

Der blev også tid til at hygge igennem på DUK´s kaldsseminar. Foto: DUK.

Det fik de ud af kaldsseminaret:

Louise Roger, deltager 

”Kaldsweekenden på Klitborg har 
givet mig en stor indsigt i hvad et 

kald er, men også hvordan jeg kan lytte 
til Gud i søgen efter mit eget kald. Jeg 
er særligt inspireret af sr. Liobas oplæg, 
hvor hun beskrev hvordan hun oplevede, 
at Gud, gennem hendes liv, har guidet 
hende til livet som søster. Jeg sidder nu 
med en tiltro til, at Gud har en plan med 
mig.

Rasmus Münchow, deltager

”Jeg synes, det var interessant at høre 
de personlige historier om kald. Vi 

hørte både om det at blive diakon, at 
være gift og at være kaldet til ordensliv, 
og det, at det var personlige historier, 
gjorde, at man kunne lade sig inspirere 
i forhold til ens eget liv. Man kan 
sammenligne sit eget liv med dem, der 
holdt oplæg, og prøve at se om man 
kunne finde nogle af de samme mønstre 
– og så går man sjældent galt i byen med 
sakramental tilbedelse om aftenen.

Hvordan finder jeg frem til mit kald. Det handlede DUK´s kaldsseminar om.  
Foto: Pfarrbriefservice



8 Justitia et Pax

SOCIALLÆRE Hovedopgaven for 
Justitia et Pax er stadig at udbrede kendskabet 
til katolsk sociallære, at engagere sig i 
samfundet og holde fokus på blandt andet 
det fælles bedste og de fattiges forrang. Dette 
arbejde koordineres lokalt og på europæisk 
plan, hvor generalsekretærerne diskuterer 
samfundsmæssige problemstillinger, som 
er fælles for hele regionen og som man ved 
fælles indsats analyserer i forhold til katolsk 
sociallære. Herefter fastlægges et årligt 
fokusområde, som lokale kommissioner 
arbejder videre med. Også Danmark fik en 
Justitia et Pax-kommission tilbage i 70´erne. 
Den blev reetableret tilbage i 2010 og er nu 
aktivt med i arbejdet både på internationalt 
plan og med forskellige arrangementer i 
Danmark.

På det seneste møde for generalsekretæ-
rerne i Justitia et Pax Europa var især tre 
problemstillinger på dagsordenen: 

1) Europa ved en skillevej, som er dette 
års fokusområde, og ti policy forslag, som 
JP Europa har foreslået. Den Europæiske 
Union, gennemgår i øjeblikket flere 
kriser på én gang. Problemerne omkring 
Grækenlands gæld er ikke løst, man 
har stadig ikke fundet et fælles svar på 
flygtningekrisen og Storbritannien har 
besluttet helt at forlade EU. Under disse 

omstændigheder vil det ikke være nok 
at forsøge bare at klare sig igennem. En 
langsom revision af de grundlæggende 
aftaler vil blot forlænge problemerne og 
resultatet vil være usikkert. De ti policy 
forslag kan ses på Justitia et Pax Danmarks 
hjemmeside www.justitiaetpax.dk under 
nyheder – Europa ved en skillevej – årets 
fokusområde for Justitia et Pax.

2) Sammenhængskraft og modstandskraft 
i lokalsamfundene. I en tid med voldsomme 
forandringer er dette også et emne, som 
berører hele regionen. I forlængelse 
heraf har Justitia et Pax Europa netop 
sammen med COMECE og Pax Christi 
udsendt en opfordring til at fremme 
sammenhængskraften med henblik på at 
styrke Europa i situationer med voldsomme 
forandringer og vedvarende ustabilitet. 
Opfordringen kan ses her: www.juspax-eu.
org/en/dokumente/170323-contribution-to-
Joint-Communication-on-Resilience.pdf 

3) Den politiske kultur blev også 
diskuteret og det blev besluttet, at næste 
års fokusområde skal være en opfordring 
til fornyet engagement i demokratiet og den 

politiske kultur. Demokrati er ikke statisk; 
det udvikles konstant i tæt sammenhæng 
med lovgivningen, så det er vigtigt, at 
befolkningerne engagerer sig.

I de sidste mange år har den politiske 
diskurs været splittende, ikke kun i 
Danmark, men i hele Europa. Langt de 
fleste af de valg vi har haft, har været imod 
nogen eller noget, snarere end for ideer om 
et samfund, som skaber de bedst mulige 
vilkår for alle.

Debatten i medierne og herunder de 
sociale medier er i høj grad præget af den 
samme splittende diskurs. Folk skændes og 
siger og skriver ting, der tidligere har været 
helt uacceptable i det offentlige rum, og 
fredsskabere har svære kår. Tilsammen 
med en ofte manglende viden om de 
grundlæggende lovmæssige forhold, 
som vores demokrati hviler på, har dette 
svækket vores demokratiske kultur.

Fokus er i ekstrem grad på rettigheder 
frem for pligter. Folk benytter sig af 
retten til at deltage i og få indflydelse 
på debatten; men ikke alle føler sig 
forpligtede til at have baggrundsviden 
om det, de debatterer, eller til at lytte og 
forstå, hvad modstanderen siger. 

Demokratiet er udfordret på 
forskellige måder i forskellige lande; 
for eksempel har Italien generelt en 
lav valgdeltagelse. I Schweiz har 
de fire faste stemmedage om året, 
hvor de stemmer om til tider højst 
komplekse problemstillinger, som selv 
højtuddannede kan have problemer 
med helt at forstå konsekvenserne 
af, hvilket til tider opfattes som politisk 
ansvarsfralæggelse. Det britiske valg om 
Brexit var præget af en høj grad af faktuelt 
forkerte informationer. Mange mennesker 

kender ikke deres egne konstitutioner eller 
og de internationale konventioner, og derfor 
bliver det ofte ikke diskuteret, når disse 
angribes.

På generalsekretærernes møder har 
de lokale kommissioner ofte arrangeret 
foredrag eller workshops om lokale 
problemstillinger, for eksempel ”Sikkerhed 
som det fælles bedste” og ”Korruption 
i overgangsfaser”, som er relevant 
især i den tidligere østblok. Den næste 
generalforsamling vil blive afholdt i Taizé, 
hvor miljø og miljøbeskyttelse vil være på 
dagsordenen. 

Hvem orker at diskutere det 
fælles bedste i en splittet 
verden?
Efter 2. Vatikankoncil har Kirken i stigende grad ønsket at engagere sig  
i udvikling, social retfærdighed og fred, og pave Paul VI grundlagde 
derfor i 1967 Den pavelige Kommission for Retfærdighed og Fred  
(Justitia et Pax).

Tekst: Maria Hammershøy, medlem af den danske Justitia et Pax-kommission

Maria Hammershøy sammen med Ben 
Homan, borgmesteren i Schengen, til et 
arrangement om fri bevægelighed. Foto: 
Justitia et Pax.

Justitia et Pax i Danmark
Justitia et Pax DK består af ni frivillige 
med relevante faglige baggrunde som for 
eksempel udvikling, jura, forskning og 
sygepleje. Formand er cand. jur Michael 
Høg Riis.

De frivilliges arbejde består i at udbrede 
kendskabet til katolsk sociallære og i at 
hjælpe biskoppen med for eksempel input 

til lovforslag, der er i offentlig høring.
I de senere år har J&P afholdt offentlige 

arrangementer og debatter med blandt 
andre kardinal Reinhold Marx, direktør 
for Institut for Menneskerettigheder, 
Jonas Christoffersen, og journalist John 
L Allen Jr. Debatterne har været om for 
eksempel religion og ret og kapitalisme og 
kristendom.

Det næste større arrangement afholdes 
til efteråret og kommer til at handle om 
Europa. 

Man er velkommen til at kontakte 
medlemmerne af JP, hvis man ønsker at 
afholde et arrangement og har brug for 
input eller en taler. 

Se mere på justitiaetpax.dk.

Hovedprincipperne i katolsk 
sociallære
Den menneskelige værdighed. Social-
lærens hovedfokus er mennesket, skabt 
i Guds billede med en grundlæggende 
frihed og værdighed, der er grundlaget 
for menneskerettighederne. Når vi har 
fokus på næstens grundlæggende ret-
tigheder, må vi afvise enhver form for 
politik eller system, der reducerer men-
nesker til økonomiske enheder eller til 
passive modtagere.

Det fælles bedste. Alle mennesker er 
en del af et samfund. Ethvert menneske 
har pligt til at bidrage til samfundets 
fælles goder, og ret til at nyde godt af 
disse. Dette gælder såvel det lokale 
som det nationale og det internationale 
fællesskab. Offentlige autoriteter 
eksisterer hovedsageligt for at styrke 
det fælles bedste og sikre, at dele af 
samfundet ikke udelukkes.

Solidaritet. Som medlemmer af det 
samme menneskelige fællesskab har 
vi gensidige forpligtelser til at fremme 
rettigheder og udvikling på tværs af 
samfund og nationer. Solidaritet handler 
om denne grundlæggende samhørighed 
med andre mennesker og den deraf 
følgende afhængighed af hinanden. 
Vi har alle et medansvar for hinanden. 
Og i særdeleshed har de rige et ansvar 
over for de fattige. Dette må afspejles i 
nationale og i internationale strukturer.

At praktisere sociallæren
At praktisere abstrakte principper er altid 
svært, men pave Johannes XXIII foreslog 
en velprøvet vej: 
a) undersøg den konkrete situation.
b) vurder den efter sociallærens principper.
c) beslut hvad der skal gøres under de 
givne omstændigheder og handl derefter.
Her er nogle af de vigtigste temaer i 
udviklingen af sociallæren:

Politisk involvering. Som et svar på 
at gøre religion til en privatsag og den 
apati, det udløste, gav 2. Vatikankoncil 
et bud på det medansvar, Den katolske 
Kirke har, for både sekulær og kirkelig 
historie. Quadragesimo anno (I det 40. år) 
ser det at drive politik som en mulighed 
for at forandre samfundet. Derfor er 
det absolut nødvendigt at involvere sig 
i politik. Katolikker og Den katolske 
Kirke selv må være klar til at påtage sig 
et profetisk vidnesbyrd til fordel for et 
samfund, der bygger på retfærdighed og 
fred.

Forpligtelse over for verden. Sociallæren 
præsenterer verden i positive vendinger – 
skabt og forløst af Gud. Vi deler Skaberens 

plan og arbejder for at virkeliggøre den i 
historien. Sociallæren har således udviklet 
en global vision, der påvirker alle lag i 
samfundet i både rige og fattige lande. 
Forpligtelsen til at stifte fred er også blevet 
skærpet.

At prædike Evangeliet. At handle 
retfærdigt og at arbejde på at gøre verden 
til et bedre sted, er en konkret måde at 
prædike Evangeliet på. Det er derfor 
mislykket, hvis man prædiker uden at 
handle. 

At læse tidens tegn. Det er Den katolske 
Kirkes pligt at granske tidens tegn og at 
forstå dem i lyset af Evangeliet. Gud taler 
ind i og gennem menneskers historie, 
og derfor må Kirken for eksempel se sig 
om i verden for at se, hvor Helligånden 
arbejder. Verden er del af Guds fortsatte 
skaberværk, for hvis forvandling vi tager 
medansvar.

At styrke det lokale fællesskab. Det er 
op til de lokale katolske fællesskaber at 
studere forholdene i deres eget land, at se på 
dem med Evangeliets blik og at reflektere, 
vurdere og handle derefter. Dette sker for 
at kombinere den pastorale omsorg med 

subsidiaritets-princippet. Kirken har ikke 
et færdigt svar på forhånd – det er op til 
de lokale menigheder at afgøre, hvordan 
der skal handles, i fællesskab med andre 
kristne og med alle mennesker af god vilje.

Kærlighedens forrang. I stedet for 
primært at basere sociallæren på fornuft 
er de senere dokumenter udformet med 
kærligheden som ledende værdi, forstået 
som en prioritering af de bibelske 
værdier: retfærdighed, barmhjertighed 
og de fattiges forrang. Fornuften er ikke 
undervurderet, men har fået en passende 
plads.

Handlingsorienteret planlægning. Ud - 
gangspunktet for pastoral og social 
refleksion er mennesker – med deres glæder 
og håb, deres sorger og bekymringer. 
Hvis man vil kæmpe for retfærdighed og 
fred, må man handle. Her sættes fokus på 
at gøre det rigtige, ikke blot at tænke det 
rette. 
Økumeni. Det bør være muligt at se på 
sociallæren i et økumenisk lys. Kirkernes 
Verdensråd har gjort dette i en årrække 
– særlig indenfor områderne fattigdom, 
racisme og skabelsens ukrænkelighed. 
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FØDSELSDAG Mandag den 27. 
marts 2017 fejrede sr. Bobola sin 100-
års fødselsdag. Det store jubilæum blev 
markeret med en festmesse på Dalum 
Kloster med biskop Czeslaw som 
hovedcelebrant. I messen deltog også 
generalforstanderinde moder Vincentia fra 
Berlin, Sct. Hedvigsøstrene fra Tjekkiet, 
Polen og Tyskland, Bethaniasøstrene fra 
København, beboerne på Dalum Kloster 
og andre gæster blandt andet fra Aabenraa, 
Odense og Sjælland. 

Søster Bobola blev født 27. marts 1917 
i Czarnowasach, Polen, som det femte af i 
alt ti børn. Forældrene var meget fromme 
mennesker, venlige og imødekommende 
overfor andre. Deres hus stod altid åbent for 
andre og i særdeleshed for de fattige, som de 
gav tøj og mad. En af dem, en blind dreng, 
gav de vedvarende bolig i deres hjem. 

Sr. Bobola tog sig af sine mindre søskende 
og samlede dem og andre børn i omegnen 
og dannede et lille sangkor. Hun brød ofte 
ud i nynnen og sang, hvad hun stadig med 
en fin sangstemme gør. Hendes mor vidste 
altid når hun nærmede sig hjemmet på vej 
fra skole. Hun kunne høre hende på lang 
afstand. 

Sr. Bobola var kun to år, da faderen 
blev dræbt under 1. Verdenskrig. Fra ham 
arvede hun sine gode musikalske evner. 
Tidligt lærte hun at spille violin og senere 
mandolin, guitar, harmonika, klaver og 
orgel. Også mundharmonika spillede hun 
på, hvilket hun stadig gør til glæde for 
andre. 

Under 2. Verdenskrig boede sr. Bobola 
hos familien i Tyskland. Efter krigen 
indtrådte hun i Sct. Hedvigsøstrenes 
kongregation i Katowice. Efter noviciatet 
arbejde hun i en vuggestue i et børnehjem i 
Pielgrzynowice. Der var hun foruden i byen 
Kokoszyce også organist. Hun glædede de 
mange søstre i kirken med sin smukke sang 
og sit orgelspil. 

I 1964 blev hun kaldt tilbage til sit 
kloster i Katowice for at lede en meget 
omfattende produktion af nadverbrød. Her 
tjente hun også som organist i kapellet i 
klosteret, som dengang var beboet af 100 
søstre. Hun forvaltede sine kunstneriske 
evner og udfoldede dem i endnu større 
målestok end tidligere. Foruden klostrets 
eget store trestemmige kor ledede hun også 
et kor af børn fra børnehjemmet. Her boede 
200 børn, så det var en stor opgave. De to 
kor opførte fx sammen Lidelseshistorien 
palmesøndag og langfredag. En gribende 

oplevelse for alle. Klosteret havde også 
et orkester som hun dannede og som 
også havde koncert virksomhed udenfor 
klosteret. Desuden begyndte sr. Bobola 
også at skrive teaterstykker med åndeligt 
indhold, som hendes medsøstre opførte 
med hendes scenografi og under hendes 
instruktion. 

Kaldet til Dalum Kloster
Trods de mange arbejdsopgaver mødte sr. 
Bobola altid andre mennesker med smil og 
stor glæde. I 1977 blev hun kaldt til Dalum 
Kloster i Danmark. Ved siden af arbejdet 
som søster i spisestuen tjente hun også her 
som organist i klosterkirken. Et nyt lille 
orkester dannede hun sammen med nogle af 
sine medsøstre. Arbejde med og opførelse 
af små teaterstykker blev det også til. 

I sin høje alder blev hun i 2006 kaldt til 
Skt. Ansgars Kirke i Aabenraa. Hun havde 
da stadig gode kræfter og var både organist 
og underviste 18 børn i klaverspil. Mange 
af dem besøgte hende på Dalum Kloster 
for at sige tillykke med hendes 100-års 
fødselsdag. 

Men sr. Bobolas klosterliv drejede 
sig ikke kun omkring orgelspil og 
musikundervisning. En stor del af 
hendes klosterliv blev opfyldt af bøn og 
fromhedsøvelser. Da hun var yngre stod 
hun op kl. 4 om morgenen hver dag for at 
starte dagen med korsvejsandagt. Hun kom 
altid i kirken som den første og gik ud af 
den som den sidste. Også i løbet af dagen 
kunne man møde hende alene i kirken, hvor 
hun bad rosenkransbønnen. 

I dag kan sr. Bobola ikke arbejde 
mere, men hun er flittigt beskæftiget med 
hæklearbejde, som er god gymnastik for 
hendes hjerne, siger sr. Bobola. Og tidligt 
hver morgen er hun i kirken til bøn og 
messe. 

Jeg vil altid huske sr. Bobola ikke 
kun som den søster, der havde mange 
musikalske talenter og var en from søster, 
men også som åben, smilende, venlig og en 
kær person med sans for humor. Gennem 
de sidste år begyndte hun at invitere dem 
hun mødte til sin 100-års fødselsdag idet 
hun sagde: ”Jeg invitere dig til min 100-års 
fødselsdag – hvis du lever så længe”. 

Gennem mange år kender jeg sr. Bobola, 
men jeg har aldrig set hende sur eller 
brokkende. Tværtimod, hun er altid positiv 
og åben, glad og smilende. Og hun er også 
taknemlig for al den hjælp og omsorg hun 
får fra sr. Berchmana og sr. Goretti. 

Under festmessen har vi lovprist og 
takket Gud for sr. Bobolas lange liv, for 
hendes kald og for hendes trofaste tjeneste 
for Gud og medmennesker. Sr. Bobolas 
lange liv er Guds gave ikke kun for Sct. 
Hedvigsøstrenes orden, men for enhver, 
som har mødt sr. Bobola i sit liv. Med sin 
charme, sunde fromhed, åbenhed, milde 

væsen og venlighed er hun den bedste 
reklame for klosterliv og for livet som 
kristen. 

Tak til sr. Goretti og Birgit Petersen 
for hjælp med info. Billederne fra hendes 
fødselsdag kan ses på https://youtu.be/Ag_
ZfDbBvVc.

Sct. Hedvigsøster Bobolas  
100-års fødselsdag 
Jubilæum på Dalum Kloster.

Tekst & foto: Pastor Piotr Rypulak

Sr. Bobola som mange kender hende fra Dalum og Aabenraa.

Sr. Bobola med medsøstre og præster til 100-årsdagen i Dalum Klosterkirke.

Justitia et Pax Europa
Den overordnede ledelse af Justitia et 
Pax Europa holder til hos COMECE 
(Commission of the Bishop’s Conferences 
in the European Union) i Bruxelles.

Her koordineres to årlige møder mel-
lem generalsekretærerne fra de 31 lokale 
kommissioner. På generalsekretærernes 
møder diskuteres problemstillinger, som er 
relevante for hele regionen og der fastlæg-
ges et årligt fokusområde, som de lokale 
kommissioner arbejder med. I år er dette 

’Europa ved en skillevej’. I tidligere år har 
fokus været fx migration og bankvæsen. 

Præsident, ærkebiskop Jean Claude 
Hollerich, og generalsekretær Stefan 
Lunte leder sammen med The Executive 
Commission det overordnede arbejde. 
The Executive Commission består af 
otte medlemmer, som vælges for tre år. 
Danske Maria Hammershøy blev valgt ind 
i Executive Commission i september 2016.

I Verdenskirken er Justitia et Pax er en 
del af det nye Dicastery for Promoting 

Integral Human Development, som ledes 
af kardinal Turkson.

Subsidiaritet. Al magtudøvelse og 
alle beslutninger bør foregå så tæt på 
den enkelte borger som det er muligt, 
under hensyntagen til det fælles bedste. 
Princippet om subsidiaritet vil oftest 
flytte beslutningerne nærmere den 
enkelte; men det kan også flytte mere 
omfattende beslutninger op på et højere 
beslutningsniveau. Det solidariske (det 
horisontale) og det subsidiariske (det 

vertikale) må altid afvejes indbyrdes med 
fokus på det fælles bedste.

De fattiges forrang. Tidligere lå dette 
princip implicit i sociallæren; men nu 
tages det op med forøget bevågenhed og 
med vidtrækkende konsekvenser for det 
pastorale arbejde. At være tro mod Kristi 
lære betyder at bestræbe sig på at se Ham, 
først og fremmest i de fattige og i de 
lidende.
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Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nummer 7  
som udkommer den 19. maj skal være KO i 
hænde senest den 1. maj.  Indlæg til  
Katolsk Orientering nummer 8, som udkom-
mer den 9. juni 2017, skal være KO  
i hænde senest den 22. maj 2017.

Åh – jeg har dårlig 
samvittighed – jeg elsker  
Den katolske Kirke 
Men jeg bor i yderkanten – har langt til en katolsk kirke. 
Så jeg tager hver søndag i Lumsås kirke – en folkekirke, 
hvor præsten er højkirkelig, dybt troende og ved hver 
eneste messe giver evangeliet videre til sin menighed. Det 
må være sådan. Jeg er af hjertet katolik, logistik hindrer 
mig i at komme i katolsk kirke. Jeg læser hver dag Wilfrid 
Stinissen og er gået i gang med selvstudium af Bibelen – 
læser et stykke hver dag. Jeg beder rosenkransen. Jeg har 
god og inderlig kontakt til min fadder. Jeg er med i en 
Focolare-gruppe. 

Men jeg bruger ikke Den katolske Kirke. Jeg må betale, 
hvor jeg kommer. Hvor jeg får en messe, præst, organist og 
en smukt smykket varm kirke – og det er så Lumsås kirke. I 
tilgift får jeg kirkekoncerter og ind imellem gode foredrag i 
menighedshuset. Ligeledes kører jeg en gang om måneden 
til centrerende bøn i Raklev kirke – og her deltager jeg i fine 
retræter, som præsten smukt leder os igennem. Den næste 
retræte er om Guds tilgivelse. Jeg bliver åndeligt næret.

Jo, det ville være rigtigt at støtte også Den katolske Kirke. 
Jeg har mistet min elskede mand for snart to år siden – og 
min økonomiske situation er nu en helt anden. Jeg har ikke 
økonomi til at betale også til Den katolske Kirke. Jeg støtter 
Caritas. Når jeg en sjælden gang kommer i en katolsk kirke 
giver jeg selvfølgelig en pæn stor kollekt. Men det er, hvad 
jeg evner økonomisk. 

Jeg finder det helt rigtigt med opfordringer til at yde 
kirkeskat – at være katolik og være aktiv i Den katolske 
Kirke – komme til messe, få børn døbt og firmet osv. – og 
så ikke betale kirkeskat er i mine øjne helt forkert. Så det 
er bestemt ikke kirkeskat, jeg har noget imod – tværtimod. 
Katolikker skal være taknemmelige for præster, der har viet 
deres liv til Gud, for kirken, hvor de kan deltage i messen. 

Nu har jeg gjort rede for min situation – og jeg kan som 
pensionist og enke ikke betale til Den katolske Kirke, som 
jeg ikke benytter mig af – jeg må betale til den folkekirke, 
som jeg kommer i hver eneste søndag. Det vigtigste er at 
bevare og arbejde med sit Gudsforhold hele tiden. Og det 
er det vigtigste i mit liv – det eneste, der har betydning for 
mig er Jesus Kristus. 

Jeg skriver alt dette, så I kan forstå, at det ikke er 
efterladenhed og uvilje mod den katolske kirkeskat. 

Guds fred.
Mange kærlige hilsener og de bedste ønsker for en øget 

kirkeskat til Moderkirken.
Veronika Rævdal, 4500 Nykøbing Sj

Overholder bispedømmet 
mon ”arv til forudbestemt 
formål”?
Jeg har som mange før mig testamenteret en del af min 
arv til vedligeholdelse af en (særlig udpeget) af Den 
katolske Kirkes kirkebygninger men er nu blevet voldsomt 
i tvivl, idet det er kommet mig for øre, at bispedømmet i 
en lignende sag har siddet testators ønske overhørigt, idet 
man på trods af at testamentet tydeligt angiver, at hele 
den testamentariske gave skal bruges til vedligehold af 
en af  testator angivet kirkebygning, har tilladt sig at tage 
en anseelig del af arven (40% af beløbet) som bidrag til 
bispedømmets egne formål, og det uanset bispedømmet i 
selv samme testamente stod til at modtage mere end det 
dobbelte i arv!

Dette står der intet om i bispedømmets pamflet ”Betænk 
kirken i dit testamente”!!

Jeg spurgte derfor ved bispedømmet, om der er nogen 
testamentarisk formulering, der gør det sikkert, at HELE 
det arvede beløb bliver overgivet til den ønskede modtager, 
uden først at blive ”brandskattet” af bispedømmet og modtog 
dernæst følgende oplysninger fra administrationschef 
Thomas Larsen:

Der findes to grader af arv, nemlig ”øremærket arv/gave” 
og ”almen arv/gave”.

Øremærket arv/gave, der tilgår modtageren fuldt ud, skal 
være øremærkede til f. eks. at gå til et nyt tag på X kirke, et 
klokketårn eller et nyt orgel.

Hvis arven/gaven øremærkes til f.eks. at gå til 

”istandsættelse” eller ”vedligehold” af tag på X kirke vil 
arven/gaven blive reduceret med 40% til bispedømmets 
kasse.

Der henvises i øvrigt til ”Bestemmelser for menighedernes 
økonomiske og personalemæssige forvaltning” pkt. 4.1.3, 
som lyder: ”Giveren kan helt eller delvis ”øremærke” arven 
enten til Den katolske Kirke i Danmark, til en menighed 
eller til en katolsk institution.

Er arven testamenteret til en menighed og ”øremærket” 
til et bestemt formål skal værdien IKKE medregnes ved 
beregning af bidrag til dækning af bispedømmets udgifter”.

(se:www.katolsk.dk/fileadmin/katolsk/User_oploads/
d o k u m e n t e r _ m e n i g h e d e r / B e s t e m m e l s e r _ f o r _
menighedernes_oekonomiske_og__.pdf)

Og her vælger bispedømmet så klart og tydeligt at bøje 
dette punkt mest muligt til fordel for egen kasse ved ikke at 
acceptere ”istandsættelse/vedligehold af X kirke” som en 
tilstrækkelig ”øremærkning” til et bestemt formål!

Jeg må samtidig påpege, at jeg efter denne afgørelse 
omgående vil ændre mit testamente til fordel for anden 
humanitær aktør, da jeg ikke ønsker at give økonomisk støtte 
til bispedømmets nuværende religiøse = Neokatekumenale 
linje!
N. Ole Harreschou, tidligere medlem af menighedsrådet  
i Sankt Pauls Kirke Høje Taastrup

Jeg mindes Pius XII med  
stor respekt
Kommentar til tidligere indlæg om Pius XII (KO nr. 4 og 5)

Jeg har læst Kaare Rübner Jørgensens læserbrev i KO 
nr. 4 med en radikal kritik af Pius XII’s og den samtidige 
Kirkes holdning overfor jøderne forud for og under 2. 
Verdenskrig, og i et læserbrev i nr. 5 Lene Larsens kritik 
– også af Pius XI. Disse indlæg forbløffer mig, da de er 
skrevet af katolske kristne, utvivlsomt i god tro, og jeg vil 
hermed forsøge at modbevise denne kritik.

Jeg tilhører den generation af danske katolske kristne, 
som var teenagere i besættelsestiden, og som dengang og i 
resten af Pius XII’s levetid nærede en beundring for paven, 
som man næsten kan kalde person-tilbedelse. Jeg mindes 
stadig Pius XII med stor respekt.

Pius XII døde i 1958. I den anledning sendte den daværende 
israelske udenrigsminister, senere ministerpræsident 
Golda Meir, et kondolence-telegram til Vatikanet med den 
israelske stats tak for Kirkens og pavens indsats for jøderne 
under Hitler-Tysklands forfølgelser. Mig bekendt er denne 
erklæring aldrig blevet modsagt fra officiel israelsk side. 
Udtalelser fremsagt af den danske overrabbiner Bent 
Melchior ligger helt på linje hermed (jeg var til stede ved 
en af disse lejligheder).

KRJ omtaler hånligt en ”påstand grebet ud af luften” 
om at Pius XII skulle have reddet 700.000-800.000 jøder. 
”Påstanden” stammer fra en bog skrevet af en jødisk rabbi, 
som overlevede skjult som munk i et kloster. Jeg har ikke 
selv læst bogen, men har for mange år siden fået den 
refereret. De 700.000-800.000 er jøder som rabbien mener 
Den katolske Kirke har reddet. Det er meget muligt, at 
rabbien nævner Pius XII som inspirator for denne indsats. 
Det er ikke klart for mig, hvor grænsen sættes for, hvad der 
tilskrives Kirkens indsats, men en ret nylig undersøgelse, 
uafhængig af Kirken, har vist, at de fleste italienske jøder, 
som blev reddet, blev hjulpet af Kirken.

Måske medregnes de franske jøders flugt over 
Pyrenæerne, som Spaniens katolske statsoverhoved 
Franco tillod, og måske medregnes også den slovakiske 
katolske ministerpræsident Tisos indsats. Så vidt jeg 
ved, blev næsten alle slovakiske jøder reddet. Begge 
statsoverhoveder samarbejdede officielt med Hitler, omend 
i praksis i begrænset omfang. I modsætning hertil bestemte 
myndighederne i det super-demokratiske land Schweiz, at 
jøder, som prøvede at flygte dertil, skulle sendes tilbage.

Det er sikkert rigtigt, at der i begyndelsen af Hitlers 
karriere har været sympati for ham blandt mange 
katolske gejstlige, vel mest på grund af hans stærkt anti-
marxistiske holdning. Det er kendt, at den øverste østrigske 
biskop bød Hitler ”Velkommen”, da tyskerne invaderede 
Østrig; men biskoppen fik en ”næse” af Pius XI i den 
anledning. I denne forbindelse må man ikke glemme, at vor 
egen modstandshelt, digterpræsten Kaj Munk, som blev 
likvideret af tyske autoriserede terrorister, også oprindelig 
var beundrer af Hitler.

Encyklikaen ”Mit brennender Sorge” er et meget 
interessant dokument. Det udkom 14. marts 1937, hvad 
der desværre var et par år for sent. Encyklikaen er udstedt 
af Pius XI, men man mener, at den endelige udgave 
hovedsagelig er forfattet af hans generalsekretær Eugenio 
Pacelli, den senere pave Pius XII. Som alle encyklikaer er 
den officielt rettet mod biskopperne, men i virkeligheden 
beregnet til oplæsning i alle tyske sogne, og det blev den. 
Derfor er den ikke som andre pavelige dokumenter skrevet 
på latin, men på tysk. Overskriften lyder (oversat): Om Den 
katolske Kirkes stilling i Tyskland.
Encyklikaens formål er:

1) at fordømme den national-socialistiske ideologi: 
guddommeliggørelse af staten, old-germanske religiøse 
forestillinger, racediskrimination.

2) at indskærpe biskopper, præster og lægfolk, at der 
foreligger en hård kamp mellem Kirke og stat. Staten prøver 
at overtage opdragelsen af børn og unge. Propagandaen 
indoktrinerer falske bibelfortolkninger. Præsterne må være 
indstillet på at ende i fængsel eller koncentrationslejr. (Og 
det blev skæbnen for ca. 300 katolske præster).

Påstanden om at Pius XII senere skulle have prøvet at få 
de vest-allierede til at slutte fred med Hitler-Tyskland for 
sammen at bekæmpe Sovjetrusland, forekommer mig på 
denne baggrund at være helt vild.

Man skal ikke undre sig over at encyklikaen ikke nævner 
masseudryddelser af jøder i gaskamre. Dette massedrab, 
vel historiens største forbrydelse, blev nemlig besluttet af 
Hitler og hans stab i 1937 næsten samtidig med udstedelsen 
af encyklikaen, og det lykkedes med stor dygtighed de 
nazistiske myndigheder at holde massedrabene hemmelig 
for offentligheden i ca. 6 år herefter. Vi læste om dem i 
de danske illegale blade i 1943, ca. 2 år før Tysklands 
kapitulation, og blev slået af forundring og vrede. Vi vidste 
naturligvis, at jøder blev sendt i koncentrationslejre og at 
mange døde der, men vi havde intet hørt om gaskamre og 
masseudryddelse. Når Hitlers folk har været så dygtige til 
at hemmeligholde drabene på ca. 4 mil. jøder, er det ikke 
sandsynligt, at Vatikanet har kendt meget mere til dem end 
vi gjorde.

Jeg mener Pius XII har gjort ret i at hjælpe jøderne i 
det skjulte og ikke ved protester. De hollandske katolske 
biskopper protesterede, og det medførte kun at forholdene 
i Holland blev forværret. Kirken havde ikke i den tid magt 
til åben krig mod Hitler. I Tyskland og besatte lande holdt 
Hitlers folk som nævnt ca. 300 katolske præster fængslet 
eller i koncentrationslejr, og dem må man betragte som 
”gidsler”. En åben protest fra Pius XII’s side havde næppe 
heller reddet én enkelt jødes liv, mens hans indsats i det 
skjulte synes at have været meget virkningsfuld og også 
anerkendt fra officiel jødisk side.
Ole-Bendt Rasmussen, Walchwill Schweiz

KO korrigerer
I sit læserbrev ’Den katolske Kirke står over for splittelse’ 
(bragt i KO nr. 4) skriver Kuno Arnkilde, at ”vi er dårligt 
nok klar over, hvad han [pave Frans] mener med sine to 
tidligere forslag om abort og nadver til gengifte”. 

KO’s redaktion skal hermed præcisere, at pave Frans 
aldrig – hverken i tale eller på skrift – har udtalt sig til 
fordel for at lempe på Den katolske Kirkes traditionelle 
syn på abort.
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Kastrup Begravelsesforretning
Telefon 32 55 55 55

Døgnvagt

Bedemand Michael Riis 
Amagerbrogadel 55

Dragør Bcgravclscsforrctning ■ Telefon 3 2 5 3 06 29 
Ta ast ru p Begravelsesforretning ■ Telefon 43 99 19 19

“/□KATOLSK
JOnFOBUTIK

Katolske Bøger og Brugskunst
Litteratur am spiritualitet, bøn, teologi mm. 

Samt kunstbøgen børnebøger, figurer, ikoner 
rosenkranse, smykker, gaveartikler, vægkars, 

julekrybber, kristen julepynt, lys og meget mere

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat
Åbningstider:
Mandag og Onsdag: 10-12 og 13-16

Ryesgade 28 8000 Aarhus C 
Tlf. 87307055 

www.ka tolskinfobutik. d k

Tirsdag og Torsdag: 10-12 og 13-16.45 
Fredag lukket.

OBS. Biblioteket er lukket fra 
den 20. maj- 25.juni.

bibliotek@katolsk.dk 
Tlf: 33 55 60 90

✓ Testamenter
✓ Ægtepagter
✓ Familiesammenføring
✓ Børns Retsforhold
✓ Fast Ejendom
✓ Retshjælp

ROHDE 
ADVOKATFIRMA

www.advocation.dk

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

Hjælp med at sikre 
Kirkens beståen 
- også når du er borte
Du kan støtte Kirken ved at betænke den 
i dit testamente.

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

Lundtoftegårdsvej 95, 2800 Kongens Lyngby, Telefon 51 91 73 73

[IS 38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

www.v-lm.dk

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

Arv til Kirken er fritaget for alle afgifter 
og går derfor ubeskåret til Kirkens arbejde.

Læs mere på www.katolsk.dk eller ring til:

Katolsk Bispekontor
Gl. Kongevej 15
1610 København V
Telefon 33 55 60 80

Organiseret 
bedemand, 
tilknyttet 

garantiordning, 
v/ Steen Jørgensen

’Ö5§Äjic

Ubeskåret støtte

• Arv og 
Testamenter

• Ægtepagter
• Familiesager
• Dødsboer
• Køb af ejendom 

i Danmark og 
udlandet.

Advokat
Sandra Moll Dirscherl

Telefon: 31 35 35 60
Fax: 31 73 25 84

E-mail: sandra@moll.dk

STOR TAK
Jeg var helt overvældet over den store deltagelse 
og de mange tilkendegivelser på festen for min 80 
års fødselsdag den 8. april. Jeg vil her bringe alle min 
hjertelige tak for den store sympati I har vist mig. Jeg 
formår nok ikke at takke hver enkelt af jer; men I skal alle 
være overbevist om min taknemmelighed og min forbøn 
for hver enkelt af jer. Dog vil jeg specielt sige tak til dem, 
der har gjort det praktisk muligt at fejre dagen både i Jesu 
Hjerte Kirke og ved receptionen.
Pastor Lars Messerschmidt

www.vincentgrupperne.dk

Bliver dit firma set? Det sker i bispedømmet
Med en ANNONCE i Katolsk Orientering 
når dit budskab ud til mere end 11.500 
katolske læsere.

Kontakt Svenning Ravn på annonce@ 
katolskorientering.dk og hør mere om dine

muligheder for at blive set i et medie med mening.

Informationschef:
Niels Messerschmidt (ansvarshavende)
Redaktør: Lisbeth Rütz
Layout: Carsten Meyer-Jensen
Annoncer: Svenning Ravn 
annonce@katolskorientering.dk

Medarbejdere i dette nr.: Biskop Czeslaw Kozon, 
Keld Dalwad, Peter Damgaard-Hansen, Marie- 
Therese Høhling, Louise Roger, Rasmus Münchow, 
Maria Hammershøy, pastor Piotr Rypulak.

Redaktion og annoncer:
Katolsk Orientering, Gammel Kongevej 15,
1610 København V, tlf.: 33 55 60 40 
kl. 9-13 mandag-torsdag.
E-mail: redaktion@katolskorientering.dk
Giro 205-7042

Abonnementspris 510 kr. helårligt. Alle katolske 
husstande kan få bladet tilsendt gratis.

Udgiver Ansgarstiftelsen, Gammel Kongevej 15, 
DK 1610 København V

Tryk Greentech Rotaprint - distribueret oplag 
ca. 11.500 - ISSN 0902-297X

APRIL
Fredag 28. kl. 19.00- ca. 21.00: Forsonings- og 
helbredelsesmesse v/pastor Lars Messerschmidt m.fl.
Sted: Jesu Hjerte Kirke, Stenosgade 4, København 
V. Skriftemål fra kl. 18.00. Information: www. 
forsoningsoghelbredelsesmesse.dk.
Lørdag 29. kl. 14.30-16.30: Temalørdag i Sct. Therese 
Kirke: Efter Barmhjertighedens år - Barmhjertigheden 
hos Julian af Norwich v/søster Anna-Maria Kjellegaard. 
Vi slutter dagen og sæsonen med fælles spisning. Sted: 
Sankt Therese Kirke, Bernstorffsvej 56, Hellerup.
Søndag 30. kl. 14-16: Søndagssalon om kommunitetsliv 
anno 2017, med indlæg af frikirkepræst Hans Erik Friberg. 
Sted: Sankt Andreas Bibliotek, Gl. Kongevej 15, 1610 
Kbh. V. Der serveres kaffe og kage. Alle ervelkomne!

MAJ
Lørdag 13. kl. 11-14: Second Hand Fashion Show - 
modeshow med salg af genbrugstøj, live musikog cafe. 
Overskuddet går til Caritas og støtter skolebørn i Uganda. 
Sted: Verdenskulturcentret, Nørre Allé 7, 2200 Kbh N.
Mandag 15. kl. 19-20: Meditationsaften hos Sct. Joseph 
Søstrene. Sted: Kirken i ’De Gamles By’, Edith Rodes vej 
6, 2200 Kbh. N.
Fredag 19. kl. 18.30-20.00: ’Åben Dør’. Personlig 
forbøn og samtale v/ pastor Lars Messerschmidt 
m.fl. Sted: Jesu Hjerte Kirkes menighedslokaler, 
Stenosgade 4 A-B, København V. Information: www. 
forsoningsoghelbredelsesmesse.dk.
Fredag 26. kl. 19.00- ca. 21.00: Forsonings- og 
helbredelsesmesse v/pastor Lars Messerschmidt m.fl.

Sted: Jesu Hjerte Kirke, Stenosgade 4, København 
V. Skriftemål fra kl. 18.00. Information: www. 
forsoningsoghelbredelsesmesse.dk.
Søndag 28.: Bispedømmets valfart til Vor Frue af 
Åsebakken. Kl. 9:15: Valfart gennem Rude skov. Udgår 
fra Rudersdalsvej 41, 2840 Holte (overfor Poppel Allé). 
Kl. 11:30 Bispemesse. Se valfartsplakat her: http:// 
tinyurl.com/ksjkjt8

J UNI
Søn dag 11.: Bispedømmets valfart til Vor Frue af Øm. 
Nær mere info følger senere.

Førsteog tredjeonsdag i måneden kl. 18-20: Hjælp til 
misbrugereog pårørende ved den katolske organisation 
Cenacolo. Rådgivningen finder sted i Bredgade 64, 1. sal, 
Kbh. K. Tlf.51 53 41 60.

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til eukaristi, 
lovprisning og katekese. Hver onsdag kl. 19-21, 
undtagen den 1. onsdag i måneden. Messe med forbøn 
for de syge afholdes 1. onsdag i måneden kl. 19-21. 
St ed: Oratoriet, Vor Frue kirke, Ryesgade 26, Aarhus C. 
Info: p. Herbert SJ, tlf. 87 30 70 42 eller 24 27 86 89, Jan 
Zieleskiewicz, tlf. 50 29 13 57, e-mail: johny.zet@gmail. 
com.

Kalenderen afspejler de arrangementer menighederne 
selv har anmeldt, så den er ikke nødvendigvis dækkende 
for alle aktiviteter Arrangementerne er af almen karakter 
og er åbne for alle. Kontakt KO ’s redaktion for optagelse 
af arrangementer i kalenderen.
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hedensk fortid. Den nuværende kirke står 
ovenpå en ældre kirke og allernederst findes 
resterne af et Mithrastempel. De gamle re-
ligioner forsvandt; men Romerriget levede 
videre som stenbrud. Dens paladser levere-
de søjler til de nye kirker som for eksempel 
i Santa Sabina.

Hvor de tidlige kirker viser den stridende 
kirke – ecclesia militans – er det en ganske 
anden verden, vi møder i Il Gesù – jesuiter-
ordenens hovedkirke. Her får vi en forsmag 
på den triumferende kirke – ecclesia trium-
fan, som den vil være ved tidernes ende. 
Himlen er allerede åben, og vi ser lige op 
i den.  

Her kan man beundre Frans Xavers højre 
hånd. Han var en af de allerførste jesuitter 
og siges at have døbt omkring 10.000 men-
nesker i løbet af en måned på Goa. Kirkens 
arkitektur kom til at sætte normen for tidens 
kirkebyggeri. Rude ser il  Gesù  med dens 
dramatiske arkitektur som udtryk for en 
selvbevidst, reformeret kirke, der igen ser 
fremad efter at have tabt Nordeuropa. Han 
ser det teatralske og iscenesættelsen af rum-
met er en væsentlig del af set up´et både i 
il Gesù og Santa Maria della Vittoria, der 
er bygget som hyldest til habsburgernes 
sejr over den protestantiske kong Frede-
rik af Böhmen. Her sidder medlemmer af 
Cornaro-familien i loger som i et teater og 
ser på Berninis berømte skulptur Sankt Te-
resas henrykkelse. En smilende engel peger 
på Sankt Teresas bryst med en pil, mens hun 
svæver på en sky. Tyngdekraften er ophæ-
vet, og illusionskunsten fejrer triumfer.

Sanselighed til Guds større ære
Alle sanser kan tages i brug til Guds stør-
re ære og for at gøre beskueren til aktør i 
troens store fortælling. Det er det der sker, 
når der hvert år den 5. august under messen 

daler hvide rosenblade ned fra Santa Maria 
Maggiores loft til minde om, at der faldt sne 
på det sted, hvor jomfru Maria ønskede kir-
ken bygget.

Det sker også, når man kravler på sine 
knæ op ad Scala Santa på de 28 marmortrin, 
som Jesus siges at være gået på før sin døds-
dom. En fortælling så stærk at også skepti-
keren Holberg i 1715 gjorde det samme.  

I Rom findes nogle af kristenhedens for-
nemste relikvier. Her er der rig mulighed 
for at reflektere over, hvad relikvier betyder 
for troen, og det gør Rude blandt andet i for-
bindelse med beskrivelsen af Santa Croce 
in Gerusalemme. Her findes fire relikvier, 
der forbindes med Kristi lidelseshistorie. 
Rude ser det enkelte relikvie som ”en tros-
genstand, et vidnesbyrd og en helt særlig 
vej til erindring.” 

Pavernes Rom
Rom kaldes for pavernes by – og vi får da 
også glimt af pavedømmets lange og dra-
matiske historie. I San Paolo fuori le Mura 

møder man mosaikmedaljonerne af alle pa-
ver indtil nu. En tredjedel af paverne mel-
lem 872 og 1012 døde under mistænkelige 
omstændigheder. Sergius III myrdede en af 
sine forgængere Leo V i 903 og Johannes X 
blev kvalt.

Vi møder blandt andet Bonifacius VIII, 
som i Dantes Guddommelige Komedie er 
på vej ned i helvedes ottende kreds. Men 
i 1300 proklamerede han det hellige år, 
og det blev en succes både for ham og for 
Rom. Vi møder også den meget byggegla-
de Sixtus V, der lod Fontana reorganisere 
Laterankirken og byggede omkring Santa 
Maria Maggiore. Han fik kun fem år som 
pave, men nåede at sætte sit eftertrykkelige 
fingeraftryk på byen

Kardinal Giovanni Maria Mastai-Ferretti 
var de liberales store håb, da han i 1846 blev 
valgt til pave og tog navnet Pius IX (1846-
1878). Men snart kom han på kollisionskurs 
med den nationalistiske bevægelse i Italien. 
Og da Italien blev samlet, erklærede han sig 
for fange i Vatikanet. Ved sin død var han så 
forhadt, at antiklerikale romere forsøgte at 
smide hans kiste i Tiberen. I dag ligger han 
begravet i San Lorenzo fuori le Mura.

Varm op til Romturen med bogen
Rudes bog er delt op i ti kapitler, der fun-
gerer som punktnedslag i Roms historie og 
kirkerne beskrives først og fremmest som 
erindringssteder. Man kan varme op med 
enkeltkapitlerne på hotelværelset, før man 
kaster sig ud i Roms kaotiske trafik – eller 
man kan gå på tværs af kapitlerne og selv 
bygge videre på de historier, bogen myld-
rer af. På tværs af kapitlerne kan man følge 
Caravaggio-sporene i Santa Maria del Po-
polo og i San Luigi dei Francesi. Her findes 
gennembrudsværket, hvor Matthæus kaldes 
til at være Jesu discipel.

Caravaggio med det vilde og voldsomme 
temperament var samtidens mest feterede 
maler. Men i 1606 måtte han flygte fra Rom 
efter at have bestilt et mord på en af sine 
fjender. Han blev dødsdømt in absentia af 
paven, men indflydelsesrige venner sørgede 
for, at han blev benådet. 

Og man kan følge dominikaner – sporet 
i Santa Sabina og Santa Maria sopra Mi-
nerva. I Santa Sabina med dominikanernes 
hovedkvarter er Sankt Dominicus´celle be-
varet. I Santa Maria sopra Minerva ligger 
Italiens værnehelgen Den hellige Katarina 
af Siena begravet. Hun var en stærk kvinde 
og formåede at få Gregor XI til at vende til-
bage fra Avignon i 1376.

Rudes bog kalder sig en kulturarvsguide. 
Det kan lyde musealt; men som Rude viser 
er kulturarven ikke en statisk størrelse. Den 
udvikler sig hele tiden, fordi helligstederne 
i Rom smidigt tilpasser sig skiftende tiders 
skiftende behov. Han taler om ”en næsten 
organisk proces med gradvise forskydnin-
ger frem og tilbage, hvor ingen kan være 
helt sikker på udfaldet.” Nogle helgener går 
næsten i glemsel, mens andre trækkes frem. 
Sådan er det også med kapellet for Knud 
den Hellige i Santa Maria in Traspontina, 
der lige nu er halvglemt, men måske ved 
rette lejlighed kan komme til ære og vær-
dighed igen. 

Med Rudes bog kan man blive bedre til 
at ”læse” kirkerne som udtryk for den kom-
plicerede teologiske, historiske og politiske 
kontekst, de er en del af. Rudes kirkeguide 
er 178 siders komprimeret viden om den 
evige stad – veloplagt skrevet og letlæst 
trods vrimlen af detaljer.

Andreas Rude: Kirker i Rom. Evighed og 
erindring i pavernes by. Kulturarvsguide. 
Forlaget Orbis. 189 sider. Udkom den  
7. april. Pris: 200 kr.
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KIRKEGUIDE Det vigtigste ved 
Peterskirken er det, der ikke kan ses, 
skriver Andreas Rude i sin nye bog ”Kirker 
i Rom. Evighed og erindring i pavernes 
by”. Udsagnet skal forstås helt konkret, 
for under Madernos pompøse facade findes 
Peters grav, der allerede i Kirkens første 
århundreder var valfartsmål. Udgravninger 
i 40´erne og 50´erne viste, at der lå en 
kirkegård under stedet og at den første 
Peterskirke på stedet var orienteret mod 
et lille gravmæle. Her blev der fundet 
knoglestumper fra en kraftig bygget mand 
fra det 1. årh, og i 1968 erklærede Paul 

VI sig overbevist om, at knoglerne er fra 
apostlen Peter. 

Peterskirken og San Paolo fuori le Mura 
er de to første af i alt syv valfartskirker i 
Rom, og siden det 16. århundrede har de 
været en del af enhver pilgrims faste pro-
gram. Også i San Paolo kirken har man ved 
udgravninger og kulstof-14 metoden kunnet 
datere knoglefragmenter svøbt i kostbart 
klæde til at være fra det første eller andet 
århundrede. Det bekræfter overleveringen 
om, at det sandsynligvis drejer sig om de 
jordiske rester af apostlen Paulus. En af sar-
kofagens sider kan ses gennem et vindue, 

som blev åbnet ved udgravningerne, og på 
den måde har moderne forskning gjort det 
muligt, at vi igen kan komme lige så tæt på 
det hellige som datidens pilgrimme.

Udsagnet om at det vigtigste ikke kan ses 
gælder for mange kirkebygninger i Rom. 
En vigtig opgave for kirkearkitekturen er 
nemlig at lade de troende se det usynlige, 
gøre komplicerede dogmer forståelige og 
afspejle Himlens herlighed. Santa Maria 
Maggiore-basilikaen som vi ser den i dag 
skal med sine gyldne mosaikker vise de tro-
ende, at Maria er Guds Mor og har en unik 
plads i frelseshistorien. Basilikanes mosaik 
af bebudelsen viser hende som byzantinsk 
dronning på en måde, der sætter norm for, 
hvordan man senere afbilder hende, fortæl-
ler Andreas Rude.

Pave Paschalis (817-824) satte mange 
kirkebyggerier i gang i Rom.  I hans tid blev 
Santa Prassede-kirken fra det 4. århundrede 
udsmykket med pragtfulde mosaikker. Tri-
umfbuen i Santa Prassede viser det him-
melske Jerusalem, der modtager de frelste 

med kroner og palmegrene i hænderne. Når 
vi beundrer mosaikkerne i Santa Prassede, 
kan vi – skriver Rude – også tænke på, at 
der ligger kirkepolitiske motiver bag. De 
blev nemlig til, mens striden rasede mel-
lem tilhængere og modstandere af billeder 
i gudstjenesten og med den pragtfulde ud-
smykning ville pave Paschalis vise, hvor 
han stod.

Ecclesia militans og ecclesia 
triumfans
I San Clemente og Santa Sabina-kirkerne 
møder man den tidlige kirke. Den unge 
kirke arbejdede i et Rom, hvor mange re-
ligioner kæmpede om sjælene. Stoicismen 
med dens strenge etiske krav tiltrak mange. 
Andre foretrak mysteriereligionerne, hvor 
man gennem en indvielse kom til at høre til 
de udvalgte. Kulten omkring den persiske 
gud Mithras blev man indviet til gennem 
en bloddåb. San Clemente kirken med dens 
tre historiske lag giver et unikt kik ind i en 

Fortsættes nedenunder ▶

Erindringskunst og lyst-
vandringer i pavernes Rom
Andreas Rude skriver guide om kirkerne i Rom som erindrings-  
og helligsteder.

Tekst: Lisbeth Rütz

Munoz da Zamoras mosaikgravmæle 
er det eneste af sin art i Rom. Han var 
overhoved for dominikanerne og døde i 
år 1300. Portrættet af den strenge spanier 
fængsler tydeligvis på tværs af mere end 
syv århundreder. Foto fra bogen.
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ULIGHED En ekspertkonference i Vati-
kanet arrangeret af Det pavelige akademi 
for Socialvidenskaber udtrykker bekymring 
over den voksende sociale ulighed – og 
den herfra kommende ringere sociale sam-
menhængskraft – i mange af verdens lande. 
I sluterklæringen hedder det, at navnlig i 
Europa og Amerika, hvor middelklassen er 
i tilbagegang, er den brede demokratiske 
sammenhængskraft truet. Den stigende so-
ciale fragmentering skaber ”sammen med 
det politiske systems manglende til at lede 
samfundet” grobund for en omsiggribende 
social opløsning. Disse forhold vanskelig-
gør en borgerdeltagelse styret af princip-
perne om retfærdighed, solidaritet og bro-
derskab. En vigtig faktor for en manglende 
samfundsdeltagelse er ifølge akademiet den 
stigende ulighed mellem landenes eliter og 
den brede befolkning. Hvad angår fordelin-
gen af velfærden samt livsmulighederne er 
der store forskelle landene imellem ligesom 
internt i de enkelte lande. Mens middel-
klassen i Europa og Amerika ”er svækket 
i betænkelig grad”, er den omvendt i stærk 
vækst i Indien og Kina. Men eksperterne 
advarer om, at ”den demokratiske deltagel-
se er i fare” i de områder, hvor middelklas-
sen går tilbage.

Eksperterne angiver som årsager til denne 
forfaldstendens ”den politiske krise” og den 

sociale ulighed, men også en demografiske 
ubalance i de vestlige lande, den stigende 
migration og det store antal flygtninge. Der-
til kommer en række mere fjerntliggende 
påvirkninger fra informationsteknologien 
og medierne samt religiøse og kulturelle 
konflikter. 

Samfundsdeltagelse og inklusion
Konferencen blev afholdt i Vatikanet den 
28. april til 2. maj under titlen ”Towards a 
participatory society: new ways for social 
and cultural integration” og blevet ledet af 

akademiets præsident, den britiske sociolog 
Margaret Archer.

”De traditionelle løsninger til bekæm-
pelse af fattigdom har typisk anlagt en ’top-
down’ velfærdsmodel, hvor man primært 
fokuserede på at opfylde personers mest 
grundlæggende behov, fx mad og tag over 
hovedet, uden at adressere vigtige forhold 
som samfundsdeltagelse og inklusion”, for-
klarer Margaret Archer.

”I hele forrige århundrede og i slutningen 
af 19. århundrede var svaret på at afbøde 
den værste fattigdom, at give de allerfat-
tigste de mest basale livsfornødenheder. 
Men det satte dem ikke i stand til at deltage 
i samfundslivet – i bedste fald bare til at 
overleve. Men livet er meget andet end bare 
overlevelse […] Når du har en ekstremt fat-
tig befolkning, hvad skal du så gøre? Du 
kan give dem velfærd, men det løser jo ikke 
problemer med stigende marginalisering. 
Her hjælper kun en større inklusion og so-
cial deltagelse i samfundslivet”, siger Ar-
cher og peger på, at pave Frans ikke ønsker 
forenklede løsninger på fattigdommens og 
marginaliseringens komplekse problem.

Til lejligheden havde paven sendt et bud-
skab til konferencens deltagere, hvor han 
taler om ”broderskabet som det styrende 
princip i den økonomiske dagsorden”, og 
han betonede arbejdets værdi: ”Arbejdet er 
ikke blot en rettighed, men frem for alt et 
menneskeligt behov som ikke kan under-
trykkes”. 

 NM

På det pavelige akademi for 
socialvidenskabers møde i Rom drøftede 
eksperter alternative måder at skabe 
’globale sociale forandringer mod større 
inklusion og broderskab’. Dets formand, 
den britiske sociolog Margaret Archer, 
siger, at en løsning er Kirkens støtte til 
NGO-organisationer. Foto: YouTube.

Nr. 7 • 19. maj 2017 • 43. årgang

Åsebakken

Biskoppens valfartsopråb. Søstrene  
i Vor Frue kloster.  
Læs mere på side

8-9

5-6

Lourdes

Refleksioner over valfarten ved  
Georg Høhling.
Læs mere på side

Benedikt XVI

16

Jakob Egeris Thorsen tegner portræt af 
pave emeritus. 
Læs mere på side

7

Diakoni

Sankt Vincent Grupperne hjælper 
udsatte børn i Ungarn.     
Læs mere på side

EUTANASI En af de sidste væsentligste 
værn mod en stigende udbredelse af aktiv 
dødshjælp i Belgien synes nu at stå for fald. 
Det oplyser sitet BioEdge.

René Stockman, generalsuperior for 
kongregationen Brothers of Charity (hvis 
hospitaler råder over en stor andel af de 
psykiatriske sengepladser i Belgien, ca. 
5.000), har de senere år været en førende 
modstander mod brugen af aktiv dødshjælp. 
Ikke desto mindre oplyser bestyrelsen 
bag hospitalerne nu, at man fremover vil 
tillade, at der ydes aktiv dødshjælp på dens 
psykiatriske hospitaler.

På Brothers of Charitys hjemmeside 
hedder det nu således: ”Vi tager ønsket 
om aktiv dødshjælp fra patienter, der lider 
af en uudholdelig og udsigtsløs sygdom, 
alvorligt. På den anden side ønsker vi at 
beskytte liv og sikre, at aktiv dødshjælp kun 
udføres når alle muligheder for at anlægge 
et rimeligt perspektiv for behandlingen af 
patienten er udtømte”.

Selv om der i flere tilfælde allerede er ydet 
aktiv dødshjælp til psykiatriske patienter i 
Belgien, bliver det fremover sandsynligvis 
lettere for personer, der lider af skizofreni, 
svære personlighedsforstyrrelser, depressi-
on, autisme eller ensomhed at få hjælp til at 
afslutte livet. Selv beklager René Stockman 
den ændrede holdning til aktiv dødshjælp.

Livets ukrænkelighed er  
fortsat vigtig
Plejehjem og hospitaler i Belgien, der 
modsætter sig brugen af aktiv dødshjælp, 
er kommet under stigende pres efter 
en domstol sidste år idømte et katolsk 
plejehjem en bøde på 6.000 euro for at have 
nægtet at yde en beboer dødshjælp.

René Stockman mener imidlertid ikke at 
løbet er kørt. ”Jeg er overbevist om, at vi 
har ret til at afvise aktiv dødshjælp”, udtaler 
han til avisen De Morgen. ”Vi ønsker at 
tage patienternes ønsker alvorligt, men 
livets ukrænkelighed er et ufravigeligt krav 
for os, og vi kan ikke acceptere, at aktiv 
dødshjælp udføres i vore institutioner”.

Belgiens førende fortaler for brugen 
af aktiv dødshjælp, dr. Wim Distelmans, 
skriver i en kommentar i førnævnte avis, at 
Brothers of Charity nu endelig har erkendt, 
”at de har tilsidesat en demokratisk vedtaget 
politik om at yde aktiv dødshjælp i deres 
institutioner og forbudt læger at følge deres 
samvittighed og faglige dømmekraft”.

Det belgiske parlamentsmedlem Jean-
Jacques De Gucht opsummerede situationen 
således: ”Den sidste rest af hyrdelig 
paternalisme er nu erstattet af individuel 
selvbestemmelse”.

De nævnte hospitalers bestyrelsesfor-
mand, økonomen Raf De Rycke, benægter, 

at hospitalerne har ændret deres etik. ”Det 
er ikke sådan, at vi tidligere var imod aktiv 
dødshjælp og nu pludselig er for det. Det 
sker i overensstemmelse med vore gæl-
dende kriterier. Men begge veje er mulige 
for vore patienter – et pro-life perspektiv og 
aktiv dødshjælp”, udtaler han til De Mor-
gen. ”Vi tager udgangspunkt i de samme 
grundværdier: At livets ukrænkelighed er et 
vigtigt fundament, men at det ikke er abso-
lut for os. Her er vi dog ikke helt på bølge-
længde med Rom”, erkender han. NM

En vigtig bastion mod aktiv 
dødshjælp står for fald
Katolske psykiatriske hospitaler i Belgien ‘justerer’ deres holdning.

Broder René Stockman, en førende 
modstander mod brugen af aktiv 
dødshjælp i Belgien, må nu se at ordenens 
psykiatriske hospitaler fremover tillader 
brugen af aktiv dødshjælp i visse 
tilfælde. Foto: Andries van den Abeele, 
Wikiportrait.

Vatikanets eksperter advarer
Demokratiet i Europa og USA er truet, siger førende sociologer.
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ENEBOER Den 58-årige Stan Vanu-
ytrecht, katolsk diakon fra Belgien, er ble-
vet udvalgt blandt halvtreds ansøgere som 
den nye beboer af et af Centraleuropas 
sidste eremitsteder, en 350 år gammel ere-
mitbolig på en bjergside i ca. 1.400 meters 
højde i nærheden af Saalfelden i Østrig.

Stan Vanuytrecht besvarede en annonce, 
som var indrykket af byens sognepræst, 
pater Alois Moser, hvor man søgte en 
person med ”tilknytning til den kristne tro” 
og med ”ro i sindet”. 

Den ulønnede stilling blev ledig efter, 
at den tidligere beboer forlod stedet for at 
begynde en karriere i Wien som forfatter.

Eremitboligen i Saalfelden, der ligger ca. 
65 kilometer syd for Salzburg, har været 
beboet, siden den blev opført for 350 år 
siden.

Stan Vanuytrecht, som blandt andet har 
en baggrund som artillerist i det belgiske 
forsvar, siger til nyhedsbureauet Austria 
Press Agency: ”Da jeg læste opslaget, sagde 
jeg til mig selv: ”Det er lige et sted for dig’”.

Den kommende eneboer siger videre, 
at især hans erfaringer med at arbejde 
med hjemløse, alkoholikere, narkomaner, 
indsatte og psykiatriske patienter kan vise 
sig nyttige i det nye ’job’. 

Saalfeldens borgmester Erich Rohrmoser 
siger, at Stan Vanuytrecht stak ud fra de 
andre ansøgere. ”Vi valgte ham fordi han 

udstrålede en ro, og han hvilede i sig selv. 
Han sagde desuden, at han sagtens kunne 
forestille sig at bo her i Saalfelden gennem 
længere tid”.

Til eremittens opgaver hører at tage 
imod besøgende, der lægger vejen forbi 
eremitboligen i løbet af sæsonen fra april til 
november, og at han taler og evt. også beder 
med dem, og lader dem se den storslåede 
udsigt fra eremitboligen ned over dalen i 
det bjergfyldte område.

Vanuytrechts forgænger, Thomas Fiegl-
müller, beboede kun eremitboligen i én 
sæson. Til avisen Salzburger Nachrichten 
siger han, at han “har mødt mange flinke 
mennesker og haft mange gode samtaler. 
Men jeg er også blevet kritiseret af ærke-
konservative katolikker for ikke at bære 
kutte eller have fuldskæg […] Måske var 
jeg bare ikke den rette person”. 

Fieglmüllers forgænger var en 
benediktinermunk, som boede på stedet i 
tolv år.

Indbyggerne i Saalfelden mødte for første 
gang deres nye eneboer, som taler flydende 
tysk, ved den årlige Skt. Georgs fest den  
30. april.

Internationale nyheder

KO mener
Når demokrati bliver tvang
Under denne overskrift kommenterede 
Danske Kirkers Råd sammen med 
repræsentanter for Det jødiske Samfund og 
Muslimsk Fællesråd i Politiken den 5. maj 
Trossamfundsudvalgets forslag til ny lov 
for trossamfund uden for Folkekirken om 
at indføre demokratisk medlemsstruktur 
som krav for at få eller opretholde deres 
status som anerkendt trossamfund. 

I Danmark, skriver de, har vi en lang 
og grundlovssikret tradition for tanke- 
ytrings-, og trosfrihed. Men de advarer 
om, at når det drejer sig om lovgivning 
på det religiøse område ”er det vigtigt at 
holde hovedet koldt og ikke kaste denne 
frihedstradition over styr i et forsøg på 
ensretning i demokratiets hellige navn”. 

Et flertal i udvalget har foreslået, at an-
erkendelsen af trossamfund skal være be-
tinget af en organisationsform organiseret 
i overensstemmelse med principper om 
medlemsdemokrati med en generalforsam-
ling som øverste instans. 

I Danmark sikrer Grundloven anerkendte 
trossamfund deres interne frihed så længe 
de overholder loven. Og det er vigtigt, 
påpeger underskriverne, at skelne mellem 
trossamfundenes indre og ydre forhold. 
Mens de indre har med trosmæssige 
forhold at gøre, har de ydre med forholdet 
til stat og samfund at gøre. Derfor bør en 
lovgivning på det religiøse område højst 
handle om de ydre forhold.

Alene i det lys er Trossamfundsudval-
gets forslag er klar overskridelse af græn-
sen mellem trossamfunds ydre og indre 
forhold, og skulle lovforslaget ende med 
at blive vedtaget, vil det ramme mange af 
de trossamfund som har virket her i landet 
siden 1849 og uden gene for samfundet i 
øvrigt – det gælder fx Den katolske Kirke. 

At presse kravet om en demokratisk 
valgt generalforsamling ned over hovedet 
på trossamfundene er udtryk for en 
formynderisk og manglende forståelse for 
trossamfundenes evne til selv at regulere 
interne forhold, hvilket Grundloven har 
sikret dem i snart 170 år.

I Danmark, hvor frihed og demokrati er 
højtskattede værdier, har udvalgets forslag 
karakter af en kontrolinstans. ”Demokrati 
bliver demokratisme, der helt overser de 
indre modsætninger, der netop karakteri-
serer demokratiet, når det skal tvinges ned 
over alle typer af fællesskaber”. 

”Det religiøse område kan ikke en-til-en 
sammenlignes med samfundet som sådan. 
Den frihed, vi er sikret som trossamfund 
gennem Grundloven skal vi ikke give køb 
på. Det er grundlæggende for åbenhed – 
ja, for demokratiet, at vi kan rumme det 
mangfoldige, dem der er anderledes end 
flertallet – endda udemokratisk opbygget. 
Tanke- og trosfrihed betyder, at vi som 
enkeltmennesker eller fællesskaber har 
frihed til at have vores overbevisning og 
udtrykke og handle ud fra den – inden for 
rammerne af dansk lov og sædelighed, som 
det så smukt hedder i Grundloven”.

Kirkeminister Mette Bock har udtalt, 
at regeringen ikke nødvendigvis vil følge 
flertallets anbefaling. Derfor må man håbe, 
at kirkeministeren, som jo er minister for 
alle trossamfund i Danmark, og med hende 
et flertal af Folketinget, vil holde fast i de 
danske værdier om frihed såvel ”for Loke 
som for Thor” – og i, at demokrati og 
frihed naturligvis skal følges ad.  NM

INDSPARK I et videobudskab sendt fra 
Vatikanet sagde pave Frans, at han altid har 
identificeret sig med migranter, fordi han 
selv er søn af fattige italienske bedsteforæl-
dre, der udvandrede til Argentina i forsøget 
på at skabe et nyt og bedre liv.

”Jeg er selv født i en familie af migranter”, 
sagde paven, da han til tilhørernes store 
overraskelse tonede frem på storskærmen 
26. april på en TED Talk-konference i 
Vancouver, Canada. At paven ville optræde 
på konferencen var ikke annonceret i 
forvejen.

”Min far og mine bedsteforældre rejste 
som mange andre italienere til Argentina 
og mødte dem, der ingenting har. Jeg kunne 
meget vel være endt blandt de mennesker, 
der i dag er blevet ’kasseret’. Og derfor 
spørger jeg altid mig selv: Hvorfor dem og 
ikke mig?”

”Jeg ville ønske, at denne konference 
kunne hjælpe til at minde os om, at vi alle 
har brug for hinanden, at ingen af os er en 
ø, og at vi kun kan bygge fremtiden ved alle 
at stå sammen”.

I sit videobudskab berørte paven klima-
forandringerne, flygtningekrisen, mistroen 
til fremtiden samt den globale ulighed, og 
han opfordrede til at udvise større social 
inklusion, og at verdens ledere viser større 

ydmyghed og solidaritet for at overvinde 
det pave Frans kaldte en ’affaldskultur’.

”Tillad mig at sige det højt og tydeligt: 
jo mere magtfuld du er, jo mere vil dine 
handlinger påvirke andre, og du er derfor 
desto mere forpligtiget til at opføre dig 
ydmygt. Hvis ikke, vil din magt ødelægge 
dig, og du vil ødelægge andre”, sagde paven 
og tilføjede: 

”Vi kan kun opbygge en fremtid ved at 
stå sammen og inkludere alle”.

I det 18 minutter lange budskab 
genfortæller paven også den bibelske 
historie om den barmhjertige samaritaner 
og opfordrer til, at mennesker hjælper 

hinanden med at huske, at vores næste ikke 
er en statistik, men et menneskeligt ansigt, 
som kan hjælpes.

”Menneskehedens fremtid ligger ikke 
udelukkende i politikernes, ledernes og 
de store firmaers hænder. Jo, de bærer et 
enormt ansvar. Men fremtiden er mest  
i hænderne på de mennesker, der anerken-
der deres næste som et ’du’ og dem selv 
som et ’os’”.  NM

”Jeg er selv søn af ‘kasserede’ 
immigranter”
”Vi kan kun opbygge en fremtid ved at stå sammen og inkludere alle”, 
sagde paven via storskærm til deltagerne på TED Talks-konference i 
Canada.

Pave Frans opfordrede til større ydmyghed og solidaritet, da han talte til deltagerne på 
TED Talks-konferencen. Foto: Ryan Lash /TED.

TED er en forkortelse for Technology, 
Entertainment and Design. Ideen er 
skabt af non-profit-organisationen TED, 
som hvert år (siden 1984) har lavet en 
konference med formålet at udbrede 
”idéer, der er værd at udbrede”.
Talerne, som de sidste ti år er blevet 
mere og mere populære begivenheder på 
internettet, behandler en stadigt bredere 
række af emner inden for forskning og 
anvendelse af videnskab og kultur. 

Stan Vanuytrecht får rigelig med tid til at nyde sin pibe og den storslåede udsigt, når han 
flytter ind i eremitboligen i 1.400 meters højde nær byen Saalfelden i Østrig.

Katolsk diakon får 
’drømmejobbet’ som eneboer 
Skal bebo en 350 år gammel eremitbolig i Østrig.

Tekst: Niels Messerschmidt
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Beklager dårlig 
flygtningemodtagelse
POLEN Msgr. Krzysztof Zadarko, 
Den polske Bispekonferences talsmand i 
indvandrerspørgsmål, udtrykker stor sorg 
over, at blot 4% af polakkerne ønsker at 
tage imod flygtninge fra Mellemøsten.

Ifølge en undersøgelse er 75% af 
befolkningen imod, at Polen modtager 
flygtninge fra Mellemøsten og Afrika, som 
er ankommet til Europa.

55% af polakkerne er derimod villige til 
at tage imod ukrainske flygtninge uanset 
deres tro og etniske baggrund.

Abort er lig med 
familieplanlægning
FN-ORGAN Forskere tilknyttet Ver-
denssundhedsorganisationen (WHO) har, 
ifølge katolskmagasin.dk, tydeligt givet 
udtryk for, at de ikke længere respekterer 
synspunktet, ”at abort i intet tilfælde må 
betragtes som en metode til familieplan-
lægning”, således som FN’s medlemslande 
vedtog på befolkningskonferencen i Cairo 
i 1994.

Med afsæt i diskussionen om zika-pan-
demien i Sydamerika konstaterer forsker-
ne, at kvinder i de berørte områder ”vil 
få brug for midler til familieplanlægning 
såsom antikonception og adgang til abort 
under betryggende forhold”. De foreslår, 
”at man tager eksisterende hindringer for 
den frie adgang til antikonception, abort og 
behandlinger efter komplikationer i forbin-
delse med abort op til fornyet overvejelse”.

Francisco og Jacinta 
helgenkåres 
PORTUGAL Når paven besøger Fátima 
i anledning af 100-årsdagen for Maria-
åbenbaringerne, vil han helgenkåre de 
salige Francisco og Jacinta, to af de 
tre hyrdebørn for hvem Jomfru Maria 
åbenbarede sig. 

Helgenkåringen sker i Fátima 13. 
maj, dagen for den første af de i alt seks 
åbenbaringer, og den dag Kirken fejrer Vor 
Frue af Fátima.

Kort nyt

PRO LIFE En gæstelærer på det katolske 
universitet i Louvain, Belgien, er blevet 
afskediget efter i filosofiundervisningen 
for førsteårsstuderende at have omtalt abort 
som ”mord på en uskyldig person”.

Stéphane Merciers udtalelse skabte 
stor opstandelse på universitetet og fik en 
gruppe feminister til at klage til ledelsen. 
Mercier fik i første omgang forbud mod 
at undervise, mens sagen blev undersøgt. 
Siden bad universitetets ledelse ham i 
et brev om at søge sin afsked uden at 
komme med nogen begrundelse. Det 
siger Stéphane Mercier til den katolske 
informationstjeneste CathoBel.

Landets katolske bispekonference 
gentog under forløbet Kirkens modstand 
mod abort, men udtrykte samtidig tillid 
til universitetets interne undersøgelse. 
Konferencens talsmand forklarede, at sagen 
udelukkende var et anliggende mellem 
universitetet og Stéphane Mercier, da han 
ikke var ansat af Kirken.

I en artikel, som Stéphane Mercier havde 
skrevet og omdelt til de filosofistuderende, 
kom han med en række filosofiske og 

anekdotiske argumenter til fordel for en 
pro-life holdning til abort og angreb det 
på fransk udbredte begreb for abort, IVG, 
Interruption Volontaire de Grossesse 
(frivillig svangerskabsafbrydelse).

“IVG er en eufemisme [et ord, som 
bruges til omskrivning for et andet, der er 
uønsket eller tabu-belagt] som dækker over 
en løgn. Sandheden er at abort er mord på 
en uskyldig person”, skrev han. 

Universitet begrunder sin fyring af 
Stéphane Mercier med, at man ud fra ”ånden 
i loven af 1990, der afkriminaliserede abort, 
respekterer kvinders ret til at foretage dette 
valg under de omstændigheder, som er 
beskrevet i loven”.

Selv siger Stéphane Mercier: ”Jeg 
ved ikke om mit standpunkt strider med 
universitetets principper, men jeg ved, at det 
er i overensstemmelse med det standpunkt, 
som burde være universitets, og som 
stemmer overens med Kirkens lære. Som 
menneske, filosof og katolik er jeg stolt af 
at forsvare dette ufravigelige standpunkt til 
Guds ære og for at beskytte de mest sårbare 
iblandt os”. NM

ONLINE Mange kommuniteter bruger 
allerede internettet til at tiltrække nye 
kandidater. Men selv om mange ikke har en 
klar strategi for, hvordan det gøres effektivt, 
er de ivrige efter at lære hvordan. Det 
fremgår af en ny amerikansk undersøgelse 
offentliggjort på kaldssitet A Nun’s Life 
Ministry. 

Maria Immaculata-søstrene Maxine 
Kollasch og Julie Vieira, der står bag 
kaldssitet, siger, at “undersøgelsen giver os 
et godt indblik i de tanke, søstrene gør sig 
om denne vigtige opgave”.

Center for Applied Research in the 
Apostolate ved Georgetown University 
har gennemført undersøgelsen, der viser, 
at 76 % af respondenterne ikke har en 
nedskreven strategi for, hvordan de vil 
fremme kaldsarbejdet via internettet. 
Desuden benytter halvdelen (51 %) ikke 
webstatistik til at måle hvordan online-
ressourcerne anvendes af brugerne.

”Undersøgelsen fremhæver disse to 
punkter som vigtige indsatsområder”, siger 
sr. Maxine Kollasch til sitet Global Sisters 
Report.

Undersøgelsen blev gennemført i 
perioden januar-juni 2016 og blev sendt til 
561 kvindelige ordenssamfund i USA, hvor 
257 besvarede spørgsmålene. I anden fase 
af undersøgelsen blev 6.833 ordenssøstre 
interviewede.

Sr. Julie Vieira fortæller, at formålet med 
undersøgelsen er at hjælpe kommuniteterne 
til selv at gøre det, A Nun’s Life har gjort 
siden 2006, at lave deres egen online-
kaldsplatform.

Hvordan nås de unge kvinder?
Mens sociale medier som Pinterest, 
Instagram og Snapchat er populære 

blandt unge kvinder, er de kvindelige 
ordenssamfund i USA typisk kun at finde 
på Facebook, viser undersøgelsen.

”A Nun’s Life har ønsket at kortlægge 
ordenernes tilstedeværelse på internettet, og 
hvordan de bruger det i deres kaldsarbejde”, 
forklarer sr. Maxine. Kaldstjenesten hjælper 
allerede kommuniteterne med at blive bedre 
til det relationsskabende arbejde, og med 
undersøgelsens resultater i ryggen bliver 
det nu nemmere at målrette denne indsats, 
tilføjer hun.

Sr. Maxine fremhæver betydningen af at 
være online i en tid, hvor unge kvinder ikke 
længere møder ordenssøstre i skoler eller 
ude i sognene. ”Nu har søstrene mulighed 
for at nå unge søgende kvinder via de 
sociale medier”, forklarer hun.

Melissa Cessac, som for tiden er i noviciat 
hos Congregation of Divine Providence 

i Texas, siger til Global Sisters Report, at 
fordi der kun var få ordenssøstre i hendes 
bispedømme, var hun nødt til at søge på 
internettet for at afklare sit ordenskald.

Som nævnt er mange kvindelige 
ordenssamfund i USA ofte fraværende 
på flere af de sociale medier, som især de 
unge bruger (fx Pinterest, Instagram og 
Snapchat). Undersøgelsen viser, at bare 14% 
af kommuniteterne benytter Pinterest, 11 % 
Instagram og kun 4 % bruger Snapchat.

For brugerne har en online-kaldsplatform 
den fordel, at de i ro og mag og anonymt 
kan afsøge mulighederne inden de eventuelt 
beslutter sig for at kontakte en bestemt 
orden for uddybende informationer. 

Sr. Maxine Kollasch tilføjer, at næste 
skridt for A Nun’s Life bliver at konkretisere 
de behov hos brugerne, som undersøgelsen 
har afdækket. 

”Det er vores plan, at vi i samarbejde med 
andre kan udvikle online-værktøjer, som 
kommuniteterne kan bruge i deres arbejde 
med at hjælpe unge kvinder til at afklare 
deres livsvalg”.

Nye novicer starter online
Undersøgelse viser, at ordenssamfund bør bruge internettet og især 
sociale medier mere strategisk i kaldsarbejdet.

Tekst: Dan Stockman, Global Sisters Report. Redigeret af Niels Messerschmidt

Fra venstre ses Maria Immaculata-søster Maxine Kollasch, benediktinerinderne sr. Mary 
Luke Jones og sr. Heather Jean Foltz og Maria Immaculata-søster Julie Vieira i færd med 
at gøre klar til at gå i æteren i studioet i benediktinerklostret Our Lady of Grace i Beech 
Grove, Indiana. Foto: Dan Stockman, Global Sisters Report.

Katolsk universitet fyrer lærer for  
at kalde abort for mord
Gæstelæreren ytrede et traditionelt katolsk standpunkt.
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PRÆDIKEN Hvordan i alverden kan et 
forholdsvis fornuftigt menneske tro på Gud? 
Hvordan kan man tro på noget som man 
ikke kan bevise ved hjælp af videnskaben? 
Det er blot et par af de indvendinger, som 
man i dette lettere sekulariserede land 
formentlig vil støde på fra tid til anden. En 
ikke ubetydelig andel af de mennesker som 
ynder at beskrive sig selv som oplyste, og 
tilhængere af videnskaben, vil nok holde 
fast i, at man ikke kan tro på Gud i det 
21. århundrede, i alt fald ikke hvis man 
vil karakterisere sig selv som en moderne, 
intelligent og oplyst person.

At forsvare den kristne tro i dag er 
selvsagt ingen nem opgave, dels pga. de 
nævnte indvendinger mod troen på Gud. 
Derudover kommer også den udfordring, 
at sandhed – og ikke mindst trossandheder 
– ofte betragtes som subjektive størrelser. 
Med andre ord er troen først og fremmest 
et helt privat og personligt anliggende. 
Dernæst vil det nok virke stødende på 
mange mennesker, hvis man påstod, at ens 
tro skulle være den eneste sande vej til Gud. 
De fleste vil nok betragte dette som et faux 
pas.

Nu er verden omkring os fyldt med 
mange spændende tilbud, og de som søger 

efter noget åndeligt eller en dybere mening 
med livet har således tilsyneladende 
mange forskellige veje at vælge imellem. 
Derfor synes den almene holdning til tro i 
dag også at være dén, at enhver er salig i 
egen tro. Ingen religion kan i dette tilfælde 
nødvendigvis påstå at have eneret på 
Sandheden, men hvis blot man følger sin 
samvittighed, så skal alt nok gå fint i sidste 
ende.

Men er dette en holdning, vi som kristne 
kan bakke op om? Er det i sidste ende 
ligegyldigt om man tror på Kristus eller ej? 
Hvis man ellers skal tro Bibelen, så findes 
der jo ingen anden frelse end gennem Jesus 
Kristus, og derfor har vi som kristne en 
forpligtelse til at være vidner om Ham i en 
verden, hvor mange ofte har svært ved at 
komme til troen. 

Troen må vi dog ikke udbrede med vold 
og magt, men som apostlen Peter siger i sit 
første brev, er vores opgave som kristne at 
hengive os helhjertet til Kristus, og dernæst 
at være autentiske vidner om denne tro. 
Vi skal endvidere være i stand til at kunne 
forsvare troen, selvfølgelig ikke med vold, 
men med argumenter for hvorfor det er at 
vi tror på Kristus. Dette er noget som vi 
altid bør gøre i kærlighed til andre, fordi vi 

ønsker at også de må lære Gud at kende.
I stedet for at tale om et egentligt forsvar 

af troen, burde vi måske snarere tale om en 
”præsentation” af troen, særligt fordi mange 
har et nærmest ”analfabetisk” forhold til 
dét at tro. At være aktivt troende i dagens 
Danmark er absolut ingen selvfølge, og 
derfor er udfordringen særligt hvordan vi i 
vores dagligdag kan åbne andre mennesker 
for troens univers.

Hvis vi skal kunne fortælle andre om 
hvad det vil sige at tro, må vi først reflektere 
over vores egen tro og særligt stille os selv 
spørgsmålet: Hvem er Jesus Kristus for 
mig..? Var han blot en god person som 
levede for et par tusinde år siden, eller er det 
en person som stadig lever, og som jeg kan 
relatere til i mit eget liv? Hvilken betydning 
har den kristne tro for mig?

Hvis troen skal blive til et vigtigt og 
levende element i vores liv, er vi nødt til 
konstant at give den næring, og give os tid 

til fordybelse i den. Kirken giver os dertil 
heldigvis rigeligt med instrumenter, i form 
af forskellige former for spiritualitet og ikke 
mindst sakramenterne. Men den personlige 
refleksion er ikke det eneste som behøves.

Som kristne er vores vigtigste kald at 
være vidner om et håb. Det er et håb, som 
vi ikke kan give konkrete fysiske eller 
videnskabelige beviser for, men vi kan vise 
folk vejen til dette håb gennem vores måde 
at leve på, og ved at vise hvad dette håb 
betyder for os personligt. Det håb som vi 
har sat vores lid til er, at livets endelige mål 
ligger – ikke i denne konkrete verden, men 
hinsides i evigheden. 

Ethvert håb kræver et troens spring. 
Nogle gange må man kaste sig ud i noget 
uden egentlig at kende alle muligheder eller 
resultater på forhånd, og hvor det at tage 
et troens spring kan virke som en omgang 
russisk roulette, hvilket visse personer nok 
også vil påstå at troen på Gud i sidste ende 
er.

Mange andre vil måske gerne tro, at dét 
som vi kristne tror på rent faktisk også er 
sandt. Som kristne har vi allerede taget dette 
troens spring, fordi vi er kommet til den 
overbevisning at den eneste reelle vej her i 
livet, som kan give os et håb der er værd at 
kæmpe for, netop er troen på Kristus.

Vi har taget springet; men spørgsmålet er 
om vi med vores liv og vores vidnesbyrd 
kan blive i stand til at overbevise andre om 
at det giver mening at følge samme vej?

Søndagens tekst

Jan Hansen. Arkivfoto.

Vi har taget troens spring
Som kristne har vi en forpligtelse til at være vidner om Kristus i en tid, 
hvor holdningen er, at enhver er salig i sin tro.

Tekst: Pastor Jan Hansen

Løftet om en anden talsmand

6. søndag i påsken Joh 14,15-21

Elsker I mig, så hold mine bud; og jeg 
vil bede Faderen, og han vil give jer en 
anden talsmand, som skal være hos jer til 
evig tid: sandhedens ånd, som verden ikke 
kan tage imod, fordi den hverken ser eller 
kender den. I kender den, for den bliver 
hos jer og skal være i jer. Jeg vil ikke 

efterlade jer faderløse; jeg kommer til jer. 
Endnu en kort tid, og verden ser mig ikke 
længere, men I ser mig, for jeg lever, og I 
skal leve. Den dag skal I erkende, at jeg 
er i min fader, og I er i mig og jeg i jer. 
Den, der har mine bud og holder dem, han 
er den, der elsker mig; og den, der elsker 
mig, skal elskes af min fader; også jeg 
skal elske ham og give mig til kende for 
ham.

Rig på barmhjertighed
Kirken bekender sandheden om Guds barmhjertighed,
som åbenbares i den korsfæstede og opstandne Kristus, og
forkynder den på forskellig vis. Desuden bestræber den sig
på at øve barmhjertighed mod mennesker gennem mennesker.
Den betragter dette som en uundgåelig forudsætning
for at kunne arbejde for en bedre og mere menneskelig
verden i dag og i morgen. Alligevel må Kirken ikke i nogen
historisk periode – og da slet ikke i et kritisk øjeblik som
det nuværende – glemme den bøn, der er et råb om Guds
barmhjertighed midt i de mange former for ondt, der hviler
truende over menneskeheden. Netop dette er Jesu Kristi
Kirkes fundamentale ret og pligt, dens ret og pligt over for
Gud og over for mennesker. Jo mere menneskers bevidsthed
ligger under for sekulariseringen og således mister sansen
for betydningen af ordet „barmhjertighed“, jo mere denne
bevidsthed bevæger sig væk fra Gud og dermed også fra
barmhjertighedens mysterium, desto mere har Kirken ret
og pligt til at påkalde barmhjertighedens Gud „med høje
råb“ (Hebr 5,7). Disse „høje råb“ bør kendetegne Kirken
netop i vore dage; den må råbe til Gud og bønfalde om hans
barmhjertighed, som er åbenbaret den, og som den bekender
og forkynder i den korsfæstede og opstandne Kristus,
altså i Påskemysteriet. Dette mysterium indeholder den
mest fuldkomne åbenbaring af barmhjertigheden, altså
af den kærlighed, der er stærkere end døden, stærkere end
op fra selv det dybeste fald og befrier mennesket fra selv de
største trusler. 
Johannes Paul II (1920-2005)
Rundskrivelsen Rig på barmhjertighed

Fra Bønnebog for Den katolske Kirke.
Ansgarstiftelsen 2013.

Nydøbte voksne med dåbslys og hvidt tørklæde som tegn på at de har modtaget dåbens 
sakramente. Foto: Pfarrbriefservice.

Ethvert håb kræver et troens spring. 
Nogle gange må man kaste sig ud i noget 
uden egentlig at kende alle muligheder 
eller resultater på forhånd

”
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REFLEKSION Pilgrimsrejser er i dag 
blevet trendy, – der må være et behov. 
Nutidens krav om at indrette sig på nye mål 
og gå efter dem kræver omstillingsparathed, 
og ikke sjældent bukker mennesket under 
for stress i oplevelsen af ikke at have sig 
selv med. 

I efteråret i Toulouse mødte jeg en 
dominikanermunk, som talte varmt for 
begrebet kontemplation. Han sagde: „Et 
kontemplativt øjeblik er et nu, som jeg fylder 
med attention og affection. Betydningen af 
denne tilstand er ikke, at jeg lukker noget 
ude, men at jeg lukker nuet så meget inde, 
at det bliver en konsekvens, at alt uden 
om mig så at sige forsvinder. Kærligheden 
mellem to mennesker giver forhåbentlig 
mange øjeblikke med attention og affection 
i en grad, så tid og sted forsvinder.

Mangel på kontemplative øjeblikke gør 
ikke erkendelsen af vort eget dybere selv 
lettere og gør ikke vores evne til at orientere 
os mod livets mål nemmere. Man kunne 
derfor næsten sige, at vi har brug for to 
pilgrimsrejser. Rejsen til vort indre, for at 
opdage og erkende vort egentlige selv, og 
så livsrejsen, hvor jeg prøver at finde min 
orientering under overskriften ”kaldet til 
tjeneste for fællesskabet”.

Begge rejser er vigtige, og i Lourdes 
finder vi mange ”vejskilte” til begge rejser. 
Med dominikanermunkens ord er Lourdes 
et kontemplativt sted, hvor vi grundet 
affection (troen på og kærligheden til Vor 
Far, som er i Himlen) får tid og rum til så 
meget attention, at vi i en række øjeblikke 
kan fastholde nuet. 

Store som små mirakler
Et sådant øjeblik må Bernadette også have 
haft, da hun i et af sine syn hører ”Damen” 
bede hende om at vaske sine hænder og sit 
ansigt i vandet foran sig. Bernadette kunne 
bare ikke se noget vand. Med attention og 
ikke mindst stor affection valgte Bernadette 
tillidsfuldt at gøre, hvad damen bad om, 
så hun ikke lod sig forstyrre af tanker om, 
hvad andre ville tænke og mene. Ligeså 
tillidsfuldt som Maria engang havde sagt, 
”det ske mig efter dit ord”, praktiserede 
Bernadette de ord nu og lod ske, hvad 
damen havde bedt om. Forestil dig kære 
læser, at det var dig, der var vidne til dette i 
Lourdes i 1858. Du ser en pige kikke intenst 
mod en grotte. Pludselig ser du hende stikke 
hænderne ned i noget mudder foran sig for 
så at smøre det i sit ansigt. Hvad ville du 
tænke? Sikkert det samme som mange 
dengang, ”Bernadette er blevet tosset, hun 
opfører sig som et svin i en svinesti”. De 
blev dog alle klogere. 

På præcis det sted sprang den kilde af vand, 
som pilgrimme i over 100 år er kommet for 
at besøge. Ikke for at tiltro vandet i sig selv 
en mineralsk-medicinsk virkning, men for 
at vise tillid til og tro på ordene fra Marias 
søn: ”Bed og du skal få, bank på og der 
skal blive lukket op”. Der er sket fysiske 
mirakler i Lourdes, som lægevidenskaben 
ikke har kunnet finde naturvidenskabeligt 
belæg for, og der er tal på dem, 69 i alt, men 
utallige er de små mirakler, som mennesker 
har erfaret, når helbredelsen indvirkede på 
deres mere åndelige jeg.

Jeg husker en ung mand, som var med som 
hjælper. Han vidste ikke, hvad han skulle tro 
på, men han ville gerne give en hjælpende 
hånd. En dag hjalp han en dame i kørestol til 
Grotten. For ham en praktisk opgave, MEN 
pludselig kaldte damen på ham og spurgte, 
om han ville bryde hendes ensomhed ved 
at bede sammen med hende. Han havde 
bare ikke bedt i umindelige tider. Bagefter 
begyndte damen minsandten at tale om sine 
trosvanskeligheder, og pludselig havde 
den unge mand åbnet sig mere for denne 
fremmede, end han nogensinde havde åbnet 
sig for sine forældre, – eller måske sig selv.

”Og jeg som troede, at jeg var den raske, 
som skulle give hjælp til den svage, og så 
oplever jeg det modsatte, at jeg var den 
svage, og hun var den stærke”, reflekterede 
han senere over en kop øl. Han havde fået 
hjælp til den indre rejse mod forståelsen af 
sit selv.

Da jeg var meget ung formand for Den 
Nordiske Valfart til Lourdes og som altid 
skulle til møde i Lourdes omkring den 11. 
februar sammen med de andre valfartsledere 
fra verden, blev jeg ringet op af noget 
familie til en ung mand fra Tjekkoslovakiet 
(dengang). Han var alvorlig kræftsyg og 
havde kun een drøm: At komme til Lourdes. 
Jeg sagde straks, at jeg gerne ville hjælpe, og 
senere tog jeg imod ham på Gare Du Nord i 
Paris og indkvarterede ham på mit værelse 
på et hotel på Boulevard de Raspail. Han 
var meget syg. Han kastede op og havde det 
forfærdeligt, så jeg spurgte spontant, om vi 
ikke skulle opsøge et af hospitalerne, som 
netop ligger i det område i Paris. Hans svar 
var ”nej”. Lægevidenskaben, vidste han, 
kunne intet gøre mere, men han havde brug 
for noget andet. Han var angst for at dø og 
kunne ikke forene sin bevidsthed om, hvem 
og hvad han selv var som kristen, med sin 
livsrejses endelige mål. Vi kom til Lourdes. 
Han var til messe ved Grotten. Han vaskede 
sine hænder og sit ansigt i Lourdes-kildens 
vand. Vi bad sammen. Han blev et andet 
menneske. Meget mere rolig. Ikke mere 
rask, men gladere midt i sin sygdom. Vi 
tog tilbage til Paris, og jeg satte ham på et 
tog på Gare du Nord. Jeg var lige kommet 

hjem til Danmark, da jeg blev ringet op af 
en tysk præst. En ung mand var blevet bragt 
til hospitalet i Saarbrücken. Inden den unge 
mand døde havde han bedt præsten om at 
kontakte mig for at sige uendelig meget 
tak for, at jeg havde muliggjort rejsen til 
Lourdes. Her havde han fået afklaring og 
styrke til at erkende døden som dør til den 
evighed, som var startet, da han blev født. 
Han var klar. Den ro takkede han Lourdes 
for, det var hans lille mirakel. Han blev 
også et uforglemmeligt ”vejskilt” for mig.

I Lourdes forenes alt det
… som kan være svært at få overblik over i 
en travl hverdag.

Hver dag i Lourdes starter med messen. 
I brødets brydelse mindes vi om, at vi 
ikke er bestemt til at være alene. Vi udgør 
hver især i al vor forskellighed tilsammen 
Kristi mystiske legeme. Ved messen ved 
Grotten mærker vi, at vi er forenet med 
Kristus sammen med et menneske, Maria, 
som turde være den, der bragte Kristus til 
verden. Vi er ved Grotten også sammen 
med Bernadette, som blev formidleren af 
Marias budskab om at lade troende komme 
på dette sted for sammen med Maria og 
hinanden at bede til hendes søn. Vi er 
sammen omkring alterbordet med troende 
fra hele den universelle Kirke – Asien, 
Afrika, Amerika, Europa –  alle med samme 
attention og affection.

En journalist fra DR, som engang var 
sammen med os for at lave en reportage, 
sagde spontant: ”Jeg bliver lidt misundelig 
på dig, – er det ikke en fed fornemmelse at 
være del af så stort et fællesskab?” ”Jo!”, 
sagde jeg.

Hver dag om eftermiddagen er der sa-

kramentsprocession. Vi går i bogstaveligste 
forstand sammen med Ham, der har sagt, 
at han er vejen, sandheden og livet. Vi går 
sammen i hver vores afmagt, det være sig 
den indre, det være sig den fysiske i form 
af sygdom eller handicap. Alle har vi vort 
kors at bære. Processionen består af os alle. 
Ingen bliver gemt væk. Menneskets fysiske 
skrøbelighed bliver synliggjort på barsk 
måde, når vi ser det totalt forkrøblede barn 
blive hjulpet af en frivillig, som skubber 
båren, OG menneskets håb og tillid varmer 
vort hjerte, når selvsamme forkrøblede barn 
sender os det allervarmeste smil. Så får 
man sat sit eget kors og ens egen måde at 

Valfart – kontemplative stunder 
i en travl hverdag 
Når kultur og tro forenes.

Tekst: Georg Høhling, formand for Den Nordiske Valfart til Lourdes

Pilgrimme foran grotten i Lourdes. Foto: Den nordiske Lourdesvalfart.

Statue af Vor Frue af Lourdes som hun 
efter traditionen viste sig for den hellige 
Bernadette. Foto: Wikipedia.
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6 Diakoni

• Oplæg ved forsvarsminister Claus Hjort 
Frederiksen (studenterårgang 1966)

• Samvær med let traktement og omvis-
ning på skolen

• Generalforsamling

Sankt Kjelds Gade 3, 2100 København Ø, tlf. 39 16 23 40

Student fra Niels Steensens Gymnasium
... kom og vær med i NSG Alumneforening

Tirsdag 23. maj kl. 17-20 i Englesalen
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DIAKONI Gud elsker en glad giver, 
skrev Paulus til menigheden i Korinth. Han 
opfordrede menigheden til at være gavmilde 
både med sig selv og med deres penge, for 
de fattige kristne i Jerusalem havde brug for 
dem. Og lige siden har diakoni været en del 
af kirkens DNA.

Hvilken rolle spiller diakonien i dag i 
de forskellige kirkesamfund? Har man 
i velfærdsstaten brug for det kirkelige 
engagement?  Hvilke sociale opgaver kan 
de kirkelige organisationer løse?  Og hvis 
ja – hvordan skal de så gøre det?

Det er nogle af de ting, Jakob Egeris 
Thorsen, medlem af Sankt Mariæ menighed 
på Frederiksberg, skal beskæftige sig med 
de næste tre år på universitetet i Aarhus. 
Jakob Egeris Thorsen er per 1. april blevet 
ansat i en treårig lektorstilling på Afdeling 
for Teologi. Her skal han forske i diakoni 
og være med til at administrere den nye 
kandidatuddannelse i diakoni på Aarhus 
Universitet.

Teologer, sociologer og folk fra sam-
fundsvidenskab har arbejdet sammen for at 
udvikle den nye uddannelse. De studerende 
skal blive dygtige til at kombinere teore-
tiske og praktiske fag. Derfor har de både 
teologiske og mere praksisorienterede fag i 
deres uddannelse. De skal vide noget om, 
hvad Det gamle og Det nye Testamente si-

ger om diakoni og menneskesyn. De skal 
kende til kristen etik og til kirkens tradition 
for diakoni.  Og de skal vide noget om so-
cialpolitik – hvordan velfærdsstaten spiller 
sammen med de kirkelige organisationer og 
hvad frivillighed betyder som ressource i 
det sociale arbejde.

Social innovation er et vigtigt fag i 
uddannelsen. Det betyder, at de studerende 
skal lære at tænke ud af boksen og komme 
med gode løsninger, når der opstår nye 
sociale behov. De skal vide noget om 
ledelsesteori og om, hvordan man motiverer 
og fastholder frivillige. 

Uddannelsen henvender sig til diakoner, 
sygeplejersker, socialrådgivere og bache-
lorer i teologi og skal ruste dem til for ek-
sempel at arbejde på sociale institutioner, 
hospices, i krisecentre, med flygtninge og 
lignende.

Sociale entreprenører
Den nye uddannelse skal kvalificere de 
studerende til at være sociale entreprenører. 
Tit vil den slags arbejde ske i et samarbejde 
mellem kirkelige organisationer og den 
private og offentlige sektor.

Kirkens Korshær var en af de nye orga-
nisationer, der opstod som et svar på den 
sociale nød i industrisamfundet. I begyndel-
sen af 1900-tallet strømmede folk fra landet 

ind til de store byer i Danmark for at få jobs 
på fabrikkerne. Korshæren åbnede suppe-
køkkener og rykkede ud i fattigkvartererne.

Nu kunne man selvfølgelig spørge sig 
selv, om ikke velfærdsstaten har overtaget 
de opgaver, det kirkelige sociale arbejde før 
tog sig af. Det har den til dels – men nye 
opgaver er kommet til. I dag er det en anden 
type problemer, vi har i Danmark. Der er 
en stor ensomhed i vores samfund, og 
familierne tager ikke ansvar for hinanden.

Engang talte man lidt nedladende om 
”hattedamerne”. Det var dengang, man 
mente, de professionelle skulle tage 
sig af alt socialt arbejde. Men i dag er 
velfærdsstaten under pres, og der er brug 
for at tænke på nye løsninger. Det er her, de 
frivillige kommer i spil.

Mange mennesker vælger at bruge deres 
tid på frivilligt arbejde. De hjælper til på 
hospices, rykker ud som vågekoner for 
at aflaste familier med døende, eller de er 
besøgsvenner.

Et fokuspunkt for den nye uddannelse er, 
hvordan man finder nye vinkler på socialt 
arbejde. Sommetider kan skæve vinkler på 
tingene give nye løsninger på sociale pro-
blemer. Men det er aldrig helt enkelt – når 
offentlige og private organisationer arbejder 
sammen, for vi lever i en tid, der er meget 
glad for Excel-ark og har en højtudviklet 
evalueringskultur. Og så er det spørgsmålet 
– hvor meget skal organisationerne under-
lægge sig det offentliges styringskultur?

Derfor er det vigtigt, at de nye kandidater 
lærer at tænke både kritisk og kreativt, når de 
skal håndtere alle disse dilemmaer. Tanken 
er at kvalificere dem til lederstillinger både i 

det private og det offentlige. Foreløbig er 
der uddannet 7 – men næste hold er på 25.

”Udover studiet af diakonien i en dansk 
kontekst, er det meget vigtigt at sammen-
ligne med den karitative praksis og teologi i 
Den katolske Kirke og i de mange nye pin-
sekirker, der skyder op ude i verden. Kirker 
i hele verden har til alle tider bedrevet dia-
koni – det gælder også i dag, særligt i den 
tredje verden, hvor det ofte er dette arbejde, 
der først drager folk til kristendommen. 
Diakoni bør derfor være en økumenisk og 
globalt orienteret disciplin, således at det 
ikke drukner i national velfærdsforskning,” 
siger Jakob Egeris Thorsen.

Kritisk, kreativ og innovativ
Ny tværfaglig uddannelse på Aarhus Universitet kombinerer faglig 
fordybelse i kristendommen med nye vinkler på socialt arbejde.
Tekst: Lisbeth Rütz

bære det på i relief. 
Processionen slutter med tilbedelse i Pius X 
basilikaen, en underjordisk kirke med plads 
til 30.000 pilgrimme. Sakramentet bæres 
ind i kirken med sang og jubel. Pludselig 
når monstransen sættes på alteret og alle 
knæler, indtræffer total stilhed. Man kan 
høre en knappenål falde, om end rummet er 
fyldt med måske 30.000 troende. Det øje-
blik er et øjeblik med attention og affection. 
Det øjeblik er kontemplativt. I det øjeblik 
er vi som troende eet og eet med Ham, som 
har inviteret os.

Hver dag om aftenen er der lysproces-
sion. Det er rosenkransbønnen, hvor vi ved 
at bede gående og med et lys i vores hånd, 
tænker bønnen ind i vores livsvandring, – vi 
skal være verdens lys. Vi tænker bøn i pro-
cession som en vigtig gerning i fællesskab 
for både at styrke individet og fællesskabet 
i det at tro. Vi tænker processionen som en 
gerning, vi får lov at udøve sammen med Nordiske pilgrimme i Lourdes 2015. Foto: Den nordiske Lourdesvalfart.

▶ Fortsat fra side 5

PhD,  Postdoc Jakob Egeris Thorsen. 
Arkivfoto.

Guds Moder. Sammen med Guds Moder 
retter vi bønnen til hendes søn. Hele første 
del af Ave Maria er vores oprigtige lovpris-
ning af Maria som det udvalgte menneske 
hun er. Det er også en glædesjubel fra men-
nesket til Gud over, at han ved at udvælge 
et menneske til at gøre Gud menneske-lig 
viser os, hvilke forhåbninger vi har lov at 
have i vores kaldsudøvelse. Endelig er Ave 
Maria i sin sidste del udtryk for vores alles 
forhåbning om, at hun vil høre os, når vi si-
ger ”bed for os nu og i vor dødstime”.

Lysprocessionen er forbi, dagen går på 
hæld. Vi går tilbage til hotellet gennem byen 
med alle dens forretninger og souvenir-
shops. En kontrast? Jeg ved det ikke, men 
jeg ved, at 5 mio. pilgrimme hvert år besøger 
Lourdes, og at alle inklusive mig selv, gerne 
vil have noget med hjem til familien. Så er 
det jo egentlig godt, at der er forretninger, 
hvor jeg kan købe det. 

Jeg slentrer hen på Café Jeanne D’Arc 
for at få mig en aftenøl med de rejsende, 
jeg er sammen med. Snakken og latteren 
går. En handicappet sidder i sin kørestol og 
ler, så meget, at hjulene kommer til at trille 
baglæns. ”Åh, hvor jeg nyder at leve helt 
normalt”, siger hun. Lourdes er grænseløs. 
Vi er der som troende, ikke troende (endnu), 
raske, syge, gamle, unge, – i eet stort 
fællesskab. Klokken er blevet mange. Midt 
i latteren siger en: ”Skal vi ikke afslutte 
dagen nede ved grotten og bede sammen?” 
Det gør vi så.

I Lourdes forenes det verdslige liv med 
det åndelige. Det er ikke enten eller. Det 
er et både og, – hvor kultur og tro forenes, 
hvor retningen sættes, så vi inspireres til at 
gøre hverdagen til en bøn i sig selv. Når vi 
kommer hjem, er vi blevet inspireret til at 
få flere af de kontemplative øjeblikke ind i 
hverdagen, og inspireret til at justere kursen 
på livets uendelige pilgrimsvandring.
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ORDENSLIV Præmonstratenserordenen 
eller norbertinerordenen, som den også 
kaldes, blev dannet af Skt. Norbert i 1120 
i Prémontré nær Laon i Nordfrankrig. Dette 
kloster betragtes som ordenens vugge. Skt. 
Norbert oprettede kort efter en kvindelig 
gren af præmonstratenserordenen, i dag 
betegnet som norbertinersøstre eller 
præmonstratensersøstre. Klostret Prémontré 
betegnes som den nye ordens vugge.

Da de er ”canons regular” – præster, som 
bor sammen i et fælleskab – følger de skt. 
Augustins regler. Fælles bøn og eukaristien 
er central.

Ordenen bredte sig ud over hele 
Europa, herunder også Ungarn, hvor 
norbertinersøstrene virkede indtil den 
tyrkiske invasion i det 16. århundrede. De 
flygtede til Wien. Først i 1927 blev ordenen 
genoprettet i Ungarn af præmonstratensere 
med tre søstre i Külsővat. I 1950 var de 70 
søstre fordelt i 11 huse i hele landet.

Moderhuset i Ungarn ligger i Zsámbék 
ca. 30 km vest for Budapest. Her bor og 
virker 10 søstre.

Priorinde sr. Katalin Agnes Juhász 
O.Praem. fortæller, at ”vores søstre var 
lærere i folkeskolen, drev børnehaver og 

var kantorer eller sakristaner i sognet. 
Religiøse ordenssamfund blev spredt 
i Ungarn i 1950 og kun 35 søstre fik 
lov til at virke i landet på grund af den 
kommunistiske undertrykkelse.” Efter de 
politiske forandringer i 1989-90 kunne 
søstrene fungere offentligt som fællesskab 
igen. Regeringen tilbød dem et kloster i 
Zsámbék, og søstrene måtte igen gå med 
ordensdragt. Men antallet af søstre er 
reduceret fra tidligere 70 søstre til 20 søstre 
i tre huse i hele Ungarn. 

”Vi har vores bøn og 
klosterliv, men derud-
over har vi mange vel-
gørenhedsprogrammer 
til de fattige børn og 
familier,” fortæller Sr. 
Agnes videre. ”Vi kon-
centrerer os i at arbejde 
med rehabilitering og 
genopbygning i Zsám-
bék. Som et direkte 
resultat af 45 års kom-
munistisk styre led vo-
res folk fysisk, mental 
og åndelig deprivation. 
Da vi begyndte vores  

arbejde her efter regeringsskiftet i 1990, 
fandt vi en situation med næsten total fattig-
dom og apati. Der var ingen beskæftigelse, 
få faglærte arbejdere, familielivet var kol-
lapset, de unge havde ingen rollemodeller 
eller arbejdsetik, og alt virkede negativt og 
håbløst.”

”Derfor begyndte vi vort dagplejecenter 
i 1993. Vi har haft nok at se til siden og er 
glade for den hjælp, danske katolikker og 
andre giver via Sankt Vincent Grupperne,” 
slutter sr. Katalin Agnes.

På verdensplan er der ca. 330 norbertiner-
søstre.

Vi har i dag tre præmonstratensere i Vejle. 
Præmonstratenserne kom til Danmark i 
1903, og de har virket i Vejle, Kolding, 

Fredericia, Horsens, Silkeborg, Herning, 
Esbjerg, Nyborg og Næstved. En enkelt 
af de mange præster, der har virket her, 
blev biskop i 1922, nemlig Josef Brems  
O. Præm.

SOCIALT ARBEJDE: På 15. år støtter 
danske katolikker 60 børn i alderen 5-14 år 
og deres familier økonomisk gennem Sankt 
Vincent Grupperne. Børnene, hvoraf nogle 
er forældreløse og andre kommer fra hjem, 
der ikke fungerer, ja disse børn får gennem 
denne støtte mad, tøj, sko og ikke mindst 
følelsen af, at der er nogen, der holder af 
dem og samtidig tager sig af dem. Når det 
er vinter, sørger søstrene gennem projektet 
for, at de får brænde til at fyre op med, så de 
kan få varmen i deres boliger.

Sankt Vincent Grupperne har netop tegnet 
en ny kontrakt med Norbertinersøstrene. 
Kontrakten er på tre år gældende fra 1. 
april, og den økonomiske støtte er på i alt 
167.400 kr. svarende til 55.800 kr. per år.  

Det er norbertinersøstre, også kaldet 
præmonstratensersøstre, der står for det 
daglige og praktiske med børnene. Søstrene 
har kloster i byen Zsámbék i Ungarn. 
Mange af børnene er sigøjnere.   

I 1993 begyndte søstrene med støtte 
og omsorg for familier ved at oprette et 
dagcenter i husets kælder. Børnene kommer 
ofte fra brudte, dysfunktionelle familier. 

”I 1993 begyndte vi med et program, 
der støtter og plejer familier. Vi driver 
et dagcenter i kælderen i vores hus til 27 
børn i alderen 5 til 14 år, forældreløse 
eller fra brudte, dysfunktionelle hjem”, 
fortæller priorinde sr. Katalin Agnes Juhász 
O. Præm. ”Vi gav måltider, tøj, fodtøj og 
kristent eksempel, og viste at der var en 
bedre måde at leve på nemlig ved at vise 
dem kærlighed. Vi tog imod børnene, fordi 
de var fattige og uden at vi skelede til deres 
trosretning”, forsætter hun

I år er der stadig 60 børn i centret. De får 

de nævnte tre måltider mad, tøj, fodtøj og det 
hele er baseret på næstekærlighed. Søstrene 
har desuden føjet en komponent til – nemlig 
hjælp med skolearbejdet, der leveres af 
seks lærere; ydermere benytter søstrene sig 
af en socialarbejder og en psykolog til at 
hjælpe med personlig hygiejne samt sociale 
problemer, bevidstheds- og adfærdstræning. 
Søstrene lægger ikke skjul på, at helt centralt 
i dette program er religiøs vejledning og 
forberedelse til dåb, første kommunion og 
konfirmation. I de seneste år er der også 
blevet undervist i musik og folkedans ved 
en sigøjnerkvinde. 

Det er imidlertid ikke nok blot at hjælpe 
børnene. I de fleste tilfælde er hele familien 
socialt dårligt stillet. Så søstrene sørger 
også for hjælpe hele familien; det betyder, 
at vi skal hjælpe dem med at få bekvem 
indkvartering eller bolig, vi hjælper dem 
med at overleve vinteren, hvis de ikke har 
nogen indkomst, fordi de ikke kan få et 
vinterjob. Vi hjælper disse familier hver 
weekend med madpakker, med opvarmning, 
ved at betale deres regninger.

Eksistensminimum 
Da søstrene kom til Zsámbék i 1990, 
opdagede de, hvordan forholdene var i 
byen og hvordan beboerne levede – nemlig 
i dyb fattigdom og i dårlig fysisk, mental 
og åndelig tilstand. Det var resultatet af 45 
års kommunistisk styre, udtaler sr. Katalin 
Agnes.

Søstrenes projekt forsøger derfor at forme 
børnene i den rigtige retning, hvad angår 
moral og social adfærd – færdigheder, de 
normalt ville have fået, hvis de var vokset 
op i normale fungerende hjem. En stor del 

af børnene er sigøjnere, og  andre af børnene 
er lettere mentalt handicappede. Sigøjnere 
er en foragtet og ildeset befolkningsgruppe, 
der lever på et eksistensminimum. 

Søstrene udformede et stiftelsesdokument, 
da dagcentret blev oprettet i 1993. Her står 
bl.a.: ”I dagscentret er det vores opgave at 
fremme bevidstheden om de grundlæggende 
værdier i de fattige og forsømte børn. De er 
følelsesmæssigt underernærede på grund 
af det fattige omgivende samfund og de 
splittede familier. Deres tab efterlader dybe 
ar i deres liv og uden gode eksempler på 
opførsel, vil de ikke kunne gøre det bedre 
end deres forældre.”

Skole for unge
Søstrene driver også en skole for unge, der 
udover almindelig undervisning og lærer 
lettere håndværk. De afholder også ferielejr 
om sommeren nogle gange på præmon-
stratensernes Skt. Norberts Gymnasium i 
Gödöllo. Børnene er i alderen 5-16 år. Nog-
le gange går projektpengene fra Danmark 
også til disse lejre. Børnene er enormt glade 
for det. 

Hvert år afholdes Skt. Nikolausfest og 
julefest. Børnene opfører et krybbespil for 
gæsterne, hvor de fleste er forældre. De 
får sandwich og kager, og børnene får små 
gaver.

Støtte
Du kan støtte Sant Vincent Gruppernes 
arbejde ved at blive medlem. (kontingent 
50 kr. årligt) og/eller ved at indbetale et 
bidrag på regn. nr. 3347 konto 1097164 
eller MobilePay. 42 52 77 58. Det er også 
muligt at få en PBS-aftale.     

Sankt Vincent Grupperne

Omsorg for fattige børn  
i Ungarn 
Sankt Vincent Grupperne tegner ny kontrakt  med Norbertinersøstrene.

Tekst: Knud Helsted Kluge, Sankt Vincent Grupperne

En lile ungarnsk dreng går på opdagelse i 
de klodser, LEGO har sponsoreret.

Børn fra Norbertinersøstrenes dagplejecenter.

Søster Johanne og søster Paula.Søstrenes kloster i Zsámbék.

Om norbertinersøstrene 
Deres historie og opgaver.
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KLOSTERLIV Den 28. maj bliver en 
dejlig dag. Danske katolikker vil igen 
valfarte til Vor Frue af Åsebakken, og i 
år bliver det særlig festligt, for Vor Frue 
Kloster fylder 75. På dagen bør vi sende en 
kærlig tanke til de mange søstre, der ligger 
begravede på klosterkirkegården. Det er jo 
dem, vi kan takke for, at vi har et sted at 
valfarte til. 

Mange søstre har skrevet sig ind i 
historien om Åsebakken – men én af 
nøglepersonerne er Benedicta Busley, 
den første benediktinske priorinde i 
Danmark efter reformationen. Sammen 
med Margarita Hertel og Editha Hellwich 
kom hun til Danmark i 1936 fra abbediet 
Frauenwörth  i Bayern.  Sr. Benedicta blev 
den, der tog søstrene fra tilbedelsesklostret 
på Jagtvejen ind i den benediktinsk-
gregorianske tradition.

Mange ældre katolikker husker hende 
som en meget fascinerende kvinde med et 
meget dybt forhold til tilværelsen. Hun var 
eminent til at fastholde naturindtryk i små, 
komprimerede historier, der fik form som 
prosadigte, og hun glædede tit andre med 
digte til mærkedagene i deres liv. Sit kald 
mødte hun i Maria Laach en tidlig morgen 
på vej til messen, mens morgentågen endnu 
lå hen over søen. Sr. Benedicta var også 
en musikalsk begavelse og komponerede 
selv melodier. Som klostrets cantrix fik hun 
ansvaret for nonnernes sang i korbønnen.

Sr. Benedicta havde som gæstesøster 
en tæt og varm kontakt med de mange 
mennesker, der søgte Åsebakken.  Somme 
tider smilede de lidt af hendes danske. 
Dengang var der ikke de samme krav til 
sprogundervisning som i dag, så hun fik 
aldrig rigtig lært at tale dansk. Har De godt 
sovet? – kunne hun spørge gæsterne om 
morgenen. Og gæsterne smilede…

Keramikken fra Åsebakken
Næste gang man dypper fingeren i 
vievandskarret ved indgangen til kapellet, 
bør tankerne gå til sr. Maura.  Skaberglæden 
var stor i hendes keramikværksted i 
kælderen, hvor leret tog form på drejeskiven.  
Hun lavede krucifikser af ler og støbte Vor 
Frue af Åsebakken i en model, som kunne 
hænge på væggen. Hendes kendetegn var 
en særlig blåbrun glasur, som hun også 
brugte til vaser og skåle.

Den sidste del af hendes liv blev hård. 
Hun fik en tumor på hypofysen, som endte 
med at gøre hende blind, men hun tog sin 
skæbne meget fattet.    

En anden, meget kreativ søster var sr. 
Christa, der trådte ind i klostret som kun 
17-årig. Hun tegnede meget og skrev små 
digte. Blandt andet skrev og illustrerede 
hun en fortælling for børn om klosterlivet. 
Klostret var meget internationalt. Med 
tiden trådte en del danske søstre ind. I 
løbet af 50´erne var der syv danske søstre i 
noviciatet; men mange af søstrene kom fra 
Tyskland og Østrig. I gæstestuen kom søster 
Caritas, der var født og opvokset i Thailand 
til syne, når man bankede på lugen. Her var 
der mad, omsorg og et lyttende øre. Helt fra 
Kina kom sr. Dolores, der havde en kinesisk 
mor og en dansk far. Som lille havde hun 
fået bundet fødderne op for at få små fødder 

og leve op til det klassiske, kinesiske 
skønhedsideal for kvinder. 

Sr. Lioba var en af de tyske søstre. 
Under nazismen var hun aktiv i den tyske 
modstandsbevægelse og var med i den 
illegale gruppe omkring biskop von Galen.  
Hun kopierede von Galens prædikener for 
at sprede hans budskaber – noget der kunne 
have sendt hende i en kz-lejr, hvis det var 
blevet opdaget. 

Det myldrede med liv på Åsebakken. 
Søstrene gav sprog- og musikundervisning, 
kniplede, syede og tog sig af gæsterne. Der 
var hunde, katte og en stor hønsegård på 
Åsebakken, og en overgang også får. Søster 
Laurentia var en af klostrets markante 
skikkelser. Hun kom til Danmark som 
wienerbarn og gik i kloster på Åsebakken 
i 1939 før grænserne lukkede. Hun var 
meget alsidig – tog sig af regnskaberne, var 
i drivhusene, passede den store hønsegård 
og slagtede høns. Hvis der var bud efter 
hende inde i huset, blev der ringet med en 
klokke.  Sr. Laurentia havde tre slag – og 
når de lød, løb klosterhunden Pernille straks 
ned og hentede hende. 

Klosterliv
Før koncilet var søstrene mere gemt væk 
fra verden end i dag. Det første møde med 
søstrenes kapel gjorde stærkt indtryk på en 
ung konvertit. Skyer af røgelse drev gennem 
kapellet under messen, hvor alt var på latin, 
og det hele virkede meget mysteriefyldt. 
Altret med kommunionsskranken dannede 
overgangen mellem søstrene og gæstedelen. 
Et smukt grønt gardin var trukket for – så 
man ikke kunne se, men kun høre søstrene 
fra gæstesiden. Man kunne se altret, og der 
var en kommunionsskranke. Heller ikke til 
valfarterne blandede søstrene sig. De fulgte 
med i, hvad der skete på fornem afstand 
oppe fra klostrets store tagterrasse. Også 
indbyrdes mellem søstrene var der en vis 
distance. Først da sr. Bernarda aflagte de 
evige løfter i 1996, holdt man op med at 
kalde søstrene fru, og man blev dus.

Kaldet var det fælles, der bandt søstrene 
sammen i et søskendeskab. Der var en 
varm, hjemlig og levende atmosfære i 
konsul Gruts gamle villa, der nu var blevet 
kloster. Tidebønnen var den røde tråd i 
klostertilværelsen og skabte den daglige 
rytme i et benediktinsk liv, hvor alt – 
omsorgen for gæsterne, rengøring, arbejdet 
i køkken og have er en gudstjeneste.  
Målet for det benediktinske liv er jo ”ut in 
omnibus glorificetur Deus” – at Gud må 
blive herliggjort i alle ting – både små og 
store.

Som rekreation spillede søstrene fodbold 
og tennis. Man tog sit kald alvorligt – men 
der var også sans for festens betydning. Ved 
festlige lejligheder klædte man sig ud og 
opførte amatørteater for hinanden.  

Mange holdt ferie på Åsebakken i årene 
efter krigen, hvor der ikke var mulighed for 
at rejse så meget. 

Glæden var stor, da det nye gæstehus 
Subiaco åbnede i 1962. Det var indrettet 
i skandinavisk stil med Børge Mogensen 
møbler. Her tog sr. Maria Magdalena og en 
novice sig af gæsterne, mens sr. Benedicta 
og sr. Lioba passede gæsterne i gæstehuset 
Pax. 

Klostret var i mange år tosproget. 
Mange af søstrene kom fra Tyskland, og 
bordlæsningen var som regel på tysk – også 
fordi der ikke fandtes så meget velegnet 
åndelig litteratur på dansk.

Biblioteket er vigtigt i ethvert 
benediktinerkloster. På Åsebakken blev 
der studeret og skrevet i det store bibliotek 
med mange værdifulde bøger. Den første 
priorinde, baronesse von Wacken-Hartig 
havde en del bøger med sig, og de blev 
så suppleret med, hvad søstrene kom med 
af private bøger. To af klostrets søstre – 
sr. Miriam Mortensen og sr. Anna Maria 
Kjellegaard – skrev bøger om Niels Stensen 
og Julian af Norwich

Valfarten
I 1949 kom den første valfart til Åsebakken. 
Sådan ønskede biskop Theodor Suhr, at 100-
året for indføringen af trosfrihed i Danmark 
skulle markeres. Man var fastende, og 
når man gik gennem hovedporten, rakte 
man hånden i vejret som tegn på, at man 
ville til kommunion. I årene før koncilet 
sang man altid hymnen Salve Virgo. Den 
var komponeret af pater Leander, som var 
klostrets præst fra 1947-49, og havde en 
meget iørefaldende melodi. 

Langt de fleste gik dengang hele valfarten 
gennem skoven med kors og ministranter 
sogn for sogn. Mange unge katolikker 
vandrede fra Sankt Andreas i Ordrup 
aftenen før valfarten. Efter en overnatning 

på en bondegård vandrede de så videre for 
at slutte sig til de andre deltagere. Der skete 
meget dengang i 50´erne. Dominikanerne 
var kommet til Ordrup, og pludselig fik 
bispedømmet meget fransk input. Man 
hørte om teologer som Chenu og Congar, 
der kom til at spille en rolle ved Det andet 
Vatikankoncil. Mange danske og tyske 
gæster kom til Åsebakken. Her mødtes 
Katolsk Arbejderaktions medlemmer til 
retræte, og på A.C.’s påskeretræter på 
Åsebakken fik troslivet teologisk bund. 

Pavebesøget
Og så kom det mindeværdige år 1989. 
Sammen med tusinder af katolikker fejrede 
pave Johannes Paul II fejrede messe på 
Åsebakken den 6. juni.

”De af jer, som er danske af fødsel og 
slægt, kan være stolte over jeres smukke 
land og dets historie, så dybt rodfæstet i det 
kristne evangelium”, sagde pave Johannes 
Paul II på Åsebakken – få måneder før 
Jerntæppet forsvandt med Murens fald.

Besøget blev årets største begivenhed 
i bispedømmet. Fronterne var trukket 
knivskarpt op, og der var hidsige skriverier 
i aviserne om, at paven ikke måtte sige et 
ord i Roskilde Domkirke. To års intens 
planlægning var gået forud for besøget, og 
tidsplanen var stram. Søstrene, der stod ude 
i klostergården, blev velsignet enkeltvis; 
men de måtte ikke sige noget til paven for 
ikke at forsinke ham. Ude på den store 

Åsebakken

Sr. Benedicta Busley var den første benediktinerpriorinde i Danmark efter reformationen.  
Hun nåede at fejre 60-års ordensjubilæum i 1983. Arkivfoto.

Sr. Laurentia cykler på arbejde i det store drivhus.  Klosterhunden Pernille følger 
med. Den var helt sort med en hvid aftegning på brystet og blev derfor kaldt 
”benediktinerhunden”. Foto: Der Dom nr. 42 1977.

Søsterliv på Vor Frue Kloster
De søstre, der i mange år boede på Åsebakken, er hovedpersonerne  
i klostrets historie. Denne beretning handler om nogle af dem.

Tekst: Lisbeth Rütz

▶ 
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grønne græsplæne, hvor der var indrettet 
sakristi i et stort telt, stod alt på gloende 
pæle. Blandt kardinalerne var der mild 
forbavselse over den skandinaviske kultur 
– og den måde man talte til biskopperne på. 

En lille polsk dreng fik en uforglemmelig 
opgave. Han skulle have haft sin første 
kommunion af paven – det blev glemt 
i forvirringen; men så fik han en privat 
velsignelse af ham. Niels Engelbrecht, 
der dengang var seminarist, var med 
til at arrangere pavebesøget, og Anders 
Baadsgaard kommenterede for DR.

Åsebakkens præster
En hel række præster havde gennem mange 
år deres daglige gang på klostret. Benedicite 
lød det, når man bankede på døren for at tale 
med pater Alexander. Han var benediktiner 
af den gamle skole, var trådt ind i klostret 
i Prag og kom til Åsebakken fra klostret i 
Bad Wimpfen.  

Danske pater Augustin kom fra Clervaux 
– klostret i Luxembourg til Åsebakken. 
Han var dansk kunstmaler og havde været 
eremit i Ardennerne i flere år, før han 
kom til Danmark. Fra 1975 til 1981 boede 
biskop Hans Martensen på Åsebakken, hvor 
søstrene nød godt af hans prædikener. Om 
sommeren, når der var masser af jordbær i 
de store bede, var biskop Hans ikke bleg for 
at smøge bukserne op og gå ud for at plukke 
jordbær sammen med søstrene. 

Efter biskop Hans kom den høje, magre, 
tilbageholdende pater Ansgar, der tog sig 
af klostrets oblater og holdt foredrag for 
søstrene om benediktinsk spiritualitet. 
Han huskes som en stilfærdig og beskeden 

person med en tør humor. Pludselig kunne 
han efter lang tavshed komme med et par 
bemærkninger, som forbløffede og viste 
en skarp observationsevne. Han kunne 
en del sprog og arbejdede derfor også på 
nuntiaturet i Vedbæk. Pater Ansgar var 
klostrets sidste fastboende præst og døde 
som kun 51-årig i 1992. 

Søstrene fra Brasilien
I 90´erne og nullerne blev der færre og færre 
søstre. Gennemsnitsalderen i klostret steg 
og steg. Man ledte med lys og lygte efter 
søstre i Tyskland; men ingen kunne hjælpe. 
Det er vanskeligt at fastlægge helt nøjagtigt, 
hvad der skete; men tilbage i 1947 måtte 
moder Margarita Hertel nedlægge sit 
embede som priorinde på Åsebakken. 
Hun tilbragte nu en tid hos Sankt Vincent 
Søstrene i Helsingør og søgte efter klostre 
i Europa, hvor hun kunne fortsætte sit liv 
som benediktiner. Det var ikke muligt, og 
hun forlod året efter Danmark sammen 
med syv søstre og klostrets præst, pater 
Wolfgang Czernin. I Brasilien grundlagde 
søstrene fra Åsebakken to klostre – Nossa 
Senhóra da Glória i Uberaba og Mosteiro 
de Sao Joao nær Sao Paolo. 

Der havde hele tiden været en vis 
kontakt mellem Vor Frue kloster og et par 
af de danske søstre i Brasilien. Nu opstod 
efterhånden den tanke, at nogle af de 
brasilianske søstre måske ville kunne se en 
idé i at leve deres kald som benediktinere 
på Åsebakken. I 2005 rejste sr. Anna Maria 
Kjellegaard, der dengang var daglig leder 
på Vor Frue Kloster, sammen med priorinde 
sr. Tyra Antonia fra Mariavall og moder 

Elisabeth fra Beuronkongregationen til 
Brasilien. I Brasilien var mindet stadig 
meget levende om de danske søstre. Søster 
Gertrudis, en af de danske søstre, som var 
rejst ud, havde efterladt sig talrige små 
kunstværker i den karakteristiske ciselerede 
Beuroner-stil. Et par af de udvandrede 
søstre levede stadig, og de brasilianske 
søstre viste dem stor ærbødighed.

I maj 2006 kom de første tre søstre så fra 
Brasilien til Danmark. Det var sr. Vitoria, 
sr. Scolastica og sr. Paula, der måtte rejse 
tilbage pga. svær sygdom i familien.  

Det første, de gjorde ved ankomsten til 
Åsebakken, var at gå ind i klostrets kapel 
og synge Magnificat på Benedicta Busleys 
melodi. Den havde de danske søstre, 
der var udvandret til Brasilien taget med 
sig. Ringen var sluttet, og et nyt kapitel i 
Åsebakkens historie kunne begynde.

Denne artikel bygger på samtaler med 
venner af Åsebakken og bogen ”Magleås 
og Åsebakken” ved  Ingelise Schmidt og 
Thormod Hessel. Birkerød Lokalhistoriske 
Forening 2012.

Åsebakken

Kommunitetet på Åsebakken i november 2006. Fra venstre mod højre: sr. Maria Vitoria, 
sr. Gertrud, sr. Pia, abbed Mathias fra Sao Paolo var på besøg, daværende priorinde 
sr. Anna-Maria, sr. Maria Scholastica og i kørestol sr. Maria Magdalena. Foto: Kuno 
Arnkilde.

BISPEDØMMET Valfartstiden nærmer 
sig. Søndagene 28. maj og 11. juni er vi 
indbudt til at mødes på Åsebakken og i Øm. 
Som i de foregående år opfordrer jeg alle 
til at deltage i disse to fejringer af Kristus, 
Jomfru Maria og vort fællesskab som Kirke.

Vore valfarter falder altid i påsketiden el-
ler kort derefter. Ofte kan vi på vore valfar-
ter markere én af de store fester, som falder 
i denne tid. I år vil vi på Øm fejre festen for 
Den hellige Treenighed. 2017 er dog også 
et særligt jubilæumsår, nemlig 100-året for 
Jomfru Marias tilsynekomst for de tre børn 
i Fatima. Det var under 1. Verdenskrig og 
kort før den russiske revolution, altså en tid 
med dramatiske og grusomme begivenhe-
der, som endte med store rigers opløsning 
og omvæltning af samfundsordenen. I dag, 
100 år senere, er vor verden ikke blevet fre-
deligere, om end vort kontinent Europa de 
sidste mange år har været næsten forskånet 
for krige. Alligevel er der flere ting, som 
foruroliger, og mange steder i verden er der 
krig og terror. I sit budskab til de tre børn i 
Fatima opfordrede Jomfru Maria til bøn og 
bod. Dette budskab er lige så aktuelt i dag. 
Vi føler os ofte magtesløse for det, der truer, 
men bøn og ændring af livsstil er midler, 
som – ikke mindst, når de bruges i fælles-
skab – kan skabe en ny ånd og en ny orden.

 Ud over dette tiltag – bøn og bod – som 
fatimajubilæumsåret lægger op til, er der 
altid grund til at tage på valfart. Med denne 
praksis viser vi vilje til at bryde op, ikke 
bare ved at tage til Åsebakken eller Øm, 
men også i overført betydning ved at lade 
vort liv være en vandring med Gud. Denne 
vandring foregår i vor dagligdag, i vore 

hjem og i vore menigheder. Vi har dog også 
brug for det større fællesskab med resten af 
Kirken, og det kommer godt til udtryk på 
en valfart. 

 Traditionelt er vore valfarter også rettet 
mod Jomfru Maria. Temaet for dette års 
valfarter er ”De holdt fast ved bønnen sam-
men med Jesu moder, Maria” (ApG 1,14). 
Traditionen har tolket dette skriftsted som 
mere end en beretning om, at Jomfru Maria 
blot var til stede sammen med disciplene.

Hendes tilstedeværelse var også en stærk 
samlende kraft, som skulle styrke den unge 
Kirke i fælleskabet. Også i dag har vi brug 
for at samles om Jomfru Maria, og fatimaå-
ret er en god anledning til også at få styrket 
vor tro på hendes forbøns magt og se hende 
som et forbillede på tro. 

Vor tid ser ofte dyster ud; men det skal al-
tid kunne kendes på os kristne, at vi er glade 
og fortrøstningsfulde. At leve op til det vil 
ikke blot sætte os fri, men også være en op-
muntring til andre. 

Jeg opfordrer derfor alle til at deltage i 
valfarterne i år og ser frem til at møde flest 
mulige af jer, enten på Åsebakken den 28. 
maj eller i Øm den 12. juni.

 +Czeslaw

Tag med på årets valfarter
”De holdt fast ved bønnen sammen med Jesu moder, Maria” (ApG 1,14).

ARRANGEMENT I anledning af 
jubilæet på Åsebakken giver Det danske 
Hildegardensemble koncert på Vor Frue 
Kloster. Der vil blive sunget en række 
kompositioner af Hildegard af Bingen. 
Undervejs vil forfatteren Kirsten Kjærulff 
fortælle om Hildegard af Bingen og hendes 
budskab til os i dag.

Kirsten Kjærulff er kendt for disse tre 
bøger om Hildegard: Den ildfyldte kraft 
(1992),  En basun for guds mund (1995) 
og Det levende lys – Hildegards visioner 
(1998), som hun skrev sammen med Hans 
Jørgen Frederiksen. 

Tid: Onsdag den 24. maj kl. 19.
Sted: Klosterkirken, Vor Frue Kloster.

Vor Frue af Åsebakken bæres i procession ved den årlige valfart. Arkivfoto.

Hildegard af Bingen  
i ord og toner

Kirsten Kjærulff. Arkivfoto.

▶
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THISTED Fra hjørnet af Jyllands Allé og 
Møllevej er der omkring 200 meter hen til 
Sankt Thøgers Kirke på Møllevej 23. Keld 
Vestergaard går så vidt muligt den tur hver 
dag. Det har han gjort, siden han i 1996 gik 
på efterløn fra jobbet som bogholder hos 
Jensen og Langballe.

Keld er en af de 177 registrerede katolik-
ker ved menigheden i Thisted. Den katolske 
tro, som han arvede fra moderen Clara, har 
været fundamentet for hele hans liv, og han 
har altid været meget aktiv i Kirken. 

Keld voksede op i Thisted som næst-
ældste af Clara og Albert Vestergaards fire 
børn. Faderen var bankbud i Handels- og 
Landbrugsbanken i Thisted.

Dengang var det ret almindeligt, at katol-
ske familier i provinsen sendte deres børn 
på kostskole hos søstrene, så de kunne få 
en grundig oplæring i den katolske tro. Som 
9-årig blev Keld derfor i 1945 sammen med 
sin 14 måneder ældre storebror Aage og en 
anden dreng fra Thisted sendt til Sankt Jo-
seph Søstrene i Aalborg. Her fik drengene 
almindelig skoleundervisning, samtidig 
med at de fik katekese og  lærte at mini-
strere.

Et helt år blev det til hos søstrene. Dren-
gene så en gang imellem deres forældre, når 
pater Bender tog dem med til Thisted i sin 
sorte Volvo.  Her kom han nogle gange om 
måneden for at læse messe i private hjem. 

Bortset fra et års tid i Tyskland, hvor 
han efter sin studentereksamen i 1955 var 
i Münster for at prøve et præstekald, har 
Keld boet hele sit liv i Thisted.

Menighedens historie
Menigheden i Thisted er altid blevet betjent 
fra Aalborg. I 1998 kom kamillianerorde-
nen, der arbejdede med sygepleje, til byen. 
Allerede to år efter åbnede  kamillianerkli-
nikken og den første katolske kirke blev 
indviet.

Allerede fra 20´erne tog pater Bender 
den lange tur til Thisted for at fejre mes-
sen i villa Fjordblink hos Katolsk Ugeblads 
tidligere redaktør Niels Hansen sammen 
med de lokale katolikker. Pater Bender kom 
dengang på motorcykel. Med datidens veje 
var det lidt af en stroppetur og engang måtte 
man have ham ind under vandhanen for at 
få ham ren.

Senere blev der fejret messe hos Niels 
Hansens søn, læge Knud Westh, husker 
Keld.  Når der skulle fejres messe, blev fly-
gelet ryddet og brugt som alterbord, mens 
lægens venteværelse fungerede som skrifte-
stol. Dengang kom mellem 10 og 15 kato-
likker sammen ude i de private hjem for at 
fejre messen sammen.  De kom langvejs fra 
– fra Thy og Mors, ja helt ovre fra Glyng-
øre. Der var et tæt sammenhold, i menig-
heden, og om sommeren havde man fælles 
udflugt til Glyngøre.

Åben kirke
Så godt som hver eneste dag holder Keld 
kirken åben. Nogle gange kommer der fem 
mennesker på en dag, andre gange slet 
ingen. Det kan være folk, der ikke kunne 
komme til søndagsmessen, nysgerrige eller 
folk der bare gerne vil have lidt fred og ro. 

Keld har i mange år passet godt på kirken. 
Han har gjort rent, pyntet op med blomster 
til messen, lavet havearbejde og kirkekaffe.  
Fra 1964-84 gav han katekese til børnene 
ude i hjemmene og siden 1982 har han også 
været gudstjenesteleder. Og så spiller han 
orgel til messen.

Keld inkarnerer på en måde menighe-
dens historie. Skiftende præster, dåbsbørn, 
vielser, begravelser konversioner og andre 
begivenheder i menighedens historie lig-
ger sammen med avisudklip i sirlig orden i 
den protokol, han gennem mange år har ført 
over menighedens historie.

Det kan godt være lidt ensomt at være ka-
tolik i provinsen, synes Keld, der sommeti-
der har savnet nogen at tale med om Kirken. 
Mens han var i arbejde, holdt han sig selv i 
gang ved at læse katolsk litteratur og hjælpe 
pater Mesters med bladet Ave Maria.

Inde i kirkerummet er noget af det første, 
man lægger mærke til, det smukke kru-
cifiks, der hænger over altret. Kelds bror 
Aage, der var billedhugger, lavede det spe-
cielt til Sankt Thøgers Kirke i 1979. Kor-
set er inspireret af de romanske krucifikser 
hvor Kristus afbildes som sejrende konge. 

Det lille lyse kirkerum har mange smukke 
detaljer – en østeuropæisk ikon, en stor 
rosenkrans på væggen. På et lille bord ligger 
der helgenkort og materialer på engelsk, 
som interesserede kan tage med sig.

Der er arbejdet fra menighedens side for 
at indrette kirken børnevenligt.  I hjørnet er 
der et lille bord, hvor børnene kan tegne. 
Oppe på balkonen fortæller en kasse med ti 
små får, en hyrde og en model af en fårefold 
om, hvordan børnene bliver undervist. 
Tanken bag figurerne er, at børnekateketen 
skal læse  højt fra lignelsen. Børnene  prøver 
så én for én at bevæge får og hyrde – på den 
måde bliver Gudsordet synliggjort, forklarer 
Deborah, der underviser menighedens børn 
sammen med Regina. Både Deborah og 
Regina er uddannede efter den gode hyrdes 
katekesemetode, Den bygger på idéen om, 
at de små børn på mange måder er Gud 
nærmere, end vi er. Man kan starte med den 
allerede fra 3-5 års alderen.

Metoden arbejder med at påvirke flere 
forskellige sanser, og den egner sig godt til 
børnekatekese hvor der måske er børn, der 
endnu ikke kan så meget dansk, forklarer 
Deborah. På den måde hører børnene også 
om Maria bebudelse og Jesu fødsel. 

Et hjem for flygtninge
Sin lidenhed til trods har menigheden 
i Thisted betydet meget for mange 
mennesker. For mange mennesker på flugt 
var menigheden  det første åndelige hjem. 

”Musu troskimas tevynes laisve”, der kan 
oversættes ”Vort højeste ønske er frihed for 
fædrelandet”, står der på den mindemur, 
som de litauiske flygtninge efterlod sig i 
Dragsbæklejren lige uden for Thisted. Her 
havnede tusinder af baltiske tyskere, estere, 
letlændere og litauere efter at de i 1945 
var flygtet fra Den røde Hær ved krigens 
afslutning. Mange af disse flygtninge var 
katolikker, så derfor  holdt menigheden  i 
mange år til i Dragsbæklejren,  før den fik 
sin egen kirke i 1971.

På grund af de mange flygtninge fra 
Østeiuropa var der i  årene efter krigen mere 
end 400 medlemmer i menigheden i Thisted. 
I dag er det andre flygtningegrupper, der 
kommer til Thisted.

Fra 2001 til 2006 boede en stor gruppe 
fra Rwanda og Burundi  i Thisted. De var 
meget aktive og gav meget til menigheden. 
De lavede en ugentlig tilbedelsesgruppe. 
Og der var sang og dans under messen. En 
af dem, Angelique, skrev bogen ”Rwandas 
børn” om sin syv år lange flugt til Danmark. 
Nu er de rejst til andre byer for at uddanne 
sig.

Af og til får menigheden besøg fra mod-
tagelejren i Hanstholm, eller der kommer 
små grupper af polske sæsonarbejdere; men 
det er ikke altid så nemt at finde frem til ny-
tilflyttede katolikker.

Fremtiden
Menigheden i Thisted er i vækst; men 
det kan være svært at få folk registrerede, 
erkender Deborah. Fremtiden for Sankt 
Thøgers Kirke er uvis, da den med 
sine 177 medlemmer kommer under 
smertegrænsen på 300 i bispedømmets 
strukturplan.”Bispedømmet har valgt at 
afvente, at der kommer mere afklaring om 
et muligt køb af kirke i Struer, og derfor 

holdes kirken i Thisted åben for menigheden 
det kommende år. I foråret 2017 tror jeg vi 
hører nyt om, hvad bispedømmet beslutter”, 
udtalte pastor Jude 5. august sidste år til 
Thisted Dagblad.

Ingen steder er der længere til nærmeste 
katolske kirke end i Thisted. Lukker 
Sankt Thøgers Kirke, får menigheden 65 
kilometer til den nærmeste kirke, hvis der 
ellers åbner et nyt kirkecenter i Struer. 
 Læs mere om Den katolske Kirke i 
Nordjylland på www.katolsk-nord.dk.

Thisted

Over altret i Sankt Thøgers Kirke hænger Aage Westergaards krucifiks. Det blev 
fremstillet specielt til kirken i 1979.

Keld Vestergaard er født og opvokset i 
Thisted. Han har i mange år passet Sankt 
Thøgers Kirke på Møllevej 23.

Sankt Thøgers Kirke er fuld af smukke 
detaljer. Her ikonhjørnet. Ikonen er en 
gave fra refugiet i Tæbring på Mors.

Vue over kirkerummet i Sankt Thøgers 
Kirke. 

Historien om Keld og Sankt 
Thøgers Kirke
I den katolske kirke i Thisted har mange mennesker fundet et åndeligt 
hjem. Både hvis de er fra Thy og fra Rwanda.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz
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ANMELDELSE ”… Den store op-
dagelse for mig har været hans tro. Og 
det mod, som den tro har genereret.” 
Ordene stammer fra det afsluttende kapitel 
i den svenske præst, forfatter og foredrags-
holder Tomas Sjödins nyeste bog, Den der 
finder sin plads tager ikke en andens. Bogen 
er – som de fleste af hans øvrige bøger – en 
meget personlig beretning om en indre og 
ydre rejse og om alle de refleksioner om tro, 
livsbeslutninger, kærlighed og lys i mørket, 
som denne rejse giver anledning til. Formen 
er essayistisk og på overfladen let og ligetil. 
Men der er dybde i både forfatter og bog – 
og i de temaer, han tager op. Således også 
med hans nye bog, som er fint oversat til 
dansk af forlægger Leif E. Kristensen fra 
Boedal, der trofast har udgivet en række 
af Sjödins bøger på dansk – og som jeg og 
mange andre omtrent lige så trofast kaster 
os over med stor iver, når de udkommer.

Således var jeg også denne gang spændt 
og forventningsfuld ved udsigten til 
endnu en refleksionsrejse i selskab med 
Sjödin. Tidligere har bl.a. hans teologiske 
refleksioner over hvilens nødvendighed og 
frugter og fravalgets velsignelser skabt dyb 
genklang i mig og endda også – hvilket ikke 
sker så tit med essayistiske og forholdsvis 
letlæste bøger – dannet baggrund for reel 
og blivende forandring i min hverdag. Om 
det samme bliver tilfældet med hans nye 
bog kan jeg ikke sige endnu. Og jeg kan 
lige så godt indrømme, at jeg ikke er helt 
sikker på, hvor vellykket jeg egentlig finder 
den. Men det vellykkede og velformede 
er ikke nødvendigvis det bedste og mest 
effektfulde, og jeg har på fornemmelsen, at 
Sjödins nye bog – med sine skæve indfald 
og sin umiddelbare mangel på stringens – 
vil vise sig også at have blivende virkning i 
min tilværelse. 

Afsættet for Sjödins beretning er denne 
gang hans forhold til sin bibelske navnebror 
Thomas Didymos, Thomas Tvillingen, som 
han understreger, ikke primært Thomas 
Tvivleren. Han, der ifølge Sjödin er ”den 
mest misforståede af Jesu disciple”. Det 
kan han have ret i, og i hvert fald viser 
Tomas Sjödins rejse i sporene efter Thomas 
Didymos, at det mest almindelige og 
umiddelbare perspektiv på Thomas – at 
se ham som tvivleren, der i modsætning 
til de øvrige disciple mangler troens kraft 
og derfor må have fysiske beviser på Jesu 
opstandelse for at styrke sin tro – ikke fører 
til ret megen frugtbar teologisk refleksion. 

Mødet med de Thomaskristne  
i Indien
Rejsen fører ham bl.a. til slottet Sanssouci i 
Potsdam øst for Berlin, hvor Michelangelo 
Merisi da Caravaggios (1571-1610) maleri 
Thomas Tvivleren hænger, og til Chennai 
og Kerala i Indien, landet, som Thomas 
– ifølge legenderne efter lodtrækning 
mellem apostlene – fik til opgave at rejse 
til for at missionere, og hvor der endnu i 
dag lever omkring 7 millioner Thomas-

kristne. Ifølge legenderne følte Thomas 
sig ikke rustet til denne rejse og forsøgte at 
undslå sig; men noget, der var stærkere end 
underlegenhedsfølelser og frygt, fik ham 
alligevel til at påtage sig opgaven – og med 
et blomstrende resultat. Her er en vigtig 
pointe om troens kraft – og om styrken 
i at føle sig kaldet. Denne pointe fylder 
meget i Tomas Sjödins bog, som i høj grad 
handler om, hvordan vi kan få vores eget 
ja til at mødes med Guds, og hvordan vi 
kan hjælpe hinanden med at folde os ud 
og blomstre – ved at hjælpe hinanden til 
at møde Gud, mærke vores længsel og 
finde sammenhænge at folde os ud i. En 

banal, men ikke desto mindre vigtig pointe, 
som gentages med mange eksempler fra 
Sjödins hverdag som omsorgspræst i et 
multikulturelt område i Göteborg, er netop, 
at vi ved at hjælpe de andre med at finde 
deres plads, også ofte finder vores egen. 
Og at ”den, der finder sin plads, tager ikke 
en andens”. En sandhed, som det kan være 
svært at få øje i både svenske og danske 
samfundsdebatter om nødvendigheden 
af uddannelse, innovation og økonomisk 
vækst, hvor konkurrence og præstationer 
på andres bekostning ofte ses som en 
grundlæggende præmis.

Tomas Sjödin bliver ingen steder direk-
te politisk eller stærkt samfundskritisk, 
men holder sig til hverdagsberetninger 
fra sin menighed om mennesker, som 
opsøger Kirken med en længsel efter at 
gøre noget meningsfuldt, og som via de 
’blomstre-samtaler’, Sjödin og andre i 
Kirken udvikler til at identificere disse 
menneskers ønsker og gaver – bliver til 
konkret handling i et stærkt fællesskab. 
Her er megen inspiration at hente for 
de kollegaer, som Sjödin har dedike-
ret sin bog til – og for alle andre, der 
arbejder med ledelse og fællesskaber. 

Virker indforstået
Gennem bogen er der mange refe-
rencer til forfatterens tidligere bøger 
og livserfaringer, og det kan formo-
dentlig virke en smule indforstået 
for en læser, der ikke allerede har læst 

Sjödins bøger, og en smule unødvendigt 
for den, der har. Desuden virker kapitlernes 
rækkefølge og de temaer, de behandler, en 
smule tilfældig og associationsstyret, og 
undervejs måtte jeg flere gange ty til bag-
sidetekst og pressemeddelelse for at minde 
mig selv om, hvad bogen angiveligt handler 
om, nemlig forfatterens nylige erkendelse 
af, at ”meningen med at være menneske er 
at finde sin plads”.

Selv om Sjödin fra begyndelsen 
understreger, at han ikke er så optaget 
af den historiske Thomas, savner jeg 
undervejs grundigere analyser af de 
historiske kilder og også af Caravaggios 

maleri, som forfatteren tilbringer en 
del timer i selskab med. Også rejsen til 
Indien, hvor han fordyber sig i beretninger 
fra missionærer, der er fulgt i  Thomas’ 
fodspor, og reflekterer over Moder Teresas 
tro og tvivl, savner jeg en mere struktureret 
og teologisk uddybet refleksion over – og 
det samme gælder for så vidt vandreturen 
ad Thomas-pilgrimsruten i Italien – med 
katedralen i Ortona, hvor Thomas’ knogler 
er overført til, som mål.

Men alle Tomas Sjödins 

refleksioner er relevante, og undervejs 
er der mange ’strøtanker’, som man kan 
meditere og gruble over i dage – ja, årevis. 
Tilbage står ikke mindst hans påpegning 
af, at tvivlen nok er uundgåelig og kan 
være frugtbar, men kun i det omfang, den 
fører til tro. For som de indiske Thomas-
eksperter, han opsøgte, undrende svarede, 
da han spurgte dem, hvordan de så 
tvivleren Thomas som forbillede, anså de 
ham på ingen måde som en tvivler, men 
som en mand, hvis stærke længsel blev 
imødekommet af Jesus, som gav ham 
modet til at udføre det, han var bestemt til. 
Som Tomas Sjödin skriver: ”Det fremmede 
perspektiv i Indien gjorde det krystalklart, 
hvor stærkt farvet vi er af det, vi er vant 
til, og hvor revolutionerende og dejligt det 
var at høre mennesker med dyb åndelig 
indsigt og knivskarpe intellekter fortælle 
om Thomas og Jesustroen fra en anden 
side end den kritiske vesterlandske. […]
Hos mine brødre og søstre i Indien mødte 
jeg en stolthed over troen, som gjorde dybt 
et indtryk på mig. […] De ved selvfølgelig 
også, at al tro indeholder perioder af tvivl. 
Forskellen er, fandt jeg ud af, at man ikke 
kan leve af tvivl, men man kan leve af tro. 
Tvivlen er vigtig. Troen er en livskraft.”

For egen regning kan jeg tilføje, at man 
ikke nødvendigvis behøver at rejse helt til 
Indien og Italien efter sporene af Thomas, 
men kan nøjes med fx at fordybe sig i 
bibelmeditation og dele sine erfaringer med 
andre. Det gør jeg hver uge i en ignatiansk 
spiritualitetsgruppe, og få dage før, jeg 
begyndte at læse Sjödins bog om Thomas, 
havde vi netop i denne gruppe delt vores 
refleksioner over Johannesevangeliets 
kap. 20,19-31 om den opstandne Jesus 
og disciplene og den vantro Thomas. 
Og gruppens medlemmer, som i øvrigt 
har rødder mange forskellige steder i 
verden, bidrog hver med tankevækkende 
perspektiver, der netop handlede om 
spændingen mellem tvivl og tro – men alle 
som ét havde Thomas’ tro i fokus. For kan 
det være andet end troen, der driver ham 
til at udtrykke sit behov for at se og mærke 
Jesus? Er det ikke netop troens længsel, der 
driver ham – og giver ham mod til at udtale 
sit behov? Og er det ikke også længslen 
efter at høre til i kredsen af troende, der 
får ham til at vende tilbage til de øvrige 
disciple? Det stærke er vel netop denne 
drivkraft – og den måde, Jesus møder den 
på? Det er også en af Tomas Sjödins pointer, 
og sammen med mange andre fine pointer 
er en sådan påmindelse alene læsningen af 
både evangelieteksten og Tomas Sjödins 
bog værd. Mere end en gang!

Tomas Sjödin: Den der finder sin plads 
tager ikke en andens. Forlaget Boedal. 208 
sider. Udkommet 7. april 2017. Vejl. pris: 
249,95 kr. 

Om styrken i at sige ja, om solsikken som 
symbol og om troen som et bedre livsgrundlag 
end tvivlen…
Svenske Tomas Sjödin er tilbage med ny bog, som handler mere om tro end tvivl og mere om at hjælpe hinanden 
til at vokse end om at finde sin egen plads. Men selv om man kan anklage den for noget nær falsk varebetegnelse, 
er der meget godt at hente i bogen, som tager afsæt i hans navnebror Thomas Didymos.

Tekst: Malene Fenger-Grøndahl

Her er en vigtig pointe om troens kraft – 
og om styrken i at føle sig kaldet. Denne 
pointe fylder meget i Tomas Sjödins bog, 
som i høj grad handler om, hvordan vi 
kan få vores eget ja til at mødes med 
Guds, og hvordan vi kan hjælpe hinanden 
med at folde os ud og blomstre – ved at 
hjælpe hinanden til at møde Gud, mærke 
vores længsel og finde sammenhænge at 
folde os ud i.

”
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HÆDER Den 22. april modtog Knud 
Petersen, tidligere menighedsrådsformand 
ved Skt. Knuds Kirke i Svendborg Sct. 
Silvesterordenen, en fortjenstorden, af pave 
Frans ved biskop Czeslaws hånd. 

Under firmelsesmessen oplevede mere 
end 600 mennesker det højtidelige og 
bevægende øjeblik, da biskop Czeslaw 
kaldte Knud Petersen frem og modtog Sct. 
Silvesterordenen. Det var en meget stor og 
glædelig overraskelse for Knud Petersen og 
for menigheden. 

Knud Petersen har tjent Kirken med liv og 
sjæl i mange, mange år. Da bispedømmets 
synode kom sidst i 1960’erne var han 
en ivrig og begejstret deltager i hele 
perioden. I 1968 var han initiativtager til at 
oprette Forvaltningsrådet, forgængeren til 
menighedsrådet der kom i 1970. Han blev 
som en selvfølge valgt til formand, en post 
han bestred i 36 år indtil 2014 med få års 
pause. Han har ydet en enestående indsats 
for vores kirke og menighed.

Knud Petersen og hans hustru Gurli 

Petersen deltager stadig meget aktivt i vores 
menighed. 

Menighedsrådet ved Skt. Knuds Kirke 
Svendborg.

Knud Petersen med Sct. Silvestermedaljen.

Svendborgenser modtager 
pavelig orden
Knud Petersen dekoreret med Sct. Silvesterordenen den 22. april 2017

PASTORALRÅDSMØDE

Lørdag den 20. maj
Kl. 9.30
Velkomst og indledning
Valg af dirigent
Navneopråb
Kl. 9.50
Formandsberetning
Herefter eventuelle spørgsmål
Kl. 10.20
Biskoppens orientering
Herefter eventuelle spørgsmål
Kl. 11.00

Kaffepause
Kl. 11.15
Tanker om fremtidens udfordringer  
i kirken samt evt. spørgsmål v. biskoppen
Kl. 12.30
Frokost
Kl. 14.00
Opfølgning på oplæg om fremtiden.
Spørgsmål til gruppediskussioner og 
opsamling v. formanden og næstformanden
Kaffepause indlagt på et passende tidspunkt
Kl. 16.30
Regnskab 2016
v. administrationschef Thomas Larsen

Kl. 17.30
Orientering fra Valgstyrelsen
Kl. 18.15
Middag
Aften ca. kl. 20.00
Temaaften vedr. konvertitundervisning
Hans Larsen orienterer om ”minikonvertit-
kursus” i Skt. Therese Kirke, Hellerup.

Herefter kan PR-medlemmerne fortælle 
om – og udveksle erfaringer i forhold til 
konvertittiltag i deres egne menigheder.

Søndag den 21. maj
Kl. 10.15
Orientering fra Danmarks Unge Katolikker
v. formand for DUK’s hovedbestyrelse 
Christopher Bonde

Kl. 11.15
Kaffepause
Kl. 11.30
Kurser for menighedsråd v. Leo Roed
Kl. 12.00
Forslag til vedtægtsændringer
Kl. 12.15
Eventuelt
Afslutning
Kl. 12.30
Frokost

Kommende møder i Pastoralrådet
2017:  25.-26. november
2018:  9.-10. juni
 17.-18. november

Endelig dagsorden for PR-møde på Magleås 
lørdag den 20.-søndag den 21. maj

GÆSTEHUS Vor Frue Klosters gæstehus 
Subiaco blev allerede for et par år siden 
restaureret, og resultatet er yderst vellykket; 
men det er vist de færreste, der har opdaget 
det. De gamle badeværelser med hvide 
fliser fra 60´erne spiller godt sammen 
med de nyindrettede værelser. Stilen er 
minimalistisk og møblerne holdt i en skala 
af blå nuancer, som kunne kaldes dybblå, 
dueblå og støvet blå. Farvesætningen er 
holdt i blåt, hvidt og gråt. De blå farver er 
stemt af med den grå farve på dørene og det 
hvide på væggene.  Værelserne er indrettede 
med en udpræget nordisk møbelstil med 
stole, som man sidder godt i. Henne ved 
vinduet fra arbejdspladsen med det gode 
arbejds- og læselys kan man kikke lige ud 
i den dejlige natur.

Subiaco har seks værelser med plads til 
to gæster i hver. Der er bad og toilet til 
hvert værelse. Til Subiaco hører et lille 
tekøkken. Man kan få fuld forplejning 

i gæstespisestuen på klostret, eller man 
kan selv lave mad i Emmaus – det gamle 
hønsehus som man kan leje, hvis man er 
en gruppe. Her er der fuldt udstyret køkken 
og en sal med plads til fællesspisning og 
gruppeaktiviteter.

Subiaco er velegnet både for mindre 
grupper, der vil holde retræte eller lignende 
og for folk, der er i gang med at skrive 
eller bare har behov for en timeout i rolige 
omgivelser. Man kan nyde omgivelserne og 
gå tur i den store park, deltage i messen og 
være med til søstrenes tidebøn.

Flere grupper fra Neokatekumenatet, 
Alphakurserne og Betlehemskirken har 
allerede brugt værelserne. Det skal under-
streges, at alle er velkomne uanset deres 
religiøse baggrund. Læs mere om Subiaco 
på www.aasebakken.dk. Hør mere om mu-
lighederne på tlf.: 45 81 06 98 eller vorfrue-
kloster@aasebakken.dk.

Efter en totalrenovering er gæstehuset Subiaco blevet meget lækkert og indbydende med 
helt nyt møblement på værelserne.

Åsebakken har en 
hemmelighed
Og den hedder Subiaco.

ARRANGEMENTER Keder du dig 
også nogle gange søndag eftermiddag? Det 
gjorde Sankt Andreas Bibliotek og Katolsk 
Orientering – og derfor arrangerede de 
fire ”søndagssaloner” mellem september 
sidste år og maj i år. Målet var at skabe et 
debatforum, hvor man kunne gå i clinch 
med de alvorlige emner, men også få tid til 
søndagshygge.

Søndag den 11. september fortalte lille 
søster Johanne Maria fra Jesu Små Søstre 
på Vesterbro om Charles de Foucauld og 
muslimsk fromhedsliv. Pastor Niels Ny-
mann Eriksen fra Apostelkirken fortalte om 
sit besøg i fem moskeer på Vesterbrogade.

27 november tog forfatteren Thomas 
Harder og professor ved RUC, Bjørn 
Thomassen, temperaturen på kirken i Italien 
og gav nogle bud på, hvad den betyder for 
italienerne i dag.

Forfatteren Lissie Lundh fortalte 25. 
februar om sin nye bog Bernadette af 
Lourdes. Georg Høhling fortalte om den 

nordiske Lourdesvalfart.
Nye former for klosterliv vinder frem i 

Danmark. Hans og Inge Friberg fortalte den 
30. april om det nye kristne bofællesskab, 
der er opstået i Assumptionssøstrenes 
gamle klosterbygning i Taastrup.

Søndagssalonerne fortsætter til efteråret. 
Vi lægger ud med, at historikeren, dr. phil. 
Kaare Rübner Jørgensen, præsenterer sin 
disputats om karmeliterbroderen Poul 
Helgesen (latin Paulus Helie). I sin disputats 
afliver han mange myter om Helgesen.

De nye arrangementer i søndagssalonerne 
vil som sædvanlig være gratis. med en kop 
kaffe/te med kage til.

Kommende arrangementer vil i god tid 
blive præsenteret i KO, på bispedømmets 
hjemmeside katolsk.dk og i facebook.

Forslag til arrangementer er meget 
velkomne og modtages på redaktion@
katolskorientering.dk eller KT@katolsk.dk

Få vitaminer til hovedet
Søndagssalonerne fortsætter til efteråret.

Få vitaminer til hovedet
Søndagssalonerne fortsætter til efteråret.
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Katolsk Orientering nummer 9, som udkom-
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Læserbreve 
Indsendte indlæg skal forsynes med navn, adresse 
og  telefonnummer. Kun navn og postnr. offentliggø-
res i bladet. Max. grænse for læserbreve: 400 ord (vi 
forbeholder os ret til at forkorte læserbreve over denne 
længde). Max. grænse for kommentarer 800 ord. KO 
bringer en kommentar pr. nummer. Læserbreve kan 
indsendes som mail: redaktion@katolskorientering.dk   
eller som brev til: Katolsk Orientering,  
Redaktionen, Gl. Kongevej 15, 1610 København V. 

Katolsk Orientering bringer ikke læserbreve eller 
kommentarer som har været trykt i andre medier.

Pius XII endnu engang
Efter Den anden Verdenskrig kunne ingen forestille sig, at 
Pius XII, Den katolske Kirkes øverste moralske autoritet, 
skulle have forholdt sig passivt over for nazisternes 
udryddelse af Europas jøder. Der skabtes derfor det billede 
af paven, at han havde forsøgt at redde så mange jøder, 
som det nu var muligt i den yderst vanskelige situation, 
han befandt sig i under krigen. Dette billede blev punkteret 
af den tyske dramatiker Rolf Hochhuths skuespil ”Der 
Stellvertreter” (Stedfortræderen) i 1963. Skønt temmelig 
antikatolsk og pavefjendtligt satte det en debat i gang og 
fik Vatikanet til at udsende 11 bind om dets relationer til de 
krigsførende lande. Når jeg i mit indlæg (K.O. nr. 3, 3. marts 
2017) skrev, at Pius XII bestræbte sig på at få Vestmagterne 
til at slutte separatfred med Nazityskland, byggede jeg på 
oplysninger i denne dokumentsamling. Så det står ikke til 
diskussion.

Det gør til gengæld opfattelsen, at Den katolske Kirke 
skulle have reddet 700-800.000 jøder fra at ende i en kz-
lejr. I Ole-Bendt Rasmussens optik (K.O. nr. 6, 26. april 
2017) bliver det til, at det er ”meget muligt”, at Pius XII 
var ”inspirator for denne indsats”, hos amerikanerne 
Margherita Marchione og Ronald J. Rychlak, at det var 
paven personlig, der reddede dem. Men at de også inkluderer 
redningen af de danske jøder fremgår af denne udtalelse 
hos Rychlak: ”Danskerne, inkluderet kong Christian X, 
de katolske biskopper, præster og studerende viste deres 
solidaritet med jøderne ved offentligt at bære den gule 
jødestjerne. Privat skjulte og senere smuglede danskerne 
hele den jødiske befolkning på 8.000 til sikkerhed. Den 
katolske kirke spillede en vigtig rolle i denne redning, og 
Pius XII blev rost for hans bidrag til denne handling”. At 
vi i Danmark kun har én katolsk biskop, og at befolkningen 
er luthersk, var åbenbart ukendt for denne useriøse Pius 
XII-beundrer. Ligeledes overser han og ligesindede, at 
langt de fleste franske jøder blev reddet af protestanter. 
Der var katolikker, der skjulte jøder, men flere, der aktivt 
samarbejdede med Vichy-regeringen og tyskerne. De 
fleste var dog indifferente, når det drejede sig om jødernes 
skæbne (Caroline Moorhead, Village of Secrets. Defying 
the Nazis in Vichy France, London 2014).  

Ole-Bendt Rasmussen nævner også Slovakiet. ”Så vidt 
jeg ved, blev næsten alle slovakiske jøder reddet”, skriver 
han. Jeg er ked af at måtte korrigere ham, for det var ikke 
tilfældet. I 1940 var der 89.000 jøder i landet; af dem blev 
57.000 deporteret af de slovakiske myndigheder til kz-
lejre i Polen i 1942 og yderligere 13.000 af tyskerne selv 
i de sidste krigsår. 60.000 af dem omkom. Omtales bør vel 
også Kroatien under den katolske diktator Ante Pavelić. 
Hans Ustaše-terrorgrupper blev velsignet af ærkebiskop 
Stepinac (i dag saligkåret), inden de drog ud i landet for 
at slagte jøder og serbere. Det skete på en så brutal måde, 
at Vatikanet udbad sig en forklaring, da det blev bekendt 
dermed. Ærkebiskop Stepinac sendte da en 5½ sider lang 
redegørelse for, hvorfor det var nødvendigt at udrydde jøder 
og serbere: de var blasfemiske, publicerede pornografi, 
undergravede ungdommens sunde opdragelse og foretog 
aborter. 60.000 skulle det årligt være. Statssekretær 
Maglione har til sidst på brevet skrevet ”va bene”, så det 
var altså helt i orden (Actes et documents de Sainte Siège, 
bd. 8, 1975, s. 221-229). 

I modsætning til Ole-Bendt Rasmussen nærer jeg ikke 
synderlig stor respekt for pave Pius XII. Jeg erkender, 
at det var begrænset, hvad han kunne gøre for at redde 
Europas jøder under krigen, men man bør også se på hans 
handlinger som statssekretær under Pius XI. Og her viser 
de tilgængelige akter i Vatikanets arkiver, at han gjorde alt, 
hvad han kunne, for at neddæmpe Pius XI’s kritik af Hitler-
Tyskland. Antidemokratisk som han var, stod han også bag 
det store tyske, katolske Centrumpartis beslutning om at 
opløse sig selv i 1933 og banede derved vejen for Hitlers 
totale magtovertagelse. Hitlers pave vil jeg dog ikke kalde 
ham, men gerne den tavse pave, for der er intet, der viser, 
at han skulle have bekymret sig særligt meget for jødernes 
skæbne i Tyskland-Østrig eller i de besatte lande. Vi må jo 
bygge på, hvad der foreligger af dokumenter, og på, hvad 
seriøse historikere er nået frem til, ikke på hvad vi tror og 
formoder. Pius XII har da heller aldrig efter krigen, hvor 
han kunne tale risikofrit, givet udtryk for nogen medfølelse 
med dem, der havde mistet deres familier under krigen – 
det være sig jøder, polakker eller folk i andre lande. 
Kaare Rübner Jørgensen, 2000 Frederiksberg

Det sker i bispedømmet
MAJ
Fredag 19. kl. 18.30-20.00: ’Åben Dør’. Personlig 
forbøn og samtale v/ pastor Lars Messerschmidt 
m.fl. Sted: Jesu Hjerte Kirkes menighedslokaler, 
Stenosgade 4 A-B, København V. Information: www.
forsoningsoghelbredelsesmesse.dk.
Fredag 26. kl. 19.00- ca. 21.00: Forsonings- og 
helbredelsesmesse v/pastor Lars Messerschmidt m.fl.
Sted: Jesu Hjerte Kirke, Stenosgade 4, København 
V. Skriftemål fra kl. 18.00. Information: www.
forsoningsoghelbredelsesmesse.dk. 
Søndag 28.: Kl. 9.15: Valfart gennem Rude skov. Udgår 
fra Rudersdalsvej 41, 2840 Holte (overfor Poppel Allé). 
Kl. 11.30 bispemesse. Mere info på http://tinyurl.com/
ksjkjt8.

JUNI
Lørdag 10. kl. 17: Præstevielse af diakon Kamil 
Brogowicz i Sct. Ansgars Kirke, Bredgade 64 i 
København. Alle er velkomne!
Søndag 11.: Bispedømmets valfart til Vor Frue af Øm. 
Nærmere info følger senere.
Fredag 16. kl. 18.30-20.00: ’Åben Dør’. Personlig 
forbøn og samtale v/ pastor Lars Messerschmidt 
m.fl. Sted: Jesu Hjerte Kirkes menighedslokaler, 
Stenosgade 4 A-B, København V. Information: www.
forsoningsoghelbredelsesmesse.dk.
Mandag 19. kl. 19-20: Meditationsaften hos Sct. Joseph 
Søstrene. Sted: Kirken i ’De Gamles By’, Edith Rodes 
vej 6, 2200 Kbh. N.
Fredag 30. kl. 19.00- ca. 21.00: Forsonings- og 
helbredelsesmesse v/pastor Lars Messerschmidt m.fl.
Sted: Jesu Hjerte Kirke, Stenosgade 4, København 
V. Skriftemål fra kl. 18.00. Information: www.
forsoningsoghelbredelsesmesse.dk. 

Anden og fjerde torsdag i måneden kl. 20-23: Natkirke i 
Sakramentskirken, Nørrebrogade 27, 2200 Kbh. N.

Første og tredje torsdag i måneden kl. 20-22: 
MobilKirken på Rådhuspladsen i København.

Første og tredje onsdag i måneden kl. 18-20: Hjælp til 
misbrugere og pårørende ved den katolske organisation 
Cenacolo. Rådgivningen finder sted i Bredgade 64, 1. 
sal, Kbh. K. Tlf. 51 53 41 60.

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til eukaristi, 
lovprisning og katekese. Hver onsdag kl. 19-21, 
undtagen den 1. onsdag i måneden. Messe med forbøn 
for de syge afholdes 1. onsdag i måneden kl. 19-21. 
Sted: Oratoriet, Vor Frue kirke, Ryesgade 26, Aarhus C. 
Info: p. Herbert SJ, tlf. 87 30 70 42 eller 24 27 86 89, 
Jan Zieleskiewicz, tlf. 50 29 13 57, e-mail johny.zet@
gmail.com.

Kalenderen afspejler de arrangementer menighederne 
selv har anmeldt, så den er ikke nødvendigvis dækkende 
for alle aktiviteter. Arrangementerne er af almen 
karakter og er åbne for alle. Kontakt KO’s redaktion for 
optagelse af arrangementer i kalenderen.
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Juni
1. rød. Torsdag i 7.uge i påsken. (III Ps). 
Justinus, martyr  (†166)
Påske- eller Hf.pf.
 Sl 16,1-2a+5.7-8.9-10.11
 Vogt mig, Gud, jeg søger tilflugt hos dig.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 22,30; 23,6-11.  Ev.: Joh 17,20-26.

2. hvid. Fredag i 7.uge i påsken. (III Ps). 
Eller rød. Marcellinus og Peter, martyrer (†303)
Påske- eller Hf.pf.
Sl 103,1-2.11-12.19-20b
 Herren har grundfæstet sin trone i himlen.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 25,13-21.  Ev.: Joh 21,15-19.

3. rød. Lørdag i 7.uge i påsken. (III Ps). 
Karl Lwanga og lidelsesfæller, martyrer (†1886)
Påske- eller Hf.pf.
 Sl 11,4.5+7
 De retskafne skal se dit ansigt, Herre.  Eller: Halleluja!  
L.: ApG 28,16-20.30-31.  Ev.: Joh 21,20-25.
Bededag for præste- og ordenskald
3. Aften: rød. PINSEVIGILIE
Gl. Sekvens. Cr. Pinsens pf. Til bortsendelsesord og svar 
føjes: Halleluja! Halleluja!
1.L.: 1 Mos 11,1-9 eller 2 Mos 19,3-8a.16-20b eller 
Ez 37,1-14 eller Joel 3,1-5;
 Sl 104,1-2a.24+35c.27-28.29b-30.
 Herre, send din ånd; gør jorden ny!
Eller: Hallelu ja!
2.L.: Rom 8,22-27.
Ev.: Joh 7,37-39.

4. Søndag. rød. PINSEDAG (h)
 Gl. Sekvens. Cr. Pinsens pf. Til bortsendelsesord  
og svar føjes: Halleluja! Halleluja!
1.L.: ApG 2,1-11;
 Sl 104,1ab+24ac.29bc-30.31+34.
 Herre, send din ånd; gør jorden ny!
Eller: Halleluja!
2.L.: 1 Kor 12,3b-7.12-13.
Ev.: Joh 20,19-23.
Påsketiden afsluttes efter komplet.
DET ALMINDELIGE KIRKEÅR

5. rød. Mandag i 9. alm. uge. (I Ps). 
Bonifatius, biskop og martyr  (†754) (m)
 Sl 112,1-2.3-4.5-6.
 Lykkelig den, der frygter Herren eller  Halleluja!
L.: Tob 1,3; 2,1b-8. Ev.: Mark 12,1-12.

6. grøn. Tirsdag i 9. alm. uge. (I Ps). 
Eller hvid. Norbert, biskop (†1134)
 Sl 112,1-2.7-8.9.
 Den retfærdiges hjerte er trygt i tillid til Herren
eller  Halleluja!
L.: Tob 2,9-14. Ev.: Mark 12,13-17.

7. grøn. Onsdag i 9. alm. uge. (I Ps).
 Sl 25,2-3.4-5ab.6-7bc.8-9.
 Jeg længes efter dig, Herre.
L.: Tob 3,1-13.16-17. Ev.: Mark 12,18-27.

8. hvid. JESUS KRISTUS - DEN EVIGE 
YPPERSTEPRÆST(f)
Gl.Særl.pf.
L.: 1 Mos 22,9-18 eller Hebr 10,4-10
 Sl 40, 7-8a.8b-9. 10-11ab.17
 Se, jeg er kommet, Herre, for at gøre din vilje.
Ev.: Matt 26,36-42

9. grøn. Fredag i 9. alm. uge. (I Ps).
Eller hvid. Efræm Syrer, diakon og kirkelærer (†373) 
Sl 146,2.6c-7.8-9a.9bc-10.
 Min sjæl, lovpris Herren!  eller  Halleluja!
L.: Tob 11,5-17. Ev.: Mark 12,35-37.

10. grøn. Lørdag i 9. alm. uge. (I Ps).
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
 Tob 13,2.6b.c.d.
 Lovet være Gud, som lever i evighed.
L.: Tob 12,1.5-15.20. Ev.: Mark 12,38-44.

11. hvid. Søndag. DEN HELLIGE TREENIGHEDS 
FEST (h)
(10.alm.søndag)
 Gl.Cr.Særl.pf. 
1.L.: 2 Mos 34,4b-6.8-9
 Dan 3,52a.53a.54a.55a.56a
 Lovprist og ophøjet til evig tid.
2.L.: 2 Kor 13,11-13
Ev.: Joh 3,16-18

12  grøn. Mandag i 10. alm. uge. (II Ps).
 Sl 34,2-3.4-5.6-7.8-9.
 Smag og se, at Herren er god.
L.: 2 Kor 1,1-7. Ev.: Matt 5,1-12.

13. hvid. Tirsdag i 10. alm. uge. (II Ps). 
Antonius af Padova, præst og kirkelærer (†1231) (m)
Sl 119,129.130.131.132.133.135.
 Herre, lad dit ansigt lyse over din tjener!
L.: 2 Kor 1,18-22. Ev.: Matt 5,13-16.

14. grøn. Onsdag i 10. alm. uge. (II Ps).
 Sl 99,5.6.7.8.9.
Hellig er du, Herre, vor Gud.
L.: 2 Kor 3,4-11. Ev.: Matt 5,17-19.

15. grøn. Torsdag i 10. alm. uge. (II Ps).
 Sl 85,9ab-10.11-12.13-14.
 Herrens herlighed skal bo i vort land.
L.: 2 Kor 3,15–4,1.3-6. Ev.: Matt 5,20-26.

16. hvid. Fredag i 10. alm. uge. (II Ps). 
Vilhelm, abbed (†1203) (m)
 Sl 116,10-11.15-16.17-18.
 Jeg bringer dig lovprisningsoffer til tak eller  Halleluja!
L.: 2 Kor 4,7-15. Ev.: Matt 5,27-32.

17. grøn. Lørdag i 10. alm. uge. (II Ps).
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
 Sl 103,1-2.3-4.8-9.11-12.
 Herren er barmhjertig og nådig.
L.: 2 Kor 5,14-21. Ev.: Matt 5,33-37.

18. hvid. KRISTI  LEGEMS OG BLODS FEST (h)
(11.alm.søndag)
 Gl. Sekvens ad lib.Cr.Euk.pf.
1.L.: 5 Mos 8,2-3.14b-16a
 Sl 147,12-13.14-15.19-20
 Jerusalem, lovsyng Herren!
Eller Halleluja!
2.L.: 1 Kor 10,16-17
Sekv. (ad lib): Pris, o Sion, din forsoner
Ev.: Joh 6,51-58
Kollekt for Bonifatiuswerk

19. grøn. Mandag i 11. alm. uge. (III Ps).
Eller hvid. Romuald, abbed (†1029) 
 Sl 98,1.2-3ab.3cd-4.
 Herren har kundgjort sin frelse.
L.: 2 Kor 6,1-10. Ev.: Matt 5,38-42. 

20. grøn. Tirsdag i 11. alm. uge. (III Ps).
 Sl 146,2.5-6.7.8-9a.
 Min sjæl, lovpris Herren! eller  Halleluja!
L.: 2 Kor 8,1-9. Ev.: Matt 5,43-48.

21. hvid. Onsdag i 11. alm. uge. (III Ps).
Aloysius Gonzaga, ordensmand (†1591) (m)
 Sl 112,1-2.3-4.9.
 Lykkelig den, der frygter Herren eller  Halleluja!
L.: 2 Kor 9,6-11. Ev.: Matt 6,1-6.16-18.

22. grøn. Torsdag i 11. alm. uge. (III Ps).
Eller hvid. Paulinus af Nola, biskop (†431)
Eller rød. John Fisher, biskop, og Thomas More,  
martyrer (†1535)
 Sl 111,1-2.3-4.7-8.
 Herre, dine hænders gerninger er sandhed og ret 
eller  Halleluja!
L.: 2 Kor 11,1-11. Ev.: Matt 6,7-15.
1.vesper til Jesu Hjerte fest

23. hvid. Fredag. JESU HJERTE FEST (h)
Gl.Cr.Særl.pf
1.L.: 5 Mos 7,6-11
 Sl 103,1-2.3-4-6-7.8†10
 Herrens troskab varer fra evighed til evighed.
2.L.: 1 Joh 4,7-16
Ev.: Matt 11,25-30
International bededag for præsterne
2.vesper til Jesu Hjerte fest

24. hvid. Lørdag. JOHANNES DØBERS FØDSEL (h)
Gl.Cr.Særl.pf
1.L.: Es 49,1-6.15-16a
 Sl 139, 1-3. 13-14.15-16a
 Jeg takker dig, fordi jeg er underfuldt skabt.
2.L.: ApG 13,22-26
Ev.: Luk 1,57-66.80
24. Aften. rød. VIGILIEMESSE
DE HELLIGE APOSTLE PETER OG PAULUS. (h)
Gl.Cr.Særl.pf
1.L.: ApG 3,1-10
 Sl 19,2-3.4-5b
 Deres røst når ud til verdens ende.
2.L.: Gal 1,11-20 Ev.: Joh 21,1.15-19
1.vesper til Peter og Paulus, apostle

25. rød. Søndag.  PETER OG PAUL. Apostle (h)
(12.alm.søndag)
 Gl.Cr.Særl.pf
1.L.: ApG 12,1-11
 Sl 34,2-3.4-5.-6-7.8-9
 Herren befriede mig for al min frygt
2.L.: 2 Tim 4,6-8.17-18
Ev.: Matt 16,13-19

26. grøn. Mandag i 12. alm. uge. (IV Ps).
 Sl 33,12-13.18-19.20+22.
 Lykkeligt det folk, Herren udvalgte sig til ejendom.
L.: 1 Mos 12,1-9. Ev.: Matt 7,1-5.

27. grøn. Tirsdag i 12. alm. uge. (IV Ps).
Eller hvid. Cyrillus af Alexandria, biskop og kirkelærer 
(†444)
 Sl 15,2-3a.3bc-4ab.5.
 Herre, hvem kan være gæst i dit telt?
L.: 1 Mos 13,2.5-18. Ev.: Matt 7,6.12-14.

28. rød. Onsdag i 12. alm. uge. (IV Ps).
Irenæus, biskop og martyr (†202) (m)
 Sl 105,1-2.3-4.6-7.8-9.
 Evigt husker Herren på sin pagt eller  Halleluja! 
L.: 1 Mos 15,1-12.17-18. Ev.: Matt 7,15-20.

29. grøn. Torsdag i 12. alm. uge. (IV Ps).
 Sl 106,1-2.3-4a.4b-5.
Tak Herren, for han er god! eller  Halleluja!
L.: 1 Mos 16,1-12.15-16 eller 1 Mos 16,6b-12.15-16.    
Ev.: Matt 7,21-29.

30. grøn. Fredag i 12. alm. uge. (IV Ps).
Eller rød. Byen Roms første hellige martyrer
 Sl 128,1-2.3.4-5.
 Se, sådan velsignes den mand, der frygter Herren.
L.: 1 Mos 17,1.9-10.15-22. Ev.: Matt 8,1-4.
Ev. ad libitum: Matt 24,4-13
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Kastrup Begravelsesforretning
Telefon 32 55 55 55

Døgnvagt

Bedemand Michael Riis 
Afflagerbrogadel 55

Dragør Bcgravclscsfarrotning ■ Telefon 3 2 5 3 06 29 
Taastnjp Begravelsesforretning ■ Telefon 43 99 19 19

UD KATOLSK 
ÄÜINFOBUTIK

Katolske Bøger og Brugskunst
Litteratur am spiritualitet, ben, teologi m.m. 

Samt kunstbøgen børnebøger, figurer, ikoner 
rosenkranse, smykker, gaveartiklen vægkars, 

julekrybber, kristen julepynt, lys og meget mere...

Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat
Åbningstider:
Mandag og Onsdag: 10-12 og 13-16

Ryesgade 28 8000 Aarhus C 
Tlf. 87307055 

www.ka tolski nfo bufik. d k

Tirsdag og Torsdag: 10-12 og 13-16.45 
Fredag lukket.

bibliotek@katolsk.dk
Tlf: 33 55 60 90

✓ Testamenter
✓ Ægtepagter
✓ Familiesammenføring
✓ Børns Retsforhold
✓ Fast Ejendom
✓ Retshjælp

ROHDE 
ADVOKATFIRMA

www.advocation.dk

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

Lundtoftegårdsvej 95, 2800 Kongens Lyngby, Telefon 51 91 73 73

Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

www.v-lm.dk

i Organiseret
a bedemand, __

F tilknyttet
/ garantiordning, \HJ ■• :

y v/ Steen Jørgensen

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

Hjælp med at sikre 
Kirkens beståen 
- også når du er borte
Du kan støtte Kirken ved at betænke den 
i dit testamente.

Arv til Kirken er fritaget for alle afgifter 
og går derfor ubeskåret til Kirkens arbejde.

Læs mere på www.katolsk.dk eller ring til:

Katolsk Bispekontor
Gl. Kongevej 15
1610 København V
Telefon 33 55 60 80

Valfart til Vor Frue
af Aasebakken 2017

ØMvalfart
Søndag den 11. juni 2016

Tema: ”De holdt fast ved 
bønnen sammen med Jesu 
mor, Maria”. (Jf ApG 1,14)

Program
Kl. 11.00 - Indledning og val
fartsvandring fra Ømborgen.
Kl. 12.30 - Pause - Tilbedelse 
Underholdning.
Kl. 13.00 - 14.00 J
Mulighed for skriftemål 
i kirken
Kl. 13,30 - Biskoppen møder 
årets 1. kommunikanter.
Kl. 14.30 Højmesse ved 
biskop Kozon.

Katolsk Lejrcenter
Lindholmvej 11-13, Emborg 
8680 Ry
www.omborgen.dk

Kvindernes Dalumretræte 2017

Mandag d. 21. august-fredag d. 25. august 2017

Igen i år indbydes til kvindernes retræte hos de 
gæstfrie Sankt Hedvigsøstre på Dalum Kloster, 
Dalumvej 105, 5250 Odense SV.

Retrætepræst er pastor Michal Bienkowski. Temaet 
for retræten er ”Ethvert menneskes største kald: At 
blive født på ny, indtil Kristus har fået en skikkelse i 
os." (jf. Gal 4,19).

Tilmelding til Birgit Clausen, Teglvangsvej 64, 8543 
Hornslet, email: clausen.birgit@gmail.com.

Pris: 1.300 kr, hvoraf 300 kr er depositum, som skal 
betales ved tilmelding på bankkonto reg. nr. 7260 
konto 1115743. Husk at anføre dit navn og adresse 
på indbetalingen.

Yderligere oplysninger hos Birgit Clausen pr mail 
eller tlf 86 99 63 54. Der er begrænset antal pladser.

Alle kvinder er velkomne.

Søndag den 28. maj 2017
7. søndag i påsken

"De holdt fast ved bønnen sammen med Jesu mor, 
Maria.” Ap.g. 1,14

Program
Kl. 9:15 Valfart gennem Rude skov

Udgår fra Rudersdalsvej 41, 2840 Holte (overfor Poppel
Allé)

Kl. 10:30 Mulighed for skriftemål
(polsk, dansk, engelsk) v/Vor Frue Kloster

Kl. 11:30 Bispemesse
Kl. 12:30 Pause

Mulighed for spisning, samvær, leg.
Salg af vietnamesisk mad, kaffe og vand fra spejderne.
Mød DUK og andre katolske lægmandsorganisationer.

Kl. 14:00 Dans og sang ved søstrene af Vor Frue Kloster -
I forbindelse med fejring af 75 år på Åsebakken
Dans til ære for Jomfru Maria v/Bethany Home

Kl. 15:00 Mariaandagt
Dagens program slutter kl. 15.45, men man er 
velkommen til at blive på grunden så længe som man 
vil.

Kl. 15:45 Indvielse af det nye kors på søstrenes kirkegård - 
alle, som har tid og lyst kan gå med

Praktiske oplysninger
Valfart gennem Rude skov:
Bus og tog:
Vi anbefaler følgende toge, hvis man skal gå gennem skoven:
Fra Kbh.: Ankomst Holte St.: 8:37, Mod Kbh.: Ankomst Holte St.: 8:28
Der er mulighed for at få kørt baggage fra Holte Station til Aasebakke mellem 8:30 og 9:00, 20
minutters gåtur til valfartstartstedet: Rudersdalsvej 41, 2840 Holte (overfor Poppel Allé).

Kontaktperson Valfart til Åsebakken: Franz Igwebuike 2615 0013

Stat & meti MobitePay .? 53 33 53 51

Bønnens Apostolat
Juni
I denne måned beder vi for hele verden med 
særligt fokus på at bekæmpe våbenhandelen 
- for nationernes ledere, at de vil tage effektive 
initiativer for at standse våbenhandelen, der 
rammer så mange uskyldige ofre.

Ubeskåret støtte

www.vincentgrupperne.dk

Bliver dit firma set?
Med en ANNONCE i Katolsk Orientering 
når dit budskab ud til mere end 11.500 
katolske læsere.

Kontakt Svenning Ravn på annonce@ 
katolskorientering.dk og hør mere om dine 
muligheder for at blive set i et medie med 
mening.
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men er troen på, at der i tros- og menings-
spørgsmål ikke findes objektive sandheder, 
men kun subjektive fortolkninger og me-
ninger, der alle er lige gyldige. Kristendom-
mens lære bliver dermed reduceret til en 
rent menneskelig konstruktion og tradition, 
som måske erfares som meningsfuld af de 
kristne, men som ikke siger noget objektivt 
sandt om Gud (hvis han findes), mennesket, 
verden eller meningen med livet. Relativis-
men breder sig også til moralens område, 
hvor spørgsmålet om, hvad der er rigtigt og 
forkert reduceres til kun at være det, vi til 
enhver tid kan blive enige om. Man opgi-
ver med andre ord ideen om, at der findes 
objektive sandheder på moralens område.  
I vores del af verden, der uden at vide det 
stadig – via humanismen – er præget af 
kristendommen, sker der en gradvis, stille 
glidning i relativistisk retning, fx når provo-
keret abort tillades, når seksualmoralen og 
ægteskabet omdefineres, eller når der ind-
føres aktiv dødshjælp. 

Ved sin prædiken under konklavet 
i 2005 kaldte Ratzinger ovenstående 
for ”relativismens diktatur”. Når den 
tilsyneladende så tolerante relativisme 
bliver farlig og potentielt diktatorisk 
skyldes det flere forhold. For det første 
ophæver den en meningsfuld samtale og 
debat om, hvad der er sandt og falsk, da alt 
bliver et spørgsmål om smag og behag. Hvis 
alle opfattelser er lige gyldige og der ikke 
findes et objektivt ideal om sandhed, bliver 
samtalen i sidste ende ligegyldig. I stedet 
for den fælles sandhedssøgen træder så 
flertallets eller den magtfuldes ”sandhed”: 
Hvis der er mange nok, der mener noget, er 
det ”sandheden” og dem, der mener noget 
andet, fx ved at holde fast i et traditionelt 
sandheds- og moralbegreb, der stemples 
som intolerante. På det religiøse område 

betyder relativismen, at tro og viden glider 
fra hinanden. Tro bliver den rent subjektive 
tolkning af mening, mens viden reduceres 
til den eksakte viden af faktuel karakter. 

Tro og viden, sandhed og kærlighed
Fordi Ratzinger tidligt ser relativismen som 
den store udefrakommende trussel, der også 
vinder indflydelse internt i kirken, hvor der 
stilles spørgsmål ved den kristne troslære og 
morals sandhed og almene gyldighed, bliver 
sammenhængen mellem tro og fornuft, 
samt sandhed og kærlighed et stadigt 
tilbagevendende tema i hans skrifter. Gud 
er i følge Johannes-evangeliet identisk med 
sandheden og fornuften (på græsk logos) og 
en tro, der kobler fornuften og filosofien fra 
og er ren følelse, intuition eller troslydighed 
(fideisme) er i fare for at blive sværmerisk 
eller fanatisk. Men på samme måde er en 
fornuft, der ikke stiller og søger svar på 
sandheds- og meningsspørgsmålet i fare for 
at blive spændt for de skiftende ideologiers 
vogn og blive et redskab for ondskab, 
sådan som man har set det mange gange 
særligt i det 20. århundrede. Men troen 
er mere end fornuft, for Gud er også både 
omsorgsfuld og lidenskabelig kærlighed, 
der vil frelse mennesket og drage det til 
sig. Men kærligheden kan aldrig være i 
modsætning til sandheden: Gud tilgiver 
og frelser synderen, han ser ikke igennem 
fingrene med synden.

I sit virke som teolog og kirkeleder 
(biskop, kardinal og pave) har pave Benedikt 
XVI bestræbt sig på at være sandheden tro 
i kærlighed. Uden at gå på kompromis. Han 
har været en stor inspiration for mange, 
både præster og teologer; men hans position 
som leder af troslærekongregation og hans 
bastante fastholden ved det, han opfattede 
som uopgivelige dele af den katolske tro, 

har også givet ham modstand både indenfor 
og uden for kirken. Internt mødte han 
modstand fra dem, der mente, at kirken 
i lighed med mange af de protestantiske 
kirkesamfund burde gå længere i sin dialog 
med den moderne verden og i højere 
grad nyformulere og tilpasse sin lære og 
morallov til samtiden. Ligeledes havde 
han konflikter med de latinamerikanske 
befrielsesteologer, der i lyset af fattigdom, 
diktatur og undertrykkelse, kæmpede for 
de undertryktes frigørelse ved at bruge 
kristendommens forkyndelse om Gudsriget 
til at igangsætte sociale forandringsprocesser. 
Trods en vis opblødning med tiden fastholdt 
Ratzinger, at befrielsesteologerne i for høj 
grad politiserede den kristne forkyndelse og 
delvis gjorde Gudsriget til et dennesidigt og 
idealistisk menneskeligt projekt. 

Økumeni
Et andet stort tema i det 20. århundrede var 
den økumeniske samtale. Her har Ratzinger 
spillet en central, men også omdiskuteret 
rolle. Som tysk teolog var han medvirkende 
til den såkaldte ”Fælleserklæring om 
Retfærdiggørelsen”, der på et læremæssigt 
plan ryddede en af de største forhindringer 
af vejen, nemlig modsætningen mellem 
Luthers og den katolske forståelse af, 
hvordan Gud frelser mennesket og om 
forholdet mellem tro og gerninger. Samtidig 
fastholdt han, at vejen til enhed altid må stile 
mod fuldt synlig og organisatorisk enhed 
og aldrig kan gå gennem en nedskrivning 
af den sakramentale og hierarkiske katolske 
kirkeforståelse til en laveste fællesnævner, 
der er spiselig for protestanterne, for 
hvem kirkens ydre og synlige strukturer 
ofte er sekundære. Det er faldet mange 
økumenisk engagerede for brystet, at 
Ratzinger konsekvent har fastholdt, at en 

genetablering af enheden i sidste ende 
også kræver en synlig reintegration i Den 
katolske Kirkes fællesskab og hierarki og at 
”enhed i forskellighed” uden forpligtende 
organisatorisk enhed ikke kan være et 
endemål. At der ikke kan fejres fælles 
eukaristi før denne enhed er reetableret 
og at der heller ikke kan åbnes for fælles 
kommunion før det sker, har været trist 
nyt for de mange, der fx lever i blandede 
ægteskaber. Men det er et eksempel på, at 
Ratzinger aldrig gør på kompromis med 
det, han opfatter som sandheden, heller ikke 
når det er smertefuldt og skaber modstand.

Taknemmelighed og respekt
På en video, der er optaget på pave 
Benedikts fødselsdag, holder han en kort 
takketale til delegationen fra Bayern. Det 
er en lovprisning af skabelsens godhed og 
en kærlighedserklæring til hjemstavnen. En 
i ordets bedste forstand dyb barnetro, som 
har båret ham igennem et langt og rigt liv 
i kirkens tjeneste. Det 20. århundrede har 
været en tid med utrolige omvæltninger 
og med en rivende udvikling i verden. 
Med sekularisering i de gamle, kristne 
europæiske lande og en eksplosiv vækst 
i kirken i syd. Læser man nogle af pave 
Benedikts mange bøger eller lytter til hans 
taler og prædikener, får man indtrykket af 
en from og eftertænksom mand, der formår 
at bevare et klart overblik over kirkens og 
teologiens mange fronter og udfordringer, 
og som – ved altid at gribe tilbage til 
evangeliet – formår at give et gennemtænkt, 
sammenhængende og relevant kristent svar. 
Det høstede han med rette stor taknemlighed 
og respekt for på sin fødselsdag, selv fra 
sine teologiske modstandere, der aldrig 
har betvivlet hverken hans evner eller 
personlige integritet.  

Eftertanker
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PORTRÆT Påskesøndag i år fyldte pave 
Benedikt 90 år og blev fejret med besøg af 
sin bror Georg, venner og repræsentanter 
fra sin hjemstavn, fristaten Bayern. Ratzin-
ger blev født i Mellemkrigstidens Weimar-
republik og nåede som ganske ung mand 
at deltage i den næste verdenskrigs sidste 
år. Han er som menneske, teolog, tænker 
og senere pave i høj grad præget af at have 
gennemlevet denne på alle områder skel-
sættende tid, hvor store politiske, kulturelle 
og kirkelige forandringer rullede hen over 
Europa før, under og efter verdenskrigene. 
For Ratzinger betød det, at han lærte nød-

vendigheden af grundigt at gennemtænke 
samtidens skiftende ideologiske strøm-
ninger i lyset af troen og at tage klar stil-
ling. Først i forhold til nazismen og senere 
i forhold til den brede modernisering, der 
på godt og ondt prægede både samfunds- 
og kirkeliv, filosofi og teologi i den anden 
halvdel af århundredet. 

I begivenhedernes centrum
Ratzinger kom til at stå i centrum for be-
givenhederne i katolsk teologi og kirkeliv, 
først som teologisk rådgiver for Kölns ær-
kebiskop under Andet Vatikankoncil (1963-

65) og senere som professor i dogmatik 
(1959-1977), ærkebiskop af München og 
Freising (1977-1982), kardinal (fra 1977), 
leder af troslærekongregationen (1982-
2005) og endelig som Pave Benedikt XVI 
(fra 2005). Når dette essay bærer undertit-
len ”pave og teolog af det 20. århundrede”, 
er det således ikke ment som en henvisning 
til Ratzingers relevans for et nu forgangent 
århundrede, men som en hyldest til en teo-
log og kirkeleder, der i høj grad har formået 
at gøre sin pligt: at forkynde og udlægge 
den kristne tro og lære i dialog og debat 
med sin samtid. De åndelige og ideologi-
ske udfordringer, som kristendommen står 
overfor nu, er langt hen af vejen de samme 
som før, og Ratzinger er derfor i høj grad 
relevant for samtiden. 

Ratzinger er dybt præget af det teolo-
giske nybrud – nouvelle theologie – der 
prægede mellem- og efterkrigstiden. Hvor 
den dengang fremherskende teologi – ny-
skolastikken – præsenterede teologien som 
et evigtgyldigt system, understregede den 

nye strømning, hvordan frelsen udfolder sig 
i historien, og hvordan teologien organisk 
udvikler sig i mødet med skiftende tiders 
udfordringer. Det betød et langt større fokus 
på de bibelske tekster, på kirkefædrene og 
på liturgien. Den liturgiske bevægelse søgte 
at fordybe lægfolkets forståelse for og ak-
tive engagement i liturgien samtidigt med at 
den ville lade den ”nye” teologi hente kraft 
og inspiration i den dybe teologi, der lig-
ger gemt i kirkens gudstjeneste og bønsliv. 
Denne tilbagevenden til kilderne skete for 
at styrke kirken til mødet med en verden i 
hurtig forandring. Ratzinger fandt blandt 
andet inspiration ved Augustins lidenskab 
og sans for troens skønhed, der manglede i 
ny-skolastikken.

Relativismens udfordring
Ratzinger har flere gange understreget, at 
en af største trusler mod kristendommen og 
teologien er den omsiggribende relativisme, 
som breder sig særligt i Vesten. Relativis-

Fortsættes nedenunder ▶

Pave og teolog af det 20. 
århundrede
Benedikt XVI har bestræbt sig på at være sandheden tro i kærlighed.  
Uden at gå på kompromis. 

Tekst: Jakob Egeris Thorsen
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NORDEN Sverige får for første gang 
nogensinde en kardinal. Efter at have bedt 
Regina coeli fra vinduet i Det apostoliske 
Palads sammen med de mange forsamlede på 
Peterspladsen søndag den 21. maj meddelte 
pave Frans, at han den 28. juni vil holde et 
konsistorium, hvor han vil kreere fem nye 
kardinaler – den ene er dem er biskoppen 
af Stockholms katolske bispedømme, 
karmelitten Anders Arborelius.

Nyheden kom som en overraskelse for 
alle og ikke mindst katolikkerne i Sverige, 
ja selv for biskoppen, som blev informeret 
om udnævnelsen, mens han opholdt sig i 
Skåne i forbindelse med en firmelse.

Pave Frans har ved flere lejligheder 
haft mulighed for at lære biskop Anders 
Arborelius at kende. Han var således Den 
nordiske Bispekonferences udsending 
ved den første af de to familiesynoder 
i Rom. Også under Barmhjertighedens 
jubelår, hvor pave Frans udover sin 
apostoliske rejse til Lund for at deltage 
ved reformationsmarkeringen den 31. 
oktober sidste år, nogle måneder tidligere 
havde helgenkåret Elisabeth Hesselblad 
på Peterspladsen. Med sin udnævnelse af 
en kardinal fra de nordiske lande følger 
pave Frans sin hidtidige linje med at 
vælge kardinaler fra verdens åndelige 
og geografiske ’periferier’ – en ledetråd 
gennem hele pave Frans’ pontifikat.

Biskop Anders Arborelius OCD, karmelit 
og 67 år gammel, vil – når han kreeres 
til kardinal – indgå i kardinalkollegiet 
og herefter være én af de kardinaler, som 
skal vælge ny pave ved et konklave, eller 
som selv har mulighed for at blive valgt til 
pave. Han vil også få en titulærkirke i Rom, 

hvilket alle kardinaler har, og bliver hermed 
medlem af Roms bispedømme. Men 
ligesom det gælder for mange af verdens 
kardinaler, ønsker pave Frans formentlig, 
at biskop Anders fortsætter som biskop af 
Stockholms katolske bispedømme, hvilket 
han har været siden 29. december 1998. 
Biskop Anders Arborelius var da den 
første romersk-katolske biskop af svensk 
afstamning siden reformationen, og nu 
bliver han den første svenske kardinal 
nogensinde. 

Hans valgsprog er ’In Laudem Gloriae’ – 
”Gud til pris og ære”.

På det katolske verdenskort
Kardinalkollegiet tæller i dag 222 kardinaler 
fra 81 forskellige lande, hvoraf 116 er 
under 80 år og dermed stemmeberettigede 
ved et konklave. Paven forsøger at holde 
antallet af stemmeberettigede kardinaler til 
godt 120, og det er baggrunden for, at han 
én eller flere gange om året indkalder et 

konsistorium, hvor kardinalkollegiet mødes 
i Rom. 

På konsistoriet den 28. juni vil pave 
Frans kreere i alt fem nye kardinaler. De 
øvrige fire kardinaler kommer fra Laos, 
Mali, Spanien og El Salvador, nemlig 
ærkebiskoppen af Bamako (Jean Zerbo), 
ærkebiskoppen af Barcelona (Juan José 
Ameglia), den apostoliske vikar for Paksé 
i Laos (Louis-Marie Ling Mangkhanekoun)
og hjælpebiskop i ærkebispedømmet San 
Salvador (Gregorio Rosa Chávez).

Til kardinalens opgaver hører at 
tjene paven i et tæt samarbejde med 
hans apostoliske opgaver. Dagen efter 
konsistoriet, søndag den 29. juni, hvor 
kirken i Rom fejrer sine skytshelgener 
Peter og Paulus, koncelebrerer paven en 
messe på Peterspladsen sammen med de 
nye kardinaler og hele kardinalkollegiet 
med ærkebiskopper og metropolitter. Under 
denne messe modtager de nye kardinaler 
den røde ’biretta’ af paven. Den røde farve 
på kardinalernes klædedragt minder dem 
om, at de skal vidne om troen – selv om det 
kan resultere i martyrdøden.

Stockholms katolske bispedømme 
skriver om udnævnelsen på sin hjemmeside 
hvordan biskop Anders Arborelius har 
reageret på meddelelsen: ”Det er naturligvis 
en stor glæde, at paven skænker netop 
vores del af verden denne opmærksomhed, 
selv om jeg føler en vis bæven herved! 
Vi glæder os også over, at Sverige og 
Skandinavien nu havner på det katolske 
verdenskort, ligesom Den katolske Kirke 
nu også får en større plads på dette kort. 
Efter reformationsmarkeringen og pavens 
besøg i Sverige sidste år glædes vi også 
over, at paven anerkender vore bestræbelser 
og arbejde for enheden blandt os kristne”.
 NM
(Læs også lederen side 2)
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Pastoralrådet

Pastoralrådsmødet den 20.-21. maj.  
Læs mere på side

8-9

5

Prædiken

Lars Messerschmidt skriver om 
søndagens tekst.
Læs mere på side

SEGL

12

Norsk katolsk årbog anmeldes. 
Læs mere på side

6-7

Fatima

Pavens besøg i Fatima og historien bag 
stedet. 
Læs mere på side

Norden får sin første kardinal
Pave Frans udnævner biskop Anders Arborelius til kardinal.

Biskop Anders Arborelius og pave Frans 
ved et tidligere møde i Peterskirken.  
Foto: AP.

FRANKRIG I løbet af de næste 
måneder skal 69 personer vidne som led 
i saligkåringsprocessen af pater Jacques 
Hamel, en præst i ærkebispedømmet Rouen 
i det nordvestlige Frankrig, som koldblodigt 
blev myrdet af to unge IS-sympatisører den 
26. juli 2016 mens han var ved at celebrere 
morgenmessen i sin sognekirke.  

Sagens postulator,  pater Paul Vigouroux, 
fortalte under en ceremoni om det ”ry som 
en martyr”, som Guds tjener Jacques Hamel 
allerede i dag nyder i Frankrig og i store 
dele af verden. Han forklarede, at man si-
den hans død for et år siden har modtaget 
mange breve til støtte for pater Hamels sag 
fra anonyme personer, øvrighedspersoner, 
katolske biskopper fra ind- og udland samt 
fra ledere fra andre kristne kirker, jøder og 
muslimer. Pater Hamels ry for at være en 
hellig person blev også bemærket af pave 
Frans, da han under en messe i Santa Marta 
til ære for præsten den 14. september 2016 
erklærede: ”Han er en martyr! Og martyrer 
er velsignede. Lad os bede for ham”.

Pater Jacques Hamel, tilføjede postulato-
ren, ”levede sit præstelige liv så enkelt som 
han kunne, både i byen Rouens spredte for-
stæder og i mange af vore medlemmers ek-
sistentielle forstæder. I en kommune, hvor 
der bor mange indvandrere, havde han gode 
relationer med det muslimske samfund”. 
Og netop på grund af hans ”omdømme som 
en troens mand, der tjente hele befolknin-
gen uanset deres religiøse baggrund”, har 

Saint-Étienne-du-Rouvray kommune be-
sluttet at rejse en skulptur til ære for ham i 
byens centrum. 

Da ærkebiskop Dominique Lebrun efter-
følgende tog ordet, sagde han, at det første 
skridt i saligkåringsprocessen foregår på 
bispedømme-niveau i Rouen. I den anden 
fase bliver de efterfølgende procedurer 
henlagt til Rom, hvor de vil blive behandlet 
af eksperter under Helgenkåringskongre-
gationen. På baggrund af kongregationens 
arbejde og konklusioner vil den endelige 
beslutning blive truffet af paven.

Normalt skal en person have været død i 
mindst fem år før et bispedømme kan indle-
de en officiel saligkåringsproces, men i pa-
ter Jacques Hamels tilfælde har pave Frans 
valgt at give dispensation fra reglen. Det 
meddelte ærkebiskop Lebrun efter at have 
celebreret søndagsmessen 2. oktober sidste 
år, der markerede genåbningen af kirken i 
Saint-Étienne-du-Rouvray hvor den 86-åri-
ge pater Jacques Hamel brutalt fik halsen 
skåret over under morgenmessen for øjnene 
af skræmte sognebørn.

Pater Jacques Hamel blev født i 1930 i 
Darnétal. Han blev præsteordineret i 1958 
og virkede som præst i blandt andet Cléon, 
en arbejderby i Normandiet. I 2008 kunne 
han fejre sit 50-års præstejubilæum.  NM

Jacques Hamels saligkåringsproces  
nu formelt åbnet
I den indledende runde er 69 personer indkaldt til at vidne.

Pater Jacques Hamel blev det første 
gejstlige offer for islamistisk terror i 
Europa. Foto: Bispedømmet Rouen.
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DIALOGFORUM Den stående komité 
for De katolske bispekonferencer i EU 
(COMECE) var den 16. maj i privat 
audiens hos pave Frans i Vatikanet som led 
i forberedelserne af Rethinking Europe – et 
stort anlagt dialogforum, som COMECE 
afholder i Vatikanet i dagene den 27.-29. 
oktober 2017 i anledning af 60-årsdagen 
for underskrivelsen af Romtraktaten, som 
udgjorde grundlaget for det senere EU.

Under det to dage lange besøg i Rom 
og Vatikanet mødtes komitéen med 
myndighedspersoner fra EU og Vatikanet 
for at drøfte hovedudfordringerne for Den 
europæiske Union og hvordan Kirken kan 
understøtte det europæiske projekt på et 

tidspunkt, hvor Europa synes at befinde sig 
ved en skillevej.  

COMECE-delegationen blev anført af 
dens præsident kardinal Reinhard Marx, 
dens fire vicepræsidenter, biskopperne 
Czeslaw Kozon, Jean Kockerols, 
Gianni Ambrosio, Rimantas Norvila og 
generalsekretæren pater Olivier Poquillon 
OP.

Delegationen holdt møder med 
ærkebiskop Paul Gallagher, Den hellige 
Stols sekretær for udenrigsrelationer, 
statssekretær kardinal Pietro Parolin og EU-
ambassadørerne akkrediteret Den hellige 
Stol for til sidst at mødes med pave Frans.

 ”Rethinking Europe bliver startskuddet 

for en dialogproces mellem repræsentanter 
fra forskellige kirkesamfund – gejstlige 
såvel som lægfolk – og politikere 
beslutningstagere”, siger kardinal Reinhard 
Marx.

Dialogen med Rom har til formål 
at fremme en dybere refleksion over 
Den europæiske Unions fremtid for at 
genvinde den tillid og entusiasme, pave 
Frans opfordrede Europa Parlamentets-
medlemmer til sidste år ved uddelingen af 
den prestigefulde Charlemagne-pris.

Idéen med at arrangere ’Rethinking 
Europe’ som et åbent dialogforum har 
været på COMECE’s dagsorden i to år, og 
kommissionen udtrykker derfor stor glæde 
over, at Den hellige Stol og pave Frans 
deltager aktivt i denne proces.

 Den katolske Kirkes hovedbudskab er 
atter at anbringe mennesket i centrum af 
den europæiske politik, og dialogen med 
Rom vil blive en milepæl i denne proces.
 NM  Se billede ▶

Internationale nyheder

KO mener
Svensk kardinal på 
en vigtig mission
Biskop Anders Arborelius, som kreeres 
til kardinal senere på måneden, har kaldt 
sin udnævnelse for ”en virkelig historisk 
begivenhed”. Men han ser også sin 
udnævnelse i lyset af pave Frans’ ønske 
om at nå ud til Kirkens periferier, også 
geografisk set, for at opmuntre de katolske 
diasporaer rundt om i verden og herigennem 
vise, at også de – selv om de kun udgør en 
lille hjord – er betydningsfulde i Guds og 
Kirkens øjne. 

Med udnævnelsen af biskop Anders 
knytter pave Frans en åndsfælle til 
kardinalkollegiet. Som karmelitmunk er 
biskop Anders’ liv – trods alle de pligter, 
bispeembedet pålægger ham – præget af 
ordenens spiritualitet og et liv i bøn. Han 
bor beskedent og lever konsekvent sit 
fattigdomsløfte. Han tager gerne bussen 
eller tunnelbanen, og han prædiker ofte om 
taknemmelighed, at udvise omsorg overfor 
de svage, de ældre og de udsatte, og at 
være tro mod sine dåbsløfter. 

På flere områder, fx flygtningespørgs-
målet og det økumeniske område, deler 
biskop Anders og pave Frans synspunkter. 
Den katolske Kirke i Sverige har de senere 
år spillet en aktiv og vigtig rolle med at in-
tegrere flygtninge i samfundet. Og det lig-
ger også biskop Anders meget på sinde, at 
de svenske katolikker engagerer sig i sam-
fundsdebatten og de politiske processer og 
søger at påvirke samfundslivet ved at ar-
gumentere ud fra katolsk tro og sociallære. 

I takt med den stigende sekularisering ser 
han et øget behov for at evangelisere mere 
aktivt, noget som skal ske i samarbejde med 
andre kirker og uden at Den katolske Kirke 
giver køb på afgørende trossandheder. 
Biskop Anders ønsker også at styrke den 
interreligiøse dialog, som han ser som en 
påtrængende opgave i takt med, at Sverige 
bliver et mere og mere multikulturelt land. 

”Men selv i et gennemsekulært land 
som Sverige er visse kristne værdier forsat 
meget levende – fx ønsket om at hjælpe 
fattige mennesker, ønsket om at beskytte de 
udsatte og at arbejde for lige rettigheder for 
alle”, udtalte han til Catholic News Service 
forud for pave Frans’ besøg i Sverige sidste 
år, hvor biskop Anders var vært for paven 
under dennes deltagelse i den økumeniske 
reformationsmarkering i Lunds domkirke.

For pave Frans er det, at Sverige nu 
har fået en kardinal, en måde at fremme 
diasporakirkens ”meget vigtige mission” 
som et lille religiøst mindretal i et af 
Europas mest sekulariserede lande – hvor 
færre end hver tredje kalder sig religiøse 
og hvor endnu færre går regelmæssigt til 
gudstjeneste.

Med biskop Anders’ udnævnelse har 
ikke kun de svenske katolikker, men 
alle katolikker i Norden, fået en vital 
indsprøjtning i deres religiøse selvtillid. 
I vor sekulære del af verden er biskop 
Anders med sin milde personlighed både 
en samlende og forsonende skikkelse, 
og en stærk åndelig leder og en central 
stemme i den økumeniske dialog. Vi 
glæder os derfor over, at pave Frans nu 
skænker en elsket og værdsat biskop denne 
opmærksomhed, til gavn for diasporaen og 
hele Verdenskirken.  

 NM

ÅBENBARINGER En kommission, som 
Benedikt XVI nedsatte under sit pontifikat 
for at undersøge de mange rapporter 
om Maria-åbenbaringer i Medjugorje, 
konkluderer i sin endelige rapport, at selv 
om de første åbenbaringer formentlig var 
autentiske, udtrykker hovedparten af dens 
medlemmer alvorlig tvivl ved de senere 
rapporter. Det skriver den anerkendte 
vatikanist Andrea Tornielli fra det italienske 
dagblad La Stampa.

Andrea Tornielli – der har ’breaket’ flere 
historier under det nuværende pontifikat, 
og selv hævder at have pålidelige kilder 
inden for Vatikanet – kommer på sitet 
Vatican Insider med detaljer om Vatikanets 
undersøgelse, efter at pave Frans selv har 
omtalt kommissionens rapport som ”meget, 
meget god”. Vatikanet har endnu ikke 
offentliggjort rapporten.

Pave Frans antydede i sit svar til 
en journalist om Medjugorje på vej 
hjem i flyet fra Portugal 13. maj, at 
undersøgelseskommissionen, der blev 
nedsat i 2010 og ledet af kardinal Camillo 
Ruini, skelner mellem de første rapporter 
om Maria-åbenbaringer i Medjugorje, 

som fandt sted i 1981, og de efterfølgende 
påstande om, at åbenbaringerne fortsat 
finder sted. Den pavelige kommision 
”har sine betænkeligheder” om de senere 
rapporter, sagde paven og tilføjede, at han 
personligt selv er skeptisk overfor disse 
påstande.

”Jeg ser Vor Frue som en mor, vor mor, 
og ikke Vor Frue som leder af et postkontor, 
der udsender budskaber på fastlagte 
tidspunkter”, sagde paven og tilføjede: 
”Hvem kan forestille sig, at Vor Frue skulle 
sige: ’Kom – i morgen på dette tidspunkt 
vil jeg give et budskab til den og den seer?’ 
Nej!”

På trods af sin personlige tvivl, siger 
paven, at man ikke kan ignorere de ”åndelige 
og pastorale kendsgerninger”. ”Folk tager 
dertil og bliver omvendt – mennesker finder 
Gud, og lægger deres liv om. Det er ikke 
hokuspokus”.

Et omdiskuteret fænomen
Tre af de seks unge seere, som oprindeligt 
hævdede at have set Jomfru Maria i 
Medjugorje i 1981, påstår, at Hun forsat 
viser sig for dem hver dag, mens de tre 

andre siger, at Jomfru Maria nu viser sig for 
dem én gang om året.

En kommission, nedsat af den lokale 
biskop, undersøgte de påståede åbenbaringer 
i 1982-84 og igen i 1984-86, nu med flere 
nye medlemmer i kommissionen. Og den 
daværende jugoslaviske bispekonference 
undersøgte fænomenerne fra 1987 til 1990. 
Alle tre kommissioner nåede frem til det 
resultat, at de ikke kunne bekræfte, at et 
overnaturligt fænomen skulle havde fundet 
sted i byen. 

Andrea Tornielli skriver, at kardinal 
Ruinis kommission afleverede sin endelige 
rapport i 2014. Ifølge vatikanisten var et 
stort flertal af kommissionens medlemmer 
enige om, at de oprindelige åbenbaringer 
i Medjugorje – syv hændelser i slutningen 
af juni og begyndelsen af juli 1981 – var 
autentiske. 

”Kommissionen forkastede også hypote-
sen om, at åbenbaringerne skulle have en 
dæmonisk oprindelse”, skriver Tornielli.

Ruini-kommissionen var dog ikke over-
vist om ægtheden af senere rapporterede 
åbenbaringer, og dens medlemmer var split-
tede i spørgsmålet om, hvorvidt de åndelige 
frugter af Medjugorje-fænomenerne var 
positive.

Da Ruini-kommissionens færdige rap-
port blev forelagt Troslærekongregationen, 
mødte den yderligere skepsis, rapporterer 
Andrea Tornielli. Men inden Troslærekon-
gregationen kunne nå at fælde sin dom, in-
tervenerede pave Frans og bad prælaterne 
om at sende deres vurderinger direkte til 
ham – hvilket pave Frans selv bekræftede i 
interviewet i flyet den 13. maj. Efter at have 
modtaget rapporten, har pave Frans valgte 
at fokusere på de ’åndelige frugter’ i Med-
jugorje, og han har siden bedt den polske 
ærkebiskop Henryk Hoser af Warsawa-Pra-
gaom at undersøge den pastorale og ånde-
lige situation på stedet.

Ærkebiskoppen besøgte Medjugorje 
i marts i år og ved sin hjemkomst talte 
han om de ”enorme” åndelige frugter, 
pilgrimmene modtager i Medjugorje. Han 
forventes at levere den endelige rapport 
om sine undersøgelser til pave Frans i nær 
fremtid.

Undersøgelseskommission 
udtaler sig om Medjugorje
De nuværende Maria-åbenbaringer er ikke ægte, mener hovedparten  
af den pavelige kommissions medlemmer.

Tekst: Niels Messerschmidt

Tusindvis af pilgrimme strømmer hvert 
år til Medjugorje i Bosnien-Hercegovina 
til det sted, hvor Jomfru Maria angiveligt 
skulle have vist sig flere gange i 1981. 

Biskopperne drøfter EU  
med paven
COMECE’s stående komité i audiens hos paven.
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Paven til Sydamerika 
i 2018
SYDAMERIKA Ifølge argentinske 
medier planlægger pave Frans i 2018 en 
apostolisk rejse til flere sydamerikanske 
lande, blandt andet Chile og Peru. 

Pave Frans har ikke besøgt sit hjemland 
Argentina siden han blev pave i 2013, 
men har besøgt Latinamerika fire gange 
i sit pontifikat. I juli 2013 deltog han i 
Verdensungdomsdagene i Brasilien, i 
juli 2015 besøgte han Ecuador, Bolivia 
og Paraguay. I september 2015 gik den 
apostoliske rejse til USA via Cuba. I 
februar sidste år besøgte han atter Cuba 
for at mødes med den russiske patriark 
Kirill, inden han rejste videre til Mexico. 
I september i år er planlagt et besøg i 
Colombia.

Katolske protester 
FILLIPINERNE En ny konflikt er 
udbrudt mellem landets katolske kirke 
og regeringen efter at myndighederne har 
forbudt rosenkranse og ikoner i bilers 
forruder af sikkerhedsmæssige årsager. 
Forbuddet er en del en lov, der skal 
forhindre at chauffører taler i mobiltelefon, 
sender SMS’er, spiser og drikker under 
kørsel.

Forbuddet mod rosenkranse og ikoner i 
forruden har affødt protester i hele landet, 
hvor over 80 % af befolkningen kalder 
sig katolikker. Forbuddet er den seneste i 
rækken af konflikter mellem regeringen og 
Kirken, der højlydt har kritiseret præsident 
Dutertes krig mod narkohandlere, hans 
politik for dødsstraf og ’reproduktiv 
sundhed’. 

Nej til aktiv 
dødshjælp
BELGIEN Landets katolske biskopper 
siger i en erklæring, at de afviser den 
foreslåede politik fra Les Frères de la 
Charité, der vil tillade læger på deres 
psykiatriske hospitaler at yde aktiv 
dødshjælp (se KO 7). 

Biskopperne erkender, at nogle patienter 
gennemgår ”enorme” lidelser, men de 
insisterede på, at ”man netop i denne 
situation må forblive tæt på dem og ikke 
lade dem i stikken”. De understreger 
vigtigheden af palliativ pleje. 

Kort nyt
DUBLIN Lørdag den 13. maj, mens pave 
Frans var i Fátima for at helgenkåre de 
to seerbørn Francisco og Jacinta Marto, 
fandt den første saligkåring sted på irsk 
jord, i Dublin. Den gjaldt den salige pater 
John Sullivan SJ, født i Dublin i 1861 
som den yngste af fem børn i en familie 
med en velhavende protestantisk far og en 
katolsk mor. Han blev opdraget i farens 
protestantiske tro, idet traditionen for 
blandede ægteskaber i datidens Irland var, 
at sønnerne blev opdraget i farens tro og 
døtrene i moderens tro.

Kort før århundredskiftet, mens John 
Sullivan arbejdede som advokat i London, 
konverterede han til katolicismen. Han blev 
optaget i Den katolske Kirke i jesuitternes 
kirke i Farm Street, der stadig er jesuitternes 
center i London, og indtrådte i jesuitternes 
noviciat i 1900. Efter sin præstevielse 
arbejdede han som lærer i grevskabet 
Kildare og senere som rektor i udkanten af 
Dublin.

John Sullivan knyttes til flere angivelige 
mirakler endnu mens han levede, hvilket 
fik hundredvis af syge til at opsøge ham i 
håbet om at blive helbredt. Han havde en 
særlig forkærlighed for de syge og på sin 
vakkelvorne cykel kunne han tilbagelægge 

lange afstande for at besøge syge. Blandt 
de helbredelser, som tilskrives ham, var 
helbredelsen af Michael Collins, nevø til 
den berømte irske frihedskæmper Michael 
Collins (1890-1922). Michael var som 
ung ramt af børnelammelse, men begyndte 
pludselig at gå, efter pater Sullivan havde 
rørt hans fod og bedt for ham.

John Sullivan døde 19. februar 1933 i St 
Vincent’s Nursing Home i Dublin. Hans 
saligkåringsproces blev åbnet i 1944, men 
det var først i 2014 at pave Frans erklærede 
ham venerabilis (ærværdig). Et mirakel, 
som blev tilskrevet ham, blev anerkendt 
af Vatikanet i 2016, hvilket åbnede vejen 
for hans saligkåring. Miraklet drejede 
sig om Delia Farnham fra Dublin, der på 
mirakuløst vis blev helbredt for en svulst i 
nakken i 1954 efter at have bedt om hans 
forbøn.

Saligkåringen af pater Sullivan var den 
første i Irland og den var også historisk 
på anden vis. For første gang var det 
nemlig ikke alene den lokale biskop, 
som bad kardinal Amato om at foretage 
saligkåringen på vegne af paven, men to 
ærkebiskopper i fællesskab: Den katolske 
ærkebiskop Diarmuid Martin af Dublin 
og den anglikanske ærkebiskop Michael 

Jackson af Dublin og Glendalough – 
dette skete ifølge Catholic Herald for at 
synliggøre, at p. Sullivan levede første 
halvdel af sit liv som anglikaner. 
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KRISTENDOM Ca. en fjerdedel af de 
briter, som betegner sig selv som ’ikke-
religiøse’, beder i ny og næ. Lige så mange 
indrømmer, at de jævnligt går til messe.

Undersøgelsen, der er gennemført af 
Benedict XVI Center for Religion ved St 
Mary’s University i London, viser, at selv 
om næsten hver anden brite kalder sig 
’ikke-religiøse’, vedkender tre fjerdedele af 
dem at have en eller anden grad af personlig 
religiøsitet.

Ca. 4 % af dem, som betegner sig som 
ikke-religiøse, indrømmer at de beder 
dagligt, mens mere end 25 % af de ikke-
religiøse beder mindst én gang om måneden.

Undersøgelsen viser også, at selv om blot 
hver femte brite er vokset op uden religion, 
opfatter næsten halvdelen af briterne sig 
som ’ikke-religiøse’.

Tre ud af hver femte, som nu betegner sig 
selv som ’ikke-religiøs’, er opvokset som 
kristne, mens færre end hver tyvende, som 
er opvokset uden religion, i dag kalder sig 
kristne. Det vil sige, at hver gang én brite 

uden religiøst tilhørsforhold betegner sig 
som kristen, har 26 briter tabt deres kristne 
tilhørsforhold.

Professor Stephen Bullivant, direktør 
for Benedict XVI-centret og forfatter 
til rapporten, siger om denne udvikling: 
”Kirkerne står overfor en dobbelt 
udfordring; dels at blive bedre til at 
’fastholde’ folk, som er døbt og opvokset 
som kristne, i den kristne tro, dels at finde 
nye veje til at nå til personer uden et kristent 
tilhørsforhold”.

Religionens comeback
Kristendommen stortrives derimod 
i Rusland og i flere af de central- og 
østeuropæiske lande, hvor religion i årtier 
blev undertrykt af kommunismen. Det 
konkluderer den uafhængige amerikanske 
tænketank Pew Research Center i en stor 
undersøgelse, der er baseret på personlige 
interview med flere end 25.000 mennesker 
i 18 lande.

Godt 25 år efter at jerntæppet blev 

trukket til side, har kristendommen ifølge 
undersøgelsen udfyldt tomrummet efter 
kommunismen og ”igen hævdet” sig 
selv som en betydningsfuld del af den 
individuelle og nationale identitet i mange 
tidligere sovjetstater.

”Religionens comeback i en region, der 
engang var domineret af ateistiske regimer, 
er slående – særligt i nogle historisk 
ortodokse kristne lande, hvor niveauerne 
af religiøs tilknytning er vokset betydeligt i 
de seneste årtier”, konstaterer forskerne fra 
Pew Research Center.

Undersøgelsen, som er gennemført i 18 
central- og østeuropæiske lande, viser, at 
57% af regionens befolkninger identificerer 
sig som ortodokse kristne, mens katolikker 
udgør 18 %. 14 % betegner sig som ateister, 
agnostikere eller uden nogen religiøs 
tilknytning. I gennemsnit tror 86 procent af 
befolkningerne i de 18 lande på Gud.
 NM

Første saligkåring på irsk jord
Salige p. John Sullivan havde en særlig forkærlighed for de syge.

Pater John Sullivan (1861-1933) knyttes 
til en række angivelige mirakler endnu 
mens han levede, hvilket fik hundredvis af 
syge til at opsøge ham i håbet om at blive 
helbredt. Foto: Twitter.

En fjerdedel af ‘ikke-religiøse’ 
briter beder i det skjulte
Uafhængige undersøgelser viser store forskelle i troslivet i Vest- og 
Østeuropa.

Den 16. maj mødtes COMECE’s stående komité med pave Frans i Vatikanet.
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FORMIDLING Pave Frans har – ligesom 
de tidligere paver – ved flere lejligheder 
opfordret katolikkerne til at bruge internettet 
til at tale om deres kristne tro og skabe et 
miljø på nettet, der fx kan virke befordrende 
på nye kald til det gudviede liv. 

”Internettet, sociale medier og SMS-
beskeder er en gave fra Gud, hvis 
de ellers bliver brugt rigtigt”, skrev 
pave Frans i sit budskab til den 51. 
Verdenskommunikationsdag tidligere på 
året (læs også herunder). 

”Internettet kan bruges til at bygge et 
samfund op, som er sundt og åben over 
for at dele. Sociale netværk kan gøre 
bekendtskaber lettere og fremme det gode 
i samfundet, men de kan også føre til 
yderligere polarisering og deling mellem 
individer og grupper”.

Offentlighedsarbejde
Sr. Anna Mirijam Kaschner CPS, 
generalsekretær og pressetalskvinde for 
Den nordiske Bispekonference, er én af 
mange katolikker verden over som har taget 
pavens opfordringen op. Hun har allerede i 
nogle år været et velkendt ansigt i danske 
og tyske medier, når ordensliv eller katolske 
holdninger skulle belyses. 

”Jeg ser store muligheder i mediearbejdet 
i kirkelig sammenhæng fx i forbindelse 
med evangelisering. Og naturligvis 
dukkede spørgsmålet op, om Kirken bruger 
medierne på den rigtige måde. Som Kirke 
oplever vi tit, at medierne gør noget ved os. 
Men omvendt ville det også være godt, hvis 
vi som Kirke aktivt kunne være med til at 
sætte en dagsorden i medierne”.

En netop erhvervet masteruddannelse 
i ’Corporate Media’ fra universitet i 
Leipzig giver nu sr. Anna Mirijam et godt 
fundament til det, som fagmæssigt kaldes 
offentlighedsarbejde, dvs. virksomheders 
interne og eksterne kommunikation, 
journalistik, marketing, sociale medier og 
PR (Public Relations). 

”Jeg skal fremadrettet bruge min nye 
uddannelse på to områder”, oplyser hun, 
”i bispekonference-regi og i en nyoprettet 
stilling som offentlighedsmedarbejder for 
min orden [Søstrene af det Dyrebare Blod] 
i Tyskland, hvor jeg skal være ordenens 
talskvinde på europæisk plan i forbindelse 
med planerne om sammenlægningen af 
ordenens tyske, østrigske og hollandske 
provinser. Ordenen er inde i de første 

overvejelser om, hvordan det skal gøres – 
også på den kommunikativ rigtige måde”.

Ekkokamre og filterbobler
I sit speciale har sr. Anna Mirijam 
undersøgte katolske ordensfællesskaber i 
Tyskland og deres brug af sociale medier 
under overskriften ’Come and follow me’.  
I undersøgelsens første fase blev der udsendt 
spørgeskemaer til 361 kommuniteter og 167 

responderede. I anden fase interviewede 
hun udvalgte ordensfællesskaber for en 
dyberegående analyse af deres brug og 
udbytte af sociale medier.

En af undersøgelsens konklusioner var, 
at selv om gennemsnitsalderen i mange 
kommuniteter lå over 60 år, havde 80 
procent af dem fx en hjemmeside eller en 
profil på Facebook. Men de fleste havde 
ikke en nedskrevet strategi for deres 
kommunikationsarbejde på nettet eller 
havde afsat de nødvendige ressourcer, 
forklarer hun.

”Min undersøgelse viste, at deres 
tilstedeværelse på de sociale medier typisk 
er en énvejskommunikation i stedet for at 
være dialogskabende, sådan som de sociale 
medier jo lægger op til. Derfor er det 
vigtigt at spørge, om vi for enhver pris skal 
være på dette eller hint sociale medie– og 
har vi ressourcer til det? Det er relevante 
spørgsmål, for ens udbytte af de sociale 
medier er ligefrem proportional med den 
indsats, man lægger i det”.

Alt for mange, forklarer sr. Anna 
Mirijam, havner meget let i det, der kaldes 
ekkokamre eller filterbobler. ”Hvis jeg kun 
omgiver mig med ligesindede, som deler 
mine holdninger og jeg kun ’liker’personer  
med de samme synspunkter som mig selv, 
får jeg kun informationer, der bekræfter 
mit verdensbillede. Det ser jeg som en 
stor fare. Derfor er jeg på min Facebook-
profil begyndt at invitere venner, jeg ikke 
umiddelbart deler synspunkter med, men 
hvis holdninger kan berige og nuancere 
mine egne. Og som pressemedarbejder 
gælder det jo også om at have fingeren på 
pulsen – og herigennem få nye punkter på 
dagsordenen, som man skal forholde sig 
til”, siger sr. Anna Mirijam og tilføjer: 

”Dialogen er ofte mere givende end 
enigheden. Men i sidste ende er det jo også 
et strategisk og ressourcemæssigt valg”.

”Dialogen er ofte mere givende 
end enigheden”
Ny uddannelse giver sr. Anna Mirijam flere facetter i 
kommunikationsarbejdet. 

Tekst og foto: Niels Messerschmidt

Sr. Anna Mirijam Kaschner CPS, generalsekretær og pressetalskvinde for Den nordiske 
Bispekonference, har netop afsluttet sin masteruddannelse om de forskellige aspekter af 
virksomhedskommunikation, herunder kommunikation på de sociale medier.

VERDENSDAG I sit budskab til den 
51. Verdensdag for social Kommunikation 
under overskriften ”Frygt ikke, for jeg er 
med dig. At kommunikere håb og tillid i 
vor tid”, appellerer pave Frans til alle, som 
arbejder med kommunikation om at være 
”konstruktive” og bruge medierne – især de 
sociale medier – til at afvise fordomme og 
være med til at ”fremme en mødets kultur”.

I sit budskab, der blev markeret søndag 
den 28. maj, skriver paven, at det konstante 
fokus på dårlige nyheder såsom krig, 
terrorisme, skandaler og menneskelige fejl, 
skaber en ond spiral af angst og frygt. Han 
advarer også mod den misinformation, som 
negligerer menneskelig lidelse og om at 
forfalde til en naiv optimisme, ”der lukker 
øjnene for det ondes skandale”.

”Livet er ikke blot en række begivenhe-
der”, skriver pave Frans, ”men en historie, 
som venter på at blive fortalt gennem det 
valg af fortolkningsnøgler, vi bruger til at 
udvælge og indsamle de vigtigste oplysnin-
ger. Virkeligheden har i sig selv ikke nogen 
entydig mening. Alt afhænger af måden, vi 
anskuer tingene på, og de briller vi vælger 

at se virkeligheden igennem. Set gennem 
andre briller vil virkeligheden tage sig an-
derledes ud”.

Paven skriver i budskabet, at tilliden til 
Guds rige og påskens mysterium bør præge 
den måde, vi kommunikerer på, fremfor at 
gøre tragedien bag menneskelig lidelse og 
det ondes mysterium til underholdning, 
hvilket kan formørke vor bevidsthed eller 
resultere i pessimisme.

”Denne tillid”, fortsætter han, ”sætter os 
i stand til at udføre vort arbejde – på alle de 
mange måder kommunikation foregår på i 
dag – med en overbevisning om, at det er 
muligt at genkende og fremhæve de gode 
nyheder, som findes i enhver historie og i 
ethvert ansigt”.

Mediernes muligheder/udfordringer
Det pavelige budskab retter sig ikke kun 
mod folk, der arbejder professionelt med 
medierne, men henvender sig til ”de rigtig 
mange mennesker som deler nyheder øje-
blikkeligt og videreformidler dem bredt”, 
skriver paven. ”Jeg vil gerne opmuntre en-
hver til at engagere sig i konstruktive former 

for kommunikation, der afviser fordomme 
mod andre, og at være med til at fremme en 
mødets kultur, der hjælper os alle til at se 
verden omkring os med realisme og tillid”.

Verdensdagen for social Kommunikation 
blev indstiftet af pave Paul VI i 1967 
som en tilbagevendende årlig markering, 
som skal opmuntre os til at reflektere 
over de muligheder og udfordringer, 
som Kirken har med at kommunikere 
evangeliets budskab gennem de moderne 
kommunikationskanaler (pressen, film, 
radio, fjernsyn og – senest – internettet). 
Dagen udsprang i kølvandet på 2. 
Vatikankoncil, der indså, at Kirken er 

nødt til helhjertet at engagere sig i den 
moderne verden, og kommunikationsdagen 
markeres sidste søndag inden pinse. I år er 
det 51. gang, at Verdensdagen markeres 
og temaet er denne gang hentet fra Esajas 
43, 5: ”Frygt ikke, for jeg er med dig: At 
kommunikere håb og tillid i vor tid”. Pave 
Frans konkluderer i dette års budskab: ”I dag 
fortsætter Ånden med at plante en længsel 
efter Riget i os takket være alle dem, som 
henter inspiration fra Det glade Budskab 
midt i vor tids dramatiske begivenheder, og 
som skinner som fyrtårne i denne verdens 
mørke. De udstikker kursen og åbner nye 
veje for tilliden og håbet”.

Pave Frans opfordrer i sit budskab til dette års Verdensdag for social Kommunikation, 
at vi alle – gennem formen og indholdet af vor formidling – må være fyrtårne i denne 
verdens mørke. Foto: Wikimedia.

At formidle håbet og tilliden  
i vor tid
Pavens budskab til dette års verdensdag for socialkommunikation.

Tekst: Niels Messerschmidt
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SØNDAGSPRÆDIKEN På søndag 
fejrer vi festen for Den hellige Treenighed. 
Det er søndagen efter Pinse. Kirkeårets 
liturgi har sin egen dynamik: I kirkeåret 
samler vi op på alle troens mysterium, én 
efter én, for at få et dybere forhold til dem. 
Ingen af troens sandheder kan isoleres, 
stå alene. De belyser hinanden. Det er på 
denne baggrund, jeg vil sige noget om den 
forestående fest i forbindelse med dagens 
tekster. 

I den først tekst taget fra 2 Mosebog 
kapitel 34 følger vi Moses op på Sinai bjerg. 
Gud åbenbarer sig for ham i al sin majestæt, 
men ikke som Den treenige Gud. Denne 
åbenbaring til Moses er grundlæggende for 
den jødiske tro og dermed også for os. Gud 
må først slå fast, at der kun er én Gud, der 
har skabt alt og er herren over al ting. Sådan 
går der 12 hundrede år, hvor Gud fortæller 
mere og mere om sig selv. Til slut sender 
han sin søn Jesus. Det var netop den helt 

store udfordring for jøderne, som nu havde 
forstået Guds selvåbenbaring, at Gud er én 
Gud, og at der kun er den samme. Hvordan 
kan så et menneske, som Jesus jo også er, 
påstå at han er Guds Søn i egentlig forstand, 
ikke kun i overført forstand?

Så er vi ved dagens evangelium: Gud 
elskede verden og sendte sin enbårne søn. 
Enbåren betyder: Gud har en søn, men kun 
en eneste. Han er Guds søn fra evighed af, 
men blev sendt som menneske, da Guds 
time var inde. Naturligvis kunne ingen jøde 
forstå det. Hvordan kan Gud være én og 
samtidig fader til en evig søn? Så må der 
altså være to guder, ikke også? Det er det 
jøderne og muslimerne anklager os for. Det 
var dette, der fik jødernes åndelige ledere til 
at dømme Jesus for gudsbespottelse: At et 
”almindeligt” menneske kan kalde sig selv 
Guds søn. Et menneske kan da ikke også 
være Gud, og der er kun én Gud og ikke 
to. Når så Jesus ved en anden anledning 
også omtaler Helligånden ikke som en 
guddommelig upersonlig kraft, men som en 
guddommelig person, så er målet nået! Det 
er nødvendigt, kære medkristne, at vi klart 
ser i øjnene, at jøder og muslimer ikke har 
forudsætninger for at tro på sandheden, at 
Gud er én Gud, men tre personer, og at det 
i en vis grad er forståeligt, at de anklager os 
for at forvanske sandheden om Gud. 

Her er vi ved kernen i den kristne tro. 
Hvis vi påstår, at vi kan argumentere for 
denne sandhed, har vi nok ikke forstået, 
hvad vor tro går ud på. Vi kan ligeså godt 
indrømme, at den ikke kan forstås, og dog 

er det sandheden om Gud. Tænk på, at vi 
normalt altid begynder en bøn med at sige: 
I Faderens og Sønnens og Helligåndens 
navn, og at vi døbes i samme Faders, Søns 
og Helligånds navn.

Vi ved det kun, fordi Jesus har fortalt os 
det, og så er vi ved dagens evangelium: 
”… således elskede Gud verden, at han gav 
sin enbårne søn, for at enhver som tror på 
ham, ikke skal fortabes, men have evigt 
liv” (Johannes 3,16). Pointen er ikke, at vi 
skal tro på en eller anden religiøs mening 
om Gud, men at vi skal tro på en person, 
der taler, nemlig Jesus. Hvis man ikke tror 
på ham, kan man heller ikke acceptere, 
hvad han siger. Men hvordan kan jeg tro 
på Jesus, når han siger noget, der lyder 
helt forkert, og det er ikke eneste gang? 
Her kommer Helligånden ind i billedet. 
Kun han kan overbevise enhver af os om 
sandheden i det, Jesus lærer. Troen er altså 
ikke en naturlig intellektuel evne til at 

forstå den guddommelige sandhed. Den 
er et rent overnaturligt lys, der trænger 
ind i et menneske og giver det vished om 
Gud og hans åbenbaring. Derfor kan man 
i strengeste forstand ikke ”diskutere” 
religion, men kun forkynde Guds ord og 
vidne om det i praksis, dvs. i sit liv.

Jesus siger det på denne måde den sidste 
aften inden sin død: ”Jeg har endnu meget 
at sige jer, men det kan I ikke bære nu. Men 
når han kommer, sandhedens ånd, skal han 
vejlede jer i hele sandheden” (Johannes 
16,12-13). Jesus er i en vis forstand ikke 
færdig med at fortælle om sig selv og sin og 
vor himmelske far. Vi er aldrig som enkelt 
personer færdige med at lære Gud at kende, 
som han virkelig er. Læg mærke til, hvordan 
du beder: Beder du til Faderen eller til 
Sønnen eller til Helligånden eller ”blot” til 
Gud? Vores personlige bøn afspejler, hvor 
meget vi kender til Guds treenige væsen. 
For mange er Gud i praksis kun Gud, ikke 
Fader, Søn og Helligånd, dvs. Gud er ikke 
blevet rigtig personlig. 

Paulus giver os i Galaterbrevet (4,6) 
den korteste og mest præcise definition 
på kristendommen: ”Fordi I er børn (ved 
adoption), har Gud (Faderen) sendt sin 
søns ånd (Helligånden) i vore hjerter, og 
den råber (i vore hjerter): Abba, Far!” Her 
er Treenigheden fremstillet på en dynamisk 
måde: Faderen adopterer os, han sender 
Helligånden i hans egenskab af Sønnens 
ånd, altså Jesu ånd, i dig og mig, når vi 
kommer til tro og bliver døbt. Med andre 
ord, vi bliver indlemmet i den hellige 

Treenighed som Faderens børn og Jesu 
søstre og brødre, vi får del i Sønnens evige 
forhold til sin Far. Hvad kan vi ønske os 
mere? 

Mit råd: Bed Jesu ånd, sandhedens ånd, 

om at fortælle dig denne sandhed, så du 
fatter noget af det med dit hjerte eller for at 
bruge Jesu egne ord: for at han kan vejlede 
dig i hele sandheden.

Kernen i den kristne tro
Prædiken til Den hellige Treenigheds Fest, søndag 11. juni.

Tekst: Pastor Lars Messerschmidt

Søndagens læsning (Joh 3,16-18);  
”For således elskede Gud verden, at han 
gav sin enbårne søn, for at enhver, som 
tror på ham, ikke skal fortabes, men have 
evigt liv. For Gud sendte ikke sin søn til 

verden for at dømme verden, men for at 
verden skal frelses ved ham.  Den, der 
tror på ham, dømmes ikke; den, der ikke 
tror, er allerede dømt, fordi han ikke har 
troet på Guds enbårne søns navn”. 

Pointen er ikke, at vi skal tro på en eller 
anden religiøs mening om Gud, men 
at vi skal tro på en person, der taler, 
nemlig Jesus

”
Den Hellige Treenighed – også kaldet Abrahams Gæstebud – afbildes i form af tre engle, 
som symboliserer Faderen, Sønnen og Helligånden i Mamres Ege (1. Mos 18,1-15). Ikon 
af Andrei Rublev, Ruslands mest berømte ikonmaler, malet i ca. 1411.

Trishagion (Tredobbelt hellig)
Hellige Gud, Hellige Stærke, Hellige Udødelige,
forbarm dig over os!
Hellige Gud, Hellige Stærke, Hellige Udødelige,
forbarm dig over os!
Hellige Gud, Hellige Stærke, Hellige udødelige,
forbarm dig over os!
Ære være Faderen og Sønnen og Helligånden,
nu og altid og i evigheders evighed. Amen.
Hellige Treenighed, forbarm dig over os!
Herre, forlad os vore synder.
Mester, tilgiv vore overtrædelser.
Du Hellige, kom os i møde,
Herre, forlad os vore synder.
Mester, tilgiv os vore overtrædelser.
Du Hellige, kom os i møde,
og helbred os for dit navns skyld.
Kyrie eleison! Kyrie eleison! Kyrie eleison!
Ære være Faderen og Sønnen og Helligånden
nu og altid og i evigheders evighed.
Amen.    Fra Østkirkens liturgi

Fader, du som er mit håb
Fader, du som er mit håb,
Søn, du som er min tilflugt,
Hellige Ånd, du som er mit forsvar,
Hellige Treenighed,
ære være dig.
Amen.  Fra Østkirkens liturgi

Fra: ”Bønnebog for Den katolske Kirke”, Ansgarstiftelsens Forlag 2013.
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INTERVIEW Hvad gør åbenbaringerne i 
Fátima til noget specielt i dine øjne?

Jeg kan huske, at min lærerinde i 
grundskolen fortalte entusiastisk om 50-års 
jubilæet for åbenbaringerne i Fátima og at 
pave Paul VI var rejst dertil. Da jeg senere 
i min uddannelse hørte mere om Portugal, 
blev jeg igen nysgerrig efter at vide mere 
om Fátima og begyndte at sætte mig ind i, 
hvad det faktisk var som skete.
Hvilket budskab har åbenbaringerne i 
Fátima til os i dag?

At vi skal arbejde for fred på en mere 
aktiv måde. Selv små ting kan gøre en 
forskel. Åbenbaringerne fortæller os også 
om den klassiske kristne tro på, at helvede 
er en virkelighed og at mennesker behøver 
omvendelse. Åbenbaringerne har også vist, 

at der kan ske undere i vor tid.
Hvorfor spiller Marias uplettede hjerte 

så stor en rolle i åbenbaringerne i Fátima?
Det ved jeg ikke, men jeg kan konstatere, 

at det gør det. Fátima vil løfte Marias rolle 
frem som det menneske hun var tænkt 
som før syndefaldet, dvs. at hun er fri for 
arvesynden. Hendes rene moderhjerte 
bliver derfor en moderlig beskyttelse mod 
al ondskab – og i forlængelse af det – 
krig. Det handler også om at følge hendes 
eksempel i tro og lydighed, for hendes vilje 
falder sammen med Jesu vilje.

Hvilken forskel ser du mellem Maria-
åbenbaringerne i Lourdes og Fátima?

Nu er jeg ingen Lourdes-ekspert, så 
derfor kan det være svært at sammenligne. 
Men den store forskel er, at man i Lourdes 

fokuserer på den kropslige helbredelse, 
mens man i Fátima fokuserer på den 
sjælelige.

Hvad betyder Fátima-åbenbaringerne 
for dig personligt?

For mig er de yderligere et bevis på, at 
troen ikke er noget teoretisk eller abstrakt. 
Der er sket synlige undere, som kan 
placeres i tid og rum. Og da det ikke er så 
længe siden det skete, kan man konstatere, 
at Gud på synlig vis er nærværende - også 
i vor tid. At tre hyrdebørn uden uddannelse 
kune få en ateistisk regering til at ryste i sin 
grundvold viser, at man ikke kan udrydde 
troen med magt.  

 LR

PILGRIMSREJSER I en afkrog af 
Portugal i Fátima viste Jomfru Maria sig fra 
1915 for tre fattige hyrdebørn. Børnene var 
udvalgte til at modtage et budskab, der var 
vigtigt for Portugal, ja for hele verden. Mens 
Den første Verdenskrig rasede, betroede 
hun dem i 1917 tre hemmeligheder, som 
verdens skæbne afhang af.

De tre børn fik profetier om, hvad der ville 
ske i fremtiden. De så i den første vision de 
fortabtes sjæle i helvedes pine som tegn på, 
at helvede er en realitet. Den anden vision 
opfordrer paven til at indvie verden til Guds 
Moders rene hjerte for at redde verden fra 
krig og for at forhindre, at hadet til Kirken 
spredte sig fra Rusland til resten af verden. 
I den tredje vision, som kun blev betroet 
til Lucia, så hun, hvordan hele kirken 
ville komme til at lide frygteligt. En pave, 
biskopper og præster ville blive dræbt af en 
flok soldater. 

Luca Cesarinis nye bog om Fátima 
indeholder en grundig gennemgang 
af begivenhedsforløbet fra den første 
åbenbaring i 1915 til det såkaldte solunder 
den 13. oktober 1917, hvor solen udsendte 
lys i alle regnbuens farver og snurrede 
omkring sig selv. Solunderet varede cirka 
10 minutter. Omkring 70.000 mennesker 
i Fátima og op til fem kilometer så 
fænomenet.  Hvad der skete, blev fastholdt 
i en række avisreportager og i tusinder af 
vidneberetninger fra mennesker med vidt 

forskellig social og uddannelsesmæssig 
baggrund. Cesarini citerer fyldigt fra 
reportagerne i den antiklerikale presse, der 
beskriver solunderet som uforklarligt.

Åbenbaringerne er specielle, fordi de 
blev forudsagt med dato og klokkeslæt og 
altid kom på den samme dato – den 13. i 
måneden. Med dem begyndte en national 
vækkelse i Portugal. 

Luca Cesarini kommer hele vejen rundt i 
bogen. Begivenhederne i Fátima sættes ind i 
en historisk og politisk kontekst. Teologien 
omkring Fátima forklares med refleksion 
om Marias særlige plads i frelseshistorien. 
Cesarini forklarer også Fátimas version af 
rosenkransen og gennemgår indholdet af de 
tre hemmeligheder, som sr. Lucia nedskrev 
i 1941 og 1944.

Johannes Paul II tolkede som bekendt den 
sagnomspundne tredje hemmelighed som 
en henvisning til Mehmet Ali Agcas attentat 
den 13. maj 1981.

Alt dette fastholder Luca Cesarini i 
”Fátima. 100 år av pilgrimsfärder”. Bogen 
må siges at indeholde det, som Fátima-
pilgrimmen har brug for. Museerne for 
pilgrimme, de to store valfartsbasilikaer og 
Aljustrel hvor de tre hyrdebørn blev født 
beskrives indgående.

Bogen må anses for den hidtil grundigste 
og mest opdaterede beskrivelse på noget 
skandinavisk sprog. Emnet kalder på 
stærke følelser; men tonen er afdæmpet og 

behagelig saglig. Derfor vil jeg uden tøven 
anbefale Cesarinis bog på letlæst svensk til 
enhver, der planlægger en Portugaltur eller 
bare vil vide mere om Fátima.  LR

Luca Cesarini: Fátima. 100 år av 
pilgrimsfärder. Artos. 213 sider. Illustreret. 
304 svenske kroner.

Fátima

De tre hyrdebørn i 1917. Fra højre: Jacintha Marto, Francisco Marto og Lucia dos 
Santos. Foto: Wikipedia. 

Pastor Luca Cesarini  til venstre sammen 
med msgr. Carlos Cabecinhas, rektor for 
præsteseminariet i Fátima. Privatfoto.

Luca Cesarini er præst i Svenska 
Kyrkan. Han er født og opvokset i Italien 
med en italiensk far og en svensk mor. 
Cesarini er dybt fortrolig med den hellige 
Birgitta og sekretær i Föreningen till 

Birgittaminnets bevaranda i Rom. Han 
har skrevet adskillige bøger, navnlig om 
den hellige Birgitta, men også guidebøger 
om Umbrien og Rom. ”Fátima, 100 år av 
pilgrimsfärder” er hans seneste bog.

Vi behøver omvendelse
For Luca Cesarini – præst i Svenska Kyrkan – er Fátima et tegn på, at vi 
altid skal kæmpe mod ondskaben.

Fátima i årstal
1907 Lucia dos Santos bliver født i 
Aljustrel i nærheden af Fátima.
1908 Francisco Marto bliver født i 
Aljustrel. 
1910 Franciscos lillesøster Jacinta Marto 
bliver født i Aljustrel.
1915 En lysende skikkelse viser sig i tre 
tilfælde for Lucia og tre af hendes 
veninder på toppen af  Monte do Cabeço.
1916 Forår. En engel viser sig i Cabeço for 
Lucia, Francisco og Jacinta.
1916 Sommer. Engelen viser sig for 
børnene ved brønden i Lucias hjem.

1916 Efterår. En engel viser sig i Cabeço 
med kommunionskalk og oblat.
1917 13. maj. Jomfru Maria viser sig første 
gang i Cova da Iria.
1917 13. juni. Jomfru Maria viser sig for 
anden gang i Cova da Iria. 
Omkring 50 mennesker er til stede.
1917 13 juli. Jomfru Marias tredje 
åbenbaring i Cova da Iria. 
Omkring 4.000 mennesker er til stede. 
Maria afslører de tre hemmeligheder 
og lover børnene et mirakel som alle vil 
kunne se den 13. oktober.

1917 13.-15. august. De tre hyrdebørn 
sidder i arresten.
1917 13. september. Maria viser sig igen 
for hyrdebørnene og bekræfter, 
at der skal ske et mirakel den 13. oktober. 
13.000 mennesker er til stede.
1917 13. oktober. Jomfru Maria åbenbarer 
sig igen. 
Cirka 70.000 mennesker er til stede og ser 
solunderet.
1919 Francisco dør af den spanske syge.
1920 Jacinta dør af tuberkulose.
1921 Jomfru Maria åbenbarer sig for Lucia 
ved jernegen.

1927 Første sten lægges til basilikaen i 
Fátima.
1929 Treenigheden åbenbarer sig for Lucia 
i Tùy.
2000 13. maj. JPII saligkårer Francisco og 
Jacinta i Fátima.
2005 Lucia dør i karmelklostret i Coimbra.
2008 Saligkåringsprocessen af Lucia 
indledes.
2017 13. maj. Pave Frans helgenkårer 
Francisco og Jacinta i Fátima.

Alt hvad Fátima-pilgrimmen  
har brug for
Grundig og opdateret skildring af Fátima.
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HELGENKÅRING Folk var kommet 
vandrende til Fátima fra hele Portugal for 
at være med til helgenkåringen af Francisco 
og Jacinta Marto den 13. maj. Mange 
overnattede på pladsen foran basilikaen 
i Fátima for at få en god plads til messen 
næste morgen, og en del af pilgrimmene tog 
som traditionen byder det sidste del af turen 
på knæene. 

Nu er Francisco og Jacinta optaget i hel-
genkalenderen som de to første børnehelge-
ner, der ikke var martyrer. Kanoniseringen 
fandt sted på 100-års dagen for den første 
Maria-åbenbaring ved Cova da Iria ved 
Fátima. Kort før ceremonien begyndte, 
bad pave Frans ved Franciscos og Jacintas 
grave. De døde i en alder af 11 og 10 år i 
1919 og 1920 og ligger nu begravede sam-
men med deres kusine Lucia dos Santos i 
valfartsbasilikaen. Lucia døde først i 2005 

som 97-årig i Carmelklostret i Coimbra. P.t. 
er hendes saligkåringsproces i gang.

Miraklet i Brasilien
Det første mirakel, der tilskrives de to 
hyrdebørn, skete i 1999. Det andet, som 
åbnede vejen for deres helgenkåring, blev 
anerkendt 23. marts sidste år. Ved messen, 
der fulgte umiddelbart efter helgenkåringen, 
bar Lucas Maeda de Oliveira offergaverne 
frem sammen med sin lillesøster og sine 
forældre. I Paranà i Brasilien faldt den 
dengang seksårige Lucas ud af et vindue i 
6,5 meters højde den 3. marts 2013. Lucas 
far bad Vor Frue af Fátima om hjælp, da 
han fandt sit barn på fortovet efter ulykken. 
Lucas fik en svær hjerneskade efter faldet, 
men kom sig meget hurtigt og har ingen 
varige men. 

Alle seks læger i den kommission, der 

har undersøgt Lucas, har erklæret hans 
helbredelse for videnskabeligt uforklarlig.  

Gå til kamp mod ligegyldigheden
Maria-åbenbaringerne i Fátima taler i dystre 
vendinger om helvede som en risiko for den, 
der ikke omvender sig. Paven fremhævede 
da også i sin prædiken, at Guds Moder var 
kommet ”for at advare om den livsførelse, 
der kan føre til helvede, hvis vi lever uden 
Gud på en måde, der vanærer Ham i Hans 
skabninger.”

Men hovedvægten lagde han på den 
kærlighed, som Guds Moder har til de 
lidende og de marginaliserede. Paven 
fremhævede, at i Fátima er det som om 
Guds mor slår en kappe af lys omkring os. 
Under denne kappe kan vi søge tilflugt. 
”Jomfru Maria lukkede dem (Francisco og 
Jacinta)  ind i Guds umådelige hav af lys, 
så de kunne tilbede Ham. Derfra fik de 
kraft til at overvinde modgang og lidelse. 
Det guddommelige nærvær forblev i deres 
liv. Det viser deres vedholdende bøn for 
syndere og deres længsel efter altid at måtte 
være hos ”den skjulte Jesus” i tabernaklet”, 
sagde paven.

Paven opfordrede til mobilisering ”mod 
den ligegyldighed der fryser vores hjerte 
til is og forsnævrer vores horisont. Når vi 
må bære et kors har Han altid været der 
først”, sagde paven og citerede fra Joh. 
12,34: ”Hvis hvedekornet ikke falder 
i jorden og dør, bliver det kun det ene 
korn; men hvis det dør, bærer det mange 
fold”. Paven opfordrede de kristne til at 
genopdage ”Kirkens altid unge og smukke 
ansigt, der stråler, når den er missionarisk, 
modtagende, fri, trofast, fattig på penge, og 
rig på kærlighed”. 

Før den afsluttende velsignelse henvend-
te paven nogle ord til de 350 syge og han-
dicappede, der deltog i messen. Han opfor-
drede dem til at leve deres liv som en gave 
og tage hyrdebørnene som eksempel.

”Jeres tavse tilstedeværelse siger mere 
end mange ord, Jeres bøn, den daglige 
opofrelse af jeres lidelse sammen med den 
korsfæstede Kristus for hele verdens frelse, 
jeres tålmodige og endog glade accept af 
jeres situation er en åndelig resurse, en skat 
for enhver kristen menighed. Skam jer ikke 
over at være en af Kirkens kostbare skatte,” 
sagde paven.  LR

PORTUGAL ”Hvis vi vil være kristne, 
må vi ligne Maria – det vil sige, at vi 
må anerkende den væsentlige, vitale og 
Gudvillede forbindelse mellem Guds 
Moder og Jesus. Den åbner den vej for os, 
der fører os til Ham”, sagde pave Frans med 
et citat fra pave Paul VI ved indledningen af 
sit besøg i Fátima.

Paven stod nogle minutter i stille bøn, før 
han bad sammen med langt over 100.000 
pilgrimme foran det lille kapel, der blev 
bygget der, hvor Jomfru Maria for første 
gang viste sig for de tre små hyrder. Som 
tegn på sin ærefrygt for Guds Moder lagde 
paven en gylden rose i en sølvvase med 
pavens våbenskjold på foran statuen.

Paven talte om ”den revolutionære kraft 
der ligger i ømhed og kærlighed. Det er 
netop denne styrke, Maria viser. I Hende ser 
vi, at ydmygheden og ømheden ikke er en 
dyd for de svage, men for de stærke. De er en 

dyd for dem, der ikke har brug for at træde 
på andre for at føle sig betydningsfulde”, 
sagde paven.

Pave Frans er den fjerde pave, som 
besøger Fátima. I 1967 kom Paul VI til 
Fátima på 50-årsdagen for åbenbaringerne. 
Johannes Paul kom i 1982 – nøjagtig et 
år efter det attentat, der 13. maj 1981 nær 
havde kostet ham livet. I 1991 og 2000 kom 
han tilbage. Benedikt XVI besøgte stedet i 
2010.

Paven bad om at Guds moder ville tage 
alle på armen som et lille barn, dække det 
med sin kappe og trykke det ind til sit hjerte.

Han kaldte sig selv for en fredens pilgrim, 
der var kommet til Fátima for sammen med 
pilgrimmene at bede for fred i verden.

Sener på aftenen bad paven rosenkransen 
sammen med pilgrimmene. Han lovede 
sin særlige forbøn for dem, der lider under 
uretfærdighed og er marginaliserede. Og han 

opfordrede alle til at vise barmhjertighed og 
ikke lade sig dominere af ærgerrighed og 
stolthed.

Før sin afrejse til Portugal havde paven 
haft et kort møde med seks mødre i 
vanskelige livssituationer. Som så ofte før 

bad han før rejsen ved Maria salus populi 
romani-billedet (Maria det romerske folks 
frelse) i Santa Maria Maggiore kirken i 
Rom.  

 LR

Fátima

Hundredtusinder stod klar på den store plads foran Basilica de Nossa Senhora 
do Rosário (Vor Frue af rosenkransens Basilika) for at se paven og være med i 
rosenkransbønnen efter pavens ankomst fra Rom. Foto: Santuario de Fátima.

Pave Frans ved åbenbaringskapellet foran statuen af Vor Frue af Fátima.  
Foto: Santuatio de Fátima.

Den ydmyge og barmhjertige 
viser styrke, siger paven
Pave Frans indledte Fátimabesøget med bøn for verdens fattige og 
undertrykte.

Portrætterne af de to nye helgener – Francisco og Jacinta – hang på valfartsbasilikaen. 
Foto: Santuario de Fátima.

Søg ly under Guds  
Moders kappe
Paven appellerer til at tage hyrdebørnene fra Fátima som eksempel.
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FREMTIDEN Som bekendt er det svært 
at spå, især om fremtiden. Ikke desto 
mindre havde pastoralrådet afsat hele 
lørdag eftermiddag den 20. maj til at drøfte 
de udfordringer, pr-medlemmerne mener 
deres sogn vil stå overfor de næste 5-10 år. 

Biskop Czeslaw havde allerede 
i sin orientering om bispedømmet 
tidligere på dagen, i sin kommentar til 
Trossamfundskommissionens betænkning, 
berørt en række ydre forhold såsom 
restriktioner og ’demokratisme’, der på sigt 
kan påvirke Kirkens liv og virke i Danmark. 
Han blev i den forbindelse rost for sit 
høringssvar og for på en klar og detaljeret 
måde at redegøre for Den katolske Kirkes 
synspunkter. 

Biskoppens oplæg til drøftelserne var 
ikke fremadskuende, men en status quo 
over de indre forhold, som allerede i dag 
udfordrer menighederne og bispedømmets 
liv. ”Jeg kommer ikke med nogle konkrete 
ting. Det, vi skal tale om, er hvad vi gør her-
og-nu, så vi om ti år har den kirke, vi ønsker 
os”, forklarede han: ”så vi undgår at skulle 
tilpasse os på ’den negative måde’”.

”Overvejelser om, hvordan det kirkelige 
landskab ser ud om ti år, indgår allerede i 
overvejelserne i det nye danmarkskort. Vi 
har fx ikke de samme ressourcer som for 
50 år siden”, fortsatte han: ”I dette arbejde 
har der også ligget et fremtidsperspektiv, og 
selv om det meget har handlet om struktur 
og økonomi, har det også – fordi disse 
overvejelser har haft en kirkelig karakter – 
handlet om os som kirke”.

Biskop Czeslaw gennemgik punkt for 
punkt de forhold, man i dag skænker op-
mærksomhed; fx katekese og troens vi-
deregivelse, familien, præstesituationen, 
Kirkens etniske sammensætning, økono-
mien – områder, som allerede er berørt og 
behandlet i andre sammenhænge, fx i sog-
neundersøgelsen i 2011 og rapporten ’Kir-
kesyn til eftersyn’ fra 2003. Velvidende om, 
at bispedømmet i dag er udfordret på flere 
områder, er biskoppen alligevel ”optimist af 
natur” og holdt bispedømmets situation op 
mod situationen i andre vestlige lande:

 ”Når man taler om fremtiden i store 
katolske lande og når man taler om, hvordan 
man kan forandre strukturerne og vilkårene 
[i Kirken], opfordrer pave Frans os til 

større socialt engagement, til at engagere 
lægfolket, at byde de fremmede velkommen, 
og han advarer mod klerikalismen”, sagde 
biskoppen og forsatte: 

”Herhjemme kan vi konstatere, at den 
negative ballast som paven påtaler, har vi 
ikke så meget af. Som kirke har vi ikke en 
magtmæssig forankring i samfundet og vi 
er ikke en rig kirke. Klerikalisme er ikke 
et generelt problem i Danmark, undtaget 
i få tilfælde. Forholdet mellem præster og 
lægfolk giver det bedste grundlag for et 
godt samarbejde, og der er tradition for 
demokrati og medinvolvering af alle parter 
i beslutningerne. Der foregår meget lidt 
oppefra og nedad, hvad angår de brede 
sammenhænge”.

Tretrinsproces
I de efterfølgende drøftelser i seks grupper 
blev deltagerne bedt om at skitsere de om-
råder i deres menighed, der giver anledning 
til bekymring i forhold til fremtiden. I de-
batoplægget var angivet flg. punkter: vækst 
eller tilbagegang, præstebetjening, økono-
mi, frivillig arbejdskraft, administration og 
IT samt katekese, og grupperne blev bedt 
om at udarbejde en prioriteret liste med de 
punkter, der vækker størst bekymring.

Gruppernes præsentation i plenum 
afspejlede en række fælles bekymringer og 
udfordringer, bl.a.:
• Præsternes ve og vel, og kan vi forvente 

samme præstebetjening som i dag
• Et forestående generationsskifte blandt 

kateketerne og frivillige i sognene. Vil 
tilgangen af nye opveje afgangen?

• Hvordan fastholder vi de unge og 
børnefamilierne i sognets liv?

• Hvordan involveres familierne mere i 
troens videregivelse og det kateketiske 
arbejde?

• Hvad med at nedsætte en biskoppelig 
kvindelig ’tænketank’ til at belyse kvinders 
rolle i Kirken?

• Hvordan sikrer vi på sogne- og bispedøm-
meniveau Kirkens ansigt ind- og udadtil 
– og overensstemmelsen mellem indre og 
ydre prioriteter? Og hvordan lever og 
styrker vi fællesskabet i familien, i sognet 
og i bispedømmet?

• Hvordan får vi flere til at betale kirkeskat?
Gruppernes drøftelser og fremlæggelse 

på pastoralrådsmødet er første trin i en 
tretrinsproces. Medlemmerne skal nu tage 
disse drøftelser med sig til deres respektive 
menighed(er) for yderligere konkretisering. 
Det sker efter at et resumé af gruppernes 
drøftelser og prioriteringer er tilsendt 
menighedsrådene. På pastoralrådsmødet 
25.-26. november 2017 er det meningen at 
man drøfter det videre forløb.

Eva Maria Lindemann Hansen,  
Sct. Knud Lavard:
”Om ti år er Kirken forhåbentligt i bund 
og grund det samme livgivende og 
kærlighedsfyldte organ, vi kender den som; 
men rammerne ser måske anderledes ud 
end de gør nu. 

I bispedømmet har man med det nye 
katolske danmarkskort mindsket de 
samlede udgifter ved sammenlægninger 
af menigheder – men personligt tror 
jeg ikke, at reformerne er slut endnu.  
Dannelsen af større katolske enheder 
betyder, at det administrative arbejde i 
højere grad kan centreres, så få frivillige 
ikke sidder med for store arbejdsbyrder, og 
at man kan give andre og bedre muligheder 
mht. præstebetjeningen i bispedømmet.

Efter min mening er det vigtigt, at præst 
og menighed passer sammen. Hvis en 
menighed har mange børnefamilier, er det 
problematisk, hvis sognepræsten sprogligt 
eller fagligt ikke er ’rustet’ til at snakke med 
dem. Det vil i nogle menigheder medføre 
et stort frafald af børnefamilier; derfor skal 
udbuddet af præster passe til den enkelte 
menigheds behov. Større katolske enheder 
med en større gruppe præster tilknyttet vil 
betyde, at ingen præster er alene, hverken 

privat eller ved de kirkelige handlinger, og 
man vil i højere grad kunne differentiere 
messens indhold. 

Til sidst vil større enheder også muliggøre 
en bedre uddelegering af arbejdsopgaverne 
og medvirke til, at de frivillige fortsat 
ønsker at arbejde som frivillige. Efter 
min mening har vi nu en kurs mod en 
professionaliseret institution, der ligesom i 
folkekirken aflønner kirkelige tjenester, og 
det synes jeg personligt er et tilbageskridt.  
Kirken skal bygges op af menigheden 
og dens medlemmer skal se sig selv 
som en aktiv og bidragende del af dét, at 
være kirke, og dette vil kunne ske hvis 
arbejdsopgaverne uddelegeres til flere. 

Jeg tror at Den katolske Kirke i 
Danmark er under forandring, men en god 
forandring”.

Leo Roed, Sct. Michaels Kirke:
”Om kateketer & katekese: Der må 
uddannes flere kateketer og gerne på 
initiativ af sognepræsten.

Børnene skal oplæres i troen gennem hele 
opvæksten og katekese for voksne via nettet 
kunne være en mulighed.

Frivillige i menighederne: For at opret-
holde en god menighed vil det også om ti år 
være nødvendigt med flere frivillige.

Det vil være nødvendigt med en frivillig-
koordinator ligesom det også er nødvendigt, 
at sognepræsten anerkender deres arbejde i 
form af et skulderklap elle en belønning.

Præstebetjeningen: Jeg tror, at præstebe-
tjeningen om ti år er den samme som nu; 
men med flere udenlandske præster vil en 
udvidet sprogundervisning være nødven-
dig. Pas på ensomme præster – bispekon-

Jeg tror, at der om ti år er der færre etniske danskere i menighederne. Fremover vil 
det sandsynligvis være de ikke-etniske grupper, der vil være bedst til at holde på de 
unge. Med kirkelukninger er der dog en fare for, at berørte katolikker søger mod andre 
kirkesamfund. Leo Roed, Sct. Michaels Kirke.

I bispedømmet har man med det nye katolske danmarkskort mindsket de samlede 
udgifter ved sammenlægninger af menigheder– men personligt tror jeg ikke,  
at reformerne er slut endnu. Eva Maria Lindemann Hansen, Sct. Knud Lavard.

Pastoralrådsmøde

Hvor er vi henne om ti år?
Gruppedrøftelser om bekymringspunkter i menighederne  
og i bispedømmet.

Tekst: Niels Messerschmidt. Fotos: Anton Dorph-Petersen

Vi bliver flere, mest fordi der kommer flere katolikker til landet. Over tid er det kommet 
mange sprog- og traditionsbaserede grupper, og der er et kæmpearbejde i, at vi finder 
hinanden og er aktiv kirke sammen, ikke opsplittede. Ulla Pinborg, Sct. Vincents Kirke.
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toret må tage hånd om præster, der føler sig 
ensomme i tjenesten.

Vækst i menighederne: Jeg tror, at der 
om ti år er der færre etniske danskere i me-
nighederne. Fremover vil det sandsynligvis 
være de ikke-etniske grupper, der vil være 
bedst til at holde på de unge. Med kirke-
lukninger er der dog en fare for, at berørte 
katolikker søger mod andre kirkesamfund.

Økonomi: Præsterne skal på banen og 
forstå vigtigheden af at inddrive kirkeskat”.

Ulla Pinborg, Sct. Vincents Kirke:
“På Pastoralrådsmødet diskuterede vi, 
hvad vi mener vil være vigtigt for kirken 
og for hver af os som katolikker i de 
næste ti år. Der er meget direkte emner 
som kirkens økonomi, vores medlemmer, 
de fysiske rammer, administration og IT, 
som skal løses. Men der er også nogle 
andre udfordringer, som bliver mere og 
mere vedkommende. De angår kirkens og 
vores liv i kirken og i det danske samfund.

1. Troen er det centrale i vores liv, i 
familier og blandt vores børn og unge. 
Katekesen er vigtig, men det drejer sig 
meget bredt om at leve med troen i det 
daglige praktiske liv. De ældre og mange 
indvandrere har ofte solid forankring i 
kirken og troen, men det har mange unge og 
yngre ikke, skønt det er dem, der fremover 
skal bære kirken videre. Det er svært at leve 
et kristent liv i moderne, splittede og aktive 
familier, i skolerne og på arbejde. DUKs 
arbejde er vigtigt, men der skal meget andet 
til.   

2. Vi bliver flere, mest fordi der kommer 
flere katolikker til landet. Over tid er det 
kommet mange sprog- og traditionsbaserede 
grupper, og der er et kæmpearbejde i, at vi 

finder hinanden og er aktiv kirke sammen, 
ikke opsplittede.

3. Vores kirkes liv og funktion er 
baseret på meget få personer: præster, 
ordensfolk og meget få ansatte. Men 
Den katolske Kirke i Danmark fremtid 
afhænger alle steder af de frivillige. Hvordan 
kan vi hjælpe flere til at være mere med, f 
eks de yngre og de unge medlemmer i deres 
travle liv? Er der tjenester, vi fremover må 
opgive? Kan menighederne samarbejde 
mere? Kan vi samarbejde med andre 
trossamfund?

4. I det danske samfund af i dag er det ikke 
så let at være åbent kristen, endsige katolik. 
Man bekymres over den selvfølgelighed, 
hvormed tro i samfundets debat, i skoler og 
indlæg i medierne anses som utroværdig 
og uvidenskabelig og som noget, der skal 
holdes privat. Vi skal ikke som kirke og 
ikke som personer irritere; men vi skal 
heller ikke gemme os eller tie stille. Vi 
skal ikke søge læ for de politiske vinde i 
de kommende år; men det kræver mod og 
klogskab. Biskoppens svar til høringen om 
trossamfundene er et godt eksempel. 

5. Vores kirke mangler i Danmark et mere 
aktivt samvirke med Folkekirken og med de 
øvrige kristne samfund i Danmark. Når vi 
selv vil, mødes vi oftest af stor villighed til 
at samarbejde, men mange steder i vores 
kirke er der kun ringe forståelse og rigtig 
økumenisk vilje”.

Lillian Kristensen, Skt. Mariae, 
Aalborg (Frederikshavn, Hjørring, 
Thisted):
”På pastoralrådsmødet arbejdede vi blandt 
andet med de udfordringer, som vi kan se, 
Kirken står overfor de næste år.

Der er mange.
En af dem er Kirkens indre liv. Kender vi 
vores tro?

Jeg tænker, at større kundskab om troen 
på flere måder vil være en berigelse af 
Kirkens indre liv.

Kender vi vores tro indgående, vil det 
også styrke fællesskabet, som af mange 
opleves som mangelfuldt.

Kender vi vores tro, vil det også have 
betydning for Kirkens ansigt ud ad til, som 
er en anden udfordring, vi ser.

Undervisningen før 1. kommunion og før 
firmelsen er god. Men det er undervisning i 
børnehøjde. Sådan skal det også være. Men 
hvad med undervisning i voksenhøjde? 

Nu skal præsternes prædikener naturligvis 
ikke undervurderes. Præsterne fortæller 

meget om vores tro, men systematisk 
undervisning er det næppe, og det skal 
prædikener heller ikke være.

Jeg tænker, der i fremtiden vil være en 
stor og nødvendig udfordring omkring 
voksen-katekese.

Jeg tænker, det er nødvendigt som en 
styrkelse af Kirkens indre liv.”

ØKONOMI Biskoppen konstaterede 
på pastoralrådsmødet, at der er sket en 
vis stigning i kirkeskatten i de seneste år, 
men også, at der fortsat er en stor mangel 
på bevidsthed om, at Kirken har brug for 
økonomisk støtte. Dette kan blive et stort 
problem i de kommende år. Generationen 
af solide kirkeskattebetalere er nemlig 
ved at uddø. Flere talte om, at der skal ske 
en bevidstgørelse af katolikkerne om, at 
der skal flere penge i kassen; men nogen 
egentlig løsning var det svært at få øje på. 
Det blev også påpeget, at DUK bør forsøge 
at motivere sine medlemmer til at bidrage. 

Bispedømmets administrationschef 
Thomas Jacob Larsen fremlagde i sin 
beretning over regnskabet for 2016 
hovedtallene fra 2011-2016.

Fra 2011 til 2016 har der været en stig-
ning i antallet af 1-års aftaler på 1.488. I 
2016 var der i alt 5.950 med 1-års kontrakt 
mod 3.969 i 2011. Til gengæld er antallet af 

10-års aftaler i samme tidsrum faldet med 
474, så der i 2016 var 996 med 10- års kon-
trakt mod 1.470 i 2011.

Skal kirken i Danmark klare sig selv øko-
nomisk, skal vi betale tre gange så meget i 
kirkeskat. Godt en tredjedel af præsternes 
løn – 35,3 % betales af kirkeskatteyderne 
– resten finansieres ved tilskud fra givere i 
ind- og udland.  De katolske kirker i Norden 
får hjælp til præstelønningerne fra Diaspo-
ra-kommissariatet under Bonifatiuswerk.  
Fra 2015-2017 giver bispedømmerne i Nor-
ge og Sverige solidaritetsbidrag til præste-
lønningerne i Danmark, Finland og Island. 
Det sker ved, at de giver afkald på 15 % af 
deres tilskud til præstelønninger fra Boni-
fatiuswerk. Herefter reduceres ’afkaldspro-
centen’ til 10 % i år 2018 og 5 % i år 2019 
for helt at bortfalde i år 2020. 

Stadig flere bruger mobilen til at give 
penge til velgørende formål. Den mulighed 
har katolikkerne nu også fået. Som noget 

nyt kan man nu give fradragsberettigede 
gaver via MobilePay. Man skal give sam-
tykke via nem-ID for at slå det automatiske 
fradrag til. MobilePay indbetalinger afreg-
nes én gang om året med enkeltsognene. 
Enkeltsognene kan oprette indsamlinger og 

søge bispekontoret om afgiftsfritagelse, så 
hele det indsamlede beløb går til et projekt 
i menigheden – for eksempel istandsættel-
sesarbejder. Der vil snart komme medde-
lelse fra bispekontoret til sognene omkring 
MobilePay-ordningen. LR

Pastoralrådsmøde

03-05-2017
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Ansgarstiftelsens årsregnskab 
- udgifter 2010 - 14

2015 R2016 B2016

Tilskud til menigheder m.fl. 1.110.986 1.939.064 1.800.000 
Bispedømmets administration 4.548.252 4.797.793 4.910.000 
Informationstjenesten 418.791 399.789 439.082 
Udgifter til præster 11.842.289 12.365.914 12.237.532 
Præste- og teologistuderende 422.482 994.463 570.000 
Driftstilskud institutioner 1.784.480 1.817.369 1.798.979 
Lejre og kursussteder 81.071 -55.741 0   
Råd, udvalg og kommissioner 248.076 259.849 300.000 
Diverse pastorale udgifter 267.589 304.297 270.000 
Diverse tilskud 116.414 123.177 145.000 
Ordinære udgifter i alt 20.840.430 22.945.974 22.470.593 

Ekstraordinære udgifter 61.854.946 19.863.135 300.000

Udgifter i alt 82.695.376 42.809.109 22.770.593

Ansgarstiftelsens årsregnskab 
Hvad bruges pengene til 2016…?

1.939.064 
(8%)

4.797.793 
(21%)

399.789 
(2%)

12.365.914 
(54%)

994.463 
(4%)

1.817.369 
(8%)

259.849 
(1%)

304.297 
(1%)

123.177 
(1%)

Tilskud til menigheder

Administration, bispekontoret

Informationstjeneste

Præsteudgifter

Præste- og teologistuderende

Driftstilskud institutioner

Råd og udvalg

Diverse pastorale udgifter

Diverste tilskud

Ordinære udgifter

(ekskl. ekstraord. udgifter)

UNGDOMSARBEJDE Gå ud og tag 
fat i de unge – få dem med i DUK og støt 
dem. Det var budskabet fra DUK´s formand 
Christopher Bonde og Lea Noval, formand 
for unge katolikker i Jesu hjerte Kirke, 

da de søndag den 21. maj delte DUK´s 
fremtidsvisioner med Pastoralrådet. 

DUK har haft et godt 2016 og har sat 
mange nye smukke skibe i søen. Sidste år 
var omkring 60 unge danske katolikker i 

en dansk og vietnamesisk gruppe med 
på Verdensungdomsdagen i Krakow. 
I 2019 gælder det Panama, og her vil 
bispedømmet for første gang deltage med 
en samlet gruppe. 

DUK har holdt et kaldsseminar på Klit-
borg, hvor de unge arbejdede med, hvordan 
man finder sit kald her i livet. Et andet nyt 
initiativ er Nordisk Ungdomsweekend fra 

den 1.-3. september. hvor unge katolikker 
mellem 16 og 30 fra Danmark, Norge og 
Sverige vil mødes i Vadstena. Det koster 
kun 350 kroner at være med. Man regner 
med en 3-400 deltagere.

Det er vigtigt for DUK at formidle troen 
på en tidssvarende måde, og derfor mødes 
unge i København til ungdomsmesser i 
Jesu Hjerte Kirke 

Der er lang vej igen
Bispedømmets fremtidige økonomi vil blive præget af, at de mest trofaste 
kirkeskatteydere er ved at falde fra.

Sådan brugte Ansgarstiftelsen pengene i 2016. Den største post var præstelønninger 
(54%) efterfulgt af  bispedømmets administration (21 %).

Firmelse og hvad så?
DUK klar med en række nye tiltag.

Jeg tænker, at større kundskab om troen på flere måder vil være en berigelse af Kirkens 
indre liv. Kender vi vores tro indgående, vil det også styrke fællesskabet, som af mange 
opleves som mangelfuldt. Lillian Kristensen, Skt. Mariae, Aalborg.

Fortsættes side 10 ▶
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Erik Huber in 
memoriam
Af hjertet tak for tanker, bønner og 
al opmærksomhed før, under og efter 
vores fars fredfyldte død, begravelse 
fra Horsens og jordfæstelsen i fødebyen 
Aalborg ved siden af vor mor Grethe, som 
døde alt for tidligt i 1995, men heldigvis 
efter et langt og godt ægteskab, der gav os 
en tryg opvækst.

Gravstenen får den simple inskription 
”Erik Huber 1923-2017”, enkelt og 
ligefremt som ham selv. Vi kunne 
sagtens have tilføjet ”Han hjalp”. Han 
var iværksætteren med egen virksomhed 
i Aalborg og senere vellidt servicechef i 
Horsens, men langt de fleste af os husker 
ham især i hans travle otium med start af 
senior-edb-centret, uvurderlig medhjælp i 
den katolske menighed og i bispedømmet, 
men også i mange private hjem. Far var 
god til at skabe nye relationer, hvis han 
bare kunne starte med at hjælpe. Så var 
rammen for at folde sig ud og hygge skabt, 

mens computere, stikkontakter, lamper og 
anden teknik blev ordnet. Der var altid en 
vej, og far forblev jordnær og nysgerrig til 
det sidste. Vi håber at han fortsat vil give 
inspiration til mange om at være aktiv til 
gavn for andre og dermed i sidste ende sig 
selv og verden.

På hele familiens vegne, Niels-Erik 
(Horsens), Carsten (Aalborg) og Peter 
(Frederiksberg).

Herre, lad det evige lys lyse for ham. 
Han hvile i din fred.

Kirken i Danmark

Det sker i bispedømmet
JUNI
Lørdag 10. kl. 17.00: Præstevielseaf 
diakon Kamil Brogowicz i Sct. Ansgars 
Kirke, Bredgade 64 i København. Alle er 
velkomne!

Søndag 11.:Bispedømmets valfart til 
Vor Frue af Øm. Kl. 11.00: Indledning 
og valfartsvandring fra Øm-borgen.Kl. 
12.30:Pause, tilbedelse& underholdning.
Kl. 13.00-14.00: Mulighed for skriftemåli 
kirken. Kl. 13.30: Biskoppen møder årets 
1. kommunikanter. Kl. 14.30:Højmesse 
medbiskop Kozon.

Torsdag 15. kl. 18.00: Kristi Legems 
og Blods Festi Skt Therese Kirke, 
Bernstorffsvej 56, 2900 Hellerup.
Pontifikalmesse og procession i haven.

Fredag 16. kl. 18.30-20.00: ’Åben Dør’. 
Personlig forbøn og samtale v/ pastor Lars 
Messerschmidt m.fl. Sted: Jesu Hjerte 
Kirkes menighedslokaler, Stenosgade 4 
A-B, København V. Information: www.
forsoningsoghelbredelsesmesse.dk.

Mandag 19. kl. 19.00-20.00: 
Meditationsaften hos Sct. Joseph 
Søstrene. Sted: Kirken i ’De Gamles By’, 
Edith Rodes vej 6, 2200 Kbh. N.

Fredag 30. kl. 19.00-ca. 21.00: 
Forsonings- og helbredelsesmesse  
v/pastor Lars Messerschmidt m.fl.

Sted: Jesu Hjerte Kirke, Stenosgade 
4, København V. Skriftemål fra 
kl. 18.00. Information: www.
forsoningsoghelbredelsesmesse.dk. 

Anden og fjerde torsdag i måneden kl. 
20.00-23.00: Natkirke i Sakramentskirken, 
Nørrebrogade 27, 2200 Kbh. N.
Første og tredje torsdag i måneden 
kl. 20.00-22.00: MobilKirken på 
Rådhuspladsen i København.
Første og tredje onsdag i måneden kl. 
18.00-20.00: Hjælp til misbrugere og 
pårørende ved den katolske organisation 
Cenacolo. Rådgivningen finder sted i 
Bredgade 64, 1. sal, Kbh. K. Tlf. 51 53 41 60. 
  
Skt. Thomas Fællesskabet inviterer 
til eukaristi, lovprisning og katekese. 
Hver onsdag kl. 19.00-21.00, undtagen 
den 1. onsdag i måneden. Messe med 
forbøn for de syge afholdes 1. onsdag i 
måneden kl. 19.00-21.00. Sted: Oratoriet, 
Vor Frue kirke, Ryesgade 26, Aarhus C. 
Info: p. Herbert SJ, tlf. 87 30 70 42 eller 
24 27 86 89, Jan Zieleskiewicz, tlf. 50 
29 13 57, e-mail johny.zet@gmail.com. 
 
Kalenderen afspejler de arrangementer 
menighederne selv har anmeldt, så den 
er ikke nødvendigvis dækkende for alle 
aktiviteter. Arrangementerne er af almen 
karakter og er åbne for alle. Kontakt KO’s 
redaktion for optagelse af arrangementer 
i kalenderen.

Erik Huber. Privatfoto.

KATEKESE Troen skal ind med 
modermælken, men hvordan? Det er 
ikke altid let at opdrage katolsk på disse 
breddegrader. Mange forældre føler sig 
lidt famlende over for opgaven og kommer 
måske til at give erstatning i stedet for den 
ægte vare. Men Pastoral-Centret er hele 
tiden på jagt efter den ægte vare.

”Mange spørger os, hvad der er på 
markedet af katolske bøger til de helt små 
og her er der ikke kommet noget i mere end 
tyve år på dansk. Børnene har ret til at få 
evangeliet på deres egne præmisser. Vi vil 
gerne give forældrene hjælp til at snakke 
med deres børn om evangeliet, så det bliver 
en naturlig del af dagligdagen. For at leve 
op til det holder vi øje med, hvad der er på 
markedet og får prøveeksemplarer hjem, 
hvis vi ser noget, der tiltaler os. Men vi kan 
ikke her på Pastoral-Centret løfte opgaven 
alene. Derfor har vi et panel af testpersoner 
til at hjælpe os. Det er forældre med små 

børn, kateketer, lærere og en præst”.
”Vores panel går bøgerne igennem 

og vurderer dem efter et skema. Helt 
overordnet kikker de på, om de kan bruges 
i et dansk hjem”, siger Marcelino Gauguin. 
Marcelino er daglig leder af Pastoral- 
Centret, der blandt andet har ansvaret for 
at udgive kateketiske materialer til børn og 
unge i bispedømmet.

Nu lysner det. Fire nye børnebøger er på 
vej fra Pastora-Centret. To af dem er til 
de helt små – to andre er henholdsvis 
en sjov opgavebog til de 3-7 årige og 
en bog om messen til de 7-10 årige. 

Til de små kommer der en 
bog med Davids salmer og en 
bønnebog.  Det er robuste bøger, 
der kan tåle, at man spilder på dem. 
Børnene kan få noget ud af bøgerne, 
inden de begynder at forstå noget. Det er 
bøger, som er rare at røre ved og har et 
lækkert, håndvenligt design. Med deres 

klare stærke farver og flotte tegninger 
appellerer de til børnene og lægger op til 
samtale mellem forældre og børn. Og det 
er bøger der for eksempel egner sig godt til 
dåbsgaver.  

Til børn i første kommunionsalderen 
kommer der en opgavebog og en messe-
bog. Mange børn elsker jo at løse opgaver, 
så her er muligheden for at blive klogere på 

en sjov måde. Bogen 
forklarer hvad der 

sker 

under messen og har en masse forskellige 
opgaver om kirkeåret og højtiderne. 

Hvordan finder I bøger, der passer til et 
dansk publikum?

”Jeg lægger vægt på genkendelighed. 
Barnet skal kunne spejle sig i det der står 
i bogen. Og så kikker jeg meget på det 
æstetiske og det visuelle. De bøger vi har 
fundet frem har en naiv, lidt grov streg som 
virker let og glad. Det er vigtigt at bøgerne 
fungerer i en dansk katolsk sammenhæng”, 
siger Marcelino Gauguin. 

 LR

En fransk børnebog med Davids salmer 
er en af fire nye børnebøger fra Pastoral-
Centret.

Det skal ind med modermælken
Pastoral-Centret udgiver fire nye børnebøger.

Særtilbud til KO´s læsere:
Specielt til KO´s læsere har Pastoral-
Centret et flot tilbud. Du kan 
forudbestille bøgerne, få fri forsendelse 
og mere end 40 % rabat. Så tænk på 
kommende børnefødselsdage og på 
børnebørn. Bestil nu og frem til den 
1. august på www.pastoralcentret.dk/
kotilbud eller ring på telefonnummer  
33 55 60 50.

i Stenosgade.  
DUK har sammen med Pastoral-Centret 
udviklet en national kateketdag den 16. 
september, hvor man vil arbejde med 
brugen af nye medier. En gang om året 

er der fodboldturnering for Danmarks 
unge katolikker i Horsens med cirka 130 
deltagere, fortalte Christopher Bonde.

Og så blev det ellers tid for brainstorm 
i Pastoralrådet. Idéerne myldrede frem, da 

rådets medlemmer blev bedt om at fodre 
DUK med input til nye tiltag. 

Det skal være nemmere for de unge at 
opdage, at DUK vil dem noget. FAKS 
(Foreningen af de katolske skoler) skal 
involveres meget mere i DUK-arbejdet, og 
samarbejdet mellem DUK og de katolske 
skoler skal styrkes.

 I dag varer ungdommen til langt op 
i 30´erne og derfor bør DUK også have 
aktiviteter målrettet til de unge familier.  
Der skal også være en politik for inklusion 

af unge katolikker der ikke har et stærkt 
katolsk netværk. Samarbejde med andre 
kristne ungdomsorganisationer ville også 
være en god idé, mente flere. 

DUK´s målsætning er at støtte unge 
til at udvikle en personlig kristen tro, 
motivere dem til selv at tage stilling til 
tidens problemer, leve i næstekærlighed 
og få unge til at føle sig som en del af det 
kirkelige fællesskab. 

Læs mere om DUK på www.duk.dk. 
 LR

Lea Noval og Christopher Bonde fra DUK’s hovedbestyrelse.
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Kastrup Begravelsesforretning
Telefon 32 55 55 55

Døgnvagt

Bedemand Michael Riis 
Amagerbrogadel 55

Dragør Begrave Iscsicrrct ni ng ■ Telefon 3 2 5 3 06 29 
Taastrup Begravelsesforretning ■ Telefon 43 99 19 19

7P KATOLSK 
ÄÜINFOBUTIK

Katolske Bøger og Brugskunst
Litteratur om spiritualitet, bøn. teologi m.m.

Samt kunstbøgen børnebøger, figurer, ikoner 
rosenkranse, smykker, gaveartikler, vægkors, 

jule krybber, kristen julepynt, lys og meget mere...

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

Sankt Andreas
Bibliotek og 
Antikvariat
Åbningstider:
Mandag og Onsdag: 10-12 og 13-16 
Tirsdag og Torsdag: 10-12 og 13-16.45 
Fredag lukket.

Ryesgade 28 8000 Aarhus C 
Tlf. 87307055 

www.ka tolski nfo butik. d k

OBS. Biblioteket er lukket fra bibliotek@katolsk.dk 
den 20. maj- 25.juni. Tlf: 33 55 60 90

✓ Testamenter
✓ Ægtepagter
✓ Familiesammenføring
✓ Børns Retsforhold
✓ Fast Ejendom
✓ Retshjælp

ROHDE 
ADVOKATFIRMA

www.advocation.dk

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

Hjælp med at sikre 
Kirkens beståen 
- også når du er borte
Du kan støtte Kirken ved at betænke den 
i dit testamente.

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

Lundtoftegårdsvej 95, 2 800 Kongens Lyngby, Telefon 51 91 73 73

Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

www.v-lm.dk

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

Arv til Kirken er fritaget for alle afgifter 
og går derfor ubeskåret til Kirkens arbejde.

Læs mere på www.katolsk.dk eller ring til:

Katolsk Bispekontor
Gl. Kongevej 15
1610 København V
Telefon 33 55 60 80

Organiseret
4 bedemand,

X tilknyttet
/ garantiordning,
/ v/ Steen Jørgensen

Mere synlighed ?
Med en ANNONCE i Katolsk Orientering 
når dit budskab ud til mere end 11.500 
katolske læsere. Kontakt Svenning Ravn på 
annonce@katolskorientering.dk og hør mere om dine 
muligheder for at blive set i et medie med mening.

• Arv og 
Testamenter

• Ægtepagter
• Familiesager
• Dødsboer
• Køb af ejendom 

i Danmark og 
udlandet.

Advokat
Sandra Moll Dirscherl

Telefon: 31 35 35 60
Fax: 31 73 25 84

E-mail: sandra@moll.dk

Hjælp der gavner

www.vincentgrupperne.dk

Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nummer 9 
som udkommer den 30. juni skal være KO i 
hænde senest den 12. juni. Indlæg til 
Katolsk Orientering nummer 10, som udkom
mer den 14. juli 2017, skal være KO 
i hænde senest den 26. juni 2017.

Biskoppens kalender
Juni 2017

Informationschef:
Niels Messerschmidt (ansvarshavende)
Redaktør: Lisbeth Rütz
Layout: Carsten Meyer-Jensen
Annoncer: Svenning Ravn 
annonce@katolskorientering.dk

Medarbejdere i dette nr.: Pastor Lars 
Messerschmidt, Anton Dorph-Petersen.
Redaktion og annoncer:
Katolsk Orientering, Gammel Kongevej 15, 
1610 København V, tlf.: 33 55 60 40 
kl. 9-13 mandag-torsdag.
E-mail: redaktion@katolskorientering.dk
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10. kl. 11.00

kl. 17.00

11.
13. kl. 10.00

kl. 17.30

15. kl. 18.00

16.-18.
20.
24.

26.-30.

Firmelse Sankt Joseph Kirke, 
Horsens
Præstevielse af Kamil Brogowicz, 
Domkirken
Valfart til Øm
Forretningsudvalgsmøde i Danske 
Kirkers Råd
Messe Domkirken (Sct. Joseph Maria 
Escriva)
Kristi Legems og Blods Fest, Sankt 
Therese Kirke, Hellerup
Deltagelse i Folkemødet, Bornholm 

Foredrag, Kloster Stiepel, Tyskland 
Reformationsmarkering, Szczecin, 
Polen
Ferie

Pilgrimsrejse til Medjugorje
Tidspunkt: d. 28 september til 5. oktober 2017 
Fly: København til Split
Pris: kr. 5.900,- for fly, halvpension 
i dobbeltværelse m.v.
Præst: P. Benny Blumensaat
Rejseleder: Maria Truelsen
Info: Tlf. 24 60 23 08 eller på
e-mail: mariatruelsen@mail.tele.dk

Værelse/lejlighed søges
Seriøs italiensk PhD-studerende ved DTU - ikke- 
ryger- søger værelse - evt. ét-værelses lejlighed 
i Storkøbenhavn i rolige omgivelser per 1. juli.

Taler engelsk, læser dansk. Kontakt Enzo Mancuso 
på tlf. 50 2 7 53 45.

Bønnens Apostolat
Juni
I denne måned beder vi for hele verden med 
særligt fokus på at bekæmpe våbenhandelen 
- for nationernes ledere, at de vil tage effektive 
initiativer for at standse våbenhandelen, der 
rammer så mange uskyldige ofre.
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artikel er, at angsten for at blive afhængig 
af andre og miste sit sociale netværk 
tilsyneladende spiller en langt større 
rolle end angsten for fysiske smerter, 
når patienterne beder om eutanasi. Den 
centrale betingelse for eutanasi er, at man er 
samtykkekompetent.

Men fra Belgien og Holland ved vi, at en 
del patienter – for eksempel alvorligt syge 
spædbørn, udviklingshæmmede og svært 
demente ikke er samtykkekompetente. 
Dermed opstår der et logisk problem. For 
et væsentligt argument for eutanasi er jo 
netop, at patienten er et autonomt individ, 
der er kompetent til at tage hånd om sin 
egen skæbne.

Teologisk set er selve ønsket om at forkor-
te sit liv ved egen hjælp eller andres dybest 
set et udtryk for selvtilstrækkelighed og et 
oprør mod Gud, konkluderer Wyller. Man 
kunne indvende, at denne synsvinkel kun 
giver mening for troende, og at hensynet til 
individets autonomi altid må veje tungest. 
Men det er netop påstanden om menneskets 
autonomi, der er problemet. Eutanasibe-
handlingen er symptombehandling – den 
er et udtryk for dødens kultur. En bestemt 
opfattelse er ikke nødvendigvis legitim, 
fordi den deles af et flertal i befolkningen. 
Accepterer vi ikke menneskets grundlæg-
gende værdighed og ukrænkelighed i alle 
grundlæggende situationer, ja så bliver alle 
rettigheder relative, og det er dødsensfarligt 
for samfundets svageste, siger Wyller.

Hvilken rolle har Barmhjertighedens år 
spillet for dyrene, spørger teologen Jeanne 
Wreden OP. Som mennesker har vi en sær-
lig, bibelsk begrundet autoritet over for 
resten af skabningen – en autoritet vi ikke 
forvalter særlig godt. Sproget afspejler nå-
desløst dette forhold. Termen ”Produktions-
dyr” er udtryk for den industrilandbrugets 
brutale tingsliggørelse af vore medskabnin-

ger. Men dyr er ikke biologiske maskiner 
– de er unikke individer som os, er i stand 
til at tænke og har en hukommelse, fastslår 
Wreden, der mener, at vi som kirke simpelt-
hen mangler teologisk refleksion over dyre-
nes rolle i skaberværket.

Gå ud i ørkenen og bliv vis
Også afsnittet teologi og spiritualitet be-
lyser ud fra forskellige synsvinkler emnet 
svaghed. Som mennesker er vi svage; men 
vores svagheder kan paradoksalt nok blive 
en kilde til vækst. I byen – en ørken – skri-
ver sr. Katarina Pajchel OP om det tidlige 
klostervæsen, hvor tusinder af kvinder og 
mænd fyldte ørkenen med klostre. De så 
ørkenen som en åndelig arena – et landskab 
med rige muligheder for spirituel vækst. 
For ørkenfædrene og -mødrene var ørkenen 
en skole i, hvad det dybest set betyder at 
være menneske. Ørkenen bliver således en 
skole for livet – et kampens sted, hvor den 
der søger derud bliver konfronteret med 
sig selv. Arbejde og bøn er hjørnestenen i 
ørkenlivet, der leves i den stilhed, der først 
og fremmest er en lyttende opmærksom-
hed.  Artiklens pointe er, at vi alle kan bruge 
ørkenfædrene og -mødrene som rollemo-
deller, for vi er alle kaldede til at gå gennem 
ørkenen for at sætte tid af til ernsomhed, 
stilhed og Gud.

”Såret av den Skjønnes pil” er et ældre 
indlæg fra 2002 af daværende præfekt for 
Troslærekongregationen, kardinal Joseph 
Ratzinger. Her inviteres vi til at læse salme 
45 i lyset af Esajas 53,2: ”Han skød op 
foran Herren som en spire, som et rodskud 
af den tørre jord. Hans skikkelse havde 
ingen skønhed, vi så ham, men vi brød os 
ikke om synet”. Ratzinger skriver om Kristi 
paradoksale skønhed, der ligger i, at Han 
som er skønheden selv har ladet sig slå og 
tornekrone. Billedet af  den lidende Kristus 

bliver derved et billede på den radikale og 
kompromisløse kærlighed.

Ny litteratur
I 2016 fik vi med moder Elisabeth Hessel-
blad en ny skandinavisk helgen. Interessant 
er det her at Agneta af Jochnik Östborns 
omfattende forskning i Elisabeth Hessel-
blads liv giver et billede, der står i skarp 
kontrast til 70´ernes beskrivelser af Hessel-
blad som økumenisk pioner. Hesselblad så 
som resten af Kirken på den tid konversion 
til Den katolske Kirke som den eneste vej til 
at opnå kristen enhed.

Sidste år kom Kim Larsens disputats  
”Transformasjon som overgivelse. Bønn 
og spiritualitet hos Wilfrid Stinissen”. 
Den er nu udkommet i bearbejdet form 
og fokuserer på, hvad bøn, meditation og 
kontemplation egentlig er for noget. Bogen 
beskrives som en hybridform mellem 
akademisk og opbyggelig litteratur, og er 

faktisk lidt af et pionerarbejde, for som 
Lerø skriver, har spiritualitetsforskning 
været en Askepot inden for teologien.  Kim 
Larsens disputats  undersøger Stinissens 
sprog og virkemidler og kommer med nogle 
bud på, hvorfor Stinissen fik så mange 
læsere – også blandt dem der normalt ikke 
interesserer sig for kristen spiritualitet. Sr. 
Anne Bente Hadland OP omtaler Kjell 
Arnold Nyhus´ bog: ”Hvis jeg har en sjel: 
fortellinger fra klosteret i fengselet”. Nyhus 
er fængselspræst og har skrevet en bog om 
erfaringerne med ignatianske retræter i 
fængslet for langtidsdømte fanger i Halden 
fængsel. Retræterne foregår efter samme 
model som i Kumla fængslet i Sverige og 
er rettet til alle – uanset om de er kristne 
eller ej. Fangerne ser retrætetilbuddet som 
meget attraktivt. De får åndelig vejledning 
og skal deltage i morgen- og aftenbøn og 
nadvergudstjeneste. Det meget skemalagte 
liv med vægt på stilhed og bøn har vist sig 
at være en forandrende kraft i fangernes liv.

Højaktuel er artiklen ”Når Putin leser og 
djevelen holder Bibelen”, der er skrevet i 
anledning af den norske udgivelse af  Berd-
jajevs skrift Dostojevskijs verdensansku-
else. Putin inspireres meget af Berdjajevs 
tanker om den russiske idé og at Rusland 
har en speciel messiansk mission i verden.

Man kan blive ved med at botanisere i 
SEGL, der kommer hele vejen rundt i kunst 
og kultur, samfund, teologi og spiritualitet 
og ny litteratur og hvad der rører sig i den 
akademiske verden. En  mere udførlig om-
tale ville sprænge rammerne her, så jeg vil 
blot konstatere, at  mange af artiklerne vil 
egne sig godt som diskussionsoplæg i stu-
diekredse. SEGL. Katolsk årsskrift for reli-
gion og samfunn. St. Olav forlag 2016. 359 
sider illustreret. Pris: 298 norske kroner. 
Kan lånes på Sankt Andreas Bibliotek tlf.: 
33 55 60 90.

Eftertanker
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ÅRSSKRIFT En mursten på næsten 400 
sider er landet på mit skrivebord, og nu ved 
jeg, hvad de næste mange timer skal bruges 
til. SEGL er et norsk, katolsk tidsskrift for 
religion og samfund, og 2016-udgaven er 
den femte af slagsen. SEGL er en af den 
slags bøger, der egner sig til at blive tygget 
drøv på. Den er fuld af artikler med nye 
vinkler på tingene og er ikke bange for at 
clinche med emner, der gør ondt.

Ouverturen til SEGL 2016 er Ståle J. Kri-
stiansens og Peder K. Solbergs leder: ”Pave 
Frans, Gave og utfordring til Kirken”, der 
forsøger at trække nogle hovedlinjer op i 
pave Frans´ pontifikat og undersøge, om det 
giver mening at karakterisere de to forud-
gående paver som ”konservative” og pave 

Frans som ”progressiv”. Her konstateres 
det, at de to foregående pontifikater sig-
tede på at konsolidere Kirken, mens man-
ge under pave Frans føler sig på konstant 
gyngende grund. Det virker faktisk som 
om, både loyale katolikker og dem der føler 
sig fremmedgjorte over for Kirken helst 
skal få morgenkaffen i den gale hals, når de 
læser, hvad paven nu har udtalt sig om, kon-
staterer artiklens to forfattere.

Pave Frans markerer sig igennem stærke, 
symbolmættede handlinger, og han viser 
ifølge artiklens forfattere en kirke, som er 
optaget af helt almindelige menneskers liv. 
Og når han nu er så optaget af det, så må 
han vel også være progressiv, når det gælder 
katolsk morallære lyder spørgsmålet.

Med andre ord – skal denne nye pastorale 
strategi fortolkes som et muligt brud med 
Kirkens tradition? Nej, siger artiklen, 
der fastslår, at pastoral dømmekraft er et 
nøglebegreb i Amoris Laetitia. For eksempel 
kan livsomstændigheder gøre, at enkelte 
gengifte subjektivt set ikke lever i en tilstand 
af skyld og derfor i nogle tilfælde kan vokse 
i troen gennem Kirkens sakramenter. Pave 
Frans kunne have været tydeligere og mere 
konkret i de omstridte passager; men man 
bør holde sig for øje, at han har skrevet 
Amoris Laetitia som et første skridt i en 
længere proces, skriver artiklens forfattere 
og henviser til biskop Robert Barron, der 
ikke just repræsenterer yderpositionerne 
inden for dagens katolicisme.

Ifølge Barron fremhæver Amoris Laetitia 
katolicismens logik som en både-og logik. 
Den fastholder ekstreme krav og viser 
samtidig en ekstrem barmhjertighed. Pave 
Frans ønsker at bevare denne spænding 
mellem den læremæssige integritet og 
den grænseoverskridende barmhjertighed. 

Meget af kritikken mod pave Frans bunder i 
en angst for dominoeffekten. Men kritikerne 
bør forstå pavens profetiske karisma – at 
have prioriteterne i orden, så Kirken først 
og fremmest er optaget af at formidle Kristi 
uforbeholdne kærlighed til verden, fastslår 
forfatterne.

Barmhjertighed og sårbarhed
Årbogen har altid en temadel. I år har 
temadelen fokus på barmhjertighed og 
sårbarhed. Kan drab være barmhjertigt, 
lyder spørgsmålet i overlæge Vegard B. 
Wyllers artikel om eutanasi. 

I Holland skyldes 3 % af alle dødsfald 
eutanasi. Egentlig er det vel udtryk for 
kristen barmhjertighed at give dødshjælp 
til en patient, der lider? Spørgsmålet 
er ikke så enkelt, som det ser ud til. 
Eutanasiproblematikken kan nemlig ikke 
bare forstås ud fra et individorienteret 
synspunkt, skriver Wyller.

En tankevækkende pointe i hans 
Fortsættes nedenunder ▶

Sårbarhed giver vækst
Segl 2016 kommer hele vejen rundt i kulturen og i samfundet.

Tekst: Lisbeth Rütz

Barmhjertighed og sårbarhed hører 
sammen. Her vises det ved, at Jesus 
peger på sit hjerte, der er omsluttet af en 
tornekrans. Illustration fra SEGL 2016.



Katolsk Orientering
Katolske nyheder fra ind- & udland

MARIBO Efter at Sankt Birgitta Kirke 
har været lukket i næsten tre år, nærmer 
genåbningen sig nu. Renoveringen startede 
i uge 25 og forventes afsluttet i uge 38. Det 
fremgår af en meddelelse den 16. juni fra 
generalvikar Niels Engelbrecht på www.
katolsk-lolland-falster.dk der er hjemmeside 
for Sankt Josefs menighed.

Entreprenørfirmaet H. Nielsen & Søn A/S 
i Næstved får til opgave at renovere kirken, 
og rådgivende ingeniør på opgaven bliver 
Morten Falk. 

Sankt Birgitta Kirke har været lukket 
siden den 28. august 2014.  Siden da har 
den husvilde menighed fejret messe i 
Birgittasøstrenes klosterkirke.

Lukningen skete med baggrund i en 
rapport fra bispedømmets rådgivende 
ingeniørfirma, Promana. Konklusionen i 
Promanas rapport var, at kirkebygningen 
ikke var tilstrækkelig underfunderet. 
Derfor var der ”risiko for betragtelige 
bygningsskader og personfare i situationer, 
der kan opstå pludseligt og uforudsigeligt”.

En gruppe i menigheden var imidlertid 
så uenige i undersøgelsens konklusioner, 
at den efterfølgende bestilte en rapport 
fra ingeniørfirmaet LF Consult. Dens 
konklusion var, at bygningen var solid nok; 
men at det ville koste omkring 1,3 millioner 
kroner at sætte den i stand.

Efter at de to tidligere undersøgelser 
således var kommet til stik modsatte 
resultater, stillede bispedømmet krav 
om en tredje, uvildig undersøgelse, som 

daværende Sankt Birgitta menighed selv 
skulle betale. Firmaet Falk Bygconsult 
Aps. har stået for den tredje undersøgelse.  
Falks undersøgelse konkluderer, at kirken 
kan åbnes for offentligheden, når der er 
foretaget reparationer af de væsentligste 
bærende og stabiliserende vægge.

Undersøgelsen er bekostet af en arv på 
knap to millioner til Sankt Birgitta Kirke 
fra Jan Zygmunt, hvoraf menigheden 
har modtaget 60 % efter at have betalt 
solidaritetsafgift til bispedømmet, oplyser 

bispekontorets administrationschef Thomas 
Larsen. 

Et tremands udvalg bestående af 
arkitekt Kristof Lubowiecki fra daværende 
menighedsråd i Maribo, ingeniør Erik 
Bohn-Jespersen fra bevaringsforeningen 
og administrationschef Thomas Larsen har 
styret forløbet omkring undersøgelsen.

Prisen for renoveringen af Sankt Birgitta 
Kirke bliver cirka 1,8 millioner kroner. Sankt 
Josefs Menigheds andel er 500.000 kroner, 
mens bispedømmet bidrager med resten af 
pengene, oplyser Niels Engelbrecht.

Lokalpressen har fulgt sagen med 
stor interesse og der har været livlig 
diskussion om kirkens fremtidsudsigter i 
debatspalterne.   
 LR

AFRIKA Som kulminationen på en 
årelang strid om indsættelsen af Peter 
Okpaleke som biskop i bispedømmet Ahiara 
i det sydlige Nigeria stiller pave Frans 
nu de utilfredse præster i bispedømmet 
overfor et ultimatum: Underskriv en 
loyalitetserklæring til jeres biskop eller 
forlad jeres embede!

Bispedømmet, der blev grundlagt i 1987 
og ligger i det overvejende katolske Mbaise 
i provinsen Imo, blev ledet af biskop Victor 
Chikwe fra dets grundlæggelse indtil hans 
død i 2010. Pave Benedikt XVI udnævnte 
i december 2012 præsten Peter Okpaleke 
– som kom fra bispedømmet Awka i 
naboprovinsen Anambra – til bispedømmets 
nye biskop. Det fik 400 præster til at 
protestere over at paven ikke havde valgt en 
lokal præst fra Mbaise i stedet. 

Urolighederne betød, at Okpalekes bispe-
vielse skete under store sikkerhedsforan-
staltninger på et seminar i nabo-bispedøm-
met i maj 2013. Mens bispevielsen fandt 
sted valgte en gruppe unge at aflåse domkir-

ken i Ahiara i protest og andre demonstran-
ter anbragte en kiste prydet med den nye 
biskops navn i bispedømmets hovedsæde.

I forsøget på at løse situationen udpegede 
pave Frans i juli 2013 kardinal John 
Onaiyekan af Abuja, Nigerias hovedstad, til 
apostolisk administrator for bispedømmet, 
og december samme år sendte han den 

ghanesiske kardinal Peter Turkson, 
daværende præsident for det pavelige 
råd Justitia et Pax, til Ahiara for at lytte 
til bispedømmets bekymrede præster og 
lokale lægfolk.

De forskellige tiltag fra Vatikanets side 
har ikke formået at løse konflikten og i 
en tale til en delegation fra bispedømmet 
Ahiara den 8. juni indskærpede pave Frans, 
at ”enhver, som modsætter sig at biskop 
Okpaleke tager bispedømmet i besiddelse, 
er medvirkende til at ødelægge Kirken”. 

Paven beder derfor nu ”alle præster eller 
kirkeligt inkardinerede i bispedømmet 
Ahiara, uanset om de bor dér eller arbejder 
andetsteds, selv i udlandet, om at sende 
et brev stilet til mig, hvori de beder om 
tilgivelse. Alle skal skrive et sådan brev 
individuelt og personligt”. 

I brevet skal man tydeligt tilkendegive 
sin totale lydighed mod paven og at man 
accepterer den biskop, som paven har 
udpeget. Brevet skal være paven i hænde 
senest den 9. juli. Den, som undlader at 
gøre det, bliver ipso facto suspenderet fra 
sit nuværende embede. 

Ifølge Vatikanet har bispedømmet Ahiara 
ca. 130 verdenspræster og næsten 520.000 
katolikker ud af en lokalbefolkning på 
675.000 personer.
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Pilgrimsvandring

Vandreveje på Lolland-Falster. Den 
danske klosterrute.  
Læs mere på side
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5

Dødsfald

Sr. Abraham er død.
Læs mere på side

Tolkien

12

Kirsten Krog skriver om Tolkiens 
forfatterskab. 
Læs mere på side

6

Valfarter

Sommerens valfarter til Øm og 
Åsebakken. 
Læs mere på side

Præster får 30 dage til at 
acceptere biskop eller forlade 
embedet
Paven intervenerer i årelang strid i nigeriansk bispedømme.

Benedikt XVIs udnævnelse af en ikke-lokal 
præst til ny biskop af bispedømmet Ahiara 
i Nigeria har skabt en langvarig krise. 
Pave Frans giver nu de oprørske præster 
et ultimatum. Foto: Crux.com.

Sankt Birgitta Kirke Maribo. Foto: Lisbeth Rütz.

Glædens dag i Maribo
Renoveringen af Sankt Birgitta Kirke forventes afsluttet i uge 38.
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MELLEMØSTEN Bistandsorganisa-
tionen under den amerikanske Columbus 
ridderorden har lanceret en større annonce-
kampagne, som skal øge opmærksomheden 
på de kristnes situation i Mellemøsten og 
behovet for akut hjælp. I følge Catholic He-
rald er formålet at rejse penge til konkrete 
hjælpeindsatser i kølvandet på angrebene 
på kristne i Irak, Egypten, Jordan, Liba-
non og Syrien begået af Islamisk Stat, der 
har fået mange kristne til at flygte fra deres 
hjemegne.

Det kaldæiske, katolske ærkebispedøm-
me i den nordirakiske by Arbil arbejder 
ligesom flere andre private bistandsorga-
nisationer med at sikre fordrevne kristne 

de mest basale livsfornødenheder. Men nu 
advarer disse grupper om, at knappe res-
sourcer gør det svært at hjælpe de fordrevne 
kristne i nærområderne og dermed gøre det 
lettere for dem at vende hjem, når Islamisk 
Stat er blevet fordrevet fra de områder, de i 
dag har besat. De kristne kirker og bistands-
organisationer frygter, at den manglende 
hjælp kan tvinge kristne til helt at forlade 
Mellemøsten. Formålet med kampagnen er 
altså på den korte bane at yde hjælp her-og-
nu og på den længere bane at sikre, at den 
kristne kultur også fremover er repræsente-
ret i den del af verden, hvor den opstod for 
omkring to tusinde år siden. 

”Vi er nødt til at handle hurtigt hvis kri-

stendommen skal overleve i Mellemøsten”, 
siger Carl Anderson, ridderordenens leder 
om indsamlingskampagnen. ”Tre år efter 
at Islamisk Stat har vundet fodfæste i Irak 
og Syrien, er det kristne mindretal udsat 
for en systematisk udslettelse. Forsvinder  

FAMILIEPOLITIK Pave Frans tog 
imod repræsentanter for den europæiske 
paraplyorganisation FAFCE (Federation 
of Catholic Family Associations in Europe) 
med ordene: ”Familien fortsætter med 
at være Europas mest værdifulde skat”, 
da han havde dem i audiens den 1. juni. 
Organisationen, der repræsenterer katolske 
familieforeninger fra 14 europæiske lande, 
var i Rom i anledning af dens 20-års 
jubilæum. 

”Tyve år efter jeres start”, sagde paven, 
”er familien fortsat den mest grundlæggende 
celle i samfundet”.

FAFCE, der i dag nyder observatørstatus 
som NGO-organisation under Europarådet 
og samarbejder med flere af EUs 
institutioner, ønsker at sikre politisk 
indflydelse i familieanliggender ud fra et 
katolsk perspektiv på grundlag af Kirkens 
social- og familielære. Jubilæumsfejringen 
strakte sig over tre dage i Rom med 
møder og refleksioner, kulminerende med 
privataudiensen hos pave Frans.

Paven takkede organisationen for 
dens arbejde eller kald, som han sagde 
”tilskynder andre til at arbejde i familiens 
tjeneste, således at Europa fortsat kan 
betragte familien som sin mest værdifulde 
skat”.

”Familien er ikke en museumsgenstand. 
Det er gennem familierne, at evnerne 
udfoldes, at man lærer at engagere sig og 
åbner sig mod det at få børn – alt sammen 
til gavn for samfundet. Familien er den 
surdej, som gør verden mere menneskelig 
og næstekærlig, hvor ingen føler sig afvist 
eller opgivet”.

Det interpersonelle forhold  
par excellence
Pave Frans fortalte repræsentanterne, at 
deres arbejde har værdi både kirkeligt og 
civilt set, og henviste til sin postsynodale 
formaning Amoris Laetitia, hvor han 
fremhæver ”familien som samfundets 
grundlag og den fortsat mest velegnede 
struktur til at give mennesket mulighed for 
at få del i det gode i sin helhed, således som 
det kræves for dets fortsatte udvikling”.

”Familien er det interpersonelle forhold 
par excellence fordi det er et fællesskab af 
personer. I forholdet mellem ægtefæller, 
fædre og mødre, sønner og døtre, søskende, 
er det muligt for enhver person at finde sin 
plads i den menneskelige familie […] I dag 
ser vi mere end nogensinde behovet for 
en kultur, der fremmer mødet og fremmer 
enheden i mangfoldigheden, en ømhed og 
solidaritet mellem generationerne”.

Pave Frans omtalte familien som ”en 
kapital”, som må være en del af det 
europæiske kontinents økonomiske, sociale 
og politiske interessesfære. Herefter 
fremhævede han, at den måde FAFCE 
opfordrer til at være familie på, ikke er 
præget af nogen ideologi men bygger på 
menneskets ukrænkelige værdighed.

I forlængelse heraf opfordrede pave 
Frans FAFCE til altid at basere sit arbejde 
på personlige vidnesbyrd, dialog, handling, 
erfaringer og en livsstil, som taler højere 
end statistikker og programmer. Dette er 
vigtigt for at familierne kan spille rollen 
som ’hovedaktører’, således som den 

hellige pave Johannes Paul II beskrev dem 
i rundskrivelsen Familiaris Consortio 
(Fællesskabet i familien, 44).

Pave Frans berørte i sin tale fire kriser, 
der især påvirker Europa i dag: demografi, 
migration, beskæftigelse og uddannelse, 
og han sagde, at løsningen på disse kriser 
er at udforme familievenlige politikker på 
både det sociale, økonomiske og politiske 
område. Han fremhævede organisationens 
arbejde på disse områder med at foreslå 
familietilpassede løsninger, og opmuntrede 
repræsentanterne til at fortsætte den 
konstruktive dialog med de forskellige 
aktører på det sociale område uden at give 
køb på deres kristne identitet.

I slutningen af sin tale henviste pave 
Frans til den viden, de ældre generationer 
bærer rundt på, som nyttig i udformningen 
af familievenlige politikker, så de ikke 
bygges kun på teknisk ekspertise men på 
hjertets visdom. 

”Med denne visdom tjener I livets 
hellighed på en konkret måde […] i alles 
tjeneste, navnlig de mest trængende, 
de handicappede og de forældreløse, i 
solidaritet med indvandrerne, i uddannelsen, 
i forsvaret for det ufødte barns rettigheder, 
som ikke har nogen røst, og ved at sikre 
anstændige levevilkår for de ældre”.

 NM

Internationale nyheder

KO mener
En hjælp uden 
forbehold
I Danmark som i resten af verden ser vi 
i disse år en stigende marginalisering af 
udsatte og sårbare grupper – herhjemme 
senest med lovforslaget om skærpelse af 
straffen for utryghedsskabende tiggeri, 
mest møntet på udenlandske (læs: romaer 
og rumænske) hjemløse. Konstateres må 
også, at der er langt fra de mange politiske 
skåltaler om at gøre noget ved udsatte og 
ensommes situation til at  føre dem ud i 
livet.

’Kærlighed ikke i ord, men i gerning’ 
er parolen for det nye pavelige initiativ, 
Verdensdagen for Fattige, som markeres 
senere i år. I sit budskab understreger 
pave Frans, at vi alle er kaldede til at 
udvise næstekærlighed gennem konkrete 
gerninger, fordi Gud elskede os først og 
gav sig selv, ja sit eget liv for os, uden at 
bede om noget til gengæld. 

På de første sider af Apostlenes 
Gerninger læser vi om de første kristnes 
dybe forståelse af den evangeliske 
fattigdom og solidariteten med hinanden, 
og navnlig med de fattige og enkerne. For 
dem var en tro uden gerninger en død tro. 
Derfor udvalgte Peter syv velanskrevne 
mænd, fyldt af ånd og visdom, til tjeneste 
for de fattige, og derfor solgte menigheden 
i Jerusalem deres ejendom og ejendele og 
delte det ud til alle efter enhvers behov. 

Pave Frans skriver i sit budskab, at når 
vi ligger under for en verdslig mentalitet, 
kalder Helligånden os til atter at vende 
blikket mod et grundlæggende aspekt i den 
kristne forkyndelse. Kirkens historie er 
fuld af personer, der ydmygt har tjent deres 
medmennesker. Paven fremhæver Frans af 
Assisi, der ikke nøjedes med at omfavne og 
hjælpe de spedalske, men også delte sit liv 
med dem og herigennem hjalp dem med at 
bryde ’ensomhedens onde cirkel’. 

At have blik for vor næstes behov kræver 
et fattigt og ydmygt hjerte, tegnet på 
evangelisk fattigdom. Og vi behøver ikke 
at kigge langt for at få øje på mennesker, 
som har brug for vores hjælp, hvis vi tør 
række hænderne frem uden at forvente 
noget til gengæld, så vores hjælp er uden 
forbehold og ikke ledsages af et ’hvis’ eller 
et ’måske’.

 Paven skriver i sit budskab, at han ved 
afslutningen på Barmhjertighedens jubelår 
ønskede at give Kirken en verdensdag, 
hvor troende på en konkret måde kan blive 
synlige tegn på Kristi kærlighed. Dagen 
skal også sætte fokus på den omsiggribende 
brug-og-smid-ud kultur, hvor stadig flere 
ender som ’samfundets skrald’, samt 
befordre en mødets kultur mellem alle 
uanset religiøst og socialt tilhørsforhold. 

Må Verdensdagen for Fattige, som 
markeres søndag den 19. november, blive 
en konkret anledning til at tjene Kristus 
ved at rette vort blik mod samfundets 
ensomme, de udstødte og marginaliserede.

Disse mennesker udfordrer os til at træde 
ud af vor egen komfortzone og indse, at 
menneskelig fattigdom og udstødelse ikke 
blot er et problem, der kalder på politisk 
handling, men også er en ressource gennem 
hvem vi føres ind i evangeliets inderste 
kerne.

 Niels Messerschmidt

Løsningen på Europas krise er 
at værne om og styrke familien
Den europæisk føderation af katolske familieforeninger i audiens  
hos paven.

Pave Frans kysser en baby på hovedet under en audiens med repræsentanter for 
Federation of Catholic Family Associations in Europe (FAFCE) i Vatikanet.  
Foto: L’Osservatore Romano.

Økonomisk nødråb fra kristne  
i Mellemøsten
Annoncekampagne sætter fokus på kristne flygtninge i nærområdet.

I annoncen for indsamlingen fortæller 
p. Douglas Bazi, en kaldæisk katolsk 
præst fra det kurdiske område i Nordirak, 
hvordan han i 2006 blev bortført af 
islamiske terrorister og tortureret i ni dage 
inden han blev frigivet efter at Kirken 
havde udbetalt løsepenge. Foto: Pinterest.
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MISSION Pave Frans “ser positivt 
på vores opfordring om at afholde en 
ekstraordinær måned i Kirken, som er 
helliget bøn, velgørenhed, katekese og 
teologisk refleksion om missionen”. 
Det siger kardinal Fernando Filoni, 
præfekt for Kongregationen for folkenes 
Evangelisering, Propaganda Fide, efter at 
have forelagt idéen for Den hellige Fader. 

Idéen om en særlig “missionsmåned” blev 
fremsat af præfekten i en tale til de mere 
end 100 nationaldirektører for de pavelige 
missionsselskaber fra hele verden, der var 
forsamlet i Rom i starten af juni til deres 
årsmøde. At missionsmåneden henlægges 
til oktober 2019 skyldes dels, at oktober 
måned i Kirken traditionelt er dedikeret 

til Misso ad Gentes og Verdensmissions-
søndagen, dels at 2019 er hundredåret for 
offentliggørelsen pave Benedikt XVs rund-
skrivelse Maximum Illud om missionen. 

Det verdensomspændende netværk af 
pavelige missionsselskaber, der for mere 
end hundrede år siden så dagens lys i 
form af små missionsselskaber af troende 
lægfolk, og hvis indsats senere er blevet 
samordnet af institutioner hjemmehørende 
under Propaganda Fide, har til formål at 
støtte missionsarbejde i verden ved at yde 
materiel og åndelig støtte, som et udtryk 
for de lokale kirkers pastorale omsorg i 
solidaritet med paven og Kirken i Rom.

”I flere år”, sagde kardinal Filoni i sin 
tale”, har pave Frans opmuntret de pavelige 

missionsselskaber til at genoplive den 
glæde og lidenskab, som kendetegner 
helgener og martyrer, uden hvem vi 
blot ville være en NGO-organisation til 
indsamling og fordeling af materielle 
midler og økonomiske tilskud”. Præfekten 
opfordrede missionsselskaberne til at gøde 
vejen for de unge kirker, og han tilføjede, 
at behovet for at styrke missionen gennem 
evangeliets forkyndelse ”er en del af 
den pastorale omsorg, pave Benedikt 
XV udtrykte i Maximum Illud og den 
missionsopgave, som pave Frans slår til lyd 
for i sin apostoliske formaning Evangelii 
Gaudium [Evangeliets Glæde]”.

Selv om Maximum Illud blev offentlig-
gjort for hundrede år siden, 30. november 
1919, er rundskrivelsen fortsat relevant i 
sin fremstilling af evangeliets forkyndelse 
under hensyntagen til de dynamikker og 
former, missionsarbejdet antager rundt om i 
verden. Benedikt VI understregede nødven-
digheden af, at missionærerne har modtaget 
den rette uddannelse for at kunne arbejde 
med fremmede kulturer og at de har de for-
nødne sprogkundskaber inden de drager ud. 
Samtidig understreger paven, at mission 
ikke kun er et anliggende for missionærer, 
men er et anliggende for alle troende gen-
nem fx Bønnens Apostolat, ved at støtte 
kaldsarbejdet og ved at bidrage økonomisk 
til missionsarbejdet. Vigtigt er også, som 
Benedikt VI fremhævede, de lokale kirkers 
ansvar for løbende at sikre og uddanne lo-
kale personer til at varetage dette vigtige 
missionsarbejde.

ITALIEN Søster Candida Bellotti, den 
længstlevende ordenssøster i verden, døde 
lørdag den 27. maj i Lucca 110 år gammel. 
Det oplyser karmelianerindernes moderhus 
i en pressemeddelelse.

Søster Candida, der blev født i Veneto 
den 20. februar 1907 og døbt Alma Bellotti 
Quinzano, ”forlod denne verden med den 
sindsro, som altid har kendetegnet hende”, 
hedder det i pressemeddelelsen i følge 
nyhedsbureauet Zenit.

Efter at være indtrådt i karmelianerordenen 

i 1931, arbejdede sr. Candida i mange år som 
sygeplejerske i en række italienske byer. I 
2000 flyttede hun til ordenens moderhus i 
Luccan.

Den nu afdøde ordenssøster har levet 
under ti forskellige paver: Pius X (1903-
1914), Benedikt XV (1914-1922), Pius XI 
(1922-1939), Pius XII (1939-1958), den 
hellige Johannes XXIII (1958-1963), Paul 
VI (1963-1978), Johannes Paul I (1978), 
den hellige Johannes Paul II (1978-2005), 
Benedikt XVI (2005-2013) og endelig pave 
Frans (2013-).  NM

Internationale nyheder

Katolsk læge vinder 
humanitær pris
SUDAN En katolsk læge fra New York, 
der har arbejdet i Sudan siden 2007, 
er dette års modtager af Aurora Prize 
for Awakening Humanity. Med prisen 
følger 1,1 mio. dollar. Den armenske pris 
uddeles til minde om ofre for det armenske 
folkedrab.

De seneste ni år, under den igangværende 
borgerkrig mellem landets regeringsstyrker 
og oprørsbevægelsen Sudanese People’s 
Liberation Movement, har lægen Tom 
Catena – af de lokale kendt som ’Dr. Tom’ 
– stillet sig til rådighed 24 timer i døgnet, 
alle ugens syv dage på Mother of Mercy 
Catholic Hospital for byen Nubas mere 
end 750.000 indbyggere.

Patienter siges at have gået til fods op 
til syv dage for at modtage behandling 
for sår efter bombeangreb, lidelser 
som spedalskhed og tuberkulose samt 
knoglebrud, fejlernæring og malaria. Det 
anslås, at dr. Catena behandler op mod 500 
patienter om dagen og udfører mere end 
tusind operationer hver eneste år.

Det tager år at forstå 
Amoris Laetitia
ENCYKLIKA Kardinal Christoph 
Schönborn af Wien er ikke bekymret for 
modstridende fortolkninger af Amoris 
Laetitia, fordi det – siger han – vil tage 
år for Kirken at tilegne sig den korrekte 
forståelse af pavens dokument.

”Modtagelse er altid en langvarig 
proces”, siger kardinalen i et interview i 
Crux. Han bemærker, at det tog mere end 
200 år at implementere læren fra koncilerne 
i Trento og Nicæae, og ”modtagelsen 
af Andet Vatikoncil er langt fra ovre”. 
Schönborn mener, at forståelse af Amoris 
Laetitia er en tilsvarende proces.

Adspurgt om de retningslinjer, som flere 
bispekonferencer har udsendt, siger han, 
at det ”stadig er alt for tidligt” at opstille 
regler om implementering af dokumentet. 
Men han afviser idéen om at det pavelige 
dokument slækker på principperne i 
Kirkens lære om ægteskabet.

Kort nyt

SÆT KRYDS I KALENDEREN! 
Caritas-arrangementer i efteråret 
 
27. AUGUST 
Caritas Kollekt  
 
8. SEPTEMBER 
Åbning af Caritas Center i Stenosgade  
 
7.-8. OKTOBER 
Årsmøde og Caritas-dag i Vejle   
 
10.-12. NOVEMBER 
Retræte: Deus Caritas Est  
 
17.-19. NOVEMBER 

Opdag Caritas, kursus på Ømborgen 

Verdens ældste ordenssøster 
død 110 år gammel 
Karmelianersøster Candida Bellotti levede under ti paver. 

Foto: Kindermissionswerk, Achen.

Paven hilser forslag om 
missionsmåned velkommen
Afholdes oktober 2019 i anledning af 100-året for Benedikt VI’s 
apostoliske brev Maximum Illud. 

Tekst: Niels Messerschmidt

kristendommen fra regionen, mister min-
dretal i denne del af verden også mulighe-
den for pluralisme og tolerance”.

Columbus ridderordenen forsøger også 
at påvirke den amerikanske kongres til at 
vedtage et erklæring, der omtaler IS-terror 
i Irak og Syrien som et igangværende 
folkemord. Det vil gøre det muligt for 
amerikanske statslige fonde at kanalisere 
penge direkte til irakiske grupper, som 
hjælper fordrevne kristne med mad, bolig 

og medicin. Ærkebiskoppen af Arbil, 
Bashar Marda, siger i en appel om hjælp, at 
de nuværende knappe ressourcer tvinger de 
lokale bistandsorganisationer til at prioritere 
mellem at opføre midlertidige boliger eller 
uddele livsfornødenheder: ”Dette valg kan 
betyde døden for vore kristne menigheder”.

Den igangværende kampagne har som 
mål at indsamle én mio. dollar inden 1. juli. 
Hver eneste indsamlet dollar vil gå direkte 
til madprogrammer for kristne i Irak.  NM
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FØDSELSDAG Den 27. juni 1937 blev 
pater Gerhard Sanders født i Nienburg/We-
ser i Niedersachsen. Som 20-årig indtrådte 
han i Jesu Selskab og som 31-årig blev han 
præsteviet i Frankfurt am Main. 

I 1969 kom han til Danmark og var i et 
år præst i Aarhus samtidig med, at han var 
elev på Askov Højskole. I 1970 kom pater 
Sanders til København og begyndte sin tje-
neste som præst ved Jesu Hjerte Kirke på 
Vesterbro. 

Bortset fra en kortere periode som rek-
tor ved Niels Steensens Kollegium i Sankt 
Kjeldsgade i 80’erne, har han tilbragt om-
kring 40 år af sit præsteliv i Stenosgade.

I perioder har han været superior, i andre 
perioder sognepræst, men det meste af tiden 
begge dele samtidig. Ved siden af har han i 
en lang periode også været bispedømmets 
økonom og leder af bispedømmets kirke-
lige domstol.

Spejderne og Katolske Menighedsplejer 
har også nydt godt af pater Sanders arbejds-
kraft. I dag nyder han sit velfortjente otium 
sammen med sine medbrødre på Niels 
Steensens Kollegium. Vi ønsker ham alt 
godt og Guds velsignelse for forhåbentlig 
mange gode år endnu.
Generalvikar Niels Engelbrecht

Familien

KATEKESE 66 deltagere fra 18 lande 
var i dagene 1. til 4. juni samlet i Madrid 
til en europæisk konference arrangeret 
af European Equipe of Catechesis. 
Emnet for dette møde var katekese og 
familien. Foredrag, gruppediskussioner 
og ekskursioner belyste forskellige idéer 
og koncepter for familiekatekese. Det 
var professorer fra forskellige katolske 
universiteter, der leverede de fleste oplæg. 
Deltagerne var en blanding af lærde og 
fagfolk, der alle arbejder med udvikling af 
kirke, katekese og det pastorale arbejde.

Konferencen var en stor inspiration for 
mit arbejde på Pastoral-Centret i Danmark. 
Det var bl.a. en øjenåbner at se, hvordan 
udfordringerne i vores bispedømme ligner 
dem i mange af de andre europæiske lande – 
også dem, der traditionelt kalder sig katolske 
lande. Alene dette gjorde det muligt at få et 
større overblik over situationen omkring 
trosformidling og få inspiration til hvad vi 
kan gøre bedre.

Den nødvendige omstilling
Vi har i mange årtier befundet os i en 
overgang væk fra en kristen kultur, som 
omfattede hele samfundet. Nu har vi 

en ny situation, hvor kirken må være 
missionerende og møde det omgivende 
samfund som om det var første gang. Vi 
lever nu i en kultur, hvor det at være kristen, 
er et personligt valg – et tilvalg. Det synes 
nok indlysende, at dette er situationen. Men 
i praksis er det som om det ikke rigtigt 
er gået op for os, for vi gør stadig mange 
ting som før. Vi har fx børnekatekese 
efter stort set samme model som for 50 år 
siden selvom vi kan se, at det ikke virker. 
Vi ”firmer de unge ud af kirken”, som det 
hedder så sørgeligt, i stedet for at hjælpe 
dem ind til et levende Gudsforhold. 

Vi kan se, at det ikke virker og at det 
ikke har gjort det i mange år, men alligevel 
bliver vi ved at gøre det på samme måde. 
Hvorfor? Overgangen har været glidende, 
så det har taget tid for os at indse det el-
ler finde tidssvarende svar på den nye si-
tuation. På mange måder går vi stadig ud 
fra, at de børn, der kommer til katekese, vil 
finde støtte for deres tro i familien og det 
omgivende samfund. Men det kan de ikke 
mere. Vi har længe ignoreret, at mange for-
ældre siger til os, at de synes, det er svært at 
kommunikere troen til deres børn. Vi læg-
ger kræfter i at hælde viden og læresætnin-

ger ind i hovedet på de børn, der kommer 
til sakramentsforberedelse, når vi i stedet 
målrettet burde lede forældre og børn til at 
opdage, hvordan Gud er tilstede i deres liv.

En tidssvarende katekese må inddrage 
hele familien og indse, at forældrene skal 
engageres og blive en del af katekesen. For-
ældrene skal selv modtage katekese, og de 
skal modtage støtte og opmuntring til selv at 

blive kateketer 
for barnet. Det 
er i hjemmene, 
at troen først 
og fremmest 
skal leves og 
formidles. Så 
derfor må vi i 
fremtidens ka-
tekese skubbe 
mere og mere 
af trosformid-
lingen over til 
hjemmene, til 
familierne, til 
huskirken. Det 
betyder ikke, 
at vi skal fra-

lægge os ansvaret, men at vi skal sætte me-
get mere målrettet ind på at støtte op om og 
nære det kristne liv uden for kirkebygnin-
gens fire vægge. Det er der heldigvis alle-
rede nogle sogne i Danmark, der har indset. 
Men vi har vist brug for en større og gen-
nemgribende omstilling. 

Vi skal nytænke vores katekese. Et mo-
derne svar på vores udfordringer nødven-
diggør, at vi udviser modet til at gøre tin-
gene anderledes og undervejs mister lidt af 
kontrollen med, hvad der sker. Vi må prøve 
forskellige modeller af og holde fast ved 
det, der virker. Når vi griber denne udfor-
dring er der er ingen tvivl om at det er en 
spændende tid, vi har foran os. Vi kommer 
helt sikkert til at beskæftige os med det i 
de kommende kateketkurser fra Pastoral-
Centret.

FAMILIETID Danhostel Ishøj Strand – 
Ishøj Strandvej 13, 2635 Ishøj – danner i 
dagene 1.-3. september 2017 rammen om 
bispedømmets familieweekend.  

Arrangementet er fortsat i støbeskeen, 
men diakon Kaare Nielsen oplyser, at man 
”har fået fat i nogle gode oplægsholdere og 
nogle, der er lige så gode til børn”.

Temaet for familielejren er ’Guds nåde’. 
Herom siger Kaare Nielsen:

”’Nåde er et udtryk, som i dag er gået af 
brug. Man kender det – udover i Kirken 
– stort set kun fra sportsverdenen, fx i et 
udtryk som ’han viste ingen nåde’. I disse 
udtryk ligger mere eller mindre implicit, 

hvad begrebet betyder: at få uden at have 
gjort sig fortjent til det. Man burde straffes, 
men dommeren lader nåde gå for ret og viser 
altså barmhjertighed og overbærenhed, og 
man får lov at gå fri. Selv om man ikke har 
fortjent det, er man heldig”, forklarer han 
og fortsætter: 

”Det er den samme betydning, der ligger 
i nådesbegrebet, når man ser på det inden 
for Kirken og kristendommen. Her er det 
Gud, der viser nåde. Gud er storsindet. Han 
tilgiver. Han holder fast ved os uden at vi 
har gjort os fortjent til det”.

Deltagelse i familieweekenden koster kr. 
1.000 for en familie (far, mor og to børn fra 

0-7 år). Børn over 8 år koster 200 kr. ekstra.
Tilmelding via mail til kn@katolsk.dk. 
Har du spørgsmål så kontakt venligst 

diakon Kaare Nielsen på mail eller  
tlf. 60 94 94 10.

Deltagere fra konferencen nyder et øjebliks 
uformelle samtaler under en ekskursion til 
Santa Maria de las Rosas, en af Madrids 
menigheder, hvor man har gjort sig 
gode erfaringer med katekese for hele 
familien. Til højre ses biskop Franz-Peter 
Tebartz-van Elst fra Det pavelige råd for 
nyevangelisering. Foto: p. Andrej Segula 
OFM. Conv. fra Slovenien.

Billede fra Den nordiske katolske Familielejr i 2015, der – ligesom dette efterårs 
familieweekend – blev afholdt på vandrehjemmet Danhostel Ishøj Strand.

Bispedømmet inviterer til 
familieweekend
Familietid, hygge, leg, oplæg, bøn og familiemesse.

En tidssvarende katekese 
inddrager hele familien
Refleksioner over europæisk konference om katekese og familien i Madrid.

Tekst: Marcelino Gauguin, Pastoral-Centret

Pater Gerhard Sanders 80 år
Har haft mange forskellige opgaver i bispedømmet.

Pater Gerhard Sanders i samtale med et af sine tidligere sognebørn fra Jesu Hjerte 
menighed. Foto: Lisbeth Rütz. 
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MINDEORD Kirsten Stoffregen Pedersen 
blev født den 26. februar 1932 i København. 
Den 8. maj blev hun døbt i Mariendals 
Kirke. Folkekirken var en naturlig del af 
familiens liv og Kirstens barndom. Hendes 
bror, Lauge, sang i kirkens drengekor, 
en onkel var præst og faderen var ivrig 
FDFer. Selv var hun som sin mor, KFUK-
spejder. Hele livet igennem bevarede hun 
en kærlighed til en gudstjeneste med gode 
salmer. 

Men allerede mens Kirsten gik i gymnasiet, 
begyndte hendes interesse for Den katolske 
Kirke, både dens gudstjeneste og især dens 
teologi. På vej til skole lagde hun vejen 
forbi den katolske kirke i Stenosgade for 
at være med til morgenmessen, og som 18-
årig valgte hun at konvertere.

Allerede inden hun afsluttede gymnasiet 
havde hun fået et kald til at blive nonne 
og truffet beslutningen om at gå i kloster. 
Den 1. juli 1951 fulgte hendes far (Kirsten 
mor døde allerede i påsken 1946) hende 
til Vadstena, hvor Kirsten flyttede ind i 
Birgittinerklosteret, som blev hendes hjem 
de næste 11 år, indtil hun sammen med 
andre søstre måtte forlade det. Hun kom 
tilbage til København, hvor hun begyndte 
at arbejde, samtidig med at hun studerede 
hebraisk. 

Opholdet i København blev kortvarigt, for 
allerede i 1965 flyttede hun til Jerusalem, 
som skulle blive hendes by og hendes hjem 
de næste mange år. Med sit kendskab til og 
sin forståelse for byens historie, mennesker 
og intriger har hun været med til at åbne 
Jerusalem op for mange mennesker –
hvad enten de var turister, pilgrimme eller 
studerende på Det hebræiske Universitet. 

Selv da kræfterne ikke længere var til det, 
følte hun sig forpligtet til at hjælpe enhver, 
som bad hende om det, til at kende og forstå 
byen. 

Kirsten forblev katolik til sin død; men 
hun blev aldrig en del af en katolsk orden 
i Jerusalem. Selv om hun ikke blev optaget 
i benediktinerordenens nonnekloster på 
Oliebjerget, blev hun på mange måder og 
i mange år en del af klosterlivet her. Hun 
boede som eremit i et af klosterhavens små 
huse, fik et arbejde i klosteret og sang med 
tiden også messen hos dem. Her fik hun 
navnet søster Abraham i forbindelse med, 
at hun blev iklædt deres nonnedragt. Siden 
hun forlod klosteret i Vadstena og måtte 
aflægge nonnedragten, havde hun, som 
hun sagde ”følt at jeg bare gik i undertøj”. 
Hun ville bekende kulør og manglede sin 
ordensdragt, så hun var meget glad for den 
gestus, som priorinden her viste hende.

 Når det alligevel er som etiopisk nonne, 
vi husker Kirsten, hænger det sammen 
med det forhold, hun fik til Den etiopiske 
ortodokse Kirke i Jerusalem – og deres 
forhold til hende. I ti år var hun en central 
del af Den etiopiske Kirke i Jerusalem. Det 
var til stor nytte og glæde for skiftende 
biskopper, som havde brug for hendes 
viden og sprogkundskaber og for etiopiske 
munke, som hun hjalp med uddannelse 
og for etiopiske flygtningebørn, som efter 
revolutionen i Etiopien var kommet til 
Jerusalem. Etiopierne ”kronede” Kirsten 
med deres munke-hue, hvorfor man altid så 
hende med den karakteristiske kalot, som 
kunne have flere farver, men altid var syet 
af hende selv. 

Kirsten var en sand jerusalemit og 

økumener. Hun var kendt af alle i de 
kirkelige kredse i Jerusalem og alle kendte 
hende som Sister Abraham. Hun var en 
flittig deltager og bidragsyder til de mange 
tværkirkelige arrangementer og netværk. 
Hun var også en overgang formand for 
Ecumenical Fraternity.

Hendes store kundskab om de kristne 
samfund i Jerusalem fik hun omsat til 
bogen ”De kristne i Jerusalem”, måske den 
af hendes mange bøger, som Kirsten selv 
anså for at være den vigtigste. Med den 
kunne hun forklare og begrunde Jerusalems 
betydning for den kristne kirke og de 
kristnes betydning for Jerusalem.     

Sammen med alle sine andre gøremål i 
Jerusalem – til glæde for så mange – nåede 
hun også at få både en magistergrad fra Det 
hebraiske Universitet i afrikanske studier 
og en doktorgrad i etiopisk salme-eksegese 
fra samme sted. 

Men det hun – især i danske kredse –
vil blive husket for (ud over sine mange 
foredrag og de mange sprog hun talte) er 
hendes ikoner, både dem hun selv malede 
og dem hun hjalp andre til at få malet 
gennem sine mange kurser. Mange har også 
siddet på Oliebjerget og delt Kirstens lille 
veranda, mens de fik hjælp til at male deres 
første ikon. At det især blev de etiopiske 
ikoner, hun malede, skyldes naturligt nok 
hendes forhold til Den etiopiske Kirke, men 
også disse ikoners simple stil med fokus 
på det bibelske budskab i billedet uden så 
mange andre kunstfærdigheder. 

Kirstens øjne kunne lyne, når emnet 
faldt på nogle af hendes mærkesager. 
En sådan mærkesag var kvinders rolle 
i kirken. På det punkt var hun ikke just 
katolsk. Hun forskrækkede mange, når 
de med deres spørgsmål eller kommentar 
afslørede synspunkter eller manglende 
viden fik hende til at give udtryk for sin 
uforbeholdne mening – understreget af 
øjne, der lynede.  Det var heller ikke nogen 
tilfældighed at hendes ikon om Vandringen 

til Emmaus afbilleder Jesus sammen med to 
disciple, en mand og en kvinde! 

Jerusalem blev fattigere, da kræfterne 
ikke længere tillod hende at være en del af 
det økumeniske miljø. Til sidst flygtede hun 
til Danmark, tæt på familien og i gode og 
trygge rammer med nærvær og omsorg fra 
sine nærmeste. 

Vi er mange som er blevet rigere, fordi 
Kirsten har levet det liv hun har, og så ødselt 
delt af sin viden og værdier. Hvad hun 
havde, delte hun rundhåndet ud. Må hendes 
liv fortsætte med at inspirere os til at være 
nysgerrige, til ikke at være færdig med at 
lære, til at være åbne over for andre – også 
dem vi ikke er enige med og til at dele ud 
af det, vi har fået betroet, hvad enten det er 
penge, tid eller viden. 

Kirsten blev bisat fra den katolske kirke i 
Næstved den 6. juni. Hendes gravsted er på 
Vestre Kirkegård i København, hvor også 
hendes forældre ligger begravet.

Personalia

HÆDER Ved messen tirsdag den 30. maj i 
den katolske Skt. Laurentii kirke i Roskilde 
blev dr. theol. h.c. Jørgen Nybo Rasmussen 
udnævnt til ridder af Sct. Silvesterordenen 
af biskop Czeslaw Kozon på vegne af 
paven.

Jørgen Nybo Rasmussen har modtaget 
den fornemme katolske orden for sit 
mangeårige og omfattende arbejde med 
studier i middelalderens historie specielt 
med fokus på de religiøse ordner, ikke 
mindst franciskanerne i Norden og dertil 
også på danske helgeners kulturelle 
betydning.

“Som historiker har mine vurderinger 
svaret til min personlige katolske tro. 
Det har været frugtbart for mig og har 
ført til mange nye indsigter. Men det har 
også delvis isoleret mig i forhold til den i 
Danmark herskende lutherske kultur, der 
ikke alene præger folkekirken, men trods 
sekulariseringen stadig også kulturliv, 
videnskab, politik og nationalfølelse”, siger 
den 87-årige Jørgen Nybo Rasmussen.

Som historiker og kirkehistoriker er 
Jørgen Nybo Rasmussen gået egne veje, 

men basis har været en eksamen som 
cand. mag fra Københavns Universitet 
og erfaringer fra arbejdet som arkivar i 
Rigsarkivet. 

Forskningen har bragt den nye ridder 
vidt omkring, og gennem alle årene har 
forholdet mellem kirke og stat, samfund 
og religion, ikke blot i historien, men også 
i vor tids værdipolitiske debat optaget ham 
meget. Gennem mange år var han desuden 
ansvarlig for det historiske arkiv i det 
katolske bispedømme København.

Dr. theol. h.c. Jørgen Nybo Rasmussen 
er født 10. juli 1929 i Vejen. Cand. mag 
i historie og geografi ved Københavns 
Universitet 1960. Konverteret til Den 
katolske Kirke 1950. Studier i München 
og Mainz 1960-64. Arkivar i Rigsarkivet 
1964-89. Historisk speciale: De nordiske 
franciskanere i middelalder og reformation. 
Udnævnt til dr. theol. h.c. ved Johannes 
Gutenberg Universitetet i Mainz 2006. 

Blandt de vigtigste publikationer er: 
Broder Jakob den Danske, kong Christian 
II’s yngre broder, 1986.

Claus Bergs kongelige altertavle og 
franciskanerne, 1996.
Die Franziskaner in den nordischen Ländern 
im Mittelalter, 2002.

Jørgen Nybo Rasmussen 
modtager pavelig orden
Udnævnt til ridder af Sankt Silvesterorden.

Tekst og foto: Ole-Chr. M. Plum

Jørgen Nybo Rasmussen modtog i Sct. Laurentii Kirke den pavelige Sankt Silvesterorden 
for sit mangeårige og omfattende arbejde med studier i middelalderens historie specielt 
med fokus på de religiøse ordner.

Den pavelige Sankt Silvesterorden 
En af fem ordener, der tildeles direkte 
af paven. Den tildeles romersk-katolske 
lægfolk, der er aktivt involveret i kirkens 
liv og som har ydet en særlig indsats. 
Sankt Silvesterordenen er den ældste 
pavelige orden. Den blev sandsynligvis 
grundlagt af pave Paul IV i 1559 på 

grundlag af ridderordenen ”Den gyldne 
Spore”, hvis præcise oprettelsesår man 
ikke kender. Pave Pius X udvidede i 1905 
ordenen til også at kunne tildeles kvinder. 
Pave Johannes Paul II moderniserede 
i 1993 ordenen til at omfatte 4 klasser: 
Storkorsridder, Kommandør med stjerne, 
Kommandør og Ridder og Dame.

I 1996 udgav søster Abraham sine 
erindringer ”De flygtige år”, hvor hun 
fortæller om barndomsårene under 
besættelsestiden, årene i Birgittaklostret  
i Vadstena og sine mange år i Jerusalem.

En sand Jorsala-farer 
Kirsten Stoffregen Pedersen in memoriam.

Tekst: Bodil F. Skjøtt, generalsekretær for Den danske Israelsmission
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ØM I det smukkeste danske sommervejr 
vandrede 675 valfartsdeltagere med 
”Fruen af Øm”, mens de sang og bad 
rosenkrans. Herefter mødtes katolikker 
til festligt samvær og spisning, før dagens 
højdepunkt. Højmessen med Biskop 
Kozon blev celebreret sammen med mange 
præster rundt om alteret foran kirken på 
Øm Lejrcenter. Herudover 24 ministranter, 

musikere og sangere. Biskoppen nåede før 
festmessen at mødes med en flok glade 
børn, der i foråret modtog deres første 
Hellige Kommunion. Der blev talt og hilst, 
og mange forældre deltog og forevigede 
øjeblikket. Til festmessen var to bænke 
foran alteret reserveret til disse børn.

Valfartsdagen gik som en glad leg, og der 
blev ved med at komme flere katolikker 
indtil festmessens start.

Stafetten givet videre
Cafeteriet arbejdede på højtryk, og ”bag 
kulisserne” står et fasttømret team, der i 
en årrække har gennemført denne dejlige 
årlige tradition på Øm. Lena og Ole le 

Fevre har nu givet stafetten videre, og jeg 
er taknemmelig for, at min ægtefælle blev 
opfordret til at overtage opgaven.

Dagen før valfarten er Ømborgen centrum 
for vores liv, med alle værelserne fyldt af 
aktive frivillige, der gør Valfartsdagen til 
den dejlige fest, som katolikker fra nær og 
fjern tropper forventningsfulde op til. 

Valfarter

Vor Frue af Åsebakken er tilbage på Vor Frue Kloster efter valfarten. Syngende og bedende pilgrimme på vej gennem Rude Skov med Åsebakken.

”Fruen af Øm” er klar til processionen. Biskop Czeslaw på Øm sammen med 1. kommunionsholdet fra Odense.

Vi mødes i Haraldsted
VALFART Søndag den 9. juli fejres 
valfarten til Haraldsted – bispedømmets 
ældste. Der begyndes klokken 14 med 
en åbningsandagt i Haraldsted Kirke, 
hvorefter der er procession ud til kapel-
ruinen. Derefter er der klokken 15 val-
fartsmesse ved biskop Czeslaw. Klok-
ken 16 er der eukaristisk procession med 
en kort afslutning. Klokken 17 vil der 
være en sammenkomst med mulighed 
for at købe mad og drikkevarer.

Før andagten er der pilgrimsvandring 
fra Hvalsø til Haraldsted – en strækning 
på cirka 15,5 km. Man mødes ved Hvalsø 
Station. Nærmere oplysninger ved Jerzy 
Golubowski på mail golubowski@
kabelmail.dk.

Giv plads til Helligånden
Valfarten til Åsebakken 28.maj.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

ÅSEBAKKEN Med biskop Czeslaw i 
spidsen gik flere hundrede pilgrimme den 
28. maj syngende og bedende gennem Rude 
Skov til Åsebakken. Det skete som optakt til 
den årlige valfart til Vor Frue af Åsebakken, 
hvor pilgrimme fra hele Sjælland og 
Lolland-Falster mødes for at fejre messe og 
være sammen på tværs af menighederne.

I sin prædiken talte biskop Czeslaw om 
nødvendigheden af, at vi giver plads til 
Helligånden. Han bad om at Helligånden 
måtte fylde bispedømmet, hver menighed 
og hver familie med sit åndepust, så 
fællesskabet måtte komme til at virke 

dynamisk og dragende og talte om behovet 
for den enkeltes engagement og vidnesbyrd.

Et velsyngende kor under ledelse af  
Alexander Vergara akkompagnerede mes-
sen med melodier, som alle kunne synge 
med på.

Efter messen var der klassisk skovturs-
stemning på plænerne, hvor folk nød ma-
den, mens DUK stod for fællesaktiviteter 
med børnene. En filippinsk og en vietna-
mesisk gruppe optrådte med blomsterdanse 
til Vor Frues ære. Blot synd at tilslutningen 
svigtede – trods strålende sommervejr, der 
kun blev afbrudt af en enkelt byge. 

Glad festdag 
Øm-valfarten den 5. juni.

Tekst og foto: Anna Bohn Smitshuysen
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PILGRIMSGUIDE ”I en verden 
domineret af tidspres, præstationsræs og 
jagen efter materielle goder har vi brug for 
tider og steder, hvor enkelhed, langsomhed 
og autencitet er sagen. Derfor går mange 
mennesker i dag på pilgrimsvandring. De 
trækker sig tilbage nogle timer, dage eller 
uger – tager på ”vandringsretræte” – for at 
få nye kræfter til dagligdagen.”

Sådan beskrives pilgrimsbevægelsen i det 
nye bind 8 af guideserien Den danske Klo-
sterrute. Denne gang går turen til Lolland-
Falster. Idémanden bag klosterruten, Jens 
Kristian Krarup, var en kende skeptisk, da 
man foreslog ham at lægge ruten over Syd-
havsøerne.  Det flade Lolland med roemar-
kerne forekom ham ikke særlig spændende. 
Men han måtte overgive sig, da han i vin-
terdagene 2007 gik landskaberne igennem. 

Den oplevelse var lidt af en øjenåbner, 
fortalte han ved præsentationen af den nye 
udgivelse lørdag den 3. juni i Pilgrimshuset 

i Maribo. Klosterruten på Lolland-Falster 
har et hovedforløb på 206 kilometer. Bo-
gens rutebeskrivelser bærer præg af at være 
gennemtænkte og vel researchede, og der er 
ofte flere muligheder at vælge imellem. 

De fleste ved, at Maribo Domkirke før 
reformationen var klosterkirke for birgitti-
nerordenen, og at birgittasøstrene er vendt 
tilbage til byen. Men der er meget mere at 
sige om kirkerne på Lolland-Falster. Hvor 
mange ved for eksempel, at Klippinge kirke 
havde et enestående relikvie – en hostie der 
havde blødt med Kristi blod? Og at kloster-
kirken i Nykøbing ejer et berømt maleri af 
reformationsmaleren, Lucas Cranach den 
Ældre? Hvor mange har hørt om Brarup-
mesteren? Hans usædvanlig velbevarede 
kalkmalerier findes i Brarup Kirke og flere 
andre steder på Lolland-Falster, på Djurs-
land og i Skåne.

De tre katolske kirker i Nykøbing, Ma-
ribo og Nakskov er også kommet med i 

guiden med helt opdaterede oplysninger, og 
Birgitte Wests udsmykning af Sankt Fran-
ciskus Kirke i Nakskov er udførligt omtalt.

En række faktabokse fortæller om land-
skab, flora og fauna på Lolland-Falster. Her 
læser man blandt andet, at Naturparken Ma-
ribo er det sted i Danmark, hvor man kan 
se flest havørne, og at smålandsfarvandet 
Nakskov Fjord er den mest ørige fjord i 
Danmark. 

Undervejs på vandringen gennem Lol-
land-Falster fortæller guiden i en række 
faktabokse om mennesker, som har sat va-
rigt præg på egnen. Godsejerfruen Monica 
Wichfeld gik ind i frihedskampen og endte 
sit liv i et tysk fængsel. Signe Stub levede så 

nøjsomt, at hun end ikke undte sig en grav-
sten. Men hun efterlod sig så mange penge, 
at der blev bygget en skole og en sognegård, 
som bærer hendes navn. Emil Aarestrup var 
læge i Nysted – men vi husker ham som en 
forfinet guldalderdigter.

Guiden har omtanke for alle den vand-
rendes behov – for eksempel, hvor man kan 
sove, hvor man kan spise, hvor der er toilet-
ter og hvor der er lokalbusser.

I afsnittet Idé og spiritualitet er der mor-
gen- og aftenbønner, velsignelser og bønner 
af forskellige klosterfolk.

Klosterruten er også blevet en del af det 
digitale univers. Med GPS-prikken kan 
man se, hvor man er præcis på klosterru-
ten, hvis man henter appen Naturlandet (se 
www.naturlandet.dk). På den danske klo-
sterrutes hjemmeside www.klosterruten.dk 
er der en netguide med rettelser til guidebø-
gerne og supplerende stof. Der er tænkt på 
alle behov under turen. Med andre ord – en 
gedigen udgivelse til hjælp under vandrin-
gen, men sandelig også til lystlæsning for 
den sofarejsende.

Den danske Klosterrute – bind 8. Hæftet, 
268 sider. Forlaget Eksistensen 2017. Pris: 
329,00 kr.
 LR

KLOSTERRUTEN ”Pilgrimsvandring 
har det, mange mennesker længes efter i 
dag”, siger Karen-Marie Jannerup. I 1999 
var hun for første gang i Vadstena ved 
indvielsen af den svenske vandrerrute 
Klosterleden. Sammen med 30 svenskere 
gik hun fra den ene kirke til den anden og 
mødte blandt andet Hans-Erik Lindström, 
svensk pilgrimspræst og teolog. Og lige 
siden har hun været grebet af pilgrimstanken.
Pilgrimsvandringen kombinerer retræten 
med at man bruger sin krop. Der er en ydre 
vandring, hvor man går fra kirke til kirke. 
Den ydre og den indre vandring hænger 
sammen, siger Karen-Marie, der er uddan-
net retræteleder i Svenska Kyrkan og ofte 
holder foredrag om at gå med Gud.

Enkelhed og fordybelse er ifølge hende to 
nøgleord i pilgrimsvandringen, der kombi-
nerer kirke med kultur og klostersteder. 

”Fællesskabet er vigtigt. Når man samles 
om aftenen efter vandringen, har man det, 
svenskerne kalder ”delande”. Og der for-
tæller deltagerne ofte, at det bedste på van-
dreturen var stilheden. Man går i gåsegang 
sammen, og man er i hver sin klostercelle. 
Når man går fra kirke til kirke, tager man 
kirkens rum med sig ud i naturen, og når 
man først får kombineret stilheden med 

det andet, så gør Helligånden resten”, siger 
Karen – Marie. I anledning af Den danske 
Klosterrutes 10 års jubilæum er hun med 
til at organisere en vandretur på over 2.200 
km. gennem hele Danmark. Vandringen va-
rer mere end fem måneder. Den startede i 
Helsingør Domkirke 2. påskedag og slutter 
i Frederikshavn den 24. september.

Meningen med jubilæumsvandringen er 
at besøge mange af de kirker og klostre, der 
er omtalt i ”Den danske Klosterrute”.

Det er Karen-Maries erfaring, at sindet 
åbner sig efter et par dages vandring – man 
bliver mere modtagelig og mange kommer 
i kontakt med noget, de ikke vidste, de 
gerne ville. Enkelheden og stilheden i 
fællesskabet giver styrke.

Olivia Gade har været med på vandringen 
siden starten i Helsingør. ”Jeg var til 
foredrag om caminoen, og så hørte jeg 
om klosterruten. Den her vandring har 
bare givet mig så meget. Bøger kan være 
fantastiske og fortælle en masse om alt det 
skønne, man kan se i Danmark; men alt 
det man oplever, når man vandrer gennem 
Danmark er endnu mere fantastisk. Jeg ved 
egentlig ikke, hvornår jeg kommer hjem 
igen, for jeg er bidt af det her”, siger Olivia. 
 LR

Pilgrimsvandring

”Jeg ved egentlig ikke, hvornår 
jeg kommer hjem igen”
Pilgrimsvandring skaber fællesskab.

Karen-Marie Jannerup er uddannet 
retræteleder fra Svenska Kyrkan.

Olivia Gade er blevet bidt af at vandre på 
Klosterruten.

Jens Kristian Krarup, initiativtager til bogserien Den danske Klosterrute præsenterer 
bind 8sammen med pilgrimspræst i Maribo, Elizabeth Knox-Seith.

Vålse Kirke er lige som mange andre 
kirker på Lolland-Falster kalket rød.

PORTRÆT  Lige siden barndommen 
i præstegården i Tveje Merløse har 
Jens Kristian Krarup været fascineret af 
middelalderlige klostre. 

Som tiden gik, blev drømmen mere 
konkret. Sammen med sin familie besøgte 
Krarup det ene kloster efter det andet i sine 
ferier. Børnene fik en krone for hvert kloster 
de besøgte, så det blev efterhånden lidt dyrt, 
fortæller han med et smil.

Drømmen var i mange år at gå fra 
Løgumkloster til Citeaux for at studere 
cistercienserklostre. Men der blev aldrig 
tid, for Krarup havde mange tillidsposter 
i Folkekirken. Han blev forstander for 
Løgumkloster Højskole og senere rektor 
for Folkekirkens Pædagogiske Institut i 
Løgumkloster.

Men i 2000 skete der noget. Krarups 
kone – Anna – gik Klosterleden i Sverige 
sammen med pilgrimspioneren Karen-
Marie Jannerup. Og så slog tanken som et 
lyn ned i ham. Hvorfor har vi ikke en dansk 
Klosterleden, tænkte han. En vandrerute 
gennem den smukke og afvekslende danske 
natur – en vej, der kan fortælle om de spor, 

kristendommen har sat i Danmark. Og 
hvorfor ikke udgive en guideserie om, hvad 
vandreren kan møde undervejs? Da Krarup 
blev pensionist i 1996 kom vandrestøvlerne 
frem af skabet, og projektet tog form. 

Dengang var der ikke meget forståelse 
for projektet i Folkekirken. Men i dag 
er pilgrimsvandring blevet en fast del 
af kirkelivet i Danmark. Antallet af 
lokalt arrangerede pilgrimsvandringer 
er eksploderet, og der er ansat flere 
pilgrimspræster i Folkekirken. Oprindelig 
var der planlagt fem bind – men stoffet var 
så overvældende stort, at det bliver til ti, 
og allerede til august kommer bind 9, der 
præsenteres i Viborg ved en reception den 
18. august.

Krarup har markeret sig på mange måder i 
dansk kirkeliv; men den danske Klosterrute 
er hans livsværk. Syv fulde arbejdsår har 
han brugt på ruten. Han har vandret og 
cyklet gennem Danmark og kender hver 
eneste meter af de ruter, han har beskrevet. 
I 2012 stoppede han. Arbejdet med at 
færdiggøre projektet blev overdraget til 
foreningen Den danske Klosterrute.  LR

Dansk pilgrimsvandrings  
grand old man
Syv års arbejde lagde Jens Kristian Krarup i at cykle og trave på kryds  
og tværs gennem Danmark.  

For vandreren, men også  
for den sofarejsende
Den danske Klosterrute er kommet til Lolland-Falster.
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FORENINGSLIV I august 2016 bragte 
Katolsk Orientering et læserindlæg 
om Academicum Catholicum (AC). 
Anledningen var en slags jubilæum for 
foreningen, der – ifølge Johannes Jørgensens 
”Mit Livs Legende” – blev stiftet i juni 
120 år tidligere ”i et af Taarnværelserne 
på Søpavillonen”, som digteren oplyser. 
Måske dog ukorrekt: i AC har man nemlig 
vedtaget at datere stiftelsen til den 27. maj 
1896.

En sommeraften i 2016 var vi nogle 
AC-medlemmer der valgte at mindes 
jubilæet med en lille souper på Restaurant 
Cassiopeia med udsigt ud over Peblingesøen 
og mod Søpavillonen. Vi lovede hinanden, 
med løftede glas, at vi i den kommende 
tid ville arbejde på at bringe vores gamle 
forening på fode igen – for den kunne 
måske mest træffende karakteriseres som et 
”oppegående dødsleje.” 

Men hvordan? Mange (men langtfra alle), 
jeg i den kommende tid havde lejlighed til at 
underholde om projektet, havde unægtelig 
svært ved at skjule deres skepsis. Det 
kunne af og til minde lidt om den berømte 
diskussion om, hvordan humlebien bærer 
sig ad med at flyve.

Men efter nogle måneders stædig indsats 
er det lykkedes at vække en sådan interesse 
og sympati for projektet, at vi – den 20. 
maj i år – har været i stand til at afholde 
en generalforsamling på Niels Steensens 
Gymnasium med et flot fremmøde og en 
frugtbar diskussion om AC’s fremtid: Ved 
samme lejlighed blev der valgt en frisk 
bestyrelse, for øvrigt med den laveste 
gennemsnitsalder, jeg kan mindes fra mit 
lange AC-liv.

Et vigtigt punkt på dette møde var: Kan 
der i dag – i samme omfang som i 1896, hvor 
det nok var brandesianismen og alt dens 

væsen, der var den alvorligste udfordring 
for dansk katolicisme – stadigvæk siges 
at være vægtige grunde til at opretholde 
et forum for oplysning, debat og skoling 
inden for katolsk åndsliv i bred forstand 
(vel at mærke på et kvalificeret akademisk 
niveau)?

Konklusionen blev, at behovet for en 
indsats, der går ud på at skabe et miljø 
for mødet mellem på den ene side tro og 
religion og på den anden side kultur og 
videnskab vel aldrig har været større end 
netop nu. Selvom de konkrete udfordringer 
er forskellige fra dem, man som katolik stod 
over for, da AC blev stiftet, så er de i dag 
mindst lige så alvorlige som ved forrige 
århundredskifte. Og i den forbindelse blev 
det understreget, at der i katolsk forståelse 
af tilværelsen ikke bør drages nogen 
skillelinje mellem tro/religion og åndsliv/
videnskab. 

Den nyvalgte bestyrelse har taget dette 
som en stærk opmuntring til at gå videre 
med arbejdet med at genrejse AC.

En første frugt af dette arbejde er et 
foreløbigt program for sæsonen 2017/18’s 
begivenheder. Her skal kun nævnes tre 
arrangementer: 

Den 28. september får AC besøg af den 
spanske forfatter og præst Pablo d’Ors, der 
er kendt for sit omfattende forfatterskab om 
bl. a. meditation, samt romaner og biografier 
(fx ”El oviedo de si” fra 2013 om Charles de 
Foucauld). Pablo d’Ors, der er medlem af 
”Det pontifikale Råd for Kulturen” udpeget 
efter pave Frans’ udtrykkelige ønske, er 
formentlig endnu ukendt for de fleste danske 
læsere, da ingen titler foreligger på dansk. 
Men skal man danne sig en forestilling 
om hans spirituelle forfatterskab, kan 
man nok bedst nævne hans ældre ven og 
samarbejdspartner, ungarske Franz Jálics, 

S. J., hvis ”Kontemplative åndelige øvelser” 
mange har suget næring fra.

Efterårets tyngdepunkt ligger i november, 
hvor der lørdag den 3. lægges ud med 
et heldags reformationsseminar med 
oplægsholdere fra ind- og udland. Det 
er hensigten gennem en række indlæg at 
belyse den lutherske reformation ud fra 
andre synsvinkler, end det er sket i løbet 
af den hjemlige reformationsfejring. Der 
vil være såvel katolske som lutherske 
stemmer.  Seminaret afholdes i samarbejde 
med Ælnoth, Sankt Andreas Bibliotek og 
bispedømmets informationstjeneste. Der vil 
være adgang for alle, og det vil være klogt 
at reservere dagen allerede nu.

Lørdag den 11. november er planlagt et 
eftermiddagsarrangement med professor, 
dr. teol. Niels Chr. Hvidt og mag. art,  

Ph.D. Elisabeth Assing Hvidt, begge Institut 
for Sundhedstjenesteforskning, Syddansk 
Universitet. Deres dobbeltforedrag – hvis 
undertitel er ”Eksistentielle patientindsatser 
i det moderne sundhedsvæsen – Kan 
åndelig omsorg bidrage til helbredelsen?” 
vil tage afsæt i nogle forskningsprojekter, 
som foredragsholderne inden for de seneste 
år har gennemført i Danmark og Tyskland.

Disse arrangementer bliver alle 
gennemført på adressen Jagtvej 183, 
København Østerbro. Dvs. på Niels 
Steensens Gymnasium og Niels Steensens 
Kollegium. Uden en meget udstrakt 
velvilje fra jesuiternes og rektor Lise 
Baadsgaards side ville denne vigtige side af 
planlægningen af AC – nemlig lokalesiden 
– ikke have været tænkelig! 

Kultur

BOGANMELDELSE Det var med 
en vis spænding og forventning, at denne 
anmelder satte sig til at læse Niels Arbøls 
nye bog Kirken der forener. Katolsk tro 
efter 500 år med protestantisme. Jeg har 
tidligere med stor fornøjelse og udbytte 
læst hans bog ’Den Lykkelige forening’ fra 
1988.

Ifølge forlaget selv er bogens formål at 
skildre Den katolske Kirke som Kirken, 
der forener, og samtidig er den skrevet 
i anledning af, at det i år er 500-året for 
reformationen. Derfor ønsker forfatterenat 
give et katolsk svar og markere de 
væsentlige forskelle på katolsk og 
protestantisk kristendom. Bogen belyser 
også de fælles træk og troserkendelser, der 
forener de to kirkesamfund, så Kristi bøn 
fra Johannesevangeliet (kap. 17, ”At de må 
blive ét, ligesom han er ét med Faderen”)
kan blive virkeliggjort. 

Niels Arbøls forhåbning bygger på 
udsagnet, hvor Jesus siger ”Se, jeg gør 

alting nyt” og på den kendsgerning, at vi 
faktisk her i Europa konkret – ganske vist på 
det politiske plan – har oplevet en mur blive 
revet ned, nemlig den, der adskilte Europa 
i to dele. Overført på det religiøse område 
er det forfatterens håb, at reformationens 
mure kunne blive revet ned. I bogen stilles 
spørgsmålet: ”Tør vi tro på, at hvad der 
er umuligt for mennesker, er muligt for 
Gud?” Denne vision forsøger forfatteren at 
analysere sig frem til og give et svar på i 
bogen.

Når jeg indledningsvis skriver, at det var 
med en vis spænding og forventning, jeg 
begyndte læsningen af Niels Arbøls nye 
bog, skyldes det som nævnt, at jeg tidligere 
har læst bogen ’Den lykkelige forening’ – en 
grundbog i katolicisme skrevet af en ikke-
teolog og konvertit fra folkekirken. Selv om 
den ikke er en katekismus, er den dog en 
fremragende grundbog i katolsk tankegang 
skrevet på et sprog, der henvender sig til 
alle. Det er tydeligt, at han har års erfaring 

i at undervise og i at formidle kristendom 
til moderne mennesker. Her spiller også 
hans naturvidenskabelige baggrund ind, 
således at han formår at sammensmelte den 
naturvidenskabelige tankegang med den 
religiøse.

Niels Arbøl gør allerede i forordet 
opmærksom på, at meget stof i hans nye bog 
er identisk med indholdet i ’Den lykkelige 
forening´,og at strukturen i bogens 
opbygning er den samme. Derfor er det med 
en blandet følelse, jeg som anmelder sidder 
tilbage med efter endt læsning, da stort 
set alt indholdet fra hans tidligere bog er 

medtaget i ’Kirken der forener’. Ja, mange 
afsnit og hele kapitler er identiske, så der er 
faktisk snarere tale om en tredje udgave af 
hans forrige bog med enkelte tilføjelser og 
opdateringer.

Når jeg alligevel vil anbefale ’Kirken der 
forener’til nye læsere, skyldes det Arbøls 
skildring af katolsk kristendomsforståelse 
og helhedsforståelse af tilværelsen, som 
bunder i klassisk teologi, og hans forståelse 
samt hans vellykkede forsøg på – ligesom 
også den hellige Johannes Paul II gjorde 
– at vise at tro og fornuft ikke udelukker 
hinanden, men netop er en forudsætning for 
at forstå tilværelsens kompleksitet.

Lykkedes det så for Niels Arbøl at give 
læseren en tro på, at den økumeniske 
samtale kirkerne imellem vil munde ud i 
Jesu ønske om enhed? Det må blive op til 
den enkeltes vurdering. Et forsøg på åbning 
er i hvert fald gjort ved det historiske 
økumeniske møde i Lund 31. oktober 2016, 
hvor pave Frans deltog ligesom mange fra 
vores eget bispedømme.

Niels Arbøl: Kirken der forener. Katolsk 
tro efter 500 år med protestantisme.  
264 sider, kr. 248,- inkl. moms og 
forsendelse. Kan bestilles på Forlaget 
Queenswood.

Kirken der forener 
Katolsk tro efter 500 år med protestantisme.

Tekst: Keld Dahlwad

AC´s kommende møder kommer til at foregå i Englesalen på Niels Steensens Gymnasium, 
Arkivfoto.

Fra oppegående dødsleje  
til aktiv forening
AC lægger stærkt ud med efterårsprogrammet.

Tekst: Niels Henrik Assing
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Om indlægget ’Pius XII 
endnu en gang’ i KO 7
Vi er meget glade for, at I gennem artikler som denne 
bidrager til at fastholde erindringen om Holocaust og ofrene 
for Anden Verdenskrig på en så objektiv og sand måde 
som muligt, men vi stødte desværre på en formulering i 
læserbrevet, som vi frygter kan føre til misforståelser hos 
læserne: 

”…af dem blev 57.000 deporteret af de slovakiske 
myndigheder til kz-lejre i Polen”. 

Vi frygter, at ovennævnte formulering kan give læsere, 
der ikke er velbevandrede i historien, det indtryk, at 
Polen eksisterede som land under Anden Verdenskrig, 
da koncentrationslejrene blev opført og fungerede. Den 
polske stat blev sammen med hele statsapparatet og 
embedsmændene nedlagt i 1939 og erstattet af en tysk 
nazistisk besættelsesstyrke – og det var dem, der opførte 
kz-lejrene i det besatte Polen.

Det har længe været et indsatsområde fra polsk 
side at bidrage til at holde fast i fakta omkring Anden 
Verdenskrig og modvirke en glidende historieopfattelse 
hos nye generationer. Vi opfordrer derfor til at anvende 
formuleringen ”tysk-nazistiske koncentrationslejre”, der 
er den samme formulering som UNESCO anvender om 
Auschwitz (http://whc.unesco.org/en/list/31) og som blev 
vedtaget enstemmigt af UNESCO’s komite for verdens 
kulturarv i 2007 efter ansøgning fra Polen og med støtte fra 
Israel og det israelske Yad Vashern Institut.
Med venlig hilsen Anna Werenberg,  
Publics Affairs, Polens ambassade

Hvor bliver præsten af?
Jeg er en gammel dame/enke, der nu prøver at skrive et 
indlæg for første gang.

Blev faktisk lidt harm over at læse (nummer 8 side 8,  
referat af pastoralrådsmøde) om de trofaste kirkeskatbetale-
re, der er ved at uddø. Og med mine 81 år, burde jeg måske 
høre til den gruppe?

Men nej, jeg hører til den gruppe af gamle, der må kigge 
langt efter et præstebesøg -.skal vi f.eks. sige en gang hver 
anden måned? Mit hoved fungerer godt nok, men fysisk 
står det skidt til. Kan ikke komme i kirke ved egen hjælp.

Jeg føler mig temmelig glemt af Kirken!!! Og har derfor 
ikke lyst til at betale kirkeskat til præstelønninger og 
”andet“. Så derfor har jeg af lutter skuffelse meldt mig ud 
af Kirken, og vil nu hellere betale til en frikirke, hvor der er 
en venlig præst, der ikke føler sig for god til at aflægge mig 
et kort besøg med en lille forbøn.

Jeg har haft kontakt til flere præster. Men trods mange 
bønner om et eller to besøg hos mig er al kontakt slut nu.

Jeg har ønsket et besøg af dem som ven og præst – og 
jeg ønsker bestemt ikke mere end et venligt besøg af en fra 

min Kirke.
Jeg er nu på plejehjem, og er godt tilfreds. Her er både 

to katolikker og to muslimer ansat. Sidstnævnte har stor 
forståelse for medmenneskelighed og næstekærlighed. Det 
er fint nok for mig. Men jeg er skuffet over at være katolik, for 
det er jo nu i min sidste levetid, jeg har lidt behov for at snakke 
lidt tro og religion med en ligesindet. Sakramenter har jeg 
glemt betydningen af. Jeg forstår også klart, at de to præster, 
jeg tidligere havde kontakt med, har alt for meget at lave. 
Derfor er det altså ikke, fordi vi gamlinge ikke VIL betale 
kirkeskat til den katolske kirke, men fordi den har glemt os 
og alle de år, vi har betalt til den.  (og den “dyrker” hellere 
børn og unge: fremtidens katolikker)

Undskyld mit sure opstød...
Else Rubin Nietsch, 7321 Gadbjerg

Nabohjælp og flygtningehjælp
Da p. Herbert Krawczyk pinsedag fejrede messe for os i 
Herning, fortalte han om hvordan Kirken er universel og 
hvordan Helligånden arbejder og virker over hele jorden. 
En flygtning havde fortalt ham, hvordan det var at komme 
til Danmark. Alt var nyt og fremmed for ham, sproget 
og kulturen, ja alt var fremmed, undtagen den måde, han 
mødte Gud på i messen. Det var samme måde, som han 
kendte hjemmefra.

Når vi ser på det katolske Danmarkskort, så ved vi godt, 
at de mindste menigheder er i fare for at blive lukket, og i 
KO nr. 9 fra i år, kan vi læse om, at Kirken i Thisted også 
er i fare for at lukke, og at der i så fald vil blive langt til den 
nærmeste kirke.

Jeg bor selv i Skjern og ved godt, hvad det vil sige at 
have lang vej til kirke. Det tager tre kvarter at køre i bil for 
at komme til messe, og længere tid, hvis det skal være med 
tog. Det har jeg også prøvet.

På en uddannelse som social- og sundhedshjælper lærte 
jeg engang meget om empati, som vil sige at prøve på at 
sætte sig i en andens sted. Hvordan vil det være at skulle 
køre 65 km hver søndag for at komme til messe, som 
tilfældet bliver for dem, der bor i Thisted, hvis deres kirke 
bliver lukket? For mig vil det betyde, at jeg skal køre en 
strækning, som er lige lang, som der er fra det sted hvor jeg 
bor og så helt til Struer. Og det er jo ikke bare den ene vej, 
der er tale om at køre, det er jo både frem og tilbage. Dertil 
kommer så øgede transportudgifter, fordi vejen bliver 
længere.

Hvordan vil det være, hvis jeg så også er flygtning og har 
kirken i Thisted som nærmeste kirke. Ja, hvordan vil det 
være? Vil jeg komme afsted til messe, hvis jeg er flygtning 
og får 65 km længere vej til kirke? Vil jeg vælge at gå til 
en kirke, som ligger i det protestantiske landskab, hvor jeg 
dog ikke helt vil opleve på samme måde at møde Gud som i 
mit hjemland, fordi det ikke er en katolsk messe, der bliver 
fejret der? Vil jeg holde ud i troen?

For at afhjælpe situationen er sådanne spørgsmål gode 
at overveje, for at finde ud af hvad jeg kan gøre eller være 
med til at støtte. 

Er den bedste måde jeg kan støtte katolske flygtninge 
på måske i første omgang at være med til at sikre, at de 
har mulighed for at komme til katolsk messe, hvor de kan 
genkende noget, der ikke er fremmed for dem, så de trods 
alt kan føle sig hjemme der?

Skal jeg sende dem penge til bus- og togbilletter for at 
de kan komme afsted, hvis de får over 65 km til nærmeste 
katolske kirke?

Eller er det bare bedre allerede nu at gå ind og støtte 
den lokale kirke i Thisted, for at den ikke lukker? Et beløb 
svarende til en returbillet til 100 kr., der skal række til en 
strækning på 65 km, kan godt gøre en forskel, især hvis der 
er flere der kan se ideen med det.

Der er sikkert mange muligheder for at hjælpe, også 
selvom det måske bare er enkelte personer, der starter med 
at hjælpe. Og selvom Thisted ligger langt væk for de fleste 
af os i bispedømmet, så kan jeg vel godt tænke på Thisted 
Kirke, som om det var min nabo og være med til at hjælpe.

Anne-Mette Brun Jensen, 6900 Skjern

Læserne skriver

Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nummer 10  
som udkommer den 14. juli skal være KO i 
hænde senest den 26. juni. Indlæg til  
Katolsk Orientering nummer 11, som udkom-
mer den 11. august 2017, skal være KO  
i hænde senest den 24. juli 2017.

Læserbreve 
Indsendte indlæg skal forsynes med navn, adresse 
og  telefonnummer. Kun navn og postnr. offentliggø-
res i bladet. Max. grænse for læserbreve: 400 ord (vi 
forbeholder os ret til at forkorte læserbreve over denne 
længde). Max. grænse for kommentarer 800 ord. KO 
bringer en kommentar pr. nummer. Læserbreve kan 
indsendes som mail: redaktion@katolskorientering.dk   
eller som brev til: Katolsk Orientering,  
Redaktionen, Gl. Kongevej 15, 1610 København V. 

Katolsk Orientering bringer ikke læserbreve eller 
kommentarer som har været trykt i andre medier.

Det sker i bispedømmet
JUNI
Fredag 30. kl. 19.00-ca. 21.00: Forsonings- og 
helbredelsesmesse v/pastor Lars Messerschmidt m.fl.
Sted: Jesu Hjerte Kirke, Stenosgade 4, København 
V. Skriftemål fra kl. 18.00. Information: www.
forsoningsoghelbredelsesmesse.dk 

JULI
Søndag 2. -lørdag 8.: Familieuge på Magleås. Mere info 
på www.magleaas.dk under ’nyheder’.

Lørdag 8. kl. 11.00: Diakonvielse af Sigurd Sverre 
Stangeland i Sct. Annæ kirke på Amager. Sigurd Sverre 
Stangeland stammer fra Norge, studerer ved det tysk-
ungarske kollegium i Rom og har 2015-16 gennemført 
et praktikår i Sct. Annæ menighed. Efter messen er der 
reception og festligheder i den store sal under kirken. Alle 
er velkomne til liturgien, til receptionen og til festen!

Lørdag 8. & søndag 9.: Pilgrimsvandring 8. juli fra 
Skt. Laurentii Kirke, Roskilde, til Hvalsø Kirke, en 

tur på ca. 16 km. Hjemtransport på egen hånd med 
tog. Pilgrimsvandring 9. juli fra Hvalsø Station til 
Haraldsted, en tur på ca. 16 km. Efterfølgende deltagelse 
i Den katolske Kirkes officielle fejring af Knud Lavard i 
Haraldsted (NB. Der er ingen overnatninger i Haraldsted 
i år). Ingen tilmelding – kontakt evt. Jerzy Golubowski, 
e-mail: golubowski@kabelmail.dk

Mandag 24. -mandag 31.: Den nordiske valfart til 
Lourdes 2017, der afholdes under temaet ”Herren har gjort 
store ting imod mig”. Gejstlig medvirken fra Den nordiske 
Bispekonference og valfartspræst Herbert Krawczyk SJ.

AUGUST
Lørdag 19.: Kateketkursus, modul 1, Kaldet til kateket 
v/Torben Østergaard. Sted: København. Tilmelding og 
yderligere information, Pastoral-Centret, tlf. 33 55 60 55, 
www.pastoralcentret.dk

Anden og fjerde torsdag i måneden kl. 20.00-23.00: 
Natkirke i Sakramentskirken, Nørrebrogade 27, 2200 
Kbh. N.

Første og tredje torsdag i måneden kl. 20.00-22.00: 
Mobilkirken på Rådhuspladsen i København.

Første og tredje onsdag i måneden kl. 18.00-20.00: 
Hjælp til misbrugere og pårørende ved den katolske 
organisation Cenacolo. Rådgivningen finder sted 
i Bredgade 64, 1. sal, Kbh. K. Tlf. 51 53 41 60. 
 Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til eukaristi, 
lovprisning og katekese. Hver onsdag kl. 19.00-21.00, 
undtagen den første onsdag i måneden. Messe med forbøn 
for de syge afholdes første onsdag i måneden kl. 19.00-
21.00. Sted: Oratoriet, Vor Frue kirke, Ryesgade 26, Aarhus 
C. Info: p. Herbert SJ, tlf. 87 30 70 42 eller 24 27 86 89, Jan 
Zieleskiewicz, tlf. 50 29 13 57, e-mail johny.zet@gmail.com. 
 
Kalenderen afspejler de arrangementer menighederne 
selv har anmeldt, så den er ikke nødvendigvis dækkende 
for alle aktiviteter. Arrangementerne er af almen karakter 
og er åbne for alle. Kontakt KO’s redaktion for optagelse 
af arrangementer i kalenderen.
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Juli
1. grøn. Lørdag i 12. alm. uge. (IV Ps).
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
 Luk 1,46b-47.48-49.50+53.54-55.
 Herren husker på sin barmhjertighed.
L.: 1 Mos 18,1-15. Ev.: Matt 8,5-17.
Bededag for præste-og ordenskald
2. grøn. 13. ALM. SØNDAG. (I Ps).
 Gl. Cr. Alm. S. pf.
1.L.: 2 Kong 4,8-11.14-16a;
 Sl 89,2-3.16-17.18-19.
 Om Herrens store godhed jeg synge for evigt.
2.L.: Rom 6,3-4.8-11.
Ev.: Matt 10,37-42.
3. rød. Mandag. THOMAS. apostel  (f)
Gl.Ap.pf
L.: Ef 2,19-22
 Sl 117,1-2
 Gå ud i al verden og forkynd evangeliet!
Ev.: Joh 20,24-29
4. grøn. Tirsdag i 13. alm. uge. (I Ps).
Eller hvid. Elisabeth af Portugal (†1336)
 Sl 26,2-3.9-10.11-12.
 Herre, jeg har din godhed for øje.
L.: 1 Mos 19,15-29. Ev.: Matt 8,23-27.
5. grøn. Onsdag i 13. alm. uge. (I Ps).
Eller hvid. Antonius Maria Zacharia,  præst (†1539)
 Sl 34,7-8.10-11.12-13.
 Den hjælpeløse råbte, og Herren hørte ham.
L.: 1 Mos 21,5.8-20. Ev.: Matt 8,28-34.
6. grøn. Torsdag i 13. alm. uge. (I Ps). 
Eller rød. Maria Goretti, jomfru og martyr (†1902)
 Sl 116,1-2.3-4.5-6.8-9.
 Jeg kan vandre for Herrens ansigt i de levendes land.
L.: 1 Mos 22,1-19. Ev.: Matt 9,1-8.
7. grøn. Fredag i 13. alm. uge. (I Ps).
 Sl 106,1-2.3-4a.4b-5.
 Tak Herren, for han er god.
L.: 1 Mos 23,1-4.19; 24,1-8.62-67. Ev.: Matt 9,9-13.
8. grøn. Lørdag i 13. alm. uge. (I Ps).
Eller rød. Augustin Zhao Rong, præst (†1815), og lidelsesfæl-
ler, martyrer (†1648-1939)
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
 Sl 135,1-2.3-4.5-6.
 Lovpris Herren, for han er god.
L.: 1 Mos 27,1-5.15-29. Ev.: Matt 9,14-17.
9. grøn. 14. ALM. SØNDAG. (II Ps).
 Gl. Cr. Alm. S. pf.
1.L.: Zak 9,9-10;
 Sl 145,1-2.8-9.10-11.13-14.
 Jeg vil prise dit navn, min Gud og konge,
for evigt og altid.
Eller: Halleluja.
2.L.: Rom 8,9.11-13.
Ev.: Matt 11,25-30.
10. rød. Mandag.KNUD KONGE, martyr, kongeriget 
Danmarks værne helgen (†1086) (f)
Gl.Mart.pf.
L.: 2 Krøn 24,18-22 eller  2 Kor 9,6-15
 Sl 31.3cd-4.6+8ab. 16bc-17
 Fader! I dine hænder betror jeg min ånd.
 Ev.: Matt 10,34-39  

På Færøerne og i Grønland:
rød. Knud Konge, martyr (†1086) (m)
 Sl 91,1-2.3-4.14-15ab.
 Min Gud, jeg stoler på dig.
L.: 1 Mos 28,10-22a. Ev.: Matt 9,18-26.
11. hvid. Tirsdag. BENEDIKT, abbed, værnehelgen for Europa 
(†547)(f)
Gl.Helg.pf
L.: Ordspr 2,1-9
Sl 34,2-3.4-5.6-7.8-9.10-11.
 Jeg vil love Herren til hver en tid.
Eller: Smag og se, at Herren er god.
Ev.: Matt 19,27-29
12. grøn. Onsdag i 14. alm. uge (II Ps). 
Eller hvid. Kjeld, præst (†1550)
 Sl 33,2-3.10-11.18-19.
Lad din godhed komme over os, Herre, 
for vi venter på dig.
L.: 1 Mos 41,55-57; 42,5-7a.17-24a. Ev.: Matt 10,1-7.
13. grøn. Torsdag i 14. alm. uge (II Ps).
Eller hvid. Henrik  (†1204)
 Sl 105,16-17.18-19.20-21.
  Husk de undere, Herren gjorde eller Halleluja!
L.: 1 Mos 44,18-21.23b-29; 45,1-5. Ev.: Matt 10,7-15.
14. grøn. Fredag i 14. alm. uge (II Ps).
Eller hvid. Kamillus af Lellis, præst (†1614)
 Sl 37,3-4.18-19.27-28b.39-40.

 Retfærdiges frelse kommer fra Herren.
L.: 1 Mos 46,1-7.28-30. Ev.: Matt 10,16-23.
15. hvid. Lørdag i 14. alm. uge (II Ps).
Bonaventura, biskop og kirkelærer (†1274) (m)
 Sl 105,1-2.3-4.6-7.
 I, der søger Gud, skal få nyt mod.
L.: 1 Mos 49,29-33; 50,15-26a. Ev.: Matt 10,24-33.
16. grøn. 15. ALM. SØNDAG. (III Ps).
 Gl. Cr. Alm. S. pf.
1.L.: Es  55,10-11;
 Sl 65,10abcd.10e-11.12-13.14.
 Sæden faldt i god jord og gav hundrede fold.
2.L.: Rom 8,18-23.
Ev.: Matt 13,1-23 eller 13,1-9.
17. grøn. Mandag i 15. alm. uge. (III Ps).
Sl 124,1-3.4-6.7-8.
 Vi har vor hjælp i Herrens navn.
L.: 2 Mos 1,8-14.22. Ev.: Matt 10,34–11,1.
18. grøn. Tirsdag i 15. alm. uge. (III Ps).
 Sl 69,3.14.30-31.33-34.
 I ydmyge, søg Gud, og I skal få nyt mod.
L.: 2 Mos 2,1-15a. Ev.: Matt 11,20-24.
19. grøn. Onsdag i 15. alm. uge. (III Ps).
Eller rød. Apollinaris, biskop og martyr (†75)
 Sl 103,1-2.3-4.6-7.
 Herren er barmhjertig og nådig.
L.: 2 Mos 3,1-6.9-12. Ev.: Matt 11,25-27.
20. hvid. Torsdag i 15. alm. uge. (III Ps).
Torlak, biskop (†1193) (m)
Sl 105,1+5.8-9.24-25.26-27.
 Evigt husker Herren på sin pagt eller + Halleluja!
L.: 2 Mos 3,13-20. Ev.: Matt 11,28-30.

21. grøn. Fredag i 15. alm. uge. (III Ps).
Eller hvid. Laurentius af Brindisi, biskop og kirkelærer (†1619) 
Sl 116,12-13.15-16.17-18.
Jeg løfter frelsens bæger og påkalder Herrens navn 
eller  Halleluja!
L.: 2 Mos 11,10–12,14. Ev.: Matt 12,1-8.
22. hvid. Lørdag. MARIA MAGDALENE. (f)  
Gl. Særl. pf. 
L.: Højs 3, 1-4a  eller  2 Kor 5,14-17
 Sl 63,2.3-4.5-6.8-9
 Min sjæl tørster efter dig, min Gud.)
Ev.: Joh 20,1-2.11-18

23. grøn. 16. ALM. SØNDAG. (IV Ps).
 Gl. Cr. Alm. S. pf.
1.L.: Visd 12,13.16-19;
 Sl 86,5-6.9-10.15-16a.
 Du, Herre, er god og tilgiver gerne.
2.L.: Rom 8,26-27.
Ev.: Matt 13,24-43 eller 13,24-30.
24. grøn. Mandag i 16. alm. uge. (IV Ps).
Eller hvid. Charbel Makhluf, præst (†1898) 
 2 Mos 15,1b-2.3-4.5-6.
 Jeg vil synge for Herren, for han er højt ophøjet.
L.: 2 Mos 14,5-18. Ev.: Matt 12,38-42.
25. rød. Tirsdag. JAKOB, apostel (f)
Gl.Ap.pf 
L.: 2 Kor 4,7-15
. Sl 126,1-2ab.2cd-3.4-5.6
 De, som sår med gråd, skal høste med frydesang.
Ev.: Matt 20,20-23
26. hvid. Onsdag i 16. alm. uge. (IV Ps).
Den hellige Joakim og den hellige Anna, 
Jomfru Marias forældre (m)
 Sl 78,18-19.23-24.25-26.27-28.
Herren gav dem brød fra himlen.
L.: 2 Mos 16,1-5.9-15. Ev.: Matt 13,1-9.
27. grøn. Torsdag i 16. alm. uge. (IV Ps).
 TilfDan B 29ab.29cd.30.31.32.33.
 Lovprist og ophøjet til evighed.
L.: 2 Mos 19,1-2.9-11.16-20b. Ev.: Matt 13,10-17.
28. hvid. Fredag i 16. alm. uge. (IV Ps).
Martha (m)
 Sl 19,8.9.10.11.
 Herre, du har det evige livs ord.
L.: 2 Mos 20,1-17. 
Ad libitum læsninger til Martha: 
L.: 1 Joh 4,7-16
 Sl 34,2-3.4-5.6-7.8-9.10-11
 Jeg vil prise Herren til alle tider. eller Smag og se, at Herren 
er god!
Obligatorisk: Ev.: Joh 11,19-27 eller Luk 10,38-42
29. rød. Lørdag i 16. alm. uge. (IV Ps).
Olav, martyr (†1030) (m)
 Sl 50,1-2.5-6.14-15.
 Du skal bringe takoffer til Gud.
L.: 2 Mos 24,3-8. Ev.: Matt 13,24-30.

På Færøerne og i Grønland
rød. OLAV, martyr (†1030) (h)
Gl.Cr.Mart.pf (h)
1.L.: Visd 10,10-14
 Sl 31,2-3a.3bc-4.6+8ab.16bc-17
 Fader! I dine hænder betror jeg min ånd.
2.L.: Jak 1,2-4.12
Ev.: Matt 16,24-28 
30. grøn. 17. ALM. SØNDAG. (I Ps).
 Gl. Cr. Alm. S. pf.
1.L.: 1 Kong 3,5.7-12.;
 Sl 119,57+72.76-77.127-128.129-130.
 Herre, hvor jeg elsker din lov!
2.L.: Rom 8,28-30.
Ev.: Matt 13,44-52 eller 13,44-46.
Kollekt for Caritas Danmark
31. hvid. Mandag i 17. alm. uge. (I Ps).
Ignatius af Loyola, præst (†1556) (m)
 Sl 106,19-20.21-22.23.
Tak Herren, for han er god.
L.: 2 Mos 32,15-24.30-34. Ev.: Matt 13,31-35.

Tv. Alviero Buco, rektor for Neokatekumenatets 
præsteseminarium Redemptoris Mater i Vedbæk,  
biskop Czeslaw og den nyviede præst Kamil Brogowicz.  
Foto: Martin Ryom.

Tillykke til Kamil!
Bispedømmet har fået en ny præst.
PRÆSTEVIELSE Sognebørn fra de tre kirker på 
Lolland, venner og familie fyldte den 10. juni domkirken i 
Bredgade til præstevielsen af Kamil Brogowicz. Kamil er 
polak og født i Warszawa den 22. februar 1986 som tredje 
søn af Krysztof og Ewa Brogowicz. Han blev tilknyttet den 
neokatekumenale vandring i 2002 og startede i 2005 på 
seminaret Redemptoris Mater i Vedbæk. Han er bachelor i 
teologi fra Gregoriana i Rom i 2015. 

Kamil er præst nummer 15 fra Neokatekumenatet, der 
arbejder i Danmark. P.t. arbejder han i Sankt Josefs Sogn 
på Lolland-Falster.

Biskop Czeslaw gik i sin prædiken ud fra messens tre 
bibeltekster Jer, 1, 4-9, 2. Kor. 5,14-20. og Mark 6,30-44

Vi skal lære, at vi som mennesker ikke bare skal stole på 
os selv. Man skal satse på Guds kærlighed og Hans hjælp til 
at gøre det, man egentlig ikke rigtig tør gøre.

Ofte kan man være ved at opgive modet. Man kan være 
fristet af en vis magelighed – men Kristi kærlighed tvinger 
os til at komme ud af starthullerne, sagde biskoppen. Han 
talte også om, hvor vigtigt det er for en præst at kunne 
formidle Guds barmhjertighed, give mennesker håb og lade 
dem mærke, at Gud elsker dem.  

Nåede man ikke at være med til præstevielsen kan en 
optagelse ses på www.sanktansgar.dk. LR
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Dragør Bcgravclscsforrctning ■ Telefon 3 2 5 3 06 29
Taastnjp Begravelsesforretning ■ Telefon 43 99 19 19

Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat
Åbningstider:
Mandag og Onsdag: 
Tirsdag og Torsdag: 
Fredag lukket.

10-12 og 13-16 
10-12 og 13-16.45

OBS. Biblioteket er lukket fra bibliotek@katolsk.dk 
den 20. maj- 25.juni. Tlf: 33 55 60 90

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

www.v-lm.dk

y Organiseret
A bedemand,

> tilknyttet
/ garantiordning, \HJ ■■ :

y v/ Steen Jørgensen

Mere synlighed ?
Med en ANNONCE i Katolsk Orientering 
når dit budskab ud til mere end 11.500 
katolske læsere. Kontakt Svenning Ravn på 
annonce@katolskorientering.dk og hør mere om dine 
muligheder for at blive set i et medie med mening.

Biskoppens kalender
Juli 2017
1.-4. Ferie
8. kl. 11.00 Diakonvielse af Sigurd Stangeland, 

Sankt Annæ Kirke, Amager
9. kl. 15.00 Messe Sct. Knud Lavards valfart til 

Haraldsted
11. kl. 08.30 Messe Set. Benedikts fest, Åsebakken
23. kl. 10.00 Højmesse i Domkirken
24.-27. Valfart til Lourdes
28. Orkneyøerne, fejring af 900-året for Set.

Magnus Martyrium
29.-31. Orkneyøerne

KATOLSK 
INFOBUTIK

Katolske Bøger og Brugskunst
Litteratur am spiritualitet, bøn, teologi m.m. 

Samt kunstbøger børnebøger, figurer, ikoner 
rosenkranse, smykker gaveartikler, vægkars, 

julekrybber kristen julepynt, lys og meget m$re-

✓ Testamenter
✓ Ægtepagter
✓ Familiesammenføring
✓ Børns Retsforhold
✓ Fast Ejendom
✓ Retshjælp

PlVROKDE 
ADVOKATFIRMA

www.advocation.dk

Lundtoftegårdsvej 95, 2 800 Kongens Lyngby, Telefon 51 91 73 73

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

Bønnens Apostolat
Juli
I denne måned beder vi for evangelisering med 
særligt fokus på de mennesker der står den 
kristne tro fjernt - for vore brødre og søstre, der 
har fjernet sig fra troen, at de gennem vores 
bøn og evangeliske vidnesbyrd, må genopdage 
Herrens tilstedeværelse, Han, der er rig på 
barmhjertighed og skønheden i det kristne liv.

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

Hjælp med at sikre 
Kirkens beståen 
- også når du er borte
Du kan støtte Kirken ved at betænke den 
i dit testamente.

Arv til Kirken er fritaget for alle afgifter 
og går derfor ubeskåret til Kirkens arbejde.

Læs mere på www.katolsk.dk eller ring til:

Katolsk Bispekontor
Gl. Kongevej 15 
1610 København V 
Telefon 33 55 60 80

Hjælp der gavner

www.vincentgrupperne.dk

Pilgrimsrejse til Medjugorje
Tidspunkt: d. 28 september til 5. oktober 2017 
Fly: København til Split
Pris: kr. 5.900,- for fly, halvpension 
i dobbeltværelse m.v.
Præst: P. Benny Blumensaat
Rejseleder: Maria Truelsen
Info: Tlf. 24 60 23 08 eller på
e-mail: mariatruelsen@mail.tele.dk

Informationschef:
Niels Messerschmidt (ansvarshavende)
Redaktør: Lisbeth Rütz
Layout: Carsten Meyer-Jensen
Annoncer: Svenning Ravn 
annonce@katolskorientering. dk

Medarbejdere i dette nr.: Marcelino Gauguin, 
generalvikar Niels Engelbrecht, Bodil F. Skjøtt, Anna 
Bohn Smitshuysen, Keld Dahlwad, Ole-Chr. M. Plum, 
Martin Ryom, Kirsten Krog.
Redaktion og annoncer:
Katolsk Orientering, Gammel Kongevej 15, 
1610 København V, tlf.: 33 55 60 40 
kl. 9-13 mandag-torsdag.
E-mail: redaktion@katolskorientering.dk
Giro 205-7042
Abonnementspris 510 kr. helårligt. Alle katolske 
husstande kan få bladet tilsendt gratis.
Udgiver Ansgarstifteisen, Gammel Kongevej 15, 
DK 1610 København V

Tryk Greentech Rotaprint - distribueret oplag 
ca. 11.500 - ISSN 0902-297X

Kastrup Begravelsesforretning

©
Telefon 32 55 55 55

Døgnvagt

Bedemand Michael Riis 
Amagerbrogade 155

Ryesgade 28 8000 Aarhus C 
Tlf. 87307055 

www.ka tolskinfobuiik. d k

>*■■*!



12 katolsk orientering

Til Post Danmarks stregkodeAdresselabel, flytning

42512 
A

fsender: K
atolsk O

rientering

andet fantasylitteratur fladt og tomt.
Der er med andre ord tale om langt mere 

end, hvad der sprøjtes ud af fantasybøger i 
dag. Der er netop tale om myter.

Tolkien og ”The Inklings”
På Tolkiens tid var Oxford og dets 
universitet ikke blot hjemsted for én men 
flere betydelige kristne forfattere. Den 
litterære diskussionsklub ”The Inklings”, 
som samlede flere af tidens forfattere og 
lærde, talte således foruden J.R.R. Tolkien 
også navne som C.S. Lewis og Charles 
Williams. Den sidste en anden af den tids 
store katolske forfattere. ”Inkling” betyder 
”antydning” eller ”anelse”, og netop 
antydningens kunst er karakteristisk for al 
god skønlitteratur. Bliver en romans budskab 
for tydeligt, kvæler det dynamikken, og den 
bliver snarere til propaganda end til kunst. 
Tolkien og de andre forfattere fra ”The 
Inklings” udmærker sig netop ved deres 
evne til at antyde på en måde, så man bag 
spændende fortællinger intuitivt aner en 
dybere mening bag handlingen – og denne 
mening er kristen.

”Hobitten”
I ”Hobitten” følger vi hobbitten Bilbo 
Sækkers spændende rejse med 13 dværge til 
Dragens Ødemark, hvor de skal generobre 
Det ensomme Bjerg med alle dets skatte 
fra dragen Smaug. På noget af rejsen får de 
følgeskab af troldmanden Gandalf, der også 
er hovedmanden bag udvælgelsen af Bilbo 
som en af deltagerne på den spændende 
og farlige færd. Bilbo, som er hobbit, har 
ellers som alle andre hobbitter ikke smag 
for spænding, men har det egentlig bedst 
som nyder af dagligdagens afslappende 
trummerum. Alt dette må han imidlertid 

lægge bag sig, da han meget modvilligt 
begiver sig ud på sit livs eventyr.

På vejen til dragens bjerg udsættes Bilbo 
og dværgene for den ene livstruende fare 
efter den anden, når de må kæmpe mod 
bjergtrolde, ulve og store edderkopper. 
Men de møder også forbundsfæller på 
deres færd, om det så er i skikkelse af 
elverfolk, ørne eller mennesker. Det 
endegyldige slag og den værste oplevelse 
møder dem imidlertid først, da de har nået 
deres mål, Det ensomme Bjerg, og møder 
den frygtindgydende drage Smaug, der 
med et enkelt åndedrag kan få dem alle 
til at brænde op eller ved et slag med sin 
vinge kan vælte bjerge ned over dem. Efter 
at Bilbo og hans venner tilsyneladende er 
blevet overvundet af dragen, synes den 
pludselig at være forsvundet. Det viser sig 
senere, at den var fløjet til søbyen Esgaroth 
for at angribe menneskene der, men at den 
dér var blevet fældet af Bard. 

Dermed kan dværgene endelig indtage 
bjerget og dets skatte, som engang tilhørte 
deres slægt.

For Bilbo har rejsen sammen med 
dværgene været et eventyr af dimensioner, 
men mod slutningen af bogen gør Gandalf 
ham opmærksom på, at det ikke er Bilbo, 
der er hovedpersonen i eventyret: ”Du tror 
da vel ikke for alvor, at alle dine eventyr er 
stablet på benene af rent og skært held bare 
for din skyld? Du er en storartet hobbit, hr. 
Sækker, og jeg holder meget af dig, men du 
er trods alt kun en enkelt lille skikkelse i 
en stor verden!” Med disse ord får Tolkien 
sagt noget vigtigt om – ikke blot at være 
hobbit – men om at være menneske. For det 
første har vi ikke selv formet vores liv eller 
skrevet vores historie – det har Gud – og 
for det andet er den hovedrolle, vi synes 
at spille i vort eget liv, kun en ganske lille 

birolle i livets store eventyr – og det gælder 
selv der, hvor mennesket, ligesom hobbitten 
Bilbo, virkelig har udøvet store ting.

”Ringenes Herre”
I ”Ringenes Herre”, som er en fortsættelsen 
af ”Hobbitten”, møder vi igen Gandalf og 
Bilbo. Det bliver imidlertid en anden og 
yngre hobbit, nemlig Bilbos nevø, Frodo, 
som får hovedrollen. 

Ved sin 111 års fødselsdag laver Bilbo et 
forsvindingsnummer ved hjælp af en ring 
han på sin rejse tog fra den lille ynkelige 
skabning, Gollum. Denne ring gør den, 
som tager den på fingeren, usynlig, og det 
viser sig, at den i sig har Saurons kræfter. 
Den, som ser den, vil eje den, og ringen vil 
ødelægge den, der begære den.

Ved sin afrejse overlader Bilbo sin 
ejendom til Frodo, deriblandt ringen, 
hvilket fører Frodo ud på en farefuld rejse, 
hvis endemål det er at kaste ringen ned i 
Dommedagsspalterne i bjerget Orodruin, 
hvor den i sin tid blev støbt.

På sin rejse får Frodo – som Bilbo gjorde 
– hjælp af dværge, elverfolk og mennesker 
foruden af sine tre hobbitvenner, Merry, 
Pippin og ikke mindst Sam, og det hele 
ender op i en gigantisk kamp mellem det 
gode og det onde.

I ”Ringenes Herre” er der tydelige 
paralleller til både Kristus og Djævelen, men 
det er ikke en én-til-én gengivelse, der er 
tale om. Det er svært ikke at se Sauron som 
en parallel til Djævelen, og også Saruman, 
som er leder af troldmandsordenen, har 
klare ”djævletræk” og fremstår som en 
falden engel. På den anden side er der 
også en troldmand, nemlig Gandalf, der 
har tydelige Kristusligheder. Tolkien 
benægtede dog selv, at hans bøger skulle 
være en form for allegorier over evangeliet. 

Det betyder imidlertid ikke, at et værk 
som ”Ringenes Herre” ikke har et klart 
kristent verdensbillede, som ligger latent i 
fortællingen og igen og igen minder os om 
kristne sandheder.

Det mest oplagte eksempel er netop 
ringen, der igennem hele den lange 
fortælling bliver gjort til genstand for snart 
sagt alles begær. Men den, der begærer at 
eje ringen, erfarer snart, at han ikke bliver 
herre over den, men at den begærendes 
begær i stedet gør ringen til herre over ham. 
Den, der tydeligste personificerer dette, er 
Gollum, der bogstavelig talt bliver ædt op 
af sit begær efter ringen, sin ”dyrebare”. 
Han er blevet et med sit begær og drives 
viljeløst af det.

Gollum er samtidig et eksempel på, 
hvordan det onde sommetider må se sig 
taget i det godes tjeneste. Mod slutningen, 
da de fire hobbitvenner er nået til 
Dommedalsbjerget, er ringen ved at få 
magten over Frodo, så deres mission er i 
fare. Men nu går Gollum til angreb på Frodo, 
for at frarøve ham sin ”dyrebare”, ringen, 
hvilket lykkes. Men i sin begejstring over at 
have vundet ringen, som han tabte i bogen 
”Hobbitten”, tilbage, mister han balancen 
og styrter sammen med sin ”dyrebare” ned 
i Dommedalsbjerget mod sin og ringens 
ødelæggelse. Dermed bliver han – trods sit 
begær efter ringen – det direkte redskab til 
dens tilintetgørelse, og Tolkien får – uden 
at sige det direkte – sagt noget vigtigt om, 
hvordan Gud kan brug selv det onde i sin 
tjeneste, så ”Vi ved, at alt virker sammen til 
gode for dem, der elsker Gud” (Rom 8,28a).

Eftertanker
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LITTERATUR Mon der ikke er 
adskillelige blandt KO´s læsere, der har 
set filmatiseringen af Tolkiens ”Ringenes 
Herre” og ”Hobitten” og sikkert noget 
færre, der har læst romanerne bag? Trods det 
storslåede ved filmene og vores egen danske 
Viggo Mortensen i én af hovedrollerne, kan 
de endeløse kampe virke trættende, og det er 
ikke sikkert, at alle har lyst til efterfølgende 
at give sig i kast med bøgerne. Det ville 
imidlertid være en skam, for her har man 
at gøre med ét af sidste århundredes største 
kristne forfatterskaber.

Baggrund og forfatterskab
John Ronald Reul Tolkien, som var Tolkiens 
fulde navn, blev født i 1892 i Sydafrika. 
Han mistede sin far, da han var omkring 3-4 
år gammel. Da var resten af familien netop 
flyttet til England. Senere konverterede 
hans mor til Den katolske Kirke, og Tolkien 
og hans yngre bror blev dermed også 
katolikker. Konversionen gav imidlertid 
moderen store problemer både med hendes 
egen familie og med svigerfamilien. Hun 
dør, da Tolkien blot er 12 år gammel, og 
senere forklarer han hendes sygdom og død 
netop med familiens modstand, som tog 
hårdt på hende. Han så hende derfor som en 

form for martyr for sin tro. Tolkien og hans 
bror voksede efter moderens død op hos 
dennes skriftefader, fader Francis Morgan, 
og den katolske tro kommer resten af hans 
liv til at præge ham dybt.

Som voksen uddanner Tolkien sig 
indenfor engelsk sprog og litteratur og bliver 
senere professor i middelalderlitteratur og 
sprog ved Oxford Universitet. I 1916 gifter 
han sig med Edith Bratt. Sammen får de fire 
børn.

Men det er som skønlitterær forfatter, at 
han senere bliver verdensberømt.

Myten
Tolkien så selv sine fortællinger som myter, 
men ikke i ordets dagligdags betydning, som 
usande fortællinger. Vi kender udtrykket 
”det er bare en myte”, men for Tolkien er 
der aldrig tale om et ”bare” og heller ikke 
om noget ”usandt”, selvom sandheden i 
myten er at finde på et dybere plan end bare 
i det faktuelle og konkrete. Tolkien har selv 
defineret myten på følgende måde: ”Jeg 

tror, at legender og myter for den største del 
består af ”sandhed” og repræsenterer sider 
af denne sandhed, som kun kan erkendes i 
denne form”. 

Myten siger noget essentielt om livet, 
om skønheden og om kærligheden, og i 
Tolkiens myter eller fortællinger gemmer 
sig også en kristen tankegang og et kristent 
univers. Tolkiens gode ven, C.S. Lewis, 
som han delte mytedefinition med, har 
engang skrevet: ”Kristendommens hjerte er 
en myte, som også er et faktum. […] At det 
bliver et faktum, forhindrer det ikke i stadig 
at være en myte: Det er miraklet.”

I dag vil man placere Tolkiens fortællinger 
i fantasygenren, hvilket kan forstås bl.a. ud 
fra deres persongalleri. Men har man indtil 
nu kun læst J.R.R. Tolkiens og C.S. Lewis´ 
fantasyfortællinger, vil man bliver svært 
skuffet, hvis man forventer det samme 
af moderne fantasylitteratur, som f.eks. 
bøgerne om Harry Potter. Med Tolkiens og 
Lewis´ dybder in mente bliver det meste 

Fortsættes nedenunder ▶

J.R.R. Tolkien  
– myternes mester
Det kristne univers i Tolkiens fortællinger. 

Tekst: Kirsten Krog
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Katolske nyheder fra ind- & udland

VATIKANET Den katolske Kirke 
i Norden har fået sin første kardinal 
nogensinde. Pave Franciskus har ophøjet 
den svenske katolske biskop Anders 
Arborelius OCD til det næsthøjeste embede 
inden for Den romersk-katolske Kirke.
Nyheden om at Anders Arborelius var 
blevet udnævnt til kardinal slog ned som 
en bombe i det katolske Sverige i maj. Da 
dagen for konsistoriet var inde, var mere 
end 400 svenskere på plads i Rom for at 
deltage. Blandt dem var katolske pilgrimme 
fra hele Sverige, men også repræsentanter 
for andre kristne samfund som Karin 
Wiborn, generalsekretær i Sveriges Kristne 
Råd SKR, og Antje Jackelén, ærkebiskop i 
den evangelisk-lutherske kirke i Sverige, og 
kirkelige repræsentanter fra andre nordiske 
lande.

Temperaturen var tæt på 35 grader 
både udenfor og inde i Peterskirken om 
eftermiddagen den 28. juni, da pave 
Franciskus under konsistoriet skulle kreere 
de fem nye kardinaler. Allerede klokken 
14 samledes journalisterne for at få tildelt 
særlige pressepladser inde i basilikaen. Det 
kunne hurtigt konstateres, at de svenske 
katolikker følte stor glæde over deres nye 
kardinal.Da biskop Anders, allerede klædt i 
rødt, gik rundt for at hilse på sin flok, blev 
der viftet med blågule flag og Peterskirken 
fyldtes med jubelråb og applaus. Da 

processionen senere kom med kardinalerne 
efterfulgt af paven, var stemningen 
højtidelig og forventningsfuld.

Paven holdt en højtidelig tale til de nye 
kardinaler, hvor han mindede om, at en 
kardinals opgave er at følge Jesus på alle 
tænkelige måder og virke som en tjener i 
kirken:

Jesus går resolut mod Jerusalem. Han ved 
fuldtud, hvad det er, som venter ham. I mere 
end et tilfælde havde han talt om det til sine 
disciple. Men der findes en kløft mellem 
Jesu hjerte og disciplenes hjerter - en kløft, 
som kun Den hellige Ånd kan slå bro over. 
Jesus ved det, derfor har han tålmodighed 
med dem. Han taler oprigtigt til dem og 
frem for alt går han forud for dem. Han går 
forud, sagde paven.

Også vi, brødre og søstre, vandrer med 
Jesus langs denne vej. Jeg taler frem for alt 
til Jer, kære nye kardinaler. Jesus går ”forud 
for jer”, og han beder jer om resolut at følge 
efter ham. Han opfordrer jer til at se på 
virkeligheden for ikke at lade jer distrahere 
af andre interesser eller perspektiver. Han 
har ikke kaldet jer til at være ”prinser” i 
kirken - til at ”sidde på højre eller venstre 
side”. Han opfordrer jer til at tjene, som han 
også har tjent jer. Til at tjene Faderen og jeres 
brødre og søstre. Han kalder jer til at svare 
på verdens synd og dens skadevirkninger på 
mennesker i dag, som han også gjorde i sin 

tid. Følg ham og gå forud for Guds hellige 
folk med jeres blik fæstnet på Herrens kors 
og opstandelse, fortsatte paven.

Da de fem nye kardinaler havde bedt 
trosbekendelsen og aflagt deres løfter, 
skulle de  tage imod den røde hat, birettaen, 
og kardinalringen og navnet på den 
titularkirke, som hver kardinal får ansvar 
for. Anders Arborelius´ titelkirke bliver 
Santa Maria degli Angeli e dei Martiri (Den 
hellige Maria af engle og martyrerne), der 
ligger et stenkast fra togstationen Termini 
ved Piazza della Repubblica. Den er et af 
Michelangelos sidste værker, en ombygning 
af den romerske kejser Diocletians 
badeanstalter fra 200-tallet efter Kristus.

I flere tilfælde - både før og efter 
konsistoriet - har Anders Arborelius fået 
spørgsmål om, hvad han vil stille op med 
udnævnelsen. Blandt det han har opgivet 
som særlig vigtigt er at finde en måde man 
kan nå ud til menneskene på og at føre 
budskabet frem om, at religioner kan skabe 
fred og forsoning.
Oversættelse fra svensk v. Lisbeth Rütz.
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Sædemanden Kristus

Overvejelser om søndagens tekst. 
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Kardinal Anders Arborelius på vej ind i Peterskirken. Foto: Birgit Ahlberg-Hyse.

Den katolske Kirke i Norden 
har fået sin første kardinal
Katolske pilgrimme og repræsentanter for andre kristne kirker var med i 
Rom, da biskop Anders Arborelius af Stockholm blev ophøjet til kardinal.

Tekst: Bitte Assarmo, chefredaktør Katolskt Magasin

Fakta: En kardinal tituleres ”Deres 
Eminence”. I et brev skal man skrive 
”Hans Eminence, kardinal Arborelius 
OCD biskop af Stockholm eller ”Hans 
Eminence, kardinal Anders Arborelius 
OCD biskop af Stockholm”.

I daglig tale er det fint at sige 
”kardinalen” eller ”kardinal Arborelius”. 
Man bør ikke sige ”kardinal Anders”.

Medarbejdere eller andre med uformel 
kontakt kan fortsætte med at sige 
”biskop Anders”. I den eukaristiske bøn 
bruger Stockholms katolske stift stadig 
”vor biskop Anders”.
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KIRKEHISTORIE Pave Frans besøgte 
20. juni to italienske byer i et privat ærinde 
for at bede ved to præsters gravsteder. 
Begge – pater Primo Mazzolari (1890-
1959) og pater Lorenzo Milani (1923-1967) 
– blev i deres samtid kritiseret og irettesat af 
Kirkens ledelse for at opfordre til pacifisme 
og samvittighedsnægtelse. 

Pater Primo Mazzolari var, ligesom 
pave Frans er det i dag, en fortaler for en 
barmhjertig og fattig kirke, der rækker 
hånden ud mod de fattige. Han var også 
pacifist og kritiserede Kirkens lære om den 
retfærdige krig. Kort før sin død i 1959 
mødte han pave Johannes XXIII, der beskrev 
ham som ”et talerør for Helligånden”. 

Pater Lorenzo Milani oprettede i sin tid 
la scuola popolare (’folkets skole’) – en 
skole åben for såvel kristne som ikke-
kristne elever, og han var en skarp kritiker 
af det daværende uddannelsessystem for 
at favorisere de rige på bekostning af de 
mindrebemidlede. Milani blev i 1965 
stillet for en kirkelig domstol for at have 
forsvaret samvittighedsnægtelse i et brev 
til italienske militærkapellaner. Han døde af 
leukæmi blot 44 år gammel.

Forblev lydige men betalte en høj 
pris
Det kendte vatikanist Andrea Tornielli fra 
La Stampa beskriver de to sognepræster 
som ikke-konforme og profetiske på hver 
sin måde – ”Begge blev misforstået og 
straffet af de kirkelige hierarkier. Begge 
legemliggjorde til fulde evangeliet og 
forblev lydige, selv om de måtte betalte en 
høj pris”.

Pave Frans’ stille bøn ved præsternes 
gravsteder er af nogle italienske medier 
tolket som en ’rehabilitering’ af præsterne. 
Men hverken pater Mazzolari – hvis 
saligkåringsproces indledes til efteråret 
– eller pater Milani – hvis arbejde er 
anerkendt, og som formanden for Den 
italienske Bispekonference kalder en ’ikke-
kanoniseret’ helgen – har behov for at blive 
rehabiliteret. Besøget ved deres gravsteder 
er snarere en hyldest til to rollemodeller 
for præstegerningen og to præster, der 
dedikerede deres liv til tjeneste for næsten, 

skriver Andrea Tornielli. 
Begge indtog samme standpunkt til 

doktrinen om ’den retfærdige krig’, som 
de mente måtte revideres ligesom de 
opfordrede kristne til i stedet at arbejde for 
fred og retfærdighed. I 1955 skrev pater 
Mazzolari det anonyme essay ’Du må ikke 
slå ihjel’. ”Lad mig fortælle dig noget om 
krig”, skrev han: ”Det er en mørk side af 
menneskeheden og sammenfatningen af al 
uretfærdighed og menneskelig sorg. Kære 
brødre. Lad mig stille jer et spørgsmål: Giv 
mig en begrundelse for at Gud ønsker krig”. 

Da pave Frans for et år siden talte om 
behovet for at møde mennesker i deres 
konkrete livssituation, henviste han til 
Mazzolari. ”Han holdt en glimrende 
prædiken om dette: som præst forstod han 
så udmærket evangeliets kompleksitet. Han 
lod sine hænder blive snavsede, og han gik 
ligesom Jesus ud og mødte mennesker, som 
de var – ikke som de burde være”.

Pater Milani var også en arg 
krigsmodstander – kaldte krige for 
nyttesløse og uretfærdige med undtagelse 
af modstandskampen. På grund af 
kontroverser med kirkens ledelse og 

grupper af konservative lægfolk, sidstnævnt 
på grund af la scuola popolare, blev han i 
1954 udnævnt til sognepræst for Barbiana, 
en lille fjerntliggende landsby med 84 
indbyggere i et område uden elektricitet 
eller rindende vand.

’Jesus viste vejen’
Den kendte italienske teologiprofessor 
Massimo Faggioli fra Villano universitet 
siger til National Catholic Reporter, at 
paven med disse besøg ”omskriver sidste 
århundredes italienske katolske historie”.

”Mens de levede, var begge udsat for 
restriktioner fra Kirkens side og efter 
deres død blev deres eftermæle forsøgt 
slettet fra Kirken i Italiens institutionelle 
hukommelse”, forklarer han. 

Faggioli tilføjer, at paven ved at ære de 
to præster ”åbner dossieret for præstens 
identitet i Kirken i dag […] Mazzolari 
og Milani blev i deres samtid set som 
for ’progressive. De repræsenterede en 
katolsk kirke, som er modsat dén, pave 
Frans’ konservative og traditionalistiske 
modstandere er fortalere for”. 

Pave Frans har i nogle af sine seneste 
katekeser lagt særlig vægt på Jesu lære 
om ikke-vold, og i sit budskab til dette 
års Verdensdag for Fred skriver paven: 
”Jesus viste os vejen til pacifisme. At være 
Jesu sande disciple i dag medfører også at 
omfavne hans lære om ikke-vold”.

Internationale nyheder

KO mener
Et blik for periferien
Det er nok en overdrivelse at påstå, at pave 
Frans med kreeringen af biskop Arborelius 
til kardinal har en eksplicit ”svensk strate-
gi”. Men noget tyder på, at Sverige har en 
plads i den argentinske paves hjerte og en 
vigtig rolle at spille i hans vision om ”Kir-
ken i periferien”. 

Sverige er i dag en hovedeksponent for 
katolicismen i Norden. Selv om landets 
ca. 113.000 katolikker (1,15% af befolk-
ningen) er en forsvindende lille andel 
sammenlignet med traditionelle katolske 
lande, vokser katolikker i antal og har al-
drig været flere i vort broderland siden re-
formationen.

Skandinaviens katolske biskopper mel-
der i disse år om en stigende interesse 
blandt unge for Kirkens budskab. Mange 
års fjendtlighed mod Kirken med afsæt i 
den omsiggribende sekularisme og kultur-
kampe mod kirkelige autoriteter er nu af-
løst af nysgerrighed. Denne mulighed for 
et ”katolsk øjeblik” i Skandinavien skal 
også ses i lyset af, at mange andre kirke-
samfund oplever medlemstilbagegang. I 
pavelig optik er Kirken i Sverige (og hele 
Skandinavien) en positiv eksponent for 
hans insisteren på ”Kirken i periferien”.

Paven ved også, at den katolske vækst i 
Norden især skyldes immigration, hvor til-
strømningen af polakker og andre østeuro-
pæere, filippinere, vietnamesere, srilan-
kanere m.m. former og styrker den lokale 
Kirke.

At være hyrde for en Kirke med stadig 
flere migranter, har givet de skandinaviske 
biskopper en dybere indsigt i de udfordrin-
ger, de nytilkomne møder – og det på et 
tidspunkt, hvor pave Frans betragter mi-
grations- og flygtningekrisen som den mest 
akutte humanitære krise i verden.

Denne transformering af Kirken, skriver 
vatikanisten John L. Allen Jr. i Crux, sker 
mens de skandinaviske lande indfører en 
stadig mere restriktiv lovgivning på flygt-
ninge- og migrantområdet. Måske ønsker 
paven med udnævnelsen af biskop Anders 
at styrke Kirkens ansigt i Skandinavien 
som en forsvarer af migranters rettigheder 
i en tid, hvor de politiske vinde ikke just 
blæser i den retning.

Endelig har Frans siden starten af sit 
pontifikat vægtet økumenien højt. Ligesom 
Johannes Paul II og Benedikt XVI har han 
særligt prioriteret dialogen med den orto-
dokse verden, hvilket er logisk nok i lyset 
af, at det grundlæggende kristne skisma er 
bruddet mellem Kirken i øst og vest. Des-
uden ligger Den ortodokse Kirkes teologi 
og ekklesiologi samt dens embedssyn og 
sakramentale forståelse tæt på Den katol-
ske Kirkes. 

Men paven ønsker også oprigtigt at række 
hånden ud mod den lutheranske verden, 
hvilket hans besøg i Sverige vidnede om. 
Han mener helt sikkert, at Skandinaviens 
katolske mindretal kan spille en vigtig 
rolle som økumenisk brobygger til 
reformationens kirkesamfund. En svensk 
kardinal kan hjælpe Kirken på vore 
breddegrader med dette ved at give den 
større autoritet og synlighed – ikke kun til 
gavn for vor egen Kirke i Norden, men også 
dialogen med vore lutheranske trosfæller, 
andre religioner og hele samfundslivet.

KO’s redaktion ønsker Norden tillykke 
med kardinal Anders og ønsker læserne en 
god sommer! NM

Paven ’omskriver’ italiensk 
kirkehistorie
Besøgte og bad ved to kontroversielle præsters gravsteder i sidste måned.

Tekst: Niels Messerschmidt

De to italienske præster pater Lorenzo Milani (tv.) og pater Primo Mazzolari blev i deres 
samtid kritiseret og irettesat af Kirkens ledelse for blandt andet at opfordre til pacifisme 
og samvittighedsnægtelse.

SALIGKÅRING Den litauiske 
ærkebiskop Theofilius Matulionis (1873-
1962), der sammenlagt sad 16 år i sovjetiske 
fængsler og arbejdslejre og blev henrettet 
med en dødelig injektion, er nu saligkåret 
som den første katolske martyr under 
landets kommunistiske styre. 

Theofilius Matulionis stammer fra Kudo-
riskis i det nordøstlige Litauen og blev præ-
steviet i Skt. Petersborg år1900, hvor han 
arbejdede i en årrække. I forbindelse med 

en retssag mod ærkebiskop Jan Cieplak og 
andre katolske gejstlige, sad Matulionis tre 
år i fængsel. Seks år efter sin løsladelse blev 
han i al hemmelighed bispeviet, men blev 
hurtigt efter – uden retssag – sat i fængsel 
igen.

I 1933 vendte han tilbage til Litauen som 
led i en fangeudveksling, og han arbejdede 
herefter i flere år som militærkapellan og 
besøgte blandt andet litauiske menigheder 
i USA. 

I 1943 blev Matulionis udnævnt til biskop 
af Kaisiadorys. Tre år senere – i 1946 – blev 
han arresteret for at nægte at samarbejde 
med landets sovjetiske besættelsesstyrke. 
Efter fængselsopholdet og diverse arbejds-
lejre genoptog han i det skjulte sine biskop-
pelige funktioner efter sin frigivelse i 1956.

Pave Johannes XXIII ophøjede i 1962 
Matulionis til ærkebiskop, men det sovjeti-
ske regime nægtede ham udrejse til at del-
tage i Andet Vatikankoncil. Han døde den 
20. august 1962 efter et brutalt overfald i 
sin lejlighed efter en dødelig injektion, for-
mentlig injiceret af en KGB-politisygeple-
jerske.

Matulionis saligkåringssag blev åbnet 
i 1990, da Litauen genvandt sin selvstæn-
dighed, og processen blev godkendt med 
et paveligt dekret om hans martyrium i de-
cember 2016. 

Litauens første martyr under 
Sovjettiden saligkåret
Sad 16 år i forskellige fængsler og arbejdslejre og blev henrettet af det 
kommunistiske regime.

Tekst: Niels Messerschmidt

Fortsættes ▶
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Saligkåringsce-
remonien for ærkebiskop Theofilius Matu-
lionis fandt sted 25. juni i Vilnius, landets 
hovedstad. 

Tilbage i 1987 saligkårede den hellige 
pave Johannes Paul II den litauiske biskop 
Jerzy Matulewicz-Matulaitis (1871-1927), 
der grundlagde kongregationen Søstrene af 
den ubesmittede Undfangelse. 

Den katolske Kirke i Litauen undersøger 

pt. muligheden for også at saligkåre biskop 
Vincentas Borisevicius, der blev skudt i 
1946 for sine påståede forbindelser til mod-
standsbevægelsen, og ærkebiskop Mecislo-
vas Reinys, der døde i et russisk fængsel i 
1953.

Internationale nyheder

Norsk torv opkaldes 
efter Johannes Paul II
TRONDHEIM Tovet foran den nye 
katolske Skt. Olav domkirke i Trondheim 
dedikeres til den hellige pave Johannes 
Paul II. Det oplyste biskop Bernt Eidsvig 
efter en kort ceremoni for opsætningen af 
en mindeplade til minde om den polske 
paves tur til de nordiske lande i 1989. 
Mindepladen er placeret på klokketårnets 
mur. 

”Paven var en pioner for det økumeniske 
samarbejde i vort land under sit besøg 
i Norge. Efter hans besøg er dialogen 
mellem vore to store kirkesamfund – den 
lutherske kirke og den katolske kirke – 
blevet forbedret; han banede vejen for den 
glimrende dialog, vi har i dag”, står der på 
bispedømmets hjemmeside. Ifølge biskop 
Eidsvig vil denne begivenhed ”fylde 
medlemmerne af det polske samfund med 
glæde og styrke vore relationer med dem”. 

Almisseuddeleler 
overlader lejlighed til 
flygtningefamilie
VATIKANET Pavens almisseuddeler har 
overdraget sin lejlighed tæt på Vatikanet til 
en syrisk flygtningefamilie med et nyfødt 
barn. Ærkebiskop Konrad Krajewski, der 
fik kendskab til familiens situation gennem 
Sant’Egidio fællesskabet, overnatter nu på 
sit kontor.

Til avisen La Repubblica siger 
Krajewski: “Mange præster i verden ville 
gøre det samme. Næstekærlighed og at 
dele ligger i Kirkens DNA […] Jeg har 
ingen familie, men er bare en simpel præst. 
Det koster mig ikke noget at tilbyde min 
lejlighed”.

Få måneder inde i sit pontifikat udnævnte 
pave Frans den polske ærkebiskop til 
pavelig almisseuddeler, hvis kontor 
bl.a. driver et hjem for hjemløse med 40 
sengepladser.

Paven sagde til Krajewski, da denne 
blev udnævnt: ”Sælg dit skrivebord. Du 
får ikke brug for det. Du skal tage udenfor 
Vatikanet – og vent ikke på, at folk ringer 
til dig. Gå ud og opsøg de fattige”.

Kort nyt

ANMODNING I et brev, underskrevet af 
kardinal Caffarra på vegne af Brandmüller, 
Burke og Meisner, anmoder de fire 
kardinaler om en audiens med paven, hvor 
de har mulighed for at forelægge ham 
deres kritik af den pavelige skrivelse 
Amoris Laetitia og dens fortolkning. De 
fire kardinaler udsendte sidste år en dubia 
med fem spørgsmål til tydeliggørelse af 
pave Frans postsynodale skrivelse Amoris 
Laetitia om familien og dens liv i Kirken. 
I frustration over at pave Frans hverken 
har besvaret dubia’en eller den seneste 
henvendelse om at få foretræde for ham, 
har den italienske kardinal Carlo Caffarra – 
en af de fire kardinaler bag den oprindelige 
dubia – offentliggjort ordlyden af det brev, 
hvori han anmoder om en pavelig audiens. 
Kardinal Caffarras brev blev personligt 
overbragt paven den 25. april, otte måneder 
efter de fire kardinalers oprindelige 
anmodning om audiens. 

De fire kardinaler – Carlo Caffarra, 
Raymond Burke, Walter Brandmüller og 
Joachim Meisner – skrev til pave Frans i 
september 2016 og bad ham tydeliggøre 
visse passager i Amoris Laetitia, idet 
de påpegede, at på visse punkter afveg 
indholdet af det pavelige dokument fra 
Kirkens traditionelle lære om ægteskabet. 
Da paven ikke besvarede deres henvendelse, 
valgte kardinalerne at offentliggøre deres 
ønske om en tydeliggørelse samt ordlyden 
af deres dubia.

I sit brev af 25. april bemærker kardinal 
Caffarra, at forvirringen om, hvordan 
pavens postsynodale dokument skal læses, 
bliver stadig mere udtalt og udbredt, 
hvor forskellige biskopper og nationale 

bispekonferencer udsteder modstridende 
retningslinjer om, hvordan Amoris 
Laetitia skal fortolkes. Caffarra udtrykker 
stor bekymring over, at der siden dens 
offentliggørelsen for et år siden er 

 fremkommet offentlige fortolkninger 
af ”tvetydige passager i den postsynodale 
formaning, som objektivt set ikke blot 
afviger fra, men står i modsætning til 
Kirkens permanente læreembede”.

 Kardinal Caffarra skriver på vegne af 
de fire kardinaler, at deres hensigt ikke er 
at sætte spørgsmålstegn ved den romerske 
paves autoritet, men at beskytte troslæren:

”Vi deler på ingen måde holdningen 
hos dem, der betragter Petersembedet som 
vakant, eller dem, der ønsker at tillægge 
andre det petrinske embedes [munus] 

udelelige ansvar. Vi er alene tilskyndet 
af bevidstheden om det store ansvar, som 
udspringer af kardinalembedet; at være 
rådgivere for Peters efterfølger i hans 
suveræne hyrdeembede. Og gennem 
bispevielsens sakramente som ”har sat os 
biskopper til at være hyrder for Guds kirke, 
som han har vundet sig med sit eget blod” 
(ApG 20,28).

Kardinal Caffarra nævner i sit brev, at 
mange troende katolikker også opfordrer til, 
at der sker en afklaring, fordi den herskende 
forvirring over den apostoliske formaning 
sætter spørgsmålstegn ved Kirkens lære 
om det sakramentale ægteskab, skriftemålet 
og eukaristien. Derfor, tilføjer kardinalen, 
”tvinger samvittigheden os” til at få et 
møde i stand med paven. 

Den italienske kardinals brev til pave 
Frans blev ledsaget af en formel anmodning 
om audiens med en liste over emner, man 
ønsker drøftet til en tydeliggørelse af 
Amoris Laetitia og til en afklaring af den 
nuværende ”forvirring og desorientering, 
i særdeleshed blandt sjælehyrder, først og 
fremmest sognepræsterne”.

Dubia-kardinalerne offentliggør 
ny anmodning 
De fire kardinaler anmoder om en audiens med paven.

Tekst: Niels Messerschmidt

De fire kardinaler bag sidste års dubia – øverst fra venstre Raymond Burke og Carlo 
Caffarra, nederst fra venstre Walter Brandmüller og Joachim Meisner – har nu 
offentliggjort en anmodning om en audiens hos paven for at få afklaret spørgsmål om, 
hvordan pavens postsynodale skrivelse om familien skal læses. Foto fra lifesitenews.com. 

Den litauiske ærkebiskop Theofilius Matulionis, siddende med stok, ses sammen med 
indsatte i fængsel kort efter deres frigivelse i 1933. 

▶ Fortsat fra side 2.
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Fakta om kardinaler

Pave Frans har indtil nu udnævnt 60 
kardinaler ved fire konsistorier i 2014, 
2015, 2016 og senest den 28. juni 2017. 
Ti af de udnævnte kardinaler er italienere.

De fem nye kardinaler kommer fra 
Sverige, Mali, Laos, El Salvador og 
Spanien.

Benedikt XVI udnævnte 90 nye 
kardinaler ved fem konsistorier i 2006, 
2007, 2010, 2012 (februar) og 2012 
(november).

Kardinalkollegiet tæller p.t. 225 med-
lemmer. Heraf er p.t. 121 valgberettigede. 

Ud af 121 valgberettigede per 28. 
juni kommer 53 fra Europa - deraf 24 
fra Italien. Fra Mellem- og Sydamerika 
kommer 20, fra Nordamerika 13, fra Asien 
og Afrika hver 16 og fra Oceanien 3.

Senest februar 2018 falder tallet af 

valgberettigede til 120, når italieneren 
Antonio Maria Vegliò fylder 80.

Af de nuværende kardinaler under 80 år 
blev 19 kardinaler under Johannes Paul II, 
53 under Benedikt XVI og 49 under pave 
Frans. I alt er der under Johannes Paul II 
kreeret 210 kardinaler og under Benedikt 
XVI 90.

Siden 1179 er paven blevet valgt af 
kardinalerne.

Pave Frans blev valgt i 2013 af 115 
stemmeberettigede kardinaler.

Pave Benedikt XVI blev valgt i 2005 
ligeledes af 115 stemmeberettigede 
kardinaler.

Valgberettigede er alle kardinaler, der 
dagen før sedisvakans (periode uden 
pave) ikke er fyldt 80 år.
Kilde: Radio Vaticana, KNA
 LR

Anders Arborelius.

Der bedes rosenkrans i processionen på vej fra Sankt Nikolai, Ystads katolske kirke, til 
den gamle klosterkirke, hvor der blev fejret messe i anledning af 750-års jubilæet

Præster fra Svenska Kyrkan var med til fejringen i klosterkirken

SVERIGE Det var en kæmpeoverraskelse 
for Anders Arborelius, at paven ville gøre 
ham til kardinal. Arborelius var til firmelse 
i den lille menighed Olofström og fik 
nyheden, da han sad og spiste til middag 
sammen med sognepræsten, fortæller han i 
et interview med det katolske nyhedsbureau 
KNA.

Anders Arborelius ser valget som en stor 
opmuntring for diasporaen. I interviewet 

fremhæver han, at Sverige er et meget 
interessant land for paven, fordi der er 
et bredt økumenisk arbejde i landet. Han 
glæder sig over det gode økumeniske 
samarbejde i det svenske økumeniske råd, 
hvor 30 forskellige kirker er repræsenterede. 
Der er dog stadig stridsspørgsmål om 
embeds- og  kirkeforståelse, pavens 
primat og sakramenterne, fremhæver han i 
interviewet.

Den katolske Kirke i Sverige vokser 
p.t. på grund af stigende indvandring 
fra hele verden.  Det er en af Kirkens 
kerneopgaver i Sverige at komme i kontakt 
med katolske indvandrere og hjælpe dem 
i integrationsprocessen. Sammen med 
andre kirkesamfund forsøger Den katolske 
Kirke at arbejde for en mere human 
flygtningepolitik, siger Arborelius, der 
samtidig udtrykker sin bekymring over 
ghettodannelser og stigende radikalisering 
af unge indvandrere. 

Selv om det svenske samfund er 
et af verdens mest sekulariserede, 
opfattes kirkerne dog af mange som en 
samvittighedens og medmenneskelighedens 

stemme, siger han.
Arborelius blev født den 24. september 

1949 i Schweiz og voksede op hos sin mor 
i Lund i Sverige. Han blev døbt i Svenska 
Kyrkan, men konverterede som 20-årig. I 
1971 trådte han ind i karmeliterklostret i 
Norraby. Han studerede teologi i Brügge og 
ved Teresianum i Rom, karmeliterordenens 
universitet. 1979 blev han præsteviet af 
biskop Hubertus Brandenburg. Anders 
Arborelius bliver den første kardinal 
nogensinde fra Skandinavien. Den nu 
67-årige biskop blev i 1998 som den første 
svensker efter reformationen katolsk biskop 
i Sverige. Hans valgsprog som biskop er In 
Laudem Gloriae - til Guds ære og pris.  LR

En kæmpeoverraskelse
At Arborelius blev kardinal ses som et tegn på pavens interesse for 
periferien.

YSTAD En glad Anders Arborelius 
mødtes den 25. juni - få dage før sin rejse 
til Rom - med de skånske katolikker i Ystad 
for at fejre 750-års jubilæum for byens 
gråbrødrekloster.

Ved Sankt Nikolai Kirke - byens 
katolske kirke - blev han mødt med 
spontane klapsalver. Folk flokkedes om 
den kommende kardinal, der med uendelig 
tålmodighed gang på gang stillede op til 
fotografering. Fra byens katolske kirke var 
der rosenkransprocession til gråbrødrenes 
gamle kirke, hvor der blev fejret 
taksigelsesmesse for jubilæet. Den gamle 
klosterkirke hedder i dag Sankt Petri Kyrka 
og tilhører Svenska Kyrkan, mens klostret 
er blevet museum.

Anders Arborelius fokuserede i sin 
prædiken på nødvendigheden af at arbejde 
for de kristnes fulde enhed. 

Han takkede for, at den franciskanske 
ånd stadig lever videre i Ystad og for at 
klostrets bygninger står tilbage som et 
symbol på det budskab, den hellige Frans 
kom med.  ”Evangeliet er ikke bare en 
smuk bog - det betyder at vi dag efter dag 
kan gå i Jesu fodspor og leve efter hans ånd. 
Vi må samarbejde mellem de kristne, så vi 
kan give dette glade budskab videre,” sagde 
Arborelius, der bad for flere kaldelser til 
den franciskanske familie.

”Som kristne forsøger vi skridt for skridt 
at hele sårene efter bruddet. Engang var 

paven adskillende - i dag er han en samlende 
figur,” sagde Arborelius. Han mindedes, da 
han for nylig sammen med Antje Jackelén, 
ærkebiskop i Svenska Kyrkan, overrakte 
en ikon med den hellige Frans af Assisi til 
pave Frans i Rom.

”Vi længes efter den dag, hvor vi har 
eukaristien sammen. Vi er i udkanten 
af verden - og vi er et af verdens mest 
sekulariserede lande. Europa har aldrig 
haft så svært som nu ved at give troen 
videre. Vi må tage udfordringen alvorligt, 
så kristendommen ikke forsvinder fra vores 
verdensdel”, sagde Arborelius, der udtrykte 
sin taknemmelighed over, at Kristus 
grundlagde sin kirke på en klippe og at 
denne kirke står fast.

Han kaldte det en hellig forpligtelse at 
støtte, opmuntre og hjælpe forfulgte kristne 
og udtrykte sin glæde over, at mange 
kaldæiske katolikker var til stede i Ystad. 

Katolikker fra hele Skåne, men også 
medlemmer fra Svenska Kyrkan var til 
stede ved messen og samværet bagefter. 
”Det gør indtryk på de fleste svenskere, at 
vi nu har fået en kardinal. Det er som om 
der falder lidt stjernestøv på os”, siger Iris 
Tiitto.

”At Sverige får en kardinal betyder meget 
for kristenheden i Sverige og for Sverige 
som land. Man føler sig set og bekræftet - 
man kommer nærmere til centrum. Det er jo 
et tegn på anerkendelse”, siger provst Åke 

Kristendommen må ikke 
forsvinde fra Europa
Vi må tage udfordringen alvorligt, siger Anders Arborelius.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

Appelgren fra Svenska Kyrkan.
”Der har været gratulationer overalt. Da 

Frans var i Malmø sidste år i forbindelse 
med markeringen af 500-året for 
reformationen, var interessen både stor 

og positiv. Der er virkelig sket et skift fra 
dengang Johannes Paul II besøgte Sverige 
i 1989”, siger Henrik von Görtz fra den 
katolske menighed i Ystad.
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PRÆDIKEN For flere år 
tilbage var jeg så heldig at 
være med i en arbejdsgruppe, 
som i Pastoralrådets regi skulle 
udarbejde et seminar i skikkelse 
af en række oplægsemner 
vedrørende menighedsrådenes 
arbejde og menighedernes 
vækst. Vi valgte ordet ’seminar’ 
fremfor det mere ensrettede ord 
’kursus’, da foretagendet både 
skulle indebære åndelige og 
informative dimensioner. Skulle 
sammenhængen imellem ordet 
’seminar’ og denne søndags 
refleksion, som bygger på Jesu 
lignelse om en sædemand, ikke 
umiddelbart være klar for nogen 
af os, skynder jeg mig at tilføje, 
at det latinske ’semen, seminis’ 
betyder det samme som sæd, og 
’seminar(ium)’ – et miljø, hvor 
sæden sås med udsigten for 
fremtidens høst.

Som et logo for det nævnte 
seminar anvendte vi en ganske 
enkel tegning af en sædemand. 
Hans skikkelse var bøjet i 
hengivenhed over for den 
handling, han udførte. Kornene 
blev ikke kastet vidt og bredt – 
de blev nærmest lagt i jorden. Så forsigtigt, 
at han svært kunne risikere, at noget af 
sæden kunne falde forkerte steder på vejen, 
eller på klippegrund, eller mellem tidsler. 
Han stod selv som garant for, at al sæden 
faldt i god jord. Han var anderledes end 
sædemanden fra Jesu lignelse. Måske var 
sædemanden fra Jesu lignelse selv ude om, 
at mange af de korn, han såede, faldt udsatte 
steder? 

Kan I, kære læsere, se, hvad jeg egentlig 
foretager mig i det indtil videre sidst 
stillede spørgsmål? Ud fra Jesu ord drager 
vi visheden om, at Sædemanden er Kristus 
og sæden Guds Ord. Kan I se, hvor let jeg 
glider lige i den retning, hvor dommen, 
altså min dom over Kristus ligger lige om 
hjørnet? ”Han burde være mere påpasselig. 
Han burde ikke være så rundhåndet ved 
at kaste korn hensynsløst. Han burde gøre 
en indsats, så intet faldt på hverken vejen, 
klippegrund, eller mellem tidsler. Han 
burde satse på de områder, som garanterer 
succes. Han burde …”. Nej, så bogstaveligt 
kritiserer vi alligevel ikke Jesus. Vi gør det 
tit mindre direkte, når vi overser, at Han 
er med i spillet, skønt ikke alt fra starten 
til enden i vore øjne tegner til at blive en  
succes.

Han er Sædemanden – og uanset hvad, 

bliver Han ved med at så sæden. Og tillade, 
at noget falder enten på vejen (hvor vi 
kan give efter for ganske almindelige 
fristelser til at fjerne os fra Ordet), eller på 
klippegrund (hvor vi kan opleve, at om end 
vi ikke direkte trues på livet, så magter vi 
fx ikke at blive gjort til grin på grund af de 
holdninger, vor tro fordrer), eller mellem 
tidsler (hvor både diverse bekymringer og 
prioriteringer kan få os til at distancere os 
fra Ordet). Han sparer ikke på Ordet, skønt 
Han tit virker ret så ordknap. 

Forståelsen for, hvorfor Jesus undlader 
”forsigtigheden” ved sin såning, vokser, når 
man ser Hans handlinger som en chance for 
alle – uanset, om vi tager imod Hans tilbud 
eller ej. Denne forståelse vokser yderligere, 
hvis man tillader sig at se sig selv, som den, 
der ikke nødvendigvis altid er den gode jord, 
og i så tilfælde tænker man: ”Hvor er jeg 

dog heldig, at Han ikke bare går mig forbi, 
men bliver ved med at så.” Denne forståelse 
øges yderligere, når man under betegnelsen 
”Guds Ord” (her: Sæden) genkender det 
langt mere, end blot de sagte ord; når man 
genkender Ham, som ifølge Prologen til 
Johannes` Evangelium selv er Ordet, ja, det 
Ord, som er hos Gud – som er Gud.

Kristus – Sædemanden er også Sæden. 
Ved at forkynde Riget, meddeler Han sig 
selv til os. Han lægger sig gerne ned på den 
gode jord, som Han i forvejen har forberedt 
til at give en rig høst. Egentligt er Han den 
Sæd, som ikke nøjes med at opsøge den 
gode jord alene for at sikre sig en garanteret 
succes. Han er den Sæd, som er blevet 
givet os, for at vi kan forvandles fra at være 
vejen, klippegrund og stedet mellem tidsler 
til den gode jord – ved Sædens egen kraft 
og ved vor samarbejdsvilje. 

Når dette er sagt, så kan jeg 
alligevel ikke lade det følgende 
spørgsmål ligge uden refleksion: 
”Hvad er forkert ved at være 
vejen, klippegrund, tidsler, når 
man tænker på de tre miljøer i 
lyset af, at Jesus omtaler sig selv 
som VEJEN (Joh 14,6); at Han 
befaler Simon at være Petrus – 
Klippen (Matt16,18), hvorpå 
Han bygger sin Kirke; at Han 
selv krones med en tornekrone 
(Matt.27,29), som kun i de 
jordiske omstændigheder 
og for en tid har været i 
stand til at skygge for Hans 
herlighedskrone; og at Han 
egentligt aldrig omtaler sig selv, 
som ”den gode jord”? 

Her er man nødt til at huske 
på, at ”vejen” ikke er det samme 
som ”vejen”, ”klippegrund” – 
ikke det samme som ”Klippen” 
og ”tidsler” – ikke det samme 
som ”Kronen”. 

Af og til har vi måske lyst til at 
agere vejen – når vi fx giver efter 

for fristelserne og prøver at retfærdiggøre 
vore handlinger ved at tilslutte os tidsåndens 
tolkning af forskellene mellem godt og 
ondt fremfor til Helligåndens tolkning. Af 
og til glemmer vi, at Simon blev formet til 
Klippen blandt andet ved, at Han på trods af 
sine svagheder – dog styrket af Jesu Kristi 
nåde – overvandt klippegrundens tilstand 
– den første, ret så højt råbende frygt 
for forfølgelserne (”Jeg kender ikke det 
Menneske!” (Matt 26,72)), og blev parat til 
at dø for Kristus. Og bekymringernes og de 
forkerte prioriteringers tidsler knækkes ved, 
at Jesus lader sig krone med tornekronen. 
Og holder vi os til Ham, forvandles vi til 
at være istandgjorte til at få del i Hans 
Herlighedskrone.

Sædemanden Kristus bliver ved med at 
så Guds Ord – at meddele sig selv til os, 
ganske rundhåndet, så vi fremfor at være 
den ufrugtbare vej finder selve vejen; 
fremfor at være en lukket klippegrund får 
lov til at stå fast, og gro og blomstre ved 
at være plantet på Klippen; fremfor at 
lade tidslerne kvæle troens glæde i os kan 
iklædes troens enestående påklædning – 
Jesu Kristi Herlighedskrone.

Søndagens tekst

”Sæden er Guds ord  
og Sædemanden Kristus”
Prædiken til søndag den 16. juli  
– lignelsen om sædemanden (Matt 13,1-23).

Tekst: Pastor Michal Bienkowski

Lignelsen om 
sædemanden,  
Matt 13,1-23
Samme dag gik Jesus ud af huset og satte 
sig ved søen. Og store skarer flokkedes 
om ham, så han måtte gå om bord og 
sætte sig i en båd, mens hele skaren stod 
på bredden. Og han talte meget til dem i 
lignelser og sagde:

”Se, en sædemand gik ud for at så. Og 
da han såede, faldt noget på vejen, og 
fuglene kom og åd det op. Noget faldt på 
klippegrund, hvor der ikke var ret meget 
jord, og det kom straks op, fordi der kun 
var et tyndt lag jord; men da solen kom 
højt på himlen, blev det svedet, og det 
visnede, fordi det ikke havde rod. Noget 

faldt mellem tidsler, og tidslerne voksede 
op og kvalte det. Men noget faldt i god jord 
og gav udbytte, noget hundrede, noget tres 
og noget tredive fold. Den, der har ører, 
skal høre!”

Disciplene kom hen til ham og spurgte: 
”Hvorfor taler du til dem i lignelser?” Han 
svarede dem: ”Jer er det givet at kende 
Himmerigets hemmeligheder, men de 
andre er det ikke givet. For den, der har, 
til ham skal der gives, og han skal have 
overflod; men den, der ikke har, fra ham 
skal selv det tages, som han har. Derfor 
taler jeg til dem i lignelser, fordi de ser og 
dog ikke ser, og hører og dog ikke hører 
og heller intet fatter. På dem opfyldes den 
profeti af Esajas, der siger:
I skal høre og høre, men intet fatte, 
I skal se og se, men intet forstå. 

For dette folks hjerte er dækket med fedt, 
og med ørerne hører de tungt, 
og deres øjne har de lukket til, 
for at de ikke skal se med øjnene, 
høre med ørerne og fatte med hjertet 
og vende om, så jeg må helbrede dem.

Salige er jeres øjne, fordi de ser, og jeres 
ører, fordi de hører. For sandelig siger 
jeg jer: Mange profeter og retfærdige har 
længtes efter at se det, I ser, og fik det ikke 
at se, og høre det, I hører, og fik det ikke 
at høre.

Så hør I da lignelsen om sædemanden. Når 
et menneske hører ordet om Riget og ikke 
fatter det, kommer den Onde og røver det, 
der er sået i hans hjerte; det er det, som 
blev sået på vejen. Det, som blev sået på 
klippegrund, det er ham, der straks tager 

imod ordet med glæde, når han hører det; 
men han har ikke rod i sig, han holder kun 
ud en tid, og når der kommer trængsler 
eller forfølgelse på grund af ordet, falder 
han straks fra. Det, som blev sået mellem 
tidsler, det er ham, der hører ordet, men 
denne verdens bekymring og rigdommens 
blændværk kvæler ordet, så det ikke bærer 
frugt. Men det, som blev sået i den gode 
jord, det er ham, der hører ordet og fatter 
det og så bærer frugt og giver hundrede 
eller tres eller tredive fold”.

Sædemanden, oliemaleri af 
Vincent Van Gogh, 1888. 
Billede: Wikimedia.com.
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LETLAND Byen ligner et postkort som 
den ligger der med sin helt intakte bykerne 
med de velbevarede gamle bygninger, der 
ser ud som de gjorde i 30´erne. Tit bliver 
den brugt til filmoptagelser, og flere scener 
af Emil fra Lønneberg-filmen blev skudt 
her.

En ortodoks kirke, en protestantisk kirke 
og en lille katolsk viser stor religiøs og kul-
turel mangfoldighed i denne lille by med 
omkring 13.000 indbyggere.

Vi er i Kuldīga i Letland i det gamle Kur-
land. Gravstenene på kirkegårdene fortæl-
ler på tysk og hebraisk om dengang tysk-
balterne og jøderne var en væsentlig del af 
lokalbefolkningen. Da Rippentrop og Mo-
lotov delte Europa mellem sig i 1939, blev  
tyskbalterne flyttet til ”Warthegau” i det 
nye Stortyskland og kom ”heim ins Reich”.

Byens største og smukkeste bygning 
er byens hovedbibliotek. Engang var den 
synagoge og centrum for en rig og blom-
strende jødisk kultur. Gulnede fotos på by-
museet fortæller om jødiske skoler, teater 
og cabaret på jiddisch og tysk og jødiske 
gymnastikforeninger. Alt det blev der sat 
et bestialsk punktum for i 1941, hvor by-
ens jøder gennet ind i synagogen og senere 
ført ud i skovene, hvor de blev skudt efter 
at have gravet deres egen grav. Senere flyt-
tede Stalins massedeportationer tusindvis af 
letter til Sibirien. I dag har de fleste letter 
deporterede blandt deres forfædre. 

Da kirkerne kom ud i dagslyset
Men hvad betød sovjettiden for kirkerne? 
Og hvilken rolle spiller de i dag? ”Mange 
kirker blev brugt til andre formål i Sovjetti-
den og det var ikke videre velset at være kri-
sten. Men kirken levede videre i det skjulte. 
Mange holdt deres tro for sig selv, for det 
kunne få alvorlige konsekvenser, hvis man 
var åbent kristen. Man kunne risikere ikke 
at komme ind på drømmestudiet eller må-
ske miste sit arbejde”, fortæller Jolanta 
Dal, der er flyttet tilbage til sin barndomsby 
sammen med sin mand Peter. På restauran-
ten Jēkaba sēta (Jakobs gård) møder jeg fire 
unge kvinder Zane, Andra, Irina og Baiba 
– alle aktive i byens katolske menighed der 
holder til i Treenighedskirken. 

Deres historie er egentlig typisk. Flere 
af dem blev døbt som større børn sammen 
med deres forældre, men blev først aktive 
som voksne. ”Jeg kunne ikke få svar på 
mine spørgsmål, så jeg gik til katekese hos 
søstrene. Men efterhånden forstod jeg, det 
er her jeg hører til”, siger Irina, der blev 
døbt som treårig, men først blev aktiv i kir-
ken som 25-årig. 

De fire kvinder kan fortælle om, at bed-
stemorgenerationen bar troen videre i Let-
land. Det var mest ældre kvinder, der gik 
i kirke i Sovjettiden, for de risikerede ikke 
så meget. ”Min mormor var meget troende. 
Men hun havde været deporteret til Sibirien 
i 17 år, så hun turde ikke gå i kirke”, siger 
Jolanta. 

”I Sovjettiden stod det i skolebøgerne, 
at religion var forældet. Men med Let-
lands selvstændighed i 1991 kom der et 
skift. Mange begyndte at gå med kristne 
symboler, og en overgang var det faktisk 
på mode at blive døbt. Der er et stort øku-
menisk samarbejde mellem protestanter og 

katolikker – hvert år holder de økumenisk 
korsvejsandagt sammen. En del politikere 
bruger også det kristne til at profilere sig 
med. Gudstjenester transmitteres i TV og 
radio og hvert år er medlemmer af rege-
ringen med til messen i valfartsbasilikaen i 
Aglona”, fortæller Baiba.

Vi skal tjene sandheden
Børnene myldrer ind og ud i dominikaner-
søstrenes kloster ved Trenighedskirken Si-
den 2009 har søstrene holdt børnelejre for 
de 6-9-årige og 9-12-årige, og lige nu er de 
ved at afslutte en uges sommerlejr for de 
store. De tre søstres kommunitet er et af de 
cirka 100 søsterkommuniteter i Letland.

Søster Mārīte viser mig et stort grønt pap-
machétræ, som børnene har lavet i lejren. 
Kan du se de lange rødder? Det er apost-
lene, og det er dem vi skal suge næring af, 
fortæller hun. I år har temaet været aposte-
len Peter. En postulant fra et andet kommu-
nitet og en polsk frivillig leger, spiller bold 
og hygger med børnene, der er kommet til 
lejren gennem deres sociale netværk. Nogle 
af dem er protestanter – andre er ikke døbt; 
men alle er velkomne. Nogle af børnene 
kommer meget begejstrede og bliver døbt 
men glider så ud igen – men de har et sted 
de kan vende tilbage til. Det er vigtigt, de 
føler de er med i et kristent fællesskab - at 
de ikke er alene, siger søster Agnes.

I godt ti år har søstrene været dynamoen 
i byens katolske menighedsliv. Deres kon-
gregation hedder Jesu og Marias domini-
kanske missionærsøstre. Vores apostolat er 
at udbrede evangeliet, ”Vi har fokus på dag-
lig tidebøn og personlige teologiske studier; 
men vi har også et udadvendt liv med ak-
tiviteter i menigheden og lokalsamfundet. 
Vi tager for eksempel ud i hjemmene for at 
besøge dem, der ikke kan komme til kirken 
og er aktive i det lokale Blå Kors, der har 
et socialt arbejde for misbrugere”, fortæller 
søster Agnes

Studier og intens bøn er en fast del af sø-
strenes dagligdag. ”Vores karisma er at give 
Guds ord videre ligesom Dominicus – at 

tjene sandheden. Hvad Kirkens fremtid er 
her i Letland, ved kun Gud; men Han vil 
føre os”, siger søster Katrīna. 

Søstrene har ægteskabsforberedelse, 
søndagsskole for børn og bibelskole for 
voksne. I bibelskolen får interesserede en 
systematisk indføring i Bibelen med læse-
vejledning til 28 emner om året.  Søstrene 
holder også temadage om bestemte bibelske 
emner. I fastetiden fordybede menigheden 
sig en hel dag i lignelsen om den fortabte 
søn. ”Vi ønsker også at hjælpe dem, der ger-
ne vil prøve at bede, så derfor har vi også en 
bønneskole, og det har tiltrukket mange fra 
menigheden”, siger søster Katrīna. 

De tre søstre har mange besøg – også fra 
kirkefremmede og føler sig helt accepterede 
i byen. De oplever jævnligt, at folk kommer 
hen og stiller spørgsmål til dem, for eksem-
pel i bussen.

Letlands svar på don Camillo
I 1991 da Sovjetunionen var brudt sammen, 
blev de baltiske lande uafhængige næsten 
uden blodsudgydelser i ”den syngende re-
volution.” Noget af den kraft, der bærer de 
stolte, baltiske sangtraditioner, møder jeg i 
kirken, hvor koret synger gregoriansk på et 
niveau, der ville gøre enhver dansk korleder 
misundelig. 

I sognekirken møder jeg Letlands svar på 
don Camillo. ”Jeg hedder Vjačeslavs Bog-
danovs – det betyder Guds gave”, siger sog-
nepræsten med et blink i øjet.

Hans kirke er et barokunder fra 1640 og 
en fryd for øjet med sine svulmende engle 

og statuen af Vor Frue af Kuldiga. Unæg-
telig en stor opgave for en lille menighed 
på omkring 200 medlemmer. Men det frem-
kalder tilsyneladende ikke panderynker hos 
sognepræsten. Egentlig er han mere bekym-
ret for det han kalder den daglige relativis-
me - sløvheden over for åndelige værdier.

”Ja, penge mangler vi jo altid. Vi har et 
170 år gammelt orgel der trænger til at bli-
ve renoveret, og hvor skal pengene komme 
fra”, spørger pastor Vjačeslavs med en si-
gende gestus. Den katolske Kirke i Letland 
har ikke noget kirkeskattesystem, så kirken 
finansieres ved donationer og kollekter. 

Men jo mindre man taler om penge fra 
prædikestolen jo flere kommer der ind. 
Nogle gange mangler der penge men så 
beder jeg til den hellige Jāzeps, og så 
kommer konvolutterne som regel siger 
pastor Vjačeslavs.

Og jeg forlader Kuldīga med en stille 
beundring for, hvad en lille lettisk menighed 
på 200 sjæle formår sammen med sit 
ordenskommunitet.

Letland

Baiba, īrina, , Andra og Zane -fra Kuldigas katolske menighed   foran monumentet af 
hertug Jakob, der i det 17. århundrede var hertug af Kurland.

Tyve bøn mellem 9 og 12 år var med på søstrenes sommerlejr, hvor der var plads både til det seriøse og til at hygge igennem.

Menighedens præst Vjačeslavs sammen 
med Pēteris, der holder kirken åben på 
hverdage og fungerer som ministrant.

Tro og håb i Letland
Stolte musikalske traditioner præger sammen med religiøs og kulturel 
mangfoldighed et naboland, som de færreste danskere kender.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz
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MINDEORD Jacob Thomsen blev født 16. 
august 1930 i det kultiverede københavnske 
borgerskab. Faderen var departementschef 
i kirkeministeriet, og slægten talte mange 
præster og embedsmænd. Da Jacob i 1960 
efter næsten ti års studier blev katolik, 
var det derfor på overfladen et brud med 
slægtens traditioner, men sådan opfattede 
han det ikke selv. Han mente, at langt de 
fleste af hans præsteaner i realiteten havde 
haft en ganske katolsk livsindstilling og 
embedsforståelse og sikkert ville forstå 
ham.

Jacob hørte altså til de ikke helt få 
konvertitter, der i Den katolske Kirke 
genfandt hele deres kristne arv og mere til. 
Dette ”mere til” var for Jacob i høj grad den 
benediktinske spiritualitet. Utallige er de 
klostre, han sammen med sin hustru Jette 
(født Ascanius Pedersen) besøgte, bl.a. som 
led i Jettes arbejde med gregoriansk sang. 
Da Jacob blev katolik, meldte han sig ind 
i alle de katolske foreninger, han kunne 
overkomme, men da han efter et halvt år 
mødte Jette og blev gift, meldte han sig 
atter ud. Nu gjaldt det familien, der med 
tiden kom til at omfatte syv børn, og Jacob 
havde aldrig rod i prioriteterne.

Jacob blev i 1956 cand.mag. i dansk 
og latin og tog efterfølgende en toårig 
uddannelse på biblioteksskolen. Han virkede 

hele sit arbejdsliv i biblioteksvæsenet, mest 
på Det Kongelige Bibliotek, hvor han 
1965-86 var førstebibliotekar og souschef 
under rigsbibliotekar Palle Birkelund og 
Torkil Olsen og siden tilknyttet bibliotekets 
Danske Afdeling. Jacob var dog ikke et 
karrieremenneske i egentlig forstand, 
men – helt i slægtens tradition – en tro 
og samvittighedsfuld embedsmand med 
udpræget sans for den menneskelige side 
af livet i store organisationer. Han søgte 
altid dialogen og bøjede med stort held 
viljerne mod hinanden. Det gjaldt også i 
de økumeniske samtaler og kontakter, han 
engagerede sig i.

Jacob betød meget for mange af de 
mennesker, han kom i berøring med. Han 
var klog, forstående, hjertelig og i godt 
humør, men aldrig overfladisk. Han sad i 
en længere periode i pastoralrådet og dets 
forretningsudvalg, i liturgikommissionen, 
i Academicum Catholicums bestyrelse, i 
redaktionen af nettidsskriftet Catholica og 
mange andre steder: men også på det mere 
personlige plan nød mange godt af hans 
lyttende øre og gode råd.

Sine rige intellektuelle evner og brede 
kulturelle og teologiske orientering brugte 
han som antydet ikke på en videnskabelig 
karriere; men det betød ikke, at de lå brak. 
Han stillede dem blot i andres tjeneste. 

Talrige er de manuskripter, han gennem 
årene læste hurtig og indsigtsfuld korrektur 
på. Undertegnede har selv ofte haft lejlighed 
til at takke Jacob for hans ”aldrig svigtende 
beredvillighed til at påpege mine fejl og 
mangler”. Blandt dem, han hjalp, og som 
blev hans personlige venner, var også den 
unge jesuitpater og senere biskop Hans L. 
Martensen. Gennem lange samtaler hjalp 
han Martensen med universitetsstudierne 
i dansk litteratur, og siden redigerede han 
mange timers båndudskrifter sammen til 
Martensens to bøger om dåb og kristenliv.

I katolsk sammenhæng er der særlig 
grund til at fremhæve Jacobs indsats 
som oversætter fra latin. Han og Jette var 
involveret i udarbejdelsen af Tidebogen, og 
han oversatte fire bind kirkefaderlæsninger 
til læsningernes tidebøn samt ikke mindst 
hele det romerske missale. Sidstnævnte 
kæmpeopgave er ikke nået helt gennem 
den vanlige skærsild af hjemlig 
langsommelighed og romerske formaliteter, 
men det kommer. Som oversætter var Jacob 
eminent, fordi han ikke alene var en stiv 
latiner, men også havde den nødvendige 
teologiske indsigt og den litterære 
sprogbeherskelse, opgaven kræver. Her 
kom hans familiære og faglige ballast ham 
til god hjælp, og hans lige findes vist ikke 
længere. I 2013 blev han som anerkendelse 
herfor af paven udnævnt til kommandør af 
Den Hellige Gregor den Stores Orden.

Jacobs sidste tid blev ikke nem. Det 
var svært for ham at bære alderdommens 
svagheder, og det pinte ham, at han ikke 
længere kunne være til nytte for sine 
omgivelser på samme måde som før. Han 
blev til sidst sengeliggende, men han 
forblev i hjemmet, omgivet af sine kære 
og styrket af sakramenterne. Han sov stille 
ind om morgenen den 22. juni 2017, mens 
hans hustru og yngste datter Elisabeth sang 
Veni Creator Spiritus. Dagen er festen for 
Thomas More og John Fisher, to martyrer, 
der som kristne humanister og embedsmænd 
betød meget for ham. 

Jacob Thomsen

Jacob Thomsen 2016. Privatfoto.

Klog, forstående og hjertelig
Jacob Thomsen in memoriam.

Tekst: Sebastian Olden-Jørgensen

Jacob Thomsen var rodfæstet i den 
benediktinske spiritualitet og sammen 
med sin hustru Jette benediktineroblat 
på  Åsebakken  gennem mange år. 
De var begge meget knyttede til sr. 
Benedicta Busley, som var klostrets 
cantrix og skrev digte. Dette digt er fra 
samlingen ”Vom Abbild zum Urbild”.  
Oversættelse v. Hanne Gregersen. 

Den Hinsidige..............
Du taler forskelligt med enhver
Enhver forstår dig forskelligt
Enhver oplever dig forskelligt
 
Men for enhver
er du den Ene hinsidige
 
Du viste dig for os
åbenbarede dig

som barnet
det fattige barn i en stald
i tavsheden, da natten var midt på sin 
bane
 
Guds søn
Menneskesøn
Mysterium
Aeternitas
hvor ville jeg gerne
sige store ting til dig
men jeg evner det ikke
 
Jeg kan kun ét
med nattens tavshed
rundt omkring mig
takke dig
længe, længe
Du hinsidige

Sr. Benedicta Busley, arkivfoto.

MISSALE En af de mange ting, Jacob 
Thomsen vil blive husket for, er hans 
årelange arbejde med oversættelsen af 
Missale Romanum. I perioden 1983-
93 arbejdede han med oversættelsen fra 
latin til dansk og med biskop Hans som 
endelige censor af den i alt 1.191 sider store 
oversættelse.

Efter at der i 1969 var kommet et nyt ro-
mersk missale, tog både enkeltpersoner og 
arbejdsgrupper spontant fat på arbejdet med 
at oversætte dette. Men da dette arbejde bar 
præg af at være gennemført uden egentlig 
koordination og styring, valgte biskop Hans 
at lade Jacob Thomsen udarbejde forslag til 
en samlet missaleoversættelse. 

Den 11. marts 1993 blev den færdige 
oversættelse sendt til godkendelse i Rom, 
og året efter kom Vatikanet med sin god-
kendelse uden et eneste rettelsesforslag. 
Og så manglede oversættelsen blot at blive 
trykt – troede man.

Af uransagelige grunde stod tingene stille 
i flere år, og Danmark var formentlig et af 
de få lande, der endnu ikke rådede over en 
trykt oversættelse af missalet fra 1970. Præ-
sterne herhjemme var henvist til prøveover-
sættelsen, der i mangel på bedre blev printet 
og indsat i ringbind som et løsbladssystem. 

Siden kom der atter gang i sagen, da 
Pastoral-Centret nedsatte en arbejdsgrup-
pe omkring musikken til missalet, og en 
landsdækkende høring om musikken blev 
igangsat. Herefter blev manuskriptet gjort 
trykklart. En ny, uforudset udsættelse af 
trykningen forårsagede imidlertid af den 
(endnu ikke afsluttede) årelange notatud-
veksling mellem Rom og bispedømmet 
omkring oversættelsen af et par steder i den 
apostoliske trosbekendelse, der hidtil havde 

været uberørt af nyoversættelsen.
Således blev arbejdet atter sat i venteposi-

tion, da en ny 3. udgave af det latinske mis-
sale udkom i foråret 2002. I forhold til den 
tidligere 2. udgave var der ændringer eller 
kommet nye bønner til på næsten halvde-
len af de over 1.300 sider i det nye missale 
(mod 2. udgavens 999 sider). Desuden var 
der ændringer på de fleste af siderne i de 
vigtige retningslinjer for messens liturgi, 
som udgør de indledende godt 100 sider af 
begge missaler. Hele oversættelsesarbejdet 
med 3. udgaven blev afsluttet den 8. de-
cember 2002, stadig med biskop Hans som 
trofast censor.

Herefter forestod et lettere revisionsar-
bejde for at sikre, at sproget var helt up-
to-date, inden arbejdet med de nye dele i 
missalet var færdiggjort den 14. september 
2011. Blot en uge senere, den 21. septem-
ber, kunne Den nordiske Bispekonference 
give sin endelige godkendelse af oversæt-
telsen.

Michael Stæger lagde et stort arbejde i at 
indføje de endelige rettelser i det færdige 
dokument og udviklede en teknisk løsning, 
som fremhæver hvor i dokumentet rettel-
serne er sket.

30 år efter at arbejdet var gået i gang, 
kunne dokumentet sendes til Rom til en-
delig godkendelse i Kongregationen for 
Gudstjenesten og Sakramentsordningen.

Det missale, der p.t. bruges i bispedømmet, 
er derfor den udgave, som biskop 
Czeslaw godkendte ad experimentum 
(som prøveudgave) og blev udgivet af 
bispedømmets liturgikommission i 2010. 
Så vi er endnu ikke kommet i mål.  

 LR/NM

Endnu ikke i mål
Vi venter stadig på den endelige danske udgave af det romerske missale.
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EVANGELISERING Den katolske 
Kirke har i juni måned været repræsenteret 
på Folkemødet på Bornholm og på Roskilde 
Festivalen. 

For fjerde år i træk havde vi 
”Mobilkirken” med til Folkemødet. Der 
er mange faste gengangere på folkemødet, 
og det er hyggeligt at hilse på folk, som 
man genkender. De to forrige år har vi haft 
”Paven” med; men i år valgte vi at fokusere 
på noget andet. Men der var mange, der 
spurgte efter ham og mente, at vi skulle 
have ham med til næste år. Pave Frans er 
stadig meget populær. 

I år havde vi taget en bog med, hvori folk 

kunne skrive deres drømme og ønsker for 
fremtiden. Det var der rigtig mange, der 
benyttede sig af. De fleste ønskede sig en 
verden uden terror, krig og fattigdom. Vi 
fik mange samtaler, hvoraf nogle berørte os 
meget.

Også i år mødte vi den dejlige og gæstfrie 
menighed i Aakirkeby, tak til jer alle fordi I 
atter gav os husly.

Som noget nyt på Roskilde Festivalen 
var der i år opstillet et telt med emnet 
”TROværdige samtaler”

Det er et samarbejde mellem forskellige 
trossamfund, bl.a. Folkekirken, Den katol-
ske Kirke, Baptistkirken, Apostolsk Kirke, 

Det Jødiske Samfund, Buddhismen og Si-
hk-religionen. Vi var til stede fra søndag til 
og med onsdag, altså inden musikken star-
ter onsdag aften.

Festivaldeltagerne kunne komme ind i 
vores hyggelige telt og få en kop te og en 
snak med os. Vores opgave var at sætte os 
hen til dem, der kom og tale med dem. Der 
var overraskende mange, som tog imod til-
buddet, vi havde nogle gode seriøse samta-
ler og fik også en del spørgsmål om forskel-
len på Den katolske Kirke og Folkekirken.

(Der var også nogle debatter i løbet af 
dagen, bl. a. med ”De nye stemmer” som 
er unge muslimer og jøder mellem 15-18 år, 
som ønsker at bidrage med større forståelse 
mellem de to grupper.)

Det var også meget inspirerende at tale 
med de andre ”religiøse forkyndere” og 
høre om, hvordan de lever med deres tro 
i hverdagen. Det var første gang, vi var 
på Roskilde Festival, og vi var positivt 
overraskede, så vi deltager meget gerne 
igen.

UDGIVELSER Slagter Kurt Olsen fra 
Whiskybæltet er pludselig død - kun 50 år 
gammel, og nu banker han på oppe hos Sankt 
Peter. ”Hans liv var langtfra blandt de mest 
sublime”, fortæller ”En dansk sjæls eventyr 
– et komisk epos”. Manden bag de muntre 
og mundrette vers om Kurt Olsen er Hans 
Jensen - mangeårig ekspeditionssekretær 
på bispekontoret. Det komiske epos blev 
skrevet til et pastoralrådsmøde i 2003 
i anledning af bispedømmets 50 års 
fødselsdag og udgivet på Katolsk Forlag i 
2009. Nu er andet oplag kommet.

Det stod skidt til med slagter Kurts barnetro 
– ja, faktisk bestod hans trosvandring mest 
af tilbageskridt. Kurt fulgte den brede vej – 

han var ingen kostforagter og vel egentlig 
lidt for glad for øl og snaps og mad med 
krop. Han var en god samfundsborger, 
synes han da selv – men han snød lidt hist 
og pist. Kort sagt – han var kernedansk – 
men vel egentlig ikke så slem?

Alligevel vil Sankt Peter ikke lukke ham 
ind. Det kan da umuligt være rigtigt, mener 
Kurt, der prøver at besnakke Sankt Peter til 
at åbne porten på klem.  Men nej - Sankt 
Peter er urokkelig. Kurt får dog en chance 
til. 

Kurt bliver sendt tilbage til den jord, han 
kommer fra og ankommer nu til det lille 
danske katolske bispedømme, der blev 
”født” samme dag som ham selv.  Sankt 

Peter ved jo, at Kurt er mere end tungnem, 
så han får en himmelsk rejseledsager 
med- nemlig Judas Thaddæus, der har 
specialiseret sig i håbløse sager. Undervejs 
kommer Judas Thaddæus med adskillige hip 
til danske katolikker, og på sin sælsomme 
rejse til det danske bispedømme kommer 
Kurt til pastoralrådsmøde –  ” et kirkeligt 
møde, hvor økonomien – engang - lagde 
alting øde med ørkesløse finansdebatter, 
som katolikker i Danmark åbenbart skatter, 
så længe de slipper for selv at yde en skærv 
til Kirken, men bare kan nyde”.  

Til sidst taber Judas Thaddæus tålmo-
digheden med Kurt. Han sender sin vikar 
– Rita af Cascia, der er specialist i umulige 
mænd. Men selv Rita af Cascia må give op. 
Nu ser det unægtelig sort ud for Kurt. 

Og så sker underet alligevel til allersidst. 
Porten åbnes, og Kurt får lov at komme 
ind. Reddet af sin mors forbøn? Hans 
Jensens muntre og mundrette vers om 
”En dansk sjæls eventyr” gemmer bag den 
uforpligtende form på svære og alvorlige 
emner som fortabelse og frelse. 

Mange mennesker har fulgt Kurt Olsens 
trængsler, for her i sin pensionisttilværelse 
tager Hans Jensen tit ud for at læse op af 
”En dansk sjæls eventyr” og her oplever 
han tit, at folk morer sig og mange bliver 
bevægede ved slutningen.  LR

Hans Jensen. En dansk sjæls eventyr – et 
komisk epos.  67 sider. Forsideillustration: 
John Frans. Katolsk Forlag. Pris: 100 kr.

Kirken i Danmark

FÆLLESSKABER Det bliver ofte 
gentaget i debatten, når det handler om 
integration: Relationer er afgørende. Falder 
man godt til i det danske samfund, eller 
bliver man i udkanten sprogligt, økonomisk 

og socialt – det afhænger i 
høj grad af, om man finder 
nogen, som man kommer 
godt ud af det med. Og her 
er civilsamfundet afgørende, 
det vil sige de uformelle 
fællesskaber i foreninger - og 
menigheder.
Caritas’ sekretariat har netop 
udgivet et idékatalog med 

forslag til aktiviteter, man selv kan tage 
fat på i de katolske sogne for at hjælpe 
relationerne i gang. 

”Danmark har i mange år givet asyl 
til flygtninge og er blevet et hjem for 

udlændinge, der af forskellige grunde er 
kommet hertil. Den katolske Kirke ikke 
mindst vidner herom, eftersom rigtig mange 
flygtninge og indvandrere også har fundet 
et ståsted i Danmark gennem fællesskabet 
i Kirken,” skriver Christa Bonde og Jann 
Sjursen i forordet til folderen.

Idékataloget viser et lille uddrag af 
succeshistorier fra Caritas-projekter i 
Danmark, men også fra resten af Europa 
og andre kirkelige fællesskaber. Og der vil 
være mere inspiration at finde på Caritas’ 
nye hjemmeside, der gik i luften sidst i juni.

Vær med til nye 
sogneprojekter
Caritas udgiver idékatalog om integration i 
menighederne.

Tekst: Caritas

Årsmøde og 
Caritas Dag  
i Vejle
ARRANGEMENT Caritas afholder sit 
årsmøde 2017 på Hornstrup Kursuscenter 
lørdag den 7. oktober i Vejle og Caritas 
Dag søndag den 8. oktober i Sankt 
Norberts Kirke og menighedshus.

Det sker igen i år med internationalt 
islæt, idet Jjuuko Fulgensio fra Uganda 

medvirker. Han er direktør for en af 
Caritas Danmarks samarbejdspartnere. 

Søndag indledes med messe i Sankt 
Norberts Kirke kl. 10 med biskop 
Czeslaw. Programmet slutter kl. 14.30. 
Alle er velkomne på Caritas Dagen – vil 
du gerne deltage i årsmødet på Hornstrup 
kursuscenter, skal du rette henvendelse 
til din Caritas-sognerepræsentant. To fra 
hvert sogn kan deltage i årsmødet.

Se programmet for årsmøde og Caritas 
Dag på www.caritas.dk

Musikken er en af Hans Jensens lidenskaber – her spiller han sammen med 
informationschef Niels Messerschmidt. Foto: Omar Ingerslev.

Alligevel happy end  
hos Sankt Peter
Beretningen om hvad der skete, da Kurt Olsen bankede på himmelporten.

Folk stod i kø på Folkemødet or at skrive 
deres ønsker for fremtiden. Foto: Kaare 
Nielsen.

Møder på Bornholm og  
i Roskilde
Katolikkerne mødte ”de andre” for at snakke om fremtiden og drømmene.

Tekst: Eva Vinther
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Kirkenedlægninger. Noget om 
steder.
Vi i Nakskov får at vide, velmenende, trøstende, gang på 
gang, at vi er de levende stene. Det er os, det kommer an 
på; kirken, det er os. Murstenene, kirkebygningerne som 
sådan, de er ligegyldige. De første kristne måtte nøjes med 
katakomberne. Og I ved, ”ræve har huler ….”. Messe kan 
man holde alle steder. Det behøver skam ikke foregå i en 
indviet kirke. Der er gymnastiksale, private hjem, lånte 
kirker fra andre trossamfund, skønne offentlige parker om 
sommeren. ”Messesteder” er ”in”.

Hvis man så gør bare lidt vrøvl, ræv som man er, så 
kommer den løftede pegefinger: Menigheden i Nakskov 
er gammel, folk er over 70, den er for lille til at være 
”bæredygtig” rent økonomisk. Reparationerne er for 
dyre. Hvis der nogen sinde skal repareres på spiret med 
leje af stillads, eller hvis kloakrørene perforerer under jer, 
hillemænd, så kommer der nogle regninger, I ikke drømmer 
om! Det er det økonomiske argument. Så kommer de 
praktiske løsninger, trøstende: I kan sagtens køre til Maribo. 
I kan bare tage toget eller køre i 3 – 4 biler hver søndag. 
Det er kun 30 km. Og begravelserne må foregå i Maribo, 
og katekesen og firmelserne. Tænk på de store menigheder 
i Sydamerika med 10.000 sjæle til én præst. Næh, vi er 
forkælede heroppe i Norden.

Man kan godt følge argumenterne, men står alligevel 
tilbage med så mange spørgsmål: Betyder en kirke på et 
bestemt sted på jorden så ingenting? Murstenene og det 
fysiske?

Jeg lægger hårdt ud ved diskussionen over middagsbordet 
derhjemme for at prøve argumenterne af. ”Tror I, at Gud er 
ligeglad med kirkerne? Hvad så med Chartres katedralen? 
Peterskirken? Nidaros ….? Var de ikke rejst til Guds ære?”

Jeg dukker mig, mens modargumenterne hagler ned over 
mig. De havde sandelig andre ambitioner dengang. Der var 
magtspil indblandet. Kirkens fordums synder bliver remset 
op for mig, til jeg får maden galt i halsen.

Måske har man også sat sagen på spidsen. Her er jo ikke 
tale om en stor katedral, men bare en kirke i Nakskov. 
Alligevel bliver spørgsmålet ved med at vende tilbage. 
Kald mig et sentimentalt uldhoved, du er ikke den første. 
Betyder de fysiske steder på jorden, og de dertil hørende 
fysiske bygninger ikke noget?

Eksemplerne vælder da frem. Den hellige Frans, hvis 
navn kirken i Nakskov bærer, bad om at blive båret op 
på bjerget over Assisi, blind og døende, for at få lov til at 
velsigne sin elskede by en sidste gang. Abraham, den gamle 
patriark, bad for så ussel en by som Sodoma – hvis der bare 
var 10 retfærdige. Vi kender svaret.

Hvorfor gjorde Gud sig den ulejlighed i et syn at fortælle 
den Hellige Birgitta i detaljer med mål, hvordan hun skulle 
bygge en kirke til Hans ære? Og Templet i Jerusalem ”på 
Morija bjerg, hvor Herren havde ladet sig til syne for hans 
fader David…. Længden var 60 alen efter gammelt mål, 
bredden 20” (2. Krønikebog 3). Hvorfor al den nøjagtighed, 
hvis det bare er lige meget?

På Rygårds franske skole, i min elevtid, skulle vi lære 
salmevers og vers fra den danske sangskat. Et af dem i den 
sidste kategori handlede om, at vi skulle se på Danmarks 
kort, til vi aldrig glemte det, til ”hver plet har fået stemmer”.

Nakskov har en stemme.
Alle mennesker i Nakskov har en eller anden relation til 

Skt. Franciscus Kirke. Den ældre generation har set søstre 
og franciskanske konventualerpræster i sorte kutter færdes 
i bybilledet. Alle kender nogen, der er blevet døbt dér, 
eller har fået første kommunion, eller er blevet viet eller 
begravet derfra. Enkelte husker, at deres forældre var med 

til at bygge kirken. Flere har gået på den katolske skole. 
Den katolske tilstedeværelse  er en del af Nakskov.

Som et enkelt billede husker jeg en ret bedugget, ældre 
herre, som plejede at sidde foran Nakskov station på en 
bænk og drukne sine sorger. Han vaklede op til alters en 
søndag. Han havde ikke været i kirke i årtier og kommer 
heller ikke igen. Han sad heller ikke på bænken mere. Kort 
tid efter blev han begravet fra kirken.

Det var godt, den var der.
Jeg prøver at forestille mig det værste: Kirken kan ikke 

sælges, forfalder og skal rives ned. Skrækscenariet melder 
sig for mit indre øje: det gamle, korte filmklip på YouTube, 
hvor Vor Frelser Katedralen i Moskva synker i grus efter at 
være blevet sprængt i luften af Stalins folk i 1931. Det er 
et grusomt syn.

Så dramatisk bliver det ikke i Nakskov. Der kommer 
nok det lokale nedrivningsfirma ”Dem fra Nordlunde af” 
– rare mennesker, jeg kender flere af dem – med deres 
rendegravere og den store jernkugle til at smadre murene 
med. Uskyldige dræbere. De har nedlagt masser af villaer, 
gårde, et par skoler og et hospital i og omkring Nakskov. 
Denne gang vil det bare være vores kirke. 
Vores kirke, vores by, vores tro. Bevar Skt. Franciscus 
Kirke – um Gottes Willen.
Maja Flensted Andersen, 4913 Horslunde.

Sankt Birgitta Kirkes 
genåbning
Bedre sent end aldrig. Og dog. Forløbet kunne have været 
langt hurtigere og langt billigere.

Den nu nedlagte menighed i Maribo Sankt Birgitta har 
igennem de sidste 3 år været så meget grumt igennem. Det 
startede med biskoppens lukning af vores kirke i august 
2014 på grund af påstået nedstyrtningsfare. Herefter fulgte 
næsten tre års uvished om, hvad der ville ske: En nedrivning 
eller genåbning. Nedlæggelsen af menigheden skete så 1. 
april 2017.

Men til alt held har vi kunnet fejre søndagsmesser hos 
Sankt Birgitta Søstrene. Tak for det.

Hele forløbet med to nye ingeniørundersøgelser, arven 
efter Jan Zygmunt og de utallige møder og kampen for en 
genåbning er tidligere beskrevet i Katolsk Orientering.

Derfor her kun lidt om sagsgangen i 2017.
Den oprettede bevaringsforening for kirken valgte ved 

en ekstraordinær generalforsamling den 24. januar 2017 at 
nedlægge sig selv.

Da der ikke forelå nyt om genåbningen i løbet af foråret 
2017, besluttede en kreds af medlemmerne fra den nedlagte 
bevaringsforening at starte et venneudvalg med Jørgen 
Jaszczak og undertegnede som talsmænd. Det skete ved et 
møde den 1. maj 2017 i præsteboligen.

I brev af 5. maj 2017 til det nye menighedsråd bad ven-
neudvalget om at få en bisidder i rådet og stillede samtidig 
en lang række forslag til fremme af menighedsarbejdet.

Det blev alt afvist af rådet, som end ikke indtil nu har 
villet oplyse menigheden om vores forslag i referatet.

Meget bedre er det ikke gået med vores henvendelse 
til biskoppen om at få oprettet et lokalråd i Maribo. 
(Ålborgmodellen). Det mangler vi fortsat svar på.

Selv om Bispekontoret skønsmæssigt har arbejdet 
på en udbudsrunde for renoveringen i to måneder, kom 
meddelelsen først søndag den 11. juni 2017. Her blev der 
efter messen i klosteret læst en skrivelse fra bispekontoret 
op. Det tydede på, at der var ved at ske noget.

Ved et kort brev fra bispekontoret dateret fredag den 
16. juni og lagt på den nye menigheds hjemmeside blev 
det så meddelt, at man ville gå i gang med renoveringen 

i den kommende uge. Det forventede sluttidspunkt er sat 
til slutningen af september  2017. Finansieringen på 1.8 
mio. kr. sker ved, at menigheden betaler 500.000 kr. og 
Bispekontoret resten. Hvor pengene er taget eller kommet 
fra mangler vi stadig svar på?

Et tilbageblik:
Lukningen skulle aldrig være sket, da biskoppens 

baggrund var Promanas fejlagtige rapporter fra 2012 og 
2014.

Håndværkerudgifterne til renoveringen ved firma H. 
Jensen og Søn, Næstved, bliver nu udført for ca. 1,2 mio. 
kr. Arbejderne for renoveringen og prisen er næsten identisk 
med det, som ingeniørfirmaet LF Con. Maribo foreslog i sin 
rapport fra november 2014, men også som Falks rapport fra 
juni 2016 viser.

Havde Bispekontoret i november 2014 taget mod vores 
lokale tilbud og hjælp fra os, kunne kirken have været åbnet 
straks, og renoveringen kunne have været udført løbende 
for en samlet pris, der havde været ca. 500.000 kr. mindre 
end de 1,8 mio. kr. Men sådan skulle det ikke være.

Hvad så: Ved et velbesøgt møde i venneudvalget den 22. 
juni 2017 orienterede Lars Messerschmidt i et spændende 
og levende foredrag om Den katolske Kirke i Danmark. 
Efterfølgende orienterede en af vores støtter redaktør Torsten 
Elsvor (initiativtager til og daglig leder af Polakkasernen 
i Tågerup) om sin henvendelse til menighedsrådet og 
Bispekontoret om at indrette en mindestue i præsteboligen 
i Maribo for roepolakkerne og den katolske tro på Lolland-
Falster i Maribo. Det støtter venneudvalget, ligesom vi 
fortsat ønsker oprettet et lokalråd i Maribo.

Som Mariano sagde under Messen søndag den 25. juni 
2017, glæder vi os til genåbningen og beder til, at vi kan 
fejre advent i vores færdigrenoverede kirke. Samtidig kan 
vi så fejre 120 året for dens opførelse. Kirkens historie vil vi 
også hjælpe til med at få ajourført. Jo, vi går en spændende 
tid i møde i Maribo. Kunne vi også få kirken fredet, så er 
den sikret i lang tid frem.
På venneudvalgets vegne Erik Bohn-Jespersen, 4990 
Sakskøbing.

Læserne skriver

Læserbreve 
Indsendte indlæg skal forsynes med navn, adresse 
og  telefonnummer. Kun navn og postnr. offentliggø-
res i bladet. Max. grænse for læserbreve: 400 ord (vi 
forbeholder os ret til at forkorte læserbreve over denne 
længde). Max. grænse for kommentarer 800 ord. KO 
bringer en kommentar pr. nummer. Læserbreve kan 
indsendes som mail: redaktion@katolskorientering.dk   
eller som brev til: Katolsk Orientering,  
Redaktionen, Gl. Kongevej 15, 1610 København V. 

Katolsk Orientering bringer ikke læserbreve eller 
kommentarer som har været trykt i andre medier.

Rettelser
På side 3 i KO nummer 9 nævnes en karmelianersøster, 
der døde som verdens ældste ordenssøster. Der skulle 
have stået kamillianersøster.

Kamillianerordenen blev grundlagt af Camillo de 
Lellis (1550-1614) og er en sygeplejeorden i Den 
katolske Kirke.

På side 8 nævnes, at foreningen A.C. afholder 
reformationsseminar lørdag den 3. november.

Den korrekte dato er den 4. november.
Vi beklager. Redaktionen.

Redaktionen ønsker alle læsere en rigtig dejlig sommer...
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August
1. hvid. Tirsdag i 17. alm. uge. (I Ps).
Alfons Maria de´ Liguori,  biskop og kirkelærer (†1787)(m)
 Sl 103,6-7.8-9.10-11.12-13.
Herren er barmhjertig og nådig.
L.: 2 Mos 33,7-11; 34,4b.5-9.28. Ev.: Matt 13,36-43.
2. grøn. Onsdag i 17. alm. uge. (I Ps).
Eller hvid. Eusebius af Vercelli, biskop (†371)
Eller hvid. Peter Julian Eymard, præst (†1868) 
 Sl 99,5.6.7.9.
 Hellig er du, Herre vor Gud.
L.: 2 Mos 34,29-35. Ev.: Matt 13,44-46.
3. grøn. Torsdag i 17. alm. uge. (I Ps).
 Sl 84,3.4.5-6a+8a.11.
 Hvor er din bolig vidunderlig, Hærskarers Herre!
L.: 2 Mos 40,16-21.34-38. Ev.: Matt 13,47-53.
4. hvid. Fredag i 17. alm. uge. (I Ps).
Johannes Maria Vianney, præst (†1859) (m)
 Sl 81,3-4.5-6ab.10-11ab.
 Bryd ud i jubel for Gud, vor styrke.
L.: 3 Mos 23,1.4-11.15-16.27.34b-37. Ev.: Matt 13,54-58.
5. grøn. Lørdag i 17. alm. uge. (I Ps).
Eller hvid. Kirkevielsesfest for kirken Santa Maria 
Maggiore 
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
 Sl 67,2-3.5.7-8.
 Folkene skal takke dig, Gud, alle folkene skal takke dig.
L.: 3 Mos 25,1.8-17. Ev.: Matt 14,1-12.
Bededag for præste-og ordenskald
6. hvid. Søndag. HERRENS FORKLARELSE (f)
(18.alm.søndag)
 Gl. Særl.pf 
1.L.: Dan 7,9-10.13-14 
 Sl 97,1-2.5-6.8-9
 Herren er konge, den Højeste over hele jorden
2.L.: 2 Pet 1,16-19
Ev.: Matt 17,1-9
7. grøn. Mandag i 18. alm. uge. (II Ps).
Eller rød. Xystus II, pave, og lidelsesfæller, martyrer (†258)
Eller hvid. Cajetan, præst (†1547) 
Sl 81,12-13.14-15.16-17.
 Bryd ud i jubel for Gud, vor styrke.
L.: 4 Mos 11,4b-15. Ev.:  Matt 14,22-36. 
8. hvid. Tirsdag i 18. alm. uge. (II Ps).
Dominikus, præst (†1221) (m)
Sl 51,3-4.5-6.12-13.
 Vær os nådig, Herre, for vi har syndet!
L.: 4 Mos 12,1-13. Ev.: Matt 15,1-2.10-14. 
9. rød. Onsdag. THERESA BENEDICTA AF KORSET, jom-
fru og martyr, værnehelgen for Europa (Edith Stein) (†1942) (f)
Gl. Mart.pf
L.: Hos 2,16b,17b.21-22
 Sl 45,11-12.14-15.16-17
: Se brudgommen er der, gå Kristus Herren i møde
Ev.: Matt 25,1-13
10. rød. Torsdag. LAURENTIUS, diakon og martyr (†259) (f)
Gl.Mart.pf.
L.: 2 Kor 9,6-10
112,1-2.5-6.7-8.9
: Salig den, der ynkes og låner ud!
Ev.: Joh 12,24-26
11. hvid. Fredag i 18. alm. uge. (II Ps).
Klara, jomfru (†1253) (m)
 Sl 77,12-13.14-15.16+21.
 Jeg husker Herrens undere.

L.: 5 Mos 4,32-40. Ev.: Matt 16,24-28.
12. grøn. Lørdag i 18. alm. uge. (II Ps).
Eller hvid. Johanne Franciska Chantal, ordenssøster (†1641)
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
 Sl 18,2-3a.3bc-4.47+51ab.
 Jeg elsker dig, Herre, min styrke.
L.: 5 Mos 6,4-13. Ev.: Matt 17,14-20.
13. grøn. 19.ALM. SØNDAG. (III Ps).
 Gl. Cr. Alm. S. pf.
1.L.: 1 Kong 19,9a.11-13a;
 Sl 85,9abc+10.11-12.13-14.
 Lad os se din godhed, Herre, og giv os din frelse.
2.L.: Rom 9,1-5.
Ev.: Matt 14,22-33.
14. rød. Mandag i 19. alm. uge. (III Ps).
Maximilian Maria Kolbe, præst og martyr (†1941) (m)
 Sl 147,12-13.14-15.19-20.
 Jerusalem, lovsyng Herren!  eller  Halleluja!
L.: 5 Mos 10,12-22. Ev.: Matt 17,22-27.

15. grøn. Tirsdag i 19. alm. uge. (III Ps).
 5 Mos 32,3-4a.7.8.9+12.
 Herrens del blev hans folk.
L.: 5 Mos 31,1-18. Ev.: Matt 18,1-5.10.12-14.
16. grøn. Onsdag i 19. alm. uge. (III Ps).
Eller hvid. Stefan af Ungarn (†1038)
 Sl 66,1-3a.5+8.16-17.
 Lovet være Gud, som holder mig i live.
L.: 5 Mos 34,1-12. Ev.: Matt 18,15-20.
17. grøn. Torsdag i 19. alm. uge. (III Ps).
 Sl 114,1-2.3-4.5-6.
 Halleluja!
L.: Jos 3,7-10a.11.13-17. Ev.: Matt 18,21–19,1.
18. grøn. Fredag i 19. alm. uge. (III Ps).
 Sl 136,1-3.16-18.21-22+24.
 Hans trofasthed varer til evig tid eller  Halleluja!
L.: Jos 24,1-13. Ev.: Matt 19,3-12.
19. grøn. Lørdag i 19. alm. uge. (III Ps).
Eller hvid. Johannes Eudes, præst (†1680)
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
 Sl 16,1-2a+5.7-8.11.
 Herre, du er min tilmålte del.
L.: Jos 24,14-29. Ev.: Matt 19,13-15.
19. Aften. hvid. VIRGILIEMESSE
JOMFRU MARIAS OPTAGELSE I HIMLEN(h)      
      Gl.Cr.Særl.pf.
1.L.: 1 Krøn 15,3-4.15-16;16,1-2
 Sl 132,6-7.9-10.13-14
 Herre, bryd op til dit hvilested sammen med 
din  magtfulde ark.
2.L.: 1 Kor 15,54b-57 Ev.: Luk 11,27-28
20  hvid. Søndag: JOMFRU MARIAS OPTAGELSE 
I HIMLEN (h) (20.alm.søndag)  
 Gl.Cr.Særl.pf.
1.L.: Åb 11,19a; 12,1-6a.10ab 
 Sl 45,10.11-12.16
 Dronningen står ved din højre side, 
smykket med ofirguld.
2.L.: 1 Kor 15,20-26
Ev.: Luk 1,39-56
Kirketælling
21. hvid. Mandag i 20. alm. uge. (IV Ps).
Pius X, pave (†1914) (m)
 Sl 106,34-35.36-37.39-40.43-44.
 Husk os, Herre, i nåde mod dit folk.
L.: Dom 2,11-19. Ev.: Matt 19,16-22.

22. hvid. Tirsdag i 20. alm. uge. (IV Ps).
Jomfru Maria, vor Dronning (m)
Sl 85,9.11-12.13-14.
 Herren taler fred til sit folk.
L.: Dom 6,11-24a. Ev.: Matt 19,23-30 
Ad libitum læsninger til Jomfru Maria, vor Dronning:
 Sl 113,1-2.3-4.5-6.7-8
 Lovet være Herrens navn fra nu af og til evig tid!
L.: Es 9,1-6 Ev.: Luk 1,26b-38 
23. grøn. Onsdag i 20. alm. uge. (IV Ps).
Eller hvid. Rosa af Lima, jomfru (†1617) 
 Sl 21, 2-3.4-5.6-7.
Herre, over din styrke glæder kongen sig.
L.: Dom 9,6-15. Ev.: Matt 20,1-16.
24. rød. Torsdag. BARTHOLOMÆUS, apostel (f)
Gl.Ap.pf.
L.: Åb 21,9b-14
 Sl 145,10-11.12-13ab.17-18
 Dine hellige, Herre, kundgør dit riges strålende 
herlighed.
Ev.: Joh 1,45-51
 25. grøn. Fredag i 20. alm. uge. (IV Ps).
Eller hvid. Ludvig (†1270))
Eller hvid. Josef af Calasanz, præst (†1648)
Sl 146,5-6ab.6c-7ab.7c-8.9-10.
 Pris Herren, min sjæl! eller  Halleluja!
L.: Ruth 1,1.3-6.14b-16.22. Ev.: Matt 22,34-40.
26. grøn. Lørdag i 20. alm. uge. (IV Ps).
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
Sl 128,1-2.3.4.5.
 Se, sådan velsignes den mand, der frygter Herren.
L.: Ruth 2,1-3.8-11; 4,13-17. Ev.: Matt 23,1-12.
27. grøn. 21. ALM. SØNDAG. (I Ps).
 Gl. Cr. Alm. S. pf.
1.L.: Es  22,19-23;
 Sl 138,1-2b.2c-3.6+8bc.
 Herre, din trofasthed varer til evig tid,
opgiv ikke dine hænders værk!
2.L.: Rom 11,33-36.
Ev.: Matt 16,13-20.
Kollekt for Caritas Danmark 
28. hvid. Mandag i 21. alm. uge. (I Ps).
Augustin, biskop og kirkelærer (†430)(m) 
 Sl 149,1-2.3-4.5-6a+9b.
Herren glæder sig over sit folk eller  Halleluja!
L.: 1 Thess 1,1-5.8b-10. Ev.: Matt 23,13-22.
29. rød. Tirsdag i 21. alm. uge. (I Ps).
Johannes Døberens Martyrium (m) 
 Sl 71,1-2.3-4a.5-6ab.15ab+17
 Min mund skal vidne om din retfærdighed. 
L.: Jer 1,17-19  Ev.: Mark 6,17-29 
30. grøn. Onsdag i 21. alm. uge. (I Ps).
 Sl 139,7-8.9-10.11-12.
 Herre, du ransager mig og kender mig.
L.: 1 Thess 2,9-13. Ev.: Matt 23,27-32.
31. grøn. Torsdag i 21. alm. uge. (I Ps).
 Sl 90,3-4.12-13.14+17.
 Mæt os med din godhed, så vi kan juble og glæde os.
L.: 1 Thess 3,7-13. Ev.: Matt 24,42-51. 

Det sker i bispedømmet
JULI
Mandag 24.-mandag 31.: Den nordiske valfart til 
Lourdes 2017, der afholdes under temaet ”Herren har gjort 
store ting imod mig”. Gejstlig medvirken fra Den nordiske 
Bispekonference og valfartspræst Herbert Krawczyk SJ.

AUGUST
Lørdag 19.: Kateketkursus, modul 1, Kaldet til kateket 
v/Torben Østergaard. Sted: København. Tilmelding og 
yderligere information, Pastoral-Centret, tlf. 33 55 60 55, 
www.pastoralcentret.dk

Sankt Joseph Søstrenes meditationsaftener holder 
sommerferie i juli måned. Næste meditationsaften er den 
21. august, kirken i De gamles By, Edith Rodes Vej 6, 2200 

København N, Aftenen indledes med meditation kl. 19-20 
i kirken. Derefter er der mulighed for samtale til kl. 20.20. 
Der serveres kaffe og te. Følgende meditationsaftener: 18. 
september, 16. oktober, 20. november og 18. december.
Anden og fjerde torsdag i måneden kl. 20.00-23.00: 
Natkirke i Sakramentskirken, Nørrebrogade 27, 2200 
Kbh. N.
Første og tredje torsdag i måneden kl. 20.00-22.00: 
Mobilkirken på Rådhuspladsen i København.
Første og tredje onsdag i måneden kl. 18.00-20.00: 
Hjælp til misbrugere og pårørende ved den katolske 
organisation Cenacolo. Rådgivningen finder sted i 
Bredgade 64, 1. sal, Kbh. K. Tlf. 51 53 41 60.
  

Hver onsdag kl. 19.00-21.00, undtagen den første 
onsdag i måneden inviterer Skt. Thomas Fællesskabet til 
eukaristi, lovprisning og katekese. Messe med forbøn for 
de syge afholdes første onsdag i måneden kl. 19.00-21.00. 
Sted: Oratoriet, Vor Frue kirke, Ryesgade 26, Aarhus C. 
Info: p. Herbert SJ, tlf. 87 30 70 42 eller 24 27 86 89, Jan 
Zieleskiewicz, tlf. 50 29 13 57, e-mail johny.zet@gmail.
com.

Kalenderen afspejler de arrangementer, menighederne 
selv har anmeldt, så den er ikke nødvendigvis dækkende 
for alle aktiviteter. Arrangementerne er af almen karakter 
og er åbne for alle. Kontakt KO’s redaktion for optagelse 
af arrangementer i kalenderen.
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Kastrup Begravelsesforretning
Telefon 32 55 55 55

Døgnvagt

Bedemand Michael Riis
Amagerbrogade 1 55

KATOLSK 
INFOBUTIK

Katolske Bøger og Brugskunst
Dragør Begrave Iscsrorrctn i ng ■ Telefon 3 2 5 3 06 29
Taastnjp Begravelsesforretning ■ Telefon 43 99 19 19

Martin Ryom
Litteratur om spiritualitet, bøn, teologi m.m.

Samt kunstbogen børnebøger, figurer, ikoner 
rosen kron se. smykker, gaveartikler, vægkors, 

jule krybber, kristen julepynt, lys og meget mere...

- en katolsk bedemand

Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat
Åbningstider: 
Mandag og Onsdag: 10-12 og 13-16

Ryesgade 28 8000 Aarhus C 
Tlf. 87307055 

www.katolski nfo butik. d k

Tirsdag og Torsdag: 10-12 og 13-16.45 
Fredag lukket.

bibliotek@katolsk.dk 
Tlf: 33 55 60 90

✓ Testamenter
✓ Ægtepagter
✓ Familiesammenføring
✓ Børns Retsforhold
✓ Fast Ejendom
✓ Retshjælp

ROHDE 
ADVOKATFIRMA

www.advocation.dk

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

Hjælp med at sikre 
Kirkens beståen 
- også når du er borte
Du kan støtte Kirken ved at betænke den 
i dit testamente.

Arv til Kirken er fritaget for alle afgifter 
og går derfor ubeskåret til Kirkens arbejde.

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

Lundtoftegårdsvej 95, 2 800 Kongens Lyngby, Telefon 51 91 73 73
Læs mere på www.katolsk.dk eller ring til:

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

Katolsk Bispekontor
Gl. Kongevej 15 
1610 København V 
Telefon 33 55 60 80

Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

www.v-lm.dk

Organiseret
1 bedemand,

> tilknyttet
/ garantiordning,
/ v/ Steen Jørgensen

'Öö Surname

Mere synlighed ?
Med en ANNONCE i Katolsk Orientering 
når dit budskab ud til mere end 11.500 
katolske læsere. Kontakt Svenning Ravn på 
annonce@katolskorientering.dk og hør mere om dine 
muligheder for at blive set i et medie med mening.

• Arv og 
Testamenter

• Ægtepagter
• Familiesager
• Dødsboer
• Køb af ejendom 

i Danmark og 
udlandet.

E-mail: sandra@moll.dk

Advokat
Sandra Moll Dirscherl

Telefon: 31 35 35 60
Fax: 31 73 25 84

Ubeskåret støtte

www.vincentgrupperne.dk

Biskoppens kalender
Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nummer 11 
som udkommer den 11. august skal være KO 
i hænde senest den 24. juli. Indlæg til 
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Orkneyøerne, fejring af 900-året 
for Sct. Magnus Martyrium 
Polsk valfart til Pindstrup 
Sct. Nicolai Kirke, Hvidovre 
Afskedsmesse for p. Wladyslaw Zdunek 
Møde i Forretningsudvalget 
Rådsmøde i Den nordiske 
Bispekonference, Helsinki 
Møde i Danske Kirkers Råd 
Vietnamesisk valfart til Øm 
PSP-møde i Turku, Finland 
Fejring af Sankt Knud Lavards Kirkes 
60-års jubilæum 
Tamilsk valfart til Øm 
Firmelse Sankt Kjelds Kirke, Viborg 
Rådsmøde i Danske Kirkers Råd 
Møde i Biskoppeligt Råd

Hjertelig tak 
for venlig deltagelse ved 

Jacob Thomsens 
begravelse fra Sankt Andreas Kirke 

Tak for donationer til Caritas Danmark 
og blomster.

Jette og familien

Bønnens Apostolat
Juli
I denne måned beder vi for evangelisering med 
særligt fokus på de mennesker der står den 
kristne tro fjernt
- for vore brødre og søstre, der har fjernet 
sig fra troen, at de gennem vores bøn og 
evangeliske vidnesbyrd, må genopdage 
Herrens tilstedeværelse, Han, der er rig på 
barmhjertighed og skønheden i det kristne liv.
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Broder Marie-Eugène havde tæt kontakt til 
St Thérèses storesøster, moder Agnes, der 
sagde: ”Jeg har aldrig mødt en sjæl, der i 
så høj grad ligner min lillesøster som fader 
Marie-Eugène gør.” 

I karmeliterklostret havde broder Marie-
Eugène to timers daglig meditation i stilhed. 
Det blev af overordentlig stor betydning for 
hans åndelige liv, og han betragtede det som 
en ny fødsel. Hele sit liv var han tro mod 
disse to timers daglig indre bøn, hvorfra han 
hentede styrke. 

Broder Marie-Eugène blev udnævnt til 
flere vigtige poster i karmeliterordenen 
– blandt andet beskæftigede han sig med 
karmeliterordenen i de fransktalende lande 
og boede en periode i Rom. I to perioder var 
han ordenens provincial, ligesom han var 
med i Andet Vatikankoncil. Han var også 
direktør for forlaget Éditions du Carmel og 
redaktør for tidsskriftet Carmel. 

Samtidig med at broder Marie-Eugène 
havde disse opgaver, arbejdede han på sit 
store værk: Je veux voir Dieu, ligesom han 
opbyggede fællesskabet Notre Dame de Vie. 

Notre Dame de Vie 
I virkeligheden kan man ikke adskille 
fællesskabet Notre Dame de Vie fra broder 
Marie-Eugènes bog Je veux voir Dieu. 
For bogen er skrevet til medlemmerne af 
fællesskabet. 

Det hele begyndte i 1929, da broder 
Marie-Eugène var prior og modtog tre unge 
kvinder fra Marseille. De opsøgte ham for at 
få åndelig vejledning – både for sig selv og 
for de mennesker, som de underviste. Mødet 
med disse tre kvinder var i virkeligheden 
begyndelsen dels på Notre Dame de Vie og 
dels på broder Marie-Eugènes bog. 

Notre Dame de Vie udsprang oprindelig 
af karmeliternes tredje orden, sekularkar-

meliterne, men i 1947 blev Notre Dame de 
Vie en selvstændig organisation. Et såkaldt 
sekularinstitut, der har tre grene, som dan-
ner en familie. De tre grene er brødre, søstre 

og ordensfolk. De lever separat i hver deres 
gren, men betragter sig som en familie. I 
1973 blev bevægelsen godkendt. 

Formålet med Notre Dame de Vie er 
evangelisering – dog ikke med ord, men 
ved at medlemmerne er så forenede med 
Gud i deres hjerter, at de kan udstråle 
Hans kærlighed. Derfor har stilhed, bøn og 
meditation en stor plads i medlemmernes 
liv, og de skal søge at leve i Guds nærvær. 
Men de skal i lige så høj grad føre evangeliet 
ud i livet ved at møde andre mennesker med 
kærlighed og ydmyghed og med evangeliet 
som ledetråd. Det er ikke meningen, at de 
skal prædike eller fortælle om evangeliet, 
men at de skal have evangeliet som ledetråd 
i mødet med andre. Efter broder Marie-
Eugènes opfattelse er dette er evangelisering 
i vore dage. 

Broder Marie-Eugène var ikke ene om at 
grundlægge Notre Dame de Vie. Han blev 
gennem hele forløbet støttet af lægfolk, 
og den vigtigste person er nok hans søster 
Berthe Grialou: ”Jeg har skrevet reglerne 
for Notre Dame de Vie, Berthe har realiseret 
dem,” sagde han.

Je veux voir Dieu – en bog, der 
åbner en vid horisont for læseren 

Broder Marie-Eugènes udgangspunkt 
var dette, at Gud bor i mennesket, og han 

levede i denne sandhed. Han underviste 
i, at Gud har gjort menneskets hjerte til 
sin bolig. Og ideen med bogen var netop 
at hjælpe mennesker med at skabe en 
sammenhæng mellem Guds handling i det 
enkelte menneske og sjælens aktivitet.

Je veux voir Dieu udkom i perioden 
1948-51 og er oversat til mange sprog. Det 
er en af de sjældne bøger, der er i stand 
til at kaste lys på det enkelte menneskes 
liv og forvandle det: Intentionen var, at 
læseren skulle blive mere klar over sin egen 
identitet og derigennem trænge dybere ind i 
Guds mysterium. Man tænker på St Frans, 
der på bjerget utrætteligt bad: ”Hvem er du, 
O Gud, og hvem er jeg?” 

Bogen indsamler og sammenfatter 
karmeliterordenens store åndelige mestre: 
Teresa af Avila, Johannes af Korset og 
Thérèse af Lisieux. Især Teresa af Avila, 
og hendes bog Sjælens slot danner 
udgangspunkt for strukturen i Je veux voir 
Dieu, og broder Marie-Eugène beskriver 
de syv boliger fra Sjælens slot, hvor hver 
bolig er en tættere relation til Gud, og hvor 
den syvende bolig repræsenterer sjælens 
forening med Gud. 

Broder Marie-Eugène er i stand til at 
beskrive disse komplicerede temaer på en 
forunderlig vedkommende måde. Måske 
fordi bogen taler direkte til læserens sjæl, 
som om det var selve sjælen der læste bogen. 
Og selvom læserens sjæl er på begyndelsen 
af den åndelige vej, kan den ved læsningen 
forestille sig det, som den endnu mangler 
for at komme videre.

Sproget er vidunderligt, når han beskriver 
kærlighedens liv, som han mener, at alle 
døbte er kaldede til at erfare, og bogen er 
enestående, fordi han skriver således, at 
sjælen bliver ligesom lokket til at gå videre 
på den åndelige vej. 

Det er ikke en snæver bog om bøn, men 
en bog der åbner en vid horisont for læseren. 
En hjælp på troens vandring. ”For at blive et 
Guds barn – beslaglagt af Ham for at vidne 
om Ham i vor tids udfordringer,” skrev 
broder Marie-Eugène. Mange betragter den 
som et mesterværk i kristen spiritualitet. 

Trods sin berømmelse forblev broder 
Marie-Eugène ydmyg til det sidste, og når 
nogen talte til ham om hans berømmelse, 
svarede han: ”Det eneste man kan sige om 
mig, er, at jeg var fattig, levede et enkelt liv 
og havde lidelser.” Resten var, efter hans 
opfattelse, Guds værk. 

Læs mere om Notre Dame de Vie på seku-
larinstituttets hjemmeside www.notredame-
devie.org (sprog: fransk,italiensk,engelsk).

Eftertanker
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SPIRITUALITET Karmeliterbroder 
Marie-Eugène af Jesusbarnet (1894-1967) 
mente, at mennesker i dag glemmer Gud: 
”Vi må aldrig lytte til de appeller, der 
kommer fra denne verdens fyrste, som vil 
gøre verden til et paradis, hvor der skabes 
betingelser, som får os til at glemme Gud, 
glemme det evige liv, ” skrev han. Og hans 
mission var at skabe et fællesskab, hvor 
medlemmerne havde en tæt relation til Gud, 
således at de kunne udstråle Hans kærlighed 
i den ateistiske verden, de levede i.   

 

Baggrunden 
Broder Marie-Eugènes mission skal ses 
på baggrund af afkristningen i det 20. 
århundrede. Men også på baggrund af, at 
der i denne periode har været en tendens til, 
at kristne har samlet sig i klosterlignende 
fællesskaber, hvor de har levet et 
kontemplativt liv.  

Karl Rahner (1904-1984) skrev om denne 
tendens, at morgendagens kristne enten vil 
være mystikere eller overhovedet ikke være 
kristne. Den svenske karmeliterbroder Wil-
frid Stinissen (1927-2013) var også inde på 
denne tankegang: ”Gud elsker ikke mindre 

[i vore dage] end før,” skrev han. ”Men det, 
som før var spredt og fordelt over mange, 
synes nu at være fordelt over de få, der er 
tilbage.”    

Broder Marie-Eugène af Jesusbarnet har 
grundlagt fællesskabet Notre Dame de Vie.

Broder Marie-Eugène blev saligkåret 
i 2016, og hans liv og mission var at 
komme de mennesker til hjælp, som 
ønskede at komme Gud nærmere i stilhed, 
bøn og meditation. I erkendelsen af dette 
grundlagde han det katolske fællesskab 
Notre Dame de Vie [Vor Frue af Livet], 
og han skrev bogen Je veux voir Dieu [frit 
oversat: Jeg længes efter at se Gud] for 
at hjælpe medlemmerne af fællesskabet 
på deres åndelige vej. Bevægelsen blev 
livskraftig, og bogen blev en succes. 

Broder Marie-Eugènes bevægelse har 
dybe rødder i Kirkens mystiske tradition 
samtidig med, at den taler til mennesker i 
dag, og derfor er det relevant her at kaste 
lidt lys på Notre Dame de Vie.  

Broder Marie-Eugène  
Broder Marie-Eugène blev født i Gua, 
Frankrig, på det tidspunkt, hvor man 
netop havde fået øjnene op for St Thérèse 
af Lisieux og hendes åndelige vej, og 
St Thérèse fik stor betydning for broder 
Marie-Eugène.  

Broder Marie-Eugène blev født som tredje 
barn i en fattig familie, og hans dåbsnavn 
var Henri Grialou. Han mistede sin far som 
10-årig. Men på grund af sin gode begavelse 
fik han stipendier, således at han kunne få 
studentereksamen og bagefter mulighed for 
at studere bl.a. på præsteseminariet i Rodez, 
idet han brændende ønskede at blive præst. 
I 1920 læste han Johannes af korset og blev 
overbevist om, at han havde et kald til at 
indtræde i karmeliterordenen.  

I 1922 blev Marie-Eugène præsteviet, 
hvorefter han indtrådte i karmeliterklostret 
i Avon nord for Paris, hvor han fik navnet 
Marie-Eugène af Jesusbarnet. Det samme 
dedikationsnavn som St Thérèse af Lisieux. 

Fortsættes nedenunder ▶

At udstråle Guds kærlighed  
i en gudløs verden
Historien om Notre Dame de Vie.

Tekst: Lissie Lundh

Vi må aldrig lytte til de appeller, der kom-
mer fra denne verdens fyrste, som vil 
gøre verden til et paradis, hvor der skabes 
betingelser, som får os til at glemme Gud, 
glemme det evige liv

”
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Kirken i Danmark

Diakonvielse, ny reformationsbog, 
Haraldstedvalfart og meget mere.  
Læs mere på side
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Biskop og martyr

Saligkåring med politiske overtoner. 
Læs mere på side

Norsk katolsk digter har 50-års 
jubilæum. 
Læs mere på side

Knut Ødegård
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Kongens Lyngby

Sankt Knud Lavards Kirke fylder 60 år. 
Læs mere på side

TYSKLAND Endnu et trist kapitel i 
de katolske overgrebssager blev skrevet 
den 18. juli med offentliggørelsen af 
en omfattende undersøgelsesrapport i 
Regensburg i Bayern. Heri beskrives mere 
end 500 tilfælde af overgreb på drenge 
i det katolske drengekor Regensburger 
Domspatzen i perioden fra 1945 til 
begyndelsen af 1990’erne.

Den 450 sider lange rapport fastslår, at 
flere i det prestigefyldte kor end oprindeligt 
antaget har været udsat for en eller anden 
form for overgreb. Rapporten anklager 
desuden monsignor og domkapelmester 
Georg Ratzinger, som stod i spidsen for 
koret fra 1964 til 1994 (og i øvrigt er 
storebror til pave emeritus) for at have 
ignoreret rygterne om mulige overgreb i 
koret.

Regensburgs katolske bispedømme ned-
satte for to år siden en undersøgelseskom-
mission ledet af den uvildige advokat Ulrich 
Weber. Rapporten dokumenterer, at omfan-
get af overgrebene er langt større end de op-
rindeligt antagede 250 tilfælde. Til Catholic 
News Agency oplyser Ulrich Weber, at der 
mindst er tale om 547 tilfælde af overgreb 
i den beskrevne periode, heraf 500 tilfælde 
af fysiske overgreb og 47 tilfælde af seksu-
elt misbrug. Med det vurderes, at omfanget 
kan være så højt som 700 tilfælde.

Anklagerne om overgreb blev kendt 
i 2010. Alle overgreb skulle være sket i 
perioden 1945 til i begyndelsen af 1990’erne, 
heraf de fleste i 1960’erne og 70’erne. 
Rapporten sætter overgrebsmændenes antal 

til 49, hvoraf ni skulle have begået seksuelle 
overgreb; fra internat- og førskoleledere til 
præfekter og ansatte. På grund af juridiske 
forældelsesfrister har advokat Ulrich Weber 
dog ringe tiltro til, at der vil blive rejst tiltale 
mod de skyldige. Internetsitet katolisch.de 
skriver, at overgrebene vil kunne forfølges 
kirkeretsligt, hvis gerningsmændene var 
præster på gerningstidspunktet.

Fysisk straf
Rapporten omtaler forskellige former 
for overgreb, fra offentlig ydmygelse og 
latterliggørelse, fra fysisk afstraffelse 
til seksuelle overgreb – fra beføling til 
egentlige voldtægter. I en stor del af de 
dokumenterede tilfælde var der tale om 
ørefigner, og at ofrene blev nægtet mad – 
en disciplinær form for afstraffelse, som var 
tilladt i Bayern frem til 1980’erne.

En stor del af den brutale disciplinære 
linje tilskrives Johann Meier (1923-
1992), præst, tidligere Wehrmachtssoldat 
og direktør for musik-internatskolerne i 
Regensburg fra 1953 til 1992.

Advokat Weber anklager ifølge Catholic 
News Agency monsignor Georg Ratzinger 
for at have undladt at gribe ind overfor de 
fysiske afstraffelser, der fandt sted, og for at 
have været en del af en ”fortielseskultur”. 
Weber siger, at man kan ”beskylde ham for 
at have kigget den anden vej for at undgå at 
skulle gribe ind”. Advokaten understreger 
dog, at der ikke foreligger dokumentation 
for, at monsignor Ratzinger skulle have haft 
kendskab til, at egentlige seksuelle overgreb 

skulle have fundet sted.
Georg Ratzinger, der var korets musikalske 

leder fra 1964 til 1994, har udtalt, at han 
ikke var vidende om omfanget af de fysiske 
overgreb. I et interview til avisen Passauer 
Neue Presse sagde Ratzinger i 2010, at han 
ikke kendte til graden og omfanget af de 
fysiske afstraffelser.

Beder om tilgivelse
”Havde jeg kendt til den fysiske 
voldsomhed, han [Johann Meier, red.] lagde 
i afstraffelserne, ville jeg have reageret”, 
sagde Georg Ratzinger i interviewet. Han 
indrømmer dog, at han kendte til praksissen 
med at uddele ørefigner, og at han også 
selv gjorde det, men tilføjer, at dette ikke 
var ualmindeligt i mange skoler og i mange 
hjem dengang.

Mange af ofrene for de fysiske overgreb 
fortæller om en skoletid præget af ”frygt, 
vold og håbløshed”. Monsignor Ratzinger 
har offentligt undskyldt og beklaget de 
fysiske afstraffelser og de overgreb, der 
fandt sted, mens han stod i spidsen for koret.

”I dag fordømmer vi naturligvis sådanne 
handlinger. Det gør jeg også. Samtidig 
beder jeg alle ofrene om tilgivelse”, sagde 
Ratzinger i interviewet.

Store fejl
Også generalvikaren for bispedømmet 
Regensburg, Michael Fuchs, beklager stærkt 
de mange overgreb samt den manglende 
indsats for at undersøge påstandene og 
forholdene, som fandt sted.

”Vi har alle begået fejl, og vi har alle 
lært meget af undersøgelsesarbejdet. I dag 
erkender vi, at vi burde have håndteret dette 
langt bedre på et tidligere tidspunkt”, sagde 
Fuchs i forbindelse med offentliggørelsen 
af rapporten.

Det katolske bispedømme i Regensburg 
har tilbudt alle ofrene en erstatning på ca. 
150.000 kroner. 

Advokat Weber understreger ifølge kato-
lisch.de, at bispedøm-
met Regensburg i dag 
har implementeret 
gode forebyggende 
rutiner og har detal-
jerede beredskabspla-
ner til forebyggelse af 
overgreb og varsling 
af sådanne forhold. 
Især under Rudolf 
Voderholzer, biskop 
siden 2013, har dette 
område haft høj prio-
ritet, ligesom man har 
oprettet uvildige in-
stanser til behandling 
af sagerne.

Også Johannes-
Wilhelm Rörig, den 
tyske forbundsrege-
rings specialist i over-
grebsspørgsmål, roser 
bispedømmet Regens-
burgs oprydningsar-
bejde og beredskabs-
tiltag de senere år. 
Han mener, at biskop 

Voderholzers nye kurs er ”forbilledlig”, 
især i måden, bispedømmet nu tager vare 
på ofrene og lytter til dem.

Regensburger Domspatzen er blandt de ældste drengekor i verden. Det blev grundlagt 
i 975, men korets historie strækker sig muligvis yderligere 300 år tilbage. En netop 
offentliggjort undersøgelsesrapport omtaler mere end 500 overgreb blandt korets  
drenge i en næsten halvtredsårig periode. Foto: Regensburg-digital.de.

Rapport afdækker systematiske 
overgreb på tyske kordrenge
Mere end 500 tilfælde af overgreb i det berømte drengekor 
Regensburger Domspatzen.

Tekst: katolsk.no, redigeret af Niels Messerschmidt
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TYSKLAND Den tidligere ærkebiskop af 
Køln kardinal Joachim Meisner døde 5. juli. 
Han ”sov stille ind” under et ferieophold 
i Bayern under læsningen af sit breviar, 
oplyser den tyske bispekonference. Meisner 
ledede ærkebispedømmet Køln fra 1989 til 
2014. I 1980-1989 var han biskop af Berlin, 
og formand for bispekonferencen i Berlin 
1982-1989.

Joachim Meisner var en af de mest 
markante biskopper i Tyskland og tilhørte 
den konservative fløj. I DDR-årene 
fungerede han som hjælpebiskop i Erfurt, 
inden han indtog bispesædet i det dengang 
delte Berlin. På opfordring fra den hellige 
pave Johannes Paul II, som han havde en tæt 
relation til, flyttede han til det daværende 
Vesttyskland, hvor han blandt andet 
engagerede sig aktivt i samfundsdebatten. 
Meisner var en stærk modstander af abort 
og gik imod forskning i menneskelige 
embryoer og aktiv dødshjælp. 

Joachim Meisner blev født i 1933 i 
Breslau, Schlesien (det nuværende Wrocław 
i Polen). I 1945 flygtede han med sin familie 
til Thüringen i det senere DDR, hvor han 
efter en bankuddannelse og teologistudier 
blev præsteviet i 1962. Efter at have virket 
som kapellan i Heiligenstadt og Erfurt blev 
han i 1966 udnævnt til direktør for Caritas. 
Tre år senere erhvervede han en doktorgrad 
i teologi ved Det pavelige universitet 
Gregoriana i Rom. I Østberlin lagde han 
sig ud med blandt andre præsident Erich 

Honecker på grund af Sovjetstjernen på 
mange offentlige bygninger i DDR, og på 
Katholikentag i Dresden i 1987 erklærede 
han, at katolikkerne ”ikke følger nogen 
anden stjerne end den fra Betlehem”. 
Allerede i 1983 havde pave Johannes Paul 
II kreeret ham til kardinal.

Også på sine ældre dage var kardinal 
Meisner en overraskelsernes mand. Han var 
chokeret over pave Benedikts abdicering, 
idet han hævdede, at paveembedet – 
ligesom ægteskabet – var ”til døden”. 
Senere accepterede han dog sin ven 

Benedikts begrundelse for at abdicere af 
helbredsmæssige grunde. I slutningen af 
november 2016 vakte det opsigt, da han og 
tre andre konservative kardinaler (Caffarra, 
Burke og Brandmüller) skrev til pave Frans 
og udtrykte deres tvivl (dubia) om den 
postsynodale skrivelse Amoris laetitia og 
pavens ægteskabslære. Kardinal Meisner 
var kraftig modstander af, at gengifte 
fraskilte kunne få adgang til kommunion.

Kardinal Meisner blev begravet fra Køln 
Domkirke den 15. juli. Under messen blev 
der oplæst budskaber fra både pave Frans 
og pave emeritus Benedikt. En række 
inden- og udenlandske kirkelige ledere og 
notabiliteter deltog i begravelsesmessen, 
herunder biskop Czeslaw Kozon i 
egenskab af formand for Den nordiske 
Bispekonference. NM

KANONISERING Pave Frans har 
godkendt en ny kategori, oblatio vitae (at 
ofre sit liv), som kan indgå i vurderingen af 
en afdød persons meritter med henblik på en 
mulig helgenkåring. Den nye kategori blev 
bekendtgjort i moto proprio’et Maiorem 
hac dilectionem den 11. juli. 

I forvejen findes der tre kategorier til brug 
for sådanne processer, nemlig martyriet, et 
fromt og dydigt kristent liv og det sjældent 
anvendte kriterie ’ekstraordinære tilfælde’.

Den nye kategori er anbefalet af helgen-
kåringskongregationen, som har drøftet det 
indgående i flere år, senest på deres plenar-
møde i september 2016. Moto proprio’et 
henter sin titel fra Johannesevangeliet 
(15,13): ”Større kærlighed har ingen end 
den at sætte sit liv til for sine venner”.

Oblatio vitae adskiller sig fra den nært 
beslægtede kategori ’martyriet’ ved fem 
kriterier:

a) At personen frit og frivilligt har ofret 

sit liv og tappert har accepteret (propter 
caritatem) en uomgængelig og snarlige 
død.

b) At der har været en tæt sammenhæng 
(nexus) mellem personens beslutning om 
at ofre sit liv og hans eller hendes snarlige 
død.

c) At personen – i det mindste på normal 
vis – har efterlevet de kristne dyder inden 
beslutningen om at ofre sit liv, og især frem 
til hans eller hendes død.

d) At personen har haft ry at være hellig 
(fama sanctitatis) og at der findes tegn 
herpå, i det mindste efter hans eller hendes 
død.

e) For at person kan helgenkåres skal der 
foreligge et mirakel efter hans eller hendes 
død, som kan tilskrives vedkommendes 
forbøn.

Ærkebiskop Marcello Bartolucci, der er 
sekretær for helgenkåringskongregationen, 
siger, at den nye kategori skal ”tilgodese 
heroiske kristne vidnesbyrd, som ikke 
tidligere har haft deres egen specifikke 
proces, og som ikke helt faldt ind under 
kategorierne ’martyriet’ eller ’heroiske 
dyder’”.

Marcello Bartolucci udtaler til Vatikanets 
dagblad L’Osservatore Romano den 11. 
juli, at den nye forordning ikke ændrer ved 
Kirkens lære om kristen hellighed, der kan 
resultere i helgenkåring og den traditionelle 
saligkåringsprocedure. Tilføjelsen, siger 
han, skal snarere ses som en berigelse, der 
tilføjer ”nye perspektiver og muligheder 
for opbyggelsen af Gudsfolket, som i deres 
helgener ser Kristi ansigt, Guds nærvær i 
historien og en eksemplarisk efterlevelse af 
evangeliet”.

Paven godkender endnu en vej 
til helgenkåring 
Oblatio vitae – en ny kategori til vurdering af en persons hellighed.

Tekst: Niels Messerschmidt
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KO mener
Utilstrækkelig indsats
Sommertiden har rippet op i et gammelt 
betændt sår, som mange katolikker skam-
mer sig over og som har givet alvorlige rid-
ser i Kirkens troværdighed. Rapporten om 
de mange overgreb på tyske kordrenge og 
sexanklagerne mod kardinal George Pell 
har atter bragt Kirken i mediernes søgelys.

Chokket over omfanget af overgrebssa-
gerne i USA, Irland, Tyskland, Østrig og 
Frankrig, har utvivlsomt skærpet bevidst-
heden om problemets alvor i bispedøm-
merne, og mange præventive tiltag er siden 
blevet indført. Meget har heldigvis ændret 
sig, bl.a. takket være Benedikt XVI. Som 
troslærepræfekt gjorde han det muligt kir-
keligt at retsforfølge overgrebspræster, og 
som pave blev hans højt profilerede møder 
med overgrebsofre et tegn på den foran-
dring, Kirken desperat havde brug for.

Institutionelle forandringer er sket under 
Benedikt og pave Frans. Kanonisk lov er 
ændret, så den bedre tjener dette formål; 
der er etableret et børnebeskyttelsescenter 
på Gregoriana universitetet i Rom, som 
underviser kirkelige medarbejdere i em-
net, og politikker og beredskabsplaner er 
nu implementeret i bispedømmerne verden 
over. Pave Frans har desuden oprettet en 
pavelig overgrebskommission, som skal 
rådgive ham direkte.

Disse strukturelle forandringer er blevet 
fulgt op af konkrete handlinger. Fx blev 
hjælpebiskop Gabino Miranda af Aya-
cucho i Peru laiceret i 2013 for seksuelle 
overgreb på en ung pige. Stillet overfor fle-
re anklager om seksuelle overgreb på unge 
drenge blev ærkebiskop Józef Wesolowski 
fjernet som nuntius for den Dominikanske 
Republik i 2013, han blev laiceret i 2014 
og stillet for en kirkelig domstol i 2015 – 
men døde kort tid efter. 

Pave Frans har også søgt at holde bi-
skopperne ansvarlige og i 2015 blev tre 
amerikanske biskopper tvunget til at træde 
tilbage for ikke at have håndteret over-
grebssager på korrekt måde.

Kirken som institution er under foran-
dring; men de seneste begivenheder rejser 
spørgsmål om effekten af de allerede ind-
førte tiltag. For nok er kirkelige love og po-
litikker blevet opdaterede – men har hjertet 
og sindelaget også ændret sig?

Selv om pave Frans har bemyndiget op-
rettelsen af et tribunal, som skal holde bi-
skopper ansvarlige for ’embedsmisbrug’, 
er det endnu ikke sket. Og de to overgreb-
sofre, som sad i den pavelige overgrebs-
kommission, har siden forladt den. Peter 
Saunders blev sendt på orlov sidste år for 
at være for åbenmundet, og Marie Collins 
trådte tilbage i marts i år efter at have mi-
stet tilliden til at Vatikanets embedsmænd 
ville samarbejde med kommissionen. Hen-
des fratræden rejser alvorlige spørgsmål 
om kommissionens troværdighed, som in-
gen i Vatikanet har besvaret.

For at Den katolske Kirke kan gøre sig 
håb om endegyldigt at lægge overgrebs-
skandalerne bag sig, udestår fortsat, at Kir-
kens hierarki foretager en dyb og sikkert 
smertefuld selvransagelse af den rolle, den 
(helt mandsdominerede) klerikale kultur 
har spillet heri. I centrum for disse skanda-
ler står nemlig ikke først og fremmest sex, 
men hvordan magt og autoritet er blevet 
misforvaltet i Kirken. Indtil dette sker, vil 
de andre tiltag ikke have den fulde effekt. 
 Niels Messerschmidt

Kardinal Joachim Meisner død
En markant skikkelse og en af de fire kardinaler bag ’dubia’ død 83 år 
gammel. 

Foto: Stockphoto.
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KURIEN Vatikanet meddelte den 30. juni, 
at Troslærekongregationens præfekt, den 
tyske kardinal Gerhard Ludwig Müller, 
ikke får forlænget sin embedsperiode 
efter fem år på posten. Indehaveren af 
dette læremæssigt vigtige embede, og i 
den sammenhæng en af pavens nærmeste 
medarbejdere, bestrider normalt embedet 
i længere tid, end det var tilfældet med 
kardinal Müller. Således bestred kardinal 
Joseph Ratzinger, den senere pave Benedikt 
XVI, embedet som troslærepræfekt i næsten 
25 år, fra 1981 til 2005 under den hellige 
pave Johannes Paul II.

Der har cirkuleret rygter om en dyb 
uenighed mellem pave Frans og kardinal 
Müller, navnlig om Kirkens holdning 
til gengiftes adgang til kommunionen i 
kølvandet på offentliggørelsen af pavens 
postsynodale skrivelse om familielivet, 
Amoris laetitia, som den egentlige grund 
til, at kardinal Müller ikke fik forlænget 
sit mandat. Selv afviser kardinalen, at der 
skulle være en konflikt mellem ham og 
pave Frans:

”Vi har haft forskelligt syn på enkelte 
punkter i Amoris laetitia, men der har aldrig 
været nogen konflikt mellem pave Frans og 
mig”, fastslår kardinalen i et interview med 
den tyske avis Allgemeine Zeitung. Han 
siger videre, at paven har indført en policy, 

hvor åremålsansættelser i den romerske 
kurie fremover ikke automatisk forlænges, 
og hvor det ved udløbet af en mandatperiode 
på fem år anses for naturligt og gunstigt at 
udskifte vedkommende på posten.

Kardinal Gerhard Müller blev udnævnt 
til præfekt for Troslærekongregationen den 
2. juli 2012 af daværende pave Benedikt 
XVI. Hans femårige ansættelse udløb 2. juli 
i år. Ifølge oplysninger vil kardinal Müller 
fortsat opholde sig i Vatikanet.

”Jeg vil fortsætte mine akademiske 
opgaver, mit virke som kardinal og udføre 
pastoralt arbejde. Der er masser at gøre for 

LITURGI Den 7. juli markerede tiåret 
for offentliggørelsen af pave Benedikt 
XVIs moto proprio Summorum Pontificum, 
hvori han giver katolske præster tilladelse 
til at fejre messe efter den såkaldte 
tridentinske ritus fra 1962, altså før Det 
andet Vatikankoncil og de liturgireformer, 
der fulgte herefter. Denne ritus kaldes 
efter Benedikt XVIs moto proprio for den 
ekstraordinære form af den latinske ritus, 
mens messen, der fejres efter ordningen 
fra missalet i 1971, kaldes for den ordinære 
form.

I denne anledning skrev kardinal Robert 
Sarah, præfekt for kongregationen for 
gudstjenesten og sakramentsordningen (med 
ansvar for liturgi, gudstjenesteordninger og 
forvaltningen af sakramenterne), en artikel 
i det franske traditionalistiske tidsskrift 
La Nef. Denne artikel er ikke tilgængelig 
online, men findes gengivet og kommenteret 
i engelsksprogede katolske tidsskrifter, fx 
The Tablet og Catholic Herald. Artiklen 
har et budskab, som mange traditionalister 
måske ikke havde forventet at høre i 
forbindelse med jubilæet.

’Den gensidige berigelse’
Kardinal Robert Sarah fremhæver den 
”gensidige berigelse” mellem de to former, 
sådan som pave emeritus ønskede det. 
Kardinalen har ellers tidligere talt for 
ændringer til fordel for den ekstraordinære 
form, at den burde inkorporeres i den 
ordinære form (fx at præsten fejrer messen 

ad orientem), og i artiklen argumenterer 
han blandt andet for, at kommunionen 
bør modtages på tungen og knælende, og 
at de såkaldte trinbønner bør indgå i den 
ordinære form.

Men hans hovedbudskab er, at der netop 
skal være tale om en gensidig – og ikke 
ensidig – berigelse mellem de to liturgiske 
former. Han vender sig imod at anvende 
udtrykket ’reform af reformen’, da det 
kan give indtrykket af, at det alene er den 
ordinære form, som skal beriges af den 
ekstraordinære form. Dette udtryk, skriver 
kardinal Sarah, signalerer en ”dominans 
af den ene side over den anden”. Han 
foreslår i stedet, at vi anvender udtrykket 
’liturgisk forsoning’. En sådan forsoning 
fordrer nemlig, at begge ’lejre’ nærmer 
sig hinanden, hvilket sikkert vil møde 
modstand i visse traditionalistiske kredse.

Indre omvendelse
Kardinal Sarah nævner konkret, at begge 
liturgiske former bør arbejde hen imod at 
få samme liturgiske kalender og de samme 
tekstlæsninger. Dette fordrer, at tilhængerne 
af den ekstraordinære form anerkender, at 
den ordinære forms reformerede liturgiske 
kalender og dens mere omfattende 
bibellæsninger ses som en berigelse af den 
ekstraordinære form. Ifølge en kommentar 
i Catholic Herald vil det være noget, 
traditionalister, især det skismatiske Sankt 
Pius X-præstebroderskab, vil have svært 
ved at acceptere. Kardinal Sarah skriver, 

at en sådan vedholdende modstand mod 
ændringer behandler den ekstraordinære 
form som ”et museumsobjekt”, der for altid 
er låst fast til 1962-missalet.

En ægte forsoning mellem de to ’lejre’ 
fordrer fra begge sider en indre omvendelse 
samt viljen til at se det gode hos den anden 
og en åbenhed for egne forandringer, skriver 
kardinal Sarah. Siden offentliggørelsen 
af Summorum Pontificum i 2007 har de, 
der foretrækker den ekstraordinære form, 
forventet sig dette af tilhængerne af den 
ordinære form. En sådan, tilføjer kardinalen, 
må være tilstede i begge lejre, idet begge jo 
er forenede i én og samme Kirke, omkring 
ét alter.  NM
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Ny hjemmeside for 
familien
VATIKANET Det nye pavelige råd 
for familien, lægfolket og livet, som fik 
godkendt sine statutter 4. juni sidste år, har 
fået en ny hjemmeside med adressen www.
laityfamilylife.va.

I spidsen for familierådet står den 
irskfødte amerikanske kardinal Kevin 
Joseph Farrell, og pater Alexandre Awi 
Mello er dets sekretær. Ifølge statutterne 
vil det pavelige råd være sammensat af 
både cølibatære og gifte personer, såvel 
kvinder som mænd.

537 sogne blev 
nedlagt i 2016
TYSKLAND Den nyeste statistik fra 
landets bispekonference er deprimerende 
læsning set med katolske ønje. Sidste år 
forlod lidt over 162.000 katolikker Kirken 
– et lille fald i forhold til 181.925 i 2015.

Katolikkerne udgør nu 28,5 % af landets 
befolkning (ca. 23,6 mio. mod 27,5 mio. i 
1996). 

På sognefronten blev 537 sogne nedlagt 
i 2016. Mere end 3.000 katolske sogne er 
nedlagt de seneste tyve år, så der i dag er 
10.280 sogne.

Statistikken viser, at landet i dag har 
13.856 katolske præster (mod 14.087 i 
2016) og at messegangsfrekvensen i 2016 
var 10,2 % (mod 10,4 % i 2015).

Pressechef død
VATIKANET Joaquín Navarro-Valls 
døde 5. juli i Rom efter længere tids 
sygdom. Han var Den hellige Stols 
pressechef mellem 1984 og 2006, og var 
stærkt knyttet til den hellige pave Johannes 
Paul II. 

Spanieren Joaquín Navarro-Valls var 
psykiater og uddannede sig senere til 
journalist. I 1960’erne var han sekretær 
for Opus Deis afdeling i Barcelona. 
Han arbejdede siden i Rom som 
journalist, senere som chef for Roms 
udenrigskorrespondenter. I 1984 udnævnte 
Johannes Paul II ham til pressechef for 
Den hellige Stol – en stilling han bestred 
frem til pavens død og 15 måneder ind i 
pave Benedikts pontifikat. 

Kort nyt

I anledning af tiårsdagen for 
offentliggørelsen af moto proprio’et 
Summorum Pontificum foreslår Vatikanets 
liturgiske præfekt kardinal Robert Sarah, 
at tilhængerne af enten den ordinære eller 
den ekstraordinære messeform viser større 
vilje til at nærme sig hinanden. Foto: 
sanktknudsselskab.com.

Kardinal Sarah udfordrer  
de katolske traditionalister
Vatikanets liturgipræfekt efterlyser tilnærmelse mellem  
de to liturgiske ’lejre’.

Troslærepræfekt får ikke 
forlænget sit mandat 
Kardinal Gerhard Müller stopper efter blot fem år på posten.

mig her i Rom. Desuden er jeg tæt på den 
almindelige pensionsalder”, udtaler den 
69-årige kardinal til den tyske avis.

I samme ombæring har pave Frans 
opsagt tre af kardinal Müllers nærmeste 
medarbejdere i Troslærekongregationen. 

Som ny præfekt har paven udpeget den 
74-årige spanske ærkebiskop og jesuit 
Luis Ladaria Ferrer, der har fungeret som 
sekretær for Troslærekongregationen siden 
2008.  NM

Den tyske kardinal Gerhard Ludwig 
Müller stopper som præfekt for 
Troslærekongregationen efter blot fem år 
på posten. Selv afviser han, at baggrunden 
skal søges i uenigheder mellem ham og 
pave Frans. Foto: Wikimedia.
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AUSTRALIEN ”Nolite timere” – frygt 
ikke – står der i kardinal Pells våbenskjold. 
I de kommende måneder vil han få hårdt 
brug for sit valgsprog. Kardinalen er nemlig 
sigtet for seksuelle overgreb i 60’erne og 
70’erne, da han var præst i Ballarat og et 
tilfælde i 1997, mens han var ærkebiskop i 
Melbourne. Omfanget af sigtelserne kendes 
endnu ikke. Den 26. juli mødte kardinalen 
op til et indledende retsmøde i Melbourne. 
Han var ledsaget af sin advokat Robert 
Richter, der på vegne af kardinalen sagde, at 
han erklærede sig uskyldig i alle anklager. 

”For at undgå enhver tvivl vil kardinal 
Pell erklære sig ikke-skyldig i alle anklager 
mod ham, og han fastholder sin uskyld”, 
udtaler Robert Richter til avisen The Daily 
Telegraph. Tilbage i juni 2002 blev han 
anklaget for som ung seminarist at have 
misbrugt en dengang 12-årig dreng; men 
sagen blev opgivet.

Sigtelserne mod kardinal Pell er 
kulminationen på mange års uro i Den 
katolske Kirke i Australien. Siden 
slutningen af 1980’erne har Kirken i 
Australien været plaget af en række sager 
om seksuelt misbrug i et omfang, som vi 
kender det fra USA og Irland. Gang på 
gang har misbrugssager i Den katolske 
Kirke ryddet forsiderne, og kardinal Pell 
har længe været i skudlinjen – først for at 
have dækket over pædofile præster, men nu 
også for selv at have begået overgreb. 

Hvad der skete i Ballarat 
Som i Irland og USA handler sexsagerne 
i Australien om systematisk cover up og 
om pædofile præster, der blev flyttet rundt 
i årevis, hver gang nye overgrebssager 
dukkede op. I bispedømmet Ballarat blev 
præsten Gerald Ridsdale ved tre retssager 
mellem 1993 og 2013 kendt skyldig i flere 
hundrede sexovergreb mod drenge og piger. 

George Pell boede i nogle år i 
præstegården i Ballarat sammen med 
blandt andet Ridsdale og var med i en 
rådgivningsgruppe for daværende biskop 
Ronald Mulkearns. Mødeprotokollerne 

viser, at han var til stede ved to møder i 
1977 og 1979, hvor det blev besluttet at 
forflytte Ridsdale. Selv husker han dog intet 
i modsætning til flere andre mødedeltagere. 
I Ballarat ligger St. Alipius School, hvor fr. 
Ted Dowlan fra kongregationen Christian 
Brothers underviste sammen med fr. Robert 
Best, fr. Stephen Farrell og fr. Gerald 
Fitzgerald. De blev alle dømt for pædofili 
undtagen Fitzgerald, der døde inden 
retssagen begyndte.  Pell husker intet om, at 
flere børn i den periode skal have klaget til 
ham over brødrenes overgreb.

Nogle ser pædofilikrisen som anledning til 
et opgør med en dysfunktionel kirkekultur. 
Pat Power, der var hjælpebiskop af 
Canberra indtil 2012, har kaldt krisen 
omkring misbrug for den værste krise 
Kirken har stået over for siden 1600-tallet. 
Ved sin afgang udtalte han, at Kirken ikke 
bare skal have fokus på misbrug, men også 
koncentrere sig om en gennemgribende 
strukturreform. 

Tidligere hjælpebiskop i Melbourne 
Geoffrey Robinson ser i sin bog 
Confronting Power and Sex in the Catholic 
Church (2007) overgrebene som udtryk for 
seksualiseret vold og har på foredragsrejser 
til USA og Canada interesseret sig for at 
analysere det institutionelle klima, der gør 
denne vold mulig. 

Den kongelige kommission
Efter mange års uro omkring misbrugssa-
gerne, blev der i januar 2013 nedsat en kon-
gelig undersøgelseskommission. Kommis-
sionen har fokus på børn under 18 og skal 
undersøge kulturen i skoler, kirker, sports-
klubber og offentlige institutioner. Den ser 
på, hvor systemet har svigtet og hvad der 
kan gøres for at skabe en ny kultur, der 
bedre beskytter børn mod overgreb. Kom-
missionen undersøger institutionskulturen 
både tidligere og i dag, kommer med an-
befalinger til forbedringer og vurderer lov-
givningen på området. Den har gennemført 
offentlige og private høringer med enkelt-
personer, der ønsker at anmelde overgreb. 

Der er holdt mere end 6.700 private sesssio-
ner med formodede ofre. Nogle af dem har 
også ytret sig ved de offentlige høringer. 59 
% af de rapporterede tilfælde fandt sted i re-
ligiøse institutioner. 70 % af anmelderne er 
mænd, og misbruget begyndte gennemsnit-
ligt, mens ofret var 10 år gammel. Kommis-
sionen efterforsker ikke i overgrebssager; 
men fra 2013 indtil maj i år har den overgi-
vet 2.025 formodede tilfælde af misbrug til 
politiet. 127 af dem har ført til straffesager. 
Den har udgivet en række rapporter og vil 
15. december præsentere slutrapporten.

Da det i slutningen af 2012 stod 
klart, at der skulle nedsættes en 
undersøgelseskommission, udtalte Pell ved 
en pressekonference i 2012, at Den katolske 
Kirke anerkendte problemets omfang ”med 
skamfuldhed”. Samtidig talte han dog også 
om, at Den katolske Kirke var udsat for en 
hetz. Kommissionen har udgivet tre case 
studier om de områder, hvor Pell tidligere 
har arbejdet som præst og biskop. Nummer 
8 handler om Sydney, nummer 28 om 
Ballarat og nummer 35 om Melbourne. Pell 
er selv blevet forhørt af kommissionen i maj 
2015, februar 2016 og i slutningen 2016. 

I 1996 introducerede ærkebispedømmet 
Melbourne, hvor Pell dengang var 
ærkebiskop, som det første i verden 
programmet The Melbourne response 
med tilbud om hjælp og erstatning til ofre.  
Programmet er dog senere blevet heftigt 
kritiseret for at være legalistisk og for at yde 
for lidt støtte til ofrene.

En stærk aktør
Den katolske Kirke er en stærk aktør i 
det australske samfund og er med sine 
godt 5,5 millioner medlemmer landets 
største kirkesamfund. Fra de første nonner 
satte foden på australsk jord i 1838 er 
der grundlagt solide traditioner for et 
katolsk samfundsengagement. Kirken er 
efter de offentlige tilbud landets største 
udbyder af ydelser inden for uddannelse, 
sundhedsvæsen, ældrepleje og rådgivning. 
Hvert femte barn i Australien går i 
katolsk skole, og der findes to katolske 
universiteter i landet. Irske indvandrere 
var grundstammen i den katolske kirke, 
der voksede op i 1800-tallet. Men efter 
Den anden Verdenskrig har indvandrere 
fra Polen og Sydeuropa og fra 1980´erne 
fra Vietnam, Filippinerne og Libanon i 
stigende grad præget Kirken, der i 1986 
overhalede Den anglikanske Kirke med 
hensyn til medlemstal. Antallet af katolikker 
er stigende på grund af indvandring, og der 
ses en klar tendens til, at de religiøst aktive 
katolikker kommer fra ikke-engelsk talende 
lande, viser en rapport fra den australske 
bispekonference i 2013. Rapporten 
dokumenterer også 23 % nedgang i 
messedeltagelse mellem 1996 og 2011.

Louise Milligans pageturner
I maj i år udkom Louise Milligans bog Rise 
and fall of cardinal Pell – en  pageturner 
på 438 sider. Milligan er reporter på den 
australske TV-kanal ABC. Hendes bog 
er fortælleteknisk forførende, for den 
kombinerer dybtgående research med 
fortællegreb fra fiktionen. Dens styrke 
og svaghed ligger i, at den konsekvent 
fremstiller tingene ud fra offerperspektivet. 
Den er baseret på interviews med formodede 
misbrugsofre, deres forældre og venner 
og forsøger temmelig overbevisende at 
dokumentere, at kirkeledelsen, herunder 
også Pell, vidste hvad der foregik i Ballarat 
og mange andre steder, men fejede det ind 

under gulvtæppet, så længe den kunne. 
Kritikere har dog påvist en del faktuelle 
fejl i bogen og påpeget, at Milligan ikke har 
interviewet én eneste Pellstøtte.

Selv har Pell konsekvent benægtet 
ethvert kendskab til sagerne. Han har kaldt 
bogen for et ”karaktermord” og beskyldt 
ABC for at føre smædekampagne mod ham. 
Forlaget Melbourne University Press har 
foreløbig besluttet ikke at distribuere bogen 
i delstaten Victoria for at sikre kardinalen 
en fair retssag.

Næste møde i Pells sag er berammet til 
den 6. oktober, og skulle det komme til en 
retssag, vil den formentlig blive langvarig.

Misbrugssager

Den 14. maj udkom ”The rise and fall of 
George Pell” af tv-journalisten Louise 
Milligan. P.t. har udgiveren Melbourne 
University Press stoppet distributionen 
i delstaten Victoria for ikke at påvirke 
forløbet af en evt. kommende retssag.

Kardinal George Pell 2012. Foto: 
Wikipedia.

Præstegården ved St. Alipius School i Ballarat. Her boede Pell sammen med bl. a. pastor 
Gerald Ridsdale, der mellem 1993 og 2013 blev dømt for flere hundrede sexovergreb mod 
børnene på skolen. Foto: Wikipedia.

”Jeg er uskyldig”
George Pell, præfekt for Vatikanets Økonomisekretariat,  
anklages for seksuelle overgreb.

Tekst: Lisbeth Rütz

Læs mere her:
Louise Milligan: Rise and fall of cardinal 
Pell. Melbourne University Press maj 
2017

Biskop Geoffry Robinson: Confronting 
power and sex in the Catholic Church. 
John Garrat Publishing, 2007

Begge bøger kan lånes fra 
Sankt Andreas Bibliotek: www.
sanktandreasbibliotek.dk tlf.: 33 55 60 
90 gennem dit lokale folkebibliotek.

Læs mere om undersøgelseskommis-
sionens arbejde og download dens rap-
porter på www.childabuseroyalcommis-
sion.gov.au



5Litauen

VILNIUS Søndag den 25. juni 2017 
blev Teofilius Matulionis saligkåret 
ved en messe i Vilnius på pladsen foran 
katedralen. Søndagen forinden var jeg i 
byen på rejse gennem Baltikum, denne 
gang fra Kaunas til Riga. På banegården i 
Vilnius og gadehjørner sås plakater for den 
forestående begivenhed, og foran katedralen 
en plancheudstilling; herfra information om 
Teofilius’ biografi. Hvem var han?

Teofilius
Teofilius Matulionis (1873-1962) blev 
født i en landsby Kudoriškis i Litauen. 
Landet hørte dengang under det russiske 
tsarimperium. Han rejste til St. Petersborg i 
1891 for at studere på det kejserlige katolske 
teologiske akademi dér. Han blev ordineret 
præst i 1900 og virkede som sognepræst i 
Bikava og Varaklani i Latgale-regionen i 
Letland. De russiske myndigheder holdt 
ham under opsyn; og han fik sin første 
dom i St. Petersborg i 1909. Han havde 
døbt et barn af et blandet katolsk-ortodokst 
ægteskab. Teofilius blev i St. Petersborg. I 
1923 kom han sammen med andre katolske 
præster for retten i Moskva og blev fængslet 
i Butyrka- og Sokolnikifængslerne dér; 
anklagen var spionage for Litauen.

Han blev hemmeligt biskop-ordineret 
i 1928 og arresteret igen året efter. Denne 
gang blev han sendt ti år i Gulag, til 
Solovetskijøerne i Hvidehavet, nord for 
Arkhangelsk. Øerne blev bl.a. anvendt 
som forvisningssted for religiøse afvigere, 
og til 1967 var her tvangsarbejdslejre for 
kontrarevolutionære. 

Teofilius vedblev at fejre messen. 
Livsvilkårene svækkede hans helbred. 
Sammen med ni andre præster blev han 
løsladt og nåede Litauen i 1933. Teofilius 
tog kort efter på en rejse til Vatikanet (møde 
med Pius XI), Jerusalem og Sinaihalvøen, 
inden han efter halvandet år i USA 
(mange litauere i Chicago) kom retur 
til Litauen i 1936. Han blev så rektor for 
benediktinerkonventet i Kaunas. Efter den 
sovjetiske okkupation af Litauen i 1940 
protesterede Teofilius imod lukninger af 
kapeller, kirker og seminarier. Han blev 

derfor atter arresteret i 1946 og idømt syv 
års fængsel.

Teofilius sad i Vladimirskij-fængslet i 
Vladimir, øst for Moskva, inden han blev 
sendt på et handicaphjem i Mordovia, sydøst 
for Moskva, i 1954. Fem år senere kom han 
retur til Birštonas og Šeduva i Litauen, 
hvor han var under sovjetmyndighedernes 
overvågning. Han blev udnævnt til 
ærkebiskop af Kaišiadorys i 1962 og 
modtog en invitation til at deltage i Det 
andet Vatikanerkoncil; men han blev nægtet 
udrejse. I august 1962 ransagede politiet 
hans lejlighed i Šeduva, og kort efter døde 
han under uklare omstændigheder, muligvis 
ved en giftindsprøjtning. Teofilius er 
Litauens første saligkårede katolske martyr 
fra sovjettiden.

Nationen
I Kaunas og Vilnius ses (selvsyn) mindepla-
der og statuer af intellektuelle og katolske 
gejstlige, der stod i opposition til tsarriget 
og sovjetstyret. Litauen har sammen med 
det sydøstlige Letland – i modsætning til 
Estland og det nordlige og vestlige Letland 
– en katolsk nationalidentitet. Litauen var 
i union med det katolske Polen fra 1385 
til indlemmelsen i Rusland i 1795. Landet 
blev styret af russiske embedsmænd, stor-
hertugernes palads i Vilnius blev nedrevet 
(1799), litauisk blev forbudt som publika-
tionssprog; og russisk var undervisnings-
sproget i skolerne 1864-1904, efter litau-
ernes deltagelse i det polske oprør i 1863. 
Litauen modsatte sig russificeringen, der 
skabte en stærk litauisk nationalfølelse. 
Katolicismen blev symbolet på modstand. 
I Letland og Estland var religion ikke i 
samme grad en del af nationsbygningen. 
Litauen har i dag – i forhold til Letland og 
Estland – en beskeden russisktalende mino-
ritet (ca. otte procent).

Litauen erklærede selvstændighed 
første gang i 1918, mens landet var besat 
af tyske tropper under verdenskrigen. 
Ved et statskup (1926) blev nationalisten 
Antanas Smetona præsident; han opløste 
parlamentet og indledte et autoritært styre. 
Sovjetunionen besatte Litauen i 1940 efter 

Molotov-Ribbentrop pagten 
og indlemmede landet. Overalt 
i Baltikum ses mindesmærker 
for sovjetokkupationen og 
Stalins deportationer af 
befolkningsgrupper til Sibirien 
i 1940-41. Litauen erklærede 
sig igen selvstændigt i 1990 og 
opnåede reel selvstændighed 
efter kuppet i Moskva i august 
1991.

I den centrale park i Vilnius 
stod engang byens største 
statue af Lenin. Den blev kørt 
bort i 1991, og pladsen blev 
overladt til et blomsterbed. 
Nu er parken aflukket, men 
gennem gitteret skimtes 
forberedelsen til opstilling af 
Litauens nationalsymbol, en 
middelalderlig rytterstatue. I 
juni 2017 var den fremtidige 
statue endnu repræsenteret ved 
en endimensionel plastikfigur.

Nabobygningen til katedra-
len er storhertugernes palads 
i en rekonstruktion (fra 2013). 
På pladsen står en statue (fra 
1996) af den hedenske stor-
hertug Gediminas i rustning 
med hest; han gjorde Litauen 
til en stormagt i 1300-tallet 
ved erobringer i Hviderusland 
og Ukraine. Vilnius var i år-
hundreder hovedstaden i et imperium fra 
Østersøen til Sortehavet, og pladsen er i dag 
en magtdemonstration på nationen Litauen.

Politisering
Teofilius stod som en af flere åndelige 
ledere af modstanden mod sovjetmagten; 
og saligkåringen er også antikommunistisk 
arvegods efter den polske pave Johannes 
Paul 2, Karol Wojtyla, idet processen 
blev indledt den 2. april 1990 – få uger 
efter at Litauen igen havde erklæret sig 
selvstændigt (11. marts), og Vytautas 
Landsbergis var blevet statsleder. Moskva 
indførte økonomiske sanktioner og lukkede 
for olie- og gasforsyningerne (april 1990). 
Litauere opsatte barrikader ved parlamentet 
i Vilnius for at forhindre et sovjetisk angreb. 
Sovjetstyrker brugte i stedet våbenmagt ved 
tv-tårnet og dræbte 14 ubevæbnede civile i 
januar 1991. Paven helgenkårede samme 
år den polske karmeliter Jozef Kalinowski, 
født i Vilnius, der deltog i 1863- oprøret og 
blev sendt i en sibirisk arbejdslejr. Wojtyla 
rejste på pilgrimsrejse i Litauen, Letland 
og Estland i 1993 og erklærede i 2000 flere 
litauiske gejstlige og intellektuelle, også 
kvinder, for martyrer; alle var de døde i 
Sibirien, Hviderusland eller i NKVDs 
varetægt. Martyrkåringerne kan også ses 
som den katolske pendant til den russiske 
kirkes helgenkåringer siden 00’erne af 
Ruslands nymartyrer: de ortodokse ofre for 
kommunismen.

Pave Frans erklærede Teofilius for 
martyr i december 2016. Men hvad betyder 
saligkåringen politisk? At saligkåringen 
finder sted nu kan ses som en reaktion på 
det stigende russiske pres (fra 2011), der 
blev militært (fra 2014). Den litauiske 
regering uddelte i 2016 en manual til landets 
tre millioner borgere, med instruktioner 
i tilfælde af en militær invasion fra 
Rusland. Saligkåringen af Teofilius skal 
formentlig bidrage til en styrkelse af den 
litauiske nationalidentitet nu, hvor forsvaret 
forstærkes med symbolske allierede 
styrker, herunder den tyskledede NATO-
Battlegroup Lithuania (fra maj 2017) og en 

tilsvarende styrke i det nordøstlige Polen. 
Efter århundreders russisk styre betyder 
historie og identitet mere for Litauen end 
danskere måske forstår.

Ecce homo
Teofilius’ valgsprog var ”Per crucem ad 
astra” – Ved korset til stjernerne. Han var 
præst i 62 år. ”Ecce homo” er budskabet; 
forudsætningen er dog tilgængelig 
litteratur og kildeudgivelse (breve, 
forhørsprotokoller, prædikener) – på et 
europæisk hovedsprog – om den ydmyge, 
troende og viljestærke mand.

Efter messen talte Litauens præsident 
Dalia Grybauskaitė på pladsen. Hun talte 
til de unge og fremhævede Teofilius som 
et eksempel på værdig vedholdenhed i 
modgang. Messen sluttede med et Ave 
Maria, mens paradesoldater bar Teofilius’ 
kiste væk og præsterne gik ud under 
trompetfanfare. Den liturgiske mindedag er 
den 14. juni – den dag Stalins deportationer 
begyndte i 1941. Litauen forbereder som 
Letland og Estland 100-året for de tre 
baltiske landes uafhængighedserklæringer 
(1918).

Teofilius Matulionis og 
nationen Litauen
Litauens første katolske martyr fra sovjettiden saligkåret.

Tekst: Bernadette Preben-Hansen

”De, der døde for Litauens frihed 1921”. Frihedsmonument i Kaunas, med trækors, et 
katolsk kendetegn for Litauen. Foto: Bernadette Preben-Hansen.

Fakta:
Litauen er det sydligste af de tre baltiske 
lande: Estland, Letland og Litauen. 
Litauen grænser op til Kaliningrad 
(Rusland), Polen, Hviderusland, Letland 
og Østersøen. Litauen har omtrent tre 
millioner indbyggere. Befolkningen er 
ca. 2/3 katolikker. Litauen er medlem af 
EU og NATO (siden 2004).
Pranas Gaida: Erzbischof Teofilius 
Matulionis. Hirte, Gefangener, 
Märtyrer. München 1986 (oversat 
fra litauisk). Jeg har ikke set bogen; 
litteraturen og kilderne er litauisk- og 
russisksprogede:  www.archyvai.it/.
Teofilius: teofilius.lt/.
Saligkåringen: lrt.lt/mediateka/ira-
sas/1013671184/sv_misios.

Teofilius Matulionis som biskop. Foto: Wikipedia.
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KONGENS LYNGBY På festen for 
Jomfru Marias optagelse i Himlen den 
15. august 1957, i silende regn, blev 
Sankt Knud Lavards Kirke i Lyngby 
indviet af biskop Theodor Suhr i nærvær 
af sognepræst Thomas King, kapellan 
Gunnar Martin Nielsen og omtrent 800 
menighedsmedlemmer. Det var selvfølgelig 
Suhrs embedspligt som biskop at indvie nye 
kirker; men man tror gerne, at han denne 
gang gjorde det med særlig glæde. Kirken 
havde ikke kun været på tegnebrættet siden 
begyndelsen af hans embedstid i 1939 og 
repræsenterede en gennemtænkt pastoral 
satsning. Biskop Suhr havde også været 
personligt stærkt involveret i byggeriet 
og havde valgt – og ændret – kirkens 
epokegørende udformning.

Første moderne betonkirke
I dag er Sankt Knud Lavards Kirke bare én 
blandt flere mere eller mindre kasseformede 
danske betonkirker, katolske såvel som 
protestantiske, men i 1957 var det noget helt 
nyt. Kirken var simpelthen Danmarks første 
betonkirke i gennemført funktionalistisk 
stil. ”Kubiske” former, rene linjer, bare 
vægge, rå materialer og et minimum af 
dekoration prægede rummet og gør det i vid 
udstrækning stadig.

Kirkens modernistiske form blev 
positivt bemærket. Den modtog en pris fra 
”Foreningen til hovedstadens forskønnelse” 
og har fundet hædrende omtale i flere 
arkitekturhistoriske værker. Hvis biskop 
Suhr ønskede at vise offentligheden, at Den 
katolske Kirke sandelig også kunne være 
yderst moderne, så havde han held med sit 
foretagende.

Store planer
Det hører imidlertid til historiens ironi, at det 
var tilfældighedernes spil, der gjorde Sankt 
Knud Lavards Kirke til en modernistisk 
manifestation. Selve sognet blev grundlagt 
i 1936 under biskop Brems. Man startede 
med et beskedent hus med kapel i stuen på 
en grund nede ved S-togsstationen, hvor 
man også planlagde at bygge en kirke 
i en stil, der mindede meget om Jensen 

Klints (Grundtvigskirken). Mere dansk og 
moderne kunne det ikke blive.

Så kom krigen, og selv om finansieringen 
kom på plads, var tiderne ved at ændre sig. 
Biskop Suhr ønskede nu ikke kun at bygge 
en kirke, men et helt katolsk kompleks 
bestående af stor sognekirke, præstegård, 
børnehave og skole (ledet af Sankt Joseph-
søstre). Til det formål havde man i 1944 
købt en passende stor grund dér, hvor 
kirken og Sankt Knud Lavards Skole nu 
ligger. I maj 1945, befrielsesmåneden, blev 
der indhentet forslag fra en serie arkitekter.

Det projekt, biskop Suhr valgte, var ikke 
længere en forvokset dansk landsbykirke 
i mursten à la Jensen Klint, men en 
stor treskibet, noget firkantet basilika 
med fritstående klokketårn tegnet af 
den unge arkitekt Carl R. Frederiksen. 
Byggematerialet var af økonomiske 
grunde ændret til jernbeton, og formen og 
udsmykningen var moderat moderne med 
en klar treskibet struktur, hvælvet loft, 
markeret kor og en stor freske af Kristus 
omgivet af engle og helgener på bagvæggen. 
Over gavlen og på klokketårnet knejsede 
kors, og store vinduer i siderne badede 
kirkeskibet i lys, mens koret med sænket 
loft henlå mere dunkelt. Året efter blev 
planerne i let modificeret form lagt frem i 
offentligheden.

Forsinkelser
Der skulle imidlertid gå ti år, før 
arbejdet kunne begynde. Forklaringen er 
efterkrigstidens stramme regulering af 
byggeriet, der prioriterede boliger. Først i 
november 1955 forelå offentlig tilladelse 
til at sætte byggeriet af kirken i gang. På 
det tidspunkt var skolen og præstegården 
allerede opført, og skolens gymnastiksal 
blev brugt som midlertidig kirke.

Da byggeriet endelig gik i gang i 
sommeren 1956, var planerne imidlertid 
endnu en gang ændret temmelig meget. 
Sammenligner man planerne fra 1945-46 
med den nuværende kirke, ligner det en 
spareøvelse, men det er forkert. Sandheden 
er, at arkitekt Frederiksen og sognets 
regnskabsfører (menighedsrådsformand) 
Carl Darving havde været på studietur i 
Tyskland og Schweiz og studeret moderne 
katolsk kirkearkitektur, og for at overtale 
biskop Suhr til ændringerne, tilbød 
arkitekten at lave de nye tegninger gratis. 
Og biskop Suhr sagde ja.

Virkelighed
Hvor tegningerne fra 1945-46 viser en mo-
derat moderne kirke med mange genkende-
lige traditionelle træk, var de nye planer fra 
foråret 1956 præget af kompromisløs mo-
dernisme. Kirkens kasseagtige form blev 
yderligere accentueret ved at taget, loftet 
og korets bagvæg blev gjort flade. De store 
vinduer i siderne blev erstattet af et smalt 
vinduesbånd under loftet, så ydervæggene 
fremstod som store, ubrudte flader. Korse-
ne på gavlen og klokketårnet var væk, og 
fresken på korets bagvæg var erstattet af et 
stort, nøgent trækors. Loftet i koret var ikke 
længere sænket, og dåbskapellet var flyttet 
fra den traditionelle placering ved indgan-
gen i vestenden op til en position under et 
sænket loft til venstre for alteret. Loftet så-
vel som kirkebænkene var af lyst fyrretræ.

Man må sige, at arkitekt Frederiksen 
havde gjort noget ud af lyset. De 
højtsiddende vinduer i siden badede 
kirkens indre i indirekte lys. En stor, kulørt 
vinduesflade i korets sydside sørgede for, at 
alteret (selvfølgelig af beton) blev badet i 
lys – i hvert fald søndag formiddag i godt 
vejr i sommerhalvåret. Og over døbefonten 
var der lavet en lysskakt, der ledte lys ned 
over døbefonten ovenfra – atter under 
forudsætning af godt vejr.

Selv om man kan forstå arkitektens tanke, 
må det dog konstateres, at han på trods af 
den funktionalisme, kirkens arkitektur 
ellers er udtryk for, ikke tog tilstrækkeligt 
hensyn til, at en katolsk kirke bliver brugt 
på alle tider af døgnet året rundt. Siden da 
er der også i flere omgange blevet opsat 
supplerende kunstigt lys.

Inkonsekvenser
Sankt Knud Lavards Kirke blev fejret 
som en modernistisk ønskedrøm, der 
blev til virkelighed. Her var ingen 
”distraherende” elementer, der kunne drage 
opmærksomheden væk fra liturgien ved 

alteret. Klarhed, enkelhed og ro herskede, 
og så alligevel ikke. Kirkens hovedakse er 
holdt streng og bar, men i nordsiden mellem 
skriftestolene og i sydsiden op mod koret, 
placerede man to store glasmosaikker af 
den svenske katolske kunstner Erik Olson.

Glasmosaikken i nordsiden forestiller 
Kristus på korset omgivet af redskaber 
og symboler på lidelseshistorien, og i 
sydsiden danner mosaikken en altertavle, 
der viser Jomfru Maria iklædt solen med 
Jesusbarnet på skødet og omgivet af Maria-
symboler. Stilen er moderne og kubistisk, 
men den er også farveglad og fuld af 
genkendelige, traditionelle symboler. Man 
kan opfatte dette som en sørgelig mangel 
på konsekvens, eller man kan se det som 
netop det traditionelle ”touch”, der gør 
kirkerummet menneskeligt og katolsk.

Dengang og i dag
Sankt Knud Lavards Kirke blev planlagt 
som en slags fremtidslaboratorium. Biskop 
Suhr så muligheden for at skabe en stor, 
stærk og kernedansk forstadsmenighed, 
og han gav den en ambitiøs og efter bedste 
overbevisning ”fremtidssikret” ramme i 
form af skole, præstegård og kirke i nyeste 
stil. Kirkens stjernstund kom tidligt. I 1964 
trak biskop Suhr sig af helbredsgrunde 
tilbage, og da hans efterfølger, den unge 
jesuiterpater Hans L. Martensen, året efter 
skulle bispevies, valgte man at gøre det i 
Sankt Knud Lavard. Det var den 16. maj 
1965.

Ser man på kirken og menigheden i dag, 
er meget forandret. Menigheden og kirken 
hører stadig til blandt landets største, hvilket 
dog ikke siger mere end, at begge dele har 
en fornuftig størrelse. Hvad der engang 
var en udpræget dansk forstadsmenighed, 
er nu mindst lige så multikulturel som 
landets øvrige katolske menigheder. Hvor 
det så at sige dengang var forstadens 
billige villakvarterer, der tiltrak børnerige 
katolske familier, er det i dag DTU’s mange 
udenlandske gæstestuderende og whisky-
bæltets au pair-piger, der danner rygraden 
i den store engelsktalende menighed. Hver 
søndag er der dansk messe kl. 10 og engelsk 
kl. 13.

Her som overalt i landet består opgaven 
dog i at skabe et katolsk fællesskab på tværs 
af sproggrænser, og derfor fejres kirkens 60-
års jubilæum med en dansk-engelsk messe 
søndag den 20. august kl. 11. Af samme 
grund er et festskrift til lejligheden ganske 
vist skrevet på dansk af undertegnede, 
men forsynet med et omfattende engelsk 
sammendrag og med mange billeder, der 
er fisket frem af diverse samlinger eller 
optaget til lejligheden, og som kan nydes af 
enhver. 

Sankt Knud Lavard Kirke

Klokkerne ankom den 10. juli 1957 og indvies her, før de blev hængt op om aftenen 
samme dag. Arkivfoto.

Den 16. maj 1965 blev Hans Ludvig 
Martensen bispeviet i Sankt Knud 
Lavards Kirke af sin forgænger biskop 
Theodor Suhr OSB. Medkonsekratorer var 
biskoppen af Oslo, John Gran OCSO og 
Paul Verschuren SCI, koadjutorbiskop af 
Helsinki.

Firmelse i Sankt Knud Lavard Kirke 2017. Arkivfoto.

Moderne ved et tilfælde?
Sankt Knud Lavard Kirke fylder 60 år.

Tekst: Sebastian Olden-Jørgensen
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Kære læser,
Biskop Czeslaw har fastsat den sidste søndag i august som kollektdag for 
Caritas. I alle landets katolske kirker bliver der samlet ind til fordel for Caritas’ 
nationale arbejde. Katolsk Orientering har i denne anledning sædvanen 
tro stillet spalteplads til rådighed. Det er Caritas taknemmelige for. For vi 
vil gerne præsentere de udfordringer, muligheder og konkrete resultater, 
som menigheder og bagland over hele Danmark oplever i forhold til lokale 
aktiviteter og engagementer af alle slags. Nogle aktiviteter har naturligt et 
internationalt perspektiv, og andre handler om flygtninges situation her i 
landet. Atter andre rækker ud til ældre, til ensomme, til børn – eller bare 
til det gode, lokale sammenhold. Caritas-kollekten er i år anledning til at 
fokusere på hele den farverige palet af muligheder for en mangfoldighed af 
lokale aktiviteter.

Caritas vil gerne hjælpe flere på vej. Vi kan bakke op økonomisk og med 
rådgivning. Et nyt idékatalog med inspiration til arbejdet lokalt for flygtninge 
ligger forhåbentlig klar i din kirke, og findes også på vores nye hjemmeside. 

Caritas har i de kommende måneder ekstra fokus på nye idéer i samarbejde 
med sognene. Med udgangspunkt i idékataloget tror vi på, at mange flere 
vil lade sig inspirere til et sjovt loppemarked, en koncert i det grønne, en 
fodboldmatch, en cykeltur med madpakker – og måske invitere nabosognet 
med. Caritas vil gerne styrke det nationale arbejde gennem et stærkt 
partnerskab med sognene om det, der er brug for lokalt og mulighed for i og 
omkring Kirken.

Det nye Jesu Hjerte Center i København bliver centrum for mange 
aktiviteter, med gode fysiske rammer og en central beliggenhed. Men også 
rundt om i landet er der mulighed for, at nye aktiviteter kan spire og gamle 
fornyes eller gentages. 

Det nationale arbejde vokser først og fremmest på baggrund af frivillige, der 
stiller sig til rådighed.  Vi håber, at mange vil bidrage til, at Kirkens karitative 
virke på denne måde bliver styrket, så flere mennesker får mulighed for 
aktivt både at yde og nyde. Det er dette, en håndsrækning gennem kollekten 
på søndag bidrager til.

Jann Sjursen, generalsekretær, 
Caritas Danmark.

-Sæt gang i lokale aktiviteter!



En enkelt ildsjæl er nok
Biskop Czeslaw Kozon:

Menneskelige relationer og fællesskab  
på lokalt plan
’’I et land som Danmark skal det store 
hjælpearbejde først og fremmest foranstaltes 
af det offentlige. Men de menneskelige 
relationer, venskaber og praktisk hjælp 
i forhold til at finde sig tilrette i et 
lokalsamfund, det især er også en opgave 
for os som medborgere, for foreninger og 
kirker.’’

En enkelt ildsjæl er nok
”Det er mit indtryk, at der i stadig flere 
sogne er grobund for et mere organiseret 
karitativt arbejde, og at Caritas er med til 
at understøtte denne udvikling. En enkelt 
ildsjæl er nok til at sætte store ting i gang.”

Evangeliet skal leves ud
”Ofte er vi mest optaget af forkyndelsens 
apostolat. Men det karitative må ikke 
forsvinde for Kirkens virkefelt. Tværtimod 
hænger det sammen med det at være 
Kirke. For Kirken må ikke bare være en 
institution, hvor den rette lære bliver 
forkyndt, men skal også være et fællesskab, 
hvor næstekærligheden vokser og rækker 
ud til andre. Det er banalt, for sådan 
har det altid været – men det forsømmes 
indimellem. ”
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Venskabsfamilier fra Kalundborg på udflugt, der dystes i minigolf. Foto: Andreas Riis



Lokale frivillige skaber værdi
Frivillighed
Sociale projekter starter ofte med, at nogen bliver rørt eller oprørt 
over at høre om, eller være vidne til andre menneskers situation. I 
Caritas vil vi gerne hjælpe med at omsætte ideer, social indignation 
og hjertebrand til projekter, der gør en forskel for mennesker.

Caritas tror på værdien i at engagere lokale frivillige i 
projekterne. Når udsatte personer og familier møder frivillige, der 
bruger tid på dem som et tilvalg - fordi de gerne vil - har det en stor 
værdi, som ikke kan sammenlignes med professionelles indsatser. 
Samtidig giver det at være frivillig en masse tilbage: Man kan få 
nye kompetencer, nye perspektiver på sit eget liv, nye venskaber 
og meningsfulde timer, fordi man gør en konkret forskel i andre 
menneskers liv.
 
Samarbejde med Den Katolske Kirke
Caritas ønsker at samarbejde med lokale sogne om projekterne. 
Dels fordi Caritas og kirken deler værdierne om at vise solidaritet 
og næstekærlighed. Dels fordi Caritas og kirken kan supplere 
hinanden. Caritas har på den ene side en faglig viden om, hvordan 
man sætter et socialt projekt sammen. Sognene kender behovene 
i deres lokalområde og har sognemedlemmer, der kan møde 
de medmennesker, der har brug for hjælp og omsorg.  Når det 
bliver slået sammen, kan vi gøre en stor forskel for mennesker i 
Danmark, der har brug for hjælp.
Tekst: Caritas Danmark
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Skt. Ansgar Kirkes diakoniprojekt, 2016.  Foto: Caritas Danmark.

Solidaritetsprojektet i Århus, 2016.  Foto: Caritas Danmark.

Christa Bonde, formand for Caritas Danmark:
”Caritas-kollekten er et meget synligt tegn på, at Caritas 
er en del af Kirken. Vi glæder os over katolikkernes 
økonomiske støtte, ligesom forbøn og frivilligt arbejde 
er uvurderligt for indsatsen for at række ud til 
mennesker – også i Danmark.”



I 2015 oprettede Caritas Diakonipuljen for at give 
støtte til frivillige projekter i sognene, og det er 
indtil nu især kommet flygtninge og asylansøgere 
til gavn. Solidarity Project i Aarhus og ’Den 
Fremmede Er Vor Gæst’ i København har været 
med til at gøre hverdagen på Røde Kors’ asylcentre 
lettere, og i Kalundborg har venskabsfamilierne 
skabt det fællesskab og de relationer, man ofte 
mangler som ny i Danmark.

De frivillige i projekterne har fundet sammen 
gennem sognene, men aktiviteterne er rettet mod 
dem, der har behovet. Det er gode eksempler på 
karitativt virke – og dem findes der flere af rundt 
omkring i sognene. Det er dét lokale engagement, 
som pengene fra Diakonipuljen skal give et løft, og 
som idékataloger, inspirationsdage og kurser skal 
inspirere til.

Mange steder i verden er det netop sognene 

som civilsamfund, der betyder, at Caritas kan få 
nødhjælp hurtigt frem og arbejde langsigtet med 
udvikling. Også i Danmark kan sognet noget 
særligt, især når det handler om at skabe relationer 
på tværs af nationaliteter, men også aldersgrænser 
og sociale skel. 

Kig ind på Caritas’ hjemmeside for at få mere at 
vide om aktiviteter i dit sogn og hvordan, du kan 
være med!
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Andreas Riis, national koordinator, Caritas Danmark.

Støt sogneprojekter
Karitativt virke, diakoni, nationalt arbejde 
– hvad er det egentlig, vi samler ind til ved 
kollekten søndag den 27. august?

DU KAN STØTTE CARITAS KOLLEKTEN VIA MobilePay på TLF: 60 79 18 87
eller

VED AT SENDE EN SMS MED TEKSTEN CARITAS TIL 1231 – DET KOSTER 100 KR + ALM SMS-TAKST
Du kan også benytte Dankort på www.caritas.dk

Der doneres til Caritas ved høstmarked i Lyngby. Foto: Skt. Knud Lavard Skole.
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KØBENHAVN Den 8. juli – på den 
norske helgen Sankt Sunnivas festdag - blev 
Sigurd Sverre Stangeland viet til diakon 
i Sankt Annæ Kirke på Amager. Sigurd 
Sverre bliver den anden norske præst 
i bispedømmet København efter Franz 
Maurer, der var sognepræst ved Sankt Hans 
Kirke i Køge fra 1906-1921. 

Søstrene Ragnhild Sofie og Siv Tone 
var sammen med familie, venner og 
universitetskolleger fra Norge samt tre 
præster og tre studiekammerater fra 
Collegium Germanicum et Hungaricum 
i Rom mødt op for at dele festdagen med 
bispedømmets nye diakon.

Biskop Czeslaw gik i sin prædiken ud 
fra første Samuelsbog, som han kaldte en 
klassisk kaldelseshistorie om åbenhed over 
for Guds indskydelser og parathed til et 
livslangt fællesskab med Ham. 

Efter at have afsluttet det femårige 
grundstudium i teologi fortsætter Sigurd 
Sverre med to års licentiatstudier i Rom. 
Han kom som præstestuderende fra Tromsø 
katolske Stift i Norge til bispedømmet 
København i 2015 og har allerede en bred, 

pastoral erfaring bag sig efter et års praktik 
på Amager i Sankt Annæ Sogn. Han har 
blandt andet været aktiv i bispedømmets 
ungdomsarbejde, været med på Ømlejre 
og på Verdensungdomsdagen i Krakow. 
Og så har han arbejdet på Herrens mark til 
Folkemødet på Bornholm og på Lolland- 
Falster sammen med Mobilkirken. 

Med Sigurd Sverre får bispedømmet en 
diakon med en meget alsidig baggrund 
og erfaringer både fra militæret og den 
akademiske verden. ”I får en mand der 
er 150 % dedikeret til sin opgave”, sagde 
msgr. Torbjørn Olsen, biskoppelig vikar i 
Oslo og tidligere kaldsansvarlig i Tromsø 
Stift, i sin lykønskningstale. 

Stemningen var høj ved receptionen i 
Sankt Annæ Kirkes menighedssal, der i 
dagens anledning var smykket med både 
norske og danske flag. En glad Sigurd 
Sverre takkede for den støtte, han havde 
fået fra biskop Czeslaw, bispedømmets 
kaldsansvarlige, p. Jesper Fich OP, præster,  
søstre og hele Sankt Annæ menighed.  

 LR

Sigurd Sverre Stangeland
Født og opvokset i Haugesund i Norge. 
Har en bror og tre søstre.

Har arbejdet som officer i det norske 
flyvevåben. Fra 2003-2006 analytiker 
med grad som major i Norges efterret-
ningstjeneste. Underviste på NTNU (Nor-
ges teknisk-naturvidenskabelige univer-
sitet) fra 2008-2012 i nyere tysk historie. 
Doktorgrad i historie på afhandlingen 
”Die Rolle Deutschlands im Völkermord 
an den Armeniern 1915-1916”.

2012-2015: Seminarist for Tromsø 
Stift. Fra september 2015 præstekandidat 
for bispedømmet København. Studerer 
ved Collegium Germanicum et Hungari-
cum i Rom.

Fra 2015: Næstformand i Pro Scandiae 
Populis (organisation for præstestude-
rende og ordenskandidater i de nordiske 
lande), fra 2016 dens formand.

2015-2016 Praktikantår i Sct. Annæ 
menighed på Amager.

Den nyviede diakon sammen med biskop Czeslaw og andre præster fra bispedømmet. 
Foto: Sankt Annæ Menighed.

Fest på Amager
Sigurd Sverre Stangeland diakonviet.

Sigurd Sverre Stangeland mellem sine tidligere kolleger, professorerne Per Hernæs og 
Tore Iversen fra Institut for historiske Studier ved Norges Teknisk-Naturvitenskapelige 
universitet i Trondheim. Med kyndig og kærlig hånd ledede Per Hernæs slagets gang, 
mens der blev tilberedt fårikål – Norges nationalret – til de mange gæster. Foto: Lisbeth 
Rütz

HARALDSTED Hertug Knud var dygtig 
og veluddannet. Han havde folketække 
og hans tilnavn Lavard, der betyder ”den 
der giver brød”, tyder på, at han var en 
middelalderlig velfærdspolitiker.   Men den 
7. januar 1131 blev han lokket i baghold 
og myrdet af sin egen fætter prins Magnus 
i skovene ved Haraldsted. Hertug Knuds 

død kastede Danmark ud i mange års 
borgerkrig, der først sluttede, da sønnen 
Valdemar blev konge mange år efter i 1157. 
Hvert år mødes danske katolikker i juli for 
at mindes dette politiske mord. 

Men det er selvfølgelig ikke bare som-
merferiehygge og middelaldernostalgi, der 
ligger bag bispedømmets mindste og ældste 

valfart. Den er der for at inspirere os i vores 
daglige trosliv og minde os om martyriets 
virkelighed.

Her er jeg med mit liv. Sådan burde vores 
liv se ud – altid med korset først. Korset er 
der ikke bare til pynt eller som et flot symbol 
– der ligger meget mere i det. Vi går bagefter 
det for at vise, at vi er i efterfølgelsen af 
Ham, der baner vejen for os, fortalte Jesper 
Fich i Haraldsted Kirke, hvor ca. 70 danske 
katolikker og interesserede fra Folkekirken 
var mødt op den 9. juli. 

Den strålende sol over det smukke 
vestsjællandske landskab satte den perfekte 
ramme for fortsættelsen af den traditionsrige 

valfart. Mens valfartens deltagere vandrede 
med biskop Czeslaw i spidsen ud til 
kapelruinen for at fejre messe, vekslede 
rosenkransbønnen med perioder af stilhed, 
hvor kun fuglesangen var at høre. 

I kapelruinen på mordstedet fokuserede 
biskop Czeslaw i sin prædiken på, at 
martyriet er kommet tættere på os. Næsten 
dagligt hører vi om, hvordan kristne andre 
steder i verden lider på grund af deres 
tro. Ordet martyrium betyder vidnesbyrd. 
De færreste vidner med deres blod; men 
vi er alle kaldede til en daglig ihærdig og 
utrættelig indsats for at aflægge et godt, 
autentisk og vedvarende vidnesbyrd, sagde 

biskoppen i sin prædiken.
I stilhed og til lyden af klok-

keringning fra Knud Lavards 
Kapel vandrede flokken vi-
dere til Knud Lavards Hus 
i skovbrynet, hvor der blev 
sluttet med sakramental vel-
signelse. Og så var det tid for 
afslappet samvær for de trætte 
vandrere. Nogle var vandret 
de godt 16 kilometer fra Hval-
sø Station til Haraldsted.

Det blev til en smuk og hel-
støbt dag med indre sammen-
hæng og god afbalancering 
mellem de åndelige elementer 
og de mere sociale. Og som 
altid var Ruth og Maria om-
sorgsfulde værter.  LR

Vi er i efterfølgelsen
Indtryk fra årets Haraldstedvalfart.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

Der blev afsluttet med sakramental 
velsignelse.Processionen på vej fra kapelruinen til Knud Lavards Hus.
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SOMMERLEJR En mindre gruppe 
katolikker var midt i juli på lejr på Klitborg 
med temaet ”Fremtidsværksted for Kirken 
i Danmark”.

Vi er inspireret af pave Johannes XXIII’s 
idé om ”aggiornamento”, ajourføring, af 
Kirken. Denne aggiornaménto resulterede i 
2. Vatikanerkoncil 1962-65 og den danske 
synode i 1969. Vi overvejede, hvor langt 
processen var kommet i vor tid. For at få et 
rimeligt perspektiv har vi været nødt til at 
gå tilbage i kirkehistorien for at se på for-
holdene, tænkningen og reglerne tidligere. 
Vi har skelnet mellem dogmatiske afgørel-
ser og disciplinære retningslinjer fx kirke-
retten. Meget har ændret sig. Ser vi fx på 
eukaristifejringen, er der stor forskel på de 
tidlige menigheders fællesmåltid, som de er 
beskrevet af Justin Martyren, og på den an-
den side de store festmesser, som vi kan se 
i fjernsynet fx julenat fra Peterskirken med 
paven. Den oprindelige liturgiske musik var 
enstemmig sang måske med ledsagelse af 
enkelte instrumenter. I renæssancen kom-
mer den flerstemmige musik, og senere 
kommer den storslåede musik af Vivaldi, 
Haydn, Mozart m.fl. 1. Timotiusbrev skrev 
om ”episkopoi”, tilsynsmænd, at de skulle 
være gode husholdere og ægtemænd. Disse 
synlige ændringer betyder, at vi kan være 
frimodige, når vi drøfter Kirkens fremtid. 
I denne sammenhæng har vi hæftet os ved 
to forskellige pavelige formuleringer. Den 

ene bruger Pius IX i 1854 i forbindelse med 
definitionen af dogmet om Marias uplettede 
undfangelse. Han skrev om troslæren, at 
Kirken ”… forandrer aldrig noget ved den-
ne, tager intet væk, føjer intet til …” Dz nr. 
2802. I1891 brugte Leo XIII titlen ”Rerum 
Novarum” (De nye tider) på sin rundskri-
velse om sociale spørgsmål. Det gjorde han 
i erkendelsen af, at samfundet til stadighed 
ændrer sig, og at Kirken derfor må forhol-
de sig til nye virkeligheder. Der er altså to 
principper, det ene er de uforanderlige dog-
mer, det andet er nødvendigheden af nye 
overvejelser og vejledninger.

På vor lejr drøftede vi en række emner, 

tilbagevendende var trosoplæringen. Det 
er selvfølgelig en misforståelse at mene, at 
en passende trosoplæring er afsluttet med 
forberedelse til første kommunion og til fir-
melse. Det er her, at prædikenen fx ved søn-
dagsmessen har en central rolle. Vi kunne 
skæve til Folkekirkens regler! Christian V’s 
Danske Lov skriver: 

”Præsterne på Landsbyerne skulle uden 
nogen forsømmelse anvende den sidste Del 
af Prædiketimen til Børnelærdommens For-
klaring, …”

Vi mener, at det er bydende nødvendigt, 
at enhver prædiken forholder sig til og for-
klarer et eller flere punkter i Kirkens tros-
lære. Vor kirkeret omtaler emnet i afsnittet 
om præsters uddannelse canon 232-293. 

Dette fører videre til emnet præstesitua-
tionen både i Danmark og i den øvrige vest-
lige verden. Præstemanglen er betydelig, og 
det betyder, at mange præster gør tjeneste i 
andre lande end deres oprindelsesland. Det 

er ikke uden vanskeligheder, selvom mange 
gør sig stor umage for at udfylde deres kald. 
Sproget er et ”begynderproblem”, som de 
fleste hurtigt bliver nogenlunde fortrolige 
med, men ”bag” sproget ligger sædvaner 
og kultur i bred forstand. Vi mener, at det 
er en god ide, at vore nye præster tilbydes 
et traditionelt højskoleophold, der formid-
les sprog, sangskat, traditioner og kultur 
på en ganske særlig dansk måde. Et for-
slag til at løse opgaven med at rekruttere 
hjemmehørende præster med kendskab til 
nationale forhold er forslaget om at præ-
stevie de såkaldte ”viri probati”, prøvede 
mænd, mænd med livserfaring og en rime-
lig uddannelsesbaggrund, det kunne være 
gifte mænd. Det kunne være mænd, som 
valgte at gå på deltid fra deres almindelige 
arbejde, måske endda pensionister. Umid-
delbart kan der være to problemer. Det ene 
er den nødvendige uddannelse, jf. kirkeret-
tens bestemmelser for præsteuddannelse. 
Det andet kunne være kravet om lydighed 
mod den lokale biskop. Hvad er indholdet 
af dette lydighedsløfte, hvor vidtgående er 
løftet? Nogle nævner muligheden for kvin-
delige præster. Lægfolket har i dag mange 
tjenester, der kunne være flere som ledere 
af rosenkransandagter og korsvejsandagter. 
Vi tror, at der er kvalificerede lægfolk til at 
holde søndagsprædikenen.

Vi drøftede det vigtige ungdomsarbejde; 
det er her man kan få katolske venner og 
skabt tilknytningen til Kirken. I denne 
forbindelse talte vi også om Kirkens 
ægteskabsforberedelse. Vi er i tvivl, om det 
er hensigtsmæssigt, at den er obligatorisk.

Vi drøftede flere emner. Til emnet salmer 
havde vi et oplæg af salmedigteren Hans 
Anker Jørgensen fra folkekirken.

Kirken i Danmark

UNDERVISNING Det kan næppe 
have undgået nogens opmærksomhed, at 
Danmark og den øvrige lutherske verden 
her i 2017 markerer 500 års jubilæet for 
den lutherske reformations begyndelse. 
Dette sker med udgivelser, konferencer og 
foredrag, hvor også det katolske Danmark 
– i det beskedne omfang vores ressourcer 
og kapaciteter rækker – deltager for at 
bidrage med nuancer og perspektiver, som 
ellers nemt kunne gå tabt i en ren luthersk 
fejring af sig selv. Et sådant bidrag er det 
smukt udformede undervisningshæfte 
”Fra konflikt til fællesskab”, som Kasper 
Baadsgaard-Jensen og Jesper Fich OP, der 
begge er præster i bispedømmet, sammen 
har skrevet, og som tegner og grafiker Kim 
Broström har designet og illustreret på en 
meget overbevisende måde.

Hæftet, der er møntet på undervisning 
i grundskolens ældre klasser, gennemgår 
systematisk og let forståeligt den lutherske 
reformation og forskellene på den lutherske 
og den katolske forståelse af kirke og 
kristendom. Udgivelsen bærer helt bevidst 
samme titel, som det dokument, der i 
2013 blev udarbejdet af den luthersk/
romersk-katolske kommission for Kirkens 
enhed, og som i 2015 udkom i en dansk 
oversættelse på forlaget Anis. Formålet 
med kommissionens skrift var at forberede 

2017-jubilæet med en fælles erindring af 
begivenhederne omkring reformationen 
og med en besindelse på og undersøgelse 
af, hvad der forener de to kirkesamfund og 
hvilke spørgsmål, der fortløbende skiller.

Baadsgaard-Jensens og Fichs udgivelse 
vil og gør det samme på en måde, så dan-
ske skolebørn og andre interesserede kan få 
en velafbalanceret og sober indføring i de 
historiske begivenheder omkring reforma-
tionen og de teologiske stridsspørgsmål og 
læreforskelle, der opstod i forbindelse her-
med. Hæftet er opdelt i fem kapitler, hvoraf 
de første to skildrer det historiske forløb 
omkring reformationen, bl.a. med en over-
sigtlig tidslinje.  Det tredje, korte del, der er 
forfattet af Peter Franklin, skildrer de mod-
stridende teologiske og filosofiske skoler, 
der i datiden spillede en vigtig rolle og som 
fik betydning for Luthers teologi. Fjerde ka-
pitel er det længste og gennemgår de prakti-
ske og teologiske forskelle og ligheder, der 
er mellem luthersk og katolsk kristendom 
på områder som ”dåb”, ”skrift og tradition”, 
”kirkerummet”, ”kommunion/nadver”, ”sa-
kramenter”, ”paven”, ”præsten”, ”konfir-
mation og firmelse”, samt til sidst ”retfær-
diggørelseslæren”, som jo i århundreder har 
været et af det mest omstridte spørgsmål i 
forholdet mellem de to traditioner. Hvert af 
afsnittene er bygget op således, at læseren 

får hhv. et katolsk og et luthersk perspektiv 
på emnet, samtidigt med at det, som er fæl-
les, er udsondret i en boks for sig. Det femte 
kapitel hedder ”5 påbud om at være kirker 
med hinanden” og opremser de fælles ori-
enteringspunkter, som det luthersk-katol-
ske dokument ”Fra konflikt til fællesskab” 
slutter med, heriblandt at fokusere på det, 
der forener, at arbejde frem mod en synlig 
enhed, og sammen at forkynde evangeliet i 
verden.

Man kan kun håbe, at denne udgivelse 
når vidt ud i Danmark og at dens brug ikke 
bliver begrænset til de katolske skoler. 
Enhver, der har haft børn i folkeskolen i 
Danmark, vil have erfaret, at undervisningen 
i reformationstiden og i de konfessionelle 
forskelle mellem protestantisme og 
katolicisme ofte – på trods af gode hensigter 
om det modsatte – bliver en noget ensidig 
affære, med klare rollefordelinger mellem 
helte og skurke. Her vil nærværende 
udgivelse være meget anvendelig, særligt 
i religionsundervisningen. Det ville 
også være dejligt, hvis hæftet kunne 
vinde udbredelse inden for de katolske 
menigheder, hvor mange af medlemmerne 
er født i udlandet og hvor kendskabet til 
den lutherske konfession og den danske 
folkekirke naturligt nok ofte er begrænset.

Skulle man endelig kritisere noget 
ved hæftet er det, at det ligesom som sit 
økumeniske forlæg, skildrer reformationen 
som et uheld og nedtoner forskellene i 
kirkesynet. Taler man med en overbevist 
lutheraner, vil man oftest møde den 
overbevisning, at reformationen var en 
nødvendig befrielse af kristendommen 
og at den lutherske teologi, der i årtierne 
efter striden om afladshandlen udviklede 
sig i stadig større afstand til sit katolske 

udgangspunkt, vitterligt indebar en anden 
forståelse af mennesket, af dets forhold til 
Gud og af Kirken. Ligeledes kunne man 
kritisere, at hæftet slet ikke nævner de andre 
reformationsbevægelser og lutherdommens 
rolle i den bredere protestantisme, der den 
dag i dag er bestemmende for, hvordan 
kristendommen i verden ser ud. Men alt 
dette er kun mindre detaljer, der ikke 
forstyrrer billedet af en godt skrevet og 
smukt udformet udgivelse, som herfra kun 
varmt kan anbefales. Må den vinde stor 
udbredelse både i dette jubilæumsår og 
efterfølgende! 
Kasper Baadsgaard-Jensen og Jesper Fich 
OP: Fra konflikt til fællesskab – 500 år 
adskillelse og en fælles fremtid, 38 sider. 
Pris: 149 kr. Udgivet af FAKS (Foreningen 
af Katolske Skoler i Danmark), 2017. Kan 
købes i Bethesdas Boghandel Rømersgade 
17, København K. Tlf.: 33 13 17 17.

Velskrevet og smukt udformet 
udgivelse
Foreningen af Katolske Skoler i Danmark udgiver hæfte om 
reformationsjubilæet.

Tekst: Jakob Egeris Thorsen

Hvor langt er vi kommet?
Rapport fra fremtidsværksted på Klitborg.

Tekst og foto: Paul Jørgensen

Paul Jørgensen (tv) diskuterer dagens salmevalg med salmedigteren Hans Anker 
Jørgensen, der er præst i folkekirken. Foto: Dan Eriksen.
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STENOSGADE Idéen med centeret er 
at skabe et samlingssted for karitativ virk-
somhed i hovedstadsområdet. Det betyder, 
at der både skal være konkrete hjælpetilbud 
for bestemte målgrupper i form af rådgiv-
ning og sociale aktiviteter, og at lokalerne 
vil blive brugt til træning af frivillige, op-
lysning om Caritas’ arbejde og til bøn for de 
fattige og nødlidende.

Muligheden for at bruge de nye lokaler 
blev til, da jesuiterordenen for godt to år 
siden valgte at donere bygningerne i Sten-
osgade til bispedømmet. 

Som omtalt i Katolsk Orientering før, 
har der pågået en omfattende renovering af 
bygningerne, som både skal fungere som 
bolig for biskoppen og præsterne for Jesu 
Hjerte menighed – og altså Caritas, som 
får rådighed over køkken, fællesareal og et 
kontor i stueetagen.

Mens renoveringen har stået på, har de 
københavnske menigheder, bispekontoret 
og Caritas’ sekretariat været i dialog for at 
finde frem til, hvilke former for hjælpear-
bejde, man kan tilbyde. Dels er der mange 
sociale behov i hjertet af Vesterbro, og i 
resten af hovedstaden – dels skal centeret 

hovedsagelig fungere ved hjælp af frivillig 
arbejdskraft.

Til september vil centeret være klar med 
tre tilbud:
• Åben rådgivning, hvor en gruppe 

erfarne socialrådgivere tilbyder råd og 
vejledning. Alle kan henvende sig, men 
tilbuddet retter sig især mod familier og 

PORTUGAL Året er 1916. Der står en 
engel foran tre hyrdebørn: Francisco på otte 
år, hans lillesøster Jacinta på seks og deres 
kusine Lucia på 10. Stedet er familiens 
mark uden for Fátima, hvor børnene vogter 
får. Det er tredje gang, englen, som kalder 
sig Fredens Engel, viser sig for de tre børn. 
Noget ufatteligt er i vente. Noget utroligt, 
som englens møder med børnene er en 
forberedelse af.

Og det ufattelige sker. Den 13. maj 1917 
er de tre små hyrder som sædvanlig ude 
at vogte får. Den dag viser Jomfru Maria 
sig for første gang for børnene. Guds 
Moders skønhed er ubeskrivelig, og Jacinta 
udbryder igen og igen: ”Å, sikken en smuk 
dame!” Jomfru Maria viser sig seks gange 
for børnene, sidste gang den 13. oktober 
1917 – dagen for det berømte solunder, hvor 
solen drejer rundt om sig selv i voldsom fart, 
falder ned mod jorden og stiger op igen. 
En kraftig regn har umiddelbart forinden 
forvandlet marken til et æltet søle, som med 
ét forsvinder. Jorden er nu knastør. Jomfru 
Maria har fortalt børnene, at der denne 
dag kl. 12.00 vil ske et stort mirakel. Og 
rygtet har tiltrukket en menneskemængde 
på skønsmæssigt 70.000, som overværer 
solunderet.

Jomfru Marias åbenbaringer for 
Francisco, Jacinta og Lucia havde 100 år 
senere tiltrukket en gruppe vietnamesiske, 
polske og danske katolikker, som under 
ledelse af pastor Benny Blumensaat og 
Maria Truelsen tog på pilgrimsfærd til 
Fátima den 19.-24. juni. 

De tre børns enestående historie, Fátima-
begivenhedernes profetier, budskaber, 

hemmeligheder og mirakuløse helbredelser 
har også i dag dyb betydning og relevans 
for mange katolikker, ligesom Lourdes har 
det. Og Medjugorje.

På pladsen neden for Fátimas store 
basilika fejrede vi dansk messe i 
Åbenbaringskapellet. Om aftenen bad 
vi sammen med flere tusinde pilgrimme 
den såkaldte ”internationale” rosenkrans 
(”international” fordi den bedes på mange 
sprog; rosenkransen er i sig selv universel) 
og gik i lysprocession under lovsang og bøn 
sluttende med sakramental velsignelse. 

Det var livsalige dage med messe, stilhed, 
tilbedelse, skriftemål, korsvej og hengivelse 
i bøn og sang. Liturgiens rige udtryk, som 
løfter sindet og fylder hjertet med glæde 
og taknemlighed. Dertil kom det sociale 
samvær, hvor især vore vietnamesiske 

trosfæller med deres livfulde humør og 
veloplagthed bidrog til den fine stemning.

På 100 årsdagen for åbenbaringerne 
helgenkårede pave Frans som bekendt 
Francisco og Jacinta. Francisco døde 10 år 
gammel, lillesøsteren ni år gammel. Begge 
ramt af den spanske syge, den frygtelige 
influenza-epidemi, som også hjemsøgte 
Portugal. De to børn ofrede sig selv til Gud 
i den stedfortrædende lidelses mysterium i 
en genoprettende handling for de synder, 
som har krænket Gud, og som en bøn for 
synderes omvendelse.

Lucia, som indtrådte i Karmeliterordenen, 
døde i 2005 97 år gammel. En 
saligkåringsproces er indledt. Kort tid før 
sin død skal hun, der i sine erindringer 
skildrer Maria-åbenbaringerne og Fátima-
begivenhederne, have skrevet, at ”det 
endelige opgør mellem Gud og Satan vil 
handle om familien og ægteskabet”. Denne 
profeti ser vi bekræftet i dag, hvor familien, 
samfundets grundcelle, trues af opløsning 
fra mange sider. 

Kirken i Danmark

Nu sker der noget i Stenosgade
Den 8. september åbner Caritas Center nye lokaler i nummer 4A . 

Tekst og foto: Caritas

Der arbejdes på højtryk med at indrette 
lokaler til Caritas Centret i Stenosgade. 
Foto: Caritas.

De tre små hyrder og den 
smukke dame
Indtryk fra en pilgrimsfærd til Fátima.

Tekst: Hans Jensen

Vor Frue af Fatima foran Åbenbaringskapellet på Cova da Iria, hvor Vor Frue viste sig 
for hyrdebørnene. Foto: Wikipedia.

Glade danske pilgrimme på vej til Fátima. 
Privatfoto.

Meddelelse til medlemmer, der har 
10-års kontrakt med procent-sats

Send kopi af din årsopgørelse fra 2016 til:

 Den katolske Kirke i Danmark
 Gl. Kongevej 15

 1610 København V
 att.: Lilian Munch Jakobsen

 eller til: lj@katolsk.dk

mod børn og unge. Rådgivningen foregår 
anonymt og under tavshedspligt, og der 
tilbydes også bisidderfunktion og hjælp 
til kontakt med det offentlige.

• En au pair-gruppe, hvor man som en 
afveksling fra livet hos sin værtsfamilie 
kan deltage i sociale aktiviteter, få kontakt 
til rådgivning gennem Au Pair Network 
og finde information og vejledning om 
rettigheder og muligheder under opholdet 
som au pair i Danmark.

• Tilbedelse og forbøn for de fattige, hvor 
Jesu Hjerte Kirke vil danne ramme 
om to aktiviteter: Stille tilbedelse af 

sakramentet umiddelbart efter 20-messen 
om søndagen – og forbøn med sang og 
læsninger onsdag aftener, samtidig med 
at rådgivningen har åbent.
Flere tilbud er i støbeskeen, og der er 

fortsat brug for frivillige. Det er også 
meningen, at centeret skal blive ved med at 
udvikle sig og komme flere til gode. 

På Caritas’ redesignede hjemmeside 
(www.caritas.dk), som gik i luften 30. juni, 
kan man finde mere information om Caritas 
Center, og hvordan man melder sig som 
frivillig.
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September
1. grøn. Fredag i 21. alm. uge. (I Ps).
 Sl 97,1+2b.5-6.10.11-12.
 I retfærdige, glæd jer i Herren.
L.: 1 Thess 4,1-8. Ev.: Matt 25,1-13.
Bededag for Skaberværket
2. grøn. Lørdag i 21. alm. uge. (I Ps).
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
 Sl 98,1.7-8.9.
 Herren kommer for at holde dom over folkene  
med retskaffenhed.
L.: 1 Thess 4,9-11. Ev.: Matt 25,14-30.
Bededag for præste- og ordenskald
I Domkirken
1.vesper til Kirkevielse
3. hvid. Søndag. (22.alm.søndag) 
I Domkirken:
ÅRSDAGEN FOR DOMKIRKENS KONSEKRATION 
(h)
 Gl.Cr.Særl.pf.
1.L: 1 Kong 8,22-23.27-30
 Sl 84.3.4.5+10.11
 Hvor er din bolig vidunderlig, Hærskarers Herre!
2.L.: 1 Kor 3,9b-11.16-17
Ev.: Joh 2,13-22 eller Joh 4,19-24
2.vesper til Kirkevielse
I andre kirker:
3. grøn. 22. ALM. SØNDAG. (II Ps).
 Gl. Cr. Alm. S. pf.
1.L.: Jer 20,7-9;
 Sl 63,2.3-4.5-6.8-9.
 Min sjæl tørster efter dig, Herre min Gud.
2.L.: Rom 12,1-2.
Ev.: Matt 16,21-27.
4. grøn. Mandag i 22. alm. uge. (II Ps).
 Sl 96,1+3.4-5.11-12.13.
 Herren kommer for at holde dom over jorden. 
L.: 1 Thess 4,13-18. Ev.: Luk 4,16-30.
5. grøn. Tirsdag i 22. alm. uge. (II Ps).
 Sl 27,1.4.13-14.
 Jeg stoler på, at jeg skal se Herrens 
godhed i de levendes land.
L.: 1 Thess 5,1-6.9-11. Ev.: Luk 4,31-37.
(Teresa af Calcutta, ordenssøster (†1997), kan fejres)
6. grøn. Onsdag i 22. alm. uge. (II Ps).
 Sl 52,10.11.
 Jeg stoler på din trofasthed, Herre, for evigt og altid.
L.: Kol 1,1-8. Ev.: Luk 4,38-44.
7. grøn. Torsdag i 22. alm. uge. (II Ps).
 Sl 98,2-3ab.3cd-4.5-6.
 Herren har kundgjort sin frelse.
L.: Kol 1,9-14. Ev.: Luk 5,1-11.
8. hvid. Fredag. JOMFRU MARIAS FØDSEL (f)
Gl.Jomfru Marias pf.
L.: Mika 5,1-4a eller Rom 8,28-30
 Sl 13,6ab.6cd
 Jeg vil glæde mig højlig i Herren!
Ev.: Matt 1,1-16.18-23 eller 1,18-23
9. grøn. Lørdag i 22. alm. uge. (II Ps).
Eller hvid. Peter Claver, præst   (†1654)
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
 Sl 54,3-4.6+8.
 Se, Gud er min hjælper.
L.: Kol 1,21-23. Ev.: Luk 6,1-5.
10. grøn. 23. ALM. SØNDAG. (III Ps).
 Gl. Cr. Alm. S. pf.
1.L.: Ezek 33,7-9;
 Sl 95,1-2.6-7c.7d-9.
 Om I dog i dag ville lytte til Herren!
Gør ikke jeres hjerter hårde!
2.L.: Rom 13,8-10.
Ev.: Matt 18,15-20.
11. grøn. Mandag i 23. alm. uge. (III Ps).
 Sl 62,6-7.9.
 Hos Gud er min hjælp og min ære.
L.: Kol 1,24–2,3. Ev.: Luk 6,6-11.
12. grøn. Tirsdag i 23. alm. uge. (III Ps).
Eller hvid. Jomfru Marias hellige navn
 Sl 145,1-2.8-9.10-11.
 Herren er god mod alle.
L.: Kol 2,6-15. Ev.: Luk 6,12-19.
13. hvid. Onsdag i 23. alm. uge. (III Ps).

Johannes Chrysostomos, biskop og kirkelærer (†407)(m)
 Sl 145,2-3.10-11.12-13.
 Herren er god mod alle.
L.: Kol 3,1-11. Ev.: Luk 6,20-26.
14. rød. Torsdag. DET HELLIGE KORS’ OPHØJELSE  (f)
Gl.Særl.pf. eller Pass.pf.  
(Der kan vælges frit mellem enten 1. eller 2. læsning)
1.L.: 4 Mos 21,4-9
 Sl 78,1-2.34-35.36-37.38
 Glem ikke Guds gerninger, men hold hans befalinger. 
2.L.: Fil 2,6-11 Ev.: Joh 3,3-17
15. hvid. Fredag i 23. alm. uge. (III Ps).
Jomfru Marias Smerter (m)
L.: Hebr 5,7-9 
 Sl 31,2-3a.3bc-4.5-6.15-16.20
 Frels mig, Herre, i din miskundhed!
Ev.: Joh 19,25-27 eller Luk 2,33-35
16. rød. Lørdag i 23. alm. uge. (III Ps).
Cornelius, pave, (†253), og Cyprian, biskop,  
(†258), martyrer (m)
 Sl 113,1-2.3-4.5a+6-7
 Lovet være Herrens navn fra nu af og til evig tid!
Eller Halleluja!
L.: 1 Tim 1,15-17. Ev.: Luk 6,43-49.
17. grøn. 24. ALM. SØNDAG. (IV Ps).
 Gl. Cr. Alm. S. pf.
1.L.: Sir 27,30–28,7;
 Sl 103,1-2.3-4.9-10.11-12.
 Herren er barmhjertig og nådig,
sen til vrede og rig på troskab.
2.L.: Rom 14,7-9.
Ev.: Matt 18,21-35.
18. grøn. Mandag i 24. alm. uge. (IV Ps).
Sl 28,2.7.8-9
 Lovet være Herren, for han har hørt min tryglen.
L.: 1 Tim 2,1-8. Ev.: Luk 7,1-10.
19. grøn. Tirsdag i 24. alm. uge. (IV Ps). 
Eller rød. Januarius, biskop og martyr (†305)
 Sl 101,1-2ab.2cd-3ab.5.6
 Med oprigtigt hjerte vil jeg færdes i mit hus.
L.: 1 Tim 3,1-13. Ev.: Luk 7,11-17.
20. rød. Onsdag i 24. alm. uge. (IV Ps).
Andreas Kim Taegon, præst, og  Paulus Chong Hasang 
og lidelsesfæller, martyrer (†19.årh.) (m)
Sl 111,1-2.3-4.5-6
 Herrens gerninger er store. Eller Halleluja!
L.: 1 Tim 3,14-16. Ev.: Luk 7,31-35.
21. rød. Torsdag. MATTHÆUS, apostel og evangelist (f)
Gl.Ap.pf.
L.: Ef 4,1-7.11-13
 Sl 19,2-3.4-5ab
 Deres tale er nået til jorderigs ende.
Ev.: Matt 9,9-13
22. grøn. Fredag i 24. alm. uge. (IV Ps).
 Sl 49,6-7.8-10.17-18.19-20
 Salige er de fattige i ånden, for Himmeriget er deres.
L.: 1 Tim 6,2c-12. Ev.: Luk 8,1-3.
23.hvid. Lørdag i 24. alm. uge. (IV Ps).
Pius de Pietrelcina, præst, (Padre Pio) (†1968) (m)
 Sl 100,1b-2.3.4.5
 Træd frem for Herren under jubel!
L.: 1 Tim 6,13-16. Ev.: Luk 8,4-15.
24. grøn. 25. ALM. SØNDAG. (I Ps).
 Gl. Cr. Alm. S. pf.
1.L.: Es  55,6-9;
 Sl 145,2-3.8-9.17-18.
 Her ren er nær ved alle, der råber til ham.
2.L.: Fil 1,20c-24. 27a.
Ev.: Matt 20,1-16.
Kollekt for Katolsk Menighedspleje.
25. grøn. Mandag i 25. alm. uge. (I Ps).
 Sl 126,1-2b.2c-3.4-5.6
 Herren har gjort store ting mod os.
L.: Ezra 1,1-6. Ev.: Luk 8,16-18.
I konsekrerede kirker undtagen Domkirken
1.vesper til Kirkevielsesfest
26. hvid. Tirsdag. KIRKEVIELSESFEST (h)
Alt som 3. september i Domkirken
I andre kirker – også i Domkirken 
rød. Cosmas og Damian, martyrer (†3.årh.) (I Ps).
 Sl 122, 1-2.3-4a.4b-5
 Lad os drage til Herrens hus!

L.: Ezra 6,7-8.12b.14-20. Ev.: Luk 8,19-21.
27. hvid. Onsdag i 25. alm. uge. (I Ps).
Vincent af Paul, præst (†1660)  (m)
 Tob 13,1b-2.3-4a.4bcde.5.6.
 Lovet være Gud, som lever i evighed.
L.: Ezra 9,5-9. Ev.: Luk 9,1-6.
28. grøn. Torsdag i 25. alm. uge. (I Ps).
Eller rød. Wenceslaus, martyr (†929) 
Eller rød. Laurentius Ruiz og lidelsesfæller, martyrer  
(† omkr.1635)
 Sl 149,1-2.3-4.5-6a+9b
 Herren glæder sig over sit folk. Eller  Halleluja!
L.: Hagg 1,1-8. Ev.: Luk 9,7-9.
(Lioba, abbedisse (†780), kan fejres)
29. hvid. Fredag. DE HELLIGE ÆRKEENGLE, 
MICHAEL, GABRIEL OG RAFAEL (f)
Gl. Englenes.pf.
L.: Dan 7,9-10.13-14 eller Åb 12,7-12a
 Sl 138,1-2a.2bc-3.4-5
 Herre, jeg vil lovsynge dig for englene.
Ev.: Joh 1,47-51  
30. hvid. Lørdag i 25. alm. uge. (I Ps).
Hieronymus, præst og kirkelærer (†420) (m)
Jer 31,10.11-12b.13
 Herren vogter os som hyrden sin hjord.
L.: Zak 2,5-9.14-15a. Ev.: Luk 9,43b-45.
Ad libitum læsning til Hieronymus:
L.: 2 Tim 3,14-17

Liturgisk kalender

Informationschef:  
Niels Messerschmidt  (ansvarshavende)
Redaktør: Lisbeth Rütz
Layout: Carsten Meyer-Jensen
Annoncer: Svenning Ravn  
annonce@katolskorientering.dk

Medarbejdere i dette nr.: Bernadette Preben-
Hansen, Sebastian Olden-Jørgensen, Jakob Egeris 
Thorsen, Paul Jørgensen, Dan Eriksen, Hans Jensen, 
Kirsten Krog.

Redaktion og annoncer:
Katolsk Orientering, Gammel Kongevej 15,  
1610 København V, tlf.: 33 55 60 40  
kl. 9-13 mandag-torsdag.  
E-mail: redaktion@katolskorientering.dk 
Giro 205-7042

Abonnementspris 510 kr. helårligt. Alle katolske 
husstande kan få bladet tilsendt gratis.
Udgiver Ansgarstiftelsen, Gammel Kongevej 15,  
DK 1610 København V

Tryk Greentech Rotaprint - distribueret oplag  
ca. 12.000 - ISSN 0902-297X

Biskoppens kalender
August 2017
1.-4.  Orkneyøerne, fejring af 900-året 
  for Sct. Magnus Martyrium
5. kl. 12.00 Polsk valfart til Pindstrup
6. kl. 10.00 Sct. Nicolai Kirke, Hvidovre 
  Afskedsmesse for p. Wladyslaw Zdunek
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9.   Rådsmøde i Den nordiske    
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  60-års jubilæum
25.  Tamilsk valfart til Øm
27.  kl. 11.00 Firmelse Sankt Kjelds Kirke, Viborg
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Kastrup Begravelsesforretning
Telefon 32 55 55 55

Døgnvagt

Bedemand Michael Riis
Amagerbrogade 1 55

Dragør Bcgravclscsforrctning ■ Telefon 3 2 5 3 06 29
Taastnjp Begravelsesforretning ■ Telefon 43 99 19 19

"Ä2 KATOLSK 
ADlNFOBUTIK

Katolske Bøger og Brugskunst
Litteratur om spiritualitet, bøn. teologi m.m.

Samt kunstbøgen børnebøger, figurer, ikoner 
rosen kron se. smykker, gaveartikler, vægkors, 

jule krybber, kristen julepynt, lys og meget mere...

Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat
Åbningstider: 
Mandag og Onsdag: 10-12 og 13-16

Ryesgade 28 8000 Aarhus C 
Tlf. 87307055 

www.ka tolski nfo butik. d k

Tirsdag og Torsdag: 10-12 og 13-16.45 
Fredag lukket.

bibliotek@katolsk.dk 
Tlf: 33 55 60 90

✓ Testamenter
✓ Ægtepagter
✓ Familiesammenføring
✓ Børns Retsforhold
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Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

Lundtoftegårdsvej 95, 2 800 Kongens Lyngby, Telefon 51 91 73 73

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året
Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

www.v-lm.dk

Organiseret
1 bedemand,

> tilknyttet
/ garantiordning,
/ v/ Steen Jørgensen

'Öö Surname

Bønnens Apostolat
August
I denne måned beder vi for hele verden med 
særligt fokus på kunstnere
- for kunstnere i vor tid, at deres værker, 
frugterne af deres talent, vil hjælpe os alle til at 
opdage skaberværkets skønheden..

Himmelens Dronning besøger Aarhus
Mandag den 14. august kommer Den Hellige 
og Undergørende Kursk Rod Ikonen af 
Gudsmoder til Den Hellige Bispemartyr Clemens 
pave af Roms Menighed Aarhus - Den Russiske 
Ortodokse Kirke udenfor Rusland i Gl.Aaby Kirke 
(Åby Kirkevej 1,8230 Åby, Aarhus Danmark )

Kirken vil være åben mellem kl. 10.00 og 15.00 
for veneration af ikonen

Yderligere information:
www.clemens-aarhus.blogspot.com

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

Hjælp med at sikre 
Kirkens beståen 
- også når du er borte
Du kan støtte Kirken ved at betænke den 
i dit testamente.

Arv til Kirken er fritaget for alle afgifter 
og går derfor ubeskåret til Kirkens arbejde.

Læs mere på www.katolsk.dk eller ring til:

Katolsk Bispekontor
Gl. Kongevej 15
1610 København V
Telefon 33 55 60 80

Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nummer 12 som 
udkommer den 1. september 2017 skal være 
KO i hænde senest den 14. august 2017.
Indlæg til Katolsk Orientering nummer 13, som 
udkommer den 22. september 2017, skal være 
KO i hænde senest den 4. september 2017.

Meddelelser fra Bispekontoret
August 2017:
Pastor Thomas Birkheuser genudnævnes pr. 1. august 
som sognepræst ved Sankt Josefs Kirke i Horsens for en 
5-årig periode.
Pastor Hans Esmark har pr. 1. august fået forlænget 
sin embedsperiode som sognepræst ved Sankt Wilhelms 
Kirke i Hillerød for en periode af 1 år.
Pater Jan Ophoff O.Præm. har pr. 1. august fået 
forlænget sin embedsperiode som sognepræst ved Sankt 
Norberts Kirke i Vejle for en periode af 2 år. Pater Ophoff 
fortsætter desuden som konstitueret sognepræst ved Sankt 
Knuds Kirke i Fredericia.
Pater Julian Bodnar CssR har pr. 1. august fået forlænget 
sin embedsperiode som sognepræst ved Vor Frue menighed 
i Næstved for en periode af 1 år.
Pastor Kamil Brogowicz, der blev præsteviet den 10. juni 
i år, er pr. 1. august 2017 udnævnt til andenpræst ved Sct. 
Josefs menighed på Lolland-Falster.
Pastor Michael Hornbech-Madsen er pr. 1. august 2017 
udnævnt som ny sognepræst ved Sankt Nikolaj Kirke for 
en 5-årig periode.

September 2017:
Pater Wladyslaw Zdunek CssR ophører pr. 1. september 
2017 som sognepræst ved Sankt Nikolaj Kirke i Hvidovre 
og flytter til sine medbrødrevedSct. Annæ kirke.
Pater Herbert Krawzyk SJ ophører 1. september 2017 
som sognepræst ved Vor Frue Kirke i Aarhus.
Pater Krzysztof Augustyniak SJ er pr. 1. september 
2017 udnævnt somny sognepræst ved Vor Frue Kirke i 
Aarhus for en 5-årig periode.
Pastor Stefano Tarquini er pr. 1. september 2017 
konstitueret som sognepræst ved Jesu Hjerte kirke i 
Randers.
Pater Ambroziu Anghelus O.F.M. Conv. er pr. 1. 
september 2017 udnævnt til andenpræst ved JesuHjerte 
KirkeogvedSakramentskirkeniKøbenhavn.
Pastor Mate Rada er pr. 1. september 2017 udnævnt til 
andenpræst ved Sct. Knuds kirke i Ringsted og ved Vor 
Frue kirke i Næstved.
Med udgangen af august måned 2017 ophører 
pater Stanislaw Rutka CssR som sjælesørger for 
polakkerne på Fyn og i Syd- og Sønderjylland. Han afløses 
af pater Jacek Aniszewski CssR., der tiltræder den 1. 
september 2017. Pater Aniszewski er født i Katowice i 
Polen den 29. september 1963 og præsteviet den 17. juni 
1990.

Med udgangen af august måned 2017 ophører ligeledes 
pater Andrzej SzorcCssR som andenpræst ved Sankt 
Annæ Kirke med særligt ansvar for de engelsktalende 
katolikker. Han afløses af pater Piotr Grzeskiewicz 
CssR, der tiltræder den 15. september 2017. Pater 
Grzeskiewicz er født i Nowa Deba i Polen den 2. oktober 
1982 og præsteviet den 31. maj 2008.
Pater Pawel Rakowski SJ er pr. 1. september udnævnt 
til rektor ved Sct. Augustins kirke i København. Pater 
Rakowski er født den 31. maj 1985 og præsteviet den 27. 
juni 2015.
Pater Pawel Ben SJ er fra den 24. juni 2017 udnævnt 
til vice-superior ved jesuitternes kommunitet ved Niels 
Steensens Kollegium i København.
Pater Michal Gutkowski SJ er den 24. juni 2017 vendt 
tilbage til Polen.
Pastor Michael Hornbech-Madsen genudnævnes pr. 1. 
august 2017 som sjælesørger blandt indsatte i fængsler og 
arresthuse i Storkøbenhavn.
Sigurd Sverre Stangeland blev diakonviet den 8. juli 
2017 og fortsætter sine studier i Rom.
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for skabelsesteologi, ægteskabsforståelse og 
fosterets egenværdi fjernes fra liturgien og 
undgås i prædikener. Jeg ved ikke, hvordan 
det står til med Den danske Folkekirke.”  

Kirken som mor 
Trods den klare forståelse af Kirkens 
betydning skulle der alligevel gå mange år, 
før Knut Ødegård i 1992 blev optaget i Den 
katolske Kirkes fulde fællesskab. Det skete 
hos karmeliternonnerne i Hafnarfjördur på 
Island:

”Jeg siger igen og igen, at min 
grundlæggende Gudstro var og er uændret. 
Men der er jo også noget i det, som Paulus 
siger om, at “Da jeg var barn, talte jeg som 
et barn, tænkte jeg som et barn, dømte jeg 
som et barn; men da jeg blev mand, aflagde 
jeg det barnlige.” For mig var vejen til 
Moderkirken ikke et brud, men at vokse 
som et barn vokser til mand: Jeg var den 
samme, som én gang havde været et foster i 
mors liv, men som nu aflagde det barnlige. 
Dvs. at refleksionen og erfaringen førte til, 
at jeg voksede ind i Moderkirken. Det er 
jo et stort mysterium i sig selv at komme 
fra mors liv og så komme ind i en ny mor, 
i Kirken. For mig er dette uhyre vigtigt: 
at Kirken er Mor – noget jeg også har 
behandlet i nogle af mine digte, særligt i 
digtsamlingen ”Missa”. 

I denne digtsamling, som er bygget over 
messens faste led, hedder det bl.a.: ”Et 
unam, sanctam, cathólicam et apostólicam 
Ecclésiam / Alle kirker i verden. De høje og 
smalle, de runde / og lave, de brede: De er 
mødrene på jorden. I deres livmor / bliver 
menneskefostre til, ved fædrene i det hellige 
vand. / I deres favn …”. Her maler Ødegård 
et billede af, hvordan den kristne bliver 
til gennem fædrenes – altså præsternes – 
formidling af dåben i Kirken, som er mor. 

Et smukt billede på den åndelige fødsel.
Knut Ødegård fortsætter: ”Jeg vokser 

stadig og håber, at jeg med Paulus kan 
blive voksen som kristen. Troen – eller 
praktiseringen af troen – er for mig en 
naturlig del af livet.” Derfor er messen også 
central for ham.

Brudemystik
Med Knut Ødegårds klare vægtning af 
Kirken, som mor, drager han den feminine 
side ved troen ind i sine digte. Det er derfor 
naturligt for mig at spørge, hvilken plads 
brudemystikken har i hans tro, da jeg ikke 
umiddelbart har kunnet finde den i hans 
digtning:

”Bruden og brudgommen er billede på 
de to poler og den mystiske forening, som 
gennemtrænger hele det bibelske univers. 
Det er en erotik, som jeg ynder at kalde 
kosmisk. Skabelsesberetningen fortæller 
om, hvordan alt blev til, og allerede her har 
vi urbilledet på brudeforholdet i Adam og 
Eva. I min poesi er det erotiske element i 
højeste grad til stede, ikke som teologiske 
udlægninger, men som en baggrund 
for f.eks. den enkle – nogen vil måske 
sige grove og nærgående – fortælling i 
digtsamlingen ”Missa” om ekspeditricen 
i urmagerbutikken som bliver befrugtet af 
en tilfældig sælger. Det kan virke meget 
lidt kristeligt, men det er selve den hellige 
skabelse, det hellige bryllup, som indstiftes, 
når mandens sædcelle træffer kvindens 
æg. Dette er bare en afglans af bruden 
forstået som menigheden og brudgommen 
som Kristus. Igen afspejles denne potente 
brudemystik i Kirken selv, som feminint 
hus hvori præsten indstifter det hellige 
måltid, og vi bliver forenet med Kristi 
legeme og blod i eukaristien og bliver nye 
syndsforladte skabninger med præsten som 

Kristi stedfortræder. Kirken har jo været 
indforstået med denne ”mystik” helt fra 
begyndelsen, ja den udtrykkes jo på sin mest 
poetiske måde i den jødiske skrifttradition i 
Salomos Højsang”.

Bernand af Clairvaux
”Men det er særligt med Den hellige 
Bernard af Clairvaux´ Sermones super 
cantica canticorum, at Højsangen får en 
specifik kristen teologisk retning ved at 
gøre femininitet til ophøjelse ved, at den 
indebærer ydmygelse, og ved at gøre erotik 
til kyskhed, når verdens begær fordrives af 
Gudsbegæret.

Der er en stærk sanselighed i Den hellige 
Bernards kærlighedsmystik, som må forstås 
indenfor middelaldereksegesens metafor-
forståelse og allegorier. Jeg blev stærkt 
grebet af gotikkens Mariakult, hvor Den 
hellige Bernard må regnes som den vigtigste 
inspirator. Omkring 1980 arbejdede jeg 
med et af Nordens største middelalderdigte, 
det islandske kvad ”Lilja” af den islandske 
augustinermunk Eysteinn Àsgrímsson, 
som, jeg mener, er det smukkeste Maria-
digt i vores tradition.  Jeg gendigtede det til 
moderne norsk og skrev et essay netop om 
”Lilja” som udtryk for den inderliggørelse 
og brudemystik, som Bernard af Clairvaux 
er den førende eksponent for. Nærmest 
hjertet står Maria. Hos broder Eysteinn er 
hun ikke bare ”himmel og jords / ophøjede 
bolig for alle dyder”, nej hun er samtidig en 
jordisk kvinde. Og det klinger usædvanligt 
sanseligt for vore post-freudianske ører, når 
broder Eysteinn beder ”Maria, pres du mælk 
af brysterne” og kalder hende ”varmen i 
Helligåndens hal”. Det er i højeste grad en 
sammensat Maria-kult, hvor hun både er 
brud, brudgommens moder og den herligste 
jomfru. Denne brudemystik har sat dybe 

spor også i min digtning, men genfødt i 
vor tids billeder og hos mig ofte som en 
forløsning, hvor jeg opsøger mennesker i 
deres fornedrede tilstand og i skyggelagte 
sider ved den menneskelige eksistens”.

Skabelsesordenen
Knut Ødegård vender nu tilbage til disse 
mysteriers rødder i skabelsesordenen og den 
praktiske konsekvens af en sådan mystik.

”Det, jeg har sagt, om Kirken som mor 
og om brudemystikken, har sin forankring 
i forståelsen af skabelsesordenen – og det 
er Guds kærlighed, som ligger bag det hele. 
Kommer vi frem til indsigten om, at Kirken 
er Mor og at Guds og menneskets forhold er 
som brudgommens og brudens, er der ingen 
plads for afvisning af noget menneske 
eller noget menneskeligt.  Det var netop 
dette, jeg ville undersøge i digtsamlingen 
”Missa”, hvor jeg går helt ind i messens 
ophøjede latinske tekst i en dialog med 
mit ofte rå og brutale sprog som udtryk 
for menneskets kommen til kort og dets 
fornedrelse. I senere digtsamlinger er jeg 
kommet tilbage til dette, ofte ved at tegne 
mennesker i udsatte situationer. Jeg har ikke 
noget svar på menneskets lidelse, derimod 
finder jeg en grænseløs solidaritet i Kristi 
menneskevordelse og lidelseshistorie. Og 
det er vel denne solidaritet, initieret af 
Gud gennem Sønnen, som indlemmer hele 
mennesket i sin ånd.”

Eftertanker
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LITTERATUR Knut Ødegård og hans 
forfatterskab har tidligere været præsenteret 
i ”Katolsk Orientering” – i år fejrer han 50 
års jubilæum som digter.

Fra præstedrøm til 
forfattervirkelighed
Knut Ødegård studerede teologi som ung. 
Hans plan var at blive præst i Den lutherske 
Kirke i Norge, ligesom sin morbror. Men to 
ting kom til at spænde ben for hans studier. 
For det første brugte han efterhånden 
mere tid på at skrive digte end på at læse 
teologiske bøger. Hans første digtsamling, 
“Drøymaren, vandraren og kjelda”, udkom, 
da han var 21 år. For det andet begyndte 

han efterhånden at nærme sig Den katolske 
Kirke. Selv formulerer han det sådan: 

”Min plan var oprindelig at blive luthersk 
præst, men jeg blev i stadig stærkere grad 
tiltrukket af Den katolske Kirke og blev 
alvorlig i tvivl om, hvorvidt jeg havde en 
fremtid som præst – ja, som lutheraner. 
Dét var vel også med til at føre mig væk 
fra studierne, for det var jo tænkt som et 
præstestudium”. 

Så Knut Ødegård forlod teologistudiet 
efter nogle år uden at gøre det færdigt. I 
stedet har han siden fuldført et studium 
i litteratur og sprog i Cambridge og er 
desforuden æresdoktor i Mexico. I dag er 
han ”fuldtidsforfatter”.

Fra luthersk subjektivitet til katolsk 
objektivitet
Men Knut Ødegård begyndte som en 
søgende protestant:

”I gymnasietiden søgte jeg efter en 
inderlighed, en personlig Gudsrelation, som 
nok også blev ekstremt individualistisk. 
Jeg læste Søren Kierkegaards værker på 
dansk. Det var en stormende tid. For efter 
Kierkegaard fulgte Nietzsche. Jeg tror, jeg 
stod ved sindssygens port i min Nietzsche-
periode. Jeg ligesom ragede rundt i et 
altomfattende oprør. I mit hoved var de 
to ikke helt uden slægtskab – men den 
ene insisterede på et personligt, inderligt 
Gudsforhold, mens den anden ikke ville 
acceptere Gud, nej i stedet skulle der 
komme et nyt menneske, et overmenneske. 
Heldigvis blev jeg aldrig frarøvet min 
Gudstro, og nu ser jeg, hvor meget jeg 
stadig har at takke Kierkegaard for, ikke 
mindst i hans understregning af valget. Men 
jeg ser også, hvilken farlig blindvej den 

konsekvente subjektivitet er – som fører 
mod den ekstreme protestantisme.”

Og han fortsætter om sin vej til Den 
katolske Kirke: 

”Indsigten i, hvor vigtig objektiviteten 
og traditionen er, hvis kirken ikke skal 
ende i formløshed og åbninger for både 
falske profeter og selvbetjening af, hvad 
i kristentroen, der passer for den enkeltes 
lyster og timelige behov, var med til at føre 
mig ind i Moderkirken. Jeg fornemmede 
nok allerede dengang, i slutningen af 1960-
erne, at den protestantiske kristendom ikke 
bare på mange måder havde revet sig løs 
fra Kirkens tradition, men den var også 
i færd med at afskaffe bibelens autoritet. 
Den lutherske henvisning til ”skriften 
alene”, ville gennem subjektivismen og 
individualismen kunne føre til, at man 
vælger og vrager i bibelens tekst efter, hvad 
der passer tidens mode og den enkeltes 
egoistiske tilfredsstillelse. I Den norske 
Kirke ser man, hvordan Skriftens grundlag 

Fortsættes nedenunder ▶

Kirken er vores mor
Knut Ødegård, norsk katolsk forfatter, kan fejre 50-års digterjubilæum.
Tekst: Kirsten Krog
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Kongens Lyngby 

Sankt Knud Lavard Kirke festede.  
Læs mere på side

10

7

Sårbarhedens styrke

Stine Riegels fortæller om Tro og Lys. 
Læs mere på side

Katolske spejdere, jubilæumsfejringer, 
mindeord. 
Læs mere på side

Kirken i Danmark

11-13

8-9

Kirken og EU

Bliv klogere på EU og COMECE. 
Læs mere på side

PAKISTAN Tusindvis af mennesker 
deltog den 19. august i statsbegravelsen af 
Ruth Pfau, en tysk ordenssøster, der brugte 
mere end 50 år på at hjælpe Pakistans mest 
udsatte grupper og bekæmpe spedalskhed. 
Store skarer samledes om processionen og 
hendes begravelse i den sydlige havneby 
Karachi lørdag, da politikere, militære 
embedsmænd og repræsentanter for 
civilsamfundet hyldede kvinden, som er 
blevet kaldt ’Pakistans moder Teresa’. 
Pakistans statslige tv-kanal sendte live, 
da militærfolk bar sr. Ruths kiste ud af 

byens katolske St. Patrick domkirken, 
og hundredvis af sørgende havde taget 
opstilling på gaderne for at vise hende 
den sidste ære. Forinden havde tusindvis 
defileret forbi hendes kiste, mens hun lå på 
lit-de-parade i domkirken.

I en erklæring hyldede Pakistans premier-
minister Shahid Khaqan Abbasi søster Ruth 
for ”hendes mod og loyalitet, hendes ar-
bejde med at udrydde spedalskheden og 
navnlig hendes patriotisme. Selv om Pfau 
var født i Tyskland, lå hendes hjerte altid i 
Pakistan”.

Ruth Katharina Martha Pfau blev født i 
Leipzig i 1929, studerede medicin i Frankrig 
og indtrådte senere i kongregationen 
Døtrene af Marias Hjerte. Hun landede 
i Karachi i 1960 på vej til Indien, men 
blev forhindret i at rejse videre på grund 
af problemer med visa’et. Mødet med en 
koloni af spedalske langs Macleod Road 
i Karachi blev en skelsættende oplevelse, 
og hun besluttede sig for at hjælpe den 
mexicanske sr. Bernice Vargasis i hendes 
arbejde med spedalske.

I 1962 grundlagde søster Ruth Marie 
Adelaide Leprosy Centre i Karachi, landets 
første hospital til behandling af spedalske, 
og senere hjalp hun med at etablere 
afdelinger i alle Pakistans provinser. Hun 
tilbragte resten af sit liv i Pakistan og blev 
med tiden pakistansk statsborger.

Søster Ruth Pfau døde den 10. august  
i Karachi 87 år gammel.

Hun var ‘Pakistans 
Moder Teresa’
Søster Ruth Pfau hædret for sin kamp mod spedalskhed i landet. 

Tekst: Niels Messerschmidt

Mange havde taget opstilling uden for St. Patricks domkirke i Karachi for at ære sr. Ruth Pfau og hendes mangeårige arbejde med 
landets mest udsatte grupper og hendes kamp mod spedalskhed. Foto: Tampa Bay Online.

BISPEDØMMET Hvordan skal bispe-
dømmets teologiske bibliotek Sankt An-
dreas bibliotek drives videre fra efteråret 
2018? Det spørgsmål er uafklaret, ligesom 
det heller ikke står klart, hvor midlerne til 
bibliotekets fortsatte drift skal komme fra.

Bispedømmet stoppede per 1. januar 
2015 sit driftstilskud til biblioteket. Bib-
lioteksleder Kate Toft Madsen blev derfor 
opsagt ved udgangen af 2014.  

Mere end 400 protesterede dengang ved 
en underskriftsindsamling mod beslutnin-
gen, og det lykkedes efterfølgende bibliote-
kets bestyrelse at sikre penge til genansæt-
telse af Kate Toft Madsen og til bibliotekets 
drift indtil udgangen af 2017.

Det skete fortrinsvis med hjælp fra flere 
katolske ordenssamfund i Danmark og ved 
gaver fra bibliotekets støtteforening, Sankt 

Andreas Biblioteks Venner.
Bispedømmet har nu helt ekstraordinært 

fundet midler til at aflønne biblioteksle-
deren, indtil hun kan gå på efterløn per 1. 
oktober 2018. Biblioteket forsøges derefter 
formentlig videreført primært ved hjælp af 
frivillig arbejdskraft. 

Siden bispedømmet stoppede tilskuddet 
til Sankt Andreas Bibliotek, har biblioteket 
været henvist til selv at samle penge ind til 
sin drift. Bestyrelsen arbejder derfor p.t. 
hårdt for at skaffe penge til den fortsatte 
drift gennem crowdfunding og målrettede 
ansøgninger til danske og udenlandske 
fonde. 

Sankt Andreas Bibliotek er bispedømmets 
ældste institution. Det blev grundlagt i 
1648 og havde eksisteret i mere end 200 
år, før Danmark med grundloven af 1849 

fik religionsfrihed. P.t. rummer biblioteket 
cirka 40.000 bind. Biblioteket er det 
ældste og det største katolske bibliotek i de 
nordiske lande og rummer en del unikke 
titler, som ikke findes i andre biblioteker. 
Det bruges derfor flittigt af blandt andet 
de nordiske universitetsbiblioteker. Siden 
2007 har de fire tyske Ansgarwerke støttet 
biblioteket med penge til blandt andet 
bogkøb og software.

Som det eneste ikke-offentlige bibliotek 
i Danmark er SAB tilknyttet portalen 
www.bibliotek.dk, en fælles portal for 
alle offentlige biblioteker. Her kan alle 
interesserede bestille titler til afhentning i 
eget folkebibliotek. 

Sankt Andreas Bibliotek drives 
sammen med Katolsk Historisk Arkiv og 
Stenoarkivet og befinder sig i stueetagen 
på Gammel Kongevej 15. Bispedømmet er 
i følge kirkeretten forpligtet til at bekoste 
udgifterne ved at drive et arkiv, og derfor 
vil Katolsk Historisk Arkiv under alle 
omstændigheder fortsætte.

Læs mere om Sankt Andreas Bibliotek på 
www.sanktandreasbibliotek.dk. LR

Biblioteket går en usikker 
fremtid i møde
Sankt Andreas Bibliotek står uden biblioteksleder fra efteråret 2018.
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GENTEKNOLOGI Amerikanske og 
sydkoreanske forskere har for nylig haft 
held til at ændre arvematerialet i et men-
neskeligt embryo, dvs. et foster i dets tid-
lige udviklingsfase. Det får nu en førende 
katolsk ekspert i bioetik til at advare om, 
at manipulering med menneskets arvema-
teriale udgør ”essensen af eugenik” [arve-
hygiejne, red.].

Det er forskere fra amerikanske Oregon 
Health and Science University, Salk Institute 
og Institute for Basic Science i Sydkorea, 
der står bag den nye forskning, som netop 
er offentliggjort i det ansete videnskabelige 
tidsskrift Nature.Det er lykkedes forskerne 
at genredigere befrugtede æg for at fjerne 
arvelige sygdomme.

Med hjælp af den såkaldte CRISPR-
genmanipuleringsteknologi, der tillader 
forskere at ’klippe og klistre’ i arvemassens 
DNA og derved fjerne eller indsætte 
bestemte DNA-stumper, har forskerholdene 
fjernet defekte DNA-stumper i embryoet 
– menneskefostre bærende på en arvelig 
hjertesygdom, som hvis de havde fået lov 
til at udvikle sig som voksne ville få en 
alvorlig hjertesygdom.

Den nye CRISPR-teknologi vil ifølge 
forskerne potentielt kunne anvendes på 
op imod 10.000 arvelige sygdomme, fx 
livmoderhalskræft.

Som led i processen blev raske kvinder 
betalt for at gennemgå ovariestimulation 
for at få dem til at producere æg. Disse 
blev siden kunstigt befrugtet og brugt 
i forskningsøjemed for til sidst at blive 
destrueret når de er ca. fem dage gamle.

Etiske dilemmaer
”I takt med, at CRISPR-teknologien og 
genredigeringsarbejdet fortsætter og vinder 
frem, rejser det etiske problemstillinger og 
spørgsmål om, hvordan vi bør reagere. Det 
måske største spørgsmål, og det, der vil blive 
debatteret mest, er, om vi overhovedet skal 

ændre i fostre i den tidlige udviklingsfase”, 
siger Darren Griffin, professor i genetik ved 
University of Kent i England, ifølge BBC 
og uddyber:

”På den anden side skal det også 
debatteres, hvor moralsk acceptabelt det er 
ikke at handle, når man har teknologien til 
at forebygge de her sygdomme”, siger han.

Dr. Albert Jones, direktør for Anscombe 
Bioethics Center i Oxford, påpeger de 
etiske bekymringer ved fremgangsmåden, 
navnlig det at frembringe menneskelige 
embryoer udelukkende til brug i 
forskningsøjemed. ”Det udgør essensen af   
eugenik”, fremhæver han. Jones finder det 
etisk forkasteligt, at man via økonomiske 
incitamenter opmuntrer kvinder ”til at stille 
deres reproduktive evner til rådighed”, og 
advarer desuden om ”de kortsigtede risici 
ved ovariestimulation”.

Lignende bekymringer deler biskop Kevin 
Doran, formand for de irske biskoppers 
rådgiverorgan om bioetik, som advarer: 
”Du har ikke lov til at slå et menneske ihjel 
i håbet om at redde et andet”.I et interview 
med den irske nationale RTÉ forklarer 
biskoppen af Elphin, at Kirken ”er meget 
tydelig i mælet om at medicinske indgreb 
på menneskelige embryoer kun er tilladt, 
når det sker uden unødig risiko for fostret, 
og når indgrebet alene retter sig mod at 
forbedre fostrets sundhedstilstand”.

Hvad angår den nye genteknologi, 
tilføjer han, ”taler vi her om grupper af 
menneskelige individer, hvis liv ene og 
alene bruges i forskningsøjemed”.

Selv om forsøgene i USA og Sydkorea i 
mange medier omtales som en ’landvinding’ 
inden for genforskningen, vil udbredelsen 
af CRIPSR-teknologien i de næste mange år 
også sætte fokus på mange af de uafklarede 
spørgsmål og problemstillinger om 
brugen af embryoner, stamcelleforskning, 
genteknologi og fertilitetsteknologier. 

Internationale nyheder

KO mener
Hvad er sandhed? 
Dette retoriske spørgsmål stillede Pilatus 
Jesus inden han trådte ud til folkemængden, 
og inden Jesus nåede at svare ham. Faktisk 
stod den inkarnerede Sandhed foran ham, 
men Pilatus’ øjne var lukket for denne 
virkelighed. Forinden havde Jesus sagt: 
”Derfor er jeg kommet til verden, for at jeg 
skal vidne om sandheden. Enhver, som er 
af sandheden, hører min røst”. Men Pilatus 
havde kun øje for de faktuelle sandheder, 
ikke de himmelske.

Undersøgelser har vist, at mange har 
mistet tilliden til de traditionelle mediers 
’sandhed og objektivitet’. Folk er mindre 
tilbøjelige til at tro på, hvad de læser i 
aviserne end for ti år siden. På internettet 
præsenteres de samme historier på 
forskellige måder simpelthen ved, hvad 
der fremhæves eller undlades, og de 
traditionelle medier fortæller måske ikke 
altid ’hele historien’. 

Med til den voksende mistillid hører 
spredningen af upålidelige informationer 
via sociale medier og på hjemmesider, 
der tjener som ekkokamre for bestemte 
og ofte rabiate synspunkter. Det er ikke 
ualmindeligt, at selv traditionelle medier 
fordrejer personers synspunkter, fx pavens, 
ved at bringe citater løsrevet fra deres 
sammenhæng, så de snarere tjener til at 
understøtte den vinkel, mediet ønsker 
at bringe, end til at formidle, hvad der 
egentlig blev sagt.

Hvad er sandheden? Pilatus’ spørgsmål 
hjemsøger os stadig.

Vi er på et kritisk tidspunkt i historien, 
hvor verden hungrer efter at kende de 
’sande’ svar på vigtige spørgsmål. Her må 
det være en af Kirkens opgaver at genskabe 
tilliden til objektive sandheders universelle 
natur i lyset af den guddommelige 
åbenbaring.

Kirken må og skal spille en større og 
mere aktiv rolle som en forsvarer af etik 
og transparens i nyheder og i medierne. 
Mange er måske uenige med Kirken i 
flere spørgsmål; men der er en voksende 
erkendelse af, at Kirken fortsat er et moralsk 
og etisk fyrtårn og en af de få globale 
institutioner, som udtaler sig objektivt 
på vegne af sandheden. Falske nyheder 
kan bekæmpes med de gode nyheder. For 
Bibelen er kilden til, hvad der er sandt, 
godt og smukt. Og vi kristne tror, at Guds 
sandhed er inkarneret i Hans enbårne 
Søn, jf. prologen til Johannesevangeliet:  
”I begyndelsen var Ordet, og Ordet var hos 
Gud, og Ordet var Gud” – altså at sandhed 
og kendsgerninger har en guddommelig 
garant og derfor også evig gyldighed.

Den guddommelige sandhed har så 
stor moralsk kraft, fordi den anbringer 
mennesket i centrum. I sidste ende er 
det kun Sandheden som kan frigøre 
mennesket. Bibelen taler om retfærdighed, 
barmhjertighed, kærlighed, tilgivelse, 
fred og lydighed mod Guds vilje som 
centrale aspekter ved det kristne liv. Heraf 
følger naturligt, at kun ved at følge Guds 
principper opnår mennesket indsigt og fred 
i sindet.

Det er ofte nemmere sagt end gjort og 
selv helgener havde til tider svært ved 
det. Men Jesus har sagt, at sandheden skal 
frigøre os. Svaret på Pilatus’ spørgsmål 
er da at leve i denne sandheds tjeneste 
fremfor i den sandhed, vi foretrækker og 
finder mest bekvem.  NM

CANADA Hvad gør man når et katolsk 
par ønsker at gifte sig og ingen præster eller 
diakoner er til rådighed? Det problem stod 
biskoppen af Quebec-bispedømmet Rouyn-
Noranda overfor, og at have rådført sig hos 
bispekonferencen og indhentet tilladelse fra 
Vatikanet gav biskop Dorylas Moreau en 
lokal og vellidt ordenssøster tilladelse til at 
forrette det katolske bryllup.

Historien er siden blevet udlagt i visse 
medier som et eksempel på pave Frans’ 
reformkurs. Selv forklarer biskop Dorylas 
Moreau til den franske katolske avis La 
Croix, at en sjældent anvendt bestemmelse 
i kanoniske lov giver en lægperson 
(mand eller kvinde) mulighed for at 
forrette en katolsk vielse under særlige 
omstændigheder.

”I dette tilfælde var der tale om en 
helt ekstraordinær, og altså ikke normal, 
situation”, forklarer biskoppen til La Croix. 
Biskop Moreau har kun 16 præster til 
disposition at betjene de 35 sogne i det ca. 
24.100 kvadratkilometer store bispedømme 
med uvejsomt terræn. Bispedømmet har 
ingen diakoner (tre er pt. under uddannelse) 
men mere end 75 ordenssøstre.

På grund af præstemanglen i bispedøm-

met, der navnlig er udtalt om sommeren, 
bad biskop Moreau Vatikanets gudstjene-
stekongregation om tilladelse til at søster 
Pierrette Thiffault fra kongregationen ’Sø-
strene af det guddommelige Forsyn’ kunne 
forrette brylluppet, og tilladelsen blev givet 
i maj. 

Lørdag den 22. juli viede hun David og 

Cindy (deres efternavne er ikke oplyst) i 
Lorrainville, der ligger ca. 650 kilometer 
nordvest for Ottawa. Kirken ligger i 
nærheden af sognet Moffett, hvor sr. 
Thiffault gennem mange år har arbejdet 
som pastoralassistent. Det er ifølge La 
Croix i den sammenhæng, at sr. Thiffault 
har kendt David siden han gik i gymnasium. 

Sr. Thiffault siger til La Croix, at hun 
er glad og stolt over at kunne hjælpe sit 
bispedømme på denne måde, og hun stiller 
sig gerne til rådighed igen, hvis behovet 
skulle opstå.

”Dette er en smuk gestus for kvinderne i 
Kirken”, tilføjer sr. Thiffault, der har været 
ordenssøster i 55 år.

Efter at have indhentet tilladelse fra Vatikanet tillod den lokale biskop, at canadiske 
sr. Pierette Thiffault den 22. juli kunne vie et katolsk par. Beslutningen udsprang af 
præstemangel og en sjældent anvendt bestemmelse i kanonisk lov. 

Ordenssøster forretter  
katolsk bryllup
En sjældent anvendt bestemmelse i kanonisk lov blev taget i brug.

Tekst: Niels Messerschmidt

’Vellykkede forsøg’ med 
menneskefostre i USA  
og Sydkorea
Genetisk gennembrud vil bane vejen for eugenik, advarer katolsk  
ekspert i bioetik.

Tekst: Niels Messerschmidt

Den nye CRISPR-genmanipuleringsteknik 
kan populært kaldes biologiens svar 
på en søg og erstat-funktion i et 
tekstbehandlingsprogram, hvor man 
kan rette sygdomsfremkaldende fejl i det 
genetiske alfabet. Foto: Stockphoto.
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Over 14,5 mio. 
kristne i Mellemøsten
STATISTIK Det samlede antal kristne i 
hele Mellemøsten er opgjort til 14.525.880 
personer ud af en samlet befolkning i disse 
lande på 258 mio. Tallene fra 1. halvår 
af 2017 viser et fald på 213.780 kristne 
sammenlignet med tal fra 2010, hvor der 
var 14.739.660 kristne.

Tallene fremgår af en rapport fra 
Catholic Near East Welfare Association 
(CNEWA), oprettet af Pius XI i 1926 til 
at yde humanitær og pastoral hjælp til 
fattige i Mellemøsten, Nordafrika, Indien 
og Østeuropa.

Trods kristenforfølgelsen trives Kirken 
fortsat i regionen pga. kristendommens 
dybe rødder dér, konkluderer rapporten.

Er ateister moralsk 
suspekte?
UNDERSØGELSE Ateister betragtes 
som mindre moralske og troværdige, 
selv af andre ateister. Det konkluderer en 
global rundspørge gengivet i tidsskriftet 
Nature Human Behavior. ”Overalt i verden 
betragtes religiøs tro som et nødvendigt 
værn mod yderst amoralske fristelser”.

Forskerne har spurgt flere end 3.000 
personer i 13 forskellige lande – fra 
sekulære lande som fx Kina og Holland til 
mere religiøst funderede lande som USA, 
Emiratstaterne og Indien.

Deltagerne blev fx spurgt om en fiktiv 
umoralsk person, der som barn mishandlede 
dyr og som voksen dræbte fem hjemløse, 
mest var tilbøjelig til at være religiøs eller 
ateist. Her svarede dobbelt så mange – 
uanset land – at vedkommende var ateist. 
Det viser ifølge forskerne graden af den 
”anti-ateistiske fordom”.

”Det er slående, at selv ateister intuitivt 
bærer rundt på samme anti-ateistiske 
holdning”, siger professor Will Gervais fra 
University of Kentucky. ”Jeg har mistanke 
om, at dette skyldes udbredelsen af dybt 
forankrede pro-religiøse normer. Selv 
på steder, der i dag er åbenlyst sekulære, 
synes folk fortsat intuitivt at holde fast ved 
forestillingen om, at religion udgør et slags 
moralsk værn”.

Kort nyt

PILGRIMSFÆRD I slutningen af juli, 
mens man i Norge fejrede den hellige 
Olav, blev en anden norsk helgen, den 
hellige Magnus, fejret på Orkneyøerne. De 
vindblæste øer nord for Skotland tilhørte 
Norge fra ca. år 875 til år 1468. 

En delegation bestående af tre 
ærkebiskopper og ni biskopper anført af 
biskop Hugh Gilbert af Aberdeen, som 
Orkney hører under, deltog den 28.-29. juli 
i en pilgrimsfærd til hovedbyen Kirkwall 
for af markere 900-året for den hellige 
Magnus’ død. Med i delegationen var 
biskop Czeslaw Kozon og biskop Bernt 
Eidsvig af Oslo.

Magnus Erlendsson (ca. 1080-1115/17) 
var søn af jarl Erlend Torfinnsson og vokse-
de op i de år, da de norske konger for alvor 
markerede sig som lensherrer over øerne. 
Af kong Øystein 1. Magnusson blev Mag-
nus gjort til jarl over øerne som medregent 
for sin fætter Håkon Paulsson. I starten var 
der venskab mellem de to fætre, men der 
gik ikke lang tid, før Håkons jalousi og hans 

tilhængere ødelagde freden. Magnus havde 
gjort sig upopulær blandt storbønderne på 
grund af sit kristne syn, hvorimod Håkon 
stod for datidens mere traditionelle værdier. 
Samjarledømmet endte i krig mellem de to 
fætre, og Magnus blev dræbt på Egilsay den 
16. april 1115 (eller 1117). Han blev hel-
genkåret i 1135. 

Hjemvendt opsummerede biskop Hugh 
Gilbert af Aberdeen pilgrimsfærden således:

”Hele pilgrimsfærden var velsignet, vejret 
viste sig fra sin bedste side, og deltagerne 
rejste derfra med opløftede hjerter. Efter 
fredagens foredrag om den hellige Magnus 
og lørdagens pilgrimsfærd til Egilsay og 
Birsay, var højdepunktet søndagens messe 
i domkirken i Kirkwall […] Der var tale 
om en historisk begivenhed med deltagelse 
af biskopper fra Skotland, Danmark, 
Norge og England. Det er første gang, at 
så mange biskopper har været forsamlet 
på Orkneyøerne. Domkirken var stuvende 
fuld med deltagelse af lensmanden, 
repræsentanter for øernes råd og flere kristne 

trossamfund, samt pilgrimme og andre 
besøgende. Musikken og den bevægende 
liturgi var sammen med Kirkwall-
domkirkens normanniske islæt med til at 
løfte stemningen og minde os om, hvordan 
den hellige Magnus heltemodigt ofrede 
sit liv for freden og de livgivende frugter, 
der udsprang heraf – fred, forsoning og 
inspiration. Det er godt at blive mindet om, 
hvilken kilde til inspiration kristendommen 
har været for vores kultur”.

Den hellige Magnus gav i øvrigt navn 
til den tidligere katolske domkirke på 
Færøerne. Bispedømmet havde fast sæde 
i Kirkjubøur på Streymoy fra biskop 
Orms tiltrædelse i 1138. Domkirken var 
fra 1200-tallet Olavskirken, selv om 
biskop Erlendur påbegyndte bygningen 
af Magnuskatedralen (der dog aldrig blev 
færdig). Det katolske bispedømme blev 
i praksis nedlagt ved reformationen, og 
den sidste biskop, Ámundur Ólavsson, 
måtte overlade styringen til danskeren 
Jens Gregoriussen Riber, der var luthersk 
superintendent 1540-56. 

RELIKVIE Netop offentliggjorte 
forskningsresultater peger på, at det 
berømte – men også omdiskuterede – 
ligklæde i Torino indeholder blodpartikler, 
der sandsynligvis stammer fra et torturoffer. 
Hermed svækkes yderligere påstanden om 
at motivet på ligklædet er en forfalskning. 
Meget små blodpartikler på ligklædets 
linnedfibre synes at indikere ”et scenarie, 
der har involveret stor fysisk lidelse og hvor 
ofret siden er blevet indsvøbt i ligklædet”, 
forklarer Elvio Carlino fra instituttet for 
krystallografi i Bari, som var en del af det 
forskerteam, der netop har offentliggjort 
nye forskningsresultater om ligklædet.

Forskerne fandt nanopartikler med en 
”særlig struktur, størrelse og fordeling” hen 
over ligklædet, forklarer en af forskerne, 
professor Giulio Fanti fra universitetet  i 
Padua. Disse nanopartikler findes normalt 
ikke i blodet hos raske personer. Hos 
personer, der fx har været udsat for for tortur, 
finder man derimod høje koncentrationer 

af stofferne kreatinin og ferritin. Ifølge 
forskerne indikerer ”forekomsten af disse 
biologiske nanopartikler […] at personen, 
som blev indsvøbt i ligklædet, led en 
voldsom død”.

Forskerteamet, der undersøgte ligklædet 
i Torino for nyligt, har offentliggjort deres 
resultater i det amerikanske videnskabelige 
tidsskrift PlosOne. Ifølge Catholic News 
Agency modsiger forskningsresultaterne 
yderligere påstandene om, at opridset af 
personen på ligklædet skulle være malet – 
en udbredt påstand blandt skeptikere, der 
hævder, at ligklædet er en middelalderlig 
forfalskning. Blodpartiklernes særlige 
karakter udelukker nemlig, at de skulle 
være blevet ”påført tekstilet” efterfølgende, 
fastslår professor Fanti.

Elvio Carlino fremhæver, at de nyeste 
forskningsresultater kun var mulige ”takket 
været helt nyudviklede metoder inden for 
elektromikroskopi”. Resultaterne bekræfter 
ifølge Catholic News Agency hypoteser, 

900-års markeringen af  
Den hellige Magnus’ død
Aldrig tidligere har så mange kirkeledere været forsamlet på Orkney.

Tekst: Niels Messerschmidt

Biskop Czeslaw Kozon (nr. to fra venstre) deltog i markeringen af 900-året for den hellige 
Magnus’ død på Orkneyøerne. Her ses de britiske og nordiske gejstlige udenfor Sankt 
Magnus domkirken i Kirkwall efter messen.

Ligklædet i Torino har været genstand 
for mange undersøgelser. Billedet viser 
forskere i 1978 i færd med at undersøge 
ligklædet. Nye forskningsresultater tyder 
på, at personen, hvis aftryk er afbildet på 
klædet, har været udsat for voldsom tortur 
inden sin død.

Ligklædet i Torino indeholder 
blodspor fra et torturoffer
Nye forskningsresultater en bet for skeptikerne.

som tidligere videnskabelige undersøgelser 
har arbejdet med, men aldrig tidligere har 
haft mulighed for at verificere – teorier til 
støtte for ligklædets ægthed.

Den katolske Kirke har aldrig officielt 
udtalt sig om ægtheden af ligklædet, som 
er det mest berømte relikvie knyttet til Jesu 
lidelse, og som i dag opbevares i Johannes 
Døber-domkirken i Torino.  NM
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TYSKLAND Die Bonifatius Route. 
Navnet har klinget i øret, siden jeg hørte 
om denne pilgrimsrute for 10 år siden. 
Og Bonifatius-Route er ikke meget ældre, 
selvom historien bag er fra den tidligere 
middelalder. Ideen til pilgrimsruten er 
nemlig af yngre dato, og som så mange 
andre nye- eller reetablerede pilgrimsruter 
i Europa har ruten Caminoen i Spanien 
(Camino Santiago) som forbillede. 
Bonifatius-Route, der går fra Mainz til 
Fulda, blev lanceret for cirka 10 år siden 
og bærer Bonifatius, navn, fordi hans 
ligfærd i slutningen af 700-tallet gik netop 
fra Mainz til Fulda. Ruten skulle – med 
et par svinkeærinder – følge hans ligfærd. 
Men som det ærligt siges af pilgrimsstiens 
ophavsmænd: Ingen kender præcist vejen, 
ligtoget fulgte. 

Bonifatius er kendt som den, der kristnede 
Tyskland, ligesom Ansgar er kendt som 
Nordens apostel. Men for en dansk katolik 
er navnet Bonifatius også kendt af helt 
andre – mere pekuniære grunde.

Bonifatiuswerk med hjemsted i Paderborn 
i Nordrhein-Westfalen har mere end nogen 
anden ”pengetank” bidraget til Den katolske 
Kirke her i landet. Der findes stort set ikke 
den katolske skole, der ikke har modtaget 
økonomisk støtte fra Bonifatiuswerk, og 
der er næppe et sogn, der ikke har kunnet 
glæde sig over økonomisk hjælp til et nyt 
kirketag, et menighedslokale eller sågar et 
helt nyt kirkebyggeri.  Bonifatiuswerk er de 
tyske katolikkers hjælpeorganisation for de 
kirker i Norden, hvor Den katolske Kirke 
forsvandt ved reformationen og først kom 
tilbage i midten af 1800-taller eller senere, 
da religionsfriheden begyndte at vinde 
indpas. Økonomisk har Den katolske Kirke 
i Norden haft svært ved at klare sig selv.  Det 
er de fem nordiske lande (Danmark, Norge, 
Sverige, Island, Finland) og to baltiske lande 
(Estland og Letland), der nyder og har nydt 
godt af Bonifatiuswerks årlige uddeling 
af meget store beløb, og bispedømmet 
København har i årtier stået i kø hvert år ved 
”kassen i Paderborn” sammen med de andre 
nordiske katolske delegationer for at få en 
del af den tyske almisse.  Og for en pilgrim 
som undertegnede, der for over 30 år siden 
sad i en del biskoppelige og pastorale råd, 
er Bonifatius en meget nærværende person. 
Dengang som nu blev der årligt søgt om 
millioner af kroner til mange ”gode danske 
katolske formål”. Så Die Bonifatius-Route 
spøgte for mig, som en mulig pilgrimstur, 
hvor jeg ud over fornøjelsen ved at gå, 
kunne stoppe op undervejs og sige: Tak for 
hjælpen Bonifatius. 

Bonefiatius-Route er selv et udtryk for 
brydningen mellem de religiøse retninger. 
Ruten begynder i det katolske Mainz, men 
allerede på den anden side af Rhinen er 
man i evangelisk område, og gennem det 
meste af Hessen er området traditionelt 
luthersk, inden man kort før Fulda rammer 
”konfessionsgrænsen”, og byerne igen er 
primært katolske. Men Bonifatius kristnede 
Tyskland 800 år før reformationen, så hans 
kun få år gamle pilgrimssti er udtryk for 
nutidens økumeniske samarbejde.

Og denne sommer fik jeg så mulighed for 

at afprøve denne nyskabelse sammen med 
min faste medpilgrim. Turen gik med tog 
til Mainz, hvor en stor bonifatiusstatue står 
foran den store domkirke og knejser for 
at minde tyskerne om, hvem det var der 
kristnede store dele af landet. I en over 30-
årig periode fra cirka 720 til sin død i 755 
missionerede han i store dele af Tyskland, 
hvor han oprettede klostre og kirker. Han 
begyndte sent i sit liv og blev temmelig 
gammel, 86 år. Han endte som martyr, da 
han blev myrdet af hedninger i det nuvæ-
rende Holland, inden hans legeme i første 
omgang kom til Mainz. Herfra gik der et 
ligtog med stort følge til fods til Fulda, hvor 
Bonifatius i dag ligger begravet i Katedra-
len.  Pilgrimsruten er – måske – lavet tæt 
på det oprindelige ligtogs rute – og dog 
alligevel ikke så historisk korrekt endda. 
Landevejen mellem Mainz og Fulda er 
kun cirka 150 km, og pilgrimsruten er på 
ca 190 km i kæmpesving – mod nord og 
syd. Ruten går en bue nord om Frankfurt 
Lufthavn, gennem Frankfurts allernordlig-
ste forstæder, gennem landsbyer, skiften-
de landbrugslandskab og skove for at slutte 
i krypten i Katedralen i Fulda, hvor Bonifa-
tius hviler sine bene.

Pilgrimsruten er ikke blevet den succes, 
som man drømte om, da den efter etable-
ringen blev lanceret i 2009/10, men der 
er pilgrimme jævnligt på ruten i sommer-
perioden, og den er ikke så vanskelig at 
gå. Alt efter hvor lange dagsetaper, man 
synes at kunne klare, er et sted mellem 6 
og 9 dage passende. Jeg og min medpilgrim 
brugte 8 dage, men kunne godt have taget 
turen hurtigere. Vi blev ikke overanstrengt.

De små byer og landsbyer, man går 
igennem viser med al tydelighed forskellen 
mellem katolsk og evangelisk ”kultur”. 
I dag er der selvfølgelig katolske kirker 
hele vejen, også i det evangeliske område. 
Men de gamle kirker i evangelisk område 
er ikke-katolske, og når man rammer 
konfessionsgrænsen, er der pludselig 
Mariastatuer, kors, små kapeller og andre 
tegn, der med al tydelighed viser den 
folkereligiøsitet, man som pilgrim også 
møder på Jakobsvejene (Caminoen) i 
Spanien. 

Langs hele ruten er der ”drysset” et utal 
af Bonifatiusminder ud. Alt fra den kilde, 
der pludselig begyndte at springe lystigt, da 
ligtoget passerede for over 1200 år siden, til 
kors- og kapeller, samt små valfartssteder 
og rastepladser, der bærer Bonifatiusnavnet.

Vi mødte ikke mange andre pilgrimme på 
ruten; kun to, der i øvrigt gik den modsatte 
vej af os. Men ruten er rimelig kendt. Og vi 
snakkede med mange naboer langs ruten, 
ligesom tidligere Bonifatius-pilgrimme 
gav sig til kende og hilste på, når de så os 
passere med rygsæk. Et af højdepunkterne 
for os var besøget i Kloster Engelthal midt i 
evangelisk område, hvor benediktinerinder 
tog meget vel imod os og bød os indenfor 
i deres fællesskab for det under et døgn, 
vi rastede der.  Præsten, der læste messen 
i klostret, jesuitten Wendelin Köster, var 
i øvrigt i 1969 blevet præsteviet af vor 
egen biskop Hans Martensen. Vi spiste 
sammen, og han fortalte underholdende 

om besøg i Danmark i forbindelse med 
ungdomsarbejde i 1960’erne.  Den nutidige 
forbindelse mellem Bonifatius og Sankt 
Ansgar blev for os, to danske pilgrimme, 
yderligere udbygget.

Traditionelle pilgrimsherberger, som 
Santiagopilgrimme kender fra Spanien, 
Frankrig og Portugal, findes næsten ikke 
på Bonifatius-Route. Vi overnattede pri-
mært på hoteller/pensioner. Et enkelt pil-
grimsherberg blev meldt lukket, så det blev 
kun til en nat på et pilgrimsherberg, der lå 
i Blankenau (ca. 25 km før Fulda), og som 
var indrettet i en tidligere landsbyskole 
lige over for præsteboligen, så præsten me-
get praktisk kunne tage os med i bil til af-
tenmessen, der fandt sted i nabobyen. 

En venlig bestyrer af herberget oplyste, 
at der kom pilgrimme 
mindst en gang 
ugentlig i  sæsonen.

Sankt Bonifatius

Du kan læse mere om den hellige 
Bonifatius i Brian Patrick McGuires 
bog: Det kristne  Europas fødsel: Sankt 
Bonifacius. Forlaget Alfa 2014. Bogen 
kan lånes fra Sankt Andreas Bibliotek 
(www.sank tandreasbib l io tek .dk) 
gennem dit almindelige folkebibliotek.

Der er sat informationstavler op 
for de vandrende pilgrimme langs 
hele Bonifatius-Route. Her fra 
benediktinerindeklostret i Engelthal.

Bonifatius begravelsesfærd 
som pilgrimsvandring
For en dansk katolik klinger det kendt, når man overalt møder spor 
efter Bonifatius.

Tekst og foto: Poul Erik Magnussen www.jakobsvejen.dk

Bonifatius-kilden med dejligt kold vand til de vandrende pilgrimme skulle efter signende 
være begyndt at springe, netop da begravelsesoptoget passerede for over 1200 år siden.

Poul Erik Magnussen er manden bag 
websitet www.jakobsvejen.dk. Her kan 
man læse om alle de praktiske ting, 
man bør tænke på, før man snører 
vandrestøvlerne og finder rygsækken frem 
– for eksempel: Hvordan pakker man 
rygsækken? Hvordan planlægger man en 

pilgrimsvandring? Hvor kan man få et 
pilgrimspas? Hvad med rejsebudgettet?

Som navnet antyder, handler www.
jakobsvejen.dk primært om den spanske 
Camino og dens udløbere i Portugal, 
Frankrig og Østrig.
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PRÆDIKEN Mange moderne mennesker 
har vanskeligt ved at forholde sig til dagens 
tekst. For hvad vil det sige at fornægte sig 
selv? Er det da dette vi ønsker med vort liv? 
Står dette ikke i konflikt med ønsket om at 
realisere sig selv? Skal vi ikke udnytte de 
muligheder vi har her i livet?

Jesu svar til Peter giver os en nøgle til 
at forstå hvad der egentligt her er tale om. 
Jesus siger nemlig til Peter: ”Du vil ikke 
hvad Gud vil, men hvad mennesker vil”.

At fornægte sig selv er at søge Guds vilje 
med sit liv. 

At fornægte sig selv er ikke et kald 
til at ringeagte sig selv. Tværtimod er 
vi forpligtede til at elske os selv, da vi er 
kaldede til at elske vor næste som os selv. 

At fornægte sig selv er hellere ikke et kald 
til at skjule vore evner overfor omverdenen. 
Tværtimod: alle de ressourcer, som Gud har 
udstyret et menneske med, er han eller hun 
kaldet til at gøre aktiv brug af. 

At fornægte sig selv er slet ikke et kald 
til dovenskab. Tværtimod: i Bibelens første 
kapitel modtager mennesket sit hellige kald 
til at arbejde. Kaldet til arbejdet er faktisk 
det første kald Gud gav mennesket, som den 
hellige pave Johannes Paul II så mesterligt 
beskrev det i den næsten glemte encyklika 
Laborem Exercens (Menneskets arbejde). 
Arbejdet er ethvert menneskes pligt overfor 
sig selv, overfor sine medmennesker og 
overfor Gud. 

At fornægte sig selv betyder noget andet. 
Det betyder at forstå, at vi som mennesker er 
skabt til at leve i relation til andre. I relation 
til vore medmennesker. Og i relation til vor 
Skaber. Det er et kald til at forstå, at vi ikke 
lever for os selv i denne verden. Vi er skabt 
til fællesskab, med hinanden og med Gud. 

Med andre ord: At fornægte sig selv vil 

sige at søge Guds vilje i alle ting, således 
som det også fremgår af søndagens 2. 
læsning fra Romerbrevet (12,1-2). 

Denne tanke, at søge Guds vilje, synes 
vanskelig, ja ligefrem uforståelig for 
mange, også for stærkt troende mennesker. 
Vel må man forholde sig til De ti Bud og til 
Kirkens lære, i det mindste hvis man gerne 
vil være from. Men der er da så mange 
valg at tage stilling til her i livet, valg som 
Kirken ikke altid synes i stand til at hjælpe 
os med. Det er næsten som om man får 
sympati med Peter, som bliver så strengt 
irettesat af Jesus. 

Vi skal ikke forvente, at Gud skal give 
os klare svar på alle de små og store valg, 
vi skal tage her i livet. Vi er ikke kaldede 
til passivt at kigge ind i en krystalkugle. 
For den, der fornægter sit intellekt og sine 
evner; den, der fornægter de gaver, han har 
modtaget af Gud; han eller hun fornægter 
ikke sig selv, han eller hun fornægter Gud. 
Men vi er ikke kaldede til at fornægte Gud, 
men til at fornægte os selv.

At fornægte sig selv er at sige nej til 
egoismen. At sige nej til dumheden. At sige 
nej til det, der ødelægger vores relation til 
Gud. At sige nej til det, der ødelægger vores 
relationer til andre mennesker. At sige nej 
til det, som virker ødelæggende for os selv. 

”Den, der vil frelse sit liv, skal miste det; 
men den, der mister sit liv på grund af mig, 
skal finde det”. 

Der er et løfte knyttet til opfordringen om 
at søge Guds vilje med sit liv. Gør vi det, 
vil Gud lade os finde livet! Det er et stærkt 
løfte. Gud vil lede os til en skat, og denne 
skat er intet mindre end livet. Det er det 
evige liv i Jesu nærhed, det himmelske rige, 
der er tale om. Men det er mere end det: for 
dette liv i Jesu nærhed er vi kaldede til at  

leve allerede her på jorden. 
Jesus irettesætter Peter fordi Peter ikke 

vil høre på ham. Peter protesterer. Han 
mener at vide tingene bedre end Jesus selv. 
Han overordner sig Gud, idet han mener at 
vide bedre end Gud selv. 

Vi må ikke altid, i alle spørgsmål, forstå 
hvad der er Guds vilje. Men ét skal vi vide: 
Vi er ikke kaldede til at overordne os Gud. 
Vi er kaldede til at underordne os Ham. 
De gange, vi erfarer Guds ledelse, gennem 
bøn, gennem læsning af Den hellige Skrift, 
gennem en stille andagt foran Det hellige 
Sakramente, da skal vi lytte til den, og da 
skal vi forsøge at sige ja til Gud – et nej 
til vor egen dumhed og et ja til Gud. Vi er 
nemlig ikke skabt til et liv i isolation, men 
til et liv i fællesskab med Ham. 

Og dette fællesskab opnås ved at leve 
et liv i Jesu efterfølgelse. For ingen af os 
vil dette være helt uproblematisk. Det, 
ikke altid at sætte sig selv først i alle 
sammenhænge, medfører ikke altid glæde – 
til tider kan det forårsage en vis lidelse. For 
de forfulgte kristne i mange lande må det til 
og med rent konkret være et spørgsmål om 
liv eller død.

Men for os alle er kaldet det samme: At 
leve et liv i Jesu efterfølgelse. Så lad os da 
søge Ham dér, hvor Han konkret er at finde: 
I Det hellige Sakramente, i Den Hellige 
Skrift, i stille betragtning og bøn. Lad os 
genkende Ham i vore medmennesker. 

Så vil Han genkende os. 
Amen. 

Søndagens tekst

At leve et liv i Jesu 
efterfølgelse
Betragtningerover søndagens evangelium den 3. september,  
Matt 16,21-27.

Tekst: Diakon Sigurd Sverre Stangeland

Matthæus kap 16, 
v21-27
Jesus forudsiger sin lidelse og død og 
opstandelse

(v21) Fra da af begyndte Jesus at lade 
sine disciple vide, at han skulle gå op til 
Jerusalem og lide meget ondt af de ældste 

og ypperstepræsterne og de skriftkloge og 
slås ihjel og opstå på den tredje dag. (v22) 
Da tog Peter ham til side og begyndte at 
gå i rette med ham og sagde: ”Gud bevare 
dig, Herre, sådan må det aldrig gå dig!” 
(v23) Men Jesus vendte sig om og sagde til 
Peter: ”Vig bag mig, Satan! Du vil bringe 
mig til fald. For du vil ikke, hvad Gud vil, 

men hvad mennesker vil”.
Om efterfølgelse

(v24) Da sagde Jesus til sine disciple: 
”Hvis nogen vil følge efter mig, skal han 
fornægte sig selv og tage sit kors op og 
følge mig. (v25) Den, der vil frelse sit liv, 
skal miste det; men den, der mister sit liv 
på grund af mig, skal finde det. (v26) For 

hvad hjælper det et menneske at vinde hele 
verden, men bøde med sit liv? Eller hvad 
kan et menneske give som vederlag for 
sit liv? (v27) For Menneskesønnen skal 
komme i sin faders herlighed sammen med 
sine engle, og da vil han gengælde enhver 
efter hans gerninger”.

Tizian (Tiziano Vecellio) : Kristus og Simon af Kyrene. Pradomuseet i Madrid. Maleriet 
viser situationen, hvor Simon af Kyrene griber korset og bærer det for Kristus. Han er 
ikke klædt som bonde, som det ellers var tradition, men som en rig mand med velplejet 
hår og skæg. På højre hånds tommelfinger bærer han en ring med rød rubinsten. Den 
lidende Kristus ser direkte ud på os med tårer løbende ned ad kinden og bloddråber på 
panden.

I mig er mørke, men hos dig er lys
Gud!
Til dig råber jeg!
I mig er mørke,
men hos dig er lys.
Jeg er alene,
men du forlader mig ikke.
Jeg er modløs,
men hos dig er hjælpen.
Jeg er uden ro,
men hos dig finder jeg fred.
I mig råder bitterhed,
men hos dig findes tålmod.
Jeg forstår ikke dine veje,
men du kender vejen for mig.
Amen. 
Dietrich Bonhoeffer (1906-1945)

En Kristuslidelse
Herre Jesus Kristus!
Når Golgatadagen hælder mod skumring
ved jeg, at lidelsen ikke er et skrig ud i natten,
men en byrde at bære
som broder til dig,
en hellig kaldelse,
som du giver dine venner.
Jeg beder ganske jævnt og stille:
Lad min svage krop fyldes af dig
og blive en Kristuslidelse
for verdens frelse.
Amen. 
Stig Lindholm (1914-1985)

Fra Bønnebog for Den katolske Kirke.  
Ansgarstiftelsens Forlag 2013
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Katekese med børn og unge 
er en tovejsproces
Pastor Christian Noval tilknyttes Pastoral-Centret.

Tekst & foto: Niels Messerschmidt

KATEKESE Hen over sommeren er 
pastor Christian Noval blevet tilknyttet 
Pastoral-Centret og skal fremover varetage 
en række funktioner i forbindelse med 
katekese, videreudvikling af centrets 
indsatsområder og blandt andet også besøge 
menigheder for at styrke centrets relationer 
til de lokale sogne.

Pastoral-Centret har gennem årene 
altid haft en teolog tilknyttet centret, og 
bispedømmets ledelse har i lang tid haft 
ønsket om også at få en præst fast tilknyttet. 
Sidste gang, det var tilfældet, var, da pastor 
Guido Kreienbühl i årene 1966-96 var 
tilknyttet Kateketcentralen, som senere 
kom til at hedde Pastoral-Centret. Christian 
Noval vil sideløbende med sit arbejde i 
Pastoral-Centret bevare sit engagement i 
diverse råd m.m. og fortsat have ansvaret 
for menigheden i Nuuk, Grønland.

Til Katolsk Orientering siger Christian 
Noval, at hans tilknytning til Pastoral
Centret ligger ”lige til højrebenet”, dels 
fordi han tidligere har været bispedømmets 
børne- og ungdomspræst, dels fordi hans 
netop afleverede doktordisputats har børne- 
og ungdomsteologi som sit emne. Med disse 
erfaringer i bagagen vil han hjælpe med at 
udvikle en katekese, som bedre formår ”at 
ramme den virkelighed vi befinder os i som 
katolsk Kirke i Danmark”.

”I kirkelig sammenhæng har der ofte 
herhjemme været tendens til at sidestille 
kateketisk børne- og ungdomsarbejde 
med sakramentalforberedelse eller, i lidt 
bredere sammenhæng, kristen undervisning 
om Kirkens lære”, hvilket han finder 
problematisk, fordi det primære formål med 
Kirkens katekismus er at (ud)danne troen:

”Katekismus og undervisning kan være et 
fint udgangspunkt for at arbejde med børn 
og unge, men det må aldrig være de eneste 
tilbud, som Kirken kan tilbyde”.

Christian Noval ser for sig, at Pastoral
Centret bliver bedre til at udvikle deres 
eget materiale helt fra grunden af fremfor 
- som det mest er tilfældet i dag - at 
oversætte og tilpasse udenlandsk materiale 
til danske forhold. Som eksempel på 
førstnævnte fremhæver han materialet til 
ægteskabsforberedelsen, som er forfattet af 
præster og lægfolk i vort eget bispedømme, 
og derfor ”præcist er udarbejdet til den 
situation, vi befinder os i”.

At stikke fingeren i jorden
Trykte udgivelser har altid været en 
stor og vigtig del af Pastoral-Centrets 
virke, men Christian Noval ser gerne, at 
centret fremover styrker sin indsats på de 
elektroniske medier, navnlig internettet, og 
her tænkes især på brugen af video.

”Vi kigger på mulighederne for at gøre 
vore kateketkurser og andre kateketiske 
tiltag tilgængelige på nettet, fx via egen 
YouTube-kanal. Tanken er at gøre dette 
materiale tilgængeligt for såvel kateketer 
som børn og unge og deres forældre”, 
forklarer han og tilføjer, at Pastoral
Centret har fået stillet midler til rådighed til 
formålet. Men Christian Noval understreger 
samtidig, at centret ikke skal benytte de nye 
medier ”bare fordi det er smart”.

”Vi er i gang med at undersøge, hvad 
vi har ressourcer til, hvad behovet er, og 
hvem vi ønsker at nå med disse nye tiltag. 
Der findes nemlig mange eksempler på 
kateketisk materiale på internettet, som 
nok er smukt og fint layoutet, men hvor 
det er lidt uklart, hvem materialet egentlig 
henvender sig til”

”Religionspædagogisk må man være 
meget bevidst om den målgruppe, man 
henvender sig til. Det gælder både 
materialets udformning og indhold, og

Christian Noval skal som præst tilknyttet 
Pastoral-Centret varetage en række 
forskellige kateketiske opgaver og styrke 
centrets relationer til de lokale sogne.

de virkemidler, man anvender. Og mindst 
lige så vigtigt er det at tage de frivillige i 
menighederne, som arbejder med børne- og 
ungdomskatekese, med på råd. Du kan jo 
ikke motivere folk, hvis underviserne ikke 
forstår at bruge materialet hensigtsmæssigt 
og brænder for at formidle dets indhold”.

En ting, Christian Noval også ønsker at 
styrke, er centrets kontakt med sognene og 
de katolske skoler - områder, som Pastoral
Centret har nedprioriteret i en årrække på 
grund af manglende ressourcer. Herom 
siger han:

”Det handler først og fremmest om at 
stikke fingeren i jorden og finde ud af, 
hvordan virkeligheden er ude i sognene. Har 
de fx svært ved at finde nye kateketer, hvilke 
materialer har kateketerne og præsterne brug 
for, hvor meget tid kan der afsættes til det 
kateketiske arbejde, benytter de Pastoral
Centrets materialer, eller har de lavet deres 
eget materiale? En sådan kortlægning vil 
give os god indikation af, hvad der skal 
til, for at vi kan opfylde flest muliges 
behov, når vi sætter os for at producere fx 
en video eller nyt undervisningsmateriale. 
Det samme gælder for de katolske skoler. 
Det skal ikke være nogen hemmelighed, at 
Pastoral-Centret ikke har haft stor tradition 
med dialog med de katolske skoler, så her 
er en oplagt mulighed for forbedring”, siger 
Christian Noval og slutter med ordene:

”Kirken vil være fattigere uden de 
unges stemme, så det er klart, at megen 
katekese måske fremover vil være mindre 
undervisning i klassisk forstand og mere 
være en samtale og en dialog samt en 
berigelse, som går begge veje. Sidstnævnte 
kræver også, at menigheden og præsten 
evner at lytte til de unge”.

Vær ikke bange for at spørge!
Bogen ’Tweet med Gud’besvarer unges spørgsmål om Gud, tro og moral.

TROSKONCEPT Er der noget pave 
Frans med sine enormt populære budskaber 
på Twitter har lært os katolikker, så er 
det hvordan man på de sociale medier 
kan formidle troen på en kortfattet og 
letforståelig måde.

Denne idé har den hollandske p. Michel 
Remery taget til sig, og i bogen Tweet med 
Gud besvarer han 200 spørgsmål fra unge
om alt fra Big Bang, bøn og Bibelen til sex, at 
korstogene, synd, karriere ... Spørgsmålene mi 
besvares både i en kortfattet form på maks.
144, som kendetegner Twitter-mediet, og

suppleret med en lidt længere forklaring 
til hvert spørgsmål, så også mere vidende 
katolikker med udnytte kan læse bogen.

Tweet med Gud er tænkt anvendt sammen 
med app’en Tweeting with God (så man 
med sin mobiltelefon kan scanne QR- 
koderne i bogen og blive dirigeret direkte 
til en online-version) og hjemmesiden 
tweetingwithgod.com. Man kan altså vælge

scanne bogens sider for at få adgang til en 
mere komplet multimedie-oplevelse.

Spørgsmålene i bogen, som allerede er 
udkommet i en lang række lande, er inddelt 
i fire sektioner, hvor fire nordiske biskopper, 
blandt dem biskop Czeslaw Kozon, har 
skrevet indledningen til sektionerne om 
hhv. tweets om Gud, tweets om Kirken, 
tweets om dig og Gud, og tweets om det 
kristne liv.

Idéen med Tweeting with God-projektet 
er at styrke unge med sandheden. For, som 
den tilhørende app fremhæver det med et 

citat fra Bibelen; ”I skal altid være 
rede til forsvar over for enhver, 
der kræver j er til regnskab for 
det håb, I har” (jf. 1 Pet 3,15). 
I bogen be svarer p. Michel

Remery, som rådgiver Vatikanet 
om nye medier og unge og desuden er 
vicegeneralsekretær i CCEE (Rådet for 
de Europæiske Bispekonferencer), de 
unges spørgsmål på en kortfattet og præcis 
måde, og altid med Den katolske Kirkes 
katekismus og Bibelen som reference.

Ikke alene isoleret set er hvert afsnit i 
bogen opbyggeligt. Er bøn blot at tale til 
Gud? Det er en talen og en lytten ... Skabte 
Gud det onde? Gud skabte alt hvad der er 
godt og gav os den frie vilje til at vælge 
at synde eller ej . Men også overordnet 
set virker bogen, ja hele konceptet bag, 
inspirerende og forfriskende i sin måde 
at tilgå ofte vanskelige spørgsmål og 
problemstillinger. Samtidig viser p. 
Remedy, at der findes gode forklaringer 
på alt i Kirken og dens liv, og at messen, 
sakramenterne, Kirkens lære osv. bygger på 
den katolske tradition og Bibelen.

Så vær ikke bange for at spørge. For der 
findes altid et svar på dit spørgsmål.
Tweet med Gud’, Pastoral-Centret, 2017. 
440 sider m. softcover. Introduktionspris (til 
og med 31. sept. 2017) kr 100 ved bestilling 
hos Pastoral-Centret. Bogladepris er kr. 
149,-. NM
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RETRÆTEARBEJDE Undskyld. Men 
jeg bryder mig faktisk ikke om at være i 
sådan en gruppe af kristne! Sådan udbrød 
en af deltagerne, lidt forlegent, i vores seks 
personers samtalegruppe, den første dag i 
en otte dages stile retræte hos Jean Vanier 
på La Ferme nord for Paris. Vi havde 
tavshedspligt i de små samtalegrupper; men 
jeg fik lov af den pågældende til at bruge 
citatet. Personligt kender jeg godt den 
kedelige oplevelse af dem og os, som kan 
opstå i mange, også kristne, grupper, og den 
er så forfærdelig uevangelisk i forhold til 
Jesu udtalte ønske om at få os alle med. Jesu 
ønske om at vi må finde rigdommen i vores 
indbyrdes mangfoldighed og at vi må kunne 
se, at normalitet ikke er en menneskelig 
værdi i sig selv.

Retrætestedet
Rammerne: Vi var på et retrætested i en lille 
by Trosly-Breuil, en times kørsel nord for 
Paris.

Stedet er indrettet af Jean Vanier, der 
har startet Tro og Lys fællesskaber, og 
bofællesskaberne Arche, hvor såkaldt 
udviklingshæmmede bor sammen med 
såkaldt raske. Tro og Lys grupper findes 
i 80 lande verden over, og der er ca 1500 
Arche bofællesskaber i verden. Jeg blev 
spurgt: ”Hvornår starter der et Tro og Lys 
fællesskab på Grønland?” Spørgsmålet er 
hermed givet videre.

Denne retræte var arrangeret af fælleska-
bet Mariahuset i Oslo. Mariahuset har sit 
udspring i L’Arche. Vi var 26 nordmænd, 
otte svenskere og to danskere og oplæg-
gene blev givet på letforståeligt engelsk. 
Retrætens leder: Jean Vanier, der i dag er 
88 år, modtog sidste år Templeton prisen 
som anerkendelse for sin indsats for nogle 
af de mest sårbare iblandt os. På denne re-
træte holdt han hver dag, seks dage i træk, 
en times refleksioner over Johannesevange-
liet, formiddag og eftermiddag, uden ma-
nuskript, på et let forståeligt engelsk. Når 
han talte, kunne selv de, der ellers ikke for-
står engelsk, forstå det. Mystisk. Alle, både 
handicappede og ikke-handicappede, sad 
tryllebundne og helt stille den time, reflek-
sionen varede. Budskabet var enkelt og helt 
udogmatisk: Vi er alle handicappede for 
Vorherre. De mennesker, der udviser størst 
sårbarhed og skrøbelighed er de, der lettest 
kan vise os vejen til Gud. For de sårbare kan 
hjælpe os med at blive fortrolige med og 
forsone os med vores egen sårbarhed hver 
især. Og i erkendelsen af vores sårbarhed 
møder Gud os. Intellektuel styrke er i dag 
nærmest blevet en af-gud i vores samfund. 
Det er Jean Vaniers påstand, at de forstands-
handicappede kan hjælpe et samfund som 
vores til at blive mere menneskeligt, idet de 
kan styrke ømheden og omsorgen iblandt 
os.  Påstanden om, at mennesker med stor 
sårbarhed kan hjælpe andre til at blive mere 
menneskelige, kan jeg nikke genkendende 
til både i mit sociale og mit sundhedsfaglige 
arbejde: Tonen bliver mere respektfuld og 
barmhjertig, hvis der iblandt os pædagoger, 
socialarbejdere, sygeplejersker og læger 
også deltager fagfolk, der selv er/har været 
ramt af misbrug, psykisk sygdom etc. Jean 

argumenterer overbevisende for, at Lazarus, 
Martha og Marias bror, som Jesus elskede, 
var alvorligt udviklingshæmmet. Han for-
talte, at når han præsenterer denne påstand 
for exegeter, svarer de meget afdæmpet: 
”Det kan ikke udelukkes!”  Jean citerede 
flere gange den lille udviklingshæm-mede 
dreng der, hver gang, han så sin mors be-
kymrede ansigt, fortalte hende: ”Bare rolig, 
Mor. Jesus siger, at jeg er god nok som jeg 
er!”  Forældre til ethvert barn, handicappet 
eller ej, må glæde sig, hvis deres barn så 
trygt ved sig elsket. 

Vores forlegenhed over for andres 
smerte og lidelse
Angst: Jean Vanier talte om en ”Attraction 
to the houses of pain”, (Tiltrækning til 
smertens huse), som jeg godt kender som 
sygeplejerske. Selv om jeg er en erfaren 
sygeplejerske på 37. år, kender jeg godt 
den forlegenhed, jeg mærker, når jeg 
ser menneskers smerte og lidelse. Den 
frastøder og  tiltrækker på samme tid, og 
kræver ind imellem mod at forholde sig 
til. Alle kender vi til at blive bange for 
mennesker, der åbenlyst lider meget.  Hvis 
man kan genkalde sig relationer, hvor andre 
er bange for en, så kan man godt forestille 
sig den afmagt, man risikerer at opleve, når 
man i sin lidelse oplever, at man skræmmer 
andre væk. Skyld og skam: Skyld og 
skamfølelse forstyrrer ofte relationen 
mellem mennesker. Skyld føler man over, 
hvad man har gjort eller ikke fået gjort. 
Skam føler man over, hvad man er eller 
ikke er. Man kan f.eks. skamme sig over, 
at man, som den man nu er, kommer til at 
skræmme andre. At man er til besvær med 

sin lidelse. Man kan også skamme sig over, 
at man er heldigere end andre, at man ikke 
er ramt af sygdom, handicap eller anden 
lidelse. Den menneskelige værdighed hviler 
på samvittigheden.  

Samvittigheden er den hemmelige hel-
ligdom, der kan lede os til fred og retfær-
dighed. Skriftemålet hjælper os til at kunne 
skelne mellem vilkår og det, der står til at 
ændre; mellem det, vi har fået givet og vo-
res måde at håndtere gaverne og byrderne 
på. Vores forpligtelser og vores udleveret-
hed. Relation: Jean Vanier gjorde mødet 
med den samaritanske kvinde meget leven-
de for os, han talte om alle de brudte relatio-
ner i kvindens liv, hun var blevet ydmyget 
og hun var blevet ekskluderet. 

Den samaritanske kvinde
Til slut konkluderede han: Vi er alle denne 
samaritanske kvinde. Jesus kom til os 
som et sårbart menneske. Han trængte til 
relationen til andre mennesker; han havde 
brug for at elske og for at blive elsket af 
os. Jean forklarede forskellen på at bruge 
Jesus og Kirken for at få sine egne ønsker 
opfyldt  og så dette at blive ven med Jesus.  
Det er således spørgsmålet, om man i mødet 
med lidende mennesker har fokus på sig 
selv eller på ”den anden” (venskab er et 
stort ord). Om man evner at se op over sin 
egen angst og ubehag over for lidelsen og 
at skabe relation og nærvær med den, der 
lider, i erkendelse af, at man ikke kan tage 
lidelsen fra den anden; men man kan ville 
være der ved siden af og ville bære med en 
lille smule. Det er mystisk, når det sker.

Vi kan det ikke altid, vi er ind imellem 
alt for optagede af os selv og vores egen (u)
sikkerhed – men forhåbentlig lykkes vi alle 
ind imellem med at række ud. Forhåbentlig 
øver vi os hver dag. Det er kærlighedens 
væsen, og det er den, der gør livet værd 
at leve. Konklusion: Den person fra min 
samtalegruppe, som jeg indleder med 
at citere, blev i løbet af ugen begejstret 
for Jean Vaniers levende udlægning af 
Johannesevangeliet. Det var en forkyndelse, 
der netop ophæver skellet mellem dem og 

os, og som forener os i vores skrøbelighed 
og som derigennem styrker vores kristne 
tro. Med Jeans ord: Gud er en sårbar Gud, 
Han sparker ikke døren ind. 

Tro og Lys i Norden
Han banker på, Han inspirerer, Han 
overrasker – og Han respekterer vores 
frihed til selv at vælge Ham. Personlig 
betragtning: Det er svært her at yde 
Jeans oplæg fuld retfærdighed i et forsøg 
på videregive dem, fordi det, der især 
tryllebandt os var, at Jean selv lever og har 
levet det, han taler om. Vores nutid er fuld 
af veltalenhed, men ofte fattig på håndværk 
og handling. Det, Jean minder os om, er i al 
sin enkelhed evangeliernes budskab om, at 
hvis et samfund kun dyrker hjernen og ikke 
hjertet, så bliver det et fattigt samfund.  Et 
menneskeligt samfund kommer af at lade 
hjerte og hjerne samarbejde. Og der kan 
de, der af verden ikke betragtes som særligt 
kloge, hjælpe os, der kalder os kloge, med 
at styrke den menneskelighed, som hjertets 
visdom rummer. Jeg har selv oplevet 
det, både i mit arbejde som sygeplejerske 
og socialarbejder, og ikke mindst i min 
deltagelse i det danske Tro og Lys. Hvor bor 
Jesus? Jesus bor der, hvor de skrøbeligste 
iblandt os bliver behandlet godt. I Danmark 
findes to Tro og Lys grupper i øjeblikket, 
begge i København. En holder til i 
Bethlehemskirken på Nørrebro, en anden 
i Jesu Hjerte Kirke på Vesterbro. Og en 
tredje i Dronninglund uden for Ålborg.  
For flere oplysninger se hjemmesiden 
trooglys.dk I Sverige findes fire grupper i 
Floby, Gøteborg, Stokholm og Uppsala. I 
Norge er der foruden Mariahuset ti Tro og 
Lys grupper, to i Oslo, en i Flekkefjord, 
Lillesand, nedre Eiker, Modum, Follo, Bæø 
i Telemark, Kongsvinger og I Hammerfest. 
Det findes også to grupper i Estland, 
der hører til vores provins, som hedder 
Nordlysprovinsen. For retræter i Trosly-
Breuil i Frankrig se:  www.lafermedetrosly.
fr.

Tro og Lys

Jean Vanier. Foto: Wikipedia.

Vi er alle handicappede  
for Vorherre
Jean Vanier retræte, Trosly-Breuil, Frankrig, arrangeret  
af Mariahuset, Oslo, den 29. april til 6. maj 2017. 

Tekst: Stine Riegels
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FÆLLESSKAB Den Europæiske Union 
(EU) er til stadighed genstand for uenighed 
og politiske kontroverser, og det er der ikke 
noget nyt i. Sådan har det stort set været 
siden dens begyndelse i 1950’erne. I vore 
dage skal man ikke åbne mange aviser for 
at få indtryk af, at EU står overfor store og 
vanskelige opgaver.

Mest opmærksomhed rettes i den sam-
menhæng mod den økonomiske krise, der 
særligt har bragt flere sydeuropæiske lande 
i vanskeligheder i forhold til eurosamar-
bejdet, samt den migrationsstrøm, der nu 
i nogle år har stillet og stadig stiller store 
krav til EU’s indsats på asyl- og migrant-
området. Hertil kommer, at Storbritannien 
ved en folkeafstemning i 2016 besluttede at 
udtræde af Unionen. 

EU beskæftiger sig i dag med en lang 
række politiske områder, der har betydning 
for alle EU-borgernes hverdag. Områder 
som fx landbrug, fiskeri, miljø, beskæfti-
gelse, sundhed, valutaforhold, told og ud-
dannelse har længe været reguleret af EU. 
Derfor interesserer Den katolske Kirke sig 
– måske mere end nogensinde – for, hvad 
der sker i EU. 

Kirken og EU
Den katolske Kirke har siden de første 
fællesskabers oprettelse forholdt sig til 
dem, og den har grundlæggende stillet sig 
positiv over for det samarbejde mellem 
nationalstater, som EU fra begyndelsen har 
været. Allerede pave Pius XII gav udtryk 
for at støtte det europæiske samarbejde, 

og de efterfølgende paver har fulgt samme 
linje. 

Da den hellige pave Johannes Paul II 
den 11. oktober 1988 besøgte Europa-
Parlamentet, understregede han i sin 
tale med henvisning til de Europæiske 
Fællesskaber, at Kirken siden 2. Verdenskrig 
har støttet Europas opbygning. Kirkens 
interesse for de europæiske institutioner 
kom også til udtryk i den hellige Johannes 
Paul II’s postsynodale skrivelse Ecclesia 
in Europa af 28. juni 2003, hvori han 
bl.a. opfordrede til, at der i forbindelse 
med den igangværende traktatrevision 
blev indarbejdet en reference til Europas 
religiøse og navnlig kristne kulturarv. 
Dette ønske blev ikke imødekommet, 
men er et eksempel på, at Kirken søger at 
påvirke de europæiske institutioner med sit 
værdigrundlag. 

Subsidiaritetsprincippet
Som et eksempel på, at EU har taget et i 
princippet katolsk princip til sig, kan 
især nævnes subsidiaritetsprincippet. 
Subsidiaritetsprincippet (af ’subsidiere’, 
dvs. hjælpe) kendes fra Kirkens sociallære, 
hvor det første gang optrådte i pave Pius 
XI’s rundskrivelse Quadragesimo Anno fra 
1931 og senere i pave Johannes XXIII’s 
rundskrivelse Mater et Magistra fra 1963. 

Princippet går ud på, at alle beslutninger 
bør træffes på det lavest mulige niveau: 
hellere på regionalt end på nationalt plan 
og hellere på nationalt end på internationalt 
plan. Der bør kun træffes beslutninger på 
det højere niveau, hvis det er nødvendigt 

af hensyn til det gode, man ønsker at opnå 
med beslutningen.

Princippet kaldes nu på dansk i EU-
sammenhæng for ’nærhedsprincippet’ og 
er fastsat som et grundlæggende princip, 
artikel 5 i traktaten om Den Europæiske 
Union. Princippet er selvsagt ikke indskrevet 
i traktaten på grund af sin egenskab af et 
katolsk eller kristent princip med oprindelse 
i Kirkens sociallære, men fordi man fra 
politisk hold har erkendt, at princippets 
indhold har sin berettigelse. I alle EU-
retsakter skal det eksplicit begrundes, at der 
er behov for den pågældende lovgivning 
på EU-plan, og at princippet dermed er 
respekteret. 

Nye udfordringer
Da pave Frans besøgte Europa-Parlamentet 
den 25. november 2014, var han i sin tale 
klar i opbakningen til at søge tilbage til de 
oprindelige traktatfædres idé om en fremtid 
baseret på samarbejde for at overvinde 
krigens splittelser og for at fremme 
fred og fællesskab mellem kontinentets 
befolkninger. Paven understregede i øvrigt 
nødvendigheden af, at mennesket og 
menneskerettighederne er i centrum for 
samarbejdet.

Ved samme lejlighed fremhævede pave 
Frans et af de andre emner, hvor Kirkens 
røst er blevet hørt i EU, nemlig behovet for 
at føre en økologisk afbalanceret politik. 
Allerede pave Johannes Paul II havde i 
sin førnævnte tale i 1988 som en prioritet 
fremhævet behovet for at forene mennesket 
med skaberværket ved at passe på naturen. 
Miljøpolitik har i de seneste årtier stået højt 
på dagsordenen i EU, så her harmonerer 
Kirkens og EU’s bestræbelser overordnet 
set godt med hinanden.

Helt så idyllisk forholder det sig ikke 
med andre EU-politikområder, hvor Kirken 
– eller måske snarere EU – står overfor 
store udfordringer. Der er stærke kræfter i 
EU, som arbejder på fx at svække respekten 
for livet i dets svageste stadier eller at 

udfase det traditionelle familiemønster. 
Disse og tilsvarende vanskelige spørgsmål 
vil formentlig præge debatten i EU i de 
kommende år, og her bliver der brug for 
en klar katolsk stemme, hvis Kirken skal 
høres. For her er lobbyorganisationer, der 
repræsenterer ikke-katolske holdninger, 
særdeles stærke i EU.

COMECE
Pave Frans fremhævede i sin tale til Europa-
Parlamentet, at Den hellige Stol og Kirken 
– via COMECE – fortsat står til rådighed 
med henblik på en frugtbar dialog med 
EU. COMECE står for ’Kommissionen af 
europæiske bispekonferencer i EU’ og er 
Kirkens stemme i EU. COMECE udtaler 
sig løbende om EU’s politik, navnlig på 
vanskelige områder. Fx har EU’s politik på 
området for migration og asyl i de seneste 
år givet anledning til talrige udtalelser fra 
COMECE.

COMECE indledte for få år siden et 
samarbejde med Justitia et Pax Europa, 
hvis sekretariat deler kontorfællesskab med 
COMECE i Bruxelles. Samarbejdet berører 
de områder, hvor begge institutioner har 
interesser, herunder fx menneskerettigheder. 
I den forbindelse blev der nedsat en 
arbejdsgruppe, EXTERN, i fællesskab 
under COMECE og Justitia et Pax Europa. 
Den har til formål at rådgive COMECE’s 
medlemmer om spørgsmål, der relaterer sig 
til EU’s udenrigspolitiske forhold. Gruppen 
ledes af Luxembourgs ærkebiskop, 
monsignor Jean-Claude Hollerich, der også 
er formand for Justitia et Pax Europa.

Som led i arbejdsgruppens aktiviteter 
har monsignor Hollerich bl.a. haft møder 
med EU’s særlige repræsentant for 
menneskerettigheder, Stavros Lambrinidis. 
Arbejdsgruppen har i den forbindelse 
beskæftiget sig med menneskerettigheder, 
ikke mindst hvad angår situationen for 
kristne i Mellemøsten. 

EU – hvad nu?
Efter afstemningen i Storbritannien, hvor 
et flertal stemte for landets udtræden af 
Den Europæiske Union, står EU overfor 
nye store udfordringer. COMECE’s 
formand kardinal Marx udtalte kort efter 
folkeafstemningen, at udfaldet heraf var 
dybt beklageligt, idet EU er et fællesskabets 
og solidaritetens projekt. Et medlemslands 
bevidste udtræden er derfor smertefuldt og 
har konsekvenser for alle. De eksisterende 
kulturelle og åndelige bånd bør bevares, 
bruges og styrkes, tilføjede kardinalen, der 
også pegede på, at resultatet af den britiske 
afstemning selvsagt skulle respekteres. 

Kardinal Marx pegede endvidere på, at 
tiden er kommet til at se fremad, og at vi 
må nytænke Europa. Dette – en nytænkning 
af Europa – blev der fulgt op på under 
COMECE’s præsidiemøde med pave Frans 
den 16. maj i år, hvor man drøftede det 
debatforum, der skal afholdes i oktober i år 
under betegnelsen Rethinking Europe.

Når man nytænker, kan det være en fordel 
at overveje, hvad det egentlige formål var 
med det, man satte i gang, og evaluere, 
hvad der er gået hhv. godt og dårligt. Den 
franske udenrigsminister Robert Schumans 
intention om efter 2. Verdenskrig at skabe 
et fællesskab, der kunne forhindre en ny 

Europa-Parlamentet, Bruxelles. Til højre 
ses Paul-Henri Spaak-bygningen med 
plenarsalen (også kaldet ”la Caprice des 
Dieux”, da den er formet som osten af 
samme navn. Til venstre Altiero Spinelli-
bygningen. Foto: Steffen Ryom.

Den Europæiske Union  
i katolsk perspektiv
Hvordan forholder Den katolske Kirke sig til Den Europæiske Union,  
og hvordan bidrager den til den politik, der føres?

Tekst: Steffen Ryom, Justitia et Pax
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krig mellem Frankrig og Tyskland, har haft 
succes på det punkt. EU modtog i 2012 
Nobels Fredspris med den begrundelse, 
at EU i seks årtier havde bidraget til 
fremme af fred og forsoning, demokrati og 
menneskerettigheder i Europa. Tildelingen 
af Fredsprisen redder næppe i sig selv EU, 
men giver et fingerpeg om, hvilken værdi 
EU har haft som fredsprojekt.

I forbindelse med den nytænkning af 
Europa, der nu skal finde sted, kan det 
være passende at minde om det spørgsmål, 
pave Johannes Paul II stillede i sin tale 
til de danske pilgrimme under audiensen 
i Rom den 22. oktober 1988, dagen før 
saligkåringen af Niels Steensen: 

”Niels Steensens bispegerning førte 
ham til Hannover, Münster, Hamburg og 
Schwerin. Overalt, hvor han kom, søgte han 
den samme sandhed, den samme erkendelse, 
den samme Guds hellige vilje. Overalt 
mødte han mennesket, denne jordens mest 
spændende og værdifulde skabning. Ser vi 
nutidens bestræbelser imod Europas enhed i 
denne væsentlige åndelige dimension, eller 
tænker vi mere eller måske udelukkende på 
et fælles marked og fri handel?”

COMECE 
Kommissionen af europæiske 
bispekonferencer i EU (COMECE) 
overvåger de politiske processer i EU 
og den retlige udvikling på områder af 
interesse for Kirken samt informerer 
EU’s institutioner om de katolske 
biskoppers holdninger. Dette sker gennem 
kontakter til EU-institutionerne, Europa-
Parlamentet og EU-ansatte i form af 
ekspertudtalelser, erklæringer, policy-
dokumenter og rapporter. 

COMECE’s medlemmer er 
biskopper udpeget af de 28 EU-landes 
bispekonferencer. Dens formand er 
ærkebiskop af München-Freising, 
kardinal Reinhard Marx. Biskop Czeslaw 
Kozon er og har i en årrække været Den 
nordiske Bispekonferences repræsentant i 
COMECE. 

Dens sekretariat er placeret i 
Bruxelles, tæt på EU-institutionerne. 
Sekretariatet har ca. ti ansatte og ledes 
af en generalsekretær, som altid er en 
præst. Den nuværende generalsekretær 
er dominikaneren Olivier Poquillon. De 
øvrige ansatte er eksperter i forskellige 
politikområder samt pressemedarbejdere.

COMECE holder plenarforsamling 
to gange årligt, som regel i marts og i 
november. Arbejdsprogrammet fastsættes 
af biskopperne og mødeperioderne er som 
regel intense og arbejdskrævende. 

Organisationen har et præsidium 
(forretningsudvalg), som udgøres af en 
formand, en næstformand, tre biskopper 
og en generalsekretær. Biskop Czeslaw 
Kozon er og har i en årrække været 
medlem af dens præsidium.

EU’s historie
•  1950: Den franske udenrigsminister 

Robert Schuman opfordrer til 
dannelsen af et fællesskab mellem 
Frankrig og Tyskland.

• 1951: Kul- og stålfællesskabet oprettes 
(Paris-traktaten). Seks medlemslande: 
Frankrig, Tyskland, Italien og Benelux-
landene.

• 1957: De samme lande opretter Det 
europæiske økonomiske Fællesskab 
(Rom-traktaten) og Det europæiske 
Atomenergifællesskab. 

•  1968: Toldunionen oprettes: 
Medlemslandene afskaffer al told 
internt i Fællesskaberne.

•   1973: Første udvidelse (Danmark, 
Irland og Storbritannien).

•   1979: Første direkte valg til Europa-
Parlamentet.

•   1981: Grækenland indtræder.
•   1986: Portugal og Spanien indtræder.
•   1986: Medlemslandene aftaler at 

gennemføre det indre marked inden 
1993.

•   1992: Maastricht-traktaten om fælles 
udenrigs- og sikkerhedspolitik, 
samarbejde om retlige og indre 

anliggender. Der indføres økonomiske 
kriterier for euroen. Fællesskaberne 
omdøbes til Unionen.

•   1995: Finland, Sverige og Østrig 
indtræder.

•  1995: Schengen-aftalen om fri 
bevægelighed mellem medlemslandene 
træder i kraft.

•  1997: Amsterdam-traktaten om bl.a. 
politisamarbejde og socialpolitik. 

•  2001: Nice-traktaten om kommende 
udvidelser.

•  2002: Euroen indføres i tolv af de 15 
medlemslande.

•   2004: Cypern, Estland, Letland, 
Litauen, Malta, Polen, Slovakiet, 
Slovenien, Tjekkiet og Ungarn 
indtræder.

•  2007: Bulgarien og Rumænien 
indtræder.

•  2007: Nice-traktaten indfører en 
fast formand for Europarådet og en 
højtstående repræsentant for den fælles 
udenrigs- og sikkerhedspolitik.

• 2013: Kroatien indtræder.
•  2016: Storbritannien vælger at udtræde 

af EU.

EU’s opbygning
EU’s ’maskinrum’ består grundlæggende 
af tre institutioner, Europa-Kommissio-
nen, Europarådet og Europa-Parlamentet. 
•  Europa-Kommissionen har til opgave 

at gennemføre traktaterne uafhængigt 
af nationale interesser. Derved adskil-
ler EU sig fra andre internationale or-
ganisationer, der ikke har en tilsvarende 
uafhængig myndighed. Den har i dag 
28 medlemmer (’kommissærer’) som 
arbejder uafhængigt af deres medlems-
land.

•  I Europarådet (eller Ministerrådet) mø-
des repræsentanter for medlemsstater-
nes regeringer. 

•  Europa-Parlamentets medlemmer har 
siden 1979 været valgt ved direkte valg 
i medlemsstaterne. Europa-Parlamentet 
har i dag 751 medlemmer, heraf 13 fra 
Danmark.

Beslutningsproceduren i EU går – 
forenklet sagt – ud på, at Kommissionen 
fremsætter forslag til lovgivning, som 
Europarådet og EU-Parlamentet herefter 
forhandler og vedtager med fornødne 
tilpasninger.

Et af de grundlæggende regelsæt 
i EU er de såkaldte fire friheder: fri 
bevægelighed (eller et indre marked) for 
varer, tjenesteydelser, arbejdskraft og 
kapital.

EU’s grundidé
Grundlaget for det nuværende EU 
går tilbage til 1950 med den franske 
udenrigsminister Robert Schumans 
tale den 9. maj, hvor han opfordrede 
til oprettelsen af et fællesskab mellem 
Frankrig og Tyskland. Formålet var – i 
lyset af to verdenskrige – at undgå en ny 
krig mellem de to lande. 

Idéen var at lægge produktionen af kul 
og stål, som dengang var de vigtigste 

råvarer til krigsførelse, ind under en 
fælles myndighed. Det Europæiske 
Kul- og Stålfællesskab blev oprettet i 
1951 med seks medlemslande, herunder 
også Benelux-landene og Italien. Disse 
lande oprettede i 1957 Det europæiske 
økonomiske Fællesskab og Det 
Europæiske Atomenergifællesskab, og 
de tre fællesskaber fik samlet betegnelsen 
De Europæiske Fællesskaber (i dag Den 
europæiske Union). 

To af det europæiske fællesskabs grundlæggere, den franske udenrigsminister Robert 
Schuman (1886-1963) og den franske økonom og diplomat Jean Monnet (1888-1979),  
i muntert selskab. Foto: Hypothèses.

Rom-traktaten blev underskrevet den 25. marts 1957 ved en stor ceremoni i Palazzo dei Conservatori på Capitol i den italienske 
hovedstad. Fra venstre ses Belgiens udenrigsminister Paul-Henri Spaak og økonomi-generalsekretær Jean-Charles Snoy et d’Oppuers, 
Frankrigs udenrigsminister Christian Pineau og dennes viceminister Maurice Faure, Vesttysklands forbundskansler Konrad Adenauer 
og udenrigsminister Walter Hallstein, Italiens præsident Antonio Segni og udenrigsminister Gaetano Martino, Luxembourgs 
udenrigsminister Joseph Bech og ambassadør Lambert Schaus, Hollands udenrigsminister Joseph Luns og leder af den hollandske 
delegation Johannes Linthorst-Homan, mens de underskriver traktaterne om det økonomiske samarbejde i EØF og atomsamarbejdet i 
Euratom. Foto: AFP. 
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KIRKEFEST I en fyldt kirke blev da-
gens liturgi fejret med læsninger på dansk 
og engelsk, der afspejlede menighedens 
internationale sammensætning. Da sogne-
præst pater Alren Soosaipillai blev sogne-
præst i Lyngby, tog han initiativ til at fejre 
messe på engelsk sammen med studerende 
fra DTU. Senere kom au pair pigerne til, og 
efterhånden er en blomstrende engelskspro-
get menighed vokset op. 

Den 15. august 1957 blev kirken indviet 
på festen for Marias optagelse i himlen.  
Åbenbaringens magtfulde ord om en 
kvinde klædt i solen og Lukasevangeliets 
beretning om Marias besøg hos Elisabeth 
var udgangspunkt for biskop Czeslaws 
prædiken. Han prædikede over Jomfru 
Maria som urbilledet på Kirken. Maria er 
et forbillede på tro, tillid og lydighed. Hun 
kan hjælpe os til at meditere over vores 
kirkeforståelse og er med til at bane vejen 
for Kristus, for Gud bruger altid mennesker 
til at bane vejen for ham. Ved at tilegne 
os Marias sindelag kan vi være med til 
at bane vejen for Åndens virke, for det er 
først og fremmest Helligånden, der skal 

holde sammen på Kirken. Mødet mellem 
Elisabeth og Maria var begyndelsen til 
Kirkens mission. Maria bragte Kristus 
videre, sagde biskop Czeslaw og mindede 
om vores forpligtelse til at gøre menigheden 
til et fællesskab, der er attraktivt for andre. 

”Vi er levende stene i Guds store 
bygningsværk; men vi har også brug for 
fysiske rammer. Derfor hæger vi om vore 
kirkebygninger”, sagde biskoppen.

Men nu er det jo sådan, at en menighed 
aldrig er en frit i luften svævende størrelse.  
Derfor er det vigtigt at skabe gode rammer 
om menighedslivet. Dagen blev derfor også 
markeret ved at biskoppen indviede den 
nyindrettede menighedssal, der kommer til 
at danne ramme om menighedslivet. 

”Jeg føler jeg er kommet til at kende 
kirken meget bedre nu”, sagde historikeren 
Sebastian Olden-Jørgensen – redaktør af 
det flunkende nye jubilæumsskrift, der 
blev omdelt i festsalen efter biskoppens 
indvielse.

Bugnende borde med danske og 
internationale specialiteter i Sankt Knud 
Lavard Skoles gymnastiksal dannede 
rammen om et festligt samvær, hvor der 
også blev trukket tråde fremad og bagud. 

Med ønsket om god vækst for menigheden 
og en tak for det gode økumeniske 
samarbejde i Lyngby overrakte Bodil 
Krabbe fra baptistkirken i Lyngby et lille 
træ til sognepræsten. 

”Biskop Suhr skar igennem. Han kunne 
se der skulle nyt til”, sagde pastor emeritus 
Stephen Holm fra Sorø og udråbte et leve 
for en af nøglepersonerne i kirkens historie. 
 LR

Sankt Knud Lavard Kirke

KONGENS LYNGBY Hold da op, 
sikke en grim kirke! Sådan tænkte Marcos 
Romero Bernús, da han som kommende 
sognepræst gik ind i Sankt Knud Lavard 
Kirke første gang. Man kan læse om hans 
oplevelse i ”Sankt Knud Lavards Kirke 
60 år”, som menigheden ved den katolske 
kirke i Lyngby har udgivet i anledning af 
60-året for bygningen af kirken.

Allerede da Sankt Knud Lavard Kirke 
blev bygget, vidste man, den ville kalde på 
stærke følelser, for den lignede jo slet ikke en 
”rigtig” kirke med sit supermoderne udtryk. 
Måske havde biskop Suhr dette i tankerne, 
da han skrev en hilsen til menigheden i 
sognebladet august-september 1957 kort tid 
efter kirkens indvielse.

” Jeg har fundet det rigtigt, at bygningen 
skulle præges af den moderne arkitekturs 
linjer. Den katolske Kirke er ikke bundet 
til en bestemt tidsalders smag og former. 
Den kan netop uden at ændre ved Kristi 
uforanderlige budskab knytte det værdifulde 
i samtidens kultur og kunst til sig”.

Med jubilæumsskriftet griber festskriftets 
redaktør, historikeren Sebastian Olden- 
Jørgensen, lejligheden til at se tilbage på 
de første 60 år og fortælle historien om, 
hvorfor kirken ser ud, som den gør i dag. 
Navnet Knud Lavard er lurmærket dansk og 
har haft en vigtig signalværdi for de danske 

katolikker lige siden de i 1914 begyndte 
at valfarte til kapelruinen i Haraldsted. 
Datidens katolske kirke ville signalere, 
at den var dansk til marven og ikke noget 
fremmedelement her i landet. 

I tråd med den tanke viser de første skitser 
til den kommende Sankt Knud Lavard 
Kirke en minimodel af Grundtvigskirken 
i København. Med festskriftet fortæller 
Olden-Jørgensen historien om en kirke, 
der startede som en dansk landsbykirke i 
overstørrelse, men endte som en firkantet 
og kasseformet bygning, der fik kultstatus 
som avantgardistisk bygningsværk. 

Skiftende tegninger fra arkitekten viser 
byggeriets udvikling lige fra den første 
spæde start til slutresultatet samtidig med, 
at Olden-Jørgensen gør rede for, hvordan 
det færdige resultat står som udtryk for et 
tæt parløb mellem modernismen og den 
liturgiske bevægelse, som han tolker som 
purisme.

Kirkebygningen, der var inspireret af 
lignende byggerier i Schweiz og Tyskland, 
ser han som en konsekvent realisering af det 
modernistiske dogme inden for arkitekturen 
– form follows function. Kirkebygningen 
skal tjene som ramme om menighedens 
fælles messefejring med fokus på altret. 
Derfor er alt, hvad der kunne virke 
forstyrrende på dette fokus skrællet væk. 

Olden-Jørgensen lader det stå åbent, om 
Erik Olsons farverige udsmykning i denne 
sammenhæng er et stilbrud eller en villet 
understregelse af kirkebygningens katolske 
rummelighed over for andre udtryk. 

Byggeriet blev præmieret i 1959 af 
Foreningen til Hovedstadens Forskønnelse 
som udtryk for fornyelse af kirkearkitekturen 
i Danmark, og førende arkitekturkritikere 
roste den til skyerne. Muligvis ønskede 
biskop Suhr dermed også at demonstrere 
Den katolske Kirkes modernitet, antager 
Olden-Jørgensen.

Men ethvert kirkerum, der lever, står der 
ikke bare som et monument over arkitektens 
ide´. Som brugsrum forandrer det sig over 
tid, fordi det må tilpasse sig den daglige 
brug og leve op til skiftende tiders krav.

Olden-Jørgensen viser dette ved at 
sammenholde fotos fra Sankt Knud 
Lavards første år med fotos fra i år. Det var 

meningen, at lyset fra syd skulle falde ned 
på altret; men med de liturgiske reformer 
efter Det andet Vatikankoncil blev altret 
rykket fremad, og i dag er det sådan, at 
dagslyset mest falder dér, hvor præsten og 
ministranterne sidder.

Et andet eksempel er døbefonten, der blev 
rykket længere frem og nu ikke mere var 
badet i det naturlige ovenlys som oprindelig 
tænkt. Dermed er en del af idéerne bag 
kirkens arkitektur udvisket.

Biskop Czeslaw, de to tidligere 
sognepræster Marcus Bernús og Allen 
Courteau og skoleleder ved Sankt Knud 
Lavard Skole, Christa Bonde, sætter i 
indledningen kirkebygningen og dens 
historie ind i en ramme, der i sig selv kunne 
gemme på nye historier. For eksempel 
ville det være spændende at høre om, 
hvad nedlægningen af tre katolske sogne 
i Nordsjælland og udviklingen af en 
blomstrende engelsksproget menighed har 
betydet for sognets dynamik.  

Historien bag Sankt Knud Lavards 
Kirke ville kun være halvt fortalt uden de 
mennesker, den hører sammen med. Men 
dem er der heldigvis også blevet plads til i 
jubilæumstskriftet – lige fra en præsentation 
af dens helgener til korte biografier af 
kirkens sognepræster. Også her ligger der 
gemt mange historier, som forhåbentlig vil 
komme til at se dagens lys.  LR

Jubilæumsskriftet koster 75 kr. og vil 
kunne købes i kirken eller via Katolsk 
Forlag http://katolskforlag.dk/

En glad Sebastian Olden-Jørgensen 
præsenterer festskriftet ”Sankt Knud 
Lavards Kirke 60 år”. Journalist Jan 
Kozon har designet omslaget. Foto: 
Lisbeth Rütz.

En kirke og dens mennesker
Jubilæumsskriftet om Sankt Knud Lavard Kirke fungerer som guide til 
dens arkitektur, men fortæller også om menneskene omkring den.

Biskop Czeslaw velsigner det nye menighedslokale. Foto: Philippe Jessen.

Biskop Czeslaw velsigner pastor Julie K. 
Goldschmidt fra Lyngby Kirke og  pastor 
emeritus Leif Bork Hansen, tidligere 
Lyngby Kirke. Foto: Philippe Jessen.

Bodil Krabbe fra baptistkirken i Lyngby gav sognepræst Alren Soosaipillai et lille 
træ med ønsket om godt, økumenisk samarbejde og fortsat god vækst for den katolske 
menighed i Lyngby. Foto: Lisbeth Rütz.

Glædesdag i Kongens Lyngby 
Sankt Knud Lavards menighed fejrede kirkens 60 års jubilæum med ny 
menighedssal og et flot festskrift.
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UNDERVISNING Det er længe siden, 
at vingerne baskede, øjnene plirrede og 
hovederne bevægede sig i små, nervøse ryk 
på de udstoppede fugle i den naturhistoriske 
samling på Niels Steensens Gymnasium. 
For den senest tilkomne er en stor dansk 
flagspætte fra 1983, og den ældste er en 
sule fra Færøerne fra 1874. Alligevel er 
deres stand så god som nogensinde, efter 
at to konservatorer tidligere på året har 
registreret, rengjort og nyopstillet samtlige 
numre. Nu skal de bringes frem af gemmerne 
og ikke bare fortælle naturhistorie men også 
skolehistorie.

Naturhistoriske skolesamlinger med 
fugle, dyr og planter var noget, som enhver 
grund- og gymnasieskole med respekt for 
sig selv havde fra sidst i 1800-tallet, og 
der var en livlig handel med præparater til 
sådanne samlinger. I en tid med et begrænset 
udvalg af velillustrerede skolebøger og et 
totalt fravær af film og computere kunne et 
udstoppet næbdyr eller en tudse i sprit være 
elevernes eneste mulighed for at komme 
helt tæt på. 

I dag ser man mest den slags hos mar-
skandisere. For efterhånden som mængden 
af pædagogiske hjælpemidler tog til, blev 
skolesamlingernes relevans i undervisnin-
gen mindre, og de fleste skoler afhændede 
deres samlinger enten ved salg, foræring el-
ler simpelthen ved at smide dem ud. Derfor 
er de efterhånden blevet sjældne, og skoler, 
der aktivt ønsker at bevare dem, er blevet 
endnu sjældnere.

Den naturhistoriske samling på NSG 
indeholder et bredt udsnit af geologiske, 

botaniske og zoologiske præparater, hvoraf 
bestanden på ca. 250 fugle gør sig specielt 
bemærket. Her er en andeskondor fra 
Ecuador, en søkonge fra Grønland og en 
spætte fra 1905 med bemærkningen ”fanget 
i Stenosgade”, for blot at nævne nogle få af 
de mange arter, der er repræsenteret. Hertil 
kommer, at præparaterne har en for katolsk 
skolehistorie interessant proveniens. Store 
dele af samlingen stammer nemlig fra 
jesuitternes navnkundige Sankt Andreas 
Kollegium i Ordrup, hvor den var skolens 
stolthed. Efter kollegiets lukning i 1920 
kom de udstoppede dyr og fugle til Sankt 
Knuds Skole på Vesterbro og siden til Niels 
Steensens Gymnasium.

Samlingen har også fået et litterært 

eftermæle i Otto Gelsteds digt ”Munkene 
og Homér” (1924), hvor digteren på ironisk 
vis skildrer sin skolegang på kollegiet, 
inklusive undervisningen i naturhistorie: 
”Med begge hænder fulde/af tudser og 
tarme i sprit/forklarer pater Breitung/Guds 
visdom skridt for skridt.” Pater Amadeus 
Breitung SJ (1850-1933) var en af skolens 
fremtrædende lærere og kendt for sin 
uforfærdede kamp mod darwinismen.

Størstedelen af den naturhistoriske 
samling på NSG er blevet til over en 60-
årig periode mellem 1870 og 1939 og er 
på mange måder en typisk skolesamling. 
Enkelte præparater er dog ualmindelige, 
og nogle af fuglene repræsenterer sjældne 
arter i Danmark. Blandt dem, som 
konservatorerne fandt særlig interessante, 
er en lille stortrappeunge, en sydamerikansk 
hjelmparasolfugl og en ellekrage. Enkelte 
pattedyrspræparater skiller sig også ud – 
blandt andet et kranium fra en sneleopard 
samt et udstoppet næbdyr.

Selvom præparater af dyr og planter 
nærmest ikke bruges mere i moderne 
undervisning, udgør samlingen på NSG 

stadig en mulighed for at inddrage 
autentiske og fascinerende genstande 
i lektionerne som udgangspunkt for 
diskussioner og opgaver. For historien taler, 
når man betragter en paradisfugl fra Ny 
Guinea med en håndskreven etikette, der 
fortæller, at den er fanget i 1895. Flere af 
samlingens elementer vil også kunne indgå 
i mindre udstillinger på skolens område og 
dermed bidrage med et unikt og særegent 
præg, der understreger NSG’s historiske 
rødder. Fra fuglesamlingen kunne man 
udover eksotiske arter fremhæve arter, der 
er sjældne i Danmark. Spritsamlingen kan 
med den rette belysning også blive meget 
flot, og skolens samling af dyrekranier vil 
altid kunne give grobund for fascination og 
undren.

I hvert eneste tilfælde drejer det sig om 
genstande, som man aldrig nogensinde 
kan få igen, fordi deres historie er 
sammenspunden med dansk, katolsk 
skolehistorie. Nu kommer de frem til ny 
ære og værdighed.   

SPEJDERARBEJDE 25 ulve, spejdere 
og ledere fra den katolske spejdergruppe 
i Taastrup deltog i Spejdernes Lejr 2017 i 
Sønderborg fra 22.-30. juli sammen med 
40.000 andre spejdere fra Danmark og 
spejdere fra hele verden. Søndag den 23. 
juli var spejdergruppen til messe i Sct. 
Pauls Kirke i Sønderborg.

Alle ugens dage var fyldt af aktiviteter; 
der blev for eksempel bygget borde og 
tårne. Ulve og spejdere var på spændende 
løb. En af dagene var der ”ringridning” 
som er en af Sønderjyllands traditioner. 
”Hestene” blev lavet af rafter.

Vores ulve og spejdere lavede selv mad 
over bål og sov i telte.  Vi byttede tørklæder 
med spejdere fra Israel og Canada. En af 
dagene spiste vi aftensmad sammen med 
en amerikansk spejdergruppe. De var 
superflinke.

En af dagene var der borgmesterbesøg. 
Fra Høje-Taastrup kom borgmester Michael 
Ziegler og besøgte os og var sammen med 
de 200 ulve og spejdere fra Høje-Taastrup 
Kommune. Borgmesteren havde kage med 
til alle Høje-Taastrup spejderne, fortæller 

en af lederne, Jess Madsen.
Zapp og Jacob (på billedet) er nu tilbage 

i hjemlige omgivelser. Begge fortæller, 
det har været en helt forrygende uge med 
masser af aktiviteter og glade spejdere og 
voksne overalt. Lejren blev en oplevelse 
for livet, siger de to, der begge er spejdere 
i Sct. Pauls Spejdergruppe, Det Danske 
Spejderkorps.

Spejdernes Lejr afholdes hvert 5. år 
og arrangeres af de 5 danske anerkendte 
spejderkorps: Det Danske Spejderkorps, 
KFUM-Spejderne, De Grønne Pigespejdere, 
Baptistspejdere og Dansk Spejderkorps 
Sydslesvig.

En stor tak skal lyde til Sønderborg 
Kommune, der lagde jord til og kræfter i 
sammen med tusindvis af frivillige. Uden 
deres hjælp før, under og efter lejren havde 
dette ikke været muligt. Vi glæder os 
allerede til 2022, slutter gruppeleder Jess 
Madsen Sct. Pauls Spejdergruppe.

De katolske spejdere i Taastrup hører til 
Sct Paul Gruppe. Læs mere om dem her: 
http://sctpaul.gruppe.dds.dk/info Zapp og Jacob fra de katolske spejdere i Taastrup var med på Spejdernes Lejr  

i Sønderborg 2017. Foto: Jess Madsen.

En forrygende uge  
i Sønderborg
Sådan var Spejdernes Lejr 2017.

Tekst: De katolske spejdere i Taastrup

Spurvehøg fra samlingen.

Kulturarven plejes på NSG
En enestående samling af udstoppede fugle og dyr er blevet renoveret og 
nyopstillet på Niels Steensens Gymnasium. Dele af samlingen går tilbage 
til Sankt Andreas Kollegiet i Ordrup.

Tekst og foto: Andreas Rude

3. og 4. mellemskoleklasse på Sct. Andreas Kollegium i Ordrup 1919. Arkivfoto.
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DØDSFALD Lille sr. Noële døde den 2. 
august efter et langt og rigt liv i Charles de 
Foucaulds og sr. Madeleines ånd. Sammen 
med 16 medsøstre fra Skandinavien, 
Schweiz og Belgien var hun til regionalmøde 
i Øm, hvor hun for en menneskealder siden 
havde været med til at grundlægge det andet 
kommunitet i Danmark.

Selv om hun var 87 år, kom døden 
alligevel uventet, for sr. Noële var aktiv og 
frisk lige til det sidste. Hun sad og lavede 
æbletærter i køkkenet dagen før hun tidligt 
om morgenen blev fundet død i sin seng.  

Sr. Noële blev født i Frankrig i Grezieu-la-
Varenne syd for Lyon i 1929 som nummer 
3 i en stor børneflok på 4 drenge og 3 piger. 
Hun var dygtig med sine hænder og kom 
på kunsthåndværkerskole, hvor hun lærte 
at male på keramik og porcelæn. Senere 
arbejdede hun på en porcelænsfabrik. I sin 
fritid var hun aktiv i den katolske bevægelse 
for ungdommen på landet. 

Hun blev opdraget af forældre, der gav 
hende meget tillid og stor frihed. Fra dem 
arvede hun en dyb tro. Den ballast tog 
hun med sig gennem hele livet og den 
blev hende til stor hjælp på lederposter i 
kongregationen.

Allerede som stor pige var hun sulten 
efter at komme ud og opdage verden. Hun 
havde lært de små søstre i Le Tubet uden 
for Aix-en-Provence at kende og ville gerne 
være trådt ind allerede som 18-årig, men 
blev hjemme indtil hun var 21 for at hjælpe 
i hjemmet og passe de små søskende. I 
februar 1952 trådte hun ind hos Jesu små 
Søstre. Postulatet og noviciatet havde hun 
i Provence.  

Som nummer 98 af de indtrådte kom hun 
ind i et ungt og dynamisk ordenssamfund 
med vokseværk. Nye kommuniteter skød op 
som paddehatte over hele verden gennem 
en kort årrække.  

Den 6. november 1953 kom hun til Dan-
mark, efter 8. september samme år  at have 
aflagt løfter i El Abiod i Sahara. Sammen 
med sr. Andrea startede hun kommunitetet i 
Dannebrogsgade i juni 1954. 

I 1957 kom søstrene til Øm, hvor de 
begyndte med noviciatet i Mariendal og 
Hama hus, før de flyttede til et husmandssted 
i 1960.

De små søstres grundlægger, sr. 
Madeleine, viste sr. Noële stor tillid, og hun 
fik til ansvar at grundlægge nye fraterniteter 
i Norden, endnu inden hun havde aflagt de 
evige løfter. I en tid hvor ordenssøstrene 
stadig var traditionelt klædt, var Jesu små 
Søstre i deres sandaler og ordensdragter 
af cowboystof et friskt pust.  Biskop Suhr 

lyttede i tavshed til sr. Noële under hendes 
første besøg og spurgte så: Går I altid sådan 
klædt?  Og han forbød søstrene at tage den 
på stop, når de rejste i Danmark! 

Sr. Noële kom helt alene til Danmark. 
De første ni måneder boede hun hos 
Liobasøstrene, hvor hun følte sig hjemme 
og blev vel modtaget af den fransktalende sr. 
Maria Birgitta Ballin. Her som andre steder 
knyttede hun varme, livsvarige venskaber. 
Nu kom nogle travle år, hvor hun i to perioder 
var ansvarlig for Skandinavien og rejste 
rundt til de nye kommuniteter, som startede 
i Norge, Sverige og Finland. Ordenslivet 
blev hurtigt tilpasset de nordiske forhold, 
og søstrene fik lov til at gå med bukser, som 
passede bedre til deres arbejde og vores 
klima. Som regionsansvarlig havde hun 
grænseløs tillid til sine medsøstre og hun 
gav dem stor frihed til at indrette sig, som 
de fandt bedst. 

Efter ønske fra biskop Hans kom Jesu 
små Søstre i 1980 til Nuuk. Og lille sr. 
Noële fik stor kærlighed til dette land, hvor 
hun levede fra juli 1980 til midt i april 
2016. Som friluftsmenneske elskede hun at 
fiske og færdes i den grønlandske natur.  På 
Grønland arbejdede hun i fiskeindustrien og 
med rengøringsarbejde på Hotel Grønland. 
Senere blev hun telefonistinde og med 
forefaldende arbejde i det grønlandske 
telefonvæsen. I sit travle pensionistliv 
arbejdede hun i en Røde Kors butik i Nuuk i 
18 år. Hun havde håbet, at hun kunne dø på 
Grønland; men det blev besluttet at lukke 
kommunitetet i Nuuk. 

Højt oppe i 80´erne nåede hun 
at få halvandet år i kommunitetet i 
Stockholm, hvor hun trofast sled med 
svenskundervisningen på sprogcaféen 
sammen med unge flygtninge fra 
Mellemøsten og Nordafrika. 

Hun havde glædet sig til at komme 

til møde med medsøstrene i Øm, hvor 
noget af det første hun gjorde var at tage 
vandrestavene og gå ned til Mariendal, hvor 
søstrene boede i begyndelsen. Hun var godt 
forberedt på, at hun snart skulle herfra. Da 
hun blev fundet død på sit værelse i Øm, lå 
der øverst på bordet en kuvert med hendes 
ønsker om salmer og tekster til begravelsen. 

Det er blevet sagt om sr. Noële, at 
hun praktiserede økumenien, ikke med 
dogmatiske diskussioner, men med hjertets 
åbenhed. Hun havde ønsket sig, at en præst 
fra Folkekirken skulle være med til hendes 
begravelse. Det ønske opfyldte teologen og 
grønlandsforskeren Henrik Wilhjelm, som 
kendte sr. Noële godt fra Grønland.

Det bliver svært at forestille sig De 
små Søstre uden sr. Noële, for som p. Jan 
Ophoff sagde i sin begravelsesprædiken: I 
begyndelsen var søster Noële.  LR
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Den katolske 
skolemand par 
excellence
Walter Dalland in memoriam.

MINDEORD Da Alumneforeningen på 
Niels Steensens Gymnasium i maj holdt 
generalforsamling, var forsvarsminister 
Claus Hjort Frederiksen inviteret med for 
at fortælle om sin gymnasietid på skolen i 
1960’erne. Det er sigende for den respekt, 
der stod om Walter Dalland fagligt og 
pædagogisk, at det var sin unge, energiske 
historielærer, Walter Dalland, som 
ministeren særligt fremhævede og tillagde 
sin første, spirende interesse i politik.

Da Walter Dalland i 1960 blev cand. 
mag. i historie og græsk kultur, havde han 
allerede i et par år været timelærer på Niels 
Steensens Gymnasium i København, hvor 
han blev adjunkt i 1962 og samtidig var 
historielærer på Zahles faglærerkursus. 
I 1972 blev han rektor for Falkonérgårdens 
Gymnasium og HF på Frederiksberg. I 
1990 kom han tilbage til Niels Steensens 
Gymnasium som rektor, en stilling som 
han bestred på fremragende vis til 1998. 

Walter Dalland var den katolske skole-
mand par excellence. Kristendommen var 
en drivende kraft i hele hans virke, og fag-
ligt var han ikke mindst inspireret af je-
suitternes pædagogik. Elever og kolleger 

blev mødt med levende interesse og med 
er ægte engagement. Også på flere andre 
områder nød den katolske verden godt 
af Walter Dalland, ligesom han også var 
kendt for sit økumeniske netværk, som 
styrkedes gennem talrige foredrag om 
både religionshistorie og samtidshistorie.

Siden studieårene var han interesseret 
i politik og var blandt andet medlem 
af Studenterrådets forretningsudvalg. 
I 1972-86 var han formand for 
Gymnasieskolernes Rektorforening, og 
han har også været aktiv i lokalpolitik i 
Gentofte.

Æret være hans minde.
Lise Baadsgaard Jepsen,  

rektor for Niels Steensens Gymnasium.

Lille søster Noële, sommeren 2017.  
Foto: Jesu små Søstre.

En stor lille søster
Sr. Noële er død.

Walter Dalland. Foto: Grethe Lissner.

Et minde fra tiden i Grønland – 
fællesspisning hos søstrene i Nuuk. For 
bordenden sidder Paul Marx O.M.I. – 
daværende sognepræst.

MINDEORD Walter Dalland er død, 
han blev 84 år. Walter var en dynamo 
og en facetteret personlighed. Han var 
aktiv på flere områder i skoleverdenen, 
i det politiske liv og i Kirkens liv. Han 
var klassisksproglig student fra Viborg 
Katedralskole, cand. mag. fra Københavns 
Universitet og løjtnant fra Hærens 
officersskole.

Hans ”almindelige” arbejde var i 
gymnasieskolen som adjunkt på Niels 
Steensens Gymnasium, rektor på 
Falkonergårdens gymnasium og endelig 
rektor på Niels Steensens Gymnasium, så 
var der lige en afstikker som forstander 
på Den liberale højskole Breidablik. 
Han var også i mange år formand for 
Gymnasieskolernes Rektorforening.

Politisk kom han rundt omkring. 
Oprindelig var han medlem af partiet 
De Uafhængige, så kom han til Liberalt 
Centrum, ved sin død var han medlem af 
De Radikale.

Walters kirkelige engagement kom til 
udtryk i flere sammenhænge. Han var et 
betydende medlem af den danske synode 
i 1969. Hans demokratiske sindelag og 
politiske erfaring var en god hjælp under 
forhandlingerne. Walter var en varm 

tilhænger af pave Johannes XXIII’s ønske 
om aggiornamento, ajourføring af Kirkens 
praksis og vejledninger. Efter synoden 
nedsatte biskop Martensen et udvalg 
om ungdomsarbejde, her var Dallands 
erfaringer fra Danmarks Unge Katolikker 
af stor værdi.

Dalland havde også både et økumenisk 
og europæisk udsyn. Dette kom til udtryk 
ved hans deltagelse i Ökumenische  
Osterkonferenz i Østberlin i årene efter 
Berlinmuren blev bygget i 1961. Her 
mødtes grupper fra Øst- og Vesteuropa, fra 
flere konfessioner i en årrække for at tale 
sammen om kristendom og politik og ikke 
mindst om, hvad der bandt os sammen 
på tværs af de aktuelle og historiske skel, 
målet var at skabe gensidig forståelse. På 
vestlig side var Dalland arrangøren.

Den økumeniske sindelag viste sig i 
Danmark, her var Dalland medarrangør 
af de økumeniske sommerlejre på Øm i 
1970’erne. Lejrene havde deltagere fra 
folkekirken, baptisterne, missionsforbun-
det m.fl. og altså katolikker.

For os der kendte Walter og fulgte 
ham, var han et forbillede og en stadig 
inspiration. Æret være hans minde.

Paul Jørgensen

Et forbillede og en  
stadig inspiration
Walter Dalland in memoriam.
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JUBILÆUM Omkring 100 personer 
fejrede søndag den 20. august i Jesu Hjerte 
Kirke i Stenosgade et 10-års jubilæum. I 
2007 gav pave Benedikt XVI tilladelse til, 
at alle præster kan fejre messen efter den 
ekstraordinære ritus - det vil sige som den 
blev fejret før Det andet Vatikoncils store 
liturgiske reformer i 60´erne.

Jubilæet blev markeret ved at fejre mes-
sen som pontifikalmesse (bispemesse) efter 
den ekstraordinære ritus. Første gang efter 
koncilet med messefejring efter den ekstra-
ordinære form var i 2010 i Bredgade. 

I modsætning til 2010 blev pontifikalmes-
sen denne gang stort set fejret med præster, 
som arbejder i bispedømmet København.  
I fejringen deltog pater Paul Marx O.M.I., 
der er ansvarlig for koordinering af ekstra-
ordinær messefejring i Danmark, pastor Jan 
Hansen, pastor Kamil Brogowicz fra Den 
neokatekumenale Vandring, diakon Kaare 
Nielsen, pater Tomislav Zwetko O.F.M. 
conv. fra franciskanerkommunitetet i Sten-
osgade og præstestuderende Marcin Goral 

fra Filip Neri Instituttet i Berlin.
Gennem de seneste 10 år er der hver an-

den søndag blevet fejret messe i København 
efter den ekstraordinære ritus med et sti-
gende antal yngre deltagere. Mange delta-
gere har et stort ønske om, at denne messe i 
fremtiden kan blive fejret hver søndag. Der 
fejres nu også traditionel messe i Randers – 
p.t. én gang om måneden. 

 Jacob Schwartz udtrykte ved receptio-
nen efter messen sin store taknemmelighed 
over, at det var muligt at fejre denne ponti-
fikalmesse og takkede Carsten Günther for 
det store arbejde, han havde lagt i forbere-
delserne. De kommer begge fra Carl Borro-
mæusgruppen, der i mange år har organise-
ret messefejringen efter den ekstraordinære 
liturgi her i landet.

Med fejringen af messen efter den ekstra-
ordinære form imødekommer vi en hel del 
menneskers ønsker, sagde biskop Czeslaw 
ved receptionen. Han understregede samti-
dig, hvor vigtigt det er, at bispedømmet er 
mangefacetteret i sin messefejring.  Og han 

markerede vigtigheden 
af, at regelmæssig mes-
sefejring i den ekstraor-
dinære ritus kan tilbydes 
troende i bispedømmet 
København. 

I KO nr. 13 følger en 
større artikel om fejrin-
gen af den ekstraordinæ-
re ritus her i Danmark. 
 LR

JUBILÆUM ”Når man som dig pater 
Zdunek har arbejdet 25 år det samme sted, 
så bliver man en del af stedets historie, og 
jeg er sikker på, at dit virke her i kirken 
har haft stor betydning både for det enkelte 
medlem af menigheden og udviklingen af 

den kultur og det fællesskab, der er omkring 
Sankt Nikolaj Kirke.”

Det sagde Hvidovres borgmester Helle 
Adelborg (S) i sin lykønskningstale til 
Wladyslaw Zdunek, da menigheden ved 
Sankt Nikolaj Kirke i Hvidovre den 6. 

august holdt afsked for sin mangeårige 
sognepræst. Per 1. september forlader 
Zdunek sin menighed for at flytte ud til 
Sankt Annæ Kirke på Amager, hvor han 
vil leve pensionistlivet sammen med sine 
medbrødre i redemptoristordenen.

Borgmesteren fremhævede Hvidovre 
som en kommune, hvor kirker og 
religionssamfund kunne leve i fredelig og 
ligeværdig sameksistens. Hun omtalte Sankt 
Nikolaj Kirkes fine arkitektur og hvordan 
kirkebygningen spiller fint sammen med 
Bredalsparken på den anden side af vejen.  

Sankt Nikolaj 
Kirke fra 1960 
er næsten jævn-
aldrende med 
Hvidovre Kom-
mune fra 1958 
og er tegnet af 
ku l t a rk i t ek t en 
von Spreckelsen, 
der også står bag 
Sankt Nikolaj 
Kirke i Esbjerg.  
Von Spreckelsen 
blev senere ver-
densberømt for 
sin moderne tri-
umfbue –  l`Arche 
de l´humanite´ 
i Paris. Mange 

kommer langvejs fra for at se den, og tal-
rige er de arkitektur- og kunstinteresserede, 
som  Zdunek  i sin tid som sognepræst har 

vist rundt i kirken.  Han har i sin embedspe-
riode holdt foredrag om Den katolske Kirke 
i Hvidovre og på den måde gjort de lokale 
katolikker synlige.

Den katolske menighed i Hvidovre er 
som de fleste andre i Danmark en broget 
flok mennesker, der kommer fra hele 
verden. Men Zdunek har formået at stå som 
en favnende figur for sin flok.

”Jeg tror Gud vil støtte jer og velsigne 
jer i fremtiden”, sagde en synlig bevæget 
Zdunek til en talstærkt fremmødt menighed, 
der fyldte kirken til sidste plads. Han 
udtrykte i sin tale taknemmelighed og glæde 
over at have tjent menigheden i 25 år i von 
Spreckelsens smukke kirke.  Pater Zdunek 
blev for to år siden alvorligt syg på sin 80 
års fødselsdag og blev derfor snydt for sin 
fødselsdagsfest.  Det blev der til gengæld 
taget grundigt revanche for på denne 
festdag. Pensionisttilværelsen kommer efter 
et langt og flittigt arbejdsliv, hvor Zdunek 
har arbejdet som præst i Odense, Nyborg og 
Assens, før han kom til Hvidovre.

Ny sognepræst ved Sankt Nikolaj Kirke 
bliver pastor Michael Hornbech Madsen, 
der vil fejre søndagsmessen sammen med 
menigheden og tage sig af kirkebøgerne 
samtidig med at han fortsætter sit arbejde i 
fængselsvæsenet. Pastor Peter Nguyen, der 
er ansvarlig for vietnamesisk sjælesorg øst 
for Storebælt, flytter ind i præsteboligen og 
vil fra 1. september læse hverdagsmesserne 
på vietnamesisk. 
 LR
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Glem ikke Hvidovre sagde Hvidovres 
borgmester Helle Adelborg (S), mens hun 
overrakte kommunens gave.

Jeg tror Gud vil støtte og velsigne jer 
i fremtiden, sagde pater Zdunek til 
menigheden, der var mødt talstærkt op.

Han har gjort Den katolske 
Kirke synlig i Hvidovre
Afskedsfesten for Wladyslaw Zdunek samlede mennesker fra nær og fjern.

BISPEDØMMET Domkirken i Bred-
gade 69 danner rammen om en glædelig 
begivenhed, når Michael Münchow lør-
dag den 9. september kl. 17 modtager dia-
konvielsen af biskop Czeslaw. 

Michael Münchow, der er født i 1961, 
er gift og har tre voksne børn, tilhører 
Sakramentskirkens menighed. 

Det er en særdeles veluddannet person, 
som fremover skal virke som permanent 
diakon i bispedømmet. Michael har udover 
flere psykoterapeutiske uddannelser i 
bagagen også taget en række akademiske 
uddannelser: Cand.theol. (Københavns 
Universitet, 2016); cand.phil. i litteratur 
(Københavns Universitet, 1991): M.A. 
i filosofi (University College Dublin, 
1987), og B.A. Hons. i filosofi og oldgræsk 
(University College Dublin, 1984).

Udover at have arbejdet som psykotera-
peut samt undervist i faget på Institut for 

Gruppeanalyse i København, har Michael 
Münchow også arbejdet som projektle-
der på Selvmordsforebyggelsesprojekt på 
Psykiatrisk Center i Glostrup. Fra 2002 
har han fungeret som lektor på det psyko-
logiske fagområde på Institut for Socialt 
Arbejde ved socialrådgiveruddannelsen 
på Professionshøjskolen Metropol. 

Michael Münchow har fulgt 
diakonuddannelsen for bispedømmerne 
i det sydlige England, på St Mary’s 
University i Twickenham, og har i to år én 
til to gange om måneden deltaget i deres 
uddannelsesprogram. Som sidste del af 
sin uddannelse har han været i praktik i 
domkirken. 

Til Katolsk Orientering sagde han sidste 
år:

”Af diakonatets tre søjler, det liturgiske, 
udlæggelsen af skriften og det sociale 
arbejde, har alle min interesse: Deltagelsen 
i liturgien har bragt mig til tjenesten, 
udlæggelse af skriften og skrifter i det 
hele taget er en del af mit professionelle 
virke, og som underviser af kommende 
socialrådgivere har jeg det sociale arbejde 
tæt inde på livet. En vigtig ekstra opgave, 
når man som kommende diakon samtidig 
har fuldtidsarbejde, er nok at lytte nøje til 
de kald, man bliver mødt med, og svare på 
de rigtige med den rette grad af mådehold. 
Som svar på det indledende spørgsmål 
kunne man måske lidt enkelt sige, at 
menighedens forbønner har kaldet mig 
ind i diakonatets tjeneste”.
 NMMichael Münchow fra Sakramentskirkens 

menighed bliver diakonviet lørdag den 9. 
september. Foto: Niels Messerschmidt.

Glædelig begivenhed  
i domkirken
Michael Münchow diakonvies lørdag den 9. september.

Fra pontifikalmessen i Jesu Hjerte kirke. Til venstre pastor Kamil Brogowicz fra Den 
neokatekumenale Vandring, pater Paul Marx OMI, biskop Czeslaw, diakon Kaare 
Nielsen og Carsten Günther, der trak det tunge læs og arbejdede flere måneder med 
forberedelserne.

Rund dag i Stenosgade
10 år siden at pave Benedikt gav fri adgang til traditionel messefejring.
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Biskop Kozon: større 
åbenhed om NKV efterlyses 
stadigvæk
Beklageligvis kan det konstateres at der ingen respons har 
været på mit indlæg i KO nr. 2, 10. feb. 2017, vedrørende 
bispekontorets manglende orientering af den samlede 
danske katolske menighed om, hvad det egentlig er, der 
foregår bag de lukkede døre vedrørende denne sekteriske og 
fundamentalistiske ”neokatekumenale” bevægelse og deres 
negative indflydelse på Den katolske Kirke i Danmark.

Et udtrådt medlem med 20 års anciennitet hos de 
neokatekumenale (NKV) oplyser derudover, at én ting er at 
betragte NKV udefra, mens en helt anden ting er at opleve 
dem indefra og kende til den hjernevask og de verbale og 
psykologiske angreb, som medlemmerne bliver udsat for.

Baggrunden for pavernes godkendelse af NKV har siden 
1964+ været NKVs erklærede formål, som er:

At bringe evangeliet til alle dem, der ikke kender det, 
eller som har forladt Kirken!

Men NKV rekrutterer primært blandt trofaste, troende, 
katolske kirkegængere!

Som tidligere oplyst negligerer NKV givne pavelige 
henstillinger, idet NKV-præsterne dog har følt sig presset 
af paven til at fejre påsken 2017 sammen med alle vi andre 
ikke NKV-medlemmer - hvorefter man afholdt egne NKV 
påskemesser Skærtorsdag hhv. Påskenat kl. 3 i Brøndby og 
Aalborg!

Hvis man vælger at udtræde af NKV isoleres man totalt, 
og der er kendskab til flere eksempler på, at de udtrådte er 
vendt tilbage til NKV, fordi de ikke kan klare den psykiske 
belastning det er at være udelukket af fællesskabet!

Præciseres ikke nærmere af lægeetiske grunde!
Bemærk desuden, hvorledes hans hellighed paven er 

begyndt at lægge afstand til NKV, antydet både med 
kropssprog og manglende/tøvende respons på Kikos 
henvendelser.

Bispekontorets informationschef Niels Messerschmidt 
(NM) har på et tidspunkt oplyst mig om, at:

”Emnet har været oppe på flere pastoralrådsmøder, hvor 
NKV selv har orienteret om deres virke”.

Omtalte orientering foregik ved, at et par NKV kateketer 
samt p. Fabrizio fortalte om egne erfaringer med, hvor 
pragtfuldt det var at være i NKV, et indlæg som efterlod 
rådets medlemmer målløse, da det slet ikke var svar på det, 
man havde ønsket orientering om!

NM oplyste ligeledes, at: ”Biskoppen havde orienteret 
pastoralrådet om sin holdning til NKV og besvaret rådets 
spørgsmål”. Ved møderne stilles spørgsmål normalt 
mundtligt; men ”Spørgsmål om NKV” skulle nu afleveres 
samlet og skriftligt til biskop Kozon, der herefter ”besvarede 
spørgsmålene” med en efter sigende lang og tandløs enetale
medsærdelesvagesvarpådestilledespørgsmålomNKV!

Hvorfor besvarer bispekontoret ikke de mange, fortsat 
ubesvarede spørgsmål vedrørende NKV på en liste, som 
derpå udsendes i én kuvert, sammen med en af de mange 
skrivelser om at støtte et godt formål, da disse breve vel 
fremsendes til alle i den danske katolske menighed!

N. Ole Harreschou, tidl. medlem af Skt. Paul Kirkes 
menighedsråd.

Forkortet af redaktionen. KO s redaktion lukker hermed 
indtil videre for flere indlæg om Neokatekumenatets virke 
i bispedømmet.

Om at gøre livet surt for 
hinanden
Sådan bærer man sig ad.
Først og fremmest møder man op om morgenen med et 
rigtig mopset ansigt.

Naturligvis er man morgengnaven, hvilken sindsstemning 
muligvis - hvis man gør sig nogen umage - endda vil kunne 
række udover morgentimerne.

Så har man da altid den tilfredsstillelse, at de andre 
mærker, at man er sur.

De ved, at de skal tage sig i agt.
Det er noget i retning af en triumf, dette at føle sin magt.
Det eddikesure ansigt gør sin virkning. Man bliver straks 

adlydt, fordi de andre af erfaring ved, at det koster adskillige 
ubehageligheder at gå surheden på tværs..

Man nyder også dette at være tavs. Et lille grynt en gang 
imellem som erstatning for et ja eller et nej. Og ellers 
tavshed. Majestætisk tavshed. De andre tør slet ikke sige 
noget.

Men, det er kun morsomt for en tid. Man begynder at se 
sig om efter en eller anden anledning til at beklage sig, eller 
- hvis man er heldig - at kunne åbne for sin vredes sluser.

Måske er der ikke lige i øjeblikket noget at være vred 
over. Det er da også trist. Nu var man lige så godt oplagt.

Var der bare en lille ting. Bare en smule uorden, man 
kunne føle sig krænket over.

Man begynder at tale. Det plejer at være en god anledning 
til strid. Man håber de andre vil sige en imod.

Men nej. Det er ikke til at holde ud. De andre giver en 
bestandig ret. Er det nu ikke til at blive lynende arrig over 
disse evindelige 'Ja, det er sandt', og 'Det har du ret i'.

Som regel behøver man nu ikke megen opfindsomhed, 
for at opdage noget det er galt med.

Hvad kan man ikke udrette med lidt god vilje?...
'Det er forfærdeligt at den mail ikke er besvaret endnu. 

Men sådan er det altid, I viser en ligegyldighed og foragt.
I søger på enhver måde at genere mig. Skal jeg da gøre 

alting selv? Kan jeg slet ikke betro noget til andre?
Jeg holder det ikke ud længere. I forfølger mig, det har 

jeg længe mærket...
Se, nu er man kommet helt 'godt op'. Og så har man fået 

luft. Man har fået lejlighed til at udfolde sine talegaver. Det 
går fortrinligt.

Man kunne blive i helt godt humør over, så godt det går.
Men så er det man må passe på. Det er en slem fristelse. 

At give efter for det gode humør, det er jo at udlevere sig 
selv.

Så er man jo ligefrem nødt til at være medgørlig. Og det 
er så kedeligt. Alene tanken er i stand til at jage den smule 
godt humør, som var ved at liste frem, på flugt...
Margrethe Dupont, 8600 Silkeborg.

Læserbreve
Indsendte indlæg skal forsynes med navn, adresse 
og telefonnummer. Kun navn og postnr. offentliggø
res i bladet. Max. grænse for læserbreve: 400 ord (vi 
forbeholder os ret til at forkorte læserbreve over denne 
længde). Max. grænse for kommentarer 800 ord. KO 
bringer en kommentar pr. nummer. Læserbreve kan 
indsendes som mail: redaktion@katolskorientering.dk 
eller som brev til: Katolsk Orientering, 
Redaktionen, Gl. Kongevej 15, 1610 København V.

Katolsk Orientering bringer ikke læserbreve eller 
kommentarer som har været trykt i andre medier.

Sankt Andreas Bibliotek søger 
frivillige biblioteksmedhjælpere
Ugentlig indsats: 3-4 timer i SAB’s åbningstider (f.eks. 
tirsdage og torsdage, 14-17). SAB er lukket i juli og ved 
de store højtider.

Nødvendige kvalifikationer: Interesse for biblioteks
arbejde, IT-erfaring (email, tekstbehandling, evt. regne
ark), stabilitet, ansvarsbevidsthed, omgængelighed, ser- 
vicemindedhed, kendskab til hovedsprogene og gerne 
latin, elementært kendskab til litteraturhenvisninger og 
- søgning, samt kendskab til Den katolske Kirke, især 
i Danmark.

Arbejdsopgaverne kan efter aftale bestå af nogle 
af flg. funktioner: Ekspedition af udlån i åbningstiden, 
påpladssætning af nye og afleverede bøger, besvarelse 
af indkomne spørgsmål (evt. i samarbejde med 
fagreferenterne), pasning af antikvariatet, føring af 
statistik over aktiviteter.

Megetvelkommenvilværeerfaringmedvedligeholdelse 
af hjemmesider: SAB (Typo3), Stenoarkivet og Katolsk 
Historisk Arkiv (WordPress).

Koordinator
Som ovenstående og desuden: Definere og fordele 
arbejdsopgaver, udarbejdelse af vagtplaner, kontakt til 
bestyrelsen ang. driften, deltagelse i bestyrelsesmøder, 
kontakt til relevante personer og funktioner på Bispekon
toret (vicevært, IT-support, bogholderi mv.), foreslå nyan
skaffelser af udstyr og inventar.

Ansøgning bedes rettet hurtigst muligt til formanden for 
bibliotekets bestyrelse Helge Clausen på clausen.hel- 
ge@gmail.com

Yderligere informationer om arbejdet som frivillig biblio
teksmedhjælper kan fås hos biblioteksleder Kate Toft 
Madsen på kt@katolsk.dk på telefon 33 55 60 90 eller 
ved personlig henvendelse på Gammel Kongevej 15 
i bibliotekets åbningstider.
Læs mere om biblioteket på " W
www.sanktandreasbibliotek.dk



Annoncer 15

Kastrup Begravelsesforretning
Telefon 32 55 55 55

Døgnvagt

Bedemand Michael Riis 
Amagerbrogade 155

KATOLSK 
INFOBUTIK

Katolske Bøger og Brugskunst
Dragør Bcgravciscsfarrotning ■ Telefon 3 2 5 3 06 29
Ta ast ru p Begra vol sesforretning ■ Telefon 43 99 19 19

Martin Ryom
Litteratur om spiritualitet, boa teologi m.m. 

Samt kunstbogen børnebøger, figurer, ikoner 
rosenkranse, smykker, gaveartikler, vægkors, 

jule krybben kristen julepynt lys og meget mere...

- en katolsk bedemand

Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat

Åbningstider: 
Mandag og Onsdag: 10-12 og 13-16 
Tirsdag og Torsdag: 10-12 og 13-16.45

Ryesgade 28 ■ 8000 Aarhus C
Tlf. 87307055

www.ka tolski nfo bu tik. d k

Fredag lukket.
bibliotek@katolsk.dk 
Tlf: 33 55 60 90

✓ Testamenter
✓ Ægtepagter
✓ Familiesammenføring
✓ Børns Retsforhold
✓ Fast Ejendom
✓ Retshjælp

ROHDE 
ADVOKATFIRMA

www.advocation.dk

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Lundtoftegårdsvej 95, 2 800 Kongens Lyngby, Telefon 51 91 73 73

Deres lokale bedemand siden 1940...

Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

www.v-lm.dk

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

y Organiseret
■ bedemand, ?!.,—*^_

> tilknyttet
■ / garantiordning, W Bt-dtXll tEfh

v/ Steen Jørgensen

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

•

Stiftelsen Mariahjemmet
yder støtte til katolikker, der har afsluttet folkeskolen 
og er under uddannelse.

År 2017-skemaet downloades fra stiftelsens 
hjemmeside www.mariahjemmet.dk. Den udfyldte 
ansøgning skal indeholde en påtegning fra 
sognepræst eller anden gejstlig myndighed og 
sendes med posten til stiftelsens formand, Jens 
Kaaber Pors, Pernillevej 7, 2400 NV, senest d. 1. 
oktober 2017.

Alle der har sendt et korrekt udfyldt 
ansøgningsskema vil modtage svar ved udgangen 
af november måned.

Biskoppens kalender
September 2017 “,0."
3. kl. 10.00 Fejring af Sakramentskirkens 

100-års jubilæum
8. kl. 17.00 Åbning af Caritas Center ved Jesu 

Hjerte Kirke, København
9. kl. 17.00 Diakonvielse af Michael Münchow 

i Domkirken
10. kl. 10.00 Messe i Domkirken
12. kl. 10.00 Møde i præsterådet
13. kl. 19.00 Foredrag i Nicolaifællesskabet om 

reformationen set fra en katolsk vinkel, 
Rødekro

14. kl. 10.00 Møde i Danske Kirkers Råds 
forretningsudvalg

kl. 13.30 Stiftende generalforsamling;
Dialogforum og tænketanken Resam

15.-19. Nordisk bispekonference, Reykjavik
20.-22. Præstestudieuge, Magleås
23.-25. Polen
26. kl. 16.15 Møde i Forretningsudvalget, 

Gl. Kongevej
27.-30. COMECE, Minsk

•
• Køb af ejendom 

i Danmark og 
udlandet.

Familiesager
Dødsboer

• Arv og 
Testamenter

• Ægtepagter

E-mail: sandra@moll.dk

Advokat
Sandra Moll Dirscherl

Telefon: 31 35 35 60
Fax: 31 73 25 84

Lensbaron og lensbaronesse

STAMPE CHARISIUS LEGAT
yder legatstøtte til katolske kvinder og børnerige 
katolske familier i meget svære økonomiske kår.

Legatportion kan søges ved skriftlig henvendelse 
senest lørdag d. 1. oktober 2017 med fyldige 
oplysninger og påtegning af sognepræst eller anden 
gejstlig myndighed. Angiv venligst bankoplysninger: 
Reg. og kontonummer til overførsel af evt. 
legatportion.

Ansøgning sendes til bestyrelsens formand 
Jens Kaaber Pors, Pernillevej 7, 2400 NV. 
Se evt. www.stampelegat.dk

Alle ansøgere får skriftligt svar ved udgangen af 
november måned.

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

Hjælp med at sikre 
Kirkens beståen 
- også når du er borte
Du kan støtte Kirken ved at betænke den 
i dit testamente.

Arv til Kirken er fritaget for alle afgifter 
og går derfor ubeskåret til Kirkens arbejde.

Læs mere på www.katolsk.dk eller ring til:

Katolsk Bispekontor
Gl. Kongevej 15 
1610 København V 
Telefon 33 55 60 80

Hjælp der gavner
ImiH

www.vincentgrupperne.dk

Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nummer 13 som 
udkommer den 22. september 2017 skal være 
KO i hænde senest den 4. september 2017.
Indlæg til Katolsk Orientering nummer 14, som 
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i hænde senest den 25. september 2017.
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bevidst for at omvende folk. Disse skrifter 
og spredte tanker blev udgivet i 1670, efter 
hans død, og kaldes Pensées [Tanker], og de 
er oversat til mange sprog blandt til dansk 
i 1866. 

I Ildnatten erfarede Pascal, at mennesket 
er et intet i forhold til Gud, og derfor er 
Pensées ikke skrevet med intellektuelle 
argumenter for troen, hvilket man måske 
kunne have troet, eftersom han var 
videnskabsmand. Han skrev tværtimod, 
at mennesket ikke kan opnå hverken 
selverkendelse eller kendskab til Gud ved 
hjælp af fornuften, men kun ved troens hjælp: 
Hjertet har sine grunde, som fornuften ikke 
fatter, er et kendt fragment. For at bevare 
og styrke relationen til Gud foretrak Pascal 
meditation og kontemplation: Menneskets 
ulykke kommer af en eneste ting: at de ikke 
kan blive siddende roligt på deres værelse, 
skrev han.

Pascal døde den 19. august 1662 i en 
alder af kun 39 år, og hans sidste ord var: 
”Måtte Gud aldrig forlade mig.”

Eric-Emmanuel Schmitt – Ildnatten 
1988
Den franske forfatter Eric-Emmanuel 
Schmitt (1960-) er en af Frankrigs mest 
læste forfattere. Han har skrevet både 
romaner, noveller og dramaer. For nogle år 
siden blev han spurgt, hvorfor der altid er 
en stråle af lys og kærlighed i hans værker 
– selv i de mest mørke historier. Det har han 
svaret på ved at skrive bogen La Nuit de feu 
[Ildnatten]. 

Ildnatten handler om en ekspedition, 
Schmitt foretog i Algier som 28-årig ateist 
og filosof. Formålet med ekspeditionen 
var, at han skulle skrive et filmmanuskript 

om eremitten, ordensstifteren og helgenen 
Charles de Foucauld (1858-1916), der havde 
levet i Saharas ørken i bøn og meditation og 
havde haft gode relationer til de muslimer, 
der boede i nærheden. Schmitt var ateist og 
forholdt sig derfor nøgternt registrerende til 
Charles de Foucaulds tro. 

Imidlertid blev Schmitt væk fra de andre 

deltagere i ekspeditionen midt i Saharas 
ørken. Og i den iskolde nat gravede han sig 
ned i sandet for at holde på varmen, og han 
var nær ved at dø. I denne situation erfarede 
han Guds nærvær og skriver: 

Evigheden har varet en nat.
En vished stråler over alt: Han eksisterer.
Hvem?
Jeg ved ikke, hvad jeg skal kalde Ham. 

Han har aldrig sagt sit navn.
Han eksisterer.
Hvem?
Hvem er min bortfører? Hvem har revet 

mig væk og ført mig til kløften og fyldt mig 
med glæde?

Ordene marcherer fremad, og jeg stopper 
deres armé. Hvordan beskrive en kraft som 
ikke findes i et legeme, et nærvær, der ikke 
har en form…. 

Det tænker jeg på med mildhed
Jeg er henrykt…. Han har henrykket mig
For at komme videre, bør jeg nok kalde 

Ham Gud.
Eller ild.
Gud? Hvorfor ikke.
Ja, lad os kalde ham Gud.
Det er 30 år siden, Schmitt havde denne 

mystiske oplevelse. I den mellemliggende 
periode har han læst om de forskellige 
religioner, og i et interview har han fortalt, 

at han er kommet til den konklusion, at han 
er kristen. Han læste evangelierne, og det 
var, hvad der i sidste instans fik ham til at 
tro på kristendommens sandhed. 

Den mystiske erfaring af Guds nærvær 
har præget Schmitt lige siden, og den har 
bragt ham tættere på sig selv og på andre 
mennesker, og grænser og mure er blevet 
opløst. Ikke fordi han ville være tolerant, 
men fordi han erfarede, at Guds kærlige 
nærvær nedbrød alle mure og grænser 
mellem mennesker. 

Pascal og Schmitt gennemlevede ikke den 
mystiske litteraturs stadier mod foreningen 
med Gud. De fik lov til at erfare Guds 
kærlighed helt uventet, mens de var i den 
yderste nød. 

Læs mere om Eric-Emmanuel Schmitt på 
www.litteratursiden.dk med kort omtale af 
fire oversatte titler af ham.

Eftertanker
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SPIRITUALITET Den franske forfatter 
Eric-Emmanuel Schmitt (1960-) udgav i 
2015 La Nuit de feu [Ildnatten]. Den handler 
om en ekspedition, han foretog i Algier som 
28-årig ateist og filosof. 

Imidlertid blev Schmitt væk fra de andre 
deltagere i ekspeditionen midt i Saharas 
ørken. Og i den iskolde nat gravede han sig 
ned i sandet for at holde på varmen og var 
nær ved at dø. I denne situation erfarede 
han Guds nærvær, og hans bog handler om 
dette møde med Gud. 

Schmitt har valgt at kalde bogen Ildnatten, 

og dermed har han valgt at give den samme 
titel, som Blaise Pascal (1623-1662) 
kaldte sin omvendelsesnat, der fandt sted 
i 1654. Pascal slap fra en alvorlig ulykke 
med livet i behold, hvorefter han fik en 
omvendelsesnat, som han kaldte ildnatten, 
og den fik afgørende betydning for resten 
af hans liv.

Der er knap 400 år mellem de to 
menneskers oplevelser, men temaet er 
det samme: At Gud åbenbarer sig for 
mennesker, der befinder sig i den yderste 
nød. 

Blaise Pascal – Ildnatten 1654
Blaise Pascal var et universalgeni; han var 
matematiker, fysiker, opfinder og filosof. 
Han blev født i en velhavende, veluddannet 
adelig familie og var usædvanlig godt 
begavet.  

Pascal, dette store videnskabelige geni, 
havde en nærtagende og overfølsom 
karakter. Han var kværulant og uhyre 
vanskelig at omgås. Han havde også et 
meget skrøbeligt helbred.  

I 1654 blev Pascal udsat for et uheld. Det 
skete på Neuillybroen i Paris, og det var 
kun med nød og næppe, han slap fra uheldet 
med livet i behold. Han blev så chokeret, 
at han først kom til bevidsthed femten dage 
senere. Det skete den 23. november 1654, 
og på denne dag mellem kl. 22 og midnat 
fik han en vision, hvor han erfarede Guds 
nærvær. Denne nat kaldte han Ildnatten, og 
han opfattede uheldet som et tegn fra Gud.

Samme nat skrev han i stor hast nogle 
ord på et stykke papir, som han kaldte sit 

mindesmærke, og som han altid bar på 
sig. Først skrev han ordet Ild, og efter en 
indledning skrev han, at han ikke længere 
følte sig i kontakt med filosoffernes 
og videnskabsfolkenes Gud, men med 
Abrahams, Isaks og Jakobs Gud og fortsatte: 

Vished, vished, vished, glæde, glæde, 
glædestårer, vished, glæde, fred… Jesu 
Kristi Gud... vished. 

Dette mindesmærke er nedskrevet i stor 
hast, i en abrupt stil og ofte med udbrud og 
næsten uden verber. Til slut skrev han; 

Jeg har adskilt mig fra det [Guds 
eksistens], flygtet fra det, opgivet, 
korsfæstet. Lad mig aldrig blive adskilt fra 
det [bevidstheden om Guds eksistens og 
nærvær].  

I denne ildnat erfarede Pascal, at han var 
elsket af Gud, og han ønskede at have en tæt 
relation til Kristus.  

Efter ildnatten ændrede Pascals liv sig, og 
han brugte sine sidste kræfter på at skrive et 
forsvar for kristendommen. Han skrev helt 

Fortsættes nedenunder ▶

At erfare Guds kærlighed  
i den yderste nød
Der er eksempler på, at mennesker, der befinder sig i den yderste nød, 
erfarer Guds nærvær. 

Tekst: Lissie Lundh

Eric-Emmanuel Schmitt. Foto: Wikipedia.

I den iskolde nat gravede han sig ned  
i sandet for at holde på varmen, og han 
var nær ved at dø. I denne situation  
erfarede han Guds nærvær.

”
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NORDIRAK Op imod 15.000 internt 
fordrevne irakiske kristne er alene i 
august måned vendt hjem. Det oplyser den 
internationale kirkelige organisation Aid 
to the Church in Need (ACN). Godt 3.000 
familier er vendt hjem til byen Qaraqosh 
på Nineveh-sletten, der var skueplads for 
nogle af de værste forbrydelser begået af 
Islamisk Stat. 

Kristne vender nu hjem i sådan et antal, 
at forældrene i stigende grad bekymrer 
sig, om der er plads til deres børn i de få 
tilbageværende lokale skoler, som ikke 
er blevet ødelagt. ACN’s koordinator for 
Mellemøsten, den polske præst Andrzej 
Halemba, oplyser, at man i løbet af kort 
tid vil have op imod 10.000 skolepladser 
parat i bygninger, som nødtørftigt er blevet 
repareret op til starten på det nye skoleår.

Selv om flere tusinde kristne foreløbigt 
er returneret til Qaraqosh, er det dog kun 
er en brøkdel af de næsten 50.000, som 
levede i byen indtil de blev drevet på flugt 
af Islamisk Stat i august 2014.

Pater Andrzej Halemba siger, at 
regeringen i Baghdad opmuntrer kristne til 
at vende tilbage til Qaraqosh og de andre 
byer på Nineveh-sletten for at besætte 
offentlige stillinger.

“Mange af de internt fordrevne er i 
mellemtiden blevet gift, og mange unge 
ønsker at vende tilbage til deres landsbyer 
for at opnå stabilitet i deres liv”.

Pater Halemba, der også er formand for 
Ninevehs Genopbygningskomité, tilføjer, 
at bistandsorganisationer kæmper med at 
reetablere infrastrukturen, fx elektricitets- 
og vandforsyningen, i takt med at stadig 
flere vender tilbage til området.

Selv august måneds rekordhøje 
temperaturer på 50 grader har ikke 
forhindret kristne i at tage turen hjem, 
navnlig fra millionbyen Arbil i det 

nordirakiske Kurdistan, hvor folk forsøger 
at undslippe det stigende betændte politiske 
miljø forud for afstemningen om kurdisk 
selvstændighed.

”Kristne ser folkeafstemningen som en 
grund til bekymring”, tilføjer pater Andrzej 
Halemba.

Næsten tusind hjem er allerede blevet 
reparerede over hele Nineveh-sletten, men 
man mangler fortsat at istandsætte 12.000 
hjem før de igen bliver beboelige.

Aid to the Church in Need er en pavelig 
stiftelse hørende direkte under Den hellige 
Stol, som støtter kristne, der er forfulgte, 
undertrykte eller er i nød.  NM
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Liturgi 

Ti år med den gamle messe. 
Læs mere på side

8-9

4-5

Familien

Forældre og børn, børnekatekese, Tro 
og Lys. Læs mere på side

Ordensjubilæer, diakonvielse, Caritas 
Center i Stenosgade. 
Læs mere på side

Kirken i Danmark

11-12

7

Forskning

Katolik bliver professor i omsorg. 
Læs mere på side

15.000 irakiske kristne  
vendt hjem i sidste måned
Omkring 3.000 familier er vendt tilbage til Nineveh-sletten.

Pater Andrzej Halemba med nogle af de kristne børn, som er vendt hjem til byen 
Qaraqosh på Nineveh-sletten. Foto: Aid to the Church in Need.

ØKUMENI Foreningen af Katolske 
Skoler i Danmark, FAKS, har sammen 
med den erhvervsdrivende fond Danmarks 
Kirkelige Mediecenter produceret 
undervisningsmaterialet ’Fra konflikt til 
fællesskab’ i anledning af 500-året for 
reformationens begyndelse. Materialet, 
der henvender sig til folkeskolens ældste 
klassetrin samt (kon)firmander, består af en 
grundbog og tre 30-minutters videoer med  
samme navn. 

Tænk hvis man kunne rejse tilbage i tiden 
og med egne øjne opleve kristendommens 
tilblivelse, kirkens storhedstid og 
reformationens omvæltning af den 
europæiske magtstruktur. Det kan man 

naturligvis ikke … og dog. Det er faktisk 
det, Franscesco, en 14-årig katolik fra den 
katolske Sankt Knuds skole i Aarhus, og 
14-årige Nanna, en ung folkekirkekristen, 
sætter sig for, da de mødes og finder ud af, 
at de ikke ved så meget om deres egen tro, 
og de forskelle og ligheder, der er mellem 
katolikker og protestanter.

Respekt og fællesskab er udgangspunktet, 
når to unge går på opdagelse i deres egen 

og hinandens tro i anledning af 500-året for 
reformationen. 

Det bliver til en rejse igennem 
kristendommens historie i Europa, men 
også en rejse, der gør dem klogere på 
både hinandens og deres egen kirke. 
Undervejs møder de den katolske præst 
Kasper Baadsgaard-Jensen, der tager dem 
med igennem katolikkers og protestanters 
fælles historie, og de møder Finn, der gør 
dem klogere på, hvad der egentlig skete, da 
Martin Luther slog 95 teser op på en kirkedør 
i Wittenberg og startede reformationen.

Filmen er møntet på undervisningen 
i udskolingen og giver en grundig 
gennemgang af vigtige fagbegreber inden 
for kristendommen, præsenteret af både en 
katolsk præst og en folkekirkepræst.

Undervisningsmaterialet udkom den 1. 
september 2017.

De hver 30 minutter lange videoer er 
ganske informative og seværdige, og kan 
ses på YouTube. Søg på titlen ’Fra konflikt 
til fællesskab’.  NM

Et klip fra ‘Fra konflikt til fællesskab, del 
1 – de første fælles 1500 år’, hvor pastor 
Kasper Baadsgaard-Jensen guider de to 
unge rundt i Rom, mens han fortæller om 
kristendommens tidligste historie og om 
Den katolske Kirke. Foto: YouTube. 

Fra konflikt  
til fællesskab
Tag på roadtrip gennem 
kristendommens historie.
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KO mener
Kirken og immigranterne
I CBS-programmet ’60 Minutes’ rettede 
Steve Bannon – præsident Trumps tidlige-
re chefstrateg og katolik– tidligere på må-
neden en hård kritik mod landets katolske 
biskopper. De havde i en fælleserklæring 
beklaget Trumps beslutning om at stop-
pe et program, der holder hånden under 
800.000 illegale immigranter i USA. Pro-
grammet ’Deferred Action for Childhood 
Arrivals’ (DACA) blev indført ved dekret 
af Trumps forgænger Obama og har længe 
været en torn i øjet på præsidentens politi-
ske base, som ønsker en hårdere kurs mod 
immigranter.

DACA beskytter personer, der kom il-
legalt til USA som børn, ved at give dem 
en garanti mod at blive deporteret samt en 
mulighed for at få arbejdstilladelse. Be-
skyttelsen gælder i to år og kan blive for-
nyet.

Steve Bannon sagde, at de amerikanske 
biskopper har været ”skrækkelige” i deres 
håndtering af immigrationsspørgsmålet 
fordi de ”ikke for alvor gjorde noget for at 
løse problemerne i Kirken”, og at de der-
for har brug for ”ulovlige immigranter til 
at fylde kirkebænkene op”. Bannon tilfø-
jede, at immigrationsspørgsmål ikke er en 
del af Kirkens lære og at biskopperne bare 
er ”almindelige mennesker med deres egne 
holdninger”.

 Den amerikanske bispekonference har 
reageret på Bannons kritik og til det katol-
ske site Crux siger konferencens talsmand 
James Rogers, at ”det er absurd at hævde, 
at retfærdighed for immigranter ikke er 
en væsentlig del af katolsk lære”. Bibelen 
er helt tydelig på det punkt, fremhævede 
han: ”Jesus siger selv i Matthæus kapitel 
25: ’For jeg var sulten, og I gav mig no-
get at spise […] jeg var fremmed, og I tog 
imod mig’. Immigranter og flygtninge er 
netop de fremmede, vi skal byde velkom-
men. Der er ikke tale om et katolsk sær-
standpunkt eller enegang. Bibelen siger det 
klart: at tage imod immigranter er en vigtig 
del af vores tro”.

Selv om de amerikanske biskopper altså 
tilbageviser Bannons kritik, må man give 
Trumps tidligere chefstrateg ret i, at Kirken 
vitterlig har brug for immigranterne til at 
udfylde kirkebænkene. I de vestlige lande 
har mange katolikker vendt Kirken ryggen 
og den omsiggribende sekularisering har 
betydet et yderligere fald i antal kirkegæn-
gere med halvtomme, ja endda lukkede, 
kirker til følge. 

Hvad ville fx de katolske kirker i Norden 
være i dag uden de mange immigranter? 
De har ikke blot været med til at ’revita-
lisere’ ellers hensygnende menigheder ved 
at tilføre dem ’et frisk pust’; de er også et 
konkret vidnesbyrd på Kirkens katolicitet, 
dens universalitet.

Derfor har vi brug for immigranterne, 
ikke kun i USA, men også i Europa. For 
mange af dem er fortsat lydhøre over-
for evangeliets budskab. Mange af dem 
kæmper fortsat med fattigdommens ud-
fordringer og møder fortsat de velstilledes 
ligegyldighed, og ser derfor hen mod det 
hinsides efter frelse. De har forsat troen i 
behold – den tro, som mange af os har mi-
stet. Og ja, vi har brug for dem til at fylde 
vore kirkebænke op, hvis vi ønsker, lettere 
omskrevet, at gøre den katolske tro ’great 
again’.

 Niels Messerschmidt

KILDETEKST Efter at have været 
bortkommet i over 1500 år, er den ældst 
kendte latinske kommentar til evangelierne 
genfundet i Kølns domkirkebibliotek 
og foreligger nu i engelsk oversættelse. 
Kommentaren, der er forfattet af den 
italienske biskop Fortunatianus af Aquileia i 
midten af det 4. århundrede, blev genfundet 
ved et tilfælde i 2012 af dr. Lukas Dorfbauer 
fra Salzburgs universitet i Østrig.

Forskere har længe haft kendskab 
til manuskriptet; men mange mente, at  
Fortunatianus’ tekst enten var ødelagt 
eller forsvundet. Hieronymus (kirkefader 
og bibeloversætter fra slutningen af det 3. 
århundrede) henviste i et af sine værker til 
dette manuskript. Ved en tilfældighed fandt 
dr. Lukas Dorfbauer det et hundrede sider 

lange dokument inde i et ikke-kategoriseret 
manuskript fra det 8. århundrede i 
domkirkens bibliotek. Andre forskere havde 
bemærket dokumentet uden at tage notits af 
dets indhold. Men Dorfbauers nysgerrighed 
blev vakt, og efterfølgende undersøgelser 
viste, at det anonyme dokument var 
langt ældre. Dorfbauer gik i gang med at 
afskrive dokumentet og dobbelttjekkede 
det med Hieronymus’ førnævnte værk om 
Fortunatianus fra 300-tallet.

”Jeg gik i gang med at sammenligne 
bibelcitater i Køln-manuskriptet med citater 
fra vores omfattende databaser”, forklarer 
dr Hugh Houghton, vicedirektør for 
Instituttet for Tekstforskning og Elektronisk 
Redigering ved universitetet i Birmingham, 
Storbritannien, og ekspert i Det nye 

Testamente på latin i et interview med 
nyhedstjenesten Catholic News Agency. 

”Parallellerne med de tekster, der 
cirkulerede rundt i Norditalien i midten 
af 300-tallet, passede perfekt med 
Fortunatianus’ sammenhæng”, fortæller 
Houghton. Ved hjælp af en særlig teknik 
sammenlignede han citater i det nyopdagede 
anonyme manuskript med tekster fra det 
4. århundrede, som man havde liggende 
i universitetes store database, hvorved 
den originale version af Fortuniatianus 
banebrydende arbejde fremkom. ”Denne 
opdagelse er af helt afgørende betydning 
for vores forståelse af, hvordan den 
latinske bibelfortolkning har udviklet sig; 
en bibelfortolkning, som har spillet en 
afgørende rolle i udviklingen af den vestlige 
tænkning og vestlige litteratur”.

Den oprindelige latinske kommentar 
fra Fortunatianus er nu den ældst kendte 
latinske evangeliekommentar. Den 
genfundne og nu til engelsk oversatte, 
160 kapitler lange kommentar fokuserer 
primært på Matthæusevangeliet, men har 
også henvisninger til Markus-, Lukas- og 
Johannesevangelierne. 

”Der vil fortsat gå nogen tid, før dette 
værk bliver lige så kendt som de berømte 
værker fra senere kristne lærere som 
Ambrosius, Augustin og Hieronymus”, 
påpeger dr. Hugh Houghton.

Eksegeten dr. Hugh Houghton, vicedirektør 
for Instituttet for Tekstforskning og 
Elektronisk Redigering ved universitetet 
i Birmingham, mener, at det genfundne 
manuskript er af helt afgørende betydning 
for vores forståelse af hvordan den latinske 
bibelfortolkning har udviklet sig. Foto: 
Thetextofthegospels.com.

Ud af mere end 1500 års glemsel
Den ældste latinske evangeliekommentar blev genfundet i 2012 og er nu 
oversat til engelsk.

Tekst: Niels Messerschmidt 

ITALIEN Kardinal Carlo Caffarra, 
tidligere ærkebiskop af Bologna (2003–15), 
døde den 6. september, 79 år gammel. Han 
var kendt og vidt respekteret som en førende 
forsvarer af traditionel katolsk morallære 
på familie og ægteskabsområdet, men vakte 
senest opsigt som en kritiker af pave Frans’ 
postsynodale skrivelse Amoris Laetitia (på 
dansk ’Kærlighedens Glæde’). 

Han underskrev sidste år – sammen med 
den nylig afdøde kardinal Joachim Meisner, 
kardinalerne Raymond Leo Burke og Walter 
Brandmüller – et åbent brev til pave Frans, 
hvori de udtrykte tvivl (dubia) om pavens 
postsynodale skrivelse og kritiserede den 
for at indeholde tvetydigheder i spørgsmål 
om Kirkens behandling af gengifte 
fraskilte. Caffarra blev anset for at være 
ekspert i teologiske spørgsmål om ægteskab 
og familien. 

I juni kom det til offentlighedens 
kendskab, at de fire kardinaler havde bedt 
om at komme i audiens hos paven. Det 
skete efter at pave Frans havde valgt ikke at 
besvare deres dubia. Kardinal Caffarra døde 
dog uden at få besvaret sine spørgsmål. 

Tidligere på året, den 5. juli, døde den 
anden af de fire underskrivere af dubia’en, 
den tyske kardinal Joachim Meisner, 83 år 
gammel. 

Ekspert i familie- og ægteskabs-
spørgsmål
Carlo Caffarra blev født 1. juni 1938 
i Samboseto di Busseto i Emilia-
Romagna-regionen i Norditalien og blev 
præsteviet i 1961. Efter at have erhvervet 
doktorgraden i kirkeret ved det pavelige 
Gregoriana universitet i Rom, valgte han 

at specialisere sig inden for moralteologi. 
Fra 1965 underviste han i moralteologi på 
seminarerne i Fidenza og Parma. I 1974 
udnævnte den salige pave Paul VI ham til 
medlem af den internationale teologiske 
kommission, og i 1981 udnævnte den hellige 
pave Johannes Paul II ham til præsident for 
det pavelige institut ’Johannes Paul II for 
studier om ægteskab og familie’ tilknyttet 
Lateran-universitetet.

I 1995 blev Caffarra udnævnt af pave 
Johannes Paul II til ærkebiskop af Ferrara-
Comacchio, og i december 2003 udnævnte 
samme pave ham til ærkebiskop af Bologna. 
Pave Benedikt XVI kreerede Caffarra 
til kardinal i 2006. I 2015 accepterede 
pave Frans hans afskedsansøgning som 
ærkebiskop af Bologna på grund af alder, 
77 år.

Caffarra deltog som ekspert på synoden 
i 1980 om ægteskabet og familien, ligesom 
han også deltog på synoderne i 2014 og 
2015, som pave Frans havde sammenkaldt 
til for at drøfte de samme emner.

Med hans død er kun to af de fire 
oprindelige underskriver af dubia fortsat 
i live, nemlig den amerikanske kardinal 
Raymond Burke, 69 år, og den tyske 
kardinal Walter Brandmüller, 88 år. 

 NM

Den italienske kardinal Carlo Caffarra var 
en fremtrædende katolsk moralteolog og en 
af de fire kardinaler, som i 2016 bad pave 
Frans besvare fem spørgsmål (dubia’en) 
i relation til hans postsynodale skrivelse 
Amoris Laetitia (på dansk ’Kærlighedens 
Glæde’).

Kardinal Carlo Caffarra død  
79 år gammel
Var en førende katolsk moralteolog på familie- og ægteskabsområdet. 
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Kort nyt

Tak for dit bidrag!
FRIVILLIGT BIDRAG I disse uger 
modtager de katolske husstande i bispe-
dømmet og KO’s læsere en opfordring til 
via indbetalingskort eller betalingsservice 
at yde et frivilligt bidrag på kr. 255,- til 
udgivelsen af Katolsk Orientering. Dit 
frivillige bidrag er helt afgørende for avi-
sens økonomi, som i disse år døjer med 
stigende udgifter til trykning og distribu-
tion af avisen.

Så tag godt imod opfordringen til at yde 
et frivilligt bidrag til KO – der er hårdt 
brug for din hjælp!

Du kan også støtte KO ved at indbetale 
et beløb på Danske Bank reg. 4183 
konto 1685163. Husk at skrive dit navn 
på meddelelsen! Husk at beløbet er 
fradragsberettiget hvis vi har dit CPR-
nummer. KO’s redaktion takker for alle 
bidrag, store såvel som små.

MESSEFORMER De liturgiske refor-
mer, som fulgte efter Det andet Vatikankon-
cil, er ”irreversible”, dvs. de kan ikke rul-
les tilbage. Det sagde pave Frans under en 
audiens med repræsentanter for den italien-
ske liturgiske bevægelse Centro di Azione 
Liturgica. De var samlet i Rom for at fejre 
den 68. liturgiske uge og 70-året for bevæ-
gelsens grundlæggelse i 1947.

I sin lange tale omtalte paven Det andet 
Vatikankoncil og dens liturgiske reformer 
”som to direkte forbundne begivenheder i 
Kirken” og som resultatet af en langvarig 
proces. Denne udvikling blev indledt af 
Pius X (1835-1914) med hans liturgireform 
og beslutningen om at oprette en liturgisk 
kommission, og videreført af Pius XII 
(1876-1958) med encyklikaen Mediator 
Dei for siden, som pave Frans udtrykte 
det, ”at modnes i Det andet Vatikankoncils 
konstitution om den hellige liturgi, 
Sacrosanctam Concilium, hvis overordnede 
reformpolitik var svaret på et reelt behov og 
håb om fornyelse; om en levende liturgi for 
en Kirke som får sit liv fra de mysterier, den 
fejrer”.

Med ”læreembedets myndighed” fastslog 
paven, at den liturgireform Paul VI (1897-
1978) godkendte og implementerede 
efter koncilet, er ”irreversibel”. Men, 
bemærkede paven, det er ikke ensbetydende 
med, at alt har fungeret godt de sidste ti 
år eller at reformen er blevet fuldstændig 
implementeret. 

At genopdage årsagerne
”Der er i dag fortsat meget at gøre på dette 
område: vi har brug for at genopdage 
årsagerne til de beslutninger, der blev 
taget under liturgireformen, at komme til 

rette med ubegrundede og overfladiske 
læsninger, stykvise åbenbaringer og 
praksisser som fordrejer den”, sagde pave 
Frans.

Disse ord, skriver Vatikanisten Andrea 
Tornielli på Vatican Insider, ”henviser 
tilsyneladende til visse, ikke helt 
ualmindelige liturgiske former for misbrug 
(”praksisser som fordrejer”). Desuden 
henviser det til ensidige traditionalistiske 
læsninger, der ’hælder barnet ud med 
badevandet’ og fastlåser et bestemt trin i 
den katolske liturgi (missalet før Pius XII’s 
reform i 1954) ved at definere den som 
’messen til alle tider’, således at messen 
betragtes som uforanderlig”.

Pave Frans understregede også et andet 
punkt, tilføjer Tornielli: ”Han sagde, ’at 
det ikke handler om gentænke reformen 
ved at revurdere de valg, som blev 
truffet. Det handler om bedre at forstå de 
underliggende årsager, og det handler om 
at lære inspirationsgrundlaget for reformen 
at kende og at overholde disciplinen, som 
styrer den’. Derved siger paven – dog uden 
at nævne det direkte – nej til en liturgisk 
’reform af reformen’, som visse grene inden 
for Kirken længe havde håbet på”,

Reform af reformen
Begrebet ’reform af reformen’ har især 
været knyttet til pave Frans’ forgænger, 
Joseph Ratzinger – pave Benedikt XVI´s 
– liturgiske teologi. Han sluttede med at 
bruge begrebet under sit pontifikat (2005-
13). Samtidig var han en klar tilhænger 
af præsters og lægfolks anledning til at 
deltage i den førkonciliære messeform. 
Det kom særligt til udtryk med motu 
proprio’et Summorum pontificum fra 2007, 

som åbnede op for en mere almen brug af 
Johannes XIII’s missale fra 1962.

Andrea Tornielli skriver, at motu 
proprio’et var pave Benedikts ”vigtigste 
afgørelse på det liturgiske område. Det 
gamle missale, bemærkede paven, er intet 
andet end den ekstraordinære form af det 
samme romerske ritus. Pavens hensigt 
med at lempe brugen var den gensidige 
berigelse mellem de to former for ritualet. 
På den ene side at betone den førkonciliære 
messeforms hellighed og vertikalitet, og på 
den anden side har vi den efterkonciliære 
forms læggen vægt på Skriftens rigdom og 
lægfolkets deltagelse”.

Pave Frans har en anden tilgang til 
spørgsmålet om Kirkens liturgiske form, 
hvilket hans tale til repræsentanterne 
for Centro di Azione Liturgica gav et 
værdifuldt indblik i. Paven indikerede 
med talen ”den retning, han ønsker at tage 
under sit pontifikat, nemlig at genopdage 
årsagerne til de beslutninger, som blev 
truffet”, skriver Tornielli og tilføjer, ”og at 
inderliggøre de principper, som inspirerede 
dem og at observere de discipliner, som 
regulerer den liturgiske form”.

Kirken, sagde pave Frans i sin tale, er  
”i sandhed levende, når den – som ét 
levende legeme med Kristus – befordrer 
liv og er moderlig, er missionerende og går 
ud for at møde vor næste, er omhyggelig i 
sin gerning uden at efterstræbe den jordiske 
magt, som gør den uvirksom”. 

Læs også om fejringen af den traditionelle 
messe i dette nummer af KO på side 8-9.

Med ”læreembedets myndighed” fastslog 
paven i en audiens med repræsentanter 
for den italienske liturgibevægelse, at 
den liturgireform, Paul VI godkendte 
og implementerede efter koncilet, er 
”irreversibel”. Men, bemærkede han, 
det er ikke ensbetydende med, at alt 
har fungeret godt de sidste ti år eller 
at reformen er blevet fuldstændig 
implementeret. Foto: AP.

De liturgiske reformer kan  
ikke rulles tilbage
Pave Frans siger nej til en ’reform af reformen’.

Tekst: Niels Messerschmidt

Kristen dommen og 
Irans unge
IRAN Det iranske kristne nyhedsbureau 
Mohabat News skriver i en ny rapport, at 
kristendommen spreder sig hurtigt blandt 
unge i nogle iranske byer.

”De mange konversioner til kristendom-
men blandt iranske unge sker på trods af 
streng islamisk indoktrinering af unge i 
familierne og i uddannelsessystemet”, står 
der i rapporten.

”Irans islamiske regering afsætter store 
beløb til at støtte islamiske organisationer, 
der udbreder islam blandt unge i og uden 
for Iran”, hedder det videre. ”Trods denne 
indsats synes iranske unge i stigende grad 
at distancere sig fra islam, hvilket giver 
anledning til stor bekymring i regeringen”.

Besøger Myanmar 
og Bangladesh
VATIKANET Pave Frans foretager en 
apostolisk rejse til Myanmar og Bangladesh 
i slutningen af november og begyndelsen 
af december. Pave Frans rejser til det 
buddhistiske Myanmar i dagene 27.-30. 
november og besøger byerne Yangon og 
NayPyiTaw. Herefter rejser han videre 
til det islamiske Bangladesh og besøger 
landets hovedstad Dhaka mellem den 30. 
november og den 2. december. 

Fjerner sine statuer
USA San Domenico, den ældste katolske 
skole i Californien, er for nylig blevet 
kritiseret for beslutningen om at fjerne sine 
katolske statuer. Skolebestyrelsen siger, 
at beslutningen sker på baggrund af, at 
størstedelen af skolens 660 eleverne ikke 
længere er katolikker samt ønsket om at 
være inkluderende.

Omvendt besluttede Georgetown Uni-
versity, USA’s ældste katolske universitet, 
i 1998 at opsætte krucifikser i næsten alle 
klasseværelser, for at styrke institutionens 
katolske identitet blandt de studerende.

Mens Georgetown drives af jesuitterne 
er San Domenico ikke længere ejet eller 
drevet af en religiøs orden.
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KATEKESE Børnene skal kunne se, 
høre og røre. Så bliver de involverede og 
så husker de bedre, siger Torben Østergaard 
og viser os en skrigblå plastikfisk, som kan 
skilles i to. Indeni er fisken hul.  Her kunne 
der ligge et bibelcitat, siger han.

Oprindelig var Torben bankuddannet; 
men i dag arbejder han i Danmarks største 
menighed. Han er nemlig præst for alle 
dem, der ikke går i kirke. Men Torben er 
også uddannet tryllekunstner. Sammen 
med Christian Noval, der er sognepræst 
for menigheden i Nuuk og arbejder for 
Pastoral-Centret, fortæller han en flok af 
bispedømmets kateketer om, hvad der sker, 
når man taler med børn om Gud.

Med visuelle ting sker der ofte noget 
uventet, fortæller Torben. Lynhurtigt 
bliver et par knaldgule balloner til figurer 
i hans ferme hænder. Et hvidt stykke A4-
papir bliver foldet og klippet og pludselig 

har vi en fortælling om Jesus. Tolv hvide 
plastikæg virker som lidt af en øjenåbner.  
Inden i æggene ligger der kors, søm og 
andre påsketing.  Men det sidste æg er tomt. 
For Jesus er jo opstanden.

Det her skal ikke bare være sjovt, men 
også hjælpe til, at dem der ser på det 
lærer Jesus at kende og bedre husker hans 
budskab. Når man arbejder med børn er det 
vigtigt at fange deres opmærksomhed lige 
med det samme – ellers falder de hurtigt af, 
mener Torben.

Man kan for eksempel begynde en 
velkendt bibelhistorie et helt andet sted. 
Sådan kunne historien om Noa begynde: En 
mand var ude at fælde træer. Det havde Gud 
sagt til ham, han skulle gøre. Gud havde 
også sagt til ham, at han skulle bygge et 
stort skib. Det mærkelige var bare, at der 
ikke var noget vand i nærheden…

Efter at Torben Østergaard er kommet 
med mange bud på en kreativ tilgang til 
katekesen, kommer pastor Christian Noval 
på banen for at give kateketerne redskaber 
til at reflektere over deres egen tilgang til 
katekesen.

Katekese betyder mundtlig formidling 
gennem et møde. Troen skal være noget 
oplevet – ikke primært information. 
Evangeliet er en skelsættende nyhed, som 
har magt til at ændre mit liv. Gud giver 
troen; men troen formidles gennem andre 
mennesker, og som kateket må du finde 
din egen vinkel. Du må gøre op med dig 
selv, hvor åben du vil være om din egen 

tro og hvor meget du vil sætte dig selv 
og egne troserfaringer på spil. Børnene 
er supereksperter i at aflæse dig, så det er 
vigtigt at være troværdig, siger Christian 
og giver nogle forslag til, hvordan man kan 
involvere børnene. 

Kontakten til forældrene kan være 
lidt af en udfordring. Er katekesen en 
pasningsordning, mens forældrene handler 
ind i Bilka? Eller er den en mulighed for ny 
læring for alle generationer? Ja, mener de i 
Herlev, hvor man en søndag om måneden 
kører voksenundervisning, mens børnene 
deltager i deres egne grupper.  

Udfordringer er der mange af. Men 
der er enighed om, at det er vigtigt 
at vise en kirke, som er kærlighed 
og levende virkelighed også i 
dag. Der hvor det lykkes, 
rykker det. Nogle 
af børnene bliver 
faktisk så glade for 
undervisningen, at 
de vil fortsætte.  

Kurset kaldet 
til kateket blev af-
viklet i Stenosgade 
den 19. august. Næ-
ste kursus er den 
18. november 
og hedder:  
Sakramen-
ter – fir-
melsen og 
f o r s o n i n -
gens sakra-
mente. Kurset  

kommer til at foregå i Sct. Ibs Skole, Kilde-
gade 18, 8700 Horsens. Læs mere på pasto-
ralcentret.dk/kurser-og-events/ eller ring til 
Eva Maria Nielsen på tlf.: 33 55 60 55 eller 
mail: emn@pastoral.dk.  LR

Kirken og familien

Hvad var det du sagde? Torben Østergaard viser fif til katekesen for de allermindste.

Hvordan griber jeg katekesen an? Stella 
Sørensen og Parmindar Singh lytter til 
pastor Christian Noval.

En nyhed der kan ændre dit liv
Kateketer fra bispedømmet lærte om katekese, der rykker.

FÆLLESSKABER Denne lille artikel 
er skrevet som en hilsen fra det smukke 
Magleås, hvor træerne bugter sig kønt 
omkring huset, og hvor solen siger godnat 
i røde varme stråler ud over Sjælsø, som 
lyser for enden af bakken.

Vi – forfatterne til denne artikel – har alle 
været på Familieuge på Magleås i år; og vi 
har alle været der før, for det er en uge og 
et sted, som man kommer til at holde meget 
af. 

Familieugen i år havde emnet ”Tro, håb 
og handling”, og den foregik fra søndag 
den 3. til lørdag den 9. juli. Vi var 45 
deltagere i år, store som små. Der er ingen 
aldersgrænser. Vi var i år 23 børn i alderen 
0-15 år og 22 voksne. Nogle kom til ugen i 
små familier med forældre og børn, nogle 
kom som bedsteforældre, nogle kom alene 
eller med søskende eller venner. Der var 
nye deltagere og gengangere fra tidligere år.  
Alle var velkomne, og sådan har det altid 
været.  

Familieugen er en uge, hvor man i 
fællesskab deler tro og ferie, og hvor man 
sammen med andre kan deltage i messe, 
lytte til foredrag, deltage i workshops med 
natur, sport og kreative ting eksempelvis. 
Der er tid til leg for børnene, kortspil, gåture, 
meditation og bøn, aftenunderholdning 
m.m. 

Ugen foregik på den vis, at der om 
formiddagen var foredrag for de voksne, 
mens der for børnene var børneprogram 
med opgaver, historier og leg. Om 
eftermiddagen var der workshops for alle 
med mulighed for at lave forskellige ting. 
Hver dag var der messe kl. 17. Torsdag var 

vi på tur til Frilandsmuseet, og om aftenen 
var der grillaften, hvor familie og venner, 
som ikke var deltagere på ugen, kunne 
komme på besøg og være sammen med alle 
os andre til en festlig og hyggelig aften.    

De voksne fik i år besøg af forskellige 
foredragsholdere; mandag gav Allen 
Courteau, oblatfader og sognepræst ved 
Vor Frue og Sankt Antoni menighed, 
en introduktion til årets tema ”Tro, bøn 
og handling”. Oplægget blev efterfulgt 
af et foredrag af Elisabeth Knox-Seith, 
kultursociolog og pilgrimspræst i 
folkekirken i Maribo. Hun belyste Martin 
Luthers ærinde og reformationens betydning 
for Kirken i dag, og derpå gav hun sit bud på, 
hvorfor en katolsk praksis som pilgrimsliv 

er relevant. Tirsdag fortalte Solveig 
Kaaber og Adrienne Mulimbi to personlige 
beretninger om emnet ”Hvordan kan man 
finde ressourcer, blandt andet i troen, til at 
klare livets store udfordringer”. Onsdag fik 
vi besøg af Ole Skjerbæk Madsen, leder af 
”I Mesterens Lys” og præst i folkekirken. 
Han talte om, hvordan Kirken og troen kan 
være relevant i nyreligiøse miljøer. Fredag 
kom lille søster Agnes fra Jesus Små Søstre 
og fortalte om sit liv som søster.  Det var 
alle meget spændende foredrag, og der var 
mulighed for en rig diskussion i forlængelse 
af hvert foredrag.  

De største børn fik også besøg af nogle 
meget spændende oplægsholdere, nemlig 
præsterne Kasper Baadsgaard-Jensen og 
Fabrizio Milazzo, som medbragte nogle 
gode opgaver og sjove lege om tro, bøn 
og handling til børnene. Herudover var 
der planlagt opgaver og leg de andre 
dage. Børneprogrammet for de mindste 
var arrangeret med leg, historier, gåtur til 
søstrene på Åsebakken med videre.

Magleås dannede en smuk ramme om 
Familieugen, som i år foregik for 26. 
gang. Der var god mulighed for gåture 
og afslapning i naturen ved Magleås, og 
nogle af deltagerne var også nede og bade i 
Sjælsø. Vi fik dagligt serveret meget lækker 
mad, som Magleås’ kokke havde lavet.  

Alt i alt var dette års Familieuge en rigtig 
god oplevelse, hvor trosfællesskab og ferie 
blev forenet.

Næste års Familieuge kommer til at ligge 
i uge 28. Mere info kan ses på Magleås 
hjemmeside i det nye år. Der er også 
oprettet en Facebook-gruppe ved navn 
”Magleås Familieuge”, og den er alle meget 
velkomne til at se nærmere på.

Familieuge på Magleås – en af 
sommerens gode oplevelser
Beretning fra en uge hvor vi delte tro og ferie.

Tekst: Julie Hasløv Frankel, Kristine Kaaber Pors, Tanja Andreasen, Charlotte 
Simonsen, Mikael og Gry Zornhagen

Sommeraften med grillhygge på Magleås.
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FAMILIELIV Man skriver noget på et 
stykke tryllepapir – så lægger man det 
ned i et glas vand og og efter et stykke 
tid forsvinder det. Sådan er Guds nåde, 
forklarede Eva Maria Nielsen fra Pastoral 
Centret for at vise, hvordan Gud kan viske 
din tavle ren igen.

Som kristne skal vi også selv være 
nådige. Vi skal være ambassadører for Gud. 
Men hvordan er det at være ambassadør for 
Gud? Er det noget, vi har lyst til at være, 
eller gider vi det ikke altid?

Dette tema arbejdede 27 børn og voksne 
med i weekenden den 1.-3. september 
på Ishøj Vandrerhjem. Weekenden var 
tilrettelagt af Eva-Marie Nielsen og hendes 
mand Kaare Nielsen, så nogle aktiviteter 
var aldersopdelt og andre var fælles.  Det 
fælles tema for aktiviteterne var nåde.  

Weekenden var planlagt, så der var lidt af 
hvert både for børnene, der var mellem 3 
og 12 år, og de voksne, siger diakon Kaare 
Nielsen. Det blev til en weekend med meget 
nærvær, hvor børn og voksne var sammen 
om det fælles tema, men hvor der også 
var tid til uformel snak på kryds og tværs.  
Weekenden blev arrangeret, fordi flere 
syntes, at der er brug for et familietræf ind 
mellem de nordiske familiekonferencer, der 
arrangeres hvert 3. eller 4. år. Fokus lå på at 
få tid til at nyde hinanden som familie og at 
kunne være sammen uden at skulle tænke 
på at lave mad. 

Selv de lidt vilde drenge syntes det var 
sjovt, da David Noval fra menigheden 
i Nykøbing Falster kom med en rulle 
hønsenet, en kasse garn, gamle stoffer og 
papir. Nu skulle der laves altertavle over 

temaet nåde. De kreative energier blev 
sluppet løs og og snart kom de flotteste 
regnbuer, fugle og kors op på nettet.

Lørdag aften var der tilbedelse foran 
Sakramentet. Tilbedelsen blev udtrykt 
både med bøn, sang og dans, og det var 

imponerende at se hvad børnene kastede sig 
ud i, fortæller Annette Brøndum Thomsen, 
der havde sine fire børn med. 

Et af formålene med  weekenden var at 
skabe netværk mellem katolske familier. 
Det var sjovt at finde nogle der har samme 
tankegang med hensyn til opdragelse.

”Oprindelig kommer jeg fra Kroatien –
dernede  har de ikke de udfordringer som 
vi har i Danmark med hensyn til troen – for  
90 % er aktive katolikker. Vi diskuterede 
også, hvordan man  får troen ind i børnene 
uden tvang. Hjemme hos os beder vi 
bordbøn og vi taler om religion. Som 
katolikker er vi jo lidt anderledes end de 
fleste danskere, selv om religion og tro 
fylder mere hos os herovre i Jylland. Her 
bliver de fleste børn stadigvæk konfirmeret. 
Vi forsøger at forklare børnene, at den 
største gave til firmelsen er Gud”, siger 
Marinko fra Herning. 

Familien van der Meer var tre generationer 
afsted. ”Det var dejligt afslappende. Der 
var gode input fra pastor Marcos og vi 
fik snakket med andre katolikker”, siger 
Annelies, der havde taget elklaveret og 

Kirken og familien

Kardinal Anders Arborelius sammen med tvillingerne Amalie og Elisabeth.

RETRÆTE I dagene 7.-13. august 2017 
mødtes omkring 50 Tro & Lys folk fra 
Norge, Sverige og Danmark til retræte 
med temaet ”Møder med Gud.” Pastor Erik 
Hviid Larsen, vores Tro & Lys præst fra 
Betlehemskirken i København, kom med 
oplæggene.

Brudstykker fra hans oplæg
Pastor Erik talte om, at åndelig modenhed 
består i, at lammet og løven i enhver af os 
skulle blive venner. Løven er den voksne, 
beslutsomme og aggressive del og lammet 
den del af os, der har brug for omsorg, 
bekræftelse og støtte. 

Vi skal nyde at være Guds elskede børn 
og jo mere vi erfarer det, desto mere lever vi 
det kald, Gud giver os. Vi skal grundet vor 
kærlighed til Jesus, være rede til at handle 
radikalt.

To ting, der er den største tragedie i ens 
liv er: at leve uden at elske og at leve sit liv 

uden at udtrykke den kærlighed, man føler. 
En udtrykte: ”Jeg er mere parat til at dø, 
fordi jeg er blevet elsket meget og én har 
vovet at gøre det”. Og: ”Du behøver ikke 
at holde op med at elske den, der holder op 
med at elske dig”

Den sidste aften havde vi besøg af 
kardinal Anders, der holdt messe for os 
og var sammen med os til vores fest. I 
sin prædiken sagde kardinalen: ”Nåden 
er dåben og troen oplyser os. Vi skal tage 
vare på vore hjerter, så vi kan se Jesus der. 
Vi bæres i Guds navn og Hans kærlighed. 
Vi elsker Gud og hjælper hverandre med 
at formidle Guds kærlighed. Maria er 
forvandlet af Guds kærlighed og går i 
forbøn for os. Hun hjælper os at komme 
Jesus nærmere. Hvad kan vi give Jesus? Vi 
kan pakke vores hjerter ind i gode gerninger 
og tro, troens og kærlighedens frø, glæde 
os over Jesus og takke ham sammen med 
Jomfru Maria”.

Den sidste aften blev alle velsignet af 
Kardinal Anders og de fire andre præster, 
der også alle velsignede hinanden; det gik 
lige i hjertet. Søndagsmessen blev fejret 
med kardinal Anders som hovedcelebrant. 
Bagefter stillede han sig ydmygt rede til at 
blive fotograferet med alle de, der ønskede 
det. 

Sammen får vi selvværd
Hjertet i retræten er de små grupper, som 
alle bliver en del af. Disse grupper fungerer 
som familie den uge retræten varer, et sted 
man kan gå hen og være sammen, når 
man trænger til det. Alle i gruppen tager 
sig gensidigt af hinanden, så ingen føler 
sig udenfor, og hver dag mødes vi efter 
oplægget og en times stilhed og deler, 
hvad vi har på hjerte. Det, gruppen deler, 
er fortroligt og som Rev. Ruth Patterson 
fra Nordirland engang sagde: ”Vi er på 
hellig grund, når vi deler fra hjertet” Om 
eftermiddagen er vi kreative og her foregår 
mange dybe samtaler, imens man sidder og 
slapper af. Her laver vi også en gave til vor 
”hemmelige ven”. Alle retrætedeltagerne 
får en af de første dage en hemmelig ven, 
som så bliver afsløret på festaftenen. Man 
skal holde sin hemmelige ven i bøn og 
gerne forkæle ham/hende i løbet af ugen 
uden at afsløre, hvem man er. Sætte en 
kop kaffe foran den hemmelige vens dør, 

hvis man ved, det er en kaffesøster, lave 
tegninger eller lys, give blomster, smile, 
lære vennen bedre at kende, kun fantasien 
sætter grænser og her kan alle være med, 
med få undtagelser. Vi forsøger at gøre 
noget sammen med og ikke for hinanden, 
det giver selvværd og det trænger de fleste 
af os til, mange har haft flere afvisninger 
og svigt. Vi var så heldige at fejre 100 års 
fødselsdag John Carsten blev 81 og Sara 19 
år. Og feste det er vi gode til.

Vi har skiftevis luthersk og katolsk 
gudstjeneste dagligt, vi har desværre ikke 
interkommunion, men bliver velsignede, 
hvis man ikke kan modtage kommunionen. 
Det er meget smerteligt for os, da vi elsker 
Jesus højt og flere af vore deltagere ikke 
har mulighed for at skelne. Vi har da også 
adskillige gange bedt for den fulde kristne 
enhed. Jean Vanier, Tro & Lys’ grundlægger, 
siger direkte, det er en skandale, at de kristne 
ikke er ét. Kardinal Anders opfordrede os 
også til at bede for de kristnes fulde enhed. 
Aftensbønnen gik på forsoningsdagen, 
hvor vi vaskede hinandens fødder, over i 
tilbedelse hele natten. 

Vi ser frem til næste retræte i Norge næste 
år. For flere af vore deltagere er det årets 
ferie og højdepunkt. 

Alt godt!

Lammet og løven i os skal  
blive venner
Økumenisk Tro & Fællesskabs retræte for Norden i Vadstena, Sverige, 
med besøg af kardinal Anders

Tekst: Inge Switon-Rønnow

Pastor Erik Hviid Larsen sammen med datteren Sara. Foto: Tro & Lys.

Nåde, hvad for noget?
Fem katolske familier rev en weekend ud af kalenderen for at arbejde  
med temaet nåde.

Tekst: Lisbeth Rütz, fotos: Eva Maria Nielsen

Der arbejdes koncentreret med en detalje 
til altertavlen. Fortsættes side 6 ▶
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JUBILÆUM Flamske kedelførere, 
italienske murere, bøhmiske glasmagere, 
bayriske købmænd og westfalske 
lærredsvævere udgjorde sammen med 
professionelle soldater den første katolske 
menighed i Fredericia, fortæller det lille 
skrift ”En kirke og dens menighed”. Skriftet 
blev delt ud lørdag den 26. august, hvor de 
første 250 år af Sankt Knuds Kirkes historie 
blev markeret med en festgudstjeneste. 

I den yndefulde lille rokokokirke fejrede 
biskop Czeslaw messen sammen med 
menigheden og de fleste af de præster, 
der har været tilknyttet kirken gennem de 
sidste mange år. Helt fra Bamberg var den 
dansktalende pastor Lars Rebhan kommet 
for at være med til at fejre jubilæet. 

Biskop Czeslaw brugte jubilæet som 
anledning til at trække nogle paralleller 
mellem dengang og nu. ”Vi oplever 
på mange måder i dag, at religionen er 
noget, der skal begrænses, og vi oplever 
en tilbagetrækning af den tolerance og de 
friheder, vi har nydt godt af i mange år”, 
sagde biskop Czeslaw i sin prædiken. Han 
talte om vigtigheden af, at vi som kristne 
skal lade de andre mærke, at vi er kirke – 
også uden for kirkedøren og mindede om 
vores ansvar for igen og igen at synliggøre 
Kristi kirke, så vi gør kristendommen 
levende og relevant for andre.

Menighedens omkring 500 medlemmer 
kommer fra hele verden. Det afspejlede sig 
på lækreste vis i den bugnende buffet med 
alverdens specialiteter, som menigheden 
diskede op med efter messen. Under 
receptionen underholdt Leif Starostka med 
glimt fra kirkens lange historie. Tilbage i 
1600-tallet fik kong Frederik III sig lidt af 
et problem, da han lod den befæstede by 
Frederiksodde (senere Fredericia) anlægge. 
Nu skulle der bruges dygtige håndværkere, 
og det var en mangelvare i Danmark. Derfor 
fik Fredericia nogle særlige privilegier. I et 
ellers gennemprotestantisk Danmark fik 

indvandrede katolikker, reformerte og jøder 
lov til at dyrke deres tro frit i Fredericia.  
I 1674 fejrede jesuitter fra Frederiksstad 
den første officielle katolske gudstjeneste 
sammen med den lille menighed. Den 
religiøse tolerance var dog stærkt begrænset. 
Helt indtil trosfrihedens indførelse i 1849 
var der ikke muligheder for mission. Kun 
gennem indvandring kunne menigheden 
vokse.

Dramatik har det aldrig manglet på i 
Sankt Knuds Kirkes 250 år. Efter slaget ved 
Fredericia den 6. juli 1849 lå ligene i lag 
inde i kirken. I 1864 lignede Fredericia en 
spøgelsesby. Byen var belejret under krigen 
mellem Danmark og Preussen, og byens 
indbyggere flygtede, mens kampene rasede 
uden for byens porte. 

Men knap var krigen slut og tyskerne ude 
af byen, før den nye sognepræst Johannes 
von Euch fik rejst et kirketårn. Nu måtte 
også katolikkerne ringe med klokker, og 
den unge, selvbevidste danske katolske 
kirke greb chancen for at markere sig i det 
offentlige rum. 

Omkring kirken opstod der et lille katolsk 
kvarter med Sankt Joseph Søstrenes hospital 
(i dag krisecenter) og Sankt Knuds Skole, 
der er Danmarks ældste katolske skole.

Agnethe Westh, tidligere lærer ved 
Sankt Knuds Skole og nuværende 
bestyrelsesmedlem, mindedes i sin tale med 
stor glæde mange dejlige år ved Fredericias 
katolske skole, hvor børnene oplever det 
som en naturlig ting, at kristendommen er 
en del af dagligdagen. Hvorfor skal vi ikke 
i kirke fredag morgen? spurgte børnene i en 
periode, hvor der ikke var fast sognepræst.  

Pastor Sabine Hofmeister fra byens 
reformerte menighed opfordrede til 
yderligere udbygning af det økumeniske 
samarbejde – til at byens menigheder 
besøger hinanden og lærer hinanden bedre 
at kende. 

Og mon ikke mange i dagens anledning 

sendte en taknemlig tanke til jomfru Susanne 
Bianco fra den rige købmandsfamilie 
Bianco. Hun huskes på en tavle, der med 
indskrift på latin hænger over kirkens 

indgang fra Sjællandsgade. Vi kan takke 
hende og hendes brødres generøsitet for, at 
der overhovedet blev penge til at bygge den 
kirke, vi har i Fredericia i dag.

tasken med ting til babysalmesang med til 
Ishøj. 

”Det vi tog med hjem var blandt andet 
at vi støttede hinanden i at være en katolsk 
familie”, siger sønnen Saul.

”Det var lidt af en saltvandsindsprøjtning 
at være med. Gang på gang sagde vi – hov 
har I det også sådan? Nogle gange får man 
på fornemmelsen, at katolikker er sådan 
nogle, man gerne må skyde på. Men man 
gider bare ikke altid forsvare Kirkens 
lære. Så er det rart at være sammen med 
andre, der tror på det samme”, siger Anette 
Rønnow Thomsen

Weekenden blev afsluttet med højmesse, 
som pastor Roberto Oliverio fejrede 
sammen med familierne. Der var enighed 
om, at det havde været en velplanlagt 
weekend, men også at der en anden gang 
skal gøres en ekstra indsats, så mange flere 
hører om projektet og måske selv får lyst til 
at tage med. 

Fredericia

Diakon Baudoin Willocx velsigner Sabine Hofmeister, præst ved Den reformerte Kirke i 
Fredericia, med røgelse.

Fra venstre mod højre koncelebrerer pastor emeritus Stepen Holm, pastor Thomas 
Birkheuser, diakon Baudoin Willocx, biskop Czeslaw, sognepræst Jan Ophoff, pastor 
Henri Kerkhofs og pastor Raymond Minnaerts. Pastor Lars Rebhan fra Bamberg 
koncelebrerede også, men er ikke med på billedet.

De første 250 år
Sankt Knuds Kirke i Fredericia fester og ser tilbage.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

Sol, regnbue, blomster og kors. Altertavlen, som børnene og de voksne lavede sammen, 
gav mange bud på, hvad nåde er.

Altertavlen er ved at være klar.

▶ Fortsat fra side 5
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FORSKNING En kvinde er indlagt på 
hospice, hvor en sygeplejerske, der er ved 
at skrive en ph.d., har fået lov at lave en 
række interviews med patienterne. Kvinden 
har indvilget i at deltage i et interview, 
og under interviewet spørger lægen ind 
til, hvad der giver mening i hendes liv? 
Om hun er troende? Kvinden svarer, at 
nej, hun er ikke troende, det er snarere 
relationer til familie og venner, der giver 
mening til hendes liv. Hun nævner også, 
at hun ikke har været aktiv kirkegænger. 
Lægen og forskeren taler videre om 
familierelationerne og deres betydning for 
kvinden. Senere i samtalen tager kvinden 
spontant igen spørgsmålet om tro op, og 
hun udbryder: ’Tænk, hvis jeg var kommet 
i kirken. Så havde jeg måske ikke ligget her 
i dag!’ Efter interviewet nævner forskeren 
for personalet på hospice, at det nok kunne 
være relevant, at den pågældende kvinde 
fik tilbudt en samtale med en præst. Det når 
lige akkurat at komme i stand, før kvinden 
dør få dage senere.

Eksemplet er hentet fra et af de i alt ti 
ph.d.-projekter i Danmark, som teolog 
og humanistisk sundhedsforsker Niels 
Christian Hvidt har været igangsætter og / 
eller vejleder på de seneste ca. 10 år. I denne 
periode har han været ansat som lektor ved 
Forskningsenheden for Almen Praksis på 
Institut for Sundhedstjenesteforskning, 
Syddansk Universitet i Odense, og her blev 
han pr. 1. juli i år udnævnt til Skandinaviens 
første professor i eksistentiel og åndelig 
omsorg.

”Det er lidt af et gennembrud, for i 
Danmark og Skandinavien i det hele taget 
er det religiøse og åndelige element i 
sundhedsvæsnet og i omsorgen for syge og 
døende gledet i baggrunden i takt med, at 
naturvidenskaben og den moderne medicin 
har gået sin fantastiske sejrsgang. Det er 
paradoksalt, for vores sundhedsvæsen er jo 
vokset ud af en tradition, som går tilbage 
til klostervæsnet og diakoni-traditionen 
i oldkirken, som udviklede sig, lang tid 
før man medicinsk kunne gøre noget for 
syge og døende,” siger han. Hans vision 
er derfor, at han med professoratet kan 
genindføre den åndelige og eksistentielle 
omsorg i sundhedsvæsnet, sådan som 
det faktisk også er en forpligtelse ifølge 
Verdenssundhedsorganisationen WHO’s 
retningslinjer, hvor man taler om fire 
former for smerte, som læger og andet 
sundhedspersonale skal forsøge at 
lindre, nemlig fysisk, psykisk, social og 
eksistentiel/åndelig smerte. Sidstnævnte, 
som fx kan handle om det tab af mening og 
brud på livsnarrativer, som en ung mor kan 

opleve, når hun får konstateret livstruende 
kræft, eller som kan vise sig hos en døende 
patient i spørgsmål som ’hvorfor gør Gud 
det her mod mig?’

Danskerne savner et sprog
De ti forskningsprojekter har sammen 

med en række post.doc-projekter og flere 
ph.d.-projekter i de øvrige nordiske lande 
resulteret i et solidt forskningsmæssigt 
fundament om de behov, som patienter i det 
danske og øvrige nordiske sundhedsvæsen 
har for eksistentiel og åndelig omsorg – og 
de mekanismer og barrierer, der er årsag til, 
at patienterne ofte ikke får denne omsorg. 

”Vi ved nu fra forskningen, at netop fordi 
danskerne ofte har meget lidt sprog for 
deres tro og deres åndelige behov, er det 
ekstra vanskeligt for dem at få dækket de 
behov, når de fx oplever sygdom og kriser. 
Man kunne jo tænke, at når danskerne ikke 
taler ret meget om tro, er det, fordi de ikke 
har noget særligt behov på det felt. Men det 
modsatte er faktisk tilfældet,” siger Niels 
Christian Hvidt.

Forskningen viser nemlig, at 70% 
af danskerne er troende, men kun 2% 
praktiserer deres tro via fx kirkegang. Netop 
derfor mangler de fleste et sprog for deres 
tro og kan dårligt give udtryk for de behov, 
de har for eksistentiel og åndelig omsorg. 
Samtidig mødes de af et sundhedspersonale, 
som oftest heller ikke har noget sprog 
til at spørge ind til patienternes behov 
for åndelig og eksistentiel omsorg, og 
som primært er skolet til at varetage den 

biomedicinske behandling. Typisk er de 
sundhedsprofessionelle heller ikke klar 
over, at disse behov findes hos patienterne.

”Som forsker inden for det her felt møder 
jeg ofte den opfattelse hos personalet, at 
tro og religion er noget, de møder hos fx 
muslimer og Jehovas Vidner, som eksplicit 
taler om Gud. Det lytter personalet gerne 
til. Men de spørger oftest ikke ind til den 
åndelige dimension hos andre patienter, 
og det betyder, at der er et stort uopdaget 
og derfor udækket behov, sådan som 
eksemplet fra hospice viser,” siger Niels 
Christian Hvidt.

Som troende og praktiserende katolik 
har han selv oplevet, hvordan det gør det 
lettere for ham at møde patienterne med 
åbne spørgsmål om tro og mening, som 
sætter dem i stand til at reflektere over 
deres eksistentielle behov og efterhånden 
give udtryk for dem, og forskning fra 
andre lande viser, at læger og andet 
sundhedspersonale, der har et afklaret 
forhold til deres eget eksistentielle ståsted, 
er bedre til at tale med patienterne om 

deres tro og afdække deres åndelige behov, 
uden at det åndelige tilhørsforhold behøver 
være det samme.

Aktivt troende har et forspring
”Det er nok en ret udbredt fordom i 
Danmark, at læger, som selv er troende, 
kan komme til at fungere som en slags 
missionærer, og at det derfor ikke er så godt, 
hvis de sætter deres egen tro i spil i mødet 
med patienterne. Men forskningen viser, at 
hvis man er bevidst om sit ståsted, er det en 
stor fordel, uanset om man er religiøs eller 
ej. Og er man troende, fx katolik, vil man 
typisk have et sprog for at tale om de her 
ting, hvilket kan være en stor styrke,” siger 
han og tilføjer, at katolsk tro siden Andet 
Vatikankoncil har været kendetegnet 
ved en accept af, at der findes gudsspor 
i andre religiøse traditioner, og at man 
som troende katolik derfor ikke har nogen 
radikal fordring om at omvende patienter 
eller andre, man møder, til katolicismen. 
Og ligesom han selv er meget bevidst om 
øvelsen i at sætte parentes om sin egen tro, 
når han arbejder som forsker, forventer 
han den samme ydmyghed fra ateistiske 
kolleger.

”Det er helt klart, at man både som 
patient og personale har et forspring og en 
fordel, hvis man er aktivt troende. Man har 
oftere et afklaret forhold til spørgsmålet 
om lidelse og mening. Er man vant til at 
komme i kirke, er man generelt bedre 
forberedt på, at lidelse er en del af den 
menneskelige erfaring, og som katolik er 
man vant til at tænke i lidelsesmetaforer, 
i korsets betydning osv.,” siger Niels 
Christian Hvidt. Han tilføjer, at forskningen 
viser, at det er med åndelig praksis stort set 
som med fysisk træning: ”Det er lidt som 
at gå i fitnesscenter. Har man en åndelig 
praksis, styrkes man og opøves i at klare 
kriser.”

Denne viden er dog kun så småt ved 
at sive ind i det danske sundhedsvæsen, 
og næste skridt er, at den nye viden 
omsættes i en praksis, der reelt kommer 
patienterne til gavn. Det er det, Niels 
Christian Hvidt og hans hold af forskere 
vil forsøge at sikre ved at implementere 
undervisning i åndelig og eksistentiel 
omsorg på grunduddannelserne for læger, 
sygeplejersker og ergo- og fysioterapeuter 
og på efteruddannelseskurser for 
sundhedspersonalet. De første kurser er 
udviklet i samarbejde med Hvidts kone, 
religionssociolog Elisabeth Assing Hvidt, 
der selv er katolik. Kurserne omfatter 
viden om, hvordan tro kan udgøre en 
ressource hos syge og døende, øvelser i at 
kommunikere med patienter, samt oplæg 
til selvrefleksion.

”Vores nye arbejde går ud på at udvikle 
uddannelses- og efteruddannelsescurricula 
i åndelig og eksistentiel omsorg. Hertil 
hører, at vi har udviklet en spørgeguide, 
som netop er publiceret, og som allerede 
vinder indpas blandt praktiserende læger, 

men også er tænkt til brug andre steder 
i sundhedsvæsnet. Den åbner op for at 
tale om åndelige og eksistentielle behov. 
Vores erfaring er, at personalet er åbne for 
at tale med patienterne om det her, men 
indtil de har konkrete redskaber, gør de det 
sjældent. Desuden ved vi, at tør man som 
læge eller sygeplejerske investere sig selv 
i samtalen, giver det bedre resultater, både 
for patienten og for lægens egen trivsel,” 
siger han.

”Lykkes det, vil det betyde en lille 
revolution i sundhedsvæsnet og en større 
chance for, at flere kan få lov at dø 
velforberedte – i fred med deres omgivelser 
og med Gud.”

Niels Christian Hvidt har dansk-tysk 
baggrund og er katolik. Han er gift 
med religionssociolog Elisabeth Assing 
Hvidt, med hvem han har to drenge.

Han læste både teologi og medicin 
og blev teolog fra Københavns 
Universitet i 1997 med Universitets 
Guldmedalje for sin prisafhandling.  
Han har en doktorgrad fra 
Gregoriana-Universitetet i Rom i 
2001 med forord af pave Benedikt 
om den kristne profetiske tradition. 
Siden specialiserede han sig i forholdet 
mellem tro og helbred, og inden for dette 
felt har han været professor ved Ludwig 
Maximilian Universitetet i München 
og Fellow ved Freiburg Institute for 
Advanced Studies (FRIAS). 

Han har været initiativtager til og 
leder af Nordic Network for Research 
in Faith and Health (www.faith-health.
org) og Network for Research in 
Spirituality and Health (www.nersh.org) 
Fra 2006 til juli 2017 har han været 
ansat som lektor ved Forskningsenheden 
for Almen Praksis, Institut for 
Sundhedstjenesteforskning på Syddansk 
Universitet i Odense med fokus på 
forholdet mellem tro og helbred. Pr. 
1. juli 2017 er han samme sted ansat 
som professor i eksistentiel og åndelig 
omsorg (Spiritual Care).

Professoratet er støttet af Kræftens 
Bekæmpelse og har særligt fokus på 
cancer. 

Katolik er Nordens første professor  
i eksistentiel og åndelig omsorg
Niels Christian Hvidt er udnævnt til Nordens første professor i eksistentiel og  
åndelig omsorg. Hans vision er at få den dimension i sundhedsvæsnet tilbage,  
som diakonien og klostervæsnet introducerede.

Tekst: Malene Fenger-Grøndahl

Det er lidt som at gå i fitnesscenter.  
Har man en åndelig praksis, styrkes 
man og opøves i at klare kriser

”
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MESSEN Hvad er helt overordnet 
forskellen på den gamle og den nye 
messe? Hvilke overvejelser lå der 
bag liturgireformerne ved Det andet 
Vatikankoncil?

Der er mange væsentlige forskelle. Hvor 
den traditionelle messe (nu kaldet den 
ekstraordinære messe) kun blev fejret på 
latin, så fejres den nye messe på alverdens 
sprog. Derudover har den nye messeform et 
væld af valgmuligheder indbygget, hvilket 
gør, at messen i høj grad kan tilpasses 
præstens eller menighedens præferencer 
og ønsker. Det kan man måske synes er en 
fin udvikling; men jeg har selv oplevet det 
som frustrerende, at der er for mange ting, 
som ændrer sig i messen fra menighed til 
menighed, hvorimod gensynets glæde med 
det man kender også gør det nemmere 
for én med det samme at kunne ”føle sig 
hjemme”. Jeg hører ofte fra folk, der er ved 
at konvertere, at de mange valgmuligheder 
virker forvirrende, og at præsterne/
menighederne fejrer messerne på vidt 
forskellige måder. Det gør det derfor noget 
sværere for nytilkomne at forstå messens 
struktur og indhold.

Dér er den ekstraordinære messes 
fasttømrede form på sin vis en stor hjælp, 
fordi det giver en vis form for stabilitet, 
at der ikke er så mange valgmuligheder 
for præsten, om end det for mange virker 
for rigidt. Messens fejring kommer derfor 
ikke så meget an på, hvor udadvendt eller 
karismatisk jeg er som præst (hvilket 
jeg på ingen måde er), så derfor kan jeg 
bedre koncentrere mig om det åndelige 
og kontemplative aspekt af messen, netop 
fordi jeg så ikke skal tænke på, om jeg hele 
tiden har øjenkontakt med menigheden 
under messen, eller om de føler, at jeg er 
”engageret”.

De fleste med kendskab til liturgihistorie 
vil nok erkende, at der var behov for visse 
reformer eller justeringer af liturgien. Flere 
årtier inden koncilet havde den liturgiske 
bevægelse for fornyelse af liturgien for 
længst været godt i gang, og drypvist skete 
der også visse forbedringer, som bl.a. 
satte mere fokus på lægfolkets åndelige 
deltagelse i messen, samtidig med at man 
langsomt ændrede visse dele af liturgien. 
Adskillige år inden koncilet forenklede 
pave Pius XII endvidere påskens liturgi 
netop som et led i denne fornyelse.

Der diskuteres dog stadig på livet løs 
blandt teologer og andre interesserede om, 
hvorvidt reformen efter koncilet gik for 
langt, eller slet ikke var radikal nok. Pave 
Benedikt har understreget, at liturgien op 
gennem historien langsomt har udviklet 
sig på en nærmest organisk måde, og flere 
teologer har længe antydet, at man her knap 
et halvt århundrede efter liturgireformen på 
ny burde tage reformen op til revision.

Pave Benedikt så med tilladelsen af den 
ekstraordinære messe (også kaldet den 
tridentinske) en mulighed for, at man med 
gensidig berigelse i liturgien kunne forsøge 
sig med en ”Reform af reformen”, eller i al 

fald forbedre de dele af den nye messe (også 
kaldet Novus Ordo), som havde mistet for 
meget af deres åndelige dybde.

Selvom pave Frans flere gange har afvist 
enhver tanke om en reform af liturgien, 
så vil diskussionen dog stadig fortsætte. 
Personligt er jeg ikke i tvivl om, at der vil 
ske en forandring før eller siden, netop 
fordi det ligger i Kirkens natur at udvikle 
sig som en organisme; men det kan jo så 
være, at man fx først om 50 år ændrer dele 
af liturgien. Kirken ændrer sig jo normalt 
langsomt, så derfor tror jeg også, at der 
nemt kan gå nogle årtier endnu førend at en 
pave tør forsøge sig med en reform.
Hvorfor kan de, der går til den 
ekstraordinære messe, ikke bare gå til 
den almindelige? Er det ikke splittende 
for menighedslivet, at man tilbyder flere 
forskellige typer messer?

Jo, den kritik kan man sagtens fremføre, 
men samme anke kunne jo også nemt 
fremføres i forhold til alle de messer 
indenfor den latinske ritus, vi har på 
henholdsvis polsk, engelsk, vietnamesisk, 
tamilsk, spansk, italiensk, fransk, tysk 
og kroatisk. I så fald burde vi tvinge alle 
til udelukkende at gå til messe på dansk 
for på den måde at styrke menighedslivet, 
hvilket jeg dog ser som en lettere utopisk 
idé på grund af situationen i Danmark, hvor 
den etnisk danske del af Kirken langsomt 
forsvinder, mens det er immigranterne som 
præger Kirkens liv her i landet.

Realiteten er, at vi jo netop har en masse 
sproggrupper i Kirken, som hver især ofte 
lever et meget autonomt liv, så hvorfor 
kan der i dén sammenhæng ikke også 
være plads til en ekstraordinær messe, 

når nu mange af dem som kommer til den 
ekstraordinære messe i øvrigt også er meget 
aktive i Kirkens liv, og i de menigheder de 
hører til.

I stedet for at leve i en utopisk drøm om en 
ren dansk katolsk kirke, bør vi nok hellere 
acceptere, at Kirken i dag er multikulturel, 
og at der er mange forskellige tilbud.
Det siges, at den gamle messeform gør folk 
mere passive – hvad siger du til det?  

Vi har nok en tendens til at se på aktivitet 
i løbet af messen mere som en form for 
fysisk aktivisme, hvor alle skal have én 
eller anden rolle at udføre, eller blot skal 
kunne synge med på alle sange, i stedet for 
også at betragte det åndelige aspekt af den 
aktive deltagelse i liturgien.

Det er rigtigt, at folk måske ”fysisk 
set” er mindre aktive; men åndeligt set 
mangler der intet, idet meningen med den 
aktive deltagelse er, at de troende også skal 
bede sammen med præsten. Ofte glemmer 
vi nok, at de troende under messen bør 
frembære deres egne bønner og intentioner 
sammen med præstens bønner, og at det 
ikke udelukkende handler om, at vi skal 
kunne synge med på en masse salmer, læse 
læsninger eller dele kommunion ud.

Hvis man ikke har været til den 
ekstraordinære messe før, vil man nok 
blive lidt skræmt første gang man møder 
den, dels pga. den tilsyneladende mangel 
på fysisk aktiv deltagelse, og dels pga. den 
udbredte stilhed, som man bliver mødt af. 
Særlig den udprægede stilhed har jeg hørt 
flere brokke sig over, hvilket måske i sidste 
ende snarere er symptomatisk for vores 
generelle åndelige tilstand i dag. Stilhed er 
ikke noget, vi bør frygte, når vi er til messe. 
Vi skal snarere se den som en mulighed for 
at koble af fra hverdagens stress og larm, 
samtidig med at det jo særlig er i stilheden 
at vi kan møde Gud ansigt til ansigt.
Hvad betyder den gamle messeform for dig 
selv og hvordan lærte du den at kende?

Jeg synes, at der er en udpræget sans for 
mystikken, for det åndelige, æstetiske og 
ikke mindst det sakrale i den ekstraordinære 
messeform, som jeg finder meget tiltalende. 
Endvidere er jeg også fascineret af det 
historiske aspekt. Denne form af liturgien 
er den, som man i store træk har fejret siden 

pave Gregor den Store, selvom messen 
naturligvis har udviklet sig langsomt og 
gradvist op gennem middelalderen. 

Sansen for det mystiske og sakrale i 
Kirkens liturgi mener jeg grundlæggende 
er vigtig, for uden disse elementer bliver 
vi i langt mindre grad mindet om, hvad 
det ultimative mål med livet er, nemlig at 
blive forenet med Gud i Himlen. Liturgien 
her på jorden er derfor en forsmag på det 
himmelske, hvor vi på en måde får et glimt 
ind i evigheden, og dét som venter os på den 
anden side af denne jordiske tilværelse. Det 
betyder naturligvis ikke at vi skal glemme 
vores liv her på jorden fuldstændigt; men 
liturgien hjælper os med at huske på, hvad 
vi tror på, og hvorfor vi tror det, jævnfør 
den gamle regel om ”Lex Orandi, Lex 
Credendi”, dvs. måden vi beder på former 
vores måde at tro på.

Derudover har mit kendskab til den 
ekstraordinære messe klart påvirket min 
måde at fejre den danske messe på. Den 
minder mig i højere grad om, at folk ikke 
kommer til kirken for at se på mig som 
personen ”pastor Jan”, men for at møde 
Gud. Derfor skal jeg som præst hjælpe 
med at få dette møde mellem Gud og den 
enkelte troende til at blive så frugtbart som 
muligt. Det kan jeg som præst bedst gøre 
ved at lægge min personlighed lidt til side, 
så Kristus nemmere kan komme til syne i 
stedet for mig. I sidste ende er vi præster 
jo blot et redskab, Gud har sat i verden 
for at hjælpe folk med at finde tilbage til 
Ham. Jeg lærte den ekstraordinære messe at 
kende da jeg boede i Rom på Det engelske 
Kollegium.
Hvor meget lærer kommende præster om 
den gamle messe? Hvordan er interessen 
for den blandt yngre præster?

Vi lærte intet om den på præsteseminariet, 
så det er ofte egentlig op til den enkelte 
seminarist at opsøge den. De fleste af dem 
jeg kender, som interesserer sig for den, 
fejrer begge former af messen. De yngre 
præster har ikke en så udpræget ideologisk 
holdning, men har snarere blot opdaget en 
åndelighed, dybde og æstetisk skønhed, 
som de gerne vil lære bedre at kende.

Liturgi

Alt er parat til at fejre den hellige messe. Foto: Lisbeth Rütz.

Stilhed, skønhed, åndelig 
dybde
I ti år har vi kunnet fejre messen, som man kendte den indtil 
liturgireformerne efter koncilet. Hvad betyder det for bispedømmet 
København? Pastor Jan Hansen fortæller om den gamle messes kvaliteter 
og dens betydning for dem, der fejrer den. 

Tekst: Pastor Jan Hansen interviewet af Lisbeth Rütz
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Marguerita Olga Hvid Spangsberg, 
33 år, cand.mag., Aarhus
Hvordan opdagede du den ekstraordinære 
messe og hvorfor kommer du til den?

En katolsk ven tog mig med til en 
ekstraordinær messe i England. Siden 
har jeg deltaget i de få messer, der fejres 
i Jylland samt på Klitborg, hvor messen 
fejres hver dag en uge i juli.

Jeg kommer, fordi messens vidunderlig 
smukke liturgi udtrykker messens indhold 
og ypperligste formål – nemlig messeofferet 
og takkebønnen til Gud. På den måde 
fuldender den ekstraordinære messes liturgi 
den jødiske tradition. 
Hvad giver den dig, som du ikke får ved den 
ordinære form?

Den ekstraordinære messeform er 
kendetegnet ved at være en underliggende 
strøm af bøn, som udføres af præsten og 
ministranterne på vegne af menigheden. 
Det giver mig tid og rum til at fokusere 
på bønnen og meditere over messens 
enkelte led, ligesom messens smukke 
liturgi med gregoriansk sang i høj grad 
afspejler troens mysterier, som jeg på 
én gang ydmygt betragter og tager del i.  
Det er lidt vanskeligere at følge med i starten; 
men da messen ligesom den ordinære er 
bygget op omkring de klassiske, liturgiske 
led og man kan finde oversættelser, er det 
ikke noget problem. Samtidig er vi også så 
vant til i dag, at alt skal være let forståeligt, 
så egentlig er det også en befrielse ikke 
hele tiden at skulle ”følge med”, men i 
stedet med alle sanser lade sig flyde med 

af bønnen og tilbedelsen rettet mod vores 
frelser.  
Deltager du ellers i katolsk menighedsliv?

Ja, jeg deltager i søndagsmesserne i Vor 
Frue Kirke i Aarhus, hvor jeg sammen 
med min mand blev optaget i 2011. Vi 
holder også af den ordinære messe, som 
indeholder flere af de samme kvaliteter som 
den ekstraordinære form, hvis den er smukt 
udført. 

Ida Kaas Sloth-Kristensen 22 år, 
bachelor i kunsthistorie
Hvordan opdagede du den ekstraordinære 
messe og hvorfor kommer du til den?

Jeg opdagede den ekstraordinære form 
af messen gennem min mand, Kristoffer 
Sloth-Kristensen, for omkring tre-fire år 
siden, dvs. før jeg konverterede. Den er 
noget af det første, jeg mødte, da jeg lærte 
Den katolske Kirke at kende, og har derfor 
spillet en stor rolle siden – hvilket har 
betydet, at jeg både er blevet optaget, firmet 
og ægteviet i den ekstraordinære form.
Hvad giver den dig, som du ikke får ved den 
ordinære form?

For mig skaber den et rum til fordybelse, 
til virkelig at fornemme det guddommelige 
nærvær, til at bede. Det kan siges, at den 
ekstraordinære form af messen tager en 
tilbage i tiden; men jeg vil faktisk nærmere 
sige, at den først og fremmest formår at 
fjerne tid – man befinder sig, for en stund, 
i evigheden. Derudover er det fantastisk, 
at det er tydeligt, at messen er henvendt til 
Herren, at den er rettet mod Gud.

Deltager du ellers i katolsk menighedsliv?
Ja. Jeg går til messerne i mit sogn (som 

er i den ordinære form), og tilbringer gerne 
tid med folk fra menigheden, uanset om de 
går til den ekstraordinære form af messen 
eller ej.

Hans-Christian Bruus 32 år stud. 
soc., premierløjtnant af reserven  
Hvordan opdagede du den ekstraordinære 
messe og hvorfor kommer du til den?

For et par år siden ledte jeg vist efter en 
søndagsmesse og troede, at 18-messen i 
Jesu Hjerte Kirke blot var en aftenmesse 
i ordinær form. Jeg kan huske, at jeg 
var meget overvældet over liturgien 
og æstetikken, selvom jeg faktisk ikke 
forstod ret meget. Jeg kunne bare mærke 
en meget dyb alvor og intensitet hos både 
celebrant og menighed, og det tiltalte mig 
meget. Derefter fandt jeg ud af, hvad den 
traditionelle messe var for noget, og så 
begyndte jeg at gå til messerne. De har 
virkelig været en stor hjælp til at udvikle 
mit tros- og bønsliv, hvilket ofte er svært, 
når man som jeg er konvertit. 
Hvad giver den dig, som du ikke får ved den 
ordinære form?

Et enormt intenst bønsliv både før, 
under og efter messen. Både stilheden 
og rigdommen af bøn under messen er 
helt fantastisk. Man føler virkelig, at man 
træder ind i evigheden og oplever Kristus 
på Golgata. Det er samtidig også krævende, 
og jeg er følelsesmæssigt udmattet efter 
en ekstraordinær messe. Derfor holder 
jeg faktisk lige så meget af de ordinære 
aftenmesser, hvor jeg både kan dyrke mit 
trosliv og min søndagsforpligtelse uden 
at jeg bliver kastet i mine følelsers vold. 
Her komplementerer de to messeformer 
hinanden godt, synes jeg. 
Deltager du ellers i katolsk menighedsliv?

Ja, men ikke nær så meget som jeg gerne 
ville. 

Frederik Winsløw, 28 år, læge
Hvordan opdagede du den ekstraordinære 
messe og hvorfor kommer du til den?

Jeg opdagede den ekstraordinære messe 
gennem mine forældre, faktisk primært i 
rollen som ministrant. Her assisterede jeg 
til mange af de tidligere ekstraordinære 
messer, som blev læst af præster fra 
udlandet.

Siden har jeg taget den ekstraordinære 
messe til mig og har bl.a. deltaget i 
valfarten Notre-Dame de Chretienté fire 
gange. Her fejres messen udelukkende 
efter den ekstraordinære form, og man får 
et klart indtryk af messen og kirken som 
et globalt samlingspunkt. Jeg går til den 
ekstraordinære messe for at finde ro til at 
fordybe mig i bønnen og deltage i en liturgi, 
som er den samme overalt i verden og som 
jeg har lært at holde af. 
Hvad giver den dig, som du ikke får ved den 
ordinære form?

Liturgien er helt forudsigelig, og præsten 
gør og siger stort set det samme fra messe 
til messe. Samtidig er der i store dele 
af messen stille, så der er mere tid til 
meditation og fordybelse. Når det er sagt, 
går jeg ikke til den ekstraordinære messe 
for at få noget ekstra med eller gøre noget 
mere ud af det. Jeg har simpelthen vænnet 
mig til messeformen og finder mig godt 
tilpas med den. 
Deltager du ellers i katolsk menighedsliv?

Jeg deltager naturligvis i ordinære messer, 
når arbejdet forhindrer mig at komme 
til ekstraordinær messe. Jeg ville meget 
gerne være mere aktiv i bl.a. foreningen 
for katolske læger i Danmark, men netop 
arbejdet som yngre læge forhindrer mig i 
at være med til mange af de ting, jeg gerne 
ville.

Rum til fordybelse og nærvær
En stor del af deltagerne i den ekstraordinære messe er mellem  
25 og 35. Her fortæller fire af dem, hvorfor de er glade for netop  
denne form for messefejring.

Tekst: Interviews ved Lisbeth Rütz

Marguerita Olga Hvid Spangsberg. Ida Kaas Sloth-Kristensen. Hans-Christian Bruus. Frederik Winsløw.

BØN I København er messefejring i 
den ekstraordinære form efterhånden en 
fasttømret tradition. I Stenosgade kommer 
der cirka 50 per gang. Der er en kerne af 
faste, en del der deltager en gang imellem 
samt turister og nysgerrige, fortæller 
Gideon Ertner fra Sankt Karl Borromæus 
Gruppen, der i mange år har været engageret 
i ekstraordinær messefejring i København. I 
Jylland, hvor den har været fejret skiftevis 
i Aarhus og i Randers siden 2014, kommer 

der mellem 15 og 30 oplyser Kristoffer 
Sloth-Kristensen fra Sankt Knuds Selskab.

Der kommer omtrent lige mange mænd og 
kvinder til den ekstraordinære messeform. 
Det er ikke tilfældet i de fleste andre kristne 
sammenhænge, hvor kvinderne er i flertal.

”Det er min opfattelse, at den nye forms 
fokus på at involvere lægfolk kommer til at 
skygge for liturgiens primære formål, som 
netop er tilbedelse. Pave Benedikt XVI 
lærte, at sand deltagelse i liturgien ikke 

er at sige og gøre alt muligt, men først og 
fremmest indre deltagelse i bøn. Det finder 
jeg, at den ekstraordinære form stimulerer 
bedst til. Pave Frans har i et interview 
udtalt, at den vestlige del af Kirken har 
mistet noget af den fornemmelse for 
tilbedelse, for at have Gud i centrum, som 
de østlige liturgier har bevaret. Men vi 
behøver ikke se til de østlige liturgier for 
at genfinde denne fornemmelse – den lever 
i bedste velgående i den vestlige Kirkes 
egen ældgamle liturgi”, siger Gideon 
Ertner. ”Det betyder  meget, at det i den 
traditionelle liturgi bliver meget tydeligt 
at messen er et offer, og at vi virkelig 
tilbeder den treenige Gud i ånd og sandhed. 
Værdigheden, højtideligheden, mysteriet 
og erkendelsen af Guds tilstedeværelse. 
Går man så i dybden med liturgien, lærer 

den godt at kende, så finder man ud af hvor 
vidunderlige og autentiske dens bønner er, 
særligt offertoriet og den romerske canon.

Liturgiens historie afspejler i høj grad 
den teologiske udvikling igennem historien, 
og det giver en stærk fornemmelse af 
samhørighed med hele kirken, både den 
stridende, lidende og sejrende. Det at man 
meget tydeligt fornemmer, at messen fejres 
vendt mod Gud og ikke har det umiddelbare 
fællesskab som centrum, nok nærmere som 
afsæt, giver en klar fornemmelse af messens 
transcendente natur”, siger Kristoffer Sloth-
Kristensen.  LR

Læs mere om traditionel messefejring 
på Sankt Karl Borromæus Gruppens 
hjemmeside: www.katolikker.dk eller på 
Sankt Knud Selskabets hjemmeside: www.
sanktknudsselskab.com.

Glemte vi noget i den  
nye liturgi?
Den traditionelle liturgi har et mere tydeligt fokus på tilbedelse,  
mener flere.



10 Sakramentskirken

JUBILÆUM Når et sogns runde årstal 
nærmer sig – og lejlighedsvist også de 
ikke så runde – udløser det i katolske 
sammenhænge en sund trang til at fejre, der 
jævnligt også finder udtryk i et festskrift. 
Disse festskrifter har ofte en fast skabelon. 
De skildrer i en saglig og faktamættet 
stil sognets grundlæggelse, kirkens 
bygning og menighedslivets udvikling, 
evt. suppleret med skitser af de vigtigste 
personligheder, ofte præsterne, og eventuelt 
nogle erindringsglimt fra ”gamle dage”. 
I festskrifter fra de senere år må denne 
fortælling om grundlæggelse og vækst 
jævnligt følges op med en diskret skildring 
af den nedgang og afvikling, der mange 
steder har fundet sted siden 1970’erne.

Dette festskrift for Sakramentskirken 
på Nørrebro, der i år kan fejre 100-året 
for sin indvielse, følger ikke skabelonen. 

Sognepræst Niels Engelbrecht giver 
ganske vist et indledende kort rids over 
sognets historie, men han slutter med det, 
som resten af festskriftet sådan set handler 
om: At sognet som en fast størrelse med 
historisk og menneskelig kontinuitet ikke 
længere eksisterer. Til gengæld eksisterer 
der en halvvejs stabil dansk, en stor og 
flydende engelsktalende og en lille og 
flydende fransktalende menighed, betjent 
af skiftende præster. Det afspejler selvsagt 
nutidens multietniske og multikulturelle 
Nørrebro (og København i det hele taget) 
samt de senere års famlende forsøg på at løse 
de pastorale udfordringer i bispedømmet, 
men det stiller unægtelig os alle sammen 
over for nye udfordringer.

Det ligner til forveksling den totale frag-
mentering, og man læser med interesse den 
dansk-amerikanske menighedsrådsformand 

Kate Toft Madsens overvejelser om, hvor-
dan man får et menighedsråd på 12 perso-
ner plus ikke-residerende sognepræst til 
at fungere, når alle er nyvalgte, og fire af 
pladserne er reserveret til repræsentanter 
for henholdsvis den engelske og den fran-
ske menighed. Resultatet er jo, at der altid 
er nogen, der af sproglige grunde ikke kan 
følge med i diskussionerne, og i øvrigt kom-
mer møderne til at handle om de tre sprog-
gruppers fælles anliggender, mens det, der 
kun angår én sproggruppe, må ordnes på 
anden måde (hvordan?).

Resten af bogen på i alt 92 sider er, som 
man måske kan regne ud, en mosaik af 
bidrag fra forskellig side. Der er personlige 
overvejelser, erindringer og interviews med 
et bredt udsnit af menighedsmedlemmer, 
men også traditionelt festskriftstof med 
oplysninger om kirkens kunstneriske 
udsmykning. Her kommer en tidligere 
menighedsrådsformand, en Caritas-
repræsentant, kirketjeneren (og hans kone), 
repræsentanter for den franske og engelske 
menighed, en korleder, den danske og den 
franske præst og mange flere til orde. Det er 
broget, ja kalejdoskopisk, og de forskellige 
stemmer fremtræder nærmest uredigeret. 
Det giver autenticitet, men bliver også 
let uensartet og indforstået og dermed 
forvirrende for den, der ikke kender lidt til 
forholdene i forvejen. En række billeder, 
flere af dem meget smukke eller for 
portrætternes vedkommende vellignende, 
ledsager teksten; men kun et enkelt bidrag 
har noget, der ligner en litteraturliste.

I al sin sammensathed og forvirring 
giver festskriftet et godt signalement af de 
muligheder og udfordringer, Kirken i disse 
år står over for, ikke kun på Nørrebro. Vi 
er på mange måder blevet en immigrant- 

og migrantkirke, hvor det dansk-katolske 
segment og de mange udenlandske grupper 
på ny skal finde deres plads i et frugtbart 
samspil, men ikke længere på de gamle, 
dansk-katolske præmisser. De menneskelige 
resurser og engagementet er sådan set 
store, men de økonomiske midler små, og 
opskriften på, hvordan man får det hele til 
at gå op i en højere enhed, er ikke fundet 
endnu. Den situation har kirken dog været 
i mange gange tidligere i historien, så om 
hundrede år vil vor tid nok ikke stå som et 
kaotisk punktum, men som den forvirring, 
der altid ledsager en ny begyndelse.

Birgit Sterl & Kate Toft Madsen (red.): 
Sakramentskirken. Den katolske Kirke på 
Nørrebro 1917-2017, Sakramentkirkens 
Menighed, 92. sider, 75 kr. kan købes i 
Sakramentskirken.

Katolsk multikultur 
Sakramentskirken på Nørrebro fejrer 100 år.

Tekst: Sebastian Olden-Jørgensen

Det er vigtigt at give troen videre. Her er 
Maximillian sammen med sin far Martin  
i kirke.

Sacchoir, den engelske menigheds kor  i 
festhumør.

JUBILÆUM Den 9. juli var 100-året for 
Sakramentskirkens indvielse; men fordi 
datoen faldt midt i sommerferien, valgte 
man at fejre jubilæet ’rigtigt’ søndag den 3. 
september. Det skete med en festmesse med 
biskop Czeslaw assisteret af sognepræst 
Niels Engelbrecht, den afgående andenpræst 
pastor Rada Mate samt præsterne for 
den franske og den engelske gruppe i 
menigheden, pastor Robert Culat og pater 
Joy Fernando OMI. 

I sin prædiken berørte biskoppen 
den udvikling, Sakramentskirken har 
gennemgået siden dens grundsten blev 
lagt i 1917, fra at være en lokal geografisk 
menighed bestående af danske katolikker 
til i dag at være en international, tresproget 
menighed med medlemmer fra hele 
Københavnsområdet og fra hele verden. 
Han hæftede sig især ved den grundvold, 
pastor Antonius Neuvel havde lagt med 
sit ”lange forberedende pionerarbejde” i 
tiden op til kirkens opførelse, og de mange 
generationer af menighedsmedlemmer, der 
siden har overlappet hinanden og bygget 
videre på denne grundvold og derved 
skabt ”en levende kontinuitet”, som gør, at 
kirkens forhistorie alligevel ikke synes så 
langt borte. 

”Også i dag må vi hver især bygge 
videre på kirkens grundvold til gavn for de 
fremtidige generationer, fx ved at bekende 
det kristne vidnesbyrd i vores hverdag og 

ved at helliggøre Kirken i de miljøer, vi 
færdes i. Den største lovprisning, vi kan 
give Gud, er, at vi bliver levende stene 
i hans Kirke”, mindede biskop Czeslaw 
tilhørerne i den propfulde kirke om. 

Vi er i kirken for at fejre vores  
enhed i eukaristien
I sin velkomsttale ved messens begyndelse 
lagde sognepræst Niels Engelbrecht vægt 
på, at trods menighedens internationale 
sammensætning ”holder vi fast ved, at 
vi er én menighed med tre forskellige 
sproggrupper, for at understrege, at vi er én 
katolsk menighed”.

”Den katolske Kirke er ikke en 
national størrelse, men netop katolsk og 
altomfattende. Når vi kommer sammen 
i kirken er det for at fejre vores enhed 
i eukaristien. Vores kirke hedder derfor 
meget passende Sakramentskirken”, sagde 
pastor Engelbrecht, og tilføjede: ”Pastor 
Neuvel tænkte ikke på sakramenterne i al 
almindelighed, men på Alterets Sakramente, 
som forener os i kommunionen, dvs. i 
fællesskabet med Kristus”.

Ved messens slutning takkede 
menighedsrådsformand Kate Toft Madsen 
for det store fremmøde og de mange 
frivillige uden hvis hjælp det ikke havde 
været muligt at skabe de festlige rammer 
for fejringen af jubilæet. Det kom til 
udtryk under messen, hvor det franske 

og det engelske kor var med til at give 
festmessen et internationalt islæt, og ved 
den efterfølgende reception i skolens 
gymnastiksal, hvor de mange forskellige 
sandwiches, snacks og forskellige småretter 
havde noget at tilbyde enhver gane. Her var 
det også muligt at købe et eksemplar af det 
smukke jubilæumsskrift med bidrag fra alle 
tre sproggrupper. NM

Sakramentskirken har udviklet sig til i 
dag at være en tresproget menighed med 
medlemmer fra hele Københavnsområdet 
og fra hele verden – her et af dens yngre 
medlemmer.

Én menighed med tre 
sproggrupper
Sakramentskirken fejrede sin hundredårsdag søndag den 3. september.

I fejringen af Sakramentskirkens 
jubilæum deltog repræsentanter for Sct. 
Joseph Søstrene og Liobasøstrene – 
ordenssamfund, der begge tidligere har 
virket i sognet og dér sået mange frø. 
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INDVIELSE Caritas’ nyistandsatte 
lokaler i Stenosgade blev åbnet og indviet 
af biskop Czeslaw fredag den 8. september. 
Dermed er lokalerne klar til at blive brugt til 
diakonale aktiviteter under navnet Caritas 
Center Stenosgade.

Åbningen fandt sted i forlængelse af 
hverdagsmessen i Jesu Hjerte Kirke, 
som biskoppen koncelebrerede med 
generalvikar Niels Engelbrecht, Tomislav 
Cvetko OFM Conv og Tomaz Majcen 
OFM Conv. Messen var i dagens anledning 
velbesøgt – og ligesådan den efterfølgende 
reception i menighedssalen.

”Det er med glæde, at vi indvier 
disse lokaler. Vi har brug for, at vores 
bispedømme, og også gerne den enkelte 
menighed, har et set-up, hvor man som 
udtryk for fællesskabets ånd kan tage imod 

de mennesker, der har brug for det”, sagde 
biskop Czeslaw ved receptionen.

Caritas’ bestyrelsesformand Christa 
Bonde takkede de involverede i processen 
med at etablere centeret og fremhævede 
Niels Engelbrechts indsats for at få 
ombygningen og aktiviteterne til at lykkes 
økonomisk og praktisk. Generalsekretær 
Jann Sjursen præsenterede de ansvarlige for 
hjælpetilbuddene, fortalte om intentionen 
med centeret og satte gang i rundvisningen.

Arbejdet i centeret kommer primært til 
at foregå på frivillig basis; men der er også 
ansat en medarbejder, Naja Mottelson, som 
er ansvarlig for at koordinere aktiviteterne 
og drive centeret i hverdagen. 

I første omgang skal centeret lægge 
ramme om et antal faste diakonale projekter 
drevet af de frivillige i de københavnske 

sogne. Vi begynder med den ugentlige 
socialrådgivning og en håndfuld andre 
initiativer, men målet i de kommende 
måneder er at udvide med flere tilbud 
forankret i nærmiljøet på Vesterbro. Man 
behøver ikke at bevæge sig langt væk fra 
Stenosgade for at se, at der er mange sårbare 
grupper at række ud til i lokalområdet.

”Formålet med Caritas Center er også 
at styrke Caritas’ tilbud til frivillige, 
bl.a. med træningskurser og foredrag, 
som kan ruste vores frivillige til deres 

projekter. Forhåbentlig vil centeret blive 
et samlingspunkt for de frivillige i bredere 
forstand. Det gør en stor forskel at have et 
hjemsted at mødes om, og det har vi faktisk 
ikke haft tidligere. Jeg tror, at det vil give 
mange muligheder for at opbygge et endnu 
stærkere fællesskab om Caritas’ arbejde”, 
siger Naja Mottelson.

Man kan læse mere om Caritas Center 
Stenosgade og de sociale tilbud på Caritas’ 
hjemmeside, caritas.dk/caritascenter.

PERSONALIA Mand, fire børn og 
rækkehus med have og stakit omkring. Det 
var, hvad Ingrid Frings drømte om som 
ung pige i Aachen. Men det skulle komme 
til at gå helt anderledes. En dag mødte 
hun en flok søstre på byens banegård. 
Det røde kors, de havde om halsen, trak i 
hende som en magnet.  Søstrene var de 
lokale franciskanerinder og kaldte sig Die 
Armenschwestern von Aachen (i Danmark 
kaldet franciskanerinderne fra Aachen). 

Ingrid kunne ikke glemme søstrene, og en 
dag bankede hun på deres dør for at søge 
optagelse. I 1957 aflagde hun sine løfter og 
blev franciskanerinde.  

Den 2. september samledes søster Ingrids 
mange venner fra Nord- og Sydslesvig i 
Hellig Kors Kirke i Tønder for at se tilbage, 
takke og fejre ordensjubilæet. ”Med sr.  
Ingrids jubilæum fejrer vi i dag en stor fest. 
Festen er også et jubilæum for en holdning, 

der ikke er så sædvanlig i dag. Du holdt ud 
i det, du lovede Gud. Med Paulus kan du 
sige: ”Alt formår jeg i ham, der giver mig 
kraft”, sagde sognepræst i Tønder, pastor 
Piotr Rypulak, der takkede søster Ingrid 
for hendes tjeneste i Danmark og særlig i 
Tønder.

Samtidig med søster Ingrids 60 års 
ordensjubilæum fejrede menigheden i 
Tønder også, at hun og medsøsteren Lydia 
Timmermann i år nu har været 20 år i 
Danmark. Også pastor Piotr har været her 
i 20 år, så hvad var mere naturligt end at 
slå de tre jubilæer sammen og få en fest ud 
af det?

Søster Ingrid har haft et langt og rigt 
ordensliv. Efter at være trådt ind i Kaiser-
swerth arbejdede hun de første mange år 
indtil 1992 i et gennemkatolsk milieu i Aa-
chen. Men med Tysklands genforening blæ-
ste forandringens vinde, og sr. Ingrid flyt-

tede sammen med sr. Lydia til lutherbyen 
Eisenach i det tidligere DDR. Her lå søstre-
nes lille kommunitet i helt afkristnede om-
givelser, hvor under 10 % af borgerne født 
efter 1945 var døbt. I 1997 kom søstrene til 
Sønderjylland, hvor de efter en kort periode 
i Aabenraa rykkede ind i den katolske præ-
stebolig i Tønder. Her lå Hellig Kors Kapel 
og præstegården, der i 1965 var blevet ind-
rettet i en gammel lægebolig. Det hele var 
gået lidt i stå, efter at den sidste fastboende 
præst, pastor Magnussen, var flyttet tilbage 
i 80´erne.  

Flid og knofedt skulle der til, før 
menigheden begyndte at udvikle sig igen. 
Men i løbet af få år var medlemstallet 
fordoblet til omkring 200. Søstrene fandt 
det gamle sognekartotek frem, opsøgte 
systematisk navnene i kartoteket og tog 
kontakt til nytilflyttede fra katolske lande. 
Efterhånden fik menigheden så meget 
vokseværk, at man ikke mere kunne 
være i det lile kapel, og den 4. maj 2008 
blev Hellig Kors kirke indviet. I dag er 
der iflg. Bispekontorets oplysninger 381 
registrerede katolikker i Tønder.

At kirkedrømmene overhovedet blev 
til noget, skyldes en milliongave fra et 

anonymt ægtepar på Fyn. Få år senere – i 
2010 – kunne man tage en ny klokkestabel 
i brug takket være en stor gave fra en lokal 
giver i Aabenraa.

Den lokale presse fortæller jævnligt om 
menigheden i Tønder, når der sker noget i 
Hellig Kors Kirke og alle i Tønder kender de 
to søstre i den karakteristiske ordensdragt. 
De kommer overalt hvor katolikkerne 
findes – fra Tønder Arrest til de store gårde 
ude i marken.

Gennem alle årene har de to søstre 
været hinandens trofaste støtter. I den 
gamle lægebolig på Ribe Landevej har sr. 
Ingrid passet huset, taget sig af sakristan- 
og ministrantarbejdet og taget imod 
gæsterne med omsorg og varme smil. De 
mange år i Sønderjylland har givet tætte, 
økumeniske venskaber og samarbejde med 
de lokale menigheder syd for grænsen. På 
jubilæumsdagen kom sr. Naomi og sr. Anna 
fra de evangeliske Mariadøtre i Kollund 
sammen med pastor Kirsten Elisabeth 
Christensen og Trine Hauge Nielsen fra 
Tønder Kristkirke. Pater Benedikt Werner 
(OFM Cap) og pastor Günter Hirt kom 
i dagens anledning fra Sydslesvig for at 
koncelebrere med pastor Piotr.

Kirken i Danmark

Hundrede år tilsammen: Franciskanersøstrene fra Aachen fejrer 60 års ordensjubilæum 
for sr. Ingrid Frings (forrest) og 20 år for søstrene i Danmark. Pastor Piotr Rypulak, der 
fungerer som sognepræst i Tønder, har nu været 20 år i Danmark.

Sr. Martha, der er generalpriorinde for franciskanersøstrene fra Aachen, sætter en gylden 
krone og en broche på sr. Ingrid som tegn på hendes 60 års ordensjubilæum.

Rundt år i Tønder
Tre jubilæer blev til 100 år

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

Caritas´ formand, Christa Bonde, fortæller i sin tale om de tanker, der ligger bag 
Caritascentret.

Længe ventet åbning af 
diakonalt samlingssted
Caritas Center i København indviet den 8. september. 

Tekst: Andreas Riis. Foto: Naja Mammen Nielsen
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PERSONALIA Lørdag den 9. september 
blev cand. theol. Michael Münchow 
diakonviet i domkirken. Michael Münchow 
er født i 1961. Han er gift, medlem af 

Sakramentskirkens menighed. har tre 
børn og underviser til daglig på Den 
sociale Højskole i København.  Michael 
Münchow har en baggrund i filosofi og 
litteraturvidenskab og er til daglig lektor 
ved Institut for Socialt Arbejde under 
Det Samfundsfaglige og Pædagogiske 
Fakultet på Professionshøjskolen Metropol. 
Han har fulgt diakonuddannelsen for 
bispedømmerne i det sydlige England på 
Sct Mary´s University i Twickenham. I 
den sidste del af sin uddannelse har han 
været i praktik i domkirken og vil fremover 
være fast tilknyttet Sakramentskirken 
på Nørrebrogade. Lejlighedsvis vil han 
formentlig også prædike i Jesu Hjerte Kirke. 

KO ønsker bispedømmets nye diakon 
hjerteligt tillykke.  
 LR
Se transmission af diakonvielsen på www.
katolsk.dk.

Kirken i Danmark

Biskop Czeslaw og Michael Münchow efter 
diakonvielsen. Foto: Martin Ryom.

Biskop Czeslaw spørger inden diakonvielsen Michael Münchow, om han er villig til at 
lade sig indvie til sin tjeneste i Kirken ved håndspålæggelse og Helligåndens gave, til at   
udføre sin gerning med ydmyghed og kærlighed til gavn for præsterne og for Guds folk, 
til at forrette tidebønnerne og ved Guds hjælp altid at være villig til at leve efter Kristi 
forkyndelse. Foto: Ulla Elmquist.

Tillykke!
Bispedømmet har fået en ny permanent diakon.

ORDENSJUBILÆUM Jeg har 70 
børn, siger sr. Dorota og blinker muntert 
til mig. Alle i Sankt Annæ menighed på 
Amager kender den høje, ranke søster med 
den energiske gang. Hun har let til smil og 
latter, elsker at synge og danse og er altid i 
bevægelse.

Sr. Dorota voksede op i den lille by 
Buk uden for Poznan. Sammen med 
sine søskende var hun meget aktiv i den 
katolske ungdomsorganisation Oaza. De 
sang sammen i gruppen, studerede Bibelen 
og arbejdede med liturgi. Og en sommer 
vandrede de 11 dage fra Poznan til klostret 
ved Jasna Gora i Czestochowa.

I år har hun fejret 25 års søsterjubilæum 
– først i moderhuset i Dębica sammen 
med andre søstre fra sin årgang og fem 
medsøstre, der fejrede 50, 60 og 70 års 

jubilæum. Siden var der fejring i Sankt 
Annæ Kirke på Amager. 

Egentlig var det slet ikke planen, at sr. 
Dorota skulle gå i kloster. Kom til os – 
du hører til her, havde Maria Immaculata 
Søstrene sagt til hende, da hun mødte dem 
første gang på deres kloster i Gostyn . Nej, 
nej, det er da slet ikke noget for mig. Det er 
alt for kedeligt tænkte hun.

Men to år efter blev det alvor, da hun 
igen var i Gostyn for at være med til en 
løfteaflæggelse. Og hun valgte Maria 
Immaculata Søstrene.

Maria Immaculata Søstrenes kongrega-
tion blev grundlagt af den polske adelsmand 
Edmund Bojanowski tilbage i 1840´erne. 
Bojanowski er nærmest ukendt uden for 
Polen; men i sit eget land har han grundlagt 
en fornem tradition for en gennemtænkt 

kristen børnepædagogik, der arbejder med 
børnenes åndelige og fysiske udvikling. 

De første mange år arbejdede sr. Dorota 
med børn i Polen. Men pludselig en dag var 
det tid til sporskifte. Der er brug for dig i 
Danmark, fortalte ordensledelsen hende. 
Her var der mange polske børnefamilier, 
og de havde brug for en kateket for børn 
og unge. I 2009 kom hun til Amager, hvor 
hun bor i et kommunitet sammen med 
seks medsøstre. I Sankt Annæ Kirke har 
hun katekese en gang om ugen for små 
og store børn. Sammen med sr. Teresa er 
hun ansvarlig for CoolKirke, hvor børn 
fra kirkens tre sproggrupper en gang om 
måneden mødes til en sjov og anderledes 
katekese med fællesspisning og fokus på 
det kreative. 

Alle i lokalområdet på Amager 
kender søstrene i den karakteristiske blå 
ordensdragt med rosenkrans i bæltet og det 
store kors på brystet. På en måde er vi søstre 
lidt som en slags dinosaurer. Med vores 
ordensdragt sender vi et signal om, at Gud 
eksisterer, siger sr. Dorota, der kun har haft 
positive erfaringer med at gå i ordensdragt i 
det gennemsekulariserede Danmark. Mødet 

med en søster i ordensdragt lokker mange 
spørgsmål frem hos gennemsnitsdanskeren.  

En vigtig opgave for sr. Dorota her i 
Danmark er sammen med katekesen at give 
børnene kærlighed til deres polske rødder, 
for som ordensstifteren Bojanowski siger 
– vores hjemland er vores mor.  Hun lærer 
børnene om polske skikke og traditioner og 
er med dem på pilgrimsvandring i Polen. 
Sr. Dorota har slidt meget med vores sprog 
og er efterhånden kommet til at tale et fint 
og nuanceret dansk; men som perfektionist 
med høje krav til sig selv er hun nu slet ikke 
tilfreds med sig selv på det punkt.

Den 10. september blev sr. Dorotas 
jubilæum fejret på Amager. Biskop 
Czeslaw var kommet for at fejre den polske 
højmesse sammen med sognets præster, 
og et patriotisk følelsesbrus gik gennem 
menigheden, da sr. Tarsylla dirigerede 
kirkens kor med polske salmer. Det blev 
til en dag med stor festivitas, taler, sange, 
omfavnelser og blanke øjne hos de mange 
der var mødt op for at sige tak for sr. 
Dorotas arbejde.

Børn i polske folkedragter var med til at gøre dagen ekstra festlig. Der synges polske sange til ære for sr. Dorota (yderst til højre) T.v. sr. Tarsylla, Sankt 
Annæ Kirkes fremragende organist og korleder.

Glæd jer altid i Herren 
Børnearbejdet og kærligheden til Polen er blevet den røde tråd  
i sr. Dorotas liv.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz
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Når en vender ryggen til 
Kirken. Når Kirken vender 
ryggen til en menighed
Der kan være mange grunde til, at en døbt og firmet katolik 
siger nej tak til de tilbud, som vor katolske Kirke gavmildt 
deler ud af.

Dovenskab på ens fridag, dårligt vejr, sportsarrangementer 
for en selv eller ens børn, undskyldninger som disse: 

”Præsten forstår mig ikke, eller jeg forstår ikke præsten!” 
Har jeg bragt mig i en situation, hvor jeg ikke kan eller 
må deltage i de kirkelige tilbud? Her træffer den enkelte et 
valg, som menighed, præst og kirke med sorg må acceptere 
og tage til efterretning med det stille håb, at situationen kan 
ændres og medlemskabet af Kirken genoptages.                                                                                            

Med billedet af det katolske Danmark er mange katolikker 
kommet i den modsatte situation, da kirker nedlægges og 
menigheder sammenlægges. Disse katolikker kan se frem 
til lange og dyre transporter i egen bil eller manglende 
mulighed for kirkelig betjening, hvis man er nødt til at 
bruge de offentlige transportmidler. Disse katolikker har 
i deres nu nedlagte menighed vist, at de ønsker et aktivt 
kirkeliv. 

Nu må man nøjes med at glæde sig til kortere eller 
længere rejser for at kunne komme til messe. 

Har man brug for en præst, kan denne se frem til en times 
kørsel hver vej, hvis der skal ydes sakramental bistand eller 
tilrettelæggelse af et menighedsmedlems sidste farvel til 
familie, venner og menighed.                                     

Ledelsen af Kirken i Danmark er kede af den enkeltes 
frafald, men accepterer ved sin handling i bedste fald en 
besværliggørelse af det katolske kirkeliv for den katolik, 
der oprigtigt ønsker at leve det liv, som blev påbegyndt ved 
dåbshandlingen.                                       

Naturligvis kan man vælge at leve sit kristenliv i den 
stedlige kristne kirke!                         

Det er ingen løsning for en katolik. 
Selv om man er utilfreds med tingenes tilstand og 

ledelsens manglende visioner og forståelse for det enkelte 

medlem, er det ingen holdbar løsning selv i et jubilæumsår 
at skifte den katolske habit ud.

Enkeltpersoner kan rette en fejl; desværre ser det ud til, at 
systemets fejl ikke kan omgøres.
Jørgen Buntzen, 4900 Nakskov.

Censur
Dette indlæg handler ikke om den neokatekumenale sekts 
virke i bispedømmet; det handler om, at KO’s redaktion 
(måske efter ordre fra biskoppen?) iflg. kommentar til et 
udmærket og relevant læserbrev i KO nr. 12 ”indtil videre” 
(hvor længe?) har lukket for indlæg om sektens virke her i 
bispedømmet.

Altså: Et fænomen, der bekymrer mange gode katolikker 
må ”indtil videre” ikke diskuteres i KO! Sådan noget hedder 
censur! Det er pinligt, uværdigt, skadeligt og vidner om en 
totalitær mentalitet, der burde høre en svunden tid til!

Tror vores ledelse virkelig, den kan klare problemer med 
lukkethed, tavshed, forbud og censur? Ved den ikke, hvor 
skadeligt det er at lægge låg på noget, der opleves som 
problematisk? Når en ledelse tyr til den slags, har den en 
dårlig sag!

KO burde være et blad, hvor man frit kunne diskutere 
emner af fælles interesse – navnlig når det er problematisk, 
ikke en genopstået og kedelig udgave af det hedengangne 
Pravda!

Leif Kongshøj, 5610 Assens

KO’s redaktion har de senere år optaget en række kritiske 
læserbreve om Den neokatekumenale Vandring, senest 
fra Nils Ole Harreschou. Som det også fremgår af hans 
to læserbreve fra i år, har bevægelsen været drøftet i 
Pastoralrådet og i andre gremier, og i det lys – og fordi der 
ikke fremføres noget substantiel nyt i førnævnte læserbreve 
– har KO’s redaktion på egen hånd valgt at lukke debatten 
’indtil videre’.   

Niels Messerschmidt, ansv. chefredaktør, Katolsk 
Orientering

Læserbreve 
Indsendte indlæg skal forsynes med navn, adresse 
og  telefonnummer. Kun navn og postnr. offentliggø-
res i bladet. Max. grænse for læserbreve: 400 ord (vi 
forbeholder os ret til at forkorte læserbreve over denne 
længde). Max. grænse for kommentarer 800 ord. KO 
bringer en kommentar pr. nummer. Læserbreve kan 
indsendes som mail: redaktion@katolskorientering.dk   
eller som brev til: Katolsk Orientering,  
Redaktionen, Gl. Kongevej 15, 1610 København V. 

Katolsk Orientering bringer ikke læserbreve eller 
kommentarer som har været trykt i andre medier.

Biskoppens kalender
Oktober 2017
1.  CCEE – Minsk
3.  kl. 18.00 Indvielse af Søstrene af det dyrebare   
  Blods nye kloster i Holte
4.  kl. 10.00 Økumenisk gudstjeneste i Roskilde
  Domkirke
 kl. 15.00  Økumenisk samtale om reformationen,  
  Carlsbergbyen
5. kl. 10.00 Økumenisk Gudstjeneste i Aarhus   
  Domkirke
8. kl. 10.00 Caritas dag – Sankt Norberts Kirke,   
  Vejle
11. kl. 14.00 Møde i Økonomisk Råd
13. kl. 16.00 Deltagelse i folkemødet om    
  reformationen i Ribe
22. kl. 10.00 Højmesse i Domkirken
23.-24. Rom
25.-29. COMECE - Rom

SEMINAR Dette år byder på mange arrangementer 
herhjemme i forbindelse med markeringen af 500-året for 
reformationens begyndelse. Den overvejende del af de ca. 
500 forskellige arrangementer i årets løb er udgået fra alle 
mulige folkekirkelige kredse, som til deres rådighed har 
over 30 mio. kroner (hvoraf en stor del er statsstøtte). 

Som ’modvægt’ hertil afholder Sankt Andreas Bibliotek, 
Academicum Catholicum og Ælnoth i fællesskab et 
heldagsseminar om ’katolske vinkler på reformationen’. 
Det foregår lørdag den 4. november kl. 10-16:30 i 
Englesalen på Niels Steensens Gymnasium, Østerbro 
i København, hvor fortrinsvis katolske historikere og 
andre fagfolk vil nuancere den ’officielle’ fortælling om 
reformationen i Danmark og de forskellige årsager hertil. 
Der vil også være ikke-katolske fagfolk, som især vil 
indgå i debatterne efter indlæggene.

Det foreløbige program  
for seminaret:
Indledende forelæsning
Anders Piltz: Örat tar över. Trons avmaterialisering  
på 1500-talet

1. session: Reformationen i nutiden
Helge Clausen: Den manglende forståelse af katolske 
emner i Danmark som følge af trosskiftet

Jørgen Arpe Munksgaard: Den offentlige 
debat herhjemme i anledning af markeringen af 
reformationsjubilæet.
Bjørn Thomassen: Myter om reformationen i Danmark
Moderator: Jeppe Duvå
Discussant: Carsten Bach Nielsen

2. session: Reformationen i litteratur, kunst og 
fortælling
Pil Dahlerup: Troskiftets nedslag i reformationstidens 
danske litteratur
Hans Jørgen Frederiksen: Ændringer i kirkekunsten i 
Danmark som følge af reformationen
Kaare Rübner Jørgensen: En tredie vej: Poul Helgesens 
reformkatolicisme
Moderator: Jakob Egeris Thorsen
Discussant: Andreas Bandak

3. session: Reformationens hændelsesforløb og 
den historiske kontekst
Tore Nyberg: Reformationen – en eller flere?
Jørgen Nybo Rasmussen: Biskoppernes fængsling og 
Luthers sejr i Danmark

Bendt Fabricius: Genfortælling af reformationshistorien
Moderator: Niels-Henrik Assing
Discussant: Lisbeth Christoffersen

4. session: Reformation i hele riget – et kig 
tilbage og et kig frem
Ivar Hoel: Reformationen i Norge og på Island
Brian McGuire: Reformbevægelser  
i århundrederne før reformationen
Jakob Egeris Thorsen: Reformationens relevans for den 
globale kristendom i dag: et økumenisk-katolsk perspektiv
Moderator: Bjørn Thomassen
Discussant: Ingen
Ved konferencens afslutning udleveres et hæfte med de 
forskellige indlæg. 

Målgruppen for seminaret er alle historisk interesserede. 
Tilmelding til Helge Clausen clausen.helge@gmail.com 
OG indbetaling af 100 kr. i deltagergebyr til Ælnoths 
bankkonto: 7260 1209595. 

Tilmeldingsfrist: En uge før seminaret, dvs. lørdag den 
28. oktober. NM

Seminar om 
katolske vinkler  
på reformationen
Heldagsseminar lørdag den 4. november  
på Niels Steensens Gymnasium.

Martin Luther i Worms 
Rigsdag. Maleri af Anton 
von Werner (1843–1915), 
Stuttgarts Statsgalleri.
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Det sker i Bispedømmet
September
Fredag 29. september kl. 19.00-ca. 21.00: Forsonings- 
og helbredelsesmesse ved pastor Lars Messerschmidt 
m.fl. Skriftemål fra kl. 18.00. Sted: Jesu Hjerte 
Kirke, Stenosgade 4, København V. Information: 
www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk.

Oktober
Fredag 6. kl. 18.30–20.00: ”Åben Dør”. Personlig forbøn 
og samtale ved pastor Lars Messerschmidt m.fl. Jesu Hjerte 
Kirkes menighedslokaler, Stenosgade 4 A, B København 
V. Information: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk 
Mandag 16. kl. 19-20: Meditationsaften hos Sct. Joseph 
Søstrene. Sted: Kirken i ’De Gamles By’, Edith Rodes vej 
6, 2200 Kbh. N. 
Fredag 27. kl. 19.00-ca. 21.00: Forsonings- og 
helbredelsesmesse ved pastor Lars Messerschmidt 
m.fl. Skriftemål fra kl. 18.00. Sted: Jesu Hjerte Kirke, 

Stenosgade 4, København V. Information: www.
forsoningsoghelbredelsesmesse.dk.

November
Mandag 6. kl. 17-19: Den biskoppelige kommission Ju-
stitia et Pax arrangerer debataften om temaet: ”Kristen-
dom og demokrati i Europa – stopklods eller nødvendig 
betingelse?” med Nick Spencer, forskningsdirektør for 
den engelske tænketank THEOS. Sted: Sankt Ansgars 
domkirke, Bredgade 64, København K. 
Fredag 10. kl. 18.30–20.00: ”Åben Dør”. Personlig forbøn 
og samtale ved pastor Lars Messerschmidt m.fl. Jesu Hjerte 
Kirkes menighedslokaler, Stenosgade 4 A, B København 
V. Information: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk. 
Anden og fjerde torsdag i måneden kl. 20.00-23.00: 
Natkirke i Sakramentskirken, Nørrebrogade 27, 2200 
Kbh. N.
Første og tredje torsdag i måneden kl. 20.00-22.00: 
Mobilkirken på Rådhuspladsen i København.

Første og tredje onsdag i måneden kl. 18.00-20.00: 
Hjælp til misbrugere og pårørende ved den katolske 
organisation Cenacolo. Rådgivningen finder sted i 
Bredgade 64, 1. sal, Kbh. K. Tlf. 51 53 41 60.
Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til eukaristi, 
lovprisning og katekese. Hver onsdag kl. 19.00-21.00, 
undtagen den første onsdag i måneden. Messe med forbøn 
for de syge afholdes første onsdag i måneden kl. 19.00-
21.00. Sted: Oratoriet, Vor Frue kirke, Ryesgade 26, 
Aarhus C. Info: p. Herbert SJ, tlf. 87 30 70 42 eller 24 27 
86 89, Jan Zieleskiewicz, tlf. 50 29 13 57, e-mail johny.
zet@gmail.com.
 
Kalenderen afspejler de arrangementer menighederne 
selv har anmeldt, så den er ikke nødvendigvis dækkende 
for alle aktiviteter. Arrangementerne er af almen karakter 
og er åbne for alle. Kontakt KO’s redaktion for optagelse 
af arrangementer i kalenderen.

Oktober
1. grøn. 26. ALM. SØNDAG. (II Ps).
 Gl. Cr. Alm. S. pf.
1.L.: Ezek 18,25-28;
 Sl 25,4-5.6-7.8-9.
 Herre, husk din barmhjertighed og trofasthed.
2.L.: Fil 2,1-11 eller 2,1-5.
Ev.: Matt 21,28-32.
2. hvid. Mandag i 26. alm. uge. (II Ps).
De hellige værneengle (m)
L.: 2 Mos 23,20-23 
 Sl 91,1-2.3-4.5-6.10-11
 Han byder sine engle at vogte på dig på alle dine veje.
Ev.: Matt 18,1-5.10
3. grøn. Tirsdag i 26. alm. uge. (II Ps).
 Sl 87,1-3.4-5.6-7
 Gud er med os.
L.: Zak 8,20-23. Ev.: Luk 9,51-56.
4. hvid. Onsdag i 26. alm. uge. (II Ps).
Frans af Assisi (†1226) (m)
 Sl 137,1-2.3.4-5.6
 Gid min tunge må klæbe til ganen, 
hvis ikke jeg husker på dig.
L.: Neh 2,1-8. Ev.: Luk 9,57-62.
5. grøn. Torsdag i 26. alm. uge. (II Ps).
Sl 19,8.9.10.11
 Herrens forordninger er retskafne, de glæder hjertet.
L.: Neh 8,1-4a.5-6.7b-12. Ev.: Luk 10,1-12.
(Faustina Kowalska, ordenssøster (†1938), kan fejres)
6. grøn. Fredag i 26. alm. uge. (II Ps).
Eller hvid. Bruno, præst (†1101) 
 Sl 79,1-2.3-4.5+8.9
 For dit navns ære, befri os, Herre.
L.: Bar 1,15-22. Ev.: Luk 10,13-16.
7. hvid. Lørdag i 26. alm. uge. (II Ps).
Vor Frue af Rosenkransen (m)
 Sl 69,33-34.35-36b.36c-37
 Herren hører på de fattige.
L.: Bar 4,5-12.27-29. Ev.: Luk 10,17-24.
Ad libitum læsninger til Vor Frue af Rosenkransen:
L.: ApG 1,12-14
 Luk 1,46b-47.48-49.50-51.52-53.54-55
 Den Mægtige har gjort store ting mod mig;  
helligt er hans navn.
Ev.: Luk 1,26b-38.
Bededag for præste-og ordenskald
8. grøn. 27. ALM. SØNDAG. (III Ps).
 Gl. Cr. Alm. S. pf.
1.L.: Es  5,1-7;
 Sl 80,9+12.13-14.15-16.19-20.
 Her rens vingård er Israels hus.
2.L.: Fil 4,6-9.
Ev.:  Matt 21, 33-43.
9 grøn. Mandag i 27. alm. uge. (III Ps).
Eller rød. Dionysius, biskop, og lidelsesfæller,  
martyrer (†268) 
Eller hvid.  Johannes Leonardi, præst (†1609) 
 Jon 2,3.4.5.8
 Du løftede mig op af graven.

L.: Jon 1,1–2,1.11. Ev.: Luk 10,25-37.
10. grøn. Tirsdag i 27. alm. uge. (III Ps).
Sl 130,1-2.3-4.7-8
 Hvis du vogtede på skyld, Herre,
hvem kunne da bestå?
L.: Jon 3,1-10. Ev.: Luk 10,38-42.
11. grøn. Onsdag i 27. alm. uge. (III Ps).
Eller hvid Johannes XXIII, pave († 1963)
 Sl 86,3-4.5-6.9-10
 Herre, du er barmhjertig og rig på nåde.
L.: Jon 4,1-11. Ev.: Luk 11,1-4.
12. grøn. Torsdag i 27. alm. uge. (III Ps).
 Sl 1,1-2.3.4+6
 Lykkelig den mand, der tager sin tilflugt til Herren.
L.: Mal 3,13–20a. Ev.: Luk 11,5-13.
13. grøn. Fredag i 27. alm. uge. (III Ps).
 Sl 9,2-3.6+16.8-9
 Herren dømmer verden med retfærdighed.
L.: Joel 1,13-15; 2,1-2. Ev.: Luk 11,15-26.
14. grøn. Lørdag i 27. alm. uge. (III Ps).
Eller rød. Callistus I, pave og martyr (†222)
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
 Sl 97,1-2.5-6.11-12
 I retfærdige, glæd jer i Herren.
L.: Joel 4,12-21 Ev.: Luk 11,27-28.
15. grøn. 28. ALM. SØNDAG. (IV Ps).
 Gl. Cr. Alm. S. pf.
1.L.: Es  25,6-10a;
 Sl 23,1-3a.3b-4.5.6.
 Jeg skal bo i Her rens hus alle mine dage.
2.L.: Fil 4,12-14.19-20. Ev.: Matt 22,1-14 eller 22,1-10.
16. grøn. Mandag i 28. alm. uge. (IV Ps).
Eller hvid. Hedvig, ordenssøster (†1243) 
Eller hvid. Margrethe Maria Alacoque, jomfru (†1690)
 Sl 98,1.2-3b.3c-4
 Herren har kundgjort sin frelse.
L.: Rom 1,1-7. Ev.: Luk 11,29-32.
17. rød. Tirsdag i 28. alm. uge. (IV Ps).
Ignatius af Antiochia, biskop og martyr (†107) (m)
 Sl 19,2-3.4-5b
 Himlen fortæller om Guds herlighed.
L.: Rom 1,16-25. Ev.: Luk 11,37-41.
18. rød. Onsdag. LUKAS, evangelist (f)
Gl.Ap.pf.II
L.: 2 Tim 4,10-17b
 Sl 145,10-11.12-13ab.17-18
 Dine fromme, Herre, skal kundgøre dit riges strålende 
herlighed! 
Ev.: Luk 10,1-9   
19. grøn. Torsdag i 28. alm. uge. (IV Ps).
Eller rød. Jean de Brébeuf og Isaac Jogues, præster,  
og lidelsesfæller, martyrer (†1647)
Eller hvid. Paul af Korset, præst (†1775) 
 Sl 130,1-2.3-4.5-6b
 Hos Herren er der troskab, hos ham er der altid udfrielse.
L.: Rom 3,21-30a. Ev.: Luk 11,47-54.
20. grøn. Fredag i 28. alm. uge. (IV Ps).
 Sl 32,1-2.5.11
 Du er min tilflugt; med frelsens glæde omgiver du mig.

L.: Rom 4,1-8. Ev.: Luk 12,1-7.
21. grøn. Lørdag i 28. alm. uge. (IV Ps).
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
 Sl 105,6-7.8-9.42-43
 Evigt husker Herren på sin pagt eller  Halleluja!
L.: Rom 4,13.16-18. Ev.: Luk 12,8-12. 
22. grøn. 29. ALM. SØNDAG. (I Ps).
 Gl. Cr. Alm. S. pf.
1.L.: Es  45,1.4-6;
 Sl 96,1+3.4-5.7-8.9-10a+c.
 Vis Herren ære og hæder!
2.L.: 1 Thess 1,1-5b.
Ev.: Matt 22,15-21.
23. grøn. Mandag i 29. alm. uge. (I Ps).
Eller hvid. Johannes af Capestrano,  præst (†1456)
 Luk 1,69-70.71-72.73-75
 Lovet være Herren, Israels Gud, for han har besøgt  
sit folk.
L.: Rom 4,20-25. Ev.: Luk 12,13-21.
24. grøn. Tirsdag i 29. alm. uge. (I Ps).
Eller hvid. Antonius Maria Claret,  biskop (†1870)
 Sl 40,7-8a.8b-9.10.17
 Se, jeg er kommet, Herre, for at gøre din vilje.
L.: Rom 5,12.15b.17-19.20b-21. Ev.: Luk 12,35-38.
25. grøn. Onsdag i 29. alm. uge. (I Ps).
 Sl 124 1-3.4-6.7-8
 Vi har vor hjælp i Herrens navn.
L.: Rom 6,12-18. Ev.: Luk 12,39-48.
26. grøn. Torsdag i 29. alm. uge. (I Ps).
 Sl 1,1-2.3.4+6
 Lykkelig den mand, der tager sin tilflugt til Herren.
L.: Rom 6,19-23. Ev.: Luk 12,49-53.
27. grøn. Fredag i 29. alm. uge. (I Ps).
 Sl 119,66.68.76.77.93.94
 Lær mig dine love, Herre!
L.: Rom 7,18-25a. Ev.: Luk 12,54-59.
28. rød. Lørdag. SIMON OG JUDAS, apostle (f)
Gl.Ap.pf.
L.:  Ef 2,19-22
 Sl 19,2-3.4-5ab
 Deres tale er nået til jorderigs ende.
Ev.: Luk 6,12-19
29. grøn. 30. ALM. SØNDAG. (II Ps).
 Gl. Cr. Alm. S. pf.
1.L.: 2 Mos 22,20-26
 Sl 18,2b-3b.3c-4.47+51ab
 Jeg elsker dig, Herre, min styrke!
2.L.: 1 Thess 1,5c-10.
Ev.: Matt 22,34-40.
Kollekt for verdensmissionen
30. grøn. Mandag i 30. alm. uge. (II Ps).
Eller hvid.  Thøger, præst (†ca. 1050)
 Sl 68,2+4.6-7b.20-21
 Gud er for os en Gud til frelse.
L.: Rom 8,12-17. Ev.: Luk 13,10-17.
31. grøn. Tirsdag i 30. alm. uge. (II Ps).
 Sl 126,1-2b.2c-3.4-5.6
 Herren har gjort store ting mod os.
L.: Rom 8,18-25. Ev.: Luk 13,18-21.
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Bedemand Michael Riis 
Amagerbrogadel 55
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Katolske Bøger og Brugskunst
Litteratur om spiritualitet, boa teologi m.m.

Samt kunstbogen børnebøger, figurer, ikoner 
rosenkranse, smykker, gaveartikler, vægkors, 

jule krybben kristen julepynt lys og meget mere...

Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat
Åbningstider:
Mandag og Onsdag: 10-12 og 13-16 
Tirsdag og Torsdag: 10-12 og 13-16.45 
Fredag lukket.

Ryesgade 28 ■ 8000 Aarhus C 
Tlf. 87307055 

www.ka tolski nfobutik. d k

Sankt Andreas Bibliotek 
Gammel Kongevej 15 
1610 København V.

bibliotek@katolsk.dk 
Tlf: 33 55 60 90

✓ Testamenter
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✓ Retshjælp
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ADVOKATFIRMA

www.advocation.dk

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

Lundtoftegårdsvej 95, 2 800 Kongens Lyngby, Telefon 51 91 73 73

www.v-lm.dk

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året
y Organiseret
■ bedemand, ML^—_.

> tilknyttet
■ / garantiordning, ^^/WdOmOTi
y v/ Steen Jørgensen

Stiftelsen Mariahjemmet
yder støtte til katolikker, der har afsluttet folkeskolen 
og er under uddannelse.

År 2017-skemaet downloades fra stiftelsens 
hjemmeside www.mariahjemmet.dk. Den udfyldte 
ansøgning skal indeholde en påtegning fra 
sognepræst eller anden gejstlig myndighed og 
sendes med posten til stiftelsens formand, Jens 
Kaaber Pors, Pernillevej 7, 2400 NV, senest d. 1. 
oktober 2017.

Alle der har sendt et korrekt udfyldt 
ansøgningsskema vil modtage svar ved udgangen 
af november måned.

Lensbaron og lensbaronesse

STAMPE CHARISIUS LEGAT
yder legatstøtte til katolske kvinder og børnerige 
katolske familier i meget svære økonomiske kår.

Legatportion kan søges ved skriftlig henvendelse 
senest lørdag d. 1. oktober 2017 med fyldige 
oplysninger og påtegning af sognepræst eller anden 
gejstlig myndighed. Angiv venligst bankoplysninger: 
Reg. og kontonummer til overførsel af evt. 
legatportion.

Ansøgning sendes til bestyrelsens formand 
Jens Kaaber Pors, Pernillevej 7, 2400 NV. 
Se evt. www.stampelegat.dk

Alle ansøgere får skriftligt svar ved udgangen af 
november måned.

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

Hjælp med at sikre 
Kirkens beståen 
- også når du er borte
Du kan støtte Kirken ved at betænke den 
i dit testamente.

Arv til Kirken er fritaget for alle afgifter 
og går derfor ubeskåret til Kirkens arbejde.

Læs mere på www.katolsk.dk eller ring til:

Katolsk Bispekontor
Gl. Kongevej 15
1610 København V
Telefon 33 55 60 80

www.vincentgrupperne.dk

Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nummer 13 som 
udkommer den 22. september 2017 skal være 
KO i hænde senest den 4. september 2017.

Indlæg til Katolsk Orientering nummer 14, som 
udkommer den 13. oktober 2017, skal være KO 
i hænde senest den 25. september 2017.

Foredrag om Charles de Foucauld 
som åndelig og litterær model

Torsdag 28. september kl. 19.30 får AC besøg af den 
spanske præst og forfatter Pablo d’Ors, der vil tale 
om “Charles de Foucauld som åndelig og litterær 
model”. Foredraget vil blive holdt på spansk men 
bliver løbende oversat til dansk af universitetslektor 
Julio Hans Cassado Jensen.

Indgang ved Niels Steensens Gymnasium/Kollegium, 
Jagtvej 183 ved Sct. Augustins Kirke. Alle er 
velkomne - og arrangementet er gratis.
Se mere på academicumcatholicum.dk.

Vores kære far, svigerfar, bedstefar og oldefar 
fhv. repræsentant

Cato Rønni Starup Simonsen 
* 8. april 1920 f 6. september 2017 
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anti-metafysisk teologi inspireret af Lu-
ther, men indså i 1924, at han var havnet i 
en blindgyde: en nådens og troens teologi, 
som Luther havde fremhævet som svaret på 
menneskelig lidelse og utilstrækkelighed, 
var for Heidegger en intellektuel falliter-
klæring. Ikke alle var i stand til at erfare 
nåde og tro, mente han; og fordi de var ufor-
skyldte og Gud havde skænket dem det, til-
syneladende ud af intet, følte Heidegger, at 
de afkræftede snarere end grundlæggende 
at forløse eller forklare den menneskelige 
erfaring.

Med andre ord afviste Heidegger den 
kristne idé om, at det er synden som frem-
medgør mennesket for sig selv, og nåden 
som genopretter forholdet. Heidegger 
mente derimod, at fremmedgørelsen er et 
grundvilkår ved dét at være menneske og en 
stærk og uundgåelig kendsgerning ved vo-
res dødelighed. Vi er aldrig fuldt ud ”dér”; 
vi er altid undervejs – og vejens afslutning 
er ikke fuldbyrdelsen, men døden. Vi lever 
kun sandfærdigt, når vi accepterer, og ikke 
forsøger at overvinde dette grundvilkår. 
At være fuldt ud menneskelig medfører, at 
man – uden at henfalde til drømmeri eller 
apati – i sig bærer spændingen mellem det 
uundgåelige ønske om fuldbyrdelse og den 
manglende evne til nogensinde at nå det.

Dette kald til heroisk timelighed var om-
drejningspunktet i den epokegørende bog, 
Sein und Zeit (Tid og Væren) fra 1927, som 
med ét gjorde Heidegger berømt. Den ul-
mende krise i den ældre Weimar-republik 
gjorde hurtigt Heidegger utilfreds med dens 
indsnævrede, individuelle fokus. I årevis 
grublede han over spørgsmålet om hvordan 
man ikke alene kan få filosoffer, men en hel 
nation til at leve autentisk.

De sorte notesbøger giver et fascinerende 
indblik i, hvordan Heideggers tanker udvik-
les. Men det er foruroligende at se, hvor me-

get Heidegger – i sin stræben efter at finde 
frem til et autentisk nationalt liv – finder sit 
store fjendebillede i kristendommen. En del 
af det skyldes universitetspolitikker. Men 
substansen i hans strid med kristendommen 
var hans gamle kritik af katolsk teologi, 
som han mente påførte den menneskelige 
eksistens falske strukturer og mening.

Heidegger var nu nået til sin diagnose af 
samtidens misere. Moderniteten var ude af 
stand til at modstå den konstante erodering 
af verdens rige indre liv hen imod én ho-
mogen masse af ”nyttigt” materiale: kraft-
værker, industrielt landbrug og fabriksbyer 
var alle tegn på denne tendens. Og kristen-
dommen var roden til alle disse problemer, 
konkluderede han. Ved at forestille sig en 
Gud, der har skabt en verden af faste natu-
rer, man kunne definere og dermed udnytte, 
havde menneskene autoriseret sig selv til 
at kende, måle, mestre og udnytte denne 
verden. Dette, mente han, kunne føres til-
bage til den nyskolastiske teologi og dens 
mekaniske og uægte syn på virkelighed. 
Heidegger konkluderede, at der var brug for 
noget radikalt anderledes: en fælles vision, 
der – lige som hans tidligere opfordring til 
autencitet – ville gøre Tyskland i stand til at 
modstå lidelse og strid i den nationale iden-
titets smeltedigel.

Heidegger havde ingen naturlig interesse 
for politik. Men i efteråret 1932 pirrede 
Hitlers kald til selvopofrelse og en ny hi-
storie ved Heideggers forestillingsevne. 
Heidegger skrev entusiastisk til sin ven, 
den indflydelsesrige protestantiske bibel-
forsker Rudolf Bultmann, at nationalsocia-
lismen kunne blive en bevægelse, som var 
tilstrækkelig stærk til at vække Tyskland 
som helhed til den type af ”bevidste liv”, 
han forestillede sig. Heidegger var ingen 
undtagelse. Mange førende tyske filosoffer 
samlede sig omkring Hitler i begyndelsen 

af 1930’erne. Filosoffer så det som deres 
opgave at formulere en vision for Tyskland 
efter 1. Verdenskrigs trauma, og de så i store 
træk det 19. århundredes store nationalister 
– Fichte og Hegel – som modeller.

Disse tænkere anskuede Tyskland som 
kvintessensen af en åndelig nation, kaldet 
til at lede verden mod oplysning gennem 
undervisning. Det var denne vision, som i 
lang tid nærede den tyske dominans på det 
akademiske område. Da Hitler fjernede 
Weimar-republikkens sky og træge bureau-
krater, var Heidegger ikke den eneste intel-
lektuelle som håbede, at han kunne forny 
disse store tyske tænkeres åndelige visioner.

I april 1933 overtog Heidegger rektorem-
bedet på Freiburg Universitet og tilsluttede 
sig nazistpartiet under stort offentlig fanfare 
måneden efter. Han støttede en politisk re-
volution, der – mente han – ved at lære ty-
skerne disciplin og et ”instinkt for det ulti-
mative”, ville bane vejen for en ”dybere … 
åndelig” revolution. Hvis ikke partiet ”of-
rede sig selv som et overgangsfænomen”, 
forklarede han storladent, men foregav at 

være ”fuldstændig, evig sandhed faldet ned 
fra himlen”, ville det være ”en vildfarelse 
og en dumhed”.

Notesbøgerne dokumenterer Heideggers 
stigende bitre erkendelse af, at Hitler og 
hans chefideolog Rosenberg intet ønskede 
at have med denne realisme at gøre: ger-
manisme var for dem et spørgsmål om race 
og territorium, ikke om en åndelig bestem-
melse.

Heidegger fratrådte som leder af univer-
sitet i april 1934. På få år anså han nazismen 
for blot at være endnu et totalitært tekno-
krati, en form for bagside af den nyskolasti-
ske teologi, som dominerede katolicismen. 
I 1936 havde Heidegger vendt sig mod en 
mystisk kvietisme, som han på mystisk vis 
beskrev som foregribelsen af en ukendt 
”sidste Gud”, som både ville afslutte og 
frelse os. Efter krigen forligte han sig med 
sin katolske fortid og bemærkede kryptisk i 
1953, at ”ens oprindelse altid forbliver ens 
fremtid”. Ved sin død i maj 1976, i en alder 
af 86 år, fik Heidegger en katolsk begra-
velse.

Nyskolastikken har været på retur inden 
for katolsk teologi siden 1950’erne, ikke 
mindst på grund af Heideggers indflydelse 
på berømtheder som teologen Karl Rahner. 
De sorte notesbøger minder os om, at selv 
om Heidegger var en formidabel kritiker, 
hvis spørgsmål måtte tages alvorligt, var 
hans had også nærsynet. Vigtigst var – mod-
sat Den bekendende Kirke med sine utvety-
dige sandhedskrav – at Heideggers åndelige 
vision i sidste ende ikke var stærk nok til at 
give moddirektiver til naziregimet. Da den 
skulle stå sin prøve, med al dens tale om li-
delse, frembragte Heideggers udspørgende 
religion ingen martyrer.

Artiklen har været bragt i The Catholic 
Herald den 16. august 2017. 

 Oversættelse: Niels Messerschmidt.

Eftertanker

K
atolsk O

rientering ·  nr. 13
22 septem

ber 2017 · 43. årgang

TEOLOGI I efteråret 1931 begyndte 
Martin Heidegger at nedfælde sine private 
tanker og intellektuelle kampe i sorte 
læderindbundne dagbøger, han kalde 
schwarze Hefte eller ’sorte notesbøger’. 
Allerede inden offentliggørelsen af de 
første notesbøger i 2014 blev der spekuleret 
i, hvad de mon ville afsløre. Det var 
nemlig velkendt, at Heidegger – en af det 
20. århundredes mest betydningsfulde 
filosoffer – havde sympatiseret med Adolf 
Hitler og det nazistiske parti i begyndelsen 
af 1930’erne.

I hvilken udstrækning og hvor længe har 
været et af de mest diskuterede spørgsmål 
blandt Heidegger-forskere. Notesbøgerne 

afslører, i hvilket omfang Heideggers til-
trækning til nazismen – og hans senere af-
visning af den – blev ansporet af en strid 
med Den katolske Kirke. Historien om den-
ne strid er i store træk historien om Heideg-
gers filosofiske virke.

Heidegger blev født i 1889 i en prakti-
serende katolsk familie i Messkirch i det 
sydvestlige Tyskland – midt under’moder-
niststriden’ hvor en akademisk bevægelse, 
der søgte at indføre moderne kritiske me-
toder inden for teologi og bibelforskning, 
mødte voldsom modstand fra Vatikanets 
side. Den stridbare, modkulturelle ånd som 
Vatikanet stod for, fascinerede Heidegger. 
Han søgte at blive optaget hos jesuitterne, 

men blev hurtigt afvist på grund af dårligt 
helbred. Ikke desto mindre var han fast be-
sluttet på at blive præst, og han indskrev sig 
på Freiburg universitet for at læse teologi.

I Freiburg kom Heidegger under indfly-
delse af kritiske protestantiske teologer og 
da pave Pius X’ anti-modernistiske ed i 
1910 forbød katolske teologer at anvende 
disse kritiske metoder, blev Heidegger ka-
stet ud i en dyb konflikt. Han fik problemer 
med helbredet og var nødt til at tage orlov 
fra studierne i næsten et år.

Da han vendte tilbage til Freiburg i slut-
ningen af 1911 var det for at læse filosofi 
– ikke længere teologi. Hans hensigt var 
nu at arbejde teologisk på det filosofiske 
fakultet og udvikle en katolsk teologi i dia-
logen mellem middelalderlig og moderne 
kantiansk tænkning. Den antimodernistiske 
nyskolastik, som der blev undervist i på se-
minarierne og de katolske teologiske fakul-
teter, forekom Heidegger at være et foræl-
det og mekanistisk system, der virkede som 
en spændetrøje for at virkeliggøre potentia-

lerne navnlig i middelalderlig mysticisme.
I marts 1917 giftede Heidegger sig med 

lutheraneren Elfride Petri i Freiburgs katol-
ske domkirke. Hun havde ytret ønske om 
at konvertere til katolicismen; men i løbet 
af 1919 havde de begge vendt den  ryggen. 
Mange faktorer medvirkede til denne frem-
medgørelse: bruddet med en tidligere kære-
ste, en katolik, og hans manglende ambition 
for at søge det katolske professorembede i 
Freiburg. Men navnlig var der en voksende 
overbevisning hos Heidegger om, at hvad 
teologien skulle stræbe efter, ikke var at an-
skue verden som et stort og ordnet system 
set fra Guds perspektiv, men at udvikle et 
teologisk sprog, som kunne udtrykke men-
neskets levende åndelige erfaringer, især 
dets følelse af utilstrækkelighed, smerte og 
dét, han kaldte Anfängertum (’begyndet-
hed’).

Som 30-årig erklærede han, at han var 
konverteret til en ”udogmatisk protestantis-
me”. Han forsøgte i nogle år at udvikle en 

Fortsættes nedenunder ▶

En filosofs mørke hemmelighed: 
Nazisme og teologi
Tekst: Judith Wolfe, professor i filosofisk teologi ved St. Andrews 
universitet

Martin Heidegger. Foto: Wikipedia.
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INDVIELSE En klosterindvielse er lidt 
af en sjælden begivenhed i Danmark, men 
tirsdag den 3. oktober holdt Missionssøstrene 
af det dyrebare Blod den officielle indvielse 
af deres nye kloster i Holte, lidt nord for 
København. I indbydelsen opsummerede 
søstrene den forudgående proces således:

”Efter en lang proces, som startede med 
beslutningen om at sælge vores elskede 
Nordvanggaard, som Rudersdal Kommune 
købte og indrettede som flygtningecenter, 
og en søgetid på nær 2 år efter et nyt sted 
at bo og en byggeperiode på et år, er vi nu 
flyttet ind på vores nye kloster i Holte”.

Tilbage i januar havde biskop Czeslaw 
velsignet grundstenen til søstrenes nye 
kloster. Grundstenen havde søstrene 

medbragt fra deres tidligere hjem, klosteret 
Nordvanggård i Bistrup, der siden 1959 
har huset kommunitetet, en menighed 
og et plejehjem. Et halvt år senere, i juni, 
kunne de tre missionssøstre så tage de nye 
bygninger på Parcelvej 10 i brug. 

Det i alt 400 kvm store kloster i to etager 
med kælder, opført i gule mursten og 
udstyret med solpaneler og et miljøvenligt 
varmluftssystem, har plads til mindst fem 
søstre (planen er, at kommunitetet får to 
nye søstre i løbet af de næste par år) og 
har gæstefaciliteter. Med dens beliggenhed 
mellem de katolske menigheder i Lyngby 
og Hillerød, har søstrene i tankerne, at 
klosteret på sigt også kan fungere som et 
åndeligt center, hvor søstrene lægger hus og 

kapel til arrangementer som fx troskursus, 
rosenkransbøn eller eukaristisk tilbedelse. 

Et center for åndelig vækst
I sin prædiken ønskede biskop Czeslaw 
søstrene tillykke med det nye kloster med 
ordene: ”Vi fejrer i dag en sjælden, men 
glædelig begivenhed her i vort bispedømme, 
indvielse af et nyt kloster. For jer er der tale 
om en dobbelt fest, 
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Det nye kloster i Holte, pilgrimsvan-
dring, genåbning i Maribo og meget 
mere. Læs mere på side
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Søndagsprædiken

Lars Messerschmidt skriver om 
søndagens tekst. 
Læs mere på side

Fortiet og fortrængt emne til behandling 
i ny bog. 
Læs mere på side

Debat

16

Sigrid Undset
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En stor katolsk forfatter. 
Læs mere på side

PASTOR Stanley Rother (1935-1981), 
den første amerikanskfødte martyr 
i Kirkens historie, blev saligkåret i 
Oklahoma City den 23. september under en 
ceremoni anført af kardinal Angelo Amato, 
præfekt for helligkåringskongregationen 
og ærkebiskop Paul Coakley af Oklahoma. 
Ceremonien havde deltagelse af mere end 
20.000 personer, herunder 50 biskopper 
og kardinaler fra Italien, Sydafrika, 
Guatemala og flere amerikanske delstater. 
Inden ceremonien var der premierevisning 
af en ny dokumentarfilm om præstens liv, 
finansieret af bispedømmet Oklahoma.

I årene 1978-83 kulminerede Guatemalas 
næsten fire årtier lange borgerkrig (1960-
1996) mellem venstreorienterede gueril-
lagrupper og landets militærdiktatur med 
mord, voldtægter, tortur af tilfangetagne 
og talrige ”forsvindinger” til følge. Over 
tusind mennesker blev ofre for militærets 
dødspatruljer, blandt dem sognepræsten 
Stanley Francis Rother, der blev skudt på 
klods hold i sakristiet i Santiago Atitlán af 
civilklædte militærfolk den 28. juli 1981.

Pastor Stanley Rother havde i en årrække 
arbejdet som præst i det latinamerikanske 
land og blandt andet gjort en stor indsats 
for at uddanne den lokale, oprindelige be-
folkning – og herigennem blev han en torn 
i øjet på landets militærjunta. I det sidste 
år af sit liv oplevede han, at militærfolk 
smadrede den af ham oprettede radiostation 
(som dagligt udsendte kateketiske program-
mer og andre undervisningsprogrammer) 
og radioens leder myrdet, ligesom flere af 
hans kateketer og sognebørn forsvandt og 
blev senere fundet dræbt, mange med tegn 
på at være blevet torturerede. Alt dette var 
Rother vidende om, da han vendte tilbage 
til Guatemala i maj 1981 efter et kort op-

hold i USA. I december 1980 havde han i 
et brev til katolikker i Oklahoma beskrevet 
den voldelige situation i Guatemala: ”En af 
grundene til, at jeg trodser den fysiske fare, 
er, at en hyrde ikke må svigte sin flok ved de 
første tegn på fare”.

I begyndelsen af   1981 var Rother blevet 
advaret om, at hans navn stod opført på en 
dødsliste (han var nummer otte på listen) 
og at han straks skulle forlade Guatemala, 
hvis han ønskede at forblive i live. Et sog-
nebarn advarede ham i januar: ”Fader, du 
er i overhængende fare. Du må straks se at 
komme væk”. Rother tøvede, men tog al-
ligevel hjem til Oklahoma senere på måne-
den selv om han senere bad ærkebiskoppen 
om lov til at vende tilbage: ”Mine sogne-

børn har brug for mig. Jeg kan ikke længere 
være væk fra dem”. En anden grund for at 
vende tilbage var, at han ønskede at fejre 
påske sammen med dem. Da hans bror Tom 
hørte, at Stanley Rother agtede at tage til-
bage til Guatemala, sagde han: ”Hvor vil du 
tilbage? De venter på dig og de vil dræbe 
dig”. Hertil svarede Stanley Rother: ”En 
hyrde kan ikke flygte fra sin flok”. 

Pastor Stanley vendte tilbage til Santiago 
Atitlán i april 1981 og fortsatte sit arbejde 
som sognepræst ved vidende om, at han 
blev overvåget. 

Pastor Stanley Rother var en ud af ti 
præster som blev myrdet i Guatemala alene 
dette år. Hans jordiske rester blev fløjet 
tilbage til Oklahoma og blev begravet i hans 
hjemby den 3, august 1981 på kirkegården 
Holy Trinity Cemetery. Efter ønske fra 
hans tidligere sognebørn i Guatemala, blev 
hans hjerte udtaget og er nu begravet under 
alteret i den kirke, hvor han tjente som 
sognepræst.  NM

Søster Marita Rother fra kommunitet ‘the Adorers of the Blood of Christ’ holder et billede 
af broderen Stanley Rother, som blev saligkåret den 23. september 2017.  
Foto: Christopher Riggs, CNS.

’Hyrden der ikke flygtede  
fra sin flok’ 
Stanley Rother saligkåret som den første amerikanskfødte martyr.

Fortsættes side 11 ▶

Missionssøstrene inviterede 
indenfor
Til velsignelse, vievand og suppe i Holte.

Tekst & fotos: Niels Messerschmidt

Sr. Elizabeth-Vimbai i samtale med søster 
Ursel Beyerle, missionssøstrenes tidligere 
priorinde i Danmark, nu bosiddende i 
ordenens moderhus i Holland.
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Anerkendt fransk teolog og 
mariolog død 99 år 
René Laurentin var én af Den katolske Kirkes mest betydningsfulde 
mariolog i det 20. århundrede.

SYNODE Vatikanet vil som led i næste 
efterårs bispesynode invitere en gruppe 
teenagere og unge voksne til at deltage i 
og tale på synodens forskellige sessioner. 
Paven ønsker ”en så stor tilstedeværelse 
af unge som muligt”, ikke alene i form 
af deres besvarelser af det særlige online 
spørgeskema, men også gennem deres 
fysiske deltagelse på synoden. Det siger 
bispesynodens generalsekretær, kardinal 
Lorenzo Baldisseri, til Vatikanradioen.

I Vatikanet blev der i starten af sidste 
måned afholdt et seminar med deltagelse 
af tyve unge voksne, halvfjerds teologer, 
præster, ordensfolk og flere eksperter. Målet 
var at skabe en større opmærksomhed om 

de unges situation i dag og gøre status over 
forskningen på området.

Ifølge generalsekretær Baldisseri vil 
man invitere unge til ikke blot at være 
tilhørere på synoden i 2018, men også til at 
ytre sig – dog ikke på biskoppernes møde 
i plenarsalen, men ude i arbejdsgrupperne 
under synoden. Det er også hensigten at 
invitere unge fra andre kristne trossamfund 
som tilhørere på synoden.

Baldisseri siger til Vatikanradioen, 
at omkring 130.000 personer foreløbig 
har udfyldt ét af de to forberedende 
spørgeskemaer op til synoden. Ét henvender 
sig til personer, som arbejder pastoralt med 
unge, mens et andet spørgeskema er møntet 

på ”unge generelt”. Synodesekretariatet 
har også modtaget mange besvarelser fra 
kirkelige organisationer, bevægelser og 
menigheder verden over; disse svar vil blive 
indarbejdet i det endelige arbejdsdokument 
til brug på synoden.

Vatikanradioen oplyser, at på førnævnte 
seminar efterlyste flere deltagere en større 
lydhørhed fra Kirkens ledelse over for de 
unges situation i dag. Mange unge oplever, 
”at de ikke kan tale åbent om spørgsmål, 
som angår dem”, siger australske Ashleigh 
Green. Hun ønsker, at Kirken må blive 
bedre til at hjælpe de unge med at finde 
deres kald i livet, så de kan leve ”et helt og 
meningsfyldt liv”.

Therese Hargot, der står i spidsen for et 
seksualundervisningsprogram for katolske 
skoler i Paris med udgangspunkt i pave 
Johannes Paul II’s lære om ’kroppens 
teologi’, talte på seminaret om den 
”store forskel”, som findes mellem det, 
de unge bekymrer sig om, og de emner, 
biskopperne er ivrige for at diskutere. Man 
tager ikke de unges sag alvorligt, hvis 
man blot beskæftiger sig med politiske og 
økonomiske spørgsmål, siger Hargot. 

Bispesynoden afholdes i oktober 2018 
under temaet ”Ungdommen, troen og at 
finde sit kald”. I maj lancerede Vatikanet 
et online spørgeskema henvendt til unge 
mellem 16 og 29 år, og dette kan  besvares 
frem til den 30. november i år.
 NM

Internationale nyheder

KO mener
At rejse sammen 
med den fremmede
Der er i dag flere flygtninge og migranter 
i verden end på noget tidspunkt siden 2. 
Verdenskrig, anslået over 65 millioner 
mennesker. Mange er internt fordrevne, 
mens millioner bliver flygtninge når de 
krydser landegrænser i håbet om at finde et 
sikrere livsgrundlag for dem selv og deres 
familier.

Pave Frans lancerede i sidste måned 
kampagnen Share the Journey og kom 
med følgende opfordring: ”Jeg opfordrer 
enhver af jer til at huske på migranterne i 
jeres familie og jeres nærmiljø. Hvem er 
disse mennesker, som er kommet langvejs 
fra og ofte befinder sig i vores synsfelt, 
men som vi tit overser? Nu er tiden inde til 
at se dem og række hånden ud mod dem. 
Tiden er inde til at Share the Journey”. 

I løbet af de næste to år vil Caritas 
Internationalis promovere pavens fokus 
på at opbygge stærkere samfund gennem 
kulturmøder. Kampagnen vil belyse 
årsagerne til migrationen og aflive myter 
om migranter samt fremme konkrete 
tiltag, som kan forbedre kontakten mellem 
flygtninge, indvandrere og indbyggerne i 
de lokalsamfund, de ankommer til. Målet 
er at give migranter og flygtninge en 
mulighed for at dele deres historier og at 
sætte ”et menneskeligt ansigt” på dem, 
som ofte blot figurerer i tal og statistikker.

Bag enhver historie gemmer sig nemlig 
mennesker med de samme håb og drømme 
som du og jeg – også selv når de ikke ligner 
os, beder som os, går i samme tøj som os, 
taler som os eller bor i vor nærhed.

Selv om migration altid har været en 
del af menneskehedens historie, tvinger 
de store flygtningestrømme i dag os til at 
kigge nærmere på årsagerne til den tvungne 
migration og fokusere på den vold, som 
mange bliver udsat for og de nye former 
for slaveri, som udspringer af fænomenet. 

Med udgangspunkt i Jesu ord om, at ”jeg 
var fremmed, og I tog imod mig”, må Kirken 
gå forrest i at skabe en mentalitetsændring 
og adressere denne humanitære krise, så 
den – støttet af verdenssamfundet og folk 
af god vilje – kan omfavne pavens ord om 
at ”at byde den fremmede velkommen, 
at beskytte og fremme en integreret 
menneskelig udvikling, og at integrere” 
indvandrere og migranter på flugt.

I stedet for at dæmonisere migranter og 
opføre mure, bør Kirken skabe fundamentet 
for en mødets og berigelsens kultur, som 
kan nedrive fordommenes mure. 

Ved at lade indvandrere og migranter 
komme til orde og dele deres historier giver 
vi dem et ansigt og derved muligheden for, 
at de genvinder deres tabte værdighed som 
menneske. Og når vi sammen deler deres 
rejse, forstår vi bedre, hvor meget de har 
brug for vores hjælp.

Til brug for kampagnen har Caritas 
Internationalis lanceret hjemmesiden 
sharethejourney.org. Her finder du mere 
info om, hvordan du kan involvere dig i 
lokale projekter til støtte for migranter, 
hvordan du kan hjælpe til økonomisk samt 
læse om folk, som har måttet flygte fra 
forskellige steder i verden.

 Niels Messerschmidt

Unge jubler under verdensungdomsdagene 
i Polen i 2016, da pave Frans åbnede 
det internationale ungdomsarrangement 
i Blonia Park i Krakow. Bispesynoden i 
oktober 2018 i Vatikanet har de unge og 
deres kald som tema. Foto: Bob Roller, 
Catholic News Service.

De unge har noget at  
sige Kirken
… og Kirken vil gerne lytte til dem.

MARIOLOGI Monsignor René Lau-
rentin, der døde den 10. september i Evry, 
Frankrig, regnes ikke blot for én af det 20. 
århundredes mest betydningsfulde mariolo-
ger, men var også forfatter til mere end 160 
bøger og tusindvis af artikler om emnet, 
herunder hovedværket Dictionnaire des ap-
paritions de la Vierge Marie (Opslagsværk 
over Mariaåbenbaringerne) – et digert værk 
på 1.200 sider med angivelse af mere end 
2.400 Mariaåbenbaringer over hele verden 
og med oplysninger om den kirkelige ef-
terforskning af disse. Indtil i dag har Den 
katolske Kirke kun anerkendt et fåtal af de 
mange påståede Mariaåbenbaringer.

”Kirken ser ikke på disse åbenbaringer 
med de mest venligt stemte øjne”, udtalte 
mons. Laurentin engang for at understrege 
den alvor, hvormed Kirken efterforsker på-
ståede åbenbaringer og han henviste til den 
minutiøse og langstrakte godkendelsespro-
ces af selv de mest populære visioner.

”Åbenbaringer er de mindst videnska-
beligt undersøgte fænomener og de mest 
dunkle og kontroversielle af samtlige teolo-
giske emner”, sagde han.

I indledning til sit store opslagsværk 
skrev René Laurentin, at han har arbejdet 
med kataloget i mere end halvtreds 

år på foranledning af biskopper og 
Troslærekongregationen. Målet, forklarede 
han, var ”at afklare de mange misforståelser 
og forvirringer”, som knyttede sig til disse 
påståede åbenbaringer.

René Laurentin, der optrådte som 
peritus – eller ekspert – på Det andet 
Vatikankoncil (1962-65) og desuden 
var tilknyttet dagbladet Le Figaro som 
religionskorrespondent, var også forfatter 
til ‘Bernadette of Lourdes: A Life Based 
on Authenticated Documents’, en meget 
anerkendt biografi om den visionære 
franske pige. Han var desuden forfatter 
til flere bøger om Mariaåbenbaringer i 
Medjugorje. 

Om det velkendte pilgrimssted i Bosnien-
Herzegovina udtalte han tilbage i 2007: 
”Situationen i Medjugorje er meget 
forvirrende fordi der finder omvendelser 
sted hver eneste dag, men biskoppen er 
imod det […] Og når Rom beskytter og 
værner om biskoppen kan man ikke sige, 
at Rom er positiv over for åbenbaringerne”.

Selv om pave Frans også har ytret en vis 
skepsis om ægtheden af åbenbaringerne 
i Medjugorje, som hævdes fortsat at finde 
sted, udpegede han i begyndelsen af året en 
polsk ærkebiskop til at besøge byen med 

henblik på at komme med anbefalinger for 
den pastorale omsorg for byens befolkning 
og de millioner af pilgrimme, som hvert år 
besøger Medjugorje.

René Laurentin blev født den 19. oktober 
1917 i Tours og blev præsteviet i 1946. Ved 
siden af sit langvarige professorat på det 
katolske universitet i Angers, underviste han 
også på flere katolske universiteter i Europa 
og – fra starten af 1960’erne til starten af 
2000’erne – som gæsteprofessor på det 
marianske institut ved Dayton universitet i 
Ohio, USA.  NM

Mons. René Laurentin, en af verdens 
førende mariologer og teologisk ekspert 
på området, er død 99 år gammel. 
Arkivbillede fra University of Dayton,  
ca. 1960.
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LITURGI Når katolske liturgiske tekster 
skal oversættes fra latin til de forskellige 
lokalsprog, eller når tidligere oversættelser 
skal revideres, vil det fremover ske uden 
samme grad af indblanding fra Vatikanets 
side som hidtil. Det bekendtgør pave 
Frans med sit nye motu proprio Magnum 
principium, der blev offentliggjort i 
begyndelsen af september. 

Med ændringerne, som angår Kirkeret-
tens canon 838, paragraf 2 og 3, får de 
lokale bispekonferencer flere beføjelser i 
forhold til Kongregationen for Gudstjene-
sten og Sakramentsordningen. Kontoret 
i Vatikanet har hidtil skullet ”gennemgå”  
(recognoscere) lokale oversættelser af litur-
giske tekster, fx missalet, og havde mandat 
til at revidere dem. Fra og med 1. oktober i 
år skal kontoret kun”bekræfte” (confirmare)
oversættelserne, men vil dog fortsat skulle 
godkende ”mere gennemgribende ændrin-
ger”, dvs. ændringer som rækker udover en 

egentlig oversættelse af originalteksten.
Motu proprio’et påpeger, at en tro 

oversættelse ikke alene må forstås som 
at den er bogstavtro mod originalteksten; 
man bør også – og navnlig – sikre sig, at 
oversættelsen rummer hele den originale 
sætnings mening, tilpasset den lokale 
kontekst og det pågældende sprogs egenart.

Hidtidige praksis gav problemer
Oversættelsesarbejdet af liturgiske tekster 
har siden 2001 været reguleret af Liturgia 
mauthenticam. Denne instruktion stillede 
krav til en næsten ordret oversættelse 
af messens tekster, hvilket har virket 
hæmmende på arbejdet med at skabe 
gode oversættelser. For ikke blot skulle 
oversættelserne være ”konkordante”, dvs. 
overensstemmende, men man skulle helst 
også gøre brug af en tillempet latinsk 
syntaks i modersmålsteksterne.

Det har i flere sprogområder betydet, at 
mange sætninger i oversættelserne blev 
unødigt knudrede, ja nogle gange næsten 
uforståelige. Således hersker der fortsat stor 
debat om nyoversættelsen af det engelske 
missale, et projekt som blev afsluttet for ny-
lig, og nyoversættelsen af det tyske missale 
har ligget stille siden efteråret 2013.

En oversættelse skal naturligvis være tro 
mod originalen. Én ting er at søge at efter-
ligne originalteksten ned i mindste detaljer. 
Noget andet er, at oversættelserne indfanger 
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Kort nyt

NÅR GUDS KÆRLIGHED 
PRÆGER TRO OG LIV
Retræte på Aasebakken 
10.–12. November

OPDAG CARITAS
Kursus på Ømborgen 
17.–19. November

Caritas
Danmark

Vær med  
i november!

TILMELDING SENEST 30. OKTOBER
LÆS MERE PÅ CARITAS.DK

Lover ‘nultolerance’
OVERGREBSSAGER Pave Frans har 
godkendt en ’nultolerance-politik’ mod 
alle kirkelige medarbejdere, der har begået 
seksuelle overgreb mod mindreårige eller 
sårbare voksne.

På Vatikanets overgrebskomités plenar-
møde 21. september indrømmede paven, 
at Kirken havde været ”sen” til at indse 
og – derfor – adressere den alvorlige synd, 
seksuelle overgreb begået af dens med-
lemmer er og at kommissionen, han op-
rettede i 2014, har måttet ”svømme mod 
strømmen” på grund af denne manglende 
bevidsthed eller forståelse af problemets 
alvor og omfang.

Efter at have lyttet til overgrebsofre og 
efter at have begået, hvad han sagde var 
en fejl, at godkende lemfældige sanktioner 
med en italiensk overgrebspræst, sagde 
paven, at han har besluttet at præster, 
som bliver kendt skyldige i at have 
begået overgreb, ikke længere har ret til 
en appelsag eller at modtage en pavelig 
tilgivelse.

Lovforslag om hjælp 
til Iraks kristne
USA Det amerikanske senats udenrigs-
udvalg stemte 19. september for at frem-
skynde behandlingen af et lovforslag, der 
skal sikre, at amerikansk bistand når frem 
til kristne ofre for IS’ folkedrab i Irak.

”Dagens afstemning var et vigtigt skridt 
for at hjælpe ofrene”, sagde det republi-
kanske medlem af repræsentanternes hus, 
Chris Smith, en af initiativtagerne til for-
slaget, der blev godkendt i repræsentanter-
nes hus allerede i juni.

USA har tidligere formelt erklæret, at IS 
har begået folkedrab på de kristne, yazidi-
ske og shiamuslimske mindretal i Syrien 
og Irak; men alligevel har kristne immi-
granter ikke kunnet modtage statsstøtte til 
at vende hjem og genopbygge deres byer. 
Lovforslaget, der nu drøftes i kongressen, 
handler om at sikre, at de allerede afsatte 
midler til katastrofebistand kan anvendes 
og kanaliseres gennem de kirkelige ka-
naler, som allerede opererer i området og 
ikke har tilstrækkelige, egne  ressourcer.

FAMILIEN Motu proprio’et Summa 
Familiae Cura er den anden forordning 
fra pave Frans’ hånd i sidste måned. 
Magnum principium om oversættelsen af 
liturgiske tekster blev offentliggjort den 
3. september og den 19. september kom 
så Summa Familiae Cura, der indstifter 
Det pavelige teologiske institut Johannes 
Paul II til videnskaber om ægteskabet og 
familien. Det erstatter hermed det pavelige 
familieinstitut, som blev indstiftet af pave 
Johannes Paul II den 7. oktober 1982 med 
den apostoliske konstitution Magnum 
Matrimonii Sacramentum.

I Summa Familiae Cura beskrives det 
nye teologiske institut som et ”akademisk 
referencepunkt i Den universelle Kirkes 
mission” inden for de videnskaber, der 
har med ægteskab og familie at gøre og 
som beskæftiger sig med spørgsmål ”i 
relation til den grundlæggende forening 
mellem mand og kvinde i deres omsorg for 
forplantningen [eng. generation] og hele 
skabelsen”. Formålet med instituttet er at 
videreføre arbejdet og indsigterne fra de 
to sidste synoder om familien samt pavens 
postsynodale skrivelse Amoris Laetitia 
(’Kærlighedens glæde’ – netop udkommet 
på dansk, udgivet af Pastoral-Centret).

I motu proprio’et fremhæver pave 

Frans det vigtige arbejde, som det 
oprindelige familieinstitut – indstiftet efter 
familiesynoden i 1980 – har udført. Men, 
tilføjer paven, synoderne i 2014 og 2015 
har bibragt os en fornyet bevidsthed om 
”familiens evangelium og de nye pastorale 
udfordringer, som det kristne samfund er 
kaldet til at besvare”.

De nutidige antropologiske og kulturelle 
forandringer, fortsætter paven, har indfly-
delse på alle aspekter af vort liv og kræver 
”en mangefacetteret og analytisk tilgang, 

hvilket ikke tillader os at begrænse os til en 
pastorale og missional praksis, der afspejler 
former og modeller, som hører fortiden til”.

I stedet, fremhæves det, ”må vi være 
i stand til at fortolke vores tro i en 
sammenhæng, hvor individer i mindre 
grad understøttes af sociale strukturer end 
tidligere, når de undersøger familielivets 
komplekse virkelighed. Tro mod Kristi lære 
må vi undersøge familielivet i både dets 
lyse og dets dunkle sider”

Ligesom det oprindelige familieinstitut 
vil det nye institut være en del af det 
pavelige Lateran-universitet i Rom. Det vil 
være underlagt de hidtil gældende regler 
og også være tilknyttet kongregationen 
for katolsk uddannelse, det pavelige råd 
for lægfolket, familien og livet samt 
det pavelige livets akademi. Instituttet 
vil tilbyde diplomkurser, licentiat- og 
doktorgrader inden for ægteskabs- og 
familievidenskaber. 

 NM

Med reorganiseringen af det pavelige familieinstitut forsøger pave Frans at tilpasse det 
til bedre at adressere de vilkår, som danner rammen for familielivet i dag. Foto: ANSA.

Det pavelige familieinstitut 
reorganiseres med nyt motu 
proprio
Det nye institut skal være ”et akademisk referencepunkt i Den universelle 
Kirkes mission”.

Bispekonferencerne får  
mere magt
Nyt motu proprio om oversættelsen af liturgiske tekster.

Foto: Wikipedia.

det væsentlige indhold, hvilket ofte kræver 
en vis frihed i oversættelsesarbejdet. 

Det er ikke en let opgave at iklæde 
liturgiske tekster en god sprogdragt, når 
de oversættes. Det har heller ikke gjort det 
lettere, at de lokale bispekonferencer ofte 
havde med en kirkelig myndighed at gøre, 
som befandt sig langt væk (i Vatikanet), som 
ofte ikke havde de fornødne kundskaber 
i det respektive sprog, og som – set med 
lokale øjne – tit foretog mere eller mindre 
vellykkede ændringer i den tilsendte 
oversættelse. Magnum principium påpeger, 
at de lokale bispekonferencer besidder 
denne sproglige kompetence og at den i de 
fleste tilfælde er fuldt ud tilstrækkelig.  NM
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PRÆDIKEN Lignelsen om kongesønnens 
bryllup bruger Jesus i sit opgør med 
ypperstepræsterne og farisæerne, altså Guds 
folks åndelige ledere, på tempelpladsen i 
ugen op til sin lidelse og død. Matthæus, 
som fortæller denne lignelse, har en helt 
speciel intention. Hans målgruppe er de 
første kristne menigheder i Galilæa, Syrien 
og Libanonområdet, bestående af jøder og 
kristne. For jøderne i disse menigheder 
var situationen traumatisk. De åndelige 
ledere i jødedommen efter Jerusalems og 
templets ødelæggelse i år 70 samledes for 
at rekonstruere jødedommen. Hvordan 
kan man være jøde uden et tempel? 
Også for de kristne jøder var det en svær 
situation. I denne for jøderne så alvorlige 
situation traf deres åndelige ledere, som 
nu kun var de skriftkloge og ikke længere 
præsterne, en alvorlig beslutning, nemlig 
at ekskommunicere jøder, der var blevet 
kristne, dvs. udelukke dem fra synagogerne. 
De måtte på denne baggrund spørge sig 
selv: Tilhører vi ikke længere Guds udvalgte 
folk, er vi frafaldne, er vi blevet hedninger? 
Det er til disse anfægtede jøder, Matthæus 
skriver sit evangelium: I er ikke frafaldne 
jøder og hedninger. I er det sande Israel.

På denne eksistentielle baggrund skal 
man så forstå også dagens evangelium om 
kongesønnens bryllup. En jøde var ikke i 
tvivl om, at Jesus med denne lignelse tænkte 
på sig selv som Guds folks brudgom, der nu 
skulle fejre sit bryllup med sit folk. Allerede 
flere af profeterne i Det gamle Testamente 
havde omtalt forholdet mellem Gud og 
Israel som et ægteskab: ”Jeg er din Gud, og 
du er mit folk”, siger Gud om og om igen. 
Det er faktisk den jødiske vielsesform. 
Brudgommen siger til bruden: ”Jeg er din 
ægtemand, og du er min hustru”. 

Når jøderne forventede Messias, Kristus, 
så tænkte de i samme baner. Messias var 
folkets brudgom. Det er denne brudemy-
stik, som Jesus selv spiller på, fx i bryllup-

pet i Kana (Joh 2,1-11). Og Johannes Døber 
siger: ”Den, der har bruden, er brudgom” 
(Joh 3,29), og han, Døberen, er brudgom-
mens ven, dvs. forlover, den der skal bringe 
brudgom og brud sammen.

Og hvad er den sidste nadver andet end 
bryllupsmåltidet, ægtepagten mellem Jesus 
og Guds folk repræsenteret ved de tolv?

De indbudte til brylluppet er Jesu samtids 
jøder. De har førsteretten til at deltage i 
dette bryllup, de er de indbudte gæster, 
dem, der står på listen over dem, der har ret 
til at blive indbudte: ”Alt er rede. Kom til 
brylluppet”. Hvorfor har jøderne førsteret 
til at blive indbudt? Det er Guds suveræne 
beslutning, da han udvalgte sig Israel som 
sit ejendomsfolk og allerede ude i ørkenen 
indgik den første pagt med det. En pagt, der 
også havde karakter af en ægtepagt, dvs. den 

havde ikke primært juridisk karakter, men 
personlig karakter, ja et kærlighedsforhold, 
der blev etableret.

Hvem er så de tjenere, Kongen sender 
ud? På græsk (originalsproget) bruges ordet 
’doulos’, hvilket var det normale ord for 
en ’slave’. Arbejdsforholdene den gang var 
anderledes end i dag. Folk, der gik i fast 
tjeneste hos en anden, kom til at tilhøre 
husholdningen. De var altså ikke længere 
fri til at leve deres eget liv på deres egne 

betingelser, men var en del af en større 
virkelighed. Det kunne være en ære at være 
slave hos en mægtig herre. Men hvem er 
så disse tjenere helt konkret? Ingen tvivl 
om, at Jesus tænker på alle profeterne, 
der forsøgte at samle Guds folk, så det var 
rede til at indgå den nye pagt, når Messias, 
brudgommen ville komme. Derfor beskriver 
Jesus også, at nogle af disse tjenere bliver 
mishandlet og dræbt. Hvilket var tilfældet 
for flere af profeterne.

Kongen må straffe dem for sådanne 
ugerninger og brænde deres by. Ingen tvivl 
om, at Jesus på denne måde forudsiger 
den jødisk – romerske krig, der førte til, at 
romerne indtog Jerusalem og ødelagde den 
i år 70. Mange af de jøder, Matthæus skriver 
til, har netop oplevet denne nationale 
katastrofe, som også må have sat dybe spor 

i deres liv og tro.
Kongen beslutter sig derfor til at 

indbyde andre gæster for at kunne holde 
det planlagte bryllup på rette vis. Kongen 
holder denne gang råd med sine tjenere. 
Det er som om scenen skifter. I slutningen 
af samme evangelium sender Jesus sine 
apostle ud for at gøre alle folkeslag – ikke 
kun jøderne – til hans disciple. Det er det, 
der nu sker i lignelsen, for bryllupsfesten er 
forberedt, så der skal være gæster, og nu er 

der ingen længere, der har forrang. Alle er 
nu indbudt på lige vilkår, og bryllupssalen 
bliver fyldt op.

De kristne jøder kunne kun forstå denne 
lignelse om dem selv og de nye menigheder, 
der også bestod af ikke-jøder, og budskabet 
er: disse menigheder er de sande arvtagere 
af det udvalgte folk, altså det sande Israel, 
der skal indgå ægteskab med Messias. De er 
ikke udelukkede fra Guds folk, tværtimod, 
det er de jøder, der forkastede Jesus om 
Messias, der er udelukkede fra brylluppet, 
og de kristne jøder skal acceptere de ikke-
jødiske kristne som ligeværdige medlemmer 
af Guds folk. De er alle deltagere på lige fod 
i det guddommelige bryllup.

Men der er en detalje: En af gæsterne 
mangler festtøjet. Jamen han kunne nok ikke 
nå at anskaffe sig den rette beklædning. Han 
var sikkert kommet ind lige fra gaden, så 
hvorfor bebrejder kongen ham det? Det er at 
misforstå pointen at gøre lignelsen realistisk 
på den måde. En lignelse arbejder med 
symboler, derfor må vi spørge, hvad denne 
detalje skal sige os. Bemærk, at gæsten tier, 
han har ikke noget at sige til sit forsvar. Vi 
må spørge, hvordan de kristne den gang 
forstod denne episode, eller med andre ord: 
hvad symboliserer bryllupsklædningen? 
Kort og godt: Dåben. Man skulle være 
døbt for at deltage i brylluppet dvs. 
eukaristien, messen. Således får vi et bevis 
for, at de allerførste kristne forstod messen, 
eukaristien, som det evige bryllupsmåltid, 
den nye pagts måltid, der finder sted også i 
tiden ligesom i Himlen. Johannes fortæller 
os i Åbenbaringsbogen om lammets bryllup 
og slutter den og dermed hele Bibelen med 
det liturgiske udbrud: ”Ånden og bruden 
siger: Kom!” (Åb 22,17). Dette udtryk går 
igen i vores messeliturgi på mange måder. 
Således skal vi altså forstå det, at i hver 
eneste messe fejrer Kristus og hans Kirke 
deres bryllup, og vi døbte er indbudte.

Søndagens tekst

”I er det sande Israel”
Prædiken til søndag den 15. oktober – lignelsen om kongesønnens bryllup.

Tekst: Pastor Lars Messerschmidt

’Le nozze di Cana’, år 1561, JacopoTintoretto (1519-1594). Chiesa di Santa Maria della Salute, Venedig.

Lignelsen om kongesønnens 
bryllup (Matt 22,1-14)
Jesus tog til orde og talte igen til dem i 
lignelser: ”Himmeriget ligner en konge, 
der holdt sin søns bryllup. Han sendte 
sine tjenere ud for at kalde de indbudte 
til brylluppet, men de ville ikke komme. 
Så sendte han nogle andre tjenere ud, 
der skulle sige til de indbudte: Nu er 
der dækket op til fest; mine okser og 
fedekalve er slagtet, og alt er rede. Kom 
til brylluppet! Men det tog de sig ikke 
af og gik, én til sin mark, en anden til 
sin forretning, og andre igen greb hans 
tjenere og mishandlede dem og slog dem 
ihjel. Men kongen blev vred og sendte 
sine hære ud og dræbte disse mordere og 
brændte deres by. Så sagde han til sine 
tjenere: Bryllupsfesten er forberedt, men 
de indbudte var ikke værdige. Gå derfor 
helt ud, hvor vejene ender, og indbyd, 
hvem som helst I finder, til brylluppet. 
Og disse tjenere gik ud på vejene og 
samlede alle, som de fandt, både onde 
og gode, og bryllupssalen blev fuld af 
gæster. Men da kongen kom ind for at 
hilse på sine gæster, fik han dér øje på 
en, der ikke havde bryllupsklæder på. 
Han spurgte ham: Min ven, hvordan er 
du kommet ind uden bryllupsklæder? 
Men han tav. Da sagde kongen til sine 
tjenere: Bind hænder og fødder på ham 
og kast ham ud i mørket udenfor. Dér 
skal der være gråd og tænderskæren. Thi 
mange er kaldet, men få er udvalgt”.

Disse menigheder er de sande arvtagere 
af det udvalgte folk, altså det sande 
Israel, der skal indgå ægteskab med 
Messias’

”
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LITURGI ”Min licentiatafhandling berø-
rer nogle grundlæggende udfordringer og 
bekymringer om tro og liturgi i følge Joseph 
Ratzinger/Benedikt XVI”, fortæller pastor 
Quang om den licentiatopgave, han netop 
har afsluttet på det pavelige Angelicum-
universitet i Rom.

”Jeg valgte at skrive om Joseph Ratzinger/
Benedikt XVI, fordi jeg anser ham for en 
førsteklasses intellektuel, som har inspireret 
troende og tænkere over hele verden. Og 
det, han skriver, er både meget interessant 
og aktuelt. Længe før Ratzinger blev valgt 
til pave, deltog han i Det 2. Vatikankoncil, 
han oplevede studenterurolighederne i 
Tyskland i 1960’erne, og i 1981 udnævnte 
pave Johannes Paul II ham til præfekt 
for Troslærekongregation. Den 19. april 
2005 blev han som den første tysker 
i flere århundreder valgt til apostlen 
Peters efterfølger – hans valg var så 
oplagt, at allerede på konklavets 2. dag 
støttede et flertal af kardinalerne ham. 
Ratzinger var blot den anden præfekt for 
Troslærekongregationen, som er blevet 
valgt til pave”. 

”Både tidligere og som pave har Ratzin-
ger talt og skrevet om Europas krise og kri-
sen i Kirken, som han sammenkæder med 
en stigende sekularisering i samfundet. Han 
så også tidligt, at i et sekulariseret Europa 
vil den religiøse stemme ofte blive ignore-
ret og endog forsøgt kvalt. I lyset af Det 2. 
Vatikankoncils indsigter har Ratzinger læn-
ge talt og skrevet om de mange forhold, der 
udfordrer den kristne tro i dag, fx relativis-
me, religiøs pluralisme, nationalisme, seku-
larisme, nye moraliteter og kulturkriser”. 

”Med til at forstærke denne udvikling er, 
at mange døbte i dag desværre mangler en 
basal viden om kristendommen, Kirkens liv 
og hvad de forskellige symboler i Kirken 
betyder. Den sekulære kultur har ikke øje 

for Gud og hans levende tilstedeværelse i 
Kirken, således som den fejres i den hellige 
liturgi. Der er nemlig intet smukkere i verden 
end det liv i Kristus, som ved Helligånden 
indgydes i os, især i sakramenterne. I 

liturgien inkarneres Vor Herre Jesus Kristi 
sandhed, skønhed og godhed, og at leve i 
Kristus vil sige, at vi lever i communio med 
alle Kirkens medlemmer, over hele verden 
og til alle tider”. 

”Pave Benedikt XVI har viet sit virke 
som teolog og som Kirkens hyrde til at 
undervise os i den hellige liturgi. For ham 
er troen og liturgien indbyrdes forbundne 
på en særlig måde, for i liturgien fejrer og 
oplever vi dét, vi tror på. I messen fejrer vi 
troens mysterium – den primære kilde til 
vor kristne tro. Derfor rummer og udtrykker 
messen og den hellige liturgi de mest 
konstitutive elementer i vor tro”.

”Men vi må anerkende, at der i de 
sidste halvtreds år har været både ’lys’ og 
’skygger’ i Kirkens liturgiske liv. Vi skal 
fejre de lovlige fremskridt, der er gjort, men 
vi må også lære af de fejl, som er blevet 
begået i løbet af disse halvtreds år. Derfor 
er vi nødt til igen at rette blikket på de 
liturgiske regler og genopdage deres sande 
betydning – og måske rette op på visse 
former for liturgisk praksis eller genoprette 
ting, som vi har tabt gennem det Ratzinger 
kalder for en ’reform af reformen’. Måske 
findes der områder, hvor den ’gensidige 
berigelse’, som Benedikt XVI udtrykte 
det, er nødvendig. Vi må især arbejde for 
at fremme en autentisk liturgisk fornyelse i 
al dens katolske rigdom og mangfoldighed. 
For ifølge Ratzinger er formen og indholdet 
af den liturgiske fejring intimt forbundne, 
og ved at trænge ind i liturgiens substans 
bliver vor liturgiske fejring også fornuftig 
og sker på en ordentlig måde”, slutter  
pastor Quang.

Kirkens sendelse

MISSIONSSØNDAGEN Oktober 
måned står i missionens tegn og i de 
katolske menigheder verden over går 
en af søndagens kollekter, den såkaldte 
missionssøndagskollekt, til at styrke 
Kirkens omfattende missionsvirksomhed. 
I år indsamles denne kollekt i vort 
bispedømme søndag den 29. oktober. 

Missionsopgaven må altid komme i 

første række, fordi vor egen tro vokser, 
når vi deler den med andre. For som pave 
Frans fremhæver i sit budskab til dette års 
missionssøndag: 

”Kirken er i sit væsen missionarisk. Var 
den ikke det, ville den ikke længere være 
Kristi kirke, men én forening blandt mange 
andre, der snart havde opnået sit formål og 
derefter ville forsvinde. Derfor burde vi 

stille os selv nogle spørgsmål, som angår 
vor kristne identitet og vort ansvar som 
troende i en konfus verden, som på grund 
af stor utilfredshed er såret og splittet af 
mange krige mellem brødre – krige som 
uretfærdigt først og fremmest rammer 
uskyldige. Hvad er grundlaget  for vor 
mission? Hvad er hjertet  i missionen?

Paven understreger, at ”Kirkens mission 
ikke drejer sig om at udbrede en religiøs 
ideologi eller om at anbefale en udsøgt 
etik. Mange bevægelser over hele verden 
fremhæver høje idealer og betydningsfulde 
etiske udtryksformer. Gennem Kirkens 
mission forkynder og virker Jesus 
vedvarende og dermed er den kairos, altså 
det rette tidspunkt for frelse i historien”.

Vort liv får en ny horisont
Pave Frans ønsker, at missionssøndagen 
altid må få os til at huske, at ”kristendommen 
ikke startede som en etisk fordring eller 
en stor idé, men som mødet med en 
begivenhed, med en person, der giver vort 
liv en ny horisont og dermed en afgørende 
retning” (jf. Benedikt XVI, encyklika Deus 
caritas est). Evangeliet er som en person, 
der hele tiden giver sig selv til os og til 
dem, der modtager ham i en ydmyg og 
handlingspræget tro på, at livet videregives 
gennem en virkelig andel i påskens 
mysterium om død og opstandelse”.

Paven peger på, at Kirkens mission er 
besjælet af en spiritualitet af bestandig 
udadrettethed. Det drejer sig om ”at træde 
ud af egen bekvemmelighed og have mod 
til at nå alle periferier, der har brug for 
Evangeliets lys” (den apostolske skrivelse 
Evangelii Gaudium, 20). 

Han opfordrer derfor alle troende til 
at støtte de pavelige missionsværkers 
vigtige arbejde: ”De […] er et værdifuldt 
instrument, når det drejer sig om hos de 

kristne menigheder at vække ønsket om at 
overskride og bryde op fra egne grænser og 
egen sikkerhed for at forkynde Evangeliet 
til alle mennesker. Gennem en i hverdagen 
dybt rodfæstet missionarisk spiritualitet og 
en vedvarende missionarisk dannelses- og 
formningsindsats bliver børn, unge, voksne, 
familier, præster og ordensfolk inspireret til 
at gøre en indsats for at få alles hjerter til at 
banke for missionen”. 

”Verdensmissionssøndagen, der har 
ansvaret for arbejdet for troens udbredelse, 
er en gunstig lejlighed til, at hjertet for 
missionen i alle kristne menigheder kan 
efterleve det store krav, evangeliseringen 
har, gennem bøn, livsvidnesbyrd og gennem 
ejerfællesskab”. 

Foto: Stockphoto.

Hvad er Missio?
De pavelige missionsværker er repræ-
senteret i Danmark af Missio Danmark. 
Mange tror, at der er tale om en hjæl-
peorganisation, men Missio er ikke en 
hjælpeorganisation sådan som Caritas 
Danmark, Folkekirkens Nødhjælp eller 
Dansk Røde Kors. 

Missio Danmark samler alle kristnes 
forpligtelser til at være missionerende 
og de fælles bestræbelser på at forkynde 
vor katolske tro til alle andre mennesker, 
især i den tredje verden.

Udover at støtte Missio i kollekten 
søndag den 29. oktober har du også 
mulighed for at støtte det løbende 
missionsarbejde i andre lande ved at 
indbetale et beløb via BG Bank konto 
1520-1686-3564, på giro 1-686-3564 
eller på MobilePay 60 94 94 10.

Missionen i hjertet af den 
kristne tro
Kirkens mission er besjælet af en spiritualitet af bestandig udadrettethed 
med Kristus som udgangspunktet, skriver pave Frans i sit budskab til dette 
års Verdensmissionsdag.

Tekst: Niels Messerschmidt

”I liturgien inkarneres Vor Herre Jesu Kristi sandhed, skønhed og godhed, og at leve  
i Kristus vil sige, at vi lever i communio med alle Kirkens medlemmer, over hele verden 
og til alle tider”, skriver pastor Quang. Foto: Stockphoto.

Indbyrdes forbundne  
på en særlig måde
Pastor Quang fortæller om sit netop afsluttede licentiat om tro og liturgi 
ifølge Joseph Ratzinger/Benedikt XVI. 

Tekst: Pastor Quang Minh Nguyen
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BISTANDSANKT Vincent Grupperne 
har i flere år støttet et skoleprojekt i 
Uganda, der drives af Emmaus Centre, 
Kampala. Vi støtter uddannelse af 20-25 
børn med 40.000 kroner om året. De fleste 
skal gennemgå ’high school’-uddannelse, 
og nogle får en erhvervsuddannelse. Der 
tages specielt hensyn til, at også pigerne får 
en uddannelse. Maria-Leonore Christensen 
fra Sankt Vincent Gruppernes lokalgruppe 
på Amager, besøgte vort skoleprojekt i 
marts. Hun skriver:

”Jeg har kendt Joseph siden 1987, hvor 
jeg mødte ham ved et busstoppested i Rom. 
Han ville give mig et kamera, han lige 
havde fået foræret og sagde, at han aldrig 
ville have råd til at købe film og fremkalde 
dem. 

Jeg gav ham nogle penge, så han kunne 
købe film, og vi udvekslede adresser. 
Vi begyndte at skrive til hinanden. Han 
startede i samarbejde med De hvide Fædre 
(grundlagt i 1868 af Charles Lavigierie 
– daværende ærkebisbiskop af Algier og 
senere kardinal ) et Emmaus-projekt på en 
stor grund Nord for Kampala. Her uddanner 
han familier, singler, medarbejdere i kirken, 
søstre og præster i at leve et liv ’in the Holy 
Spirit’, som han kalder det. I virkeligheden 
gør han Jesus nærværende i bøn og 
arbejde, som de gamle klostre gjorde, 
bare på en afrikansk måde med trommer, 
sang og bevægelser, som vi kender det fra 
fjernsynet”.

”Folk strømmer til. Der er afholdt 
seminarer på weekender eller i en uge, 
eller op til ni måneder. Selve Emmaus-

kommunitetet, de fastboende, er på ca. 
150 personer. De lever efter Biblens ord, 
arbejder og beder sammen (ora et labora)”.

Maria-Leonore Christensen fortæller, 
at projektet har udviklet sig til at der fx 
sidste år kom næsten 5.000 seminarister: 
”Kan de ikke betale for opholdet, kan de 
arbejde i marken, hvor der bliver dyrket 
kaffe, bananer, mango, jackfruit, tomater, 
kartofler, jordnødder, spinat, kål, sukkerroer 
m.m.”. 

”Der er 16 svin, 5 geder, en kalkun, en 
hane og 6 fritgående høns med 12 kyllinger, 
og så 1.500 høns i et stort hønsehus. Alle 
beboere har en opgave. Nogle driver en lille 
butik. Andre syr skoleuniformer og lærer 
landsbyens kvinder at sy”.

’It’s the work of God’
Stedet har sit eget vand, og da geologer 
borede, var de så overraskede, fordi der var 
så meget rent vand som ingen andre steder. 
’Praise the Lord!’ – næsten som på kendte 
pilgrimssteder. 

Der er der i alt tolv Emmaus kommuniteter, 
tre i Vestuganda, ét i Norduganda, tre i 
Østuganda, to i Tanzania og to i Zimbabwe. 
De er opbygget efter faste regler. 

Joseph har flere projekter.Et sundhedshus, 
hvor børnene og de lokale beboere kan 
blive tjekket og behandlet. Huset er næsten 
færdigt, men der mangler sponsorer for 
indretning. 

Det er fuldstændig overvældende, hvad et 
enkelt menneske som Joseph har formået i 
løbet af de sidste 26 år.

”It’s the work of God”, siger han.

Han er selv gift og har fået otte børn. Hans 
kone Frances startede at undervise sine 
børn sammen med andre på terrassen. Flere 
og flere børn kom til og i dag er det en 
skole med kostskole for 576 elever. Ingen 
bliver afvist, og flere kommer til, så lige 
nu er deres spiserum også klasseværelse. 
Skolen har elever fra mange forskellige 
trossamfund, også muslimerne er glade for 
at sende deres børn. Der kommer grupper 
for at besøge den, fordi den er kendt som en 
af de bedste skoler i Uganda. 

Stedet er efterhånden blevet så kendt, 
at der står et skilt ved vejen i Kampala: 
Katikamu Emmaus Centre.

Vincentgrupperne støtter skolegangen for 
fattige børn, som ofte har mistet en eller 
begge forældre. 

”Mens jeg var der, ringede en enke til 
Joseph fra et tørkeramt område, hvor der er 
stor hungersnød og hvor flere er ved at dø. 
De er så fattige, fordi deres dyr døde, og de 

kan ikke købe noget på markedet. Derfor 
sendte vi straks penge via MobilePay, så 
enken og hendes nærmeste kan overleve”. 

Du kan støtte skoleprojektet ved at 
indbetale bidrag på reg. nr. 3347, konto 
nr. 1097164 eller MobilePay 42 52 77 58. 
Mærk bidraget: Uganda II.

Gør Jesus nærværende  
i bøn og arbejde 
Rapport fra besøg hos Sankt Vincent Grupperne skoleprojekt i Uganda.

Tekst: Maria-Leonore Christensen, sammenfattet af Poul Skallerup

Katikamu Emmaus Centre
Emmaus Center Katikamu er en katolsk 
institution for evangelisering. Den blev 
påbegyndt i 1990 med hovedformålet 
løbende at tilbyde uddannelse specielt 
til unge lægfolk, så de herved kan blive 
hjulpet med at forstå deres tro og samtidig 
give dem færdigheder i at udbrede Jesu 
Kristi evangelium.

Centret blev oprettet i 1990 af en tysk 
præst ved navn fr. Ernest Sievers M.Afr. 
og af lægmanden Aono Joseph Okiror. De 
havde en vision om at opbygge et sådant 
uddannelsescenter, og de ser det også som 
deres opgave at bekæmpe den udbredte 
HIV/AIDS sygdom, der har kostet især 
tusinder af unge menneskeliv.

I dag er instituttet anerkendt af 

både den lokale biskop af Kasana 
Luweero bispedømmet og den katolske 
bispekonference i Uganda.

Emmaus Center Katikamu tilbyder 
også kortsigtede programmer såsom 
programmer for familier i weekenden, 
programmer for børn, rådgivning, bøn 
for alle der ønsker det i det smukke 
kapel. Centret har ligeledes retræter, 

ægteskabskurser og ledelsesseminarer.
Sankt Vincent Grupperne er også 

involveret i at give de mest sårbare børn en 
god uddannelse til en bedre fremtid. Man 
er også ved at oprette et sundhedscenter, 
som skal tage sig af de medicinske 
behov hos både børn og voksne, selvom 
klinikken endnu ikke er færdig på grund af 
manglende midler. 

En af skolebørnene iført en orange skole-
T-shirt.

Maria-Leonore Christensen fra Sankt 
Vincent Gruppernes lokalgruppe på 
Amager sammen med Joseph fra Emmaus 
Centre, Kampala i Uganda.

KURSER I november tilbyder Caritas to 
weekendophold, hvor man på forskellige 
måder kan engagere sig i kirkeligt 
hjælpearbejde. 

’Opdag Caritas’, som blev holdt første 
gang i maj på Åsebakken og holdes på 
Ømborgen den 17.-19. november, er et 
kursus, som giver en bred introduktion til 
Caritas’ arbejde, både strategier og konkrete 
projekter. 

En del af kurset i maj var et besøg 
hos Netværket Hotellet, som både er et 
almindeligt hotel og et beskæftigelsestilbud 
i Københavns kommune. Hotellets bestyrer 
Jannie Petersen holdt oplæg, og det gjorde 

indtryk på Dorte Kocemba fra Sankt Joseph 
menighed:

”Besøget på Hotellet gik helt ind under 
huden på mig. Jannies personlige fortælling 
fra det virkelige liv på godt og ondt, og 
hvad hun gør i dag for de borgere, som 
kommer i aktivering hos hende. Hun møder 
dem, hvor de er, og viser dem, at de er noget 
værd. Jeg havde helt kuldegysninger, da jeg 
gik derfra.”

Formålet med kurset er netop at vække 
det sociale engagement hos deltagerne. 
Samtidig skal det blive tydeligt, at der er 
flere muligheder for at hjælpe andre, end 
de fleste er opmærksomme på. Derfor er 

der i kurset til november også indlagt et 
foredrag på Kofoeds Skole i Aarhus, hvor 
man hjælper socialt udsatte med at hjælpe 
sig selv til et bedre liv. 

Men som navnet på kurset antyder, 
handler det også om at gøre opmærksom på 
den rolle, man selv kan komme til at spille 
gennem Caritas:

”Caritas er et verdensomspændende 
netværk af mennesker, der arbejder for at 
bekæmpe materiel nød, sikre menneskelig 
værdighed og give de fattigste en stemme. 
Her fra Danmark kan det være svært at 
se, hvordan man umiddelbart passer ind i 
det arbejde – men vi vil gerne vise, at det 
ofte er mere ligetil, end man skulle tro, 
at engagere sig i Caritas,” siger Caritas’ 
generalsekretær Jann Sjursen, som selv er 
oplægsholder på kurset.

Den 10.-12. november arrangerer Caritas 
en retræte på Åsebakken med fokus på 
rundskrivelsen ”Deus Caritas Est” (Gud 
er Kærlighed) af pave Benedikt XVI. 

Rundskrivelsen er både en refleksion 
over kærlighedens væsen, hvordan den 
kan udleves i samfundene – og hvad den 
betyder for dem, der udfører hjælpearbejde 
i Kirkens forskellige grene.

Retræten er dog ikke kun rettet mod 
dem, der allerede er aktive i kirkeligt 
hjælpearbejde. Weekenden vil være en 
mulighed for at fordybe sig i og lade 
sig inspirere af den vision om kristen 
næstekærlighed, der præsenteres i 
rundskrivelsen – og desuden at reflektere 
over, hvor det er relevant for ens eget liv 
med arbejde, studier og familie. En pointe 
her er netop, at næstekærlig tjeneste også 
er en tilgang til hverdagens gøremål, som 
skal forme de kristnes livsvej i alle dele af 
samfundet. Retræten har overskriften ”Når 
Guds kærlighed præger tro og liv”.

Nærmere oplysninger og tilmelding til 
Andreas Riis på ari@caritas.dk. 

Tilmeldingsfrist:  Den 29. oktober for 
Ømborgen. Den 30. oktober for Åsebakken.

Tag på weekend med Caritas
Introkursus om Caritas’ arbejde og retræte om ”Deus Caritas est” 
er blandt tilbuddene i november.

Tekst og foto: Andreas Riis
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NEKROLOG Hvor skal jeg begynde? 
Med den kendsgerning, at Michael er gået 
igennem dødens port den 15.september 
for at møde sin Forløser og Dommer og 
aflægge regnskab for sit liv. Den tid, Gud 
fra al evighed havde bestemt for Michael at 
vandre i på denne jord ophørte den dag, 92 
år og 8 måneder efter Han havde skabt ham 
i sit billede i hans mors livmor.

Den kendsgerning at Michael eksisterede 
er et klart udtryk for, at Gud  med sit hjerte 
ville ham, og har givet ham absolut værd 
og en guddommelig skæbne. Gud så på 
Michael længe før tidernes morgen, og 
elskede ham og kunne ikke forestille sig at 
sidde på sin herligheds trone i al evighed 
uden at Michael sad ved Hans højre side.  
Gud skabte Michael, sørgede for hans 
fødsel som det femte barn i en søskendeflok 
på 9 i den del af verden, som har skænket 
menneskeheden utroligt mange helgener - 
Irland.  Det var præcist 8 år efter det store 
sol-mirakel i Fatima fandt sted.

Michael lærte Gud at kende allerede 
gennem modermælken. Hans mor og far 
byggede deres personlige liv, ægteskab 
og familieliv på den levende Gud, som 
åbenbarede sig i Jesus Kristus i Den katolske 
Kirke.  Tillid til Gud var altafgørende for 
forældrene, og de indpodede den i deres 
børn på det lille husmandssted i County 
Donegal. Ved at grave i jorden med sine 
hænder, plante og høste, ved at passe 
dyrene lærte Michael om Guds godhed og 
kærlighed til mennesker.  De sande livets 
værdier, som Michael lærte i sin barndom 
og opvækst, spirede mere og mere frem 
i hans bevidsthed, da han gennemførte 
sin skolegang helt til studentereksamen, 
og begyndte at arbejde på kontorer og 
fabrikker, først i Birmingham, England 
og siden i Toronto, Canada, for til sidst at 
udvandre og slå sig ned i Chicago, USA.  
Han var på det tidpunkt sidst i 20’erne.  

Det mest grundlæggende spørgsmål 
om livet meldte sig for ham.  Hvad var 

meningen med livet? Hvad var meningen 
med hans liv? Svaret var ikke så tydeligt i 
begyndelsen; men det blev det efterhånden.  
Meningen med hans liv på jorden var at 
ære Gud og gøre Ham synlig ved at leve et 
helligt liv.  Men hvordan? Hvilken livsvej?

Den sandhed, at han var skabt i Guds 
billede, åbnede store perspektiver for 
Michael.  Han som menneske havde kun 
den ene opgave, at være som Gud, at være 
hellig.  Selv om han ikke bevidst havde 
tænkt eller formuleret det sådan, afspejlede 
hele hans liv alligevel denne sandhed. Han 
holdt urokkeligt fast i, at alle mennesker 
er skabt af Gud med det livets mål at være 
med Gud i al evighed.  Derfor vidste han 
i sit indre, at ethvert ord, enhver tanke, 
handling, følelse, holdning, alt i livet skal 
føre til dette mål.  Jesu befaling om at være 
fuldkommen som den himmelske Fader er 
fuldkommen var et klart lys og en drivkraft 
i Michaels liv.

Kaldet til præst
Da Michael var 34, mærkede han i sit 
indre den livsvej, han ville gøre Gud synlig 
med – ordenslivet med de tre evangeliske 
løfter, fattigdom, kyskhed og lydighed. Han 
opsøgte Oblatfædrene, som han havde lært 
at kende i England i sin tid, og begyndte 
som præstestuderende på Oblatfædrenes 
lille præsteseminarium i Belleville, Illinois 
i 1959. 

Det var den 15. august 1961, Michael 
aflagde sine første ordensløfter og derved 
blev indlemmet i Oblatfædrenes- og 
brødrenes ordenssamfund i USA. Ved at 
give afkald på ægteskabet, og derved et 
aktivt sexliv, og familielivet, valgte Michael 
at være et billede på det egentlige ægteskab, 
det mellem Kristus og Kirken og den enkelte 
sjæl.  Men det var ikke nok for ham – den 
personlige helliggørelse.  Nej.  Han ville 
med hele sit hjerte bringe Kristus til andre, 
især dem, der var fattige og ubetydelige 
i verdens øjne.  Han ville være præst. 

Den 17. december 1966 sagde han ja til 
Gud og lod sig vie til præst i Belleville af 
biskop Zuroweste, den samme bishop, som 
havde præsteviet mig et år i forvejen.

Michael og jeg læste sammen på Oblat-
fædrenes store præsteseminarium, først i 
Pass Christian, Mississippi og siden i San 
Antonio, Texas.  Der lærte vi hinanden godt 
at kende. Han var en mild og blid mand, der 
altid interesserede sig for den anden, stærk 
i troen med en brændende kærlighed til 
Kirken og til det ordenssamfund, som Gud 
havde ført ham ind i.  Hans måde at være 
på var en styrke og en inspiration for mig 
på seminariet.  Mange år senere elskede han 
at fortælle mig og andre, hvordan han be-
undrede min måde at lære teologi på – per 
osmose. Jeg faldt altid i søvn i timerne, men 
hver gang vor lærer stillede mig et spørgs-
mål, kunne jeg svare ham rigtigt.  Sådant 
fortalte Michael det. Jeg kan ikke huske no-
get om det. 

Selvom Michael virkede flere steder som 
lærer, menighedspræst og retrætepræst 
brændte hans hjerte for de mindst betyde-
lige i samfundet. Iblandt dem var de ca. 3 
millioner omvandrende latino landarbej-
dere.  For at være noget for dem tog Mi-
chael til Colombia i Sydamerika for at lære 

spansk.  Men det var ikke i USA, Michael 
skulle tjene Gud og Hans Kirke de fleste af 
de næsten 52 år af sit præsteliv. Det skulle 
være i Skandinavien, nærmere betegnet 9 år 
i Norge og 28 i Danmark.  

Det er ikke de forskellige tjenester og em-
beder, Michael bliver husket for, men for 
den person han var.  Alle, der mødte ham, 
følte at de blev set og værdsat af ham.  I 
hans nærvær følte man, man betød noget. 
Man var en “nogen”. At gøre den omsorgs- 
og kærlighedsfulde Gud nærværende er den 
største gave, vi kan give hinanden.  Den 
gave havde Michael.  Derfor blev han så el-
sket.  Det lykkedes ham, inspireret og støt-
tet af Guds hellige Moder, Maria, til hvem 
han havde et varmt og tillidsfuldt forhold, 
at blive til den person, ordensbror og præst, 
som han blev til.  Ligesom Maria sagde Mi-
chael “lad det ske mig efter dit ord.”

Michael levede for Kristus i denne ver-
den.  Derfor er hans død i virkeligheden kun 
en gennemgang, en fødselskanal, en fødsel 
ind til det sande liv til evig enhed med Gud.  

Jeg er sikker på, at Michael, da han stod 
foran Kristi dommersæde, hørte fra Kristi 
mund, “Godt, du gode og tro tjener; .... Gå 
ind til din herres glæde!”

Michael Bradley var et trofast medlem af Tro og Lys. Her på Tro og Lys retræte på 
Magleås i 2014 sammen med kollegaen fra Folkekirken, Erik Hviid Larsen.  
Foto: Tro og Lys.

Michael Columba Bradley 
O.M.I. in memoriam
Nogle refleksioner over en skattet medbror.

Tekst: Paul Marx O.M.I.

MINDEORD Vor Frue menighed i 
Herlev sørger over tabet af Father Michael 
Bradley; men hans død var ventet, for han 
var i den sidste tid blevet meget svagelig. 
Michael, der er født i Irland, blev først 
som 41-årig viet til præst. Sidste år kunne 
han fejre sit 50 års præstejubilæum. Efter 
14 års virke som præst i USA kom han til 
Oblatfædrenes kommunitet i Stavanger. 
Efter 6 gode år i Norge flyttede den erfarne 
61-årige præst til Vor Frue Kirke i Herlev, 
hvor han siden havde sit virke, elsket og 
afholdt af alle. 

Father Michael havde evnen til at sætte 
sig selv i baggrunden. Når man spurgte, 
hvordan han havde det, svarede han altid 
med at spørge, hvordan du selv havde det. 

Michael var samtalens mester. Med sin fine 
stemme med den lille syngende accent, 
som årene i Norge havde efterladt, fik han 
hurtigt samtalen i gang. Resultatet var, at 
overalt hvor han var, samledes menighed 
og folk om ham. De sidste måneder, 
hvor Michael ikke kunne være med ved 
alteret, sad han i en stol neden for alteret 
iført alba og stola og koncelebrerede med 
sognepræsten. Både før og efter messen 
flokkedes menigheden om ham og ville 
hilse på og velsignes.

Når man lejlighedsvis uden for 
messetiderne havde ærinde i kirken, kunne 
man ofte finde Michael i dyb bøn i kirken – 
i juletiden mediterende foran kirkens store 
julekrybbe. Michael fejrede messe med 

den smukkeste liturgi og kunne holde dybe 
og teologisk velfunderede prædikener.

Michael var et utroligt nøjsomt og 
sparsommeligt menneske, som kunne leve 
på en sten og aldrig behøvede noget til 
sig selv, men kun tænkte på at hjælpe de 
fattige og nødstedte.

En lille morsom situation kan illustrere 
det! Father Michael havde anlagt et 
kartoffelbed, eller rettere sagt, han havde 
formået sognepræsten til at grave et bed 
ud i haven, hvor nogle kartofler var blevet 
lagt – sikkert gamle kartofler og ikke 
læggekartofler, som var for dyre. Da juni 
måned kom, og kartoflerne blomstrede, 
sagde man til ham: ”Nu kan du høste dejlige 
små nye kartofler.” Han blev forfærdet og 
fastholdt, at der skulle ikke høstes før efter 
sommeren, når kartoflerne var blevet store, 
så man fik noget ud af dem. Det gjorde 
man i Irland – nemlig!

Requiemsmessen var henlagt til den 
større Sankt Knud Lavards Kirke i Lyngby, 
da det var ventet, at der ville komme mange 

deltagere. Fra Father Michaels hjemland 
Irland deltog seks familiemedlemmer i 
messen sammen med 18 præster, omkring 
30 ordenssøstre og 250-300 øvrige 
personer. Vor Frue Kirkes sognepræst Allen 
Courteau koncelebrerede messen sammen 
med de mange præster. Kisten, der var i 
lyst træ, var smykket med Michaels stola, 
bibel, kors og et lys fra Tro og Lys. Der var 
en del blomster; men de fleste havde efter 
Michaels udtrykkelige ønske sendt beløb 
til støtte for oblatfædrenes hjælpearbejde i 
Asien og Sydamerika. 

De mange mennesker, som fulgte 
Father Michael til hans sidste hvilested 
på Gladsaxe Kirkegård, fik en smuk og 
bevægende oplevelse ved jordfæstelsen 
af vores kære Michael. Der blev sunget 
”Salve Regina” og ”Jeg elsker Maria, der 
fødte til jord”. Tro og Lys sang/nynnede 
”Nærmere Gud til dig”. Michael Bradleys 
grav ligger lige ved siden af fire tidligere 
oblatfædre, som alle har været præster ved 
Vor Frue Kirke.  

Elsket og afholdt af alle
Bispedømmets ældste præst afgik ved døden den 15. september, 92 år.

Tekst: Erik Elnebo og Henning Fink Jensen 
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LITTERATUR Sigrid Undsets mor var 
dansk, faderen norsk. Begge forældre 
satte deres præg på datteren. Moderen 
lærte hende at elske dansk litteratur og 
især Steen Steensen Blicher. Faderen, 
den kendte norske arkæolog, Ingvald 
Undset, gav hende interessen for den 
norske historie. Hun er først og fremmest 
kendt for sine middelalderromaner som 
Kristin Lavransdatter; men ellers handler 
hendes bøger om fattige bykvinder og 
om konsekvenserne af at bryde med 
traditionelle kønsrollemønstre.

Jette Lundby Levy karakteriserer 
på forfatterweb.dk Sigrid Undset som 
Nordens store reaktionære forfatter. Hun 
forklarer udtrykket med Sigrid Undsets 
dybe utilfredshed med sin egen tid og 
hendes kritiske analyse af mange af dens 
fænomener og yndlingsideer. Dette skulle 
blive en frugtbar grobund for hendes 
kunstneriske virke. Hun er en gudsbenådet 
fortæller, inspireret af sagaer og folkeviser.

Sigrid blev født i sin morfars, kancelliråd 
og borgmester Gyths, imposante hus i 
Kalundborg og tilbragte sine første to 
barneår dér. Ingvald Undset havde fra 
begyndelsen af ægteskabet lidt af en 
alvorlig sygdom, muligvis MS (multipel 
eller dissemineret sclerose). Sygdommen 
foranledigede i 1882 parret til at afbryde et 
studie- og forskningsophold i Rom. Havde 
det ikke været for denne nødsituation, var 
Sigrid Undset blevet født i Italien. Efter 
et toårigt rekreationsophold i Danmark 
valgte forældrene at flytte tættere på hans 
arbejdsplads ved universitetet i Kristiania, 
det nuværende Oslo. Årene 1892-93 
tilbragte familien for en stor del hos faderens 
forældre i Trondheim, hvor Sigrid stiftede 
bekendtskab med den norske sagaverden. 
Her læste hun højt af Njals Saga for den 
dødssyge far. Han døde den 3. december 
1893. Om disse elleve barndomsår handler 
den selvbiografiske erindringsbog Elleve 
Aar, der udkom i 1934.

Moderen insisterede på at blive boende i 
Norge, hvor hun kæmpede for at opretholde 

et standsmæssigt hjem for den beskedne 
enkepension på 800 kr. Dette gik ud over de 
tre døtres uddannelse. Sigrid tog eksamen fra 
et sekretærkursus i 1898 og bidrog derefter 
til familiens forsørgelse ved at arbejde for et 
agentur, der repræsenterede det tyske AEG. 
Hun hadede dette kontorarbejde og havde 
sine egne kunstnerdrømme. Hun udtrykte 
senere stolthed over, at hun blev god til 
sit arbejde, selvom det kedede hende. Hun 
lærte dog en vigtig ting for en spirende 
forfatter, nemlig at skrive på maskine. Og 
forfatter ville hun være. I 1900 påbegyndte 
hun manuskriptet om Svend Trøst, hvorfra 
motivet genkendes i Kristin Lavransdatter.

Begyndelsen på forfatterskabet
I 1907 debuterede Sigrid Undset på Asche-
hougs Forlag med Fru Marie Oulie. Den 
store kærlighed fører her til utroskab og 
viser sig at være ligeså glædes- og betyd-
ningsløs som det ægteskab, hovedpersonen 
lever i. Første sætning i romanen lyder: 
”Jeg har været min mand utro”. Det skabte 
skandale i det konservative borgerskab i 
Oslo. Fra samme periode stammer digtene 
Ungdom og romanen Fattige Skjebner, som 
beskriver en begivenhedsløs hverdag og et 
liv uden mening. Dette skyldes dels fattige 
materielle kår, dels menneskenes viljesløs-
hed og retningsløshed.

Med tiden blev hun for Aschehoug, hvad 
Knut Hamsun var for Gyldendal. Året efter 
udkom novellesamlingen Den lykkelige al-
der, som med selvbiografiske træk handler 
om triste kvindeskæbner. I 1909 fulgte For-
tællingen om Viga-Ljot og Vigdis, som med 
rette er gledet i baggrunden med årene.

Hun var nu en etableret forfatterinde, 
og ved hjælp af et stipendium rejste hun 
til Rom. Her mødte hun den første jul den 
norske kunstmaler Anders Castus Svarstad, 
som var tretten år ældre, gift og havde tre 
børn hjemme i Oslo. I juni 1910 rejste hun 
til Paris for at være sammen med ham; men 
hun måtte i august vende tilbage til Norge 
for at vikariere for lillesøster Signe på kon-
toret. 

I 1912 var Svarstad blevet skilt fra sin 
hustru, og samme år blev han og Sigrid 
Undset gift. For hende var ægteskab, familie 
og moderskab kerneværdier i tilværelsen. 
De skulle snart vise sig at blive store 
udfordringer for hende. Da hun erfarede, 
at Svarstads ekskone havde anbragt de tre 
børn på et børnehjem, besluttede hun sig til 
at adoptere dem. Sammen med de tre børn, 
som hun og Svarstad fik sammen, kom 
moderskabsrollen til at overstige hendes 
formåen. Situationen forværredes af, at et 
af Svarstads børn var mentalt retarderet og 
at det midterste fælles barn, kaldet Tulle, 
var født som mongolbarn. Ægteskabet gik 
langsomt i opløsning, og i 1924 endte det 
med skilsmisse.

Menneskesynet i det tidlige 
forfatterskab
Sigrid Undset skriver ud fra en grundfæstet 
opfattelse af det basale, det elementære, 
i menneskelivet. Hun gør det ud fra en 
skarp sanseevne og en omfattende og dyb 
viden om historiske, sociale og kulturelle 
forhold. I hendes menneskesyn er individet 
sammensat af to delvist modsatrettede 
kræfter, naturen, drifterne og følelserne 
på den ene side og bevidstheden om 
selvet og omverdenen på den anden. 
Mellem dem virker den frie vilje, som 
ideelt tilstræber en stadig højere grad af 
fuldkommenhed. Individets værdighed og 
menneskelivets skønhed ligger i en sådan 
stræben, der prioriterer bevidsthedslivet 
højt. Skulle nogen ved denne beskrivelse få 
associationer til Sigmund Freuds tredeling 
mellem id, ego og superego, er det givetvis 
ikke tilfældigt.

Et af forfatterskabets hovedværker, Jenny, 
indeholder adskillige selvbiografiske træk, 
men mere væsentligt er, at hovedpersonens 
stræben mod fuldkommenhed lider 
skibbrud. Romanen tager læseren igennem 
Jennys tre kærlighedsforhold og ender 
tragisk med selvmord. Kampen mellem 
natur og bevidsthed kommer ud af kontrol, 
når den etiske målestok altid ender hos 
jeget, selvom der er nok så stærk en fri vilje 
sat ind på projektet. Ti år senere er Sigrid 

Undset kommet tættere på en løsning på 
problemet: Uden et moralsk pejlemærke, 
der ligger uden for og over individet, 
formår dette ikke at klare kampen. Således 
er hun i sin søgen efter værdighed og 
skønhed i menneskelivet kommet troen på 
Gud og Guds nåde nærmere. Den endelige 
afklaring når hun i megaværkerne Kristin 
Lavransdatter og Olav Audunssøn fra første 
halvdel af tyverne. Mest kendt og elsket af 
alle hendes bøger er Kristin Lavransdatter. 
Det var også for den, hun i 1928 modtog 
Nobelprisen i litteratur. 

Kristin Lavransdatter-trilogien
Første bind, Kransen (1920), blev en 
sensation. Den omhandler Kristins konflikt  - 
fyldte forhold til faderen og hendes 
forelskelse i Erland, som faderen ikke 
vil godkende. Kristin trodser med sin 
stærke og egensindige natur faderen, 
familien og slægten; men hun sætter sin 
egen vilje igennem uden at gennemtænke 
konsekvenserne.

Andet bind, Husfrue, følger ægteskabet 
med Erland, som er indgået i trods mod 
faderen. For at sone sin egensindige 
handling går hun bodsgang, men uden 
oprigtig anger. Erland er hende utro og 
hun får øjnene op for, at han er ganske 
uansvarlig og overlader hele byrden med 
at tage sig af deres syv børn til hende. Hun 
kommer til at foragte ham.

I tredje bind, Korset, lærer hun at slippe 
sin sorg og sit nag og at tro på, alt er af Guds 
nåde. Hun ender med at gå i kloster, hvor 
hun lever sine sidste dage under Den sorte 
Død i 1349, mens hun plejer de pestramte.

Konvertering og katolsk 
forfatterskab
I 1924 konverterede Sigrid Undset til 
katolicismen og dermed begynder en fase i 
hendes forfatterskab, hvor forbindelsen til 
Den katolske Kirke er tydelig. 

Selvom forældrene efter borgerlig 
sædvane havde ladet børnene døbe, var 
de ikke-troende. Det var derfor ikke 
indflydelsen fra hjemmet, der førte hende til 
troen, men derimod hendes egen personlige 

Tag og læs

Harald Slott-Møller. Portræt af Sigrid Undset. 1923. Foto: Wikipedia.

En gudsbenådet fortæller
Ægteskab, familie og moderskab er kernetemaer i nobelpristageren Sigrid 
Undsets forfatterskab, hvis vigtigste værker suger kraft af den nordiske 
middelalders folkeviser og sagaer.

Tekst: Mogens Pedersen

Sigrid Undset ved arbejdsbordet i hjemmet Bjerkebæk uden for Lillehammer. Her står 
hjemmet som hun selv indrettede det tilbage i 1930´erne. Foto: Wikipedia.
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søgen, som den også kom til udtryk i hendes 
litterære arbejde. Når hun ikke stoppede 
ved den protestantiske folkekirke, skyldtes 
det den betydning, hun tillagde menneskets 
frie vilje. Luthers understregning af troen 
som eneste vej til frelse efterlod ikke 
meget spillerum for den fri vilje. Hun så 
protestantisme som en letkøbt mulighed 
for mennesker til at bøje troen efter 
forgodtbefindende og individuelle lyster.

Sigrid Undset følte sig tiltrukket af 
thomismen, den gren af Den katolske Kirke, 
der bygger på Thomas Aquinas filosofi 
og teologi. Thomas Aquinas (1225-1274) 
er en af de betydeligste katolske tænkere 
nogensinde. Han forsøgte at forlige den 
katolske tro og en aristotelisk tankegang. I 
sine mange skrifter behandler han Gud den 
Almægtige, Skaberen, den skabte verden 
og skabningens plads i den. Thomismen 
”fremhæver menneskets oprindelige 
slægtskab med Gud og beskæftiger sig 

fortrinsvis med de i menneskets natur 
nedlagte muligheder, som blot behøver 
tilslutning til nåden for at få udfoldelse. 
Dette syn på den menneskelige naturs 
beskaffenhed imødekommer Sigrid 
Undsets trang til menneskelig værdighed og 
modvirker selvkredsende syndsbevidsthed. 
Interessefeltet flyttes bort fra jeget til 
forholdet mellem natur og nåde”. (Bente 
Heltoft i ”Fremmede digtere i det 20. 
århundrede I).

Hendes omvendelsesroman kom i to bind 
1929-30: Gymnadena og Den brændende 
Busk.

Helt på linje med Johannes Jørgensens 
forfatterskab er de to bøger Norske 
Helgener (1937) og det posthume værk 
Caterina af Siena.

De sidste år
Sigrid Undset blev snart en kendt og 
markant fortaler for Den katolske Kirke i 

Europa. Mange af hendes bøger behandler 
det at konvertere. Som konvertit i en 
diaspora-kirke kom hun uundgåeligt i 
modvind, men hun udvikler i disse år en 
formidabel debatevne. Mens hun fortsatte 
med nye romaner, skrev hun også et stort 
antal essays og artikler.

I lighed med mange andre kulturperson-
ligheder forfærdedes hun over nazismens 
menneskefjendske og barbariske karakter. 
Efter Hitlers magtovertagelse i januar 1933 
sluttede hun sig til kampen mod nazismen 
og skrev som bidrag hertil adskillige avisar-
tikler. Dette medførte, at hendes bøger blev 
forbudt i Tyskland.

Da Norge blev besat den 9. april 1940, 
indså hun med det samme, at hun var nødt 
til at flygte til Sverige.

Efter en dramatisk flugt til fods over 
grænsen, nåede hun til sidst frem til 
Stockholm. Her erfarede hun, at hendes 
ældste søn var blevet dræbt i kamp ikke 

langt fra hjemmet i Lillehammer.
På trods af dette chok fortsatte hun sin 

rejse gennem Finland og Sovjetunionen 
til Japan. Herfra krydsede hun Stillehavet 
til San Francisco og derfra tværs igennem 
USA til New York, hvor hun slog sig ned 
for resten af krigen. Hun fortsatte sin kamp 
mod nazismen og for Norge gennem et utal 
af artikler og foredrag.

Tilbage i Norge efter krigen skrev hun 
sin sidste bog, en biografi om Caterina af 
Siena, der udkom posthumt i 1951.

Sigrid Undset har den dag i dag en stor 
international læserskare. Tiina Nunnallys 
fremragende 2005-oversættelse til engelsk 
af Kristin Lavransdatter har tilføjet mange 
nye læsere. 

Budskabet i Sigrid Undsets forfatterskab 
er eksistentielt og derfor tidløst. Det taler til 
os i dag, som det gjorde til læserne i hendes 
samtid. 

BØGER Det mindre franske forlag HD 
Ateliers Henry Dougier i Paris har sat sig 
for at udgive en bogserie om verdens lande. 
I 2017 udkom ”Les Danois”. Det er ikke et 
konventionelt opslagsværk og heller ikke 
som Lonely Planet-bøgerne (hvor folk går 
i gåsegang efter hinanden i forventning om 
at møde den unikke oplevelse). Forlaget 
har overtalt den unge lektor Nicolas Escach 
fra universitetet i Caen til at tage ét til flere 
spadestik dybere og gå bag om danskerne.

Vil en franskmand lære om dansk men-
talitet, dansk levemåde og hemmeligheden 
bag det at være ”verdens lykkeligste folk” 
(ganske vist fornylig overgået af finnerne), 
er Escachs bog en forrygende introduktion. 
Vi danskere kan så glæde os over at læse 
om os selv (den slags har det med at lune 
frydefuldt) eller forære et eksemplar til 
franske bekendte, når vi inviterer dem til 
hygge (fr. douce quiétude) og fortæller om 
vores trivsel (fr. bien-être). 

Escach fik appetit på emnet efter at have 
læst Malene Rydahls franske udgivelse fra 
2014 ”Heureux comme un Danois” (dansk 
Lykkelig som en dansker), som opnåede 

ikke mindre end bestseller status. Foruden at 
definere hygge, forklarede Rydahl dengang 
så overbevisende om den særlige danske 
variant af humor: ironi. De fleste læsere af 
disse linjer har nok oplevet, at man sjældent 
kommer nogen vegne i Frankrig med ironi, 
med mindre man hastigt forklarende tilføjer 
je rigole (dansk: jeg laver skæg), men så er 

ironien jo ikke længere sjov.
Escach er vidende og går temmelig 

ambitiøst til værks uden at sproget bliver 
hverken højtravende eller på anden måde 
ender i en akademisk diskurs med kun 
interesse for få. Alle kan være med, når 
Escach tager os gennem sine 158 sider. 
Undervejs hører vi om landbrugets historie 

i samtale med Jens Smærup Sørensen, nye 
energiformer (økopark) på Samsø og det 
økologiske bofællesskab Munksøgaard 
ved Roskilde. Han fortsætter med 
hverdagslivet på Ærø; forfatteren tilbragte 
en uges ophold på den sydfynske ø, hvor 
der som bekendt for år tilbage rejste sig 
et folkeligt oprør mod at være hensat til 
definitionen ”Udkantsdanmark” (fr. Le 
Danmark périphérique) og sammen med 
andre landsdele betragtet som ”Den rådne 
banan” (fr. la banane pourrie). Han beretter 
om Marstal og Carsten Jensens ”Vi, de 
druknede” (som i øvrigt er udgivet på 
fransk), om hverdagsliv og især betydningen 
af foreningsliv; det foreningsliv, som er 
så enestående dansk – og langt fra de 

Gaulles magtesløse udsagn om, at man 
ikke kan samle det franske folk, når det har 
præferencer for flere hundrede forskellige 
slags oste. Vi hører om højskolerne, et besøg 
på Krogerup Højskole og gennemgang af 
en skolehverdag på et gymnasium i Allerød. 
Sammenlignet med det mere elitære franske 
skolesystem, virker det danske som et møde 
med en anden planet. Men Escach beretter 
loyalt og interesseret, og kan se, at der også 
er kvaliteter ved dansk undervisningsform.

Escach besøger kolonihaver i Aalborg 
og tager til Ringkjøbing for at hilse på 
journalist Morten Beiter, der forklarer den 
danske Jantelov, og her bliver figenbladet 
taget bort. Den er ingen stolte af, omend 
den har sit varige tag i stort og småt. Her 
udleveres danskerne skånselsløst af Beiter. 
Stolt af at være lille (fr. fiers d´être petits), 
som det forklares af prof. emeritus fra 
Sorbonne, Marc Auchet (oversætter af bl.a. 
H. C. Andersens og Kaj Munks værker). Og 
der er citater fra Grundtvigs Danmarks digt 
”Danmarks Trøst”, hvor det kendte – og 
lidet attråværdige – afsnit lyder på fransk 
”ce qui nous va le mieux, c´est de rester 
prés du sol” (dansk. ”vi er ikke skabte til 
højhed og blæst, ved jorden at blive, det 
tjener os bedst!”)

Næsten selvfølgeligt må Escach en tur 
rundt om Christiania og også høre om 
Thylejrens betydning i en samtale med 

professor Jørn Henrik Petersen, inden 
han tager til København for at tale med 
professor på CBS, Ove Kaj Pedersen 
om det danske sociale sikkerhedsnet. 
Videre til Christiansborg, hvor han møder 
Alternativets folk i en samtale om stræben 
efter magt og indflydelse. Og vi hører 
om Kulturkanon og Konkurrencestaten 
og sågar også om forholdet til Norge og 
Sverige.

Det havde ikke været en rigtig 
franskmand, hvis Escach ikke havde afsat 
tid til at tale om mad. Her møder vi såvel 
det danske smørrebrød og det nye danske 
køkken, for sidstnævntes vedkommende i 
samtale med Claus Meyer.

Blandt sine konklusioner om danskerne 
skriver Escach, at ”un Danois apire avant 
tous à une vie tranquille. Il passe son temps 
à construire des coquilles rassurantes 
où il se sentira chez lui: une atmosphere 
hyggelig à la lumière de la bougie, une 
maison à la décoration soignée, un jardin 
où flottera un drapeau rouge affublé d´une 
croix blanche…” (En dansker stræber 
fremfor alt efter en stille og rolig tilværelse. 
Han bruger sin tid på at bygge betryggende 
omgivelser hvor han føler sig hjemme: en 
hyggelig stemning ved stearinlysets skær, 
et hus med en gennemtænkt indretning, 
en have hvor det røde flag pyntet med et 
hvidt kors vil blafre). Det er ikke ment 
nedladende, men snarere som en hyldest til 
at lægge vægt på danske traditioner for en 
god tilværelse.

”Les Danois” (2017) fås i boghandel og 
via www.amazon.fr. Forlaget HD Ateliers 
Henry Dougier, pris 12 euro.

Lykkelig som en dansker
Hvordan ser udlandet på danskerne? En lektor fra universitetet i Caen 
skriver om os i bogen Les Danois, som både gammel- og nydanskere  
kan have glæde af at læse.  

Tekst: Max Ulrich Klinker

Djursland, her kunne man godt sidde og være lykkelig. Foto: Pia J.

Vil en franskmand lære om dansk 
mentalitet, dansk levemåde og 
hemmeligheden bag det at være 
”verdens lykkeligste folk”, er Escachs 
bog en forrygende introduktion.’

”
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PILGRIMSVANDRING Antallet af 
pilgrimme, der går til Santiago de Compo-
stella i Spanien, bare stiger og stiger.  Men 
i modsætning til, hvad mange tror, har langt 
de fleste moderne pilgrimme Vorherre med 
i rygsækken, når de ankommer til katedra-
len i Santiago – ofte efter mange uger eller 
hele måneder på pilgrimsstierne. På pil-
grimskontoret i Katedralen i Santiago har 
bispedømmet lavet statistik hvert år, hvor 
de ankomne pilgrimme bl.a. har svaret på 
spørgsmål om køn, alder og nationalitet, 
men også på, hvilket motiv de har for at gå 
pilgrimsvandring. Og disse svar viser fak-
tisk, at der kun er meget små forskydninger 
– rent procentvis – de seneste 30 år, når det 
gælder pilgrimmenes religiøsitet.

I 1990, da den moderne pilgrimstrend 
var i sin spæde vorden, kom der ”kun” 
4.918 pilgrimme ind til Santiago, heraf 
oplyste de 2.359 (48 %), at de gik primært 
af religiøse grunde. 42 % eller 2.086 gik af 
en kombination af kulturelle og religiøse 
motiver, mens ”kun” 473 eller 10 % 

angav ikke-religiøse grunde, som årsag til 
pilgrimsvandringen.

I 2016 ser tallene med samlet 277.854 
Santiago-pilgrimme ikke så forskelligt ud 
fra fordelingen på motiver for snart 30 år 
siden. Primært religiøse årsager: 122.973 
(44 %) Kombination af religion og kultur: 
132.660 (48 %) og ikke religiøse motiver 
22.221 (8,00 %). De foreløbige tal for de 
første 9 måneder af i år, hvor det samlede 
antal pilgrimme vil komme tæt på 300.000, 
viser en lille forskydning til fordel for de 
pilgrimme, der går primært af religiøse 
grunde. Men alt i alt er der sket meget 
lidt i motiverne for at gå pilgrimsvandring 
siden det igen så småt begyndte at blive 
”moderne” for ca. 30 år siden.

Den største forskel over de 30 år er 
forskydningen på køn og alder. I 1990 var 
over 2/3 af pilgrimmene mænd, og der var 
meget få ”gamle” pilgrimme. I de senere 
år er der stort set lige mange kvinder og 
mænd, der går pilgrimsvandring, og næsten 
20 % af pilgrimmene har passeret 60 år.

Hvordan tallene er for de næsten 3.000 
danskere, der nu årligt går til Santiago, er 
der ikke specifikke tal på. Men en mindre 
gruppe pilgrimme med primært katolsk 
baggrund har de seneste tre år mødtes to 
gange årligt for at udveksle erfaringer 
om pilgrimsvandring i Spanien, Italien, 
Portugal, Frankrig og Tyskland. Møderne 
finder sted i skiftende katolske menigheder 
i det storkøbenhavnske område.

Pilgrimme og turister står i kø foran katedralen i Santiago til den daglige  
pilgrimsmesse klokken 12.

Næste pilgrimstræf: fredag den 3. 
november i Sankt Knud Lavard i 
Lyngby, hvor der begyndes med messe 
kl. 17.00. Pilgrimstræffet er både for 
nybegyndere og garvede pilgrimme, 
katolikker – og ikke-katolikker. Du 
kan læse mere om mødet på www.
jakobsvejen.dk. Af hensyn til indkøb vil 
arrangørerne gerne have tilmeldinger på 
jakobsvejen@gmail.com.

Vorherre er med i rygsækken
Religiøsitet er vigtigt for moderne pilgrimme, viser spansk statistik.

Tekst og foto: Poul Erik Magnussen, www.jakobsvejen.dk

NETVÆRK I efterhånden adskillige 
årtier har PSP (Pro Scandiae Populis) 
dannet rammen for, at de nordiske 
præstestuderende og ordenskandidater 
har kunnet mødes årligt, dels for at lære 
hinanden at kende, men særligt også for 
at opbygge et fællesskab inden for Kirken 
på tværs af de nordiske lande. Der er ingen 
tvivl om, at dette fællesskab har været i 
stand til at knytte os bedre sammen; men 
udfordringen har også været, hvordan man 
kunne fortsætte dette fællesskab særlig 
blandt præsterne i Norden, og således har 
der i efterhånden flere år været et ønske om 
at starte en lignende gruppe for de yngre 
præster i de nordiske lande. Målet med 
gruppen skulle derfor være, at præsterne 
fortsat kunne mødes årligt og særligt 

diskutere nogle af de udfordringer – både 
personligt og pastoralt – man som ny præst 
står overfor.

Ønsket blev derfor endeligt realiseret hen 
mod slutningen af august måned, hvor det 
lykkedes at samle 11 præster fra alle de 
nordiske lande – med undtagelse af Island – 
til en lettere uformel sammenkomst i Oslo. 
Foruden at vi søgte at få stablet gruppen 
på benene, havde vi også besøg af den 
nye nuntius, ærkebiskop James Green, der 
var meget interesseret i ikke kun at mødes 
med de nyere præster i Norden, men også 
ønskede at høre hvilke ting de ser som de 
største udfordringer for Kirken i Norden.

Vores sammenkomst indbefattede 
samtidig et besøg på Oslos Vikingemuseum 
samt en visit hos Biskoppen af Oslo 

bispedømme, Bernt Eidsvig. De nordiske 
biskoppers støtte til denne nye gruppe 
blev også understreget af biskop Czeslaw, 
der ligeledes deltog ved mødet, og særligt 
takket være Ansgarwerks generøse støtte er 

der udsigt til at denne gruppe fremadrettet 
vil kunne fungere som en god støtte for de 
yngre præster her i Norden.

Det nye præstefællesskabs første møde i Oslo.

Nyt nordisk præstefællesskab
Ansgarwerk støtter gruppe for yngre nordiske præster.

Tekst: Pastor Jan Hansen

MØDE Den fortsatte udvikling af et 
fredeligt og sammenhængende Europa 
står ved en skillevej. Bl.a. den stigende 
tilslutning til nationalistiske partier over 
hele Europa og briternes udmelding af 
EU vidner om en udbredt utilfredshed. 
Europa er nu i en tilstand af tvivl og 
usikkerhed og mange søger klare svar hos 
populistiske partier. For at se nærmere 
på vores europæiske rødder og fremtid 
har Justitia et Pax inviteret Nick Spencer, 
forskningsdirektør ved den økumeniske 
tænketank Theos, til Danmark for at holde 
oplæg sammen med forsker ved RUC Bjørn 
Thomassen.

Religionens rolle i skabelsen og bevarelsen 
af de europæiske samfunds værdier og 
institutioner, er et emne som fylder meget 
i den offentlige debat og som der forskes 
stadig mere i. Især et aspekt tiltrækker sig 
opmærksomhed, nemlig kristendommens 
rolle i udviklingen og konsolideringen af de 
demokratiske institutioner. 

Nogle mener, at kristendom, og 
særligt Den katolske Kirke, historisk 
set primært har været en forhindring, 
som måtte overkommes, før demokrati 
kunne etableres. I denne forståelse er for 
meget religion en konstant trussel for 
et velfungerende demokrati og religion 

skal derfor holdes ude af den offentlige 
sfære. Denne sekulære forståelse står dog 
i modsætning til den historiske erfaring. I 
adskillige lande og i flere politiske kriser, 
har kristendommen været en afgørende 
inspiration for demokratiske tænkere 
og bevægelser. Mange faser af politisk 
oplysning opstod ikke kun imod kirken, 

men i direkte sammenhæng med evangeliet.
Nick Spencer har skrevet en 

række rapporter for Theos, se www.
theosthinktank.co.uk og hans seneste 
bøger omfatter bl.a. The Evolution of the 
West (Society for Promoting Christian 
Knowledge, 2016), Atheists: The Origin 
of the Species (Bloomsbury, 2014) og The 
Political Samaritan: How Power Hijacked 
a Parable (Bloomsbury 2017).

Bjørn Thomassen er forsker ved 
afdelingen for samfund og globalisering, 
RUC og han har tidligere forsket ved 
universiteter i Italien og Irland. Han arbejder 
især med politiske og sociale forandringer, 
herunder revolutioner.
Arrangementet afholdes den 6. november 
fra 17:00-19:00 i Sankt Ansgars 
Kirke, Bredgade 69. Alle er velkomne, 
arrangementet foregår på engelsk.

Europa ved en skillevej 
Hvilken rolle kan kristendommen spille i Europas udvikling? Det handler 
det om, når Justitia et Pax holder møde den 6. november i Bredgade. 

Tekst: Maria Hammershøy

På justitiaetpax.dk  kan man læse mere 
om kommissionen Justitia et Pax og dens 
aktiviteter i Danmark.
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MARIBO Den 10. december kl. 9 sker 
det. Sankt Birgitta kirke i Maribo genåbner 
efter at have været lukket i mere end tre år. 
Med virkning fra den 31. august 2014 blev 
kirken taget ud af brug. Det skete, efter at 
bispedømmets rådgivende ingeniørfirma 
Promana i et notat havde konkluderet, at 
bygningen kunne være i fare for at styrte 
sammen. 

Heldigvis havde Birgittasøstrene 
både hus- og hjerterum for den husvilde 
menighed. I mere end tre år har søstrene 
lagt kirke til menighedens søndagsmesser, 
skolemesserne for Sankt Birgitta Skole, 
børnenes første kommunion og andre 
aktiviteter.

Efter at specialisterne nu er rykket ud 
oven på det store restaureringsarbejde, 
skal menigheden selv til at smøge 
ærmerne op. Der vil blive arrangeret en 
række arbejdsdage, hvor det er planen, at 
menigheden skal hjælpe til med at gøre 
kirken klar til den højtidelige genåbning, 
kan man læse i sognebladet. 

Restaureringsarbejderne på den 120 år 
gamle kirke har været meget omfattende. 
Tårnets kampestensfundamenter er blevet 
understøbt indtil tre meters dybde på 
grund af jordens manglende bæreevne. 
Sakristierne er blevet revet delvist ned og 
genopmurede efter en del sætningsskader. 
Murværk og tag er blevet gennemgået for 
revner og misfarvninger.

Skaderne på buen mellem kor og skib 
er blevet udbedret og samtlige vægge inde 
i kirken er blevet malet. Der er kommet 
nye kloakledninger og brønde, pladsen 
foran kirken er blevet drænet og der er lagt 
rullegræs på.

Klokkeværket er blevet efterset, og ved 
genåbningen vil menigheden igen kunne 
nyde kirkens tre velklingende klokker 
Sankt Stanislaus, Sankt Birgitta og Sankt 
Katharina. De stammer fra Otto, et kendt 
klokkestøberi ved Bremen. Klokker fra 
Otto hænger også i Sakramentskirken, 
Sankt Albani Kirke og Jesu Hjerte Kirke. 

Sognepræst Mariano Cardiello konsta-
terer i seneste sogneblad, at genåbningen 
også betyder en ny start for menigheden i 
Maribo: ”Genåbningen af Sankt Birgitta 

Kirke skal først og fremmest virke som en 
fornyelse af den kirke, som er lavet af le-
vende sten, dvs. det enkelte menighedsmed-
lem, som hver især på deres måde er med til 
at gøre den til en levende kirke i Maribo” 
skriver han i seneste nummer af sognebla-
det. 

Ved genåbningen af kirken vil David 
Noval, en af Sankt Josef Menigheds 
medlemmer, modtage sin admissio ad 
ordinem fra biskop Czeslaw. Dermed 
bliver han efter foreløbig et års studier 
bekræftet som diakonstuderende for 
bispedømmet København. David Noval vil 
i det kommende år blandt andet tage sig af 
besøg på plejehjem og sygehus og bringe 
den hellige kommunion ud til dem, der ikke 
selv kan komme i kirken.

Fra 1. april i år er de tre menigheder i 
Nykøbing, Maribo og Nakskov lagt sammen 
til Sankt Josefs Sogn. Det nye sogn hedder 
Sankt Josefs Sogn, og dermed markeres 
noget, der er fælles for de tre menigheder 
– at der har arbejdet Sankt Joseph Søstre 
i Nykøbing, Maribo og Nakskov. I Sankt 
Josefs Sogn ligger der tre kirker – Hellig 
Kors Kirke i Nykøbing, Sankt Birgitta 
Kirke i Maribo samt Sankt Franciscus 
Kirke i Nakskov. Mens fremtiden for 
Nykøbing og Maribo nu ser ud til at være 
afklaret, ligger det endnu ikke fast, hvad 
der skal ske med Sankt Franciscus Kirke, 
idet de igangværende forhandlinger mellem 
bispedømmet og Stenoskolen i Nakskov 
ikke er afsluttede.  

 LR 

Kirken i Danmark

Ny start i Maribo
Sankt Birgitta Kirke genåbnes efter tre års lukning.

Tekst: Lisbeth Rütz. Fotos: Rådgivende Ingeniørfirma Falk Bygconsult Aps

Renoveringen af Sct. Birgitta Kirke udføres af H. Nielsen & Søn A/S, Næstved.

Hele kirkerummet bliver repareret og malet.

indvielsen af jeres 
kapel og de nye rammer for kommunitets 
liv og jeres fremtidige virke […] Kapellet 
skal være hjertet i dette hus og det er her, I 
skal hente styrken til jeres apostolat og jeres 
daglige åndelige vækst”. 

Biskoppen bekræftede i sin prædiken 
behovet for at styrke det åndelige liv i vort 
bispedømme: ”Det er fortsat vigtigt, at der 
findes steder, der kan tjene som åndelige 
centre og være steder, folk naturligt søger 
hen til. Måtte jeres nye kloster blive et 
sådan åndeligt center, som også vil gøre 
folk nysgerrige efter at lære jer og jeres 
apostolat at kende, og måtte klostret være 
et sted, hvorfra der udgår mange gode ting 
og hvor folk kan hente fornyet styrke fra”.

Efter at biskoppen havde bestænket 
klostrets forskellige rum med vievand bød 
søstrene på suppe og hyggeligt samvær. Her 
var der rig lejlighed til at hilse på de mange 
fremmødte venner og gæster fra nær og 
fjern, blandt dem missionssøstrenes tyske 

provinspriorinde Maria Georg Loos, søster 
Ursel Beyerle (ordenens tidligere priorinde 
i Danmark i årene 2007-9) samt søster 
Carina Pöppinghaus (tidligere priorinde 
for søstrenes kommunitet på Bornholm) og 
søster Michela Oettle, begge fra klostret i 
Neuenbeken, Tyskland. Blandt gæsterne var 
også søstrene fra Åsebakken, Liobasøstrene 
fra Frederiksberg samt repræsentanter fra 
flere nordsjællandske menigheder.

Missionssøstrenes tyske provinspriorinde Maria Georg Loos holdt en smuk og personlig 
tale til hendes tre herboende medsøstre på engelsk.

▶ Fortsat fra forside.
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Det sker i Bispedømmet
Oktober
Mandag 16. kl. 19-20: Meditationsaften 
hos Sct. Joseph Søstrene. Sted: Kirken i 
’De Gamles By’, Edith Rodes vej 6, 2200 
Kbh. N. 
Fredag 27. kl. 19.00-ca. 21.00: 
Forsonings- og helbredelsesmesse ved 
pastor Lars Messerschmidt m.fl. Skriftemål 
fra kl. 18.00. Sted: Jesu Hjerte Kirke, 
Stenosgade 4, København V. Information: 
www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk
Lørdag 28. kl. 14.30-16.30: Temalørdag 
om ”Bernadette af Lourdes - en mystiker 
fra nyere tid” v/ Lissie Lundh. Sted: 
Sankt Therese Kirke, Bernstorffsvej 56, 
Hellerup.

November
Fredag den 3. november kl. 17.00: 
Pilgrimstræf i Sankt Knud i Lyngby. 
Der begyndes med messe. Alle 
pilgrimsinteresserede er velkommen. Af 
hensyn til indkøb til fælles aftensmad 
ønskes tilmeldinger. Det kan ske til 
jakobsvejen@gmail.com

Lørdag 4. kl. 10-16: Konference om 
katolske vinkler på reformationen, 
arrangeret af Academicum Catholicum, 
Ælnoth (Dansk katolsk historisk 
Forening) og Sankt Andreas Bibliotek. 
Afholdes i Englesalen på Niels Steensens 
Gymnasium, Østerbro i København. 
Der vil være en række indlæg af danske og 
udenlandske historikere, både katolikker 
og protestanter. Efter hver session vil der 
være god tid til diskussion af indlæggene. 

Mandag 6. kl. 17-19: Den biskoppelige 
kommission Justitia et Pax arrangerer 
debataften om temaet: ”Kristendom og 
demokrati i Europa – stopklods eller 
nødvendig betingelse?” med Nick Spencer, 
forskningsdirektør for den engelske 
tænketankTHEOS. Sted: Sankt Ansgars 
domkirke, Bredgade 64, København K.  
Fredag 10. kl. 18.30–20.00: ”Åben Dør”. 
Personlig forbøn og samtale ved pastor 
Lars Messerschmidt m.fl. Jesu Hjerte 
Kirkes menighedslokaler, Stenosgade 4 
A, B København V. Information: www.
forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Lørdag 18: Katekursus, modul 12 
(valgfrit), Sakramenter – firmelsens og 
forsoningens sakramenter v/diakon Bjørn 
Håkonsson. Sted: Horsens. Tilmelding og 
yderligere informationer: Pastoral-Centret, 
tlf. 33 55 60 55, www.pastoralcentret.dk
Mandag 20. kl. 19-20: Meditationsaften 
hos Sct. Joseph Søstrene. Sted: Kirken i 
’De Gamles By’, Edith Rodes vej 6, 2200 
Kbh. N. 
Fredag 24. kl. 19.00-ca. 21.00: 
Forsonings- og helbredelsesmesse ved 
pastor Lars Messerschmidt m.fl. Skriftemål 
fra kl. 18.00. Sted: Jesu Hjerte Kirke, 
Stenosgade 4, København V. Information: 
 www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk
Lørdag 25. kl. 14.30-16.30: Temalørdag 
om ”Vandets betydning symbolsk og reelt 
i Gamle Testamente og Ny Testamente” 
v/ Annelise Bruus. Sted: Sankt Therese 
Kirke, Bernstorffsvej 56, Hellerup.

Anden og fjerde torsdag i måneden kl. 
20.00-23.00: Natkirke i Sakramentskirken, 
Nørrebrogade 27, 2200 Kbh. N.

Første og tredje torsdag i måneden 
kl. 20.00-22.00: Mobilkirken på 
Rådhuspladsen i København.
Første og tredje onsdag i måneden kl. 
18.00-20.00: Hjælp til misbrugere og 
pårørende ved den katolske organisation 
Cenacolo. Rådgivningen finder sted i 
Bredgade 64, 1. sal, Kbh. K. Tlf. 51 53 41 
60.
Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til 
eukaristi, lovprisning og katekese. Hver 
onsdag kl. 19.00-21.00, undtagen den 
første onsdag i måneden. Messe med 
forbøn for de syge afholdes første onsdag 
i måneden kl. 19.00-21.00. Sted: Oratoriet, 
Vor Frue kirke, Ryesgade 26, Aarhus C. 
Info: p. Herbert SJ, tlf. 87 30 70 42 eller 24 
27 86 89, Jan Zieleskiewicz, tlf. 50 29 13 
57, e-mail johny.zet@gmail.com.

Kalenderen afspejler de arrangementer 
menighederne selv har anmeldt, så den 
er ikke nødvendigvis dækkende for alle 
aktiviteter. Arrangementerne er af almen 
karakter og er åbne for alle. Kontakt KO’s 
redaktion for optagelse i kalenderen.

ESBJERG Pave Frans har sagt: ”Jeg 
inviterer alle kristne – overalt – i dette 
øjeblik til et nyt møde med Jesus eller til 
at åbne sig, så Han kan møde dem”.

I dagene fredag den 10. til søndag den 
12. november afholdes en retræte i Skt. 
Nikolaj Kirke, Kirkegade 58 i Esbjerg 
med det engelske ægtepar Geoff og Gina 
Poulter, som flere gange har undervist og 
holdt retræter i Danmark. 

Ifølge sognepræst Benny Blumensaat 
vil retræten være en mulighed for at 
nærme sig Jesus på en ny måde – ”ved at 
lytte til Ham gennem Hans Ord, gennem 
bøn, gennem samvær og erfare Hans 
Helbredelse ved Helligåndens Kraft”. 

”Når vi tager et skridt hen imod Jesus, 
vil vi erfare at Han allerede er der og 
venter på os med åbne arme”, siger Benny 
Blumensaat.

Fredag den 10. november: 
Messe kl. 17.00
Rosenkrans og tilbedelse kl. 17.30-18.30
Undervisning ved Geoff og Gina kl. 
18.30-19.30.

Lørdag den 11. november: 
Undervisning ved Geoff og Gina kl. 
10.00-12.30

Frokost
Undervisning kl. 13.30-16.30
Messe kl. 16.30-17.30
Pause til spisning
Helbredelsestjeneste i kirken kl. 19-21.

Søndag den 12. november: 
Rosenkrans kl. 9.30
Messe kl. 10.00 med refleksioner fra 
Geoff og Gina
Kirkekaffe og frokost
Undervisning ved Geoff og Gina og 
afslutning kl. 13.30-15.00
Afslutning kl. 15.00

Forplejning: Det vil være muligt at 
købe kaffe og the og sandwich, eller man 
kan selv medbringe en madpakke og 
drikkevarer.

Pris: Vi samler penge ind blandt 
deltagerne for at dække udgifterne og 
honorar, så vi håber at alle vil være 
gavmilde.

Tilmelding: Alle er velkomne, ingen 
tilmelding, men gerne en tilkendegivelse 
på e-mail til mariatruelsen@mail.tele.dk.

Henvendelse: Maria Truelsen tlf. 24 60 
23 08 eller pastor Benny Blumensaat tlf. 
21 13 16 93.

“At overgive sig i Jesu arme”
Retræte med ægteparret Geoff og Gina Poulter.

Vent ikke på det perfekte øjeblik. Tag et øjeblik og gør det perfekt, lød det manende fra 
den engelske menigheds nye præst, pater Piotr Grzeskiewicz.

KRAVLEGÅRDSGRUPPE Det kan 
godt være svært at komme i kirken som 
småbørnsfamilie. Et nyt initiativ i Jesu 
Hjerte Kirke prøver at skabe netværk 
mellem familier med små børn, så det 
bliver nemmere for de små at finde katolske 
legekammerater. Man mødes onsdage 
fra 11-13 i Stenosgade 4 til leg, hygge og 

samvær mellem de voksne og børnene. 
Det er også meningen, at de små skal lære 
kirkerummet at kende og vænne sig til 
at være i det. Ansvarlig for initiativet er 
Charlotte Patricia Simonsen (til højre), der 
som uddannet pædagog har arbejdet med 
både børn og voksne gennem mange år. Til 
venstre Rafael og hans mor Sinna.  LR

MANGE MENNESKER lagde vejen 
forbi Sankt Annæ Kirke på Amager den 
23. og 24. september, hvor Sankt Annæ 
dagene igen samlede fulde huse med et 
væld af aktiviteter. Der var Kool Kirke 
eksperimentarium om sakramenterne, 
zumba, polsk folkemusik, feminin massage, 
skattejagt og talrige musikalske aktiviteter. 
Sankt Annæ dagene er en ny tradition ved 
Sankt Annæ Kirke, der har både en dansk-, 
polsk- og engelsksproget menighed. 

Formålet med dagene er både at skabe 
fællesskab mellem de tre sproggrupper 
ved kirken og skaffe penge til nødvendige 
reparationsarbejder i kirkebygningen og 
menighedslokalerne. Der var også mulighed 
for at hilse på den engelske menigheds nye 
præst, pater Piotr Grzeskiewicz Vent ikke 
på det perfekte øjeblik. Tag et øjeblik og gør 
det perfekt lød det manende fra pater Piotr 
til den engelske messe med blød DJ-musik 
og glade rytmer. Fotos: Lisbeth Rütz. LR
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At dyrke yoga  
eller ikke dyrke yoga?
Med henvisning til Lars Messerschmidts indlæg i ”Radio 
24/7 Morgen” den 28. august 2017, hvor han i rollen som 
eksorcist for Den katolske Kirke i Danmark udtaler, at der 
er forhøjet risiko for at blive besat af djævlen, hvis man 
dyrker yoga, da yogaen tager afsæt i hinduismen, har jeg 
flg. på hjerte:

Godt med gode råd – jeg ønsker ikke at omgås djævelen 
direkte eller indirekte.

Jeg har dog et problem med Lars Messerschmidts råd, 
hvis jeg kigger på de ting, jeg foretager mig i min hverdag. 
Udover yoga – er det svært ikke at få øje på ting, der 
potentielt kan lede til djævelskab på den ene eller anden 
måde, hvis det jeg gør overdrives.

Som bankmand, hvilket i sig selv ikke er galt – på trods 
af mange overskrifter i den senere tid – opmuntrer banker 
indimellem indirekte eller direkte til overdreven forbrug og 
dermed kan det hurtigt føre til dansen om Guldkalven – 
djævelskab?

Kan jeg fortsætte min boksetræning eller kommer jeg i 
kontakt med aggressioner, der ikke er gode og kan føre til 
ukontrollabel vrede og dermed djævelskab?

Værre er måske er, at jeg også går til cubansk salsa. 
Salsaen har adskillige bevægelser, hvor jeg skal vrikke 
med hofterne og det med nærmest seksuelle undertoner. 
Salsaen er en ”sovs” af forskellige danse fra Sydamerika 
og Vestafrika. Rituelle danse, hvor man tilbeder forskellige 
guder. Er jeg også i fare for at importere djævelen hér, fordi 
dele af dansen tager afsæt i stammedans?

Det er nemt at komme på eksempler, som kan lede til 
djævelskab. Jeg tænker ofte på min morfar, der sagde til 
mig, ”at det er med ilden, som det er med penge, så længe 
du har kontrol over begge dele er det godt. Tager ilden eller 
pengene kontrollen over dig, er det skidt”.

Hvad er Lars’ mission og hvad er Den katolske Kirke 
i Danmarks holdning til yoga, salsa og andre ting, der 
indebærer ”kropslige øvelser” og måske ovenikøbet 
kan knyttes til andre religiøse overbevisninger end den 
katolske?

Hvilket ”spin” er det Den katolske Kirke i Danmark 
ude i. At afskrække eller rådgive og forkynde Det glade 
Budskab? Skal jeg som ”god katolik” forsage alt kropsligt 
for at minimere risikoen for at komme i kontakt med 
djævelen?

Indrømmet; da jeg hørte Lars Messerschmidts indlæg fór 
der en djævel i mig. Jeg tænkte; er det ikke et eksempel på 
katolsk hovmod? Jeg er forvirret eller måske besat?

Jacob Bang, 1850 Frederiksberg C

Usand påstand i KO-artikel
I artiklen side 2 i KO nr. 12 af 1. september 2017 med 
overskriften: ’vellykkede forsøg’ med menneskefostre i USA
og Sydkorea. Genetisk gennembrud vil bane vejenfor 
eugenik, advarer katolsk ekspert i bioetik.
står der følgende passus:

”Den nye CRISPR-teknologi vil ifølge forsker-
ne potentielt kunne anvendes på op imod 10.000 arveli-
ge sygdomme, fx livmoderhalskræft.”

At livmoderhalskræft er en arvelig sygdom er desværre 
en urigtig påstand.  Livmoderhalskræft skyldes i tæt på 100 
% af tilfældene senfølger efter en HPV-infektion.  Det er 
derfor man vaccinerer mod HPV-virus.

Det er ærgerligt, hvis den ovenfor anførte usande 
påstand kunne være årsag til yderligere forplumring af 
den meget følelsesladede diskussion for eller imod HPV-
vaccinen.  Børneforældre, der læser KO, skulle nødigt 
træffe et forkert valg på grund af fejlagtige oplysninger.

Hans Christensen, læge, cand. theol. tidligere medlem af 
styregruppen for screening af livmoderhalskræft i Region 
Hovedstaden. 2720 Vanløse.

Lidt om den ordinære liturgis 
rigdom
Kommentar til artikel om 10-års jubilæet for Summorum 
Pontificum i KO nr. 13.

Liturgi er vel ikke kun et spørgsmål om ordets tjeneste, 
bekendelse, bøn, lovsang, prædiken, offer, tilbedelse, 
mysterium, kontakt med Gud, helligt fællesskab, stilhed 

og taksigelse med mere. Liturgien er tillige et lille stykke 
teater, og som sådan rummer den diverse optrin, gestik og 
kropssprog, som også i sig selv meddeler noget, herunder 
synes at antyde en teologi.

Hvis vi nu inden for almindelig dagligdags adfærd 
forestillede os, at en person står foran en gruppe mennesker, 
som han indbyder til et måltid, men at personen sørger for 
at vende ryggen til gruppen, idet han sådan nærmest kun for 
sig selv siger:”Værsgo; der er serveret”, så ville menneskene 
i den pågældende gruppe formentlig komme lidt i tvivl 
om, hvorvidt indbydelsen nu også for alvor gælder dem. 
Indbydelsen ville give indtryk af at være fremsat på skrømt, 
som om måltidet egentlig var tiltænkt nogle andre, og at 
det kun er med nød og næppe, at den indbydende vært kan 
tillade gruppen at få del i måltidet.

For mig at se signalerer den tridentinske (den 
ekstraordinære) eukaristi noget i denne retning og kunne 
derfor måske godt opfattes som teologisk problematisk. For 
hvis Kristus under indstiftelsesordene skærtorsdag aften 
havde vendt ryggen til disciplene, så ville dette kropssprog 
vel have udtrykt en eller anden form for forbehold stridende 
mod den stærkest tænkelige hengivelse, som dette skriftsted 
ellers forkynder.

Men præsten er jo ikke Kristus, kunne man indvende. 
Nej, men hans opgave er at optræde ”på Kristi vegne”, 
og den eukaristiske liturgi skal ”nøje svare til Jesu ord og 
handlinger” (se salmebogen side 25).

Men Kristus stod ikke foran et alter, kunne man videre 
indvende. Nej, men da han foruden sand Gud også var sandt 
menneske, så var han jo tillige et sandt medmenneske, og 
for et medmenneske er dem, han taler til lige nu vigtigere 
end det, som han eventuelt kommer til at vende ryggen til.

Så også set under denne synsvinkel synes jeg, det virker 
rigtigt, at præsten vender ansigtet mod menigheden under 
eukaristien.

Ikke kun i ovennævnte henseende, men også i forskellige 
andre, opfatter jeg følgelig den ordinære liturgi som rigere 
og rigtigere end den ekstraordinære. 

Niels la Cour, 3460 Birkerød 

Hvem siger, der skal være 
et orgel i kirken?... lidt om 
menighedssang
Kirkemusikalsk kommentar til debatten om liturgi i Katolsk 
Orientering.

De ældste kristne i Rom – det er jo der vor menighedssang 
har sin begyndelse – var ikke sådan stillede at de kunne føre 
en stor kunstmusik frem ved gudstjenesten, de måtte nøjes 
med simple midler. De ældste melodier er egentlig kun en 
løftet tale, en højtidelig fremsigelse.

Udviklingen af denne smukke, karakteristiske og 
udtryksfulde, enstemmige – og frem for alt – kirkelige 
melodi, blev begyndelsen til vor gregorianske sang (under 
pave Gregor I, død 604).

I middelalderen og i den nyere tid blev den på mange 
måder vanrøgtet og tog ikke så lidt skade, dog blev den 
atter ført tilbage til sin oprindelige skikkelse, især ved 
Benediktinernes ihærdige arbejde og har holdt sig til vore 
dage, hvor den kæmper en hård kamp.

Naturligvis kan vi deltage i messen uden den gregorianske 
koral. Kirken selv forlanger ingenlunde, at gregoriansk 
sang skal være eneherskende; men fejringen af messen på 
modersmålet har hæmmet bevarelsen af den traditionelle 
kirkemusik.

Den katolske kirkes idé er universel og kirkens sprog 
latin; men omkring det 16. årh. begyndte menighedens 
sang, –  uden at skylle barnet ud med badevandet –, at 
ændres fra latin til modersmålet og hvor der ikke var et kor, 
trådte orglet af praktiske grunde til. Nu var der tre faste 
faktorer: Menighed, kor og orgel.

Ingen har som sådan bestemt, at salmesangen skulle 
ledsages af et orgel, eller af andre instrumenter, selvom 
orglet ubestrideligt er kirkens instrument, men et a capella 
syngende kor, der i den spinkle besætning, man de fleste 
steder må regne med, danner næppe en særlig effektiv 
støtte for menighedssangen.

Kirkens musik mellem 900 og 1200 bestod helt 
overvejende af korsang. Men orglet var på vej ind i kirker 
og klostre, selv Thomas af Aquinas (1225-1275) lovpriste 
orglet, fordi: ’Det løfter sjælene mod det høje’.

I Rom virkede den italienske komponist Frescobaldi 
(1583-1643) som organist ved Det Sixtinske Kapel 
(Peterskirken). Han betragtes som orgelmusikkens 
stamfader og komponerede orgelstykker til de forskellige 
messeled i den katolske messe.

Men ... orgelledsagelse til den gregorianske sang kan 
være et problem.

Salmesangen på modersmålet, kommer med 
reformationen, og danske katolske menigheder har i dag 
nærmest taget hele Den Danske Salmebog til sig. Der er 
blevet gendigtet mange latinske hymner. F.eks Victimae 
paschali laudes, der på dansk blev til: I dødens bånd vor 
frelser lå. I det hele taget er kirkemusikken (salmerne) – 
katolsk eller protestantisk – gennemsyret af gregorianske 
melodier.

Den hellige Augustin siger:’At synge, er at bede to 
gange’.

Derfor – for at kunne opfattes som en bøn - må den 
katolske salme være christogen, dvs. pege hen mod Kristus. 
I vor tid skal vi være lykkelige over at have adskillige 
katolske salmedigtere: Johannes Jørgensen, Peter Schindler, 
Johannes Frederiksen og mange andre og komponister som 
Peter Møller, Leif Kayser og Bernhard Lewkovitch, som i 
opbygning af deres salmer, nærmer sig det gregorianske. 

Den katolske messe er alle gudstjenesters moder. Det 
gælder både musikalsk og liturgisk.

Jo inderligere menigheden tager del i højmessens liturgi, 
des mere vil den blive til det den skal være: Søndagens 
højdepunkt – en virkelig festgudstjeneste.
Margrethe Dupont, organist ved Vor Frue Kirke i Silkeborg.

Læserbreve 
Indsendte indlæg skal forsynes med navn, adresse  
og  telefonnummer. Kun navn og postnr. offentliggøres  
i bladet. Max. grænse for læserbreve: 400 ord  
(vi forbeholder os ret til at forkorte læserbreve over 
denne længde). Max. grænse for kommentarer 800 ord. 
KO bringer en kommentar pr. nummer. Læserbreve kan 
indsendes som mail: redaktion@katolskorientering.dk   
eller som brev til: Katolsk Orientering,  
Redaktionen, Gl. Kongevej 15, 1610 København V. 

Katolsk Orientering bringer ikke læserbreve eller 
kommentarer som har været trykt i andre medier.

Biskoppens kalender
November 2017
1. kl. 14.00  Møde i Økonomisk Råd
 kl. 17.30 Messe Redemptoris Mater
2. kl. 10.00 Møde i Biskoppeligt Råd
4. kl. 10:00 Fællesmøde i Danske Kirkers Råd
5. kl. 10:00 Fejring af 150 året for oprettelsen af   
  menigheden i Randers
6. kl. 17.00 Møde i Justitia & Pax i menighedssalen  
  i Bredgade
7. kl. 10.00 Møde i arbejdsgruppen Frihed og Lige  
  Vilkår (under Danske Kirkers Råd)
11. kl. 09:30 Konference for kristne og muslimske   
  ledere
 kl. 15:30 Fejring af Sankt Elisabeths Kirke 
  i Holbæks 60 års jubilæum
12. kl. 10:00 Højmesse med Nuntius i Domkirken  
  i anledning af Pavens Dag
 kl. 16:00  Festvesper med Nuntius i Domkirken 
  og efterfølgende reception i anledning  
  af Pavens Dag
18.-22. Birmingham. Meddelelse af akolytat til  
  præstestuderende Daniel Ebert, Oscott  
  College
24. kl. 16.00 Møde i Forretningsudvalget
25.-26. Pastoralrådsmøde på Magleås
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Allesjælesbøn fra dansk senmiddelalder
Gud,
du som har befalet os at ære vore forældre,
forbarm dig over min fars og mors sjæl
og over alle mine forfædres sjæle
og over alle deres sjæle, som har lært mig
den hellige kristne tro,
og over alle dem, som har gjort godt imod mig
både åndeligt og legemligt, både på liv og sjæl.
Almægtigste Gud,
forbarm dig over alle, som hviler her
og i hele kristenheden,
og over alle elendige sjæle,
som ingen hjælp får ud over kristenhedens fælles bøn.

Forbarm dig over dem i din milde barmhjertighed
og afvis ikke dine egne hænders værk.
Udfri dem fra deres lidelse
og giv dem for vor Herre Jesu Kristi skyld,
som har genløst dem med sit dyrebare blod,
den evige glæde, som du har skabt dem til.
Amen.  
                                                     Visdoms Spejl

Fra Bønnebog for Den katolsk Kirke.  
Ansgarstiftelsens Forlag 2013.

Liturgisk kalender

November 
1. grøn. Onsdag i 30. alm. uge. (II Ps).
 Sl 13,4-5.6
 Herre, jeg stoler på din trofasthed.
L.: Rom 8,26-30. Ev.: Luk 13,22-30.
2 grøn. Torsdag i 30. alm. uge. (II Ps).
 Sl 109,21-22.26-27.30-31
 Frels mig i din trofasthed, Herre.
L.: Rom 8,31b-39. Ev.: Luk 13,31-35.
3. grøn. Fredag i 30. alm. uge. (II Ps).
Eller hvid. Martin af Porres, ordensmand (†1639)
 Sl 147,12-13.14-15.19-20
 Jerusalem, lovsyng Herren!
L.: Rom 9,1-5. Ev.: Luk 14,1-6.
4. hvid. Lørdag i 30. alm. uge. (II Ps).
Karl Borromæus, biskop (†1589) (m) 
 Sl 94,12-13a.14-15.17-18
 Herren forkaster ikke sit folk.
L.: Rom 11,1-2a.11-12.25-29. Ev.: Luk 14,1.7-11.
Bededag for præste- og ordenskald
5. hvid. Søndag. ALLE HELGEN (h)
(31. alm.søndag) 
 Gl.Cr.Særl.pf. 
1.L.: Åb 7,2-4.9-14
 Sl 24,1-2.3-4ab.5-6
 Sådan er den slægt, som søger dit ansigt, Herre.
2.L.: 1 Joh 3,1-3
Ev.: Matt 5,1-12a 
Kirketælling
6. viol. Mandag. ALLE SJÆLE
De afdødes pf.
L.: 2 Makk 12,43-46 eller Rom 8,31b-35.37-39
 Sl 23,1-2a.2b-3.5-6
 Herren er min hyrde, mig skal intet fattes
Ev.: Joh 14,1-6
Der kan også vælges andre tekster fra be gravelseslitur gien.
7. hvid. Tirsdag i 31. alm. uge. (III Ps).
Willibrord, biskop (†739) (m) 
 Sl 131,1.2.3
 Herre, bevar min sjæl i fred hos dig.
L.: Rom 12,5-16a. Ev.: Luk 14,15-24.
8. grøn. Onsdag i 31. alm. uge. (III Ps).
 Sl 112,1-2.4-5.9
 Lykkelig den, der låner gavmildt ud. Eller Halleluja!
L.: Rom 13,8-10. Ev.: Luk 14,25-33.
9. grøn. Torsdag i 31. alm. uge. (III Ps).
 Sl 27,1.4.13-14
 Jeg stoler på, at jeg skal se Herrens godhed
i de levendes land.
L.: Rom 14,7-12. Ev.: Luk 15,1-10.
10. hvid. Fredag i 31. alm. uge. (III Ps).
Leo den Store, pave og kirkelærer (†1280)(m) 
 Sl 98,1.2-3b.3c-4
 Herren har åbenbaret sin retfærdighed for folkenes øjne.
L.: Rom 15,14-21. Ev.: Luk 16,1-8.
11. hvid. Lørdag i 31. alm. uge. (III Ps).

Martin af Tours, biskop (†397) (m)
 Sl 145,2-3.4-5.10-11
 Jeg vil altid prise dit navn, min Gud og min Konge.
L.: Rom 16,3-9.16.22-27. Ev.: Luk 16,9-15.
12. hvid. Søndag. LATERANKIRKENS INDVIELSE (f)
(32. alm.søndag) 
 Gl Cr,.Særl.pf.
1.L.: Ez 47,1-2.8-9.12
 Sl 46,2-3.5-6.8-9
 Flodløb glæder Guds by, den Højestes hellige bolig.
2.L.: 1 Kor 3,9b-11.16-17
Ev.: Joh 2,13-22
Pavens dag
Kollekt af Peterspenge
13. grøn. Mandag i 32. alm. uge. (IV Ps).
 Sl 139,1-3.4-6.7-8.9-10
 Led mig, Herre, ad evigheds vej!
L.: Visd 1,1-7. Ev.: Luk 17,1-6.
14. grøn. Tirsdag i 32. alm. uge. (IV Ps).
 Sl 34,2-3.16-17.18-19
 Jeg vil prise Herren til alle tider.
L.: Visd 2,23–3,9. Ev.: Luk 17,7-10.
15. grøn. Onsdag i 32. alm. uge. (IV Ps).
Eller hvid. Albert den Store, biskop og kirkelærer (†1280) 
 Sl 82,3-4.6-7
 Rejs dig, Gud, hold dom over jorden.
L.: Visd 6,1-11. Ev.: Luk 17,11-19.
16. grøn. Torsdag i 32. alm. uge. (IV Ps).
Eller hvid.  Margrethe af Skotland (†1093)
Eller hvid.  Gertrud, jomfru (†1302)  
 Sl 119,89.90.91.130.135.175
 I evighed, Herre, står dit ord fast.
L.: Visd 7,22b–8,1. Ev.: Luk 17,20-25.
17. hvid. Fredag i 32. alm. uge. (IV Ps).
Elisabeth af Ungarn (†1231) (m)
 Sl 19,2-3.4-5b
 Himlen fortæller om Guds herlighed.
L.: Visd 13,1-9. Ev.: Luk 17,26-37.
18. grøn. Lørdag i 32. alm. uge. (IV Ps).
Eller hvid. Peters- og Pauls basilikaernes indvielse
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
 Sl 105,2-3.36-37.42-43
 Husk de undere, Herren gjorde. Eller Halleluja!
L.: Visd 18,14-16; 19,6-9. Ev.: Luk 18,1-8.
Hvis Peter og Pauls basilikaernes indvielse fejres:
 Sl 98,1.2-3ab.3c-4.5-6
 Herren har åbenbaret sin retfærd for folkenes øjne.
L.: ApG 28,11-16.30-31  Ev.:Matt 14, 22-33
19. grøn. 33. ALM. SØNDAG. (I Ps).
 Gl. Cr. Alm. S. pf.
1.L.: Ordspr 31,10-13.19-20.30-31;
 Sl 128,1-2.3.4-5.
 Lykkelig hver den, der frygter Herren.
2.L.: 1 Thess 5,1-6.
Ev.: Matt 25,14-30 eller 25,14-15.19-21.
20. grøn. Mandag i 33. alm. uge. (I Ps).
 Sl 119,53.61.134.150.155.158

 Hold mig i live, Herre, 
så skal jeg overholde dine formaninger.
L.: 1 Makk 1,10-15.41-43.54-57.62-64.  Ev.: Luk 18,35-43.
21. hvid. Tirsdag i 33. alm. uge. (I Ps).
Jomfru Marias fremstilling i templet (m)
 Sl 3,2-3.4-5.6-7
 Herren støtter mig.
L.: 2 Makk 6,18-31. Ev.: Luk 19,1-10.
22. rød. Onsdag i 33. alm. uge. (I Ps).
Cæcilie, jomfru og martyr (†230) (m) 
 Sl 17,1.5-6.8b+15
 Herre, jeg mættes ved synet af dig, når jeg vågner.
L.: 2 Makk 7,1.20-31. Ev.: Luk 19,11-28.
23. grøn. Torsdag i 33. alm. uge. (I Ps).
Eller rød. Clemens I,  pave og martyr (†97)
Eller hvid. Columban, abbed (†615) 
 Sl 50,1-2.5-6.14-15
 Den, der følger vejen, lader jeg se Guds frelse.
L.: 1 Makk 2,15-29. Ev.: Luk 19,41-44.
24. rød. Fredag i 33. alm. uge. (I Ps).
Andreas Dung-Lac, præst, og lidelsesfæller, martyrer 
(†1615) (m)
 1 Krøn 29,10b.11abc.11d-12a.12bcd
 Herre, vi lovpriser dit herlige navn.
L.: 1 Makk 4,36-37.52-59. Ev.: Luk 19,45-48.
25. hvid. Lørdag i 33. alm. uge. (I Ps).
Niels Steensen, biskop (†1686)  (m)
L.: Sir 17,5-15 eller 2 Tim 4,1-8 eller Kol 1,12-16a.16c-20
 Sl 139,1+6.13-14.15-16.17-18
 Jeg vil takke dig, fordi jeg er underfuldt skabt.
Ev.: Matt 6,24-33
26. hvid. Søndag. JESUS KRISTUS, UNIVERSETS 
KONGE (h). (34. alm.søndag) 
 Gl. Cr. Særl. pf.
1.L.: Ezek 34,11-12.15-17;
 Sl 23,1-3a.3b-4.5.6.
 Her ren er min hyrde, jeg lider ingen nød.
2.L.: 1 Kor 15, 20-26.28.
Ev.: Matt 25,31-46.
27. grøn. Mandag i 34. alm. uge. (II Ps).
 Tilf. til Dan B 29ab.29cd.30.31.32.33
 Lovsyng og ophøj ham til evig tid.
L.: Dan 1,1-6.8-20. Ev.: Luk 21,1-4.
28. grøn. Tirsdag i 34. alm. uge. (II Ps).
 TilfDan B 34a.35a.36a.37a.38a
 Lovsyng og ophøj ham til evig tid.
L.: Dan 2,31-45. Ev.: Luk 21,5-11.
29. grøn. Onsdag i 34. alm. uge. (II Ps).
 TilfDan B 39a.40a.41a.42a.43a.44a
 Lovsyng og ophøj ham til evig tid.
L.: Dan 5,1-6.13-14.16-17.23-28. Ev.: Luk 21,12-19.
30. rød. Torsdag. ANDREAS, apostel (f)
Gl.Ap.pf.
L.: Rom 10,9-18
 Sl 19,2-3.4-5ab
 Deres tale er nået til jorderigs ende.
Ev.: Matt 4,18-22

Foto: Beverly Lloyd-Roberts



Annoncer 15

Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat
Åbningstider:
Mandag og Onsdag: 10-12 og 13-1 
Tirsdag og Torsdag: 10-12 og 13-16.45 
Fredag lukket.

KATOLSK 
INFOBUTIK

Katolske Bøger og Brugskunst
Litteratur om spiritualitet, boa teologi m.m. 

Samt kunstbogen børnebøger, figurer, ikoner 
rosenkranse, smykker, gaveartikler, vægkors, 

julekrybber, kristen julepynt, lys og meget mere...

✓ Testamenter
✓ Ægtepagter
✓ Familiesammenføring
✓ Børns Retsforhold
✓ Fast Ejendom
✓ Retshjælp

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

Hjælp med at sikre 
Kirkens beståen 
- også når du er borte

Sankt Andreas Bibliotek 
Gammel Kongevej 15 
1610 København V.

bibliotek@katolsk.dk 
Tlf: 33 55 60 90

F1VR0HDE 
ADVOKATFIRMA

Du kan støtte Kirken ved at betænke den 
i dit testamente.

www.advocation.dk

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

www.v-lm.dk

y Organiseret
■ bedemand, fo,.. ■■_

> tilknyttet
■ / garantiordning, WdOmOTl
J/ v/ Steen Jørgensen

Direktør Frederik Wilhelm Krafts 
Legat
Direktør Frederik Wilhelm Krafts Legat yder 
støtte til den katolske kirkes arbejde i Danmark, 
blandt andet:

• Skoler
• Karitative foreninger
• Grupper der arbejder på at styrke katolsk tro 

og identitet

Ansøgninger til Krafts Legat til uddeling i 2018 
skal være bestyrelsen i hænde senest den 
1. december 2017. Ansøgningerne skal 
indeholde projektbeskrivelse, budget samt 
CVR-nr eller CPR-nr. Da alle tildelinger 
overføres elektronisk, skal ansøgningen også 
indeholde bankoplysninger.

Fondens adresse er:
Krafts Legat
Formand Andreas Rude 
Rosenvængets Sideallé 3, 3. th. 
2100 København 0.

Eller rudeandreas@gmail.com

Ansøgningerne vil blive samlet behandlet på 
bestyrelsens møde i december 2017, hvorefter 
ansøgerne får direkte besked.

Lundtoftegårdsvej 95, 2 800 Kongens Lyngby, Telefon 51 91 73 73

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

Arv til Kirken er fritaget for alle afgifter 
og går derfor ubeskåret til Kirkens arbejde.

Læs mere på www.katolsk.dk eller ring til:

Katolsk Bispekontor
Gl. Kongevej 15
1610 København V
Telefon 33 55 60 80

• Arv og 
Testamenter

• Ægtepagter
• Familiesager
• Dødsboer
• Køb af ejendom 

i Danmark og 
udlandet.

Advokat
Sandra Moll Dirscherl

Telefon: 31 35 35 60
Fax: 31 73 25 84

E-mail: sandra@moll.dk

www.vincentgrupperne.dk

Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nummer 15 som 
udkommer den 3. november 2017 skal være KO 
i hænde senest den 16. oktober 2017.

Indlæg til Katolsk Orientering nummer 16, som 
udkommer den 24. november 2017, skal være 
KO i hænde senest den 6. november 2017.

Informationschef:
Niels Messerschmidt (ansvarshavende)
Redaktør: Lisbeth Rütz
Layout: Carsten Meyer-Jensen
Annoncer: Svenning Ravn 
annonce@katolskorientering.dk
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pga. det kald, han følte til at trække sig ud 
af kampzonen for at hellige sig sit katolske, 
internationale forfatterskab. 

 Disse kristent inspirerede forfattere vil, 
i modsætning til deres samtidige på den 
kulturradikale fløj af dansk åndsliv, knap 
nok være kendte navne i dag: selvom de – 
ifølge Gissel – litterært tåler sammenligning 
med dem.  

De kulturradikale fra dengang, “det 
moderne gennembruds mænd” med fast 
plads i litteraturhistoriske fremstillinger, 
er – foruden naturligvis Brandes – blandt 
andet Jacobsen, Drachmann, ægteparret 
Skram, Bang, Gjellerup, Pontoppidan (disse 
sidstnævnte delte årets Nobelpris i litteratur 
i 1917). Medens de kristent-konservative, 
som Gissel fremdrager, typisk forbigås 
– og i dag knap huskes.  Hvad skyldes så 
det? Ifølge Jon Gissel bestemt ikke en 
kvalitetsforskel. Derimod slet og ret en 
meget bevidst fortrængning. 

Men for at kunne besvare spørgsmålet 
mere tilfredsstillende, lad os først se på 
den kulturkamp, der rasede i Danmark 
især gennem de sidste årtier af det 19. 
århundrede. 

Romantikken blomstrede her i landet i 
den litterære Guldalder i første halvdel af 
1800’tallet, ligesom i det øvrige Europa. 
Efter digterkongen, Adam Oehlenschlägers 
død i 1850 var det et spørgsmål, hvilken 
vej man skulle gå: Bygge videre på 
Romantikkens og Idealismens grundlag 
eller betræde andre stier, eksperimentere 
med nye stilretninger, dvs. følge europæiske 
eksempler. Frankrig, hvor realismen, der 
efterhånden gled over i naturalismen, mere 
og mere vandt frem, var på dette område 
foregangslandet.  

Omkring 1870 kom den unge, jødiske 
københavnerlitterat, Georg Brandes hjem 
fra et forskningsophold i blandt andet 

Paris med de spritnye idéer. Gennem hans 
forelæsninger over “Hovedstrømninger i det 
19. Aarhundredes Litteratur” blev der blæst 
til angreb på de traditionelle værdier i dansk 
åndsliv, der blandt andet karakteriseredes 
som stillestående og provinsielle. 

Der opstod snart med Georg Brandes 
som centrum en ny skole af naturalistisk 
orienterede forfattere, der gik ind for en stadig 
mere skånselsløs virkelighedsskildring, 
latterliggørelse af samfundets autoriteter, 
borgerlige institutioner, kristen moral, kirke 
og religion. Hermed var kulturradikalismen 
dannet som afsæt for det, der i 1905 skulle 
blive til det Radikale Venstre som et 
udbryderparti fra Det forenede Venstre.

Heroverfor stod det etablerede Danmark, 
derunder en række kulturpersonligheder 
med Universitetet og Det Kongelige 
Theater, der dengang i langt højere grad end 
i dag var nationens kulturelle bastioner. Det 
var dette traditionelle Danmark, den nye 
radikale bevægelse søgte at undergrave med 
stadige angreb på den etablerede kulturs 
fundamenter: Gud, Konge og Fædreland.  
En hel kultur kom til at kæmpe for sit liv. 

Forfatteren karakteriserer denne kultur 
som forankret i modstanden mod Den fran-
ske Revolution og med en snæver sammen-
hæng med Romantikken. Konservatismen 
er således ikke alene knyttet til et bestemt 
politisk parti. Den er også alment kulturel, 
litterær og kirkelig. Byggende på respekt 
for traditioner – historien – religionen, fæd-
relandet, familien, troen på værdien af flid 
og orden. Men også med vægt på individets 
ret til at indrette sin egen tilværelse:  en in-
dividualisme under ansvar. 

Den anglo-irske statsmand og politiske 
filosof, Edmund Burke (1729-97) fremhæ-
ves – ikke med urette – som vigtigste op-
havsmand til konservatismen. Historikeren 
Gissel giver Burke en velfortjent omtale. 

Men samtidigt nævnes, at ingen af bogens 
ni forfattere så meget som omtaler Burke! 

I denne situation kunne det måske 
have været på sin plads tillige at nævne i 
hvert fald en enkelt af de indflydelsesrige 
fransksprogede konservative tænkere og 
statsmænd - i øvrigt Burkes samtidige. Det 
drejer sig om en Joseph de Maistre, en Louis 
de Bonald, en Chateaubriand, hvoraf de to 
førstnævnte var til den absolutistiske side, 
medens Chateaubriand var mere moderat.

Alle fire fremstod de imidlertid i 
opposition til den radikale Oplysningstid i 
1700-tallet kulminerende med Den franske 
Revolution.

Bag Historiens skiftende forklædninger 
og masker er det interessant og inspirerende 
at genkende tilbagevendende temaer. 
Og således kan man afdække træk fra 
Oplysningen i Det moderne Gennembrud 
i sidste trediedel af 1800-tallet: bag Georg 
Brandes maske skimte en Voltaires spotske 
smil.

Denne kulturkamp – eller åndskamp – på 
liv og død mellem kulturradikale og kon-
servative kræfter blev utvivlsomt vundet 
af de førstnævnte. De konservative blev i 
løbet af få årtier skubbet ud af landets kul-
turinstitutioner, den kulturradikale tanke-
gang trængte efterhånden ind i alle kroge af 
samfundsdebatten, og sådan har situationen 
været siden. 

Hvordan var dette muligt? spørger 
forfatteren, og svaret går nærmest på, 
at såvel de kristne som den politiske 
konservatisme, der skulle forsvare de 
traditionelle værdier, var splittede. Et andet 
svar kan være det, at de oprindeligt kristent 
inspirerede politikere efterhånden mistede 
bevidstheden om deres kristne ståsted. 
“Hvis saltet mister sin kraft…” (Mt 5,13). 
Er det ikke netop, hvad vi har været vidne 
til i udviklingen – eller afviklingen – af de 

kristendemokratiske politiske bevægelser 
i Europa? En kristen atrofi, kunne man 
sige. Hermed er vi på linje med de tanker, 
der fremsættes af kardinal Ratzinger/pave 
Benedikt ved ganske mange lejligheder. 
Hvem lytter?

Et perspektiv, der måske heller ikke helt 
gøres opmærksom på, er det europæisk-
åndshistoriske. Hos Gissel blotlægges 
brandesianismens rødder i omtalen af den 
europæiske positivisme og naturalisme; 
men der spørges ikke til, om de danske, 
kristent inspirerede skribenter mon havde 
deres sidestykke i europæisk åndsliv. 
Hvad de så afgjort havde! Ikke mindst i 
naturalismens hjemland, Frankrig, men 
også andetsteds fx. England. 

Frankrig blev faktisk også udgangspunkt 
for katolsk inspirerede modstrømninger 
mod positivisme og naturalisme, inden for 
både filosofi og litteratur. 

Jon A.P. Gissels to bøger behandler et 
emne, som må have den største interesse 
også for os som katolikker. Ikke mindst fordi 
de bringer så meget der kan genkendes fra 
den åndskamp. vi selv til stadighed befinder 
os i. Måske uden altid at gøre os det bevidst.

Eftertanker
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DEBAT Gissel har skrevet en bog med en 
højtflyvende titel, der vel kan tolkes som 
en omskrivning af det nationalkonservative 
motto: “Gud, Konge og Fædreland.” Dens 
budskab viser sig at leve op til titlen.

Men der er også tale om en både 
analytisk gennemtrængende og velskrevet 
publikation om et emne, der stort set er 
blevet forsømt, fortiet og fortrængt, når 
bortses fra, hvad der ellers er kommet fra 
Gissels pen igennem de senere år. 2014 
udsendte han således “Konservatisme og 
kulturkamp.” 

“Konservatisme og Kulturkamp” og 

“Gud, Livet og Menneskene” bliver de 
første bind i en trilogi om den kulturkamp 
eller åndskamp, der stod i Danmark 
mellem kulturradikalismen (også kaldet 
brandesianismen efter dens frontfigur 
Georg Brandes med brødrene Edvard og 
Ernst) og den kristne nationalkonservatisme 
med tyngdepunktet i sidste tredjedel af 19. 
århundrede. 

Medens disse første bind fokuserer på 
henholdsvis det politiske og det litterære, 
vil et planlagt tredje omhandle teologien: 
de vigtigste teologiske retninger inden for 
folkekirken i sidste tredjedel af 1800-tallet 

(Indre Mission, Grundtvigianismen og 
ortodoks luthersk statskirkekristendom). 
Alle tre retninger blomstrede i 1800-tallet 
– og eksisterer stadigvæk, hvilket kunne 
konstateres på de “Himmelske Dage” i 
København i 2016.

Forfatteren beskæftiger sig i “Gud, Li-
vet og Menneskene” overvejende med ni 
skønlitterære forfattere, som følte sig inspi-
rerede af den sidste af disse retninger. Bo-
gens metode er at præsentere dem gennem 
fyldige citater. Her skal vi kun nævne nogle 
af de ni: nemlig Carl Ploug, digter, politi-
ker, dagbladsredaktør; Chr. K. F. Molbech, 
sprogvidenskabsmand, forfatter, oversæt-
ter: hans fordanskning af Dantes “La Di-
vina Commedia” (udgivet i årene 1851-63 
som “Den guddommelige Komedie”) kom 
til at stå uden for konkurrence igennem 150 
år; Ernst von der Recke, dramatiker, bane-
brydende litteraturvidenskabsmand (og til-
lige swedenborgianer); Henrik Scharling, 
teologiprofessor og forfatter (i dag bedst 
husket for den folkekære succes, “Ved 

Nytårstid i Nøddebo Præstegaard”); Thor 
Lange, digteren, filologen og oversætteren, 
der levede det meste af sit liv i zartidens 
Rusland som embedsmand og godsejer ind-
til sin død i 1915 – og konverterede til Ro-
merkirken kort forinden. Disse forfattere, 
der dyrker vidt forskellige genrer, er ifølge 
Gissel karakteriserede ved at bygge på kri-
stendommen, ved at have både et nationalt 
og et internationalt perspektiv i deres forfat-
terskaber, et positivt forhold til klassisk tra-
dition samt et stærkt samfundsengagement, 
udtrykt i forfatterskaberne. 

Blandt de ni kunne man savne en Johannes 
Jørgensen, som disse karakteristika passer 
på – og som oprindelig Brandes-discipel –
blev anti-brandesianer. Ja, det tør siges: JJ 
var igennem nogle år en uforsonlig kritiker 
af brandesianismen, indtil han afsvor 
polemikken og gik i indre og ydre eksil.

JJ var altså en værdig kombattant i 
bekæmpelsen af kulturradikalismen, selvom 
hans polemiske indsats blev kortvarig 

Fortsættes nedenunder ▶

“Gud, livet og menneskene”  
af Jon A. P. Gissel 
Dr. phil. Jon A.P. Gissel udgiver velskrevet bog om et forsømt  
og fortrængt emne.

Tekst: Niels-Henrik Assing

Jon A. P. Gissel (1961) er cand. mag. 
og dr. phil. fra Københavns Universitet 
i 2003 på disputatsen “Den indtræn-
gende forståelse” om historikeren Johs. 
Steenstrup. Er derudover forfatter til en 
række artikler i tidsskrifter og dagspres-
sen, ikke blot om konservatisme, men 
især også Det byzantinske Rige. Han er 
foredragsholder og underviser på Folke-
universitetet.
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Kirken i Danmark 

Europa ved en skillevej, AC-foredrag, 
reformationsmarkering. 
Læs mere på side
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Landsmøde i lyset af organisationens 
70 års fødselsdag. 
Læs mere på side

ERKLÆRING ”Kirken elsker Europa og 
tror på dens fremtid. Europa er ikke alene 
et kontinent, men også en åndelig opgave 
[...] Det er rådets opgave [...] at finde 
veje, så ’Europas mænd og kvinder’ atter 
kan høre Vor Herre Jesu røst i kultur- og 
samfundslivet. På trods af isolationistiske 
tendenser, tror vi fortsat på denne enhed 
af åndelige og etiske idealer, som altid har 
været Europas sjæl og skæbne. [...] Kirken 
stoler fuldt og fast på de unge og værdsætter 
dem højt”.

Det skriver Rådet for de europæiske bi-
spekonferencer i Europa (CCEE) i sluter-
klæringen fra deres plenarmøde, der første 
gang nogensinde blev holdt i Minsk 27. 
september-1. oktober. Mødet blev afholdt 

i Hvideruslands hovedstad på invitation 
af ærkebiskop Tadeusz Kondrusiewicz af 
Minsk-Mohilev, formand for landets katol-
ske bispekonference.

Temaet for plenarmødet var de unge 
og deres pastorale omsorg. Emnet blev 
belyst og drøftet i arbejdsgrupperne og i 
plenarsalen. Biskopperne drøftede også 
Europa og dens fremtid, og her fremhævede 
de, at Europa først og fremmest er en 
åndelig og etisk union. 

Sluterklæringen med titlen ’Youth, Faith, 
and Vocation Discernment’ er blevet sendt 
til bispesynodens sekretariat og vil indgå 
i materialet til bispesynoden i 2018 om de 
unge og deres kald.

Sluterklæringen i sin fulde ordlyd
’Kirken elsker Europa og tror på dens 
fremtid: Europa er ikke kun et område, men 
en åndelig opgave’.

”På plenarmødet i Minsk, Hviderusland, 
har vi fornyet vores forpligtelse til med 
begejstring at deltage i kontinentets rejse – 
dette kontinent, som har så meget godt at 
tilbyde os alle i gensidighedens logik.

Det er rådets opgave at styrke fællesska-
bet mellem de forskellige nationers præster 
og finde veje, så ’Europas mænd og kvin-
der’ atter kan høre Vor Herre Jesu røst i kul-
tur- og samfundslivet. Hvor forankres men-
neskets værdighed, hvis ikke i Jesus, Guds 
Søn, som blev menneske? Det er kristen-
dommens særlige bidrag til den europæi-
ske identitet, og to tusinde års velgørenhed, 
kunst og kultur er de levende vidnesbyrd 
om dette.

Vi gentager helhjertet vor Hellige Fader 
Frans ønske om ”nye og modige impulser 
til dette kære kontinent”.

Vi må ikke forpasse dette gunstige øje-
blik velvidende om, at vi er budbringere 
af gode nyheder. Vort budskab til verden 
er klart og tydeligt, men vore redskaber er 
dårlige: Jesu evangelium er den evige kilde 
til Europas historie, dens humanistiske ci-
vilisation, demokrati, menneskerettigheder 
og ansvarsområder. Den er ligeledes den 
sikreste garanti!

På trods af isolationistiske tendenser, tror 
vi fortsat på denne enhed af åndelige og 
etiske idealer, som altid har været Europas 
sjæl og skæbne. På samme måde tror vi 
fortsat på en evig forsoningsvej, som ikke 
kun er en del af historien, men er livet selv; 
som respekterer og anerkender traditioner 
og religioner udover enhver form for 
ekstremisme.

Åbenhed overfor religion, transcendens, 
solidaritet og fællesskab er indlejret i 
Evangeliet og åbenbarer personens unikke 
værdighed. Det har inspireret Europas 
vej, der ikke altid har været let og har 
set forhindringer og fejltagelser. Selve 
migrationens fænomen oplyses af denne 

“Kirken elsker Europa og tror 
på dens fremtid”
De katolske biskopper udsender erklæring til støtte for Europa og de unge.

Tekst: Niels Messerschmidt

Fortsættes side 2 ▶

STRUER En ny katolsk kirke i Struer 
ser ud til at være en realitet, efter at 
Ansgarstiftelsen har indgået en betinget 
købsaftale vedrørende en bygning på 
Fabrikvej 8 i Struer. Ejendommen er 
udbudt til 1,75 mio. kr. og Ansgarstiftelsen 
har budt 1,6 mio. kr. for den, oplyser 
administrationschef Thomas Larsen.

Bygningen har tidligere tilhørt 
HALCO Aps – en engroshandel med 
pakkemaskiner og andet udstyr. På 
adressen har virksomheden blandt andet 
showroom og kontorer. Sagen har været 
forelagt kommunen, som har meddelt, at 
man vil se positivt på en ansøgning om 
ændret anvendelse af bygningen, udtaler 
generalvikar Niels Engelbrecht.

Med købet af bygningen i Struer er 
endnu en brik på plads i det nye katolske 
danmarkskort, som er på vej og efter planen 

vil være fuldt implementeret i 2018. Ideen 
med det nye katolske danmarkskort er at 
udnytte både pastorale, personalemæssige 
og økonomiske ressourcer bedre, 

I Nordvestjylland ligger der en menighed 
i Herning-Lemvig med kirkecenter i 
Herning og en lille filialkirke i Lemvig. 
Da der kun bor ganske få katolikker i 
Lemvig, har der gennem længere tid været 
et ønske om at få en større og mere centralt 
placeret kirkebygning, og det er dette 
ønske, der nu ser ud til at gå i opfyldelse. 
Der er allerede gode lokaler i den forreste 
del af bygningen, hvor der er planer om at 
indrette menighedssal, præstekontor, møde- 
og undervisningslokale samt sakristi. Den 
store, tomme hal bagest tænkes indrettet til 
kirkerum. 

Det anslås, at en ombygning til kirke vil 
komme til at koste omkring 3.500.000 kr.

Kirken har allerede skaffet de første 
to millioner til den nye kirke. Derudover 
har menigheden selv 500.000 kr. samt 
en kirkebygning i Lemvig, der vel kan 
sælges til omkring 300.000 kr. siger Niels 
Engelbrecht.  LR

Ny kirke på vej i Struer?
Planer om ombygning af industribygning til kirke.

I virksomheden Halcos tidligere bygninger 
på Fabriksvej 8 i Struer vil der blive 
indrettet katolsk kirke med tilhørende 
faciliteter. Foto: Nybolig Erhverv Vest.

De katolske biskopper fyldte godt op på kirkebænkene i den katolske domkirke i Minsk. 
Foto: Vitaly Polinevsky/ccee.eu.
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MILJØET Fyrre katolske institutioner, 
blandt dem den katolske bispekonference 
i Belgien og en af Sydafrikas største 
bistandsorganisationer, har besluttet at 
afvikle deres aktiviteter og investeringer i 
brugen af fossile brændsler.

Organisationerne henviser til opfordrin-
gen, som pave Frans kommer med i sin mil-
jøencyklika fra 2015, Laudato Si’ (på dansk: 
Lovet være du – om omsorg for vort fælles 

hjem), at tage konkrete skridt til at beskytte 
miljø og bl.a. at investere i CO2-neutrale 
løsninger for at bekæmpe klimaforandrin-
gerne. Op imod 97% af klimaforskerne er 
enige om at menneskelig aktivitet til en vis 
grad er årsag til klimaforandringerne.

Meddelelsen blev givet den 3. oktober 
ved afslutningen på den månedlange 
’Skabelsestid’, på festdagen for den hellige 
Frans af Assisi, miljøets værnehelgen.

”Det er en klar og stigende tendens blandt 
katolske organisationer, at de udfaser deres 
investeringer og brugen i fossile brændsler”, 
siger Tomas Insua, direktør for NGO-
organisationen Global Catholic Climate 
Movement, som har været tovholder i 
koordinationen af disse bestræbelser i 
kølvandet på en divestment-konference i 
Rom tidligere i år.

”Disse 40 institutioner har indtaget et 
moralsk standpunkt og sender et meget 
tydeligt signal til regeringer og den 
fossile brændselsindustri om, at deres 
forretningsmodel ikke harmonerer med et 
sundt klima og et bæredygtigt samfund”, 
siger Insua til Catholic News Service.

Værdien af de investeringer, som de ka-
tolske institutioner har forpligtet sig til at 
afhænde, løber op i mere end 5 mia. dollar, 
oplyser den katolske klimagruppe.

Internationale nyheder

KO mener
3 spændende vinkler
November og december måned byder på 
flere rigtig gode muligheder for at blive 
klogere på tendenser og problematikker, 
der har præget – og fortsat vil præge og 
forme – især den vestlige kristendoms 
historie og virke. 

Som bekendt har 2017 allerede budt på 
mange arrangementer herhjemme i for-
bindelse med markeringen af 500-året for 
reformationens begyndelse. Den overve-
jende del af de omkring 500 forskellige ar-
rangementer i år er udgået fra en bred vifte 
af folkekirkelige kredse, som til deres rå-
dighed har haft over 30 mio. kroner (hvoraf 
en stor del er statsstøtte) at gøre godt med. 

Som ’modvægt’ hertil afholder de ka-
tolske institutioner Sankt Andreas Biblio-
tek, Academicum Catholicum og Ælnoth 
i fællesskab et heldagsseminar om katol-
ske vinkler på reformationen. Det holdes 
allerede nu på lørdag, den 4. november, i 
Englesalen på Niels Steensens Gymnasium 
i København, hvor fortrinsvis katolske hi-
storikere og andre fagfolk vil nuancere den 
officielle fortælling om reformationen i 
Danmark og de forskellige årsager hertil. 
På seminaret deltager også ikke-katolske 
fagfolk, som primært vil indgå i debatterne 
efter indlæggene. 

I betragtning af de få ressourcer, som 
vort katolske bispedømme råder over, er 
det både glædeligt og imponerende at se, at 
også vi formår at komme med et interessant 
og vigtigt akademisk bidrag til nuancering 
af Folkekirkens officielle historieskrivning 
om reformationens start og årsagerne her-
til. I skrivende stund er der ifølge arrangø-
rerne 60 tilmeldinger til heldagsseminaret 
– udover de 13 talere og ti øvrige personer, 
der medvirker på arrangementet.

To dage senere, mandag den 6. novem-
ber, lægger Sct. Ansgars Domkirke i Kø-
benhavn lokale til et ligeledes spændende 
debatarrangement under overskriften 
’Europa ved en skillevej’ om kristendom-
mens rolle i Europa. Her vil forskningsdi-
rektør Nick Spencer fra den økumeniske, 
engelske tænketank Theos giver et histo-
risk og politisk perspektiv på kristendom-
mens rolle i Europa og den moderne vel-
færdsstat. Bjørn Thomassen fra RUC taler 
om forholdet mellem kristendom og demo-
krati i det moderne Europa, om den afgø-
rende udvikling, der fandt sted i 1940’erne 
og 50’erne og om den betydning, det har 
i dag. Arrangøren er den danske afdeling 
af den biskoppelige kommission Justitia et 
Pax, som arbejder for at udbrede kendska-
bet til Den katolske Kirkes sociallære.

I denne sammenhæng bør også nævnes 
det økumeniske arrangement 1.-3. decem-
ber i København, der rummer flere katol-
ske islæt. Her kan man blandt andre høre 
den tyske kardinal Gerhard Müller, den 
tidligere præfekt for Troslærekongrega-
tionen, tale om en fælles markering af re-
formationen og komme med sit bud på et 
romersk-katolsk perspektiv på fremtidens 
økumeni. Arrangementet, der afholdes på 
teologisk fakultet, Njalsgade 10 på Ama-
ger, og i Sct. Andreas Kirke, Gothersgade 
148, slutter med en økumenisk gudstjene-
ste i Københavns Domkirke, Nørregade 8. 
Gudstjenesten er ifølge arrangørerne ”en 
rejse gennem reformationstiden fra 1517 
til 2017” og forestås af Københavns biskop 
Peter Skov-Jakobsen og vor egen biskop 
Czeslaw Kozon. NM

ånd, i lyset af 
gæstfrihed, integration og retssikkerhed, 
trods problemer og frygt. Vi er bevidste om 
behovet for at yde en indsats for at sikre det 
fælles ansvar.

Vi ønsker at tilskynde befolkningerne og 
nationerne til at reagere mod sekularismens 
stærke kræfter, der frister os til at leve et liv 
uden Gud eller henvise troen til privatsfæ-
ren, og nære kimen til individualismen, der 
fører til ensomhed. På den anden side ved 
vi, at åbenhed mod livet i alle dets faser, og 
at fødselsraten er den bedste indikator for at 
forstå sundhedstilstanden i et samfund.

Det andet emne for vor kollegiale 
opmærksomhed var netop de unges 
virkelighed – temaet for Kirkens næste 
synode – noget, som har de europæiske 
biskoppers fulde sympati; en sympati, som 
udtrykkes i bøn, i en nærhed, i et oprigtigt 
ønske om at ledsage og lytte til de unge, 
tålmodigt og med kærlighed.

Kirken stoler fuld og fast på de unge og 
værdsætter dem højt ligesom en moder 
overfor sine børn.

I vore drøftelser har vi også behandlet 
en række bekymringer såsom den flydende 
kultur, vi alle trækker vejret i, den udbredte 
individualistiske utilfredshed, der skaber 
utryghed og ensomhed samt de konflikter 
og uretfærdigheder, som i dag ødelægger 
fredens store gave.

Alt dette bekræfter vores forpligtigelse 
til at vandre med de unge og få dem til at 
forstå, at evangeliet er forkyndelsen af 
det store ’ja’ til kærligheden, friheden og 
glæden. Det er at sige ’ja’ til Kristus.

Vore samfund vandrer med os og vore 
præster på denne vej som et tegn på håb, 

fællesskab og aktiv velvilje. Den dybe og 
levende rod er Kristus, der taler til hjertet og 
sindet hos enhver af os på dette kontinent, så 
vi kan genfinde os selv udover den politiske 
og økonomiske sfære.

Vi ønsker, at Jesu ord må nå Europas 
hjerte. ”Frygt ikke for jeg er med dig”. Vær 
ikke bange, gamle Europa, for at være dig 
selv. Genfind dine grundlæggeres vej; disse 
fædre, som drømte om dig som et hjem for 
folkeslag og nationer, en frugtbar moder for 
børn og civilisationer, et land med en åben 
og integreret humanisme.

Frygt ikke, men hav tillid! Kirken, en 
ekspert udi menneskeheden, er din ven. Med 

blikket vendt mod Kristus og evangeliet i 
hendes hånd, går Kirken med dig i retning 
af en fremtid af forsonlig, retfærdighed og 
fred.”

CCEE’s næste plenarmøde holdes den 
13.-16. september 2018 i Poznań (Polen) 
på invitation af ærkebiskop Stanisław 
Gądecki, formand for Polens katolske 
bispekonference og vicepræsident for 
CCEE. Det sker i anledning af 1050-året 
for den første biskops ankomst til Polen 
(i år 968) og hundredåret for landets 
uafhængighed.

▶ Fortsat fra forsiden.

40 katolske institutioner siger 
’nej’ til fossile brændsler
Organisationerne henviser til pavens budskab i ’Laudato Si’’ om at 
beskytte miljøet.

Tekst: Niels Messerschmidt

▶

Der blev drøftet og lyttet intensivt i arbejdsgrupperne på CCEE’s plenarmøde i 
Hviderusland. Foto: Shchyhlinskaya Aliaksandra/ccee.eu.
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Om krisen i Kirken, 
Gudsforholdet og liturgien
Pave emeritus skriver forordet til russisk udgave af hans samlede 
værker om liturgien.

Tekst: Niels Messerschmidt

FORORD Som det tyske, katolske 
internetsite katolisch.de rapporterer, modtog 
pave emeritus en forsinket økumenisk 
fødselsdagsgave fem måneder efter sin 90- 
års fødselsdag. Det skete, da den russisk
ortodokse metropolit Hilarion forærede 
ham en kopi af den russiske udgave af 
bindet om liturgien fra Ratzingers samlede 
værker Opera Omnia - udgivet på Moskva 
patriarkatets eget forlag. Interessant i den 
forbindelse er, at pave emeritus selv har 
skrevet forordet til den russiske udgave.

Det italienske dagblad La Stampa 
offentliggjorde den 4. oktober hele pave 
emeritus’ forord, hvori han berører krisen 
i Kirken i dag, som er en konsekvens af 
nutidens Gudsforhold og liturgiens rolle 
i Kirkens liv. Hele forordet er gengivet 
herunder:

”’Ingenting må således gå forud for 
tidebønnen’. Med disse ord i sin Regel 
(43,3) fastslog den hellige Benedikt, at 
liturgien har højere prioritet end enhver 
anden aktivitet i det monastiske liv. Men 
selv i det monastiske liv blev dette ikke 
altid efterlevet, fordi landbrugsarbejdet og 
det intellektuelle arbejde også var vigtige 
opgaver for munkene. Både inden for 
landbruget såvel som inden for håndværks- 
og formationsarbejdet kunne der være 
visse tidskrævende forhold, som måske

Kirkelige organisationer udgør godt en 
fjerdedel af de organisationer, som inden 
for de sidste fem år har forpligtet sig til at 
afhænde deres aktiviteter og investeringer 
på området for fossile brændsler. Foto: 
Shutterstock.

Paven som inspirator
I mange af de erklæringer, Global Catholic 
Climate Movement har indsamlet, siger 
organisationerne næsten samstemmende, at 
det er pave Frans, som har inspireret dem 
til at handle.

”I lyset af miljønedbrydningen og forure
ningen er det kun rimeligt, at vi investerer 
vor tid, energi og ressourcer i at forandre 
samfundet til at blive et sted, som er sun
dere og bedre for mennesket at leve i”, 
forklarer Anthony Aiah Senesie, landekoor
dinator for Sierra Leones kristne ungdoms 
studenterbevægelse og én af de katolske 
organisationer, der tager pavens opfordring 
alvorligt.

”Menneskets aktiviteter har længe forår
saget alvorlige skader på vort fælles hjem 
gennem brugen af miljøfarlige stoffer, der 
potentielt kan true menneskets eksistens. 
Derfor er vi nødt til at råbe op og gå i dialog 
for at fremme miljøvenlige samfund for os 
og vores børnebørns skyld”, siger han.

En embedsmand fra Bank für Kirche und 
Caritas i Paderborn i Tyskland forklarer, at 
man har følt sig ”stærkt forpligtet til at en
gagere sig i spørgsmålet om hvordan man 
bekæmper klimaforandringer”.

”Vi ønsker offentligt at forpligte os selv 
til at afhænde vore investeringer, der har 
at gøre med de stærkt forurenende fossile 
brændsler kul, tjæreholdigt sand og olie
skifer, og vi opfordrer andre katolske inve-

kunne synes vigtigere end liturgien. På den 
baggrund understregede Benedikt altid den 
prioritet, liturgien må have gennem den 
prioritet, Gud har i vores liv: ”Så snart man 
ved tiden for tidebønnen har hørt klokken, 
skal man lade alt, man har i hænderne, ligge 
og indfinde sig med største hast, dog med 
værdighed”,

Anliggender, der har med Gud - og 
dermed med liturgien - at gøre, synes ikke 
at fylde meget i folks bevidsthed i dag. Alle 
mulige ting synes at være uopsættelige. 
Men Guds anliggender synes ikke at være 
presserende. Nu kan man påpege, at det 
monastiske liv på alle mulige måder er 
forskelligt fra menneskets liv i verden, 
og det er helt sikkert rigtigt. Og alligevel 
gælder Guds prioritet - Ham, vi har glemt 
- for alle. Hvis Gud ikke længere er vigtig, 
forrykkes kriteriet som fastslår, hvad der er 
vigtigt. Ved at ignorere Gud, underkaster 
mennesket sig de begrænsninger, der gør 
ham til en slave af materiens kræfter og 
dermed leder ham bort fra sin værdighed.

I årene efter 2. Vatikankoncil blev jeg 
igen opmærksom på Guds prioritet og den 
guddommelige liturgi. Misforståelsen af 
den liturgiske reform, som har spredt sig 
vidt og bredt i Den katolske Kirke, har ført 
til en stadig større vægtning af uddannelses
aspektet, aktivitet og kreativitet.

storer til at tilslutte sig ’divestment’-sam- 
menslutningen”, siger Tommy Piemonte, 
bæredygtighedskonsulent i den katolske 
bank.

Søster Mary Deane, priorinde for Presen
tation Sisters i Irland, udtaler til Catholic 
News Agency, at ordenssamfundet regner 
med helt at udfase brugen af fossile brænd
sler i løbet af de næste fem år. ”Vi forpligter 
os desuden til at undersøge, hvordan vores 
investeringer kan være med til at fremme 
bæredygtige løsninger på den nuværende 
klimakrise”, siger hun.

I det italienske bispedømme Assisi-Noce- 
ra Umbra-Gualdo Tadino, siger ærkebiskop 
Domenico Sorrentino om deres beslutning, 
at man har ønsket at ville efterleve Frans af 
Assisis’ eksempel og hans store kærlighed 
til skabelsen.

”Med det formål at fremme en integre
ret økologi, hvor ’alt er forbundet’, hører 
Kirken ’både jordens skrig og den fattiges 
skrig, som den ikke kan forholde sig lige
gyldig i lyset af klimaforandringernes ka
tastrofale konsekvenser, der uretmæssigt 
rammer fattige og udsatte samfund”, siger 
ærkebiskoppen og han tilføjer, at ”omsor
gen for skabelsen fordrer enhed, engage
ment, deling og bøn”.

Omkring 60 katolske organisationer har 
indtil nu offentliggjort deres planer om del
vist eller helt at udfase deres aktiviteter i 
relation til fossile brændsler. Religiøse or
ganisationer udgør godt en fjerdedel af de 
organisationer, som har forpligtet sig til at 
afhænde deres aktiviteter på området siden 
den anti-fossile bevægelse tog fart i 2012. 
De har samlet set trukket investeringer på i 
alt fem milliarder dollar ud af olie-, kul- og 
gasvirksomheder.

Kirken er i fare, når Guds forrang ikke 
længere findes i liturgien eller dermed i 
livet, skriver pave emeritus i forordet til en 
russisk bog om hans samlede værker om 
liturgien. Foto: Peter Macdiarmid, Getty 
Images.

Menneskets ageren kom næsten til at ud
slette Guds tilstedeværelse. I denne situati
on blev det stadig mere tydeligt, at Kirkens 
eksistens lever i liturgiens rette fejring, og 
at Kirken er i fare, når Guds forrang ikke 
længere findes i liturgien eller dermed i li
vet.

Den dybeste årsag til krisen, der har 
forstyrret Kirken, ligger i tilsløringen af 
Guds prioritet i liturgien. Alt dette har 
ført mig til at hellige mig endnu mere til 
liturgiens tema end tidligere, fordi jeg 
vidste, at den sande fornyelse af liturgien 
er den grundlæggende forudsætning 
for fornyelsen af Kirken. På baggrund 
af denne overbevisning udspringer de 
studier, som er indsamlet i dette bind 11 af 
Opera Omnia. Men på trods af alle dens 
forskelle, er liturgiens essens i Øst og i Vest 
grundlæggende unik og den samme. Og så 
håber jeg, at denne bog også vil hjælp de 
kristne i Rusland til på en ny og bedre måde 
at forstå den store gave, der er givet til os i 
den hellige liturgi”.

Åben rådgivning i
Caritas Center
Et tilbud til alle, der har brug for vejledning i en 
vanskelig situation eller hjælp i kontakten med 
det offentlige system.

Rådgivningen udføres af frivillige socialrådgivere 
med mange års erfaring inden for bistand til 
familier, børn og unge og straffede.

Du behøver ikke bestille tid!

Onsdage 17:00-19:30
Stenosgade 4A, 1616 Kbh. V
Tlf. 2299 3818

Kort nyt
Får atter sæde 
i Vatikanets 
’Højesteret’
SIGNATURA Pave Frans har 
genudnævnt kardinal Raymond Burke til 
medlem af Den apostoliske Signatura, Den 
katolske Kirkes øverste domstol, som den 
amerikanske kardinal tidligere har været 
præfekt for.

Udnævnelsen er overraskende, påpeger 
iagttagere, idet kardinal Burke har været 
en fremtrædende kritiker af pave Frans, 
og han har senest luftet muligheden af 
at udstede en ”broderlig korrektion” til 
paven for hans postsynodale skrivelse om 
familien, Amoris Laetitia.

Pave Frans’ beslutning om atter at give 
kardinal Burke et sæde i Den apostoliske 
Signatura, bliver af visse iagttagere udlagt 
som forsøg fra pavens siden på at forsone 
sig med Burke og følger efter at Vatikanets 
næsthøjeste embedsmand, statssekretær 
kardinal Pietro Parolin, har opfordret til 
mere dialog i Kirken.

Tilbyder whistle 
blowers husly
FILIPPINERNE Ærkebiskop Socrates 
Villegas, formand for den filippinske bi- 
spekonference, har udtalt, at Den katolske 
Kirke i landet er villig til at give husly til 
politibetjente med samvittighedskvaler 
over at skulle medvirke i de vilkårlige 
drab, som finder sted som led i præsident 
Dutertes hårdhændede fremfærd mod nar
kohandlere - noget som landets katolske 
biskopper har kritiseret i skarpe vendinger.

Villegas siger, at ærkebispedømmet 
Lingayen-Dagupan er villig til at huse 
whistle blowers i forskellige ordenssam
funds reflektorier og konventer. Flere po
litibetjente havde henvendt sig til ham og 
udtrykt betænkeligheder over deres rolle i 
at skulle dræbe mennesker som led i rege
ringens narkokrig.

”De har fortalt mig, at de gerne vil tale 
åbent om deres medvirken i de ulovlige 
drab og summariske henrettelser. De 
har samvittighedskvaler over det”, siger 
Villegas.

Caritas
Danmark
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PRÆDIKEN Når vi tænker på en helgen, 
kan billedet inde i hovedet nemt blive et 
billede af et overmenneske med foldede 
hænder og hjertet fyldt med godhed. Det 
kan ligne et menneske, som vi slet ikke 
kan komme i nærheden af, og som er lige 
så fjernt fra os og lige så kunstigt, som de 
græskarhoveder der pryder haver og altaner 
i hele landet i denne tid.

Alle Helgen er for os, i Den katolske 
Kirke, en vigtig kristen fejring af alle de 
mennesker, som er gået forud for os, og 
bekendt og erkendt deres tro, selvom det 
kunne have både hån, lidelse og død som 
følge. Andre helgener har gjort en særlig 
indsat for at efterleve Guds ord, og på den 
måde er de helgener, vi fejrer et forbillede 
for ethvert menneske.

Der findes mange forskellige helgener, 
som hver kommer med deres historie. Der 
er lige så mange forskellige historier, som 
der er helgener, og vi vil kunne finde in-

spiration i fortællingen om dem – en inspi-
ration, som kan få betydning for vores liv. 
Fælles for alle helgener er, at det er men-
nesker, som med stor trofasthed har elsket 
meget. De har elsket og følt en stor passion 
for nærværet med Gud. Netop det at elske 
meget, er noget vi aldrig må høre op med i 
vores liv. At elske meget er at give meget, 
og sådan taler Jesus til os: ”Større kærlig-
hed har ingen, end den at sætte livet til for 
sine venner” (Joh 15,13). 

Når vi følger vores tro og sætter vores liv 
til, opnår vi en nærhed med Gud, som er det 
første skridt – et skridt som enhver helgen 
også har taget i deres liv. De har fornægtet 
deres eget liv, for at gøre noget der er større 
og derfor værd at sætte livet til for. 

Alle, der har børn, kender sikkert dén fø-

lelse – at barnet har så høj en værdi i foræl-
drenes liv, at forældrene vil sætte deres liv 
til for barnet. Sådan er også forholdet mel-
lem helgener og Gud. Frans af Assisi satte 
sit liv til for de fattige, Niels Steensen satte 
sit liv til for forkyndelsen, og Maximilian 
Kolbe satte sit liv til for en medfange. Alt 
dette gjorde de med afsæt i deres tro på Gud 
og i det at elske meget som deres livsgrund-
lag.

Vi må ikke tænke, at de helgener, vi fej-
rer, har haft noget let og rosenrødt liv. Deres 
liv har næppe været sådan, at de i lykkelig 
forening med Gud har delt mad ud til de fat-
tige, helbredt de syge og selv levet på en 
sten. Vi kan have den forventning, at det er 
mennesker, som har stået overfor store ud-
fordringer og har kæmpet med deres egen 
rolle. 

Denne mangel på romantisk forstillelse 
er en trøst for os, fordi vi ikke må føle, vi 
går forgæves, når vi arbejder på foreningen 

med Gud i vores tjeneste. Med de nådega-
ver Gud har givet os, er det ikke op til os 
at forvandle måne til sol, eller med et tryl-
leslag at gøre jorden flad. Nej, så synlig bli-
ver vores indsats næppe, men alligevel må 
vi aldrig i det små holde op med at arbejde 
med nådens gave, med iver for de ting der 
kan forandre verden. 

Når vi kigger tilbage på vor Kirkes tro, 
og på de ting som Guds skabninger har for-
andret, så kan vi pege på mange situationer, 
som er blevet afgørende og skelsættende 
for vores historie. Det er situationer, hvor 
mennesker har turde at arbejde for deres tro 
med den kraft, der er i det kristne budskab. 
Så lad os konstatere, når vi kigger bagud, at 
mulighederne er tilstede, og så kigge frem – 
der hvor Gud leder os hen 

Lad os i forbindelse med fejringen af Alle 
Helgen blive inspireret af den kærlighed, 
som enhver helgen har næret til Gud og 
mennesker. Måske vil vores navn ikke blive 
optaget på listen over helgener, der fejres i 
fremtiden, men lad os alligevel tage det før-

ste skridt, ligesom helgen efter helgen har 
gjort det, og lad vores liv være præget af 
at vi er mennesker, der er villige til at ofre 
noget og elske meget, for større kærlighed 
har ingen, end den at sætte livet til for sine 
venner.

Søndagens tekst

Helgenerne – et forbillede  
for ethvert menneske
Prædiken til Alle Helgen, søndag den 5. november, Matt 5,1-12a.

Tekst: Pastor Jude Kulas

Bjergprædiken (Matt 5,1-12a)

Da Jesus så skarerne, gik han op på bjerget og satte sig, og hans disciple kom hen til 
ham. Og han tog til orde og lærte dem:

Saligprisningerne
”Salige er de fattige i ånden, for Himmeriget er deres. 
Salige er de, som sørger, for de skal trøstes. 
Salige er de sagtmodige, for de skal arve jorden. 
Salige er de, som hungrer og tørster efter retfærdigheden, for de skal mættes. 
Salige er de barmhjertige, for de skal møde barmhjertighed.
Salige er de rene af hjertet, for de skal se Gud. 
Salige er de, som stifter fred, for de skal kaldes Guds børn. 
Salige er de, som forfølges på grund af retfærdighed, for Himmeriget er deres.
Salige er I, når man på grund af mig håner jer og forfølger jer og lyver jer alt muligt 
ondt på. Fryd jer og glæd jer, for jeres løn er stor i himlene”.

Bjergprædiken. Oliemaleri fra 1877 af den danske maler Carl Heinrich Bloch  
(1834-1890).

Vi må aldrig i det små holde op med at 
arbejde med nådens gave, med iver for 
de ting der kan forandre verden”

”

Allehelgensbøn fra dansk senmiddelalder
Glæd jer alle vor Herres ærværdige helgener,
for med jeres møje har I fortjent Himmeriget
og den evige, overstrømmende glæde.
I er fulgt i vor Herres fodspor, 
og derfor hersker I nu med ham i Himmerige.
Helligt og vidunderligt er det lys, som har oplyst jer,
I har efterfulgt hans lære og retfærdighed,
I var stærke og snilde i jeres dyder,
og skønne som sol og måne
har I oplyst verden med jeres lære.
Vi fattige mennesker lovpriser jer,
for vor Herre og Gud, fra hvem alt godt kommer,
har ophøjet jer så herligt med sin nåde.
Vore bønner er ikke rene, for vore hænder er fulde af blod,
derfor beder vi alle Herrens helgener,
at I vil bede for os til Gud,
så vi efter jeres strålende forbillede
kan nå til at leve lige så helligt, 
som Han har givet jer at leve.

Ærværdige helgener,
I glæder jer alle, når en synder omvender sig.
Bed for os i denne jammerdal,

at vi må blive Guds børn sammen med jer i Himmerige.
I er Guds tempel, hvor han selv har boet,
I er alabasterkrukker fulde af Helligåndens nåde,
I er overstrømmende kilder fulde af nåde,
jeres hænder er de lemmer, som Gud har brugt til at udføre mirakler.
Ligesom Moses slog på klippen i ørkenen, og jøderne fik vand deraf,
på samme måde giver han os trøst
i al vor nød og kummer ved jeres forbøn.

I hellige over alle engle,
I står fast i Guds kærlighed.
I udvalgte sjæle, patriarker og profeter,
kvinder og  mænd, bed for os!
I hellige apostle og bekendere,
som var stærke i den hellige tro, bed for os!
I hellige og rene ubesmittede jomfruer og enker
og I, som har været gift,
og alle I, som har været Gud velbehagelige,
bed for os nu og altid til den almægtige Gud,
at vi må nå til den evige glæde sammen med jer.
Amen

Visdoms Spejl, fra Bønnebog for Den katolske Kirke,  
Ansgarstiftelsens Forlag 2013  
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ORDENSLIV Den 23. september sidste 
år bragte Katolsk Orientering et interview 
med en nonne fra passionistklosteret i 
Kentucky i USA. Det skete kort efter, at 
klosteret havde fået ny priorinde. I det 
følgende fortæller priorinden, hvordan også 
en ung katolik, opvokset i et solidt katolsk 
hjem, kan have brug for ”at konvertere” i 
ordets grundbetydning – at omvende sig, og 
hvordan hun fandt sit kald – at være Kristi 
brud.

Første tegn på klosterkald
Moder John Mary blev født i 1972. Hendes 
kaldshistorie begyndte under en snestorm, 
hvor hun strandede på en lille katolsk skole. 
Hun så frem til at skulle overnatte hos 
søstrene i klostret, men blev hentet af en 
slægtning: ”Dette er mit tidligste minde om 
min længsel efter at blive ”Kristi brud””, 
fortæller hun. Men efterhånden fortonede 
oplevelsen sig. 

”I 7. klasse flyttede jeg til en folkeskole. 
Snart kom Gud og min familie til at stå 
nederst på min prioritetsliste. Jeg fik nye 
venner, som elskede at feste. Det blev 
også mit livsmål at nyde livet, feste, gå 
med drenge, dyrke sport og blive en ’Julia 
Roberts look-alike’. Jeg troede, at jeg havde 
fundet den sande kærlighed i et meget 
usundt kæresteforhold. Forholdet optog 
alt i mit liv i næsten tre år. Jeg havde det 
’sjovt’, men alligevel var det som om freden 
og følelsen af helhed veg fra mig”.

”Jeg er opvokset i et godt katolsk hjem, 
hvor vi ofte modtog sakramentet og bad 
rosenkrans, men skal jeg være ærlig, var jeg 
efterhånden kun med til det, for at bevare 
freden i hjemmet”, fortæller Moder John 
Mary. 

Dette ændrede sig imidlertid da hun gik 
i 3.g. Hun var taget med sine forældre til 
messe, og dér råbte hun til Jesus om hjælp. 
Samme aften brød hun med sin kæreste: 
”Det var én af de sværeste ting, jeg 
nogensinde har gjort. Samtidig var det 
en meget befriende oplevelse. Men 
dengang vidste jeg meget lidt om, hvor 
bundet jeg var af min lidenskab”. Hun 
begyndte igen at feste med alt, hvad det 
indebar. 

På samme tid skrev én af hendes 
venner til hende om Guds omsorgsfulde 
kærlighed og nåde, og at han havde 
en plan med hendes liv: ”Men jeg 
ønskede begge verdener. En weekend 
besøgte jeg et franciskaneruniversitet i 
Steubenville. Det blev en øjenåbnende 
oplevelse for mig: Et universitet med 
unge voksne tændt i brand af kærlighed 
til Jesus og Kirken! Jeg begyndte at 
forstå, at jeg kunne bryde ud af min 
livsstils lænker. Jeg vidste, at jeg måtte 
foretage et valg – et valg mellem et 
selvcentreret eller et Gudscentreret liv, 
og jeg fornemmede, at det valg, jeg tog, 
ville forandre resten af mit liv. Cirka en 
måned senere var jeg på en pilgrimstur. 
I løbet af denne uge havde jeg den 
ene oplevelse efter den anden af Guds 
kærlighed og barmhjertighed mod mig. 
Jeg begyndte at hungre efter Gud, og 
da jeg vendte hjem, var jeg klar til at 
vende mig bort fra synden og favne 
Kirkens liv. Det var ikke et let valg, og 
jeg behøvede et godt skriftemål! Mit 

tøj måtte udskiftes, min musik, min måde 
at tale på, mit sociale liv – alting! Snart 
begyndte jeg at komme til hverdagsmesser. 
Men det var ind imellem svært, og jeg 
tilbragte mange lange fredage og lørdag 
aftener alene på mit værelse. Alligevel var 
jeg samtidig taknemlig for Herrens nåde, 
som drog mig ind i et personligt venskab 
med ham”.

Kaldet til passionistnonne
”Jeg havde ikke tænkt på klosterlivet 
siden dengang i grundskolen. Havde det 
ikke været på grund af Guds nåde og mine 
forældres bønner, havde jeg mistet den 
kostbare perle og måske endda det evige 
livs gave”.

Moder John Mary tog to år fri fra 
universitetsstudiet for at arbejde for en 
internetmission: ”Det var et par nåderige år 
og en god forberedelse til klosterlivet. Jeg 
følte mig draget både mod ægteskabet og 
mod klosterlivet. Da jeg på det tidspunkt 
besøgte karmeliterne i North Dakota, 
ønskede jeg ikke at rejse derfra igen. 
Samtidig tænkte jeg: ”Jeg vil ikke kunne 

leve dette liv”. Jeg troede, at det ville være 
for hårdt for mig”. Efter de to år vendte hun 
tilbage til sine studier. Men hun havde ingen 
fred. Hun ønskede bare at være sammen 
med Jesus, men samtidig ønskede hun at 
blive gift: ”Jeg længtes efter den perfekte 
katolske ægtemand, men efter hver date 

følte jeg mig mere og mere utilfredsstillet”.
Gennem en veninde fik hun kontakt med 

passionistnonnerne, og den søster, hun fik 
som åndelig vejleder, opmuntrede hende til 
at spørge Gud, hvilket kald han havde til 
hende og fortsætte med at bede, indtil hun 
vidste, hvad han ønskede.

”I januar 1995 havde jeg i flere måneder 
kæmpet med mit studium. Jeg kan ikke 
forklare min manglende fred. Når jeg 
sad i klassen, følte jeg bare, at jeg spildte 
tiden. Jeg længtes ikke efter en karriere. 
Men hvad ville mine forældre og venner 
tænke, hvis jeg droppede min uddannelse? 
Ville de synes, at jeg var en fiasko? Men 
jeg havde forsøgt at kæmpe i fire måneder, 
og ufreden var blot blevet værre. Studerede 
jeg, fordi det var Guds vilje, eller fordi det 
forventedes af mig? Jeg tilbragte meget 
tid foran sakramentet og forsøgte at have 
tillid til Gud. Hvordan kunne jeg elske 
ham og lede andre til også at elske ham? 
Til sidst droppede jeg min uddannelse. En 
dyb fred flød ind over mig. Men jeg måtte 
også fortælle det til mine forældre, der 
villigt havde betalt for min uddannelse. 

Det var svær for dem, men de støttede 
mig. På det tidspunkt fandt jeg trøst i Jesu 
lidelse. Han havde set ud som en fiasko i 
alles øjne, og jeg satte min lid til Luk 5,11: 
’De lagde bådene til land og forlod alt og 
fulgte ham’. På det tidspunkt hjalp følgende 
citat fra Paul af Korset mig også: ’Når en 

sjæl på den ene side gør sit bedste for at 
blive forenet med Gud og på den anden 
side ikke finder nogen fred i det arbejde, 
den har og det sted, den er, er det et tegn 
på, at Den guddommelige Majestæt ønsker 
noget andet af den’. Hvis nu bare Gud ville 
fortælle mig, hvad dette ’noget andet’ var. 
Min bøn var: ’Find et helligt kloster til mig 
eller en hellig ægtemand’”. 

Snart fik jeg et svar. Jeg blev inviteret 
en weekend indenfor i passionistklosterets 
klausur. Her blev jeg nær ven med 
passionisternes helgener, jeg følte mig 
hjemme blandt søstrene og de med mig. At 
deres skjulte liv var centreret om messen, 
og at tidebønnerne var en kontinuerlig 
lovsangsrøgelse som strakte sig ud over 
hele dagen, stemte overens med mit væsen. 
Mens jeg var i klostret forstod jeg, at Gud 
kaldte mig til at blive hans brud! 

Da hun kom hjem, begyndte hun at 
fortælle familie og venner, at hun skulle 
være nonne. Nogle støttede hende, andre 
ikke: ”Men for mig var der ingen vej 
tilbage! Jeg havde fundet min ’perfekte 
katolske ægtemand’, Jesus Kristus”. Hun 
vidste imidlertid ikke, om hun ville være i 
stand til at klare stilheden og adskiltheden 
i klostret. Men hendes kontaktsøster sagde, 
at hun ikke skulle bekymre sig om, hvorvidt 
hun kunne leve klosterlivet, hun skulle 
hellere fortsætte med at spørge Gud, om 
han havde kaldet hende. Hvis han havde, 
ville hun få nåde til det.

Endelig i kloster
”Det var svært at forlade min familie, men 
jeg var spændt på at indtræde. Det var den 
27. august 1995. Jeg følte en vis frygt, men 
jeg vidste også, at Gud, som havde ledt 
mig hertil, ville fortsætte med at gå ved 
min side, og nu på en mere intim måde. Jeg 
trådte ind i en ny glæde, men også en ny 

renselse. Jeg havde fundet ham, som 
jeg elskede af hele mit hjerte, men 
det betød også at møde mig selv. Jeg 
opdagede, at jeg ikke var en helgen. I 
begyndelsen følte jeg, at stilheden og 
ensomheden var svær. Jeg måtte være 
lærevillig, og med min uafhængige 
amerikanske mentalitet var det hårdt! 
Jeg savnede også min familie. Jeg 
begyndte at forstå, at kommunitetet 
ikke var en samling engle, de var 
frelste syndere, ligesom mig. Dertil 
kom, at mit kommunitet manglede en 
generations kald. At være den eneste 
unge i kommunitet de første 7 år var ind 
imellem svært, men det kaldte mig ind 
i et dybere trosniveau og fik mig til at 
spørge: Kom jeg her for min egen eller 
for Jesu skyld? Så jeg klyngede mig til 
ham. Han styrkede mig, så jeg kunne 
favne det skjulte liv i ren tro. Der går 
ikke en dag, hvor jeg ikke overvældes 
af taknemlighed overfor min elskede, 
som har givet mig gaven at leve her 
i bøn og bod til hans ære og sjælenes 
frelse. Den 13. september 2003 aflagde 
jeg de evige løfter. Alt jeg kan sige er, 
at han har taget mig på mit ord: Jeg er 
hans og han er min – for evigt!” 

I juni 2016 blev Moder John Mary 
valgt til priorinde i passionistklostret i 
Kentucky.

Om at blive Kristi brud
Interview med Moder John Mary fra passionistklosteret i Kentucky i USA.

Tekst: Kirsten Krog

Moder John Mary, priorinde for passionistklostret i Kentucky siden 2016.

Det var én af de sværeste ting,  
jeg nogensinde havde gjort.  
Samtidig var det en meget  
befriende oplevelse”

”



6 Økumeni

ØKUMENI ”Jeg hører til Baptistkirken, 
men ikke kun Baptistkirken, for Guds kirke 
er større. Jeg har fundet ud af, at jeg må 
kunne bevæge mig frit. Det hjælper Taizé 
mig med.”

Sådan siger Kirsten Ernen Beck, der har 
oversat tre bøger fra det økumeniske Taizé-
fællesskab i Frankrig. Den seneste, Liv 
– i fællesskab, fred og forsoning, er netop 
udkommet, og for Kirsten Ernen Beck er 
det som at opleve et barn blive født. Et barn, 
der bringer håb – om en fremtid, hvor alle 
kristne kan blive ét, og hvor mennesker kan 
blive forsonet på tværs af etniske, nationale, 
sociale, kulturelle, religiøse og kirkelige 
skel. 

”Det kommer ikke til at ske lige nu og 
her; men jeg oplever, at der er stor grøde i 
det kirkelige landskab, og i Taizé ser jeg, at 
meget, som mange opfatter som utænkeligt, 
kan blive en realitet,” siger hun. 

Den nye bog, som hun har oversat fra 
fransk med sproglig og teologisk bistand 
fra dr. theol. Kirsten Nielsen og støtte fra 
sin mand, baptistpræst og retræteleder Poul 
A. Beck, er en samtalebog mellem den 
nuværende leder af Taizé-fællesskabet, 
broder Alois, og journalist Marco Roncalli, 
barnebarn af en bror til pave Johannes XXIII. 
Bogen beskriver den historiske udvikling 
og hverdagen i Taizé, som unge fra hele 
verden siden 1950’erne er strømmet til for 
at være fælles om bøn og praktisk arbejde. 
Broder Alois fortæller blandt andet om den 
enorme betydning af 2. Vatikankoncil, hvor 
repræsentanter fra Taizé var inviteret med 
som observatører. Allerede i 1958 modtog 
pave Johannes XXIII Taizés grundlægger 
broder Roger, som havde baggrund som 
reformert, og en af hans medbrødre i privat 
audiens. Herefter blev broder Roger hvert år 
modtaget af pave Paul VI og pave Johannes 
Paul II, ligesom alle brødrene siden 1972 
modtog nadveren ved katolske messer.

Men hvorfor har en baptist fra Danmark 
oversat tre bøger fra Taizé, og hvorfor 
har hun følt sig kaldet til at få udgivet 
denne tredje bog netop i 500-året for 
Reformationen? Historien begynder med 
Kirsten Ernen Becks opvækst og handler 

om personlig tro og søgen efter sandhed.
”Jeg blev født i en familie, som tilhørte 

baptistkirken, hvor min far tilmed var præst. 
Jeg voksede op med kirkegang og daglig 
bøn, og troen på Gud har altid været en del 
af mit liv. Som 12-årig blev jeg døbt efter 
eget valg, og jeg fortsatte med at komme i 
kirken, selv om jeg i en periode i gymnasiet 
følte mig anderledes. Dengang var det at tro 
i sig selv kontroversielt, og at være baptist 
blev opfattet som endnu mere underligt. 
Men jeg var aldrig for alvor i tvivl om, at 
jeg måtte holde fast i troen, og jeg fandt 
glæde i at møde unge fra Folkekirken, som 
også var aktivt troende,” fortæller hun. 
Som voksen uddannede hun sig til 
læge, flyttede til Sverige og derefter til 
Rwanda, hvor hun i tre år var udsendt 
for Baptistkirken. Senere, da hun havde 
mødt sin nuværende mand, Poul A. Beck, 
der er baptistpræst, uddannede hun sig til 
psykiater. I en årrække fyldte arbejde og 
videreuddannelse meget for parret, og i 
2000 blev de enige om at holde et halvt års 
orlov. De købte en gammel autocamper og 
kørte rundt i Europa. Inden de vendte hjem, 
besluttede de at tage en uge til Taizé for at 
finde ud af, hvad dette sted i grunden var 
for noget.

”I første omgang syntes Poul, at der skete 
for lidt. I Baptistkirken er vi vant til at 
bruge mange ord og bede højt sammen. Her 
oplevede vi, at de unge ganske vist deltog i 
bøn og bibeltimer, men ellers lod man dem 
stort set være. Siden indså vi det fantastiske 
i, at man viser tillid til, at Gud taler til den 
enkelte, hvis blot der er ro og stilhed til det.”

Opholdet i Taizé et vendepunkt
”Broder Roger sagde til os, at blot det, at vi 
var til stede i Taizé, var udtryk for bøn. At 
Gud så vores længsel. Det var en lettelse for 
mig, for jeg syntes egentlig, at jeg var dårlig 
til det med bøn. På mystisk vis formåede 
broder Roger at formidle Guds ubetingede 
kærlighed til hver enkelt af os.”

Hun tilføjer, at det betog hende, hvordan 
mennesker med helt forskellig baggrund 
kunne være sammen uden at forskellene 
skulle udviskes. 

”Når vi bad sammen, tænkte vi ikke over, 
om de andre var katolikker, protestanter 
eller noget tredje. I samtalegrupperne skete 
det, at vi fortalte lidt om vores baggrund. 
Der kunne være en lettisk professor og en 
polsk arbejdsmand i samme gruppe, og 
vi sad sammen på gulvet uden at vores 
kirkelige eller professionelle baggrund 
havde betydning,” siger hun.

Hos Kirsten vækkede mødet med Taizé en 
længsel efter en større enhed blandt kristne, 
og den længsel har udstukket retningen for 
hendes trosliv lige siden.

Halvandet år efter det første besøg rejste 
hun og hendes mand tilbage til Taizé 
sammen med en gruppe baptistpræster og 
disses ægtefæller. Et årligt seminar, der som 
regel indeholdt meget snak, blev udskiftet 
med en uge med fokus på bøn, stilhed og 
meditation.

Siden har ægteparret besøgt Taizé omtrent 

en gang om året, og for et par år siden stødte 
Kirsten under et ophold i Taizé på den bog, 
hun nu har oversat til dansk.

”Jeg blev berørt af dens fokus på 
kristnes enhed og på forsoning mellem alle 
mennesker, fordi vi alle er skabt i Guds 
billede. Jeg fik lyst til at oversætte den, og 
vi talte med broder Alois om det. Jeg var i 
tvivl, om jeg kunne magte opgaven. Men 
han sagde bare ’prøv’, så det gjorde jeg,” 
fortæller Kirsten Ernen Beck. 

Efter 8-10 siders oversættelse gik hun i 
stå; det føltes tungt og uoverkommeligt, og 
i et år lå bogen i vindueskarmen og samlede 
støv. I sommeren 2016 kørte ægteparret 
igen til Taizé, Kirsten genlæste bogen og 
blev mindet om, hvorfor hun var blevet 
så begejstret for den. Hun gik i gang med 
at oversætte igen, og pludselig gled det 
nærmest mirakuløst. På en campingferie 
i Sydfrankrig skrev hun videre, og efter 
14 dage var oversættelsen færdig i første 
udgave.

”Jeg er sikker på, at 
Helligånden arbejdede med, 
for det flow var langt udover, 
hvad mine franskkundskaber 
og evner egentlig rakte til,” 
siger hun og tilføjer, at da 
forlaget var betænkelige ved, 
om bogen havde et publikum, 
var hun ikke i tvivl: ”Det er 
en virkelig vigtig bog, for 
længslen efter enhed er til 
stede hos mange kristne, og i 
bogen er der en beskrivelse af 
en vej, vi kan gå. Vi kan bede 
og synge sammen og være 
fælles om mere og mere – 
uden at give køb på vores 
forskellighed. For i Taizé 
handler det om at holde fast 
i sine rødder og samtidig 
tage imod gaverne fra de 
andre kirkesamfund,” 
siger Kirsten Ernen Beck.

Har gjort min verden 
større
Det har hun og hendes mand 
selv forsøgt at gøre. Kort efter deres første 
besøg i Taizé forsøgte de sig med Taizé-
aftener i deres lokale kirke, og den tradition 
holder de fast i. En gang om måneden mødes 
en gruppe, både baptister, folkekirkelige og 
folk uden fast kirkeligt tilhørsforhold, for 
at læse en bibeltekst efter lectio divina-
metoden og synge en række af de særlige 
Taizé-lovsange. Poul A. Beck har desuden 
uddannet sig til retræteleder, og han holder 
mange retræter, ofte med Kirsten som med-
leder, hvor der indgår Taizé-sange, tidebøn, 
meditation efter ignatiansk mønster og brug 
af ikoner, inspireret af ortodoks tradition. 

”Teologisk er der en masse forhindringer 
for, at vi kan blive ét. Men som broder 
Alois siger i bogen, når vi aldrig frem til 
enhed, hvis vi skal diskutere os frem til det. 
Vi må forsøge at leve det, selv om vi ikke 
kan undgå at begå fejl undervejs, og så må 
teorien og teologien følge efter. Sådan er det 
også med nadveren, som jeg en del steder 
har fået lov at deltage i under katolske 
messer,” siger Kirsten Ernen Beck. 

”I første omgang var jeg lidt forbeholden 
over for det katolske, men nu tager jeg imod 
det som en gave. Nadveren har fået enorm 
betydning for mig, og jeg kan næsten ikke 
holde ud at tænke på, at vi i min barndom 
kun fik nadver fire gange årligt,” siger hun.

Under sin opvækst i Sønderjylland 
mødte hun ingen katolikker, og baptister 
og medlemmer af Indre Mission blandede 

sig sjældent udover til enkelte møder i 
Evangelisk Alliance. Nu kommer Kirsten 
Ernen Beck jævnligt i Folkekirken, hvor 
hun spiller som organist, og sætter pris på 
liturgien der. I sommeren 2016 gennemførte 
hun en ignatiansk retræte på 30 dage i 
Spanien og oplevede det som en stor 
berigelse af sit åndelige liv. Men hun føler 
ingen trang til at forlade Baptistkirken.

”Taizé har gjort min verden større. Jeg 
bliver i Baptistkirken, men kan samtidig 
åbne mig for alt det, Gud har givet andre 
mennesker og andre kirker. Så jeg er baptist 
på en anden måde, end min mor og far var. 
Jeg lever det, jeg fik i min barndom, videre 
på en anden og mere åben måde, hvor det 
er min søgen efter sandhed, der leder mig.” 

’Liv i fællesskab, fred og forsoning. Taizé 
i dag’, af broder Alois – samtaler med 
Marco Roncali. Eksistenen 2017. Hæftet. 
162 sider. 179 kr. Udkom i uge 42.

Kirsten Ernen Beck er uddannet læge 
og voksen- og ungdomspsykiater 
samt uddannet PO-organist fra 
Kirkemusikskolen i Vestervig. Hun har 
oversat tre bøger fra Taizé og afholder 
løbende sammen med sin mand retræter.

”Taizé har gjort  
min verden større”
Kirsten Ernen Beck blev født i en baptistfamilie og voksede op uden at 
kende meget til andre kirkesamfund. Men i 2000 besøgte hun Taizé,  
og det åbnede en vej for hende ind i en langt større verden. 

Tekst: Malene Fenger-Grøndahl

Taizé
Et økumenisk kristent kommunitet, 
broderfællesskab, i Taizé, nær Lyon og 
Genève, tæt på grænsen til Schweiz. 
Blev begyndt i 1940 af broder Roger, 
der havde reformert baggrund. I 1949 
aflagde de første brødre livslange løfter. 
I dag består kommunitetet af omkring 
100 brødre fra mange forskellige lande 
og verdensdele, med både katolsk og 
protestantisk baggrund. Unge fra hele 
verden besøger Taizé for at deltage i bøn 
og andagt. Læs mere: www.taize.fr/da.

Kirsten Ernen Beck
Uddannet læge og voksen- og ungdoms-
psykiater
Uddannet PO-organist fra Kirke-
musikskolen i Vestervig
Medlem af Baptistkirken og gift med 
baptistpræst og retræteleder Poul A. 
Beck, som hun også laver retræter 
sammen med.
Gennemførte i 2016 en 30 dages retræte 
i Manresa i Spanien efter Ignatius af 
Loyolas åndelige øvelser
Har oversat tre bøger fra Taizé, den 
seneste Liv – i fællesskab, fred og 
forsoning, er netop udkommet på 
forlaget Eksistensen.
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ÅRSMØDE Selvom regnen silede ned 
det meste af dagen, var humøret højt inden 
døre, da Hornstrup kursuscenter nær Vejle i 
år lagde ramme til Caritas’ årsmøde lørdag 
den 7. oktober. 

Caritas Danmark kan i år fejre 70 år og 
er vokset markant siden organisationen blev 
grundlagt af pastor Ballin. 

”70 år er ingen alder for en kirkelig 
organisation, hvis rødder rækker tusinde 
år tilbage i historien. Selv med Kirkens 
øjne er det alligevel bemærkelsesværdigt. 
For Caritas Danmark kom til før så 
mange andre, og var blandt de ni stiftende 
organisationer bag Caritas Internationalis, 
der blev stiftet i 1951”, fortalte Christa 
Bonde i sin beretning. 

At Caritas Danmark stadig er her skyldes 
ikke kun sekretariatet i København, 
men også de katolske sogne ude 
omkring i landet. Her bidrager et væld 
af engagerede sognerepræsentanter med 
indsamlingsarrangementer og gør på hver 
deres måde et stort arbejde i forhold til at 
udbrede kendskabet til Caritas’ arbejde i 
Danmark såvel som internationalt, hvilket 
også var det store samtaleemne på dagen.

Omkring 50 deltagere fra hele landet 
var samlet ved årsmødet, der både talte 
deltagere fra sekretariatet, bestyrelsen, 
sognerepræsentanter og FAKS (Foreningen 
af Katolske Skoler). For første gang var 
der også repræsentanter fra det udvidede 
Caritas netværk, blandt andet det nye 
Caritas Center, Solidarity Project og Au 
Pair Network. Desuden deltog dr. Jjuuko 
Fulgensio fra Caritas’ mangeårige partner, 
CIDI, i Uganda.

Vi kan blive endnu bedre
Sognerepræsentanterne delte gavmildt 
ud af deres erfaringer og var enige om, at 
det gør en stor forskel for dem, at være en 
del af Caritas. Der blev udvekslet ideer og 
initiativer fra de forskellige sogne, som 
i årets løb blandt andet har organiseret 
loppemarkeder, modeshow, brunch og 
foredrag, tombola, for blot af nævne nogle 
af de mange karitative initiativer, der er 
stablet på benene rundt om i landet for at 
samle penge ind til Caritas. Samtidig blev 
det diskuteret, hvordan Caritas kan styrke 
markedsføringen og brandingen og hvordan 
man bedst muligt kan formidle de projekter, 
der samles ind til ude i sognene. 

Ikke alle projekter er lige nemme at sælge. 

Flere gav således deres bud på, hvad man 
kan gøre bedre. Samtidig blev der opfordret 
til at tage kontakt til sekretariatet i endnu 
højere grad, til at støtte konkrete projekter 
og søge inspiration og sparring på for 
eksempel Caritas-retræten på Åsebakken 
og Opdag Caritas på Øm-borgen, som 
finder sted i november.

Vi skal åbne op
Caritas Danmark tager del i CI’s globale 
migrations- og flygtningekampagne: Share 
the Journey. I sin årsberetning kom for-
mand Christa Bonde ind på vigtigheden 
af at vise åbenhed og anerkendelse. ”Vi 
skal møde alle mennesker med respekt og 
anerkendelse, uanset hvem næsten er. Det 

gælder flygtninge og migranter, som vi skal 
byde velkommen,” slog hun fast (læs for-
mandens beretning på caritas.dk). 

Caritas forsøger gennem sit arbejde at vise 
åbenhed, og Naja Mottelson, koordinator 
for Caritas Center og Bent Stelsberg, 
leder af rådgivningstjenesten, fortalte 
dels om centrets nye tilbud, der særligt 
favner familier, som har behov for hjælp 
og rådgivning, om tilbuddet om stilhed og 
bøn, som er etableret i samarbejde mellem 
Jesu Hjerte Kirke og Caritas. Derudover 
opfordrede national koordinator, Andreas 
Riis, sognene til at tage del i Share the 
Journey-kampagnen. Blandt andet ved at 
starte venskabsprojekter, et initiativ som 
menigheden i Kalundborg har haft stor 
succes med. 

Tænd et lys for Caritas
Dr. Jjuuko fik sat tingene lidt i perspektiv 
under sit oplæg. Han har startet 
organisationen CIDI fra bunden og fortalte 
levende om sit vigtige arbejde, der har 
ændret livet for mange bønder i Uganda. 
Samtidig kom han med eksempler på, 
hvor stor en betydning det mangeårige 

arbejde med Caritas Danmark, har haft 
for projekterne i Uganda. Og hvor værdsat 
det er, når de katolske sogne samler ind til 
bestemte formål i forbindelse med de årlige 
indsamlinger. Han opfordrede således 
sognerepræsentanterne til at fortsætte det 
gode arbejde med at samle ind og udbrede 
budskabet om indsamlingsformålene.

Sløret blev også løftet for årets advent-
sindsamling, den tidligere juleindsamling, 
der allerede starter den 19. november i år 
i forbindelse med Verdensdagen for de Fat-
tige. I år skal indsamlingen sikre skolegang 
til skolepiger i Nordøstindien og forbere-
delserne til kampagnen er i fuld gang. 

Som et nyt tiltag, har Caritas indgået et 
samarbejde med søstrene på Vor Frue Klo-
ster på Åsebakken, der gennem de sidste 
måneder har produceret et særligt Caritas 
lys. Christian Noval introducerede lysene, 
som blev overrakt til sognerepræsentan-
terne og det er meningen, at de skal tændes 
i kirkerne og lyse op i mørket på Verdens-
dagen for de Fattige i november og under 
adventstiden.

Caritas Danmarks’ bestyrelsesformand 
Christa Bonde i samtale med biskop 
Czeslaw og dr. Jjuuko Fulgensio fra 
Caritas’ mangeårige partner, CIDI,  
i Uganda.

Bred deltagelse i Caritas 
årsmøde 2017 
Landsmøde i lyset af organisationens 70 års fødselsdag.

Tekst: Naja Mammen Nielsen, kommunikationskoordinator, Caritas  
Fotos: Caritas Danmark

Deltagerne på Caritas’ årsmøde 2017 – medarbejdere fra dets sekretariat i København, bestyrelsesmedlemmer, samarbejdspartnere 
samt sogne repræsentanter fra hele landet.

DIALOG Vejle kan mobilisere sin 
menighed i Sct. Norbert. Det blev 
bevist under Caritas-dagen den anden 
søndag i oktober, hvor Sct. Norberts Hus 
lagde lokaler til en frokostbuffet og en 
eftermiddag med fokus på Caritas’ arbejde. 
Menigheden havde været i sving med at 
kokkerere, pynte op, og ikke mindst slå på 
tromme for Caritas-dagen i ugerne op til 
den 8. oktober. Salen var da også fyldt til 
bristepunktet med over 100 fremmødte.

Det er fjerde gang, at Caritas-dagen 
bliver holdt og første gang i trekantområdet. 
Sct. Norberts Kirke og Sct. Norberts 
Hus ligger centralt i Vejle og rummer en 
stor mangfoldig katolsk menighed, med 
medlemmer fra mange forskellige nationer. 
Lokaliteterne passede således godt til 
formålet. I spidsen for arrangementet 
stod menighedsrådsformand Celia 
Klausen og Caritas’ sognerepræsentant 
Jean Pierre Klausen, der sammen med 
frivillige fra menigheden stod for alt det 
praktiske, der var forberedt ned til mindste 

detalje. Desuden var Caritas’ sekretariat, 
bestyrelsen og en del sognerepræsentanter 
fra resten af landet til stede, så der var rig 
mulighed for dialog på kryds og tværs.

Biskop Czeslaw var blandt de særligt 
indbudte. Han velsignede dagen under 
højmessen i Sct. Norberts Kirke, der var 
pyntet med blomster i efterårets farver. 
Efter messen fortsatte arrangementet så 
i Sct. Norberts Hus. Menighedslokalet 
var fyldt helt op, og der blev sørget godt 
for de fremmødte, som kunne smage de 
lækre vietnamesiske specialiteter, som en 
frivillig fra menigheden havde tilberedt. 
De havde bagt og kokkereret i dagevis 
og sørget for, at der var mere end rigeligt 
mad til alle de fremmødte. Eftermiddagen 
sluttede med det helt store sønderjyske 
kaffebord med et stort udvalg af kager til 
den søde tand. Selv en Caritas-kage stod 
på bordet. 

Mens gæsterne kunne nyde maden, 
blev de præsenteret for Caritas Danmarks 
arbejde. Generalsekretær Jann Sjursen 

gav en kort introduktion til de sidste 70 
år, som har budt på mange forandringer. 
De nationale og internationale projekter 
blev uddybet af Betina Gollander-Jensen, 
teamleder for det internationale arbejde, 
national koordinator Andreas Riis, og 
Naja Mottelson, koordinator for au pairs 
og Caritas Center. Dr. Jjuuko Fulgensio, 
direktør for Caritas’ samarbejdspartner 
CIDI i Uganda, fik også anledning til 
at sige et par ord og fremvise video og 
billeder om arbejdet i Uganda.  NMN

En vellykket dag i Vejle

På årsmødet deltog også mange 
sognerepræsentanter fra hele landet, så 
der var rig mulighed for dialog på kryds 
og tværs.
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FOREDRAG Vi mødes den 28. september 
i Rotunden, det amfiteatralsk opbyggede 
huskapel hos jesuitterne i Niels Steensens 
Kollegium på Østerbro i København. 
Aftenens gæst pater Pablo D’Ors begynder:

 “I vor tid har vi glemt, at det er nødvendigt 
for det åndelige liv at have mestre. Men 
vi trænger til mestre, åndelige forbilleder 
[…] Jeg har været fascineret af Charles 
de Foucauld siden min ungdom, for der 
findes efter min mening ingen som kommer 
på højde på Jesus Kristus. Fordi hans liv 
er så enestående. Der er noget visionært, 
ja profetisk over det, som vil gøre det til 
en model for det 21. århundredes kristne 
spiritualitet.” 

Som en personlig refleksion fortæller 
D’Ors, at han som ganske ung blev omvendt 
ved at se et billede af Charles de Foucaulds 
ansigt: som forvandlede sig til et Jesus-ikon 
– et vindue mod mysteriet. 

Pablo D’Ors fremhæver nogle nøgleord 
til forståelse af dette. Det første er ordet 
’nederlag’. Reelt fulgte ingen ham, mens 
han levede. Hans forslag til regler for en 
ny orden med en særlig, hidtil uset spiri-
tualitet blev aldrig godkendt af Rom. Ikke 
én muslim lykkedes det ham at omvende. 
Hans projekt med at løskøbe slaver i fransk 
Afrika løb ud i sandet på grund af myn-
dighedernes uvilje. Han led en meningsløs 
død (i 1916) myrdet af en arabisk – i dag 
vil man nok sige – terrorist. Men sejren går 
igennem nederlaget – for Charles som for 
Jesus. Først med det fuldkomne nederlag 
kan frelsen begynde.

Dernæst: Foucauld levede en normadetil-
værelse, bogstaveligt og åndeligt. Den røde 

tråd i hans liv var, at han kompromisløst 
fulgte sin samvittighed. Han var utrættelig 
i sin ydmyge Kristi efterfølgelse under de 
strengeste livsforhold. Den Jesus, han søgte 
at følge var ikke den offentlige person, men 
den, der levede det skjulte liv i Nazareth. 
Nøgleordet er i denne efterfølgelse er altid 
at søge ’den nederste plads’. 

Et andet vigtigt nøgleord er ’ørkenen’, 
der står helt centralt i hans liv og spirituali-
tet. Rent bogstaveligt, fordi hans møde med 
det guddommelige begyndte i ørkenen, 
fordi han levede ørkenfolkets – tuareger-
nes – liv, delte deres kultur, lærte og stude-
rede deres sprog: han udarbejdede et stort 
tuaregisk-fransk ordbogsværk og oversatte 
over 1.000 digte. Og tillige åndeligt: Ørke-
nen som metafor for det indre. D’Ors be-
skriver ørkenen som det, der ligger mellem 
trældommen og fuldkommenheden. Lige-
som Moses kom broder Charles ikke ind i 
det forjættede land. Men Jahve er ikke blot 
for enden af ørkenen – Gud er også i selve 
ørkenen. Hvad 2. Mosebog gang på gang 
fortæller os.

Dernæst var tilbedelsen et fast og om-
fangsrigt element i Broder Charles’ daglige 
tilværelse – ud over en række andre fysiske, 
intellektuelle og sociale aktiviteter. Denne 
tilbedelse foran Sakramentet forvandlede 
ham – fordi den kristne tilbedelses kerne 
netop består i at henlægge sit centrum uden-
for én selv, til en anden: Jesus Kristus.

Hemmeligheden bag Foucaulds medita-
tion er ordene ’hjerte’ og ’navn’, Jesu hjerte 
og Jesu navn. En stadigt tilbagevendende 
bøn er: Jesus min elskede.

Dette fører til venskab, en afgørende 

faktor i Charles de Foucaulds liv. Han op-
retholdt stærke bånd til venner og familie i 
Frankrig, desuden venskaber med de fran-
ske militærfolk i Sahara. Allervigtigst var 
dog hans venskaber med den muslimske 
befolkning i Hoggar-regionen i det syd-
lige Algeriet: tuaregerne. For uden en ægte 
og hjertelig interesse for de personer, det 
evangeliske budskab retter sig imod, falder 
budskabet på klippegrund. Mange missio-
nerende kristne tænker mere på deres eget 
budskab end på modtagernes forudsætnin-
ger. Broder Charles gik den modsatte vej. 
Han satte sig ind i modtagernes livsvilkår, 
kultur og sprog. Hans missionsarbejde 
skete udelukkende gennem det personlige 
eksempel.

På den måde kan man hævde, at Foucauld 
var forud for det 20. århundredes udvikling 
i Den katolske Kirke, der nåede en forelø-
big kulmination med 2. Vatikankoncils tan-
ker om respekt for medmenneskets over-
bevisning og kulturelle forudsætninger og 
for inkulturationen i evangeliseringen. Især 
koncilsdokumenterne om Kirkens holdning 
til de ikke-kristne religioner og om Kirkens 
missionsvirksomhed vidner herom. 

På samme tid, konstaterede D’Ors, skal 
Foucauld forbindes med ørkenfædrene sna-
rere end med de store ordensstiftere. Dette 
svarer til den opmærksomhed, ørkenfæd-
renes spiritualitet er genstand for i vor tid. 
Der spores her i Vesten en stærk interesse 
hos mange åndeligt søgende for Østens me-
ditationsformer og -metoder. Men vi har 
selv i vores årtusindgamle tradition en skat, 
som vi bare skal grave frem. 

I jesuitternes pejsestue, hvor vi senere på 
aftenen samtaler med pater D’Ors og hans 
spanske ledsagere, kommer vi ind på hans 
virke som meditations- og retræteleder og 
det netværk for kristen meditation, Amigos 
del Desierto (Ørkenens venner), det er lyk-
kedes at opbygge med henved 80 centre i 
Spanien. Man forlader aftenens møde med 
en fornemmelse af, at der her kan ligge gemt 
erfaringer, som kan inspirere os i Danmark. 

Charles de Foucauld: 
Stilhedens mester 
En aften i AC med Pablo D’Ors, spansk præst og forfatter.

Tekst: Niels-Henrik Assing

Den spanske præst og forfatter Pablo 
D’Ors talte om Charles de Foucault og 
hans spiritualitet på et AC-arrangement 
den 28. september på Niels Steensens 
Kollegium. Foto: Twitter.

Pablo D’Ors
Født 1963 i Madrid. Studier i New 
York, Rom, Prag og Wien, hvor han 
specialiserede sig i germanistik. 
Præsteviet 1991. Doktordisputats i 
Rom 1996. Alsidigt forfatterskab inden 
for litteraturvidenskab, dramaturgi, 
kunst, filosofi og skønlitteratur. Blandt 
de mange titler skal her kun nævnes 
El oviedo de si (biografisk roman 
om Charles de Foucauld). Medlem 
af Det pontifikale råd for Kulturen, 
udpeget af pave Frans. Inspireret af et 
møde med den ungarskfødte forfatter 
og meditationsguru Franz (Férenc) 
Jalics, SJ i 1995, opretter D’Ors 
meditationsnetværket Amigos del 
Desierto. 

ITALIEN I perioden 30. september-8. 
oktober 2017 var ca. 30 mennesker på 
pilgrimstur til Rom, Assisi og Siena. 
Vi mødtes veloplagte og spændte inde i 
Københavns Lufthavn lørdag eftermiddag 
med vores ransel. Ulla Elmquist og Niels 
Engelbrecht modtog os. Vi fik udleveret 
det endelige program og navneskilte. Turen 
derned gik fint. Vi blev hentet i lufthavnen 
og med guide kørt til Hotel Dei Mille. God 
indkvartering tæt på Termini. Allerede den 
følgende dag var der messe i Apostelkirken, 
hvor Niels koncelebrerede med stedets 
biskop og øvrige præster.

På vores pilgrimsvandring mødte vi 
helgener, som repræsenterede aposteltiden 
og martyrtiden. Vi var i Peterskirken og 
i Priscilla katakomberne. Vi blev også 
konfronteret med helgener i opbrud fra 
familien til en vennekreds, der dannede 
ordenssamfund. Skt. Birgitta af Sverige, 
Frans af Assisi, Skt. Klara, Ignatius af 
Loyola og Katarina af Siena.

Om onsdagen var vi til paveaudiens, 
som var en stor, betagende oplevelse for os 
alle. En slags historiens vingesus. Vi havde 
fået meget fine pladser. Tænk, at denne 

ene mand kan samle så mange jublende 
troende, fideles. Det var som om der blev 
sunget ’Adeste, fideles’.

Hver dag var der messe, søndagsmesse 
den 1. og 8. oktober. Det var smukt, men de 
fleste af os forstod ikke prædiken, som var 
på italiensk. Derimod forstod vi, hvad Niels 
prædikede på hverdagene. Gode salmer, 
de relevante tekster og gode, opmuntrende 
prædikener fra Niels. Ulla havde teksterne 
med hjemmefra. 

Lad os dvæle lidt ved Assisi.
Lørdag var helliget Sankt Frans af Assisi. 
Frans blev født i Assisi i 1182 som søn af 
en velhavende klædehandler. Virkede i 
Umbrien og Toscana som vandreprædikant. 
Han tog især afstand fra kirkens moralske 
forfald. Frans blev helgenkåret kort tid efter 
sin død. Først var der messe. Gal 6,14-18: 
”Vor Herres Jesu Kristi kors, ved hvem ver-
den er korsfæstet for mig, og jeg for ver-
den”. Matt 11,25-30: ”Du har skjult dette 
for de vise og kloge og åbenbaret det for de 
umyndige”. Formålet med en pilgrimsfærd 
er den personlige fordybelse i en religiøs 
begivenhed, der er knyttet til stedet. Denne 

tilknytning blev smukt understreget af Niels 
i sin prædiken over Matt 11,25-30 og ved 
broder Theodors veloplagte rundvisning i 
Francescobasilikaen. Lørdag aften afslut-
tedes med en dejlig middag på ”La Rocca”.

Sidste dag på vores pilgrimsfærd den af-
sluttende messe for 27. almindelige søndag 
i Santa Chiara kirken.

Enhver kristen kan siges at være pilgrim 
i sit eget liv – på vej mod Gud som medlem 
af kirken mellem verdens forfølgelser og 

Guds fortrøstning.
Det var en træt gruppe pilgrimsfarere, der 

landede i Kastrup søndag. Der blev taget 
hjerteligt afsked efter en meget veltilrette-
lagt tur. Tak til alle vore pilgrimsvenner og 
ikke mindst til Ulla og Niels for en veltilret-
telagt og hyggelig pilgrimsfærd. 

’Da viger nat; med smil i morgengry mig 
hilser elskte engle mildt på ny’.

Med hjertelig hilsen Trine og Finn 
Sønderstrup, Ringsted 

Pilgrimsrejse til Rom, Assisi  
og Siena
Led milde lys i mulm mit fjed.

Deltagerne i efterårets pilgrimstur til Rom, Assisi og Siena.
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INTERVIEW I takt med at Europa 
bliver mere og mere sekulariseret, vil 
kristendommen så stadig komme til at 
spille en rolle med hensyn til at påvirke 
samfundets værdier og institutioner?

Uden tvivl, men på en anden måde end 
den hidtil har gjort. Indtil for nylig har der 
været en tendens til, at kristendommen har 
påvirket samfundets værdier og forpligtelser 
på en topstyret måde: Højtstående gejstlige, 
og i nogle tilfælde kristne politikere, har 
formuleret en model for det fælles bedste, 
som samfundet har stræbt efter – eller i 
det mindste foregivet at stræbe efter! Det 
kommer ikke til at forsvinde helt, men jeg 
tror, at den mere almindelige model i det 21. 
århundrede bliver nedefra og op og praktisk 
(snarere end retorisk): Lokale eksempler 
på kirker, som ”gør gode ting” og ”lever 
godt” i deres samfund, og – forhåbentlig – 
tiltrækker andre, som slutter sig til dem.

I din bog ’The Evolution of the West’ skriver 
du, at kristendommen “historisk set hverken 
har været en ubetinget ven eller en ubetinget 
fjende af demokratiet”. Hvordan betragter 
du dette forhold i dag? Er kristendommen 
blevet bedre venner med demokratiet? 
Har ’Dignitatis Humanae’ og ’Gaudium 
et Spes’ i en katolsk kontekst haft nogen 
målbar effekt på, hvordan katolikker 
betragter og udøver demokrati?

Jeg vil mene, at kristendommen nu er 
en kritisk ven af demokratiet. Den støtter 
det generelt, men ikke på en ubetinget 
måde. De historiske kristne indvendinger 
mod demokratiet gælder stadig – at vox 
populi ikke er vox Dei, og at samfund 
kræver en forpligtelse til det gode, som 
folkestemningen ikke altid nødvendigvis 
respekterer. Når det er sagt, har man brug 
for en meget god grund til at afvise den 
demokratiske stemme – at det britiske folk 
stemte for Brexit er ikke godt nok, som nogle 
af dem, der stemte imod, har antydet! Mere 
overordnet havde det katolske skift mod 
demokrati under 2. Vatikankoncil meget 
stor betydning og bar en del af ansvaret for 
det, nogle forskere har kaldt den anden store 
demokratiseringsbølge. Kristendommen er 
langt mere demokrativenlig i dag, end den 
nogensinde har været før i sin historie.

I din bog skriver du om ’menneskerettig-
hedsreligionen’, og du citerer Deborah Orr, 
som i 2013 skrev, at ”hvis menneskeret-
tighederne skal blomstre, må religiøse ret-
tigheder komme i anden række efter dem”.  
I modsætning til dette synspunkt skriver du, 
at ”det var kristent inspirerede eller i det 
mindste kristent farvede partier og bevæ-
gelser, som var ansvarlige for at forankre 
menneskerettighederne i europæisk og også 
global politik”. Hvis vi ser på det ikke kun 

historisk, men også med henblik på fremti-
den, vil kristendommen så stadig være vig-
tig for menneskerettighedernes teoretiske 
og normative grundlag?

Min fornemmelse er, at det vil den være på 
to bestemte måder. Den første er at hjælpe 
med at vogte menneskerettighedernes 
velkendte grænser. Det, jeg mener, er, at 
der ikke er nogen tvivl om, at flygtninges 
menneskerettigheder skal respekteres, 
men der er spørgsmål om, hvad det faktisk 
betyder, og der er og vil være et folkeligt 
– populistisk! – pres imod at respektere 
sådanne rettigheder. Jeg tror, at kirken 
vil spille en vigtig rolle ved at minde 
staterne om deres pligter her – som pave 
Frans netop har gjort gentagne gange. 
For det andet, og mere abstrakt, er det i 
sagens natur omstridte spørgsmål, hvad 
der er en menneskeret, hvem der har krav 
på den og på hvilket grundlag. Vi ser 
det i debatter om livets begyndelse og 
slutning, og vi kommer til at se det mere, 
i takt med at kunstig intelligens kommer 
til at udfordre vores idéer om mennesket. 
Kristendommen skal og vil spille en rolle 
i denne vanskelige og komplicerede debat 
om menneskerettighedernes grundlag og 
omstridte (modsat velkendte) grænser.

Nationalismen er igen i fremgang. De 
mere nationalistiske ledere appellerer ofte 
til denne eller hin nations majoritetsreligion. 
Mange af grundlæggerne så det, der senere 
blev til EU, som et fællesskab baseret 
på kristne værdier og så det ikke kun 
som et fællesskab om frihandel, men et 
grænseoverskridende fællesskab baseret på 
fælles menneskerettigheder og respekt for 
menneskets værdighed. Kristendommen 
kan tilsyneladende bruges til at splitte os 
eller til at forene os. 

Hvilke roller og forpligtelser har de 
kristne ledere og lægfolket i de forskellige 
kirker og kirkesamfund i den henseende?

Jeg har lige skrevet et essay om ’kristen 
populisme’, som forhåbentlig kommer med 
i en eventuel andenudgave af ’The Evolution 
of the West’. Det korte svar er ”afgørende”. 
Som I så rigtigt siger, tyr populistiske ledere 
i Europa jævnligt (dog ikke alle steder) til 
kristent sprog og billedsprog for at definere 
og forsvare deres nation (somme tider mod 
liberalisme, ofte mod multikulturalisme, 
som regel mod islam). Sproget og 
billederne har dog en tendens til at være 

teologisk lette. Korset er for eksempel 
symbolet på ”vores” tradition og identitet 
snarere end den suveræne guddommelige 
selvhengivelse. De mennesker, som er i den 
bedste position til at påpege dette og trække 
tæppet væk under den populistiske retorik 
er de kirkelige ledere – og det er noget, som 
de i det store hele har gjort. 

I Danmark og meget af den protestantiske 
verden fejrer man i øjeblikket 500-året for 
Reformationen. Du skriver ofte om ’kristen-
dommen’ som fællesnævner. Men hvad med 
kristendommens interne splittelser?

Der er alt for mange af dem! Vi er lige 
blevet færdige med et projekt i Theos 
om økumeni i England, hvor vi brugte 
’Churches Together in England’ som 
casestudie – ikke mindst fordi det omfatter 
hele 44 kirkesamfund! Tegnene er positive: 
Broer, som blev sprængt i luften i det 16. 
og 17. århundrede, er for længst blevet 
genopbygget, og der er megen trafik 
tværs over dem. Men vi ser ikke de mest 
positive tegn i dialog ansigt til ansigt, men 
i handling side om side, som opbygger 
tilliden til dialog. Givet de udfordringer med 
medlemstal, som så mange kirkesamfund 
i Europa står overfor, får dette os til at 
anbefale, at den fremtidige helbredelse af 
kristendommens interne splittelser ligger i 
delt lokal handling og mission. Der foregår 
allerede meget af det, men vi har brug for 
mere!

ØKUMENI Stemningen var høj i busserne, 
da samtlige 8. klasser på Niels Steensens 
Gymnasium kørte til Roskilde den 4. 
oktober. Sammen med alle andre 8. klasser 
på de katolske skoler øst for Storebælt 
skulle de være med at markere 500-året 
for reformationen ved en økumenisk 
gudstjeneste i Roskilde Domkirke med hele 
to biskopper, Det danske Pigekor, trompeter 
og fanfarer!

Det var Foreningen af Katolske Skoler 
(FAKS), der havde taget initiativ til 
markeringen, for at understrege, at 500 år 
efter, at Martin Luther slog sine teser op 
på kirkedøren i Wittenberg er der mere, 
der forener end adskiller katolikker og 
protestanter. 

Gudstjenesten blev indledt af Roskildes 
biskop Peter Fischer-Møller og vor egen 

biskop Czeslaw Kozon, mens sognepræst 
Julie K. Goldschmidt og pater Jesper 
Fich OP kunne deles om både prædiken 
og prædikestol, nærmest efter princippet 
”flytter du dig lidt i min retning, så flytter 
jeg mig også hen mod dig”.

Det danske Pigekor og et velklingende 
blæserensemble satte en festlig musikalsk 
ramme, og de gamle mure rungede, da 800 
elever i fællesskab bad Fader Vor og Frans 
af Assisis berømte bøn ”Gør mig til redskab 
for din fred.”

For eleverne fra Niels Steensens Gym-
nasium, hvoraf flere havde været med til 
messe med pave Frans i Malmø, da han 
sidste efterår besøgte Sverige i anledning af 
reformationsjubilæet, var cirklen sluttet på 
en helt særlig måde.

Kirken i Danmark

Fra konflikt til fællesskab
Til reformationsmarkering i Roskilde.

Tekst og foto: Andreas Rude, Niels Steensens Gymnasium

Nick Spencer, chef for den økumeniske tænketank Theos.

Katolske skoleledere flankerer biskopperne på torvet foran Roskilde Domkirke. Christa 
Bonde fra Sankt Knud Lavard Skole i Lyngby til venstre og rektor for Niels Steensens 
Gymnasium Lise Baadsgaard Jepsen helt til højre.

Kristendommen er en kritisk 
ven af demokratiet
Forskningsdirektør for den økumeniske tænketank Theos, Nick Spencer, 
svarer på spørgsmål fra den danske Justitia et Pax-kommission.

Oversættelse: Elisabeth Alster

Nick Spencer kommer til Danmark, og 
alle er velkomne til at høre ham uddybe 
om kristendom i Europa i Domkirken, 
Bredgade 64 i København, mandag 6. 
november kl. 17-19. Overfor ham vil 
lektor Bjørn Thomassen fra Justitia 
et Pax-kommissionen og fra Roskilde 
Universitet give katolske vinkler på 
samme emne, og der vil til slut være 
spørgsmål fra kirkebænkene til begge 
oplægsholdere. Oplæg og spørgsmål vil 
foregå på engelsk.
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Kære Jan Hansen
Tak for din artikel i KO nr. 13 om den traditionelle messe. 
Den siger jo meget - selv om det ord jo er relativt.

Da messen blev ændret så meget, var jeg på Grønland og 
oplevede det hele lidt anderledes. Måske uden at tænke så 
meget over det, nok også fordi messen tit foregik i vores 
spisestue, når præsten var rejst. Kun i tre uger fejrede vi 
messen i kirken i Nuuk. Året var 1969. Da vi atter var i 
Danmark, som man siger, var jeg desorienteret, for det hele 
virkede meget nyt og virkede meget anderledes end det 
man var vant til.

Fredshilsnen i fx Sakramentskirken var jo meget 
overvældende, men fandt hen ad vejen et naturligt leje.

Pastor Reinhold Sahner fortalte mig engang, at han fandt, 
at netop kommunionen havde mistet noget af sin alvor. I 
den senere tid må jeg give ham ret, sådan som jeg oplever 
det. Før var det velovervejet, mens det nu ’bare’ er sådan, 
at man følger efter, for ellers er man jo i vejen for de andre.

Her i Flensborg oplever man så tre hastigheder på messen, 
som det omtales i artiklen. Den hurtige hverdagsmesse tager 
20-25 minutter, mens den langsomme tager ca. et kvarter 
længere - og den ene præsts messe ligger så derimellem. 
Kun én præst benytter håndtvætningen, og kun ham fra 
Indien - måske derfor - er meget påpasselig med at lægge 
låg på kalken, hvilket de andre ikke gør osv.

På Grønland havde jeg den fornøjelse at opleve pastor 
Finn Lynge. Han havde sin egen mening, og han gjorde 
først karrene rene efter at messen var slut. Som han sagde: 
Har man gæster, vasker man ikke op mens de er der, men 
først bagefter. Pater Paul Marx er den eneste præst, jeg har 
oplevet skifte ble som det mest naturlige i verden, men det 
var jo de givne grønlandske forhold, som gav noget andet 
end mødet ved messen.

På Farumgaard, vi er i 1948, ville vi gerne ministrere, men 
søstrene virkede skeptiske. Så vi måtte lige sige Confiteor, 
og siden ministrerede vi dér i 15 år under skiftende præster. 
Tidligere oplevede vi også, at præsterne var forskellige. 
Fx vores sognepræst i Aalborg, som ikke havde rigtig tid 
til Confiteor; så hvis det ikke blev skudt hurtigt nok af, 
var han videre i trinbønnen. Han var heldigvis den eneste 
præst på den måde. Peter Schindler gav én krone, når man 
ministrerede for ham.

Når jeg har været til den latinske messe i Jesu Hjerte 
Kirke, virker det meget, meget trangt på alteret, som ret 
beset er for lille til udstyret, men tilpasset den nye messe.

Fader Vor er jo et - næsten stående problem: beder man 
det hele, eller kommer der et ophold? Det er ’nemt’ hvis 
man kender præsterne; én beder igennem og en anden 
aldrig. Her hersker der usikkerhed.

Så ja, jeg kan godt føle, at nye personer kan blive usikre, 
når de kommer til messer fejret af forskellige præster.

Jeg erindrer fordelen ved den latinske messe. Kom man 
fx for sent til messen i Sakramentskirken, kunne man jo 
bare tage til Sct. Augustin, hvor der var italiensk messe. 
Udover prædiken var man jo med i det hele fordi salmerne

jo ikke var på italiensk.
Og endelig er idéen om lægfolkets medvirken til 

læsningen og lign. god nok, men langt fra alle har en 
stemme, der høres ret langt væk hvor der ikke er højtalere 
(Redigeret og forkortet af redaktionen)

Knud Rohde, 24944 Flensborg

Man kan ikke tjene to herrer
En kommentar til hr. Jacob Bangs sarkastiske/humoristiske 
indlæg i Katolsk Orientering nr. 14.

En nær ven som var praktiserende katolik - vi gik tit i 
kirke sammen - begyndte sammen med sin kone at dyrke

Læserbreve
Indsendte indlæg skal forsynes med navn, adresse 
og telefonnummer. Kun navn og postnr. offentliggøres 
i bladet. Max. grænse for læserbreve: 400 ord 
(vi forbeholder os ret til at forkorte læserbreve over 
denne længde). Max. grænse for kommentarer 800 ord. 
KO bringer en kommentar pr. nummer. Læserbreve kan 
indsendes som mail: redaktion@katolskorientering.dk 
eller som brev til: Katolsk Orientering, 
Redaktionen, Gl. Kongevej 15, 1610 København V.

Katolsk Orientering bringer ikke læserbreve eller 
kommentarer som har været trykt i andre medier.

yoga. Om det var det, der var årsagen til, at forbindelsen 
til Kirken blev droppet, skal jeg ikke med sikkerhed kunne 
sige, men det skete.

Min ven blev meget syg. Inden sin død genoptog han 
kontakten til Kirken, og fik skriftet og modtog de syges 
salvelse.

Rent statistisk udgør én person jo ikke noget bevis for at 
yoga fjerner folk fra Kirken. Jeg tror det dog, for man kan 
ikke tjene to herrer; yoga er jo ikke blot nogle øvelser. 
Jakob Heise, 3480 Fredensborg.

■<i
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Det sker i bispedømmet
November
Lørdag 4. kl. 10-16: Konference om katolske vinkler på 
reformationen, arrangeret af Academicum Catholicum, 
Ælnoth (Dansk katolsk historisk Forening) og Sankt 
Andreas Bibliotek. Afholdes i Englesalen på Niels 
Steensens Gymnasium, Østerbro i København.
Der vil være en række indlæg af danske og udenlandske 
historikere, både katolikker og protestanter. Efter hver 
session vil der være god tid til diskussion af indlæggene.

Mandag 6.kl. 17-19: Denbiskoppelige kommission Justitia 
et Pax arrangerer debataften om temaet: ”Kristendom 
og demokrati i Europa - stopklods eller nødvendig 
betingelse?” med Nick Spencer, forskningsdirektør for 
den engelske tænketank THEOS. Sted: Sankt Ansgars 
domkirke, Bredgade 64, København K.

Fredag 10. kl. 18.30-20.00: ”Åben Dør”. Personlig forbøn 
og samtale ved pastor Lars Messerschmidt m.fl. Jesu Hjerte 
Kirkes menighedslokaler, Stenosgade 4 A, B København 
V. Information: wwwforsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Lørdag 18: Kateketkursus, modul 12 (valgfrit), 
Sakramenter - firmelsens og forsoningens sakramenter v/ 
diakon Bjørn Håkonsson. Sted: Horsens. Tilmelding og 
yderligere informationer: Pastoral-Centret, tlf. 33 55 60 
55, www.pastoralcentret.dk

Mandag 20. kl. 19-20:Meditationsaften hosSct. Joseph 
Søstrene. Sted: Kirken i ’De Gamles By’, Edith Rodes vej 
6, 2200 Kbh. N.

Fredag 24. kl. 19.00-ca. 21.00: Forsonings- og 
helbredelsesmesse ved pastor Lars Messerschmidt 
m.fl. Skriftemål fra kl. 18.00. Sted: Jesu Hjerte Kirke, 
Stenosgade 4, København V. Information: www. 
forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Lørdag 25. kl. 14.30-16.30: Temalørdag om ”Vandets 
betydning, symbolsk og reelt i Gamle Testamente og 
Ny Testamente” v/ AnneliseBruus. Sted: Sankt Therese 
Kirke, Bernstorffsvej 56, Hellerup.

Anden og fjerde torsdag i måneden kl. 20.00-23.00: 
Natkirke i Sakramentskirken, Nørrebrogade 27, 2200 
Kbh. N.
Første og tredje torsdag i måneden kl. 20.00-22.00: 
Mobilkirken på Rådhuspladsen i København.
Første og tredje onsdag i måneden kl. 18.00-20.00: Hjælp 
til misbrugere og pårørende ved den katolske organisation 
Cenacolo. Rådgivningen finder sted i Bredgade 64, 1. sal, 
Kbh. K. Tlf. 51 53 41 60.
Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til eukaristi, 
lovprisning og katekese. Hver onsdag kl. 19.00-21.00, 
undtagen den første onsdag i måneden. Messe med forbøn 
for de syge afholdes første onsdag i måneden kl. 19.00
21.00. Sted: Oratoriet, Vor Frue kirke, Ryesgade 26, 
Aar hus C. Info: p. Herbert SJ, tlf. 87 30 70 42 eller 24 27 
86 89, Jan Zieleskiewicz, tlf. 50 29 13 57, e-mail johny. 
zet@gmail.com.

Kalenderen afspejler de arrangementer menighederne 
selv har anmeldt, så den er ikke nødvendigvis dækkende 
for alle aktiviteter. Arrangementerne er af almen karakter 
og er åbne for alle. Kontakt KO ’s redaktion for optagelse 
af arrangementer i kalenderen.
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Kastrup Begravelsesforretning
Telefon 32 55 55 55

Døgnvagt

Bedemand Michael Riis 
Amagerbrogadel 55

Dragør Bcgravdscsfarrctnirig ■ Telefon 3 2 5 3 06 29
Taastnjp Bcgravol sesforretning ■ Telefon 43 99 19 19

Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat
Åbningstider:
Mandag og Onsdag: 10-12 c
Tirsdag og Torsdag: 10-12 og 13-16.45 
Fredag lukket.

Sankt Andreas Bibliotek 
Gammel Kongevej 15 bibliotek@katolsk.dk
1610 København V. Tlf: 33 55 60 90

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

www.v-lm.dk

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

'058reiemswic

Støtter mindre
projekter

www.vincentgrupperne.dk

Skt. Knuds Skole i Aarhus 
søger dansk- og tysklærer fra 1.1.2018. 

Se mere på skolens hjemmeside: www.sktknudsskole.dk 
Ansøgningsfrist 16.11. kl. 12.00

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

7P KATOLSK
ADinfobutik

Katolske Bøger og Brugskunst
Litteratur om spiritualitet, boa teologi m.m. 

Samt kunstbogen børnebøger, figurer, ikoner 
rosenkranse, smykker, gaveartikler, vægkors, 

jule krybben kristen julepynt lys og meget mere...

Ryesgade 28 ■ 8000 Aarhus C 
Tlf. 87307055 

www.ka tolski nfobutik. d k

✓ Testamenter
✓ Ægtepagter
✓ Familiesammenføring
✓ Børns Retsforhold
✓ Fast Ejendom
✓ Retshjælp

ROHDE 
ADVOKATFIRMA

www.advocation.dk

Lundtoftegårdsvej 95, 2 800 Kongens Lyngby, Telefon 51 91 73 73

“At overgive sig i Jesu Arme” 
Retræte med Geoff og Gina Poulter 
Fredag den 10.-søndag den 12. nov. 2017 
Skt. Nikolaj Kirke,Kirkegade 58, Esbjerg

Pave Frans har sagt:
”Jeg inviterer alle kristne - overalt - i dette øjeblik til 

et nyt møde med Jesus eller til at åbne sig, så Han kan 
møde dem.”

Denne retræte vil være en mulighed for at nærme sig 
Jesus på en ny måde - ved at lytte til Ham gennem Hans 
Ord, gennem bøn, gennem samvær og erfare Hans 
Helbredelse ved Helligåndens Kraft.
Når vi tager et skridt hen imod Jesus, vil vi erfare at Han 
allerede er der og venter på os med åbne arme.

Fredag:
Messe kl. 17.00
Rosenkrans og tilbedelse kl. 17.30-18.30
Undervisning v. Geoff og Gina kl. 18.30-19.30
Lørdag:
Undervisning v. Geoff og Gina kl. 10.00-12.30
Frokost
Undervisning kl. 13.30-16.30
Messe kl. 16.30-17.30
Pause til spisning
Helbredelsestjeneste i kirken kl. 19.00-21.00
Slut kl. 21.00
Søndag:
Rosenkrans kl. 9.30
Messe kl. 10.00 m. refleksioner fra Geoff og Gina 
Kirkekaffe og frokost
Undervisning v. Geoff og Gina og afslutning kl. 13.30
15.00
Slut kl. 15.00

Forplejning: Det vil være muligt at købe kaffe og the og 
sandwich, eller man kan selv medbringe en madpakke 
og drikkevarer.

Pris: Vi samler penge ind blandt deltagerne for at 
dække udgifterne og honorar, så vi håber at alle vil være 
gavmilde.

Tilmelding: Alle er velkomne, ingen tilmelding, men 
gerne en tilkendegivelse på e-mail til: mariatruelsen@ 
mail.tele.dk.

Henvendelse: Maria Truelsen 24 60 23 08 
el. P. Benny Blumensaat 21 13 16 93.

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

Den Nordiske valfart til Lourdes 
2018

160 året for Jomfru Marias 
tilsynekomst i Lourdes

Temaet: 
“Gør hvad som helst Han siger til jer”

Den 23. juli til 30. juli 2018
Indkvartering på Hotel Paradis samt 

Accueil Notre Dame.

Fly fra København til Biarritz, 
derfra videre med busser til Lourdes.

Halvdagsudflugt til Bartres.

Gejstlig medvirken fra Den Nordiske 
Bispekonference Kardinal Anders 
Arborelius og biskop Czeslaw og 

valfartspræst Herbert Krawczyk SJ

Prisen for almindelige deltagere er 
DKK 7.475,- og omfatter fly, bus til/fra 

lufthavn, ophold med fuld pension, 
halvdagsudflugt til Bartres, valfartshæfte 

mm.
Medhjælpere deltager til reduceret pris 

og kun efter nærmere aftale og 
godkendelse af bestyrelsen.

Tilmeldingsmateriale rekvireres hos: 
Marianne Larsen: +45 51242390 

E-mail: mastla@dsa-net.dk

Tilmeldingsfrist 1. april 2018

Den Nordiske Valfart til Lourdes

Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nummer 17 som 
udkommer den 15. december 2017 skal være 
KO i hænde senest den 27. november 2017.

Indlæg til Katolsk Orientering nummer 1, som 
udkommer den 12. januar 2018, skal være KO i 
hænde senest den 27. december 2017.

Organiseret
4 M^V bedemand, 

> tilknyttet
/ garantiordning,

/ v/ Steen Jørgensen
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sten halvtreds år været i brug i den romerske 
ritus over hele verden. Anvendelsen i prak-
sis sker under vejledning af de respektive 
landes bispekonferencer, og dette arbejde 
foregår stadig, eftersom det ikke er tilstræk-
keligt at reformere de liturgiske bøger for 
også at få mentaliteten fornyet. [Ændringen 
af] teksterne i overensstemmelse med Kon-
cilets dekreter, har igangsat en proces, der 
kræver tid, modtagelse i loyalitet, lydighed 
i praksis, og en klog iværksættelse af den 
liturgiske fejring fra alle parter [...] Et år før 

sin død sagde den samme Paul VI til kardi-
nalerne i et konsistorium: ”Tiden er nu inde 
til definitivt at feje den splidens surdej ud, 
som i enhver henseende er destruktiv, for at 
bringe denne reform i anvendelse” [...]

Og i dag er der endnu et stykke arbejde at 
gøre i så henseende, især med hensyn til at 
genopdage det, der lå bag de beslutninger, 
som blev taget med den liturgiske reform, 
og her at komme ud over de ubegrundede og 
overfladiske forståelser af reformen, dens 
kun delvise gennemførelse, og en praksis, 
som forvrænger den. Det handler ikke om at 
gentænke reformen ved at revidere de valg, 
den traf, men om at få en bedre forståelse 
af, hvad der ligger til grund for den, især 
gennem den historiske dokumentation, 
ligeledes ved at tage de principper til sig, 
der har været dens inspiration, og overholde 
de regler og retningslinjer, som holder orden 
på den. Efter [hele denne periode med] et 
”læreembede – i – funktion” og efter denne 
lange vej, kan vi bekræfte med sikkerhed 
og læreembedets autoritet, at den liturgiske 
reform er irreversibel.

Pligten til at fremme og bevare liturgien 
er retligt betroet til den apostolske stol og 
de lokale biskopper [...] Efter i erindringen 
igen at have gennemløbet denne udvikling, 
er der nu nogle aspekter, jeg gerne vil se på 

i lyset af det tema, som I har reflekteret over 
i disse dage, nemlig ”En levende liturgi til 
en levende Kirke”.

Liturgien er ”levende” i kraft af Hans 
levende nærvær, som ”ved sin død tilintet-
gjorde vores død – og i sin opstandelse har 
gengivet os livet” (Påskens præfation I). 
Uden Kristi mysteriums virkelige nærvær 
er ingen liturgi levedygtig [...] Det, som 
definerer liturgien, er således, at Kristi præ-
stedømme, dvs. hans selvhengivelser, helt 
til at udstrække sine arme på korsets træ, 
bliver nærværende og virksomt i de sakra-
mentale tegn – et præstedømme der konti-
nuerligt bliver nærværende gennem riterne 
og bønnerne, mest af alt i hans legeme og 
blod, men også i præstens person, i forkyn-
delsen af Guds Ord, og i menigheden som 

er forsamlet i bønnen i hans navn. Blandt 
de synlige tegn på det usynlige mysterium 
har vi alteret, tegnet på Kristus som den 
levende sten, forkastet af mennesker, men 
blevet hovedhjørnestenen i den åndelige 
bygning, hvor den levende Gud tilbedes i 
ånd og sandhed. Det er derfor, at alteret ind-
vies, salves med krisam, tilrøges, kysses, og 
at man bøjer sig for det i ærefrygt – alteret, 
som er fokus for opmærksomheden i vore 
kirker, alteret som de bedende , præster og 
troende, ser hen imod, alle de som samles 
omkring det som den hellige menighed – 
alteret, hvor Kirkens offergaver lægges, 
de gaver som Helligånden indvier til Kristi 
offers sakramente – alteret, hvorfra livets 
brød og frelsens bæger deles ud, ”for at vi 
må blive ét legeme og én ånd i Kristus”.

Liturgien betyder liv for hele kirkens 
folk. I sit væsen er liturgien ’folkelig’ og 
ikke ’klerikal – den er, som etymologien 
siger det – en handling for folket, men 
også af folket. [...] Liturgiens ’folkelige’ 
rækkevidde minder os om, at den er 
inkluderende og ikke eksklusiv, den er en 
fortaler for fællesskab og kommunion med 
alle, men uden at ensrette, thi den kalder 
alle og enhver med hver enkeltes kald og 
særkende til at bidrage til at opbygge Kristi 
legeme: ”Eukaristien er ikke et sakramente 
’for mig’, det er sakramentet for de mange, 
som danner ét legeme, Guds hellige 
trofaste folk. Vi må altså ikke glemme, at 
det frem for alt er liturgien, der udtrykker 
hele gudsfolkets pietas, den fromhed, der 
efterfølgende forlænger sig ud i andagter 
og fromhedsøvelser, som vi kender under 
navnet ’folkefromhed’ og som vi – i 
harmoni med liturgien – skal sætte pris på 
og opmuntre”.

Liturgien er liv og ikke en idé, der skal 
forstås. Thi den fører os til at leve en erfaring 

om en indvielse, dvs en erfaring, som 
ændrer vores måde at tænke og at opføre os 
på, – den er der ikke for at berige ens egen 
bagage af idéer om Gud. Den liturgiske 
gudsdyrkelse er ikke ”i første række en 
lære, der skal forstås, en eller en ritus der 
skal ’udøves korrekt og fuldstændigt’ – 
det er den selvfølgelig også – men den er 
væsentligt forstand også noget andet: den 
er en kilde til liv og lys på vores trosvej” 
[...] Der er stor forskel på at sige, at Gud er 
til – og at mærke, at Gud elsker os, sådan 
som vi er, her og nu. I den liturgiske bøn 
gør vi erfaringen af den kommunion, der er 
kendetegnet ikke af en abstrakt tanke, men 
af en handling, hvis aktører er Gud og os, 
Kristus og Kirken. Riterne og bønnerne i sig 
selv – og ikke i kraft af de forklaringer som 
vi giver af dem – bliver således en skole i 
det kristne liv, der står åbent for dem, der 
har øren at høre med, åbne øjne og hjerte 
for at lære Jesu disciples kald og sendelse at 
kende. [...] Kirken er i sandhed levende, når 
den – sammen med Kristus som ét levende 
væsen – er livets bærer, er moderlig, – når 
den går ud i sendelse, går ud for at møde 
sin næste, når den beder om at tjene uden 
at følge denne verdens magter, som gør den 
gold [...].

Oversættelse: Hanne Gregersen. 
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LITURGI Kære brødre og søstre – 
goddag! Velkommen til jer alle og tak til 
præsidenten for mødet, mons. Claudio 
Maniago, for hans ord ved præsentationen 
af den nationale liturgiske uge, her i 70-året 
for grundlæggelse af Centret for liturgisk 
Aktion.

Dette tidsrum er en periode i Kirkens 
og især i liturgiens historie, hvor der er 
sket væsentlige begivenheder og det ikke 
kun på overfladen. Lige så lidt som vi 
glemmer 2. Vatikankoncil, lige så meget 
vil den liturgiske reform blive husket, som 
udsprang af Koncilet.

Koncilet og den liturgiske reform er to 

begivenheder, der står i direkte forbindelse 
med hinanden; ingen af dem kom som en 
improvisation – de var blevet forberedt 
gennem lang tid. Det, som er blevet kaldt 
’den liturgiske bevægelse’, er et vidnesbyrd 
herom, ligeledes de udtalelser fra pavernes 
side, der kom som svar på den utilpashed, 
man kunne opleve ved situationen i Kirkens 
bønsliv; når man oplever et behov, må man 
sætte sig i bevægelse – selv om løsningen 
ikke ligger lige for.

Jeg tænker på den hellige Pius X, 
som gennemførte en reorganisering af 
kirkemusikken, og på, at man genoptog 
prioriteringen af søndagens messe i 

gudstjenesten om søndagen [i stedet for at 
fejre andre fester, o.a.], samt at der blev 
nedsat en kommission med en generel 
reform af liturgien som formål. [...] 

Det reformatoriske projekt blev 
genoptaget af Pius XII med encyklikaen 
Mediator Dei, og nedsættelsen af en 
studiekommission; også han traf konkrete 
afgørelser – det gjaldt, hvilken version 
af salmerne der skulle være gyldig, 
mildningen af den eukaristiske faste, brugen 
af modersmålet i Ritualbogen, den vigtige 
reform af påskevigilien og Den stille Uge 
[...]

Som en god frugt på Kirkens træ, der når 
fuld modenhed, udviklede 2. Vatikankoncil 
dernæst konstitutionen om den hellige 
liturgi Sacrosanctum Concilium; dens 
retningslinjer for en generel reform gav 
svar på reelle behov og på det konkrete 
håb om en fornyelse. Man ønskede en 
levende liturgi for en Kirke, der var helt 
igennem levendegjort af de mysterier, den 

fejrede. Det handlede om at give udtryk 
på en fornyet måde for den evige vitalitet 
i en Kirke i bøn, og at drage omsorg for 
”at de troende ikke deltog i dette troens 
mysterium som udenforstående og stumme 
tilskuere, men at de med fuld forståelse for 
de liturgiske riter og bønner kunne deltage i 
den hellige handling på en bevidst, troende 
og aktiv måde”. Det er dette, som den salige 
Paul VI mindede om, da han gjorde rede 
for de første skridt i den planlagte reform: 
”Det er godt at gøre sig klart, at det præcis 
er Kirkens autoritet, som vil, som fremmer, 
og som opvækker denne nye måde at bede 
på, idet den således giver øget vækst til sin 
åndelige sendelse” [...] 

Det, Koncilet her skitserede, tog skik-
kelse i de liturgiske bøger efter princippet 
om respekt for den sunde tradition og det le-
gitime fremskridt. Teksterne blev godkendt 
af den salige Paul VI, og blev vel modtaget 
af de samme biskopper, der havde været til 
stede på Koncilet – og de har siden da i næ-

Fortsættes nedenunder ▶

Liturgien er liv og ikke en idé, 
der skal forstås
Pave Frans’ tale – i uddrag – til deltagerne i Den italienske nationale 
liturgiske Uge.
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KØBENHAVN Nuntius James Patrick 
Green kan se tilbage på et par travle dage 
i Danmark, hvor han både har besøgt 
forskellige menigheder, været på skolebesøg 
og haft mulighed for uformelle kontakter 
med en bred vifte af danske katolikker.

 Lørdag den 11. november besøgte han  
menigheden i Holbæk i anledning af menig-
hedens to jubilæer. Dagen efter prædikede 
han ved søndagsmessen i Sankt Ansgars 
Kirke. Her udtrykte han sin glæde ved at 
kunne møde de danske katolikker for sam-
men med dem at fejre pavens dag som en 
fest for enheden. Green talte om paven og 
hans ønske om at reformere kirken, for Kir-
ken er semper reformanda – den har altid 
behov for at blive reformeret. For mange 
er en strukturel reform af Kirken meget in-
teressant; men mindst lige så vigtig er en 
åndelig reform, hvor hvert enkelt medlem 
af kirken må besinde sig på at lytte efter, 
hvad der er Guds vilje, sagde Green. Han 
opfordrede til at tage Maria som forbillede, 
når hun ved brylluppet i Kana siger: Gør alt 

hvad han siger. 
Efter messen blev to danske katolikker 

dekoreret med medaljen “pro Ecclesia et 
Pontifice” (for kirken og for paven). Marle-
ne Henrichsen fik medaljen for mangeårigt 
arbejde i menighedsrådet ved domkirken, 
for medlemskabet af Økonomisk Råd og 

for sit arbejde som regnskabsfører for Sct. 
Ansgars menighed, mens José Novella blev 
dekoreret for sit engagement i katolsk ung-
domsarbejde. Han har også i mange år pas-
set kirkebøgerne og forskelligt administra-
tivt arbejde ved domkirken.

Senere på dagen blev pavens dag marke-
ret med en højtidelig vesper i domkirken 
med deltagelse af repræsentanter for  det 
diplomatiske korps.

Mandag den 13. november var nuntius 
først i Karmlklostret ved Hillerød. Derefter 
beøgte han Niels Steensens Gymnasium -  
det ældste katolske gymnasium i Norden. 
Her talte han med eleverne om blandt andet 
USA som indvandringsland, NATO og New 
York City. På gymnasiet spiste han frokost 
sammen med ledelsen og en gruppe elever. 
Der blev også tid til at mødes med DUK og 
jesuiterkommunitetet på NSG. 

Green blev præsteviet i ærkebispedøm-
met Philadelphia i 1975. Han har tidligere 
arbejdet i Danmark som nuntiaturråd, da 
nuntiaturet lå i Vedbæk. Hans seneste post 
var i Peru. Green, der i 2006 blev udnævnt 
til titulær ærkebiskop af Altinum, har en 
mangeårig karriere som diplomat bag sig i 
blandt andet Sydafrika, Korea, Nederlande-
ne og Spanien. Den hellige Stol har diplo-
matisk forbindelse med 174 lande, herunder 
også Danmark.

Nr. 16 • 24. november 2017 • 43. årgang

Reformationen

Jubilæet markeret med seminar, bog-
udgivelser og økumenisk gudstjeneste.  
Læs mere på side

9, 11 og 12

4-5

Jubilæer

150 år i Randers. 60 og 100 år  
i Holbæk.
Læs mere på side

Refleksioner over en barnedåb. 
Læs mere på side

En læser skriver

13

Paris

6

Stor kunstudstilling om kristne  
i Mellemøsten. 
Læs mere på side

ØKUMENI Protestantiske kirkeledere og 
flere katolske biskopper i Tyskland, blandt 
dem kardinal Reinhard Marx, formand for 
Den tyske Bispekonference, har flere gange 
under reformationsåret udtrykt deres håb 
om at det snart bliver muligt at deltage i et 
fælles nadverbord. Men det afviser kardinal 
Rainer Maria Woelki af Køln, og han adva-
rer mod at nedtone forskellene i katolsk og 
protestantisk tro.

Om det mulige grundlag for en fælles 
nadverfejring sagde kardinal Woelki til den 
tyske avis Kölner Express den 31. oktober, 
på reformationsårets sidste dag, at de to 
kirkesamfund har divergerende opfattelser 
af centrale spørgsmål. For katolikkerne er 
Kristi realpræsens i eukaristien ”en ubestri-
delig vished”, mens den ikke er det for pro-
testanterne. ”Derfor har de to kirkesamfund 
ikke et fælles grundlag at udgå fra”, pointe-
rede Woelki.

Kardinal Woelki stikker dermed en kæp 
i hjulet på den stemning af forbrødring, 
der gennemsyrer den fælleserklæring som 
kardinal Reinhard Marx og formanden for 
Den evangeliske Kirke i Tyskland, biskop 
Heinrich Bedford-Strohm, underskrev ved 
reformationsårets afslutning. I erklæringen 
hedder det, at reformationsåret har betydet 
en ”ny dynamisk tilnærmelse” mellem de to 
kirkesamfund i Tyskland. Kardinal Woelki 
mener derimod, at det er forkert at prøve at 
udglatte uenighederne på vejen mod enhed. 

Flere problemer end løsninger
I en længere artikel i oktober-udgaven af 
det velrenommerede tyske teologiske tids-
skrift Herder Korrespondenz gør kardinal 
Woelki status over den økumeniske fejring 
i reformationsåret og i den forbindelse ef-
terlyser han en “større ærlighed” i de øku-
meniske relationer.

Begrebet ’økumenisk gæstfrihed’ (at et 
kirkesamfunds medlemmer inviteres til at 
deltage i et andet kirkesamfunds nadver) er 
ofte en ”falsk varebetegnelse”, fastholder 
Woelki, fordi den nyfortolker forskellene 
mellem de to kirkesamfund som ”gensidigt 
berigende dimensioner”.

Woelki anfører, at begrebet ’gæstfrihed’ 
”synes at antyde, at det ikke er Kristus, 
men kirkesamfundet som indbyder til 
deltagelsen i nadveren”. En oprigtig åben 
tilgang til økumeni bør derfor redegøre 
for forskellene og henvise til centrale 
spørgsmål, hvor kirkesamfundene fortsat er 
uenige, fx Kristi realpræsens i eukaristien, 
homoseksuelle ægteskaber, abort, brugen 
af aktiv dødshjælp og fosterscreening, 
fremfører han.

”En forsonet mangfoldighed”, således 
som mange protestanter anbefaler som en 
økumenisk model for de to kirkesamfunds 
syn på Kirken og sakramenterne, rejser 
flere problemer end løsninger, tilføjer 
kardinalen.

Paven som brobygger
Pave Frans har gjort en særlig indsats for at 
markere 500-året for reformationen, blandt 
andet med sit besøg i Lunds domkirke sidste 
år, hvor han på dagen for reformationsårets 
begyndelse deltog i en økumenisk 
fejring med lutheranske kirkeledere. På 
reformationsårets sidste dag, den 31. 
oktober i år, modtog han en delegation fra 
det skotske kirkesamfund og fremhævede 
ved den lejlighed, at kristne gennem den 
fælles dåb er ”brødre og søstre”.

Paven har understreget, at kristne bør 
agere som om de ”allerede er forenede” og 
han har gjort flere forsøg på at bygge bro 
over forskellene mellem de to kirkesamfund, 
herunder forslaget om, at protestanter, der 
er gift med katolikker, kunne overveje at 
modtage kommunionen under messen.

For at markere reformationsåret har 
Vatikanet udsendt et specielt frimærke, der 
viser Martin Luther og Philipp Melanchthon 
(en af hans nære medarbejdere) knælende 
ved korsets fod i det, der officielt beskrives 
som en ”angrende attitude”.

Kardinal Woelki: Nej til 
fælles nadverbord
Ærkebiskoppen af Køln siger, at forskellene mellem katolikker  
og protestanter fortsat er for store. 

Tekst: Niels Messerschmidt

Ved reformationsårets afslutning advarer 
kardinal Rainer Maria Woelki af Køln 
mod at nedtone forskellene i katolsk og 
protestantisk tro. Foto: Wikimedia.

Nuntius dekorerede på pavens dag 
Marlene Henrichsen og José Novella 
med den pavelige medalje Pro Ecclesia et 
Pontefice (For kirken og for Paven).

Nuntius på besøg
James P. Green mødte de danske katolikker og det diplomatiske korps.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz
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REFORMATIONEN ”Vi er meget tak-
nemmelige over de åndelige og teologiske 
indsigter, vi har modtaget gennem refor-
mationen”, hedder det i en fælleserklæring 
udskrevet af Det pavelige råd til fremme af 
kristen Enhed og Det lutherske Verdensfor-
bund ved afslutningen på reformationsåret.

Ifølge erklæringen oplever de to 
trossamfund ”stor taknemmelighed over 
den økumeniske rejse, vi har rejst sammen i 
løbet af de sidste halvtreds år”. Erklæringen 
henviser til ”fælles bøn, tilbedelse og 
økumenisk dialog” som måder til at ”fjerne 
fordomme” og skabe større ”gensidig 
forståelse”.

”Vi beder om tilgivelse for de fejl og 
måder, hvorpå vi kristne har såret Herrens 
legeme og fornærmet hinanden i løbet af 
de fem hundrede år siden reformationens 
begyndelse og indtil i dag”, hedder det i 
erklæringen.

Fælleserklæringen, der blev underskrevet 
tirsdag den 31. oktober 2017, lyder i sin 
helhed:

”Den 31. oktober 2017, på den sidste 
dag i det fælles økumeniske mindeår for 
reformationen, er vi meget taknemmelige 
for de åndelige og teologiske indsigter, vi 
har modtaget gennem reformationen – en 
begivenhed, vi har markeret sammen og 
med vores økumeniske partnere globalt. Vi 
beder ligeledes om tilgivelse for de fejl og 
måder, hvorpå vi kristne har såret Herrens 
legeme og fornærmet hinanden i løbet af 
de fem hundrede år siden reformationens 
begyndelse og indtil i dag.

Vi, lutheranere og katolikker, er dybt 
taknemmelige for den økumeniske rejse 
vi har rejst sammen de sidste 50 år. Denne 
pilgrimsfærd, understøttet af vore fælles 
bønner, tilbedelse og økumenisk dialog, 
har medvirket til at fjerne fordomme, skabe 
større gensidig forståelse og har identificeret 

afgørende teologiske enigheder. I lyset af 
de mange velsignelser, vi har modtaget 
på denne vej, opløfter vi i tak vore hjerter 
til Den treenige Gud for den nåde, vi har 
modtaget.

På denne dag kan vi se tilbage på et år 
med markante begivenheder, som begyndte 
den 31. oktober 2016 med den luthersk-
katolske fællesbøn i Lund, Sverige, med 
deltagelse af vores økumeniske partnere. 
Under gudstjenesten underskrev pave 
Frans og biskop Munib A. Younan, 
daværende præsident for Det lutherske 
Verdensforbund, en fælleserklæring hvori 
man forpligtede sig til at fortsætte den 
økumeniske rejse sammen mod den enhed, 
Kristus bad for (jf. Joh 17,21). Den samme 
dag blev vores fælles tjeneste for dem, som 
har brug for vores hjælp og solidaritet, også 
styrket med hensigtserklæringen mellem 
Caritas Internationalis og Det lutherske 
Verdensforbunds World Service. 

Sammen udtalte pave Frans og præsident 
Younan: ’Mange medlemmer af vore 
menigheder længes efter at modtage 
eukaristien ved ét og samme alterbord 
som det konkrete udtryk for fuld enhed. 
Vi mærker smerten hos dem, som deler 
hele deres liv med hinanden, men som ikke 
kan dele Guds forløsende nærvær ved det 
eukaristiske bord. Vi vedgår vores fælles 
pastorale ansvar for at svare på vort folks 
åndelige tørst og sult efter at blive ét i 
Kristus. Vi længes efter, at dette sår i Kristi 
legeme må blive helet. Dette er målet for 
vores økumeniske bestræbelser, som vi 
ønsker at gå videre med, også ved at forny 
vor forpligtelse til teologisk dialog’.

Blandt frugterne af dette mindeår er det 
faktum, at det er første gang lutheranere og 
katolikker har anskuet reformationen fra 
et økumenisk perspektiv. Dette har givet 
os et nyt indblik i de begivenheder i det 

16. århundrede, der førte til splittelsen. Vi 
anerkender, at selv om fortiden ikke kan 
ændres, kan dens indflydelse i vor tid blive 
en tilskyndelse til et stadig større fællesskab 
og blive et håbets tegn for verden om at 
overvinde splittelse og fragmentering. Det 
er atter blevet tydeligt, at det vi har til fælles 
er langt mere end det, som fortsat deler os.

Vi glæder os over, at Fælleserklæringen 
om Retfærdiggørelseslæren, som højtideligt 
blev underskrevet af Det lutherske 
Verdensforbund og Den romersk-katolske 
Kirke i 1999, også er blevet underskrevet 
af Metodistkirkens Verdensråd i 2006 og – 
i dette mindeår for reformationen – af Det 
reformerte Verdensforbund. På denne dag 
bliver erklæringen også hilst velkommen 
og delt af det anglikanske samfund ved en 
højtidelig ceremoni i Westminster Abbey. 
På denne baggrund er vore kristne samfund 
i stand til at knytte endnu tættere bånd af 
åndelig konsensus og fælles vidnesbyrd i 
evangeliets tjeneste.

Vi værdsætter de mange begivenheder 
med fælles bøn og tilbedelse, som 
lutheranere og katolikker har holdt sammen 
med deres økumeniske partnere i hele 
verden, og de teologiske møder og vigtige 
udgivelser, som har givet indhold til dette 
mindeår.

Når vi kigger fremad, forpligter vi os 
til at fortsætte vor rejse sammen, under 
Guds ånds forsyn, mod større enhed i 
overensstemmelse med Vorherre Jesu Kristi 
vilje. Med Guds hjælp er det vor hensigt, 
under bøn at styrke vor fælles forståelse 
af Kirken, Eukaristien og embedet, og vi 
stræber efter at opnå en stor konsensus 
for at kunne overvinde de tilbageværende 
forskelle mellem os. Med en dyb glæde 
og taknemmelighed har vi tillid til ’at han, 
som har begyndt sin gode gerning i [os], 
vil fuldføre den indtil Kristi Jesu dag’ (Fil 
1,6)”.

Internationale nyheder

KO mener
Udsigten til at miste 
en hel generation
For første gang i flere årtier har Europas 
unge udsigt til at få et dårligere liv end de-
res forældre. Finanskrisen i 2008 har skabt 
et nyt lavpunkt med færre jobs og dårligere 
løn- og arbejdsvilkår for unge. I følge EU’s 
statistiske kontor risikerer 30 % af de unge 
at havne – eller lever allerede – i fattigdom.

Caritas Europa har undersøgt forholdene 
i 17 EU-lande som bekræfter billedet af, at 
unge er stadig mere udsatte og at ungdoms-
fattigdom udgør et alvorligt problem. At 
være fattig handler ikke kun om at mangle 
penge, men også om at have sociale pro-
blemer i form af dårligt helbred, ingen eller 
ringe uddannelse, manglende sociale net-
værk og udelukkelse fra bolig- og arbejds-
markedet.

Undersøgelserne peger også på, at deres 
udsatte situation vil have langtrækkende og 
langvarige konsekvenser for samfundene, 
arbejdsmarkedet og velfærdssystemerne. 

Begrebet NEET (Young people Not in 
Employment, Education or Training) har 
fået følgeskab af det nye begreb SINKIES 
(Single Income, No Kids) – som dækker 
over unge par i arbejde, hvis samlede ind-
komst pga. dårlige løn- og arbejdsvilkår 
kun svarer til én almindelig indkomst, hvil-
ket bl.a. forhindrer dem i at stifte familie 
og få børn.

Den manglende adgang til billige boli-
ger, en høj ungdomsarbejdsløshed og dår-
lige arbejdsvilkår forhindrer mange unge i 
at flytte i egen bolig og i at tage skridtet ind 
i voksenlivet og blive uafhængige, hvilket 
er tilfældet i lande som fx Spanien, Italien, 
Portugal, Irland og Grækenland. Og de, 
som det lykkes at finde en bolig, havner 
ofte i en håbløs gæld uden mulighed for 
at betale afdragene, hvilket kan medføre 
hjemløshed. 

At finde et arbejde med en anstændig 
løn er næsten en umulig opgave for mange 
unge i Europa. Ikke kun i de lande, som 
blev ramt hårdest af finanskrisen, men også 
i rige lande som Østrig, hvor 10 % af de 
unge regnes for Working poors – en udvik-
ling, vi også ser herhjemme. I mange lande 
stiger lønningerne ikke i takt med inflatio-
nen.

Dertil kommer, at selv højtuddannede 
og faglærte efterhånden har fået svært ved 
at få foden indenfor på arbejdsmarkedet. 
Unge med korte uddannelser har stadig 
færre jobmuligheder og højtuddannede må 
ofte tage til takke med dårligt betalte jobs, 
usikre praktikforløb eller kortvarige ansæt-
telser.

Alt dette skaber naturligt nok grobund 
for en omsiggribende pessimisme til frem-
tiden og gør unge til lette ofre for dema-
goger og ekstreme politiske synspunkter. 
Der er med andre ord rigeligt at tage fat 
på, når de katolske biskopper på næste års 
synode skal drøfte ’de unge, troen og deres 
kald’. Kirken står foran en stor opgave; en 
opgave, hvor den må påtage sig et praktisk 
ansvar og et lederskab, og på konkret måde 
vise Europas unge, at kristendommen er et 
ægte menneskeligt alternativ til den frem-
herskende liberale markedslogik; et alter-
nativ, hvor alle – med hans eller hendes 
unikke identitet og talenter – har en vigtig 
rolle at spille. Fortsat at lade stå til vil være 
en næsten ubærlig tanke. NM

Katolikker og lutheranere ser 
tilbage på reformationsåret
I en fælleserklæring udtrykkes stor taknemmelighed over den økumeniske 
rejse sammen.

Tekst: Niels Messerschmidt

TOLKNING Pave Frans har begivet sig 
ind i en ophedet debat internt i Den katolske 
Kirke om liturgiske tekster, og han lægger 
sig op ad den linje, som Benedikt XVI 
indtog om oversættelsen af det latinske ord 
pro multis i den eukaristiske bøn – hvorvidt 
Kristi blod udgydes ”for mange” eller ”for 
alle”. Det skriver den engelske katolske 
avis Catholic Herald. 

I en messe for afdøde kardinaler sagde 
pave Frans i sin prædiken: ”De ’mange’, 
som vil opstå til evigt liv, skal forstås 
som de ’mange’ for hvem Kristi blod blev 
udgydt”. 

Ifølge den katolske nyhedstjeneste Crux 
havde Vatikanet sat udtrykket ’mange’ 
i citationstegn, da teksten med pavens 
prædiken efterfølgende blev distribueret. I 
sin prædiken tilføjede paven, at udtrykket 
’for mange’ bedre udtrykker idéen om, at 

mennesker må foretage et valg i livet, om 
de er for eller imod Gud. 

”Opstandelsen fra døden er ikke i sig 
selv en tilbagevenden til livet”, sagde han 
videre. ”En del vil opstå til evigt liv, andre 
til evig skam”.

Siden den katolske messes liturgiske 
bønner blev oversat til lokalsproget, har 
liturgiske eksperter ivrigt debatteret om 
hvordan man bedst oversætter det latinske 
ord pro multis i den eukaristiske bøn. 
Ordet betyder ordret ’for mange’, men 
i oversættelser hedder det ’for alle’: det 
er fx tilfældet i det nuværende danske 
missale, som stammer tilbage fra 1970’erne 
(det vil være ændret til ’for mange’ i den 
nye oversættelse af missalet, oplyser 
bispedømmets liturgikommission).

I 2006 udgav Den hellige Stol en instruks 
om, at i lokaloversættelser af det romerske 

missale skulle det hedde ’for mange’ fordi 
det var den mest ordrette oversættelse af 
det oprindelige græske ord περὶ πολλῶν 
fra Matthæusevangeliet kap. 26, vers 28. 
Dette direktiv mødte modstand i flere lande, 
især i Tyskland, skriver Catholic Herald, 
hvilket fik Benedikt XVI i 2012 til at skrive 
et personligt brev, hvori han forklarede, 
hvorfor biskopperne skulle følge den nye 
oversættelsesregel. En ny tysk oversættelse 
blev siden udarbejdet, men er aldrig taget i 
anvendelse.

 Da pave Frans dette efterår offentliggjorde 
moto proprio’et Magnum principium om 
oversættelsen af liturgiske tekster, der 
giver de lokale bispekonferencer større 
indflydelse over oversættelserne, antydede 
den tyske kardinal Reinhard Marx, at de 
tyske biskopper måske vil droppe den nyeste 
oversættelse af missalet. Denne holdning er 
stik imod pavens ønske. I 2007 godkendte 
den argentinske bispekonference – dengang 
daværende kardinal Jorge Bergoglio, den 
nuværende pave Frans, var dens formand 
– den nye argentinske oversættelse af 
missalet. Denne oversættelse brugte netop 
formuleringen ’for mange’ i stedet ’for 
alle’. NM

’Pro multis’ – for mange eller 
for alle?
Pave Frans er på linje med pave emeritus om oversættelsen  
af et af messens centrale ord.
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HELGENBESØG Næste efterår 
kommer relikvierne af den hellige Thérèse 
af Lisieux og hendes forældre – de hellige 
Zélie Guérin Martin og Louis Martin – til 
de nordiske lande. Som led heri mødtes de 
lokale koordinatorer i slutningen af oktober 
for at koordinere forberedelserne.

Tidligere på året havde Den nordiske 
Bispekonference på sit plenarmøde i 
Hamburg drøftet muligheden for at få 
lov til at udstille relikvierne af de tre 
helgener i de fem nordiske bispedømmer, 
og biskoppernes ønske mødte stor velvilje 
i Lisieux i det nordvestlige Frankrig, hvor 
relikvierne normalt befinder sig. 

Den 21.-22. oktober mødtes de lokale 
koordinatorer for første gang for at 
forberede projektet, hvor særlig de store 
geografiske afstande mellem de nordiske 
bispedømmer bliver en stor udfordring. Det 
er første gang nogensinde, at disse relikvier 
vil kunne ses i Norden.

Ifølge de foreløbige planer ankommer 
relikvieskrinene til Stockholm 28. 
september 2018. Den 6.-7. oktober fragtes 
de til videre til Norge og ankommer herefter 
til Danmark 19. oktober. Den 24. oktober 
går turen til Finland, 3. november til Island, 
hvorefter relikvierne 5. november returnerer 
til Lisieux.

Den lille vej
Thérèse af Lisieux (egentlig Thérèse 
Martin, 1873-97) er en af Den katolske 
Kirkes mest populære og elskede helgener. 
Den franske nonne med ordensnavnet 
Thérèse af Jesusbarnet fik med særlig 

pavelig tilladelse lov til allerede som 15-
årig at indtræde i karmeliterklosteret i sin 
fødeby Lisieux i Normandiet. Thérèse døde 
af tuberkulose allerede som 24-årig; men 
hendes selvbiografi ’En sjæls historie’ blev 
hurtigt en international bestseller takket 
være sit budskab om kærlighed, tillid til 
Gud og nuets betydning. 

I sin selvbiografi skildrer Thérèse ærligt, 
at hun ikke altid fandt klosterlivet let, og 
at hun for at håndtere hverdagens mange 
udfordringer udviklede dét, der senere blev 
kendt som ’den lille vej’ – en spiritualitet, 
der bygger på princippet om, at det er lige 
så smukt at vise sin kærlighed til Gud i de 
små og almindelige dagligdags ting, man 

gør, som i mere heroiske gerninger. Disse 
tanker løber som en rød tråd gennem hendes 
selvbiografi, og på et tidspunkt, hvor kristne 
mest så hen til Gud i ærefrygt, var Thérèses 
forestillinger om et fortroligt venskab med 
Kristus revolutionerende.

Allerede i 1925 blev Thérèse af Lisieux 
helgenkåret, 1927 skytshelgen for alt 
katolsk missionsarbejde og 1997 ophøjet 
til kirkelærer. Den populære helgen er 
begravet i Sankt Thérèse Basilikaen i 
Lisieux, der med to millioner pilgrimme 
årligt er Frankrigs største pilgrimsmål efter 
Lourdes.

Familien som et 
kommunikationssted
Thérèses forældre, Louis Martin og Zélie 
Guérin Martin, blev helgenkårede i 2015. 
Udover at have levet ”eksemplarisk i ét og 
alt”, således som deres postulant Romano 
Gambalunga OCD, generalpostulator 
for de uskoede karmelitere, udtrykte 
det op til helgenkåringen, viste de også 
med deres eksempel, at familien er ”et 
kommunikationssted”, hvor man lærer om 
”skønheden i forholdet mellem mand og 
kvinde og mellem forældre og børn”. 

Oprindeligt ønskede både Louis og 
Zélie at indtræde i en orden, men begge 
blev afvist. De mødtes herefter i 1858 i 
Alençon og giftede sig. Efter i en periode 
at have levet i kyskhed besluttede de sig 
for at få børn, men kun fem af deres i alt 
ni børn nåede voksenalderen. Alle fem 
blev ordenssøstre, fire uskoede karmelitere 
og én visitationssøster. Zélie Martin døde 
i 1877 af brystkræft. Familien flyttede 
derefter til Lisieux. Louis Martin blev i 
1889 ramt af to slagtilfælde og døde i 1894. 
Begge blev saligkåret i 2008 på grund af 
deres forbilledlige moralske livsførelse og 
ægteskabelige liv. 

Internationale nyheder

Kort nyt

Caritas samler ind, så fattige familiers 
døtre kan fortsætte skolegangen  
– selv hvis de ikke længere har råd.
 
Du kan støtte via MobilePay 60 79 18 87 
eller via girokortet vedlagt dette  
nummer af Katolsk Orientering. 

LÆS MERE PÅ CARITAS.DK

Lad pigerne i Nordøstindien 
        få deres skolegang

ADVENTSINDSAMLING 2017

Oversat til 72 sprog
YOUCAT 25 år efter lanceringen af 
den katolske katekismus for voksne blev 
en ungdomsudgave lanceret i 2011. Den 
304 sider store bog med spørgsmål og 
svar, oprindeligt udgivet af den østrigske 
bispekonference, er siden udkommet 
på 72 sprog i et samlet oplag på 7 mio. 
eksemplarer. 

Idéen til den populære ungdomskate-
kismus går tilbage til 2006, da kardinal 
Christoph Schönborn og Bernard Meuser 
besluttede sig for at samarbejde om en ny 
katekismus, som kunne formidle Kirkens 
lære ”på en måde, de unge kan forstå”. I 
løbet af de næste fem år samarbejdede de 
med teologer, undervisere, præster og over 
60 unge for at skabe YouCat, en forkor-
telse af Youth Catechism of the Catholic 
Church. 

Hæder til præst
FOLKEDRAB En menneskerettigheds-
gruppe har hædret en fransk præst for sit 
arbejde gennem næsten 20 år med at forske 
i folkedrab nu og i fortiden. Pater Patrick 
Desbois har identificeret over 600 masse-
grave.

Desbois, professor i retsmedicinske 
Holocaust-studier ved Center for 
Jewish Civilization ved Georgetown 
universitetet og grundlægger af Yahad-
In Unum – en organisation i Paris til 
identificering af massegrave i Østeuropa 
under 2. Verdenskrig – modtager Lantos 
menneskerettighedsprisen 2017 for sit 
arbejde med at identificere massegrave og 
indsamling af beviser om folkedrab mod 
yazidierne begået af IS i Nordirak.

Samtalerestaurant 
LONDON En gruppe ordenssøstre 
åbnede kortvarigt en restaurant, der tilbød 
et gratis måltid. Restauranten havde kun 
åbent i få dage og på menuen var kyllinge- 
og linsesuppe. For at få et gratis måltid 
var det forbudt at tale i mobiltelefon i 
restauranten.

Happeningen indgik i søstrenes medvir-
ken i tv-serien Bad Habits, Holy Orders på 
Channel 5, hvor unge ’partypiger’ bor et 
stykke tid på et af søstrenes klostre. 

AVISEN Nye retningslinjer omkring 
uddelingen af distributionsstøtte betyder, 
at modtagere af Katolsk Orientering som 
ikke er medlemmer af Den katolske Kirke, 
skriftligt skal tilkendegive senest den 30. 
december 2017 om de fortsat ønsker at 
modtage bladet.

Det kan ske på følgende måder:
• Send en mail til lg@katolsk.dk eller
• udfyld kuponen på bagsiden, klip den 

ud og send den i en konvolut til Katolsk 
Orientering, Gammel Kongevej 15, 1610 
København V.

Bemærk venligst: Redaktionen modta-
ger ikke gen- eller afbestilling per telefon.

Den nordiske koordinatorgruppe. Fra 
venstre mod højre: Søster Anna Mirijam 
Kaschner CPS (generalsekretær for 
Den nordiske Bispekonference), pater 
Gabriel Salmela OP (Helsinki), Magnus 
Andersson (Stockholm), pater Robert 
Culat (København), pater Tan Peter 
Do (Oslo, Trondheim), pater Antonius 
Sohler (Tromsø) og broder Symeon 
(hovedkoordinator, Belgien).

Norden gør klar til helgenbesøg
Relikvierne af den hellige Thérèse af Lisieux og hendes forældre udstilles  
i de nordiske lande i 2018.

Tekst: Niels Messerschmidt

MOBILEPAY Der har i bispedømmet 
været efterspørgsel på MobilePay-
løsninger, navnlig den del, som har med 
gaveindbetalinger og skattefradrag at gøre. I 
den forbindelse skal man være opmærksom 
på følgende forhold:

MobilePay har udviklet en løsning, hvor 
man kan få skattefradrag for donationer til 
velgørende organisationer, herunder Den 
katolske Kirke. Til brug herfor har bispe-
kontoret oprettet ét centralt nummer, der 

understøtter denne mulighed. MobilePay-
telefonnummeret 51 36 57 82 kan benyttes 
til gaveindbetalinger til Ansgarstiftelsen, fx 
i forbindelse med øremærkede indsamlin-
ger eller kollekter.

VIGTIGT: Hvis man ønsker at indbetale til 
en kollekt, skal man huske at øremærke den 
til den respektive menighed i tekstfeltet. I 
forbindelse med øremærkede indsamlinger 
skal indbetaler i tekstfeltet skrive, hvilken 
indsamling beløbet er til. Alle anonyme 
indbetalinger går til bispedømmet generelt.

Alle de indbetalte beløb på nævnte 
MobilePay-nummer bliver opgjort én gang 
om året i forbindelse med indberetning 
til SKAT. Beløb, som er indbetalt til en 
menighed, opgøres også én gang årligt,  
1. kvartal i året.

NB: For at få skattefradrag skal man huske 
at tilmelde sig denne funktion. Dette gøres 
fra ens egen telefon under ”Indstillinger –
Donationer”.

Menigheder kan IKKE bruge dette 

Om brugen af 
MobilePay  
i bispedømmet
Bispedømmet har fået et centralt 
MobilePay-nummer til indbetaling 
af donationer, kollekter m.m. med 
mulighed for at få skattefradrag.

MobilePay-nummer til betalinger til 
dækning af modydelser, fx i forbindelse 
med kirkekaffe.

Til brug for bispekontorets indberetning 
til SKAT af indbetalte beløb via 
overstående MobilePay-nummer, modtager 
bispekontoret personfølsomme data fra 
MobilePay. Disse bruges udelukkende 
til dette formål, og vil af bispekontoret 
blive håndteret som personfølsomme data. 
Oplysningerne kan således ikke blive 
anvendt i andre sammenhænge. NM

Vigtig meddelelse til læserne
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RANDERS ”Ved den salige, altid rene 
Jomfru Marias, den salige ærkeengel 
Michaels, den salige Johannes Døbers, de 
salige apostle, Peters og Paulus’ og alle 
helgens bønner og fortjenester forbarme 
den almægtige Gud sig over jer, og efter 
jeres synders forladelse føre Jesus Kristus 
jer til det evige liv.

Den almægtige Gud skænke jer eftergi-
velse, forladelse og tilgivelse af alle jeres 
synder, tid til sand og frugtbar bod, et altid 
bodfærdigt hjerte og forbedring af livet og 
udholdenhed i gode gerninger. 

Den almægtige Guds, Faderens og Søn-
nens og Helligåndens velsignelse komme 
over jer og forblive altid hos jer.”

Med denne særlige apostolske velsig-
nelse, som biskop Czeslaw var bemyndiget 
fra Rom til at uddele i dagens anledning, 
sluttede en både højtidelig og festlig messe 
i Jesu Hjerte Kirke i Randers Alle Helgens 
Fest den 5. november. Biskop Czeslaw så 
det som et lykkeligt sammentræf, at mes-
sen blev fejret på netop denne dag. Det gav 
mulighed for at se Kirken i et større per-
spektiv som et fællesskab, der rækker ud 
over tid og rum. Biskoppen mindede også 
om, at vi skal bruge reformationsåret som 
anledning til at korrigere misforståelser om 
vores kirke.

Menigheden var samlet i Jesu Hjerte Kir-
ke for at fejre, at det i år er 150 år siden, den 
første messe efter reformationen blev læst i 
Randers. Det skete den 29. september 1867 
på ærkeenglen Skt. Michaels fest.  Dengang 
var der kun én sognepræst for Sjælland og 
Jylland (!) og han hed Johannes von Euch. 

Før han kom til Danmark, havde han væ-
ret huslærer på slottet Wetsheim for grev 
Joseph von Stolberg-Stolbergs børn. Gre-
ven havde i 1849 stiftet Bonifatiusforenin-
gen for at støtte diasporakatolikkerne.  Da 

von Euch nu beskrev de meget vanskelige 
forhold for de danske katolikker, sørgede 
von Stolberg-Stolberg for at sikre aflønnin-
gen af en præst i Randers i fem år. 

Menighedens præster
I 1867 blev Klemens Franz Gormann den 
første katolske sognepræst i Randers efter 
reformationen. Dengang var der kun syv 
katolske familier i byen – men gennem 
konversioner kom der meget hurtigt flere 
til. Gormanns seneste efterfølger, Stefano 
Tarquini, har været konstitueret sognepræst 
ved Jesu Hjerte Kirke siden 1. september 
i år. Stefano, der stammer fra Rom, er ud-
dannet fra Redemptoris Mater kollegiet i 
Vedbæk. Sin unge alder til trods har han 
allerede arbejdet som præst i Stenosgade, 
i Næstved og i Ringsted.  Den nye sogne-
præst ser ikke spor stresset ud ved tanken 
om de 925 menighedsmedlemmer, han er 
præst for. Lige nu bruger han meget tid på 
mange husbesøg – især hos de ældre – for 
at lære sine sognebørn at kende. ”Mange 
bliver glade for at se sognepræsten – nogle 
få siger jeg gider ikke have med Kirken at 
gøre, og det er da også helt OK”, siger Ste-
fano, der oplever den personlige kontakt 
og det gode netværk som afgørende og er i 
jævnlig kontakt med mange af sine sogne-
børn.  En god dag kommer der omkring 120 
i kirken – ellers 80-90, oplyser han. Til søn-
dagsmessen kommer der folk helt fra Grenå 
og Holstebro.   To gange om måneden kører 
Stefano til Grenå, for at fejre messe i Simon 
Peter Kirken, som folkekirken har stillet 
til rådighed for messefejring på Djursland. 
Her kommer der typisk en 10-15 stykker 
hver gang. 

Leo Kertz, der koncelebrerede mes-
sen sammen med biskop Czeslaw og Ste-
fano Tarquini, var selv præst for Randers- 

menigheden fra 1968-1976 og har jævnligt 
vikarieret der siden. Han kom til Randers 
i de bevægede år efter koncilet og husker 
stadig denne turbulente tid. ”Jeg husker 
Randers som en dejlig menighed med en 
stor opbakning. Der skete mange positive 
ting efter koncilet; men det tog sin tid for 
folk at vænne sig til den nye liturgi med 
fredshilsen og messe på modersmålet. Min 
forgænger Karl Smeenk blev næsten et helt 
nyt menneske efter koncilet. Han var et 
meget dybttænkende menneske, så for ham 
åbnede koncilet for helt nye muligheder og 
det fik ham til at droppe sin lidt stive, kon-
servative holdning”, siger Kertz.  

En meget international menighed
”Jeg er født og opvokset på landet uden for 
Randers i en meget aktiv dansk katolsk fa-
milie. Kirken har altid spillet en stor rolle i 
mit liv”, siger Anne Kirstine Nielsen. Hun 
blev døbt i Jesu Hjerte Kirke, gik på Sankt 
Michaels Skole, der blev grundlagt af Sankt 
Joseph Søstrene, var formand for ungdoms-
klubben og sad i flere perioder i menigheds-
rådet. I en periode sad hun også i skolebe-
styrelsen. 

Hun husker, hvordan byens sidste Sankt 
Joseph Søster, søster Inger, samlede aviser 
og flasker for at hjælpe med til at finansiere 
den nye skolebygning bag ved kirken. Sko-
len nåede at fejre 125 års jubilæum, før den 
desværre måtte lukke, fordi den kørte med 
underskud. Bispedømmet ejer stadig byg-
ningen, der nu er lejet ud til en karateskole.

Anne Kirstine ser det som et stort tab for 
den katolske menighed, at skolen måtte luk-
ke. Skolen var nemlig med til at profilere 
kirken. Hver fredag var der skolemesse, 
hvor de fleste børn – katolikker som prote-
stanter – var med.

I hendes barndom kom de fleste i menig-
heden fra danske familier, der havde været 
katolske i flere generationer. Men med den 
generelle afmatning, der er sket på det dan-
ske område og med globaliseringen har me-
nighedens sammensætning ændret sig me-
get, så menigheden fra at være dansk med 
polske islæt nu er blevet en mosaik af men-
nesker fra hele verden. Det er en broget flok 
mennesker, der er medlemmer – danskere, 
polakker, tamiler, afrikanere, filippinere, li-
tauere, portugisere, og amerikanere.

Leif Pil hører også til menighedens 
danskfødte medlemmer. Efter at være kom-
met fast i kirken gennem mange år sammen 
med sin polskfødte hustru Malgorzata tog 
han for fem år siden skridtet og valgte at 

blive katolik. ”Jeg går i kirke med glæde – 
ja, jeg nyder faktisk det afbræk, som søn-
dagsmessen giver. Den er en del af min 
livsstil, og jeg har det godt med det”, siger 
Leif. Sammen med sin familie hørte han til 
menigheden ved den nu nedlagte Skt. Cle-
mens Kirke i Grenå. Han savner stadig det 
tætte fællesskab i Grenå, men har lige fra 
starten følt sig godt modtaget i Randers.  
Han ser det som en chance, at menigheden 
i Randers er blevet et internationalt fælles-
skab. ”Hvis ikke der var kommet så mange 
udlændinge, havde der ikke været ret meget 
kirkeliv tilbage her”, siger Leif.

Som i de fleste andre katolske menig-
heder i Danmark er der også i Randers en 
filippinsk gruppe. En del af menighedens 
filippinere har boet i Danmark i mange år 
– andre er her på gennemrejse som au pair 
piger. Lilibeth har arbejdet som sygeplejer-
ske i Randers siden 1993.

”Det betyder rigtig meget for mig at kom-
me her, og jeg går nødig glip af en søndags-
messe. Jeg er faldet godt til her i Danmark. 
Her er der større velfærd og der er ikke så 
stor forskel på fattig og rig. Jeg er også glad 
for vores tirsdagsklub. Her hygger vi os. Vi 
spiser sammen og hører på forskellige fore-
drag”, fortæller Lilibeth. 

Leonore kommer også fra Filippinerne. 
”Jeg har arbejdet på Grønland og i Dan-
mark siden 1988 og er nu i hjemmeplejen. 
Det betyder alt for mig at komme her i kir-
ken. Her har vi et godt fællesskab, og det 
styrker mig virkelig, for vi har jo et meget 
sekulært samfund her i Danmark. Mange fi-
lippinere i Danmark holder op med at kom-
me i kirken; men jeg oplever det sådan, at 
Gud bliver ved med at sige: kom tilbage til 
mig”, siger Leonore. 

I menigheden møder jeg også Noé og 
Mapendo Shomari sammen med deres syv 
børn. ”Da vi kom hertil fra Congo spurgte 
vi på kommunen, om der var en katolsk 
kirke her i byen. Jeg blev bare så glad, da 
de sagde ja”, siger Noé. 

Hele familien er aktiv i menigheden som 
ministranter, kateketer, i ungdomsklubben 
og som praktiske medhjælpere. 

I de seneste år er der sket det glædelige, at 
de unge i menigheden er begyndt at tage an-
svar. De er lektorer, spiller orgel og er med 
til at undervise børnene. En energisk gruppe 
står for menighedens katolske ungdoms-
klub, hvor de unge selv lægger programmet 
med forskellige aktiviteter som grillaften 
eller filmdag. Det giver nye perspektiver i 
Randers.

De kom fra hele verden  
til Randers
Menigheden i Randers har fejret 150 års jubilæum.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

Hvor er det dejligt at se jer igen, sagde tidligere sognepræst Leo Kertz O.M.I., der i et 
muntert tilbageblik mindedes sine forgængere som sognepræst.
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JUBILÆUM Den 11. november 2017 var 
en festdag af de helt store for menigheden 
ved Skt. Elisabeth Kirke i Holbæk med et 
sammenfald af to store jubilæer. 

Dén Skt. Elisabeth Kirke, der er bygget 
af sten, har eksisteret i 60 år. ”Kirken den 
er et gammelt hus”, sang menigheden, så 
taget næsten løftede sig. Men menigheden, 
Kirken af levende stene, er noget ældre, for 
vi fylder 100 år. Dét var der grund til at fejre 
med maner! 

Menighedens og kirkens historie 
Faktisk er den hellige messe siden 1914 
blevet fejret i Holbæk af montfortanske 
præster fra Roskilde. Efterhånden erkendte 
de behovet for at grundlægge en lokal 
menighed i Holbæk, og fra 1917 blev p. 
Jan Wijnen SMM den første fastboende 
sognepræst. Det var han gennem 25 år 
efterfulgt af flere montfortanske præster 
lige indtil 2012, så menigheden har meget 
at takke montfortanerne for. I dag indgår 
Skt. Elisabeth menighed i pastoralenheden 
af de vestsjællandske sogne i Slagelse, 
Kalundborg og Holbæk med pastor Michal 
Bienkowski som vores meget afholdte 
sognepræst.

Det første kapel, indviet i 1916, blev i 
1918 afløst af Skt. Lucii Kirke, som lå på 
Kastanievej i Holbæk. Den var sognekirke 
indtil 1974, men findes ikke mere.

Samtidig havde søstre af Elisabethineror-
denen drevet hospital i Holbæk siden 1931, 
og i forbindelse med deres kloster fik de i 
1957 bygget et nyt og moderne kapel ind-
viet til deres skytshelgen, den hellige Elisa-
beth af Thüringen. 

En af søstrene bebrejdede dengang 
ordenens ledelse, at kapellet var bygget 
alt for stort til de 12-18 søstre, der boede 
i søsterhuset. Men det skulle vise sig, 
at kapellet havde nøjagtig den rigtige 
størrelse, for da søstrene i 1974 valgte at 
lukke hospitalet og forlade Holbæk, gav de 
en meget stor gave, da de forærede deres 
kloster og kapel til bispedømmet Danmark. 

Sådan gik det til, at den katolske 
menighed i Holbæk kunne nedlægge Skt. 
Lucii Kirke, der i mellemtiden var blevet 
for lille, og flytte til det næsten nybyggede 
Skt. Elisabeth Kapel, som nu blev kaldt Skt. 
Elisabeth Kirke. I dag lægger det gamle 
søsterhus lokaler til vores menighedssal, 
hvor vi – meget passende – fejrede 
jubilæerne. Skt. Elisabeth Hospital, der lå 
lige over for kirken, hedder nu Elisabeth 
Centret og drives som ældrecenter af 
Holbæk Kommune. 

Vores sognekirke har forandret sig noget 
siden 1974, og af det oprindelige er næsten 
kun lysekronerne og kirkebænkene tilbage 
samt døbefonten, der stammer fra Skt. Lucii 
Kirke. Inventaret i koret blev udskiftet for 
at følge de ændringer, som 2. Vatikankoncil 
bragte. Det store, smukke krucifiks med 
den sejrende Krist Konge, der træder frem 
fra korset på bagvæggen over alteret og 
modtager menigheden med udstrakte arme, 
korsvejstavlerne, orgelet med sit pulpitur, 
en klokke m.m. er kommet til i den 25-årige 
periode, hvor pastor Stephen Holm SMM 
som menighedens sognepræst har ydet en 
stor indsats for at forskønne kirken.

Festmesse for den hl. Elisabeth
Temmelig ofte er Skt. Elisabeth Kirke med 
sine 85 siddepladser dog for lille på festdage 
i kirkeårets løb. Det hænder, at alle ekstra 
stole er i brug inde i kirken, i våbenhuset 
og sågar i klokketårnet ved siden af kirkens 
kor. Sådan var det også til fejringen af vores 
jubilæer, som fandt sted på festen for vores 
sogns værnehelgen, den hellige Elisabeth af 
Thüringen.

Alt var klædt til fest. Kirken stod nymalet, 
nyferniseret og nypudset overalt, klar til at 
modtage menigheden og dens gæster. 

Det var en stor ære og glæde for os, at 
biskop Czeslaw ville komme og celebrere 
festmessen for os, endda ledsaget af den 
pavelige nuntius i Norden, Hans Excellence 
Monsignor James Patrick Green, der 
koncelebrerede sammen med menighedens 

nuværende sognepræst pastor Michal 
Bienkowski samt en præst fra Litauen, der 
var på besøg hos biskoppen.

”Vi er Guds hus og kirke nu, bygget af 
levende stene, som under kors med ærlig hu 
troen og dåben forene”.

Sådan sang vi overbevisende videre på 
Grundtvigs salme. Katolske menigheder 
ved af egen erfaring, at Kirken er bygget 
af levende stene, for intet sker, med mindre 
vi løfter opgaverne i fællesskab. Først og 
fremmest fællesskabet i bøn og lovprisning 
af Gud og vores hovedhjørnesten Kristus. 
Derfor var det også vigtigt for os at indlede 
hele festdagen ved før messen at bede 
Barmhjertighedens Rosenkrans og Guds 
Moders Rosenkrans i taknemmelighed for 
Guds omsorg for vores menighed. 

Derfor ramte biskop Czeslaw også lige 
i plet med sin prædiken over, hvad det vil 
sige at være en menighed, nemlig at være 
et fællesskab, sådan som Kristus og Hans 
efterfølgere apostlene har lært os. Den 
kristne tro bør aldrig blive et individuelt 
projekt, men bør altid leves i menighedens og 
Kirkens fællesskab. Indadtil i fællesskabet 
handler det om at lovprise Gud, leve sin 
tro og at hjælpe og støtte hinanden både i 
troen og i hverdagens udfordringer. Udadtil 
over for samfundet og mennesker, der ikke 
tilhører fællesskabet, må hele menigheden 
og den enkelte på fællesskabets vegne være 
vidner om Evangeliets budskab både i ord 
og handling. Hvis vi kun gør godt mod 
dem, der gør godt mod os (Luk 6,33), så 
bliver der ingen menighed og intet kristent 
samfund ud af dét. Biskoppen nævnede den 
hellige Elisabeth af Thüringen (1207-1231) 
som et menneske, der levede i efterfølgelse 
af Kristus. Som kongedatter kunne hun 
have levet i rigdom. Men ikke bare gav 
hun alt, hvad hun ejede, til de fattige. Hun 
levede selv iblandt dem, mens hun udøvede 
de dyder og barmhjertighedsgerninger, 
som dagens evangelium (Lukas 6,27-
36) pålægger os. Hun er et eksempel til 
efterfølgelse for os.

Efter messen tog nuntius, Hans 
Excellence Monsignor James Patrick 
Green, ordet og udtrykte sin glæde over 
at få lov til at deltage i menighedens 
fejring. Nuntius pegede på, at ligesom 
vores menighed var sat sammen af mange 
forskellige nationaliteter, så repræsenterede 
han som pavens udsending i Norden den 
verdensomspændende Kirke, ja pave Frans 
selv. Han lovede at fortælle paven om vores 
jubilæumsfejring – hvis vi altså ville love at 
bede for pave Frans. Klapsalver bekræftede 
glæden over at aflægge dét løfte. 

Og så var der fest 
Der havde ikke bare været travlt for at 
gøre kirken smuk til festen. Vi har også 
den samlede indsats fra menigheden at 
takke for en utroligt festlig og vellykket 
aften. Den tamilske gruppe i menigheden 
havde lagt kræfterne i med at pynte 
menighedssalen og arrangere en festlig 
aften for os. Festmåltidet havde festens 
deltagere selv medbragt, og der var et væld 
af tamilske, polske, irakiske, libanesiske og 
danske retter at vælge imellem på buffeten. 
Underholdning og bankospil var der også 
med fine præmier.

Ikke mindst havde irakiske medlemmer 
af menigheden bidraget med en festkage, 
som vakte stor beundring og blev spist med 
stort velbehag. På dén kage var kirken ikke 
et gammelt hus!

Nu vil vi se frem til de næste 100 år 
som menighed og med glæde tage fat på 
de opgaver, der hører med, både indadtil i 
vores fællesskab og udadtil. 

Og så var der fest i Holbæk
Skt. Elisabeth Menighed i Holbæk kunne fejre, at vi har bestået i 100 år, 
og at Skt. Elisabeth Kirke blev indviet for 60 år siden.

Tekst: Sebastian van der Meer og Birgit Bidstrup Jørgensen, 
på vegne af Skt. Elisabeth Kirkes menighedsråd

Festkagen vækker beundring hos biskop Czeslaw, Nuntius og p. Michal. I baggrunden til 
højre ses den litauiske præst Nerijus Vysniauskas. Foto: Birgit Bidstrup Jørgensen.

Festmessen i Skt. Elisabeth Kirke blev 
celebreret af biskop Czeslaw Kozon og 
koncelebreret af Nuntius, Hans Excellence 
Monsignor James Patrick Green og 
sognepræst Michal Bienkowski samt af en 
præst på besøg fra Litauen (ikke med på 
billedet).  Foto: Birgit Bidstrup Jørgensen.

Julebillede fra Skt. Elisabeth Kapel. Privat 
foto i familien Teczas eje.

Fra nedlæggelsen af grundstenen til Skt. Elisabeth Kapel. Tre af søstrene, sr. Augustina, 
sr. Innocentia og sr. Adelheid var blandt de få, som blev tilbage i Holbæk og i 1974 måtte 
flytte tilbage til Bad Kissingen. De øvrige søstre ligger begravet på den nærliggende 
kirkegård. Kvinden til venstre i billedet er fru Balbina Tecza, hvis efterkommere stadig er 
medlemmer af menigheden. Privat foto i familien Teczas eje. 
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MUSEER En blodrød Sacré Coeur 
kirke kunne ses over det meste af Paris 
fra klokken kvart over syv om aftenen og 
hele natten den 12. oktober. Basilikaen på 
Montmartre var klædt i martyriets farve 
for at minde om de millioner af mennesker 
i hele verden, der ikke kan leve deres tro 
frit, og inde i kirken var der bøn hele natten 
for trosfriheden i verden. Hjælp til Kirke i 
nød – en organisation, der støtter forfulgte 
kristne over hele verden, stod bag eventet.

Få uger forinden – den 25. september 
– havde Frankrigs præsident, Emmanuel 
Macron, åbnet udstillingen Chretiens 
d`Orient i 5. arondissement  på Institut du 
Monde Arabe – et arabisk kulturinstitut, der 
drives af den franske stat, men til en vis grad 
støttes økonomisk af alle medlemmerne af 
Den arabiske Liga.

Macron lagde i sin tale vægt på den 
kulturelle og historiske diversitet, de 
kristne har præget Mellemøsten med. Han 
erklærede, at han følte sig forpligtet af 
fortiden og proklamerede republikkens tro 
på pluralismen som en national kærneværdi, 
der bidrager til Frankrigs storhed.

Ingen udstilling har nogensinde før 
løftet den opgave at vise, hvor stor en rolle 
kristendommen gennem 2.000 år har spillet 
for Mellemøstens politiske, kulturelle, 
sociale og religiøse udvikling. Den gør det 
ved at vise omkring 300 kunstværker lige 
fra arkæologiske fund, ikoner og gamle 
manuskripter til brugsgenstande, fotografier 
og film.

Det har været muligt på grund af et om-
fattende samarbejde mellem kulturinsti-
tuttet, de arabiske stater og områdets fem 
patriarkater, der blandt andet har udlånt 
manuskripter, som aldrig før har været uden 
for Mellemøsten. 

Kristendommens rødder  
i Mellemøsten
Mellemøsten er en mosaik af forskellige 
folk og kulturer, og her har kristendommen 
gennem snart 2.000 år været en væsentlig 
brik.

Udstillingen dokumenterer overbevisende 
stærkt, hvor dybe rødder kristendommen 
lige fra starten fik i Mellemøsten. Fra 
Eufratdalen blev kristendommen spredt til 
det centrale Arabien indtil kalif Omar i 640 
efter traditionen fordrev jøder og kristne 
fra den arabiske halvø. Dér, hvor Saudi-
Arabien og Yemen nu ligger, lå der engang 
blomstrende bispedømmer, og sporene af 
denne fortid er der endnu. Flere søjler i 
stormoskeen i Sanaa i Yemen stammer fra 
den store kirke, der tidligere lå på stedet. 
En lille filmstump på udstillingen viser en 
munk i Tur Abdin- regionen i Tyrkiet. I dette 
område, hvor de assyriske kristne engang 
fyldte landsbyerne, står han i sit tomme 
kloster og synger  en hymne af Efraim 
Syreren. Udstillingen vil vise respekt for 
ham og alle de mange kristne, der bærer 
vægten af 2.000 års tradition på skuldrene, 
fortæller udstillingskataloget.

Netop dér, hvor kampene mellem 
oprørsgrupperne og præsident Assads 
styrker har raset allermest, lå et af 
oldkirkens største valfartssteder. Nord for 
Aleppo fortæller velbevarede ruiner om 
eremitten Simon, der søgte ensomheden på 
toppen af en søjle. Søjlen blev gjort højere 
og højere, og han blev på toppen af den i 40 
år; men sit ønske om ensomhed fik Simon 
ikke opfyldt. Den der ønskede råd kravlede 
blot op ad en stige til ham. Flere og flere, ja 
selveste kejseren af Byzans, Theodosios II, 
søgte på den måde råd hos ham i moralske 
og politiske anliggender. 

Udstillingen spænder vidt og har plads 
til at vise både udsøgt kirkekunst og 
ydmyge brugsgenstande. En montre viser 
pilgrimmenes fromme souvenirs. Små 
lerdunke med helgenbilleder udenpå og 
helligt vand eller olie indeni fulgte dem på 
vej hjem fra de hellige steder.  På en af dem 
ses den hellige Menas.

Han var en from kristen soldat, der 
tjente som soldat i Lilleasien under 
Diocletian og Maxentius. I protest mod 
kristenforfølgelserne valgte han at leve 
som eremit. Efter fem års intensiv faste 
og bøn fik han et brændende ønske om 
at blive martyr. For at vinde hedningene 
for Kristus prædikede han under en stor 
hedensk fest. Der blev han taget til fange, 
tortureret og henrettet. Hans lig blev båret 
tilbage til fødelandet Ægypten på en kamel. 
Der, hvor kamelen standsede og nægtede at 
gå videre blev han begravet, og her opstod 
valfartsstedet Abu Mena.

1.400 års sameksistens
En stor del af udstillingen fortæller om 
1.400 års tradition for kristen-muslimsk 
sameksistens i et spændingsfyldt – men 
ofte også meget frugtbart samspil.  Under 
kalifatet og det osmanniske rige havde 
enhver kristen status som dhímmî. Han 
blev beskyttet af kaliffen og måtte dyrke 
sin tro, men ikke missionere for den, 
indtil et dekret i 1856 gav kristne og 
jøder samme rettigheder som muslimer 
i det osmanniske rige. I praksis fik den 
kristne elite stor indflydelse i det offentlige 
liv. Et par eksempler – den store teolog 
Johannes Damasceneren arbejdede som 

embedsmand ved kaliffens hof i Damaskus 
indtil arabiseringen af forvaltningsapparetet 
betød, at han måtte forlade sin post. I 
Ægypten blev det kopterne, der kom til at 
opkræve skatter.

Mange kristne var også aktive i Nahda- 
bevægelsen, en tværreligiøs, arabisk re-
formbevægelse, der begyndte i slutningen 
af 1800-tallet i Ægypten og spredte sig til 
Libanon og Syrien.  

Fra slutningen af det 8. århundrede 
udviklede der sig en original kristen arabisk 
litteratur i Syrien og Mesopotamien, efter at 
de kristnes hellige tekster var blevet oversat 
fra koptisk og græsk til arabisk.  Udstillingen 
viser også med forskellige brugsgenstande, 
hvordan den kristne kunst lod sig inspirere 
af ornamentikken i islamisk kunst. 

I dag er de kristne kirker i Mellemøsten 
ved at forbløde. I begyndelsen af det 20. 
århundrede var der mere end 20% kristne 
i Mellemøsten, i dag er der mindre end  
3%. Der er dog lyspunkter. I Syrien er 
gamle klostre blevet gengrundlagt, og nye 
er kommet til.

Men det arabiske forårs håb om 
demokratisk genfødsel er ikke blevet til 
noget, og i dag hærger islamismen regionen.

Guds Moder forener
Men der er dog ting, der forener kristne og 
muslimer, viser udstillingen. Dyrkelsen af 
Guds Moder er et sådant håbstegn. I 1968 
skal hun have vist sig mange gange over en 
koptisk kirke i Zeitoun-kvarteret i Cairo. 
En sunnimuslim var en af de første vidner. 
Tusinder – både kristne og muslimer, 
troende og ateister, skal have set hende. 
Synet blev tolket som et opmuntrende tegn 
om at holde sammen på tværs af religiøse 
skel. 

I 2004 skal hun have vist sig i Bechouite, 
en lille landsby i Libanon, hvor der siden 
er opstået et stort valfartssted med en 
kæmpe Madonnastatue og verdens største 
rosenkrans. Udstillingen viser eksempler 
på dagligdagens helligsteder – gadealtre for 
Guds Moder i Beirut. 

Klokken er fem minutter i tolv
Kampen for at redde den kristne arv i 
Mellemøsten fortsætter; men for nogle 
er det allerede for sent. For to år siden 
sprængte islamisk stat Mar Behnam 

klostret i Nordirak i luften. Klostret fra 
det 4. århundrede var blandt de ældste og 
smukkeste i landet. Blot et eksempel på de 
massive ødelæggelser Islamisk Stat har på 
samvittigheden. 

Det franske nationalbibliotek samarbejder 
med det syrisk-katolske patriarkat og 
organisationen l´Oeuvre d`Orient for at 
redde uerstattelige gamle manuskripter fra 
Mellemøsten, og de første fire restaurerede 
manuskripter kan ses på udstillingen. 
Men det er en kamp mod tiden – mange 
kunstskatte i Mellemøsten er allerede 
forsvundet. 

Udstillingen Chretiens d´Orient vises 
indtil 14. januar næste år i Institut du Monde 
Arabe, 1 Rue des Fossés Saint-Bernard. 
Nærmeste metro: Jussieu eller Cardinal 
Lemoine. 

Læs mere på www.imarabe.org/fr.

Kristne i Mellemøsten

Sacré Coeur klædt i rødt til ære for 
religiøse martyrer.

Gulvmosaik fra kirke indviet til Sankt 
Georg i Khirbat al-Mukhayyat i Jordan 
dateret til 535-536. To geder omkring en 
daddelpalme. Bi-salam – giv hvile og godt 
helbred lyder inskriptionen til venstre på 
tidlig arabisk. Til højre står der på græsk 
Saola – navnet på en ærkediakon ved 
kirken. Nebobjerget, det franciskanske 
arkæologiske institut.

Fadervor på syrisk (vestaramæisk) Efter ”Thi dit er riget, magten og æren i evighed. 
Amen”, står der ”Hil dig Maria fuld af nåde, Herren er med dig. Velsignet er du iblandt 
kvinder og velsignet er dit livs frugt Jesus. Hellige Maria Gudsføderske, bed for os 
syndere – nu og i vor dødstime. Amen.” Teksten er næsten identisk med den moderne 
version på syrisk, hvor man siger Guds Moder i stedet for Gudsføderske (det græske 
Theotokos). Al-Quosh Irak 20. århundrede. Paris, Musée du Quai Branly. Oversættelse 
ved Henrik Ertner Rasmussen.

Mellemøsten som broget 
mosaik
Stor udstilling i Paris dokumenterer det spændingsfyldte, men også ofte 
frugtbare samspil mellem kristen og muslimsk kultur i Mellemøsten. 

Tekst og foto: Lisbeth Rütz
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BIBELEN Ikke sjældent tror man, at ve-
jen til fyldte kirker findes i en mere relevant 
gudstjenesteform, en form, som består sin 
prøve i andre sammenhænge: koncerter, 
sportsbegivenheder, andre underholdnings-
brancher, supermarkeder...

Tit hører man, at et mere afslappet 
forhold til dens hidtidige morallære også 
ville gavne Kirken.

Kirkens holdning til emner som: kunstig 
prævention, provokeret abort, skilsmisse, 
gengiftes adgang til Den hellige Kommu-
nion, kvindelige præster, quasi-familiære 
relationer imellem homoseksuelle, samt ho-
moseksuelles ret til både adoption og kun-
stig befrugtning paralyserer dens udvikling 
og skubber mange ud af Kirkens fællesskab 
– hævdes der.

Ærligt talt tvivler jeg ikke på, at 
Kirken pludselig ville kunne få mange 
sympatisører og måske nye medlemmer, 
hvis paven (”helst” i fællesskab med 
alverdens biskopper) erklærede, at Kirkens 
holdninger omsider opdateres og bringes 
i overensstemmelse med det verdslige 
samfunds holdninger. Mange sympatisører 
og medlemmer... For en tid. Så længe, som 
man ville kunne læse om det ”modige” 
skridt på de største blades forsider. Ikke 
længere.

Jesus kunne virke langt mere interessant 
og tiltrækkende at følge, hvis Han 
omformulerede sine saligprisninger til 
noget i stil med: ”Salige er de, der slutter 
sig til Mig – de skal aldrig nogensinde 
opleve, hvad fattigdom er, komme til at 
sørge, bekymre sig, om de behandler deres 
medmennesker godt; uretfærdigheden vil 
aldrig ramme dem, de vil blot under alle 

omstændigheder nyde barmhjertigheden 
og se Gud, uanset hvad. De vil leve i en 
uafbrudt fred og hverken forfølgelser 
eller forhånelser eller løgn vil nogensinde 
ramme dem.”

• Jesus kunne skaffe sig mange tilhængere, 
hvis Han udrettede et mirakel mere: Hvis 
Han fulgte de mange menneskers opfordring 
til at stige ned fra korset og frelse sig selv.

• Kunne få anerkendelse som Israels 
konge, hvis Han offentligt ville fremvise, at 
hverken korsvejen eller selve korsfæstelsen 
var i stand til at gøre Ham fortræd. Det 
burde ikke være umuligt for Guds Søn. 

• Kunne samle sig en hengiven hær, ved 
hvis hjælp Han ville kunne gøre folkets 
ambitiøse krav gældende. 

• Kunne give de forsamlede mennesker 
en nem adgang til troen…

For en tid. Hans mod ville sikkert kunne 
inspirere mange digtere og tænkere. Han 
ville kunne nyde sin heltestatus i lighed med 
den brave Achilleus… Igennem måneder, 
år, århundreder, årtusinder måske… Så 
længe, som den kollegiale feber omkring 
Hans person ville holde temperaturen oppe. 
Men ikke længe. Ikke for evigt.

På Saligprisningernes Bjerg forkyndte 
Jesus ikke en utopisk idyl, men sit 
herlighedsfulde Rige, som inkluderer 
menneskelivet i lighed med det liv, som Han 
selv levede på jorden. Her er vi ikke vidne 
til nogle letkøbte, illusoriske løfter, men 
til en højtidelig erklæring om menneskets 
nyskabelse – den vil altid være Guds værk, 
og dog ikke mindst siden Han i sin Søn 
blev Menneske, også menneskers ønskede 
deltagelse i værket. (Matt 5,1-12a).

På Golgata beholdt Jesus sin autoritet ved 

netop ikke at følge de mange menneskers 
opmuntring. Han udøvede sin almagts-
myndighed ved at være afmægtig ved 
korsfæstelsen og almægtig ved at indbyde 
den angrende røver til en fælles og evig 
fremtid: ”I dag skal du være med MIG i 
Paradis.” (Luk 23,43b). Ikke kun en tid, 
men i evigheden. Både fortiden, nutiden, 
fremtiden, magten og myndigheden er Hans 
evige ejendom.

Kirken har de medlemmer, som den har. 
Nogle kommer, andre går.

Den er kaldet til at øve omsorg for alle 
mennesker og ikke mindst for alles frelse. 

Den hverken kan eller må evangelisere 
denne verden ved først selv at lade sig 
”evangelisere” af denne verden. 

Den må ikke fylde kirkerummene med 
mennesker under falske forudsætninger 
hverken ved at sælge sin identitet eller 

nogle dele af den ved at manipulere med 
Kristi identitet.

Den skal gøre alt på Kristi præmisser: at 
være afmægtig der hvor Kristus frivilligt 
valgte at være afmægtig; at være myndig 
der hvor Kristus forventer, at Kirken udøver 
sin myndighed i forening med Ham. 

Den må ikke nøjes med kun at give 
mennesker, hvad de kan få andre steder 
og gøre sig populær kun for popularitetens 
skyld. Kirkens rolle er at give det, der 
gælder for evigt.

Den skal ustandseligt fornys – ikke ved 
at give afkald på sin sande identitet, men 
ved at følge sin Konge og Stifter på mere 
og mere fuldkommen vis.

Kristus Pantokrator – Kristus fremstillet som Verdenshersker. Mosaik i absis i Capella 
Palatina i Palermo indviet i 1140. Kapellet fungerede som huskapel i normannerpaladset 
og blev bygget efter ønske af den første normannerkonge på Sicilien, Ruggero II 
d´Altavilla. Kristus velsigner med venstre hånd, mens han i sin højre holder Bibelen, hvor 
der står: Jeg er verdens lys. Den der følger mig skal ikke vandre i mørket, men have livets 
lys. Foto: Wikimedia Commons.

Verdensdommen
Matthæus 25,31-46.

EVANGELIUM ”Når Menneskesønnen 
kommer i sin herlighed og alle englene 
med ham, da skal han tage sæde på sin 
herligheds trone. Og alle folkeslagene 
skal samles foran ham, og han skal skille 
dem, som en hyrde skiller fårene fra 
bukkene; fårene skal han stille ved sin 
højre side og bukkene ved sin venstre. Da 
skal kongen sige til dem ved sin højre side: 

Kom, I som er min faders velsignede, og 
tag det rige i arv, som er bestemt for jer, 
siden verden blev grundlagt.  For jeg var 
sulten, og I gav mig noget at spise, jeg 
var tørstig, og I gav mig noget at drikke, 
jeg var fremmed, og I tog imod mig, jeg 
var nøgen, og I gav mig tøj, jeg var syg, 
og I tog jer af mig, jeg var i fængsel, og I 
besøgte mig.  Da skal de retfærdige sige: 
Herre, hvornår så vi dig sulten og gav 
dig noget at spise, eller tørstig og gav dig 
noget at drikke? Hvornår så vi dig som en 
fremmed og tog imod dig eller så dig nøgen 

og gav dig tøj? Hvornår så vi dig syg eller 
i fængsel og besøgte dig? Og kongen vil 
svare dem: Sandelig siger jeg jer: Alt, hvad 
I har gjort mod en af disse mine mindste 
brødre, det har I gjort mod mig. Da skal 
han også sige til dem ved sin venstre side: 
Gå bort fra mig, I forbandede, til den evige 
ild, som er bestemt for Djævelen og hans 
engle. For jeg var sulten, og I gav mig ikke 
noget at spise, jeg var tørstig, og I gav mig 
ikke noget at drikke, jeg var fremmed, og I 
tog ikke imod mig, jeg var nøgen, og I gav 
mig ikke tøj, jeg var syg og i fængsel, og 

I så ikke til mig. Da skal også de sige til 
ham: Herre, hvornår så vi dig sulten eller 
tørstig eller fremmed eller nøgen eller syg 
eller i fængsel, uden at vi hjalp dig? Da 
skal han svare dem: Sandelig siger jeg jer: 
Alt, hvad I ikke har gjort mod en af disse 
mindste, det har I heller ikke gjort mod 
mig! Og de skal gå bort til evig straf, men 
de retfærdige til evigt liv.”

Hvem er denne verdens konge?
Refleksioner til festen for Jesus Kristus, universets konge.  
Matthæus 25,31-46.

Tekst: Pastor Michal Bienkowski

KIRKEÅRET Krist Konges Fest er en 
relativ ny fest. Den blev indstiftet i 1925 
af pave Pius XI med encyclikaen Quas 
Primas, der blev udstedt den 11. december 
1925. Paven så heri anerkendelsen af Kristi 
kongeværdighed som en virksom medicin 
mod tidens opløsende tendenser. 

Festen har i høj grad baggrund i de 
politiske forhold i slutningen af det 19. 
og begyndelsen af det 20. århundrede. Da 
den italienske konge i 1870 marcherede 
ind i Rom, mistede paven sin verdslige 

magt. Det betød enden på kirkestaten 
og gjorde paven til ”fange i Vatikanet”. 
Første Verdenskrig betød slutningen på det 
østrig-ungarske dobbeltmonarki og zarens 
fald. Samtidig opstod kommunistiske og 
fascistiske ideologier, der var fjendtlige 
over for Kirken. 

Festen blev indført i 1.600-året for 
koncilet i Nikæa, hvor ordene ”cujus regni 
non erit finis” (på Hans rige skal der ikke 
være ende) blev taget ind i trosbekendelsen.

I den mexikanske borgerkrig fra 1926-

1929 kæmpede katolikkerne mod den 
kirkefjendtlige stat med Kristus som 
ideal. Partisankæmperne betegnede 
sig selv som Cristeros – afledt af deres 
slagråb Viva Cristo Rey! – leve Krist 
Konge! Anledningen til Cristerokrigen var 
blandt andet de antiklerikale mexikanske 
love, der nægtede Den katolske Kirke 
rettigheder som at fejre messe offentligt og 
eje kirkebygninger.

I Tyskland fik festen stor betydning 
for den katolske ungdomsbevægelse. 
Efter nazisternes magtovertagelse i 1933 
valgte nationalsocialisterne at lægge 
rigssportsfesten på festen for Den hellige 
Treenighed, som de katolske unge fejrede 
som deres festdag.

De katolske unge valgte så at flytte 
deres fest til Krist Konges Fest for at 
demonstrere, at de hyldede Kristus og ikke 
Hitler som verdens konge.

I dag kan festen minde os om, at kristne 
værdier i høj grad har præget de vestlige 
demokratier, selv om der i øjeblikket sættes 
spørgsmålstegn ved disse værdier.

Efter Andet Vatikankoncils liturgirefor-
mer blev festen flyttet til den sidste søndag 
i kirkeåret. Festen skal minde os om, hvad 
vores endelige perspektiv er. Vi venter på, 
at Kristi herredømme skal bryde frem. 
Teksterne præges af forventning om under-
gang og Kristi genkomst.    
 LR
Kilde: www.katholisch.de.

Historien bag Krist Konges Fest
En relativ ny fest med politisk baggrund.
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DEBATTER Religionens rolle i 
dannelsen og bevarelsen af de europæiske 
samfundsværdier og institutioner er et emne, 
som fylder meget i den offentlige debat 
på europæisk plan, men også herhjemme, 
særligt kristendommens rolle i udviklingen 
og konsolideringen af de demokratiske 
institutioner og velfærdssamfundet. Disse 
spørgsmål blev drøfte på to nylig afholdte 
arrangementer.

Under overskriften ’(Re)Thinking Europe 
– A Christian Contribution to the Future of 
the European Project’ mødtes flere hun-
drede europæiske topledere i Vatikanet den 
27.-29. oktober til en fælles refleksion over 
de grundlæggende udfordringer ved det 
europæiske projekt.

I drøftelserne deltog ca. 350 repræsen-
tanter fra samtlige EU-lande, herunder EU-
politikere, katolske gejstlige, ambassadører, 
akademikere samt repræsentanter fra reli-
giøse NGO’er og andre kristne kirkesam-
fund, alle kendetegnet ved deres ønske om 
at forny det europæiske projekt ved at sætte 
mennesket og dets værdighed i centrum for 
de politiske beslutningsprocesser.

I sin tale opfordrede pave Frans deltagerne 
til at kæmpe for de fælles værdier, som 
har formet og fortsat kendetegner den 
europæiske civilisation, dens tænkning og 
institutioner. Paven udtrykte stor bekymring 
over de nationalistiske tendenser i visse 
medlemslande, hvor nationale særinteresser 
vægtes højere end fællesskabets interesser. 

”Det første og måske vigtigste bidrag, 
kristne kan komme med til vor tids Europa, 
er at minde om, at Europa ikke udgøres af 
en mængde statistikker eller institutioner, 
men er opbygget af individer […] Det andet 
bidrag […] er at hjælpe med at genoprette 
følelsen af at tilhøre et fællesskab”, sagde 
paven og fremhævede familien som stedet, 
hvor dyderne ligeværd, solidaritet, dialog 
og inklusion dannes og formes.

”Familien, det oprindelige fællesskab, 
er fortsat det mest grundlæggende sted 
for denne opdagelsesproces. I familien 
værdsættes diversiteten, som samtidig 
indføjes i en enhed. Familien er den 
harmoniske enhed af forskelligheden 
mellem mand og kvinde – noget, som 
styrkes og uddybes når den er livgivende 
og åbner sig for livet og de andre. Sekulære 
samfund er levende i den grad, de er åbne, 
omfavner forskelle og gør brug af alle 
personers talenter, og samtidig er i stand 
til at fremavle nyt liv, udvikling, arbejde, 
innovation og kultur”.

”Personen og fællesskabet er derfor 
det grundlag for Europa, vi kristne 
ønsker og kan bidrage til opbygningen af. 
Byggestenene til denne struktur er dialog, 
inklusion, solidaritet, udvikling og fred”.

Kirken skal være mere aktivistisk
Under overskriften ’Europa ved en 
skillevej’ inviterede den danske afdeling 
af Justitia et Pax til en debataften den 
6. november i Sct. Ansgars domkirke, 
hvor Nick Spencer, forskningsdirektør 
for den engelske økumeniske tænketank 
Theos, og Bjørn Thomassen, lektor ved 
afdelingen for samfund og globalisering på 

Roskilde Universitetscenter, diskuterede 
kristendommen og dens bidrag til 
udviklingen af velfærdsstaten og det 
europæiske demokrati.

Nicks Spencer anlagde et historisk og po-
litisk perspektiv på kristendommens rolle i 
opbygningen af de europæiske velfærdssta-
ter, hvor mange af velfærdsstatens nøglebe-
greber (fx lighed, respekten for individet og 
retsstatsprincippet) i dag synes så indlysen-
de, at mange ofte glemmer, at de udspringer 
af kristen tænkning og Kirkens praktiske 
omsorg for de fattige.

Selv om offentligheden almindeligvis 
ikke har øje for den moderne velfærdsstats 
kristne rødder, men ofte – og til dels med 
rette – tilskriver den en række historiske 
udviklinger på det europæiske kontinent og 
idéer med afsæt i oplysningstiden, mener 
Nick Spencer, at kristendommen med sit 
menneskesyn og sin tradition for at udøve 
barmhjertighedsgerninger fortsat er en 
faktor i udviklingen af velfærdsstaten. 
Ja, han mener ligefrem, at dens fremtid 
hænger uløseligt sammen med, at Kirken 
– trods dens mindskede indflydelse i dag – 
fortsat yder en aktiv indsats for samfundets 
svageste; hvilket så kræver, at de lokale 
kirker bliver mere aktivistiske og bliver i 
stand til at engagere andre samfundsgrupper. 

”Vi er lige blevet færdige med et projekt 
i Theos om økumeni i England, hvor vi 
brugte ’Churches Together in England’ 
som casestudie – ikke mindst fordi det 
omfatter hele 44 kirkesamfund! Tegnene er 
positive: Broer, som blev sprængt i luften 
i det 16. og 17. århundrede, er for længst 
blevet genopbygget, og der er megen 
trafik tværs over dem. Men vi ser ikke 
de mest positive tegn i dialog ansigt til 
ansigt, men i handling side om side, som 
opbygger tilliden til dialog. Når man ser 
de udfordringer med medlemstal, som så 
mange kirkesamfund i Europa står overfor, 
får dette os til at anbefale, at den fremtidige 
helbredelse af kristendommens interne 
splittelser ligger i delt lokal handling og 
mission. Der foregår allerede meget af 
det, men vi har brug for mere!”, forklarede 
Nick Spencer i et interview, som blev bragt 
i Katolsk Orientering nr. 15 som optakt til 
debataftenen i domkirken.

Kirken som demokratiets medspiller
I sit oplæg tog Bjørn Thomassen udgangs-
punkt i to modsatrettede forklaringer på 
forholdet mellem kristendom og demokrati. 
Mange betragter i dag kristendom (og navn-
lig Den katolske Kirke) som historisk set 
primært at have været en bremse for udvik-
lingen af demokratiet. I denne optik ses re-
ligionsudøvelse som at udgøre en konstant 
trussel mod et velfungerende demokrati, og 
religion skal derfor holdes ude af det offent-
lige rum. Men, påpegede han, denne seku-
lære forståelse står i modsætning til den hi-
storiske erfaring. I modsætning hertil mener 
andre (et synspunkt som især er kommet til 
udtryk her i reformationsåret), at demokra-
tiet slet ikke kan tænkes uden kristendom-
men (læs: den lutherske kristendom). 

Bjørn Thomassen afviste begge som 
fuldgyldige modeller til forklaring af 

demokratiets opståen og udvikling, men 
fremhævede i stedet for, at kristendommen 
og demokratisk tænkning gensidigt har 
befrugtet hinanden de sidste to århundreder. 
I mange lande, primært i de katolske 
lande i Europa, har kristendommen 
været en afgørende inspirationskilde for 
demokratiske tænkere og bevægelser, og 
mange faser af den politiske oplysning 
opstod ikke kun som en reaktion imod 
Kirken, men skete i direkte sammenhæng 
med evangeliet, mente han. 

Hvad angår Den katolske Kirke, har 
den i historiens løb ændret sit syn på 
civilsamfundet, moderniteten og dens 
idégrundlag – fra en pure afvisning 
frem til midten af det 19. århundrede; 
over en forsigtig omfavnelse af de nye 
samfundsidéer, begyndende med pave 
Leo XIII og hans banebrydende encyklika 
Rerum Novarum (’De nye forhold’) fra 
1891 om kapitalen og arbejdets rettigheder 
og forpligtelser; til især efter Det 2. 
Vatikankoncil  et aktivt engagement i det 
europæiske projekt. 

Bjørn Thomassen uddybede det 
afgørende forhold mellem kristendommen 
og demokratiet og dets betydning  for 

udviklingen af det moderne Europa. Denne 
udvikling, som fandt sted i 1940’erne 
og 50’erne med tænkere som fx Jacques 
Maritain (1882-1973, hvis tænkning fik 
afgørende betydning for udformningen af 
FN’s menneskerettigheder) og Emmanuel 
Mounier (1905-50, hvis syntese af 
kristendom og socialisme senere blev 
kendt som personalismen), er vigtig at 
erindre i dag; for den viser, i følge Bjørn 
Thomassen, at kristendommen i mange 
europæiske lande og i mange af de 
politiske kriser på kontinentet har været 
en stærk inspirationskilde for tænkere og 
demokratiske bevægelser og altså ikke blot 
en trussel eller en forhindring.

Den Katolske Kirke har siden de første 
Fællesskabers oprettelse i slutningen 
af 1940’erne forholdt sig til dem, og 
holdningen har grundlæggende været 
positiv over for det samarbejde mellem 
nationalstater, som EU fra begyndelsen 
har været. Allerede pave Pius XII (1939-
58) gav udtryk for at støtte det europæiske 
samarbejde, og de efterfølgende paver har 
siden fulgt samme linje. 

Nick Spencer (t.v.) og Bjørn Thomassen holdt oplæg i domkirken om kristendommen 
betydning for det moderne Europas udvikling under overskriften ’Europa ved en 
skillevej’. Foto: Rosa Ørtved Knudsen.

Tidligere udenrigsminister Uffe Ellemann-Jensen og biskop Czeslaw Kozon får sig en 
snak i en af pauserne under (Re)Thinking Europe-mødet i Vatikanet. Foto: COMECE.

Kristendommen og det 
europæiske projekt
To arrangementer – et internationalt og et lokalt – belyste på hver sin 
måde kristendommens betydning for Europas fortid, nutid og fremtid.

Tekst: Niels Messerschmidt
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SEMINAR Lørdag den 4. november 2017 
afholdt Sankt Andreas Bibliotek, Academi-
cum Catholicum og Ælnoth i fællesskab et 
velbesøgt heldagsseminar om de katolske 
vinkler på reformationen i Danmark. Se-
minaret fandt sted i Englesalen på Niels 
Steensens Gymnasium, Østerbro i Køben-
havn. Her var katolske og ikke-katolske 
historikere og andre fagfolk sat stævne for 
at nuancere den ’officielle’ fortælling om 
reformationen i Danmark. Seminaret var 
organiseret af Helge Clausen, Niels Henrik 
Assing og Bjørn Thomassen.

Englesalen
Der var udsolgt i Englesalen med plads til 
150 personer og stemningen var forvent-
ningsfuld, da Niels Henrik Assing bød vel-
kommen. Det var et velorganiseret kom-
paktseminar, men uden tid til diskussion 
efter hvert foredrag. Til gengæld var der 
indbudt kommentatorer til at sætte talerne 
under debat. Tretten foredragsholdere kom 
med indlæg, og publikum lyttede den hele 
dag med en intensitet, der ikke efterlod no-
gen tvivl om, at seminaret var velkomment, 
og mange havde meget på hjerte. Fore-
dragene er allerede publiceret i Ælnoths 
Skriftserie, nr. 16, 2017. Her skal kun præ-
senteres nogle få vinklinger.

Seminaret
Seminaret diskuterede reformationen i da-
gens Danmark (dækningen af katolske em-
ner i dagspressen og myter om reformatio-
nen). Det indledtes med en forelæsning om 
ordet, der tog over, om opgøret med tings-
liggørelsen af troen i 1500-tallet, dvs. en 
afstandtagen fra billeder og ting. Eftermid-
dagen havde to parallelle sessioner: refor-
mationen i kunsten og litteraturen (om den 
litterære reformation, forandringer i kirke-
kunsten og reformkatolicismen i Danmark). 
Den anden session gennemgik reformatio-
nens hændelser i Danmark i 1500-tallet. Pa-
rallel-sessioner giver vanskelige valg. Da-
gen henrandt med et kig frem og et tilbage 
på reformationen i hele riget og i den store 
vide verden (om fordanskningen af Norge, 
den militært påtvungne lutherdom i 1537, 
om senmiddelalderens kontinuerlige refor-
mationer i Europa og om reformationens 
relevans for den globale kristendom i dag). 
Seminarets indbudte kommentatorer, der 
alle er ikke-katolikker, bidrog til den gode 
stemning ved en nøgtern diskussion og for-
ståelse af de holdninger, danske katolikker 
kan møde i dagens reformationserindring.

Formålet?
I en spørgerunde blev der spurgt til semina-
rets egentlige formål. Biskop Czeslaw tog 
ordet: ”At få gjort op med misforståelser, 
især misforståelser om Den katolske Kirke 
i dagspressen og den generelle uvidenhed. 
Kendskab til den lutherske reformation er 
også vigtigt for at styrke katolikkernes vi-
den om deres egen tro og dermed den dan-
ske katolske identitet, særlig i en tid, hvor 
der i Danmark arbejdes på så mange nye 
religionslove, som på mange måder kan 
komme til at indskrænke trossamfundenes 
muligheder”.

 

”Formålet er i virkeligheden”, skriver Hel-
ge Clausen i forordet til foredragspublika-
tionen ”sammenligneligt med de økumeni-
ske bestræbelser, hvis første trin kan siges 
at gå ud på, at konfessionerne afstår fra at 
tegne forvrængede billeder af hinanden og 
dermed ret beset fra at drive historiefor-
falskning i propagandistisk øjemed”. Bur-
de Folkekirken og danske katolikker ikke 
gå sammen i et økumenisk initiativ for at 
bremse den tiltagende uvidenhed om tros-
retninger i Danmark, lød det fra salen. Den 
er et fælles problem.

Tanken
Tanken om tankens magt og ikke tingens 
er aktuel i en tid, præget af konkurren-
cestat, kapitalisme og materialisme, men 
også agnosticisme – uvidenhed om troen 
gennem tiden og i dag. Også de katolske 
humanister kritiserede materialiseringen af 
kristentroen inden reformationen. Erasmus 
af Rotterdam, den nederlandske teolog og 
katolik, blev særlig fremhævet. Han var for-
taler for kirkereformer og mente, at Biblen 
burde oversættes til folkesprog, og det vel 
at mærke længe inden Luther. Erasmus ud-
sendte bogen om den frie vilje i 1524, året 
efter svarede Luther med bogen om den 
trælbundne vilje, og Erasmus måtte tage af-
stand fra Luthers menneskesyn.

At forme på ny
Et gennemgående tema var Den katolske 
Kirkes kontinuerlige reformationer, at 
reformationen ikke kun er en enkeltstående 
begivenhed i 1500-tallets Tyskland og 
Danmark, men at Den katolske Kirke har 
været gennem mange reformationer gennem 
tiden og kontinuerligt vedbliver dermed. 
Kirkens sidste store reformation var Andet 
Vatikanerkoncil. Vinduerne mod verden 
skal åbnes, sagde pave Johannes 23. Han 
indkaldte til et koncil, hvis opgave var en 
”ajourføring” af Den katolske Kirkes liv og 
lære. Den skulle komme andre kirkesamfund 
i møde gennem positiv fremstilling. 

Reformationen
Reformationsåret har massivt budt på 
foredrag og debatter i det offentlige 
rum, om hvordan og hvorvidt Luther er 
ophavsmand til nutidens velfærdssamfund 
og begreber som frihed og demokrati. Og 
danske ører må høre meget om betydningen 
af reformationen for Danmark. Så meget, 
at danskerne glemmer, at 2017-erindringen 
ikke handler om 1536-forordningerne 
for Danmark ved Christian 3., men om 
1517-teserne, som Luther – efter myten – 
slog op på kirkedøren i Wittenberg.

Teserne var rettet mod pavekirkens for-
retningsfiduser, særligt Peters-afladen, der 
skulle finansiere byggeriet af Peterskir-
ken. ”Når pengene i kisten klinger, straks 
sjælen ud af skærsilden springer” (tese 
27). Reformationen var også en revolution 
med borgerkrig, krig, opløsning af etable-
rede samfundsforhold og økonomisk krise 
i kølvandet. Den bredte sig hastigt gennem 
trykpressen ved propaganda-pamfletter og 
satiretegninger, gennemførte en politisk 
radikalisering af statsmagten og splittede 
Europa. Europa led ved de forfærdelige 
religionskrige i 1500- og 1600-tallet. Tre-
diveårskrigen menes at være den europæi-
ske krig, der har kostet flest menneskeliv. 
Det tog – og tager – generationer at ændre 
befolkningens tankebaner og processen 
indledtes i 1536 i Danmark. (Et lignende 
ideologisk radikaliseringsprojekt sås med 
det bolsjevikiske statskup i Rusland i okto-
ber 1917).

Luther – demokratiets forkæmper?
Luther er med i den danske demokratikanon 
(2008). Han ”banede vejen for det humani-
stiske grundsyn om respekt for det enkelte 
menneskes ret til en udvikling i frihed og 
ansvarlighed, som siden blev kendeteg-
nende for det vestlige demokrati”. Kanonen 
skriver endvidere: ”Reformationsrøret med 
dets frigørende og undertiden revolutione-
rende tankegods er et nærliggende udgangs-
punkt for at overveje og drøfte de historiske 
forudsætninger for moderne demokratiske 
værdier som for eksempel individets frihed, 
retten til individuelle valg under ansvar 
over for fællesskabet og friheden til at væl-
ge gudstro eller helt fravælge den”.

Seminarets deltagere var ret enige om, at 
grundstenen til disse tanker nærmere hører 
hjemme i oplysningstiden.

Det officielle Danmark
”Den evangelisk-lutherske kirke er den 
danske folkekirke og understøttes som så-
dan af staten” (Grundloven). Luther tillæg-
ges i dag flere af de sider ved moderniteten, 
som den moderne dansker kan lide: demo-
kratiets fremvækst, pluralisme, religions-
frihed, sekularisme, skellet mellem stat og 
kirke, tolerance, ytringsfrihed. Der findes 
dog intet sted i Luthers skrifter, hvor Luther 
kræver frihed for andre synspunkter end 
sine egne. Opponenter skal henrettes, men-
te Luther. ”Meningsdannere, det officielle 
Danmark, kan ikke længere identificere 
sig med Luther, men finder noget at hænge 
Luther op på, som dagens politikere kan 
identificere sig med. Det er ikke længere 
en konfessionel logik, men en pædagogisk 
logik” sagde Sebastian Olden-Jørgensen. Er 
den danske katolik et offer? Ekkoet rungede 
i salen. Nej, det er den danske katolik ikke.

Alle Sjæle
Helge Clausen takkede for god ro og orden. 
”Det har været en spændende dag” sagde 
han. Og det var det. Clausen takkede også 
forsamlingen for dens aktive interesse. Så-
ledes oplyste og opløftede forlod deltagerne 
Englesalen for at gå ud i november-tiden for 
Alle Sjæle. Og den lille danske folkebøn, 
der nægtede at dø i 1840’ernes lutheranske 
Danmark, men blev omtalt på seminaret, 
randt mig da i hu: ”Jomfru Maria, milde 
mø. Kom til mig, når jeg skal dø. Luk mine 
øjne, tæt min mund. Vogt min sjæl fra hel-
veds grund”. DR, P1 radiodokumentar kan 
for resten anbefales: Her er dit liv, Luther!

Reformationen

Katolske vinkler på 
reformationen i Danmark
På et vellykket heldagsseminar blev den ”officielle” fortælling om 
reformationen i Danmark nuanceret.

Tekst: Bernadette Preben-Hansen. Foto: Anders Kaare

Ælnoths Skriftserie, nr. 16, 2017, 112 
sider, 60 kr. plus porto, kan bestilles hos 
Helge Clausen, clausen.helge@gmail.
com. ISBN 978-87-87082-03-7.

Olden-Jørgensen, Sebastian. ”Refor-
mationsfejring er præget af overfladisk-
hed”. Kristeligt Dagblad, 8. november 
2017: www.kristeligt-dagblad.dk/debat/
reformationsfejring-er-praeget-af-over-
fladiskhed/

DR, P1 radiodokumentar med Niels 
Krause-Kjær og Bjarne Henriksen: www.
dr.dk/radio/p1/her-er-dit-liv-luther/.

Kaare Rübner Jørgensen (t.v.), der i år forsvarede sin disputats om Poul Helgesen, talte 
på seminaret om ”En tredje vej. Poul Helgesens reformkatolicisme.” T.h. Jacob Egeris 
Thorsen, lektor i diakoni på afdeling for Institut for Teologi Aarhus universitet. Han 
talte på seminaret om ”Reformationens relevans for den globale kristendom i dag: et 
økumenisk-katolsk perspektiv.”

Anders Piltz O.P. holdt på seminaret 
indlægget ”Örat tar över. Trons 
avmaterialisering på 1500-talet.”
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LETLAND Tæt på Det baltiske Hav 
ligger Alsunga i et storslået, grønt landskab, 
der minder om Finland med sine uendelige 
birkeskove. Her møder jeg Ilga. Hun er 
sammen med mange andre sangere til et 
stævne for folkesangere. Ilga er klædt i 
en særpræget dragt med ternet slag over 
skuldrene og bånd i ganske særlige mønstre. 
Det er alt sammen hjemmevævet og syet 
efter århundredgamle traditioner. Men for 
Ilga handler det om langt mere end folklore. 
Ilga er en af suitierne – en lille katolsk 
gruppe på omkring 2.800 mennesker.

I det gamle Kurland i Vestletland (i dag 
Kurzeme) bor suitierne inden for et område 
på 402 kvadratkilometer i de tre landsbyer  
Alsunga, Gudenieki og Jurkalne. De er 
kendte som en gruppe, der er stolte af 
deres særpræg og værner om deres særlige 
traditioner. 

En kærlighedshistorie er i følge traditionen 
baggrunden for, at suitierne i dag ligger som 
en lille katolsk ø i det meget sekulariserede 
Letland. Hertug Gotthard Kettler af 
Kurland og Semgallen – en vasalstat under 
Litauen – indførte lutherdommen i området 
i 1500-tallet.

Men engang i 1623 mødte en lokal 
godsejer grev Johann Ulrich von Schwerin 
den polske adelsdame Barbara Konarska  
ved et hofbal. Han ville giftes med hende; 
men hendes far forlangte, at han blev 
katolik, og sådan blev det. Grev Johann 
Ulrich gjorde en fin karriere i hæren under 
kong Sigismund III af Polen.

Han var meget nidkær i sin nye tro, da han 
lige efter sin fars død i 1632 vendte tilbage 
til Alsunga for at overtage sine godser. Nu 
ville han vinde sine bønder for Den katolske 
Kirke og derfor inviterede han præster fra 
den nye jesuiterorden til Alsunga. Han 
ønskede også, at de katolske bønder skulle 
skille sig ud fra andre i deres klædedragt, så 
derfor udstedte han meget detaljerede regler 
for, hvordan de skulle gå klædt. Kvinderne 
skulle gå med røde, grønne eller blå skørter 
mænd med grå frakker med to rad knapper.

Omverdenen blandede sig ikke næv-

neværdigt; men da han prøvede at sprede 
katolicismen uden for sit eget landområde, 
opstod der en alvorlig konflikt mellem ham 
og lutheranerne. Det fortælles, at Johann 
Ulrichs lutherske fjender i 1636 slog ham 
ihjel ved at forgifte ham. 

Som tiden gik, slog den genindførte 
katolske tro stærke rødder i området.  Der 
fulgte en lang periode på flere hundrede år, 
hvor suitierne levede i religiøs, kulturel og 
økonomisk selvisolation. Gruppen holdt 
fast i deres identitet, og det var ikke velset, 
at man giftede sig med lutheranere.  

Udvandring og sovjetiske deportationer 
reducerede suitiernes antal drastisk, og 
i dag gør manglen på arbejdspladser og 
uddannelsesmuligheder det vanskeligt at 
holde på de unge i området.  

Men interessen for suitierne er større end 
nogensinde. Folklorister fra hele verden 
kommer til Alsunga for at studere dem og 
deres kulturarv. I området ligger tre stærke 
katolske menigheder, hvor præsterne 
opmuntrer til at bevare områdets særlige 
kultur.  Også de lokale skoler arbejder med 
at give områdets særlige traditioner videre. 
Siden 2009 har suitiernes traditioner været 
på Unescos liste over immateriel kulturarv.

Suitierne er ganske særlig kendt for 
deres sang – bourdon-sangen. Den er 
en sangform, der i høj grad bygger på 
improvisation. ”Vi har et meget bredt 
repertoire,  øver fast en gang om ugen og 
synger i kirken til messen, men også til 
folklorefestivaler og private fester. Mange 
af de sange, vi bruger, har jeg lært af min 
mor og de er overleveret fra generation til 
generation. Det er for eksempel brudesange 
eller sangene, som kvinderne sang på vej 
hjem fra markarbejdet. Traditionen er 
levende, og jeg skriver også selv sange til 
specielle lejligheder”, siger Ilga.

 Generelt er det mest kvinder der synger 
i suititraditionen, og det sker efter helt faste 
mønstre. Først synger forsangeren første 
vers – så overtager andensangeren, mens 
resten af gruppen laver underlægningssang. 
Og sådan går det videre med faste skift 

mellem forsanger og andensanger. Der 
er bevaret omkring 52.000 sange, der 
forholder sig til alle vigtige aspekter af 
suitiernes liv. Der er tale om en levende 
og meget produktiv tradition, der stadig 
er en del af deres hverdags- og festkultur, 
og nye sange kommer hele tiden til. Senest 
er stilen brugt til en reklame, som gør grin 
med folk, som ikke kan finde ud af at bruge 
netbanken. Andre nye sange kommenterer 
på, hvad der sker i lettisk politik.

Den ekstreme diaspora
Letland og Estland adskiller sig meget 
tydeligt fra nabolandet Litauen, hvor 
77,2 % af befolkningen ser sig selv som 
romersk-katolsk. Kirkens stærke position 
her skyldes nærheden til Polen. Som overalt 
i den tidligere østblok har den sovjetiske 
dominans sat sine tydelige spor i Estland og 
Letland. 

Samlet bekender cirka tre fjerdedel af 
befolkningen i Letland og Estland sig ikke til 
nogen konfession. Hver tiende er lutheraner 
og hver tiende ortodoks. Katolikkerne i de 
to lande udgør samlet set kun 0,5 % af den 
samlede befolkning. Estland er stærkest 
præget af lutherdommen og har kun 6.000 
katolikker.

I Letland er der flest katolikker østpå i 
bispedømmet Rezekne-Aglona, hvor hele 
31,8 % er katolikker, mens der er færrest 
katolikker i bispedømmet Liepaja, hvor 
9,8% er katolikker. Både i Estland og 
Letland er der et stort antal polsktalende 
katolikker der indvandrede under 
sovjettiden. Derfor er mange af præsterne 
også af polsk afstamning.

Efter de baltiske staters uafhængighed 
i 1991 blev der i de første 20 år alene i 
Letland bygget 40 nye katolske kirker for 
at imødekomme det voksende behov for 
steder, hvor katolikkerne kunne samles. 
Tidligere mødtes man ofte i private hjem. 

 Pengene er små, men de rækker til den 
daglige drift. Man har ikke en statslig 
kirkeskatteordning, så man er henvist 
til, hvad man selv kan samle ind af 
kollekter og støtte fra udlandet. Større 
vedligeholdelsesarbejder finansieres af 
Bonifatiuswerk og Renovabis (Den katolske 
Kirkes hjælpeorganisation for kirkerne i 
Mellem- og Østeuropa) i Tyskland. Ofte 
havner inventaret fra nedlagte kirker i 
Tyskland i Estland og Letland, hvor de gør 
gavn i de mange nye kirker.  

Efter uafhængigheden voksede brutto-
nationalproduktet fra år til år i ”de balti-
ske tigerstater”; men med finanskrisen fra 
2007-2009 blev de hårdt ramt. Kriseperio-
den blev dog også en tænkepause med øget 
interesse for kirken. 

I mange år var man i de baltiske lande 
koblet fra den udvikling der skete i kirken i 
de vesteuropæiske lande. Derfor er ideerne 

fra Det andet Vatikankoncil kun langsomt 
trængt igennem.  

I forhold til de vesteuropæiske katolikker 
er katolikkerne i Letland og Estland 
konservative med godt bevarede klassiske 
katolske traditioner. Skriftemålet står stærkt 
som sakramente og benyttes meget mere end 
i Vesteuropa. Den katolske Kirke i Letland 
præges af en udpræget mariakult og en stor 
valfartstradition, der nok blev undertrykt 
under kommunismen, men ikke bukkede 
under. Tusinder af mennesker deltager 
hvert år i festen for Marias optagelse i 
himlen i pilgrimsvandringer til ”det lettiske 
Lourdes” –  Aglona i Østletland, hvor der er 
en stor valfartsbasilika.  

På trods af denne traditionelle profil står 
det økumeniske arbejde stærkt, ja på mange 
måder kan man sige, at man er pionerer inden 
for økumenen. Det er i Letland almindeligt 
med fælles processioner langfredag, hvor 
både katolikker, lutheranere baptister og 
adventister er med.

Denne fremstilling bygger på tal og facts 
fra Renovabis. Læs mere om kirkerne i 
Baltikum på www.renovabis.de

Letland
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Ilga Leimane i de gifte suitikvinders  
dragt. Ilga har hele sit liv interesseret sig 
for folkesang og leder ensemblerne Suiti 
Sievas i Alsunga og Magie Suiti i Jurkalne.

Suitikvinder fra Gudenieki spiller sækkepibe ved det årlige folkemusiktræf i Alsunga. De 
ugifte kvinder har et bånd om hovedet i modsætning til de gifte, der har håret tildækket.

En katolsk ø i et sekulariseret 
Letland
I Letland ligger der ude ved Det baltiske Hav et lille område med stærke 
katolske traditioner, hvor en lille gruppe mennesker holder fast i deres tro 
og kulturarv.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz
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ØKUMENI For 500 år siden slog kristne 
hinanden ihjel over trosspørgsmål; men nu 
nærmer vi os hinanden, og det blev fejret i 
Lyngby kirke, hvor der igen – efter næsten 
500 år – blev båret krucifiks og bibel ind 
under procession, svunget med røgelse om 
alteret og over evangelielæsningen, og hvor 
den katolske velsignelse lød side om side 
med den aronitiske til afslutning. Der var 
frikirkesang og højsang, Taizésange og for-
bønner, prædiken og fællessalmer, lystæn-
ding og korsvar.

Den 31. oktober 2017 var det præcis 500 
år siden Martin Luther satte gang i den 
proces, der gjorde, at Den katolske Kirke 
blev splittet, først i to og siden i mange 
mindre fraktioner.

Under overskriften ”Fra konflikt til fæl-
lesskab” har flere europæiske lutherske kir-
ker og Den katolske Kirke sammen lavet en 
festgudstjeneste, som blev holdt i Lund i 
forbindelse med pavens besøg i foråret. 

Det økumeniske fællesskab i Lyngby 
markerede reformationsdagen med en 
gudstjeneste over denne liturgi.

Præster fra lutherske kirker, frikirker og 
Den katolske Kirke deltog. 

Overskriften for gudstjenesten var ”Fra 
konflikt til fællesskab” og havde som ind-
hold markering af reformationen og fejring 
af det mellemkirkelige fællesskab.

Reformationsdagen blev markeret med 

tanke på de mange krige/mord/forfølgelser, 
der fulgte i kølvandet på reformationen og 
på den sorg, det er, at kirkerne er splittede. 
Samtidig var gudstjenesten en fejring af den 
samhørighed, det økumeniske fællesskab i 
Lyngby oplever sammen med vores menig-
heder. Jesus bad os så mindeligt: ”I skulle 
elske hverandre, som jeg har elsket Jer”. 

Det håb mødes vi om i den økumeniske 
præstegruppe, og den 31. oktober hjalp fri-
kirker og Den katolske Kirke Folkekirken 
med at markere reformationen. De forskel-
lige kirkesamfund tog på hver deres måde 
del i gudstjenesten og bandt liturgien sam-
men i fællesskab. 

Lisa Tikkanen Pagh, sognepræst ved 
Christianskirken, spurgte os på et møde i 
januar, om vi ville være med til fælles re-

formationsfejring efter ”Lund-
modellen” – Jacob Larsen fra 
Christianskirkens menigheds-
råd arbejdede på en oversæt-
telse af liturgien og ville gerne 
deltage.

Vi sagde alle sammen ja, 
mødtes flere gange til forbere-
dende møder og havde to prø-
ver i Lyngby kirke.

Lyngby kirke blev valgt, 
fordi den var katolsk sogne-
kirke indtil 1536, og Alren 
Soosaipillai, sognepræst ved 
Sankt Knud Lavard kirke, 

blev valgt som liturg sammen med sog-
nepræst Lisa Tikkanen Pagh. Lone Jessen 
fra Lyngby Frikirke og Jacob Larsen var 

oplæsere sammen med Rikke Nilsson fra 
Lyngby Baptistkirke, flere frivillige læste 
de fem forpligtelser, og kordegn Annette 
van Randwijk læste Johannesevangeliet ka-
pitel 15,1-5. 

Michael Bidstrup, præst fra Adventistkir-
ken i Nærum, var bortrejst, men heldigvis 
godt repræsenteret ved menighedsmedlem-
mer.

Konfirmander tændte lys, og Julie K. 
Goldschmidt, sognepræst ved Lyngby 
kirke, prædikede ud fra den katolske sog-
nepræst Jesper Fichs fremragende forlæg 
om katolsk/protestantisk fællesprædiken: 
På prædikestolen sagde vi ja til at gå videre 
sammen, i troen på Guds nåde og i indbyr-
des kærlighed! Amen.

Selve gudstjenesten var en bearbejdet 
version af en international gudstjeneste 
afholdt af katolske og lutherske kirker i 
forbindelse med reformationsåret: Com-
mon Prayer - Lutheran-Catholic Common 
Commemoration of the Reformation 2017.

Det økumeniske præstefællesskab i 
Lyngby-Taarbæk/Rudersdal er:

Baptistkirken, den katolske Skt. Knud 
Lavard kirke, Lyngby Frikirke, Adventist-
kirken i Nærum og

Folkekirkerne Lyngby kirke og 
Christianskirken.

Vi mødes seks-otte gange årligt i 
fællesskabet på skift i hinandens kirker 
og gennemfører sammen kirkevandringer, 
flygtningevelkomster og foredrag m.m. 

Kirken i Danmark

KIRKEGÅRDE Søndag den 5. november 
blev et nyt kors indviet på den katolske 
afdeling (afd.11) på Gladsaxe kirkegård. Det 
skete samtidig med mindehøjtideligheden 
for vore afdøde ved Alle Sjæles Dags 
ceremonien. Menighedens sognepræst, 
Allen Corteau, forestod indvielsen, hvor 
rigtigt mange af menighedens medlemmer 
deltog.

Et gamle kors i fyrretræ havde stået i det 
katolske begravelsesafsnit i formentlig 50 
år, men trængte nu til en udskiftning. Vor 
Frue og Sankt Antoni Menighed har derfor 
siden foråret været meget rundhåndede og 
samlet de mange penge ind til det nye kors.   

Det næsten tre meter høje kors er designet 

og udført af tømrermester Arne Polmer 
og hans medarbejder Michelle Polmer af 
kerneveddet fra et to hundrede år gammelt 
egetræ fra skovene ved Torbenfeldt Gods 
ved Holbæk. Korsets kanter og korsender 
er udført med meget fine profilafslutninger. 
Korset fremstår let oliebehandlet. Det er 
monteret i en rustfri stålforing, så det ikke 
kommer i berøring med jorden, og vil kunne 
holde i mere end 100 år. På korsets bagside 
ses en lille mindeplade i rustfrit stål med 
menighedens navn og indvielsesdatoen.

Læg vejen forbi den meget smukke 
Gladsaxe kirkegård, se korset og bed en bøn 
for vore afdøde ved korset.

Nyt kors på Gladsaxe katolsk 
afdeling
Blev højtideligt indviet søndag den 5. november.

Tekst og foto: Erik og Birte Elnebo

Menigheden samlet på kirkegården i Gladsaxe for at indvie det nye kors.

ARRANGEMENT Som afslutning på 
reformationsåret afholdes i dagene 1.-3. 
december to økumeniske seminarer og en 
gudstjeneste, arrangeret af Folkekirken, 
Den katolske Kirke, Danske Kirkers Råd 
og afdelingen for systematisk teologi på 
Københavns universitet.

Fredag den 1. december fra kl. 13.15-
16.30 holdes et teologisk eftermiddagsse-
minar på Teologisk Fakultet, Amager, over 
temaet: ’Er reformationen adskillende eller 
samlende princip? Reformation som teolo-
gisk udfordring i dag’ med indlæg af bi-
skopperne Czeslaw Kozon og Peter Skov-
Jakobsen, præst og ph.d. Tonny Jacobsen 

og salmedigter og forfatter Iben Krogsdal.
Lørdag den 2. december fra kl. 10.00-

16.00 holdes et teologisk heldagsseminar 
(på engelsk) i Sct. Andreas Kirke i Køben-
havn. Under overskriften ’Reformation 
som bevægelse – hvilke veje skal vi gå?’vil 
kardinal Gerhard Müller, tidl. præfekt for 
Troslærekongregationen, professor Gerd 
Theissen og professor Niels Henrik Gre-
gersen belyse emnet fra forskellige vinkler.

Der er gratis adgang til begge seminarer.
Endelig holdes der søndag den 3. 

december kl. 14.00 en økumenisk 
gudstjeneste i Københavns Domkirke, som 
vil være en rejse gennem reformationstiden 
fra 1517 til 2017. Biskopperne Peter 

Skov-Jakobsen og Czeslaw Kozon 
forestår gudstjenesten, mens Københavns 
Drengekor står for sangen. 

Mere info findes på www.interchurch.dk. 
 NM

Økumeniske seminarer  
og gudstjeneste
Fælleskirkelig markering af reformationen den 1.-3. december  
i København.

Kardinal Georg Müller.  
Foto l’Osservatore Romano.

Mange mennesker fra kirkerne i Lyngby 
samledes til reformationsmarkering den 
31. oktober. Gudstjnesten var arrangeret af 
det økumeniske præstefællesskab i Lyngby.

Økumenisk markering af 
reformationen og fejring  
af kristnes samhørighed
Reportage om festgudstjeneste i Lyngby kirke den 31. oktober.

Tekst: Ved Julie K. Goldschmidt og Lisa Tikkanen Pagh  
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KAMPSKRIFT Tidligere hospitalspræst 
og forfatter til bestselleren ”Skæld ud på 
Gud”, Preben Kok, er på banen med endnu 
en bog, ”Slip livet løs”.

Men med titlens opfordring mener 
forfatteren noget andet, end hvad de fleste 
moderne læsere sikkert forventer. Preben 
Kok skelner mellem en grænsesættende 
og en grænsesprængende lidenskab, hvor 
den grænsesættende normalt findes hos 
manden og den grænsesprængende hos 
kvinden. Med ungdomsoprøret i 1968 blev 
den grænsesættende lidenskab imidlertid 
stækket, og sådan har det været lige siden. 
Det betyder, at vi forstår livet og os selv som 
grænseløse med uanede muligheder, hvilket 
betyder at magtesløshed og begrænsninger 
ses som noget uacceptabelt, som skal og 
kan overvindes. 

Dermed tager bogen fat på magtesløs-
heden som et rum for kreativitet, mens fo-
kusering og kontrol lukker af for miraklet: 
”ved udelukkende at fokusere på det, man 

kan forstå eller gøre noget ved, får man ikke 
øje på alt det, der ligger udenfor. Og livet – 
dét ligger ofte ”udenfor”” (s. 24). Ved hele 
tiden at forsøge at kontrollere livet og ved at 
fokusere på og forvente noget bestemt, går 
vi glip af miraklet. For at anskueliggøre det-
te, bruger forfatteren billedet af den svangre 
kvinde, der ikke kan gøre hverken fra eller 
til, mens barnet udvikler sig i hende, lige-

som fostret heller ikke skaber sig selv. Hun 
må lade det ske – og så sker miraklet, bar-
net fødes! Det betyder også, at vi i mange 
grundlæggende ting ikke har magten over 
os selv – vi er magtesløse. Men i det mo-
derne samfund, får mennesket ansvar for sit 
eget liv og sin egen sundhed i en grad, så 
det tynges ned af skyld. Men den magtes-
løse er uden skyld – og dér kommer Gud 
ind i billedet, som den, der har magten, og 
ansvaret.

Det moderne menneskes ensidige 
grænsesprængende lidenskab betyder også 
disharmoni i ægteskaberne såvel som i 
livets aften. Det sidste illustrerer forfatteren 
ved hjælp af en parabelformet livsbue, 
hvor første del af menneskelivet er en 
opadstræbende kurve, der topper i et knæk, 
hvorefter kurven er nedadgående. Livet har 
en vækst- og blomstringsperiode, og en 
afblomstrings- og frugtbærende periode. 
Men dette accepterer vor grænsesprængende 
tidsalder ikke, hvorfor man forsøger at 
blomstre videre helt ind i døden – som man 
for øvrigt også fortrænger. Men flygter man 
fra knækket, går man glip af frugten, og 
alderdommens visdom tabes. 

Dette er blot nogle af de dybe 
livsvisdomme, som den ellers kun 132 
sider lange bog indeholder. Bogens pointer 

underbygges bl.a. af historier fra Bibelen og 
er dybt forankret i en kristen livsopfattelse. 
Det er netop en vis bog, en bog, der formår 
på en ganske enkelt måde at sige noget 
meget dybt om livet og om Gud, ja sætte 
ord på noget, som i virkeligheden ligger 
hinsides sproget og ordene. Den viser ikke 
læseren en let, men en ægte og frisættende 
vej ind i livet.

Preben Kok: Slip livet løs. Forlaget 
Tiderne Skifter. 132 sider. Pris:  kr. 150.

Tag og læs

Det sker i Bispedømmet
November
Fredag 24. kl. 19.00-ca. 21.00: 
Forsonings- og helbredelsesmesse ved 
pastor Lars Messerschmidt m.fl. Skriftemål 
fra kl. 18.00. Sted: Jesu Hjerte Kirke, 
Stenosgade 4, København V. Information: 
www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Lørdag 25. kl. 14.30-16.30: Temalørdag 
om ”Vandets betydning, symbolsk og reelt 
i Gamle Testamente og Ny Testamente” 
v/ Annelise Bruus. Sted: Sankt Therese 
Kirke, Bernstorffsvej 56, Hellerup.

December
Fredag 8. kl. 18.30-20.00: Åben Dør”. 
Personlig forbøn og samtale ved pastor 
Lars Messerschmidt m.fl. Jesu Hjerte 
Kirkes menighedslokaler, Stenosgade 4 
A-B København V. Information: www.
forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Torsdag 14. kl. 20-23: Natkirke ved 
diakon Kaare Nielsen i Sakramentskirken, 
Nørrebrogade 27, 2200 København 
N. Aftenen står i fredens tegn. Der er ufred 
og krig mange steder i verden – men ikke 
kun ude i verden, men også herhjemme ... 
og måske også inden i os selv?
Brug Natkirken som et tiltrængt pusterum 
i en travl hverdag. Læg vejen forbi for 
at tænde et lys, sidde stille for at samle 
tankerne, skriv i vores bønnebog, eller hvis 
du ønsker en samtale eller en forbøn. Da 
pastor Niels Engelbrecht deltager denne 
gang, har du også mulighed for at gå til 
skrifte. 

Mandag 18. kl. 19-20: Meditationsaften 
hos Sct. Joseph Søstrene. Sted: Kirken i 
’De Gamles By’, Edith Rodes vej 6, 2200 
Kbh. N. 

Lørdag den 30. december kl. 16.00 og 
søndag den 31. december kl. 11.00 Sankt 
Josefs Karmel får besøg af Hans eminence 
Kardinal Anders Arborelius, biskop af 
Stockholm. Han fejrer messen. Alle er 
velkommen. Præster bedes medbringe alba 
og stola.

Anden og fjerde torsdag i måneden kl. 
20.00-23.00: Natkirke i Sakramentskirken, 
Nørrebrogade 27, 2200 Kbh. N.
Første og tredje torsdag i måneden kl. 
20.00-22.00: Mobilkirken på Rådhusplad-
sen i København.
Første og tredje onsdag i måneden kl. 
18.00-20.00: Hjælp til misbrugere og 
pårørende ved den katolske organisation 
Cenacolo. Rådgivningen finder sted i 
Bredgade 64, 1. sal, Kbh. K. Tlf. 51 53 41 
60.

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til 
eukaristi, lovprisning og katekese. Hver 
onsdag kl. 19.00-21.00, undtagen den 
første onsdag i måneden. Messe med 
forbøn for de syge afholdes første onsdag i 
måneden kl. 19.00-21.00. Sted: Oratoriet, 
Vor Frue kirke, Ryesgade 26, Aarhus C. 
Info: p. Herbert SJ, tlf. 87 30 70 42 eller 24 
27 86 89, Jan Zieleskiewicz, tlf. 50 29 13 
57, e-mail johny.zet@gmail.com.

Kalenderen afspejler de arrangementer 
menighederne selv har anmeldt, så den 
er ikke nødvendigvis dækkende for alle 
aktiviteter. Arrangementerne er af almen 
karakter og er åbne for alle. Kontakt KO’s 
redaktion for optagelse af arrangementer i 
kalenderen.

Preben Kok. Foto: Tiderne Skifter.

En vis bog om det ægte liv
Preben Kok formidler dybe indsigter i ”Slip livet løs”.

Tekst: Kirsten Krog

BØGER Reformationsåret har budt på 
mange nye bogudgivelser, og her ved 
mindeårets afslutning bliver vi beriget med 
yderligere to danske publikationer, som 
begge udfordrer det officielle Danmarks 
skønmaleri af den skelsættende kirkelige 
begivenhed i 1517.

’Katolske vinkler på reformationen’ er 
titlen på et kompendium med de indlæg, som 
blev holdt på heldagsseminaret af samme 
navn på Niels Steensens Gymnasium den 
4. november – arrangeret af Academicum 
Catholicum, Sankt Andreas Bibliotek 
og Ælnoth, katolsk historisk forening i 
Danmark. Læs mere om seminaret på side 9 
i dette nummer af Katolsk Orientering.

Kompendiet indeholder de fleste af de i 
alt tretten oplæg (nogle desværre kun som 

resuméer) fra fortrinsvis katolske historikere 
og andre akademikere. Tilsammen er de med 
til at nuancere den ’officielle’ fortælling om 
reformationen som et religiøst, kulturelt 
og historisk fænomen i Danmark og de 
forskellige årsager hertil.

I forordet skriver Helge Clausen, som 
har redigeret kompendiet, at ”formålet 
[med seminaret] er i virkeligheden 
sammenligneligt med de økumeniske 
bestræbelser, hvis første trin kan siges 
at gå ud på, at konfessionerne afstår 
fra at tegne forvrængede billeder af 
hinanden – og dermed ret beset fra at drive 
historieforfalskning i propagandistisk 
øjemed”. 

En af oplægsholderne på heldagsseminaret 
var antropologen og debattøren Bjørn 

Thomassen, som selv er 
bogaktuelt med ’Kampen 
om de danske sjæle – en ny 
fortælling om reformationen’, 
udgivet på Kristeligt Dagblads 
forlag. Han kalder fejringen og 
forståelsen af reformationens 
betydning for ”fordrejet og 
forsimplet”, blandt andet gennem 
den officielle fortælling om, at 
Martin Luther frisatte det moderne 
individ, gjorde op med de kirkelige 
pampere og autoriteter, indførte 
nationalsproget i kirken, demokratiserede 
samfundsinstitutionerne og banede vejen 
for en begyndende ligestilling af kvinder. 

Bjørn Thomassens ærinde er ikke 
religionskritisk, men at åbne for en ny 
og mere mangfoldig fortælling om de 
kulturelle, videnskabelige og kirkelige 
rigdomme, ressourcer og grupperinger, vi 
bør lære at kende som en del af historien 
om tiden før og efter reformationen. 

 NM

Kampen om de danske sjæle – en 
ny fortælling om reformationen, af 
Bjørn Thomassen, udgivet på Kristeligt 
Dagblads forlag, 2017. 249 sider, 
bogladepris kr. 249,95.

Katolske vinkler på reformationen, 
indlæg på seminar den 4. november 
2017, Ælnoths Skriftserie nr. 16, 2017.

112 sider, pris kr. 60,-. Kompendiet 
kan købes gennem Helge Clausen, 
clausen.helge@gmail.com.

Kritiske tilbageblik på 
reformationen
To bøger med katolsk aftryk udfordrer den officielle fortælling. 
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MENIGHEDSLIV Søndag den 17. 
september blev vores barnebarn døbt i Sct. 
Ansgar af pastor Gilberto Vinciguerra. Det 
var vist Gilbertos første dåb? 

Det var så stor en oplevelse at mærke 
Gilbertos inderlighed i det hele. Jeg har 
aldrig oplevet så smuk en barnedåb, selvom 
jeg har oplevet en del.

For første gang i mange år har jeg mødt 
den præst, jeg altid vil søge, hvis jeg har 
mulighed for det.

Gilberto var i den grad til stede over for 
barnet, der skulle døbes – over for hans 
forældre og faddere – og over for hele 
menigheden. 

En ting, der selvfølgelig tog vores 
familie med storm, var da Gilberto tog 
vores lille Elliot og løftede ham op, så hele 
menigheden kunne klappe af, at han nu var 
døbt. En fantastisk gestus fuld af jubel og 
glæde – som en barnedåb skal være efter 
min mening. 

En anden ting, var Gilbertos velsignelse 
af hele den lille familie – den kærlighed han 
udviste var noget helt specielt – den kom 
tydeligvis fra hjertet.

Men én ting var mere fantastisk rent 
personligt for mig – end noget andet: og det 
var forvandlingen. Jeg har lært som niårig 
til min første hellige kommunion hos p. 
Vian i Sct. Andreas kirke i Ordrup – at det er 
det helligste øjeblik, og at Jesus rent fysisk 
er til stede - jeg glemmer aldrig p. Vians 
glæde over at kunne lære os det.  Gilbertos 
inderlighed og hele ansigtsudtryk gjorde, at 
jeg for første gang i 50 år virkelig for alvor 
følte, at det, der sker lige nu og her – er 
det største, vi kan opleve i kirken. Det var 
ubeskrivelig smukt – Gilbertos formidling 
ændrede alt for mig. Jeg blev klar over, – at 
her var der et øjeblik, jeg siden min først 
hellige kommunion har taget for givet. Det 
gør jeg ikke mere.

 Jeg har gennem årene oplevet mange 
smukke messer og har i den grad oplevet 
at være nær Gud på den bedste måde.  Men 
denne gang var anderledes og noget af det 
største, jeg har oplevet i kirken. Måske 
fordi det var mit barnebarns dåbsdag, og 

jeg derfor var mere åben? Men som jeg ser 
det – så var det Gilbertos evne til at være så 
nærværende i hele forvandlingen – og hans 
åbenlyse kærlighed til Gud, der gjorde det 
så levende og ægte.

Alt for ofte er præsten lidt træt, eller 
føler sig lidt hævet over menigheden måske 
(hvad han også skal være, vil nogen mene?) 
eller lirer nogle ritualer af i en rutine – eller 
er måske bare inde i sin egen verden med 
sine egne spirituelle oplevelser, som han 
ikke forstår at give videre til menigheden.

Gilbertos prædiken om tilgivelse – hvor 
han også tog dåbsbarnets forældre med 
på smukkeste vis – blev i begyndelsen 
forstyrret en smule af nogle småbørn, der 
græd i baggrunden. Jeg har oplevet mange 
barnedåb, hvor småbørnene fylder for 
meget og får lov at tumle rundt, som om 
kirken er en legeplads – også i Folkekirken; 
men denne gang var det mildest talt ikke 
voldsomt forstyrrende. Men en dame fra 
menigheden, der sad lige bag os, kunne 
ikke skjule sin irritation – sukkede højlydt 
og så sig omkring med krum mund og 
himmelvendte øjne efter to sætninger i 
prædikenen. Jeg tog Gilbertos ord om 

tilgivelse til mig – og slap hende kærligt i 
tankerne, selvom det undrede mig dybt, at 
man kan være så arrig over så lidt. 

Da kollekten satte ind, stillede en dame 
med hat og endnu mere krum mund sig op 
ved vores række – vi gjorde tegn til at finde 
penge frem (vi var de første) – men også 
hun sukkede højlydt, lavede himmelvendte 
øjne, og gik videre, inden vi overhovedet 
havde fået tasken op fra gulvet.

I det hele taget var flere ældre damer (min 
alder: 50+ ) så indædt irriterede over al den 
forstyrrelse i form af en barnedåb i deres 
højmesse, som de ret tydeligt bare ville 
have holdt for sig selv. 

Det slog mig, at min søn og svigerdatter 
havde brugt lang tid for at finde en dag, 
de kunne få lov til at døbe deres søn i Sct. 
Ansgar, som de hører til. De fik at vide, at 
det forstyrrede menigheden meget med alle 
de barnedåb – så de måtte samle dem til én 
søndag.  (Det skal siges, at også min søn og 
svigerdatter var forhindrede flere lørdage 
– det gjorde det ikke nemmere at finde en 
dato.)

Men det undrede mig, at der så kun var 
denne ene barnedåb denne søndag? Men det 
undrede mig endnu mere, at man fik at vide, 
at deres barns dåb ville forstyrre menighe-
den! ”Lad de små børn komme til mig” – 
hvor blev det af? 

Børn kan være mere larmende og mere 
opmærksomhedskrævende, end de var før 
i tiden. Vi kan alle rynke på næsen af for-
ældre, der ikke opdrager deres børn og gør 

dem en bjørnetjeneste ved ikke at gøre det. 
Men når det kommer så vidt, at man i 

kirken ser en barnedåb som en belastning 
for menigheden – så har man glemt alt om 
næstekærligheden.

Vi kom glade og forventningsfulde til 
kirken – trods de snævre bestemmelser. 
Tænkte at dagen er smuk lige meget hvad. 
De sure madammer var i den grad til stede, 
så vi forstod jo, hvem det er, man vil please 
i Sct. Ansgars sogn!

Men dagen blev alligevel uforglemmelig 
og overordentlig smuk på grund af Gilberto 
(og den meget unge ministrant – tak for at 
børn trods alt er ok i menigheden der…)

Det er dejligt at vide, at mine børnebørn 
hører til i et sogn, hvor en præst som Gilberto 
vil være der for dem. Med alt det bøvl, Den 
katolske Kirke har kæmpet med i så mange 
år- og vi er flere, der har overvejet at forlade 
den – er det en befrielse, at der findes en 
præst, der først af alt viser kærlighed og 
inderlighed til menigheden. Det har den i 
den grad brug for. 

Tak til Gilberto – du har gjort, at jeg har 
fået håbet tilbage om en kirke, der vil mig 
og mine! 

Den smukke prædiken handlede netop om 
tilgivelse: jeg bør også tilgive de vredladne 
menighedsmedlemmer, og den afvisning 
vores søn og svigerdatter har følt. Det gør 
jeg; men jeg skriver dette alligevel – for 
Den katolske Kirke bør tage imod kritik – 
både positiv og negativ. 

Som Jesus sagde: ” I skal blive som børn 
for at komme ind i himlen”

Så se nu på de børn og lær af dem og 
deres umiddelbare glæde! Vi skal ikke 
nødvendigvis acceptere, når messen bliver 
forstyrret af børn, der drøner larmende rundt 
mellem bænkene – og vi skal slet ikke ud 
i klovnegudstjenester – det er ikke kirken, 
der skal stå for den slags arrangementer, 
medmindre det er til en menighedsfest efter 
kirketid.

 Men man skal ikke føle sig i vejen – 
eller til gene, når man kommer og vil have 
sine børn døbt eller har taget dem med til 
højmesse. 

Man skal i det hele taget ikke føle sig 
forkert, fordi man ikke er som menigheden 
– eller som biskoppen helst vil have os. 

Kirken skal være et sted, hvor vi alle 
er velkomne – når som helst. Børn, unge, 
gamle – og sure madammer. 

Læserne skriver

Foto: Karl Gälle. Pfarrbriefservice.de

En uforglemmelig dag
Glæden ved at få et barnebarn døbt fik Ellen Guldager til at tænke over, 
hvordan vi bedst rummer børnene i kirken

Tekst: Ellen Guldager

NR:  Udkommer fredag den Skal være fremme senest mandag den  Liturgisk kalender  
KO nr. 1 12. januar 27. december  februar 
KO nr. 2 2. februar 15. januar  
KO nr. 3 23. februar 5. februar marts 
KO nr. 4 16. marts 26. februar april 
KO nr. 5 13. april 19. marts maj 
KO nr. 6 4. maj 16. april  
KO nr. 7 25. maj 7. maj juni 
KO nr. 8  15. juni 28. maj juli-august 
KO nr. 9 10. august 23. juli  
KO nr. 10 31. august 13. august september 
KO nr. 11 21. september 3. september oktober 
KO nr. 12 12. oktober 24. september november 
KO nr. 13 9. november 22. oktober  
KO nr. 14 30. november 12. november december 
KO nr. 15 21. december 3. december januar 
KO nr. 1-2019 18. januar 2019 fredag 28. december  

I 2018 udkommer Katolsk Orientering 
med 15 numre, hvilket er to færre numre 
end i 2017 og de senere år.

Beslutningen er truffet for at udnytte 
Katolsk Orientering og især Informati-
onstjenestens ressourcer bedre end hid-
til, herunder at få mere tid til den redak-
tionelle planlægning og udarbejdelse af 
hvert nummer, men også for at frigøre tid 
til andre opgaver. 

Det betyder, at Katolsk Orientering 
fremover vil udkommer ca. hver tredje 
uge, ligesom der ikke bliver nogen 
udgivelse i juli måned.

 NM

Udgivelsesplan for 
Katolsk Orientering 2018
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December
1. grøn. Fredag i 34. alm. uge. (II Ps).

 TilfDan B 52a.53a.54a.55a.56a.57a.58a
 Lovsyng og ophøj ham til evig tid.
L.: Dan 7,2-14. Ev.: Luk 21,29-33.

2. grøn. Lørdag i 34. alm. uge. (II Ps).
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
 TilfDan B 59a.60a.61a.62a.63a.64a
 Lovsyng og ophøj ham til evig tid. 
L.: Dan 7,15-27. Ev.: Luk 21,34-36.
Bededag for præste- og ordenskald
Det almindelige kirkeår afsluttes efter non.

ADVENTSTIDEN I
3. viol. 1. SØNDAG I ADVENT. (I Ps).
 Cr. Adv.pf. I.

1.L.: Es 63,16b-17.19b; 64,1.2b-7;
 Sl 80,2ac+3b.15-16.18-19.
 Gud, rejs os igen, lad dit ansigt lyse, så vi bliver 
frelst.
2.L.: 1 Kor 1,3-9.
Ev.: Mark 13,33-37.
1. søndag i advent indleder tekstrække B.

4. viol. Mandag i 1.uge i advent. (I Ps).
Eller hvid. Johannes af Damaskus, præst og kirkelærer 
(†749) 
Adv. pf. I.
 Sl 122,1-2.3-4a.(4b-5,6-7.)8-9
 Vi drager med glæde til Herrens hus.
L.: Es 2,1-5.  Ev.: Matt 8,5-11.

5. viol. Tirsdag i 1.uge i advent. (I Ps).
Adv. pf. I.
 Sl 72,2.7-8.12-13.17
 Retfærdighed skal blomstre i hans dage,
og freden være stor.
L.: Es 11,1-10.  Ev.: Luk 10,21-24.

6. viol. Onsdag i 1.uge i advent. (I Ps).
Eller hvid. Nicolaus, biskop (†4.årh.)
Adv. pf. I.
 Sl 23,1-3a.3b-4.5.6
 Jeg skal bo i Herrens hus alle mine dage.
L.: Es 25,6-10a.  Ev.: Matt 15,29-37.

7. hvid. Torsdag i 1.uge i advent. (I Ps).
  Ambrosius, biskop og kirkelærer (†397) (m)

Adv. pf. I.
 Sl 118,1+8-9.19-21.25-27a
 Velsignet være han, som kommer i Herrens navn.
L.: Es 26,1-6.  Ev.: Matt 7,21.24-27.

8. hvid. Fredag. JOMFRU MARIAS UPLETTEDE 
UNDFANGELSE (h) 

Gl.Cr. Særl.pf.
1.L.: 1 Mos 3,9-15.20
 Sl 98,1.2-3ab.3cd-4
 Syng Herren en ny sang, thi vidunderlige ting har  
han gjort.
2.L.: Ef 1,3-6.11-12
Ev.: Luk 1,26-38 

9. viol. Lørdag i 1.uge i advent. (I Ps).
Eller hvid. Juan Diego Cuauhtlatoatzin (†1548) 
Adv. pf. I.
 Sl 147,1-2.3-4.5-6
 Lykkelig hver den, der venter på Herren.
L.: Es 30,19-21.23-26.  Ev.: Matt 9,35–10,1.6-8.
Bededag for præste- og ordenskald

10. viol. 2. SØNDAG I ADVENT. (II Ps).
 Cr. Adv.pf. I.

1.L.: Es 40,1-5.9-11;
 Sl 85,9ab-10.11-12.13-14.
 Lad os se din godhed, Herre, og giv os din frelse!
2.L.: 2 Pet 3,8-14.
Ev.: Mark 1,1-8.

11. viol. Mandag i 2.uge i advent. (II Ps).
Eller hvid. Damasus I,  pave (†384) 
Adv. pf. I.
 Sl 85,9ab-10.11-12.13-14
 Se, vor Gud kommer og frelser os.
L.: Es 35,1-10.  Ev.: Luk 5,17-26.

12. viol. Tirsdag i 2.uge i advent. (II Ps).
Eller hvid. Vor Frue af Guadalupe 
Adv. pf. I.
 Sl 96,1-2.3+10ac.11-12.13

 Se, vor Gud kommer i styrke.
L.: Es 40,1-11 Ev.: Matt 18,12-14.

13. rød. Onsdag i 2.uge i advent. (II Ps).
  Lucia, jomfru og martyr (†304) (m)

Adv. pf. I.
 Sl 103,1-2.3-4.8+10
 Min sjæl pris Herren!
L.: Es 40,25-31.  Ev.: Matt 11,28-30.

14. hvid. Torsdag i 2.uge i advent. (II Ps).
Johannes af Korset, præst og kirkelærer (†1591) (m) 
Adv. pf. I.
 Sl 145,1+9.10-11.12-13ab
 Herren er nådig og barmhjertig,
sen til vrede og rig på troskab.
L.: Es 41,13-20.  Ev.: Matt 11,11-15.

15. viol. Fredag i 2.uge i advent. (II Ps).
Adv. pf. I.
 Sl 1,1-2.3.4+6
 Den, der følger dig, Herre, skal have livets lys.
L.: Es 48,17-19.  Ev.: Matt 11,16-19.

16. viol. Lørdag i 2.uge i advent. (II Ps).
Adv. pf. I.
 Sl 80,2ac+3b.15-16.18-19
 Gud, rejs os igen, lad dit ansigt lyse, så vi bliver 
frelst.
L.: Sir 48,1-4.9-11.  Ev.: Matt 17,10-13.

ADVENTSTIDEN II
17. viol. eller rosa. 3. SØNDAG I ADVENT. (III Ps).

 Cr. Adv.pf. X.
1.L.: Es 61,1-2a.10-11;
 Luk 1,46b-48.49-50.53-54.
 Min sjæl jubler over min Gud.
2.L.: 1Thess 5,16-24. Ev.: Joh 1,6-8.19-28.
NB: Tidebønnen følger et særligt skema de sidste 7 dage 
før  jul. Særlige antifoner til Zakarias’ og jomfru Marias  
lovsange.

18. viol. Mandag i 3.uge i advent. ( III Ps).
Adv. pf. II.
 Sl 72,1-2.12-13.18-19
 I hans dage skal retfærdighed blomstre
og freden skal være stor.
L.: Jer 23,5-8.  Ev.: Matt 1,18-24.

19. viol. Tirsdag i 3.uge i advent. ( III Ps).
Adv. pf. II.
 Sl 71,3-4a.5-6b.16-17
 Min mund er fuld af lovsang til dig,
jeg priser din herlighed dagen lang.
L.: Dom 13,2-7.24-25a.  Ev.: Luk 1,5-25.

20. viol. Onsdag i 3.uge i advent. ( III Ps).
Adv. pf. II.
 Sl 24,1-2.3-4b.5-6
 Herren vil drage ind, han er ærens konge. 
L.: Es 7,10-14.  Ev.: Luk 1,26-38.

21. viol. Torsdag i 3.uge i advent. (III Ps).
Adv. pf. II.
 Sl 33,2-3.11-12.20-21 
 Bryd ud i jubel for Herren, I retfærdige,
syng en ny sang for ham. Pris Herren med citer,
L.: Højs 2,8-14. eller Sef 3,14-18a  Ev.: Luk 1,39-45.

  (Petrus Canisius, præst og kirkelærer (†1597)  
kan ihukommes)

22. viol. Fredag i 3.uge i advent. ( III Ps).
Adv. pf. II.
 1 Sam 2,1.4-5.6-7.8abcd
 Mit hjerte fryder sig over Herren, min frelser.
L.: 1 Sam 1,24-28.  Ev.: Luk 1,46-56.

23. viol. Lørdag i 3.uge i advent. ( III Ps).
Adv. pf. II.
 Sl 25,4-5b.8-9.10+14
 Ret jer op og løft jeres hoved, 
for jeres forløsning nærmer sig 
L.: Mal 3,1-4.23-24   Ev.: Luk 1,57-66.

  (Johannes af Kenty, præst (†1473) kan ihukommes)
24. viol. 4.SØNDAG I ADVENT. (IV Ps).

 Cr. Adv.pf. II.
1.L.: 2 Sam 7,1-5.8b-12.14a.16;
 Sl 89,2-3.4-5.27+29.
 Om din store godhed, Herre, vil jeg synge for evigt.
2.L.: Rom 16,25-27. Ev.: Luk 1,26b-38.
Adventstiden afsluttes efter non.

JULETIDEN
 hvid. HERRENS FØDSEL (h).
24. Søndag aften. VIGILIEMESSE.
     Gl. Cr. Jul. pf.

1.L.: Es 62,1-5
 Sl 89,4-5.16-17.27+29.
 Om Herrens store godhed vil jeg synge for evigt.
2.L.: Ap.G 13,16-17.22-25.
Ev.: Matt 1,1-25 eller 1,18-25.

25. Mandag. HØJTIDENS MESSE
Gl. Cr. Jul. pf.
Julenat. 1.L.: Es 9,1-6
 Sl 96,1-2a.2b-3.11-12.13.
 I dag er der født os en Frelser; han er Kristus,  
Her ren.
2.L.: Tit 2,11-14.
Ev.: Luk 2,1-14.
Julemorgen. 1.L.: Es 62,11-12
 Sl 97,1+6.11-12.
 Lyset skal stråle over os i dag; for Herren er os født.
2.L.: Tit 3,4-7.
Ev.: Luk 2,15-20.
Juledag. 1.L.: Es 52,7-10
 Sl 98, 1.2-3b.3c-4.5-6.
Hele den vide jord har set vor Guds frelse.
2.L.: Hebr 1,1-6.
Ev.: Joh 1,1-18 eller 1,1-5.9-14.

26. rød. Tirsdag. STEFAN, den første martyr (f)
Gl. Jul. pf.
L.: ApG 6,8.10; 7,54-60;
Sl 31,3cd-4.6+8ab.16bc-17.
 I dine hæn der, Herre, befaler jeg min ånd.
Ev.: Matt 10,17-22.
Bededag for de forfulgte kristne

27. hvid. Onsdag. JOHANNES, apostel og evangelist (f)
Gl. Jul. pf.
L.: 1 Joh1,1-4;
 Sl 97,1-2.5-6.11-12.
 I ret færdige, glæd jer i Herren.
Ev.: Joh 20,2-8.

28. rød. Torsdag. DE USKYLDIGE BØRN, martyrer (f)
Gl. Jul.pf.
L.: 1 Joh 1,5—2,2;
 Sl 124,2-3.4-5.7b-8.
 Vor sjæl slap fri som en fugl af fugle fængerens 
snare.
Ev.: Matt 2,13-18.

29. hvid. Fredag. 5.DAG I JULEUGEN. (IVPs).
Gl. Jul.pf.
 Sl 96,1-2a.2b-3.5b-6.
 Himlen skal glæde sig, jorden juble.
L.: 1 Joh 2,3-11.  Ev.: Luk 2,22-35.
(Thomas Becket, biskop og martyr (+1170),  
kan ihu kommes.)

30. hvid. Lørdag. 6. DAG I JULEUGEN. (Ps).
Gl. Jul.pf.
 Sl 96,7-8a.8b-9.10.
 Himlen skal glæde sig, jorden juble.
L.: 1 Joh 2,12-17.  Ev.: Luk 2,36-40.

31. hvid. Søndag. DEN HELLIGE FAMILIE, JESUS, 
MARIA OG JOSEF (f). 

 Gl. Cr. Jul.pf.
1.L.: 1 Mos 15,1-6; 21,1-3
 Sl 105,1-2.3-4.5-6.8-9
 Han er Herren, vor Gud, evigt husker han på  
sin pagt.
2.L.: Hebr 11,8.11-12.17-19  
Ev.: Luk 2,22-40 eller 2,22.39-40
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Kastrup Begravelsesforretning
Telefon 32 55 55 55

Døgnvagt

Bedemand Michael Riis 
Amagerbrogadel 55

Dragør Bcgravdscsfarrctnirig ■ Telefon 3 2 5 3 06 29
Taastnjp Bcgravol sesforretning ■ Telefon 43 99 19 19

7P KATOLSKJonfobutik
Katolske Bøger og Brugskunst

Litteratur om spiritualitet, bøn, teologi m.m.
Samt kunstbogen børnebøger, figurer, ikoner 
rosenkranse, smykker, gaveartikler, vægkors, 

jule krybben kristen julepynt lys og meget mere...
Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat
Åbningstider:
Mandag og Onsdag: 10-12 c

Ryesgade 28 ■ 8000 Aarhus C 
Tlf. 87307055 

www.ka tolski nfobutik. d k

Tirsdag og Torsdag: 10-12 og 13-16.45 
Fredag lukket.

Sankt Andreas Bibliotek 
Gammel Kongevej 15 bibliotek@katolsk.dk
1610 København V. Tlf: 33 55 60 90

✓ Testamenter
✓ Ægtepagter
✓ Familiesammenføring
✓ Børns Retsforhold
✓ Fast Ejendom
✓ Retshjælp

ROHDE 
ADVOKATFIRMA

www.advocation.dk

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

Lundtoftegårdsvej 95, 2 800 Kongens Lyngby, Telefon 51 91 73 73

Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

www.v-lm.dk

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

• Arv og 
Testamenter

• Ægtepagter
• Familiesager
• Dødsboer
• Køb af ejendom 

i Danmark og 
udlandet.

Advokat
Sandra Moll Dirscherl

Telefon: 31 35 35 60
Fax: 31 73 25 84

E-mail: sandra@moll.dk

Organiseret
4 M^V bedemand, 

> tilknyttet
/ garantiordning,

/ v/ Steen Jørgensen

'058reiemswic

www.katolskorientering.dk

Hjælp der gavner

www.vincentgrupperne.dk

Biskoppens kalender
December 2017

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

Den Nordiske valfart til Lourdes
2018

160 året for Jomfru Marias 
tilsynekomst i Lourdes

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

Hjælp med at sikre 
Kirkens beståen 
- også når du er borte
Du kan støtte Kirken ved at betænke den 
i dit testamente.

Arv til Kirken er fritaget for alle afgifter 
og går derfor ubeskåret til Kirkens arbejde.

Læs mere på www.katolsk.dk eller ring til:

Katolsk Bispekontor
Gl. Kongevej i5
1610 København V
Telefon 33 55 60 80

1. kl. 13.00 Deltagelse i teologisk 
eftermiddagsseminar, teologisk fakultet

2. kl. 10.00 Deltagelse i teologisk dagseminar 
med kardinal Gerhard Müller, Skt. 
Andreas Kirke, Gothersgade

kl. 16.00 Messe i Sankt Andreas Kirke i 
anledning af Sankt Andreas fest

3. kl. 10.00 Messe i Domkirken med Kardinal 
Gerhard Müller

kl. 14.00 Økumenisk jubilæumsgudstjeneste 
i Københavns Domkirke, Vor Frue 
Kirke

10. kl. 09.00 Genåbning af Sankt Birgitta Kirke 
i Maribo

11. kl. 16.15 Møde i Pastoralrådets forretningsudvalg
12. kl. 10.00 Møde i Danske Kirkers Råds 

forretningsudvalg
13. kl. 11.00 Møde i Økonomisk Råd
15. kl. 10.00 Møde i Biskoppeligt råd
16. kl. 10.00 Messe i Domkirken
17. kl. 10.00 Messe i Sankt Albani Kirke, Odense 

kl. 12.00 Polsk messe, Sankt Albani Kirke, 
Odense

18. kl. 18.00 Præstemøde
24. kl. 11.00 Messe i Jesu Hjerte Kirke, København 

kl. 24.00 Midnatsmesse i Domkirken
25. kl. 10.00 Højmesse i Domkirken
26. kl. 10.00 Højmesse i Domkirken
31. kl. 10.00 Højmesse i Domkirken

Temaet: 
“Gør hvad som helst Han siger til jer”

Den 23. juli til 30. juli 2018
Indkvartering på Hotel Paradis samt 

Accueil Notre Dame.

Fly fra København til Biarritz, 
derfra videre med busser til Lourdes.

Halvdagsudflugt til Bartres.

Gejstlig medvirken fra Den Nordiske 
Bispekonference Kardinal Anders 
Arborelius og biskop Czeslaw og 

valfartspræst Herbert Krawczyk SJ

Prisen for almindelige deltagere er 
DKK 7.475,- og omfatter fly, bus til/fra 

lufthavn, ophold med fuld pension, 
halvdagsudflugt til Bartres, valfartshæfte 

mm.
Medhjælpere deltager til reduceret pris 

og kun efter nærmere aftale og 
godkendelse af bestyrelsen.

Tilmeldingsmateriale rekvireres hos: 
Marianne Larsen: +45 51242390 

E-mail: mastla@dsa-net.dk

Tilmeldingsfrist 1. april 2018

Den Nordiske Valfart til Lourdes

Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nummer 17 som 
udkommer den 15. december 2017 skal være 
KO i hænde senest den 27. november 2017.

Indlæg til Katolsk Orientering nummer 1-2018, 
som udkommer den 12. januar 2018, skal være 
KO i hænde senest den 27. december 2017.
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som ledetråd i sit liv. Derfor mente hun 
ikke, at hellighed bestod i at være fejlfri, 
men i at have fuldstændig tillid til Gud. For 
når hun læste i evangeliet, erfarede hun, at 
Gud altid prioriterede de fattige og dem, der 
står med tomme hænder foran Ham. Derfor 
ønskede hun ikke at blive bedre og bedre, 
men at have barnekår hos Gud og vokse 
i tillid til Ham – ikke i tillid til sin egen 
styrke. Hun accepterede sin fattigdom, sine 
fejl og sine mislykkede forsøg og lagde dem 
frem for Gud, for at Han kunne vise hende 
sin barmhjertighed. På den måde kunne 
Gud arbejde med hendes sjæl, hvilket hun 
beskriver i En sjæls historie. 

Skt Thérèse øvede ikke hård fysisk 
askese, men hun arbejdede med at give 
slip på sin egen vilje og sine egne ønsker 
og skriver: ”Jeg ønsker kun det, som Han 
ønsker: Det, som Han gør, det elsker jeg. ” 
Og ligesom Skt Bernadette gjorde hun små 
ting med stor kærlighed. 

Pater Pio 
Hvis man beskriver helgener som fejlfrie 
mennesker, der fra fødsel til død kun gjorde 
heltemodige og perfekte ting, benægter man 
på en måde synden og djævelens magt, og 
så bliver der tale om falsk opbyggelighed. 

Pater Pio (1887-1968) er et godt 
eksempel på en helgen, der med sit liv og 
sin bøn deltog i den åndelige kamp mellem 
Gud og djævelen – og det i en grad, så han 
blev fysisk angrebet, hvilket han beskriver i 
breve til sin åndelige vejleder, der havde dyb 
forståelse for hans kamp og dens betydning. 
Pater Pio skriver således til Benedetto:

Jeg er næppe i stand til at fortælle dig, 
hvad der er sket de sidste dage, for selv i 
det øjeblik, hvor jeg skriver til dig, fører 
djævelen krig mod mig… jeg ønsker 
sådan, kære fader, at jeg kunne få – ikke 

nødvendigvis en lang pause – men i det 
mindste en time hver dag uden angreb.

”Hvorfor er du så bange for fjenden?” 
svarede Benedetto. ”Ved du ikke, at Herren 
er med dig, og at fjenden ikke kan gøre 
noget mod det menneske, der tilhører Gud? 
Du siger, at du frygter fremtiden, men er 
Gud ikke trofast og god lige til det punkt, at 
Han ikke tillader, at du bliver overvundet?”

Pater Pio havde disse kampe i størstedelen 
af sit liv, og det er naivt og et udtryk for 
falsk opbyggelighed at se bort fra dette.   

Pater Pio gik sejrende ud af disse kampe 
og døde fredfyldt, i stor kærlighed til Gud 
og Jomfru Maria, som han elskede. 

Broder Jacques af Jesus
Den franske karmeliterbroder Jacques 
af Jesus (1900-1945) mente, at 

hellighed var et valg og en kamp, og Kirken 
arbejder på en eventuel saligkåring af ham. 
Broder Jacques døde i Kz-lejr, fordi han 
havde skjult tre jødiske drenge under Anden 
Verdenskrig. Måske nogen husker ham fra 
Louis Malles film Au revoir les enfants 
[da. Titel: Vi ses igen], hvor han skjulte 
drengene. Denne vidunderlige film fra 1987 
findes på DVD og kan lånes på biblioteket. 

Broder Jacques mente, at hellighed var 
noget der langsomt blev opbygget i kraft af 
indre kampe og en lang åndelig udvikling. Da 
han kom til Kz-lejrene, gik han sejrende ud 
af kampen mod ondskaben, fordi han havde 
valgt sin sjæl og relationen til Gud som det 
eneste vigtige. Denne sejr resulterede også 
i, at han viste de andre fanger kærlighed og 
hjælp, og overlevende vidner har berettet, at 
broder Jacques var elsket af medfangerne, 

at han var nærværende og prøvede at hjælpe 
dem, der ikke kunne mere og at rejse dem, 
der var faldet. Når tvangsarbejdet i lejrene 
var gjort, fik han tilladelse til om aftenen 
at hjælpe de syge fanger i lazarettet. Var 
det heltemodigt? Ja, det var det! Men han 
lagde selv stærkt vægt på, at det var et 
arbejde, et bønnens arbejde, skridt for skridt 
at lade kærligheden sejre i sine tanker og 
handlinger. Han sagde således i et foredrag 
i forbindelse med en retræte i han holdt for 
karmeliternonnerne i Pontoise december 
1943: 

”Før i tiden præsenterede man helgener 
for os som skabninger der ikke havde 
legemer, som fra den allerførste uge af 
deres liv fastede og kendte det åndelige liv. 
Sandheden er helt anderledes. Og det tager 
modet fra os at sige til os: Hellighed, det har 
man eller også har man det ikke. Og sådan 
forholder det sig heller ikke! Hellighed er 
en bygning der bliver opført sten for sten, 
skærve for skærve”.

Kærlighed fremfor beundring
Det er tankevækkende at læse om helgener, 
når de beskrives i hele deres konkrete 
virkelighed med de fejl og svagheder, som 
de har. For så kan man se, hvordan disse 
svagheder ikke var hindringer for deres 
helliggørelse, men tværtimod har kunnet 
bruges af Gud. Sådanne helgenbeskrivelser 
kan blive en hjælp på troens vandring. 

Man kunne forestille sig, at sådanne 
helgenbeskrivelse i højere grad vækker 
kærlighed end beundring hos læseren, og 
derfor vil det måske være mere nærliggende, 
efter endt læsning, at henvende sig til disse 
helgener om hjælp og forbøn.

Eftertanker
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SPIRITUALITET Fra tid til anden læser 
man helgenbeskrivelser, hvor helgenen 
beskrives som en helt eller heltinde, der 
gennemgår hård fysisk askese, altid er 
from og ikke har nogen fejl. Men ved en 
sådan beskrivelse ligger hovedvægten i 
virkeligheden på helgenens storhed. Er det 
ikke mere korrekt, at helgenbeskrivelser 
handler om, at det er Gud, der er stor, og at 
mennesket skal prøve at blive lille, så Gud 
kan arbejde gennem mennesket? Sådan har 
helgener altid beskrevet sig selv. 

Den hollandsk-svenske karmeliterbroder 
Wilfrid Stinissen (1927-2013) mente, 
at det kan være skadeligt at skrive 
helgenbiografier, hvor helgenen er et fejlfrit 

menneske. Han skriver om dette: 
”Helgener er ikke fuldkomne æteriske 

væsener langt væk fra jævne menneskers 
sædvanlige snævre vilkår. Næsten alle 
gamle helgenbiografier fremstiller deres 
”helte” sådan, og er derfor også til en vis 
grad ”skadelig” litteratur. Det værste man 
kan gøre ved helgener er at sætte dem op 
på en så høj piedestal, at bare tanken om at 
efterfølge dem synes umulig”.   

Hvis man beskriver helgener som fejlfrie 
mennesker, der fra fødsel til død kun gjorde 
heltemodige og fromme gerninger, mister 
man noget vigtigt, nemlig at helgener 
deltager i en åndelig kamp og kæmper mod 
fristelser. Ja, dybest set, at de i højere grad 

end os andre deltager i sådanne kampe. 
Allerede Thomas à Kempis skriver derom 
i Kristi efterfølgelse: 

”Fristelser er i øvrigt meget gavnlige, 
skønt de er pinlige og besværlige; thi ved 
dem bliver mennesket ydmygt, lutret og 
oplyst. Alle de hellige har gennemgået 
mange trængsler og fristelser og derved 
gjort fremskridt. Og de, som ikke har 
kunnet udholde fristelser, er blevet forskudt 
og er faldet fra”. 

To nyere helgener viser med deres liv og 
tro klart, at det er den åndelige udvikling og 
kamp, de gennemlevede, der gjorde dem til 
helgener:

Skt Bernadette af Lourdes
Det gælder St Bernadette (1844-1879), der 
modtog visioner af Jomfru Maria i grotten 
i Lourdes. Man kan sige, at Bernadette fik 
visionerne i grotten foræret, og dette gav 
hende indre lys og styrke til at gennemleve 
åndelige kampe i klostret i Nevers. Det gav 

hende for eksempel styrke til at tage imod 
lidelserne i klostret – af kærlighed til Gud 
og til gavn for menneskers sjæle. Og hun 
deltog med sin lidelse og bøn i den åndelige 
kamp mellem Gud og djævelen, mellem 
godt og ondt, som ethvert menneske står 
i. Hun valgte – i alle de små dagligdags 
situationer – at blive lille, så Gud kunne 
blive større i hende og arbejde gennem 
hende. Hun var ikke en heltinde og ikke 
fejlfri, men hun var i stand til at give slip 
på sit ego, sit begær og sin egoisme, så Gud 
kunne arbejde gennem hende. Derfor var 
hun i stand til at tage imod budskaberne 
fra Lourdes – ikke som en lov, der skulle 
overholdes, men som kærlighed der skulle 
praktiseres. Men det skete gennem en lang 
åndelig proces, og det var ikke gratis. 

Skt Thérèse af Lisieux
St Thérèse (1873-1897) havde samme syn 
på hellighed som Skt Bernadette. Man kunne 
også sige, at Skt Thérèse havde evangeliet 

Fortsættes nedenunder ▶

Er helgener fejlfrie mennesker?
Hellighed er både et valg og en kamp, som varer hele livet.

Tekst: Lissie Lundh

Broder Jacques de Jesus. Foto: jacquesdejesus.com.



Katolsk Orientering
Katolske nyheder fra ind- & udland

ØKUMENI Danske Kirkers Råd satte 
med to velbesøgte reformationsseminarer 
den 1. og 2. december og en økumenisk 
gudstjeneste i Københavns lutherske 
Domkirke den 3. december et flot og festligt 
punktum for reformationsåret i Danmark. 
Kardinal Gerhard Müller, tidligere 
præfekt for Troslærekongregationen, var 
sammen med den reformerte professor 
emeritus Gerd Theissen indbudt til at 
deltage i seminaret, hvor kardinalen holdt 
et indlæg om mulighederne for at bygge 
bro mellem den katolske 
og de protestantiske kirker. 
Indlægget tog udgangspunkt 
i den tyske, protestantiske 
teolog Dietrich Bonhoeffer, 
som Müller har skrevet 
disputats om. Søndag den 3. 
december fejrede kardinalen 
messe sammen med de 
danske katolikker i Sankt 
Ansgars Kirke i Bredgade. 
Her havde KO lejlighed til at 
stille ham et par spørgsmål 
om, hvor langt vi er kommet 
i den økumeniske samtale.

Hvad ser De som det 
største fremskridt inden for 
den økumeniske dialog?

Jeg ser processen efter det 
fælles romersk-katolske og  

lutherske dokument i 1999 om retfærdiggø-
relsen som det foreløbig største fremskridt. 
Retfærdiggørelsen sker gennem Guds nåde, 
som man må samarbejde med. 

Hvad er de største forhindringer for en-
hed?

Kirkerne er alle lemmer på Kristi legeme. 
Vi har dåben, Bibelen og trosbekendelsen 
fælles. Vi går på vejen sammen og bygger 
Guds rige op sammen.  Men vi har betydeli-
ge forskelle i embedsforståelsen og synet på 
sakramenterne. Biskopperne i den romerske 

kirke er efter katolsk opfattelse apostlenes 
efterfølgere. Som den første blandt biskop-
perne er paven et kriterium for enheden. Pe-
trusembedet er den klippe, Kirken bygger 
på. Her er vi endnu langt fra hinanden.  

Vi har forskellige udgangspunkter for vo-
res kirkesyn. For os kan Kirkens enhed ikke 
bare bestå i en platonisk, usynlig enhed, der 
består bagom de synlige strukturer. Forud-
sætningen for fuld enhed er en formulering 
af en fælles troslære og et fælles syn på sa-
kramenterne. 

Hvad forhindrer os i at have fælles kom-
munion?

Jeg kan godt forstå, at vi set ud fra et 
evangelisk synspunkt virker ekskluderende.  
Hos dem kan alle døbte jo som regel del-
tage i nadveren. Det er ikke muligt i Den 
katolske Kirke, fordi vi endnu ikke har den 

fulde enhed. Fællesskabet om 
dette sakramente er et udtryk 
for enhed. Men det drejer sig jo 
ikke bare om en følelsesmæs-
sig enhed, så her er der en del, 
der skiller os. Vores nadversyn 
adskiller sig væsentligt fra hin-
anden. Vi tror på realpræsen-
sen, mens der fra evangelisk 
side ikke er tale om en væsens-
forvandling af brød og vin. For 
de evangeliske består der kun 
en realpræsens ”in uso” – ved 
modtagelsen, sagde kardinal 
Müller. 

Læs mere om seminaret på 
side 4. Messen søndag den 3. 
december kan ses på www.ka-
tolsk.dk under Videogudstjene-

ster fra Sankt Ansgars Domkirke.

ØKUMENI Sidste dag i november 
fejrer Den katolske Kirke festen for 
apostlen Andreas og ved denne højtid 
er det traditionen, at Vatikanet sender 
en delegation til Istanbul for at deltage 
i fejringen af Den ortodokse Kirkes 
skytshelgen. På tilsvarende vis sender Den 
ortodokse Kirke en delegation til Rom, 
når katolikkerne fejrer festen for apostlene 
Peter og Paulus den 29. juni.

Kardinal Kurt Koch, formand for Det 
pavelige råd for fremme af kristen Enhed, 
deltog i højtiden i Sankt Georg-katedralen 
i Istanbul, hvor han oplæste et budskab fra 
pave Frans til den økumeniske patriark af 
Konstantinopel, Bartholomæus I. 

”Katolikker og ortodokse oplever allere-
de gennem forkyndelsen af dogmerne fra de 
første syv økumeniske konciler, ved troen 
på eukaristiens og de andre sakramenters 
virkning, og ved at bevare den apostoliske 
succession i bispeembedet et dybt fælles-
skab med hinanden (jf. Unitatis Redinte-
gratio, 15; 2. Vatikankoncils dekret om 
økumenien)”. 

Paven skriver, at ”vi i dag erkender det 
akutte behov for at vokse mod et fuldt og 
synligt fællesskab”. Han mindes det histori-

ske møde mellem pave Paul VI og patriark 
Athenagoras i Phanar (Istanbul) den 25. juli 
1967, og han citerer patriarkens ord ved den 
lejlighed:

”Lad os, når som helst det er muligt, 
samle hvad der blev splittet gennem hand-
linger, som begge kirker er involveret i, ved 
at styrke de anliggender af tro og kanonisk 
disciplin, vi har fælles. Lad os gennemføre 
den teologiske dialog i overensstemmelse 
med princippet om fuldt fællesskab i tros-
spørgsmål, i frihed både i den teologiske 
tænkning, når den er from, opbyggelig og 
inspireret af kirkefædrene, og i de forskel-
lige lokale skikke, sådan som Kirken har 
tilskyndet os til lige fra sin begyndelse”.

Pave Frans udtrykker taknemmelighed 
over de fremskridt, som allerede er 
opnået gennem den fælles internationale 
kommission for teologisk dialog mellem 
Den katolske Kirke og Den ortodokse Kirke, 
og han opfordrer til, at man viderefører 
disse drøftelser: 

”Den konsensus, der er opnået mellem 
katolikker og ortodokse om visse 
grundlæggende teologiske principper, 
der regulerer forholdet mellem forrang 
og synodalitet i Kirkens liv i det første 
årtusinde, kan tjene til at evaluere, endog 
kritisk, visse teologiske kategorier og 
praksisser, der udviklede sig i løbet af det 
andet årtusinde i overensstemmelse med 
disse principper. En sådan konsensus kan 
sætte os i stand til at forestille os en fælles 
måde at forstå udøvelsen af   biskoppen 
af   Roms embede i sammenhæng med 
synodalitet og til tjeneste for Kirkens 
fællesskab i den nuværende sammenhæng. 
Denne følsomme opgave skal forfølges i 
en atmosfære af gensidig åbenhed og frem 
for alt i lydighed mod de krav, Helligånden 
stiller til Kirken”.

Til slut udtrykker pave Frans ”sit 
brændende ønske om, at ortodokse og 
katolikker kan fremme fælles lokale 
initiativer om disse spørgsmål, fordi 
der findes mange sammenhænge, hvor 
katolikker og ortodokse allerede kan 
samarbejde uden at skulle vente på dagen 
med fuld og synlig enhed”.   NM
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”Lad os nå frem til en fælles forståelse  
af paveembedet”
Paven opfordrer til større tilnærmelser mellem katolikker og ortodokse.

På billedet fra 2015 hilser kardinal 
Koch på Bartholomæus i Sankt Georg-
katedralen i Istanbul.

Der er et stykke vej endnu
KO mødte kardinal Gerhard Müller ved afslutningen af et økumenisk 
seminar i København.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

Kardinal Gerhard Müller prædikede på tysk under søndagsmessen 
den 4. december. Biskop Czeslaw oversatte.
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KINA I følge Asiens førende katolske ny-
hedstjeneste ucanews.com har myndighe-
derne i Kinas østlige Jiangxi-provins indledt 
en kampagne, som skal få kristne familier 
til at udskifte deres krucifikser og religiøse 
billeder med portrætter af landets præsident 
Xi Jinping. Flere iagttagere sammenkæder 
det med en overordnet national kampagne 
rettet mod landets religiøse grupper.

Bystyret i Huangjinbu har på sin konto 
på det sociale medie WeChat uploadet flere 
billeder, der viser lokale embedsmænd i 
færd med at fjerne krucifikser og religiøse 
motiver forskellige steder i Yugan-regionen. 
Myndighederne skriver i den ledsagende 
tekst, at de implicerede kristne har “indset 
deres fejl og nu har valgt ikke længere at tro 
på Jesus, men på [kommunist] partiet”. Det 
hævdes, at kristne frivilligt har udskiftet 
624 religiøse billeder til fordel for 453 
portrætter af Xi Jinping, Kinas præsident og 
generalsekretær for kommunistpartiet.

Myndighederne skriver, at det gennem en 
målrettet indsats for at bekæmpe fattigdom 
og hjælpe socialt udsatte personer er 
lykkedes dem at ’omvende’ kristne til at 
blive loyale mod kommunistpartiet. Næsten 
hver tiende indbygger i den fattige Yugan-
region er kristen.

Pater Andrew, der ikke ønsker at oplyse 
sit efternavn af frygt for repressalier fra 

myndighedernes side, udtaler til Ucanews.
com, at kampagnen også har medført, at 
embedsmænd har givet fattige husstande 
penge for at ophænge et portræt af 
præsidenten.

Pater John fra den nordlige del af Kina 
fortæller til nyhedsbureauet, at præsident 
Xi efter partikongressen i oktober nærmest 
har fået status af ”en ny Mao Zedong”. 
Præsten vurderer, at embedsmænd andre 
steder i landet vil lade sig inspirere af det, 
der foregår i Jiangxi.

Børn som spioner
Kommunistpartiet har for nylig vedtaget 
nye og skærpede ”forordninger om religi-
øse anliggende”, som bliver implementeret 
næste år. Kinesiske kristne såvel som iagt-
tagere frygter derfor, at der nu vil blive gjort 
mere for at bringe landets religiøse politik i 
samklang med Xis ’sinificeringsmodel’.

Præster i Kina, som Ucanews.com 
har talt med, regner ikke med en direkte 
tilbagevenden til forholdene under 
Kulturrevolutionen, men de frygter en 
stigende religiøs og social kontrol. ”Det vil 
ikke medføre noget godt”, udtaler én.

Offentliggørelsen i Kina af videoer, hvor 
børn og unge opfordres til at udspionere 
deres familier, bringer også mindelser om 
Kulturrevolutionen, hvor unge rødgardister 
strengt håndhævede kommunistpartiets 
ideologi, og arresterede og offentligt 
ydmygede enhver, som ansås at afvige fra 
formand Maos lære.

Det kinesiske uddannelsesforbund, som 
hører under undervisningsministeriet, 
offentliggjorde for nylig to videoer, hvori 
børn lærer at angive familiemedlemmer, 
som anses til fare for den nationale 
sikkerhed. Den ene video henvender 
sig til folkeskoleelever, den anden til 
gymnasieelever.

 I begge videoer instrueres børn og unge 
til at angive alle – selv deres forældre 
– til det nationale sikkerhedskontor, 
hvis vedkommende ulovligt videregiver 
fortrolige informationer, navnlig til 
udlændinge. Videoerne indeholder et 
hotline-telefonnummer, som kan benyttes 
til dette formål.

Af en officiel meddelelse fremgår 
det, at videoerne understøtter præsident 
Xi Jinpings strategi om, at nationale 
sikkerhedsmål skal indgå i undervisningen.

Internationale nyheder

KO mener
En vigtig opgave
Året går snart på hæld. Det samme gør den 
fireårige mandatperiode for bispedømmets 
nuværende menighedsråd. Om mindre 
end tre måneder, søndag den 18. marts 
2018, skal katolikker, der er fyldt 16 år 
på valgdagen og optaget på valglisten, til 
stemmeurnerne for igen at sammensætte 
de råd, som i snart 48 år har været med til 
at forme bispedømmets liv. Som en af sine 
første opgaver skal de nye menighedsråd 
udpege medlemmer til det nye pastoralråd 
– et organ, som mange kun har lidt eller slet 
ingen berøring med, men som ikke desto 
mindre yder et stort og vigtigt arbejde som 
rådgiverorgan for biskoppen.

Det 2. Vatikankoncil anbefalede, at 
lægfolket skulle inddrages i den lokale 
Kirkes mission og pastorale liv og at de 
skulle have et reelt medansvar ved, at der 
blev skabt egnede organer. I kølvandet på 
synoden på Nyborg Strand i 1969 oprettede 
biskop Martensen disse organer, og de har 
siden haft stor betydning for lægfolkets 
involvering i bispedømmets liv.

Selv om sognepræsten har det 
overordnede ansvar for menighedens liv 
og det afgørende ord i mange sager, har 
lægfolket en vigtig opgave i at interessere 
sig for sognets katekese og liturgi, for 
menighedens administration og økonomi 
og forskellige praktiske gøremål. Frem 
for alt er det deres opgave sammen med 
præsten at skabe et levende og inkluderende 
fællesskab, hvor mange føler sig tilskyndet 
til at engagere sig i menighedens liv. 

I en opfordring om at engagere sig i 
menighedsrådsvalget i 2014 skrev biskop 
Czeslaw Kozon, at man har kunnet 
registrere en vis afmatning i interessen 
for at stille op til menighedsrådet. Det har 
været svært at finde kandidater, nogle har 
forladt rådene i utide og der har kun været 
få suppleanter til at erstatte dem. Eller også 
er ’Tordenskjolds soldater’ – mange af 
dem, der har præget rådsarbejdet og været 
aktive i menighedens liv i længere periode 
– døde eller har ikke længere kræfterne. 
Derfor er der brug for nyt blod. 

”Mange, ikke mindst unge familier, 
har meget at se til, og har derfor svært 
ved at have overskud til mere. Mange 
af disse mennesker, også blandt de helt 
unge, er dog værdifulde ressourcer, 
som ikke må ligge ubrugte hen, så jeg 
opfordrer til, at mange seriøst overvejer 
at stille op. Det samme gælder de mange 
nye katolikker fra udlandet. De er ofte et 
frisk pust i vore menigheder, men nogle 
gange tilbageholdende. Også I opfordres 
til at stille jeres talenter til rådighed og 
kandidere”, skrev biskoppen og hans 
opfordring er fortsat aktuel. 

Bispedømmet har allerede nedsat en 
central valgstyrelse, hvis opgave er at 
koordinere den overordnede tilrettelægning 
af valget, dets gennemførelse og behandle 
eventuelle klager, og i menighederne er 
der nu blevet nedsat en lokal valgstyrelse. 
Måske burde ét af dine nytårsforsætter 
være at engagere dig mere i sognets liv og 
stille op til det nye menighedsråd? 

KO’s redaktion ønsker læserne glædelig 
jul og godt nytår!

 Niels Messerschmidt

Betaler for at udskifte 
krucifikser med 
præsidentportræt
Voksende frygt for religiøs og social kontrol i Kina.

Tekst: Niels Messerschmidt

Katolikker fra Jiangxi-provinsen i færd 
med at ophænge portræt af præsident Xi 
til erstatning for religiøse billeder i deres 
hjem. Præster er ængstelige for, at andre 
provinser vil følge trop.  
Foto fra det sociale medie WeChat.

POLEN Et lovforslag,  som for tiden er til 
høring i det polske parlament, lægger op til 
at udfase butikkernes søndagsåbning over 
en treårig periode. Ifølge Catholic Herald 
ønsker tilhængerne af lovforslaget at give 
butiksansatte mere tid til at være sammen 
med deres familier. Forslaget, som støttes 
af fagforbund og regeringspartiet Lov og 
Retfærdighed (PiS), er allerede vedtaget 
i underhuset og mangler nu kun senatets 
godkendelse og præsident Andzrej Dudas 
underskrift for at kunne træde i kraft.

Vedtages lovforslaget, må polske butikker 
fra årsskiftet kun holde åbent den første og 
sidste søndag i måneden, og fra 2019 kun 
sidste søndag i måneden. I 2020 bliver det 
forbudt at holde søndagsåbent – på nær 
enkelte bagerier og online-forretninger, 
ligesom søndage op til helligdage som fx 
julen også vil være fritaget. 

Den polske bispekonference mener ikke, 
lovforslaget er vidtgående nok, fordi ingen 
bør arbejde om søndagen, siger de.

Fagforbundet Solidarność indsamlede 
sidste år 350.000 underskrifter om at 
fremsætte et lovforslag mod butikkers 
søndagsåbning – hvilket er langt mere end 
de 100.000 underskrifter, som kræves for at 
kunne fremsætte et lovforslag i parlamentet.

Alfred Bujara fra Solidarność siger til 
det franske nyhedsbureau France Press, 
at ansatte i supermarkeder er ”lavtlønnede, 

overarbejder, og at det påvirker deres 
familieliv”, og han tilføjer, at ”i Polen er 
kapitalismen og forbrugermentaliteten 
kommet helt ud af kontrol”. 

I encyklikaen fra 1991, Centesimus 
Annus, skrev den polske pave Johannes Paul 
II, at hvad angår staten, kan man spørge ”om 
eksisterende love og industrisamfundenes 

praksis i vore dage effektivt sikrer 
udøvelsen af denne fundamentale ret til 
søndagshvile”.

De sidste tyve år har man mindst tre 
gange forsøgt at indføre et sådant forbud 
i Polen. En undersøgelse viser, at kun 30 
procent af de polske vælgere støtter dette 
forbud, mens 62 procent er imod det, 
oplyser France Press.

Et lignende forbud blev vedtaget i Ungarn 
i 2015, men det viste sig efterfølgende så 
upopulært, at det allerede året efter blev 
lempet.

 NM

Står polske butikkers 
søndagsåbning for skud?
Et lovforslag skal sikre butiksansatte mere tid sammen med familien.

Søndagsshopping kan snart vise sig at være fortid i Polen. Foto: Authentic Creations, 
Shutterstock.
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NORGE Den polskfødte læge blev i 
slutningen af 2015 fyret som praktiserende 
læge af Sauherad kommune for at nægte at 
indsætte spiraler. Efter først at have tabt sit 
søgsmål mod kommunen, vandt Katarzyna 
Jachimowicz i sidste måned appelsagen om 
uberettiget fyring. 

Jachimowicz blev ansat i kommunen i 
2011, men fik problemer, da det norske 
sundhedsministerium i 2012 skærpede 
retningslinjerne og fastslog, at norske læger 
ikke længere må sige ’nej til at udføre 
abort eller udskrive prævention. Da lægen 
fastholdt sin modstand mod at oplægge 
spiral, blev hun fyret. 

Agder appelret kendte den 24. november 
fyringen af lægen for ugyldig og fastslog 
at ”Sauherad kommune er forpligtet til 
at genansætte Katarzyna Jachimowicz 
som praktiserende og kommunalt ansat 
læge i en 20 % stilling”. Appelretten 
lagde i sin afgørelse også vægt på, at 
lægens samvittighedsfrihed var blevet 
krænket i henhold til den europæiske 
menneskerettighedskonvention.

Norge vedtog i 2015 en lov, hvor 
læger ikke kan nægte at medvirke til 
fødselskontrol. Men loven omfatter ikke 
abortfremkaldende midler. Den præventive 
effekt af en spiral er, at den forhindrer det 
tidlige foster i at vokse fast i livmoderen. 
Dermed afbrydes det nye liv. Katarzyna 
Jachimowicz har derfor begrundet sin 
holdning både biologisk, etisk og religiøst.

En grundlæggende ret
Robert Clarke, direktør for ADF Interna-
tional, der forsvarer tros- og samvittigheds-
friheden, siger i en udtalelse: ”Afgørelsen 
sender et klart budskab til de norske myn-
digheder om, at samvittighedsfrihed er en 
grundlæggende ret i henhold til den euro-
pæiske menneskerettighedskonvention, 
som må beskyttes”.

Sagen mod Katarzyna Jachimowicz har 
fået stor international opmærksomhed og 
mere end 65.000 personer har underskrevet 
en protest mod hendes fyring.

Robert Clarke påpeger, at Europarådets 
parlamentariske forsamling, som Norge 
er medlem af, har bekræftet at ”ingen 
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Toppost til to kvinder
VATIKANET Paven har udnævnt to 
kvinder til vigtige stillinger i Vatikanet. 
Bioetiker Gabriella Gambino (49 år) 
bliver andensekretær for kontoret for 
livet, juristen Linda Ghisoni (52 år) bliver 
andensekretær for afdelingen for lægfolket.

 Gambino har været rådgiver for Italiens 
bioetiske råd og hun underviser på Tor 
Vergata-universitetet i Rom. Ghisoni 
arbejder som dommer i kirkeret ved Roms 
bispedømme og som docent i kanonisk ret 
på Gregoriana universitetet.

Andensekretæren er nr. tre i hierarkiet 
i Vatikanets kontorer, efter kontorlederen 
(præfekten) og førstesekretæren. I juli 
udpegede paven Flamina Giovanelli (69 
år) til andensekretær for kontoret med 
ansvar for migration, menneskerettigheder, 
miljø og fattigdomsbekæmpelse. Hidtil har 
blot få kvinder opnået egentlig ansættelse i 
Vatikanet, fx i ordenskongregationen, hvor 
en ordenssøster har rang af andensekretær.

Bronze til kloster
NORGE Den 20.-21. november dystede 
flere hundrede osteproducenter i World 
Cheese Awards i London, og her løb 
trappistklostret Munkeby Mariakloster 
med bronzemedaljen i kategori ’halvfast 
ost’. Munkebyosten er lavet af komælk fra 
lokale gårde nær Levanger i Trøndelag.

På deres Facebook-side udtrykker 
munkene stor tilfredshed med resultatet 
og glæder sig til næste år, hvor 
ostekonkurrencen afholdes i Bergen.

Ny afdeling
VATIKANET Et nyt kontor er oprettet 
til koordinering af de pavelige diplomaters 
arbejde. Kontoret bliver den tredje afdeling 
i statssekretariatet; de andre er hhv. 
afdelingen for generelle anliggender, der 
koordinerer kuriens normale aktiviteter, og 
afdelingen for statsrelationer, der håndterer 
udenrigsanliggender. 

Lederen af det nye kontor får ansvaret 
for kontakten til nuntiaturerne. Ifølge pa-
vens instrukser skal kontoret tage vare på 
alt vedrørende Den hellige Stols diplomati, 
fx udvælgelse og uddannelse af unge gejst-
lige til tjenesten, forfremmelser, akkredite-
ring og ansættelsen af lokalt personale.

VERDENSDAG Ved foden til den 
tunge bronzebaldakin, under Peterskirkens 
kuppel, træder Serge Urso lidt genert frem 
mod amboen for at læse 2. læsning.

“Jeg var lamslået og bevæget”, siger 
digteren, der har ”haft sine kronede dage” 
og nu overnatter på Maison Lazare i 
Nantes, som tilbyder logi til unge arbejdere 
og hjemløse.

Serge var blandt de 7.000 fattige, hjem-
løse og arbejdsløse, der søndag den 19. no-
vember mødtes i Peterskirken til den første 
verdensdag for de fattige. Denne dag er 
inspireret af sidste års Fratello-valfart for 
hjemløse som led i Barmhjertighedens år.

”I de fattiges svaghed findes en ’forløsen-
de kraft’. Selv om de – set med verdens øjne 
– kun har ringe værdi, er det dem, der åbner 
vejen til himlen for os. De er vores pas til 
paradiset”, sagde pave Frans i sin prædiken.

De fleste af lektorerne og frembærerne af 
offergaverne var mennesker i nød som fx 
parret fra Torino, der deltog i processionen 
sammen med deres lille pige, som lider af 
cystisk fibrose.

”Kirkens opgave er at opsøge dem, der li-
der endnu mere end os og værne om dem”, 
sagde Christian Delouche, der selv kæmper 

med skizofreni.
I den store Paul VI audienshal blev paven 

sidste år berørt af Christians vidnesbyrd. 
”Efter mit vidnesbyrd græd jeg meget”, for-
talte han os. ”Og så følte jeg, at alle mine 
byrder blev løftet af mig. Jeg strålede af 
glæde”.

Christian var også en af dem, som 
havde bedt for paven og havde bedt 
sammen med ham – hvad der siden skulle 
blive et af de mest symbolske billeder på 

Barmhjertighedens Jubelår.
”Jeg håber ikke, han har glemt mig”, be-

tror Christian os. ”Mødet med ham gav mig 
trøst og styrke”.

I sin prædiken sagde paven: “Det vil gøre 
os godt at nærme os de fattige. Det vil be-
røre vort liv, det vil minde os om, hvad der 
virkeligt betyder noget: at elske Gud og vo-
res næste. Kun det varer evigt – alt det andet 
forgår. Det, vi investerer i kærlighed, bliver 
tilbage, resten forsvinder”.

Paven understregede “vor evangeliske 
pligt at drage omsorg for de fattige, vores 
sande rigdom”. Det skal vi ”ikke kun gøre 
ved at give dem brød, men også sammen 
med dem bryde Guds ords brød, som de er 
de mest naturlige modtagere af. At elske de 
fattige vil sige at bekæmpe alle former for 
fattigdom, åndeligt og materielt”. 

En stor kurv med brød blev frembragt 
under offertoriet. Paven velsignede brødet, 
der skulle uddeles under det gratis måltid, 
der blev serveret i Paul VI audienshal umid-
delbart efter messen, og hvor paven havde 
inviteret 1.500 fattige, hjemløse og mar-
ginaliserede mennesker til at spise frokost 
sammen med ham.

Blandt de inviterede var mange italienere, 
men også franske, polske og spanske delta-
gere fra sidste års Fratello-valfart. Desuden 
var ca. 2.500 andre personer inviteret til at 
få et gratis måltid, som blev uddelt fra for-
skellige steder i Rom. Gennem disse tiltag 
ønskede Vatikanet at understrege betydnin-
gen af denne verdensdag for de fattige – et 
nyt initiativ, som pave Frans ønsker bliver 
markeret i samtlige bispedømmer verden 
over.

De fattige er ’vores pas  
til paradiset’
Pave Frans fejrede første verdensdag for de fattige ved at spise sammen 
med 1.500 fattige, hjemløse og arbejdsløse i Vatikanet.

Tekst: Nicolas Senèze, La Croix, redigeret af Niels Messerschmidt

Pave Frans spiste frokost med 1.500 
fattige, hjemløse og marginaliserede 
personer i Paul VI audienshal efter 
messen, der markerede den første 
verdensdag for de fattige.  
Foto: Max Rossi, Reuters.

Læge vinder sag  
om uberettiget fyring
Katarzyna Jachimowicz blev fyret, fordi hun ikke ville lægge spiral op.

person, hospital eller institution kan tvinges 
til, holdes ansvarlig eller diskrimineres 
på nogen måde for at afvise at udføre, 
facilitere, medvirke til eller underkaste sig 
en abort”.

Sidste år udtalte Katarzyna Jachimowicz 
til en polsk avis, at hun ikke ønskede sig 
offentlig opmærksomhed, men at hun fandt 
det vigtigt at kæmpe for lægers rettigheder. 
Hun sagde, at hun frygtede at læger i 
fremtiden kunne blive bedt om at udføre 
aktive dødshjælp.

Biskop Bernt Eidsvig af Oslo glæder sig 
over rettens afgørelse og kalder afgørelsen 
for ”en sejr for samvittighedsfriheden”. 

 NM

Den norske læge Katarzyna Jachimowicz 
har vundet en appelsag om uberettiget 
fyring for at nægte at sætte spiraler op.
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TEOLOGI Jubilæumsåret 2017, der 
kulminerede på reformationsdagen 31. 
oktober, lakker nu mod enden. For første 
gang har Den katolske Kirke været med 
hele vejen til at markere 500-året for at 
Luther slog sine 95 teser op på kirkedøren 
i Wittenberg.

Men nu er det tid at se fremad og forholde 
sig til kirkens behov for stadig fornyelse, si-
ger Danske Kirkers Råd, der i samarbejde 
med Folkekirkens biskopper og biskop 
Czeslaw fra 1.-3. december afholdt et refor-
mationsseminar i samarbejde med afdeling 
for systematisk teologi ved Københavns 
Universitet. Den fælles markering af refor-
mationsjubilæet blev afsluttet med en øku-
menisk jubilæumsgudstjeneste i Vor Frue 
Kirke.

Der blev lagt ud med et eftermiddagsse-
minar på Københavns Universitet. Her var 
temaet: Er reformationen adskillende eller 
samlende princip? Hvilke opgaver kan og 
skal kirkerne løse sammen, hvor omfat-
tende skal enheden være og hvordan skal 
kirkerne stille sig til udfordringen fra Islam.

Det fælles udgør langt mere end det, 
der adskiller os, sagde biskop Czeslaw, 
der benyttede lejligheden til at tænke 
kontrafaktisk, for  hvad ville der være sket, 
hvis man havde taget Luther mere alvorligt? 
Reformationen kom på længere sigt til at 
styrke Den katolske Kirke indadtil, men 

samtidig blev der også dannet fjendebilleder, 
konstaterede biskop Czeslaw.

Københavns biskop Peter Skov-Jakobsen 
fandt det vigtigt, at økumenien ikke bliver 
for selvoptaget og navlebeskuende, men at 
vi står sammen om at vidne som kristustro-
ende. Han konstaterede, at grænserne mel-

lem de forskellige kirkesamfund var blevet 
langt mere flydende. Som eksempel nævnte 
han, hvordan mange folkekirker har taget 
katolske fænomener som lysglober og pil-
grimsvandringer til sig. 

Det er en del af Kirkens væsen, at den 
altid trænger til at reformeres. Vi har brug 
for reformation fordi kirken har det med 
at miste sin dynamik og blive stiv, sagde 
Tonny Jacobsen præst i Pinsekirken og 
formand for Frikirkenet. Selv kommer 
han fra en tradition, der blev kaldt for 
sværmerne, og han husker, hvordan Den 
katolske Kirke i hans barndom blev set på 

som den babyloniske skøge.   
Vi skal lade os udfordre af hinanden. Kir-

ketraditionerne repræsenterer forskellige 
nådegaver, som Gud giver og derfor har vi 
også medicinen for hinandens sygdomme, 
mente Tonny Jacobsen. Som eksempel 
nævnte han, at pinsefolkene kan blive hy-
perindividualistiske og komme til at mangle 
traditionen. Han kaldte det en problematisk 
arv efter Den lutherske Kirke, at den er født 
uden missionssyn og at den ikke vil tale om 
etik. 

Kirken står over for en gigaopgave – vi 
skal give kristendommen nyt liv og berø-
ring med hverdagslivet, sagde Iben Krogs-
dal, phD, forfatter og salmedigter. Hun har 
forsket i moderne danskeres tro og spiritua-
litet og konstaterede, at uvidenheden om 
kristendommen er større end nogensinde. 

Der var enighed om, at de kristne skal 
vidne sammen over for verden og vise de-
res engagement i at arbejde for hele den 
menneskelige families overlevelse. En ny 
og vigtig opgave har vist sig i de senere år. 
Mange muslimer fra Iran og Afghanistan 
søger kristendommen her i Danmark. De 
har nemmere ved at tale med mennesker, 
som har en tydelig tro. Vi må vise os som 
stolte kristne og komme med evangeliet til 
muslimerne, sagde Tonny Jacobsen.

Selv om seminaret pegede på flere ting, 
kristne kan mødes om, er der dog fortsat 
en alvorlig knast i det økumeniske arbejde. 
Gentagne gange efterlyste biskop Skov- 
Jakobsen, at Folkekirkens medlemmer og 
katolikkerne kunne mødes om et fælles 
nadverbord. Men du kender jo det katolske 
nadversyn, sagde biskop Czeslaw.  

 LR

TEOLOGI Kardinal Gerhard Ludvig Mül-
ler, forhenværende præfekt for Troslære-
kongregationen, Gerd Theissen, professor 
emeritus ved Heidelberg Universitet og 
Niels Henrik Gregersen, professor i dogma-
tik ved Københavns Universitet, kørte det 
tunge skyts i stilling ved et teologisk dagse-
minar i Sct. Andreas Kirke i Gothersgade 
på andendagen for reformationsseminaret. 
Temaet var: Hvad ligger foran – adskilt og 
sammen? Det blev en tætpakket dag med 
vægtige teologiske statements om, hvilke 
veje vi kan gå mod enheden.

Hvordan bygges der bro mellem det 
forskellige kirke- og embedssyn i den 
katolske og de protestantiske kirker? Det 
var hovedpunkterne i kardinal Gerhard 
Ludvig Müllers indlæg, hvor han så på 
den økumeniske fremtid ud fra et romersk-
katolsk perspektiv. 

Med udgangspunkt i en forelæsning, som 
Dietrich Bonhoeffer (1906-1945) holdt i 
1932 over temaet Kirkens væsen, talte kar-
dinalen over forfaldet af menighedstanke-
gangen efter Luther. Luther forstod kampen 
med Rom som en kamp for at genoprette 
Kristi oprindelige menighed; men efter ham 
udartede den individualistiske tankegang 
inden for protestantismen, sagde kardina-
len. 

Bonhoeffer var under stærk indflydelse 
af Karl Barths dialektiske teologi og den 
samtidige udvikling inden for katolsk kir-
kelære. Kardinalen så Karl Barths dialek-
tiske teologi med dens begreb om Guds 
åbenbaring ”senkrecht von oben”  – lodret 
ovenfra – som noget der i høj grad var med 

til at bære den økumeniske bevægelse og 
skabe en fælles basis. Han pegede også på, 
hvordan to totalitære regimer i Tyskland 
har bragt mange kristne sammen i et fælles 
økumenisk vidnesbyrd.

Kardinalen fokuserede på betydningen af 
Kirkens synlige institutionelle skikkelse og 
dens nødvendighed for den sakramentale 
formidling af frelsen. Han så målet ikke 
blot som den forsonede forskellighed, men 
som en forsoning af modsætningerne i et 
dybere fællesskab i Kristus.

Den katolske økumene har ikke 
genskabelsen af status før 1517 for øje og kan 
heller ikke acceptere paradigmet, at der har 
været en nødvendig pluraliseringsproces. 
Dette ville være i modsætning til Kristi 
vilje, sagde kardinalen, der  betonede, at 
der  fortsat er vægtige forskelle i troslære, 
etik og sakramentsopfattelse  og at de ikke 
må  bagatelliseres.

Biskop i Haderslev Stift, Marianne 
Christiansen, svarede som respondent, 
at ”bestræbelsen må være at anerkende 
hinanden som kirker og manifestationer af 
Herrens forskellige fåreflokke i den hellige 
almindelige kirke”.

Hun fandt, at den kirkeopfattelse, 
som kardinalen skitserede, kunne danne 
udgangspunkt for et økumenisk fællesskab, 
selv om Kristi legeme efter protestantisk 
opfattelse kan have forskellige ydre 
ledelsesformer. Hun påpegede, hvordan 
befrielsesteologien og nyere protestantisk 
teologi har betonet menigheden som et 
fællesskab og hun fandt, det måtte være 
en fælles opgave for alle kirkesamfund 

at kæmpe mod nød, fattigdom og krig i 
verden. Hun glædede sig over, at kardinalen 
så kirkesamfundene som lemmer på samme 
legeme.

Professor Gerd Theissen, der er en af 
de største lutherske teologer i dag, talte 
på seminaret om, hvordan man kan få 
den reformatoriske gnist til at fænge igen. 
Professor Niels Henrik Gregersen talte om 
Luthers teologi i en postsekulær tidsalder, 
hvor religionen igen har fået betydning. 
Gregersen forsker i samtidsteologi 
på Københavns Universitet.  Her i 
reformationsåret har han arbejdet meget 
med Luther og har blandt andet været 
medredaktør af storværket ”Reformationen 
i dansk kirke og kultur”.  

 LR

Reformationsseminar

Vi skal vidne sammen  
om Kristus
Til økumenisk eftermiddagsseminar på Københavns Universitet.

Det fælles er mere end det der skiller os, sagde biskop Czeslaw på seminaret. I 
baggrunden forfatteren og salmedigteren Iben Krogsdal, Peter Skov-Jakobsen, biskop 
i Københavns Stift og Tonny Jacobsen, præst i Pinsekirken og formand for Frikirkenet. 
Foto: Lisbeth Rütz.

Biskop i Haderslev Stift, Marianne Christiansen, responderer på kardinal Müllers indlæg 
om økumeni set fra et romersk-katolsk perspektiv.

Hvilke veje skal vi gå?
Kirke- og embedssynet skiller os, viste seminar.

Kardinal Müller. Foto: Lisbeth Rütz.
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ADVENT Den 3. søndag i advent 
kaldes traditionelt Glædens søndag eller 
gaudete, som på latin betyder ’Glæd jer!’ 
Den markerer et ophold i adventstidens 
selvransagelse og afholdenhed. Det viser 
sig blandt andet ved, at rosa afløser lilla 
som den liturgiske farve. Den særlige 
glæde, som tiden giver anledning til, er 
naturligt nok: Forventningens glæde. Det 
er både forventningen om Kristi genkomst, 
og samtidig er det helt konkret en invitation 
til at deltage i Jomfru Marias, den vordende 
mors, glæde ved udsigten til Jesu fødsel.

Vi kender alle udtrykket ’at vente sig’, og 
som oftest forbinder vi det med den gravide 
kvinde. Hun og de nærmeste ser frem til 
barnet, der er ’i vente’. Men en kvinde, der 
venter sig, er også selv en vordende mor. 
Når hun derfor venter sig – og i særlig 
grad for første gang – så venter hun også 
på en radikal forandring af sig selv. De 
følgende betragtninger over teksterne til 
denne 3. søndag i advent vil derfor kredse 
om temaet: Hvorledes kan adventstiden 
for os alle blive en tid, hvor vi ’venter 
os’ og dermed bliver åbne for Kristi 
grundlæggende forandring af vores liv?

Forventningens glæde præger 
læsningerne på forskellig måde: 
Hos Esajas hører vi profetens glædesråb 
ved udsigten til det gode budskab om 
lindring for fattige og syge, løsladelse 
af fanger og et jubelår for Herren. 
Denne jubel er som at blive iført en ny 
og prægtig klædedragt i et samfund, 
der sprudler af retfærdighed. Glæden 
er både ydre og til at tage og føle på 
som en mærkbar forandring, men den 
signalerer også en indre transformation. 
For et samfund er kun retfærdigt i kraft 
af sin evne til at udvirke retfærdighed. 
Der skal handling bag ordene, som pave 
Frans vedbliver at minde os om. 

Vekselsangen, der følger første 
læsning, er fra Marias lovsang, som vi 
finder i begyndelsen af Lukasevangeliet. 
Her lovpriser den vordende mor Herren: 
Både for at have indfriet løfterne til sit 
folk Israel, men også for det liv, hun 
bærer i sig.

I Paulus’ 1. brev til Thessalonikerne 
tilskyndes de tidligste menigheder  til 
at udvise glæde: En glæde, der udadtil 
retter sig mod Kristi snarlige genkomst, 
den såkaldte nærforventning. Men der 
er også tale om en indre glæde over 
fællesskabet i Kristus, således som det 
er båret af Ånden. Hos Paulus betegner 
det at komme til kristustroen netop, at 
man træder ud af sit eget isolerede selv 

eller ego og bliver en del af Kristi legeme 
sammen med sine trosfæller.

I evangelieteksten fra Johannesevangeliet 
finder man dobbeltperspektivet med indre 
og ydre forventning udtrykt på  en mere 
sammensat og underfundig måde. Emnet, 
om man vil, er Johannes Døbers rolle 
som forkynder af budskabet om Kristi 
komme. Han bliver udspurgt af jødernes 
udsendte om, hvem han er, og hvorvidt han 
skulle være Messias eller en profet. Det 
er altså helt klart Kristus, der med en vis 
mistro er i vente. Johannes Døber er den 
konkrete figur, hvis fortælling er indlejret 
i den såkaldte prolog eller fortale, hvor 
Kristi komme annonceres i form af Ordet, 
der bliver kød, som led i den smukke, 
højtskattede og også filosofiske indledning 
på evangeliet. Hele passagen veksler 
mellem de universelle betragtninger om 

Ordet og Kristus og så Johannes Døbers 
meget konkrete vidnesbyrd.

I søndagens evangelium bliver Johannes 
Døber testet på sit vidnesbyrd, og han 
spørges indtrængende om, både hvem 
og hvad han er. Men han afviser de 
omkringståendes insisterende formodninger 
og fordomme, og han henviser blot til Kristi 
komme med det bemærkelsesværdige, at 
”midt iblandt jer står en, som I ikke kender”. 
Her er det indre forandringsperspektiv 
blandt tilhørerne sigende ved sit fravær 
og underkendelse. De hører ikke efter. 
Chancen for forandring er goldt faldet til 
jorden til en verden, der ikke vedkender sig 
Ordet, og som på den måde blot rummer det 
som et overset fremmedelement. 

Der ligger således en umådelig dyb 
dynamik i hele Johannesaspektet af 
prologen, der kan stå som pejlemærkefor 
vores egen selvransagelse i adventstiden 
og bidrage med at åbne nye livshorisonter. 
Hvor tit fraviger vi ikke vores egen 
oprigtighed ved at spørge inkvisitorisk 
til andres identitet? Og har vi ikke alle 
oplevet, at det, vi søger efter vidt omkring, 
i virkeligheden ligger os snublende nær? 
Hvis Johannes Døber kan hjælpe os bare 
en smule på vej i erkendelsen af Kristi 
overraskende nærhed, så er vi nået langt.

Hvis vi nu vender tilbage til udtrykket 
’at vente sig’ og kobler det til vores 
tilgang til Johannesfortællingen, så har vi 
måske mulighed for at få endnu mere ud 
af adventstiden. Når den gravide kvinde 
venter sig, så er det som vordende mor. 
Det, at hun venter sig barnet, er radikalt 
transformerende i hendes liv. Så vidt så 
godt. Men vi er jo ikke alle gravide og 
særligt ikke på samme tid! Hvad med 
mænd, børn og gamle, for ikke at tale om 
alle, der lever i cølibat? Indvendingen er 
reel nok. Men som mennesker er vi dog 
alle uden undtagelse børn af vore forældre. 
Derfor har vi også alle været ventet af dem, 
der ’ventede os’. Naturligvis kan vi ikke 
huske dette, og alligevel har mange af os 
nok fået fortalt, hvordan det var, inden vi 
blev født. Vi kan på den måde – tilskyndet 
af vores indlevelsesevne – godt på en måde 
erindre os selv som værende ’i vente’ 
og dermed som indvortes genstand for 
forventningens glæde hos vore forældre. 
Alt dette er ikke bare spekulation i det 
abstrakte. Vi er som mennesker altid helt 
konkret ’i vente’, og som Guds børn er vi 
også med en forældrekærlighed elsket til 
at virkeliggøre, hvad vi rummer som dele 
af Guds skaberværk. Hvis vi kan unde os 
selv den kærlighed, Gud skænker os, så 

har vi sandelig glæden både med os og i 
vente. Evangeliets glade budskab stråler 
os i møde og får måske en yderligere 
dimension, hvis vender tilbage til Marias 
lovsang. Vekselsangen er nemlig ofte en 
lidt overset del af Ordets liturgi og bliver 
sjældent direkte genstand for prædiken.

I sig selv emmer Marias lovsang 
af forventningens glæde hos den 
vordende mor. Det er ikke blot glæden 
ved en mors eget private ønskebarn, 
for Jomfru Marias glæde gælder hele 
Israel, som dermed bliver genstand for 
Guds barmhjertighed. Samtidig bærer 
Maria Jesus under sin egen barm og 
sit eget hjerte med den foruroligelse, 
det også medføre. Men Maria er ikke 
fysisk alene med sin lovsang, for hun 
synger den i nærvær af Elisabeth,  som 
jo også er gravid. Og lovsangen kommer 
netop efter, at Elisabeths søn in spe, 
Johannes Døber, med et spark i livet har 
tilkendegivet det formodede velbehag 
ved udsigten til Kristi komme. Således 
hænger Jesus og Johannes Døber 
sammen på flere måder.

Naturligvis skal man være påpasselig 
med at lade sig lede på afveje af 
tøjlesløs spekulation eller sværmerisk 
fantasi. Men Guds Ord indbyder os 
til en deltagende form for læsning, 
hvor vi tillader os selv at være konkret 
tilstede i teksternes situation. En rejse 
ind i Johannes Døbers perspektiv kan 
forhåbentlig berige adventstiden – både 
for os selv og vore nærmeste. I tiltro til 
Guds kærlighed og fortsat i kølvandet på 
Barmhjertighedens Jubelår kan vi derfor 
tilslutte os et trosliv inspireret af vor 
pave Frans og i evangeliets glæde.

Gaudetesøndag

At vente sig og advent  
– i evangeliets glæde
Refleksioner over læsningerne til 3. søndag i  advent, Es 61,1-2a.10-11; 
Luk 1,46b-48.49-50.53-54; 1 Tess 5,16-24 og Joh 1,6-8.19-28.

Tekst: Diakon Michael Münchow

Der kom et menneske, udsendt af Gud, hans 
navn var Johannes. Han kom for at aflægge 
vidnesbyrd, han skulle vidne om lyset, for 
at alle skulle komme til tro ved ham. Selv 
var han ikke lyset, men han skulle vidne om 
lyset […] Dette er Johannes› vidnesbyrd, 
da jøderne fra Jerusalem sendte præster 

og levitter ud til ham for at spørge ham: 
”Hvem er du?” Da bekendte han og 
benægtede ikke, han bekendte: ”Jeg er ikke 
Kristus”. ”Hvad er du da?” spurgte de ham, 
”er du Elias?” ”Det er jeg ikke”, svarede 
han. ”Er du Profeten?” ”Nej”, svarede 
han. Så sagde de til ham: ”Hvem er du 

da? Vi skal have svar med til dem, der har 
sendt os; hvad siger du om dig selv?” Han 
svarede: ”Jeg er ’en, der råber i ørkenen: 
Jævn Herrens vej!’ som profeten Esajas 
har sagt”. De var udsendt af farisæerne, 
og de spurgte ham: ”Hvorfor døber du så, 
når du hverken er Kristus eller Elias eller 

Profeten?” Johannes svarede dem: ”Jeg 
døber med vand; midt iblandt jer står en, 
som I ikke kender, han, som kommer efter 
mig, og hans skorem er jeg ikke værdig til 
at løse”. Dette skete i Betania på den anden 
side af Jordan, hvor Johannes døbte.

Testimonianza di san Giovanni Battista (Johannes Døberens vidnesbyrd), oliemaleri  
af Annibale Carracci, ca. år 1600.

Johannes Døbers vidnesbyrd (Joh 1,6-8.19-28)
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Bøn for familierne
Almægtige Gud Fader!
Du skabte mennesket i dit billede,
og du skabte det som mand og kvinde,
draget til livsfællesskab med hinanden.
Styrk alle ægtefæller i overbevisningen om,
at den livsform, de har valgt, bærer Guds velsignelse i sig,
fordi den er i dybeste harmoni med skabelsens orden.
Lad den indsigt gennemtrænge vort samfund,
at man på alle måder bør værne om familien.

Herre Jesus Kristus!
Du lod dig føde som menneske i en familie,
og ved dit ord ophøjede du ægteskabet til et sakramente,
der i kraft af sit ubrydelige bånd er tegn
på din kærlighed til Kirken.
Styrk alle ægtepar i deres indbyrdes troskab,
skænk dem udholdenhed,
når de tynges af egne eller andres fejl,
og lad dem på trods af anfægtelser og svaghed
bevare den indbyrdes.

Herre og Levendegører, du Helligånd!
Uden din guddomsmagt er der intet i mennesket,
der holder stand mod det onde,
men du gør alting nyt.
Lad alle familier erfare, at din nåde forøger glæderne,
gør byrderne til at bære
og giver kraft til at give og modtage tilgivelse fra hinanden.
Gør kærligheden frugtbar,
både konkret og åndeligt,
og bered alles sind på at tage mod livets gave uden forbehold.

Evige sande og treenige Gud!
Du er livets Gud,
et kærlighedsfuldt mysterium i fællesskab og herlighed.
I ægteskabet har du helliget familien
og vist os et ophøjet kald.
Lad os aldrig savne forvisningen om,
at din velsignelse følger os, også når vi svigter,
og giv os mod og kraft til altid at stræbe efter at leve i din
vilje og kærlighed.
Amen.

Teksten er fra Bønnebog for Den katolske Kirke.
Ansgarstiftelsens Forlag. 2013.

Julemeditation

Julekrybbe i naturlig størrelse Rüdesheim. Foto: Wikipedia.

Meditation foran julekrybben 
fra dansk senmiddelalder
Hør, hvad Guds Søn siger til mennesket: Jeg er kommet hid,
for fattige mennesker har kaldt på mig. Jeg har nu hørt deres
ydmyge bøn og er af min himmelske Far blevet sendt til
denne tårernes dal for at arbejde for menneskets salighed. I
min fødselstime græd jeg som ethvert andet barn for menneskesjælenes
frelse. Jeg er Paradisets ypperligste pryd, og
jeg ligger foran dig i krybben som et ydmygt barn. For at du
skal lægge hovmod bag dig, er jeg blevet menneske, og jeg
har lidt døden, for at kunne skænke dig det sande liv. Jeg
har nedbøjet mig til jorden, fordi jeg vil ophøje dig til himlen
med mig. Jeg har lidt hunger og tørst, frost og kulde, og
er gået nøgen og barfodet for at klæde dig med udødelighedens
klædning. Jeg har taget menneskenaturen på mig for
at skænke dig det evige liv på dommens dag.
Menneske, hvad ønsker du mere af mig? Jeg er født
ligesom du, og jeg har skabt dig, og jeg er blevet menneske
ligesom du, og jeg er kommet hid til verden og har lidt stor
armod for at gøre dig rig med mig i Himmerig. Se, kære
menneske, her ligger jeg nu med mine hænder og fødder
svøbt i fattige klude. Åbn derfor din mund for mig og tag
imod mig i dit hjerte, for min strenghed er nu vendt til
mildhed og min vrede til barmhjertighed.
Derfor, menneske, tak ham og sig: Smukke lille barn,
vær velkommen for din store mildhed og barmhjertigheds
skyld. Dejlige barn, himmel og jord, som du har skabt, er
nu opfyldt af din nåde og barmhjertighed, du som nu er
blevet menneske af kærlighed til mennesket. Hvad skal jeg
give dig til gengæld for din store godhed mod mig og alle
mennesker? Jeg giver dig mig selv og ofrer mig til dig som
et taknemmelighedsoffer. Tag imod mig af din nåde og
barmhjertighed, foren mig med dig, som du er forenet med
din himmelske Fader. 
     Visdoms Spejl

Juletræet på Peterspladsen. Foto: Mujaddara, wikimedia.org.
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HJÆLPEARBEJDE Sr. Agnes skriver 
fra Vietnam:

I Son Binh House har vi for tiden 40 han-
dicappede i alderen 4 til 32 år. Det drejer 
sig om: retarderede og døve (5), blinde (1), 
down´s syndrom (6), cerebral parese (8), 
autisme (2), psykisk syge (2), mentalt retar-
derede (14), koncentrationsproblemer (2).

Det er syv søstre fra ‘The Congregation 
of Lovers of the Holy Cross, Ba Ria’, som 
plejer børnene. Søstrene passer børnene og 
tager sig af deres sociale og moralske op-
dragelse. Derudover er der en lærer til at 
tage sig af fysioterapi.

De fleste af børnenes familier er fattige. 
Nogle børn er nødt til at blive hos søstrene, 
fordi deres familie bor langt fra Son Binh-
huset, og de ingen muligheder har for at 
passe dem.

Efter mange år med hjælp fra Sankt Vin-
cent Grupperne, The Congregation of Lo-
vers of the Holy Cross, nogle lokale vel-
gørere, samt et bidrag fra deres familier 
forbedres børnenes liv, de får en bedre er-
næring, og der er mange gode aktiviteter for 
den enkelte. Søstrene og lærerne føler en 
stor glæde og tilfredsstillelse ved arbejdet. 

Sr. Agnes fortsætter: Derfor forsøger vi 
med vores evner og vores kærlighed at gøre 
det så godt som muligt, og vi har brug for 
endnu mere hjælp for at hjælpe dem bedre 
nu og i fremtiden.

Aktiviteter for de handicappede
Der er aktiviteter fra morgen til aften. Om 
formiddagen fra 8-11 er der bøn, forskellige 
aktiviteter og gruppearbejde. De otte børn 

med cerebral parese får fysisk terapi en ef-
ter en. Nogle andre lærer noget afhængigt 
af ugedagen.

De har også undervisning i praktiske 
ting (tage tøj på, børste hår, børste tænder 
....), sociale færdigheder (hilse, bede om 
tilladelse...) og faglige emner (efter deres 
niveau) som at lære alfabetet og matematik 
samt endelig specielle fag (spille keyboard, 
computer, maleri, håndarbejde... ).

For nogle af de ældre handicappede er der 
erhvervsuddannelse som syning, lave deko-
rationer, brodere blomster, madlavning og 
bagning. De har 2 timer til at lege i grupper 
udenfor hver uge.

Kl. 11 får de frokost, hvorefter de kan se 
fjernsyn eller lege til omkring 12, hvor de 
tager sig en lur.

Kl. 14:30 får de noget at spise, og så 
fortsætter de med at lære.

Kl. 16.00-17.30 går nogle hjem, mens 

andre tager et bad og forbereder middag.
Generelt gør børnene mange fremskridt. 

De fleste af dem er glade og sociale. De la-
ver altid sjov med søstrene og lærerne.

Nogle udfordringer
Nogle af børnene med cerebral parese er 
urolige og støjende om natten. Det betyder, 
at andre børn og nogle af søstrene heller 
ikke kan sove og står op. På nuværende 
tidspunkt samler vi dem alle sammen, fordi 
vi ikke har nok plads til at opdele dem. I 
fremtiden ønsker vi at få mere plads til 
at hjælpe nogle af børnene med cerebral 
parese og autisme.

Sankt Vincent Grupperne har støttet pro-
jektet siden 2006. I 2012/2013 støttede vi 
opførelse af en ny bygning på ca. 396 m2 
på samme grund som den oprindelige byg-
ning. Bygningen huser i dag 20 handicap-
pede drenge. Med hjælp fra flere fonde og 
vore mange trofaste støtter støttede vi dette 
byggeri med ca. kr. 180.000. 

I april 2017 indgik vi en 3-årig kontrakt 
med tilsagn om en årlig støtte til projektet 
på kr. 41.500.

Du kan støtte projektet ved at indbetale et 
bidrag på reg. nr. 3667, konto nr. 1097164 
eller MobilePay 42 52 77 58. 
Mærk indbetalingen ’Vietnam II’.

Solidaritetsarbejde

Rapport fra Sankt Vincent 
Gruppernes projekt i Vietnam
Vi har modtaget en rapport fra søster Agnes Nguyen, som er ansvarlig  
for vores projekt for handicappede børn i Ba Ria, Vietnam.

Tekst: Poul Skallerup, formand for Sankt Vincent Grupperne

De ældre handicappede får erhvervsuddannelser, så de kan forsørge sig selv.

ROM Caritas i Rom har startet sin årlige 
vinterhjælpeaktion, der vil løbe i den 
koldeste periode til den 1. april. Ifølge 
Radio Vaticana vil der i denne periode være 
yderligere 70 sovepladser til disposition for 
hjemløse i de romerske sogne.

Caritas har endvidere oprettet et nødnum-
mer, som kan bruges i særlig kritiske situa-
tioner. Caritas Rom oplyser, at de hver nat 
tager sig af omkring 600 hjemløse. 

Det vakte en vis opsigt, da italienske 
medier i september kunne berette, at 
hjemløse ved Vatikanet var blevet bedt om 
at forlade deres pladser om dagen. I følge 
Vatikanets talsmand, Greg Burke, skete 
dette af sikkerhedsgrunde. Det er dog fortsat 
tilladt, at de om natten sover i kolonnaden 
for enden af Via della Conciliazione, der 
fører op til Peterspladsen.

Vatikanets kontor for almisser har 
meddelt, at de fortsat vil tage sig af de 
hjemløse. Også de forskellige hjælpetilbud, 
der er indrettet under kolonnaderne som 
for eksempel toiletter, brusebade, frisør og 
lægehjælp kører videre. 

Fattigdommen er et stigende problem i 
Rom, konstaterer Caritas, der i en rapport fra 

november analyserer årsagerne til, at Rom 
er blevet fattigdommens hovedstad. Tallene 
for, hvor mange hjemløse, der findes i Rom, 
er usikre, men kan være mellem 14.000 og 
16.000, anslår Caritas-rapporten. 

Den nye fattigdom rammer især 
pensionister, unge uden arbejde og 
prekariatet, dvs folk der er ansat midlertidigt 
og på kortfristede kontrakter., konstaterer 
Caritas Rom. Ude i forstæderne er der 
kommet nye fattige til. I regionen Lazio er 
det mere end en ud af fem unge, der hverken 
studerer eller arbejder og dermed tilhører 
gruppen NEET (Not engaged in education, 
employment or training). Tusinder af jobs 
med regulære ansættelsesforhold forsvinder, 
mens det sorte arbejdsmarked vokser. Siden 
finanskrisen i 2008 er 35.000 regulære 
arbejdspladser forsvundet i byggeindustrien. 
Inden for landbrugsarbejdspladser er der 
eksempler på timelønninger helt ned på 
4 euro. Caritas anslår, at der inden for 
servicefagene er omkring 308.000 på det 
sorte arbejdsmarked. Tabet af arbejdspladser 
med regulære ansættelsesforhold og 
manglen på socialt boligbyggeri er i følge 
ISTAT – den italienske stats statistiske 

Caritas i Rom begynder 
vinterhjælpen til de hjemløse
Ny Caritasrapport kalder Rom for fattigdommens hovedstad i Italien.

institut – det største problem for mange 
familier. Kilde: Caritas Roma. La povertà 

a Roma: un punto di vista. Novembre 2017. 
 LR

To frivillige fra Sant´ Egidiofællesskabet i Rom i kirken San Callisto i Rom. Vatikanet har 
stillet kirken til disposition for hjemløse. Foto: KNA 2017.

Fakta:
The Lovers of the Holy Cross blev 
oprettet i 1670 af biskop Lambert de la 
Motte i det nordlige Vietnam og senere i 
syd i 1671. 

I løbet af sine 335 års eksistens 
har The Lovers of the Holy Cross 
gennemgået forskellige prøvelser og 
trængsler: forfølgelser, katastrofer, krige 
og ændringer i politiske regimer.

Fra og med 2005 var der 24 autonome 
menigheder af Lovers of the Cross 
Sisters. Foruden kongregationerne i 
Vietnam er der en kongregation i USA, 
tre i Thailand og to i Laos.

Vores kongregation er etableret den 1. 
maj 2008 på Ba Ria, hvor vi blev adskilt 
fra The Lovers of the Holy Cross Hue 
Congregation.

Nu har vi 238 søstre i 31 samfund. Vi 
har en mission om at tjene mennesker 
som f.eks.:
• Søstrene går i forbøn for omvendelsen 
af ikke-kristne og kristne, der er faret 
vild, og vi beder om Guds velsignelse 
over samfundet, den lokale kirke og den 
universelle kirke.
• Søstrene tjener først og fremmest 
uselvisk kvinder og unge inden 
for uddannelse, socialt arbejde, 
sundhedspleje, moral og tro.

Derudover samarbejder vi med 
præsten i pastoralt arbejde som katekese, 
uddeling af det hellige sakramente, kor 
samt deltagelse i nogle grupper i sognet.
Andre aktiviteter:
• Vi har bygget en børnehave og tager os 
af og uddanner børn.
• Vi prædiker evangeliet for hedningerne, 
besøger dem og hjælper dem materielt 
og åndeligt.
• Opdrager børn med handicap.
• Besøger og hjælper de fattige og ugifte.
Vi har specielt fokus på social 
velgørenhed og hjælp til fattige 
mennesker.
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VALG Søndag den 18. marts 2018 er det 
store valgdag i de katolske menigheder 
i Danmark, hvor der skal vælges nye 
medlemmer til det lokale menighedsråd, 
som efterfølgende skal udpege medlemmer 
til et nyt pastoralråd.

I de tilfælde, hvor menighedens søndags-
messe kun fejres lørdag den 17. marts, 
finder afstemningen sted denne dag, mens 
der kan stemmes både lørdag og søndag i 
de menigheder, hvor søndagsmessen fejres 
begge dage.

Valgstyrelser
Tidligere i år blev der nedsat en central 
valgstyrelse for hele bispedømmet, hvis 
opgave er at koordinere den overordnede 
tilrettelægning af valget og dets 
gennemførelse samt behandle eventuelle 
klager, se under Klager. Bispedømmets 
valgstyrelse udgøres af Vilhelm Holsting 
(formand), Ulla Pinborg, Johan Hartmann-
Stæger, Hans B. Thomsen og Pernille 
Wedel. Bispekontorets repræsentant er 
Niels Messerschmidt.

Også i de enkelte menigheder er der 
blevet nedsat en lokal valgstyrelse. På www.
katolsk.dk/valg2018 findes en oversigt over 
menighedernes valgformænd (m/k) og 
kontaktoplysninger. Her kan man i øvrigt 
finde alle de detaljerede regler om valget og 
de frister, der gælder, hvis man vil opstille 
kandidater. Man kan også downloade 
materiale til brug for valget – vedtægterne, 
diverse bilag, en pædagogisk kvikguide 
med de vigtigste oplysninger samt en 
kursusfolder for medlemmerne af de nye 
menighedsråd.

Hvem kan stemme?
Stemmeret til menighedsråd og pastoralråd 
har enhver katolik i menigheden, som 
senest på valgdagen den 18. marts 2018 er 
fyldt 16 år, og som senest den 18. februar 
2018 er opstillet på menighedens valgliste. 
En katolik mister dog sin stemmeret, hvis 
vedkommende bringer eller har bragt sig i 
åbenbar modsætning til Den katolske Kirke.

Hvem kan vælges?
Valgbar til menighedsrådet og pastoralrådet 
er enhver katolik i Danmark, som er opført 
på valglisten i menigheden. For Færøerne 
og Grønland gælder særlige regler. En 
katolik mister dog sin valgbarhed, såfremt 
vedkommende bringer sig i et sådant 
forhold til Kirken, at vedkommende må 
anses for uegnet til at beklæde offentligt 
hverv i Kirken.

Valglisten
I hver menighed udarbejdes en valgliste 
til valg af menighedsråd. Valglisten skal 
fremlægges til eftersyn fra og med onsdag 
den 17. januar 2018 til og med søndag 
den 18. februar 2018. Der er så mulighed 
for – inden den 26. februar 2018 kl. 16.00 
– at klage over uberettiget optagelse eller 
udeladelse på valglisten; se nærmere 
nedenfor under Klager. 

Afholdelse af menighedsmøde
I hver menighed skal der holdes et 
menighedsmøde, hvor menighedens 
medlemmer orienteres om valget. Mødet 
kan blandt andet være vejledende med 
hensyn til kandidatopstillingen. Mødet skal 
holdes i tidsrummet fra og med lørdag den 
20. januar 2018 til og med søndag den 4. 
februar 2018.

Kandidater til menighedsrådsvalget
Enhver, der har valgret, kan skriftligt og 
senest den 18. februar 2018 foreslå en eller 
flere kandidater til menighedsrådsvalget. 
Man har også ret til at foreslå sig selv. 

Når fristen for opstilling er passeret, 
fremlægger den lokale valgstyrelse 
kandidatlisten til offentligt gennemsyn. 
Man kan så – inden den 26. februar 2018 
kl. 16.00 – klage over optagelse eller 
udeladelse på listen; se nærmere nedenfor 
under Klager. 

Udpegning til pastoralrådet
Ved menighedsrådenes udpegning af 
pastoralrådsmedlemmer kan enhver dertil 
villig katolik, som er opført på valglisten 
for den pågældende menighed eller en 

af de omfattende menigheder, udpeges 
som medlem af pastoralrådet. I bilag 
til vedtægterne, som kan downloades 
fra førnævnte hjemmeside, kan man 
i øvrigt se en oversigt over de nye 
udpegningsområder til pastoralrådet, som 
følger efter ændringerne i det nye katolske 
danmarkskort.

Katolikker bosiddende på Færøerne og i 
Grønland, kan ikke udpeges til pastoralrå-
det. 

En katolik kan dog ikke udpeges, såfremt 
vedkommende bringer sig i et sådant for-
hold til Kirken, at vedkommende må anses 
for uegnet til at beklæde offentligt hverv i 
Kirken. Det gælder også, hvis vedkommen-
de ikke betaler kirkeskat til Den katolske 
Kirke. 

I de tilfælde, hvor flere menighedsråd i 
fællesskab skal udpege et pastoralrådsmed-
lem, påhviler det menighedsrådet, i den 
menighed hvor der er flest medlemmer at 
indkalde alle menighedsrådene til et fælles 
møde. 

Menighedsrådet i den menighed, der 
har flest medlemmer, fastsætter sted 
og tid for det enkelte møde, der tidligst 
kan afholdes den 8. april 2018 og senest 
skal afholdes den 15. april 2018.  Hvor 
et menighedsråd skal udpege et eller 
flere pastoralrådsmedlemmer, foretages 
udpegningen enten på det konstituerende 
møde eller et møde indkaldt senest syv dage 
efter det konstituerende møde. 

Afstemning pr. brev
Er man forhindret i at indfinde sig 
på afstemningsstedet inden for det til 

afstemning fastsatte tidsrum, kan man 
stemme pr. brev. Man skal i så fald henvende 
sig til formanden for valgstyrelsen i den 
menighed, på hvis valgliste man er optaget, 
og fra denne vil man da modtage det 
nødvendige materiale til brevafstemningen 
og orientering om, hvornår ens brevstemme 
skal være fremme for at blive talt med.

Brevafstemning kan ske fra fredag den 23. 
februar 2018 til dagen før menighedsvalget, 
lørdag den 17. marts 2018.

Optælling
Opgørelsen af valgets resultat (stemmeop-
tællingen) er offentlig, men dog således, 
at tilskuerne ikke har adgang til selve det 
område, hvor den lokale valgstyrelses med-
lemmer og de tilforordnede foretager op-
tællingen. Tilskuerne bør derimod kunne 
følge optællingen gennem højtlæsningen 
af navnene på de kandidater, der har opnået 
stemmer.

Klager
Der skulle jo helst ikke være noget at klage 
over; men skulle det alligevel ske, kan man 
hos formanden for den lokale valgstyrelse 
få udleveret en vejledning, der fortæller, 
hvem man skal klage til og eventuelt anke 
over for, hvis man ikke er tilfreds med 
afgørelsen af klagen, og hvilke frister der i 
så henseende gælder. 

Man kan også læse denne vejledning på 
www.katolsk.dk/valg2018 i dokumentet 
’Bilag til vejledning til de lokale valgstyrel-
ser vedrørende valg til menighedsråd og ud-
pegning til pastoralråd den 18. marts 2018’ 
(bilag P).  NM

Pastoralrådsmøde

Foto: Leafly.

Menighedsrådsvalg 2018  
skudt i gang
Den 18. marts 2018 afholdes der valg til menighedsråd med efterfølgende 
udpegning til pastoralrådet.

ØKONOMI Administrationschef Thomas 
Larsen fremlagde på Pastoralrådets møde 
budgettet for 2018, der er udarbejdet på 
grundlag af bispedømmets økonomiske 
politik. Han konstaterede med beklagelse, 
at der i år budgetteres med et mindre 
underskud på 760.500 kr. Forslaget til 
budget for 2018 blev tiltrådt af Pastoralrådet 
og forventes vedtaget i Økonomisk Råd den 
13.12.

Forudsætningen for budgettet er en ud-
skrivningsprocent på 1 % og en regule-
ringsprocent på 3 %. 60 %  af kirkeskatten 
går til sognene, 25 % til præsteløn og 15 
% til fælleskassen. Helt overordnet budget-
teres der med færre indtægter næste år end 

de sidste par år. Det er der flere grunde til, 
blandt andet, at indtægterne fra momsre-
fusion er vigende. Det skyldes, at flere og 
flere foreninger søger om tilskud fra puljen, 
der i år har været på 160 millioner. I år har 
der været ansøgninger til projekter på om-
kring 400 millioner.

Sverige og Norge har siden 2015 givet 
afkald på en del af deres tilskud til præste-
lønninger fra Diasporakommissariatet for at 
hjælpe bispedømmet København. I perio-
den 2015-2017 har Ansgarstiftelsen mod-
taget 900.000 kr. ekstra til præstelønninger. 
I 2018 vil det blive 600.000 og i 2019 ca. 
300.000 kr. Fra 2019 bortfalder tilskuddet 
helt. 

Fremadrettet vil det derfor fortsat blive en 
løbende opgave for menighederne at lægge 
mere energi i  at skaffe kirkeskattebetalere. 

Flere pastoralrådsmedlemmer fortalte, 
at de kører en ret stram kurs ude i deres 
menigheder. Hver 
gang de har folk, 
der skal have fore-
taget en kirkelig 
handling, bliver 
der sørget for at 
udlevere en blan-
ket med tilmelding 
til kirkeskat. Ad 
den vej er det lyk-
kedes nogle sogne 
at øge kirkeskat-
ten betragteligt. 
P.t. har vi omkring 
8.000 faste kirke-
skattebetalere.   
 LR

På www.katolsk.dk kan man under kirkens 
økonomi se en oversigt over de principper, 
der ligger til grund for bispedømmets 
økonomiske politik.

Færre indtægter  
og større udgifter
Pres på Ansgarstiftelsens budget.

07-11-2017
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2. Budget 2018

• Budget 2018 er endnu ikke endeligt 
godkendt, men drøftet i ØR.

• ØR indstiller foreløbigt budgettet til høring i 
PR

• Forventet godkendelse af budget 2018 på ØR 
møde 13-12-2017.

Ansgarstiftelsens budget 
Budget 2018, hovedtallene

R2015 R2016 B2017 B2018

Ordinære indtægter i alt 22.576.704 22.548.547 21.875.000 20.995.000

Ordinære udgifter i alt -20.879.726 -22.765.523 -23.365.000 -24.655.500

Resultat af ordinær drift 1.696.978 -216.976 -1.490.000 -3.660.500

Finansielle indtægter 301.765 2.399.339 1.350.000 2.500.000

Ordinær drift, inkl. finansielle 
poster 1.998.743 2.182.363 -140.000 -1.160.500

Ekstraordinære indtægter i alt: 10.673.843 41.732.527 1.000.000 1.000.000

Ekstraordinære udgifter i alt: 9.307.422 -40.652.557 -600.000 -600.000

Resultat af ekstraordinær drift 1.366.421 1.079.970 400.000 400.000

Resultat i alt 3.365.163 3.262.333 260.000 -760.500



9

KIRKEHISTORIE Man kan opfatte 
reformationen som et tab for alle. 
Middelalderens enhedskultur gik tabt, og 
katolsk set vil reformationen altid være en 
tragedie. Den førte til splittelse med varig 
fremmedgørelse og svækkelse som i en 
almindelig familie. Det sagde historikeren 
Sebastian Olden-Jørgensen i et oplæg over 
reformationstiden på pastoralrådsmødet.

Reformation handler ikke primært om 
en anden tro, for 90 % af reformatorisk 
kristendom er katolsk. For at indfange 
reformationen historisk, må man tænke i 
andre baner, sagde Olden-Jørgensen i et 
forsøg på at definere de centrale punkter i 
den danske reformation.

Han beskrev reformationen som ”back to 
basics” og som en koncentration om reli-
giøse kærneværdier. Reformationen førte til 
en stramning i det religiøse liv med fokus 
på orden, lydighed og god moral. Efter re-
formationen blev den pastorale uddannelse 
mere up-to-date, fordi præsterne fik bedre 
uddannelse og bedre hjælpemidler.

Middelalderens biskopper kan sammen-
lignes med nutidens udskældte djøf´ere. De 

havde ikke så meget tid til de kirkelige op-
gaver og var i øvrigt ikke særlig teologisk 
velkvalificerede.

I reformationens første turbulente tid 
plyndrede konge og adel Kirken for værdier. 
Mange af tidens flotteste slotte og herregårde 
er bygget af sten fra nedrevne klostre. Men 
en lille generation efter reformationen 
blev Kirken igen tilgodeset. Der kom en 
bedre pastoral betjening, og et slankere 
kirkeligt apparat koncentrerede sig om 
kærneværdierne. De nye superintendenter 
satsede koncentreret på deres kirkelige og 
religiøse opgaver. 

Prisen for det hele var, at en stor 
mangfoldighed af spirituelle og religiøse 
livsformer forsvandt. Reformationen var 
hård ved sakramentalierne. Det var ud med 
valfarter, processioner og rosenkranse. Lav 
og broderskaber blev opløst. Forkyndelsen 
blev smallere og mere koncentreret om 
at vække den rette syndsbevidsthed. Det 
religiøse liv blev koncentreret i Kirken 
omkring prædikestolen. Idealet var en 
nøjsom, lydig livsførelse i kald og stand. 

Samtidig skete der en kraftig maskulini-

sering af det religiøse og en forskydning af 
tyngdepunktet i retning mod det verbale. 
Den religiøse grundholdning skulle være at 
lytte og modtage trossandhederne.

Den kultiske tilbedelse forsvandt og 
blev erstattet af ord i stride strømme. Den 
reformatoriske religiøsitet er først og 
fremmest ordbåren, men dog med plads 
til elementer af lovsang. Det sakramentale 
og kontemplative blev strengt underordnet 
ordet, og den religiøse horisont blev 
indsnævret til at være strengt lokal.

Med 1800-tallets store folkelige vækkel-
ser kom der imidlertid en vending i Folke-
kirken. Grundtvig står for en retraditiona-
lisering ved sine mange gendigtninger af 
oldkirkelige og middelalderlige hymner. I 
de seneste år har der i Folkekirken været en 
import af elementer fra katolsk og ortodoks 
side.

Samtidig med retraditionaliseringen har 
Folkekirken gennemgået en transformation. 
Den har bevæget sig derhen, hvor den er 
blevet en ramme uden indhold., fordi vi her 
i Norden er blevet ekstremt fremmedgjorte 
over for den egentlige lutherske arv. Jeg ved 
egentlig ikke rigtig, hvad Folkekirken står 
for, sagde Sebastian Olden-Jørgensen. 

 LR

Sebastian Olden-Jørgensen er bogaktuel i 
udgivelsen En anden Reformation. hvor han 
har skrevet indlægget Tridentinerkoncilet 
1545-63. Modreformation og katolsk 
Reformation. Bogen udkom den 11. 
december og vil blive udførlig omtalt i KO 
nummer 1.

UDGIVELSER Francesco er skater og 
interesserer sig for mode. I sin fritid er han 
meget sammen med sine venner. Han går 
i 8. klasse på Sct. Knuds Skole i Aarhus. 
Nanna løber orienteringsløb i sin fritid. 
Hun går i 8. klasse på Mølleskolen i Ry. De 
tror på den samme Gud; men Francesco er 
katolik og Nanna er protestant. 

I år er det 500 år siden, Luther slog sine 
teser op på kirkedøren i Wittenberg. Det 
blev begyndelsen til en skilsmisse, hvor 
en kirke blev til flere. Nu vil Francesco og 
Nanna sammen undersøge, hvorfor der kom 
en skilsmisse og hvad der skete de første 
1.500 år, da kirken var én. Derfor tager de 
på en tidsrejse.

Rejsen begynder nede i Rom, hvor 
pastor Kasper Baadsgaard guider dem 
rundt i byen og fortæller om dengang de 
første kristne kom til byen.  I Wittenberg 
viser folkekirkepræst Finn Dyrhagen dem 
kirkedøren, hvor Luther bankede sine 
95 teser op og stedet, hvor han havde sin 
tårnoplevelse og indså, at vi frelses ved 

troen alene.
Hjemme i Danmark mødes Francesco og 

Nanna efter tidsrejsen for at diskutere, hvor 
forskellige, de egentlig er. For Nanna er en 
af de vigtigste forskelle, at katolikkerne 
er mere åbne med at snakke om deres tro 
og bedre til at bruge den i hverdagen. Til 
gengæld har hun det som hun selv siger 
”lidt stramt” med, at kvinder ikke kan blive 
præster eller pave i Den katolske Kirke. 
Francesco synes kirken er et fedt sted at 
være med et godt fællesskab. Projektet 
blev præsenteret af pastor Jesper Fich på 
pastoralrådsmødet. ”Meningen med det 
hele er at vi skal blive bedre til at lytte til 
hinanden og lære af hinanden. Efter Lund 
har vi mistet retten til at have fordomme 
over for hinanden, for det handler om fælles 
tro”, sagde Jesper Fich.

Francescos og Nannas rejse sammen 
er en del af film- og bogprojektet Fra 
Konflikt til Fællesskab. Efter at biskop 
Czeslaw, Erling Tiedemann og Hanne 
Gregersen i 2015 sammen havde oversat 

en række dokumenter fra den lutherske/
romerskkatolske kommission for Kirkens 
enhed, fik Jesper Fich og andre den ide´ at  
præsentere stoffet på en måde, der kunne 
bruges i historie- og religionsundervisningen 
på folkeskolens ældste klassetrin. Der blev 
produceret to film i Rom og Wittenberg og 
en film hjemme i Danmark, hvor Francesco 
og Nanna taler om, hvor forskellige 
katolikker og protestanter er, når det 
kommer til stykket. Faktabokse giver et 

hurtigt overblik over forskellene mellem 
katolsk og protestantisk tro. Projektet er 
blevet til i samarbejde mellem Danmarks 
kirkelige Mediecenter  De katolske skoler i 
Danmark, og er støttet af Økumenisk Fond 
og ”Folketingets pulje til markering af 500-
året for Reformationen”.

 LR

Pastoralrådsmøde

Jesper Fich præsenterer lærebogen ”Fra 
konflikt til fællesskab”. Foto: Anton 
Dorph-Petersen.

Det handler om fælles tro
Bispedømmets skolekonsulent Jesper Fich præsenterede projektet  
Fra Konflikt til Fællesskab på pastoralrådsmødet.

Bogen Fra Konflikt til Fællesskab er 
skrevet af Kasper Baadsgaard-Jensen 
og Jesper Fich og udgivet af FAKS 
(Foreningen af Katolske Skoler i 
Danmark)

Bogen er blevet rigtig godt modtaget. 
Første oplag på 2.000 er solgt og andet 
oplag på 1.500 er ved at blive trykt.  

Bogen koster kr. 149 + forsendelse 
og kan købes ved henvendelse til René 
Engell på Sct. Joseph Søstrenes Skole 
i Ordrup, re@sct-joseph.dk. På www.
frakonflikttilfællesskab.dk  kan man læse 
mere om filmen og bogen. Her kan man 
også hente opgavehæfter til del 1 og del 
3. Opgaver om del 2, reformationen, er 
på vej.

FAMILIELIV KO’s læsere vil vide, at 
pave Frans’ postsynodale skrivelse fra 2016 
om familien, Amoris Laetitia, har skabt en 
del debat indenfor Kirkens egne rækker, 
især spørgsmålet om fraskilte og gengiftes 
adgang til kommunionen. I sin gennemgang 
på pastoralrådsmødet af AL fremhævede 
pastor Daniel Nørgaard, at skrivelsen ikke 
alene udtrykker pavens egen holdning, men 
opsummerer synodefædrenes drøftelser og 
repræsenterer den gennemgående holdning 
på to på hinanden følgende synoder om 
familien. 

I lyset af de mange udfordringer og trusler, 
familien står overfor i dag, har paven med 

AL ønsket at anvise en mere positiv tilgang 
til Jesu forkyndelse og Jesu lære i relation 
til familien og dens kald, i følge Daniel 
Nørgaard. På den baggrund gik han i rette 
med dem, der tolkede AL som et brud med 
Kirkens lære ligesom dem, der generelt er 
kritiske mod pave Frans og fx har spurgt 
om han mon var ’skabslutheraner’, sådan 
som det danske webmedie Katolsk Magasin 
har gjort. AL ligger ifølge Daniel Nørgaard 
helt på linje med Kirkens traditionelle 
familielære, og han foreslog sognene at 
gøre især kapitel 4 og 7 til genstand for en 
eller flere studiegrupper om familien. 

Biskop Czeslaw roste efterfølgende 

Daniel Nørgaards indlæg og han var enig i, at paven i AL ikke ændrer Kirkens 
lære på området. Dog beklagede han, at 
bispekonferencerne ikke havde valgt at 
samordne deres retningslinjer, men at 
flere allerede har udsendt deres – og ofte i 
modstrid med andres – retningslinjer.

Videre fandt biskoppen det interessant, 
at pave Frans i det kontroversielle kapitel 
8 slet ikke nævner eukaristien med ét ord. 
Czeslaw sagde desuden, at Den nordiske 
Bispekonference har drøftet Amoris 
Laetitia og dens implementering på flere 
møder og han vil ikke udelukke – selv om 
han medgiver, at det ikke bliver let – at de 
nordiske biskopper på et tidspunkt ville 
udsende fælles, overordnede retningslinjer 
for præsterne.

 NMFoto: Anton Dorph-Petersen.

Den deler vandene

Foto: Anton Dorph-Petersen.

Et tab for alle
Tilbageblik på reformationstiden.
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KIRKEHISTORIE Vores forståelse af 
reformationstidens samfund er bestemt af 
anakronismer.  Ofte tilbageprojicerer vi 
nutidens syn på dengang, og når vi taler 
om reformationen, ser vi alt fra bruddets 
perspektiv. Bruddet bliver gjort skarpere 
og klarere end det var; men i virkeligheden 
skete kirkesprængningen meget mere 
glidende, end vi forestiller os i dag, og den 
blev først erkendt som en realitet længe 
efter, at den var sket. Det er den synsvinkel, 
Thorkild Lyby, dr.theol. og lektor emeritus i 
kirkehistorie ved Aarhus Universitet, lægger 
i bogen Kirkesprængningen og Danmark 
Reformationshistoriske overvejelser. Bogen 
er en serie nedslag i reformationens historie 
i Danmark og et forsøg på at se dansk 
reformationsforskning med nye briller. 

Luther forstod sig selv som en del af den 
rummelige middelalderlige enhedskirke, 
der i følge Lyby var langt mindre entydig 
og langt videre favnende end den moderne 
katolicisme. For ligesom middelalderkirken 
var flertydig, var reformationsbevægesen 
det også. Bibelhumanistiske bevægelser, der 
blev støttet af det velhavende borgerskab, 
eksisterede side om side med mystiske 
og apokalyptiske vækkelsesbevægelser, 
der udviklede helt nye individualistiske 
fromhedstyper og ofte var stærkt kritiske 
over for det kirkelige apparat.

Men alle disse bevægelser ville ikke en 

sprængning af Kirken. De ville evangelisere 
og re-formere den – dvs gendanne den i en 
renset udgave. Taler man om lutheranere og 
katolikker i reformationens første år, lægger 
man en moderne synsvinkel ned over, hvad 
der skete i disse turbulente år, for dannelsen 
af konfessioner er resultatet af opgøret – ikke 
forudsætningen for det, skriver Lyby. Han 
foretrækker derfor at tale om en evangelisk- 
katolsk retning, der fandt autoriteten i 
bibelen og en hierarkisk-katolsk, der fandt 
den i den hierarkiske embedsstruktur. 
Først med tridentinerkoncilet fra 1545-
1563 og den augsburgske religionsfred i 
1555 kommer der klarhed i den forstand, at 
kirkesprængningen cementeres. 

En stor del af Lybys bog analyserer 
udviklingen i forholdet mellem kongemagt 
og kirke i Danmark fra 1526 til 1537, 
hvor kirkeordinansen – den nye danske 
statskirkes grundlov – udkommer på 
latin. Han undersøger, hvad der sker ved 
herredagene fra 1526 til 1537 og kommer 
til det resultat, at reformationen i Danmark 
blev gennemført skridt for skridt, indtil 
man endte i en kongelig kontrolleret 
evangelisk nationalkirke. Og her drejede 
det sig ikke ret meget om teologiske 
overvejelser, men snarere om rå magt og 
interessepolitik. Biskopperne var nemlig 
slet ikke kvalificerede til at tage en egentlig 
teologisk diskussion op, men så på den nye 

bevægelse som en dødsensfarlig ideologi, 
der truede deres egne interesser. ”Kong 
Frederik I så lige så klart som dem, at 
den kunne få gennemgribende betydning 
for samfundet. Det ville blot være i hans 
interesse, og netop derfor var han ikke til at 
rokke,” skriver Lyby.

Med herredagens vedtagelse i 1526 om, 
at bispevalg ikke længere skal bekræftes 
af paven, begynder en de facto løsrivelse 
af den danske kirkeprovins fra romersk 
indflydelse og en udvikling hen mod en 
fyrstekirke med kongen som overhoved. 
Frederik I kunne komme igennem med 
sine ønsker, fordi rigsrådet var afhængigt af 
ham, og fordi den afsatte kong Christian II 
stadig var en reel trussel.

Skridt for skridt kommer tvedelingen 
mellem en gammelkatolsk nationalkirke 
og en kongelig beskyttet evangelisk 
kirke, og i 1530 indfører herredagen fuld 
prædikefrihed over hele landet under ansvar 
over for kongen.

Da Frederik I dør i 1533, udsætter 
herredagen kongevalget. Nu står Danmark 
uden en effektiv, central ledelse, og med 
Grevens Fejde kommer der borgerkrig i 
Danmark. Den afsatte kong Christian II 
og hertug Christian af Schleswig-Holstein 
kæmper om magten over Danmark. Hertug 
Christian bliver kong Christian III, og 
reformationen gennemføres 1536 officielt i 
Danmark ved et statskup.  Med fængslingen 
af biskopperne sker der et forfatningsbrud.  
De var jo som lensfyrster og gejstlige ledere 
en del af statsapparatet. Med reformationen 
afløses den gamle decentraliserede kirke af 
en centralistisk, kongestyret kirke.  

Det var et voldsomt brud med fortiden; 

men alligevel var der set fra reformatorernes 
synsvinkel alligevel en vis kontinuitet 
tilbage, skriver Lyby. I deres øjne var 
intentionen bag kirkeordinansen nemlig 
ikke at grundlægge en ny kirke. Det var at re-
formere Den hellige almindelige (katolske) 
Kirke. Derfor var der i deres øjne var tale 
om kontinuitet og ikke brud, og principielt 
regnede man med, at kristenheden stadig 
var en enhed.

Dette er bogen, hvis man vil vide mere 
om det komplicerede magtpolitiske 
spil før 1536 og forstå flertydigheden i 
reformationsforløbet..

Thorkild C. Lyby: Kirkesprængningen 
og Danmark. Reformationshistoriske 
overvejelser. Aarhus Universitetsforlag 
2017. Paperback. 226 sider. Pris inkl. 
e-bog: 249,95.

FILOSOFI Mette Lebech, dansk filosof, 
specialist i Edith Stein og ansat på university 
of Maynooth i Irland, har i samarbejde med 
Hanna-Barbara Gerl-Falkovitz, leder af 
Europäisches Institut für Philosophie und 
Religion i Heiligenkreuz/Wien, redigeret 
en antologi på baggrund af tekster fra ikke 
mindre end 26 forskere til en konference, 
afholdt i oktober 2015 i Heiligenkreuz og 
Wien, om Ediths Steins udfordringer til 
nutidens antropologi,

Bogen er med sine knap 500 sider et di-
gert værk og oplæggene spænder tematisk 
vidt, men reflekterer alle Edith Steins filo-
sofi i et antropologisk perspektiv. Antro-
pologens generelle centrale spørgsmål om 
hvad et menneske er, gribes således an fra 
meget forskellige vinkler. Hanna-Barbara 
Gerl-Falkowitz indleder med en perspek-
tivering af Edith Steins filosofisk-antropo-
logiske afsæt i bl.a. Husserl og Heideggers 
filosofi for at definere hvad et menneske er i 
sig selv. Senere, i en anden af bogens artik-
ler, italesætter Gerl-Falkowitz hvordan nu-
tidens medicinsk-tekniske muligheder flyt-
ter grænserne for vores forståelse af, hvad 
et menneske er biologiske og etisk. I kraft 
af nye potentielle muligheder forandres vo-
res opfattelse og syn på menneskets eo ipse. 
Mette Lebech behandler i sit bidrag Steins 
opfattelse af psykisk sundhed og sygdom. 

Francesco Alfieri OFM, fra Pontificacia 

Universität Lateranense, har et teologisk-
antropologisk udgangspunkt i Stein hvis 
grundtese er, at mennesket ikke skaber sig 
selv, men allerede i udgangspunktet er Guds 
meget komplekse skabelse. Edith Steins an-
tropologi kan, også i dag, give os redskaber 
til at forstå os selv som gudsskabte, idet hun 
udfordrer en traditionel opfattelse af hvad 
vores jeg, forholdet til andre mennesker og 
relationen til vores livsverden er i dag på 
trods af vor egen tids forrykkede moral, vi-
denskabelige potentiale og stadig mere se-
kulære værdier i mange samfund generelt.

Marian Maskulak, CPS, bidrager med en 
refleksion over hvordan mennesket bliver 
til menneske i en verden præget af sociale 
medier. Med afsæt i at Stein definerer men-
nesket både ud fra dets gudsskabte vilkår 
og i kontrast til Guds egen væren som Stein 
kalder ”ren væren” contra menneskets, hvis 
ontologiske vilkår er en stadig 
proces af væren i og med men-
nesket gennem hele sin tid på 
jorden bliver og udfolder sig 
selv i den skabelse Gud har vil-
let den enkelte skal have. Ma-
skulak stiller spørgsmålet om 
hvordan det eksistentielle vil-
kår Stein går ud fra, påvirkes 
i nyere tid af sociale netværks 
indflydelse på hvordan indi-
videt bliver til sig både som 

individ og som en del af fællesskabet. Stein 
har ikke kun fokus på individet som individ, 
men er også i høj grad optaget af forholdet 
mellem individets handlinger og fællesska-
bets trivsel. Individet er eksistentielt set i 
et afhængighedsforhold til fællesskabet og 
vice versa. Ifølge Stein er menneskets mål 
at udfolde og blive hvad hver især er skabt 
til at blive i relation til sig selv såvel som i 
relation til andre og til Gud. Hvad sker der 
så, når den primære kontakt til andre og 
måske også til Gud, i stadig højere grad er 
betinget af sociale medier?

En passage sammenfatter Steins opfat-
telse: ”Overvejelsen af et isoleret menne-
skeligt individ er en abstraktion. Hans ek-
sistens er eksistens i en verden, hans liv er 
liv i fællesskab”. Stein konkluderer altså at 
mennesket besidder en dobbelt natur, hvor 
det både er i en blivende-natur som individ 
og som blivende-natur  i menneskehedens 
store krop, født ud af skaberværket og fæl-
lesskabet. Kilden til menneskets essentielle 
væren har, ifølge Stein, således rødder i 
såvel Treenigheden som i det blivende-
individ.

Skabt i billedet af den Treenige Gud er 
mennesket altså i sin essens samtidigt væ-
rende både som individ og delagtig i Guds 

skabelse. 
Menneskets ”folden sig ud” 

til dets bestemmelse kræver 
udvikling på mange forskellige 
niveauer. Maskulak understre-
ger, at selv om miljøet er vigtigt 
er tilstedeværelsen og spejlingen 
i andre mennesket afgørende. En 
vigtig pointe er, at mennesket 
selv har et ansvar for hvem og 
hvad det bliver til som individ og 
som karakter. Ifølge Stein tilveje-

bringer Gud betingelser og vilkår for den 
enkelte, der derefter selv må tage ansvar for 
at udvikle sine evner bedst muligt og først 
derigennem udfolder mennesket det Gud 
har villet med den enkelte.

Centralt i Steins filosofi og antropologi er 
tesen om, at det er essentielt for menneskets 
udvikling at være medlem af et fællesskab. 
Dermed er der lagt op til refleksion i den 
nuværende verdens sociale medier og det 
nye vilkår det sætter mennesket i. Egentlig 
burde sociale medier og internettets mu-
ligheder være ideelle kilder til udvikling 
og stimulering af individet såvel som for 
fællesskabet forudsat man kan have tiltro 
til kildernes pålidelighed og her opstår en 
udfordring i forhold til dannelsesaspektet 
relativt til den påvirkning individet møder i 
den nuværende sfære af allehånde informa-
tioner, agendaer og decideret løgn på net-
tet og sociale medier. Der ses endvidere en 
tendens til, at individer på de sociale medier 
ukritisk deler ikke valid information med 
hinanden. Tidligere etiske og kvalitative 
standarder for hvad der er gedigen viden og 
hvad der ikke er, er skredet.

Spørgsmålet bliver naturligvis hvordan 
dannelsen af kritisk tænkende mennesker 
fremover påvirkes, når store mængder af 
information deles ukritisk og samtidig er 
udgangspunkt for intellektuel og kulturel 
dannelse af kommende generationer. Dette 
og mange andre spørgsmål behandles i bo-
gen som anbefales alle som interesserer sig 
for at forstå hvem og hvad vi er som menne-
sker, som fællesskab filosofisk og konkret i 
livet før, nu og i fremtiden.

Edith Steins Herausforderung heutiger 
Anthropologie. Hanna-Barbara Gerl-Fal-
kovitz/Mette Lebech. Heiligenkreuz 2017. 
488 sider. Pris 24,90 euro.

Brud og kontinuitet
Ny bog om kirkesprængningen i Danmark viser flertydigheden i den 
danske reformation.

Tekst: Lisbeth Rütz

Edith Steins filosofi udfordrer 
nutidens antropologi
Ny udgivelse om mennesket og fællesskabet.

Tekst: Ann-Lise Aasesdatter
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TØNDER Søster Lydia og søster Ingrid har 
været hos os i 20 år, hvor hele menigheden 
har nydt godt af deres service, altid har de 
været der for os. Det er også deres skyld, 
at vi fik vores dejlige ny kirke, det var dem 
som kendte det søde ægtepar som gav vores 
menighed her i Tønder én million kroner.

Havde man ikke hørt eller set en af me-
nigheden i længere tid, så blev der telefo-
neret, eller der blev aflagt besøg. De kørte 
også rundt med menighedsbladene, det var 
en god anledning til at besøge alle medlem-
merne i vores menighed. Syge og folk, som 
var på plejehjem, fik besøg næsten hver uge.

De var kendte ansigter i vores gadebille-
de, de kendte også alle folk, havde kontakt 
til borgmesteren, havde hilst på prinsesse 

Alexandra den gang hun boede her, prinses-
se Marie havde de fornøjelsen også at hilse 
på, var til koncert med hende i kulturhuset, 
sad på række lige bag hende. Det var virke-
lig noget, sr. Ingrid kunne lide.

Hvor har de mange gange af egen lomme 
hjulpet de af vores medlemmer som havde 
det svært økonomisk.

Var pastor Piotr forhindret i at komme en 
lørdag, havde sr. Lydia altid en løsning, fik 
fat i en præst fra Tyskland, eller hun selv 
holdt ordets gudstjeneste. Kørte gerne til 
Aabenraa når pastor Piotr havde ferie, Søn-
derborg fik også glæde af søstrene. Spille til 
vores messer gjorder. Lydia også. Skaffede 
børnemøbler til vores små i menigheden, så 
de havde et sted bag i kirken, hvor de kunne 

lege. Som mange har sagt til mig, vi kom-
mer til at savne dem. Godt samarbejde hav-
de de også med Kristkirken her i Tønder, 
specielt med sognepræst Kirsten Elisabeth 
Christensen.

Det skal også lige nævnes, at de godt 
kunne lide at komme ud at rejse, de hav-
de en virkelig dejlig tur til Færøerne, de 
boede hos søstrene der. Pengene havde vi 
modtaget som gave til en rund fødselsdag. 
Bornholm har også haft glæde af deres be-
søg. Der boede de også hos søstrene. De 
oplevede altid et eller andet interessant. 
Klokken, som hænger ved vores kirke i 
Tønder, kommer fra Bornholm, oprinde-
lig fra Tyskland. Det var pastor Dietrich 
Timmermann, sr. Lydias broder, i sam-
arbejde med vores to søstre som havde 
ordnet, at den kunne komme til Tønder. 
For mig havde vi et godt samarbejde, for-
delte tingene imellem os, vi var selvfølge-
lig ikke altid enige, men heldigvis kunne vi 
snakke os til rette. 

Ja, jeg kunne blive ved med at fortælle, 
mange oplevelser kommer til mig nu, hvor 
jeg sidder og skriver, men det er jo ikke en 
roman. Sr. Ingrid og sr. Lydia vil virkelig 
blive savnet. Vi sender sr. Lydia alle vores 
positive tanker og ønsker om god bedring. 
Alt det bedste for dem begge to.

HERLEV I anledning af Festen for Alle 
Helgen og Alle Sjæle har de skandinaviske 
distrikter for oblatfædrene været samlet i 
oblatordenens moderhus i Danmark.

På billedet ses de deltagende præster, 
som efter messen begav sig til Gladsaxe 
kirkegård for at bede og mindes de 
oblatfædre, som ligger begravet der. 
Samtidig beundrede de det nye egetrækors, 
som blev omtalt i KO nr. 16. 

Oblatordenen har siden 1958 missioneret 
først i Danmark samt i Grønland og på 
Færøerne, og efterfølgende i Sverige og 
Norge. 

Oblatordenen, som i dag på verdensplan 
har omkring 4000 medlemmer, er grundlagt 
af den nu helgenkårede Eugenius de 
Mazenod i 1816. Ordenen har haft umådelig 

betydning for missionen i de nordiske lande. 
Færre kald til et viet liv som præst 

betyder lige nu, at oblatordenens store 
missionsvirksomhed i Norden er blevet 
noget beskåret. Sognepræsten i Vor Frue 
Kirke, p. Allen Courteau OMI, opfordrer os 
derfor alle til at bede om, at Gud giver kald 
til nye, unge mennesker. 

Hvis KO’s læsere kunne ønske sig et 
eksemplar af Vor Frue Kirkes jubilæumsbog 
fra 50 års jubilæet, kan denne erhverves 
gratis, dog med dækning for portoudgiften 
på 35 kroner. Ring til Erik Elnebo på telefon 
28 49 15 31.

1. række fra venstre: Roman Kunkel, f. 1944, Polen; sognepræst i Fredrikstad-Halden, 
Norge.  Allen Courteau, f. 1949, USA; distrikt superior, sognepræst i Vor Frue og Skt. 
Antoni, Danmark. Piotr Pisarek, f. 1968, Polen; distrikt superior, sognepræst i Askim 
og Moss, Norge.Marcin Motyka, f. 1979, Polen; præst i Malmø, Sverige. 2. række fra 
venstre: Joy Fernando, f. 1974, Sri Lanka; præst ved Vor Frue og Sakraments, Danmark. 
Wieslaw Badan, f. 1967, Polen; sognepræst i Kristianstad, Sverige. Eugeniusz Machinca, 
f. 1955, Polen; sognepræst i Ystad Sverige. Jagath P. Gunapala, f. 1967 Sri Lanka; præst 
i Fredrikstad, Norge. Paul Marx, f. 1940, USA; sognepræst på Færøerne, Danmark. 
Marek Dziedzic, f. 1969, Polen; sognepræst i Malmø, Sverige. Karol Dudek, f. 1989, 
Polen; præst i Malmø, Sverige.

Oblatordenen i Skandinavien
Bevægende koncelebreret messe i Vor Frue Kirke i Herlev

Tekst: Erik Elnebo og p. Allen Courteau OMI 
Foto: Erik Elnebo

INDSAMLING Mens den verdslige 
’jul’ nærmest er forbi, inden den egentlige 
kirkelige juletid begynder den 25. december, 
så fejrer Kirken julens mysterier helt frem 
til Kyndelmisse (den 2. februar) med to 
store fester omkring årsskiftet – HelligTre 
Kongers fest (søndag den 7. januar, også 
kaldet Herrens Åbenbaring) og Den Hellige 
Families fest (søndag den 31. december). 
Førstnævnte fest markerer afslutningen på 
den egentlige juletid, og det er en smuk 
tradition at tænde tre lys og lade dem 
brænde ned som tegn på denne hellige 
festtids afslutning. 

En anden katolsk tradition, som stammer 
fra Tyskland, består i at indvie hjemmet 
til Kristus ved over indgangsdøren(e) at 
skrive: +20CMB18+ (antallet af år efter 
Kristi fødsel og forkortelsen CMB for det 
latinske ’Christus Mansionem Benedicat’ – 
(Må) Kristus velsigne huset). 

Bogstaverne CMB henviser samtidig 
til de tre vise mænd: Caspar, Melchior 
og Balthasar, som ufortrødent drog på 
rejse for at følge ledestjernen og finde 
jødernes konge, sådan som vi læser det i 
juleevangeliet. Ved at placere en CMB-label 
over indgangsdøren til vores hus  mindes vi 
om, at vi må åbne os for Guds virkelighed, 
lade os overbevise om hans omsorg for os, 
ufortrødent begive os på vej for at finde 
ham og give ham en plads i vort daglige liv. 

Og som de tre vise mænd kan vi blive 
overraskede: I stedet for et barn i kongelig 
pragt fandt de et barn i en krybbe i en stald. 
Men de lod sig ikke påvirke af omgivelserne, 
men faldt ned og hyldede kongernes konge. 
På samme måde svarer Gud ikke altid til 
vore forestillinger, og da gælder det om 
ikke at lade sig påvirke af sædvane, skikke 
og andres meninger, men at turde lytte, 
overveje og træffe beslutningen om altid at 

ville følge Guds vej.

At leve under Guds beskyttelse
Oprindeligt gik sognepræsten efter Hellig 
Tre Kongers fest rundt i sit sogn, og i 
hvert hjem skrev han med kridt årstal og 
bogstaverne CMB på dørkarmen. I vore 
dage har denne tradition udviklet sig til, at 
man i stedet klæber en label med teksten 
+20CMB18+ påtrykt i gylden skrift over 
indgangsdøren(e) for til stadighed at minde 

os om, at vi lever under Guds beskyttelse, 
og at vi må være opmærksomme på at lade 
vore handlinger afspejle vor tro. 

Selvklæbende CMB-labels kan fås 
gennem Missio Danmark (missio@missio.
dk eller tlf. 60 94 94 10), som beder om et 
bidrag for disse labels. Beløbet, der kan 
indbetales på MobilePay på førnævnte 
tlf. nummer eller på kontonummer 4183-
0016863564, går ubeskåret til Missios 
arbejde med børn i nød. 

De Hellige Tre Kongers fest
– og en måde at støtte Missios arbejde på.

Tekst: Niels Messerschmidt

Byzantinsk mosaik 
fra år 565, basilikaen 
Sant’Apollinare Nuovo, 
Ravenna i Italien. 

Alle i Tønder og omegn kendte sr. Ingrid 
Frings (tv) og sr. Lydia Timmermann (th.). 
De var tit i den lokale presse og var meget 
aktive i det økumeniske arbejde.  
Foto: Der Nordschleswiger.

Tak for mange og for gode år
Sr. Lydia og sr. Ingrid er på grund af sygdom rejst tilbage til deres 
moderhus i Tyskland efter mange års trofast arbejde i Danmark.

Tekst: Pia Petersen, menighedsrådsformand ved Hellig Kors Kirke
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rekonstruerede himmelhvælving for at 
genforene sig med den hellige familie og 
helgenerne, som tog imod dem på den anden 
side med smil og kram. Det havde en stærk 
symbolsk værdi, som vi håber børnene og 
deres forældre vil tage til sig fremadrettet. 
Festen fortsatte med underholdning, 
forfriskninger, snak og leg.

Den store deltagelse og det gode 
samarbejde mellem menighedens danske, 
polske og engelsktalende medlemmer er en 
vigtig opbakning til KoolKirke. Med denne 
uforglemmelige fest, har vi dannet en stor 
Guds familie på kryds og tværs af forskellige 
nationaliteter, som tydeligt har vist sig at 
bidrage til styrkelsen af engagementet og 
sammenholdet i menigheden. 

CARITAS I Nordøstindien kan pigerne 
ikke tage det for givet, at de kan gennemføre 
deres skolegang. Denne virkelighed har 
17-årige Shusanti Guria måttet sande. 
Familien har ikke længere råd til at betale 
for hendes skole, som hun har været 
nødsaget til at forlade. 

”Vi er fire i min familie – min mor, bror, 
søster og jeg. Min far døde for 8 år siden. 
Da min far døde, droppede min bror ud af 
skolen og tog hans arbejde i te-plantagen. 
Min mor er syg og gammel og det er blevet 
meget svært for mig at færdiggøre min 
skolegang, da min bror ikke har råd til at 
betale for mine bøger, min uniform, taske 
og registrering på skolen,” fortæller hun 
og tilføjer:  ”Jeg går bare derhjemme og 
hjælper min mor, i stedet for at være i skole. 
Jeg er meget bekymret for min fremtid.”

Mange piger i Nordøstindien deler skæb-
ne med Shusanti Guria. En stor del af be-
folkningen i delstaten Assam arbejder i 
te-plantagerne. Mange er analfabeter, og 
lønnen som te-plukker er lav. Samtidig er 
det sæsonarbejde, og en families årsindtægt 

er derfor usikker.  Bliver én af forældrene 
syge eller dør, er den eneste mulighed at 
sende børnene ud i te-markerne for at hjæl-
pe til med at forsørge familien. Det betyder 
for rigtig mange børn, at de må droppe de-
res skolegang til fordel for et lønarbejder-
job i en alt for tidlig alder. Afbrydes deres 
skolegang, er fremtiden alt andet end lys for 
børnene. 

Da familierne især fravælger skolegan-
gen for pigerne, er det dem, der er hårdest 
ramt. 

Pigerne har brug for uddannelse
Moloya Bora er skoleleder på Shankar 
Prathamik Vidyalaya School, som er én af 
de 40 skoler, som indsamlingen er rettet 
mod. Hun fortæller, at den hyppigste årsag 
til, at pigerne dropper ud af skolen, er, at 
forældrene ikke har råd til at betale for 
skoleuniformer og skolematerialer eller 
på grund af manglende opbakning fra 
forældrene, som er analfabeter. ”De ser 
hellere, at deres piger hjælper til i hjemmet 
eller arbejder i te-plantagen for derved at 

øge familiens indtægt en smule,” fortæller 
hun. 

Adventsindsamlingen har derfor også 
fokus på at gå i dialog med forældrene og 
overbevise dem om nødvendigheden af 
deres børns – især døtrenes – skolegang. 

Shusanti Guria håber på, at hun kan fær-
diggøre sin skole og ønsker at uddanne sig 
til skrædder. Men uden hjælp vil hun være 
nødsaget til at arbejde, ligesom sine sø-
skende. Midlerne fra Adventsindsamlingen 
støtter piger som Shusanti Guria, så de kan 
blive i skolen. Caritas samler ind til de fat-
tigste familier, så deres døtre kan fortsætte 
skolegangen – selv, hvis de ikke længere 

har råd til skolematerialer, skoleuniform og 
skoletaske. Målet er, at støtte tusind af de 
mest udsatte skolepiger. 

Adventsindsamlingen erstatter 
juleindsamlingen
Adventsindsamlingen erstatter den tidligere 
juleindsamling, og startede allerede den 19. 
november i år. Det var i forbindelse med De 
fattiges Dag, som har til formål at sætte fokus 
på de fattige og på opfordring fra biskop 
Czeslaw påbegyndtes adventsindsamlingen 
samme dag. 
Læs mere om indsamlingen på caritas.dk.

To unge teplukkere i Assam.

Adventsindsamling 2017:  
Lad pigerne i Nordøstindien  
få deres skolegang
Caritas’ adventsindsamling skal i år sikre, at pigerne i den nordøstlige del 
af Indien kan fortætte deres skolegang. 

Tekst: Naja Mammen Nielsen, Kommunikationskoordinator i Caritas 
Fotos: John Guria, Tezpur Social Service Society (TSSS)

Læsere af KO har måske spurgt sig 
selv om, hvorfor både Caritas og Sankt 
Vincent Grupperne i KO nr. 16 beder om 
støtte til arbejdet gennem to indstik. Om 
organisationerne nu skal til at konkurrere 
om læserne gunst og økonomisk støtte? 
Det er imidlertid ikke tilfældet.

”Vi har et godt samarbejde. En gang 
årligt mødes vi for at drøfte vores arbejde 
og fælles udfordringer – i øvrigt sammen 
med Missio”, siger Jann Sjursen, der 

understreger at de to indstik i sidste 
nummer af KO skyldes en fejl fra Caritas’ 
side.

”Vi har en fornuftig arbejdsdeling, og 
derfor har vi heller ikke noget ønske om 
at ”konkurrere” på indstik i KO”, siger 
Poul Skallerup, der er formand for Sankt 
Vincent Grupperne. 

”Sket er sket, men vi har været enige 
om, at det er på sin plads med en lille 
forklaring på de to indstik”.

Godt samarbejde mellem Caritas  
og Sankt Vincent Grupperne

ALLEHELGENSFEST Der var stor 
tilslutning til Allehelgensfest i Sankt Annæ 
kirke på Amager søndag den 5. november. 
Over 150 børn og voksne deltog i festen. 
KoolKirke stod for initiativet, hvor især sr. 
Miriam fra Elisabeth Søstrene og sr. Teresa 
fra Maria Immaculata Søstrene var arrangø-
rer og værter for den ”himmelske fest”. 

Idéen var at fejre Allehelgensfest ”på 
katolsk”, som en hyldest til det himmelske 
liv og som en måde at sprede glæden 
og håbet, der kommer fra Jesu død og 
opstandelse. Takket være sin opstandelse 
har Kristus nemlig skabt et hjem for os 
i himlen og Han længes efter os, ikke 
mindst gennem helgenernes og de saliges 
eksempel. Med dette arrangement ville vi 

tage klar afstand fra den dystre Halloween, 
som er mørkets og dødens leg uden frugtbart 
budskab.

Under arrangementet var nogle frivillige 
familier og børn klædt ud som helgener og 
engle. Der var Den hellige Familie, Maria, 
Josef og Jesus, hellig Peter, hellig Elisabeth 
og salig Edmund Bojanowski. De voksne 
engle tog omsorg for en gruppe af ca. 20 
hvidklædte børn. I en lang procession gik 
de alle ind i kirken som symbol på den store 
hvide flok, som står omkring Guds trone. 
Efter højmessen gik alle i menighedssalen 
for at holde den himmelske fest. Først 
præsenterede helgenerne sig selv over for 
børnene gennem en lille quiz. Derefter 
blev alle inviteret til at gå under den 

Den store hvide flok vi ser
En succesfuld himmelsk fest i Sankt Annæ Kirke.

Tekst: Matteo Pilati og sr. Teresa Piekos. Fotos: Matteo Pilati
Sankt Elisabeth, Jesus, Sankt Joseph og Sankt Peter med nøglen.

Sr. Miriam og sr. Teresa tager imod under 
himmelhvælvingen.
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Det sker i bispedømmet
DECEMBER
Søndag 17. kl. 16.00: Julekoncert i Sct. Therese Kirke, 
Hellerup. Danske julesange/Carols/Puccini m.m. 
Musikkoret København under ledelse af Ole Reuss 
Schmidt. Gratis adgang.

Mandag 18. kl. 19-20: Meditationsaften hos Sct. Joseph 
Søstrene. Sted: Kirken i ’De Gamles By’, Edith Rodes vej 
6, 2200 Kbh. N. 

Torsdag 14. kl. 20-23: Natkirke ved diakon Kaare Nielsen 
i Sakramentskirken, Nørrebrogade 27, 2200 København 
N. Aftenen står i fredens tegn. Der er ufred og krig 
mange steder i verden – men ikke kun ude i verden, men 
også herhjemme ... og måske også inden i os selv?

Brug Natkirken som et tiltrængt pusterum i en travl 
hverdag. Læg vejen forbi for at tænde et lys, sidde stille 
for at samle tankerne, skrive i vores bønnebog, eller hvis 
du ønsker en samtale eller en forbøn. Da pastor Niels 
Engelbrecht deltager denne gang, har du også mulighed 
for at gå til skrifte.

JANUAR
Fredag 12. kl. 18.00-19.30: ”Åben Dør”. Personlig forbøn 
og samtale ved/ pastor Lars Messerschmidt m.fl. Jesu Hjerte 
Kirkes menighedslokaler, Stenosgade 4A København V. 
Information: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk.

Fredag 26. kl. 19.00- ca. 21.00: Forsonings- og 
helbredelsesmesse med fokus på de kristnes enhed. Jesu 
Hjerte Kirke, Stenosgade 4, København V. Ved pastor Lars 
Messerschmidt m.fl. Skriftemål fra kl. 18.00. Information: 
www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk. 

Anden og fjerde torsdag i måneden kl. 20.00-23.00: 
Natkirke i Sakramentskirken, Nørrebrogade 27, 2200 
Kbh. N.
Første og tredje torsdag i måneden kl. 20.00-22.00: 
Mobilkirken på Rådhuspladsen i København.
Første og tredje onsdag i måneden kl. 18.00-20.00: Hjælp 
til misbrugere og pårørende ved den katolske organisation 

Cenacolo. Rådgivningen finder sted i Bredgade 64, 1. sal, 
Kbh. K. Tlf. 51 53 41 60.

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til eukaristi, 
lovprisning og katekese. Hver onsdag kl. 19.00-21.00, 
undtagen den første onsdag i måneden. Messe med forbøn 
for de syge afholdes første onsdag i måneden kl. 19.00-
21.00. Sted: Oratoriet, Vor Frue kirke, Ryesgade 26, 
Aarhus C. Info: p. Herbert SJ, tlf. 87 30 70 42 eller 24 27 
86 89, Jan Zieleskiewicz, tlf. 50 29 13 57, e-mail johny.
zet@gmail.com.

Kalenderen afspejler de arrangementer, menighederne 
selv har anmeldt, så den er ikke nødvendigvis dækkende 
for alle aktiviteter. Arrangementerne er af almen karakter 
og er åbne for alle. Kontakt KO’s redaktion for optagelse 
af arrangementer i kalenderen.

NR:  Udkommer fredag den Skal være fremme senest mandag den  Liturgisk kalender  
KO nr. 1 12. januar 27. december  februar 
KO nr. 2 2. februar 15. januar  
KO nr. 3 23. februar 5. februar marts 
KO nr. 4 16. marts 26. februar april 
KO nr. 5 13. april 19. marts maj 
KO nr. 6 4. maj 16. april  
KO nr. 7 25. maj 7. maj juni 
KO nr. 8  15. juni 28. maj juli-august 
KO nr. 9 10. august 23. juli  
KO nr. 10 31. august 13. august september 
KO nr. 11 21. september 3. september oktober 
KO nr. 12 12. oktober 24. september november 
KO nr. 13 9. november 22. oktober  
KO nr. 14 30. november 12. november december 
KO nr. 15 21. december 3. december januar 
KO nr. 1-2019 18. januar 2019 fredag 28. december  

I 2018 udkommer Katolsk Orientering 
med 15 numre, hvilket er to færre numre 
end i 2017 og de senere år.

Beslutningen er truffet for at udnytte 
Katolsk Orientering og især Informati-
onstjenestens ressourcer bedre end hid-
til, herunder at få mere tid til den redak-
tionelle planlægning og udarbejdelse af 
hvert nummer, men også for at frigøre tid 
til andre opgaver. 

Det betyder, at Katolsk Orientering 
fremover vil udkommer ca. hver tredje 
uge, ligesom der ikke bliver nogen 
udgivelse i juli måned.

 NM

Udgivelsesplan for 
Katolsk Orientering 2018

Læserbreve 
Indsendte indlæg skal forsynes med navn, adresse  
og telefonnummer. Kun navn og postnr. offentliggøres  
i bladet. Max. grænse for læserbreve: 400 ord  
(vi forbeholder os ret til at forkorte læserbreve over 
denne længde). Max. grænse for kommentarer 800 ord. 
KO bringer en kommentar pr. nummer. Læserbreve kan 
indsendes som mail: redaktion@katolskorientering.dk   
eller som brev til: Katolsk Orientering,  
Redaktionen, Gl. Kongevej 15, 1610 København V. 

Katolsk Orientering bringer ikke læserbreve eller 
kommentarer som har været trykt i andre medier.

Om Katolsk Magasin
Da første nummer af Katolsk Magasin så dagens lys, var 
der sikkert mange katolikker, der klappede i hænderne.
Nu kom der endelig et tidsskrift, der ville bringe vægtige 
teologiske artikler som kompensation til en lang tid på 
intellektuel smalkost.  Magasinet var redigeret af uddannede 
folk, skriftkloge.

Men sådan blev det ikke. Det blev noget helt andet; 
nemlig ét langt angreb på paven i anledning af hans 
Apostoliske skrivelse ”Kærlighedens Glæde” (Amoris 
Laetitia); hvorefter man kalder paven ”Skabslutheraner” og 
lignende nedsættende betegnelser i den hensigt at udstille 
sin egen rettroenhed.

Efter at have læst de første 99 sider af den apostoliske 
skrivelse uden at være stødt på kættersk tale er jeg blevet 
gjort opmærksom på, at jeg skal blade helt om til side 209 
i den danske udgave og læse fodnote 351 grundigt, hvor 
der står:

”I visse tilfælde kan det også dreje sig om sakramenternes 
hjælp.  Det er derfor, jeg minder præsterne om, at skriftestolen 
ikke skal være et torturkammer, men et sted for Herrens 
barmhjertighed”. (Den apostoliske skrivelse Evangelii 
Gaudium, 44).  Jeg understreger også, at ”eukaristien ikke 
er en præmie for det fuldkomne, men en gavmild hjælp og 
næring for de svage”. En besindig pavelig udtalelse.

Næppe er redaktørerne fuldkomne, men de er i al fald 
efter egen opfattelse kvalificerede til at se splinten i Pavens 
øje, uden dog at ane bjælken i eget.

Derfor er det påfaldende at måtte konstatere, at pavens 
modstandere i Kirken er de samme konservative som dem, 
der holder hånden over de mange pædofile præster, der har 

lemlæstet tusindvis af børn.  Næppe fordi de har meget 
tilovers for de perverse præster, men fordi de derved mener 
at skåne Kirkens image.

Ole Dam, 2100 København Ø 

(Katolsk Magasin er et nettidsskrift, der kan læses på 
katolskmagasin.dk. Med venlig hilsen redaktionen.)

Kære Ole Dam,
Jeg vedgår gerne, at den aktuelle debat om ”Amoris laetitia” 
har fyldt meget i Katolsk Magasin siden april 2016, hvor 
skrivelsen så dagens lys. Det er der en ganske enkel 
forklaring på, nemlig at den siden da har affødt stribevis 
af kritiske reaktioner fra både lægfolk og højt placerede 
gejstlige i store dele af den katolske verden. Herunder 
opfordringer til paven om at klargøre de synspunkter, der 
kommer til udtryk - ikke blot i en enkelt fodnote - men 
mange steder i det famøse kapitel 8.     

Når sagen fortsat er en varm kartoffel, skyldes det for 
det første, at det er så centrale spørgsmål som Kirkens lære 
om forvaltningen af sakramenterne, læren om ægteskabet 
og familien og i den forbindelse også hele grundlaget for 
Kirkens morallære, der er på spil. Dernæst, at pave Frans 
under hele dette forløb har valgt at forholde sig tavs og 
end ikke har villet besvare henvendelser fra sine nærmeste 
rådgivere. Jeg tænker her især på de fire kardinaler, som 
med deres 5 spørgsmål – de såkaldte ”dubia” – satte 
fingeren på, hvad striden dybest set drejer sig om.

Sagen kunne med andre ord have været lukket for 
længst, men lukket bliver den ikke, så længe usikkerheden 
består og forvirringen breder sig i Kirken. Hvordan skal 

vi f.eks. forholde os til, at det allerede nu i flere lande er 
geografien (dvs. det enkelte bispedømme), der afgør, om 
fraskilte gengifte befinder sig i en tilstand af alvorlig synd 
og derfor ikke kan modtage Kirkens sakramenter, eller om 
de tværtimod lever i Guds nåde og derfor ikke behøver at 
ændre deres levevis? Og hvad bliver der af Kirkens enhed, 
hvis denne udvikling blot får lov at fortsætte?  

Din afsluttende bemærkning om, at pavens kritikere 
inden for embedshierarkiet skulle være de selvsamme 
personer, som holder hånden over pædofile, savner jeg 
enhver dokumentation for, ligesom jeg har svært ved at se 
det relevante i ræsonnementet i denne sammenhæng.  

Torben Riis, 4750 Lundby
Ansvarshavende redaktør af www.katolskmagasin.dk.
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1. hvid. Mandag. Juledags oktav. Festen for Maria,  

gudsmoder (h).
	 	Gl. Cr. Jomfru Marias pf.

1. L.: 4 Mos 6,22-27;
 Sl 67,2-3.5.6+8.
	Gud være os nådig og velsigne os.
2.L.: Gal 4,4-7.
Ev.: Luk 2,16-21.
Kollekt for det Danske Bibelselskab.

2. hvid.  Tirsdag i juletiden. (I Ps).
Basilius den Store (†379)og Gregor af Nazi anz (†390), 
biskopper og kirkelærere (m)
Jul.pf.
 Sl 98,1.2-3b.3c-4
 Hele den vide jord har set vor Guds frelse
L.: 1 Joh 2,22-28. Ev.: Joh 1,19-28.

3. hvid. Onsdag i juletiden. (I Ps).
Eller hvid. Jesu hellige navn.
Jul pf.
	Sl 98,1.3c-4.5-6
	Hele den vide jord har set vor Guds frelse
L.: 1 Joh 2,29–3,6. Ev.: Joh 1,29-34.

4. hvid. Torsdag i juletiden. (I Ps).
Jul pf.
 Sl 98,1.7-8.9
 Hele den vide jord har set vor Guds frelse
L.: 1 Joh 3,7-10. Ev.: Joh 1,35-42.

5. hvid. Fredag i juletiden. (I Ps).
Jul pf.
 Sl 100,2.3.4.5 
 Bryd ud i fryderåb for Herren, hele jorden         
L.: 1 Joh 3,11-21. Ev.: Joh 1,43-51.

 6. hvid. Lørdag i juletiden. (I Ps).
  Jul pf.

 Sl 147,12-13.14-15.19-20
 Jerusalem, lovsyng Herren.
L.: 1 Joh 5,5-13.
Ev.: Mark 1,7-11 eller Luk 3,23-38 eller  
3,23.31-34.36-38.

  Bededag for præste- og ordenskald
 7. hvid. Søndag. Herrens åbenbarelse (h). 

 Gl. Cr. H.åb.pf.
1.L.: Es 60,1-6;
 Sl 72,1-2.7-8.10-11.12-13.
 Alle jordens folk skal tilbede dig, Herre.
2.L.: Ef 3,2-3a. 5-6.

      Ev.: Matt 2,1-12

  8. hvid. Mandag. HERRENS DÅB (f). 
  Gl. Særl.pf.

1.L. : Es 55,1-11 
 Es 12,2.3+4bcd.5-6
 I skal øse vand med glæde af frelsens kilder. 
2.L.: 1 Joh 5, 1-9
Ev.: Mark 1, 7-11

Eller (ad libitum):
L.: Es 40,1-5.9-11 eller Tit 2,11-14.
 Sl 104,1b-2.3-4.24-25.27-28.29-30.
 Min sjæl, lov Herren! Herre min Gud, du er såre stor.
Ev.: Luk 3,15-16.21-22.
Hermed afsluttes juletiden.

DET ALMINDELIGE KIRKEÅR
  9. grøn. Tirsdag i 1.alm.uge. (I Ps).

 1 Sam 2,1.4-5.6-7.8abcd.
 Mit hjerte fryder sig over Herren, min frelser.
L.: 1 Sam 1,9-20. Ev.: Mark 1,21-28.

10. grøn. Onsdag i 1.alm.uge. (I Ps).
 Sl 40,2+5.7-8a.8b-9.10.
 Se, jeg er kommet, Herre, for at gøre din vilje.
L.: 1 Sam 3,1-10.19-20. Ev.: Mark 1,29-39.

11. grøn. Torsdag i 1.alm.uge. (I Ps).
 Sl 44,10-11.14-15.24-25.
 Udfri os, Herre, for din miskundheds skyld!
L.: 1 Sam 4,1-11. Ev.: Mark 1,40-45.

12. grøn. Fredag i 1.alm.uge. (I Ps).
 Sl 89,16-17.18-19.
 Om Herrens store godhed vil jeg synge for evigt.
L.: 1 Sam 8,4-7.10-22a. Ev.: Mark 2,1-12.

13. grøn. Lørdag i 1.alm.uge. (I Ps).
Eller hvid. Hilarius,  biskop og kirkelærer (†367) 
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
 Sl 21,2-3.4-5.6-7.
 Herre, over din styrke glæder kongen sig.
L.: 1 Sam 9,1-4.17-19; 10,1a. Ev.: Mark 2,13-17.

14. grøn. 2. Alm. søndag. (II Ps).
 Gl. Cr. Alm.S.pf.

1.L.: 1 Sam 3,3b-10.19;
 Sl 40,2+4ab.7-8a.8b-9.10.
 Se, jeg kommer for at gøre din vilje, min Gud.
2.L.: 1 Kor 6,13c-15a.17-20.
Ev.: Joh 1,35-42.

15. grøn. Mandag i 2.alm.uge. (II Ps).
 Sl 50,8-9.16b-17.21+23.
 Den, der vandrer retsindigt, skal se Guds frelse.
L.: 1 Sam 15,16-23. Ev.: Mark 2,18-22.

16. grøn. Tirsdag i 2.alm.uge. (II Ps).
 Sl 89,20.21-22.27-28.
 Jeg har fundet min tjener David.
L.: 1 Sam 16,1-13. Ev.: Mark 2,23-28.

17. hvid. Onsdag i 2.alm.uge. (II Ps).
  Antonius, abbed (†356) (m)

 Sl 144,1.2.9-10.
 Lovet være Herren, min klippe.
L.: 1 Sam 17,32-33.37.40-51. Ev.: Mark 3,1-6.

18. grøn. Torsdag i 2.alm.uge. (II Ps).
 Sl 56,2-3.9-10ab.10c-11.12-13.
 Jeg stoler på Gud og frygter ikke!
L.: 1 Sam 18,6-9; 19,1-7. Ev.: Mark 3,7-12.

  Den økumeniske bedeuge begynder

19. rød. Fredag i 2.alm.uge. (II Ps).
Henrik, biskop og martyr (†1158)(m) 

 Sl 57,2.3-4.6+11.
 Vær mig nådig, Gud, vær mig nådig.
L.: 1 Sam 24,3-21. Ev.: Mark 3,13-19.

20. grøn. Lørdag i 2.alm.uge. (II Ps).
  Eller rød. Fabian, pave og martyr (†250)
  Eller rød. Sebastian, martyr (†288) 

Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
   Sl 80,2-3.5-7.

 Herre, lad dit ansigt lyse, så vi bliver frelst.
L.: 2 Sam 1,1-4.11-12.17.19.23-27. Ev.: Mark 3,20-21

21. grøn. 3. ALM. SØNDAG. (III Ps).
 Gl. Cr. Alm.S.pf.

1.L.: Jon 3,1-5.10;

 Sl 25,5.6-7bc.8-9.
	Vis mig dine veje, Herre, lær mig dine stier!
2.L.: 1 Kor 7,29-31.
Ev.: Mark 1,14-20.

22. grøn. Mandag i 3.alm.uge. (III Ps).
Eller rød. Vincent, diakon og martyr (†304) 
 Sl 89,20.21-22.25-26.
 Min trofasthed og godhed skal være med ham.
L.: 2 Sam 5,1-7.10. Ev.: Mark 3,22-30.

23. grøn. Tirsdag i 3.alm.uge. (III Ps).
 Sl 24,7.8.9.10.
 Hvem er ærens konge? Det er Herren.
L.: 2 Sam 6,12b-15.17-19. Ev.: Mark 3,31-35.

24. hvid. Onsdag i 3.alm.uge. (III Ps).
  Frans af Sales, biskop og kirkelærer (†1622)(m)

	Sl 89,4-5.27-28.29-30.
 Jeg bevarer min troskab mod ham til evig tid.
L.: 2 Sam 7,4-17. Ev.: Mark 4,1-20.

25. hvid. Torsdag. Den Hellige apostel Paulus’ 
omvendelse (f)
Gl.Ap.pf.
L.: ApG 22,3-16 eller ApG 9,1-22

	 Sl.117,1.2
 Gå ud i alverden og forkynd Evangeliet!
eller: 	Halleluja!
Ev.: Mark 16,15-20 

26. hvid. Fredag i 3.alm.uge. (III Ps).
  Timoteus og Titus, biskopper (m)

 Sl 96,1-2a.2b-3.7-8a.10
 Fortæl om Herrens undere blandt alle folkeslag!
L.:  2. Tim 1, 1-8 eller Tit 1,1-5   Ev.: Luk 10,1-9

27. grøn. Lørdag i 3.alm.uge. (III Ps).
Eller hvid. Angela Merici, jomfru (†1540)
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.

 Sl 51,12-13.14-15.16-17.
 Skab et rent hjerte i mig, Gud.
L.: 2 Sam 12,1-7a.10-17. Ev.: Mark 4,35-41.

28. hvid. ANSGAR, bispedømmet Københavns  
værnehelgen, (h) ( 4. alm. søndag)

	 Gl.Cr. Sankt Ansgars pf.
1.L.: Es 52,7-10
 Sl 96,1-2a-2b-3.7-8a.10
 Fortæl om Herrens undere blandt alle folkeslag! 
eller  Halleluja!
2.L: 1 Kor 1,18-25
Ev.:  Mark 1,14-20

Kirketælling

29. grøn. Mandag i 4.alm.uge. (IV Ps).
 Sl 3,2-3.4-5.6-7.
 Rejs dig, Herre, frels mig, min Gud!
L.: 2 Sam 15,13-14.30; 16,5-13a. Ev.: Mark 5,1-20.

30. grøn. Tirsdag i 4.alm.uge. (IV Ps).
 Sl 86,1-2.3-4.5-6.
 Vend dit øre mod mig, Herre, og svar mig.
L.: 2 Sam 18,9-10.14b.24-25a.30—19,3. 
Ev.: Mark 5,21-43.

31. hvid. Onsdag i 4.alm.uge. (IV Ps).
  Johannes Bosco, præst (†1888) (m)

 Sl 32,1-2.5.6.7.
 Tilgiv mig min syndeskyld, Herre.
L.: 2 Sam 24,2.9-17. Ev.: Mark 6,1-6.
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Annoncer

Kastrup Begravelsesforretning
Telefon 32 55 55 55

Døgnvagt

Bedemand Michael Riis
Amagerbrogade 155

KATOLSK 
INFOBUTIK

Katolske Bøger og Brugskunst
Dragør Bcgravclscsfa training ■ Telefon 3 2 5 3 06 29
Ta ast ru p Begra velsesforretning ■ Telefon 43 99 19 19 Litteratur om spiritualitet, boa teologi m.m. 

Samt kunstbogen børnebøger, figurer, ikonen 
rosenkranse, smykken gaveartikler, vægkors, 

julekrybber, kristen julepynt lys og meget mere...
Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat
Åbningstider:
Mandag og Onsdag: 10-12 og 13-16 
Tirsdag og Torsdag: 10-12 og 13-16.45 
Fredag lukket.

Ryesgade 28 ■ 8000 Aarhus C 
Tlf. 87307055 

www.ka tolski nfobutik. d k

Sankt Andreas Bibliotek 
Gammel Kongevej 15 
1610 København V.

bibliotek@katolsk.dk 
Tlf: 33 55 60 90

✓ Testamenter
✓ Ægtepagter
✓ Familiesammenføring
✓ Børns Retsforhold
✓ Fast Ejendom
✓ Retshjælp

ROHDE 
ADVOKATFIRMA

www.advocation.dk

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

www.v-lm.dk

Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

y Organiseret
■ bedemand, ?!.,—*^_

> tilknyttet
■ / garantiordning, ^^/WdømOTi
tv v/ Steen Jørgensen

Lundtoftegårdsvej 95, 2 800 Kongens Lyngby, Telefon 51 91 73 73

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08

Bønnens Apostolat
Januar 2018
I denne måned beder vi for evangelisering med 
særligt fokus på religiøse mindretal i Asien 
- at kristne og andre religiøse mindretal i Asien 
frit må kunne praktisere deres tro.
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Martin Ryom
- en katolsk bedemand

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

Den Nordiske valfart til Lourdes
2018

160 året for Jomfru Marias 
tilsynekomst i Lourdes

Torsdag, fredag
og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

Biskoppens kalender

KO ønsker alle sine Januar 2018
J J j"v I

en^glædeligjul-

og
nytår

4.
6.

7.

kl. 19:00
kl. 14:30

kl. 15:00
kl. 9.-19

22. kl. 15:00
25. kl. 18.30
27. kl. 09:00

Konvertitundervisning i Bredgade 
Katekese i Sankt Ansgar Menighed, 
København
Spansk messe i Domkirken 
Caritasbesøg i Nordøstindien 
Rådsmøde, Danske Kirkers Råd 
Kirkevandring i København 
Konference om Bjergprædikenen, 
Dansk Bibel-Institut

Temaet: 
“Gør hvad som helst Han siger til jer”

Den 23. juli til 30. juli 2018
Indkvartering på Hotel Paradis samt 

Accueil Notre Dame.

Fly fra København til Biarritz, 
derfra videre med busser til Lourdes.

Halvdagsudflugt til Bartres.

Gejstlig medvirken fra Den Nordiske 
Bispekonference Kardinal Anders 
Arborelius og biskop Czeslaw og 

valfartspræst Herbert Krawczyk SJ

Prisen for almindelige deltagere er 
DKK 7.475,- og omfatter fly, bus til/fra 

lufthavn, ophold med fuld pension, 
halvdagsudflugt til Bartres, valfartshæfte 

mm.
Medhjælpere deltager til reduceret pris 

og kun efter nærmere aftale og 
godkendelse af bestyrelsen.

Tilmeldingsmateriale rekvireres hos: 
Marianne Larsen: +45 51242390 

E-mail: mastla@dsa-net.dk

Tilmeldingsfrist 1. april 2018

Den Nordiske Valfart til Lourdes

28. kl. 10.00 
kl. 16.30

29. kl. 15:00

30.

Messe i Domkirken Vesper i 
Domkirken i forbindelse med Sankt 
Ansgar Fest 
Møde i Danske Kirkers Råds 
forretningsudvalg 
COMECE - Bruxelles

Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nummer 1-2018 
som udkommer den 12. januar 2018 skal være 
KO i hænde senest den 27. december 2017.

Indlæg til Katolsk Orientering nummer 2-2018, 
som udkommer den 2. februar 2018, skal være 
KO i hænde senest den 15. januar 2018.
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diplomatiske plan, men også på det åndelige 
og personlige plan”.

Det er endnu for tidligt at sige, hvilke 
diplomatiske udfordringer han vil møde 
her i Norden. Da vi interviewede ham, 
havde han endnu ikke nået at besøge alle 
landenes regeringschefer for at aflevere sine 
akkreditiver. ”Jeg har jo kun været her siden 
starten af sommeren!”

Sproglærer søges
Nuntius’ første udfordring bliver, ifølge ham 
selv, at lytte til de mennesker, han møder og 
at lære landenes særlige kendetegn.

”En nuntius arbejder i to retninger. Han 
repræsenterer Den hellige Stol i de lande, 
han er udstationeret i, og han formidler de-
res forhold til Den hellige Stol i Vatikanet”.

De nordiske lande har ændret sig siden 
James Patrick Greens tid som nuntiaturråd 
her.

”Immigrationsspørgsmålet, som i højeste 
grad påvirker Den katolske Kirke, fylder 
meget. Spørgsmålet er regeringens ansvar, 
men jeg må vide, hvordan landet påvirkes 
af indvandrings- og flygtningepolitikken”.

For at komme tæt på mennesker må man 
lære deres sprog, siger nuntius.

”Det er også en måde at vise dem re-
spekt”. Han har forsøgt at lære svensk på 
egen hånd, men indrømmer, det er svært.

”Jeg leder efter en sproglærer, men har 
endnu ikke fundet nogen”.

Nuntius bliver formentlig en lærenem 
elev, for det at lære et nyt sprog er nemlig 
en af hans fritidsinteresser. Udover engelsk 
behersker han – mere eller mindre, betoner 
han – hollandsk, tysk, spansk, italiensk, 
fransk og koreansk. Og så naturligvis latin. 
Når han celebrerer messe, sker det fortsat 
på latin, men han håber snart at kunne fejre 
messen på svensk.

Hjemlængsel
”Egentlig behersker du først et sprog, når 
du drømmer på det”, påpeger han. Vi spør-
ger ikke om, hvor mange sprog han drøm-
mer på men antager at hans modersmål fort-
sat ligger ham nærmest, også selv om han 
har været borte fra USA i mange år.

Hvordan er det med hjemlængslen? Jo 
vist, den findes. Han forsøger at komme 
hjem til Philadelphia to gange om året, et 
par uger ad gangen. 

Men han har intet større problem med at 
omstille sig til forskellige steder rundt om i 
verden, og klimaet og skiftende årstider be-
rører ham ikke.

”Jeg er selvfølgelig blevet spurgt om den 
nordiske sne, men den vil jeg ikke få pro-
blemer med”.

Personlige kontakter
Ærkebiskop Green er ikke bekymret over 
nu at være udstationeret i, hvad han kalder 
”en Kirke i periferien”.

”Jeg er lykkelig over muligheden for at 
arbejde her Det er en personlig opgave fra 
Gud. I Sydafrika var der 25 biskopper at ud-
nævne, i Peru 15. Her i Norden findes der 

blot seks biskopper.
”Men det er ikke antallet, der er vigtigst, 

men kvaliteten af det arbejde som bliver 
udført i de respektive bispedømmer. Det 
samme gælder præsterne. Jeg vil gerne 
mødes med dem, måske én gang årligt til 
seminarer og samtaler om deres situation i 
menighederne”.

Ude blandt folk
De personlige møder med katolikkerne er 
også vigtige.

”Paven ønsker, at jeg skal være ude blandt 
folk. For ellers kunne jeg lige så godt sidde i 
Rom bag en computer!”

James Patrick Green har allerede præ-
senteret sig selv, i det mindste i Sverige. I 
den tv-transmitterede taksigelsesgudstjene-
ste den 15. august for kardinal Arborelius 
i domkirken i Stockholm holdt han en lille 
tale på svensk. Selv om han læste talen op, 
var det alligevel ret imponerende set i lyset 
af den korte tid, han har opholdt sig i Sve-
rige.

Stor interesse
Ved den efterfølgende reception i dom-
kirkegården var det naturligvis kardinal 
Anders, der var centrum for opmærksom-
heden, men nuntius’ tilstedeværelse mødte 
stor interesse blandt repræsentanterne fra 
bispedømmets forskellige institutioner, or-
denssamfund og menigheder, og der blev 
skabt mange nye kontakter.

Blot et par dage senere mødtes han med 
en gruppe katolikker fra Stockholm i for-
bindelse med bispedømmets Mariavalfart 
til bispegården Marielund. Under valfarten 
blev der holdt friluftsmesse på græsplænen 
foran bispegården, og der fik nuntius, må-
ske for første gang, lejlighed til at opleve 
den etniske mangfoldighed, der især præger 

Stockholms katolske bispedømme.

Et selvvalgt miljø
På grund af støjen uden for domkirken og 
på græsplænen i Marielund var det ikke 
muligt dér at lave et interview med den 
nye nuntius. For at kunne tale med ham 
under mere rolige omgivelser var Katolskt 
magasin nødt til at tage til Djursholm. Her 
blev det også muligt at tage billeder af ham 
i de omgivelser, han selv engang har valgt.

Han står foran den flotte, terrakotta-
farvede villa opført i jugendstil og kigger 
udover den skrånende have, omgivet af 
skyggefulde grønne områder. Jo, her er 
smukt, siger han, men han har et akut behov 
for at finde en person, der kan passe huset 
og haven. 

Udenfor grunden deler stien sig, ned 
til søen og til skovområderne mellem 
villaerne. James Patrick Green afslører, at 
en af hans fritidsinteresser – udover at lære 
nye sprog – netop er at promenere.

”Jeg ville helst gå sammen med en hund. 
Jeg havde en hund i Peru, men var nødt til 
at efterlade den dér”.

Artiklen har været bragt i Katolskt 
magasin nr. 11, november 2017.
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INTERVIEW Katolskt magasin [bispe-
dømmet Stockholms tidsskrift, red.] har 
mødt denne venlige amerikaner, der – iføl-
ge pavens hensigt – skal have kontakt til 
’almindelige mennesker’ udover kontakten 
til dignitarer inden for diplomatiet og præ-
steskabet.

”En apostolisk nuntius kan tilføre noget 
særligt til de lande, han virker i, ikke alene 
på det diplomatiske plan, men også på det 
åndelige og personlige plan”. Det mener 
den nye apostoliske nuntius for de nordiske 
lande, ærkebiskop James Patrick Green. 

Han er for nyligt flyttet ind i ambassaden i 
Djursholm, i det hus han selv valgte for 15 
år siden!

Tilbage i 2002 besluttede Den hellige 
Stol at flytte nuntiaturet for de nordiske 
lande fra Vedbæk i Danmark til Stockholm, 
og daværende nuntiaturråd James Patrick 
Green fik til opgave at finde en velegnet 
bolig til formålet.

Takket være bl.a. bispedømmet Stock-
holm fandt han en villa fra forrige århund-
rede i Djursholm lidt nord for Stockholm. 
Nu – femten år senere – er han vendt til-

bage, denne gang som apostolisk nuntius.
At ambassaden skulle flyttes havde han 

ingen holdning til.
”Jeg fuldførte blot min opgave og var 

tilfreds med det”, siger han, da han tager 
imod intervieweren i nuntiaturets kølige 
salon.

”Jeg vurderede, at huset var stort nok til 
at rumme både ambassade og embedsbolig. 
Desuden faldt jeg for husets charme og den 
smukke omgivende natur”.

Det var en déjà vu-oplevelse for ham at 
vende tilbage, fortæller han. Han havde 
ikke forestillet sig, at han ville blive placeret 
her efter at have gjort tjeneste i Taiwan, 
Vatikanet, Sydafrika og Peru.

”Men det er typisk for diplomatlivet. Man 
tjener Kirken, og man må hele tiden spørge 
sig selv: ’Hvor er der brug for mig? Og hvor 
længe skal jeg blive her?’ Det ved hverken 
jeg eller Den hellige Stol. Noget hænder 
i landet eller med den tidligere nuntius. 
Måske skal man afløse en nuntius, der går 
på pension. Måske kræver det bestemte 

egenskaber, erfaringer, sprogkundskaber 
…”

’Say yes!’
Som ung præst i Philadelphia kunne James 
Patrick Green ikke se sig selv som en 
ambassadør, der blev udsendt til hvor som 
helst i verden, Den hellige Stol ønskede det. 
Han begyndte at studere kirkeret i Rom og 
forestillede sig at skulle undervise i faget 
ved universitetet i hans hjemby.

Så kom henvendelsen fra Den hellige 
Stol, om han kunne tænke sig en diplomatisk 
karriere.

”Jeg stillede mig tvivlende og spurgte 
kardinalen i Philadelphia om råd. Og han 
svarede: ’Say yes!’. Det var i 1985, og jeg 
er her stadig!”

Det er med andre ord et attraktivt arbejde? 
Nej, svarer han.

”Ikke attraktivt, men vigtigt. En 
apostolisk nuntius kan tilføre noget særligt 
til de lande, han virker i, ikke alene på det 

Fortsættes nedenunder ▶

”Paven ønsker, at jeg skal  
være ude blandt folk”
Det siger ærkebiskop James Patrick Green,  
Nordens nye apostoliske nuntius.

Tekst & foto: Birgit Ahlberg-Hyse

Nuntius er betegnelsen for en diplomat 
med rang af ambassadør, udsendt af Den 
hellige Stol. Ordet nuntius kommer fra 
latin og betyder ’sendebud’. 

I diplomatisk sammenhæng anvender 
man ikke begrebet Vatikanstaten, men 
Den hellige Stol. Denne opretholder 
diplomatiske forbindelser med 174 
stater.

Ærkebiskop James Patrick Green ved 
indgangspartiet til den bygning, han 
valgte da nuntiaturet for de nordiske lande 
flyttede fra Vedbæk til Stockholm i 2002.


	O:\DIS-Arkiv & Bibliotek\Efterbehandling\Efterbehandling-KatolskOrientering\Forside-1102x1555.jpg
	O:\DIS-Arkiv & Bibliotek\Efterbehandling\Efterbehandling-KatolskOrientering\2004-2022\KO_1__2017.pdf
	O:\DIS-Arkiv & Bibliotek\Efterbehandling\Efterbehandling-KatolskOrientering\2004-2022\KO_2__2017.pdf
	O:\DIS-Arkiv & Bibliotek\Efterbehandling\Efterbehandling-KatolskOrientering\2004-2022\KO_3__2017.pdf
	O:\DIS-Arkiv & Bibliotek\Efterbehandling\Efterbehandling-KatolskOrientering\2004-2022\KO_4__2017.pdf
	O:\DIS-Arkiv & Bibliotek\Efterbehandling\Efterbehandling-KatolskOrientering\2004-2022\KO_5__2017.pdf
	O:\DIS-Arkiv & Bibliotek\Efterbehandling\Efterbehandling-KatolskOrientering\2004-2022\KO_6__2017.pdf
	O:\DIS-Arkiv & Bibliotek\Efterbehandling\Efterbehandling-KatolskOrientering\2004-2022\KO_7__2017.pdf
	O:\DIS-Arkiv & Bibliotek\Efterbehandling\Efterbehandling-KatolskOrientering\2004-2022\KO_8__2017.pdf
	O:\DIS-Arkiv & Bibliotek\Efterbehandling\Efterbehandling-KatolskOrientering\2004-2022\KO_9__2017.pdf
	O:\DIS-Arkiv & Bibliotek\Efterbehandling\Efterbehandling-KatolskOrientering\2004-2022\KO_10__2017.pdf
	O:\DIS-Arkiv & Bibliotek\Efterbehandling\Efterbehandling-KatolskOrientering\2004-2022\KO_11__2017.pdf
	O:\DIS-Arkiv & Bibliotek\Efterbehandling\Efterbehandling-KatolskOrientering\2004-2022\KO_12__2017.pdf
	O:\DIS-Arkiv & Bibliotek\Efterbehandling\Efterbehandling-KatolskOrientering\2004-2022\KO_13__2017.pdf
	O:\DIS-Arkiv & Bibliotek\Efterbehandling\Efterbehandling-KatolskOrientering\2004-2022\KO_14__2017.pdf
	O:\DIS-Arkiv & Bibliotek\Efterbehandling\Efterbehandling-KatolskOrientering\2004-2022\KO_15__2017.pdf
	O:\DIS-Arkiv & Bibliotek\Efterbehandling\Efterbehandling-KatolskOrientering\2004-2022\KO_16__2017.pdf
	O:\DIS-Arkiv & Bibliotek\Efterbehandling\Efterbehandling-KatolskOrientering\2004-2022\KO_17__2017.pdf

